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A 817/k
S U P P L E M E N T

Medlemsförslag

om ombildandet av Nordiska samarbetskommit- 
tén för arktisk medicinsk forskning (NoSAMF) 
till ett nordiskt institut för arktisk medicinsk 
forskning
( V äckt av E sko A ho  och Tytti Isohookana -A sitnm aa  sam t H ugo B ergdahl, 
G ustav B jörkstrand, E lisabeth  R ehn , E ino S iuruainen och O tto S teen- 

holdt)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska forskningspolitiske rådet (FPR) liar m ed  skrivelse den 18 m ars 
1988fö r  kännedom  översänt rapport om  N o S A M F  sa m t kopia av  yttrande  
till N ordiska  m in isterrådet (här ej tryckt).

Nordiska sekretariatet för arktisk medicinsk forskning:

 skal m an an føre, at en æ ndring som  den foreslåede næppe vil
frem m e N o S A M F ’s nuvæ rende form ål og arbejde. S tø rstedelen  a f  de til 
rådighed stående re sso u rce r vil ved en æ ndring blive koncen trere t om en 
enkelt a f  N o S A M F 's opgaver m ed risiko for skæ v geografisk fordeling af 
kom itéens ak tiv ite te r i N o rden , hvor forho ldene på f. eks. N ordkalo tten  
afviger stæ rk t fra forho ldene på G rønland.

K om itéens form ål og nuvæ rende opgaver løses e fte r N oS A M F ’s op fa t
telse bedst decen tra lt i alle de nord iske lande, herunder G rønland , således 
som  det sker fo r ø jeblikket. Det m å tages i betragtning, at ark tisk  m edicin 
ikke er en særlig v idenskabsgren  eller et speciale , for hvilket der naturligt 
kan o p re ttes  et videnskabelig t institu t i trad itionel fo rstand . A rktisk  m edi
cin er en sam m enfattende betegnelse  for en lang ræ kke læge- og sundheds
faglige d iscip liners ak tiv ite te r u nder ark tiske  og subark tiske forhold.

N oSA M F an se r det således ikke for ø jeblikket for hensig tsm æ ssigt, at 
kom itéen om dannes til et nordisk institu t. D erim od skal bem æ rkes, at 
N oSA M F allerede i 1986 foreslog , at m an æ ndrede betegnelsen  på kom ité
ens sekretaria t til institu t. B aggrunden herfor var et ønske om at højne 
sek re taria te ts  form elle sta tu s. D er i sek re ta ria te t ansat en professorkvalifi



2

cere t genera lsek re tæ r/fo rsker sam t to  kancellisekretæ rer. En sådan æ nd
ring m ente m an ville lette sek re ta ria te ts  re la tioner til nuvæ rende og p lan
lagte fo rskn ingsinstitu tioner i U leåborg  m ed hvem  sek re ta ria te t traditions- 
m æssigt har næ rt sam arbejde. D et har ikke herved  væ ret hensigten at 
æ ndre prio riteringen  a f sek re ta ria te ts  arbejde i forhold til N oS A M F ’s 

øvrige ak tiv ite ter.

U leåborg den 20. m arts 1988

H ans Å kerb lom  J .P . H art H ansen
V iceord fö rande O rdförande

M atti N uu tinen  
fg. G en e ra lsek re te ra re

Nordisk samarbeidsnemnd for medisinsk forskning:

N O S-M  stiller seg positiv  til at det e tab leres ne ttverk sdanne lse r som 
sty rk e r ark tisk  m edisinsk  forskning. N O S-M  ser det v idere som naturlig at 
det få r seg forelagt forskningsprogram  og årsbere tn ing  fra N ord iska  sam ar- 
be tskom iteen  fo r ark tisk  m edicinsk  forskning, slik at det kan etab leres en 
næ rm ere kon tak t m ellom  N O S-M  og sam arbeidskom iteen . N år det gjelder 
forslaget om  å etab lere  e t eget institu tt for ark tisk  m edisinsk forskning, 
v iser N O S-M  til u tta le lsene fra de enkelte m edisinske forskningsrådene.

O slo, 13. april 1988

N ordisk  sam arbeidsnem nd for m edisinsk forskning

Ole Johan  S a n dvand  
Fung. ass . d irek tø r

D a n m a r k

Undervisningsministeriet:

N ordisk  forskningspolitisk  råd (FR P) har behandle t en rapport m ed en 
vurdering  a f  N oS A M F , herunder spørgsm ålet om en eventuel om dannelse 
a f  kom itéens sek re taria t til et in stitu t. Såvel rapporten  som  FR P kunne 
ikke tils lu tte  sig en sådan om dannelse , idet det var op fatte lsen , at der 
kunne foregå en  vis forskningsv irksom hed i kom itéens sek re ta ria t, m en at
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dette  ikke burde delin ieres som  en forskningsudførende enhed , d. v. s. som 

et institut.
U ndervisn ingsm in isterie t kan henholde sig hertil.

K øbenhavn , den 18. april 1988

1 Ida M . Boisen
Fuldm ægtig

F i n l a n d

Handels- och industriministeriet:1

U tny ttjandet av na tu rresu rse rn a  i de a rk tiska  om rådena är förem ål för 
ett s to rt in tresse  i liera länder. I Finland har i synnerhet S tatens tekniska 
forskningscen tral på handels- och industrim in isterie ts förvaltn ingsom råde 
igångsatt forsknings- och u tveck lingspro jek t inom  s. k. ark tisk  teknologi på 
eget initiativ och enligt uppdrag. En del industrifö retag  har sa tsat på att 
u tveck la  nya p rod u k ter och p roduk tionsm etoder för ark tiska  tilläm pning
ar. E ftersom  m änniskan i de flesta sådana fall ä r  väl fungerande p rodukters 
användare eller en p roduk tionsm etods u tny ttjare  och då produk ten  där
m ed inverkar på  m änniskan , fö ru tsä tte r lyckade lösningar också  annat än 
en behärskn ing  av tekn iken . M an bör känna till de fak to rer som  inverkar 
på m änniskans psykiska och fysiska uthållighet.

Ä ven om m inisteriet sak n ar fö ru tsä ttn ingar för a tt ta  ställning till den 
m edicinska betydelsen  av det institu t som  m edlem sförslaget av ser, anser 
m inisteriet a tt v e rksam heten  vid in stitu te t på ett viktigt sä tt unders töder 
dem  som  u tveck la r och tillverkar p rod u k te r och  p roduk tionsm etoder av 
sedda för ark tisk t bruk.

H elsingfors den 8 april 1988

H andels- och industrim in isterie t

M arkku M äkinen  
A vdeln ingschef

Björn B lom qvist 
B yråchef

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  fin sk a .
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Social- och hälsovårdsministeriet:

Social- och hälsovårdsm in isterie t stä ller sig i princip positiv t till det nu 
ak tuella  förslaget om om bildandet av N oSA M F till ett nordiskt institu t på 
om rådet. M inisteriet önskar sam tidigt fram hålla behovet av att m an u tre 
der frågor som  hänför sig till om bildandet innan det definitiva beslu tet 
fa ttas. Enligt m in isterie ts uppfattn ing borde m an klarlägga vad om bildan
det innebär i fråga om institu te ts  uppgifter, k arak tär och om fattning. D är
vid bö r m an även u treda  de budgetm ässiga konsekvenserna  av ett even tu 
ellt beslu t om  om bildandet av sam arbetskom m ittén  till e tt nordiskt institu t, 
varvid även behovet av persona lresu rser bö r kartläggas.

M ed stöd av vad som  ovan sagts an se r social- och hälsovårdsm inisterie t 
a tt det ä r  m otiverat a tt stöda  de förslag som  ingår i m edlem sförslaget.

H elsingfors den 6 april 1988

H elena P esola  
Social- och  h älsovårdsm in is ter

K arl Johan  K rokfors
S ek re te ra re  fö r in te r

nationella ä renden

Länsstyrelsen i Uleåborgs län:1

D et ä r  m otiverat a tt om bilda N ord iska  sam arbetskom m ittén  för ark tisk  
m edicinsk forskning (N oSA M F) till e tt nord isk t in stitu t fö r ark tisk  m edi
cinsk  forskning m ed beak tande  av institu te ts  verksam hetsom råde och 
betydelse  som  fo rskn ingsinstitu t fö r specialom rådet och -förhållandena. 
D et å terspeg lar b ä ttre  helheten  i in stitu te ts  nuvarande verksam het. Det 
stöder speciellt s trävandena  a tt tillfö rsäkra den ark tiska  forskningen kun- 
skapsm ässiga och ekonom iska verksam hetsbetingelser.

L änssty re lsen  an se r a tt m an härvid  m er seriöst än hittills borde inrikta 
tyngdpunk ten  i den m edicinska forskningen vid institu te t på a tt u treda  och 
undersöka de sociom edicinska, sociala och fo lkhälsosk illnader som  är 
fö rbundna m ed särdragen i sam hällsstruk tu ren  och om givningen på  det

1 Y ttrandei ö versa tt frå n  f in sk a .



5

ark tiska  om rådet och sam tidigt beak ta  de in tensiva fö rändringar som  sker i 
den sociala s truk tu ren  och sam hällsstruk tu ren  pä om rådet.

U leåborg  den 25 m ars 1988

L änssty re lsen  i U leåborgs län

V ilho  K a u p p ila  

K anslichef

Tapani K allanranta  
Vik. länsläkare

Länsstyrelsen i Lapplands län:1

L änssty re lsen  i L app lands län tillsty rker om bildandet av N ord iska  sam- 
arbetskom m ittén  fö r ark tisk  m edicinsk forskning (N oSA M F) till e tt no r

diskt institu t för ark tisk  m edicinsk  forskning.
L änssty re lsen  i L app lands län om fattar de i förslaget fram förda m otive

ringarna.
Med tanke på hälsovården  i L applands län ä r det av vikt a tt u tveck la  

ifrågavarande institu t. D essutom  kom m er den ark tiska  m edicinska fo rsk 
ningen m ed dess p rak tiska  tilläm pningar a tt vara  allt viktigare in ternatio 
nellt sett.

Rovaniem i den 25 februari 1988

L änssty re lsen  i L applands län

Uleåborgs universitet hänvisar i skrivelse den 15 feb ru a ri 1988 till y ttra n 
de fr å n  fa ku lte tsrå d e t vid m ed ic inska  fa k u lte te n  av den 10 feb ru a ri 1988 (se 

nedan).

Medicinska fakulteten vid Uleåborgs universitet har i skrivelse den 10 
feb ru a ri 1988 fö rk la ra t a tt m ed lem sfö rslage t överensstäm m er m ed  fa k u lte 
tens egna p laner och stöder därför fö rsla g e t.

Finlands akademi hänvisar i skrivelse den 2 m ars 1988 till y ttrande av  
sam m a datum  frå n  s ta tens m edicinska  kom m ission  (se nedan).

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  f in sk a .
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Finlands akademi, statens medicinska kommission:'

S tatens m edicinska kom m ission an se r det viktigt a tt man i de nord iska 
länderna kan utföra högklassig och om fattande ark tisk  m edicinsk fo rsk 
ning. Förslaget om åstadkom m ande av ett nordiskt institut för ark tisk  
m edicinsk forskning är m ycket väl begrundat. R edan hittills har sek re ta ria 
te t fö r ark tisk  m edicin u tfö rt fo rskn ingsarbete  m en utan en tydlig o rgan isa
tion. M edicinska kom m issionen an se r att det ä r y tte rs t begrundat att 
om bilda sek re ta ria te ts  sta tus till en ansta lt eller ett institu t. I m edlem sför- 
slaget föreslogs att N o rd iska  sam arbetskom m ittén  för ark tisk  m edicinsk 
forskning borde om bildas till e tt nord isk t institu t för ark tisk  m edicinsk 
forskning. D etta  ä r  inte ändam ålsenlig t e ftersom  man vid sidan om  anstalt/ 
institu t behöver en nordisk sam arbetskom m itté  för att koord inera  och 
vägleda den a rk tiska  m edicinska forskningen. G enom  sam arbetskom m it
tén kan m an även i fo rtsättn ingen  upp rä tthå lla  tillräckliga kon tak te r till de 
enskilda no rd iska fo rskn ingsorgan isationerna.

En fram gångsrik  forskn ingsverksam het fö ru tsä tte r a tt det a rk tiska  m edi
cinska institu te t kan förfoga över tillräckliga fo rskn ingsresu rser. Till dessa 
hör ändam ålsenliga u trym m en, anordningar, anslag för de u tg ifter som 
forskningen fö ro rsak ar sam t personal. Den i m edlem sforslaget näm nda 
m öjligheten att förlägga institu tet i sam band m ed U leåborgs un iversite t är 
speciellt värt att unders tödas, e ftersom  sekre taria te t fö rd e n  a rk tiska  m edi
cinen redan hittills har varit verksam  i U leåborg  flera år. Läget och den 
m ångsidiga vetenskapliga bakgrunden  gör att U leåborgs universite t läm par 
sig u tm ärk t som  institu te ts  förläggningsort. 1 tillägg till u trym m en borde 
man dock genom  sam nordisk  finansiering anskaffa tillräckliga grundläg
gande anordningar för institu tet sam t re servera  anslag to r avlöningen av 
personal och för löpande u tg ifter som  forskningen m edför. U töver de tta  

m åste ensk ilda fo rskare  och fo rskarg rupper ansöka om projektvis fo rsk
ningsfinansiering hos de m edicinska kom m issionerna i sina egna länder. 
Till denna del kan även S ta tens m edicinska kom m ission för sin del delta i 
finansieringen av högklassiga enskilda fo rskningsprojekt.

H elsingfors den 2 m ars 1988

F inlands akadem i 
S ta tens m edicinska kom m ission

Pirjo M äkelii 
O rdförande

Jaana  A alto  
S ek re te ra re

1 Yttrandet ö versa tt fr å n  f in sk a .
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Statens tekniska forskningscentral:

T ekniken i sam band med ark tisk  m edicin har inte hört till sta tens tekn is
ka fo rskn ingscen trals (VTT) verksam hetsfält och den har inte heller i 
väsentlig  mån hört till sam arbetskom m itténs (N oSA M F) verksam het. VTT 
har sålunda inga speciella  skäl a tt ta  ställning till hur forskning av arktisk  
m edicin borde o rganiseras .

I m edlem sförslaget m otiveras övergången till organisation  i form  av 
institu t m ed att fö ru tsä ttn ingarna  för verksam heten  fö rbättras. E ftersom  
institu te t kunde verka i sam band m ed U leåborgs un iversite t skulle över
gången inte fö ran leda be tydande ex tra  kostnader. På basen av d essa  syn
punk ter fö rhålle r sig s ta ten s tekn iska  fo rskningscen tral positiv  till försla-

Oslo den 22 februari 1988

M arkku M annerkoski 
G en era ld irek tö r

E sko H eikkilä  
T. f. fo rskn ingsd irek tø r

Institutet för arbetshygien:1

N ord iska  sam arbetskom m ittén s för ark tisk  m edicinsk forskning verk 
sam het har hittills till en s to r del förverk ligats genom  dess sek re taria t i 
U leåborg . Sam arbetskom m ittén  har på ett betydande sätt ökat kunskapen 
om m edicinska specialfrågor rörande befolkningen i de no rra  delarna  av 
N orden . I dess verk sam het har den s tö rs ta  b risten  varit a tt resu rserna  inte 
räck t till u tveck landet av  och deltagandet i forskningsprogram  m ellan de 
enskilda nord iska länderna. B risten  på kon tinu ite t, som  fö ro rsakas av 
om byten av N oS A M F :s g en era lsek re te ra re , har också  varit e tt fö rh inder 

fö r långvariga forskn ingsprogram .
En u tredn ing  om  särdragen  av hälso tills tåndet hos K alo ttom rådets b e 

folkning har varit till m ånga delar bristfällig i brist på fo rskarresu rse r. I 
avsaknad  av en nord isk  sam arbe tsp rax is har det varit svårt eller om öjligt 
att m ed enhetliga no rd iska m etoder undersöka hälsoproblem  och sjuk
dom ar hos K alo ttom rådets befolkning. Det institu t som  föreslås skulle 
m öjliggöra en sådan verksam het. I olika in stitu t i synnerhet i U leåborg  har 
det idkats om fattande m edicinsk  forskning hos om rådets befolkning, och 
denna kunde enligt behov  u tny ttjas i Sverige och  N orge b ä ttre  än hittills. 
De sakkunniga som  ä r verksam m a en längre tid vid det in stitu t som  
p laneras skulle m öjliggöra konsu lth jälp  till h ä lsovårdspersonalen  på K a

1 Y ttrandet ö versa tt fr å n  f in sk a .
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lo ttom rådet även annars än vid utbildningstillfällen. H ärigenom  skulle 
särdragen på K alo ttom rådet bli b ä ttre  beak tade även i hälsovårdens dagli
ga funktioner.

K astells forskningscen tral m ed dess ca 170 anställda, vilken hör till 
F inlands sta t, skapar optim ala ram ar fö r igångsättandet och u tveck landet 
av verksam heten  vid ifrågavarande institu t. C entralen  b lir färdig å r  1991. I 
sam band m ed cen tra len  kom m er att byggas kö ldforskn ingslaboratorier 
som uppfyller k rävande in ternationella  m ått och där köldens inverkningar 
på m änniskan kan undersökas m ångsidigt. I dess u trym m en p laceras också 
institu tionen  för fo lkhälsom edicin  vid U leåborgs un iversite t, U leåborgs 
regionala laboratorium  vid fo lkhälso institu te t och U leåborgs regionala in
stitu t fö r arbetshygien . U töver d e tta  är det möjligt a tt få m ångsidigt stöd 
från U leåborgs un iversite tscen tra lsjukhus och de m edicinska institu tioner
na vid U leåborgs un iversite t.

F örverk ligande t av ifrågavarande m edlem sförslag gör det möjligt att 
u tveck la  det no rd iska  fo rskarsam arbe te t i ark tisk  m edicin.

In s titu te t kunde fö rbereda  och vara  m ed om  att tillsam m ans m ed U leå
borgs un iversite t a rrangera  specialu tb ildning i ark tisk  m edicin på un iversi
te tsn ivå  sam t arrangera  fo rskaru tb ildn ing  i ark tisk  m edicin.

U leåborgs regionala institu t fö r arbetshygien  kan erbjuda institu te t ex 
perth jälp  inom  sin specia lsek to r köldforskning sam t inform ation och sam 
arbete  i syfte a tt m an i de and ra  no rd iska länderna kunde u tny ttja  den 
pågående om fattande forskningen beträffande renskö tare . L ikaså är det 
möjligt a tt genom  institu te t b ä ttre  u tny ttja  den erfarenhet som  det regiona
la in stitu te t för arbetshyg ien  har beträffande forskningen i och förebyggan
det av sådana för K alo ttom rådet typ iska  sjukdom ar som  arbete t fö ro rsa
kar. I sam band m ed den arbetsm ed ic inska  polikliniken vid K astells fo rsk 
n ingscentral kom m er att byggas e tt laboratorium  för undersökning  av spe
cialproblem  i a rbets- och  presta tionsfö rm åga i no rra  Finland. O ckså dess 
verksam het kan u tny ttjas  i en stö rre  om fattning i specialfrågor på K alo tt
om rådet genom  det institu t som  föreslagits.

Den m edicinska forskning i F in lands A ntark tis-program  som basera r sig 
på expertisen  hos fo rskarna  vid U leåborgs un iversite ts fysiologiska institu 
tion och d e t regionala institu te t för arbetshygien  kan utvidgas genom  det 
planlagda institu te t så a tt den blir sam nordisk  enligt behov.

Vi an ser a tt om bildandet av N oSA M F  och dess sek re taria t till e tt sam 
nord isk t in stitu t, som  skulle förläggas till K astells fo rskningscen tral, ä r ett 
förslag v ärt a tt tillsty rkas. D etta  kan vara  till m ångsidig ny tta  för den 
m edicinska forskningen på K alo ttom rådet och m er allm änt på A rktis-/
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A ntark tisom rådet. Speciellt b e tydande ä r det fö r köldforskningen inom 
finländsk m edicin och fö r forskn ingen  av hälsan hos L applands befolkning.

H elsingfors den 11 m ars 1988

Institu te t för arbetshygien

M artti L eh tokangas  
Vik. g en era ld irek tö r

Juhan i H assi
D irek tö r för U leåborgs 

reg ionalinstitu t för 
arbetshygien

Ålands landskapsstyrelse:

Å lands landskapssty re lse  fö ro rd a r i rub ricerade  ärende fram förda fö r
slag om  att N ord iska  sam arbetskom m ittén  fö r ark tisk  m edicinsk forskning 
om bildas till nord isk  institu tion  för ark tisk  m edicinsk forskning och att 
ekonom iskt trygga verksam hetsm öjligheterna  för den om bildade institu tio 
nen dock under fö ru tsä ttn ing  att det sker inom ram en för den redan 
ex is terande un iversite ts- e ller annan  m otsvarande organisation  fö r a tt så
lunda underlä tta  effektiv iseringen och utökningen av den forsknings-, sko l

nings-, in form ations- och koord inationsverksam het som nu redan utföres 
sam t att befordra  tvärvetenskap liga  forsknings- och tilläm pningsprojekt.

M arieham n den 30 m ars 1988

G unnevi N ordm an  
V icelan tråd

Birger Ch Sandell 
L an d skapsläkare

I s l a n d

Helse- og forsikringsministeriet (Heilbrigðis- og tryggingamálaráftuneytið:1

M inisteriet har bed t om  en vurdering  fra p rofesso ren  i sundhedslæ re ved 
Islands U n ivers ite t, som  har fulgt de tte  arbejde i nogle år og tils lu tter sig 
denne æ ndring.

1 Yttrandet ö versa tt frå n  isländska .
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forslaget.

R eykjavik , den 22. m arts 1988

G uðm undur B jarnason

P áll S igurðsson

Medicinaldirektøren (Landlæknir):1

De m ennesker, der har beskæ ftiget sig m ed sundhedstilstands-undersø 
gelser i de ark tiske  om råder, har udført et sto rt og bem æ rkelsesvæ rdigt 
arbejde. D etta  arbejde er b levet så om fangsrigt og tillige betydningsfuldt 
set udfra faglige og sam fundsm æ ssige synsv ink ler, at m an nødvendigvis 
bør op re tte  et ark tisk  m edicinskt institut.

R eykjavík , den  23. m arts 1988

O la/ur O lafsson  
M edicinald irek tør

N o r g e

Kultur- og vitenskapsdepartementet:

K ultur- og v iten skapsdepartem en te t stiller seg positiv t til ne ttverksdan- 
nelser i de nordiske land som  kan sty rke ark tisk  m edisinsk forskning. 
Spørsm ålet om  et eget institu tt for de tte  fo rskningsom rådet bø r im idlertid 
bli gjenstand for næ rm ere vurdering.

D epartem en te t kan således ikke u ten  videre tilrå at N O SA M F om dannes 
til et nordisk  institu tt for ark tisk  m edisinsk forskning og m ener at spø rsm å
let må u tredes næ rm ere i N ord isk  M inisterråds organer.

O slo, 21. april 1988
E tte r fullm akt

O lav N yh a m a r  
B yråsjef

H ans Berg  
F ørs tek o n su len t
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Universitetet i Oslo, Universitetsdirektøren, har i skrivelse den 15 m ars 

1988fö rk la ra t a tt m an icke önskar u tta la  sig i anledning av m edlem sförsla -

Universitetet i Tromsø:

U niversite te t i T rom sø  a rbe ider p lanm essig for å sty rke den faglige 
kom petansen  innenfor fagom råder som  har tilknytning til ark tisk  m edi
sinsk forskning, både ved basalm edisinske p ro s jek te r og m er m ålrettede 
forskn ingsprogram m er. D et fo ru tse ttes  at e tableringen av et perm anent 
nordisk  institu tt fo r a rk tisk  m edisinsk forskning i Oulu ikke vil væ re til 
h inder for utbyggingen av kom petanse på tilsvarende felter ved U niversite
tet i T rom sø.

T rom sø, 21 m ars 1988

H arald  O vervaag  
U n iv ersite tsd irek tø r

M arit Thom assen

S v e r i g e

Universitets- och högskoleämbete (UHÄ):

U H Ä  år inte b ere tt a tt tillsty rka m edlem sförslaget till N ord iska rådet om 
att om bilda N ord iska  sam arbetskom m ittén  fö r ark tisk  m edicinsk forskning 
(N o SA M F) till e tt nordiskt institu t fö r ark tisk  m edicinsk forskning. Enligt 
U H Ä :s m ening b ö r y tterligare  u tredning  göras om ett eventuellt institu ts 
mål, re su rse r och organisation  sam t om konsekvenserna  för ark tisk  m edi
cinsk forskning inom  un iversite tens m edicinska faku lte ter om ett institut 

helt fristående från  un iversite ten  bildas.

R em  issy 11 ra ndena

U H Ä  har inhäm tat y ttrande från  karo linska institu te t (K l) och un iversi
te ten  i U ppsala  (U U ) L inköping (U L i), Lund (U L ), G öteborg  (UG) och 
U m eå (U U m ).

K l och U U m  tillstryker förslaget m en anser a tt endast själva sek re ta ria 
te t bö r om bildas till in stitu t, förlagt till un iversite te t i U leåborg , och att den 
nord iska sam arbetskom m ittén  skall b estå  som  en sty relse  fö r in stitu tet. En 
nam nändring  föreslås o ck så , t ex till "C ircu m p o la r H e a lth " , som  är den 
in ternationellt gällande term inologin fö r m otsvarande forskning.

M edicinska  fa ku lte tsn ä m n d en  vid U U  och m edicinska faku lte tss ty re l
sen vid U L  tills ty rker den förändring som  form uleras i m edlem sförslagets
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rekom m endation , näm ligen att N o SA M F om bildas till N ord isk  institution 
för artisk  m edicinsk forskning.

M edicinska fa ku lte tsn ä m n d en  vid UG  bedöm er att en fö rändring från 
nordisk  kom m itté till nordiskt institu t skulle kunna ge verksam heten  en 
stab ilite t och en fö rstä rk t vetenskaplig  ställning. F örslaget fö ru tsä tte r 
em ellertid  e tt reellt resu rstillsko tt och en övergripande analys av dess 
m ålsättn ing, m edel och organisationsform . F aku lte tsnäm nden  fö reslår d ä r
fö r a tt en u tredning  tillsätts.

U tbildnings- och forskn ingsnäm nden  vid U L ilH älsouniversite te t anser 
inte att det ä r  rim ligt a tt bygga upp ett eget nord isk t institu t. I stället 
fo ro rdas a tt det nuvarande sek re ta ria te t ges bättre  resu rser. N äm nden 
u ttry ck e r farhågor för a tt e tt institu t som  får i uppgift a tt bed riva forskning 
och utbildning kan innebära risk fö r dränage av vetenskaplig  kom petens 
från  övriga no rd iska länder. U tbildning och forskning bör bedrivas inom 
un iversite tens ram  och inte vid institu t fristående från universite t.

U H Ä .s stä lln ingstagande

Av m edlem sförslaget fram går inte klart om  m an avser e tt fristående 
nordiskt fo rskn ingsinstitu t d irek t underställt N ord iska  m in isterrådet eller 
b ildandet av en nordisk  institu tion  m ed förankring till U leåborgs un iversi
te ts m edicinska fakultet. U H Ä  u tgår dock ifrån att det ä r e tt nordiskt 
institu t som  avses.

I likhet m ed un iversite te t i L inköping är U H Ä  inte övertygat om  att det 
ä r läm pligt a tt in rätta  e tt nordiskt forskn ingsinstitu t fristående från un iver
siteten . U tbildning och forskning är un iversite tens uppgift och bör rym m as 
inom un iversite tens organisation .

I m edlem sförslaget näm ns en rad fö rdelar för verksam heten  som  kan 
förverkligas om  sek re ta ria te t u tveck las till e tt nord isk t institu t.

Såvitt U H Ä  kan bedöm a b ö r m ånga av d essa  fö rdelar kunna uppnås 
inom  nuvarande organisationsform  om sek re ta ria te t och den ark tiska 
forskningen ges tillräckligt m ed resu rser.

D et finns därem ot uppenbara  risker m ed att in rätta  e tt från un iversite ten  
fristående institu t u tan  a tt y tterligare  re su rse r sam tidigt g aran teras, näm li
gen a tt befintlig forskning inom  om rådet vid un iversite ten  u tarm as.

U H Ä  är inte b e re tt a tt tillsty rka förslaget u tan  y tterligare utredning. En 
sådan b ö r om fatta  dels vilken m ålsättn ing, vilka re su rse r och vilken orga
nisationsform  e tt fristående nord isk t institu t för ark tisk  forskning skulle 
ha, dels konsekvenserna  fö r den forskning om ark tisk  m edicin som nu 
bedrivs vid de m edicinska faku lte terna .

A nne-M arie  R ydell
Karin O dencrants

Stockholm  den 28 m ars 1988
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Medicinska forskningsrådet (MFR):

1 föreliggande m edlem sförslag  till N o rd iska  rådet fö resp råkas en om 
vandling av den nord iska sam arbetskom m ittén  för ark tisk  m edicinsk fo rsk 
ning till e tt fo rskn ingsinstitu t.

Institu tionsfo rm en  skulle enligt fö rslagsställarna m öjliggöra en effektiv i
sering och u tveck ling  av de v e rk sam heter som  nu utförs av sam arbets- 
näm nden. Bl a skulle ad ek v a ta  problem  lä ttare  kunna identifieras och 
genom förandet av stö rre  sam arbetsp ro jek t skulle underlä ttas.

M FR  ä r av uppfattn ingen  a tt sam arbetskom m ittén  har en betydelsefull 
uppgift som  knu tpunk t i e tt nä tverk  för initiering och koordination  av 
ark tisk  m edicinsk forskning och att dess verksam het hittills haft en god 
inverkan på  u tvecklingen  av d e tta  hittills re la tiv t ou tveck lade  forskn ings

om råde.
M FR anser em ellertid  a tt frågan om en ovandling av sam arbetsnäm nden  

till e tt institu t m ed resu rse r för egen m er om fattande forskning allvarligt 
bör ifrågasättas. T endensen  inom svensk  forskningspolitik  har sedan länge 

varit a tt in te in rä tta  fristående fo rskn ingsinstitu t för specifika ändam ål utan 
a tt is tä lle t, om  ett om råde bedöm s angeläget, stim ulera  till ökad forskning 
inom  den befintliga un iversite tsm iljön . D etta  ökar m öjligheten till en sam 
verkan  m etodologiskt inom  de grundläggande m edicinska d iscip linerna i 
denna miljö och ger sam tidigt en viss garanti för a tt kvalite tsk raven  fo rsk 
ningsm ässigt upprä tthå lls .

Enligt rådets uppfattn ing förefaller det vidare tveksam t a tt kom binera en 
koord inerande och in itierande funktion m ed en m er om fattande fo rsk 
ningsfunktion som  i sig kan u tgöra konkurren t om  delvis sam m a resu rser 
med övriga p arte r i n ä tverke t. R ådet har därem ot ingenting att invända mot 
a tt näm ndens sek re taria t ä r förlagt till en universite tsm iljö  med möjlighet 
till im pulser och idéu tby ten . En sådan förläggning bör rim ligtvis även 
innebära a tt rek ry teringen  till sek re ta ria te t underlä ttas.

D et kan i sam m anhanget tilläggas att någon sam verkan  eller kontakt 
m ellan fö re trädare  fö r den a rk tiska  m edicinska forskningen i N orden  inom 
N oS A M F  och den nord iska  sam arbetsnäm nden  för m edicinsk forskning, 
N O S-M , sam m ansatt av rep resen tan te r för de m edicinska forskningsråden 
i de fem nord iska länderna , inte förekom m er.

S tockholm  den 25 m ars 1988

F ör m edicinska fo rskningsrådet

H enry D anielsson  
P ro fesso r, se k re te ra re

Iv a r  V allin  

K anslichef
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fö rk la ra t sig avstå  frå n  y ttrande då frå g a n  ligger u tan för fo rskn ingsråde ts  
ansvars- och ko m p e ten so m rå d e .

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19881516







1N O R D ISK A  R Å D ET
37:e se ss io n e n  1989

A 819/e
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Medlemsförslag

om gemensam nordisk studie angående europa- 
samarbetet
(V äckt av G unnar B jörk sa m t Johan  B u ttedah l, O lo f Johansson , G unnel 
Jonäng , A a se  O lesen, P áll P étursson  och Karin Söder)

B IL A G A  I

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska investeringsbanken (NIB):

1 m edlem sforslaget grunngir forslagstillerne hvorfo r en studie av de 
nordiske lands felles in te resser i forho ldet til E F  bør u tredes på nordisk 
basis. En stø rre  grad av k larhet i de tte  spørsm ål vil gi et s terkere  grunnlag 
for felles initiativ  o verfo r E F  og vil generelt s ty rke  de nord iske land når de 
frem tidige tilknytn ingsform ene skal e tab leres.

In teg rasjonstak ten  innen E F , og hvilke sam arbeidsfo rm er som e tte r 
hvert u tk ry sta llise re r seg m ellom  de nord iske land og E F , vil være av aller 
stø rste  viktighet for N orden . N IB  som  institusjon m erker a llerede v irk
ningene av at am bisjonsn ivået fo r gjennom føringen av den økonom iske 
in tegrasjon  innen E F  har øk t. B anken fo rv en te r at utviklingen innen E F  og 
i sam arbeidsfo rm ene m ellom N orden  og E F  d irek te  vil påvirke hva slags 
investeringer banken  vil væ re m ed på å  finansiere og om fanget av inves te 
ringene. U tviklingen vil også påvirke ram m ebetingelsene for bankens v irk

som het.
E F  av ta r ha lvparten  av de nord iske lands ekspo rt. Av im porten  kom m er 

en lignende andel fra E F . De økonom iske v irkningene i N orden  av denne 
m arkedssam m enslu tn ingen  favner im idlertid  v idere. O pptrappingen  av 
tak ten  i den økonom iske in teg rasjonen  påv irker f. eks. allerede nå investe 
ringsbeslu tn inger i næ ringslivet og i nord isk  in frastruk tu r, også u ten fo r 

D anm ark.
U tviklingen innen E F  har innflytelse på investeringene i næ ringslivet på 

forskjellige m åter. F lere nord iske se lskaper sø k e r å sty rke sin nordiske 
basis utfra en fo rventn ing  om  sk jerpet konku rranse  fra de store  E F-lande- 
ne e tte r  1992. D ette  gir seg utslag  i øk te  investeringer i nordiske d a tte rse l
skaper, og i bedriftssam m enslå inger over grensene i N orden  m ed etterfø l-
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gende tilleggsinvesteringer som  ofte øker g raden av spesialisering  i p ro 
duksjonen . Sam tidig ser m an at se lskaper som  er store  i sine bransjer 
sa tse t m eget betydelige beløp på å etab lere  seg sen tra lt i E F -om rådet. 
D isse etableringene har som oftest ta tt form  av overtagelse av eksisterende 
selskaper.

N IB s m arked er investeringsprosjek ter av nordisk  in teresse . M ange av 
de p rosjek tene  som er nevnt ovenfo r vil falle i denne kategorien . EF- 
in tegrasjonens v irkninger på investeringsm ønstere t får derfor d irek te  v irk
ninger på N IB s m arked.

Løsningen av nord iske m iljøproblem er k rever i en rekke tilfeller sam ar
beid m ed E F  og med Ø st-E uropa. M edlem sforslaget nevner at N orden  kan 
væ re en spydsp iss i det m iljøpolitiske sam arbeide m ed E F . N IB  regner 
m ed at m iljø investeringene vil bli et stadig viktigere virkefelt for banken. 
O gså på dette  om rådet vil N IB s m arked  bli påv irket av hva som  skjer innen 
E F  og av de sam arbeidsfo rm er de nord iske land u tv ik ler med E F.

U tviklingen m ot helt frie kap ita lbevegelser innen E F  vil kunne påvirke 
de europeiske kap italm arkedene og derm ed viktige finansieringskilder for 
N IB . Om nedbyggingen av valu tareguleringen også kom m er til å  influere 
de fire nordiske ikke-m edlem slandenes politikk på dette  om råde vil det få 
betydning for N IB s tilgang til de nord iske kap italm arkedene.

Å utvikle E u ropasam arbeidet best mulig vil væ re en sentral m ålsetting 
for alle de nordiske land. N IB  m erker a llerede nå i sitt daglige arbeide at 
E F  selv og tikny tn ingsform ene til N orden  er i ferd m ed å endres. På denne 
bakgrunn ønsker N IB  å stø tte  m edlem sforslaget om  en felles nordisk 
studie av E uropasam arbeidet.

H elsingfors, 26. mai 1988

Jann ik  L indbæ k  
A dm . d irek tø r

De nordiske industriforbunds fellesorgan:

I alle de nord iske land som  ikke er m edlem m er av D et europeiske 
fellesskap , fo regår det i dag et om fattende u tredn ingsarbeid  om forholdet 
til E F . D ette  spørsm ål er et av de m est dom inerende saksom råder i vår 
d ebatt om frem tidige sam funnsforhold . Vi tro r derfo r det vil væ re nyttig  at 
de tte  tem a får en bred  plass i d e t frem tidige nord iske sam arbeid , slik det 
også ble frem hevet på siste sesjon i N ord isk  R åd. A llerede i dag har de 
forskjellige nord iske u tredn inger, som  f. eks. nordisk  økonom isk hand
lingsplan og arbeidet m ed N orden  som  hjem m em arked , det sik tem ål å se 
på spørsm ålene i lys av utviklingen og sam arbeid  m ed E F . På bakgrunn av



3den betydning fo rho ldet til E F  har for våre land, tro r vi det vil være 
hensik tsm essig  m ed en egen stud ie  av E uropasam arbeidet.

Ifølge m edlem sforslaget skulle den felles nord iske studien  først og 
frem st handle om  å analysere  de felles fo ru tsetn ingene for de fo rtsa tte  
kon tak tene  m ed E F . E tte r  som  en slik analyse allerede u tarbeides i E FTA  
på hvert eneste  saksom råde som  tas opp m ellom  E FTA -landene og E F , 
an ser vi at en nord isk  studie burde re tte s  m ot m er langsiktige spørsm ål, eig 
da spesielt slike som  har betydning  fo r det nord iske lovgivningsarbejdet. 
På denne m åte kan stud ien  utg jøre et nyttig  kom plem ent til det utrednings- 
sam arbeid  som  dels gjøres i hvert enkelt nordisk  land og dels innenfor 
E FTA -gruppen .

O slo. 18. mai 1988

K nu t L o fs ta d

Nordens fackliga samorganisation (NFS):

N F s stiller seg positiv  til form ålet m ed nevnte studie og er enig i at en 
slik studie bø r se ttes  i gang.

N F S  vil poeng tere  at en slik studie m å kobles til arbeid som  er i gang 
eller som  e r u tfø rt angående harm onisering  av fo rsk rifter, s tandarder osv. 
S tudien  b ø r ta  u tgangspunkt i de mål for sam funnsutviklingen som vi 
holder høyt i N o rden , full sysse lse tting , en rettferd ig  fordeling, sosial 
trygghet og et godt miljø.

N ord isk  fagbevegelse e r  spesielt o p p ta tt av hvordan  våre nordiske in te
resser i tilknytning til arbeidsm iljø , det y tre miljø, faglige re ttigheter og 
fo rbrukerpo litikk  kan ivare tas g jennom  en even tuell nordisk  harm onise
ring m ed E F  og det indre m arked.

En studie av denne ka rak te r bø r spesielt væ re inn re tte t på å vurdere 
hvordan  en sam let o pp treden  fra de nord iske land kan påvirke E F  på disse 
om råder, og hvordan  iverk se tte lsen  av det indre m arked vil påv irke våre 
land.

M ed disse tem aer sen tra lt i u tredn ingsarbeidet vil N F S  im øtese en slik 
studie m ed sto r in teresse .

S tockholm , den 19. mai 1988

N ordens Faglige Sam organisasjon

Sune A hlén  
G en era lsek re tæ r

†l —A 819/e S upplem ent
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Nordiska unionen för arbetsledare, tekniska funktionärer och andra chefer 

(NAU):

E tt gem ensam t drag för alla de nord iska länderna är att för var och en 
har u trikeshande ln  en sto r be tydelse . Av varuexporten  rik tas en sto r del 
till E G -om rådet.

På grund av de tta  kan de nord iska länderna inte vara  likgiltiga för den 
u tveckling  som  sker inom E G -om rådet. Därtill ä r det y tte rs t viktigt för de 
nord iska länderna inom  E FT A -gruppen  att inte ställa  sig vid sidan av 
u tvecklingen. D essa ä r  på grund av sin lilla hem m am arknad helt beroende 
av frihandel för att kunna upprä tthå lla  och u tveck la  sitt nuvarande väl
stånd och sysselsättn ing . D ärfö r m åste de nord iska länderna förhandla 
med EG om sä b ra  handelsv illkor som  möjligt. D etta i sin tu r b e tyder att de 
m åste vara på det klara m ed vad de fö rhand lar om.

Vi ä r  således fullständigt eniga med förslagsställarna om att det som 
kom m er a tt påverka  N orden  m est under de närm aste  åren är det som sker 
inom  EG. O ch att risken finns att en integrering inom  EG kan leda till att 
N orden  eller de lar av N orden  blir ett isolerat hörn av E uropa där vi inte 
kan göra oss hörda.

I förslaget he te r det att N orden  m ed sina 22 m iljoner invånare ä r  en stark 
grupp i resonem anget kring ett u tv idgat sam arbete  i V ästeuropa. De n o r
diska länderna  bör därfö r ana ly sera  gem ensam m a in tressen  inför respek ti
ve lands olika kon tak te r med EG.

N AU  ställer sig bakom  m edlem sförslaget.
I m edlem sförslaget sägs ingenting om enligt vilka rik tlin jer studien skall 

a rbeta . I E G :s v itboks förslag ä r det enligt vår åsik t svårt a tt finna den 
sociala d im ensionen och de tta  borde tas m ed i d iskussionen . I de tta  sam 
m anhang kan m edlem sförslaget om  en stud ie  spela en väsentlig  roll.

Exem pelvis borde studien ta upp frågan kring hur m an kan uppnå och 
bevara full sysselsättn ing . V iktigt är också att u treda hur man kan behålla 
den rä ttv isa  inkom stfördelningen som  ä r en viktig del i de nord iska sam häl
lena, hur man kan bevara den sociala tryggheten  och trygga den goda 
miljön som  vi har som  utgångspunkt. Därtill m åste vi också  u n ders tryka  att 
en sam ordning m ed EG inte bara  ä r  en fö ru tsättn ing  fö r vår u trikeshandel. 
En sam ordning m ed EG ger också  helt nya m öjligheter till påverkan  i 
frågor som idag inte kan lösas på nationell nivå. E tt gott exem pel på detta  
är m iljöfrågorna.

Vi poäng terar från N A U :s sida att allt ty d er på att företagen i ökande 
grad har verksam het i olika länder. D ärför är det viktigt a tt det u treds på 
vilket sä tt det fackliga infl› tandet kan tryggas i företagen.

N A U  an se r därfö r a tt N o rd iska  rådet bö r tillsty rka m edlem sforslag



5

A 819/e och rekom m endera  N ord iska  m in isterrådet a tt genom föra en n o r
disk studie angående eu ropasam arbe te t.

H elsingfors den 18 maj 1988

N ord iska  unionen för a rb e ts led are , tekn iska  funk tionäre r och andra  chefer

Jo n n a  R eini 
P residen t

N ordiska akadem ikerrådet (NAR):

N ord iska  akadem ikerrådet N A R  ä r ense m ed fö rslagsställarna om  att de 
nord iska länderna har m ycket a tt v inna på e tt gem ensam t upp trädande i 
kon tak terna  m ed EG . D et är därfö r viktigt a tt noga analysera  de gem en
sam m a fö ru tsä ttn ingarna  fö r de tta .

N A R  har dock den uppfattn ingen a tt denna analys kom m er att göras av 
N ord iska  rådets in ternationella  sam arbetskom m itté , m edan N ord iska  m i
n is terrådet gör en m er tekn isk  kartläggning av vilka konsekvenser fö rsla
gen i E G :s v itbok  kan få fö r N orden .

N ord iska  akadem ikerråde t an ser därfö r a tt m edlem sforslaget kan bli 
ak tuellt, endast om  ovan näm nda u tredn ingar inte leder till resu lta t.

H elsingfors den 16 maj 1988

M o n a  H e m m e r  

G en era lsek re te ra re

D a n m a r k

U denrigsm inisteriet, sek re ta ria te t for m inisteren for nordisk sam arbejde:

 henv iser S ek re ta ria te t for m inisteren  fo r nord isk  sam arbejde til det
arbejde, som  fo r tiden pågår i den a f N ord isk  Råd den 9. decem ber 1987 
nedsatte  parlam en tariske  kom ité (” K arin S öder-kom itéen” ), der skal ud 
rede, hvorledes det nord iske sam arbejde i in ternational sam m enhæ ng kan 
udvikles, sam t til det arbejde , der e r  ivæ rksat i N ord isk  M inisterråd  under 
"N o rd en  i E u ro p a” .

K øbenhavn , den 30. maj 1988

P. m. v.

E .b .

A n ita  H u g a u
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Europa-Parlamentets informationskontor:

Da tiere nordiske regeringer har gode d ip lom atiske forb indelser til D an
m ark i B russel og må form odes ligeledes at have kon tak te r til andre 
m edlem slande, må der væ re tale om , at N ord isk  Råd kunne have ny tte  af 
oppre tte lsen  a f supp lerende funktioner.

F or så vidt angår E u ropa-P arlam en te t, som  e r den institu tion , der -  
trods sto re  forskelle -  nem m est kan sam m enlignes med N ordisk  Råd, 
kunne m an forestille sig en sty rkelse  a f  de lobende k o n tak te r med såvel 
em bedsm æ nd som politikere.

En perm anent nordisk  em bedsm and , sta tionere t i B russel, ville kunne 
rapportere  om talrige em ner, der beskæ ftiger E uropa-P arlam en te t, men 
som  ikke d irek te  angår enkelte  nord iske landes nationale in teresser. Det 
kunne give en b redere  rapportering  om de 12s in ternationale tilltag, der — 
sideløbende med de trad itionelle  m arkedsfo ransta ltn inger i E F  -  også for 
nogle politikere i de nord iske lande er en kraftig tilskyndelse til at in teres
sere sig for De eu ropæ iske Fæ llesskaber. U den for udvalgsm øderne i 
B russel kunne vedkom m ende em bedsm and befinde sig ved sessionerne i 
S trasbourg .

Som det vil væ re Dem bekendt ek sis te re r der for ø jeblikket i E uropa- 
Parlam entet en delegation til N orge m ed C laus T oksvig  som  form and og 
med E lse H am m erich  som  næ stform and . D er er ikke andre danske m ed
lem m er i delegationen.

1 P arlam entets delegation for fo rb indelserne med Sverige. F in land. Is
land og N ord isk  Råd er Jørgen B rønlund N ielsen næ stform and , Ib C hris
tensen  og John Iversen  m edlem m er. D er er ikke andre danske m edlem m er 
i delegationen. På baggrund a f de erfaringer, som politikere i henholdsvis 
N ordisk  Råd og E uropa-P arlam en te t har haft, kunne der eventuelt træffes 
nye fo ranstaltn inger e ller æ ndres på kontak tform en. D ette er beslu tn inger 
og overveje lser, som  politikere m å gøre sig indbyrdes.

Jeg skal erindre om , at sidstnæ vn te delegation er i Skandinavien  2 9 .5 .-  
5 .6 ., hvorunder m an even tue lt kunne sondere terræ net.

E uropa-P arlam en tet har i de seneste  år vundet væ sentlig m ere indflydel
se end em bedsm æ nd og politikere forudså, da m an i 1979 for første gang 
gav Parlam entet ret til at blive d irek te  valgt. En ræ kke sager var aldrig 
b levet behandle t i E F s M in isterråd , hvis ikke Parlam entet havde taget dem  
op på grundlag  a f den brede kon tak t, som et så sto rt P arlam ent har med 
vidt forskellige befolkningslag over hele det vestlige E uropa. O fte har 
g ræ srodsbevæ gelser og grønne bevæ gelser virket an im erende på Parla
m entets m iljøpolitik og andre e i ..i .u \  som  i dag er kom m et ind under 
trak ta tens ram m er. K arak teristisk  er det derfo r, at E uropa-Parlam entet 
begynder med at kræ ve fæ llesskabspolitik  på dette  eller hint om råde, og
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efter en årræ kke går v isioner, som  i begyndelsen  forekom m er M in isterrå

det luftige, i opfyldelse.
Senest har E u ropa-P arlam en te t d em o n stre re t sin vilje til at øve indfly

delse på F æ llesskalje ts holdning til tred je  lande ved at b lokere tre  handels
afta ler m ed Israel under henvisning til de urolige forhold for ø jeblikket i 
M ellem østen.

E uropa-P arlam en te ts  udvalg tager del i beslu tn ingsprocessen  fra første 
fæ rd, når et forslag  fo rlader K om m issionen. D et er ofte i E uropa-Parla- 
m en tet. at danske politikere , der ikke sidder i regering, får den første 
orien tering  om , hvad d e r e r  på vej gennem  system et.

Da P arlam entet udfy lder en dobbeltro lle  i beslu tn ingsprocessen , nemlig 
at " g å  fo ru d "  for m edlem slandenes regeringer med specifikke forsøm te 
initia tiver sam t i stø rre  åbenhed  end tilfæ ldet er i M in isterrådet at ana ly se
re og bearbejde  K om m issionens forslag , synes det ind lysende, at en s ty r
kelse a f  fo rb indelsen  med N ord isk  Råd ville væ re en væ sentlig  fo rudsæ t
ning for dels at sam le nye em ner a f  m ere in ternational karak te r op. dels at 
knytte de politiske k o n tak te r, som  er forudsæ tn ingen  for. at befolkningen i 
de nord iske lande gennem  deres folkevalgte får et næ rm ere forhold til De 
europæ iske Fæ llesskaber.

K øbenhavn , den 20. april 1988

M ikael B ram sen  
In fo rm atio n sch ef

Den Danske Europabevægelse:

 op lyse, at o rgan isationen  s tø tte r forslaget om gennem førelse a f  et
fælles nord isk  studie om  E uropasam arbe jde t, idet det e r organ isationens 
opfa tte lse , at enhver forskning i europæ isk  sam arbejde er betydningsfuld. 
Sam tidig kan tilføjes, at E uropabevæ gelsen  — såfrem t studiet gennem føres
-  gerne vil væ re behjæ lpelig herm ed.

K øbenhavn , den 19. maj 1988

Ida S tyhr  
S ek re ta ria ts led e r

Folkebevægelsen mod EF, Parlamentsgruppen:

Folkebevæ gelsen  anbefa ler folketing og regering at ivæ rksæ tte  en g run
dig og upartisk  officiel undersøgelse  af E F -m ed lem skabets følger for D an
m ark , isæ r frem ad re tte t, og de mulige alternativer.
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På den baggrund h ilser vi m ed sto r glæde det initiativ , som  m edlem sfor
slaget A 819/e er ud tryk  for. D et gør vi så m eget m ere, som  det nordiske 
sam arbejde ligger os stæ rk t på sinde.

Folkebevæ gelsen  har selv taget initiativ  til undersøgelser om  EF-m ed- 
lem skabets v irkninger fo r D anm ark  og de mulige a lternativer.

D et cen tra le  i m edlem sforslaget e r  ønsket om  at finde frem  til nordiske 
in te resse r og varetage d isse i fæ llesskab  over fo r E F . Vi de ler helt og 
aldeles den opfa tte lse , at d e r findes afgørende fælles nordiske in teresser 
vedrø rende udenrigspolitik  (afspæ nding, nedrustn ing  og fred , herunder 
m uligheden fo r N orden  og andre o m råder som  atom våbenfri zone , fælles 
op træ den  i FN  og andre in ternationale  o rgan isa tioner og N ord-Syd  d ialo
gen i alle dens aspek ter). Vi ser også væ sentlige fæ lles in te resse r i at 
bevare og udvikle høje nord iske norm er om kring miljø, arbejdsm iljø , fo r
b rugerbesky tte lse , sundhed , sikkerhed , dy revæ rn  og at udvikle N orden 
som et foregangsom råde i det in ternationale  m iljøsam arbejde. L igeledes at 
besky tte  og udbygge den nord iske velfæ rdssta t, h e runder den solidariske 
finansiering gennem  sk a tte r og afgifter i stedet for E F ’s fo rsikringsprincip . 
A t stå vagt om nord isk  ku ltu r, dem okratiske  livsvæ rd ier og trad itioner, og 
at fastho lde vort høje uddannelsesn iveau . D en ” eu ro p æ isk e” (E F-) dim en- 

on i underv isn ingen  er her en trusse l. D er e r  også en k lar fælles nordisk 
in teresse  i at virke for frihandel, sam arbejde og åbenhed  m ellem  alle lande 
i verden  og på tvæ rs a f  b lokkene. Endelig  tils lu tter vi os B rundland- 
rappo rtens konk lusioner, som  ligger langt fra E F 's  væ kstfilosofi.

Som det k onsta te res  i m edlem sforslaget udelukkes et svensk og et finsk 

m edlem skab a f E F  allerede p .g .a . d isse landes neu tralite tspo litik . E F  har 
som  mål en fæ lles udenrigs- og sikkerhedspolitik  (jfr. E P S -trak ta ten ), og 
stæ rke k ræ fte r arbejder på at tilføre sam arbejdet en fo rsvarspo litisk  d im en
sion, evt. ved at udv ide, g radv ist. V estun ionens m edlem skreds til at om 
fatte  alle E F ’s m edlem slande. Vi vedlæ gger V estun ionens ” platform  om 
E uropæ iske S ikk erh ed sin te resse r”  a f  27.10.1987, h v o ra f det frem går, at 
det store  flertal a f E F -lande vil have det m ilitæ r-politiske in tegreret i E F.

Vi er enige i, at gennem førelsen  a f E F ’s indre m arked vil m edføre nye 
handelsh indringer over for landene uden for E F , eksem pelvis mellem 
D anm ark og de øvrige nord iske lande. D isse tendenser til d iskrim inering 
kan kun bekæ m pes ved fælles nord isk  og fælles E F T A -op træ den . Vi kan 
også henvise til G A T T , O EC D  og E C E  som  egnede fora for økonom isk  og 
handelsm æ ssigt sam arbejde , som  kan bidrage til at m odvirke E F 's  stadig 
m ere åbenlyse p ro tek tion ism e.

I en tid , hvo r der fra C om econs side ud trykkes stæ rke ønsker om  et øget 
sam arbejde i E uropa, e r  det vigtigt, at ikke alt fo regår på E F ’s præ m isser. 
D et sik res kun ved at landene uden fo r E F  o p træ d er i fæ llesskab.

D er er f. eks. brug for en tæ t koord inering  m ellem  E FT A -landene og 
D anm arks bestræ b e lse r på at sikre den såkald te m iljøgaranti. Vi kunne 
starte  m ed at gennem føre en sa rte t advarselssk iltn ing  a f organiske op løs
ningsm idler og de 220 stoffer, som  FN  anser fo r k ræ ftfrem kaldende.



9

I det hele taget er der behov for nationale undersøgelser i de øvrige 
nord iske lande om  konflik t/overensstem m else  m ellem  eksis te rende  EF- 
lovgivning sam t forslagene om kring det indre m arked og eksisterende 
lovgivning i de enkelte  nord iske lande. B erørte  fagm inisterier og faglige 
k redse bør vurdere  disse fo rho ld , så der sik res en saglig bedøm m else i 
hvert enkelt tilfæ lde. H er skal i Hæng næ vnes eksem pler på konflikter: 
R egionalpolitikken, hvor E F  skal godkende en h v er sta tss tø tte . Miljø 
(f. eks. g ræ nsevæ rd ie r for udledning). L evnedsm iddellovgivning (farvest
offer. tilsæ tn ingsstoffer). E F 's  om fattende m askind irek tiv . Den nordiske 
pasunions forhold  til E F ’s pasunion. E F 's  indvandrer- og flygtningepolitik. 
E F-forslagene om reg ler fo r rek lam er i radio og tv og en fæ lles ku ltu rpo li
tik. L ibera le E F -reg ler om m edicin og gensplejsning. Den nordiske a lko 
holpolitik  og E F 's  p rinc ipbeslu tn ing  om afgiftsharm onisering . K onsekven 
serne fo r beskæ ftigelse og betalingsbalance a f overgivelse til E F  a f han 
dels-, valu ta-, penge- og dele a f  finanspolitikken.

B åde fo r de enkelte  nord iske landes forhold  til E F  og fo r debatten  i de 
nordiske lande e r det altafgørende vigtigt at gøre sig E F ’s særlige karak ter 
k lart. De E uropæ iske  F æ llesskaber er ikke et m ellem statsligt (handelspo li
tisk) sam arbejde m ellem  suveræ ne nationer, såsom  E F T A . N ord isk  Råd. 
F N , E u ro p aråd e t e tc . E F  er både i sit princip , i sin m ålsæ tning og i sin 
praksis " e n  union, d e r gø res stadig snæ vrere  m ellem  de europæ iske fo lk " 
(R om -T rak tatens fo rord). E F  er en oversta ts lig  sam m enslu tn ing, hvor de 
væ sentlige såvel som  de m indre væ sentlige afgørelser træ ffes ved flerta ls
beslu tn ing  og med retslig , um iddelbar b indende virkning for alle m ed
lem ssta te r og deres  borgere. Reelt e r d e r ejheller nogen græ nse for. hvilke 
politiske om råder, E F  beskæ ftiger sig m ed og ofte træ ffer overo rdnede 
beslu tn inger om . Således er fo rsvarsm in isteren  og k irkem inisteren  de 
eneste  m inistre i D anm ark , som  endnu ikke har væ ret til harm oniserings- 
(råds)m øder i B ruxelles . . .

D er findes i rea lite ten  ikke m ere nogen veto re t i E F 's  m inisterråd . De 
store  lande i E F  kan leve med det, fordi m an ikke for a lvor tø r m ajorisere 
dem  i vigtige spørgsm ål. De sm å lande i E F  er ophørt m ed at besidde en 
suveræ n sta ts  re ttigheder, undtagen  form elt.

Vi b esk riv er de tte  så udførligt, fordi vi fra debatten  om E F  i de andre 
nordiske lande ved, at d e r selv i ledende politiske kredse hersker sto r 
uv idenhed -  ikke om E F  som  det frem træ der på pap iret og i propagandaen
— m en om E F ’s rea lite te r. Vi har f. eks. væ ret udsat for, at nordiske 
politikere tro r, at neu tra lite tspo litik  e r  foreneligt m ed E F-m edlem skab , 
skønt E F  ree lt allerede i årevis har op tråd t som  en udenrigspolitisk  enhed 
(Irlands specielle neu tra lite t kan ikke sam m enlignes med f. eks. Sveriges 
og F inlands). Vi har m ødt nord iske po litikere , som  m ener, at det enkelte 
land selv kan bestem m e sin m iljøpolitik, uag tet at de tte  siden " fæ lle sak 
te n "  a f  1986 udelukkende kan ske under forudsæ tn ing  af, at E F -K om m is- 
sionen og i givet fald E F -D om sto len  i det konkre te  tilfælde accep te re  det.
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Vi har tru ffet nord iske po litikere , som  tro r, at L uxem bourgforligets " v e to 
re t"  stadig ek sis te re r, selv om den faktisk  i p raksis e r  h istorie nu. F o r os er 
det også lidt fo runderlig t, at den enorm e arbejdsløshed  i E F -landene (gen
nem gående i alle årene  siden 1973 3 - 4  gange så  høj som  i E FTA -landene) 
ikke gør stø rre  ind tryk , skønt en a f de væ sentligste forklaringer e r  afgivel
sen af de økonom iske sty ringsm idler til E F.

På hele denne baggrund kan vi varm t anbefale m edlem sforslagets idé om 
et fælles nordisk  stud ie  om  sam arbejdet i E uropa. Det vil væ re betydnings
fuldt at få kortlagt F .F 's frem adskridende unionsudvikling  og dennes følger 
for de nord iske landes selvbestem m elsesre t og frie og åbne sam arbejde 
med alle andre lande. L igeledes vil det væ re helt cen tralt at få klarlagt de 
a lte rna tiver, som  s tå r åbne fo r N orden: at op træ de sam m en i N ord isk  Råd, 
at udvikle E FTA  som  en effektiv  forhandlingsorganisation  over fo r E F . At 
tage fælles in itia tiver i O EC D  om  nedbrydning  a f tekn iske handelsh ind
ringer, i G A TT om liberalisering a f verdenshandelen , i FN  om afspæ nding, 
nedrustn ing  og fred. A t bruge E u roparåde t til sam arbejde om re tsb esk y t
te lse , ku ltu r, kom m unikation  og uddannelse . A t skabe forbindelse til Co- 
m econ og anvende E C E  til sam arbejde om  energi, forskning, teknologi og 
miljø. I det hele taget at fastho lde , at europæ isk  og in ternationalt sam arbej
de for højt udviklede lande m ed åbne økonom ier og globale in te resser som  
de nordiske må ske e fter "k lu b -p rin c ip p e t” , a ltså  i sk iftende landegrupper 
og ikke ved indlem m else i en union.

Vi stå r m eget gerne til rådighed for såvel den danske delegation til 
N ordisk  Råd som for de øvrige delegationer.

K øbenhavn , den 17. maj 1988

Else lla m m erich  

Jens-P eter  Bonde

Ib C hristensen  

Birgit B jørnvig

Finland

Ministeriet för utrikesärenden:1

U trikesm in isterie t k o n sta te ra r a tt m an i N ord iska  m in isterrådet igång
satt en om fattande u tredning om de inverkningar som  skapandet av E G :s 
inre m arknad har på det no rd iska sam arbete t. Inom  ram en fö r denna 
u tredning bör man bl. a. klarlägga vad det no rd iska sam arbete t kan ge när 
det gäller e tt v idare västeu ropeisk t sam arbete . D en fö rsta  de lrapporten  
kom m er att föreläggas sam arbetsm in istrarna  den 19 maj 1988, varefter

1 Y ttrandet ö versa tt f r å n  fin s k a .
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N ordiska m in is terrådet läm nar en redogörelse av frågan till N ord iska 
rådets presid ium .

N ord iska  rådets presid ium  har tillsatt en kom m itté för a tt u treda  frågan 
om en effektiv isering  av det no rd iska sam arbete t i in ternationella  sam m an
hang. Enligt kom m itténs arbe tsp lan  förefaller det som  om frågan om  den 
eu ropeiska  in teg ra tionens inverkningar på det no rd iska sam arbe te t skulle 
p rio rite ras vid sidan av m iljöfrågorna. K om m ittén  skall avge sitt b e tänkan 
de till N ord iska  råd e ts  37:e session.

Då d e t u tredn ingsarbe te  som  ovan  hänvisas till pågår inom såväl m inis
te rråd e t som  N ord iska  rådet finner u trikesm in isterie t det inte ändam ålsen 
ligt att fram föra särsk ilda synpunk ter på m edlem sforslaget A 819/e.

H elsingfors den 17 maj 1988

U trikesm in is terie t

Å ke  W ihtol 
S ta tssek re te ra re

P aul G usta fsson  
K o nsu lta tiv  tjänstem an

H andels- och industrim in isterie t:1

M edlem sforslaget hand lar om  sam arbete t m ellan de nord iska länderna 
och E u ropeiska  gem enskapen , i synnerhe t fo rskn ingsverksam het be träf
fande sam arbe te t. Enligt m edlem sförslaget skulle en sådan sam nordisk  
fo rskn ingsverksam het vara  till s to r ny tta  när det gäller att v idareu tveckla  
re la tionerna  m ellan N orden  och det övriga E uropa.

H andels- och industrim in isterie t k o n sta te ra r a tt den  i m edlem sförslaget 
upptagna frågan är m ycket aktuell såväl nationellt som  sam nord isk t. N o r
diska råde t h a r tillsatt en  om fattande kom m itté  på hög nivå att u treda  
behandlingen av in ternationella  frågor inom  N ord iska  rådet. F ö r närvaran 
de pågår även N ord iska  m in isterrådets u tredning  om  de nord iska länder
nas inställning till E G :s inre m arknad . U tredningen  blir färdig med det 
snaraste . M inisteriet k o n sta te ra r även att m edlem sförslaget endast i förbi
gående hänv isar till E F T A -sam arbe te t. A vslutn ingsvis kan konsta tera s att 
u tredn ingar om  sam arbe te t m ellan de nord iska länderna och det övriga 
E uropa pågår på flera sek to re r. S ådana u tredn ingar är bl. a. de som  syftar 
till undanrö jandet av handelsh inder.

Enligt m in isterie ts uppfattn ing  har m an redan  delvis börjat bereda  den 
fråga som  upptas i m edlem sförslaget. U nder d essa  om ständ igheter borde

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  f in sk a .
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m an först få resu lta ten  av de tta  beredn ingsarbete  innan nya åtgärder vid tas 
på denna sektor.

H elsingfors den 24 maj 1988

H andels- och industrim in isterie t

B o G öran E riksson  
K o nsu lta tiv  tjän stem an

P er-H åkan S lo tte  
Ö v erin sp ek tö r

Ålands landskapsstyrelse:

Den utv idgade in tegration  inom  den  E u ropeiska  gem enskapen  som  pla
neras till å r 1992 k räver anpassn ing  och å tgärder i de nord iska länderna. 
E nskilda länder och E F T A -gruppen  som  helhet söker olika fo rm er för 
u tvidgat sam arbete  m ed EG . I det nord iska sam arbete t pågår kontinuerligt 
d iskussioner om eu rope iska  sam arbetsfrågor bland annat avseende stan 
dardisering , tekn iska  handelsh inder, harm onisering av lagstiftning, fo rsk 
nings- och u tveck lingsarbete  m. m.

De nord iska  länderna  har olika am bitioner och politiska fö ru tsä ttn ingar 
för sam arbete  m ed EG  och något enhetlig t in tresse  i N orden  torde inte 
finnas. En studie av de nord iska fö ru tsä ttn ingarna  och am bitionerna, som 
är e tt syfte m ed m edlem sförslaget, to rde vara  överspelad  i dagens situa

tion.
M ot bakgrund av ovanstående  an se r landskapssty re lsen  a tt en studie 

enligt m edlem sförslaget är för om fattande och rekom m enderar i stället en 
sam m anställn ing av det a rbe te  som  redan  pågår inom  N ord iska  rådets ram  
i syfte a tt sprida inform ation om ansträngningar för u tv idgat europeisk t 
sam arbete  i a llm änhet.

M arieham n den 4 maj 1988

Sune E riksson  
L an tråd

O lo f Erland  
A vdeln ingschef

A rbetsgivarnas i Finland cen tralförbund  och A ffärsarbetsgivarnas cen tra l
förbund:

Förslagsstä llarna  e fte rly ser en gem ensam  nord isk  studie och analys "p å  
regeringsn ivå”  angående ” de nord iska fö ru tsä ttn ingarna  och am bitionerna
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i ett vidgat eu ropeisk t in teg ra tio n ssam arb e te" . för att N orden  inte skall bli 
e tt iso lerat och d isk rim inerat hörn av E uropa. Sam tidigt fö resvävar det 
fö rslagsställarna a tt N orden  m ed sin erfarenhet och sitt långt gående sam 
arbete  kan vara  en sp ju tspets inom  v issa om råden , t. ex . miljö-, a rb e ts
m arknads- och sociala frågor.

Syftet m ed stud ien  a tt undvika isolering och diskrim inering är värt allt 
understöd . H uruv ida  de tta  bäst sker genom  en särskild  studie ä r  därem ot 
inte helt säkert. D et är tvärtom  m öjligt a tt en studie skulle föra in N orden  
på ett långsam m are s idospår alltm edan E uropa-in tegrationen  fram skrider 
på huvudspåre t. D et ä r  möjligt att syftet uppnås snabbare och effektivare 
ifall m an sy s tem atisk t och  regelbundet behand la r och b eak ta r den eu ro p e
iska in tegrationen  inom  ram en för det norm ala nord iska sam arbete t på 
m inisternivå och tjänstem annan ivå , och som  ett av sam arbete ts huvudom 
råden. Det är uppenbart a tt tänkande t och handlandet i de enskilda nord is
ka länderna redan  nu b a se ra r sig på seriösa ana ly ser av E uropa-in tegra- 
tionen  och dess k o nsekvenser, varfö r en  sam nord isk  studie lätt kunde leda 
till ett tid södande dubbelarbete .

N ord iska rådets presid ium  tillsatte  senaste  v in ter en in ternationell sam- 
arbetskom m itté  för a tt bl. a. studera  E uropa-in teg ra tionens konsekvenser. 
D ess a rbe te  fö rvän tas  slu tföras inom  d e tta  å r  och det bör kunna utgöra en 
god bas fö r det no rd iska  hand lande t och  sam arbe te t i europafrågor.

M an bör förhålla sig m ycket försiktigt till tanken  på N orden  som  sp ju t
spets i E uropa inom  v issa om råden . D etta  gäller i synnerhet vår långt 
u tveck lade a rb e tsm arknads- och socialpolitik  vilka bl. a. m edfört en sk a t
tebelastn ing  på en  sådan nivå som  knappast accep te ras  i de flesta  EG- 
länder. D essu tom  ä r E G -länderna fram  till 1993 så upptagna av att genom 
föra sitt in terna in tegrationsprogram  att de knappast har särskilt stora  
am bitioner a tt lära sig av det u r deras synpunk t perifera  N orden .

En alltför m arkerad  strävan  att fö rsöka överföra  nord iska lösningar till 
den eu rope iska  kon tinen ten  kan ren tav  leda till e tt m inskande europeiskt 
in tresse  fö r sam arbete  med de nord iska länderna och deras näringsliv.

M ot denna bakgrund  fö rhåller vi oss något skep tiska  till m edlem sförsla- 
get om  en särsk ild  stud ie  av de nord iska ländernas roll i det eu ropeiska 
sam arbete t och an se r a tt en prioritering  av d essa  frågor i det norm ala 
no rd iska sam arbe te t och inom ram en för E F T A -sam arbete t ger det bästa  
resu lta te t.

H elsingfors den II maj 1988

A rbetsg ivarnas i Finland cen tra lfö rbund  

A rto  Ojulci 

A ffärsarbetsg ivarnas cen tra lfö rbund  AAC

P ekka M erenheim o
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Ålands handelskam m are:

Å lands handelskam m are fö ro rd a r förslaget om en gem ensam  nordisk  
studie på regeringsnivå angående eu ropasam arbe te t och H andelskam m a
ren fram håller även  den betydelse  en gem ensam  analys av de nord iska 
ländernas fö ru tsä ttn ingar och am bitioner i e tt vidgat eu ropeisk t integra- 
tionssam arbe te , kan få visavi e tt gem ensam t upp trädande i kon tak terna  
m ed E u ropeiska  gem enskapen . N äm nda studie blir således ett värdefullt 
kom plem ent till sam arbe te t inom  E F T A -gruppen  kring EG -frågorna.

M arieham n den 28 m ars 1988

På Å lands handelskam m ares vägnar

Thorvald E riksson  
O rdförande

H arry Jansson  
VD

I s l a n d

U denrigsm inisteriet (U tanrík isráðuney tið ):1

 1 denne forbindelse skal m inisteriet m inde om , at F in land, Island.
N orge og Sverige e r  m edlem m er a f E FT A  og D anm ark a f E F , m en mellem 
E FTA -landene og E F  finder et om fattende sam arbejde sted på mange 
om råder, he r kan b l.a .  næ vnes frihandelsafta ler sam t sam arbejde, som 
ved rø re r E F ’s p laner om  et indre m arked .

I forbindelse m ed E F 's  p laner om et indre m arked har de nordiske lande 
haft et om fattende og godt sam arbejde indenfor E F T A , som  vi islændinge 
har nydt godt af, idet vi pga. vort lave indbyggertal har haft rigeligt at gøre 
med at følge med udviklingen i alle dele a f  disse p laner. Men til trods for 
de tte  om fattende sam arbejde mellem de nordiske lande indenfor E FT A  og 
sam arbejdet med E F  ser m inisteriet ingen grund til at sæ tte sig imod et 
fælles nordisk  studie om  E uropasam arbe jde t. M inisteriet an se r det der 
imod for vigtigt, at m an er opm æ rksom  på at undgå dobbeltarbejde , og at 
de tte  studie b liver kom bineret m ed andet arbejde, som udføres fra islandsk 
side i fo rbindelse m ed E F ’s indre m arked.

R eykjavík, den 9. jun i 1988

P .m .v .

Sveinn  B jörnsson

' Y ttrandet ö versa tt frå n  isländska .
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Islands handelskam m er (V erz lunarráð  Is lands):1

H andelskam m eret så gerne , at om talte  forslag  blev gennem ført. M an d e 
ler synspunk te t om , at d e r sandsynligvis kun e r m eget lidt, som  er a f  stø rre  
betydning for de no rd iske lande, hver fo r sig og i fæ llesskab, end de t, der 
sker i E F .

Inden forslaget ved tages, an se r handelskam m eret det for nødvendigt, at 
d er udarbejdes en om kostn ings- og tidsp lan  for undersøgelsen . D esuden 
må m an tæ nke på. at det gavnlige i en undersøgelse som  denne for en sto r 
del afhæ nger af. hvordan  den udføres. I fo rtsæ tte lse  h era f an ser handels
kam m eret det fo r at væ re a f s tø rs te  betydning , at m an søger råd hos folk 
både udenfo r og indenfor den offentlige sek tor.

R eykjavík, den 26. april 1988

På handelskam m erets vegne

Vilhjålm ur E gilsson  
A dm in istre ren d e  d irek tø r

Islands ekspo rtråd  (Ú tflu tn ingsráð  Is lands):1

E ksp o rtråd e t har i og fo r sig ingen kom m entar til, at N ord isk  Råd vil 
bruge tid og penge på at lave et studie som  dette . Det væ kker på den anden 
side spørgsm ålet om , hvad  gavn der kan væ re a f et sådan t studie. F ire a f  de 
fem nord iske lande e r m edlem m er i E F T A , og i E FT A  har m an lagt 
ram m er for sam arbejde m ellem  de eu ropæ iske lande. E FT A  følger m ål
bev idst udviklingen indenfo r E F , og på dette  om råde e r det et om fattende 
sam arbejde i gang m ellem  E FT A -landene. De nordiske lande p røver så 
hver fo r sig at følge m ed i spørgsm ål a f  særlige in teresse  fo r det enkelte 

land, og de har alle d irek te  forhandlinger i gang m ed E F.
D et er d erfo r et spørgsm ål, om et udvalgsarbejde i N ord isk  Råd vil føje 

noget nyt til de t, d e r a llerede gøres andre s teder. De fem nordiske lande 
har til dels forskellige in te resser, og til trods fo r sm ukke ord  om  et nordisk 
h jem m em arked er de tte  mål endnu ikke nået.

Da D anm ark allerede nu er m edlem  a f E F , og de andre lande nøje følger 
udviklingen d é r, både hver for sig og gennem  E F T A , ser Islands E ks
portråd  ingen grund til, at de tte  arbejde  påbegyndes i N ord isk  Råd.

R eykjavík, 13. maj 1988

Ing jiddur H annibalsson  
A dm in istrende d irek tø r

1 Yttrandet ö versa tt fr å n  isländska .
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N o r g e

N æ ringsdepartem entet:

I m edlem sforslaget tas det til o rde  fo r en nord isk  studie på regjeringsnivå 
angående eu ropasam arbeidet. H ensik ten  er å  analysere  næ rm ere de n o r
diske fo ru tse tn inger og am bisjoner i forhold til et u tv idet europeisk  inte- 
g ras jonssam arbe id .

N æ ringsdepartem en te t vil generelt peke på at det nordiske sam arbeidet 
på alle sam arbeidsom råder er avhengig av hva som  sk jer innen E F  og 
innenfor ram m en av E F -E F T A  sam arbeidet. D epartem entet vil derfor 
understreke  betydningen av at m an i alt nordisk  sam arbeid legger vekt på 
den eu ropeiske d im ensjonen.

Alle de nord iske lands m yndigheter er enige om å legge forholdene til 
re tte  for b rede eu ropeiske løsninger bl. a. ved å fjerne h indringer for 
økonom isk sam kvem  in tern t i N orden . D et er videre et felles ønske i 
N orden  om  en næ r tilknytning til E F  og det indre m arked som nå er under 
utvikling.

På nordisk  plan har sam arbeidsm in istrene og p resid iet d rø fte t be tyd 
ningen av bestem m elsene om det indre m arked for det nordiske sam arbei-

Det e r  ved ta tt at alle fagm inisterråd  jevn lig  skal rapportere  til sam ar
beidsm in istrene om  hva u tviklingen i E F  vil kunne bety  for N orden  og det 
nordiske sam arbeidet, sam t hvordan  de nordiske land kan bidra i denne 
prosessen . N ord isk  M inisterråd  rap p o rte re r årlig til N ord isk  Råd om arbe i
det på dette  om rådet.

F ra de nordiske industrim in is trenes side e r  det i den siste rapporten  til 
sam arbeidsm in istrene gitt en bred  gjennom gang av hvordan spørsm ål som 
reises i den såkalte  " H v itb o k e n ’' behandles i det nordiske industripolitiske 

sam arbeidet.
O gså nasjonalt e r  det o p p re tte t egne utvalg/organ som  skal lede og 

koord inere arbeidet i fo rbindelse med tilpasn ingsprosessen  til E F  s indre 
m arked i de ulike nord iske landene. 1 tillegg e r det i enkelte land satt igang 
u trednings- og konsekvensana ly ser i forhold  til u tviklingen av det indre 
m arked. De næ ringspolitiske aspek tene , herunder ram m ebetingelsene for 
næ ringslivet i forbindelse  m ed realiseringen av det indre m arked, vil være 
et av de viktigste forholdene som må vurderes i denne tilpasn ingsproses
sen og de tte  u tredn ingsarbeidet.

N æ ringsdepartem en te t vil unders treke  at det a llerede igangsatte arbei
det både nasjonalt og nordisk  klart ind ikerer betydningen for det nordiske 
sam arbeidet av eu ropasam arbeidet. D et synes derfor naturlig at eventuelt
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ytterligere studie- og analysearbeid  på nordisk  plan bør skje innen ram m en 
av det a llerede eksis te rende  arbeidet.

O slo. 20. mai 1988

E tte r  fullm akt

C hrist o f  er Owe 
E k sp ed is jo n ssje f

Toril R ailo  
U nderd irek tø r

Norsk arbeidsgiverforening:

 og u n d erre tte r D em  m ed dette  om  at vi s tø tte r forslaget.
Vi er enig i fo rslagsstillernes u tta le lse  om at en felles opp treden  vil være 

av verdi for de nord iske landene. På den annen  side skal m an væ re klar 
over at grad av engasjem ent for så vidt angår E uropasam arbeidet varierer 
noe fra land til land. Det forhold at m an se tte r  igang en felles nordisk  studie 
må selvsagt ikke hindre de enkelte  nordiske land i å føre sin selvstendige 
E uropapolitikk .

O slo. 4. mai 1988

N orsk  arbeidsgiverforening 
L edelsesutvik ling

Jo Five

S v e r i g e

Svenska arbetsgivareföreningen (SAF):

S A F  tills ty rker förslaget a tt genom föra en studie som  syftar till att 
kartlägga och ana ly sera  på vilka om råden  nord iska sam rådsresu lta t kan 
användas för a tt p åverka  u tvecklingen inom EG liksom  i vilken om fattning 
det eu rope iska  sam arbe te t kan och bör fö rverkligas i det no rd iska sam ar
betet. E tt sådan t a rbe te  kan som  sidoeffekt m edföra att form erna för 
sam verkan  m ellan de nord iska länderna  u tveck las, e tt harm oniseringsar- 
bete som  också  bör uppm untras.

De nord iska länderna har em ellertid  så  m ycket a tt v inna på ett gem en
sam t upp trädande i k on tak te rna  med EG att en studie av de tta  slag inte får 
fö rsena  det a rbete  som  redan  påbö rja ts  i andra  sam m anhang. Vi vill härvid 
särskilt e rin ra  om det kartläggningsuppdrag som  N ord iska rådets ekono 
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m iska u tsk o tt, den 9 decem ber 1987, gav en 10-m annakom m itté med 
ledam öter från  varje nord isk t land.

D et ä r  enligt vår mening således av s tö rsta  vikt att det på varje nordiskt 
sam arbetsom råde redan idag, dvs. även  innan resu lta te t av denna studie 
redov isa ts , läggs en europeisk  d im ension på det no rd iska sam arbete t.

S tockholm  den 17 maj 1988

Svenska arbetsg ivarefören ingen  

G unnar W esterm ark
Birgitta  L auren t

B ILA G A  2

I efterhand inkommet yttrande

Nordtest:

-  -  -  S tyrelsen  fram håller a tt N o rd tes t ä r  engagerat i undanrö jande av 
tekniska handelsh inder fö r a tt ivarataga nord iska in tressen  i E uropa. 
N ord test har på uppdrag  av Ä m betsm annakom m ittén  för industripolitik  
u tarbeta t en rappo rt benäm nd ” T ekniske krav og kontro llo rdn inger -  
N ordens tilpasning til E F ’s in ternem arked  — S tatus pr. 1 m ars 1988".

E sbo den 12 ju li 1988

F ör N ord tes t 

Bo Lindholm

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19881920
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S U P P L E M E N T

Medlemsförslag

om gemensamt nordiskt informationssystem och 
gemensam nordisk databank
(V äckt av Oli P. G uðbjartsson och G uðrún H elgadó ttir)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordisk Råd, Juridisk Udvalg:

U dvalget har haft lejlighed til at se de indkom ne rem issud ta le lser og må 
konsta te re , at der e r  m eget forskellige op fa tte lser om  behovet for at tage 
nya initia tiver fo r at få o p re tte t et fæ llesnordisk  inform ationssystem  og en 
fæ llesnordisk  databank .

U nder hensyn til at en del a f de m yndigheder, som  i givet fald skulle 
være brugere a f  sy s tem et, ikke finder, at der er et behov for et fælles 
nordisk  initiativ som  fo reslåe t, stiller Ju rid isk  U dvalg sig tv iv lende til 
de tte . D et vil e fter udvalgets op fatte lse  væ re m ere rim eligt at anvende de 
nordiske re sso u rce r på p ro jek ter, hvor der m ere klart e r dokum entere t et 

behov for fæ lles nord iske tiltag.
M εd hensyn til de ju rid iske  og lovgivningsm æ ssige aspek te r ved forsla

get, vil udvalget henlede opm æ rksom heden  på afsnit 8 om  EDB i Juridisk 
U dvalgs forslag til et m odern iseret nordisk  lovgivningsprogram , der blev 
vedtaget på N ord isk  R åds 36. session i O slo 1988. D et pågæ ldende afsnit 
vedlægges (se B ihang).

H elsingør, den 15. novem ber 1988

E iður G udnason  
U dvalgsform and
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B IH A N G

Uddrag af Juridisk Udvalgs forslag til et moderniseret nordisk lov
givningsprogram (vedtaget på Nordisk Råds 36. session i Oslo 1988)

8. EDB

U dviklingen på edb-om rådet har sto r betydning inden for en lang ræ kke 
om råder.

8.1. G enerel gennem gang  a f  lovgivningen
D et vil sandsynligvis væ re nødvendigt at gennem gå e t m eget b red t felt a f 

lovgivningen fo r at undersøge, hvilke konsekvenser e lek tron isk  overførel
se a f  da ta  vil have fo r m ange a f de e tab lerede  system er. Følgende om råder 
kan næ vnes:
-  aftaleloven
-  kom m unikation  fra borgerne til m yndighederne
-  lovgivningen om  betaling og køb

•  konsum enters kontrol
•  hem m eligholdelse a f  indsam lede oplysninger

-  straffelovgivningen
-  besky tte lse  a f  den  enkeltes in tegritet

8.2. G rundlæ ggende ju r id iske  begreber
E ndvidere vil d e r kunne o p stå  en ræ kke prob lem er i fo rbindelse m ed det 

dokum entløse sam fund eller det væ rd ipap irløse sam fund. G rundlæ ggende 
ju rid iske  begreber m å tages op til nyvurdering.
-  F . eks. erhvervelse  i god tro : ” H vad e r god tro , når 2 datam ask iner 

kom m unikerer m ed h inanden?”
-  H vad b e tyder culpa eller uforsvarlighed , når det e r en datam ask ine , der 

er ” sky ld”  i en fejl?

8.3. B eskytte lse  a f  da taprogram m er
B eskytte lse  a f  da tap rogram m er — ophavsre t -  e r også et m eget aktuelt 

spørgsm ål, hvor m an hele tiden m å have det in ternationale  perspek tiv  for 
øje.

D et e r  vigtigt nu at få en  nord isk  re tsenhed  i lovgivningen, så  N orden  
kan påv irke den in ternationale  udvikling.

D et er dog a f  afgørende betydning , a t vi får en lovgivning, der svarer til 
reglerne i stø rstedelen  a f  den industria liserede verden.

D et e r  im idlertid ikke nok, at vi får en ensarte t lovgivning. M an bør 
sam tidig sikre sig, at anvendelsen  a f  reglerne — re tsp raksis -  også udarte r 
sig ens. D et er et generelt prob lem , som  m an har kunnet iagttage på andre 
om råder også.

8.4. E db-baserede væ rdipapirsystem er
V æ rdipap irhandelen  er ved at overgå til edb-baserede  væ rd ipap irsyste

m er. I de nord iske lande bør m an væ re opm æ rksom  på  a t vælge teknisk  set 
sam m e løsninger, så  m an gør det frem tidige sam arbejde le ttere .
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8.5. Fejl i o ffen tlige  registre -  fo rke r te  beslu tn inger
Inden for den offentlige forvaltn ing  er de skandinaviske lande gået 

læ ngere end andre lande ved at have indført løsninger for vedligeholdelse 
af beslu tn ingssystem er ved hjæ lp a f  datam ask iner. D isse system er p rodu 
ce re r beslu tn inger, d e r har betydning  for den enkelte borger. B eslu tn inger
ne baseres på d a ta , som  m an finder i de eksisterende offentlige registre -  
lige fra fo lkeregistre ned til forskellige specialreg istre . M an ved m eget lidt 
om , hvor ofte der fo rekom m er fejl i d isse reg istre , og derm ed om  den 
sta tistiske sandsynlighed for, at d isse sy s tem er g iver fo rkerte  beslu tn inger 
for det enkelte m enneske. Im idlertid ty d er s tikp røver på, at der kan være 
op til 50 %  fejl.

D ette bør give anledning til en principd iskussion  om , på hvilken måde 
m an skal kon tro llere , rev idere  og holde opsyn  m ed de system er, man 
sæ tter i væ rk inden for den offentlige forvaltning.

9. Arbejdsret

Spørgsm ål vedrø rende  a rbe jd sre t berø rer flere a f  N ordisk  R åds fag
udvalg. A rbejdsm arkeds- og arbejdsm iljøspørgsm ål h ø rer først og frem 
m est under Social- og M iljøudvalget, m edens lovgivningssam arbejde inden 
for a rbe jd sre tten  fo rtrinsv is h ø rer under Ju rid isk  U dvalg.

På denne baggrund vil Ju rid isk  U dvalg også henlede Social- og Miljø
udvalgets opm æ rksom hed  på nedenstående problem stillinger.

Nordisk Teknologiår 1988:

Et program om råde u nder teknologiåret e r  det vi har gitt betegnelsen: 
Å pne g renser for FoU  i N orden . U nder de tte  har 3 delm ål væ rt definert 

nemlig å:
-  gjøre det le tte re  å finne den nord iske kom petense som  m an søker.
-  øke bedriftenes in teresse  for å søke sam arbeidspartnere  i de øvrige 

nordiske land.
-  b idra til at fo rskningsm iljøer m ed høy kom petanse innen spesielle om rå

der sa tse r på  hele N orden  som  hjem m em arked.
Det første delm ål, å  gjøre det le tte re  å finne den kom petanse m an søker, 

førte allerede i 1987 til e t u tredn ingsarbeid  som  ble av slu tte t tidlig i 1988. 
D et ble u ta rbe ide t en p lan fo r å gjøre de da tab ase r som  allerede eksis te re r i 
N orden  le ttere  tilgjengelig for bedrifte rs og forskeres behov. R esu lta te t e r 
at det vil bli e tab le rt en inform asjonsfunksjon for å dekke de tte  behov ved 
N ord isk  Industrifond  i forb indelse m ed fondets u tv idede v irksom het som  

et nordisk  industrie llt sen ter.
Vi ser at det u tkas t til be tenkning  over m edlem sforslaget som  forelå  til 

u tvalgets m øte den 15. novem ber hadde m ed e t n y tt punkt om  å u trede 
m ulighetene til en sam nord isk  anvendelse  av nåvæ rende nasjonale infor

m asjonssystem er og databanker.
Vi e r  o rien tert om  at N ord isk  Industrifond  som  en fø rste  fase i etable-
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ringen av den inform asjonsfunksjon  som  e r nevnt ovenfor, a llerede er 
igang m ed å  u trede  nettop  m ulighetene fo r sam nord isk  u tny tte lse  av de 
system er og da tab ase r som  allerede foreligger i de nord iske land. I 
teknologiårsam m enheng  e r vi således vel tilfreds m ed den utvikling som  
allerede skjer.

N år d e t gjeller de generelle sider av  m edlem sforslaget har vi ikke noe 
grunnlag fo r å  u tta le  oss . D ette  ligger u ten fo r v årt v irksom hets- og kom pe
tanseom råde.

O slo, 9. desem ber 1988

N ordisk  T eknologiår 1988 

R u d o lf L indboe

Nordisk industrifond har i skrivelse den 26 ju li 1988 fö rk la ra t a tt m ed
lem sforslaget ligger u tan för fo n d e n s  verksam hetsom råde och önskar där
fö r  icke u tta la  sig i saken.

Nordisk Statistisk Sekretariat (NSS) og Nordisk utvalg for databaser og 
databehandlingsspørsmål (NUDD)1:

G enerellt

M edlem sforslaget ble d isku te rt på  N U D D ’s ordinæ re m øte i S tockholm  
1 3 .-1 5 . ju n i 1988 (vedlegg: liste o v e r m øtedeltakerne).

E ttersom  det i m edlem sforslaget ikke fram gikk konkre t hvorv id t spesi
fikt sta tistikk-re la terte  da tab ase r var av in te resse , var det vanskelig  å ta  
stilling til forslaget som  sådan.

N edenfo r fø lger en beskrivelse  av de nasjonale sta tistiske da tab asesy 
stem ene, og hvilke m uligheter m an har fo r å fo rbedre  tilgangen til basene.

D e sta tistiske  da tabasene i N orden

I sam tlige nord iske land e r det bygd opp om fattende sta tistiske  d a taba
ser som  i p rinsippet e r  åpne fo r b rukere  u ten fo r de sta tistiske  sen tra lby rå
ene. I fram tiden vil m an kunne fo rven te  en sterk  utbygging av slike 
databaser. Sam tidig vil nok de tekn iske  m ulighetene for å  få  effektiv  og 
rimelig tilgang til slike da tab ase r bli bedre.

N oen m om enter som  im idlertid  vil kunne begrense u tny ttingen  av dette  
m ateriale på  nord isk  p lan , e r  a t hvert da tabasesystem  er basert på:
-  ulike p rogram system er

1 N U D D  ble besluttet opprettet på sjefsstatislikerm øtet i 1982. N U D D ’s primære 
arbeidsoppgaver er å samarbeide og utveksle informasjon når det gjelder oppbygg
ing av statistiske databaser, programvare fo r  statistiske databaser og andre EDB- 
spørsmål.
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-  ulik filstuk tur
-  ulike syn taks-reg ler
-  ulike nasjonale sp råk  i m eny-system er og m etada ta  (dokum entasjons

system )
-  ulike nasjonale k lassifikasjons-k riterier og nasjonale stan d a rd e r fø re r til 

at de nord iske da tabasene  ikke alltid er sam m enliknbare.
De nord iske da tabasene  e r d erfo r ikke standard ise rte . E t unn tak  her er 

at et iden tisk  d a tab asesy stem  for ek ste rne  brukere  anvendes i både Sverige 
og D anm ark (A X IS).

U m iddelbare p laner  

Til det 18. no rd iske s ta tistikerm øte  i E sbo , F in land 9 .- 1 1 .  august 1989, 
ta r  N U D D  sik te på å  ha u tv ik let et p rogram system  som  vil kunne gjøre det 
enkelt å  få on-line tilknytning til den nasjonale databasen  m an ønsker. M an 
skal ut fra e t m eny-system  kunne velge hvilket land m an vil inn i, og 
hvilken database  innenfo r d e tta  landet m an vil se næ rm ere på.

P rogram m et vil ha au tom atisk  oppkall til den g jeldende databasen . N år 
m an vel er inne i den aktuelle da tabasen , må m an im idlertid følge de lokale 
syntaks- og språk-reg lene som  gjelder.

O n-line-tilknytningen til de nasjonale databasesystem ene  vil på noe sikt 
kunne føre til en rasjonalisering  av data innhentn ingen  f. eks. til N ordisk  
S tatistisk  Å rbok.

Videre p laner

M an kan tenke  seg 2 a lternative  s tra teg ier fo r en v idere utvikling.
1) M er s tandard ise rte  løsninger fo r søk ing /u ttak , språklig  standard isering  

(f. eks. engelsk) av m enybilder og m etadata .
2) O ppbygging av en egen nordisk  d a tabase .

Begge a lternativene  vil væ re ressu rsk revende . F ø r m an even tue llt vil gå 
igang m ed e t slikt a rbeid , e r  det nødvendig  å kartlegge hvor s to r e tte rsp ø r
sel det vil væ re b lan t potensielle  b rukere . D et vil også væ re nødvendig å 
finansiere u tv ik lingskostnadene m ed ekste rne  m idler. En oppbygging av 
en egen nordisk  d a tab ase , vil også k reve re ssu rse r fo r løpende drift og 
service.

N år det g jelder standard iserings-arbeid , vil m an følge m ed i N ord in fo ’s 
utvikling av intelligente g rensesn itt for nord iske in fo rm asjonssystem er 
(IA N I) fo r å se om  de tte  sy stem et kan væ re anvendbart fo r de sta tistiske 
databasene .

D et er også nødvendig  å avklare  hvilke em nefag lige  krav m an m å ha for 
en even tuell sam nord isk  da tabase . D ette  spørsm ålet vil både gjelde hvilke 
variable en slik da tabase  b ø r inneholde, og hvilke kvalite tsk rav  m an skal 
ha fo r å kunne p resen te re  da tabasene  fo r et stø rre  publikum .

+ 1 -  A 820/t S upp lem en t
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L is t sta t

I m ars 1987 ble d e t åpnet en sam nord isk  database  fo r sta tistikkm ateria le  
(L IST  STA T). M ålet m ed L IS T  ST A T  er å sam le opplysninger om sta ti
stikk som  publiseres i de nord iske land, e lle r som  finnes tilgjengelig i de 
sta tistiske  b ib lio tekene.

I fø rste  om gang reg istreres de ltakerlandenes publikasjoner, og d e re tte r 
øvrige lands publikasjoner. L IS T  ST A T  inneholder nå oppgaver o ver ca. 
2900 publikasjoner.

S tatistikk-b ib lio tekene i D anm ark , F in land  og N orge har sam arbeidet i 
p rosjek tet.

K øbenhavn , den 15. jun i 1988

Jan  Erik L indberg

Nordiska Akademikerrådet:

N ord iska  A kadem ikerrådet an ser a tt m edlem sforslaget ta r  fasta  på en 
m ycket om fattande problem ställn ing  och ak tuella  perspektiv .

N ar stä ller sig dock något tv iv lande till om  m an på grund av de olika 
ländernas in tegritets- och sek re tessreg le r har m öjlighet a tt up p rä tta  gem en
sam m a nord iska databaser. D ärem ot ä r  det viktigt a tt m an kan kom m uni
cera  m ellan redan  ex is terande d a tab a se r och inform ationssystem .

N A R  an se r därfö r a tt m an i främ sta  hand borde stim ulera  arb e te t m ed att 
u tveck la  kom m unikationen  m ellan de d a tabaser och inform ationssystem  
som redan finns inom  olika sek to re r i N orden .

H elsingfors den 14 ju n i 1988

M ona H em m er  
G en era lsek re te ra re

Nordens fackliga samorganisation (NFS) har i skrivelse den 17 ju n i 1988 
fö rk la ra t sig avstå  frå n  a tt y ttra  sig i anledning av m ed lem sforslaget.

Nordiska unionen för arbetsledare, tekniska funktionärer och andra che
fer (NAU) har i skrivelse den 18 m aj 1988 fö rk la ra t sig avstå  frå n  a tt y ttra  
sig i anledning av m ed lem sförslaget.

Nordisk samarbeidsnemnd for medisinsk forskning (NOS-M) har i skrivel
se  den 18 m a j 1988 fö rk la ra t a tt m ed lem sförslaget ligger u tan för sam ar- 
betsnäm ndens ko m p e ten so m rå d e .
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D a n m a r k

Administrations- og Personaledepartementet:

På denne baggrund har A dm inistrations- og P ersonaledepartem en te t 
anm odet fire m in is terier om  en ud ta le lse , heru n d er om  der indenfor m ini
steriernes om råder e r  behov for etab lering  a f fæ llesnordiske in form ations
sy s tem er og d a tab a se r til s tø tte  for de nationale  adm in istra tioners arbejde.

De fire m in is terier er: A rbejdsm in istere t, Ju stitsm in is terie t, Su n d h ed s
m in isterie t og  U ndervisnings- og F orskn ingsm in isterie t.

K onklusionen  a f denne høring er, at ingen a f de fire m in isterier finder 
noget um iddelbart behov  fo r at tage ny in itia tiver m ed etablering  a f fælles 
nord iske in fo rm ationssystem er og d a tab a se r indenfor de respek tive  mini- 
sterieom råder.

F ra  A rbejdsm in isterie ts  side kan m an tils lu tte  sig, at d e r foretages en 
undersøgelse a f  m ulighederne for a t o p re tte  at fæ lles nord isk  inform ations
system  og en fæ lles nord isk  da tabank . Sam tidig gør m an dog opm æ rksom  

på, at det nord iske sam arbejde om  opre tte lse  a f  en Sam nord isk  D okum en
ta tionscen tra l på  arbejdsm iljøom rådet, blev afbrudt pr. sep tem ber 1987 
e fter beslu tn ing fra e t flerta l a f  de nordiske arbejdsm iljøm inistre.

I Justitsm in is terie t m ener m an, a t d e r kan blive tale om  et nordisk  
sam arbejde indenfo r re tsin fo rm ationsom rådet. Sam tidig bem æ rkes det, at 
der foregår et tæ t sam arbejde og en udm æ rket udveksling a f erfaringer i 
g rupperåds regi indenfor re ts- og politiom rådet.

F ra  Sundhedsm in is ter ie t e r det m eddelt, at m an gerne deltager i en 
koord ination  ved rø rende  sam arbejde og etab lering  a f  da tab ase r indenfor 
sundhedsom rådet m ellem  de nord iske lande. Sam tidig bem æ rkes de t, at 
m an ikke på det foreliggende grundlag kan anbefale e tablering  a f en selv
stæ ndig nord isk  d a tabase  indenfor sundhedsom rådet.

I U ndervisnings- og F orskn ingsm in isteriet finder m an ikke for ø jeblikket 
anledning til a t ind træ de i e t m ere om fattende sam arbejde på  om rådet end 
det, d e r a llerede foregår.

K øbenhavn , den 16. ju n i 1988

Jens Ulrik D algaard

Dansk Arbejdsgiverforening:

B aggrunden fo r e tab leringen  a f sådanne fæ llesnord iske system er m å 
e fter vo r opfa tte lse  væ re den sam m e som  ved alle andre fæ lles inform a
tionssystem er:
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1) At der er da ta , som  har fælles in teresse.
2) At disse data  le ttes t gøres tilgængelige for en bred brugekreds i en fælles 

(nordisk) databank.
Det er selvsagt udelukket på det foreliggende grundlag at vu rdere , om 

etableringen  a f sådanne fæ llesnordiske sy s tem er vil væ re hensigtsm æ ssig.
D a der endvidere  i forslaget prim æ rt sigtes på  system er til brug i den 

offentlige forvaltn ing  i N orden , vil vi i denne om gang begræ nse vore 
kom m entarer til ovenstående.

K øbenhavn , den 20. jun i 1988

D ansk arbejdsgiverforening 

M ogens D am gaard  Larsen

Dansk Dataforening:

M ed baggrund i, at opbygningen a f da tab an k er og in fo rm ationssystem er 
i den offentlige forvaltn ing i N orden  befinder sig i en begyndelsesfase, 
burde der, ifølge forslagsstillerne, væ re gode m uligheder for en fælles 
opbygning a f disse m ed henblik  på at såvel den offentlige adm inistration  
som  virksom hederne generelt bedre skal kunne nå sine m ålsæ tninger. 
E ndvidere  fo rven tes in itiativet at sty rke  det nordiske hjem m em arked for 
da tabaserede  produk ter.

D ansk D ataforening e r enig i at isæ r den offentlige sek to r m en også 
private v irksom heder vil kunne opnå kvalitative og kvantita tive fordele 
ved beny tte lse  a f  et sådan t fæ lles system , m en at det re jser en ræ kke 
tekn iske, adm in istra tive, lovm æ ssige og økonom iske spørgsm ål, som  hver 
for sig kan udgøre betydelige h indringer fo r at det fo rven tede udby tte  af 
system et opnås.

Vi kan derfor stø tte  det udredningsarbejde som  påtæ nkes ivæ rksat, og vi 
vil afven te  resu lta te t heraf, m ed henblik  på en vurdering a f de konkrete  
projek ter. Vi anbefaler, at der ikke alene ses på hvordan  et fæ llessystem  
kan opbygges, m en også ser på hvordan  f. eks. fem  system er kan arbejde 
sam m en således, at m an f. eks. fra det danske re tsin form ationssystem  kan 
få en d irek te  og hensigtsm æ ssig adgang til tilsvarende system er i de øvrige 
nordiske lande.

K øbenhavn , den 15. august 1988

D ansk D ataforening

Ole A . Larsen  
Sekretariatschef
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F i n l a n d  

Justitieministeriet1:

A lla no rd iska  länder har uppenbarligen  redan  under flera å r  fö r fö rvalt
ningens behov u tveck la t in terna  A D B -system  såsom  d iarier, tex tb eh an d 
ling och  bokföring. I olika u ts träckn ing  u tny ttjas  även  datasystem  och 
databanker. D en tekn iska  u tvecklingen  och förvaltn ingens behov förefaller 
att s ty ra  u tvecklingen  i riktning m ot adm in istra tiva  A D B -system  och da ta 
system  m ed därtill hö rande da tab an k er som  i v issa  fall har anknytn ing  till 
varandra. D et v erk ar som  om  det inte längre vore ändam ålsenligt att alltid 
göra en abso lu t skillnad m ellan da tasystem  och  adm inistrativa A DB-sy- 
stem .

1 Finland har justitie fö rvaltn ingen  flera A D B -system  t. ex. för d iarier 
och bokföring, vilka u teslu tande tillgodoser fö rvaltn ingens in terna behov. 
Sam tidigt ger v issa A D B -system , som  huvudsakligen har u tveck la ts för att 
underlä tta  förvaltn ingens in terna ru tiner, sådan inform ation att system et 
som  helhet kan k a rak te rise ras  som  e tt da tasystem . Som  exem pel kan 
näm nas det dom sluts- och indrivn ingssystem  som  redan delvis tagits i bruk 
och som  inte bara  m inskar behovet a tt göra upp  och u tväx la  in terna 
handlingar inom  förvaltn ingen  utan  dessu tom  u tgör e tt da tareg is ter för 
verkställighet av v issa  stra ff och fordringar.

Inom  justitie fö rvaltn ingen  finns i F inland ytterligare  e tt rä tt långt u t
veck la t da tasystem , näm ligen den rättsliga databanken  Finlex. D en inne

håller för tillfället följande databaser:

-  fö rfattn ingsm aterial (F in lands Lag, in ternationella  avtal, riksdagsbe
handlingen av lagförslag)

-  rättsfall (de högsta  dom sto larna , h o v rä tte rn a , v issa förvaltn ingsdom 
sto lar och  specia ldom sto lar sam t v issa  förvaltn ingsm yndigheter) andra 
reg ister (rä ttsp rax is enligt den ju rid isk a  litte ra tu ren , B ibliographica Iu- 
ridica Fenn ica  som  ä r e tt litte ra tu rreg is te r över finsk ju rid isk  litte ra tu r 
och nord iska  sjörättsfall).

E ndast högsta dom sto lens avgöranden  (från å r 1982), a rbetsdom sto lens 
avgöranden  sam t de nord iska  sjö rättsfallen  finns på  svenska i F inlex. 
T idigast e fter å r  1989 blir det möjligt a tt på m askinspråk  söka lag- och 
andra fö rfa ttn ingstex ter på svenska.

In ternationella  da tasystem  och  da tab an k er ä r  alltid fö rkn ippade med 
m ånga prob lem , vilka u ttryckligen b e ro r på  a tt m an rö r sig över sta tsg rän 
ser. De s tö rsta  lagstiftn ingsproblem en hänger troligen sam m an m ed de 
begränsningar som  olika länders sek re tess tadganden  uppställer. V issa frå
gor i anslu tn ing till sek re tessen  är ofta helt oreg lerade då det gäller infor-

'  Y ttrandet översa tt frå n  fin sk a .
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m ationsu tby te  m ellan olika länder, tro ts  att de reglerats rä tt heltäckande 
inom  landet. I d e tta  sam m anhang kan det t. ex. hänvisas till den nyligen 
publicerade u tredningen ” Sekretesslagstiftn ing  och in fo rm ationsu tby te” 
(N U  1987:6).

D et är o fta  svårt a tt av tala  om  hur kostnaderna  skall täckas, särskilt om 
det inte ä r  fråga om en sådan da tabank , vars kostnader kan fördelas på 
basis av användningsgrad. Ä ven språksk illnaderna  m ellan de nord iska 
länderna m åste beak tas. N um era fö rsöker man i allm änhet åstadkom m a 
d a tab aser m ed fu lltex t, d är inform ationen är d irek t tillgänglig i textform . 
D et ä r  också  klart a tt de tek n iska  problem en ökar då det blir fråga om att 
kom binera flera olika system .

A and ra  sidan ä r det uppenbart a tt in ternationella  da tasystem  och  da ta 
b anker innebär ju s t sådana fö rdelar som  efte rs trävas m ed de in terna sy ste
m en. De nord iska ländernas i m ånga avseenden  enhetliga lagstiftning och 
förvaltn ingssystem  är en bättre  u tgångspunkt än vad i allm änhet är fallet 
för u tvecklande av gem ensam m a da tasystem  och -banker.

Justitiem in isterie t förhåller sig i princip  positiv t till a tt u treda  möjlighe
te rn a  a tt i stö rre  u ts träckn ing  än tidigare u tny ttja  gem ensam m a nord iska 
datasystem  och da tabanker. D et är em ellertid  uppenbart a tt m ånga av 
problem en i sam band m ed att system en u tveck las ä r  fö rbundna m ed de 
olika förvaltn ingsom rådenas särdrag  (t. ex. sek re tess på hälsovårdens om 
råde) varför det vore ändam ålsenlig t a tt u treda  varje förvaltn ingsom råde 
separa t. Sannolikt kom m er det också  a tt v isa sig att e tt heltäckande sam 
nordiskt da tasystem  blir så dyrt, a tt det inte ä r  förnuftigt a tt e fte rs träva  e tt 
sådant. D et ä r  snabbare och billigare a tt u tveck la  branschv isa  kon tak ter 
m ellan olika länders da tasystem .

D et vore t. ex. b ra  a tt u tveck la  de redan ex isterande rättsliga d a taban 
kerna i de olika nord iska länderna till en sam nordisk  databank  m ed gällan
de lagstiftning, in ternationella  avtal och riksdagshandlingar sam t de högsta 
dom sto larnas avgöranden . D enna inform ation finns redan i N orges L ovda
ta , Sveriges R ättsbanken  och F inlands Finlex. F ördelarna  med ett gem en
sam t system  är uppdaterad  inform ation , tidsbesparing  eftersom  sökandet 
sker i endast en databank  sam t e tt gem ensam t kom m andospråk.

D anm ark, N orge, Sverige och F inland har dessu tom  databanker med 
bl. a. s ta tistik , s tandarder, pa ten t och tu llbestäm m elser. F ö r a tt underlätta  
en gem ensam  användning av sådana filer kunde m an tänka  sig en lösning 
som  m o tsvarar D ialogm odellen, där flera in fo rm ationsproducen ters filer 
finns i en s to r huvuddator. En sådan lösning skulle förenhetliga inform a
tionssökningen och göra den snabbare. Som  exem pel kan näm nas den 
am erikanska databanken  L E X IS , som  u töver U SA :s lagstiftning och rä tts 
praxis även  om fattar S to rb ritann iens, F rankrikes och E G :s lagstiftning. 
Vid u tredningen av de tekn iska  fö ru tsä ttn ingarna  för sam användning vore 
det i varje fall skäl a tt b ereda  sig på e tt b redare sam arbete  som  om fattar 
åtm instone flera eu ropeiska  länder.



11

Justitiem in isterie t an se r a tt in itiativet bö r u tveck las fo rvaltn ingsom rå
desvis huvudsakligen genom  att öka m öjligheterna till sam användning av 
de nuvarande system en  u tan  a tt e fte rs träv a  en gem ensam  databank  som 
täcke r alla de no rd iska  länderna. D etta  tillvägagångssätt håller kostnader
na på en skälig n ivå sam tidigt som  system et fo rtsä ttn ingsv is förblir lätt a tt 
använda. N ord iska  m in isterrådet kunde vara  det organ som  in leder och 
koord inerar sådana  u tredn ingar på de olika förvaltn ingsom rådena.

H elsingfors den 14 ju n i 1988

L e i f  Sevón  
A vdeln ingschef

Ilkka R autio  
L agstiftn ingsråd

Finansministeriet:

A tt skapa sam nord iska  da tab an k er för den offentliga förvaltn ingens 
behov ä r en idé som  verkligen b ö r understöd jas . M ed ett sam arbete  av 
de tta  slag vore det möjligt a tt uppnå de fö rdelar som  om näm ns i förslaget, 
näm ligen: effek tiv ite t, fö rh indrande av överlappande arbete  sam t skapan
de av fö ru tsä ttn ingar fö r en v idare nord isk  m arknad.

F öru tom  a tt överväga gem ensam m a d a tab an k er vore det skäl a tt under
söka m öjligheterna a tt öka en nord isk  användning  av nationella da tabanker 
m ed hjälp av s tan d ard e r för datakom m unikation , som  m an gem ensam t 
kom m it ö verens om.

U töver de sek to re r som  fram förts i förslaget vore det dessu tom  skäl a tt 
undersöka bl. a. m iljöskyddets och s ta tistikp roduk tionens om råden.

M öjligheterna a tt e lek tron isk t överfö ra  data  borde också  undersökas, 
speciellt på  de om råden  d ä r nu en m ängd data  förm edlas m anuellt.

U ndersökningen  av sam nord iska da tasystem  borde förverkligas efter 
det a tt u tredn ingen  om  da tab an k er har u tfö rts .

E ino K einänen  
U n d e rs ta ts sek re te ra re

M arkku Tem m es  
V ik. äm betsfu llm äktig

H elsingfors den  10 maj 1988
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T rafikministeriet:1

T rafikm inisterie ts uppfattn ing  ä r, a tt d e t fö reslagna system et skulle fö r
verkliga den ökning och fö rstä rkande  i no rd isk  adm inistra tion , som  fram 
hålls i m edlem sförslaget. Sam tidigt skulle jäm fö rande t av adm inistra tiva 
bestäm m elser e ller d a ta , som  följs i N o rden , underlä ttas, vilket skulle 
främ ja bestäm m elsernas sam ordning. Sam användning skulle dock  betyda  
fö r F in lands del, a tt m an borde  koda in fo rm ationssystem ets m aterial på 
svenska u tö v er det a tt m an borde ha m otsvarande finskspråkig  para l
lellversion fö r landets in terna  bruk.

A tt kunna använda m ateriale t i e tt sådan t gem ensam t nord isk t inform a
tionssystem  eller da tabank , som  föreslag its, fö ru tsä tte r , a tt m an organi
se ra r fritt tillträde till det genom  datakom m unikation . D ataöverförings- 
tjän ste rn a  m ellan de nord iska  länderna  ä r m ycket långt avancerade , vilket 
b e tyder a tt användning av det i m edlem sförslaget fö reslagna gem ensam m a 

nord iska in fo rm ationssystem et och  da tabanken  ä r behändigt överallt i 
N orden . T idigare har m an p å  N ord fo rsks initiativ sam nord isk t u tveck lat 
d a tabanker fö r vetenskapliga b ib lio teksväsendet, och  verksam heten  har 
v isat sig vara  m ycket givande.

T rafikm in isterie t fram lägger, a tt N o rd iska  rådet skulle ge en  rekom m en
dation , enligt vilken de nord iska  länderna  skulle kunna ge uppdrag i vart 
och e tt land till några organ isa tioner som  underhåller adm in is tra tiva  da ta 
baser a tt b ö ija  i sam arbete  sins em ellan grunda en adm inistrativ  da tabank  
lik den föreslagna. T ack  vare datakom m unikationen  skulle da tabanken  
inte behöva  vara  cen tra lise rad , u tan  den kunde b es tå  av decen tra liserade  
delar. H uvudsaken  ä r, a tt alla de larna  i in fo rm ationssystem et borde ha en 
gem ensam  d a ta s tru k tu r fö r a tt kunna använda dem  sam m anhängande. 
D essa decen tra liserade  de la r skulle underhållas i va ije  land av o rgan isatio 
ner, som  också  norm alt sk ö te r m otsvarande uppgifter. I Finland skulle den 
ovannäm nda organisationen  läm pligen vara  S ta tens D atacen tra l.

H elsingfors den 5 maj 1988

Ju h a n i K orpela  
Kanslichef

Ism o  K oskinen
Sekreterare för interna

tionella ärenden

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  fin sk a .
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Handels- och industriministeriet, industriavdelningen1:

M edlem sforslaget gäller v erk sam h et, som  har en cen tra l betydelse i 
dagens sam hälle. T ekn iska  fö ru tsä ttn ingar och konsekvenser av allt m er 
u tvecklad  teknologi h a r u n dersök ts  och  u treds fö r närvarande bl. a. i 
no rd iska  da ta tekn ikprogram m et (1985-1989).

F örslagsstä llarna  fö reslå r själva, a tt u tredn ingsarbe te t skulle om fatta  
sådana om råden , var sam arbe te t särsk ilt bo rde  v idareu tveck las. Enligt 
handels- och industrim in isterie ts  uppfattn ing  vore den nord iska  a rb e ts
m arknaden  e tt läm pligt ob jek t för sådan u tredning.

A ngående en gem ensam  databank  an se r m in isterie t, a tt det vore m era 
ändam ålsenlig t a tt u ndersöka , hu r de befintliga d a tabankerna  i de no rd iska 
länderna , och  även  u tan fö r N o rd en , kunde kopplas sam m an.

H andels- och  industrim in isterie t fö rhålle r sig i princip  negativ t till m ed- 
lem sförslaget, m en m o tsä tte r  sig inte en u tredning  av v issa  frågor gem en
sam t. U tredn ingsarbe te t kunde bedrivas i sam band  m ed uppföljningen av 
datatekn ikprogram m et.

H elsingfors den 27 ju n i 1988

H andels- och  industrim in is terie t

M arkku  M äkinen  
Ö v erd irek tö r

P er-H åkan S lo tte  
Ö v erin sp ek tö r

Post- och telestyrelsen:

Post- och  te lesty re lsen  stä ller sig positiv  till alla fö rsök  a tt fö rbä ttra  
inform ationsförm edlingen och  sam arbe te t i a llm änhet de no rd iska  länder
na em ellan . V erke t har em ellertid  välfungerande sam arbetsfo rm er i b ran 
schen  m ed alla no rd iska  länder och några särsk ilda p rob lem  ex is te ra r inte.

D et ä r  post- och  te lev e rk e ts  uppfattn ing  a tt d e t b ö r u tred as b ranschvis 
vilken efterfrågan  d e t finns och  v ilka m öjligheterna ä r a tt bygga och u nder
hålla sam nord iska  d a tab an k er och  datasystem . R en t allm änt kan m an 
ko n sta te ra  a tt tillgången p å  inform ation  från  an d ra  länder ökar i b etydelse 
som  en följd av de in ternationella  sam ordn ingssträvandena. D atabankerna  
kunde o ck så  s tä rk a  m arknaderna  p å  hem m aplan i N orden . D atabankerna  
kunde också  b e tjän a  fö retag  och p riv a tp erso n er vid sidan av den  offentliga 
sek torn .

Post- och  te lev e rk e t h a r byggt d e t te lem atiska  serv icenät som  ä r av se tt 
fö r alla m edborgare i F in land . E n  av tjän ste rn a  ä r a tt tillhandahålla åt-

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  f in sk a .
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kom st av både u tländska  och in ländska databanker. V erket finner det 
läm pligt a tt e rb juda  sam nord iska  da tab an k er som  en färdig lösning för 

a llm änt b ruk  i F in land.

H elsingfors den 15 ju n i 1988

Juhan i K oivunen  
Direktör

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund:

F örslaget a tt u p p rä tta  e tt sep ara t sam nord isk t in fo rm ationssystem  och 
en separa t sam nord isk  d a tabank  fö refa ller in te  särsk ilt väl m otiverat. B e
hovet h a r in te  d o kum en tera ts  p å  något sä tt och  kan inte heller v ara  särskilt 
s to rt. K ostnaderna  fö r system ets skapande och fram för allt dess u p p rä tt
hållande skulle bli oerh ö rt höga och knappast m otsvara  ny ttan . O likheter
na i ländernas lagstiftning beg ränsar y tterligare  m öjligheterna a tt fö rverk li

ga förslaget.
F ö r näringslivet kunde de t i alla fall v a ra  till n y tta  om  de olika nord iska 

ländernas förvaltn ingsorgan  kunde införa  sina offentliga handlingar i såda
na da ta reg is te r till v ilka m an kunde ha tillgång från  alla  an d ra  nord iska 
länder m ed hjälp av da ta te rm ina le r, t. ex . via d a tareg is tre t i det egna 
landets m otsvarande förvaltn ingsorgan . S kapandet av e tt sådan t system  
kunde v ara  en uppgift läm pligen fö r de cen tra la  nationella data-ansvariga 
m yndigheterna.

H elsingfors den 14 ju n i 1988

A rbetsg ivarnas i F in land  cen tra lfö rbund

A rto  Ojala 
Direktör

Ålands landskapsstyrelse:

L an d sk ap ss ty re lsen  an se r a tt e tt gem ensam t nord isk t in form ationssys
tem  och da tab an k er ä r  av in tresse  fö r landskapsforvaltn ingen  bl. a. som  en 
källa till uppgifter om  o lika fö rhållanden  i N orden .

L andskapss ty re lsen  an se r a tt en harm onisering  och  standard isering  av 
nord iska in fo rm ationssystem  och  d a tab an k er b ö r e fte rs trävas så  långt det 
ä r m öjligt. Ä ven  en  harm onisering  av  den nord iska  lagstiftningen på  d a ta 

om rådet ä r  önskvärd .
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Vid en u tredning  i enlighet m ed m edlem sforslaget bö r speciell vikt fästas 
vid a tt de sjä lvsty rande om rådena beak tas vid uppbyggnaden av inform a
tionssystem  och da tabanker.

L andskapss ty re lsen  fö ro rdar a tt en  u tredn ing  görs.

M arieham n den 14 ju n i 1988

M ay Flodin  
Vicelantråd

D an E  E riksson  
Finanschef

Ålands handelskammare:

Å lands H andelskam m are  har inget a tt invända em ot a tt m öjligheterna att 
u pp rä tta  e tt sam nord isk t in fo rm ationssystem  och  en databank  innehållan
de inform ation undersöks. E tt dylikt system  och bank skulle även  kunna få 
betydelse  fö r näringslivet.

M arieham n den 27 april 1988

Thorvald  Eriksson  
Ordförande

H arry Jansson  
VD

I s l a n d  

Datatilsynet (Tölvunefnd)1:

D atatilsynet m ener, a t d e r e r  grund til at undersøge de t fordelagtige i at 
o p re tte  en  sådan  da tabank . V ed en sådan undersøgelse  bør m an dog tage 
specielt hensyn  til lovbestem m elserne  i de enkelte  lande om  besky tte lse  a f  
individet m od sy s tem atisk  indsam ling og reg istrering  a f oplysn inger om  
private  forhold  såvel som  lovbestem m elser og in ternationale  afta ler om 
overførsel a f  op lysn inger m ellem  nationer.

R eykjavik , den 23. ju n i 1988

P å  D ata tilsynets vegne 

Jón  Thors

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  isländska .
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Forbruker- og administrasjonsdepartementet:

F orbruker- og adm in istrasjonsdepartem en te t de ltar ak tiv t i det nordiske 
sam arbeidet på  en rekke om råder, og innen edb-felte t b lan t gjennom  em- 
betsm anngruppen  for den nord iske datahandlingsplan  (R U -D A TA ), og 
g jennom  R -organenes A D B -kontak tm øter.

FA D  legger vek t på at det nord iske sam arbeid  og felles p ro s jek te r bø r ha 
som  mål å  b id ra  til erfaringsveksling , u tny tting  av felles re ssu rse r og 
generelt b id ra  til øk t kunnskap  og kom petanse  i landene.

FA D  finner at felles in fo rm asjonssystem er og da tabanker på  enkelte 
o m råder kan væ re in te ressan t og nyttig  i et nord iske perspek tiv , m en at det 
foreliggende prosjek t e r  fo r up resist m ed hensyn  til mål og anvendelsesom 
råder. D et ikke næ rm ere angitt hvilke konkre te  behov som  slike inform a- 
sjonsystem er skal dekke. D e økonom iske ram m er og am bisjonsnivå for 
ressu rs-innsatsen  e r heller ikke angitt. Vi tro r d e t e r helt avgjørende fo r at 
et slikt p rosjek t skal lykkes a t det foreligger klare behov i de enkelte land 
som  kan dekkes gjennom  felles nord isk  løsninger.

D epartem en te t vil derfo r fo reslå  at d e t som  fø rste  fase e tab leres et 
fo rp rosjek t som  kartlegger ak tuelle  eksisterende in form asjonssystem er 
som  kan ha  relevans fo r felles nord isk  anvendelse , og at d e t v idere klarleg
ges hvilke behov som  foreligger fo r felles b ruk . Vi vil her vise til a t det 
allerede e r e tab lert en  rekke m indre, felles nord iske da tab ase r, re tte t m ot 
konkre te  anvendelsesom råder. F lere  av disse e r  helt eller delevis finansiert 
ved m idler fra den nord iske dad tahandlingsp lanen .

A ktuelle om råder hvo r vi tro r  det kan væ re felles behov e r fo r eksem pel 
innen m iljøvern og ressu rsovervåkn ing , p roduk tkon tro ll, og innen helse
sektoren .

V idere b ø r et fo rp rosjek t avk lare  hvilke nasjonale in stitu sjoner og b ru 
kerg rupper som  e r in te resse rt i å  de lta  i e t slikt p rosjek t, og hvilket 
grunnlag som  ek sis te re r fo r nasjonal delfinansiering. Vi tro r at fo r å lykkes 
m ed e t slikt p ro sjek t, m å det foreligge tilstrekkelig  nasjonal in teresse  til å 
ville b idra  m ed egne ressu rse r.

N o r g e

O slo, den 21. jun i 1988

E ivind Jahren  (e. f . )
A rild  Jansen
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Datatilsynet:

D atatilsynet vil bare  vu rdere  fo rho ldet til personregisterlovgivningen og 
ikke de p rak tiske sider ved  forslaget.

D en norske personreg is terloven  gjelder personreg is tre  m ed opp lys
ninger om  fysiske og ju rid iske  personer, såvel på offentlig som  privat 
sek tor. D et er fa s tsa tt visse regler om  re levans, innsynsre tt og re tting /slet
ting/supplering av opplysninger. V idere e r  personreg is tre  på  ED B  i u t
gangspunktet konsesjonsplik tige. D et sam m e gjelder også m anuelt førte 
registre m ed visse følsom m e opplysninger. D ersom  et reg ister på offentlig 
sek to r b lir e tab le rt ved egen lov, gjelder ikke konsesjonsp lik ten .

D atatilsynet vil u ttry k k e  skepsis overfo r forslaget, dersom  det innebæ 
rer at det skal e tab le res  felles personreg is tre  eller on line tilgang til forsk jel
lige ty p er av indiv idualopplysn inger for hele N orden . D et m å også u nder
strekes at de no rd iske personreg is terlover har ulike reg ler for dekning/ikke 
dekning av bl. a. opp lysn inger om  ju rid iske  personer. I alle fall må det i 
felles nord iske åpne d a tab ase r bare  inn tas personopp lysn inger som  er 
offentlig tilgjengelige. A nnerledes e r  de t, dersom  det kun reg istreres ano 
nym iserte e ller aggregerte da ta  til planleggingsform ål.

G enerelt se tt h ar m edlem sforslaget en så  uk lar form  a t det e r  vanskelig  å 
avgjøre hva det p rak tiske  siktem ål er.

O slo, 25. mai 1988

H elge Seip  
D irek tø r

Eirik D jønne  
K onto rsjef

Norsk arbeidsgiverforening:

N orsk  arbeidsg iverforen ing  har 2 prinsipielle poenger:
1) V iktigere enn felles system er og felles da tabank  er forenkling av mulig

hetene fo r tilgang til foreliggende system er/baser. O ppbygging av over
nasjonale en h e te r er i seg selv bare  hensik tsm essig  on det d re ier seg om 
bruksm essige forenklinger i forhold til dagens system . Det må ikke 
lages noe ved siden av eller i tillegg til, for det e r u rasjonelt så lenge 
allerede tilgjengelige da ta  finnes. Im idlertid  kan sy s tem er og baser 
bygges opp  på  fellesbasis i de tilfeller der det e r  særlig ressu rsk revende 
for et enkelt land (eller en  enkel enhet innad i et land) å gjøre oppbyg
ningen alene.

2) N orsk  arbeidsg iverforen ing  er av den oppfatn ing at nordiske bestrebel-
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ser i denne retn ing m å harm oniseres m ot E F -stan d ard er, sy s tem er og 
da tabanker. D et m å ikke lages noe som  e r eksk lusiv t nord isk  og ikke 
gangbart i forhold  til hva  E F  har/bygger opp. D et er i så  fall en blindvei. 
Islandske in te re sse r e r  kan hende m er op p ta tt av det nord iske pe rsp ek 
tiv p. t. enn d e t e r  naturlig  å  væ re fo r N orge.

O slo, 25. m ai 1988

N orsk  arbeidsgiverforening 
In te rnasjona lt kon to r

Erik H o f f

S v e r i g e

Datainspektionen:

I den m ån in fo rm ationssystem et och databanken  kom m er att föras i 
Sverige och innehålla  personuppg ifter som  kan hänföras till den person  
som  avses m ed uppgifterna föreligger e tt p erson reg ister i den svenska 
datalagens (1973: 289) m ening. D atalagen blir alltså  tilläm plig och enligt 2 § 
i lagen få r e tt p erson reg is te r in rä ttas och föras en d ast av  den  som  har 
anm ält sig hos DI och  få tt bevis om  d e tta  av inspektionen  (licens). U töver 
licens behövs tillstånd  av DI fö r person reg is ter som  skall innehålla känsli
ga uppgifter, t. ex. uppgifter om  sjukdom ar, b ro tt och straff, sexualite t, 
ras, politisk eller religiös uppfattn ing  och  reg ister som  skall innehålla 
om döm en och värderingar. T illstånd av DI behövs dock inte fö r p e rson re
g is ter vars in rä ttande  beslu tas av riksdagen eller regeringen (2 a §).

A nsvarig  fö r e tt p erson reg is te r ä r  den  fö r vars verksam het reg istre t förs, 
om han förfogar ö ver reg istre t, dvs har befogenhet och p rak tisk  m öjlighet 
a tt p åverka  innehållet i reg istre t. Om personuppg ifter läm nas från e tt annat 
nord isk t land fö r a tt undergå au tom atisk  databehandling  i Sverige, torde 
den som  fö r reg istre t i Sverige bli ensam  registeransvarig .

F ö r den situationen  a tt in fo rm ationssystem et och databanken  inte skall 
föras i Sverige m en personuppg ifter skall läm nas u t från  Sverige fö r a tt 
användas fö r au tom atisk  databehandling  i e tt annat nord isk t land finns 
särsk ilda reg ler i datalagen  och sek retesslagen  (1980: 100).

E nligt 11 § datalagen krävs i sådan t fall särskilt m edgivande av D I. 
N ågot m edgivande behövs därem ot in te , om  personuppgift skall användas 
för au tom atisk  databehandling  enbart i s ta t som  har anslu tit sig till E u ropa
rådskonven tionen  om  skydd fö r ensk ilda  vid au tom atisk  databehandling  av 
personuppgifter. M otsvarande bestäm m else  fö r m yndigheternas verksam 
het finns i 7 kap 16 § sekretesslagen .

H uvudregeln  i E u roparådskonven tionen  ä r a tt överföring av p ersonupp 
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gifter m ellan s ta te r som  tillträ tt konven tionen  skall vara  fri. D et är alltså  
inte tillå te t a tt stä lla  upp vare  sig fö rbud  eller krav p å  särsk ilt m edgivande 
u teslu tande i syfte a tt skyd da  den personliga in tegrite ten . I N orden  ä r läget 
nu det a tt en d ast N orge och  Sverige h ittills h a r an slu tit sig till konven tio 
nen. F in land s tå r dock  i begrepp  a tt gö ra  det och D anm ark  och Island lär 
inom  en sn a r fram tid  följa efter.

S ituationen  ä r a lltså  den  a tt da taflödet av personuppg ifter m ellan de 
nord iska  länderna  sn a rt to rde  v ara  fritt. E n  harm onisering  av dataskydds- 
lagam a i de no rd iska  länderna  fö r a tt m öjliggöra en uppbyggnad av ett 
gem ensam t no rd isk t in fo rm ationssystem  och en gem ensam  nord isk  d a ta 

bank synes därfö r inte erforderlig .

S tockholm  den  23 sep tem b er 1988

M a ts B örjesson
S ten  W ahlqvist

Statskontoret:

S ta tsk o n to re t de la r fö rslagsställarnas bedöm ning a tt d e t finns m öjlighe
te r  till no rd isk t sam arbete  kring da tasystem en  i den offentliga förvaltn ing
en. D et gäller de da ta sy stem  som  byggts upp de senaste  1 0 -1 5  å ren , och 
som  i m ånga fall nu rev ideras och  m odern iseras. D et gäller också  de 
system  som  n y u tveck las , m ed u tny ttjande  av m odern  tekn ik  och infologisk 
m etodik.

D essa  ko n sta te ran d en  leder dock  inte till s lu tsa tsen  a tt d e t no rd iska 
sam arbe te t skulle in rik tas på  e tt  in fo rm ationssystem  resp . på en gem ensam  
databank .

E rfa ren h e te rn a  av  uppbyggnad och användande av da tab ase r och regis
te r , i de no rd iska  länderna  liksom  in ternationellt i övrigt, ä r  a tt tjän ste rna  
m åste anpassas till användarnas krav  och behov . D et gäller såväl innehåll, 
da takva lite t m. m. som  sök tekn ik , kundserv ice , p rise r m. m. M ålgruppsan- 
passning och specialisering  ä r  därfö r e tt m edel a tt kunna göra  databasen  till 
e tt ny ttig t och  kraftfu llt in strum en t. N ackdelen  m ed en specialisering  är a tt 
den kan  ge upphov  till en svåröverskåd lig  m ängd d a tab ase r, m ed olika 
in fo rm ationsstruk tu r och  skilda tekn iska  egenskaper. D en situationen  rå 
d er idag i de flesta  nord iska  länder.

A tt skapa  e tt tekn isk t och  logiskt enhetlig t in fo rm ationssystem , som 
h ärbärgerar d a tab a se r som  kan ge översik tlig , o rien terande inform ation 
och fungera som  ” upp slag sb ö ck er”  sam tidigt m ed d a tab a se r för expertbe- 
tonade uppgifter, d e t ä r  något av den  vision m an kan m öta i den fram tids- 
be tonade da tad eb a tten .

I p rak tiken  har dock  fö rsök  till sådana om fattande ” helhetslösn ingar” 
vanligen m isslyckats , och  m an b ö r söka  fram gångs vägar på  andra  nivåer.
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Sam ordning och sam verkan  kan  lä tta s t förverkligas p å  enskilda verk 
sam hetsom råden , d ä r likartade  förhållanden  råd e r i de olika länderna.

D et är i princip  vad som  sker i d e t sam arbete  på  olika om råden  som  
fö rslagsställarna re fe re ra r till. V anligen ä r det då olika yrkes- e lle r ex p ert
grupper som  söker gem ensam m a lösningar eller skapar bryggor m ellan 
nationella system  och d a tabaser. M iljöom rådet, b ib lio teksväsendet, fo rsk 
ning m .m . kan v a ra  exem pel på  detta . S am ordn ingsarbetet kan gälla 
standards, k lassificeringar och  kodsystem  fö r innehåll, det kan gälla in rap
portering  och  u tby te  av inform ation , tekn isk  standard isering  (u trustn ing, 
program varor) e lle r sam verkan  kring en  gem ensam  databas. N ivån  på 
sam arbe te t avgörs av fö ru tsä ttn ingarna  i va ije  enskilt fall.

D et finns d ä ru tö v e r också  e tt om fattande sam arbete  och  ko n tak te r m el
lan de nord iska  länderna  bl. a. i allm änna te lekom m unikationsfrågor, d a ta 
kom m unikation  m. m.

Im pulser och  stöd  från  olika no rd iska  sam arbetso rgan  kan självfallet 
påskynda  och u nderlä tta  sådan sam verkan , och det kan därför finnas skäl 
a tt närm are  ana ly sera  på  v ilka om råden  in sa tse r från  N ord iska  råde t kan 
vara  aktuella.

D et finns em ellertid  begränsn ingar som  b ö r uppm ärksam m as. I de jä m 
förande stud ierna  av  kostn ad er och  kvalite t i offentlig verk sam het i N o r
den (K R O N -pro jek tet) k o n sta te ra r sta tsk o n to re t a tt sä tte t a tt redovisa  
uppgifter v arierar m ellan länderna. Särskilt gäller de tta  kostnadsda ta  m en 
även sä tte t a tt redov isa  p res ta tio n e r p erso n a lresu rser m .f l. variabler. 
G anska om fattande rev ideringar och kom pletteringar kan behöva  göras för 
a tt få jäm fö rba ra  data . F ö r  a tt d e t ö v e r huvud  taget skall vara  m eningsfullt 
m ed in ternord iska  da tab ase r och  in fo rm ationssystem  m åste dylika grund
läggande sta tistiska  sk illnader elim ineras fö r va ije  sakom råde som  skall 
täckas av sådana d a tabaser.

G runden  fö r sam verkan  bö r vara  de in form ationsbehov  som  fram står 
som  angelägna a tt tillgodose i de no rd iska  länderna  och d ä r gem ensam m a 
(databas)lösn ingar kan ge b ä ttre  u tby te  fö r användarna  eller innebära 
resu rsbesparingar fö r b e rö rd a  länder.

S ta tsk o n to re t har på  uppdrag  av civ ildepartem en te t u tfört en investering  
av ” in fo rm ationsbaser av betydelse  fö r sta tsfö rvaltn ingen” , som  täck e r ca 
440 svenskp roducerade  da tab ase r och reg ister. En utförlig d iskussion  sker 
också  av sam ordningsproblem , vilken kan ha re levans också  fö r möjlighe
te rn a  till nord isk  sam verkan . R appo rterna  bifogas d e tta  y ttran d e1.

E n asp ek t av det fram lagda m edlem sförslaget ä r  a tt sam la inform ationer 
som  delv is redan  finns i olika fö rvaltn ingsin terna reg ister och and ra  da ta 
b ase r i en eller flera  publika d a tab aser, rik tade till en b redare  kre ts  av 
användare.

'  Här ej tryckta.
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F ö r sådana b aser, m ed bred  och  heterogen  inform ation , ä r  d e t särskilt 
v iktigt a tt u tred a  ingående vilka m ålgrupper och vilka in form ationsbehov 

de skall tillgodose, sam t vilken volym  efterfrågan  kan  vän tas få. N ågon 
diskussion  om  m ålgrupper, ändam ål m ed in fo rm ationsu tny ttjande t m. m. 
förs inte i m edlem sförslaget. S ta tsk o n to re t bedöm er inte heller a tt en 
” generell e fte rfråg estu d ie”  ä r  m eningsfull i d e tta  läge.

En allm än d iskussion  bö r em ellertid  fö ras om  vilka ty p e r av inform ation  
som  skulle kunna göras allm änt åtkom liga, t. ex. för dem okratisk  debatt 
och m edborgarinfly tande, vilka som  kan vän tas u tny ttja  sådan  inform a
tion , sam t v ilka m inim ikrav fö r användartillgänglighet som  b ö r uppställas 
därvidlag.

Sam m anfattn ingsvis vill s ta tsk o n to re t sålunda avsty rk a  m edlem sförsla
get om  a tt u tred a  e tt gem ensam t nord isk t in fo rm ationssystem  och gem en
sam  nord isk  da tabank . S ta tsk o n to re t fö ro rdar a tt en översik t görs över 
pågående no rd isk t sam arbete  rö rande da tasystem  och  -baser, sam t över 
tänkbara  nya om råden  fö r sådan sam verkan . M öjligheterna a tt nå tillräck
lig jäm fö rb a rh e t i dataunderlaget b ö r därv id  särsk ilt uppm ärksam m as. 
Ö versik ten  bör ske så  a tt den ger underlag  fö r beslu t om  eventuella  
in sa tse r från  N o rd isk a  rådets sida.

S tockholm  den 30 sep tem ber 1988

E nligt s ta tsk o n to re ts  beslu t 

Sören  L indh

Svenska arbetsgivareföreningen (SAF):

SA F har i s itt y ttrande  till N o rd iska  m in is terrådet (86.11.10) över ” N or
diska D okum en ta tionssam arbe te t på  A rbetsm iljöom rådet”  k o n sta te ra t a tt 
såväl svenska  som  övriga nord iska  in tre ssen te r redan idag har goda möjlig
h e te r a tt ta  del av den inform ation som  finns i ex is terande nord iska infor
m ationssystem  och  a tt in tre sse t istä lle t b ö r kny tas till de m öjligheter som 
finns a tt till rim liga k o stn ad er u tn y ttja  in ternationella  d a tab ase r u tan fö r 
N orden .

De no rd iska  länderna  ä r re la tiv t se tt sm å och  y tte rs t beroende av den 
in ternationella  handeln  och  följaktligen även  av a tt kunna ta  del av dataflö 
den över g ränserna . D et ä r  a lltså  av s tö rs ta  vikt för respek tive  nord isk t 
land a tt ha  m öjlighet a tt m edverka  i o lika in ternationella  in fo rm ationssys
tem . D et ä r  i och fö r sig b ra  a tt N ord iska  m in isterrådet bevakar hur 
in fo rm ationssystem en på  b äs ta  sä tt sam ordnas inom  N o rden , m en det 
räcker inte m ed en nord isk  sam ordning. F rån  stra teg isk  synpunkt är det
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avgörande a tt vi kan m edverka  i en  b redare  sam verkan  inom  hela V ästeu 
ropa.

På varje nord isk t sam arbetsom råde m åste  således läggas en europeisk  
dim ension p å  sam arbete t. D et ä r  d ärfö r v å r bestäm da  uppfattn ing a tt det 
vore olyckligt a tt avgränsa e tt m ellanstatlig t in form ationssystem  m ed till
hö rande databank  till a tt endast avse  de nord iska länderna. A tt u p p rä tta  en 
databank  d ä r inform ationen finns p å  något no rd isk t sp råk  innebär d essu t
om  a tt dess användning b lir högst begränsad  och k o stnaderna  fö r dess 
upp rä ttande och drift s tå r in te i rimlig p roportion  till dess u tny ttjande. 

F öreningen av sty rk e r m ot denna bakgrund  det fram lagda förslaget.

S tockholm  den 23 sep tem ber 1988

Svenska arbetsg ivarefören ingen  

Gunnar W esterm ark
B irgitta Laurent

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19882324







1N O R D ISK A  R Å D ET
37:e se ss io n e n  1989

A 82 l/t
S U P P L E M E N T

Medlemsförslag 

om utvidgat Nordresekort
(V äckt av K arin Söder sa m t G unnar B jörk, A a se  O lesen och Ole G abriel 
U eland)

B IL A G A

Y ttranden  över  m ed lem sförslaget

Nordiska ungdomskommittén:

D en nord iska ungdom sstödordningen  har in rä tta ts  m ed tanke på ungdo
m ens betydelse  i a rb e te t p å  a tt fö rs tä rk a  och bygga u t det nord iska sam ar
betet nu och i fram tiden.

N ord iska  ungdom skom m ittén  fö rdelar m edel till nord iska sam arbetspro- 
jek t av b åd e  riksom fattande och lokal/regional natur. D essutom  beviljar 
kom m ittén  stöd  till o rgan isa to risk t sam arbete  i syfte a tt s tä rk a  fö ru tsä tt
ningarna fö r ungdom sorgan isationernas no rd iska sam arbete . M ed detta  
stöd skall kom m ittén  b id ra  till a tt öka kunskapen  om  och fö rståe lsen  av 
kulturella, politiska och sociala frågor b land ungdom en i de nordiska 
länderna.

K om m ittén  delar fö rslagsstä llarnas uppfattn ing  om  a tt resande t i unga år 
kan lägga g runden  för e tt nord isk t in tresse  senare i livet och a tt sam nord is
ka initiativ och p ro jek t på  ungdom som rådet även borde kunna ha fördel av 
billiga resem öjligheter. D et är kom m itténs e rfarenhet a tt resekostnaderna  
u tgör de s tö rs ta  u tg iftsposterna  för sam nord iska projekt. D etta gäller i 
synnerhet V ästnorden . M ed fö rbä ttrade  rab a tte r  kunde kom m itténs stö d 
m öjligheter vara  till gagn och glädje för flera sam arbetsp ro jek t och stö rre  
ungdom sgrupper än idag. K om m ittén  ä r därfö r positiv  till alla initiativ, 
som sy ftar till fö rbä ttrade  resem öjligheter för nord isk  ungdom .

Enligt de e rfa ren h e te r som  redov isa ts skulle no rd resek o rte t inte ha varit 
någon större  försäljn ingssuccé. K om m ittén  vill därfö r peka på att priset 
kanske inte varit tillräckligt a ttrak tiv t fö r a tt kunna konku rre ra  m ed andra 
resem öjligheter för ungdom ar inom  E uropa , en om ständighet som  även 
förslagsställarna fäster uppm ärksam het vid. En annan  orsak  till det b ris
tande in tresse t för no rd resek o rte t ä r  enligt kom m itténs uppfattn ing  otill
räcklig inform ation. K om m ittén  vill därfö r avslu tn ingsv is u n ders tryka  v ik
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ten av a tt upplysn ingar om  re se rab a tte r  för ungdom  sprids m er ak tiv t och 
m ålinrik tat än hittills.

K öpenham n den 24 ju n i 1988

F ö r N ord iska  ungdom skom m ittén

A str id  Thors 
Ordförande

Föreningarna Nordens Förbund:

Fören ingarna  N ordens F örbund  har m ed tillfredsställelse konsta te ra t, 
a tt det nu har fram lagts e tt förslag i N ord iska  råde t m ed sikte på  a tt öka det 
no rd iska ungdom sreseko rte ts  om fattn ing  sam t göra d e tta  perm anent.

Fören ingarna  N ordens F ö rbund  och de enskilda fören ingarna N orden  
har de sis ta  12 åren  a rb e ta t fö r förverk ligandet av en perm anent rab a tto rd 
ning för unga som  rese r i N orden . Å r 1985 u tgavs det nord iska ungdom sre- 
sekorte t på  fö rsöksbasis , och  våren  1986 beslö ts a tt d e tta  försök  även 
skulle om fatta  1986 och 1987.

Fören ingarna  N ordens F örbund  s töder u ttryckligen d e t fram lagda m ed
lem sförslaget som  sy ftar till a tt göra ungdom sresekorte t perm anen t, så  att 
ungdom ens m öjligheter till a tt få s tö rre  kännedom  om de nord iska länderna 
tryggas genom  användning  av e tt dylikt u tv idgat no rd reseko rt. G enom  a tt 
göra no rd resek o rte t perm anen t hoppas vi sam tidigt a tt järnvägsm yndighe- 
te rna  och trafik företagen  i de no rd iska länderna  får m öjlighet a tt m ark 
nadsföra no rd resek o rte t tidigare och effektivare varje å r  i likhet m ed andra 
rabattfo rm er.

T ro ts den dåliga m arknadsföringen  av ungdom sresekorte t under fö r
söksperioden  1985 -  d e t fö rra  fö rsöksåre t -  såldes ca  3 000 kort till 
no rd iska ungdom ar, vilket vi ser som  e tt bevis för s to rt in tresse för ung
dom sreseko rte t b land ungdom en, n ä r hänsyn tas till den dåliga m arknads
föringen. D et är sam tidigt k lart a tt en rabatto rdn ing  av denna k arak tär 
m åste ha en anpassn ingstid  fö r a tt fastna  i m edvetandet hos m ålgruppen. 
Sam m a har v isat sig vara  fallet vid in förandet av det europeiska  In terrail- 
ko rte t, som  i början  hade icke den spridning som  senare blev fallet.

Fören ingarna  N ordens F örbund  vill sam tidigt kraftig t stöd ja  de ändring
ar som  fram ställs i förslaget i förb indelse m ed att gö ra  no rd reseko rte t 
perm anen t i förhållande till ordn ingen  u nder försöksperioden . D et är vik
tigt a tt no rd resek o rte t b lir e tt a ttrak tiv t a lternativ  till In te rra ilko rte t, och 
d e tta  kom m er a tt bli fallet om  no rd resek o rte t kan m arknadsföras till högst 
hälften av In te rra ilko rte ts  pris sam t a tt no rd resek o rte t helt täcke r tran s
porten  innanför det egna landets gränser.
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Sam tidigt önskar Fören ingarna  N ordens F örbund  u n d ers try k a  viktighe

ten av, a tt d e t i sam band m ed e tt perm anen t n o rd reseko rt, u tvärderas  hur 
denna ordning kan u tfo rm as så a tt V äst-N orden  kan kom m a med i denna 
rabatto rdn ing  och därm ed säk ra  billiga resem öjligheter för ungdom  i hela  
N orden . F ören ingarna N ordens F örbund  b e trak ta r n o rd reseko rte t som en 
väsentlig  nyhet i det no rd iska sam arbete t. De unga har själva m arkerat -  
bl. a. i sam band m ed N ord iska  R ådets undersökning  ” Skal vi sam arbejde”
-  a tt de ä r  m ycket in tresserade  av en utvidgning av det nord iska sam arbe
te t sam t att ungdom ens egna organ isa tioner har arbe ta t kraftigt för det 
no rd iska ungdom sresekorte t.

Det ä r  viktigt a tt skapa personliga kon tak te r m ellan ungdom en tvärs 
över de no rd iska g ränserna , och de s to ra  geografiska avstånden  i N orden  
vill u tan  e tt no rd reseko rt vara  e tt allvarligt h inder för dessa personliga 
kon tak ter. Sam tidigt m åste det kraftig t u nders trykas inför de nord iska 
jä rnvägsm ynd igheterna  a tt m arknadsföringen  av no rd resek o rte t både i tid 
och om fattn ing m åste m otsvara  det som  gäller för In terra ilko rte t.

D et ä r  y tte rs t viktigt a tt ungdom en kan anlita billiga resem öjligheter i 
sam band m ed N ord jobb  och N ordplus p ro jek ten . D ylika om ständigheter 
ä r ofta helt avgörande fö r de ungas deltagande och vaknande in tresse för 
nordiskt sam arbete  och nord isk  gem enskap.

F ören ingarna N ordens F örbund  vill med dessa kom m entarer helt och 
fullt u tta la  sitt stöd fö r m edlem sforslaget A 821/t.

H elsingfors den 31 maj 1988

D orte B ennedsen  
Ordförande

B orgthor S . K jcernested  
Förbundssekreterare

Scandinavian Airlines System (SAS):

SAS är m ycket positiv t till a tt ungdom ar kan resa  billigt inom N orden.

1. På inrikes s träck o r inom  de tre  skandinav iska länderna tilläm par SAS 
följande p rise r för ungdom ar u nder 26 å r för enkel resa  på S tandby  basis
-  Sverige S E K  150 för re so r m ellan S tockholm  och destina tioner u tan fö r 

S tockholm . S E K  250 fö r reso r via S tockholm , t. ex. G ö te b o rg -S to c k -  
h o lm -L u le å .

-  D anm ark D K K  300 på sam tliga sträcko r.
-  N orge f. n. 50%  av ord inarie  pris. M an har fö r tillfället en ansökan  hos 

b erö rda  m yndigheter om  att införa e tt p riskoncept liknande det svenska, 
m ed N K R  250 för resa  till/från O slo och N K R  500 för resa  via Oslo. 
P riser och regler sam ordnas m ed andra  berö rda  bolag på in rikess träcko r

inom respek tive  länder.
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2. Inom  N orden  har SAS u nder perioden 1 j u l i - 15 augusti följande 
priser på enkelresa  fö r ungdom ar under 26 år:

I sam arbete  m ed F innair e rb juder vi e tt pris S to ck h o lm -H els in g fo rs  för 
SE K  400.

U nder övriga delar av å re t b e ta lar ungdom ar för resa  inom  N orden  50%  
av gällande grön apex-pris vilket kan bokas 24 tim m ar före av resa. E tt 
ny tt, fö renklat p rissystem  är under u tarbetande.

SAS förenklade och  s tandard iserade  p rise r fö r ungdom ar öppnar stora  
m öjligheter för au tom atiserad  b iljettu tställn ing vilket b id rager till a tt hålla 
om kostnaderna  och därm ed priserna  nere . A tt ställa ut en raba tte rad  biljett 
m ot uppvisande av ett speciellt rab a ttk o rt skulle innebära m anuell han te 
ring vilket på sikt skulle fö rdyra  hanteringen.

SAS prissystem  för ungdom ar gör de t möjligt fö r sam tliga under 26 år a tt 
erhålla rab a tt u tan  behov av a tt fö rköpa e tt speciellt kort. D et innebär som  
tidigare sagts också m öjligheten till förenklad  och därm ed en billigare 
hantering  varför det ä r  SAS önskan  att fo rtsa tt behålla sitt nuvarande 
priskoncept.

S tockholm  den 8 ju n i 1988 

Scandinavian  A irlines System

P eter Forssm an  
Marknadsdirektör, Chef för Routesector Sverige

D a n m a r k

Trafik- og kommunikationsministeriet har i skrivelse av den 15 ju n i 1988 
förk lara t sig instäm m a i skrivelse från  D SB (se nedan).

Industriministeriet:

Industrim in isterie t har i den anledning anm odet D anm arks T uris tråd  om 
en udtalelse og har ved T u ris tråde ts  skrivelse a f  6. jun i 1988 m odtaget 
følgende bem æ rkninger om  forslaget:

"R efere ren d e  til m in isterie ts henvendelse  a f  25. maj 1988 skal vi herm ed 
oplyse, a t ungdom srejsegruppen  er en prio rite re t m ålgruppe fo r D anm arks 
T u ris tråd s ak tiv ite ter i såvel N orge som Sverige og Finland. En forbedring 
a f disse g ruppers m ulighed for at rejse i N orden  ønskes således velkom m en 
af D anm arks T uris tråd .

D anm arks T u ris tråd  ser derfo r m ed glæ de på  det frem satte  forslag om
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100% fr itran spo rt i eget land. En forudsæ tn ing  e r im idlertid , at m arkedsfø 
ringen a fk o r te t  i forhold  til tid ligere å r  opp rio rite res k raftig t, sam t a t prisen 
på ko rte t d ifferen tieres stæ rk t i forhold  til det m eget udbred te  Inter- 
railkort.

E t s to rt salg a f  ko rte t p å  de øvrige nord iske m arkeder vil uden tvivl 
a fstedkom m e en fo røget tu ris ttra fik  til D anm ark , idet isæ r K øbenhavn 
o pfa ttes positiv t som  tu ristdestina tion  b land t N ord en s u n g e .”  

Industrim in isterie t kan  henholde sig hertil.

K øbenhavn , den  7. ju n i 1988

P .m .v .

E .b .

P eter G rønnegård

DSB:

S ta tu s

I dag ek s is te re r fø lgende re jsek o rt fo r unge (under 26 år) i den in te rno r
diske trafik:

D esuden udstedes der gennem  den  såkald te  B IJ-ta rif (ungdom sbilletter) 
via v isse re jseb u reau er (både p rivate  og DSB re jsebureauer) billige billet
te r  til unge. I no rd isk  sam m enhæ ng d re je r de t sig fø rst og frem m est om 
firm aet T ransalp ino .

F o r voksne findes:

D et e r  D SB s o p fa tte lse , a t de tte  udbud  sam m en m ed de nationale rab a t
o rdn inger dæ kker det egentlige rejsebehov .

D en senes te  tids d rø fte lse r om  a t e rs ta tte  ” N o rd tu ris t fo r unge”  m ed et 
re jsekort for unge m ed sam m e gyldighed som  In terR ail, m en til halv pris, 
har s tød t på  m odstand  hos de no rd iske je rn b an er.

DSB har s tø tte t sy n sp u n k te r om  re jsek o rte t, idet D SB a f m arkedsm æ ssi-
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ge årsager gerne ser udarbejdet e t N ord isk  In terR ail-kort, d e r giver re t til 
ubegræ nset rejse i N orden  i en  m åned.

E n beslu tn ing om  æ ndring a f den nuvæ rende ordning skal im idlertid 
træ ffes i enighed b land t de involverede je rn b an ese lsk ab er og sk ibsselska
ber.

F o r så  vidt angår inddragelse a f  vestno rden  kan op lyses, a t DSB på  et 
m øde den 18, —19. maj 1988 m ed de nord iske ban er og de sk ibsselskaber, 
d e r e r  m ed i N ord tu risto rdn ingen , har fået bem yndigelse til at fo rtsæ tte  de 
allerede indledte d rø fte lse r m ed b l.a .  Ice landair, b u sse lskaber på Island 
m v, således a t vestno rden  i en  e ller anden form  snarest m uligt inddrages i 
sam arbejdet.

K om m ende  aktiv ite ter

DSB fo rtsæ tte r d rø fte lserne  m ed de nord iske je rn b an e r m ed henblik  på 
en fo rbedring  a f  N o rd tu ris tp roduk te t.

M arkedsføringen fo rtsæ tte r i 1988 i lighed m ed 1987.
D er lanceres en ny kam pagne, som  er b levet p rincipgodkendt af de 

nord iske baner i 1989.
DSB har indledt d rø fte lse r m ed de nord iske je rn b an e r m ed henblik  på at 

indføre (m eget) billige b ille tte r til unge bl. a. m ellem  de nord iske hovedstæ - 
d er (point-to-point).

DSB fo rtsæ tte r sam arbejdet m ed Foren ingen  N orden  i D anm ark. Såle
des har F oren ingen  deltaget i fo rberedelserne  til det overfo r næ vnte m øde 
m ed de nordiske je rn b a n e r  og i den forb indelse  b idraget m ed synspunk ter/ 
ønsker, som  e r b levet frem ført på  m ødet m ed de nord iske baner.

K øbenhavn , den 8. ju n i 1988

Thuri D idriksen

Amtrådsforeningen i Danmark:

A m tsrådsforen ingen  h a r ingen bem æ rkninger til d e t konkre te  forslag, 
m en m an kan i fo rb indelse  m ed N ord re jsek o rte t pege på, at ko rte t i 
D anm ark  kun om fatter tog -  ikke ru teb iler. D a m ange byer m .v . i D an
m ark ikke betjenes a f  tog, ville en udvidelse  til også a t om fatte den 
kollektive bustrafik  gøre k o rte t m ere ” landsdæ kkende” .

K øbenhavn , den 31. august 1988

P oul C hristensen
Sv. A a . R avn
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Danmarks Rederiforening:

 kan  vi supplerende op lyse, at D FD S A /S, der som  det eneste  a f  vore
m edlem m er er berø rt i denne sag, har tru ffet raba ta fta le r fo r m edlem m er af 
s tuden tero rgan isa tionerne  i D anm ark og N orge vedrørende K ø b enhavn -  
O slo ru ten . E ndv idere  har rederie t deltaget i sam arbejdet om  N ordisk  
U ngdom skort, idet D FD S har ydet 50 p rocen ts rabat på billigste kategori 
til ko rtindehavere , der re jste  på K ø b e n h a v n -O s lo  ru ten .

E fter oplysning fra DSB er salget a f  N ord isk  U ngdom skort ophørt med 
udgangen af 1987 og e rs ta tte t a f N o rd tu ris t for unge til en reducere t pris. 
D FD S yder sam m e raba t p å  billigste kategori, dvs. 50 p rocen ts rabat til alle 
indehavere a f  N ord tu rist.

K øbenhavn , den 7. o k to b er 1988

D anm arks R ederiforening 
P .d .v .

Jørgen H olck

Landsforeningen Danmarks Bilruter:

I D anm ark har de offentlige fæ lleskom m unale eller am tskom m unale 
trafikse lskaber koncess ioner og ind tæ g tsansvare t for al ru tebilkørsel.

H envendelse  om  n o rd re jseko rt og andre fo rm er fo r rejsehjem m el m å 
derfor re tte s  til A m tsrådsforen ingen  i D anm ark.

L andsforen ingen  D anm arks B ilru ter kan dog oplyse, a t vi har en positiv 
holdning til sagen og til unges rejsem uligheder i de nordiske lande.

Vejle, den 31. maj 1988

D anm arks B ilru ter 
Ib  Larsen  

D irek tør

Dansk Ungdoms Fællesråd (DUF):
D ansk U ngdom s F æ llesråd  har tidligere s tø tte t rek . 43/1987 om  et per

m anent nord isk  ungdom srejsekort.
D U F  finder det nødvendig t m ed billige rejsem uligheder fo r unge i N or

den. F orm åle t e r ku ltu rpo litisk , nem lig a t give unge en billig og nem  
m ulighed fo r at opleve det kultu relle  fæ llesskab m ellem  de nord iske lande. 
U ndersøgelsen  ” Skal vi sam arbe jde”  fo re taget a f  N ord isk  R åd viste, at 
unge selv p rio rite re r de tte  som  e t ønske til d e t no rd iske sam arbejde.
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D U F anser ikke det nye forslag om et ungdom skort, d er indgår i N o rd tu 
rist, som en im ødekom m else a f  rek. 43/1987. M ed dette  nye forslag er der 
kun sket en opfyldelse a f  to a f  k ravene til ko rte t: D et er blevet perm anent 
og gæ lder i eget land (dog kun m ed 50%  rabat). D et nye tilbud opfylder 
ikke kravene om  en pris på  halvdelen  af p risen  på et in ter-rail-kort og 
gæ lder ikke for rejser til og fra  V estnorden .

D U F kan derfo r ikke ud trykke stø tte  til m edlem sforslaget, fo r så vidt det 
bygger på det ungdom skort, d e r fra 1988 indgår i N ord tu rist.

D U F  finder det dog positiv t, at forslaget peger på  en  ræ kke løsningsm o
deller, som  kan opfylde kravene fra rek. 43/1987. Specielt vil vi pege på, at 
forslaget om  at a fsæ tte  de tilstræ kkelige m idler gennem  N ordisk  M inister
råd im ødekom m er kravene om  at se ungdom srejsekorte t som et ku ltu rpo li
tisk  tiltag.

K øbenhavn , den 9. mai 1988

P eter Palshøj 
International konsulent

Landsforeningen Dansk Vandrelaug har i skrivelse den 13 ju li 1988 fö r 
klarat sig stödja  m edlem sförslaget.

F i n l a n d  

T rafikministeriet:

N ord tu rist m ed tåg -korte t har sålts sedan 1979 och dess ungdom sversion 
N ord isk t ungdom skort sedan  1985. Försäljn ingen av ett separat ungdom s
kort slopades i slu tet av 1987 på  grund av m ycket svag efterfrågan. N edan 
återges fö rsäljn ingssiffrorna i N orden  för de båda korten .

Nordiskt ungdomskort
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Nordturist med tåg

F ör att jäm fö re lse r skall kunna göras å terges här också  försäljningssiff
ro rna  fö r In ter-R ail-kort i de nord iska länderna.

Inter-Rail, sålda biljetter

D en senaste  nyheten  i det sam nord iska  u tbudet är den ungdom srabatt 
som  anslu tits  till N o rd tu ris t m ed tåg-korte t. R abatten  har gällt sedan 1988. 
K orte t gäller 21 dygn. P riserna  är:

P riset om  700 FIM  ä r förm ånligt då det jäm fö rs m ed de in terna  tågp riser
na i de no rd iska  länderna.

D essutom  bör det k onsta te ras  a tt den andel som  S ta tsjärnvägarna  e rhå l
ler av en b iljett som  sålts i F in land och anskaffats genom  en reseby rå  är 
m ycket liten av den o rsaken , a tt b ilje ttens b ru ttop ris  fördelas i rela tiva 
andela r m ellan jä rn v äg arn a  i F in land , Sverige, N orge och D anm ark sam t 
rederibo lagen  Silja, S tena  och K D S efter a tt reseby rån  fö rst få tt sin försälj
n ingsprovision. Det är k lart a tt en situation  som  denna inte tillå ter sto ra  
m arknadsföringssatsn ingar.

Inom  S ta tsjärnvägarna  anser m an å sin sida att den nuvarande prisnivå 
som  avsetts  fö r ungdom en redan  ä r så låg a tt förhö jn ingar ä r  nödvändiga 
redan fö r å r  1989. A  and ra  sidan finns d e t inga anslag i sta tsfö rslaget, m ed 
vilka b ilje tte r som  S ta tsjä rnvägarna  sålt för ändam ålet kunde subven tione

ras.
F rågan  d isku terades den  6.5.1988 i e tt gem ensam t m öte fö r N Ä T  och 

N ord iska  rådets kom m unikationsu tsko tt. D å konsta te rades det från N Ä T s 
sida, a tt jä rnvägsväsenden  eller m in isterie t inte har m öjlighet a tt finansiera 
inkom stfö rlusterna . F rån  kom m un ikationsu tsko tte ts  sida föreslogs de t, att

† 1 — A 82 l/t S upplem ent
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de ifrågavarande inkom stfö rlusterna  skall defin ieras exak ta re , så  a tt m ed
lem m arna i kom m unikationsu tsko tte t kunde bidraga till saken i sina natio 
nella parlam ent.

H elsingfors den 23 maj 1988

T rafikm in isterie t

Juhani K orpela  
Kanslichef

Ism o Koskinen
Sekreterare för internationella 

ärenden

Centralen för turistfrämjande har i skrivelse den 10 ju n i 1988 förk lara t 
sig stödja  m ed lem sförslaget.

Finnair:

 inte i sak b e rö r F innair, vill vi härm ed fram hålla a tt F innair redan i
m ånga å r erb judit billiga ungdom spris m ellan Finland och Skandinavien .

H elsingfors den 7 ju n i 1988

F innair

M arknadsföringsavdelningen

K ari K oli 
Marknadsföringschef

Pohjola-Nordens ungdomsförbund r. f.:

E uropa  och speciellt Sydeuropa ä r i dag m ycket a ttrak tiva  resm ål. D et 
ä r  exo tisk t och  billigt, och genom  a tt u tn y ttja  Inter-R ail ko rte t ä r  även 
reso rna  billiga. De nord iska  länderna  är även  de m ycket exo tiska  och 
in tressan ta  på  sitt sä tt. V idare har ungdom sresande i N orden  en sto r 
betydelse  när det gäller a tt öka fö rståe lsen  och kunskapen  om  de övriga 
nord iska länderna. D et bo rde  därfö r vara  i alla no rd iska länders och 
instansers in tresse  a tt främ ja ungdom sturism en i N orden . U ngdom sresan
de i N orden  har även  en psykologisk  betydelse  i och  m ed att den som  ung 
lä r sig re sa  i N orden  och  fö rs tå  allt vad tu ristande  i N orden  kan ge, 
fo r tsä tte r m ed det som  äldre.
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D et bö r även  no teras a tt u tveck landet av projekt som  N ord jobb , N o rd 
plus och N ordp rak tik  k räver billiga resem öjligheter i N orden .

P oh jo la-N ordens ungdom sförbund  ö n sk ar a tt n o rd resek o rte t, som  under 
fö rsöksperioden  1985-87  var en skild ungdom sproduk t, skall vara  det 
även  i fo rtsä ttn ingen  och inte som  nu en del av N ord tu ris t-pake te t. D etta  
för a tt b e tona  a tt de t ä r  en specialförm ån och - p roduk t för ungdom ar.

I och m ed a tt ” ungd o m sresek o rte t”  nu ingår i N o rd tu ris t-pake te t ingår 
även reso rna  i hem landet och de tta  b ö r ses som  ett fram steg.

N orden  ä r dock  i förhållande till E uropa avsevärt m indre. Följaktligen 
kom penserar hem landsreso rna  inte det faktum  a tt N ord resek o rte t fö r ung
dom ar är dy rare  per dag räkna t än In ter-R ail-kortet. N o rd -reseko rte ts  pris 
bö r vara  hälften  av In ter-R ail-ko rte ts pris.

F ö r a tt gö ra  ungdom sresandet i norden  fullt möjligt krävs även att 
V ästnorden  ä r m ed. D etta  fö ru tsä tte r  a tt färjtrafiken  till och från V ästnor- 
den ingår i U ngdom sresekorte t. U ngdom skortet bö r även berättiga till 
50%  raba tt på  flyglinjerna till och från V ästnorden . B ussreso rna  i V ästnor
den och på  N ord k a lo tten  b ö r jäm fö ras m ed jä rn v äg sreso r och således vara  
gratis.

I v issa  sam m anhang  har de t befara ts  a tt k o rte t skulle m issb rukas, em e
dan det b erä ttigar till fria re so r i hem landet. Vi stä ller oss tv iv lande till om 
ett sådan t ” m issb ru k ”  skulle gagna brukaren . Om de tta  dock visar sig vara 
fallet kan m an gå in för sy stem et m ed e tt ko rt/person /år.

En y tterligare fö ru tsä ttn ing  fö r a tt ungdom sresandet i N orden  skall bli 
popu lärare  ä r  en fö rb ä ttrad  m arknadsföring . M ånga skulle välja N orden  
om  m an kände till de m öjligheter som  finns.

P ohjo la-N ordens ungdom sförbund  önskar m ed ovanstående synpunk ter 
u tta la  sitt fulla stöd fö r m edlem sförslaget.

H elsingfors i ju n i 1988

M ikael A alto  
Förbundsordförande

Linja-Autolitto:

L inja-au to liitto  om fa tta r de i m edlem sförslaget anförda m otiveringarna 
och vikten av a tt re so rn a  fö r unga i N orden  ligger på en m oderat p risn ivå. I 
princip  m o tsä tte r sig L in ja-au to liitto  inte a tt N o rd rese-k o rte t u tvidgas till 
a tt om fatta  även  busslin jer inom  N ordkalo tten . E tt genom förande i p rak ti
ken skulle dock fö ro rsak a  tekn isk t se tt svåra  problem  i fråga om  fö rdel
ningen av b ilje ttin täk terna  m ellan olika tran sp o rtfo rm er och dessu tom  
ännu m ellan olika bussbolag . Om m an kunde kom m a fram  till e tt system
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som  elim inerar svårighete rna  m ed fördelningen av b ilje ttin täk terna mellan 
olika tran spo rtfo rm er och dessu tom  ännu m ellan olika bussbolag. Om m an 
kunde kom m a fram  till e tt system  som  elim inerar svårighete rna m ed fö r
delningen av b ilje ttin täk terna , finns det enligt L inja-autoliittos åsik t inte 
några oöverstigliga h inder fö r näm nda utvidgning av korte ts  användning.

H elsingfors den 9 ju n i 1988

L inja-autoliitto

H eikki K ääriäinen  
VD

Finlands rederiförening:

-  -  -  k o n sta te ra r F in lands rederifören ing , e fter a tt ha  rådfrågat sina 
m edlem srederier, a tt förslaget som  sådant förefaller a tt kunna u n ders tö 
das. E n viss ok larhet föreligger dock  i fråga om  h u r ” fä ije trafiken  till 
V ästn o rd en ” skall uppfa ttas. P assagerarfartygen  beviljar redan nu olika 
rab a tte r åt ungdom ar (bl. a. beviljas studerande och in te rra ilresenärer 50%  
rabatt). N ågot h inder a tt m otsvarande rab a tte r beviljas innehavare av 
N ord reseko rt to rde sålunda inte föreligga.

H elsingfors den 15 ju n i 1988

Finlands rederifören ing  r. f.

P er F orskåhl

Ålands landskapsstyrelse:

L andskapss ty re lsen  beslö t den 14 ju n i 1988, e fter a tt ha hö rt Å lands 
tu ristråd , om fatta  m edlem sförslaget.

H olger Erikson  
Landskapsstyrelseledamot

R a lf  Johansson  
Byråchef

Viking Line:

För a tt läm na begärt u tlå tande har vi fo rskat i N orden-korte ts  nuvarande 
s ta tu s , dock utan  a tt lyckas. S å m ycket har vi i varje fall erfarit, a tt Viking 
Line i dag inte näm ns i sam band m ed ko rte ts  försäljning, tro ts  a tt vi ger 
innehavarna 50 p rocen ts raba tt på färdbiljetterna.
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I fråga om  det ak tuella  förslaget h a r vi ingenting a tt e rin ra , m en fö ru tsä t
te r  a tt en stö rre  k larhet skapas kring u tbude t som  sådant.

M arieham n den 14 ju li 1988

Viking L ine 

B engt L indberg

Vandrarhemsorganisationen i Finland:1

V andrarhem sorgan isa tionen  i F in land och F öreningen fö r nord iska 
v and rarhem so rgan isa tioner u p p sk a tta r förslaget om  u tvidgat N o rd rese 
kort, som  främ jar ungdom sresande i N orden .

Vi s töder fö rslaget speciellt, om  även  Island och  F ä rö a rn a  skulle om fat
tas av N o rd resek o rte t. Vi an se r också  nödvändig t och viktigt, a tt o lika 
sam arbetsfo rm er u tveck las fö r a tt b ekan tgöra  N o rd resek o rte t och annan 
service avsedd  fö r ungdom ar.

H elsingfors den 16 ju n i 1988

V andrarhem sorgan isa tionen  i F inland

Pauli K anerva  
O rdfö rande

K alevi Vaara 
G en era lsek re te ra re

Föreningen Norden på Åland r. f. — Nordenkontoret har i skrivelse av  
den 17 ju n i 1988förk lara t sig instäm m a i Föreningarna N ordens Förbunds 
yttrande.

Ålands ungdomsförbund:

Styre lsen  h a r enats om  b eslu te t a tt vi stä ller oss positiva  tillfö rs lage t.

M arieham n den 9 maj 1988.

På uppdrag  av  sty relsen :

Berit L indqvist 
V erk sam h e ts led are

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  f in sk a .
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Birka Line:

Vi de la r fö rslagsställarnas åsik t om  det önskvärda  i a tt ge nordiska 
ungdom ar m öjlighet till billiga reso r inom  norden . F inansieringen är dock 
enligt v årt fö rm enande en ekonom isk /po litisk  fråga, en är e tt privatföretag  
inte kan syssla  m ed ” o lönsam ”  verksam het. Till en del subven tionerar vi 
idag ungdom ars reso r genom  att ge in terra il-korts innehavare  50 %  rabatt 
på  resp rise t.

Vi ä r  således positiva till förslaget under fö ru tsättn ing  att vi e rhåller full 
ekonom isk  kom pensation  från de nord iska sta terna .

M arieham n den  3 april 1988

B irka L ine AB 

Gunnar Lundberg

AW Line AB:

Vi ä r m ycket g lada ö v e r a tt den  åländska  delegationen av N ord iska  rådet 
haft vänligheten  a tt hö ra  våra  synpunk ter beträffande N R -initiativet om 
utv idgat no rd reseko rt.

F ö r A W  L ines v idkom m ande m åste  vi dock ty v ä rr ko n sta te ra  a tt red e
rie ts uppläggning av  sin trafik idé ty v ä rr inte m edger kraftiga rabatteringar 
a lternativ t fria reso r. D ärtill ä r  vår passagerarvo lym /kapacite t alldeles för 
ringa.

Vi önskar också  erin ra  om  a tt tu llm yndigheterna i relation  till den 
nord iska prov ian teringsöverenskom m elsen  tidigare re s t invändningar mot 
en prisbild som  stå tt i för låg relation  till resans egentliga värde. Prisbilden i 
resande t till Å land är redan  nu en av de lägsta  i N orden . I övrigt önskar 
A W  L ine förhålla sig positiv  till å tgärder ägnade a tt stim ulera  och underlä t
ta  resande t inom  N orden .

K arl Johan H agm an  
VD

M arieham n den  12 april 1988
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I s l a n d

Föreningen Norden (Norræna félagið):1

F oren ingerne N ordens F orbund  i de nord iske lande fik sam m e m edlem s
forslag til ud talelse . P å e t m øde m ellem  fo ren ingernes form æ nd, som  blev 
holdt i H elsingfors den  31. m aj, blev den ud ta le lse , som  vedlægges i kopi, 
enstem m igt ved tage t (se B ihang), og såvel som  de øvrige foren inger stå r 
Foreningen N orden  i Island bag den.

V edrø rende islandske forhold skal foreningen påpege følgende:
1. ” N ord isk t u n d o m sresek o rt” , som  e r e t rab a tk o rt for unge o p ståe t på 

N ord isk  R åds in itiativ , og hvilket der nu d rø ftes en udvidelse af, yder 
rabat, hvis der re jses m ed je rn b an e r, som  er s ta tsfo re tagender. L ignende 
service ydes i Island  a f p riva te jede  fore tagender. D et er derfo r fo rbundet 
med sto re  vanskeligheder a t lade e t sådan t rab a tk o rt gælde fo r re jser i og til 
Island. M åden , h v o rpå  salget a f  rab a tko rtene  har fundet sted , vil desuden 
give besvæ rligheder. En b illet, som  f. eks. e r solgt hos de danske s ta ts 
b aner og bruges til re jser m ed svenske , finske eller norske je rn b an er og 
fæ rger, b liver aldrig beta lt til d isse fo re tagender, som  rejsen  foretages m ed, 
en sådan opgørelse  ville da  også på  det næ rm este  væ re um ulig a t udføre. 
B illetvæ rdien fo rb liver derfo r hos sæ lgeren, i de tte  tilfælde de danske 
s ta tsbaner, og kom m er aldrig læ ngere. D er er risiko for, at islandske 
tu ristse rv icefo re tagender aldrig ville gå m ed til en  sådan opgøreleseord- 
ning, også selvom  de til gengæld ville kunne få væ rdien  a f de b ille tter, som  
ville blive solgt til islæ ndinge til brug i ud landet. De vestnord iske  landes 
deltagelse i det nuvæ rende rab a tsy stem  ville derfo r k ræ ve en ændring.

2. D er findes m ange forskellige afta ler m ellem  f.ek s. Icelandair og fo r
skellige fo rbund , som  f .e k s . ÍS Í, S tuden te rnes re jsebureau , U M F Í m .fl. 
om  raba t på b ille tte r til unge. Sådanne afta ler gæ lder f. eks. m ellem  F o r
eningen N orden  og Ice landa ir i forb indelse m ed g ruppere jser fo r udveks
lingsstuden ter, g ruppere jse r m ellem  venskabsbyer, N ord jobb  o .f l . A llere
de nu findes der derfo r m ange forskellige rabatm uligheder for unge både på 
re jse r inden lands og til og fra  Island.

R eykjavík , 8. jun i 1988

S ighva tur B jörgvinsson

1 Yttrandet ö versa tt frå n  isländska .
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B IH A N G

Foreningen Nordens og Islands Ungdomsforbunds samarbejdsudvalg (Sams- 
tarfsnefnd Norræna félagsins og Æskulýðssambands Islands)1:

P å Islands U ngdom sforbunds fo ranledning har sam arbejdsudvalget d is
ku tere t ovenstående forslag og ved tage t følgende resolution:
” Lige fra 1985, da m an fø rst s ta rtede  m ed det nordiske re jsekort, har det 
ligget k lart, a t det indebæ rer visse begræ nsninger, som  har gjort det ub ru 
geligt fo r en sto r del a f  de unge i N orden . K o rte t har kun væ ret gyldigt ved 
re jser m ed je rn b an e r og visse fæ rgeru ter. Bl. a. a f  denne grund har island
ske unge ikke kunnet beny tte  sig re t m eget a f  det -  d e t har ikke væ ret 
rek lam eret her i landet, og såv id t vi ved , h a r det ikke kunnet købes her i 
landet.

R ejsekorte ts  begræ nsede gyldighedsom råde e r tit b levet b ragt på  bane i 
d rø fte lser i N ord isk  R åd , og da ikke m indst b land os, som  har arbejdet m ed 
nord isk  sam arbejde b landt unge.

D et kan ikke næ gtes, at m edlem sforslaget fra  K arin  Söder m. fl. ikke vil 
løse problem erne i kan tom rådene. Selvom  re jseko rte t ville gælde på  de 
fæ rger, som  nu sejler m ellem  Island , F æ røerne  og andre nordiske lande, e r 
no rdvestom rådet stadig dårligere stillet end andre dele a f  N orden , for 
fæ rgerne sejler kun om som m eren — og det b ø r desuden  næ vnes, at der 
ikke findes fæ rgeru ter til G rønland . D et ville derfor væ re nødvendigt at 
forsøge a t lade k o rte t gælde også til flyforb indelser i no rdvestom rådet.

Til gengæld er m edlem sforslag  A821lt e fter vo r m ening et skrid t i den 
rigtige retn ing, og vi vil b eny tte  lejligheden til at ud trykke vor stø tte  til 
fo rs lag e t.”

R ekjavik, 15. jun i 1988

Sam starfsnefnd  N F  og Æ SÍ 

K ristin  S te fá n sd ó ttir

Norlandair Ltd. (Flugfélag Norðurlands hf)1:

N ord landair L td . e r positiv  overfo r idéen om  a t yde betydelige rab a tte r 
fra den norm ale billetpris på  alle sine afgange, hvis d e r købes rejsekort 
eller flere re jser sam m en.

Jeg ved in te t om  det nord iske re jsekort, m en ville gerne få  lejlighet til at 
følge m ed sagens udvikling.

1 Yttrandet översa tt frå n  isländska.
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I dag yder vi s tuderende  i a ldersg ruppen  1 2 -2 3  å r 25%  rab a t ved 
frem visning a f  sko lekort. V ed ” stan d -b y ”  b ille tte r ville d e r væ re m ulighed 
for s tø rre  raba tte r .

A kureyri, 1. ju n i 1988

Sigurður A ðalsteinsson

N o r g e

Samferdselsdepartementet:

S am ferdselsdepartem en te t vil peke p å  at m arkedsgrunnlaget fo r denne 
rabbatto rdn ingen  synes å  væ re  liten. D et v ises i den anledning til u tta le lse  
av 5. m ai 1988 fra N orges R uteb ile ierforbund .

D et e r  fy lkeskom m unene som  har an svare t fo r tilskudd til den  lokale 
busstrafikken . D et kan  d erfo r væ re vanskelig  å  pålegge nye rab a tte r  fra 
sen tra lt hold , u ten  å  følge opp  m ed tilsvarende økninger av  ram m etilskud
dene til fy lkeskom m unene.

De lange fy lkesg rendek ryssende busslin jer (ek sp ressbusser) d rives i 
m ange tilfeller u ten  tilskudd , e lle r m ed tilskudd  fra  fy lkeskom m uner som 
b ussen  går gjennom . D epartem en te t u tred e r fo r tiden  hvilke rab a tte r en 
skal k reve fra  disse.

D et e r  dep a rtem en te ts  oppfatn ing a t en m å ven te  m ed å  pålegge de 
selskapene som  o p ere re r slike lin jer, y tterligere  raba tte r .

D enne u tta le lsen  om fa tte r kun  b ussru tene . F e ije tra fikken  m ellom  N orge 
og V estnorden  forøvrig  ligger u ten fo r de tte  d ep artem en te ts  kom petanse
om råde.

O slo, 17. ju n i 1988

Erik Ribu
N ils E. Jensen

Nortra:

E t tilbud om  billige re ise r fo r ungdom  fra  de no rd iske land i N orden  er 
positiv t både fo r ungdom m en og fo r m arkedsføring  av de respek tive  lands 
reise livstjenester.
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Vi vil følgelig gi det frem satte  m edlem sforslaget ” Om utvidgad nordre- 
se k o r t”  vår fulle stø tte  m ed håp om  rask  realisering.

O slo, 16. jun i 1988

N ortra  
Torbjørn F røysnes  

Adm. direktør

Foreningen Norden:

På F oren ingene N ordens F o rb u n d s p resid iem øte 31/5-1988 ble det ved
ta tt rem iss om de ovennevn te  tre  m edlem sforslag , slik vedlagte kopier 
v iser. D isse u tta le lsene  sam svarer i hovedsak  m ed F oreningen N ordens 
h o vedsty re ts  ved tak  27/5-1988, b o rse tt fra en presisering  i nest siste avsnitt 
i u tta lelsen  om  N ord jobb .

N orden fo rbundets u tta le lse  d ek k er derved  alle ' N o rd en ” -foreningenes 
synspunk t i denne sak.

O slo, 8. ju n i 1988

H ara ld  Løvaas  
Generalsekretær

Landsrådet for norske ungdomsorganisasjoner (LNU):

L N U  deler analysen  av å rsakene til de lave salgstallene i de tre  årene 
N ord isk  ungdom sreisekort har ek sis te rt. M arkedsføringen har bl. a. væ rt 
u nder en h v er kritikk , og har ikke nådd fram  til den aktuelle m ålgruppen.

L N U  vil i tilknytning til m edlem sforslag  A 821, oppfordre N ord isk  Råd 
om  å innkludere følgende forslag  i sine anbefalinger til N ord isk  M inister
råd:

1. N o rd re iseko rt fo r ungdom  m å gi 5 0 %  rab a tt på  re iser i h jem landet.
2. R abatto rdn inger på  fly til og fra  V est-N orden  m å inngå i ordningen.
3. P risen  på  N o rd re iseko rt fo r ungdom  m å ikke overstige halve prisen 

av en in terrail-b illett. D et v ises h erunder til N ord isk  R åd rek. 43/1987, der 
de tte  forslaget inngår.
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4. M arkedsføringen  m å kraftig  sty rkes.

O slo, den  31. maj 1988

L an d sråd e t L N U  
H ege B erg-N ielsen  

Leder av nordisk utvalg
Elise Sandnes 

International konsulent

Norges rutebileierforbund:

R ent prinsip ielt se r ru teb ilnæ ringen  positiv t på  alle salgsfrem stø t som  gir 
billige reisem uligheter fo r ungdom . D et har i den anledning væ rt prøvd 
flere ” sy s tem er” opp g jennom  årene  både nasjonalt og in ternasjonalt. 
P roblem e h a r im idlertid  væ rt av så  vel m arkedsm essig  som  prak tisk  og 
økonom isk k arak te r.

Til d e t m arkedsm essige m å vi fo r N ord re isek o rte t stille spørsm ålet om 
det i det hele ta tt e r  noe m arked  fo r N o rd re isek o rte t, e lle r tilsvarende 
individuelle o rdn inger. Innenfo r vår næ ring h a r vi e rfa rt a t individuelle 
opplegg hvor den enkelte  kan reise  som  m an vil, ikke har noe m arked 
lenger. D et e r  pak k e tu re r som  nå ønskes (og selger).

D e p rak tiske  o rdningene m ed salg og økonom iske oppgjør trafikkselska
pene im ellom  e r fo r slike sy s tem er ganske om fattende u ten  at de tte  skal 
b rukes som  noe argum ent m ot et u tv idet N ord re iseko rt. Spørsm ålet e r 
im idlertid  om  d e t e r  b ry e t verd t å  legge så  m ye arbeid  og penger i et 
” sy s tem ”  d e t tydeligvis ifølge foreliggende salgssta tistikker ikke e r noe 
m arked for.

D et tred je  m om ent er økonom i. D en ” k u n deg ruppen”  det her siktes 
m ot, vil reise i ” h ø ysesongen” . D ette  e r  langru tenes ” ru sh tid ” , og derved  
den dyres te  trafikken  ru tebilnæ ringen har. E n ” spesia lb ille tt”  som  vil gi 
red u se rt inn tek t pr. passasje r , vil m ed en  gang gi øk t underdekning , og 
derved  øk t tilskuddsbehov  for de fy lkeskom m unale m yndigheter, a lte rn a
tiv t en  nedbygging av  den øvrige ru tekjøring.

N orges ru teb ile ierfo rbund  finner de t u t fra  ovennevn te  vanskelig  å kun
ne anbefale en  u tv idelse  av N ord re isek o rte ts  gyldighet til også å om fatte 
bussru tene .

N orges ru teb ile ierforbund

Ivar Frank 
Plansjef

O slo, 5. mai 1988
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Statens Järnvägar (SJ):
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Fr. o. m. 1988 har d e t tid igare ungdom skorte t in tegrerats m ed N ord tu- 
rist-ko rte t. K o rte t säljs till n edsa tt pris till ungdom ar under 26 år. E ftersom  
produk ten  ä r en typ isk  som m arproduk t h a r vi ännu  ej kunnat av läsa  några 
reak tioner på  m arknaden .

F rån  SJ sida stä ller vi g ivetvis gärna upp till d iskussion  om  fö rbättringar 
i p roduk ten  u nder fö ru tsä ttn ing  a tt de är kom m ersiellt in tressan ta . M ellan 
de nord iska  jä rn v äg arn a  pågår kontinuerlig t sådana sam tal.

Vi fö reslår a tt e tt fö rsta  sam tal begränsas till de fyra  järnvägsföretagen .

S tockholm  den 21 april 1988

Tage Persson

Statens ungdomsråd:

Statens ungdom sråd  ä r positiv  till en utvidgning av d e t s. k. N ord iska  
ungdom sresekorte t a tt om fatta  även  västno rdens färjelin jer sam t nordka- 
lo ttens busslinjer.

U ngdom srådet vill dock  påpeka  a tt en stö rre  försäljning av ko rte t inte 
kan fö rvän tas enbart av en  sådan  utvidgning. Enligt ungdom srådets up p 
fattning b ö r även en aktiv  m arknadsföring  av ko rte t tillföras fö r a tt ung
dom sgruppen skall få kännedom  om  ko rte ts  ex istens. Ä ven en sänkning av 
priset och en anpassn ing  av  g iltighetstid  ä r  nödvändigt fö r a tt ko rte t på 
allvar skall kunna v ara  e tt a ttrak tiv t a lte rnativ  till det populära  in terrailkor-

S tockholm  den  8 ju n i 1988

F ö r S ta tens ungdom sråd

Sven-Eric Söder  
Ordförande

Per-U no Frank 
Kanslichef

Sveriges redareförening har i skrivelse den 13 ju n i 1988 förk lara t sig 
avstå  från  a tt y ttra  sig  i anledning av m edlem sförslaget.
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Föreningen Nordens ungdomsförbund:

F öreningen N ordens U ngdom sförbund  (F N U F ) delar till fullo förslag- 
stä llam as in ten tioner i m edlem sförslaget rö rande e tt u tv idgat n o rd rese 
kort. Vi vill o ck så  påpeka  att vi finner de t vara  högst lovvärt det idag finns 
politiker m ed tillräcklig t civ ilkurage, som  ids ta  upp  frågor som  n o rd rese 
k o rte t, d å  no rd isk t ungdom sarbete  inte anses ha tillräckligt hög prio rite t i 
d et politiska a rbe te t.

D et vi vill fram hålla  i m edlem sförslaget är:
-  A tt ko rte t skall gälla hela norden , även  no rdkalo tten  och västnorden .
-  a tt k o rte t skall ge fu llständig  rab a tt i hela  no rden . D etta  fram förallt fö r 

a tt sv en sk a r skall ha  råd  a tt re sa  m ed n o rd resek o rte t.
-  A tt no rd resek o rte t skall vara  ekonom isk t förm ånligt jäm fö rt m ed det 

popu lära  In te rra ilko rte t.
-  R egeringarnas skyldighet a tt ta  an svar för n o rd reseko rte ts  u tveckling 

och fo rtb estån d , m ål och  m edel.
Vi vill dock  från  F N U F s sida påpeka  e tt an tal punk te r som  in te  nog 

fram hållits i m edlem sförslaget.
F ö r d e t fö rs ta  an se r vi a tt m an b ö r be tona  n o rd reseko rte ts  flexibilitet. Vi 

m enar a tt k o rte t b ö r kunna anpassas till v ar och  ens behov , det vill säga 
ko rte t skall kunna gälla k o rta re  e ller längre perioder än den m ånad som  nu 
gäller. D etta  fö r a tt no rd jobbarna  som  a rb e ta r allt em ellan sex vecko r och 
tre  m ånader skall ha m öjlighet a tt använda  k o rte t. V idare är d e tta  av 
s tö rsta  vikt fö r a tt u n derlä tta  e tt genom förande av p ro jek t N ordplus.

F ö r de t an d ra  an se r vi a tt m arknadsföringen  av n o rd reseko rte t både 
m åste  ges ökade re su rse r och  en  högre kvalite t. D en högre kvalite ten  i 
m arknadsföringen  innebär inte b ara  a tt fler få r  kännedom  om  no rd resek o r
te t u tan  a tt m an även  stim ulerar ungdom ars in tresse  fö r no rden . D et 
viktiga ä r  a tt v isa a tt det inte enkom  ä r en  re sa  som  säljes u tan  en 
upplevelse , som  är beständ ig . In ser m an d e tta  h y se r vi förhoppning  om  att 
ungdom ens in tresse  för det no rd iska  sam arbe te t kan öka  och fördjupas.

D et ä r  F ören ingen  N ordens ungdom sförbunds s to ra  förhoppning att 
fö rslagstä llam a få r m ed sig m in istrar och  po litiker i d enna viktiga fråga, 
sam t a tt v åra  tan k a r rö rande  n o rd resek o rte t verkligen beaktas.

G öteborg  den 13 ju n i 1988

Fören ingen  N ordens ungdom sförbund

H enrik  R ad tke  
Förbundsordförande

Björn H ansson  
2 vice förbundsordförande
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Landsrådet för Sveriges ungdomsorganisationer (LSU):

In ledn ing

L S U , en  parap lyorgan isation  fö r e tt 60-tal svenska  ungdom sorganisatio 
ner h a r som  e tt viktigt mål a tt öka  m öjligheterna fö r svenska  ungdom ar att 
re sa  och v is tas i and ra  länder. U ngdom sturism  och u tby tesp rogram  har en 
sto r be tydelse  fö r en ökad fö rståe lse  m ellan folk i olika länder. B eroende 
på  m ed vilket land u tb y te t sk e r har d e t olika funktion . H är anger vi några 
exem pel p å  d essa  funktioner:

1. F inna  gem ensam m a näm nare m ed m änniskor i an d ra  länder m ed 
sto ra  likheter m ed d e t egna landet.

2. Ö ka fö rståelsen  fö r an d ra  länders ku ltu r och  trad itioner.
3. G enom  a tt v is tas u tom lands m ognar ungdom ar ofta snabbare och blir 

självständ igare .
4. U ngdom ar som  få r m öjlighet a tt a rb e ta  i e tt land i tred je  världen  får 

en ökad fö rståe lse  fö r de s. k. N ord -syd  prob lem en.
Till d e tta  vill vi också  tillföra a tt d e t ä r o fta  om vittna t a tt re so r i e tt annat 

no rd isk t land ofta lägger g runden  fö r e tt in tresse  fö r no rd isk t sam arbete  
senare i livet.

L S U  h ar i a rb e te t m ed a tt öka  ungdom sutväxling  och m öjligheterna a tt 
re sa  bl. a. g jo rt en kartläggning av ungdom su tby te t i o rgan iserad  form . D en 
v isa r a tt ungdom sutväxling  m ed no rd iska  och an d ra  länder h a r en sto r 
be tydelse  fö r fram tida  m ellanfolkligt sam arbete . D et gäller t. ex. politisk t 
och  ekonom isk t sam arbete .

U tväxlingens betyde lse  verifieras bl. a. av den  roll ungdom sutbyte  och 
ungdom sresande få tt i genom förandet av  E G :s inre m arknad.

D e villkor som  idag gäller fö r de t s. k. N o rd tu ris tk o rte t fö r ungdom ar är;
1. Pris c :a  1000 Skr, 2. G iltighetstid: 3 veck o r och 3. 100%  på sam tliga 

jä rnvägslin je r, även  i d e t egna landet. D essa  v illkor innebär bl. a. a tt m ed 
dagspris som  grund  ä r d e t eu rope iska  In te rra ilk o rte t billigare. Som  skäl för 
den k o rta re  giltighetstiden och  d e t höga p rise t har ibland hävdats a tt det ä r 
nödvändig t fö r a tt kunna ge 100%  i d e t egna landet. T . ex. h a r d e t ibland 
sagts a tt d e t t. ex. skulle bli billigare fö r unga pend lare  U p p sa la—S tock
holm  a tt köpa  N o rd tu ris t k o rt fö r ungdom ar än m ånadskort p å  sträckan . 
M ed dagens v illkor h a r m an verkligen lyckats undvika den  p riskonku rren 
sen. In te  heller om  m an u tö k ar k o rte ts  giltighetstid  till fy ra  veck o r b lir 
p rise t fö r e tt N o rd tu ris tk o rt billigare än  en m ånadsbilje tt på  sträckan . 
N äm nas h ä r  b ö r o ck så  a tt m ånadsb ilje tten  S to c k h o lm -U p p sa la  ä r  en  av 
de få  b ilje tte r som  in te  om fattas av stu d eran d erab a tt idag.

N ordresekorte ts ekonom iska  bärighet

S ta tens Jä rn v äg ar i Sverige och  flera  and ra  av de nord iska  jä rn v äg sb o 
lagen d rivs m ed lönsam hetsk rav  såsom  p riva ta  fö retag . D etta  system  kan 
inte k ritiseras som  sådan t, m en  de t h a r ibland le tt till a tt affärsidéer som
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kan ge lönsam het på  längre sikt avv isas efter en kortare  p rövotid . Så var 
t. ex. SJ i Sverige länge skep tisk  till In te rra ilko rte t. M ed d essa  vägledande 

principer för verk sam heten  instäm m er vi a tt t. ex. SJ inte inom  sina vanliga 
anslagsram ar kan fa tta  fö re tagsekonom isk t o lönsam m a beslu t. D et gäller 
inte m inst e fter den nya bo lagsuppdelningen inom  SJ. E fte r jä rn v äg sb o la 
gens bedöm ning av en affärsidés bärighet bö r beslu t om  ev. subven tione
ring fa ttas av re levan t politisk  instans. Om idén om  e tt N o rd resek o rt ä r 
ekonom isk t bärkraftig  i e tt längre perspek tiv  ä r  i dagsläget svår a tt bedöm a 
fö r L S U . Vi vill dock  påpeka  a tt geografiskt in tre ssan ta  om råden idag inte 
om fattas av ko rte t och a tt m arknadsföringen av ko rte t läm nat m ycket i 

övrigt a tt önska.

Eventuell subventionering av N ordresekortet

N o rd resek o rte t i den  form  som  angetts i m edlem sförslaget ä r  en viktig 
del av nord isk t sam arbete . D en kan sägas u tgöra själva g runden fö r ungdo
m ars ökade rörlighet i N o rden . T . ex. har det k lart fram gått i kon tak te r 
L SU  haft a tt billiga reso r är en fö ru tsä ttn ing  fö r p ro jek te ts b reddning och 
utveckling. Sam m a gäller fö r N ordp lu s, V änortsjobb  och N ordprak tik . 
H ärav  fö ljer a tt k o rte t b ö r stöd jas av regeringarna el. d irek t av m in isterrå
det i det fall p roduk ten  faller i jä rnvägsbo lagens egen prioritering. D et är 
lika naturlig t som  a tt stödja p ro jek t av typen  N ord jobb  och N ordplus m ed 

ekonom iska m edel.

Hur bör en eventuell subventionering ske?

En eventuell subventionering  kan ske endera  genom  a tt regeringarna var 
fö r sig stöd je r jä rnvägsfö re tagen  i respek tive  land  e ller genom  a tt N ord iska  
M in isterråde t stöd jer e tt konsortium  av järnvägs- och  rederifö retag . Enligt 
vår m ening finns det fler avgörande argum ent för en subventionering  via 

M in isterråde t;
1. F örhand lingarna  som  föregår en  even tuell subventionering  skulle tvinga 
alla p arte r a tt lägga alla ” kort på  b o rd e t” . Idag finns en tendens att de 
inb landade lägger skulden p å  varandra.
2. M ed en enhetlig  förhandling är det lä ttare  a tt få m ed även  rederifö re
tagen som  tra fik e ra r s träcko rna  från N orge till F äröarna , N o rg e -Is la n d  
sam t b ussfö re tagen  p å  Island  och N ordkalo tten .
3. H ittills h a r det varit sv å rt fö r N o rd isk a  råde t a tt följa upp sina beslu t om  
N o rd resek o rte t, eftersom  verks tä llande t varit spritt p å  m ånga olika håll.

A vslu tn ingsvis vill vi u n d e rs try k a  v ik ten  av a tt k o rte t u tv idgas såväl i 
tiden som  geografiskt. F ö r m ånga ungdom ar är det e tt in tressan t a lternativ  
a tt resa  i N o rden . Sam tidigt ä r det e tt problem  att de om råden som  ä r m est 
annorlunda och in tre ssan ta  in te om fattas av N o rd resek o rte t idag. D et är 
därför v ik tig t a tt k o rte t om fa tta r re so r till d essa  om råden  i fram tiden. På så 
sä tt kom m er också  säkerligen försäljn ingen av korte t a tt öka.
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Idag om fattar ko rte t tre  vecko rs resande i no rd iska länder som har 
jä rnväg . Om k o rte t, v ilket ä r nödvändigt, u tvidgas att om fatta V ästnorden 
och N ordkalo tten  bör också  tidsperioden  utvidgas från tre  till fyra veckor. 
D et för a tt göra det möjligt a tt resa  i Skandinavien  och V ästnorden  under 
sam m a som m ar. L S U  har s to r tilltro  till e tt utvidgat N ord reseko rt för 
ungdom ar, m en det fö ru tsä tte r  a tt fler än idag ser ko rte t i ljuset av nordiskt 
sam arbete  i fram tiden  och a tt det in te  göm s undan innan det ens få tt en 
m öjlighet a tt v isa sin genom slagskraft.

S tockholm  den 6 ju n i 1988

Lars-H enrik  A ndersson  
Generalsekreterare

Svenska busstrafikförbundet:

A tt m ed olika m edel söka stim ulera  till ökat resande m ed allm änna 
färdm edel är av in tresse  inte bara  av de skäl, som  förslagsställarna har 
uppgivit, u tan  också  -  av d riftekonom iska skäl -  för trafikföretagen och 
fö r trafikförsörjn ingsansvariga offentliga organ.

Tid e fter annan  har av trafik företag  och trafikhuvudm än också prövats 
olika form er av billiga färdbevis gällande fö r obegränsat resande under viss 
tid  inom  geografiskt sam lade allm änna trafiksystem . M ed undantag  för 
sådana färdbev is, som  är anpassade  till stadigvarande lokala resebehov  av 
typen  pendling m ellan bostad  och a rbe tsp la ts , har dock försäljningen av 
sådana färdbevis i allm änhet sällan uppnått sådana volym er, som  givit 
en tydiga positiva bidrag till d riftsrö re lsens resu lta t. D etta  har gällt även för 
de fall, d ä r p roven  genom förts helt inom  ett trafiksystem  m ed sam ordnad 
förvaltn ing, d ä r inga adm in istra tiv t be lastande avräknings- och redov is
ningsru tiner gen tem ot andra  företag /huvudm än behöv t förekom m a.

V aije  trafik rörelse  ä r  a tt b e trak ta  som  en opera tiv t och ekonom iskt 
självständig enhet. I an svare t fö r dess ledning ligger a tt d riva verksam he
ten på sådan t sä tt, a tt in te fö rfattn ingsenliga eller av talade förplik telser 
gen tem ot sam hället, kunder, an ställda sam verkanspartner och finansiärer 
m edvete t även ty ras. M edverkan  i e tt färdbevissam arbete  av den form , 
som  m edlem sförslaget åsy ftar, fö ru tsä tte r alltså  a tt d enna inte kan bedö
m as skada fö ru tsä ttn ingarna  a tt fullgöra and ra  redan stad fästa  förplik tel
ser. D et m åste a lltså  rö ra  sig om ren t affärsm ässiga bedöm ningar från de 
ansvariga ledningarnas sida. O ch d e tta  gäller för alla trafik rö re lser, vare 
sig de ä r  järnvägsfö rvaltn ingar, rederier, busstrafik företag  eller offentliga 
huvudm än m ed särsk ilt an sv a r fö r trafik , som  bedrivs av sådana rörelser. 
D etta  innebär a tt po litisk t önskade arrangem ang för a tt stim ulera resande,



25

som går u töver, vad b erö rda  tra fik rö re lse r kan bedöm a vara  driftekono- 
m iskt m otiverat och m öjligt, m åste fö rkn ippas m ed nödvändiga ekonom is
ka garan tier. De k räv er därfö r också  en särskild  adm in istra tion , som 
deta lju tfo rm ar arrgangem angens innebörd  för resen ä re r och trafik rö re lser
-  dvs. i d e tta  fall v illkoren för no rd resek o rte ts  giltighet -  och som  i avtal 
m ed berö rd a  trafik rö re lser/trafikhuvudm än  säkerstä ller a tt arrangem ang
en/villkoren finner deras  accep t och tilläm pning.

A llt d e tta  kan synas kom plicerat och betungande m en ä r -  m ed de 
villkor i övrig t, som  gäller fö r all operativ  tran spo rtverk sam het — helt 
nödvändigt fö r a tt uppnå det m ed m edlem sförslaget åsyftade m ålet.

F örbundet stä ller sig dock  ingalunda avvisande till de å tgärder, som  
föreslagits u tan  förk larar sig tvärtom  b ere tt a tt m edverka i a rbe te t m ed att 
klarlägga hur e tt system  fö r vidgad giltighet av ett no rd resekort bö r vara 
u tform at fö r a tt b äst tillgodose både fö rslagställarnas anförda skäl och  krav 
på adm inistrativ  enkelhet. Det är inte o tänkbart a tt u tvecklingen av nya 
dato rsystem  och spridningen av deras användning  kan öppna nya möjlig
he te r a tt uppnå sådana mål.

Innan det inleds förhandlingar m ed trafik företag  och anslås nya m edel 
för fo rtlöpande drift av e tt u tv idgat n o rd reseko rtsy stem  to rde  det em eller
tid  vara  välbetänk t a tt ge något kom peten t u tvecklingsorgan  i N orden  
uppdrag  a tt analy sera  h ithö rande o rgan isa to riska  och m arknadsm ässiga 
problem  och deras ekonom iska konsekvenser sam t fram lägga förslag till 
deras lösningar. D en fö rsta  å tgärden  -  innan några andra  åtgärder vidtas
-  bö r a lltså  v ara  a tt lägga u t e tt sådan t uppdrag  och anslå m edel fö r dess 
fullföljande.

S tockholm  den 3 jun i 1988

S venska busstrafik fö rbundet 

Å ke  L jungberg

Svenska lokaltrafikföreningen (SLTF):

S L T F  har i sin tu r b e re tt länstrafik fö retagen  i N orrb o tten  och V äste rbo t
ten m öjlighet a tt inkom m a m ed synpunk ter. L änstrafiken  i N orrb o tten  har 
inkom m it m ed sy npunk ter vilka bilägges de tta  y ttrande.

Sam m anfattn ingsvis kan sägas a tt e tt u tv idgat N o rd resek o rt inte saknar 
in tresse  om det inte vore fö r kostnadsb ilden . Enligt SJ täck e r inte dagens 
pris på  N o rd resek o rte t SJs tågkostnader. D et är därför o realistisk t a tt 
u ts träck a  giltigheten till a tt även om fatta  busstrafik  fö r såv itt inte p riset 
höjs väsen tlig t. E ftersom  d e t inte to rde  finnas någon m arknad fö r e tt ko rt 
med högre pris m åste  Svenska  lokaltrafikföreningen ko n sta te ra  a tt e tt
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utv idgat N o rd resek o rt saknar in tresse  fö r S L T F s m edlem sföretag  m ed 
undantag  fö r SJ.

S tockholm  den 4 ju li 1988
Svenska lokaltrafikföreningen

O lof N ordell N ils Edström

Länstrafiken i Norrbotten AB:

L änstrafiken  i N orrb o tten  h a r genom  sitt geografiska läge ko n tak te r m ed 
både F inland och N orge. I sam band m ed öppnandet av N ordkalo ttvägen  
1984 in rä ttades linjetrafik  på  s träckan  K iruna -  N arv ik  genom  e tt sam ar
bete m ellan ett no rsk t bussföretag  och L änstrafiken . L injen lades dock ner 
efter ca  e tt å r  p. g. a. dålig lönsam het. I dag fö rekom m er ingen in ternatio 
nell trafik  vare  sig m ot N orge eller F in land , föru tom  a tt finska lin jebussar 
angör b uss ta tionerna  i H aparanda.

D et har under alla tider varit in tensiva kom m unikationer ö ver den 
svensk /finska gränsen  i N o rrb o tten . O rte r som  K aresuando , Pajala, Ö ver- 
to rn eå  och H aparanda  ä r vä lkända fö r befolkningen på  den finska sidan. 
B åda sidorna av T ornedalen  kan anses tillhöra e tt gem ensam t handels- och 
a rbetsm arknadsom råde.

K on tak te rna  m ellan Sverige och N orge ä r av trad ition  av m indre om fatt
ning, dels på grund av färre  g ränsövergångar och dels på grund av att 
kultur- och handelssam hörigheten  inte ä r  lika stark  som  m ellan F inland 
och Sverige. G enom  en utbyggd tu ristnäring  har kon tak terna  m ellan N orge 
och Sverige ökat u nder senare tid . N o rdka lo tt vägens tillkom st spelar ock 
så  sto r roll.

N är det gäller bu ssresan d e t inom  L änstrafikens om råde vet vi med 
säkerhet a tt m ånga fin ländare kom m er via T o rneå /H aparanda  fö r a tt sedan 
åka v idare m ed L änstrafikens linjer. Vi är också  övertygade a tt ytterligare 
resen ä re r s tå r a tt h itta  i F inland.

M ed hänvisning till vad som  ovan an fö rts stä ller sig L änstrafiken  positiv 
till a tt det s. k. ” N o rd re sek o rte t”  även  skulle om fatta  N ordkalo tten s buss
linjer. F ram fö r allt tro r vi a tt d e tta  skulle h jälpa till a tt m arknadsfö ra  
busslin jetrafiken i respek tive  land. O m  de tta  sedan förenas m ed någon typ 
av raba tt gör inte det saken  säm re. L änstrafiken  fö ru tsä tte r självklart 
härvidlag a tt even tue lla  inkom stbortfall till följd av rabatteringar finansi
eras av inblandade ex te rn a  in tressen ter.

Ö verkalix  den 13 ju n i 1988

L änstrafiken  i N o rrb o tten  AB

L ars N ilsson  
Planeringschef

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1988272829303132
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A 822/k
S U P P L E M E N T

Medlemsförslag

om säkerställande av projekt Nordjobbs fortsätt
ning
(V äckt av G unnar B jörk sa m t Svein  A lsaker, Johan  B u ttedah l, G unnel 
Jonäng , A rvo  K em ppa inen , K jeld  R a h b æ k  M øller, A a se  O lesen och Karin  

Söder)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska ungdomskommittén:

D en nord iska  ungdom sstödordningen  h a r in rä tta ts  m ed tanke på ungdo
m ens betydelse i a rb e te t på a tt fö rstä rk a  och bygga ut det no rd iska sam ar
be te t nu och i fram tiden.

N ord iska  ungdom skom m ittén  fö rde la r m edel till nord iska sam arbetspro- 
je k t av både riksom fattande  och lokal/regional na tu r. D essu tom  beviljar 
kom m ittén  stöd till o rgan isa to risk t sam arbete  i syfte a tt s tärka  fö ru tsä tt
ningarna fö r ungdom sorgan isa tionernas no rd iska sam arbete . M ed detta  
stöd skall kom m ittén  b idra till a tt öka kunskapen  om och fö rståelsen  av 
kulturella, politiska och sociala frågor bland ungdom en i de nord iska 
länderna.

K om m ittén  stöd jer p rim ärt o rgan isa tionerna  och deras sam verkan  vad 
gäller frivilligt ungdom sarbete  och  har därfö r inte an se tt sig kunna ge hög 
p rio rite t åt sam arbe tsp ro jek t som  kan betecknas som  ren t u tb ildningssam 
arbete . D et ä r  heller inte möjligt fö r kom m ittén  att ge ett ak tiv t stöd för 
p rak tikan tu tby te  e ller anna t u tby te  på arbetsm arknaden . K om m ittén  ser 
därfö r positiv t på initiativ  som  N ord jobb  och den nya s tuden tu tby teso rd - 
ningen N ordp lus. K om m ittén  an se r det v ara  viktigt a tt det skapas fö ru t
sä ttn ingar fö r e tt perm anen t p rak tikan tu tby te  och vill i d e tta  sam m anhang 
fram häva den positiva insats som  g jorts av Föreningen N orden . K om m it
tén  vill o ckså  u n d ers try k a  v ik ten  av a tt u tby teso rdn ingarna  byggs ut till att 
om fatta  allt fler ungdom sgrupper som  t. ex. sko le lever och icke organi
serad  ungdom .

K om m ittén  har i sitt a rbe te  även  kunnat n o te ra  behov av a tt det nord iska 
sam arbete t på ungdom som rådet få r en m er in ternationell prägel. K om m it-
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tén  har i sin bevillningspolitik  i m ån av m öjlighet försökt beak ta  detta  
behov och i flera fall s tö tt på  p ro jek t som  behandla t in ternationella  frågor. 
M ed nutida ungdom s allt m er in ternationella  o rientering  ser kom m ittén  det 
som  en viktig uppgift att vid sidan av det nord iska in tresse t stödja initiativ 
som  sy ftar till a tt fö rb ä ttra  ungdom ens engagem ang i in ternationellt sam ar
bete . K om m ittén  har därfö r även hållit sig o rien terad  om de nya eu ropeis
ka ordn ingarna m ot bakgrund av önskem ål om  att öka den nord iska ungdo
m ens m öjligheter a tt delta  i in ternationellt u tby te .

K öpenham n den 24 jun i 1988

F ö r N ord iska  ungdom skom m ittén

A str id  Thors 
Ordförande

Nordens Fackliga Samorganisation (NFS):

I likhet m ed fö rslagsställarna an se r N F S  a tt p ro jek te t fyller en m ycket 
viktig uppgift och att detsam m a bör u tvecklas enligt de p laner som  finns 
beträffande V änortsjobb  och N ordprak tik .

Vi instäm m er också  i a tt en fö ru tsä ttn ing  fö r a tt kunna u tveck la  p ro jek 
te t ä r en ekonom isk grundtrygghet. N FS  vill därför tillsty rka förslagsstäl
larnas rekom m endation  till m in isterrådet a tt u ta rb e ta  förslag som  garan te
ra r N ord jobbs fram tid.

Stockholm  den 20 jun i 1988

N ordens Fackliga Sam organisation

Sune A hlén  
Generalsekreterare

Nordiska akademikerrådet (NAR):

N ord iska  akadem ikerrådet N A R  an se r a tt projekt N ord jobb  innebär ett 
värdefullt inslag i det no rd iska sam arbetet.

T ack vare Fören ingarna  N ordens in sa tse r har e tt ” nord jobb” blivit långt 
m er än e tt vanligt som m ararbete  i e tt annat nord isk t land. De ungdom ar 
som  den vägen skaffat sig sociala  och kultu rella  nord iska kon tak te r kom 
m er säkert senare  a tt ha en stark  beredskap  fö r stud ier i ett annat nordiskt 
land t. ex. inom  ram en för N O R D PL U S -program m et.

D et ä r  viktigt a tt m an fr. o .m . å r  1989 bygger u t p ro jek ten  m ed N ord 
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praktik . N ordprak tik  kom m er dock att k räva  en ännu m er utbyggd organ i
sation, för a tt ungdom arna skall få re levan t p rak tik , som  de kan tillgodo
räkna i sina stud ie r i hem landet.

Det ä r  N A R :s uppfattn ing  att den som  genom  N ord jobb , N ordprak tik  
eller stud ier skaffat sig in ternord iska  e rfa ren h e te r blir en fram tida tillgång 
på den nord iska arbetsm arknaden .

D etta  ta la r fö r a tt N ord jobb  och det p lanerade N ordp rak tikp ro jek te t har 
en så sto r betydelse  för det nord iska sam arbete t att p ro jek tet m åste få en 
kontinuerlig  och stabil grund att u tveck las på.

M ed hänvisning till ovanstående u n d ers tö d e r N A R  m edlem sförslaget.

H elsingfors den 16 maj 1988

M ona H em m er  
Generalsekreterare

Föreningarna Nordens Förbund:

Sedan 1986 har Fören ingarna  N ordens F örbund , fören ingarna N orden  
och S tiftelsen fö r industriu tveckling  genom  Stiftelsen  N ordjobb ansvarat 
fö r N ord jobb-pro jek tet.

Fören ingarna  N orden  har an svara t fö r p ro jek te t nationellt. A nsvaret för 
u tby te  av ungdom ar m ellan de nord iska länderna har därfö r huvudsakligen 
åvilat fören ingarna N orden  i sam arbete  m ed arbetsm arknadsm ynd igheter
na i respektive länder.

Sedan år 1986 har m an sökt decen tra lise ra  förvaltn ingen. 5 N ordjobb- 
konsu len ter skö te r verksam heten  i respek tive  länder. U nder 1988 s ta rta r 
V änortsjobb och 1989 in troduceras N ordprak tik . D enna y tterligare decen 
tralisering  av p ro jek te t ger fler kom m uner i N orden  m öjlighet a tt arrangera 
N ord jobb-pro jek t.

P ro jek tet N ord jobb  i alla sina vers ioner upplevs av fören ingarna N orden  
som ett om fattande ku ltu rprogram  som  b ereder ungdom ar m öjlighet att 
v istas i e tt annat nord isk t land under några veckor. Sam tidigt bereds 
deltagarna m öjlighet genom  en ko rt anställn ing  tjäna sitt uppehälle. På 
d e tta  sä tt får de ltagarna en närkon tak t m ed folk ute i fö rvärvslivet. D elta
garna upp lever e tt nord isk t land från e tt flertal olika vinklar på en gång.

N ord jobb  har redan nu inneburit e tt m inne för livet fö r tusen ta ls ungdo
m ar. D et förefaller naturligt a tt både näringsliv och sam nordisk  förvaltning 
kan se fram  em ot m edarbetare  m ed N ord jobb-erfarenheter.

F ören ingarna N ordens F örbund  fram håller vikten av tillgång till m änni
skor m ed a llnord iska e rfa ren h e te r i a rbe te t m ed N ordens sam m anhållning. 
D etta  fö ru tsä tte r kunskap  om  och känsla för N orden  som helhet.

F ören ingarna N ordens F örbund  n o te ra r m ed tillfredsställelse att nä
ringslivet u nder ett antal å r behjälp t p ro jek te t genom  ekonom isk t stöd
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jäm te  arbetstillfällen . Det är dock  en g rundföru tsättn ing  för N ordjobbs 
fram tida utveckling  att p ro jek te t vilar på en stabil ekonom isk grund enligt 
principen , a tt N ord iska  m in isterrådet stå r fö r grundfinansieringen av p ro 
jek te t, dvs täcke r det undersko tt S tiftelsen  N ord jobb  får m ed pro jek te t på 
nordisk och nationell nivå (ca 2 m iljoner D K K  med den nuvarande utby- 
tesnivån).

F ören ingarna N ordens F örbund  ä r ense m ed fö rslagsställarna om  att 
p ro jek te ts ekonom i bäst kan säk ras genom  N ord iska  m in is terrådets fö r
sorg.

H elsingfors den 31 maj 1988

D orte B ennedsen  
O rdförande

B orgthor S. K jœ rnested  
F ö rb u n d sse k re te ra re

Nordjobb:

N ordjobb-pro jek tet gennem førtes fø rste  gang år 1985 i regi af A rbe ts
gruppen för utvidgat ekonom isk t sam arbete  i N orden  og m ed de m idler, 
som blev stillet til arbejdsgruppens rådighed. F ra  II . d ecem ber 1985 er 
N ord jobb-pro jek tet fo rtsa t i en uafhængig organisation  bestående af F o re 
ningerne N orden , Foreningerne N ordens F orbund , S tiftelsen för industri
utveckling i N orden  og med en ob serv a tø r fra N ord isk  M inisterråd.

N ord jobb-pro jek tet har i 1986 til 1988 fået en positiv m edieom tale, som 
intet andet konkret nordisk  projekt har fået lignende.

Stiftelsen N ord jobbs opgave er på nordisk  niveau at udvikle, sty re  og 
koordinere p ro jek tet sam t at have an sv ar for et økonom isk  grundlag for 
p ro jek tet. G ennem førelsen  a f p ro jek tet på nationalt niveau forvaltes af 
Foren ingerne N orden  på aftalebasis i sam råd m ed arbejdsform idlingerne. 
F o r Foren ingerne N ordens indsats har S tiftelsen N ord jobb  betalt om kost
ningerne ifølge aftale.

F o r p ro jek te t i året 1986 m odtog S tiftelsen  fra N ordisk  K ulturfond 
300000 D K K  og i 1987 og 1988 har N ord isk  M inisterråd b idraget med 
750000 D K K . N æ ringslivet h a r i  1986 på nord isk  niveau b idraget til p ro jek 
te t med 2,7 mill D K K , i 1987 m ed 1,1 mill. D K K , og vi regner med sam m e 
sum  i 1988.

Foruden  disse kontan te  bidrag til p ro jek tet skal dertil regnes de arbe jd s
indsatser, de nationale arbejdsform idlinger -  specielt i Sverige og Finland 
sam t på Å land -  har sam t de professionelle kundskaber, a rbejdsform id
lingsm yndighederne over hele N orden  yder til pro jek tet.

Foruden de arbejdsp ladser, som  både næ ringsliv, kom m uner og stat
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stiller til p ro jek te ts rådighed, har d isse også i form  at tjeneste r, bidrag og 
p roduk te r sponsere t til specielt fritids-, kultur- og kontak tprogram m er. 
Foren ingerne N ordens lokalafdelinger og private  m edlem m er har på deres 
s teder m eget am bitiøst gået ind fo r at m edvirke i p ro jek te t, specielt siden 
venskabsjob  er kom m et til som  supplem ent til det alm ene N ordjobb.

P ro jek tet e r  i de sidste tre  år gennem ført i et tæ t sam arbejde mellem 
m yndigheder, næ ringsliv og m edborgero rgan isa tioner, og alle har deltaget 
m ed bidrag a f forskellig  art.

N ord jobb-pro jek tet udvikles hele tiden, og stigningen a f ansøgninger er 
m arkant. O rganisationen  e r den m indst mulige med en heltidsansat 
p ro jek tleder og i p rinc ippet én person  i hvert land, som  har an sv ar for 
gennem førelsen  a f p ro jek te t. D en hurtige volym stigning, de forskellige 
form er a f  udveksling  som  tages frem , og som  k ræ ver produktudvikling  -  
specielt N ordprak tik -p rogram m et - og den stø rre  satsning på pæn, am bi
tiøs planlæ gning og gennem førelse  af fritids-, kultur- og kon tak tp rogram 
m er, behøver en  fast og ho ldbar organ isation  og en tryg grundfinansiering.

M ed henblik  på en sikring a f N ord jobb-p ro jek te ts frem tid ønsker S tiftel
sen N ord jobb  at frem føre følgende principper:

1) S tiftelsen  N ord jobb  fo rvalte r N ord jobb-p ro jek te t og den fortsatte  
udvikling på nord isk  basis.

2) N æ ringslivet stiller a rbe jd sp ladser til rådighed for N ord jobb  og andre 
fo rm er a f  p ro jek te t (ca. 2 -3 0 0 0  årligt) sam t s tø tte r lokalt og nationalt 
nordjobberne og de nationale forvaltere .

3) Foren ingen  N orden  eller en anden  a f S tiftelsen N ord jobb  valgt part 
fo rvalte r p ro jek te t nationalt.

4) D en nationale arbejdsform idling  m edv irker med form idlingsdelen på 
egen bekostn ing.

5) N ord isk  M in isterråd  stå r for g rundfinansieringen af p ro jek te t, dvs. 
dæ kker det underskud , S tiftelsen  N ord jobb  få r med pro jek te t på nordisk 
og nationalt niveau (ca. 2 mill. D K K  m ed det nuvæ rende udvekslingspro

gram).
S tiftelsen N ord jobb  afs lu tter i ø jeblikket p ro jek tbudgette t fo r åre t 1989. 

D ette kan p ræ sen te res  fo r M inisterrådet i ju n i 1988. Vi håber, at N ord isk  
M inisterråd  da op tager p ro jek te t, så ledes at det underskud  som  o pstå r ved 
gennem førelse a f  p ro jek te t, kan dæ kkes a f  m idler af det nord iske budget.

Vi håber, at N ord isk  Råd rekom m enderar N ord isk  M inisterråd  at 
N ord jobb-pro jek tet tages ind i N ord isk  M in isterråds budget.

K øbenhavn , den 19 maj 1988

Stiftelsen  N ord jobb

P eter Jon Larsen  
Form and

| í - 3 7 s e s s  A 822/k
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D a n m a r k

Arbejdsministeriet og Kultur- og undervisningsministeriet:

K ultu rm in isterie t, U nderv isn ingsm inisterie t og A rbejdsm in isterie t fin
der, at N ord jobb  e r et godt og velfungerende projekt og m an kan stø tte  
planerne om  en udvidelse  m ed N ordp rak tik  og V ånortsjobb.

M an kan endvidere  s tø tte , at der indenfor N ord isk  M inisterråds budgets 
to talram m e afsæ ttes et beløb til N ord jobb , som  tages op til vurdering  hvert

D et skal dog understreges, a t m an finder det afgørende, at den nuvæ ren
de finansieringsstruk tu r op re tho ldes, således at andre finansieringskilder 
end offentlige (en ten  i form  a f  nationale bidrag eller bidrag over det 
nord iske budget) indgår m ed betydelig  vægt.

K øbenhavn , den 20 ju n i 1988

P. m. v.
M erete  Vinje

Kommunernes Landsforening:

L andsforen ingen  kan kun hilse m ed tilfredshed , at der gives ungdom m en 
i N orden  m ulighed fo r fo rtsa t at kunne deltage i pro jekt N ord jobb .

D et skal sam tidig m eddeles, at landsforeningen ikke har m ulighed for at 
bidrage økonom isk  til p ro jek te ts fo rtsa tte  eksistens.

F o r såvidt angår det p ro jek t som  i 1989 påtæ nkes ivæ rksat, og hvor det 
fo rudsæ ttes a t unge m ellem  16 og 20 år få r m ulighed fo r at deltage i 
N ordp rak tik , og som  h envender sig til unge, der e r  igang m ed en arbejds
m arkedsuddannelse , og hvo r det fo rudsæ ttes , at deltagerne få r mulighed 
fo r at godskrive den  afho ld te  p rak tik  i et a f  de øvrige nord iske lande i 
h jem landet, m å d e t bero  på  arbejdsm in is terie ts vurdering om  dette  lader 
sig p rak tisere .

D et skal til slut bem æ rkes, at det e r  op til de enkelte  p rim æ rkom m uner, 
om  de even tue lt vil bidrage økonom isk  til p ro jek tet.

K øbenhavn , den 6 jun i 1988

C hristian W inther
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Amtsrådsforeningen i Danmark har i skrivelse den 14 ju n i 1988fö rk la ra t sig  
icke ha någo t a tt anföra i anledning av m ed lem sförslaget.

Københavns magistrat:

 op lyser, at uag tet K øbenhavns K om m une ikke har eller har haft
pe rsoner an sa t under projekt N ord jobb , er m an positiv t indstillet over for 
p ro jek te ts  idé.

K øbenhavn , den 15 jun i 1988

E gon W eidekam p
Birgit Bencke

Dansk Arbejdsgiverforening:

D ansk A rbejdsgiverforening ser gerne, at P rojekt N ord jobb  udvikles. 
D et er positiv t fo r det nordiske sam arbejde, at unge får m ulighed for at 
arbejde i et andet nord isk  land i en periode.

Såfrem t unge søger p rak tikp lads i et andet nord isk  land, vil det være 
nødvendigt fø rst og frem m est at tage hensyn til d isse personer, når der er 
m ulighed fo r at besæ tte  et jo b  i P rojekt N ord jobbs ånd. 1 hvert fald har det i 
D anm ark i en læ ngere periode væ ret vanskeligt at skaffe tilstræ kkelig  
mange p rak tikp ladser. D erfor må de personer, som  søger p rak tikp lads som 
led i en form aliseret uddannelse  prio rite res højere end andre.

Som hovedregel bø r p ro jek te r a f  denne art bygge på frivillig basis. D et er 
en sty rkelse , at p ro jek te r b aseres på frivillige bidrag, idet de tte  er udtryk 
for et engagem ent om kring pro jek te t. D ansk A rbejdsgiverforening har en 
vis betæ nkelighed ved en offentlig finansiering  set i lyset a f  forannæ vnte 
synspunkt. Dog vil D ansk A rbejdsgiverforening ikke tage afstand fra, at 
N ord isk  M inisterråd  udarbejder et forslag , som  kan give en basis fo r den 
fo rtsa tte  finansiering  a f p ro jek t N ord jobb .

K øbenhavn , den lO juni 1988

D ansk A rbejdsgiverforening

N iels Jørgen  H ansen

Dansk Ungdoms Fællesråd (DUF):

En øget ungdom sm obilitet m ellem  de nord iske lande e r en væ sentlig 
forudsæ tning fo r en øget in teresse  og fo rståe lse  for det nordiske sam arbej
de. R esu lta terne  a f de nord iske landes hidtidige sam arbejde bør udnyttes 
til at skabe en bred  vifte a f  m uligheder for nordisk  ungdom sudveksling.
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D ansk U ngdom s Fæ llesråd  finder det derfo r væ sentlig t, at d e r generelt 
sikres et økonom isk grundlag fo r nord iske ungdom sudvekslingsprogram 

m er, herunder N ord jobb .
D U F  vil sam tidig op fordre  N ord isk  R åd og N ord isk  M inisterråd  til at 

in tensivere  arbejdet m ed øget nord isk  ungdom sudveksling  sam t at øge 
inform ationen til unge om  disse m uligheder.

K øbenhavn , den 9 mai 1988

P eter P alshø j 
International konsulent

Danske Studerendes Fællesråd:

F æ llesrådet b ifalder de tte  udm æ rkede initiativ til udveksling a f unge 
m ellem  de nord iske lande. N etop  gennem  en job funk tion  på a rbejdsm arke
det opnås ved udveksling  den stø rste  m ellem folkelige fo rståelse . Da de 
unge dog udfy lder en lønnet job funk tion , m å det tils træ bes, at det private 
e rhvervsliv  udbeta ler en løn, som  svarer til p rak tikan tens p ræ sterede  
arbejde. D erim od vil D anske S tuderendes Fæ llesråd  foreslå , at der sikres 
o rdnede bolig- og sociale forhold  gennem  det offentlige, d. v. s. gennem  de 
officielle sam arbejdsorganer.

K øbenhavn , den 25 maj 1988

Erik Than 
Præsidiemedlem, internationalt

F i n l a n d

Arbetskraftsministeriet1:

A rbetsk raftsm in isterie t an ser i likhet m ed vad m an anser i N ord iska 
rådets m edlem sforslag  att p ro jek t N ord jobb  är viktigt i allm änhet och för 
Finland i synnerhet. D ärför an slu te r sig arbetsk raftsm in isterie t till m ed
lem sforslagets idé om  att ve rksam heten  skall göras perm anent.

D å projekt N ord jobb  tydligt an kny ter till det nord iska arbetsm arknads- 
sam arbete t verkar det ra tonellt a tt ålägga den sam nord iska adm inistratio 
nen och koordineringen av p ro jek te t N ord iska  arbe tsm arknadsu tsko tte t 
(N A U T ). D et p rak tiska  genom förandet av p ro jek te t, dvs. anskaffningen av 
p la tser sam t sam m anpassn ingen  av sökande och p la tser skulle såsom  för

1 Yttrandet översa tt frå n  fin sk a .
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närvarande skö tas av de nationella a rbetsm arknadsm ynd igheterna  som  en 
del av den nord iska arbetsförm edlingen  och den in ternationella  p raktiken. 
A nsvaret fö r a rrangerande av fritidsprogram  skulle fo rtfarande ligga hos 
F ören ingarna N orden . F ö r de tta  ändam ål skulle åt fören ingarna anvisas 
bidrag u r sam nord iska m edel. På nationellt plan kunde det vidare finnas 
rådgivande organ m ed rep resen tan te r fö r de med tanke på p ro jek te ts 
genom förande cen tra la  m yndigheterna och organ isationerna.

H elsingfors den 16 ju n i 1988

Taisto Heikkilä 
K anslichef

Ilim i Järvelä  
1 by råch efen s frånvaro , 

in spek tö r

Yrkesutbildningsstyrelsen:

U tländsk  p rak tik  i anslu tn ing till m ellanstadieutbildning bör kraftigt 
främ jas. D et ä r  viktigt a tt gam la prak tiksystem  u tveck las och att nya 
skapas. I synnerhet på det tekn iska  om rådet bö r de studerande, om  de så 
önskar, kunna p rak tise ra  u tom lands.

A tt inleda prak tikperioden  på skolnivå ä r  en betydelsefull sak. Man 
m åste em ellertid  kom m a ihåg, a tt det också  på de högre stud ien ivåerna 
finns k lara b ris te r i p rak tik sys tem en , och d essa  får inte fö rbises när inter- 
nord iska system  utform as. P rak tiken  på skolnivå ä r  o fta också svårare  än 
praktiken på högre n ivåer a tt genom föra u tom lands.

G aran tie r fö r a tt N ord jobb  skall kunna fo rtsä tta  och kunna utvecklas 
vidare bö r ges. De ekonom iska verk sam hetsfö ru tsä ttn ingarna  för 
N ord jobb  m ed tillhörande p ro jek t bö r tryggas.

Ä rendet är b rådskande. R edan nu behöver näringslivet på alla p res ta 
tionsn ivåer och u tb ildn ingsom råden  betydlig t m era personal än tidigare 
som har inernationell e rfarenhet.

D et b ästa  ä r  a tt o rdna  huvudfinansieringen  av verksam heten  via N ord is
ka rådet, e ftersom  alla nord iska länder ä r  rep resen te rade  där. På nationell 
n ivå krävs nationella re su rse r fö r a tt sä tta  igång och stab ilisera  verksam he
ten. D essa re su rse r bör budgeteras å tm instone i kom m unernas och ar- 
be tsk raftsm in is terie ts  anslag. A rbetsk raftsm in isterie ts  roll ä r viktig, e fte r
som m inisteriet koo rd inera r den in ternationella  prak tiken . En fö ru tsä tt
ning för kom m unal finansiering  to rde  vara a tt verksam heten  kan räknas 
som  berättigande till sta tsb idrag .

Yrkesu tb ildn ingssty re isens roll ä r  naturlig  när det gäller att a rbe ta  för att 
prak tiken  skall räknas tillgodo och att främ ja den in ternord iska  p rak tik 
verksam heten .
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N äringslivets roll skall inte glöm m as, för utbildningens slu tp roduk ter går 
i främ sta  hand till tjän ste r inom  näringslivet. N äringslivet bö r noga övervä
ga vilka finansieringssätt som  bäst och naturligast passar för dem  i ett 
sam arbete  av de tta  slag.

Y rkesu tb ildn ingsstyrelsen  fö reslå r a tt e tt finansieringssystem  för 
N ord jobbs fo rtsä ttn ing  snabb t u tform as m ed beak tande av de synpunk ter 
som fram förts ovan.

H elsingfors den 16 jun i 1988

Jorm a P öyhönen  
G en era ld irek tö r

M atti Leppänen  
Ö verin sp ek tö r

Statens ungdomsråd, ungdomspolitiska sektionen:

Projekt N ord jobb  har u n d er sin treåriga verksam het på m ånga sä tt visat 
sig vara  nyttigt. De unga som  deltagit i p ro jek te t har, u töver att de fått 
u tfö ra  a rb e te , även  fått m öjlighet a tt fö rkovra sina sp råkkunskaper, göra 
sig fö rtrogna m ed arbetsfö rhållanden  i e tt annat land, lära sig olika saker 
om kulturen  i e tt främ m ande land och knyta  nya vänskapsband . Föru tom  
sin inverkan på  sysselsättn ingen  har p ro jek t N ord jobb  haft en  om fattande 
kulturell betydelse i det no rd iska ungdom ssam arbetet.

I m edlem sförslaget föreslås p ro jek te t bli utv idgat så att den p rak tik  som 
ankny ter till y rkesutbildningen skulle bli möjlig a tt genom föra i e tt annat 
nord isk t land. Förslaget ä r  go tt, under fö ru tsättn ing  att de som  deltar i 
pro jekt N ordp rak tik  även i hem landet kan u tny ttja  den praktik  som  de 
genom går.

F ö r a tt säkerstä lla  fo rtsä ttn ingen  av p ro jek t N ord jobb  m åste det skapas 
v erk sam hetsfö ru tsä ttn ingar fö r det. D en i m edlem sförslaget näm nda yrkan 
till N ord iska  m in isterrådet om  att u ta rb e ta  en ekonom isk plan för p ro jek tet 
ä r  värt a tt unders töda ; dessu tom  b ö r de nationella  arbetskraftsm yndighe- 
te rn a  in tim are knytas till p rogram m et för a tt det skall kunna fullföljas.

H elsingfors den 17 maj 1988

Olli R ehn  
O rdförande

R aili K osonen  
S ek re te ra re
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Y rkesvägledningsbyrån , som  inte varit inblandad i pro jekt N ordjobbs 
verksam het, m en som  anser det viktigt a tt slå vakt om och stöd ja  alla 
å tgärder som  syftar till att öka ungdom ars m öjligheter att studera  och 
a rbe ta  u tanför hem landet, fö renar sig i förslagsställarnas kläm .

Y rkesvägledningsbyrån  anser också  a tt å ländsk  m edverkan  i p ro jek tet 
N ordprak tik  sam t i stipend iesystem et N ordp lus borde fö reberedas.

M arieham n den 31 maj 1988

C asper W rede 
T .f. b y rå fö res tån d are

Ålands arbetsförmedlingsbyrå:

E rfarenhe te rna  av N ord jobb-sam arbete t m ellan Föreningen N orden  på 
Å land och Å lands arbetsfö rm ed lingsbyrå  är goda enligt nuvarande uppdel
ning av arbetsuppgifterna:
-  Å lands arbetsfö rm ed lingsbyrå  skö te r p latsanskaffning och m atchning 

av sökande /a rbe tsp la tse r,
-  Föreningen N orden  skö te r anskaffningen av bostäder och fritid sp ro 

gram m et.
N ord jobb-p ro jek te t har lyckats bra  m ed sin m arknadsföring och har 

v italiserat det värdefulla u tby te t av som m arjobbande ungdom ar m ellan de 
nord iska länderna, varför det känns angeläget a tt p ro jek tet fortgår.

A rbetsfö rm ed lingsverksam heten  faller naturligt på arbetsförm edlingens 
lott och vid Å lands arbetsfö rm ed lingsbyrå  är vi positiva till att inom ram en 
för våra  personella  re su rse r även i fo rtsättn ingen  sköta  p latsanskaffning 
och m atchning. En m ycket viktig beståndsdel i N ord jobb-p ro jek tet ä r dock 
anskaffningen av b o städ e r och handhavandet av fritidsprogram m et. F ör 
de tta  behöver Fören ingen  N orden  finansiell hjälp, som  under d essa  år 
erhållits genom  anslag i landskapets å rss ta t och finansiering från  Stiftelsen 
N ordjobb.

E ftersom  finansieringshjälpen via landskapets å rssta t kan ses som  en 
tillfällig lösning och b idraget från S tiftelsen  N ord jobb  bygger på fund 
raising u n d ers tö d er Å lands arbetsfö rm ed lingsbyrå  m edlem sförslaget inom 
N ord iska  rådet om säkerstä llande  av N ord jobb-p ro jek te ts  fortsättn ing.

H arry S jö lund  
B yråch ef

Ålands yrkesvägledningsbyrå:

M arieham n i jun i 1988
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Arbetsgivarnas i Finland centralförbund och Affärsarbetsgivarnas central
förbund A AC:

Vi anser det vara  m ycket angeläget a tt N ord iska m in isterrådet finner ett 
sä tt som  g aran te ra r p ro jek te t N ord jobb  en ekonom isk grundtrygghet för 
sin verksam het, sam tidigt som  det garan teras en fo rtsa tt självständighet 
fö r att kunna bevara  sin särart och u tvecklingspotential.

U ngdom en i N orden  skall ha m öjlighet att resa  och bekan ta  sig m ed de 
and ra  länderna. A nsökningarna om N ord jobbp la tser har varit speciellt 
talrika i F inland. De finska ungdom arnas kunskap  i nord iska språk  förkov- 
ras bäst genom  v istelse i respek tive land. M otivationen att fo rtsä tta  studier 
och uppehålla  k o n tak te r k räver d irek ta  personkon tak te r.

N ord jobbs s tarka  sida ä r  också  det goda sam arbete t m ellan olika parter. 
A rbetsg ivarna i det p riva ta  näringslivet likaväl som  i offentlig förvaltning 
skaffar a rbe tsp la tse rna  och skö te r om in troduktion och vägledning i a rbe
tet. F ören ingarna N orden  an sv arar för anskaffningen av bostäder och 
fritid sak tiv ite te rna . N ord jobbarna  skall bekan ta  sig m ed trak ten  och landet 
sam tidigt som  de kny te r personliga v änskapskon tak te r m ed andra  ungdo
mar.

I F inland har p latsförm edlingen från  början  skö tts m ed hjälp av arbets- 
k raftsm in isterie ts och arbetsförm edlingens personal. N ordjobb-stifte lsen  
behövs för att koord inera verksam heten  och utveck la  den vidare.

U r gem ensam m a nord iska m edel borde därfö r ges anslag som gör det 
möjligt för N ord jobb-stifte lsen  a tt fungera på de tta  sätt också i fram tiden. 
Just nu fö rsöker m an både i N orden  och i E uropa som  helhet satsa  m era 
för ungdom ens sam arbete  över g ränserna . F ö r ungdom en i N orden  erb ju 
der N ord jobb  en bra , ofta fö rsta  kon tak t m ed livet och ungdom ar i g rann
länderna.

H elsingfors den 19 april 1988

A rbetsg ivarnas i F in land cen tralförbund  
Ingvar M elin

A ffärsarbetsg ivarnas cen tra lfö rbund  AAC 
P ekka M erenheim o

Suomen kunnallisliitto — Finska kommunförbundet och Finlands svenska 
kommunförbund:

U nder den korta  tid p ro jek te t N ord jobb  verkat har det vunnit upp sk a tt
ning i vida k retsar. G enom  pro jek tet har nästan  tre tusen  ungdom ar i 
N orden  haft m öjlighet att vidga sin världsbild på ett m ycket nyttigt sätt.
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A vsikten  är att u nder innevarande å r u tveckla  p rojektidén till e tt Vän- 
o rtsjobb-pro jek t väno rte rna  em ellan. U nder nästa  å r  utvidgas verksam he
ten till a tt även  om fatta  den grupp ungdom ar som  studerar i olika yrkeslä- 
roansta lter, varvid den obligatoriska yrkesp rak tiken  kan avläggas i de 
nord iska g rann länderna.

V ärlden håller på att in ternationaliseras m ed god fart och F inland som 
e tt öppet land kan inte läm na sig a tt passiv t följa m ed utvecklingen. 
Fenom enet b e rö r såväl den p rivata  som  den offentliga sek torn . F ö r a tt vi 
skall kunna skörda  fruk terna  av utvecklingen och sam tidigt undvika dess 
b iverkn ingar, bö r alla in s tanser bereda  sig på en växande sam verkan 
mellan olika länder. D etta  innebär bl. a. a tt speciellt unga bör förberedas 
fö r fram tiden  genom  att de erb juds m öjlighet a tt skaffa sig en m ångsidig 
in ternationell e rfarenhet och  att öka sina p rak tiska  språkfärd igheter.

Suom en kunnallisliitto  och F inlands svenska kom m unförbund anser det 
m otiverat a tt u tveck la  p ro jek te t N ord jobb  och de parallellpro jekt som 
kom pletterar de tta . A rbe te t inom  d e tta  pro jekt ger enligt vår uppfattning 
unga och vuxna en ypperlig chans att öka de kunskaper, färd igheter och 
e rfarenheter, som  behövs i en värld som  blir alltm er in ternationell. Därtill 
må konsta te ras , a tt v iste lsen  i no rd iska länder fö r de unga är ett tryggt sätt 
a tt få e rfa ren h e te r av fö rhållandena i andra  länder, varför arbete  via 
p ro jek tet N ord jobb  läm par sig även  för dem  som  ännu inte sett så m ycket 
av världen.

D en färdighet de unga få r i in ternationella  frågor ökar även  kom m uner
nas m öjligheter a tt vara  ak tiva i förhållande till andra länder. V åra förbund 
b e trak ta r p ro jek te t V änorts jobb  som  en värdefull verksam het fö r våra 
m edlem skom m uner, vilken ger nya d im ensioner åt vänortsförb indelserna. 
Pro jek tet N ordp rak tik  verkar för sin del vara  e tt verk lighetsnära  och 
in tressan t a lte rnativ  a tt avlägga den a rb e tsp rak tik  som  fö ru tsä tts  i y rk esu t
bildningen. A rbete  u tom lands m otiverar de unga i de annars så teo re tiska  
stud ierna  och ger en erfarenhet u tö v er det norm ala, som  arbetsg ivarna 
up pska tta r allt m era.

På basen av ovanstående u n d ers tö d er Suom en kunnallisliitto  och F in 
lands svenska  kom m unförbund  varm t förslaget om  säkerställande av pro-

2t-37sess A 822/k
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je k te t N ord jobbs fo rtsättn ing  och önskar a tt N ord iska  m in isterrådet aktiv t 
verkar fö r e tt perm anent arrangem ang för finansiering av pro jek tet.

H elsingfors den 20 ju n i 1988

Suom en kunnallisliitto -F inska kom m unförbundet

Mikko Jokela  
Verkställande direktör

A rto  Laitinem  
Avdelningschef

F inlands svenska  kom m unförbund

Viking Sundström  
Biträdande direktör

H elge H ansson  
Sektionschef

Suomen kaupunkiiiitto — Finlands stadsförbund:

N ordjobb  ä r e tt ak tiv t och konkre t p ro jek t, som  erb juder ungdom ar god 
fostran  till in ternationalite t u nder trygga om ständigheter. T ack vare 
N ord jobb  h a r 2700 ungdom ar redan  få tt a rbe tse rfa renhe t, och vad som  
kanske ä r vik tigare, liv serfarenhet, i e tt annat nord isk t land. G enom  p rak 
tiken har de ungas vyer v idgats, världen  har på sätt och vis k rym pt för dem  
och deras re su rse r a tt y tterligare  vidga sina sfärer, exem pelvis ut m ot 
E uropa, h a r i hög grad fö rbä ttra ts .

D et ä r  ju s t de tta  slag av in ternationellt sam arbete  som  dagens ungdom  
behöver. V erksam heten  skall nu u tv idgas genom  pro jek ten  V änortsjobb 
och N ordp rak tik , som  kom m er a tt e rb juda  y tterligare  m öjligheter till n o r
diska erfarenheter.

F in lands stadsfö rbund  s tö d e r varm t förslaget om  att verksam hetens 
finansiering b ö r tryggas, t. ex. via N ord iska  m in is terrådet, och upplever 
ho te t om  a tt verksam heten  läggs ned som  e tt allvarligt bakslag för det 
no rd iska sam arbe te t och fö r fin ländska ungdom ars reella m öjligheter till 
in ternationali sering .

Jussi-Pekka Alanen  
Verkställande direktör

Torsti K irvelä  
Sysselsättningssekreterare

H elsingfors den 14 ju n i 1988
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Finlands studentkårers förbund r. f.:

U nder den gångna treårsperioden har det utbyte som förverkligats inom 
ram arna  för N ord jobb  visat sig erb juda en ypperlig möjlighet för främjan
det av de nordiska ungdom arnas mobilitet. Speciellt ve rkar  de finländska 
ungdomarna ivriga att utnyttja  denna möjlighet att a rbeta  i ett annat nor
diskt land.

Då man nu överlevt in ledningssvårigheterna och man kunnat konsta tera  
att de tta  ä r  en bra  sam arbetsform , är det helt riktigt att man gått in för att 
u tveckla  projektet. T anken  om V änorts jobbpro jek te t  är värd att unders tö
das. På detta  sätt kan ko m m unerna  fås med i finansieringen. N ordjobb får 
dock inte u tvecklas  till enbart ett vänortsprojekt vilket skulle utestänga 
unga i sådana  kom m uner som antingen saknar  vänort eller inte deltar  i 
Vänorts jobb-projektet.  Förhoppningsvis  blir N ordprak tik -pro jek te t  ett så
dant öppet u tby tessys tem  för samtliga s tuderande inom yrkesutbildnings- 
anstalterna oberoende av hem ortens  vänortsförbindelser.  I sig är  det u to m 
ordentligt a tt de s tuderande  i yrkesutbildningsanstalterna erbjuds en möj
lighet att  avlägga sin obligatoriska praktik i ett annat nordiskt land. Vän- 
o r ts jobb-platserna b ör  reserveras  först och främst för ungdom ar under 18

Finlands s tudentkåre rs  fö rbund önska r  att  man vid u tveck landet av 
N ordjobb fäs ter  uppm ärksam he t speciell t vid följande:

•  A rbetsp la tserna  från flera olika om råden  bö r  erb judas, så att s tuderande 
från alla om råden  garan teras  en reell möjlighet att avlägga sin praktik i 
ett annat nordiskt land. F ram för allt bör man fästa ökad uppm ärksam het 
vid kvaliteten.

•  F ö r  närvarande finns N ord jobb-p la tserna  i huvudsak  inom fiskindustrin, 
trädgårdsarbete ,  städning, sjukhus eller försäljningsarbete. Man har 
m. a. o. inte uppnått ett tillräckligt brett utbud. L ikaså  borde arbetet vara 
innehållsmässigt givande och  ändamålsenligt. Till exempel är en plats 
som köksbiträde  på en res taurang  inte den bästa  tänkbara  för en språk
studerande som vill fö rkovra  sin språkkunskap.

•  Antalet platser inom N ord jobb  borde utökas. År 1988 ansökte  totalt ca. 
4500 unga om en plats. Ca. 2500 av de sökande var  finländska ungdo
mar. E nbar t  1 0 0 0 -1  200 unga erhöll en Nordjobb-plats .

•  N ordprak t ik -pro jek te t ,  som startas 1989, kom m er ifall det lyckas att 
erb juda s tuderande inom yrkesutbildningsanstalterna konkreta  möjlighe
ter  att  fö rkovra  sina färdigheter såväl på det egna om rådet som i ett 
främ m ande språk. F ö r  planering, beredning och förverkligande av 
Nordprak t ik -pro jek te t  bör tillräckliga resurser  garanteras.  Man borde 
undersöka möjligheterna att utvidga Nordprak t ik -pro jek te t  att gälla även 
högsko les tuderande .
Man har goda e rfa renhe te r  av N ord jobb-projekte t och dess  fortsättning 

bör tryggas. Eftersom unders tödet framför allt från näringslivet ä r  mer
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eller mindre slumpmässigt, bör de nordiska sam arbetsorganen garantera  
ett unders töd  som säkrar den for tsatta  verksam heten .

Helsingfors den 30 juni 1988

Finlands s tudentkåre rs  förbund r. f.

Ebba Dåhli 
O rdförande

Hannu Tolonen 
G en era lsek re te ra re

Pohjola-Nordens ungdomsförbund:

N ordjobb  hör till de positivaste projekten när det gäller ungdom ar och 
a tt öka deras  kunskap om och känsla  för sina nordiska grannländer. De 
ungdom ar som haft förm ånen att  via  N ord jobb  som m ararbeta  i ett  annat 
nordiskt land har  i allmänhet enbart  positiva erfarenheter.

Att N ord jobb  u nder  1988 utvidgas med Vänorts jobb och u nder  1989 med 
N ordprak t ik  bör ses som ytters t  värdefulla tillskott vad gäller att öka 
förutsättn ingarna för de nordiska u ngdom arna  att i framtiden bli nordister. 
Dessa nordister  kom m er att behövas  både inom näringsliv, förvaltning och 
politiken.

F ö r  att N ord jobb  skall kunna  u tvecklas bl. a. gällande antalet Nordjobb- 
p latser krävs att  de ekonom iska  resu rse r  som behövs tryggas, dvs den 
grundfinansiering som behövs eller som det ä r  idag det underskott  som 
uppstår. I likhet med förslagsställarna anser  vi att  det bästa  är att de 
g rundresurser  som krävs kanaliseras via N ord iska  ministerrådet. D essa 
medel liksom N ord jobb  administra tionen i övrigt bör sedan förvaltas av 
Nordjobb-stiftelsen.

Helsingfors den 28 jun i 1988

M ikael A alto  
F ö rb u n d so rd fö ran d e
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I s l a n d

Socialministeriet (Félagsmálaráðuneytið)1:

Det skal næ vnes, at ministeriet siden begyndelsen a f  1984 har fulgt nøje 
med i udviklingen a f  dette projekt. Som det fremgår a f  redogørelsen har 
omkring 2700 unge deltaget, de ra f  ca  270 is lændinge. Man kan roligt sige, 
at det har gjort det lettere for de unge på en sikker måde at få som merjob i 
et andet nordisk land.

Ministeriet anser  de erfaringer, som man indtil nu ha r  høstet under 
udførelsen a f  dette projekt,  for meget positive og lægger vægt på, a f  dette 
arbejde for tsæ ttes og s tø tte r  forslag A  822/k.

Reykjavík, 16. august 1988

P. m. v.

Gylfi K ristinsson

Statens ungdomsråd har i skrivelse av den  17 m aj 1988 fö rk la ra t sig stödja  
m edlem sförslaget.

Kommunernes Centralorganisation (Samband islenskra sveitarfélaga) har i
skrivelse den 23 sep tem b er 1988 fö rk la ra t sig stödja  m ed lem sfö rsla g e t.

N o r g e
Kommunal- og arbeidsdepartementet:

Kommunal- og arbe idsdepartem ente t  ser på  N ordjobbprosjek te t  pri
mært som et tiltak til å fremme kultureil forståelse, og eventuell økonomisk 

sikring bør derfor være ku lturm yndighetenes ansvar. Vi vil imidlertid 
fortsatt stille arbeidsformidlingens appara t  til d isposisjon for akkvisisjon 
av arbeidsplasser.

F o r  øvrig ha r  vi ingen kom m en ta re r  til forslaget.

Oslo, 30. jun i 1988

E tte r  fullmakt

M arit H u lt 
U n d erd ire k tø r

A str id  J. A rland
1 Yttrandet ö versa tt fr å n  isländska .
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Kultur- og vitenskapsdepartementet:

Kultur- og v itenskapsdepartem en te t  stiller seg positivt til ovennevnte  
medlemsforslag, idet en har  inntrykk av at p ros jektet N O R D JO B B  er  et 
godt virkemiddel for å f remme nordisk  samarbeid og forståelse blant 
ungdom. I 1988 har departem en te t  bevilget kr. 25 000 i økonom isk  tilskudd 
til Foreningen N orden  til sosiale og kulturelle  tiltak for deltakerne i p ro 
sjektet. Vi har imidlertid forutsatt  at slike ti ltak i framtida finansieres over 
prosjektets driftsbudsjett,  og vi er blant annet av denne grunn enig i at 
p ros jektets  økonomi bør sikres på  et forsvarlig nivå.

D en utvikling av N O R D JO B B -pros jek te t  som er skissert e r  interessant, 
men vil trolig kreve en avklaring og styrking av de økonomiske forutse t
ninger.

Informasjonen om de muligheter som prosjektet gir, bør styrkes.
I dette arbeidet kan det være hensiktsmessig i større grad å benytte  seg 

av ungdomsorganisasjoner,  fritidsklubber, ungdom sinform asjonskontorer 
og komm unale ungdom skontorer .

Oslo, 11. august 1988

E tte r  fullmakt

O lav N yh a m a r  
B yråsjef

H ans Berg  
F ø rs tek o n su len t

Norsk arbeidsgiverforening:

Prosjektet har  nå pågått i 3 år under  administrasjon av Foreningen 
N orden . Den desentralisering av prosjektet som Foreningen N orden  nå 
har sagt seg villig til å  utvikle ved hjelp av sine lokalavdelinger, vil være 
fornuftig av flere grunner:

P resse t  på  de eks is terende praksisplasser vil kunne avta, flere ungdom 
m er vil kunne dra  nytte av dem og en større mobilitet i a rbeidsm arkedet vil 
kunne bli et resultat.

N .A .F .  vil likevel gjerne unders treke  at de ungdom m er som er  i y rkesu t
dannelse  må få  prioritet ved de praksisplasser som allerede eksis terer og 
som vil skapes gjennom pros jektet Nordjobb.

Pros jektet N ord jobb  bø r  i de t  vesentlige bygge på frivillig finansiering,
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men N .A .F .  s tø tter  gjerne at Nordisk  råd gis i oppdrag å kom m e frem med 
et forslag som gir prosjekt N ord jobb  en trygg økonom isk plattform.

Oslo, 14. juni 1988

N orsk  arbeidsgiverforening 
Internasjonalt kontor

Erik H o ff

Landsrådet for norske ungdomsorganisasjoner (LNU):

L andsråde t for norske ungdomsorganisasjoner (L N U ) gir sin fulle til
slutning til medlemsforslag A 822 om å sikre fortsettelsen av N OR DJOB B .

Prosjektet gir ungdom i N orden  en mulighet til å arbeide og bo i et annet 
nordisk land, og b idrar på den måten til øket kunnskap  om N orden  og 
bedre forståelse for det nordiske samarbeidet. L N U  im øteser også u tv ik
lingen av v ennskaps-N O R D JO B B  for ungdom i aicieren 1 6 -2 0  år.

L N U  vil i ti lknytning til medlemsforslaget, peke på det problemet ulike 
skatteordninger i de nordiske landene utgjør for N O R D JO B B . De ulike 
skatteordningene slår urettferdig ut for deltagerne i prosjektet , og kan til en 
viss grad være uts lagsgivende ved valg av land.

I følge Foreningen N orden  e r  90 %  av de som søker  arbeid i Norge 
gjennom N O R D JO B B  studenter.  Det ville derfor være en stor forbedring 
om studen te r  som arbeider  i et annet nordisk land kunne skattlegges e tter  
gjeldende regler i sitt eget land.

L N U  vil be om at ovenstående forslag innarbeides i medlemsforslaget 
vedr. N O R D JO B B .

Oslo. 15. juni 1988

L a n d s r å d e t  L N U  

Elise Sandnes  
In ternasjonal konsu len t

S v e r i g e

Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ):

Projektet N ord jobb  har funnits i tre år. Stiftelsen N ordjobb har ansvar 
för projektet. C irka 2 700 ungdom ar mellan 18 och 25 år har hittills deltagit. 
Projektet u tvecklas och under  1988 startar  V änorts jobb och under 1989 
in troduceras N ordprak tik .  Projektet föreslås nu få en tryggare ekonomisk 
grund för att säkerställa projektet och möjliggöra en utbyggnad.

Det är bra att ungdom ar genom N ord jobb  får möjligheten till en rikare
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erfarenhetsbakgrund  inför högskolestudierna. Särskilt värdefull ä r  denna 
erfarenhet före tekniker- och ingenjörsstudierna, liksom före yrkesteknisk  
högskoleutbildning (YTH), där  en del av yrkeserfarenheter som krävs 
skulle kunna utgöras av nordisk praktik.

U H Ä  tillstyrker varm t att p ro jektet Nord jobb  säkerställes för framtiden. 
U H Ä  anser  att  projektets dimensionering bö r  ökas och välkom nar de 
t i llkommande initiativen V änorts jobb och N ordpraktik .  Det senare kom 
m er  det a tt vara  av särskilt in tresse för U H Ä  att följa.

Stockholm den 15 jun i 1988

A nne-M arie R ydell

Lars G ustafson

Skolöverstyrelsen (SÖ):

Stiftelsen N ord jobb  har  u nder  de tre å r  den  verkat visat att det går att 
aktivera  ungdom ar i N orden  till att söka sig praktik och arbete  i annat 
nordiskt land. Skolöverstyrelsen  (SÖ) fäster stort avseende vid denna 
erfarenhet och anser  det angeläget att Nordjobborganisationen garanteras 
en ekonomisk trygghet för a tt kunna for tsätta  och utveckla  sin verksam-

SÖ har särskilt u ppm ärksam m at projekten V änorts jobb och N o rd p rak 
tik, vilka båda  riktar sig till elever i ungdomsskolan. Föreningarna N o r
dens vänortsverksam het och dessa  båda projekt för nordiskt praktik- och 
u tbildningsutbyte ä r  viktiga som m otorer  för skolsam verkan i N orden. Av 
praktiska skäl m åste  elev- och lärarutbytet i N orden  ha sin bas i enskilda 
k om m uner och skolor.  F ö r  att  st imulera till ökat utbyte är enligt SÖ:s 
mening ett samhälleligt stöd till medborgarorganisationer och projekt av 
typ N ordjobb angeläget.  Fö ru tom  att det ger en möjlighet till nordisk 
sam verkan inom om råden , dä r  gem ensam m a resurser  kan tas till vara, är 
elev- och lärarutbyte  inom N orden  också  av värde som stimulans i skolar
betet.

Den föreslagna ordningen -  att N ord iska  ministerrådet står för grundfi
nansieringen av stiftelsen N ord jobb , med verksam hete r  förlagda till varje
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nordiskt land i sam verkan  med nationella m yndigheter -  anser  SÖ vara en 
effektiv verksam hetsform .

Stockholm den 7 jun i 1988

E rland R ingborg  
G en era ld irek tö r

Stig Truedson

Statens ungdomsråd:

Statens ungdomsråd är positivt till att N ordjobb garanteras  en ekono
misk grundtrygghet. Rådet vill särskilt be tona  det viktiga i att a rbe tsm ark 
nadslagarna och gällande avtal följs, att information och förmedling sker 
genom arbe tsm arknadsm yndighe te rna  och att den erhållna praktiken får 
ti llgodoräknas i sitt hemland.

Stockholm den 8 juni 1988

F ör  S tatens ungdomsråd
Sven-E ric Söder  

O rdförande

P er-i]no  Frank  
K anslichef

Arbetsmarknadsstyrelsen:

G enom  sam verkan  mellan A rbe tsm arknadss tyre lsen  (AMS) och F ö r
eningen N ord en  (FN ) har  svenska  ungdom ar mellan 18 och 25 år under 
som rarna  1986-1988 fått möjlighet att under  ekonomiskt och socialt trygga 
former arbe ta  inom N ordjobb-projektet i de övriga nordiska länderna.

Som framgår av bifogade avtal (se B ihang I) mellan AMS och FN har 
arbetsfördelningen varit den att arbetsförmedlingarna (AF) i sam arbete  
med FN  ackvirerat fram arbeten  till ungdomarna på olika or ter  i Sverige. 
A F  har efter ansökningstidens utgång matchat och placerat ungdomarna på 
jobben .  FN har skaffat b ostäder  och organiserat fr itidsverksamheten.

N ord jobb  har  uppskatta ts  av deltagande ungdomar, arbetsgivare och 
förmedlare. Men då  a rbe tsm arknadsverke t ej haft speciella ekonomiska 
resurser  för N ord jobb  har  arbete t med N ord jobb  på såväl central nivå som 
på A F  inneburit en ganska betungande a rbe tsbörda  jäm sides med det
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ordinarie arbete t,  vilket framgår av bifogade u tvärderingar (se B ihang 2 — 

4 ).
N ord jobb  ä r  en bra  inkörsport för svenska ungdom ar att få lära känna 

det övriga N orden  både socialt , kulturellt och ur arbetslivssynpunkt.
N ordjobb främjar på  sikt a rbete t över  g ränserna  i N orden  och stärker 

den nordiska  gem enskapen  mellan ungdomar.
N ordjobb kan o ckså  vara ett incitament för arbetsgivarna att rikta sina 

rekryteringsåtgärder mot N o rden  i stället för att försöka im portera  annan 

u tländsk arbetskraft.
De fortsatta  fo rm erna  för sam arbete t  och integreringen i den löpande 

förm edlingsverksam heten  kan ytterligare d iskuteras och utvecklas.
F ö r  a t t  säkerställa arbe tsm arknadsverke ts  möjligheter att o ckså  i framti

den aktivt och med kvalitet m edverka  i N ord jobb  och främja dess u tveck 
ling är de t  också  AM S uppfattning att N ordjobb bör perm anentas  och få en 
ekonom isk  grundtrygghet.

Solna den 29 jun i 1988

A llan L arsson

C hristine E skilsson  

B IH A N G  /

Samverkan mellan arbetsmarknadsverket och Föreningen Norden 
betr. Nordjobb -88

B akgrund
Stiftelsen N ord jobb  har överlåti t förvaltningen av projekt N ord jobb  -88 i 

Sverige till Föreningen N orden  (FN). Mellan F N  och A rbe tsm arknadss ty 
relsen (AMS) träffas följande överenskom m else  om  hur arbete t med 
N ordjobb -88 skall organiseras mellan AMS och FN .

U tgångspunkter
Föru tsä ttn ingarna  för en sam verkan  mellan AMS och F N  är  att ve rk 

sam heten  skall vara  förenlig med a rbetsförmedlingslagen. B estäm m elserna 
i lagen om allmän p latsanm älan skall uppfyllas. Sam verkan  skall vidare 
följa riktl injerna för nordiskt förmedlingssam arbete  samt det särskilda 
protokollet rörande a rbetskraftens flyttning mellan Finland och Sverige.

A rbe tsm arknadsverke t skall svara  för förmedlingsarbetet och i sam ver
kan med F N  ackvisit ionen av platser.

F N  svarar för bostads- och fritidsfrågor samt framställning av informa
tionsmaterial.

AMS föru tsä t ter  att de p la tser i övriga nordiska länder som kom m er att 
erbjudas till ungdom ar från Sverige ha r  tagits fram i sam arbete  med arbets
marknadsm yndigheterna  i respektive land.

A rbe tsm arknadsverke ts  verksam het är kostnadsfri.  F N  förbinder sig att
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inte i någon form begära eller ta  ersättning av de arbetssökande. FN har 
inte heller någon rätt till ersättning av arbetsm arknadsverke t med anled
ning av denna  överenskom m else .

F orm er fö r  sam verkan
1. A rbe tsm arknadsverke t skall vara represen tera t  i den nordiska 

projektgruppen, i den nationella referensgruppen samt i de lokala referens
grupperna.

2. AMS förbinder sig a tt L änsa rbe tsnäm nderna  i S tockholm, Göteborg  
och U m eå  ställer k o n tak tpersoner  till förfogande för N ordjobb under  1/2— 
30/6 1988.

U nder som m aren  1988 kom m er endast S tockholm, G öteborg  och Umeå 
att vara  mottagningsorter för N ord jobbare  i Sverige.

3. F N  och LA N /A f:s  k on tak tpersoner  kontak tar  arbetsgivare (Ag), in
form erar om verksam heten  och platsbehovet varpå anmälan av de lediga 
platserna sker till L änsarbe tsnäm ndernas  kon tak tpersoner  i S tockholm 
eller G öteborg. LAN granskar att alla nödvändiga uppgifter om platserna 
finns noterade.

4. Ett for tlöpande sam råd skall äga rum mellan den lokala projektgrup
pen, bestående av Föreningen N orden  och Föreningen N ordens U ngdom s
förbund på orten . L änsarbe tsnäm nden  och de berörda  företagen om de 
anmälda platser som skall utnyttjas för N ordjobb -88.

5. AMS d is tr ibuerar N ord jobbs  ansökningsbroschyr till samtliga a rbe ts
förmedlingar i Sverige. B roschyrerna  skall enligt överenskom m else  mellan 
AMS och FN  finnas tillgängliga för sökande på samtliga arbetsförmedling
ar i Sverige senast den 18/1 1988.

6. A nsökningarna om N ordjobb insändes till FN som registrerar och 
sorterar dem. FN och AMS gör en grovgallring av ansökningarna till 
Sverige varef ter  ansökningarna sänds till L änsarbe tsnäm nderna  i S tock
holm respektive G öteborg  och U m eå. Den lokala projektgruppen och 
LA N  kom m er överens om anvisningsförfarandet inklusive förfarandet vid 
återbud ti llsammans med respektive arbetsgivare på mottagningsorterna.

7. Platserna fördelas enligt principen " r ä t t  sökande till rätt p la ts" .  U t
över detta  skall beaktas:

-  E n  rättvis fördelning mellan länderna  enligt rekom m endation  från den 
nordiska projektgruppen baserad på antalet platser som erhålli ts i de olika 
länderna.

-  Jämställdhet.
8. Arbetsgivaren  bekräf tar  till L A N :s  kontak tperson  att den sökande 

erbjuds arbete .  Den lokala projektgruppen och L A N  sam ordnar  arbets- 
erbjudandet med erbjudande av bostad, information kring ekonomi, ska t
ter och arbetsorten  m. m. I detta  erb judande skall också  finnas information 
om hur den erbjudna platsen skall bekräftas  samt att  bekräftelsen är ett 
bindande bevis på att den sökande har accep tera t  den erbjudna platsen. 
Expedierandet av a rbetserb judandet m. m. om besörjes  av L A N :s  kontak t
person. FN erhåller fortlöpande bekräftelser från LAN .

9. Den lokala p rojektgruppen anordnar  informationsträffar när ungdo
marna anländer till sina feriearbeten.

10. FN  tar  fram informationsmaterial m. m. F ör  finansieringen svara FN
•  Information till arbetsgivaren
•  Blankett för arbetsbeskrivning
•  Blankett för arbetserb judande
•  Blankett för bekräftelse av erbjuden plats
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•  Blankett för avslag på ansökan
•  En affisch för distribution till samtliga arbetsförmedlingar
•  A nsökningsbroschyr
•  Praktiska upplysningar som bifogas arbetserbjudandet.  T. ex. bostads- 

erb judanden, information om orten , skatteinformation och information 
om vad N ord jobbarna  bör ta  med sig.
11. All intern information, mellan FN  och de lokala projektgrupperna 

samt mellan AMS och länsarbetsnäm nderna  skall ti llsändas den andra 
sam verkande parten.

12. Ö verenskom m elsen  gäller t. o. m. utgången av sep tem ber 1988. Den 
kan sägas upp dessförinnan med två veckors  uppsägningstid.

13. V erksam heten  skall löpande följas av parterna  i denna öv e ren sk om 
melse.

U tvärdering  av N ordjobb -88 skall göras var för sig av parterna  efter 
avslutad verksam het.  U tvärderingarna  sam manförs  däref ter  i en gem en
sam dokumenta tion  av FN.

Stockholm den 17 februari 1988

A rbetsm arknadsstyre lsen  

Allan Larsson
Föreningen Norden 

G unnar N ilsson

B l H A N G  2

Nordjobb 85 — några erfarenheter och synpunkter

AB Samhällsrådet och a rbe tsm arknadsverke t gjorde i januari  1985 en 
överenskom m else  om sam arbete  i ferie- och praktikförmedling inom pro
jek te t  N ordjobb 85. Enligt denna överenskom m else  skall avtalets  parter  -  
AMS och AB Samhällsrådet — gemensamt göra en samlad uppföljning av 
verksam heten  vid ett möte efter  som m aren. Sådant möte har ännu inte ägt 
rum.

V erksam hetens om fa ttn ing  
I Sverige har p latser tagits fram i Stockholm med omnejd, Göteborg, 

V ästerås och Hofors. Ansökningar från ungdomar har kommit från hela 
landet.

1 den matchning av sökande och platser som AMS gjorde i början av 
mars fanns 801 lediga platser i Sverige. Till varje ledig plats valde AMS en 
sökande och till de flesta (580) även en reserv.

S lutresultatet enligt AB Samhällsrådet var att 583 ungdom ar fick ferie/ 
p rak tikarbete  i Sverige genom projektet medan 232 ungdom ar från Sverige 
fick en plats i något annat nordiskt land. 237 platser i Sverige blev ob esa t
ta. Sverige lämnade alltså ifrån sig m er än dubbelt så många p latser än vad 
vi fick tillbaka från de andra länderna.

H ur fu n g era d e  kon takten  m ellan pro jek te t och A F  på  berörda orter?
Enligt överenskom m elsen  skulle ett fortlöpande samråd ske lokalt om de 

p latser som skulle utnyttjas i det nordiska utbytet.
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A F:s kontak tperson ,  liksom AM S. fick i början av februari en lista över 
företag som utlovat p latser till projektet. Förteckningen innehöll dock inga 
adresser,  te lefonnum m er eller uppgifter om kon tak tpersoner  på företagen.

På AMS upprepade begäran översände AB Samhällsrådet i början av 
mars till kon tak tpersonerna  en kom pletterande förteckning med övers ik t
lig information om de aktuella platserna , liksom en lista över  företagens 
kontak tpersoner.  D etta  skedde vid en tidpunkt då det redan var aktuellt att 
tillsätta pla tserna. Något ” samråd om p la tse rna”  mellan arbetsförmedling
en, företagen och AB Samhällsrådet har alltså inte ägt rum.

H ur fu n g era d e  in form ationen  till sökande och fö re ta g ?
AB Samhällsrådet tillställde AMS en upplaga av broschyren N ordjobb 

85 i januari 1985. Broschyren dis tr ibuerades till samtliga förmedlingskon
tor genom AMS försorg direkt efter att avtalet med AB Samhällsrådet hade 
undertecknats .  Den säljande utformningen och den omfattande distributio
nen fick gensvar hos ungdomarna. På många kon to r  tog broschyren snabbt 
slut. Ytterligare exem plar  fanns inte att tillgå. Distribution till skolor 
sköttes av AB Samhällsrådet.

I förhållande till antalet platser i projektet var informationsspridningen 
kanske ändå överdim ensionerad .

Den första  informationen till företag sköttes av projektet genom skrivel
ser, telefon och besök. AMS informerade de aktuella företagen i Sverige 
om a rbe tsm arknadsverke ts  medverkan  i projektet genom ett brev i början 
av mars. Brevet följdes upp  genom telefonkontakt med ett 40-tal arbetsgi
vare.

En del företag har  under  våren ringt till AMS och/eller resp. länsarbets
nämnd då besked från AB Samhällsrådet har dröjt betr. vilka som fått 
feriearbete, tidpunkter ,  vilka länder ungdomarna skulle kom m a ifrån
o. s. v. N ågra var bekym rade  över  att ungdom arna  från de nordiska länder
na ringt upp företaget och velat ändra  tider m. m.

Platserbjudanden till ungdom arna kom ofta sent. U ngdom ar från de 
nordiska länderna har därför ringt och i sin tur varit odedicerade om var de 
skulle få sin ferieplats -  hade ej hört av AB Samhällsrådet, några var 
osäkra  om bostäder  m. m. N ågra hade också haft flera p latserbjudanden, 
ibland vid ett och sam ma företag. Synpunk te r  har vidare framförts betr. 
formuleringarna i p la tserbjudandet ( " b in d a n d e ” ).

De ungdom ar som inte erhöll ett feriearbete genom projektet, fick aldrig 
något svar på sin ansökan.

Finns d e t behov av anna t in form ationsm ateria l, t. e x . om  skattefrågor?
AB Samhällsrådet skulle skicka ut informationspaket till alla ungdomar 

som fick plats genom projektet .  AM S känner  inte till innehållet i detta  
paket.

Behov fanns av bättre information till arbetsförmedlingen om typ av 
arbeten som är aktuella, när besked kan väntas  etc . för att förmedlingen 
skall kunna upplysa sökande, skolor etc.

Tankar in för 1986
-  ett nordiskt utbyte  ä r  värdefullt både  för ungdomarna och näringslivet.

Det är angeläget att organisera  utbytet så att man inte bygger upp
parallella o rganisationer utan u tnyttjar  befintliga kanaler. AB Samhälls-
rådets engagem ang i bostadsanskaffning, fr itidsarrangemang, m ark
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nadsföring av projektet gentem ot arbetsgivarna har varit positivt och 
bör for tsätta  och utvecklas.

— ett reellt sam arbete  mellan projektet och A F  är nödvändigt
-  platsackvisition på bes täm da  orter  i sam arbete  mellan A F-projektet -  

ev. a rbetsm arknadens  organisationer
-  anmälan av platserna bör göras till AF
— fördelning av platserna mellan länderna; praktikplatserna byts plats mot 

plats, fer ieplatserna med hänsyn  till arbetsm arknadssi tua t ionen  på orten
— information i respektive land om de p latser som erhållits. Eventuellt  en 

lista som även innehåller upplysningar om respektive ort.
— ansökningarna samlas hos A F  på arbetsgivarens verksam hetsort
-  anvisning av sökande till ledig plats görs av A F (rutinerna bestäms 

tillsammans med m edverkande företagen samt projektet)
-  bostadserbjudande/frit idsarrangemang e tc . ,  projektet huvudansvarig.

Solna den II sep tem ber 1985

Se ija R udsberg

B l H A N G  3

Utvärdering av Nordjobb -86

S a m m an fa ttn ing
G enom gående ä r  de svenska  förmedlarna positiva till N ordjobb som idé 

och till sam arbete t med Föreningen Norden.
G enom gående ä r  man kritisk över  den praktiska hanteringen av 

Nordjobb. Förm edlarna  vill i första hand att placeringsarbetet komm er 
igång tidigare liksom ackvisitionen av platserna och matchningen sökan
de/platser.

Matchningen och aviseringen vill förmedlarna genom tidigareläggandet 
få u trym m e för att helt skö ta  själva. Därigenom kan man ge snabbare 
besked till såväl sökande som arbetsgivare och därm ed bättre service till 
våra kunder.

Skillnaden mellan ca 1 250 sökande och 209 placerade svenska ungdo
m ar respektive 850 sökande och 250 placerade från övriga nordiska länder 
berodde till s tor del på återbud från sökande, som fick besked för sent och 
därför skaffat sig andra  som marjobb. Som ytterligare o rsaker  till återbud 
anges också: för låga löner, för höga skat ter  och för höga omkostnader.

Väsentligt är således att beak ta  tidsfaktorn för att uppnå en smidigare 
och snabbare hantering av N ord jobb  i framtiden.

I. B akgrund
På uppdrag av A rbetsgruppen för utvidgat ekonomiskt sam arbete  i N o r

den ” G yllenham m argruppen”  initierade AB Samhällsrådet projektet 
N ord jobb  -85 genom utby te  av feriearbete mellan de 5 nordiska länderna 
för ungdom ar mellan 18-25  år.  Projektet syftade till att kunna skapa 
kontak ter och  få ökade kunskaper  om de nordiska länderna.

I Sverige ingick A rbetsm arknadsstyre lsen  och AB Samhällsrådet ett 
sam arbetsavtal om projektet ,  som i huvudsak gick ut på att a rbe tsm ark 
nadss tyrelsen  påtog sig förmedlingsansvaret och AB Samhällsrådet ansva
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rade för framtagning av ferieplatserna samt de sociala aktiv ite terna som 
bostadsanskaffning och fritidssysselsättning.

Innevarande å r har Foreningen N orden  via Stiftelsen N ord jobb  med säte 
i Danmark övertagit huvudm annaskapet för N ordjobb -86. Sam verkansav- 
tal har ingåtts mellan Föreningen N orden  och a rbetsm arknadsstyre lsen  för 
genomförandet. Enligt avtalet svarar Stiftelsen N ord jobb  för bostadsfrå
gor,  fr itidsarrangemang och informationsmaterial.  A rbetsm arknadsverket 
och Stiftelsen sam verkar  vid ackvisition av platser och förmedlingen sva
rar för ti llsättning och fördelning av platserna. A rbetsm arknadsstyre lsen  
svarar dessu tom  för informationen till svenska ungdom ar angående 
Nordjobb -86. A rbetsm arknadsstyre lsen  handhar  också distributionen av 
ansökningsblanketter  och informationsmaterial till förmedlingarna.

II Sökande till övriga nordiska länder frå n  Sverige
Till Föreningen N orden  inkom från H aparanda  till Skanör I 248 ansök

ningar från svenska ungdomar, som sökte feriejobb i de nordiska länderna 
enligt följande fördelning

De flesta ansökningarna  kom från mindre orter ,  betydligt fler än jämfört 
med sto rs tadsom rådena  med något överskott på ansökningar från flickor.

Föreningen N orden  översände ansökningarna direkt till respektive värd
land. U tvärderingen för Föreningens del är ännu ej klar, varför man i 
nuläget endast kan redovisa att 209 av ovanstående 1 248 svenska ungdo
mar p lacerades i de övriga nordiska länderna.

Några kom m entare r  från förmedlingshåll: Arbetsfömedlingen Umeå 
hade många förfrågningar om feriejobb i de nordiska länderna men inte 
tillräckligt med tid för aktiv marknadsföring för att driva projektet och 
därm ed inte heller någon uppfattning om utfallet på s tröm m en av ansök 
ningar från Sverige. S tockholms län läm nar en liknande redovisning och 
hänvisar till att den korta  tid som stod till buds inte gav u trym m e för några 
omfattande insa tser för de svenska ungdomarna.

III Sökande och p lacerade frå n  övriga N orden  till Sverige  
Totalt sökte 2 015 nordiska ungdom ar feriearbete i Sverige via Nordjobb. 
Av dessa kom ca  1 700 från Finland. Resten  fördelade sig relativt lika 
mellan de övriga länderna. Efter grovgallring med hänsyn till kvotfördel
ning, antalet lediga p latser, y rkesönskem ål och inte minst tillgång på 
bostäder,  sände Föreningen N orden  ut drygt 850 ansökningar till fö rm ed
lingarna i
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Sammanlagt har 660 nordiska ungdomar varit sysselsatta inom 
N ordjobb, varav 209 svenska i de övriga nordiska länderna.

I Stockholm, G öteborg, V ästerås ,  Kris tianstad och Um eå placerades ca 
245 nordiska ungdom ar i feriearbete med reservation för att förmedlingar
na ej hade kontroll över  å terbuden  och reservtillsättningarna i slutskedet. 
Föreningen Norden uppger placeringssiffran till 211. Fördelningen på o r
ter:

Platserna omfattade bl. a. placeringar hos 37 privatföretag inklusive 
banker,  6 sjukhus i S tockholm som rådet samt Socialförvaltningen i S tock
holm och U meå, Göteborgs sjukvårdsförvaltning, Landstinget i Um eå och 
5 statliga verk.

Från  början hade Föreningen ackvirerat drygt 900 p latser på de 5 orterna  
i Sverige. Många av dem " ta p p a d e s ”  bort t. ex. på grund av brist på 
bostäder  i Stockholm och i G öteborg  p .g . a .  att påfallande många ungdo
mar lämnade återbud eller uteblev.

Eftersom Stiftelsen har skött om ackvireringen och reservmatchningen 
har förmedlingarna nästan enbart haft kontak ter  med arbetsgivarsidan i 
sam band med den primära anvisningen samt i någon mån fått ta emot 
arbetsgivarens irritation i s lutskedet, när å terbuden blev påfallande många. 
Några förmedlingar har upplevt det bakvänt och onaturligt att en part 
ackvirerat platserna och en annan anvisat jobben.

IV  A xplock ur fö rm ed lingarnas utvärderingar
För att  belysa det m erarbete  som förmedlingarna fått genom Nordjobb 

och nödvändigheten av att  de framtida rutinerna, personalsituationen och 
arbetsfördelningen mellan arbe tsm arknadsverke t och Stiftelsen ses över 
citeras följande från förmedlingarnas utvärderingar:

K ristianstad
"Stif te lsen  N ordjobb sände efter grovgallring 36 ansökningar till Kristi

anstad. Vid fördelningen av platser togs hänsyn till antal ansökningar från 
respektive nordiskt land. till sökandes önskemål om arbetsom råde och 
arbetsperiod samt utbildningsbakgrund. Från Finland erbjöds fyra sökan
de Nordjobb i Kris tianstad, från Island tre, från D anmark två samt från 
Norge en. Den starka  dominansen av kvinnliga sökande ledde till fördel
ningen å tta  kvinnor och två  män. Flera å terbud till erb judna N ordjobb har 
inneburit att dels st iftelsen N ord jobb  tagit ut reserver  på egen hand, dels 
att arbetsgivare kontaktat länsarbetsnäm ndens kontaktperson med frågor 
om reserver,  vakanser ,  löner, löneutbetalning m. m ." .

Västerås
" N ä r  de första å terbuden  kom togs nya sökande ut bland reserver  som 

fanns på länsarbetsnäm nden . Det blev många återbud och det innebar att 
st iftelsen N ord jobb  i fortsättningen tog ut reserver  på egen hand och hade
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kontakten med A S E A  och Tvättm an . Jag har hela tiden försökt att ha 
kontakt med A SE A  och T vä ttm an  och repr. för stiftelsen N ordjobb för att 
bevaka att p la tserna blev tillsatta genom N ordjobb. Speciellt p latserna på 
A SEA  eftersom det fattades platser för teknisk praktik. Slutresultatet av 
allt arbete  ä r  att 13 st kom till A S E A  och 3 st till Tvättm an . En uppföljning 
kom m er att göras i augusti för att se om alla stannade kvar den tid som 
av ta la ts .”

" E n  information om vilka platser som finns att söka bör helst gå ut 
ti llsammans med informationen om N ordjobb. Den platslista som skicka
des ut i år kom för sent och gav inte någon betydelsefull in form ation .”

Stockholm

” Totalt har 172 s tycken ungdom ar blivit e rb judna arbete i Stockholm. 1 
dagens läge är det 108 ungdom ar som kom m er hit. 64 stycken har tackat 
nej varav 21 blivit ersa tta  av någon annan. Varje nejsvar har inneburit 
mycket tidskrävande arbete ,  många parter  är ju  inblandade, som väntar på 
ungdom en .”

” Antalet problem ökade med tiden, främst var det den finska strejken 
som förhindrade all korrespondens ,  sen började nejsvaren  droppa in. . . 
Förvånansvärt  många ungdom ar har faktiskt svarat nej på erbjudet a rb e 
te ."

Såväl den finska som den norska strejken har upplevts som problematisk 
av samtliga förmedlingar och medförde att a rbete t blev extra  tungrott .

V S ynpunk ter  inför even tuella  N ord jobb  -87 

Sam arbete t m ed  S tifte lsen  N ord jobb/F öreningen  N orden

-  Planering av eventuella  N ord jobb  -87 samt arbetsg ivarkontak ter bör 
klaras av under  hösten.

-  K ontak tm än för N ord jobb  -87 inom arbetsförmedlingen bör utses och 
informeras under  hösten.

-  Information samt ansökningshandlingar till skolor och a rbetsförm ed
lingar bör u tsändas samtidigt under  januari.

-  L istor om lediga p latser för N ord jobbare  till arbetsförmedlingar under 
januari.

-  Matchning och a rbetserb judande bör vara klart senast under mars m å
nad.

-  Rutiner för anvisningsförfarande, avisering till arbetsgivare och sökan
de samt reservsystem  bör ses över,  så att arbetsförmedlingen får bättre 
kontroll över  sökning/matchning.

-  Kritik  från arbetsförmedlingen mot att ansvaret för sökning/matchning 
delats mellan arbetsförmedling och Föreningen N orden  vilket lett till 
dubbelarbete  och tidsförskjutning och därm ed sämre service till våra 
kunder.

-  Arbetsgivare bör u ppm ärksam m as på att sökande kan behöva förskotts- 
lön.
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-  Sökande bö r  bättre  informeras om kulturella  skillnader mellan länderna, 
om löner och skatteförhållanden samt kostnader förknippade med 
Nordjobb.

-  Ansökningshandlingar till arbetsförmedlingen på bostadsorten  för di
rektdistribution till sökt land/ort .

VI A nsökn ingsb lanketten

-  N uvarande  ansökningsblanketten  skriven på skandinaviska och finska, 
vilket lett till att många finska sökande skrivit ansökan på finska, något 
som i sin tu r medfört tidsödande m erarbete  för de svenska  förmedlarna 
som rekom m enderar  att  ansökan  skrivs på svenska eller skandinaviska.

-  U ppm aning till sökande att skriva tydligt.
-  R eferenser till be tygskopior bör bifogas i översättning på arbetslandets 

språk.
-  Bättre precisering av a rbetsönskem ål från sökande.
-  Uppgift om sökanden tidigare haft Nordjobb.
-  AM S distr ibuerade ca 5000 ansökningsbroschyrer  till samtliga a rbe ts

förmedlingar.
-  B lanketten saknade uppgifter om 

att sista ansökningsdag ändrats
att a rbetspla tsl istor skulle finnas hos arbetsförmedlingen fr. o. m. 1/3 -86 
att ansökningarna skulle sändas till Stiftelsen Nordjobb.

-  AMS fick p. g. a. ovanstående trycka tilläggsblad för utskick till fö rm ed
lingarna.

Solna den 29 augusti 1988

A rne Isaksson

Elsie Tholinder

B !H A N G  4

Utvärdering av Nordjobb —87

S a m m an fa ttn ing
N ordjobb - 8 7  som pågått mellan ju n i - a u g u s t i  1987 i samtliga nordiska 

länder, har  i Sverige genomförts för andra  året i följd i sam verkan mellan 
A rbetsm arknadsstyre lsen  (AMS) och Föreningen N orden  (FN). Första 
N ord jobbåre t  1985 sam verkade AMS med AB Samhällsrådet.

1 Sverige har 8 o r ter  mot 5 1986 deltagit i N ord jobb  samt 2 dessutom  i 
pilotprojektet Vänortsnordjobb.

Antalet tillfrågade företag uppgick till 172 och deltagande företag slutli
gen till 66. Antalet ackvirerade p latser uppgick till 608 och ti llsatta 365.
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Från Sverige  till de övriga nordiska länderna sökte 1 102 ungdomar 
mellan 1 8 -2 5  år mot I 250 ungdom ar 1986. En minskning med 148.

1987 fick 224 svenska  ungdom ar N ord jobb  mot 209 1986. En ökning med 
15.

Till Sverige  sökte 1 248 nordiska ungdom ar mot 2 015 1986. En minsk
ning med 767.

1987 fick 365 nordiska ungdom ar N ord jobb  i Sverige mot 245 1986. En 
ökning med 122.

1 jäm före lse  med tidigare år har arbete t med N ordjobb -87 förlöpt smidi
gare p . g . a .  bättre  framförhållning och förmodligen också  på upparbetad  
rutin.

F örm edlarna  anser  fortfarande att det ä r  för m ycket arbete  i förhållande 
till resultatet. En annan organisationsform efterlyses. Framförallt vill för
medlarna bli fr ikopplade från det ordinarie p latsförmedlingsarbetet några 
m ånader  för att helt kunna satsa på N ordjobb och därm ed förbättra  såväl 
kvantitet som kvalitet.

Trots att förarbetet igångsattes tidigare i år och att marknadsföringen ut 
mot förmedlingar och skolor skötts  med större omsorg än tidigare har 
antalet sökande såväl till som från Sverige sjunkit. Antalet placerade 
ungdomar i båda  riktningarna har  därem ot ökat med sammanlagt 137.

N ordjobbort er i Sverige 1987
Stockholm -  G öteborg  -  Kris tianstad -  Jönköping -  Västerås -  

Sandviken -  U m eå -  Luleå.
N ytil lkom na som N ord jobbsor te r  ä r  Jönköping, Sandviken och Luleå.
O rterna  har  utvalts  i sam arbete  mellan AM S och FN  med hänsyn till 

a rbetsm arknadsläget,  fö rekom sten  av F N :s  ungdomsförbund samt tillgång 
på b os täder  på orterna.

Enligt avtal mellan AMS och FN  har Arbetsförm edlingarna svarat för 
m atchningen mellan sökande och arbetsgivare samt m edverkat vid ackvisi- 
tion av platserna. FN har dock huvudansvare t  för platsanskaffningen. FN 
har dessu tom  haft ansvare t  för anskaffning av bostäder och fr itidsaktivite
ter för ungdomarna.

S ökande till övriga nordiska  länder frå n  Sverige

Av de placerade är 144 flickor och 80 pojkar.
A rbetsm arknadsverke t har varken lokal eller central uppföljning angående 
varifrån i Sverige de sökande kom m er eftersom ansökningarna sänds di
rekt till F N . Föreningen N orden  skall senare inkom ma med en sam m an
ställning av svenska sökandes  geografiska fördelning. Att in tresset för 
N ordjobb varit s tort hos svenska  ungdom ar framgår av att sammanlagt 
9000 ansökningsb lanketter /b roschyrer  har dis tr ibuerats i Sverige. 7000 
från AMS till förmedlingarna och 2 000 från FN till skolor m. fl. Antalet var 
otillräckligt och många efterbeställningar gjordes. Då upplagan, som tryck-
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tes i D anm ark  tog slut fick AMS rekom m endera  förmedlingarna att kopiera 
ansökningsblanketten . O rsaken till att färre ungdom ar än föregående år 
sedan ansökte  är mer svåranalyserad.

Sökande och p lacerade frå n  övriga N orden  till Sverige  
Till Sverige sökte  totalt 1 248 nordiska ungdomar.

Av dessa  p lacerades  365 ungdom ar enligt följande:

U ngdom arnas p lacering  på  svenska  m ottagn ingsorter

1 S tockholm  hade fler ungdom ar kunnat p laceras om bostäderna  räckt 
till. D essutom  lämnade 110 ungdom ar återbud till e rb judna platser.

I G öteborg  fanns 108 ackvirerade  platser. 70 ungdom ar lämnade å te r
bud. K ontak tpersonen  på A F  insjuknade under  matchningen, annars hade 
troligen ännu fler p latser kunnat ti llsättas.

I K ristianstad  tillsattes 16 av 18 ackvirerade platser. 25 ungdom ar läm
nade återbud.

1 Jönköp ing  tillsattes 14 av 25 ackvirerade  platser, 16 ungdom ar lämnade 
återbud. De sökandes önskemål om arbetsperiod begränsar urvalet. Troli
gen hade fler placerats om skolbetyg och arbetsintyg medsänts.

I V ästerås var målsättningen att ti llsätta 20 platser. Av de 15 anmälda 
platserna tillsattes 13. Ursprungligen hade A S E A  utlovat 20 platser men 
slutgiltigt kunde endast  5 ackvireras.  15 ungdom ar lämnade återbud.

Sandviken  tillkom som N ord jobbsort  flera m ånader  senare än de övriga 
orterna. Ursprungligen hade A F  27 ackvirerade platser. Senare minskades 
de till 18 och av dem som tillsattes 8. 7 ungdom ar lämnade återbud.

I U m eå  ackvirerades 39 p la tser och 27 tillsattes.  12 ungdom ar lämnade 
å terbud. Troligen hade fler p la tser kunnat tillsättas om inte kon tak tperso 
nen under  matchningsperioden bytt a rbetspla ts  från A F till LA N .

1 L uleå  ackvirerades 14 platser och 3 ti llsattes. 11 ungdomar kom inte till
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de erbjudna p latserna , därav  var  det endast 3 som lämnade återbud. De 
övriga avhördes ej.

K om m entare rna  från de 8 nord jobbsorterna  visar att å terbuden  från 
ungdom arna fortfarande ä r  det mest tids- och a rbetskrävande i match- 
ningsprocessen. D essutom  blir arbetsgivarna negativt inställda till 
N ordjobb om de inte får ö v erenskom m et antal ungdom ar i rätt tid.

Eftersom A F  på de olika o r te rna  dessu tom  endast har  en kontaktperson 
avdelad som skall handlägga N ord jobb  jäm sides med sina övriga arbe ts
uppgifter som platsförmedlare  och nordisk kontak tperson  är organisatio
nen m ycket sårbar,  när någon kontak tperson  t. ex. blir sjuk eller gör 
arbetsbyte  under perioden och e rsä tta re  saknas.

A rbetsp la tser
Totalt m edverkade 66 arbetsgivare  till de 365 "n o rd jo b b e n "  i Sverige.
Ackvisitionen har huvudsakligen gjorts från FN med assistans av för

medlarna, som anser  att A F  bör ackvirera  platserna i sam arbete  med 
kontak tpersonerna  på företagen om förutsättn ingar ges.

Landstingen och kom m unerna  har  bidragit med drygt en tredjedel av 
platserna huvudsakligen inom sjukvården och hemtjänsten.

Resterande p latser hos privata arbetsgivare har haft en bred yrkesmässig 
spridning och omfatta t såväl kvalificerade administrativa och tekniska 
jobb  som okvalificerade av olika slag. Ca 20 % av arbetsgivarna har 
deltagit i såväl N ord jobb  - 8 5  som - 8 6 .

Fler platser hade kunnat tillsättas om det funnits bostäder.
A nsökn ingsbroschyren  ä r  skriven på norska, isländska och finska. Det 

är ett önskem ål från såväl förmedlare som arbetsgivare att den enbart 
skrivs på skandinaviska. Det har förekommit att en del isländska och 
finska ungdom ar haft svårigheter att klara det svenska  språket på a rbe ts
platserna och därför fått omplaceras  och i några fall fått åka hem.

Arbetsgivarna har också  önskem ål om att ungdom arna  bättre  informeras 
om att skol- och arbetsbetyg  bör medsändas ansökan.

Ett annat önskem ål är att broschyren  får en enklare och därm ed billigare 
utformning så att den kan dis tribueras till förmedlingarna i tillräckligt 
antal.

Om möjligt bör den också  innehålla uppgifter om skatteförhållandena 
som är  m ycket varierande i de nordiska länderna. D essutom  bör ansökan 
skickas direkt till A F  eller AMS i Sverige.

Vänort snordjobb
På försök har Trollhättan och V änersborg  deltagit i vänortsnordjobb 

1987. I Trollhättan tillsattes 13 p latser mot planerade 20 och i Vänersborg  
2 .

Försöket igångsattes sent varför fler platser ej kunde tillsättas trots  god 
tillgång på som marjobb. Båda förmedlingarna är positiva till vänortsjobb. 
men efterlyser en bättre  organisation till kom m ande år.

N ordjobb  fö r  handikappade
D H R  U N G , kontak tade  F N  i dec -86 angående unga handikappades 

medverkan i N ordjobb -87. Såväl AMS, FN som Samhall var positiva till 
idén. Samhall utlovade 8 p la tser inom sina företag.

D H R  U N G  fick inte respons från de övriga nordiska länderna, endast 
Finland ville m edverka  med 8 platser.
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På grund av olika om ständigheter blev s lutresultatet att 1 finsk flicka 
anställdes på Samhall som kontorist under  5 veckor.

Inför eventuell fortsättning av de handikappades deltagande bör D H R  
U N G  förankra idén bättre  inom sina nordiska systerorganisationer samt 
före kontakt med A M S och F N  göra en bedömning av intresset bland sina 
medlemmar.

S ynpunkter  inför ev. N ord jobb  -88
AMS har föreslagit F N  att N ord jobbsp la tse rna  införs i en för N ordjobb 

särskilt framtagen Platsjournal med 2 ä 3 utgåvor under  våren  -88. AMS 
svarar för samordning av samtliga nordiska platser för tryckning och 
distribution. K ostnaderna  beräknas täckas av annonsin täkter.  FN  föreslår 
att endast Stockholm och G öteborg  u tses som N ord jobbsorte r  1988 p. g. a. 
att det varit svårt med såväl bostadsanskaffning som ackvisit ion av platser 
och anordnande  av fr itidsaktiviteter på en del av de övriga orterna.

Förslagen d iskuteras  mellan rep resen tan te r  för de nordiska a rbe tsm ark
nadsm yndigheterna  och N ord jobbskonsu len terna  den 6/10 - 8 7 .

Solna den 2 ok tober  1988

Elsie Tholinder

Svenska komm unförbundet har i skrivelse den 17 ju n i 1988 m eddela t a tt 
m an inte avser a tt yttra  sig m ed  anledning av m ed lem sförslaget.

Landstingsförbundet:

Praktiskt inriktade projekt har  en väsentlig roll att fylla när det gäller att 
u tveckla  den fria nordiska arbetsm arknaden .

Projektet N ord jobb  bidrar till a tt ge ungdom ar kunskaper  och e rfarenhe
ter av värde för deras  yrkesval och till att på ett verksamt sätt stärka 
banden mellan de nordiska länderna.

Med sin b reda  förankring genom föreningen N ordens  engagemang och 
de nationella a rbetsm arknadsm yndigheternas  medverkan  bör projektet 
kunna nå goda resultat. A tt verksam heten  har  intresse för landstingen 
framgår bl. a. av att S tockholm s och V ästerbottens läns landsting samt 
Bohuslandstinget e rb juder t i llsammans cirka 200 praktikplatser.

Enligt förbundsstyrelsen  ä r  det beklagligt om projektets  fortsättning 
äventyras .  Det aktuella förslaget om att ekonomiskt säkerställa projektet 
är väl motiverat.

Stockholm den 19 maj 1988

Landstingsförbundet 

G unnar H ofring

W alter S lunge
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Svenska arbetsgivareföreningen SAF:

U ngdom ar som ges möjlighet att a rbe ta  i ett annat nordiskt land får 
därigenom även lära känna landets historia, kultur, arbetsliv och männi
skor vilket ger värdefulla kontak ter  och erfa renhe te r  för den framtida 
yrkesutövningen. Ett sådant arrangemang kan vidare föra med sig att 
formerna för sam verkan mellan de nordiska länderna utvecklas, ett harmo- 
niseringsarbete som också  bör uppmuntras .

Det har emellertid visat sig att det stundtals varit svårt att finna ett 
tillräckligt antal praktikplatser. I en sådan situation måste de elever som 
följer yrkesutbildningar med obligatorisk praktik ges företräde till de plat
ser som finns att tillgå.

En god möjlighet att u töka antalet praktikplatser är  enligt vår mening att 
decentralisera  arbetet inom projekt N ord jobb  till mindre orter ,  såsom är 
tanken bakom  projektet Vänorts jobb. Föreningen N ordens lokalavdel
ningar kan förhoppningsvis finna ytterl igare praktikplatser och samtidigt 
förenkla administrationen av dessa.

SAFs grundinställning ä r  att projekt N ordjobb och liknande initiativ 
huvudsakligen bör bygga på frivilliga insatser. Vi har  emellertid inget att 
erinra mot att N ord iska  rådet ges i uppdrag att u tarbeta  ett förslag som 
garanterar N ordjobb en ekonomisk grundtrygghet för sin verksamhet.

Stockholm den 19 maj 1988

Svenska arbetsgivareföreningen

G unnar W esterm ark

Birgitta Laurent

Elevorganisationen i Sverige:

Elevorganisationen i Sverige ser mycket positivt på att utveckla det 
nordiska sam arbete t.  Vi tror att den gem ensam m a kulturella  kärna som 
exis terar inom N orden  bör framhävas. För att den nordiska tanken och 
den nordiska kulturen i framtiden skall ges en plats i var nordisk m edbor
gares hjärta är det särskilt viktigt att prioritera in ternordisk verksamhet 
bland ungdomar. Det är de grupper som påverkas mest av den enorm a 
angloam erikanska kulturströmningen via film, video, television (främst då 
s. k. kabel-TV) o .d .  F ör  att stärka det nordiska sam arbete t har därför 
Elevorganisationen i Sverige en generellt mycket positiv inställning till
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arrangemang som ger u tökade möjligheter för nordiska ungdomar att träf-

Som en konsekvens av vår grundläggande princip ser vi mycket positivt 
på projekt N ordjobb. Vi tror att de tta  projekt gett de ungdom ar som 
deltagit en stor personlig stimulans samtidigt som många nordiska ungdo
mar lärt sig förstå grundläggande sociala,  nationellt-kulturella och arbets- 
m arknadsm ässiga s truk turer  i ett annat nordiskt land. Vi vill särskilt lyfta 
fram hur viktigt vi anser  det till å r  1989 planerade N ordprakt ik  är för att 
utveckla  vår fria nordiska arbetsm arknad . Vi ser det därför också som en 
självklarhet att de berörda  ungdom arna  får ti llgodoräkna sig denna praktik 
i sitt hemland.

Elevorganisationen i Sverige anser  därför att de nordiska nationernas 
regeringar skall ta konsekvenserna  av betydelsen för den nordiska tanken 
som projekt N ordjobb har och se till att  projektet kontinuerligt ges erfor
derliga resurser.

Elevorganisationen i Sverige ti llstyrker därm ed det i förslaget framförda 
yrkandet.

Stockholm i maj 1988

M ats A ndersson  
F ö rb u n d ssty re lse led am o t

Sveriges förenade s tudentkåre r  (SFS):

SFS är  högskolestudenternas centrala  fackliga organisation och en sam 
arbetsorganisation för landets s tudentkårer.  SFS arbetar som facklig orga
nisation med alla de frågor som berör studenter.

SFS ställer sig bakom att ett förslag, som garan terar Nordjobb en ekono
misk grundtrygghet för sin verksam het ,  utarbetas .

Många utbildningar har olika former av obligatorisk praktik. Det efter
frågas fler möjligheter att göra denna praktik i ett annat nordiskt land. En 
utveckling av praktikutbyte  där man ej har någon åldersgräns vore mycket 
önskvärt. En gräns på 25 år u tes tänger bortåt hälften av de högskolestude- 
rande.

SFS anser  att möjlighet till u tbyte skall uppm untras ,  och vi ser studie- 
och praktikutbyte  som en viktig del i det nordiska samarbetet.

Avslutningsvis vill SFS framhålla att många s tudenter efterfrågar en
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betydligt bättre information om möjligheterna till nordiskt utbyte och 
nordiska kontakter.

Stockholm den 2 juni 1988

Sveriges förenade s tudentkåre r

C harlotte Svensson  
O rdförande

Landsrådet för Sveriges ungdomsorganisationer (LSU):

Intresset för internationell ungdomsutväxling ökar. IA E S T E  och AISEC 
är exempel på organisationer som har arbeta t med ungdomsutväxling 
under flera år. Inom EG planeras E R A S M U S , C O M E T T  och Y ES for 
Europe. I N orden  har  vi sedan 1985 N ordjobb. L SU  fäster stor vikt vid 
utvecklingen av den internationella ungdomsutväxlingen. N ordjobb, Vän- 
ortsjobb och N ordprak t ik  har  s tor betydelse  som viktiga delar av den 
nordiska ungdomsutväxlingen. Det ä r  av stor vikt att Nordjobborganisa- 
tionen garanteras  en ekonom isk trygghet för att kunna for tsätta  och u t
veckla sin verksamhet.

Stiftelsen N ordjobb har sedan 1986 ansvarat för projekt Nordjobb. N a 
tionellt är det Fören ingarna  N orden  som adm inis trerar projektet. LSU  
anser  att den nuvarande organisationen ä r  bra. N ordiska ministerrådet bör 
stå för grundfinansieringen av Stiftelsen N ord jobb , som genom Förening
arna N orden  har verksam heter  förlagda till varje nordiskt land, för att 
trygga den nationella administrationen. Föreningarna N orden  sam verkar 
med de nationella myndigheterna vid genom förandet av projektet.

Stockholm den 14 juni 1988

F ör  L S U :s  N ord iska  kommitté

A nders B ergström

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1988383940
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A 823/k
S U P P L E M E N T

Medlemsförslag

om bidrag till lägerskolor i annat nordiskt land
(V äckt av G unnar B jörk sam t G unnel Jonäng , A ase  O lesen och Karin  
Söder)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget 

Styringsgruppen for nordisk skolesamarbejde:

Styringsgruppen har drøftet forslaget ved møde den 26. og 27. april 1988 
og erklærede sig enig i de fremsatte  synspunkte r  om værdien af nordiske 
lejrskoler.  M an fandt det imidlertid betænkeligt at fokusere så isoleret på 
lejrskoleinstitutionen. Også andre former for udvekslingsarrangem enter er 
værdifulde og støtte værdige.

Styringsgruppen pegede i øvrigt på, at der  i de enkelte lande ydes et vist 
statstilskud til e levudvekslingsrejser til et andet nordisk land. Tilskuddene 
administreres a f  Norden-foreningerne.

Man henviste også til Handlingsplanen for det nordiske ku ltursam arbej
de, hvor Ministerrådet giver tilsagn om at ville opfordre de lokale myndig
heder til a t stille sig positivt til udvekslingsrejser og afsætte midler dertil på 
de årlige budgetter.

Det kan oplyses,  at S tyringsgruppen ved m ødet den 26. og 27. april 
besluttede at iværksætte  udarbejdelse  a f  en fællesnordisk informationsbro
chure om elevudveksling i N orden .  Brochuren , som skal foreligge i jan u a r  
1989 på alle de nordiske sprog, skal først og fremmest indeholde lidt om 
baggrunden for  at vælge nordiske udvekslingsrejser samt praktiske oplys
ninger så som relevante  telefonnum re, ad resser,  noget om rejserabatord- 
ninger mv. Den planlægges dis tribueret til brugerne gennem nationale 
fagtidskrifter mv.

K øbenhavn , den 5. mai 1988

F or  styringsgruppen for nordisk skolesamarbejde

Eli Biker 
S ekr. fo r S ty ringsgruppen
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Föreningarna Nordens Förbund:

Det nordiska sam arbete t har  sin breda bas i lärar- och elevutbytet, 
N ordjobb, vänortsutbyte t och annan reseverksam het.  Upplevelser i andra 
nordiska länder och sam varo  med andra  nordbor ger personlig motivation 
och kunskaper för aktiv medverkan  i nordiskt sam arbete .  G enom  att 
kanalisera nordiskt u tbyte ,  bl a genom lägerskolor, kan man utnyttja  exi
sterande och naturliga kontak te r  inom skolan.
Sådana kontak ter  ger också  goda uts ikter till kontinuitet.  De ungas engage
mang och initiativ behövs för att stärka samhörigheten i N orden. Det är 
därför särskilt viktigt att s tärka de ungas möjligheter till egna upplevelser 
och personliga kontak ter i andra  nordiska länder.

Föreningarna N orden  har  i å rt ionden arbetat med lärar- och elevutbyte , 
lägerskolor, vänortsverksam het samt även de sista två åren med projektet 
Nordjobb. G enom  skicklig ekonom isk hushållning med knappa resurser 
har högsta möjliga antal individer getts möjlighet att delta i denna verksam 
het. 1 relation till N ordens nära 25 miljoner invånare har  den här verksam 
heten varit anspråkslös.  F ö r  att u tveckla verksam heten  i önskvärd  riktning 
behövs mera  resurser.

U tbyte t  bör ske i sann nordisk an da  och bygga på ett spontant folkligt 
intresse. Fören ingarna  N orden  ef tersträvar en nära kontakt med kom m u
nernas skolförvaltning, och har tack vare sitt v idsträckta  nät av lokalavdel
ningar goda möjligheter till detta. K om m unernas  vilja till att satsa ekono
miskt bör uppm untras  och lägerskoleverksam heten bör ses som ett na tur
ligt led i det normala skolarbetet och vänortskontak terna .

Föreningarna N ordens  Förbund  vill att varje grundskoleelev i N orden  
minst en gång under  sin skoltid kan delta i ett s tudium av ett annat nordiskt 
land, bl a genom lägerskolor.

Föreningarna N ordens  Förbund  vill att man i avvägningen mellan nor
disk och nationell finansiering tar hänsyn till de hittills goda e rfarenheterna  
av nationell finansiering, som gör det möjligt att ta  speciella nationella 
hänsyn i det nordiska utby tesprogram m et. F ö r  V äst-N orden , dä r  reseutgif- 
terna ä r  speciellt höga, bö r  det skapas en särskild ordning med tillägg från 
nordiska medel.

Föreningarna N ordens  Förbund  vill med hänvisning till det ovan anförda 
därför uttala sitt stöd för medlemsforslag A 823/k om bidrag till lägerskolor 
i annat nordiskt land.

Helsingfors den 31 maj 1988

D orthe B ennedsen  
O rdförande

Borg t hor S. K jœ rnested  
F ö rb u n d sse k re te ra re
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Nordiska folkhögskolan i Kungälv:

Styrelsen för N ord iska  folkhögskolan i Kungälv anser  förslaget intressant 
och viktigt. Folkhögskolorna  i N orden  bör kunna u tnyttjas för verksamhe-

En gem ensam  N ordisk  bidragsgivning bör tillskapas för att stimulera 
folkhögskolor a tt engagera sig i de tta  slags verksamhet.

N ord iska  folkhögskolan i Kungälv är villig att engagera sig i ev. fö rsöks
verksamhet.

Kungälv den 8 sep tem ber 1988

N ils Z andhers
R e k to r och  se k re te ra re  i s ty relsen  

fö r N o rd isk a  fo lkhögskolan  i K ungälv

D a n m a r k

Undervisnings- og Forskningsministeriet:

Det bem æ rkes ,  at le jrskoler arrangeret a f  ungdom sskoler i andre nordis
ke lande som anden ungdom sskolevirksom hed er kommunalt finansieret 
og det vil ikke være hensigtsmæssigt at søge indført særlige statstilskud.

T ilsvarende gælder, at der  for efterskoler ikke ses at være grundlag for et 
særligt statstilskud ud over  den hidtidige statslige og private finansiering.

Undervisningsministeriet kan i øvrigt generelt anbefale initiativer, der 
frem m er antallet a f  nordiske skolerejser/lejrskoler.

K øbenhavn , den 27. jun i 1988

(E j sign .)

Direktoratet for Københavns kommunale skolevæsen:

 kan oplyse, at bevillingerne til lejrskoler i K øbenhavns  kom m u
ne administreres a f  den enkelte  skole.

Det e r  således på den enkelte skole, de r  træffes afgørelse om, hvorvidt 
en lejrskoletur skal afholdes i D anm ark ,  N orden  eller i et andet land.

D enne afgørelse træffes ud fra en pædagogisk vurdering inden for de 
økonomiske muligheder.



4

Det må imidlertid vurderes ,  at incitamentet til at tage på lejrskoletur til 
et andet nordisk land vil øges, såfremt de r  ydes statstilskud til udgifterne.

K øbenhavn ,  den 22. juni 1988

For H ans  Jensen

A age P etersen

Søren S ta h l N ielsen

Amtsrådsforeningen i Danmark luir i skrivelse den 15 ju n i 1988 förk lara t 
sig icke ha något a tt anföra  i an ledning av m ed lem sförslaget.

Kommunernes Landsforening har i skrivelse den 25 april 1988 fö rk la ra t 
sig icke ha någo t a tt anföra i an ledning av m ed lem sförslaget.

Foreningen Norden:

 F rem sender  hæftet ” Internordiske L ejrsko ler” 1, som er en p rak 
tisk anvisning a f  og ideologisk begrundelse for betydningen af et sådant 
lejrskoleophold i et andet nordisk land end hjemlandet.

U dover  den ” almindelige”  lejrskole, hvis muligheder bør styrkes,  kun
ne jeg forestille mig en udvidelse på et andet felt -  men indenfor samme 
betegnelse: lejrskole.

H v er  som m er afholdes de r  som merferiekolonier, og de r  kunne der, på 
nogle af disse kolonier, afsættes nogle få p ladser til nordiske elever. 
Således ville nogle få svenskere, nordm ænd o. s. v. komme i et fællesskab 
med mange danske børn og unge (og omvendt) i en ferieperiode, hvor 
overskuddet til socialt sam væ r typisk vil være stort. U dby tte t  vil givet 
blive mange gode venskaber  nordiske børn imellem.

O venstående e r blot et udkast ,  men fra F O R E N IN G E N  N O R D E N s side 
e r  vi naturligvis villige til at gå dybere  ind i planlægningen, hvis det har 
interesse.

K øbenhavn , den 25. maj 1988

Foreningen N orden

Elinhorg H vid tfe ld t 
S k o lem edarbejder

1 Här ej tryckt.
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Gymnasieskolernes Lærerforening:

G ym nasieskolernes Lærerforening skal hermed ti lkendegive støtte til 
forslaget, men under  den klare forudsætning, at der i forbindelse med en 
realisering a f  forslaget tilføres det danske undervisningsministerium ekstra  
ressourcer  svarende til om kostningerne ved en eventuel gennemførelse a f

K øbenhavn , den 20. juli 1988

Jens B ra n d o rff

Danmarks Lærerforening:

D anm arks Lærerforening finder, at muligheden for at tage på lejrskole er 
et værdifuldt bidrag til styrkelsen a f  k lassesam menholdet og elevernes 
samlede udvikling.

Foreningen finder ligeledes, at lejrskoler i et andet nordisk land bidrager 
til en bedre forståelse for forholdene i det pågældende land samt muliggør 
en bevidstgørelse a f  det nordiske samarbejde.

D anm arks L ærerforening kan derfor kun støtte initiativer,  der giver 
bedre muligheder for at tage på lejrskoler.  I forbindelse med et initiativ på 
nordisk plan skal foreningen pege på værdien a f  et omhyggeligt oplysnings
arbejde omkring mulighederne for at tage på en lejrskole i et andet nordisk 
land, herunder  hvordan  man konkre t  forholder sig, såfremt man ønsket at 

udnytte  denne mulighed.

K øbenhavn , den 15. juni 1988

G rete R o th

Lands-Organisationen a f  Elever (LOE):

 det synes L O E , da  er en glimrende ide. Ikke kun pga. den
internationale side a f  sagen men også for i al almindelighed at styrke 
sam m enholdet i k lasserne, en a f  m åderne  at gøre det på e r  ved vi lærer 
hinanden at kende på en anden måde, end bare gennem timerne.

I lyset a f  de nedskæringer og forringelser, som folkeskolen har været 
udsa t for, og som også  har ram t lejrskoler og ekskursioner meget hårdt er 
det nødvendigt at sikrer ordentlige lejrskole muligheder.

† I -  A 823/k S upplem ent
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Alt ialt skidegodt forslag, klø bare på med det.

K øbenhavn , den 6. juli 1988

Lands-Organisationen af E lever 

D ennis Lauritzen

Dansk Ungdoms Fællesråd (DUF):

Dansk U ngdoms Fællesråd finder det naturligt, at børn og unge tidligt 
stifter bekendtskab  med det kulturelle  fællesskab mellem de nordiske 
lande. Lejrskoler i et andet nordisk land er en udm æ rket metode til dette, 
idet der er tale om en introduktion til det praktiske samarbejde.

D U F  stø tter  derfor intentionerne om at øge mulighederne for lejrskoler i 
andet nordisk land. Et samarbejde om statsbidrag er en a f  mulighederne. 
Vi vil dog gøre opm æ rksom  på den rolle, som det folkelige nordiske 
samarbejde spiller som formidler a f  økonom isk støtte og erfaringer til 
lejrskoler.

Mulighederne for et tidligt møde bør dog ikke være forbeholdt skolerne. 
Et tidligt møde bør også kunne ske gennem det folkelige samarbejde, som 
det bl. a. p raktiseres gennem børne- og ungdomsorganisationerne.

K øbenhavn, den 9. mai 1988

P eter P alshøj 
In ternational konsu len t

F i n l a n d  

Skolstyrelsen:1

Enligt 26 § 3 mom. grundskolelagen (476/83) och 18 S 2 mom. gymnasie- 
lagen (477/83) kan undervisning i grundskolan och gymnasiet försiggå i 
Finland även utanför skolan.

Enligt 21 § 4 mom. grundskoleförordningen (718/84) och 20 § 3 mom. 
gymnasieförordningen (719/84) beslu tar  man årligen om denna undervis
ning i skolans arbetsplan. I enlighet med 30 § grundskolelagen och 20 § 
gymnasielagen har skolstyrelsen för kom m unala grundskolan och gym na
siet utarbetat grunder för läroplan, i vilka bl. a. anvisningar om undervis
ning utanför skolan ingår. Enligt anvisningarna räknas även lägerskolorna 
till denna undervisning.

1 Y ttrandet översa tt från fin sk a .



7

Lägerskolorna tillhör således verksam hete r  som ingår i komm unala 
grundskolans och gymnasiets  läroplan med den påföljden att kostnaderna  
för lägerskolor kan betrak tas  som för statsandel berättigade drif tskostna
der för grundskolan och gymnasiet.

F ör  utbetalning av sta tsandelen  förutsätts ,  att lägerskoleverksam heten 
bedrivs enligt skolstyrelsens grunder för läroplan och enligt den kom m una
la läroplanen och att beslut om lägerskolan och dess allmänna arrange
mang finns i skolans arbetsplan.

Lägerskolorna bör arrangeras  främst i hemlandet. Statsandel kan b e 
viljas även sådana  skolresor och lägerskolor, vars mål på godtagbara 
grunder är de nordiska länderna eller Sovjetunionen. F ör  att få statsandel 
kan lägerskolor för gymnasiet anordnas även i de andra  europeiska länder-

Skolstyrelsen har beslutat godkänna följande kostnader för lägersko
leverksam heten , som statsandel kan beviljas till:
-  e levernas resor,  kost och logi
-  lärarnas resor,  kost och logi
-  lön för lärarvikarier under  lägerskolan
-  undervisningsmaterial för lägerskolan
-  försäkringsavgifter för eventuella  elevförsäkringar
-  andra  för verksam heten  nödvändiga kostnader  såsom inträdesbiljetter, 

anlitande av lokala guider m. m.
Dessutom föru tsä t ter  man, att kos tnaderna  kan betraktas  nödvändiga 

och skäliga för vederbörlig verksamhet.
Med ovannäm nda  förutsättn ingar har skolstyrelsen godkänt kostnader 

för lägerskolan såsom d riftskostnader för grundskolan och gymnasiet, som 
är berättigade till s tatsandel och som avses  i 4 och 5 § lagen om statsan- 
delar och s ta tsunders töd  till grundskolor, gym nasier och allmänna biblio

tek.
Skolstyrelsen anser ,  att medlemsförslaget i N ord iska  rådet om bidrag till 

lägerskolor i annat nordiskt land har i Finland börjat verkställas i samband 
med den nya skollagstif tningen som trädde i kraft å r  1985.

Skolstyrelsen anser  det motiverat att u tveckla lägerskoleverksam heten  i 
nordiskt sam arbete ,  även som ett pedagogiskt medel för skolans uppfost- 
ringsmål, internationellt sam arbete  och speciellt för främjande av växel
verkan nordiska ungdom ar emellan.

Helsingfors den  4 juli 1988

Skolstyrelsen

Reijo  A la-K urikka  
V ik. avdeln ingschef, 

b y råch e f

Jaakko  L innankivi 
V ik. by råch ef, 
öv erin sp ek tö r
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Statens ungdomsråd, ungdomspolitiska sektionen:

Förslaget att utvidga och göra den nordiska ungdomsutväxlingen mång
sidigare, till exempel i form av lägerskolor, bö r  stödas.

I Finland är det, enligt Skolstyrelsens beslut, möjligt att ordna läger
skolor, förutom i hem landet även i de nordiska  länderna och Sovjetunio
nen. G ym nasiernas lägerskolor kan även ordnas i andra  europeiska  länder. 
I vaije skolas arbetsplan  bes täm s om anordnande av lägerskola och dess 
a llmänna ramar.

I medlemsförslaget konsta teras  a tt det krävs ti lläggsresurser för att  flera 
u tby tesprogram  skall kunna startas och att s tyrmedel behövs. Statsbidrag 
till lägerskolor i annat nordiskt land nämns som en stimulansfaktor. I 
Finland s töder staten redan nu lägerskoleverksam heten  inom ram en för 
kom m unernas  s ta tsandelssys tem . Man kan i varje fall konsta tera  att det 
stöd som kanaliseras denna väg inte är tillräckligt och då lägerskoleverk
sam heten  blir allmännare ä r  det skäl att höja s tatsandelsbeloppet.

Statens ungdom sråds ungdomspolitiska sektion konsta tera r  att  lägersko
leverksam heten  ä r  en viktig del av ungdom arnas fostran till in ternationa
lism, som enligt grundskollagstiftningen hör till skolans undervisning och 
verksam het.  F öru tsä ttn ingarna  för a tt växa  till in ternationalism ökar  i den 
konkre ta  växelverkan som upp s tå r  till exempel på en lägerskola , där  man 
förutom  skapandet av personliga kon tak te r  o ckså  kom m er i direkt kontakt 
med det andra  landets kultur.

D å lägerskoleverksam heten  u tvecklas bör man skapa förutsättningar för 
att  o rdna sam nordiska  läger, som man i Finland redan har  erfarenhet av. 
De riksomfattande läger- och kursgårdarna  kan väl u tnyttjas för sådan 

verksamhet.

Helsingfors i juni 1988

Olli R ehn  
O rdförande

R aili K osonen  
S ekre te ra re

Ålands landskapsstyrelse:

Sedan länge har utvecklandet av nordiska kontak ter  hört till de uppgifter 
som prioriterats  högt på  Åland. L andskapss tyre lsen  anser  att m edve tenhe
ten om att den nordiska tanken  så tidigt som möjligt bör ges fäste i 
å ländska sinnen varit anledning till att  k lasskontak ter  över  nordiska grän

ser har  givits unders töd.
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En del av m om ente t  för nordiskt ku lturutbyte  har använts  till stöd av 
lägerskolresor till de nordiska grannländerna , vilka resor  inte bara  givit 
pedagogisk utdelning utan även givit kon tak te r  med jäm nåriga  ungdom ar i 
grannländerna.

E tt  förverkligande av medlemsförslaget skulle ge lägerskolverksam he
ten en ändå  högre s ta tus än den för närvarande har, även om den bland 
åländska unga upplevs som  positiv, varför landskapsstyrelsen  förordar 
förslaget.

M arieham n den 16 jun i 1988

M ay Flodin  
V ice lantråd

Börje K arlsson  
U tbildn ingschef

Finlands stadsförbund1:

L ägerskoleverksam het som arrangeras  inom grundskolan och gymnasiet 
är en verksam hetsform  för undervisning utanför skolan. Beslut om den 
ingår i skolans arbetsplan . I skolstyrelsens motiv fö rg rundsko lans  läroplan 
(1985) konsta te ras ,  a tt statsbidrag kan utgå även för sådana  s tudieresor 
och lägerskolor, vars mål på  godtagbara g runder  är de nordiska länderna 
eller Sovjetunionen. F ö r  gymnasiet gäller även andra europeiska  länder.

K ostnaderna  för lägerskoleverksam het täcks u töver  statliga och kom 
m unala bidrag även av frivilliga medel från eleverna  och deras  föräldrar. 
Lägersko leverksam heten  från Finland till övriga nordiska länder omfattas 
redan i dag av sta tsandelen  för s .k .  genomsnittliga kostnader  u träknade 
per  elev. E ftersom  staten  redan på  detta  sätt finansierar en måttlig del av 
kostnaderna  för lägersko leverksam heten , finns det enligt stadsförbundets  
centralkansli inget speciellt behov av att utfärda någon särskild rekom m en
dation om ex tra  kos tnader  för lägerskolor utomlands. Problemet i de tta  fall 
ligger däri , att  kom m un erna  själva inte har  ekonom iska  resu rser  att finansi
era  lägerskolor så m ycket u töver  vad som sker redan i dagens läge.

S tadsförbundet b e trak ta r  dock  förslagets u tgångspunkt att  u töka  ung- 
dom sutbyte t  i N ord en  som synnerligen viktig i och  för sig. Angående

1 Yttrandet ö versa tt fr å n  fin sk a .
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lägerskoleverksam heten  vill vi poängtera  bl. a. betydelsen av metodiskt 
erfarenhetsu tby te  och  information.

Helsingfors i jun i 1988

Finlands s tadsförbund

P ekka  A lanen  
V ice verk stä llan d e  d irek tö r

Taina Jussila  
S ek re te ra re  i 

underv isn ingsfrågor

Suomen kunnallisliitto (Finska kommunförbundet)1:

Lägerskola  som arrangeras för g rundskoleelever och gymnasis ter  hör till 
u tb ildningsverksamheten  i Finland. I läroplanen för grundskolan vilken 
utfärdats av skolstyrelsen, konsta te ras  a tt s ta tsandelen  kan om fatta  även 
s tudieresor och  lägerskolor som äger rum  i de nordiska länderna eller 
Sovjetunionen på  godtagbara grunder .  N ä r  det gäller undervisningen i 
gym nasierna  kan lägerskolor hållas inom hela E uropa  på m otsvarande 
grunder. Med godtagbara g runder  avses här närm ast a tt sådan studieex
kursion eller lägerskola u tgör en omsorgsfullt p lanerad del av undervis
ningen.

L ägerskolor som riktas från Finland till de övriga nordiska länderna 
omfattas således redan av s ta tsandelen , d . v . s .  de finansieras av staten, 
k om m unerna  och i praktiken även genom en frivillig verksam het.  Suomen 
kunnallis li itto om fattar  målet för att ö ka  sam arbete t  mellan ungdomar, 
vilket m otiveras  i medlemsförslaget, och anser  a tt de tta  mål kan naturligt
vis ges ett  öka t s töd  med statsbidrag. G enom förandet av lägerskolor i de 
övriga nordiska  länderna  kunde o ckså  ökas genom att  de t  statliga lägersko- 
leutbudet,  d. v. s. program m en och marknadsföringen, utvecklas.

Helsingfors den  29 april 1988

Suom en kunnallis li itto (finska komm unförbundet)

M ikko  Jokela  
V erkstä llande  d irek tö r

E sko Toivonen  
B iträdande avdeln ingschef

1 Y ttrandet ö versa tt fr å n  f in sk a .
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Finlands svenska kommunförbund:

Lägerskolverksam heten  har under  de senaste  åren blivit en väsentlig del 
av den undervisning som bedrivs utanför skolan. Ett viktigt alternativ till 
lägerskolor i hemlandet u tgör de lägerskolor som ordnas i ett annat nor
diskt land. Ekonomiskt sett har dock de s . k.  södernresorna  blivit ett 
lockande alternativ på bekostnad  av lägerskolor i N orden. Ett sätt att göra 
lägerskolor i N orden  till ett m er attraktivt alternativ är att bevilja kom m u
nerna s ta tss töd för denna verksamhet.

I Finland utgör lägerskolan en del av den undervisning utanför skolan 
som berättigar till statsandel. Enligt de av skolstyrelsen utfärdade grunder
na för grundskolans läroplan (1983) bör lägerskolor i främsta  rummet 
anordnas i hemlandet. Men även lägerskolor som på godtagbara grunder 
u ts träcks till något nordiskt land eller till Sovjetunionen kan berättiga till 
s tatsandel. F ö r  gymnasiets  del kan lägerskolor som uts träcks till något 
europeiskt land berättiga till statsandel.

Eftersom lägerskolan utgör en del av undervisningen utanför skolan och 
lägerskolor i N orden  kan bidra till att s tärka den nordiska gemenskapen 
unders töder  Finlands svenska kom m unförbund medlemsforslaget om 
statsbidrag till lägerskolor i annat nordiskt land.

Helsingfors den 27 juni 1988

Finlands svenska kom m unförbund

Viking Sundström

M argareta  N ygård

P oh jo la-N o rd en :

 U töver  vad som anförts  i e tt mera allmänt hållet y ttrande från
vår sam arbetsorganisation  Föreningarna N ordens  Förbund  ber vi att sä r
skilt få framhålla följande:

U n der  en lång följd av år har föreningarna N orden  med stöd av s ta tsb i
drag varit med om att adm inis trera  och organisera  verksam heten  med 
elevutväxlingar och lägerskolor mellan de nordiska länderna. De erfaren
heter som inhäm tats påvisar otvetydigt hur viktigt det är att denna verk 
samhet f inansieras nationellt,  en lösning som även förslagsställarna är inne 
på. Den nationella finansieringen gör det möjligt att beak ta  behov i ifråga
varande land som eljest lätt skulle förbigås, vartill kom m er närheten mel
lan bidragsgivarna och utväxlingarnas verkställare. Föreningarna Norden 
har goda e rfarenheter  av sam arbete t med resp. ministerier och skolmyn-
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digheter på detta  fält samtidigt som de efterlyst satsningar u r  nordiska 
medel för a tt å s tadkom m a ett utbyte  mellan V ästnorden och det övriga 
N orden . E tt  nordiskt årligt anslag för att särskilt stöda denna verksam het 
har till vår tillfredsställelse även ställts i utsikt av N ordiska ministerrådet.

I Finland administreras bidragen till elevutväxlingar och lägerskolor 
med det övriga N orden  av Sektionen för nordiskt lärar- och elevutbyte ,  
som underlyder den av undervisningsministeriet tillsatta Delegationen för 
nordiskt kultursam arbete .  Sektionen, som består av represen tan ter  för 
skolstyrelsen, yrkesutbildningsstyrelsen och Pohjola-Norden, u tarbetar 
för varje å r  verksam hetsp laner  och budget. Av Pohjola-Nordens statsbi
drag å r  1988 för olika aktiv ite ter  på skolans område utgör det för 
e levutväxlingar och lägerskoleverksam heten  reserverade beloppet 185000 
FIM  av ett totalbidrag för skolverksam heten  på 950000 FIM.

F ör  att  ge en bild av elevutväxlingsverksamhetens nuvarande omfatt
ning kan näm nas att under  å r  1988 kom m er 55 e levgrupper från Finland att 
resa  till det övriga N orden  oftast med m otsvarande återbesök  från det 
övriga N orden  i Finland under  sam ma kalenderår eller året därpå. F ö r 
eningarna N ordens grova kalkyl är att sammanlagt 2 miljoner D K K  ut- 
anordnas genom förmedling under innevarande år och att verksam heten  
om fattar  ca 5 000 elever med medföljande lärare. Det genomsnittliga b idra
get per elev blir därigenom 400 D K K , för Finlands v idkom mande något 
högre på  grund av de längre reseavstånden.

I genomsnitt  u tgör statsbidraget blott ca  25 %  av de faktiska k ostnader
na per elev. F ö r  å ters toden  svarar framförallt kom m unerna , olika lokala 
sponsorer och föreningar, bl. a. föreningarna N ordens lokalavdelningar, 
samt familjerna. De kom m unala  bidragen befinner sig i nyckelställning. De 
statsbidrag som förmedlas genom föreningarna N orden  innebär ett god
kännande av projektet , som bör uppfylla vissa kriterier betr . program upp
läggning, vistelsens längd, ömsesidighetsprincipen (besök och svarsbesök) 
etc . ,  men synnerligen betydelsefullt ä r  att kom m unen  påtar sig ett ekono
miskt ansvar ,  som i regel ä r  större än statsbidraget. Våra erfarenheter 
tyder på att det finns ett be tydande komm unalt intresse för a tt satsa på 
nordiskt u tbyte  av lärare och elever och det gäller att ytterl igare u töka 
detta. Den av förslagsställarna framförda tanken på att rekom m endera  
ökade statsbidrag i varje nordiskt land för denna  verksam het förtjänar att 
kompletteras med att rekom m endationen  även riktas till kom m unerna  i 
Norden.

Speciellt gäller det att u tverka  att nordisk lägerskolverksam het god
känns som ett led i den inhem ska lägerskolverksam heten. L ärarnas arbets- 
och ersättningsvillkor i sam band med u tby tesverksam heten  bör likställas 
med m otsvarande i hemlandet och kom m unernas  godkännande av detta 
erhållas. I de tta  sam m anhang har de centrala  lärarorganisationerna en 
betydande roll och man bör försäkra  sig om deras  positiva medverkan.

Beträffande olika typer  av elevutväxlingar/lägerskolor hyser föreningar-
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na N orden  en viss förkärlek  för bilaterala arrangemang inkluderande skol
gång under  terminen och logi i familjer. Därigenom får verksam heten  
synliga å terverkningar i de m edverkande skolorna och utbytet blir billigare 
att genomföra tack vare heminkvarteringen. L ägerskolor som enbart berör 
de egentliga deltagarna  och  som förläggs med grupplogi på särskilda centra  
ställer sig betydligt dyrare  även om de säkert har en s tor fostrande betydel-

Av förslagsställarnas framställning förefaller det som om begreppet lä
gerskola skulle ha en rätt vid tolkning. Med tanke på det oerhört stora 
behovet av ökade bidrag till elevutväxlingar och på att dessa  lättare går att 
genomföra önskar  vi prioritera ökade statliga bidrag för denna nordiska 
verksamhet.  Även lägerskolor i särskilda förläggningar förtjänar att bli 
föremål för sta tsbidrag men måste huvudsakligen bli finansierade med 
kom m unala  medel, e ftersom  kom m unernas  uppslutning kring denna  verk 
samhet kan ses som en förutsättning för ett lyckligt genomförande. Det 
kännbara  behovet av m edverkande ledare och övervakare , vikarieersätt
ningssystemet etc. talar för ett starkt komm unalt engagemang.

U nder  hänvisning till det ovan anförda stöder vårt förbund medlemsför
slaget.

Helsingfors den 20 jun i 1988

G ustav a f  H ällström  
V erkstä llande  d irek tö r

L ärarnas  fackorganisation (LFO):

Enligt L ärarnas  fackorganisation L F O  avses med lägerskola av skolan 
organiserad verksam het ,  som om fattar  undervisning i olika läroämnen, 
frit idsaktiviteter, inkvartering och måltider. V erksam heten  ordnas utanför 

skolan.
L F O  anser  lägerskolverksam heten vara en beak tansvärd  skolform som 

bör genomföras med offentliga medel under  förutsättning att den följer 
skolans pedagogiska mål och av lärarna uppfattas som nödvändig. Man bör 
dock noga överväga hur lägerskolan skall genomföras och det är inte skäl 
att överd im ensionera  dess betydelse . Det är en arbetsform bland andra 
a rbetsformer.

L F O  leder och  överv akar  lägerskolverksam heten så att den  genomförs 
på ett sätt som är ändamålsenligt med beak tande av skolans mål och det 
övriga skolarbete t. Vi fäster  speciell uppm ärksam he t vid verksam hetens 
organisering och omfattning, lärarnas ansvarsfrågor ,  verksam hetens  finan
siering i kom m unerna  och den ex tra  ersättning som bör erläggas åt lärarna. 
I dessa frågor ligger vi ännu långt ifrån målen.
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I skolans arbetsplan ingår beslut om lägerskolans organisation och dess 
a llmänna ram ar. En lägerskola varar i allmänhet fem skoldagar. Det är 
främst klassnivån som avgör platsen för lägerskolan. Då det gäller lågstadi
et bör lägerskola ordnas i hemlandet. På högstadiet kan dessu tom  de 
nordiska länderna och Sovjetunionen komm a i fråga. På denna punkt råder 
enighet mellan L F O  och myndigheterna.

Enligt L F O  är dock  inte det viktigaste  draget i lägerskolan att ve rksam 
heten sker utanför skolan. U ndervisningen integreras med naturen, kultu
ren och näringslivet på den ort där lägerskolan hålls och den pedagogiska 
målsättningen är främst att u tveckla  elevernas aktivitet och sociala drag.

Trots  att  man försökt reglera lägerskolverksam heten har den på grund 
av nybörjarivern utvecklats  till en svårhanterlig verksamhet. Ivern är 
störst bland föräldrarna och lärarna u tsätts  för ett hårt tryck. F inansie
ringsfrågan har blivit ett speciellt problem. K om m unens  andel av lägersko
lornas budget har i många fall blivit obetydlig, vilket lett till att eleverna 
blivit tvungna att själva samla in oskäligt m ycket pengar med beak tande av 
att verksam heten  sker u nder  skoldagar och är en del av skolans undervis
ning. Ofta har den penninginsamling som föregår lägerskolan med kam 
panjer, märkesförsäljning, lotterier och ta lkoarbete  stört skolgången. Efter 
att den första ivern ebbat ut, förefaller det som om föräldrarna skulle bli 
tvungna att investera  mer pengar i lägerskolan. D etta  är inte att rekom 
m endera , eftersom det leder till bristande jämlikhet mellan eleverna. Det 
får inte bli så att en elev måste  utebli från en lägerskola , därför att 
föräldrarna inte kan delta i finansieringen. Lägerskolbudgeterna har delvis 
svällt ut därför att lägerskolorna har förts ut långt till utlandet och läger
skolans egentliga ändamål har fördunklats . 1 praktiken har de blivit tur ist
resor till söder. Nu förefaller det dock som om man i allt högre grad skulle 
ta  förnuftet till fånga och under  de närm aste  åren torde man få verksam he

ten under  kontroll.
Med hänvisning till ovanstående konsta tera r  vi att L F O  förhåller sig 

positivt till medlemsforslagets mål och anser  att de motiveringar som ges i 
förslaget ä r  viktiga, men att vi inte tror att  man inom den närm aste  tiden 
kan gå in för en sam nordisk finansiering, så länge finansieringen inte är i 
skick i hemlandet.  L F O  försöker  dock i enlighet med intentionerna i 
medlemsförslaget i sam arbete  med myndigheterna och lärarna rikta in 
lägerskolverksam heten  så att den förutom i hemlandet främst sker i N o r
den och Sovjetunionen.

Helsingfors den 7 juni 1988

Opettajien amm attijä ijestö  OAJ - Lärarnas  fackorganisation L F O

V oitto  R anne  
O rdförande

A sla k  L indström  
A vdeln ingschef
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Det i N ord iska  rådet väck ta  medlemsförslaget om stöd för anordnande 
av lägerskolor i annat nordiskt land ä r  y tterst välkom met och värdefullt.

E tt  dylikt stöd gör det möjligt att förverkliga nordiska lägerskolor på ett 
mångsidigare sätt än vad fallet ä r  i dag. L ägerskolornas program måste 
oftast bantas  på grund av att stöden ä r  för små. Det ä r  inte heller ändam åls
enligt att fö rberedelsearbete t  i huvudsak går ut på att samla medel för 
lägerskolan. D en nordiska lägerskolan är enligt Lägerskolföreningen en så 
viktig umgängesform , att man bör ge den ekonom iska  möjligheter att 
utvecklas.

Det nuvarande  sys tem et för statsbidrag för lägerskolor i annat nordiskt 
land e rsä tte r  en alltför liten del. D enna andel borde ökas kännbart .

Helsingfors den 7 juni 1988

R afae l S jöberg  
O rdfö rande

Juha K uronen  
V iceordförande

Vandrarhemsorganisationen i Finland':

Vandrarhem sorganisa tionen  i Finland ins täm m er i förslaget, som säker
ligen kom m er att få s tor be tydelse  för främjande av ungdom sresandet i 

Norden.
Enligt vår uppfattning utgör lägerskoleverksam heten  i sig en mycket 

viktig och betydelsefull verksam hetsform . Ä ven statsbidrag i lämplig om 
fattning ä r  nödvändigt.

1 genom förandet av lägerskolor utgör utgifterna en avgörande faktor.  
Vid sidan av ett eventuellt  s tatsbidrag kan kostnaderna  hållas på en skälig 
nivå genom  att u tnyttja  den m ycket om fattande nordiska  vandrarhem sor
ganisationen. Den kan erbjuda goda lokaler både för lägerskolor och resan
de ungdom ar i allmänhet. V andrarhem sföres tåndaren  har tillsyn över 
verksam heten  på hemm et.

Helsingfors den 15 jun i 1988

V andrarhem sorganisa tionen  i Finland

P auli K anerva  
O rdförande

Lägerskolföreningen i Finland

K alevi Vaara  
G en era lsek re te ra re1 Yttrandet ö versa tt frå n  fin sk a .
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Kommunala samarbetsnämnden:

K om m unala  sam arbe tsnäm ndens  arbetsu tsko tt  har  vid sitt möte den 21 
april 1988 behandla t rubricerade fråga.

A rbetsutskotte t beslöt härvid för sin del enhälligt förorda det inom 
N ordiska rådet väck ta  medlemsförslaget om bidrag till lägerskolor i annat 
nordiskt land.

M arieham n den 27 april 1988

K om m unala  sam arbe tsnäm nden ,  A rbetsutskotte t

E dgar A braham sson  
S ek re te ra re

Ålands lärarförening r. f.:

Styrelsen för Ålands lärarförening ha r  tagit del av i N ord iska  rådet väckt 
medlemsförslag om bidrag till lägerskolor i annat nordiskt land. Styrelsen 
s töder förslaget, som om det förverkligas kan positivt bidra till ökad 
nordisk kontakt och gem enskap  för skolungdom.

Styrelsen för Ålands lärarförening vill även framhålla att det för landska
pets del vore värt att överväga bidrag för samtliga lägerskolor, som ordnas 
utom landskapet,  på grund av att resekostnaderna  blir höga oavset t  man 
har lägerskolan i eget land eller i annat nordiskt land.

M ariehamn den 8 juni 1988

N ils H olm ström  
O rdförande

K urt Lindh  
S ekre te ra re
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I s l a n d

Undervisningsministeriet (M enntamálaráðuneytið)1:

Undervisningsministeriet anser  alle e levbesøg mellem de nordiske lande 
for meget vigtige for nordisk samhørighed og sam arbejde og s tø tter  derfor 

det frem kom ne forslag.

Reykjavík, den 15. jun i 1988

Sigurdur H elgason

Ina S. G uðm undsdó ttir

Statens ungdomsråd har i skrivelse av den 17 m aj 1988 fö rk la ra t sig 

stödja m ed lem sforslaget.

Islands lærerforbund (Kennarasamband islands)1:

Islands lærerforbunds bestyrelse  s tø tter  forslaget og anser  det på alle 
m åder for at være positivt og ønskeligt, at skoleelever i N orden  får mulig
hed for at lære hinanden at kende indbyrdes og få indblik i hinandens 
hjemlandes sociale forhold og kultur.

Bestyrelsen m ener,  at det e r  vigtigt, at de r  ydes offentlig støtte til et 
sådant arbejde, således at de unges økonom iske  situation ikke e r  bes tem 
mende for, om de har mulighed for at deltage i arbejde a f  denne art.

Reykjavík, jun i 1988

Islands lærerforbund

Svanhildur K aaber  
F orm and

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  isländska .
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N o r g e

Kirke- og undervisningsdepartementet:

Medlemsförslaget er framsatt med sikte på å få N ordisk  ministerråd til å 
igangsette arbeid med en rekom m andas jon  om bidrag til leirskoler i annet 
nordisk land. Ministerrådet utga i 1985 håndboka ” Apn opp døren mot 
N o rd e n ” om lærer- og elevutveksling i N orden . H ånd bo ka  gir praktiske 
råd om hvordan slik utveksling kan ti lrettelegges, og hvilke støttemulighe- 
te r  som foreligger.

Kirke- og undervisn ingsdepartem ente t  er enig i at elev- och ungdom s
utveksling vil virke positivt inn på arbeidet med å styrke nordisk samfølel
se og nabospråkforståelse .  Mange norske grunnskoler arrangerer allerede i 
dag k lasseturer til våre naboland, til dels også i form av internordiske 
leirskoler, f. eks. ved samarbeid mellom vennskapskom m uner i de nordis
ke land. Slike klasseturer/ leirskoleopphold kom m er normalt i tillegg til de 
regulære leirskoleopphold i Norge som de fleste norske grunnskoleelever 
deltar  i i løpet av 8. eller 9. klasse. D epartem ente t  har i enkelte tilfelle gitt 
støtte til slike leirskoleopphold.

Leirskoleopphold  i annet nordisk land vil normalt falle dyrere  enn ti lsva
rende le irskoleopphold i Norge. D epartem ente t  er derfor innstilt på å 
innføre en s tøtteordning som kan gjøre det lettere økonom isk å realisere 
slike leirskoleopphold. S tøtte vil imidlertid bare kunne gis som klasse- eller 
elevstipend, og ikke som regulært sta tstilskott til le irskoler i annet nordisk 
land, slik det heter  i medlemsforslaget. Midlene kan eventuelt kanaliseres 
g jennom Foreningen N orden ,  på linje med støtteordningen for e levu tveks

ling.
D epartem ente t  s tø tte r  med andre ord in tensjonen i medlemsforslaget, 

men finner grunn til å presisere at det er \e irsko \eopphold  i annet nordisk 
land som en i tilfelle bør ta sikte på â støtte.

Oslo, 5. juli 1988

Stig  K lingsted t 
E ksp ed is jo n ssje f

Tom as Ø vergaard

Kultur- og vitenskapsdepartementet hänvisar i skrivelse den 16 augusti
1988 till y ttrande av den 5 ju li 1988 frå n  Kirke- og undervisn ingsdeparte
m en te t (se ovan).
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Norsk lærerlag:

N orsk  lærerlag ser positivt på de t ideelle innholdet i forslaget, og sier seg 
enig i at økonom iske  styringsmiddel vil være nødvendige for å oppnå den 
ønskede effekt.

Med den organisatoriske og økonom iske  modeli som er  lagt opp for 
le irskolevirksomheten  i N orge  vil det være viktig å kunne kombinere 
muligheten for økt in ternordisk  sam kvem  med ønsket om å bevare 
hovedstruk turen  i det norske  leirskoletilbudet.

F or  å oppnå  dette  vil det e t te r  N orsk  lærerlags mening være nødvendig å 
organisere et statlig ti lskott til nordiske leirskoler på en slik måte at det 
ikke o ppstå r  en utils iktet konkurranse.

Oslo, 7. juni 1988

F o r  N o rsk  lærerlag

P er Wφierx 
L eder

A nnfinn  N o ssu m

Foreningen Norden hänvisar i skrivelse den 8 ju n i 1988 till y ttrande  av 
den 31 m a j 1988 frå n  Föreningarna N ordens F örbund  (se ovan).

Landsrådet for norske ungdomsorganisasjoner (LNU):

L andsrådet for N orske  U ngdom sorganisas joner (L N U ) gir sin fulle til
slutning til medlemsforslag A 823/k om bidrag til le irskoler i et annet 

nordisk land.
L N U  har, i sam arbeid  m ed de andre nordiske ungdom slandsrådene  og 

gjennom Foreningen N ordens U ngdom srepresen tan tskap ,  arbeidet for å 
legge forholdene bedre t ilrette for en bredere  ungdomsutveksling  i Norden. 
Elevutveksling e r  i den forbindelse frem hevet som ett viktig sa ts ingsom rå

de.
Opphold på leirskole i et annet nordisk  land kan videre in tegreres i 

skoleverkets undervisning om N orden . E levene vil derm ed få et langt 
større u tby t te  av undervisningen og derav  en større  forståelse for nordisk 
samarbeid.
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Elevutveksling gjennom opphold  p å  leirskoler, kan også in tegreres i 
sam arbeidet mellom venn sk apsk om m u ner  i N orden.

L N U  vil med dette  gi sin fulle tilslutning til medlemsforslag A 823/k.

Oslo, 15. jun i 1988

L andsråde t  L N U

E lise Sandnes  
In te rn as jo n a l k onsu len t

S v e r i g e

Skolöverstyrelsen (SÖ):

Skolöverstyrelsen  (SÖ) delar till fullo förslagsställarnas uppfattning att 
lägerskolor förlagda till andra  länder än det egna är en värdefull tillgång för 
eleverna  i deras  studier.

Lägerskolan ger i hög grad u trym m e för det elevaktiva arbetssä t t  som 
Läroplan  för g rundskolan  1980 (Lgr 80) förespråkar.  Lägerskolan  är  en del 
av den reguljära undervisningen. Förlagd till e t t  annat nordiskt land än det 
egna ger lägerskolan inte b a ra  tillfällen till a tt s tudera  naturen  och  m änni
skors liv och  v e rksam het i värdlandet.  D en ger o ck så  e leverna  möjlighet 
att öva  sig förstå  och kanske ta la grannländernas språk. D etta  är i sin tu r  en 
god förutsättning för fo r tsa t ta  nordiska  kontak ter.  I k om m uner som har 
vänorte r  i andra  nord iska  länder kan sko lungdom arna genom en lägerskola 
på  e tt  naturligt sätt och i sam arbete  med de vuxna länkas in i det nordiska 
sam arbetet.

E tt  särskil t statsbidrag som tä ck e r  de ex tra  kostnaderna  för att  a rrangera  
lägerskola i e t t  annat nordiskt land skulle visserligen kunna stimulera till 
lägerskoleverksam het som alternativ  till m er  konventionella  skolresor. Det 
skulle gynna e levernas studier och kunna skänka nöje och m innesvärda  
upplevelser.

M ot e tt  särskilt s ta tsbidrag talar dock det förhållandet att  utvecklingen 
av form erna  för sta tsbidrag har gått och går mot en ökad schablonisering. 
SÖ kan därför inte tillstyrka medlemsförslaget i N ord iska  rådet ,  trots  att 
SÖ ins täm m er i a tt de t  ä r  önskvär t  a t t  st imulera till en ökad nordisk 
lägerskoleverksam het.

Stockholm den  27 maj 1988

P å  skolöverstyrelsens vägnar för skolrådet L enn ar t  Teveborg  

K enneth  Eklindh

Elsa W ahrby
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Statens ungdomsråd:

Statens ungdom sråd ä r  positivt till a t t  barn  och ungdom ar ges möjlighet 
att  resa  på  lägerskolor. R ådet ä r  dock tveksam t till att  s tatsbidrag enbart 
skall u tgå vid resa till andra  nordiska länder. Många barn  och ungdom ar 
har idag sm å ekonom iska  möjligheter att  överhuvudtaget resa  någonstans. 
Rådet skulle vilja se en utveckling som innebär a tt alla barn  och ungdom ar 
far möjlighet till någon form av lägerskola inom eller u tom  Sverige. H är  
bör staten och ko m m unerna  ko m m a överens om  ansvaret.

R ådet vill o ckså  be tona ,  att om ett särskilt bidrag införs till nordiska 
lägerskolor, får inte de tta  ske på bekostnad  av de ekonom iska  medel som 
ungdomsorganisationerna i dag får för nordiskt kontaktutbyte .

Stockholm den 8 juni 1988

F ör  S ta tens ungdomsråd

Sven-E ric Söder  
O rdförande

Per-U no Frank  
K anslichef

Svenska kommunförbundet:

S venska kom m unförbundet ser positivt på det sam arbete  som förekom 
m er inom N orden  för barn och ungdom ar inom t. ex. ram en för N ordjobb. 
Att öka  möjligheterna för skolelever a tt besöka  andra  nordiska länder i 
form av lägerskolor eller liknande aktiv ite ter  anser  styrelsen bör stödjas. 
Styrelsen känner  sig dock av principiella skäl tveksam  till e tt specialdesti- 
nerat statsbidrag till sko lväsendet för lägerskolor i annat nordiskt land.

Ett alternativ  till ett  s ta tsbidrag till skolväsendet ä r  a tt de nordiska 
länderna läm nar bidrag till Fören ingarna  N orden .  Skolklasser som önskar 
genom föra en lägerskolvistelse i anna t  nordiskt land kan då  söka bidrag 
från Fören ingarna  N orden .  På detta  sätt kan det lovvärda arbete  som 
Föreningarna N orden  bedriver stödjas samtidigt som syftet med medlem s
förslaget kan förverkligas.

Stockholm den 17 juni 1988

Svenska  kom m unförbundet

Lars Eric E ricsson
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Landsrådet för Sveriges ungdomsorganisationer (LSU):

Kom m ittén  delar förslagsställarnas uppfattning att resandet i andra nor
diska länder är mycket betydelsefullt för att skapa ett engagemang för 
nordiskt sam arbete .  E tt  sätt att uppm untra  detta  bland ungdomar, som 
komm ittén  gärna vill lyfta fram, är N ordresekor te t .  Särskilt önskvärt vore 
det, om kortet kunde utvidgas till att även omfatta Västnorden.

Målsättningen med alla de olika utväxlingsprogram av olika typer  som 
finns är,  att  skapa större förståelse för skilda kulturer och levnadssätt,  och 
att därigenom förhindra uppkom sten  av fördomar. N ä r  man lär känna 
människor från andra  länder upp täcke r  man, att de inte är så annorlunda 
som man kanske trott . D etta  är i princip lika för de nordiska projekten som 
för sådana  EG-projekt som E R A S M U S . Den stora risken är därför inte att 
” försv inna”  i E G :s  satsning, i betydelsen  kom m a med och bli uppslukad, 
utan att försvinna från denna och samtidigt inte ha något alternativ istället. 
Vi behöver  ha kontak te r  både i nordisk och i europeisk skala. Det behöver 
inte nödvändigtvis vara en motsättning mellan nordiskt och europeiskt 
samarbete.

N ord iska  lägerskolor är ett u tm ärk t sätt att lära känna N orden ,  särskilt 
för yngre ungdomar. I dagsläget ger t. ex. V änorts jobb och N ordjobb 
möjligheter för ungdom ar i å ldrarna  1 6 -2 6  å r  att  resa till ett grannland och 
arbeta  en sommar. Med en större satsning på lägerskolor skulle man ge 
även grundskolee lever en egen möjlighet a tt upptäcka N orden. K ommittén  
finner det därför väl värt att  stödja förslaget om statsbidrag till lägerskolor i 
e tt annat nordiskt land.

L S U :s  nordiska kommitté tillstyrker medlemsförslaget om bidrag till 
lägerskolor i annat nordiskt land.

Stockholm den 13 juni 1988

För L andsrådet för Sveriges ungdomsorganisationer.  N ordiska kommittén

A nders Ivarsson  
L edam ot

Sveriges lärarförbund:

Förbundet ins täm m er i förslaget om att det nordiska sam arbetet mellan 
ungdomar i våra  grannländer bör stödjas och stimuleras. Ett sätt att s tärka 
och u tveckla  den nordiska gem enskapen  ä r  att stödja den nordiska läger
skolverksamheten.
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Lägerskolan är ett värdefullt komplement till det vanliga skolarbetet. 
Eftersom den utgör en del av den reguljära skolverksam heten  krävs hög 
kvalitet på planering och genom förande i enlighet med läroplanens mål och 
riktlinjer.

Ett förslag till s t im ulansåtgärder som nämns ä r  ett s tatsbidrag till läger
skolor i ett annat nordiskt land. Detta statsbidrag skall täcka extra  kostna
der för att a rrangera lägerskolan utanför det egna landet. Sveriges lärarför
bund stöder förslaget under förutsättning att nya medel ställs till förfogan
de.

Stockholm den 30 maj 1988

Sveriges lärarförbund 

Solveig  P aulsson

A nita  L em m el

Svenska facklärarförbundet (SFL):

F örbundet ins täm m er i förslaget om att det nordiska sam arbete t mellan 
ungdomar i våra  grannländer bör stödjas och stimuleras. Ett sätt att  s tärka 
och utveckla den nordiska gem enskapen  är att stödja den nordiska läger
skolverksam heten.

Lägerskolan är ett värdefullt kom plem ent till det vanliga skolarbetet. 
Eftersom den utgör en del av den reguljära skolverksam heten  krävs hög 
kvalitet på planering och genom förande i enlighet med läroplanens mål och 
riktlinjer.

Ett förslag till s t im ulansåtgärder som näm ns är ett statsbidrag till läger
skolor i ett annat nordiskt land. Detta statsbidrag skall täcka  extra  kostna
der fö r  att a rrangera  lägerskolan u tanför det egna landet. S F L  stöder 
förslaget u nder  förutsättning att nya medel ställs till förfogande.

Stockholm den 14juni 1988

S venska  facklärarförbundet

Lars Erik K lason  
K anslichef

A g n eta  Brodén  
O m budsm an

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198824
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B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska hälsovårdshögskolan:

Ö nskemål om en kvalificerad utbildning av k iroprak torer  har framförts 
vid flera tillfallen och möjligheterna att  lägga en sådan utbildning på  en 
gem ensam  nordisk  basis har  förvisso sina fördelar. Att förlägga den  till 
N ord iska  hälsovårdshögskolan  (N H V ) torde därem ot inte vara  möjligt, 
därför att  resu rse rna  inte räcker  till, men framför allt därför att N H V :s  hela 
verksam het är inriktad på vidare- och efterutbildning och inte alls på någon 
form av yrkesutbildning.

G öteborg  den 29 augusti 1988

F ö r  N ord iska  hälsovårdshögskolan

L ennart K öhler 
P ro fesso r, rek to r

De nordiska kiropraktorföreningarna:

I N orden  finns för närvarande ca 450 k iropraktorer,  240 i D anm ark , 120 i 
N orge, 80 i Sverige och 12 i Finland. Antalet k iroprak torer i N orden  har 
stadigt ökat genom åren  och har för närvarande ca 205 kiropraktorstude- 
rande: 140 från D anm ark ,  30 från Sverige, 20 från N orge samt 15 från 
Finland.

De nordiska  k iropraktorföreningarna  kan m edverka  till en etablerad 
utbildning under  följande förutsättningar:
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— att ubildningen ä r  en universitetsutbildning och att utbildningens nivå 
m otsvarar  den  nivå som gäller för de redan  existerande utbildningarna i 
utlandet,

-  att utbildningen leder till a t t  k iroprak torn  får p r im ärkontakts ta tus ,
-  a tt utredningen inte onödigt fö rdrö jer legitimationsförhandlingar i D an 

mark, Sverige och Finland,
— att u tredningen represen teras  med ledam öter  från respektive lands för

ening.
Bilagda ” Betænkning om en nordisk  uddannelse  a f  k iroprak tore r” 1 har 

u tarbeta ts  av de nordiska k iropraktorföreningarna med anledning av det 

förslag om  skandinavisk kiropraktorutbildning, som framfördes i de lbetän
kandet S O U  1987:12, ” Legitimation för vissa k iroprak to rer” .

Växjö den 30 augusti 1988

Å sa Sundberg 
DC, ordförande

D a n m a r k  

Sundhedsministeriet:

Det foreslås nærm ere  i forslaget, at der gennemføres en undersøgelse  af 
mulighederne for at opre t te  en fælles nordisk uddannelsesinsti tution for 
k iropraktorer,  og at de r  fas tsæ ttes  fælles regler i de nordiske lande om 
k iropraktorernes autorisation  og erhvervsudøvelse .

Det skal indledningsvis anføres,  at der  ikke i D anm ark  eksis terer en 
autorisationsordning for k iropraktorer.  I D anm ark  tager au torisationsord
ninger, der  kun kan gennem føres ved lovgivning, først og frem m est sigte 
på at sikre, at de risici, de r  knytter  sig til en given behandlingsform 
minimeres, dels ved at stille krav til uddannelsens indhold som betingelse 
for offentlig autorisation, dels ved typisk at forbeholde de uddannede et 
særligt v irksom hedsom råde og en titel.

D er skal således foreligge sundhedsfagligt begrundede oplysninger, der 
fastslår egentlige far lighedsproblemer i relation til fagets udøvelse ,  før man 
i D anm ark  vil au torisere  en given faggruppe. Da kiropraktikken ikke 
umiddelbart f rem byder ovennæ vnte  risici, ha r  man ikke vurdere t ,  at det 
fornødne behov for en autorisationsordning har været til stede.

Dansk K iroprak tor-Foren ing  har iøvrigt med virkning fra 1. april 1987 
indgået en ny overenskom st med Sygesikringens Forhandlingsudvalg. 
U do ver  tilskud til patientens behandling, indeholder overenskom sten  nu

1 Här ej tryckt.
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bestem m elser om oprette lse  a f  et uvildigt nævn, der  skal vurdere k iroprak
torernes uddannelseskvalifikationer,  samt bestem m elser ,  der  giver den 
enkelte am tskom m une mulighed for regulering a f  antallet a f  k iropraktorer.

Det er Sundhedsm inister ie ts  opfattelse, at det uddannelsessys tem , der 
eksis terer for k iroprak torerne  i dag, sæ tter  den enkelte i stand til på 
forsvarlig vis at virke som kiropraktor.

Det e r  på  denne baggrund Sundhedsm inister ie ts  opfattelse, at behovet 
f o r e n  sam nordisk k iropraktoruddannelse  og den dermed forbundne mulig
hed for en forøgelse i kvaliteten af det kiropraktiske behandlingstilbud, 
ikke findes påkræ vet for øjeblikket.

Det kan endelig oplyses,  at Sygesikringens Forhandlingsudvalg for øje
blikket er i gang med, at udarbejde en prognose, som kan beskrive det 
fremtidige behov for en basisuddannelse ,  sådan som den hidtil i D anmark 
er varetaget a f  O dense  Universitet.  Denne prognose vil indgå i S undheds
ministeriets fremtidige vurdering a f  udviklingen og kravene til k iropraktor
uddannelsen.

K øbenhavn , den 29. august 1988

E lsebeth  K ock-Petersert
S teen  Loiborg

Amtsrådsforeningen i Danmark:

Amtsrådsforeningen skal i den anledning meddele, at man ikke har 
bemærkninger til forslaget. Med hensyn til supplerende oplysninger skal 
man gøre opm æ rksom  på, at et udvalg nedsat af bestyrelserne for de 
nordiske kiropraktorforeninger i jan u a r  1988 har  udsendt en betænkning 
om en nordisk uddannelse  a f  kiropraktorer.

K øbenavn , den 26. august 1988

A n n e tte  B onne

Københavns Magistrats 2. Afdeling:

 skal Magistraten udtale, at kiropraktikken gennem de senere år er
blevet en brugbar behandlingsform inden for det e tablerede sundhedsvæ 
sen. På  denne baggrund må det efter Magistratens opfattelse anses som en 
naturlig udvikling, at der  gives mulighed for oprette lse  a f  en kvalificeret 
uddannelse inden for N orden.

+ 1 -  A 825/s S upplem ent
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Det kan oplyses, at O dense  U nivers ite t allerede har åbnet mulighed for, 
at et begrænset antal s tuderende kan optages på uddannelsens basisår (1. 
år) men den  res terende  del a f  studiet skal foregå på  universite ter i USA, 
England eller Canada.

Den begrænsede optagelseskapacite t ved O dense Universitet medfører 
imidlertid, at en s tor gruppe a f  s tuderende må gennemgå hele uddannelsen 
i udlandet med de økonom iske  og sociale omkostninger for den enkelte, 
som kan følge heraf.

Såfremt de r  etableres mulighed for at gennemgå den samlede kiroprak
toruddannelse  inden for N orden ,  finder Magistraten det hensigtsmæssigt, 
at såvel uddannelse ,  eksam ensbeviser  som fastsættelse af krav for legiti
mation a f  k iroprak torer  udarbejdes fælles for de nordiske lande.

E n  sådan fælles nordisk uddannelse  vil desuden medføre, at man i de 
nordiske lande kan øve indflydelse på  uddannelsens indhold mv., hvilket 
ikke er  muligt i forhold til de udenlandske  universiteters k iroprak toruddan
nelse.

Magistraten kan sam m enfa ttende  anbefale, at der  etableres en fælles 
nordisk k iropraktoruddannelse ,  og at de r  som konsekvens hera f  fastsættes 
ensartede  krav i de nordiske lande til legitimation a f  kiropraktorer.

K øbenhavn , den 15. juli 1988

Jørgen  F rederiksen
A . Johannsen

Frederiksberg Kommune:
 meddele, att kom m unen ikke ser at have modtaget rådet oprindeli
ge høringsskrivelse.

Man har  imidlertid nu forelagt sagen for kom m unens hospitalsdirek
torat.

Idet bem æ rkes ,  at sagen ikke har været forelagt for fagudvalg og kom 
m unalbestyrelse ,  skal man herefter  fra forvaltningens side anføre, at forla
get ikke umiddelbart ses at vedrøre  kom m unen, hvorfor man ikke har 
egentlige bem ærkninger hertil.

D et skal dog tilføjes, at forvaltningen finder, at bestem te  krav til kvalite
ten a f  uddannelsen  og eventuel autorisation fra sundhedsmyndighederne 
for en behandlingsgruppe, der  tager patien ter i d irekte behandling, kun kan 
medvirke til at forøge sikkerheden for de personer,  der  tages i behandling.

Frederiksberg , den 28. ok tober  1988

G. Kastberg
Preben Kolringen
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Den Almindelige Dankse Lægeforening:

Lægeforeningen e r  betænkelig ved forslaget, fordi uddannelse  og eksa
mination a f  k iroprak torer  ikke lader sig kontrollere, da  den i det alt væ sen t
ligste foregår uden for landets grænser.

Endvidere  skal Lægeforeningen pege på, at de behandlingstyper,  kiro
prak torerne  ti lbyder, allerede findes i det e tablerede lægevæsen, hvorfor 
ressourcerne  kunne bruges bedre ved at satse p å  traditionel medicin i 
stedet for kiropraktik.

Endelig skal Lægeforeningen henlede opm æ rksom heden  på, at den til 
grund for den  kiropraktiske sygdom sopfatte lse  liggende filosofi v idenska
beligt set ikke e r  bevist.

K øbenhavn , den 2. n ovem ber 1988

N inna  Wiirtzen

Dansk Sygeplejeråd:

Dansk Sygeplejeråd har  i princippet ingen indvendinger imod, at der  
opre t tes  en nordisk  k iropraktoruddannelse .  Vi vil dog gøre opm æ rksom  
på, at D ansk Sygeplejeråd hellere så, at ressourcerne , der  skal anvendes 
på en sådan uddannelse ,  i s tedet blev anvendt til forebyggende indsats.

K øbenhavn ,  den 1. august 1988

F or  D ansk  Sygeplejeråd

K irsten S ta llknech t 
F orm and

Ju d d i D augbjerg

Danske Fysioterapeuter:

Den danske regering har  i sept. 84 undersk reve t W H O :s  Sundhed for 
Alle strategi, og har  derved  lagt de overordnede linier for den danske 
sundhedspolit ik  frem til år 2000.

Væsentlige dele a f  W H O ’s strategi hviler på forebyggelse af, at sygdom 
me opstår,  en udbygget p rim æ r sundhedstjenes te ,  et øget tværfagligt sam 
arbejde og en målrette t styring a f  res sourcer  til unders tø tte lse  a f  denne 

strategi.
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Tværfagligt sam arbejde indenfor sundhedssek to ren  betinges efter D an
ske F y sio te rapeu te rs  overbevisning af, at faggrupperne arbejder udfra 
sam m e sygdom s/sundhedsopfa tte lser.

K iroprak to rerne  adsk iller sig fra det e tab lerade  danske sundhedssystem  
(der bygger på  natu rv idenskabelig  basis), idet de har deres teoretiske 

baggrund i Palm ers kvasifilosofiske system  fra  1890. S ystem et siger, at 
fo rskydninger i rygradens led fo rs ty rre r k roppens ud tryk  for " th e  U niver
sal In te lligence” .

En k irop rak to r fokuserer derfo r udelukkende på rygsøjlens struk tu rer, 
idet deres sygdom slæ re er basere t på, at rygsøjlen er helt cen tral for 
m enneskets sundhed. L idelser i denne m ed d e ra f følgende tryk  på nerver, 
kan føre till lidelser i indre organer. B ehandlingen e r m anipulation af 
ryggens led.

D et e r  D anske F y sio te rap eu te rs  overbevisn ing , at denne sygdom sopfat
te lse  ikke stem m er overens m ed det aim . danske sundhedsvæ sens opfa tte l
se a f  sygdom  og sundhed . F y sio te rap eu te r m anipulerer også rygraden, 
m en vi m ener, at man bør behandle patien ter/k lien ter som en helhed. 
F u nk tionsfo rsty rre lse r i rygsøjlen  skal be trag tes som  en del a f  et sam let 
sygdom sbillede. M anipulation  bø r kun udgøre en del a f  et sam let behand 
lingstilbud, og der bø r lægges m eget vægt på undervisning og instruk tion  i 
profy lak tisk  øjem ed.

M ange fy s io te rap eu te r og læ ger har i årenes løb lært m an ipulationstek
nikkerne. Ca. 3 000 fy s io te rap eu te r e r  på nuvæ rende tidspunkt igang med 
ku rsusræ kker i m anuel te rap i, og ca. 900 fy s io te rap eu te r har fu ldført disse 
ku rsusræ kker, d e r fagligt sæ tte r dem  på højde m ed k irop rak to rer, når det 
gæ lder behandling a f rygsøjlens led.

K iroprak to rers behandlingstilbud findes a ltså  allerede indenfor det e ta 
blerede danske sundhedssystem !

Vi m ener, a t e t sundhedsystem  m ed den prak tiserende læge som  patien 
ternes fø rste  kon tak t m ed m ulighed for at henvise til au to riserede  behand 
lere udgør det bedste  og sik reste  ne tvæ rk  fo r befolkningen.

Vi anbefaler derfo r, at m an s ty rk e r det nuvæ rende system  og giver 
m ulighed fo r øget uddannelse og øget tvæ rfagligt sam arbejde m ellem de 
eksisterende au to rise rede  behand lerg rupper, i stedet for at etab lere  en 
uddannelse  og au to risa tion  a f en  faggruppe m ed et så  snæ vert speciale 
indenfor behandling.

K øbenhavn  den  22. august 1988

Inger B røndsted  
Formand
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Dansk Kiropraktorforening hänvisar i skrivelse den 30 augusti 1988 till 
g em en sa m t u tta lande frå n  de nordiska kiropraktorföreningarna (se ovan) 
sam t översänder fö r  kännedom  skrivelse av den 7 decem ber 1988 till 
danska regeringen m . fl. (se B ihang).

B IH A N G

K iroprak to rerne  er specialister i ryglidelser.
K iroprak to rerne  har en  5 1/2 år lang akadem isk  uddannelse:
1 års basisuddannelse  vid O dense U niversite t.
4 års uddannelse  ved højere læ reanstalt i udlandet (U SA , C anada, A u

stralien , England).
1/2 års tu rnustjeneste  hos en k iroprak tor.
40 danskere indleder hvert å r  det k iroprak tiske studium  ved O dense 

U niversite t. D ansk K iroprak to r-F oren ing  m å erkende, at det danske s tu 
den terunderlag  i en vis årræ kke frem over er for beskeden t til at etab lere  en 
egen dansk  uddannelse .

D et sam m e gæ lder for de øvrige nord iske lande. D er e r  derfor m ellem  de 
nordiske k iroprak to rfo ren inger enighed om at sigte m od en fæ llesnordisk 
uddannelse , og at uddannelsen  bør p laceres ved O dense U niversite t a f  to  
årsager: F o r det fø rste , at der a llerede i dag e r en basisuddannelse  ved 
O dense U niversite t, fo r det andet fordi der i D anm ark er de bedste  mulig
heder fo r at e tab lere  en kvalificeret klinisk uddannelse  a f  de kom m ende 
k iroprak to rer.

V ed en  nord isk  uddannelse  m å påregnes et optag  på m ellem  8 0 -1 0 0  nye 
studerende pr. å r, hv ilket gør e tablering  a f en uddannelse  realistisk . Den 
fo rven tede  op tagelse svarer til im m atrikuleringen på  den fæ lleseuropæ iske 
k iroprak tiske læ reansta lt (A EC C ) i E ngland. U ddannelsen  ved A EC C  er i
1988 officielt godkend t som  en akadem isk  uddannelse . G odkendelsen  er 
g ivet a f  C ouncil on N atrional A cadem ic A w ards (C N A A ).

K onkret skal D ansk  K iroprak to r-F oren ing  henstille til overvejelse 
ivæ rksæ ttelse  a f  en uddannelse  e fter følgende model:

1. E tab lering  a f en 3-årig bachelor-uddannelse m ed hovedvæ gten lagt på 
de teo re tiske  fag. B achelo r-uddannelsen  g iver adgang til v ideregående 
stud ier og til virke f. eks. i det private  erhvervsliv . Selvstæ ndigt virke som  
k irop rak to r fo ru d sæ tte r v ideregående stud ier.

2. E tablering  a f  en 2 -3 -å r ig  overbygningsuddannelse  m ed særlig vægt på 
de kliniske fæ rdigheder.

D en sam lede uddannelse  g iver adgang til selvstæ ndigt at kunne virke 
som k iroprak to r.

De studerende be ta le r i dag i ud landet den  fulde uddannelse , hvortil 
kom m er de alm indelige leveom kostninger.

De fæ rd iguddannede k irop rak to re r har d erfo r i alim indelighed en stud i
egæld på m ellem  300000— 500000 kr. E n nord isk  uddannelse vil fo rm ind
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ske de studerendes økonom iske by rd er væ sentlig t, f. eks. hvis man fore
stillede sig, at bachelor-uddannelsen  finansieredes af de nordiske lande i 
fæ llesskab, m ens overbygningsuddannelsen  helt eller delv ist blev finansi

e re t a f  de studerende.
D ansk K iroprak to r-F oren ing  m å næ re bekym ring, hvis de igangvæ rende 

overveje lser om kring O dense U niversite t vil vanskeliggøre etableringen a f 
en egentlig k irop rak to ruddannelse . Foreningen har også med bekym ring 
k on sta te re t, at op taget a f  studerende ved basisuddannelsen  m ed virkning 
fra 1990 søges nedsat fra 40 til 20. En sådan nedsæ ttelse  vil dels på lidt 
læ ngere sigt give en m angel på  nyuddannede k iroprak to rer, dels forringe 
m ulighederne for e tablering  a f en nordisk uddannelse. D et kan i denne 
forbindelse  op lyses, at såvel den svenske som  norske k iropraktorforening 
fo rven ter, at basisuddannelsen  ved O dense U niversite t senest fra sep tem 
ber 1990 vil blive søgt a f  de norske og svenske studerende fo r at kunne 
opfylde de k rav , d e r  stilles fo r at kunne påbegynde det egentlige k irop rak
to rstud ium  i ud landet. D ette  vil yderligere fo rstæ rke  behovet for, at d im en
sioneringen a f basisuddannelsen  fastho ldes på  m indst det nuvæ rende ni

veau.
De kom m ende år vil s tå  i forebyggelsens tegn. D K F ’s hovedkrav  til 

forhandlingerne i 1989 m ed sygesikrigen er, at den forebyggende indsats 
sty rkes. P å lang sigt vil en væ sentlig  indsats fo r en  sty rkelse  a f  rygsundhe
den væ re en nordisk k iroprak to ruddannelse  og en gradvis forøgelse af 
antallet a f  k irop rak to rer.

K øbenhavn , den 7. decem ber 1988

Jen s  Jacobsen  D . C.
F orm and  for 

D ansk  K irop rak to r-F o ren in g
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Social- och hälsovårdsministeriet:

F i n l a n d

Enligt m edlem sförslaget fö reslås a tt N o rd iska  råde t rekom m enderar 
N ord iska  m in is terrådet a tt snarast genom föra en u tredning om  m öjlighe
te rn a  till en för de nord iska  länderna  gem ensam  utbildning fö r k irop rak to 
re r, liksom  till likalydande rä ttsreg le r rö rande k irop rak to rers legitim ation 
och yrkesu tövning .

Social- och hälsovårdsm in isterie t k o n sta te ra r inledningsvis a tt frågan 
om legitim ation av k iro p rak to rer i F in land varit förem ål fö r övervägande i 
olika sam m anhang. E tt p roblem  som  m an upprepade gånger pekat på är att 
det i F in land inte finns någon utbildning av k iroprak to rer. Enligt m iniste
riets uppfattn ing borde det finnas en läro inrä ttn ing  eller en studielinje som 
övervakas av vederbörande m yndigheter och som  kan ge den utbildning 
som erfordras fö r k irop rak to re r och som  kunde fungera som  en institu tion  
som bedriver u tvärdering  av utbildning som  erhållits u tom lands och som 
vid behov kunde ge kom pletterande utbildning.

D et ä r  m ot denna bakgrund  m an bör se de förslag som  presen te ras av en 
kom m ission som  u tre tt reg istrering  inom  sjukvårdsväsendet i F in land. I 
sitt be tänkande (K om m ittébetänkande nr 1988: 124) har kom m issionen 
avgett e tt förslag om att m an inte borde gå in för legitim ation av k iroprak 

to re r i F inland.
Social- och hälsovårdsm in isterie t ko n sta te ra r vidare a tt man i F inland i 

d essa  sam m anhang också  berö rt frågan om  legitim ation av naprapater. I 
v årt land fö rekom m er inte heller någon utbildning av nap rapa te r, m edan en 
del and ra  länder gått in fö r utbildning av denna yrkeskategori.

M ed stöd av det som  ovan an fö rts an se r social- och hälsovårdsm iniste
riet a tt det ä r  ändam ålsenlig t a tt u tred a  m öjligheterna till en för de nordiska 
länderna gem ensam  utbildning för k irop rak to rer. E n gem ensam  utbildning 
kunde kom m a a tt innebära  att m an får till stånd  en sam ordnad grund för 
bedöm ning av legitim ationsfrågor för k irop rak to rer i de no rd iska länderna 
och even tuellt o ckså  gällande legitim ation av naprapater.

H elena  P esola  
Social- och  hälsov ård sm in is te r

K arl Johan  K rokfors
S ek re te ra re  fö r in ter

nationella  ä renden

H elsingfors den 6 sep tem ber 1988
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Helsingfors universitet1:

K iroprak tik  ä r  en m anipulativ  behandlingsm etod , som  ä r en  gren till den 
å r 1874 g rundade osteopatin . F a r till k irop rak tiken  anses vara  D aniel 
D avid Palm er. H uvud tesen  i k irop rak tiken  u tgår ifrån, a tt s tö rsta  orsaken  
till m änniskans sjukdom ar ä r  stö rn ingar i n ervsystem et. D et fö ro rsakas av 
felaktig ställning av leder (subluxation), som  korrigeras genom  m anipula
tion  av  ryggraden. Så frigörs å tk läm da nerver, blod- och lym fkärl, som  
löper genom  rotöppningen  i va ije  segm ent. G enom  a tt korrigera felställ
n ingar av leder bo tas sjukdom ar och  hälsan  fö rbä ttras, och inte enbart 
sm ärto r och  funk tionsrubbn ingar fö ro rsakade av sjukdom ar i rö re lseappa
raten .

R esu lta te t av den konservativa  behandlingen av sjukdom ar i rö re lseap 
p ara ten  b e ro r på ex ak th e t i bestäm ningen  av sjukdom en eller funktions- 
rubbningen , den spon tana  fö rbättringsbenägenheten  av sjukdom en och hur 
specifik behandlingen varit. I k irop rak tiken  görs förundersökningen  m anu
ellt, då  m an u n dersöker ställning av leder och ko to r, onorm ala rö re lseba
nor, passiv  rö rlighet av leder, fö rändringar i m jukdelarna, sm ärtpunk ter 
och m uskelåtstram ning .

En del k irop rak tiker u tn y ttja r också  röntgenundersökning . D en officiella 
radiologin har dock inte kunnat faststä lla  deras tolkning av röntgenbilderna 
eller fö rändringar fö ro rsakade av behandlingen. Således kan m an påstå , a tt 
undersökningsm etoden  ä r inexak t och behandlingen ospecifik.

D et har g jorts få kom parativa undersökn ingar av m anipulationens b e 
handlingsresu lta t. M ellan 1979—85 pub licerades e tt tio tal, och flerta le t av 
dem  innehåller m etodologiska felak tigheter. I d essa  undersökningar visade 
sig m anipulationens verkan  i ländryggraden snabb t, m en förblev kortvarig . 
I långvariga uppföljn ingar h a r den  inte kunnat bevisas v ara  b ä ttre  än andra 
behand lingsm etoder (källa 2). D et goda, ko rtvariga re su lta te t av ospecifik  
behandling belyses i en undersökning  som  u tfö rdes i H U C S -distrik tet. I 
den k o nsta te ra s  a tt e fte r behandlingen ca  70 %  av pa tien te rna  tyck te  sig ha 
få tt hjälp, v ilket a llm änt m o tsvarar p laceboresu lta t. D å hade 912 patien ter 
behand la ts sam m anlagt m ed 465 olika behandlingskom binationer. M ed 
u tgångspunkt från  de tta  kan m an inte säga, vilken behandlingskom bination  
som  skulle v ara  den s k  rä tta  behandlingsm etoden . B ehandlingen upplev
des i alla fall m estadels vara  bra. D en kiropraktiska behandlingen u tgör  
så ledes bara en ny behandlingskom bination .

Än så länge känner vi inte heller till. vilken betydelse  upprepade m ikro
traum an fö ro rsakade av m anipulationen på längre sikt har fö r ko tpelaren  
och ledbanden  eller andra  vävnader. K iroprak tiken  erb juder en lösning på 
det om fattande p roblem om rådet som  rö re lseappara tens sjukdom ar utgör. 
D en är således bara  e tt snävt och begränsat synsätt av denna sjukdom s
grupp.

Ifall m an påbörjar föreslagen kiroprak torub ildn ing , känns det förnuftig- 
tas t, a tt asp iran te rna  har genom gått fysio terapeutu tb ildn ing  sedan tidigare.
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Det verkar inadekvat a tt s ta rta  u tb ildningen från basn ivån . Fysio terapeu-
terna  får redan i sin utbildning kunskaper i följande om råden:

-  A natom i, fysiologi, patologi och biom ekanik .
-  B ehandlingar av degenera tiva  sjukdom ar i rö re lseappara ten  såsom  rö 

re lsebehandlingar, artiku la tion  (m obilisering av leder) och m anual trak- 

tion har cen tra l p lats i deras utbildning.
-  I u tb ildningen poäng teras dessu tom  psykosocia la  fak to rernas betydelse 

för den kliniska sjukdom sbilden och konvalescensen .
-  I F in land finns redan  sjukgym naster som  genom  fortbildning skaffat sig 

k unskaper om m anipulation.

H elsingfors den 27 sep tem ber 1988

H elsingfors un iversite t

Olli M äkelä  
D ekan

Uleåborgs universitet:1

K iropratik  är en med skolm edicinen parallell lärorik tn ing, som huvud
sakligen an vänder m obilisering av lederna i ryggkotpelaren  som  behand 
lingsm etod. M ed d essa  m etoder behandlas vid p rivatp ra tik  närm ast sm ärt
tillstånd hos rö re lseappara ten , m en m etoden används även mot andra 
sm ärttillstånd , allergi och in fek tionssym ptom  och till och  m ed d iabetes. De 
d iagnostiska m etoderna  som  används g rundar sig delvis på  skolm edicinska 
m etoder såsom  rön tgen , m en i k irop rak tiken  ä r g runderna  fö r u tvärdering  
av dem  inte kritisk t u tforskade och uppfyller därm ed inte k raven på m o
dern  sjukvård . D et är m etodens behandlingsform er som  m est avv iker från  
skolm edicinen. De är ofta till och  med m o tsa tta  m ed skolm edicinen. U pp
repad m anipulationsbehandling av lederna i ko tpelaren  m ot allergiska b e 
svär väcker m isstänksam het inte b a ra  hos rep resen tan te r av skolm edi
cinen utan  också  hos patien ter.

I de länder, speciellt i U SA , där k iroprak tik  varit tillåten  länge, har m an 
inte kunnat bev isa  något avgränsat om råde, där m an m ed hjälp av k iro
praktik  skulle ha nått k lart och väsentligt b ä ttre  resu lta t än m ed hjälp av 
skolm edicinska m etoder. Vi har e tt u tveck la t sjukvårdssystem  i F in land 
och sjukvården  kan tillfredsställa  v årdbehovet kvalita tiv t m ångsidigt och 
in ternationellt se tt högklassigt inom  alla de delom råden , där k iropraktik  
traditionellt används u tom lands. Således är det inte sannolik t a tt vi m ed 
hjälp av k iroprak tik  skulle nå b ä ttre  resu lta t än m ed skolm edicinens hjälp.

M otivet till legitim ering och utbildning av ny lärorik tn ing vid sidan av 
skolm edicinen skall vara  a tt m an når väsentlig  ny tta  för patien t i behand- 

1 Yttrandet översatt från  finska.
† 2 - A  825/s S upplem ent
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lingen av hennes sjukdom ar. D etta  nås inte m ed hjälp av k iroprak tiken . I 
de tta  avseende är det onödigt a tt s ta rta  utbildning och legitim era k iroprak
tiken i F inland.

U lleåborgs un iversite t hem stä ller högaktningsfullt a tt N ord iska  rådet 
inte skall vidta å tgärder för a tt s ta rta  sam nord isk  utbildning av k irop rak to 
re r och inte heller a tt legitim era k iroprak tiken .

U leåborg i sep tem ber 1988

Pekka Heikkinen 
F örv a ltn in g sd irek tö r

Hannu Pietilä  
B yråchef

Finlands stadsförbund:'

Såsom  det i m edlem sförslaget ko n sta te ras , finns det ingen organiserad  
k iroprak toru tb ildn ing  i N orden ; alla p rak tiserande k irop rak to rer har u tb il
dat sig u tan fö r de N ord iska  länderna. F ö r a tt övervaka dem  har m edicinal
sty relsen  endast en s .k .  negativ övervakningsm öjlighet. D en innebär att 
m edicinalstyrelsen  kan ingripa i verksam heten  ifall y rkesu tövare  har b e 
funnits u tfö ra  t. ex. sådana å tgärder som  tillhör läkaren.

R egistreringskom m issionen fö r sjukvårdsväsendet (1988/24), som  avgav 
sitt be tänkande i våras , föreslog inte heller en legalisering och registrering 
av k irop rak to rer eftersom  kom m issionen som  fördelningsgrund tog bl. a. 
den om ständigheten  a tt u tb ildningen har a rrangera ts i F in land, i vilket fall 
själva underv isn ingsprogram m en kan övervakas av m yndigheter.

U ppenbart ä r att m an i allt stö rre  u ts träckn ing  börjar e rkänna k iroprak
to re rs  och även nap rapa te rs  m öjligheter a tt ge vård  i vissa sjukdom still
stånd och a tt behovet av deras tjän ste r ökar. D ärför tills ty rker stadsfö r
bundets cen tra lby rå  in itia tivet, enligt vilket m an borde undersöka möjlig
heterna  att påbörja  en sam nordisk  utbildning och skapa en sam nordisk  
arbetsm arknad . Sam tidigt bo rde  m an även skapa enhetliga bestäm m elser 
om övervakning. L egitim ations- och reg istreringsförfarandet borde dock 
inte vara  e tt självändam ål, u tan  så  flexibla fö rfaringssätt som  möjligt borde

'  Y ttrandei ö versa tt frå n  fin sk a



13

användas. M an borde göra en k lar skillnad dels m ellan ju rid isk  kom petens 
för y rkesu tövning  och dels de uppgifter och yrken som  fö ru tsä tte r endast 
övervakning.

H elsingfors den 26 augusti 1988

F inlands stadsförbund

P ekka  A lanen 
V ice v erkstä llande  d irek tö r

M alti La iho  
S ek re te ra re  fö r h ä lsoärenden

Suomen kunnallisliitto (Finska kommunförbundet):

I F inland finns ingen k iroprak toru tb ildn ing . En dylik utbildning finns 
inte heller i de övriga nord iska länderna. D ärför kan en legitim ation av ki
ro p rak to rer inte heller införas.

Innan frågan om k iroprak toru tb ildn ingen  och å tgärderna  för legitim ation 
av k irop rak to re r i N o rden  u treds bör m an u treda  om  kiroprak tik  ger 
patien ten  m edicinsk hjälp eller in sk ränker sig åtgärden  till elim inering av 
sym ptom en på subjektiv  sm ärta . Sam tidigt skulle u tredas om utövningen 
av k iroprak tik  varit till förfång för pa tien te r som  fö r sam m a sym ptom  sökt 
vård hos personal som  fått m edicinsk utbildning. I d essa  frågor borde 
u tlå tanden  inhäm tas av specia lister på o rtoped i innan m an genom för en 
u tredning om sam nord isk  utbildning och en eventuell legitim ation av ki
rop rak to rer. D enna u tredning kunde m ycket väl genom föras på basen  av 
en sam nordisk  undersökning . D essu tom  skulle m an u treda  vilken standard  
och kvalitet utbildningen har t. ex. i U SA. F ör en klarläggning av kom pe
tensen  to rde inte nu finnas tillräckligt m ed uppgifter.

H elsingfors den 29 augusti 1988

Suom en kunnallisliitto

Olli K erola  
B yråchef

O uti R a itoaho  
Jurist

Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 30 augusti 1988fö rk la ra t sig 
avstå  frå n  a tt y ttra  sig i anledning av m ed lem sförslaget.
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Finlands svenska kommunförbund:

En kom m ission som  tillsatts av social- och hälsovårdsm in isterie t har 
nyligen u tre tt frågan om legitim ering av nya yrkesg rupper inom  hälso- 
vårdssek to rn  (K om m ittébetänkande 1988:24). B land de föreslagna nya 
yrkesg rupperna  återfanns inte k irop rak to rerna , varför frågan om  denna 
yrkesgrupps legitim ering inte fö r närvarande to rde vara  aktuell i F inland.

Fö rbundets by rå  har därem ot ingenting em ot a tt frågan om sam nordisk 
utbildning av k irop rak to rer u treds.

H elsingfors den 7 sep tem ber 1988

Finlands svenska  kom m unförbund 

K. J. Brunström
Erik N ylund

Finlands läkarförbund:

Den utbildning som  k irop rak to rerna  skaffat sig u tom lands växlar både 
till kvan tite ten  och kvaliteten . D en teo re tiska  grunden för k iropraktiken är 
också  en kontroversiell fråga. F in ländska läkare har i någon m ån erfaren 
he te r av sam arbete  m ed k iroprak to rer. Enligt en färsk enkätundersökning  
anser 28%  av läkarna i Finland att läkarna  oftare  kunde u tny ttja  k iroprak
tik i sitt arbete . F in lands läkarförbund  an se r a tt det kunde vara  en god 
lösning att göra en sam nordisk  u tredning av frågan. D ärem ot kan det först 
e fter noggrannare u tredn ingar bli aktuellt a tt i Finland ta  ställning till 
frågan om  legitim ation av k irop rak to rer och deras rä ttigheter i y rkesu töv 
ningen.

H elsingfors den 26 sep tem ber 1988

Finlands läkarförbund

Santero Kujala 
B iträdande v erksam hets ledare



15

Suom en lääkintävoim iste lijaliitto  -  F in lands fysio terapeu tfo rbund  rf. 
k onsta te ra r som  sitt ställn ingstagande a tt k iroprak tikeru tb ildn ing  inte bör 
o rdnas som  en ny grundyrkesu tb ildn ing . V årt hä lsovårdssystem  är inte i 
behov av en så  snäv grundutbildning. I kom pletteringsu tb ildn ingarna i 
F inland för både läkare och fy s io te rapeu te r ingår undervisning i denna 
ifrågavarande o rtopedisk-m anuella  terap in .

F ysio te rapeu te rnas specialiseringsprogram  i ortopedisk-m anuell terapi 
täcker i stö rre  om fattn ing och m era ingående de undersöknings- och be
handlingsm etoder som  används i k iroprak tiken . En fysio terapeu t som 
specialiserat sig på ortopedisk-m anuell terapi b eh ärsk ar redan  på basen  av 
sin grundutbildning m ånga flera undersöknings- och behandlingsm etoder 
än de som  används i k iroprak tiken . S ådana är exem pelvis undersökningar 
av m änniskans basa lrö re lse r och facilitering, sam t speciell undersökning 
och facilitering av m uskel-nervsystem et.

Sedan å r 1984 har m an i F in land haft specialiseringsutbildning i o rto p e
disk-m anuell terap i (utbildningen är 2,5 å r  lång). I dag har 27 fy sio terapeu 
te r  gått specialiseringen. F öre  d e tta , sedan år 1975 har fin ländska fysio te
rapeu te r avlagt O M T -exam en i N orge. Sju stycken  har avlagt denna exa
m en. F ö r tillfället går 10 fy s io te rap eu te r i F in land O M T-utbildning.

På lång sikt fö ru tsä tte r F in lands hälsopolitiska mål- och verk sam hets
program  att hä lsovårdspersonalen  har om fattande kunskaper i fö rebyggan
de av sjukdom  och sjukdom sorsaker.

På basen av d e tta  an ser F in lands fysio terapeu tfo rbund  att e tt snäv t, 
m etodcen tre ra t y rke inte främ jar d essa  m ålsättn ingar.

Vi fö reslår a tt man u ta rb e ta r den o rtoped isk-m anuella  terap iu tb ildn ing
en till en officiell sam nord isk  fortbildning för fysio terapeu ter.

H elsingfors den 8 sep tem ber 1988

Suom en lääkintävoim iste lija liitto  -  F in lands fysio terapeu tfo rbund  r. f.

Sinikka W esterm arck  
O rdförande

A nna-M aija  Laitinen  
O rg an isa tio n ssek re te ra re

Finlands fysioterapeutforbund r. y.:
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Hälsovårdens fackorganisation Tehy rf:

H älsovårdens fackorgan isation  T ehy  rf un d ers tö d er förslaget till u tred 
ning av utbildning, legitim ation och y rkesu tövning  för k iroprak torer.

T ehy anser a tt det vore m est ändam ålsenlig t a tt o rdna  utbildning för 
k irop rak to rer sam nord isk t som  fortb ildning fö r fysio terapeu ter. N ord iska 
hälsovårdshögskolan  i G öteborg  skulle vara  en m ycket läm plig u tb ild 
ningsplats.

H elsingfors den 22 augusti 1988

H älsovårdens fackorganisation  Tehy rf

A il a Jokinen  
O rdförande

Tuula P ilkänen  
S ekr. fö r u tb . är.

I s l a n d

Sundheds- og forsikringsministeriet (Heilbrigdis- og tryggingamálaráðune- 
ytið):1

K un en enkelt k irop rak to r har indtil nu opnået erhvervsre ttighed  i Is
land, og de islandske sundhedsm yndigheder e r  i ø jeblikket ikke in te resse
rede i, at d e r her o p stå r en talrig k irop rak to rstand .

M inisteriet m ener derfo r, at Island ikke e r in te ressere t i deltagelse i et 
arbejde, der ivæ rksæ ttes for fæ lles uddannelse  a f  k irop rak to rer i N orden , 
og er derfor imod det forslag, som  her frem sæ ttes.

R eykjavík, 8. ju li 1988

G udm undur B jarnason
Páll Sigurðsson

' Y ttrandet ö versa tt frå n  isländska .
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Islands Universitet, Det medicinske fakultet (Háskóli islands, Laeknadeild):1

D ette m edlem sforslag  har væ ret d rø fte t indenfor det m edicinske fakul
te t, og m an har indhentet ud ta le lser hos Stefån H araldsson , overlæ ge i 
ortopæ diske sygdom m e, og hos Jakob ína S igurðardó ttir , form and for den 
fysio terapeutiske retn ing i Islands U niversite ts m edicinske fakultet.

Faku lte te t konk luderer, at der ikke er grundlag for dannelsen  af et nyt 
speciale med kiroprak tik  indenfor sundhedssek to ren . De om råder, hvor 
kiropraktik  er bere ttige t, kan udm æ rket rum m es indenfor de v idenskabeli
ge græ nser, som  allerede findes: specielt læ gevidenskab og fysio terap i. Det 
m edicinske faku lte t e r derfo r imod en særlig grunduddannelse fo r k iro
p rak to re r, m en er indenfor sine ram m er in teressere t i at finde en berettiget 
plads for denne behandlingsform .

R eykjavík. 7. novem ber 1988

Þórður H arðarson  
D ekan

Islands lægeforening hänvisar i skrivelse den  7 sep tem ber 1988 till y ttra n 
de av den 11 augusti 1988 frå n  F oreningen a f  fy s iu rg er  og rehabiliterings
læ ger (se nedan).

Foreningen af fysiurger og rehabiliteringslæger (Félag i si. orku- og endurhæ- 
fingalækna):1

Foreningen har indhen te t oplysn inger om  udenlandske undersøgelser af 
k irop rak to rers uddannelse og v irksom hed . D et har vist sig. at kiropraktik  
er et fag, som ikke kan godkendes udfra videnskabelige forudsæ tninger.

Det er bevist, at k iroprak tik  in tet kan tilbyde, som  sundhedsvæ senet 
ikke allerede er i stand til at tilbyde. Foruden  læ ger beskæ ftiger fysio tera
peu ter sig m ed tilsvarende behandlingsm etoder (m anipulation). D en del af 
behandlingen, som  beny ttes m od f. eks. ryggener har dog væ ret overvu rde
ret, idet indikationen for denne behandling mod ryggener da også er m eget 
vag.

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  isländska .
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D et skal da  også tages i betragtning, at hvis k irop rak to rer au to riseres vil 
det m edføre en betragtelig  om kostningsforøgelse indenfor sundhedsvæ se-

Foreningen anser m edlem sforslaget for at væ re dårligt m otiveret, og der 
findes i d e t ingen retfæ rdiggørelse fo r at påbegynde et nord isk  sam arbejde 
på dette  om råde.

R eykjalundur, 11. august 1988

F or besty re lsen  i Foreningen af fysiurger og rehabiliteringslæ ger

M agnus Olason  
Formand

N o r g e

Kultur- og Vitenskapsdepartementet:

På nåvæ rende stadium  finner K ultur- og v itenskapsdepartem en te t det 
m est naturlig  at Sosia ldepartem en te t fo re ta r en fø rste  vurdering av beho
vet for utdanning av k irop rak to rer og ta r stilling til om en felles nordisk 
utdanning vil væ re en hensik tsm essig  løsning.

Spørgsm ålet om  sam nord iske regler for legitim ering og y rkesu tøvelse  
m å også i fø rste  rekke vurderes av S osia ldepartem entet.

K ultur- og v iten skapsdepartem en te t vil holde seg orien tert om S osialde
partem en te ts vurdering og den videre behandling av m edlem sforslaget.

O slo, 15. august 1988

E tte r fullm akt

Olav N yham ar 
B yråsjef

H ans Berg  
F ørstekonsu len t

Sosialdepartementet:

Spørsm ålet om felles u tdanning hører prim æ rt inn under K ultur- og 
v iten skapsdepartem en te ts an svarsom råde, m ens spørsm ålet om  autorisa-
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sjon h ø rer inn u n d er S osia ldepartem en te t. D et er nylig beslu tte t å  innføre 
offentlig godkjenning av k iro p rak to re r i N orge.

De øvrige nord iske land a rbe ider m ed tilsvarende spørsm ål, m en det er 
usikkert orn alle landene vil inføre legitim asjon, f. eks. D anm ark. I Sverige 
er det så  vidt vi vet a llerede innført en au to risasjonsordn ing . F ra  norsk  side 
vil vi ikke ha noe å innvende m ot en u tredning  av m ulighetene for felles 
nord iske re ttsreg le r u nder fo ru tse tn ing  av at den  nylig innførte autorisa- 
sjonspraksis opp re ttho ldes.

D et e r  nedsa tt en arbeidsg ruppe som  følger opp overenskom sten  om 
felles nord isk  a rbeidsm arked  fo r helsepersonell.

O slo, 13. sep tem b er 1988

E tte r fullm akt 

Thom as M auritzen
Ø ystein O pdahl

Den norske lægeforening:

De prob lem stillinger som  re ises om kring k irop rak to rers  v irksom het og 
u tdannelse  i m edlem sforslaget til N ord isk  Råd er vel k jente også i N orge. 
M an vil her vise til den d iskusjon  og d eba tt som  v a r om kring en offentlig 
utredn ing  i N orge (N O U  1985: 10 A uto risasjon  av k iroprak to rer).

De fleste av L æ geforen ingens sy nspunk ter på denne u tredningen vil 
fo rtsa tt ha gyldighet også fo r det forslag som  nå  er re ist i N ord isk  Råd. 

Den norske læ geforening gikk i m ot au to risasjon  av k iro p rak to rer ut fra:
-  at k iroprak tikk  i N orge b lir p rak tise rt svæ rt varierende når det gjelder 

om fang, kvalitet og d iagnostisk  spennvidde,
-  a t det ” k iro p rak tisk e”  håndgrep  av  m ange k irop rak to rer b rukes ved 

tils tander d e r slik behandling aldri e r  dokum en tert å  ha verdi, og
-  at m an i N orge har en yrkesg ruppe som  d ek k er de m edisinske behov for 

m anipulasjonsbehandling , nem lig fy s io te rap eu te r m ed e tteru tdannele  i 
m anipulasjonsbehandling .
Forsk jellen  m ellom  de to  g rupper som  b en y tte r m anipulasjon av ryggra

den spm  behandlingsform  i N orge i dag ligger ikke i at m anuell terapi 
(håndgrep) ben y ttes , m en i den teo re tiske  bakgrunn fo r hvordan  den b ru 
kes og hvordan  den v irker.

M ens fy sio terapeu tene  hen te r sitt teo re tiske  grunnlag i den m edisin som 
bygger på  naturv itenskapelig  basis, har k iroprak to rene  en teo re tisk  bak 
grunn for sin v irksom het som  er en v idereutvik ling  av det kvasifilosofiske 
system  som  Palm er fo rm ulerte  i 1890-årene.

Det er vanskelig å finne ut hva dagens kiropraktikk står for, men det er 

†3-A  825/s Supplement
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enda vanskeligere i dag å finne ut hva den enkelte k iroprak to r s tå r for. I 
USA  finner man flere g rupper som  befinner seg på ulike s teder på en linje 
som  strek k er seg fra Palm ers m etafysikk til en nøktern  ryggradsorien tert 
behadnlingsfilosofi som  er tilpasset dagens m edisinsk-vitenskapelige kunn 
skaper. D en behandlingsv irksom het den siste gruppe k irop rak to re r u tøver 
er i sitt vesen m eget lik den som  de m anuelle fy s io te rapeu te r driver.

Av g runner som  ovenfo r nevnt m ener L æ geforeningen at det utdan- 
ningsm essige og teo re tiske  grunnlaget for k iroprak tikk  bygger på et høyst 
uk lart og ikke naturv itenskapelig  grunnlag. De fo ru tse tn inger som  vårt 
sam funn hittil h a r bygget på, og som  Læ geforeningen m ener vi fo rtsa tt må 
bygge på når det g jelder å godkjenne nye yrkesgrupper, e r  at utdanning, 
klinikk og forskning i norsk  helsevesen , er en helhet m ed et felles viten- 
skaps-teo re tisk  grunnlag. N ye diagnostiske og behandlingsm essige m eto 
der må p røves og dokum enterers m ed anerk jen t m etodikk før de får 
sam funnets godkjenning.

Den norske læ geforening anser im idlertid at m anipulasjonsbehandling 
kan ha verdi i behandling av en del alm innelig forekom m ende sm erte til
stander i ryggen. Selv om  det ikke i det lange løp synes å væ re m er 
effektiv t enn andre behandlingsform er, kan det gi ko rttidseffek t som  er 
raskere  og bedre enn andre behandlingsform er.

Vi vil im idlertid p resisere  at m anipulasjonsbehandling  bare er et e lem ent 
i en lang rekke alternative  og til dels supplerende behandlinger av ryggli
delser. D et er uforsvarlig  å basere en hel y rkesu tøvelse  på en spesiell 
behandlingsform , slik k irop rak to rene  gjør; de vil da lett kunne overdrive 
behandlingen ved lidelser der den v irker, og vil også kunne bruke behand
lingen ved tils tander der den ikke e r  berettiget. Og ved enkelte tils tander er 
m anipulasjonsbehandling  også d irek te  skadelig.

U t fra det ovenstående vil Læ geforeningen væ re svæ rt be tenk t over, og 
d irek te  fraråde , å vurdere  u tdannelse  av k iro p rak to rer e tte r  m ønster fra 
U SA , m ed bare  den forskjell at u tdannelsen  foregår i N orden .

Im idlertid kan D en norske læ geforening tenke seg å  stø tte  en u tredning 
som  innebæ rer en drøftelse  av hvordan  m an i N orden  skal innpasse og 
u tdanne y rkesu tøvere  for m anipulasjonsbehandling, som  en del av det 
behandlingstilbud som  gis i helse tjenesten .

D enne behandlingsform  m å im idlertid  bygge på de sam m e v itenskapeli
ge grunnprinsipper som  helse tjenesten  forøvrig  u tdannes og a rbeider e tter. 
I praksis vil de tte  bety  at u tdannelsen  m å legges til et un iversitetsm iljø  som 
har den nødvendige m edisinsk-faglige ekspertise  på  de tte  om rådet.

U t fra d isse fo ru tse tn inger vil også D en norske læ geforening væ re in te
re sse rt i å delta  i en slik u tredningsgruppe, om  det m åtte væ re ønskelig.

B eng t-L asse  L und  
G en era lsek re tæ r

Terje Vigen

O slo, 22. august 1988
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Norske fysioterapeuters forbund (NFF):

N F F  har tidligere u tta lt seg til det norske S torting  og det norske Sosial
d epartem en t vedrø rende au to risasjon  av k irop rak to rer i N orge. Vi viser 
her til vedlegg I og vedlegg II i denne saken.

På bakgrunn av sakens utvikling i N orge og innføringen av autorisasjon 
for k irop rak to re r, finner N F F  det naturlig  å anbefale at den norske delega
sjonen går inn fo r en sam nordisk  au to risasjonsordn ing  for k irop rak to rene . 
N F F  m ener im idlertid at disse sam nord iske reglene må væ re tilsvarende de 
regler som gjelder for norsk  au torisasjon .

N orske  fy s io te rapeu te rs fo rbund  kan ikke  gå inn fo r etab lering  av en 
egen, sam nordisk  u tdann ingsinstitusjon  i k iroprak tikk . N F F  m ener at ki
rop rak to rernes u tdanning  e r for snever og for spesialisert. Vi viser her til 
underv isn ingsp lanene som  frem kom m er i N O U  1985:10. K iropraktikken

N orske fy s io te rapeu te rs forbund kan ikke  gå inn for e tablering  av en 
egen, sam nordisk  u tdanningsinstitusjon  i k iroprak tikk . N F F  m ener at ki
rop rak to rernes u tdanning  e r fo r sn ev er og for spesialisert. Vi viser her til 
underv isn ingsp lanene som  frem kom m er i N O U  1985: 10. K iroprak tikken  
vektlegger først og frem st undersøkelse  og behandling av ryggsøyle og 
bekken. K iroprak tiske  g rep , som  e r den behandlingsm etode k irop rak to re
ne beny tte r, b lir e t u tilstrekkelig  og ensidig tilbud for pasien te r m ed belas t
ningslidelser -  som  er den gruppe k iroprak to rene  hovedsakelig  behandler.

N F F  m ener at fy s io te rap eu te r og leger m ed v idereutdanning i manuell 
terapi har en kva lita tiv t b ed re  u tdanning  ved at de i tillegg til å  kunne u tøve 
m anipulasjon, også kan vurdere  og even tue lt velge å u tøve annen type 
behandling.

Siden 1955 har fy sio te rap eu te r i N orge hatt m ulighet til å  v idereutdanne 
seg innen m anuell te rap i. D enne videreu tdanningen  dekker k iroprak tik 
kens arbeidsom råde i tillegg til at den gir et b redere grunnlag for vurdering 
og behandling av ulike pasien tg rupper. V idereu tdanningen  e r bygget opp 
av norske fy s io te rap eu te r i sam arbeid  med fy s io te rapeu te r og leger fra 
N orge, Sverige, D anm ark , E ngland. U SA , T sjekkoslovakia  m .fl. og med 
organisasjoner som  D en norske  Læ geforening, og O rtopediske foreninger i 
Sverige og D anm ark , N ord isk  forening for m anuell m edisin , N ord isk  spe- 
sial-gruppe fo r M anuell te rap i, m. fl. D en norske v idereu tdanningen  i M a
nuell terap i e r  i dag m ønste r fo r lignende u tdanninger i en rekke land rundt 
om i verden .

F ra  og m ed 1989 vil Fysio terap ihøgsko len  i O slo, i sam arbeid  med 
N orske fy s io te rapeu te rs forbund og fo rbundets faggruppe for M anuell 
te rap i, igangsette det fø rste  p røvep rosjek te t fo r et 2-årigt heltidsstud ium  i 
M anuell terapi.

N F F  innser at en k irop rak to ru tdann ing  i N orden  selvfølgelig vil gjøre 
det enk lere  fo r de no rd iske lands helsem yndigheter å  føre tilsyn og kontroll
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m ed innhold og nivå i en slik utdanning. N F F  m ener im idlertid at dette 
ikke kan væ re tilstrekkelig  grunn for å e tab lere  en egen, ny u tdanning i en 
m etodikk som  filosofisk og h istorisk  stå r relativt fjernt fra de nordiske, 
helsefaglige u tdanninger. N F F  vil peke på at forslaget også er i strid med 
de p laner og signaler som  er gitt i N orge med hensyn til offentlig helsepla
ner og p laner for høyere utdanning.

N F F  m ener at det ville væ re naturlig  å  satse  på en fo rtsa tt oppbygging av 
et nord isk  u tdanningstilbud i M anuell te rap i, frem for å starte  en ny nordisk 
skole i k iroprak tikk . N F F  ber derfor om at N ordisk Råd vurderer e tab le
ring av en fellesnordisk  v idereu tdanning  i M anuell terapi som et alternativ  
til etablering  av en ny skole fo r k iroprak tikk . D ette vil ikke bare være en 
kvalitativ t bedre løsning, som  gir de nordiske helsem yndigheter full mulig
het til påvirkning og kontro ll av u tdanningens innhold og varighet, men 
dertil også væ re atskillig rim eligere.

N orske fy sio terapeu ters forbund s tø tte r forslaget om felles nordisk legi
tim ering/autorisasjon  av k iroprak to rer. Slik au torisasjon  bør være tilsva
rende den au torisasjon  som  er gitt k irop rak to rer i N orge.

N F F  kan ikke  s tø tte  e tablering  av en egen utdanning/u tdanningsinstitu 
sjon for k irop rak tikk  i N orden . E tte r N F F s skjønn finns det allerede et 
v idereutdanningsopplegg i M anuell terapi som  også kvalifiserer til å  utøve 
k iroprak tisk  v irksom het. N F F  vil fo reslå  at denne v idereutdanningen gis 
offentlig godkjenning og e tab leres som  et v idereutdanningstiibud for fysio
te rap eu te r i de nord iske land. N F F  vil foreslå at videreutdanningen e tab le
res i N orge og knyttes til en av de norske fysio terapihøgskolene.

O slo, 18. august 1988

N orske fysio terapeu ters forbund

R obert R ustad  
N estled er

Fysioterapihøgskolen i Oslo:

 H øgskolen k jenner også til den u ttalelse N orske F ysio terapeu ters
Forbund ga i sakens anledning. Som det frem går av forbundets brev (se 
ovan), foreslås det at a llerede eksisterende v idereutdanning i M anuell 
Terapi gis offentlig godkjenning og at utdanningen gjøres til et tilbud for 
fy s io te rapeu te r i de nord iske land. Som  sådan vil den væ re et godt a lte rn a
tiv til e tablering  av en egen utdanning for k irop rak to rer.

En slik løsning vil væ re i sam svar m ed det socialm inister H arlem  pekte 
på allerede i 1950 å rene , og p ro fesso r Ivar Alvik (A lvik-kom iteen) i 1960- 
årene, som  også g jen tatte  ganger har væ rt fo reslå tt av N orske F ysio te ra 
peu te rs F orbund  og, i de senere å r, av fysio terapihøgskolene.
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Fysio terap ihøgsko len  i O slo , i sam arbeid  m ed N orske  F ysio te rap eu te rs  
F orbund  s ta rte t i 1987 arbeidet m ed å revu rdere  de nåvæ rende u tdann ings
p laner fo r v idereu tdann ing  i M anuell T erap i. F ra  ja n u a r  1990 er det p lan
lagt igangsetting av et 2 - 2  1/2 års stud ium  i M anuell T erap i basert på  en 
offentlig godkjent studieplan .

M anuell T erap i e r  en  v idereu tdann ing  fo r fys io te rapeu te r. U tdanningen  
går o v e r 3 å r  og bygger på g runnutdanning  ved en 3-årig fysio terapihøgsko- 
le og 2 års y rkesp raksis . I s tud iet legges spesiell vek t på undersøkelse  av 
m enneskets bevegelser og spesifikke undersøke lse r av leddenes funksjon 
og tils tø tende b lø tdeler (m uskler, ledd , sener, nerver, hud). M anuell T e ra 
pi har en 35 års trad isjon  i N orge og har frem  til idag væ rt o rgan isert i regi 
av N orske  F y sio te rap eu te rs  F orbund .

Idag har ca  140 fy sio te rap eu te r slik tilleggsutdannelse. N orske  fy s io te ra 
p eu te r har underv ist kolleger og leger over hele verden  i M anuell T erapi. 
Idag finnes det slik v idereu tdanningstilbud  i flere land i E uropa, N ew  
Z ealand , A ustra lia , U .S .A . osv .

M anuell T erap i e r  en betegne lse  på fy s io te rapeu te rs v idereutdanning 
nasjonalt og in ternasjonalt. Sam tidig e r  det e t begrep  som  i u tlandet b en y t
tes for å betegne de spesielle tekn ikkene som  blir b ruk t av leger, osteopa- 
te r, k iro p rak to re r og spesia lu tdannede fy sio terapeu ter. Felles for tekn ik 
kene e r selve m anipulasjonsgrepet.

D et som  skiller fy sio te rap eu te r fra k irop rak to rer er at de også kan 
vurdere og even tue lt u tøve annen  type behandling. D ette er vesentlig  for 
m ennesker m ed belastn ingslidelser som  e r den  aktuelle pasien tgruppe når 
det gjelder de nevnte  tekn ikker.

H ovedhensik ten  m ed de tte  b revet e r  å bekrefte  at F ysio terap ihøgskolen  
i O slo i løpet av innevæ rende å r vil frem legge et forslag til ny studieplan  
innen M anuell T erap i. Vi går u t fra  at N ord isk  Råd er in te ressert i at det 
arbeides m ed revurdering  av v idereu tdann ingen  i M anuell T erap i og høg
skolen vil oversende de nye planene så  snart de foreligger.

O slo, 20. ja n u a r  1989

M ette  Sveram  
R ek to r

Norsk kiropraktor forening:

N orsk k irop rak to r forening stiller seg positiv  til et tiltak fra N ord isk  Råd 
om sam ordning av en nordisk  u tdannelse  for k iroprak to rer. En sam ordning 
av legitim ering vil kun væ re en naturlig  oppfølging. De nordiske lands 
respek tive k iroprak to rfo ren inger e r  blitt enige om å oversende en felles 
u tta le lse  om denne sak. D en skal leveres innen I. sep t. Vi henviser til
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denne. Im idlertid  vil N orsk  k irop rak to r forening (N .K .F .)  gjerne benytte  
anledningen til å  frem m e noen sy nspunk ter overfo r den norske delega
sjonen.

De skandinaviske k iroprak to rfo ren inger har allerede begynt planlegging
en av en nord isk  k irop rak to ru tdanne lse , og O dense U niversite t har pekt 
seg u t som  det b este  sted , b l.a . fordi det her a llerede e r et m edisinsk/ 
k iroprak tisk  miljø, fordi un iversite te t har vist en abso lu tt in teresse , og 
fordi det p asser at en  slik u tdannelse  blir lagt til D anm ark, hvor det stø rste  
antall k irop rak to rer p rak tiserer.

D et er viktig a t uddannelsen  skjer på  un iversite tsn ivå  slik at d e t faglige 
u tdannelsesn ivå  blir likt over hele verden . E C C E  (E uropean  C ouncil o f 
C h iropractic  E ducation) er det organ som  u ta rbe ider kravene til europeisk  
k irop rak to ru tdanne lse . D eres krav  tilsvarer k ravene i liknende o rganer i 
andre verdensdeler. N orske  m yndigheter e r  tidligere invitert til å delta  i 
E C C E , m en avslo . Det e r  viktig at en  nord isk  u tdannelse  oppnår godkjen
nelse av de tte  godkjennelsesorgan . Vi håper den norske delegasjonen vil 
stø tte  d e t frem satte  forslag. D et ville væ re et s to rt skritt i bekjem pelsen av 
m uskelsk jelettlidelser hos de nord iske lands befolkninger.

O slo, 11. august 1988

K yrre M yhrvo ld  
F orm ann

S v e r i g e

Socialstyrelsen:

A lternativm edicinkom m ittén  avgav 1987 delbetänkandet (SO U  1987: 12) 
legitim ation fö r v issa k irop rak to rer. U tredningen  föreslog bl. a. a tt legiti
m ation införs för k iro p rak to rer m ed särskilt kvalificerad  utbildning, s. k. 
D r’s o f C h iropractic . De k irop rak to rsko lo r som  åsyftades återfinns huvud
sakligen i U SA . I de nord iska länderna saknas jäm fö rba r utbildning för 
k irop rak to rer.

B etänkandet har rem issbehand la ts. Socialsty relsen  har tillsty rk t u tred 
ningens förslag, främ st med hänsyn till de vårdsökandes in tressen . S tyrel
sen fram höll dock a tt e tt fö rfarande m ed legitim ation k räver a tt styrelsen  
har en egen kunskap  om  utbildningens innehåll och kvalitet, något som 
idag inte är fallet, e ftersom  utbildningen u teslu tande anordnas i utom nor- 
diska länder. D enna svaghet i u tredningens förslag to rde på sikt bäst kunna 
undanrö jas genom  en svensk eller sam nord isk  utbildning av k iroprak to rer.

M ot denna bakgrund tillsty rker socialsty relsen  m edlem sförslaget a tt en 
u tredning genom förs om m öjligheterna till en för de nord iska länderna
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gem ensam  utbildning för k iro p rak to rer, liksom  till likalydande rä ttsreg ler 
rö rande k irop rak to rers  legitim ation och yrkesutövning.

S tockholm  den 31 augusti 1988

Enligt socia lsty re lsens beslu t 

L e i f  G udm undson

Riksförsäkringsverket (RFV):

I rem issy ttrande  den 20 augusti 1987 över A lternativm edicinkom m itténs 
delbetänkande (SO U  1987: 12) (se B ihang) L egitim ation för vissa k irop rak 
to re r har verket ställt sig positiv t till a tt D r’s o f C hiropractic skall kunna få 
legitim ation i Sverige sam t a tt de inordnas i den allm änna sjukvården 
genom  vårdav ta l m ed sjukvårdshuvudm annen . V erket har -  i sam stäm 
m ighet m ed A lternativm edicinkom m itténs förslag  -  också  anse tt a tt de 
u tb ildningar i U SA  och C anada som  godkänts av C ouncil o f C hiropractic 
E ducation  (C C E) sam t de u tb ildningar i England och A ustralien  som av 
E uropran  C h iropractic  U nion bedöm ts likvärdiga med d essa  bör uppställas 
som  ett av v illkoren  för legitim ation. D enna utbildning bör kom pletteras 
m ed prak tisk  tjänstgöring  inom  svensk  sjukvård  och kunskaper om  svensk 
hälso- och sjukvårdslagstiftn ing .

V idare har verket i sitt y ttrande  ko n sta te ra t a tt den in ternationella  
e rfarenheten  av k irop rak to re rnas verk sam het visat på relativ t goda b e 
handlingsresu lta t. V idare har verket fram hållit a tt sjukdom stillstånd i rö 
re lseorganen  ofta fö rekom m er och att d e tta  innebär höga kostnader för 
sjukvården  och den allm änna försäkringen . V erket ansåg det därför m oti
vera t a tt ge den verk sam het som  bedrivs av D r’s o f C hiropractic ett 
officiellt erkännande och en väl definierad roll inom  diagnostik  och b e 
handling av funk tionsrubbn ingar och sm ärttillstånd  i rörelseorganen .

M ed hänvisning till vad ovan sagts sam t då den utbildning som  leder 
fram  till D r’s o f C h iropractic  endast finns att erhålla u tom lands finner 
riksfö rsäk ringsverket det rimligt a tt för Sveriges del u treda  m öjligheterna 
a tt in rä tta  statlig u tbildning för k irop rak tisk  verksam het. V erket har inget 
a tt invända m ot a tt u tredningen sker i no rd isk t sam arbete  m ed inriktning 
på a tt åstadkom m a en fö r de nord iska  länderna gem ensam  utbildning. 
V erket an ser det dock  väsentlig t a tt b ehovet av p rak tisk  tjänstgöring inom 
offentlig sjukvård  och utbildning i hälso- och sjukvårdslagstiftn ing inklusi
ve socialförsäkringslagstiftn ing noga övervägs m ed hänsyn till fö rhållande
na i de olika nord iska  länderna.

Om en sam nord isk  u tbildning kom m er till stånd  finner verket det n a tu r
ligt och ändam ålsenlig t a tt denna utbildning får ett sådant innehåll att
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fö resk rifter om erhållande av legitim ation och behörighet a tt u töva yrket 
kan u tform as så lika som  m öjligt fö r de nord iska länderna.

S tockholm  den 4 augusti 1988

På riksfö rsäk ringsverkets vägnar 

B jarne A lm ström
Barbro Wall

B IH A N G

Uttalande till socialdepartementet angående betänkandet (SOU 1987:12) 
Legitimation för vissa kiropraktorer

Sam m a n fa ttn in g
R iksförsäkringsverket instäm m er i huvudsak  i de bedöm ningar som  

redov isas i be tänkande t och har inget a tt erin ra  mot förslaget a tt gruppen 
D r’s o f C hiropractic  skall kunna få legitim ation i Sverige. V erket instäm 
m er även i a tt dessa anslu tas till den allm änna sjukvården genom  vårdavtal 
m ed sjukvårdshuvudm annen .

K iropraktorutbildningen (kap  5)
R iksförsäkringsverket har inget a tt erin ra  m ot A lternativm edicinkom - 

m itténs förslag att som  villkor för legitim ation som  k iroprak to r i Sverige 
uppställa  som  krav dels de i avsn itt 5.1 uppräknade u tb ildningarna dels 
p rak tisk  tjänstgöring inom  svensk sjukvård  och kunskaper om svensk 
hälso- och sjukvårdslagstiftn ing. V erket instäm m er också  i kom m itténs 
förslag att ge socialsty relsen  i uppdrag a tt u ta rb e ta  rik tlin jerna för denna 
tilläggsutbildning. Skäl till d e tta  är följande.

I Sverige finns cirka 70 D r’s o f C hiropractic  och y tterligare drygt 470 
personer som  kallar sig k irop rak to r. Skillnaden m ellan de två g rupperna är 
enligt verkets uppfattn ing  m ycket viktig att uppm ärksam m a. D r's  o f C hi
ropractic  har en väldokum enterad  utbildning och är i Sverige organiserade 
i Svenska C hiroprak to rsä llskapet m edan den and ra  gruppen bestå r av 
p ersoner m ed m ycket varierande bakgrund och nivå av utbilding. D r’s o f 
C hiropratic har i m ånga länder få tt sam hällets erkännande. D eras u tb ild 
ning ä r lång nog a tt jäm föras m ed högskoleutbildning och har sto ra  likheter 
med läkarutbildningen.

A nvändn ing  av röntgen (kap. 6.3.3)
R iksfö rsäkringsverket an slu te r sig till A lternativm edicinkom m itténs fö r

slag a tt k irop rak to rerna  inordnas i sjukhusens röntgenserv ice. V erket an 
ser a tt p a tien tavg ifterna hos en k irop rak to r även  skall innefatta rön tgenun
dersökning. Skälen till de tta  ä r  följande.

R öntgenavdelningar drivs i dag huvudsakligen av sjukvårdshuvudm än
nen. D essa ger service åt såväl den offentliga som den p rivata  vården. 
V erket an ser därfö r a tt även k irop rak to rernas behov av röntgenservice bör 
anordnas i den befintliga organ isationen . D å patientavgiften vid läkar-
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v årdsbesök  även  innefa tta r rön tgenundersökn ing  e fter rem iss från  läkaren  
b ö r också  rön tgenundersökn ing  efter rem iss från  en k irop rak to r innefattas 
i patien tavgiften  vid k irop rak to rbesöket.

L eg itim a tion  (kap. 7)
R iksfö rsäk ringsverket har inget a tt erin ra  m ot A lternativm edicinkom - 

m itténs förslag  a tt d e t införs legitim ation som  hälso- och sjukvårdspersonal 
av de k iro p rak to re r som  tillhör g ruppen  D r’s o f C hiropractic .

D en in ternationella  erfa renhe ten  av k irop rak to rernas verk sam het v ittnar 
om  en hög grad  av kom plikationsfrihet e fter k irop rak tisk  behandling sam t 
ävert re la tiv t goda behand lingsresu lta t.

M ed hänsyn  till a tt sjukdom stillstånd  i rö re lseo rganen  fö rekom m er så 
ofta sam t a tt d e tta  innebär höga kostn ad er fö r sjukvården  och den allm än
na försäkringen  an se r ve rk e t a tt det ä r  sam hällsekonom isk t m otivera t a tt 
ge den verk sam het som  bedrivs av D r's  o f C hiropractic  e tt officiellt e rk än 
nande och en väl defin ierad  roll inom  diagnostik  och behandling av funk- 
tionsrubbn ingar och  sm ärttills tånd  i rö re lseo rganen .

E rsättn ing  genom  allm än fö rsäkring  (kap. 8)
R iksfö rsäk ringsverket an ser, i likhet m ed A lternativm edicinkom m ittén , 

a tt k iro p rak to rern a  b ö r få  del av sam hällsstödet genom  vårdav ta l med 
sjukvårdshuvudm ännen .

A tt vård  som  bedöm s erforderlig  skall finnas tillgänglig på lika villkor för 
alla  är en grundläggande u tgångspunkt för sam hällets hälso- och sjukvård 
och för socialförsäkringen. V erket an ser a tt D r 's  o f C hiropractic  bör vara 
en värdefull kom plettering  till den trad itionella  sjukvården  för pa tien ter 
m ed ryggsjukdom ar sam t även  sam hällsekonom isk t m otiverad . F ö r närv a
rande d rabbas p a tien te rna  av höga behandlingsavgifter, som  kom m ittén  
påpekar i s itt be tänkande . F ö r a tt de som  behöver vård  av k irop rak to r skall 
kunna få det på  lika v illkor dvs. till en och sam m a patien tavgift an ser 
verke t a tt de k irop rak to rer som  tillhör g ruppen D r’s o f C hiropractic  bör 
inordnas i den allm änna sjukvården .

R iksfö rsäk ringsverket finner det naturligt a tt k irop rak to re rna  inordnas i 
sjukvårdshuvudm ännens p lanering av s jukvårdsresu rserna  genom  vård av 
tal m ed sjukvårdshuvudm ännen , eftersom  det är sjukvårdshuvudm ännen  
som  har an sv a re t fö r såväl sjukvård  som  förebyggande in sa tse r åt befo lk
ningen och  som  även  har e tt to ta lt ekonom isk t p rio rite ringsansvar som  
om fattar även  p riva ta  vårdg ivare . V erket får i d e tta  sam m anhang k largöra 
a tt kom m itténs förslag  om  up p rä ttan d e  av vårdav ta l inte innebär a tt k iro
p rak to re rn a  ino rdnas i sjukförsäkringen u tan  i sjukvårdshuvudm ännens 
vårdplanering. G enom  vårdav ta le t b lir e rsä ttn ingen  till k irop rak to rn  helt 
och hållet en sak m ellan denne och  sjukvårdshuvudm annen  och övriga 
adm in istra tiva  och  försäkringsm ässiga frågor regleras genom  vårdav ta le t. 
F ö r pa tien tavgiften  gäller dock  enligt fö rordningen  1984:908 sam m a av 
giftsbelopp och högkostnadsskydd  för behandling enligt vårdav tal som  för 
behandling i sjukvårdshuvudm annens egen regi.

Sjukskrivn ingsfrågan  (kap. 8.2.2)
R iksförsäkringsverket an slu te r sig till A lternativm edicinkom m itténs fö r

slag att inte ge k iro p rak to rern a  rä tt a tt u tfä rda  sjukintyg.

K. G. Scherm an
Barbro Wall

Stockholm  den 20 augusti 1988
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Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ):

A lternativm edicinkom m ittén  lade fö r drygt e tt å r sedan i e tt be tänkande 
(SO U  1987: 12) fram  e tt förslag  om  legitim ation av v issa k irop rak to rer, 
D r’s o f C hiropractic . I sitt y rkande (se bihang) till socia ldepartem en te t 
över d e tta  betänkande av sty rk te  U H Ä  kom m itténs förslag.

Till stöd fö r sin negativa inställning anförde U H Ä  e tt flertal m otiv , som  i 
tilläm pliga de la r gäller även nu, då i princip  sam m a fråga väckts i N ord iska 

rådet.
I fö rslaget till N o rd iska  råd e t om  legitim ation av k irop rak to re r anförs 

inga sakargum ent som  ger U H Ä  anledning att om pröva sitt tidigare ställ
n ingstagande.

M anipu la tionstekn ik

D en fö rs ta  fråga som  m åste  ställas m ed anledning av förslaget om 
utbildning och legitim ation av k iro p rak to re r ä r  om  m anipulationstekniken 
så  som  den tilläm pas av k iro p rak to re r kan bev isas vara  en effektiv och 
säker behandlingsm etod.

E nligt vad U H Ä  har erfarit saknas tillräckliga kunskaper om effek terna
-  positiva såväl som  negativa -  av  den  m anipulationsteknik  som  tilläm pas 
av t. ex. D r’s o f C hiropractic .

E tt flerta l ex p erte r hävdar a tt det fo rtfarande inte finns fo rskningsresu l
ta t och em piriska undersökn ingar som  ger belägg fö r a tt m an ipulationstek
niken är effektiv  och inte innebär e tt o accep tabelt risk tagande fö r patien-

H ittills h a r det inte heller pub licera ts någon svensk  vetenskaplig  u nder
sökning om  m anipulationsbehandling där k irop rak to rer m edverkat -  de tta  
tro ts  a tt a lte rnativm edicinkom m ittén  och tidigare också  m edicinalansvars- 
kom m ittén  fö rsök t initiera  sådana undersökningar.

Sam nord isk  u tbildning och legitim ation

Så tillv ida instäm m er U H Ä  m ed fö rslagsställarna a tt utbildning och 
legitim ation ä r frågor som  m åste  u tredas i e tt sam m anhang.

Om kraven  fö r legitim ation av k iro p rak to re r kan defin ieras bö r det 
sam tidigt v ara  möjligt a tt p rec ise ra  behovet av utbildning. U H Ä  u tgår ifrån 
a tt den  kom petens som  kan kom m a a tt k rävas redan nu kan uppnås inom 
läkar- eller sjukgym nastikutbildningen och  den vidareutbildning som  an 
o rdnas i o rtoped isk  m edicin. M anipulationstekn iken  tilläm pas ju  sedan 
länge inom  svensk  sjukvård  som  en a lternativ  behandlingsm etod av läkare 
och sjukgym naster m ed v idareutbildning i o rtoped isk  m edicin.

F rågan  ä r också  om  m an skall tillföra vården  ytterligare en legitim erad 
y rkesg rupp  vars m etoder redan  kan tilläm pas av  läkare och sjukgym nas-
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S lu tsa tser

U H Ä  anser det abso lu t nödvändig t a tt en vetenskaplig  undersökning  om 
m an ipulationsteknikens tilläm pning i k irop rak to rbehand ling  genom förs in
nan m an ta r  ställning till frågan om  utbildning och legitim ation av k iroprak 

torer.
U H Ä  bifogar sam tliga rem issy ttranden  (se nedan) som  inkom m it till 

verket i d enna fråga och hänv isar i sakfrågor till d essa  som  stöd för sin 
avsty rkan  av m edlem sförslaget i N ord iska  rådet.

G unnar Brodin
Brita B ergse th

B 1H A N G

UHÄs yttrande till Socialdepartementet i Sverige angående betänkandet
(SOU 1987:12) Legitimation för vissa kiropraktorer

S am m a n fa ttn in g
U H Ä  av sty rk e r so cia ldepartem en te ts förslag  om  legitim ation för vissa

k irop rak to rer, D r’s o f  C h iropractic .
H uvudm otiven  för U H Ä :s ställn ingstagande ä r följande.

-  Sedan 1979 då  frågan om  legitim ation fö r k irop rak to rer senast prövades 
har inga nya fo rskn ingsresu lta t eller em piriska undersökningar pub
licerats som  ger U H Ä  anledning a tt än d ra  sin tidigare ståndpunkt.

D å som  nu saknas tillräcklig kunskap  om effek terna -  positiva såväl 
som negativa -  av  den m an ipulationsteknik  D r’s o f C hiropractic  till- 
läm par i sin behandling.

-  A lternativm edicinkom m itténs uppdrag  ä r a tt p röva  vilka a lternativa 
m etoder som  kan v ara  av värde inom  den e tab lerade  hälso- och sjukvår
den.

U H Ä  k o n sta te ra r a tt m an ipulationstekniken  redan  ä r tillgänglig inom 
den offentliga vården.

-  U H Ä  stä ller sig tveksam  till förslaget a tt den offentliga vården  tillförs en 
legitim erad yrkesg rupp  vars ex is tens stå r och faller m ed värdet av en 
enda behandlingsm etod .

-  Enligt U H Ä :s uppfattn ing  har a lternativm edicinkom m ittén  inte på  ett 
betryggande sä tt kunna t s ty rka  a tt D r’s o f C h iropractic  har den kliniska 
utbildning och d iagnostiska kom petens som  m åste fö ru tsä tta s  fö r a tt 
legitim ation skall kunna u tfärdas på de v illkor som  föreslås.

-  Sannolikt å te rs tå r  ännu om fattande forskning om  m an ipu lationsbehand
ling innan frågan om  legitim ation fö r k iro p rak to rer på  ny tt kan ak tualise
ras.

-  U H Ä  ställer sig bakom  de särsk ilda y ttraden  som  läm nats av Viking 
F alk , R olf Ö hm an och T hom as Ihre.

-  U H Ä  bifogar sam tliga rem issy ttranden  som  inkom m it till v e rke t och 
hänv isar i sak frågor till d essa  som  stöd fö r sin av sty rkan  av a lte rna tiv 
m edicinkom m itténs förslag.
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Sam m anfattning av rem issvar
U H Ä  har rem ittera t a lte rnativm edicinkom m itténs betänkade till karo 

linska institu te t och un iversite ten  i U ppsala, L inköping, L und , G öteborg  
och U m eå.

M ed undantag  fö r un iversite te t i L inköping avsty rker alla kom m itténs 
förslag. U n iversite te t i L inköping anser a tt legitim ation för vissa k irop rak
to re r m ed hög utbildning under fö ru tsättn ing  av hög anslutning kan vara 
m otiverad.

Tillfälle a tt y ttra  sig över be tänkande t har U H Ä  dessu tom  b ere tt u tb ild 
ningsnäm nderna i U ppsala , Ö stergö tlands, V äste rbo tten s, N orrbo ttens 
läns landsting sam t G öteborgs och B ohus läns vårdskoleförbund . Av dessa 
har tre  läm nat synpunk ter. Alla har tillsty rk t u tredn ingens förslag.

Allm änt
N är frågan om  legitim ation för k irop rak to re r senast p rövades, 1979, 

instäm de U H Ä  i den avvisande hålling M edicinalansvarskom m ittén  
(M AK ) intog. Sam tidigt tillsty rk te  U H Ä  dock den försöksverksam het och 
u tvärdering  M A K  föreslog.

I likhet m ed a lternativm edicinkom m ittén  beklagar U H Ä  att SoS inte 
kunnat genom föra eller påbörja  någon sådan verksam het.

Till skillnad från  kom m ittén  är U H Ä :s uppfattn ing em ellertid den att 
vare sig a llm änhetens positiva inställning till k iroprak torbehandling  eller 
den litteraturgenom gång  av det slag som  socialm edicinska institu tionen  i 
U m eå u tfö rt kan e rsä tta  den p lanerade försöksverksam heten  som  grund 
för e tt beslu t om legitim ation.

Enligt U H Ä :s m ening är det sam hällets skyldighet a tt i fö rsta  hand 
garan tera  patien tens säkerhet och  en vetenskaplig t förankrad m edicin 
inom  den offentliga vården.

A lternativ medicin
U nder de dryga sju å r  som  förflu tit sedan föregående u tredning har 

läkare och sjukgym naster i allt stö rre  u ts träckn ing  in tressera t sig för och 
tillägnat sig m anipu lationstekn iken  genom  fördjupade stud ier i ortoped isk  
m edicin. N ågon ny a lternativ  behandlingsm etod  kan k irop rak to rer därm ed 
inte sägas tillföra den offentliga vården . De inom  svensk sjukvård som idag 
behärskar behandlingsm etoden  ä r dessu tom  drygt dubbelt så m ånga som 
de D r’s o f C hiropratic som  nu skulle kunna vara aktuella för legitim ation.

M anipulationstekn iken  m åste i likhet m ed alla andra behandlingsm eto
der ständigt kunna p rövas och u tveck las, an tas eller fö rkastas om så visar 
sig nödvändigt.

M ed utgångspunkt från patien tens diagnos ä r m anipulation en av flera 
behandlingsm etoder som  läkare och sjukgym naster kan välja i sam band 
m ed funk tionsstö rn ingar i rö relseorganen . K irop rak to rer därem ot till- 
läm par en och sam m a behandlingsm etod för flera diagnoser.

U H Ä  ställer sig tveksam  till a tt den  offentliga vården tillförs ytterligare 
en legitim erad y rkesgrupp  som , till skillnad från  övriga, bygger sin yrkes- 
funktion på  en  enda behandlingsm etod . F ak tum  är a tt en hel yrkeskårs 
existens därm ed skulle stå  och falla m ed värdet av denna enda m etod.

Utbildning
U H Ä  har under senare år få tt e tt allt stö rre  an svar fö r ekvivalering av 

u tländsk  utbildning. B land de erfa ren h e te r som  vunnits av denna verksam -
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het är a tt en och sam m a utbildning i fråga om innehåll och om fattn ing kan 
visa s to ra  v a ria tioner inte bara  in ternationellt u tan  också  inom  ett och 
sam m a land. D et sistnäm nda gäller särskilt fö r utbildning i U SA.

D å k irop rak to re r inte u tb ildas i Sverige saknar kom m ittén  m öjligheter 
att på trad itionellt sä tt ekv ivalera  de k irop rakoru tb ildn ingar som  föreslås 
berä ttiga  till legitim ation m ot m otsvarande svensk  utbildning.

A lternativm edicinkom m ittén  förefaller dock generellt ha accep te ra t den 
bedöm ning av utbildning och kvalite tskontro ll som  den am erikanska sam- 
arbetso rgan isa tionen  C ouncil o f C h iropractic  E ducation  (C C E) u tövar b e 
träffande de m edlem m ar som  an o rd n ar k irop rak toru tb ildn ing  i U SA , E ng
land respek tive  A ustralien .

Enligt U H Ä :s uppfattn ing  bör legitim ation av en helt ny yrkesgrupp  
inom  vården  föregås av en betydlig t m er ingående granskning av olika 
u tb ildningars innehåll, k u rs litte ra tu r, exam inationsfo rm er e tc , i synnerhet 
som  det i det här fallet enbart ä r fråga om u tländska  utbildningar.

Preklinisk utbildning
Den bedöm ning kom m ittén  gör beträffande k irop rak to rernas preklin iska 

utbildning g rundar sig på en  översik tlig  g ranskning av en individuell an sö 
kan 1976 om  tillgodoräknande för stud ie r på läkarlinjen. G ranskningen 
resu lterade  i att den  sökande, som  hade genom gått 2,5 års preklinisk 
k irop rak toru tb ildn ing  i U SA , m åste kom plettera  sin utbildning till v issa 
delar för a tt få tillträde till den kliniska delen  av u tb ildningen inom läkar
linjen.

U H Ä  an se r det något fö rhasta t a tt så  som  kom m ittén  gör utifrån denna 
enda individuella bedöm ning dra  generella slu tsa tse r om den prekliniska 
u tbildningens kvalite t för hela y rkesgruppen  D r’s o f C hiropractic .

Klinisk utbildning
E x p erte rn a  L ynöe och B ygren har på  uppdrag  av kom m ittén  gjort en 

genom gång av den vetenskapliga litte ra tu ren  om  m anipulationsbehandling. 
De bedöm er att m anipulationsbehandling  inte är riskfri speciellt när det 
gäller m anipulation  av halsrygg. Förebyggande av kom likationer och iden
tifikation av kon tra ind ikationer k räver d iagnostisk  kom petens. K om m ittén 
har tydligen tagit fasta  på de tta  och fram håller d iagnostikens betydelse  för 
att kom m a fram  till rä tt behandlingsindikation  och b e tonar också  betyde l
sen av att uppdaga och u teslu ta  sådana sjukdom ar som  k iroprak tikerna 
saknar kom petens att behandla  och som  m åste hänvisas till läkare. D äref
te r näm ner kom m ittén  några sjukdom stillstånd  som u tgör absolut k on tra in 
dikation m ot m anipulationsbehandling .

Såvitt U H Ä  kan bedöm a krävs en kom petens m otsvarande läkarens när 
det gäller förm ågan att kunna ställa  en självständig  diagnos vid en p rim är
kon tak t för a tt bl a kunna identifiera de sjukdom stills tånd  som u tgör kon t
raindikation  mot m anipulationsbehandling .

K om m ittén  anser a tt u tb ildningen m åste tas som ett avgörande kriterium  
när s ta tsm ak terna  skall ta  ställning till k iroprak tiken . På sid 47 redov isar 
utredningen knapphändigt innehållet i den u tbildning som  ges vid de av 
C C E  godkända k irop rak tikersko lo rna . Det fram går dock att flera viktiga 
m edicinska äm nen saknas, som  t ex kirurgi, barnm edicin , p syk iatri, in te rn 
m edicin.

Det fö refaller inte troligt a tt k irop rak tikeru tb ildn ingen  ger en kom petens 
som  m o tsvarar läkarlin jens när det gäller förm åga a tt ställa  diagnos och 
som  m o tsvara r de k rav  på säkerhet för pa tien te rna  som  legitim eringen av 
läkare är en garanti för.
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U H Ä  an se r a tt legitim ation fö r D r’s o f C hiropractic  på ny tt bö r ak tuali
seras fö rrän  frågorna kring k irop rak to re rnas k liniska utbildning och diag
nostiska  kom petens y tterligare  har k larlagts.

F ortbildning
U H Ä  se r s to ra  m öjligheter fö r vården  a tt genom  en ökad satsning på 

fortb ildning i o rtoped isk  m edicin fö r läkare och sjukgym naster fö rstärka  
in sa tse rn a  fö r p a tien te r m ed bl a svåra  ryggåkom m or. S ta tsm ak te rna  har 
o ckså  sedan  1983 successiv t byggt u t v idareutb ildningen för sjukgym naster 
m ed påbyggnadslinje och fo rskn ingsfö rberedande fördjupningskurser.

L eg itim a tion
L eg itim ationsbegreppet saknar en entydig  in ternationell definition. E n 

ligt vad  U H Ä  erfarit u tfä rdas legitim ation under skilda fö ru tsä ttn ingar och 
skilda v illkor i o lika länder.

Till stöd fö r förslaget om  legitim ation för D r’s o f  C hiropractic  åberopar 
dock kom m ittén , fö ru tom  den i huvudsak  in ternationellt bedöm da utb ild 
ningen, a tt legitim ation införts för denna grupp k irop rak to rer i bl a A ustra 
lien och N y a  Z eeland.

U H Ä  kan inte se a tt u tländsk  legitim ation i sig kan u tgöra ett tungt 
vägande argum ent fö r förslaget om  legitim ation på  svenska villkor.

F orskning
Y tterligare e tt m otiv som  U H Ä  vill anföra  m ot a lternativm edicinkom 

m itténs förslag  ä r a tt själva m an ipu lationstekn iken  ännu inte på grundval 
av vetenskapliga rön  e ller beprövad  e rfarenhet kunnat bev isas ha den 
effekt och ge den säkerhe t fö r pa tien ten  som  m an i u tredningen velat göra 
gällande.

Enligt U H Ä :s bedöm ning å te rs tå r  e tt om fattande fo rskningsarbete  innan 
det kan beläggas a tt den k irop rak tiska  verksam heten  dvs. m anipulations
tekn iken , så  som  den  defin ieras i u tredn ingen , h a r fö rvän tad  effekt och inte 
innebär e tt oaccep tabe lt risk tagande för pa tien ten .

F örhoppningsv is kan dock  a lternativm ed icinkom m itténs förslag stim u
lera  läkare  och sjukgym naster till v idare forskning i fram för allt o rtopedisk  
m edicin.

S tockholm  den 14 sep tem ber 1987

C a rl-G usta f A ndrén

Brita B ergseth

Karolinska institutet:

K arolinska in s titu te t har 1987.09.18 avgivit e tt u tlå tande till U H Ä  ö ver 
A lternativm edicinkom m itténs betänkande om  legitim ation fö r v issa k irop
rak to re r (SO U  1987: 12) och konk ludera t a tt m an inte kan b iträda  kom m it
téns förslag  (se b ilaga1). I det u tlå tan d e t påpekades bl. a. m öjligheten att 
s tödja d e t av sev ärt billigare a lte rna tive t som  redan prövats i Sverige, 
näm ligen a tt v idareu tb ilda  sjukgym naster och läkare i m anipulationstek
nik. M an skulle då  o ck så  m inska risken att allvarliga sjukdom ar förbises.

1 Här ej tryckt.
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En om fattande v idareutbildning i de m anuella behand lingsteknikerna för 
sjukgym naster och läkare finns redan  i N orge, F in land och D anm ark , så 
inte heller fö r de no rd iska  grann länderna  tycks det finnas något angeläget 
behov av att legitim era k irop rak to rer.

F ö r p a tien te r m ed ryggsjukdom  ger sällan enbart en  behandlingsteknik  
bra resu lta t. F lera  å tgärd stype r beh ö v er ofta sam ordnas på ett m edvetet 
sätt m ed u tny ttjande  av olika en h e te r inom sjukvården . Det är också 
viktigt a tt ha kunskaper nog att kunna avgöra när en behandlingsm etod kan 
användas och när den inte få r u tny ttjas. V idare m åste  vårdutbildning av 
det här slaget v ara  knuten  till högskolan så a tt u tvärdering  m ed ve tenskap 
liga m etoder och u tveckling  av äm nesom rådet kan garan teras.

V år uppfattn ing  ä r i fö rs ta  hand a tt legitim erade k irop rak to rer f. n. inte 
behövs inom  sjukvårdssystem et i vårt land och därfö r kan det ej heller 
anses m otiverat a tt sa tsa  de avsevärda  belopp som  en speciell k iroprak tor- 
utbildning skulle kosta .

Om em ellertid  regeringen tro ts  allt av någon anledning i stället för att 
förlänga alternativ t ano rdna  v idareutbildning fö r läkare och sjukgym naster 
inom  m anuell te rap i ändå  kom m er a tt beslu ta  a tt legitim erade k irop rak to 
re r skall finnas i v å rt land och att även  utbildning skall o rdnas, an ser vi a tt 
utbildningen b ö r vara  av hög kvalite t. D et kom m er att kunna innebära en 
fara för pa tien te rna  i fram tiden om  k iroprak toru tb ildn ingen  blir underm ålig 
och t. ex . a lltfö r ensidigt inrik tas enbart på u tfö randet av m anipulation. 
U tbildningen bör i så fall inordnas på  högskolenivå på så sätt a tt t. ex. 
denna behandlingstekn ik  kan u tv ä rd e ras  på ett vetenskaplig t accep tabelt 
sätt och  re la te ras till and ra  ryggvårdsform er. U tbildningen bör förläggas 
till en ort m ed god tillgång på lärare  på akadem isk  n ivå m ed hög kom petens 
inom  ryggsjukvårdens olika om råden.

V år konklusion blir i fö rs ta  hand a tt vi av råd e r från utbildning och 
legitim ation av k iro p rak to re r och i an d ra  hand -  om  e tt beslu t ändå  tages 
a tt vi skall ha legitim erade k iro p rak to rer i vårt land -  varnar vi för a tt göra 
utbildningen alltför ensidig.

S tockholm  den 26 augusti 1988

Urban Lindgren
P ro fesso r i o r to p ed isk  kirurgi

Raija Tynni-Lenne
H ögsko lead junk t, 

p refek t inst. f. sjukgym nastik

B engt Jansson
P ro fesso r i psykologi

Jan Ekholm
P ro fesso r i 

m edicinsk  rehab ilite ring , 
ssk fysikalisk  m edicin



34

Uppsala universitet, medicinska fakultetsnämnden:

4 m edlem m ar av N ord iska  råde t har väck t förslag om  sam nordisk  u tb ild 
ning och legitim ation av k irop rak to rer. D e tta  m otiveras m ed att antalet 
k iro p rak to re r stark t ökat i V ästeu ropa  och N ordam erika  sam t a tt allm än
heten  få tt en ökad kännedom  om k iroprak tik  som  behandlingsform . D is
kussionen  om  legitim ation av k irop rak to rer har uppkom m it i sam band med 
Svenska a lternativm edicinkom m ittén  (SO U  1987:12). M an p åpekar a tt det 
f. n. inte i något no rd isk t land finns vare  sig k iropraktoru tb ildn ing  eller 
faststä llda  krav för legitim ation och try ck er på  läm plighet av nordisk 
sam ordning i dessa  frågor.

Förslagsstä llarna  ta la r inte om  vad de m enar m ed kiroprak tik  m en anser 
ändå a tt a llm änheten  har ” ö k ad ”  kännedom  om den. I verkligheten  är 
k irop rak tikens tekn ik  och om fattning m ycket begränsat redovisad . Ej hel
ler anges i förslaget vilka ty p e r av p a tien te r som  är läm pade fö r k iroprak
tisk  u tbildning finns ytliga beskrivn ingar som  knappast ger uppfattning om 
kunskapsinnehålle t. De olika sko lo rna  tycks d ivergera åtskilligt. F örslags
stä llarna fokusera r sitt in tresse  på k iroprak tiken  och d isku terar inte de 
verkliga problem en som  är:

1. D et s to ra  an ta le t pa tien te r m ed b esvär från  rörelse-stöd jeorganen  och 
deras o tillfredsställande om händertagande.

2. Befintliga p e rsoner finnes m ed god grundutbildning men m ed otill
fredsställande v idareutb ildning inom  rö relseo rganen  (dvs. läkare och 
sjukgym naster). Inom  d essa  g rupper finnes sto r am bition att fö rkovra 
sig.

Om en särskild  nord isk  u tbildning skall u tredas bör den sik ta på ett 
b redare  om råde än k iroprak tik  inkluderande rehab iliterande åtgärder an 
passade till fram förallt öppenvård . D et är väsentlig t a tt u tbildningen foku
seras på rö re lses töd jeappara ten  så att helhe tssynen  på problem en kom m er 
fram . E n avsedd  utbildning skall givetvis v ara  anknuten  till en m edicinsk 
fakultet (vetenskaplig t g rundad kvalite t på  utbildningen) och e tt större 
sjukhus (tillräckligt patientm aterial).

Sam m an fa ttn ingsv is  anser m edicinska faku lte tsnäm nden  att m edlem s
förslaget från N ord iska  råde t icke är välm otiverat. D ärem ot är det värde
fullt a tt u tred a  m öjligheten a tt anordna utbildning inom  det sto ra  och 
styvm oderlig t behandlade kliniska verksam hetsom rådet rö relseorganens 
funk tionsstörn ingar varvid m an inte bör begränsa sig till det snäva och 
huvudsakligen okända äm net k iropraktik .

U ppsala  den 15 augusti 1988

På m edicinska faku lte tsnäm ndens vägnar 

H ans U lfendahl
Birgit Lannering
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Universitetet i Linköping, utbildnings- och forskningsnämnden:

U tbildnings- och  fo rskningsnäm nden  s tö d e r förslaget a tt en u tredning 
tillsätts angående gem ensam  nord isk  utb ildning för k iro p rak to re r liksom  
till likalydande rä ttsreg le r rö rande k irop rak to rers  legitim ation och y rk esu t

övning.
En u tredn ing  gör d e t m öjligt a tt dels ge förslag till u tbildning och dels ge 

d irektiv  för bedöm ning  av k irop rak to rers  kom petens. En nordisk  u tb ild 
ning för k iro p rak to re r krävs för a tt ge m öjlighet till adekvat insyn och 
kontro ll av fram tida  kunskaps- och  kom petensk rav . D et ä r  av sto r vikt att 
u tredningen ta r  hänsyn  till k iroprak tikens roll i e tt he lhetsperspek tiv  och 
a tt kom petens hos specialistu tb ildade läkare och sjukgym naster beak tas.

L inköping den 18 augusti 1988

På utbildnings- och forskn ingsnäm ndens vägnar 

Per B ju ru lf
L ouise  N orrm én

Lunds universitet, medicinska fakulteten:

M ed hänvisning till U H Ä :s y ttrande till S ocia ldepartem en te t den 14 
sep tem ber 1987 (Reg nr 301-1217-87) (se ovan)  och till m edicinska faku lte
tens y ttrande  till R ek to rsäm bete t, L unds un iversite t den 5 augusti 1987 (VI 
Ä 5622/87) (se B ihang) h a r m edicinska faku lte tssty re lsen  beslu ta t avslå 
m edlem sförslaget om  sam nord isk  u tbildning och legitim ation av k irop rak 
to rer.

Lund den 17 augusti 1988

På m edicinska faku lte tssty re lsens vägnar

Sven  Erik B ergen tz  
D ekanus

B ir g i t ta  L a r s s o n
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B IH A N G

Yttrande över legitimation för vissa kiropraktorer

B etänkandet anger som  m otiv för legitim ation av v issa k irop rak to rer a tt 
a llm änheten  i stigande om fattn ing u tn y ttja r deras tjän ste r, a tt ryggsjukdom  
ä r särskilt vanlig hos resu rssvaga  individer (som  em ellertid  u tn y ttja r k iro
p rak tik  m indre än and ra  grupper) och  att s. k. D octors o f C hiropractic 
skulle vara  överlägsna and ra  u tövare av s. k. alternativ  m edicin. M an har 
em ellertid  inte v isat att k irop rak tiken  blivit m er populär och uppgifterna 
att 70%  av deras p a tien te r uppger sig ha blivit bä ttre  respek tive att be
handlingen ger bäst resu lta t i tidiga fall, m åste jäm föras m ed att över 90%  
av pa tien te r m ed aku ta  ryggsm ärto r spon tan t blir besvärsfria  inom  två 
m ånader u tan  någon som  helst behandling . O m sorgen om  de resu rssvaga 
som  inte skulle ha råd a tt uppsöka k irop rak te r m åste vägas m ot kunskapen 
att denna grupp  hem söks av ju s t sådana k ron iska ryggbesvär som är m inst 
läm pade för k iroprak tik .

D en av b e tänkande t accep te rade  u tb ildningen av k irop rak to rer om fattar 
4 - 5  å r  vid e tt m indre an tal in stitu t i U SA . D enna utbildning kan inte 
rim ligen jäm fö ras m ed 12 års obligatorisk  läkarutbildning i Sverige. De 
flesta  läkare i Sverige a rb e ta r däre fte r i g rupper vid klin iker och vårdcen
tra ler, m edan k iro p rak to re r saknar denna så a tt säg inbyggda fortbildning 
då de ofta p rak tise ra r ensam m a. I själva verket te r  sig den utbildning 
betänkande t vill s tad fästa  som  ganska m eningslös för syftet a tt u tb reda  
s .k .  m anipulationsbehandling . D enna behandling  to rde knappast fö ru tsä t
ta  kunskaper i s. k. prek lin iska äm nen och k irop rak to rerna  får inte tillnär
m elsevis tillräcklig utbildning i d ifferentiald iagnostik  inklusive psykiatri 
och socialm edicin. De fö rsteg  som  D r’s o f C hiropractic genom  sin g rundu t
bildning skulle ha, jäm fö rt m ed and ra  k irop rak to re r, ä r  således illusorisk, 
och avgränsningen m ot g rupper som  n ap rap a te r och zo n te rap eu te r är 
såtillvida m eningslös eftersom  ingen av alla dessa  g rupper har kunnat 
påv isa  effekten  av sin behandling.

B etänkandet g rundar sin uppfattn ing av k iroprak tiken  på att denna un
der senare tid skulle närm at sig den s. k. skolm edicinen. D enna h isto rie
skrivning kan em ellertid  ifrågasättas. Skälet till a tt k irop rak to rerna  i Sveri
ge num era, jäm fö rt m ed sina kollegor i t. ex . U SA  och fram förallt tid igare, 
inte v idhåller a tt m anipulationsbehandling  av ryggen kan bo ta  alla sjuk
dom ar och inte b a ra  ryggsjukdom ar, ä r  främ st a tt skolm edicinen påvisat 
and ra  o rsak e r än ko tfö rsk ju tn ingar som  orsak  till t. ex. dövhet, blindhet 
och n jursten . D et är vidare skolm edicinen och inte k iroprak tiken  som  ur 
gruppen  rygglidande kunnat lyfta fram  sådana som  har tuberkulos, d isk 
b råck  och s. k. spinal s tenos; tillstånd som  även k irop rak to rer num era 
e rkänner inte läm par sig fö r m anipulation. K iroprak to rerna  har således 
inte närm at sig skolm edicinen u tan  skolm edicinen har genom  sin effektivi
te t tv ingat bo rt k irop rak to rerna  från om råde e fter om råde. D essvärre  har 
d e tta  ännu inte lyckats fö r den  sto ra  g ruppen  av m änniskor som  har m er 
eller m indre k ronisk t rygglidande; här är skolm edicinen inte bä ttre  än 
k iroprak tik  eller naprapati. D etta  u tgör em ellertid  inget skäl till a tt legiti
m era en eller flera av d essa  grupper, då  det endast ä r skolm edicinen som 
ger löfte om  fo rtsa tta  fram steg  vid behandling av rygglidande.
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B etänkandets förslag  a tt inordna v issa k irop rak to re r i s jukförsäkrings
system et bygger på förhoppningen  a tt sam hällets sjukvårdsu tg ifter därm ed 
skulle m inska. Inom  de ram ar som  gäller fö r finansieringen av vår sjuk
vård , och som  också  utg jorde en fö ru tsä ttn ing  för u tredningen , kan em el
lertid  ersä ttn ing  till p a tien te r fö r k iroprak tik  inte u tbeta las m ed m indre att 
andra  u tg ifter m inskas. B etänkandet har inte v isat a tt k iroprak tik  ä r  m er 
effektiv  än s. k. skolm edicin  inklusive sjukgym nastik , varför ersättn ing  för 
k iroprak tik  m åste u tano rdnas från  de re su rse r som  nu används för läkar
vård eller sjukgym nastik . D et ä r  visserligen sant a tt denna om fördelning av 
resu rsern a  f. n. skulle bli m arginell e ftersom  förslaget om fattar endast 70 
individer. B e tänkande t fö ru tsä tte r  em ellertid  a tt d e tta  antal kom m er att 
öka betydlig t; en viktig fö ru tsä ttn ing  för a tt förslaget överhuvud taget skall 
få någon kvantita tiv  be tydelse .

O rsakerna  till a tt sam hälle t inte kan ge en effektiv  vård  av v issa patien ter 
med rygglidande är inte a tt den s. k. skolm edicinen inte tillräckligt väl 
b eh ärsk ar m anipulationsbehandling  eller a tt d e t sam lade an talet läkare och 
sjukgym naster skulle vara  fö r litet. Skälet till de ak tuella  b risterna  är 
istä lle t dels a tt sam ordningen m ellan olika ty p er av läkare och sjukgym nas
te r inte ä r  tillräckligt bra  dels a tt vi inte känner de d jupare o rsakerna  till 
m ånga vanliga ty p e r av ryggbesvär. L egitim ation av v issa k irop rak to rer 
skulle göra det ännu svårare  att sam ordna sam hällets vårdprogram  för 
ryggsjukdom ar u tan  a tt tillföra den offentliga sjukvården  några nya kun
skaper.

T anken  att skapa  en särskild  högskola för k iroprak tik  ä r  orimlig då 
m anipulationsbehandling  av ryggraden varken  har en teo re tisk  grundval 
eller v isats vara  p rak tisk t meningsfull.

Sa m m an fa ttn ing
M edicinska faku lte tss ty re lsen  avv isa r således förslaget a tt legitim era 

v issa k irop rak to rer, då  denna grupp , s. k. D r’s o f  C h iropractic , vare sig 
beträffande det teo re tisk a  underlaget fö r behandlingen eller behandlingens 
effek ter kan avskiljas från m ångdubbelt flera u tövare av s .k .  alternativ  
m edicin, som  b e tecknas k irop rak to rer, n ap rapa te r, zo n te rap eu te r e tc . Vi 
avv isar också  a tt v issa  k iro p rak to re r skulle inordnas i s juk försäkringssys
tem et, d å  d e tta  skulle innebära  en m otsvarande m inskning av u trym m et för 
läkare och sjukgym naster vars verksam het u r sam hällsekonom isk sy n 
punkt ä r  v iktigare än k irop rak to re rnas. Slutligen avv isas som  to ta lt ve rk 
lighetsfräm m ande tanken  a tt in rä tta  en speciell högskola för k iroprak torer.

Lund den 5 augusti 1987

På m edicinska faku lte tss ty re lsens vägnar 

Sven-E rik  B ergen tz
B ir g i t ta  L a r s s o n
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Göteborgs universitet, medicinska fakultetsnämnden:

M edicinska faku lte tsnäm nden  har vid flera tidigare tillfällen y ttra t sig i 
äm net, senast i augusti 1987, då  m ed av läm nande av följande synpunkter.

Såväl sam hällsvetenskapliga asp ek te r som  om tanke om  enskilda patien 
te r  ta la r em ot en legitim ation av D octo rs o f C hiropractic . In te en enda av 
de i dag ex is terande vetenskaplig t riktigt u tfö rda undersökningar som 
pekar på kortvarig  övergående effekt av m anipulationsgreppet har gjorts 
av k irop rak to rer. De har inte ens deltagit i undersökningarna. Felaktigt 
anges k irop rak to rer påskynda  arbetså tergång  hos ryggpatienter: tvärtom  
har e tt par stud ier visat a tt undersökning , inform ation och aktivering 
genom  skolm edicinens försorg ju s t ger sådana effekter! Alla tillgängliga 
ak tuella  stud ier ta la r för a tt varje form  av passiv iserande behandling, 
vartill m anipulation m åste räknas , i själva verket har en negativ effekt. 
Ä nnu stö rre  kostnader för ryggvården kan fö rvän tas av k iroprak torernas 
in lem m ande i vårt sjukvårdssystem  utan  något som  helst bevis på fö rb ä tt
rad vård . Ö kade risker genom  m inskad diagnostisk  kom petens och ökad 
onödig rön tgenbestråln ing  av sto ra  patien tg rupper blir följden. K iroprak to 
rerna  saknar den nödvändiga b reda  utbildningen som fordras för a tt vi skall 
kunna lösa ryggproblem et. I dag vet vi a tt en  helhetssyn  är nödvändig 
eftersom  ergonom iska, psykologiska och sociala förhållanden spelar en 
långt stö rre  roll än vad som  tidigare var känt.

Frågan om k iroprak to rernas erkännande har på olika sätt ventilerats i 
Sverige 1974, 1975 och 1979. Av främ st vetenskapliga skäl fann olika 
rem issinstanser och även  beslu tande organ vid dessa tillfällen inga skäl 
föreligga att legitim era D octors o f C hiropractic  eller andra k irop rak to rer 
med m otsvarande utbildning. Sedan dess har em ellertid  sam hällets syn på 
alternativ  m edicin genom  politiska värderingar i viss m ån fö rändra ts . N åg
ra undersökningar, som  fö ränd rar vetenskapssam hälle ts syn på behand
lingsm etoderna har em ellertid  icke publicerats.

Ryggont ä r  e tt i befolkningen synnerligen vanligt förekom m ande sym p
tom  m ed m estadels okänd bakgrund . G enom  ett flertal undersökningar 
under det sista å rtiondet har sjukdom ssym ptom ens snabba regress kunnat 
verifieras. Sålunda är inom  sex vecko r närm are 90%  av dem  som anm äler 
sig till sjukkassan  fö r arbetsh indrande ryggont å te r i arbete . H os den 
m inoritet av  patien terna  som  fortfarande har ont efter å tta  veckor, kan 
endast i c irka 20%  en vetenskaplig t verifierbar orsak  till sym ptom en 
fastställas.

B land sådana fas tstä llbara  o rsaker till ryggont å terfinnes icke s. k. 
subluxation , något som  k irop rak to rerna  m ed sitt handgrepp säger sig be
handla. Ingenstädes i litte ra tu ren , vare  sig tidigare eller under sista decen 
niet, har någon som  helst undersökning  visat a tt de förm odade skador, som 
k irop rak to rerna  anser sig behandla , verkligen ex istera r. D eras undersök-
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ningsm etodik  a tt fas tstä lla  sådan  eventuell skada h a r icke heller kunnat 
verifieras, vilket u n d er de sista åren  v isats i flera ve tenskapliga arbeten . 

D enna del tas överhuvud tage t inte upp till d iskussion  i föreliggande be tän 
kande. M edicinska faku lte tsnäm nden  vill h ä r fram förallt re fe re ra  till ak tu 
ella stud ier om  rön tgenundersökn ing ; John  F . F rym oyer och  m edarbetare: 
” A C om parative A nalysis o f  the In te rp re ta tio n s o f L um bar Spinal R adio
graphs by C h irop rac to rs and  M edical D o c to rs” , (Spine, V olum e 11, N r 10, 
1986), sam t N ancy  A. P o tte r och m edarbetare : ” In te rte s te r  R eliability for 
Selected  C linical T es ts  o f the Sacroiliac Jo in t”  (Physical T herap i, V olum e 
65, N r 11, N ovem ber 1985), som  v isar på o säk erh e ten  i såväl den röntgen- 
o logiska som  den k lin iska bedöm ningen av ” instab ilite t, sub luxation”  etc.

I b e tänkande t finns också  flera  anm ärkn ingsvärda  sakfel, b land annat 
sägs på  ett p ar ställen a tt k iroprak to rbehand ling  har effekt på a rb e tså te r
gång. D etta  ä r  aldrig v isat i någon enda vetenskaplig  undersökning , vare 
sig m anipulatoren  h a r varit en k irop rak to r, läkare  eller sjukgym nast. Det 
finns, som  näm nes, flera  vetenskap liga  undersökn ingar som  pekar på a tt 
man endast i ak u ta  fall kan få en viss sym ptom atisk  lindring.

D et bö r näm nas a tt en  jäm fö re lse  m ellan det k irop rak tiska  greppet och 
den osteopa tiska  m obilisationen av H ad ler i sep tem bernum ret av Spine 
1987 v isar, på  en  grupp  unga m änn iskor m ed aku ta  lum bala sm ärto r, ett 
signifikant b ä ttre  resu lta t vad be trä ffa r sym ptom en e fter m anipulations- 
g reppet jäm fö rt m ed m obilisationen. D etta  positiva resu lta t v isades dock 
endast på den  lilla grupp  p a tien te r som  hade haft ont m ellan två  och fyra 
veckor. D et bö r också  o bserveras  a tt denna undersökning  var u tfö rd  på 
icke s jukskrivna p a tien te r och sym ptom reduk tion  var d e t som  no terades 
och jäm fö rdes. D en i be tänkande ts bilaga 3 redov isade litteraturom gången , 
visar a tt de accep te rb a ra  kon tro llerade  p ro spek tiva  undersökn ingar som 
finns gör det sannolik t a tt m an en d ast i de ak u ta  e ller subaku ta  fallen 
(m indre än fem  veckor) kan få en viss sym ptom lindring  av m anipu lations
behandling. N ågon effek t på  a rbetså tergång  har aldrig visats!

D et b ö r också  här und ers try k as att d e t icke i någon enda  av de ve ten 
skapliga undersökn ingar, som  peka t på  viss sym ptom atisk  effekt, rö rt sig 
om av k iroprak to rn  u tförd  m anipulationsbehandling . D en m anipulerande 
terapeu ten  har antingen varit läkare , o steopa t e ller sjukgym nast. M an har 
här alltså  en y rkesg rupp  som  har fungerat i ö ver 100 å r m en d ä r icke en 
enda vetenskaplig t hållbar undersökn ing  v isat på säker effekt. D et m åste 
alltså k lart sägas ifrån att en legitim ation av denna grupp endast kan ske av 
politiska skäl. Inga vetenskapliga g runder kan överhuvud tage t åberopas.

U nder 1988 har y tterligare  en undersökn ing , u tförd  av en läkare i U SA. 
v isat på  en snabb t övergående effekt av m anipulation  på en  liten grupp 
tidigare friska m en icke sjukskrivna ryggpatien ter jäm fö rt m ed en kon tro ll
grupp -  återigen  ingen k iro p rak to r m ed i undersökningen  (H ad ler, Spine 
1988).

Inom  den m oderna  ryggforskningen ä r de t också  k lart v isat a tt ryggont
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är e tt sym ptom  vars o rsak e r kan v ara  synnerligen varierande. Vi vet 
num era a tt såväl ergonom iska som  psykologiska och sociala förhållanden 
spelar stö rre  roll än vi tidigare trodde. En helhetssyn  är nödvändig  för 
adekvat behandling. K irop rak to rerna  saknar den nödvändiga b reda  u tb ild 
ning för a tt tack la  d essa  viktiga fak to re r, vilket också  påpekats i Viking 
Falks särsk ilda y ttrande.

En undersökning  som  u tförts i G öteborg  (C höler, N achem son , L arsson , 
P eterson , Spri 188, 1985) c iteras i de lbetänkandet såsom  exem pel på vissa 
ekonom iska v inningar som  ett vårdprogram  kan ge vid lum bala sm ärttill
stånd. Det m åste fram hållas a tt g rund tanken  i de tta  vårdprogram  är en av 
specialist understödd  aktivering  av patien ten  och ett nedvärderande både 
av specifik  och sym ptom atisk  behandling, som  i själva verket är bev isat 
passiv iserande och sym ptom förlängande.

D et m åste  också  påpekas a tt be tänkande t genom syras av den felaktiga 
inställningen a tt k irop rak to rbehand ling  är en aktiv  behandling; den är i 
själva ve rk e t en passiv iserande behandling där hela pa tien tens tänkande 
häk tas upp  kring m anipu latorsbehandlingen  och den absolut obevisade, 
icke ex is terande ” sk ad an ”  som  k iroprak to rn  säger sig rä tta  till. Patien tens 
egen aktivering  fö rh indras eller fö rdrö jes. Det finns starka skäl m isstänka 
a tt legalisering av k iroprak tiken  i själva verke t kom m er att innebära en 
avsevärd  ökning av den  redan  sam hällsekonom isk t " d y r a ” räkningen för 

ryggåkom m or. D et ä r  felaktig t a tt be tänkande t anger vilka sto ra  potentiella 
besparingsm öjligheter som  finns vid effektiv t om händertagande av patien 
te rn a  u tan  a tt sam tidigt ange att de tta  effektiva om händertagandet endast 
v isats genom  ” sko lm ed ic insk”  noggrann undersökning  sam t d ärefter in
form ation  om  ak tiveringens betydelse och dess kontro llerade genom föran
den.

För a tt bli legitim erad läkare fo rd ras a tt m an b esitte r v issa kunskaper 
och kan passera  en exam ination . D etta  fo rd ras även av sådana läkare som 
är u tb ildade u tom lands på välrenom m erade un iversite t. D et synes m ycket 
m ärkligt a tt m an nu överväger a tt ge en grupp te rap eu te r legitim ation u tan  
att m an vet vilka kunskaper de har. De sko lor, som  näm ns i be tänkandet, 
har i tid igare u tredn ingar icke befunnits tillräckliga. V ad m an d ä r i allm än
het lär ut ä r helt tillrä tta lag t fö r d e t k irop rak tiska  tan k esä tte t, som  är 
basera t på  fö rå ld rade  m edicinska m odeller, vilka i dag är m otbevisade.

D en d iagnostiska kom petensen  ä r såsom  ovan v isat redan  m otbevisad  
och det faktum  att D octors o f C h iropractic  successiv t har fått ökat in terna
tionellt erkännande h a r alltid varit resu lta t av politiska bedöm anden  och 
icke vetenskapliga. E tt rim ligt krav vore, om  nu legitim ation anses m otive
rat av politiska skäl, a tt alla även nu verksam m a D octors o f C hiropractic  
m åste genom gå ad ek v a ta  av Socia lsty re lsen  uppställda p rov . P atien tens 
säkerhet m åste  sä ttas i främ sta  rum m et. K irop rak to rernas differentia ld ia
gnostiska kunskaper m åste  liksom  läkarnas med exam en vid u tländska 
un iversite t p rövas.
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Vi vet i dag också  a tt he lhetssynen  på ryggproblem atiken är nödvändig. 
D et är m ärkligt a tt m an nu vill legitim era en y rkesgrupp  som anser sig 
behandla  något som  m an inte kan bev isa m ed en enda m anuell behand
lingsm etod, som  aldrig visat sig effek tivare  än det den norm ala sjukvården 
kan ge, näm ligen den bev isade sym ptom atiska lindringen m an får av 
sm ärtstillande och/eller an ti-inflam m atorisk  m edicin, vilka i det aku ta  s ta 
diet har v isat sig ge sym ptom atisk  lindring i sam m a u tsträckning  som 
kiroprak torbehandling .

D et ä r  beklagligt a tt vi inte vet alla o rsaker till sym ptom et ryggont. D et 
senaste  decenn ie ts sy stem atiska  forskning har em ellertid  v isat a tt det är 
möjligt a tt m ed tillgängliga kunskaper om  individens helhet kom m a bättre  
tillrätta  m ed prob lem en. Inga fo rskn ingsrappo rter föreligger som visar att 
den i själva verket passiv iserande k iroprak torbehandlingen  är e tt m edel att 
lösa ryggproblem atiken.

En ekonom isk beräkning ger vid handen  a tt legitim ation och inlem m an
det av denna y rkesgrupp  i vårt sjukkassesystem  skulle kosta  m er än 
genom förandet av det bev isat effektiva vårdprogram  som  fram lades som 
resu lta t av den  s .k .  V ästra  F rö lundaundersökn ingen  i G öteborg  (Spri- 
rapport n r 188, 1985. C höler e t al, se denna).

Det är a lltså  visat av både svenska och u tländska röntgenologer, bland 
annat den ovan  c iterade  undersökningen  av F rym oyer, a tt en sedvanlig 
rön tgenundersökning  av ländryggen icke ger hållpunk ter vare sig för speci
ella sjukdom ar eller fö r behandlingen sam tidigt som  den ger en gonad 
bestråln ing som  är sto r, dvs. d irek t farlig. Vi har i Sverige genom  flera 
redovisade forskningspro jek t och om fattande inform ation bland annat 
kunnat m inska rön tgenundersökn ingsfrekvensen  för ospecifika ländryggs- 
besvär. Enligt m edicinska faku lte tsnäm ndens m ening vore det fel a tt låta 
k irop rak to re rna  själva, d irek t eller ind irek t, få tillgång till röntgen genom  
rem iss m ed m indre än a tt de först kan v isa specific itet respek tive  sensitiv i
te t av de fynd de an se r sig kunna v isualisera  m ed rön tgens hjälp. D etta  
fordras av dagens m edicinare, sam m a sak m åste fo rdras av k iroprak torer-

Ö verbehandling gör m er skada än ny tta . D et gäller också  m anipulations
behandling m er än e tt par gånger i det aku ta  tills tåndet, vilket påpekats i 
be tänkandet. Sam tidigt c ite ras en dansk  undersökning  som  visade att 
k irop rak to rer såg sina pa tien te r sex gånger u nder en m ånad.

D et ä r  betänklig t a tt m an nu vill späda u t sjukvårdens redan knappa 
re su rse r m ed ytterligare  fö re trädare  för en behandlingsm etod som  är 
obevisad . D ärigenom  undandrages re su rse r från om råden där v e tenskap 
ligt bevisade adekva ta  m etoder finnes. Inom  ryggom rådet ta lar tillgängliga 
undersökningar inte alls för a tt k iro p rak to re r tillför något väsentligt värde 
vare sig för den enskilde eller för sam hället.

D å frågan v a r uppe på Socia lsty re lsen  var också  sam tliga tjänstem än och 
ex perte r som  deltog i handläggningen negativa enligt bilagda y ttrande.
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Sålunda kan det inte finnas någon grund fö r a tt påbörja en ny typ av 
u tbildning som  vilar på så fullständigt lös grund som  k iropraktiken.

Om m an i fram tiden finner a tt den  m anuella behandlingen fö r viss 
specifik patien tgrupp  kan ge b ä ttre  resu lta t än gängse o rtopedisk  behand
ling kan kunskapen  därom  inläras av såväl sjukgym naster som  läkare 
under deras respek tive utbildningsgång.

G öteborg  den 18 augusti 1988

Barbro Strand

Umeå universitet har i skrivelse den 22 augusti 1988 förk lara t sig avstyr
ka m ed lem sförslaget.

Svenska kommunförbundet har i skrivelse den 20 m aj 1988 förk lara t sig 
avstå  från a tt y ttra  sig i anledning av m edlem sförslaget.

Landstingsförbundet:

A lternativm edicinkom m ittén  ta r  i sitt betänkande (SO U  1987: 12) upp 
frågan om legitim ation av k irop rak to re r och b erö r också  de krav på teo re
tisk utbildning och p rak tisk  tjänstgöring som  bör gälla för legitim ation. N är 
det gäller frågan om  fram tida behov av u tb ildn ingsp latser för k irop rak to rer 
och alternativa  lösningar av u tbildningsfrågan avser u tredningen a tt å te r
kom m a m ed förslag i sitt huvudbetänkande.

F ö rbundssty re lsen  b iträdde i sitt y ttrande över A lternativm edicinkom - 
m itténs betänkande förslaget om legitim ation för de k irop rak to rer som har 
högskoleutbildning som  D r’s o f C h iropractic . D essa  ä r  i huvudsak  verk 
sam m a som  p rivata  y rkesu tövare . E n legitim ation skulle enligt styrelsen  
kunna vara  till vägledning fö r p a tien te r som  önskar sådan behandling. Den 
ger också m öjligheter a tt u töva  kontroll av verksam heten  och kan därige
nom  bidra till en ökad säkerhet i vården.

Förbundssty re lsen  tog i sitt yrkande inte upp frågan om en fram tida 
svensk utbildning av k iroprak to rer. Y tterligare u tredningsunderlag  erfo rd 
ras innan e tt sådan t ställn ingstagande kan ske. M öjligheten att lösa ett 
fram tida utb ildningsbehov av k irop rak to rer i sam nordisk  regi är e tt in tres
sant förslag och bör u tredas vidare. D et får fö ru tsä ttas  a tt A lternativm edi
cinkom m ittén  i sitt fo rtsa tta  arbete  ta r  upp en sådan d iskussion  med 
berö rda  nord iska organ. S tyrelsen  se r också  e tt värde i a tt rä ttsreg lerna
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rörande k irop rak to rers  legitim ation och y rkesu tövning  u tform as så  a tt de 
så långt m öjligt h arm on iera r m ellan de nord iska länderna.

S tockholm  den 1 sep tem ber 1988

L andstingsfö rbundet 

G unnar H ofring
W alter S lunge

Svenska läkaresällskapet:

Svenska läkaresä llskapet vill som  sv a r på  förfrågan från N ord iska  rådets 
presid ium  om sy npunk ter på  sam nord isk  u tbildning och legitim ation av 
k iro p rak to rer hänv isa  till det särsk ilda y ttrande  och  det rem issvar som 
avgivits m ed anledning av den  svenska  a lternativm ed icinkom m itténs del
betänkande inom  sam m a om råde (SO U  1987:12) (se B ihang ).

S tockholm  den 23 augusti 1988

F ör S venska  läkaresä llskapet

H ans O H ollander  
S ällskape ts se k re te ra re

B IH A N G

Yttrande över ’’Legitimation för vissa kiropraktorer. Delbetänkande av 
alternativmedicinkommittén (SOU 1987:12)”

Svenska läkaresä llskapet har u nder u tredn ingens gång genom  sin sak
kunnige R o lf Ö hm an haft m öjlighet a tt kontinuerlig t fram föra sina syn
punk ter, vilka också  fo rm ulerats i e tt särsk ilt y ttrande . De synpunk ter som 
nu inkom m it från  S ällskapets sek tioner och vilka härm ed överläm nas 
fö rstä rk e r snarast d e tta  ställn ingstagande.

Sällskapet vill särsk ilt fram hålla  tveksam heten  till m anipu la tionsbehand
lingens m edicinska värde , o ron  fö r behandlingskom plikationer och inade
kvat d ifferentiald iagnostisk  u tredn ing  sam t bristen  på  m öjlighet a tt kon
tro llera  u tb ildningen. D äru töver synes k rave t från  sek tionen  fö r m edicinsk 
radiologi på  e tt k lart u tta la t förbud för legitim erad k irop rak to r a tt inneha 
och b ruka  rön tgendiagnostisk  ap p ara tu r väl m otiverat.

S am m antaget ta la r invändningarna stark t em ot legitim ation av vissa
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k irop rak to rer. I den u ts träckn ing  m anipulationsbehandling  skall kom m a 
till användning  handläggs den bäst och säk rast inom sjukvården.

S tockholm  den 1 sep tem ber 1987

F ö r S venska  läkaresällskapet

Bengt Pernow  
O rdförande

Hans O H ollander 
S ek re te ra re

Särskilt yttrande
av R olf Ö hm an

Jag kan av följande skäl icke b iträda  kom m itténs förslag om legitim ation 
fö r gruppen  D r’s o f C hiropractic .

D r’s o f C h iropractic  använder väsentligen en enda behandlingsm etod, 
s. k. ryggradsm anipu lation , vilken i in ternationell litte ra tu r saknar doku
m entation  vad avser såväl teoriu tb ildning som  behandlingseffekter.

I Sverige fanns 1985 19000 läkare och nära  40'Hj sjukgym naster. T ill
sko tt av ett sju ttio tal k irop rak to re r ä r  därfö r u r kvantita tiv  synpunkt b e ty 
delselöst.

U tbildning saknas i Sverige. D en teo re tisk a  skolning, som  erbjuds i 
U SA , v arierar i sin uppbyggnad och saknar i m ånga fall e tt innehåll, som är 
överfö rbart till m odern  m edicinsk  utbildning. De personer som  i Sverige 
önskar ägna sig åt m anipulationsbehandling under kontro llerade form er 
har m öjlighet till d e tta  genom  att söka sjukgym nast- eller läkarlinjerna.

N är m anipulationsbehandling används m åste principen om ofarlighet för 
pa tien ten  garan te ras, vilket också  fram hålles i u tredningens d irektiv . E n 
ligt Svenska läkaresä llskapets bedöm ning ger föreslagen utbildning icke 
kunskaper och färd igheter a tt förebygga kom plikationer och identifiera 
kontraind ikationer. Sällskapet delar således inte a lternativm edicinkom m it
téns slu tsats ” a tt k irop rak to rernas d ifferentiald iagnostiska kunskaper gör 
dem  fullt sk ickade att a rbe ta  självständigt m ed ett eget m edicinskt yrkes- 
an sv a r”  (8.2.1).

E fte r om fattande u tredn ing  avvisade m edicinalansvarskom m ittén  (Ds S 
1979:2) tanken  på  legitim ation av k irop rak to re r och föreslog i stället en 
fö rsöksverksam het m ed åtfö ljande u tvärdering . En sådan  hade varit väl
kom m en m en har ännu  inte kom m it till stånd.

D et finns således enligt min uppfattn ing i dag tunga skäl, som  ta lar m ot 
legitim ering av gruppen  D r’s o f  C hiropractic .

Landstinget i Uppsala län har i skrivelse den 16 jun i 1988 förk lara t sig 
positiv  till m edlem sförslaget.
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Västerbottens läns landsting:

N äm nden har tid igare i sam band m ed a lternativm ed icinkom m itténs be
tänkande ” L egitim ation  fö r v issa k iro p rak to re r”  an se tt a tt utbildning av 
k irop rak to re r så som  den förekom m er i U SA , England och C anada är 
avancerade  u tb ildningar. D en preklin iska delen syns likvärdig m ed den i 
svensk läkarutbildning. N äm nden  var därfö r positiv  till tanken  på införan
de av legitim ation för d essa  y rkesu tövare  vilka på ett värdefullt sä tt kan 
kom plettera  läkares behandling av v issa sjukdom ar.

U tbildnings- och ku ltu rnäm nden  finner därfö r även förslaget om  en 
sam nordisk  utbildning av k irop rak to rer in tressan t. N äm nden vill dock 
peka på den partie lla  överlappning i kom petens som rimligen alltid kom 
m er a tt finnas m ellan läkare och k irop rak to rer. Om en utbildning skall 
tillskapas i N orden  to rde det därfö r vara  av sto r vikt a tt den p laneras i 
sam verkan m ellan flera in stanser, av vilka läkarutbildn ingarnas lin jenäm n

der b ö r vara  en.
U tbildnings- och ku ltu rnäm nden  anser a tt lokaliseringen av en sam nor

disk k iroprak to ru tb ildn ing  bör bli förem ål för närm are prövning.

U m eå den 4 augusti 1988

U tbildnings- och ku ltu rnäm nden

L evi B ergström  
O rdförande

G unnar F orssell 
U tbildnings- och  ku ltu rch ef

Norrbottens läns landsting:

I landstingets hälso- och sjukvårdsp lan  inför 90-talet ä r  rörelseorganens 
sjukdom ar e tt av fem  p rio rite rade  om råden . A nledningar till d e tta  är att 
b esvär från  rö re lseo rganen  är en av de vanligaste o rsakerna  till besök  hos 
p rim ärvården . V id flerta le t vård cen tra le r svarar denna patien tgrupp  fö r 
m er än 50 p rocen t av besöken . E pidem iologisk studie i länet visar a tt en 
tredjedel av alla fö rtid sp en sio n ärer och av all sjukfrånvaro  har d iagnoser 
från  rö re lseorganen .

Ä ven om vi i N o rrb o tten  har e tt am bitiöst p rogram  för utveckling  av 
p rim ärvården  för e tt b ä ttre  om händertagande av ryggpatien ter finns allt
jäm t e tt behov av  y tterligare in sa tser.

M ed hänsyn  till fö rekom sten  av b esv ä r av denna typ  anser näm nden a tt i 
fö rsta  hand en fo rtsa tt kom petensuppbyggnad  inom  om rådet bö r ske hos 
befintliga y rkesg rupper inom  vården , fram för allt fö r läkare och sjukgym 
naster.
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I and ra  hand b ö r en satsn ing ske på  fö reslagen kvalificerad utbildning för 
k irop rak to rer.

U tbildnings- och ku ltu rnäm nden  fö reslår därfö r a tt en eventuell u tred 
ning också  belyser hu r nuvarande grundutbildning kan fö rstärkas för be
rö rda  y rkesg rupper inom  vården  sam t lägger förslag till kom pletterande 
utbildning av varierande inriktning och  om fattning.

N äm nden fö reslå r v idare a tt frågan u treds om  genom förande av fö resla
gen k iroprak tikeru tb ildn ing  lokaliserad  till N o rrbo tten  fö r N ordkalo ttens 
behov. D en kan m ed fördel p laceras vid V årdhögskolan  i B oden. N äm n
den ä r beredd  att m edverka  i u tredningen  av denna fråga.

L uleå den 25 augusti 1988

F ör utbildnings- och ku lturnäm nden 

K erstin  P ettersson

Göteborgs och Bohus läns vårdskoleförbund:

I ju n i 1987 h a r vårdsko lefö rbundet avgivit y ttrande över alternativm edi- 
c inkom m itténs förslag till legitim ation för v issa k iroprak torer.

D ärvid kunde konsta tera s a tt m eningarna om  k irop rak to rer och deras 
verksam het går stark t isär. K anslie ts förslag tillrådde försiktighet vid legi
tim ering av nya personalgrupper. L in jenäm nden  för rehabiliteringslinjen 
var stark t avv isande till kom m itténs förslag och ansåg det då inte fö rsvar
bart vare sig av u tb ildningspolitiska eller ekonom iska skäl att in rätta  en 
in ternord isk  k iroprak torhögskola .

V id sty relsens behandling  av frågan beslö t dock sty relsen  ” att som  eget 
y ttrande i ärendet m eddela U H Ä , a tt sty relsen  stöder a lternativkom m it
téns fö rslag .”

M ot bakgrund av vad som  fö revarit i frågan finns all anledning att 
tillsty rka att en  u tredning genom förs om m öjligheterna till en för de nord is
ka länderna  gem ensam  utbildning fö r k irop rak to rer, liksom  till likalydande 
rä ttsreg ler rö rande k irop rak to rers legitim ation och yrkesutövning.

H em ställes a tt sty relsen  m åtte beslu ta
a tt som  svar på  U H Ä :s begäran  om y ttrande över förslag om sam 

nordisk  utbildning och legitim ation av k irop rak to rer översända 
denna p rom em oria  n r 36/1988; sam t 

a tt fö rk lara  p ro toko lle t under fö revarande parag raf om edelbart ju s 
terat.

M årten  P ersson
Birger Erlandsson

G öteborg  den 15 ju n i 1988
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Legitimerade sjukgymnasters riksförbund (LSR):

Frågan  om  legitim ation fö r k iro p rak to re r har som  anfö rts i fö rslaget varit 
förem ål fö r u tredn ing  i Sverige. I det rem issvar som  L SR  avgav på  de lbe
tänkande t från A lternativm ed ic inkom m ittéen1, ställde vi oss negativa till 
en legitim ation av k irop rak to rerna . Skälen  härfö r är flera och gäller även 
om förslaget nu lyfts upp på  en nord isk  nivå.

L SR  anser a tt k irop rak to rernas ökande an tal i V ästeu ropa inte p rim ärt 
b ero r på  en ökad kännedom  hos allm änheten  om k iroprak tik , u tan  på 
b rister -  såväl kvan tita tiva  som  kvalita tiva -  i den e tab lerade  hälso- och 
sjukvården sam t på en m ycket m ålm edveten  m arknadsföring från  kiro- 
p rak to re rnas sida.

LSR  har länge a rb e ta t fö r a tt en  v idareutb ildning i o rtoped isk  m edicin 
för legitim erade sjukgym naster och  läkare , skall inordnas i högsko lesyste
m et. F ö r närvarande bedrivs sådan  utbildning och exam ination  av sek tio 
nen för O rtopedisk  M edicin inom  L SR  och S vensk  förening för O rtopedisk  
m edicin i sam arbete .

A nledningen till a tt d en n a  utbildning och exam ination  kom m it till stånd 
är självfallet e tt behov  av förd jupade kunskaper i rygg- och ledåkom m er- 
nas p rob lem atik  fö r te rap eu te r som  behand la r pa tien te r m ed denna typ  av 
besvär. D enna utb ildning m edför i dagsläget m ycket höga ko stn ad er och 
and ra  o lägenhe ter, då den helt och hållet finansieras av den studerande 
själv.

I A lternativm edicinkom m itténs betänkande (SO U  1987: 12) har den  ki- 
rop rak tiska  verk sam heten  fö rtjänstfu llt besk riv its  genom  a tt be tona  den 
cen tra la  roll m anipu lationen  in ta r i v erk sam heten . D en utveckling  som  
förekom m it inom  kunskapsom råde t fö r ryggbehandling u nder senare år 
v isar a tt m anipulation  har sin p lats i behandlingen , m en att den num era 
spelar en m er begränsad  roll än  tid igare. N y a  behand lingstekn iker som  är 
m er skonsam m a ger resu lta t u nder säk rare  form er.

Till d e tta  kom m er a tt de flesta  ryggproblem  m åste  behand las m ed andra 
m etoder allt e fter vilken diagnos m an kom m er fram  till vid den kliniska 
undersökningen . Således fo rd rar ex. e tt in stab ilt rö re lsesegm ent i ryggen 
(ett tillstånd som  fö rvärras  av  m anipulation) en m er långvarig och konse
kvent behandling som  går ut på  a tt lära  pa tien ten  specifik koordinations- 
och  sty rketrän ing  och därm ed undv ika  belastn ing  av näm nda segm ent. 
A ndra sm ärttillstånd  ä r h jälp ta  av m etoder som  trak tio n , m uskeltöjning, 
TN S eller ak u p u n k tu r vilka m etoder sjukgym naster num era tilläm par. En 
sto r del av ryggbehandlingen in rik tar sig på  a tt undvika/m inska ryggbesvär 
genom  ergonom isk inform ation  och instruk tion  och det m åste  m ed kraft 
be tonas a tt m odern  ryggbehandling om fa tta r en m ängd m etoder varav

1 Här ej tryckt.
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m anipulation endast ä r en. E n rygg terapeu t m åste  fö r vaije  pa tien t välja 
den m est optim ala och då  är det o tillräckligt a tt bara  behärska  m anipula

tionsteknik .
LSR  m o tsä tte r sig bestäm t a tt en ny utbildningslinje fö r en ny y rk esk a te 

gori i vården  in rä ttas. L SR  ä r därem o t m ycket positiv till a tt en  offentlig 
sam nordisk  utbildning in rä ttas, som  en vidareutb ildning för legitim erade 
sjukgym naster/fysio terapeuter.

S tockholm  den 30 augusti 1988

L egitim erade sjukgym nasters riksförbund

Carina Svensson  

F ö rb u n d so rd fö ran d e

Sveriges allmänna patientförening:

Sveriges allm änna patien tfören ing  stöd jer ifrågavarande m edlem sförslag 
om sam nord isk  utbildning och legitim ation av k iroprak torer.

S ynpunkter  m ed  speciell hänsyn  till pa tien tin tressen

I Sverige föreligger särsk ilda pa tien tin tressen  av m edlem sforslagets fö r
verkligande. Till skillnad m ot u tveck lingen  i t. ex. D anm ark och N orge har 
i Sverige skett en re lativ t b red  etablering  av okvalificerade m anipulatorer 
av rygg och  rö re lseo rganen , vilka b ase ra r sin verksam het på en m inim al 
utbildning. D enna typ  av sjukvård , m ed i huvudsak  hand och fingrar sam t 
egen m uskelkraft som  hjälpm edel k räv er m ycket gedigen utbildning, ingå
ende kunskaper i allm änm edicin och långvarig prak tisk  klinisk utbildning 
fö r a tt undv ika , a tt p a tien te r skadas genom  felaktig behandling. Vid en 
jäm före lse  m ed D anm ark  och N orge, m en fram för allt U SA , blir behovet 
av en  kvalificerad  utb ildning i Sverige uppenbart. I U SA  finns fö r närva
rande i sto rleksordning  1 kom peten t k irop rak to r på c :a  5 000 innevånare 
tro ts  e tt re la tiv t m ycket lägre antal sjukvårdstillfällen  per innevånare än i 
Sverige. M o tsvarande an tal innevånare per kom peten t k irop rak to r i S veri
ge ä r  i sto rleksordn ingen  100000. I sam m anhanget kan no te ras , a tt tro ts 
väsentliga sk iljak tigheter i de o lika s ta te rnas lagstiftning, så  ä r  " D r ’s o f 
ch iro p rac tic”  en godkänd  sjä lvständig  y rkesgrupp  inom  sam tliga sta ters 
sjukvård . V erksam heten  i U SA  k räv e r licens. I e tt flertal s ta te r u tfärdas 
sådan fö rst e fter godkända p rov  inför e tt nationellt exam ensråd . I e tt antal 
s ta te r  skall en  sådan  licens fö rnyas e fte r e tt v isst an tal å r, v ilket sker med 
sikte på  möjlig kontro ll av färd igheternas upprä tthå llande och utveckling 
enligt tidens krav . I flera  s ta te r  ställs krav  på genom gång av fortb ildnings
k u rser fö r fö rnyelse av licensen. A n ta le t högskolor för kvalificerad k iro
p rak to ru tb ildn ing  ä r i s to rleksordn ingen  1 p e r fem sta te r, vilket skulle
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m otsvara  behovet av den eftergym nasiala  sam nord iska u tbildning, som 
m edlem sförslaget avser. Fullt u tbyggd skulle högskolan behöva u tb ilda i 
sto rleksordn ingen  250 k irop rak to re r p e r år för a tt vi i N orden  så sm åning
om skulle uppnå am erikansk  standard .

1 Sverige är genom  re lativ t hög industriell sysselsättn ing  med bl. a. en 
hög sysselsättn ing  av kv innor, i tidigare enbart m anliga y rken , sam t inom  
sjuk- och å ld ringsvård , m ed inte alltid tidsenliga hjälpm edel fö r lyft och 
han tering  av p a tien te r, skado r i rygg och rö re lseorgan  m ycket fram trädan 
de. D et är därfö r e tt svensk t pa tien tin tresse  att främ ja varje form  av 
kvalificerad  u tbildning m ed tillhörande forskning, som  kan höja den o rto 
ped iska s tandarden  inom  sjukvården . F öretagshälsovård  och ergonom i 
bö r ingå i d e tta  sam nord iska  p ro jek t inom  sjukvården.

I det sam nord iska p ro jek te t b ö r betydelsen  av patientuppföljn ing  i form  
av å te rbesök , inform ation om  patien tens egna m öjligheter till förebyggan
de av repe te rad  skada sam t eventuell kon tak t m ed arbetsg ivare och m ot
svarande betonas.

F ö r a tt påskynda  u tveck lingen  är det e tt svensk t pa tien tin tresse , a tt 
N ord iska  råde t i avvak tan  på  den sam nord iska utbildningens fullständiga 
utbyggnad även  främ jar studier i kvalificerad kiropraktik utom lands ge
nom  att svenska s tuden te rs  stud iem edelssituation  för sådana stud ier höjs 
till m inst m otsvarande nuvarande norsk  nivå.

D et ä r  v idare e tt svensk t p a tien tin tresse , a tt psykiska och som atiska  
sam band  uppm ärksam m as i den  tilltänk ta  u tb ildningen. D et ä r  bl. a. viktigt 
a tt i fö rebyggande syfte uppm ärksam m a sam bandet m ellan arbetsställn ing
ar och allm än a rbe tssitua tion  å  ena  sidan och sjukdom ssym ptom  och 
sm ärto r, även  p syk iska  sådana, som  up p träd e r i a rb e te t å  den andra sidan.

Forskn ing  i fråga om  m anipulation  av b arn s , särskilt handikappade 
barns, b esvär i rygg och röre lseo rgan  bör ges särskilt u trym m e fö r e tt 
undanröjande av nuvarande hinder fö r barn  till läm plig sådan vård  i 
Sverige och naturlig tv is också  till skydd  m ot eventuellt o läm pliga ingrepp 
p å  barn  i övriga no rd iska  länder.

I pa tien tens in tresse  b ö r avsedd  legitim ation inrik tas på a tt ge den 
sålunda e rkända  k irop rak to rn  prim ärkontaktsrätt och rätt till sjukskrivning 
av patien t. E n nödvändig  del av den sam nord iska  u tb ildningen m åste 
därfö r u tgöras av en allm änm edicinsk  grundutbildning, som  m o tsvara r den 
som  ges i u tb ildningen till m edicine kand idater. M ed hänsyn  till u tveck ling
en i Sverige hittills m ed tanke på u tb redningen  av ickekvalificerade m ani
p u la to re r finns sta rk a  skäl a tt i anslu tn ing till legitim ering av k irop rak to rer 
överse nuvarande straffskydd  av de fö r legitim ation godkända yrkesbe- 
teckn ingarna  inom  sjukvården  och a tt i anslu tn ing  härtill ge a llm ännordisk  
inform ation p å  lika v illkor i de no rd iska  länderna. I en förlängning av 
denna nord iska  sam vekan  inom  sjukvården  ä r d e t e tt p a tien tin tresse , a tt de 
färdigutbildade k iro p rak to rern a , vilka har tillgång till en öppen nordisk 
arbetsm arknad  kan nås av p a tien te rna  på  en i m o tsvarande m ån öppen  
sjukvårdsm arknad.
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B eträffande den sam nord iska utbildningens lokalisering  an ser P atien t
föreningen, a tt m an i fö rs ta  hand b ö r ta  hänsyn  till tillgången på  en  snabbt 
u tvecklingsbar forskarm iljö  och tillgången på  ledig un iversite tskapacite t. 
D etta  m åste  bli förem ål fö r u tredning , m en det skulle inte fö rvåna om 
D anm ark kanske har e tt fö rsprång  i de tta  avseende i förhållande till den 
an tydda lokaliseringen i anslu tn ing till N ord iska  hälsovårdshögskolan  i 
G öteborg.

Södertälje  den  9 sep tem ber 1988

E nligt uppdrag 

Å . K jerrm an

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19895152
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BILAGA

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska nämnden för handikappfrågor (NNH):

N N H  sym patiserar m ed de in ten tioner som  ligger bakom  förslaget. 
F rågo r rö rande h jälpm edelsförsörjn ingens organisation  i de nord iska län
derna , d is tribu tionssys tem et, h a r o ck så  av och  till d isku te ra ts  i v år v e rk 
sam het. Vi har därv id  kom m it fram  till a tt de o rgan isa to riska  skillnader 
som  finns m ellan länderna  inte behöver upp fa ttas som  en nackdel. 
H uvudprob lem et inom  h jä lpm edelsom rådet -  som  är gem ensam t fö r län
derna  -  ä r a tt h jälpm edelsförsörjn ingen  påverkas av  ekonom iska p rio rite 
ringar. Enligt N N H :s  uppfattn ing är h jä lpm edelsverksam heten  en del av 
fundam ente t inom  hand ikappolitiken , jäm fö rt m ed fä rd tjän st och boende
service. I alla nord iska  länder m åste  politiska beslu t tas om  att d essa  tre  
oundgängliga serv icefo rm er skall tillhandahållas å t var och en  e fter behov. 
D et ä r  också  v ik tig t a tt h jälpm edlen tillhandahålls p å  e tt enkelt sä tt u tan 
vän te tid  och kom plikationer. N N H  u tgår från  a tt de nationella huvudm än
nen har sam m a uppfattn ing , väl m edvetna om  a tt en smidig och rationell 
o rganisation  sparar pengar som  kan användas på  anna t sätt.

D et no rd iska  sam arbe te t på  h jä lpm edelsom rådet bö r enligt vår up p fa tt
ning också  fortsä ttn ingsv is koncen tre ras  på testn ing /kontro ll (gradvis har
m onisering av nationella  k rav), fö rbättring  av inform ationen om  tillgängli
ga h jälpm edel sam t u tveckling  av nya hjälpm edel, särsk ilt sådana som 
u tgår från  ny tekn ik  och /eller rik ta r sig till sm ala användarg rupper (hem - 
m am arknadsperspek tive t).

B eträffande fö rsö ijn ingsorgan isa tionen  an se r N N H  a tt e rfa renhe tsu tby 
te m ellan de nord iska  länderna  ä r e tt naturlig t kom plem ent till det nuvaran 
de h jälpm edelssam arbete t. En aktuell fråga för N N H  är därfö r a tt pröva 
fö ru tsä ttn ingarna  fö r a tt e tab le ra  e tt slags nord isk t forum , d ä r fö re trädare  
för huvudm ännen  fö r de nationella fö rsö rjn ingssystem en fortlöpande ges
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m öjlighet a tt in form era varand ra  om  ak tuella  u tveck lingstendenser och 
problem  sam t a tt u tb y ta  erfa ren h e te r till gagn fö r respek tive lands verk 

sam het.

B rom m a den 2 sep tem ber 1988

N ord iska  näm nden  fö r handikappfrågor

Finn Petrén  
K anslichef

Nordiska handikappförbundet:

D et no rd iska sam arbe te t på  hand ikappom rådet ä r  om fattande och har 
m edfört utveckling  och spridning av idéer och kunskaper, som  varit av 
betydelse  fö r de g rupper av funk tionsh indrade , N ord iska  handikappför
bundet (N H F ) fö re träder.

N ord iska  näm ndens för handikappfrågor (N N H ) arbete  m ed det nord is
ka h jälpm edelsreg istret och den  sam nord iska testn ingen  av hjälpm edel har 
varit av vikt vid u tfo rm andet av h jälpm edelsförsörjn ingen i de nord iska 

länderna.
F o rm erna  fö r tillhandahållandet av hjälpm edel är olika i de nord iska 

länderna. H jälpm edelsförsörjn ingen ä r också  en av åtgärderna  fö r funk- 
tionsh indrades in tegration  i sam hälle t, och dess utveckling  ä r beroende av 
andra sam häll så tgärder, såsom  anpassn ing  av bostäder och tran sp o rtm e
del.

En sam nord isk  m odell fö r h jälpm edelsförsörjn ing enligt m edlem sförslag 
A 826/s b ö r därför bedöm as u tifrån  m edlem sländernas egna arbete  på 
om rådet och N H F  ä r m ed hänsyn  till de sk illnader, som  finns m ellan 
länderna, ej b e re tt a tt tills ty rka  förslaget i sin helhet. I det pågående 
nord iska p ro jek te t fö r sm å och m indre kända grupper av handikappade, 
kan even tue llt m öjligheterna för en  sam nord isk  m odell fö r h jälpm edelsför
sörjning undersökas.

N H F  finner det dock  viktigt a tt d e t a rb e te , som  N N H  bedriver på 
h jälpm edelsom rådet, u tveck las och a tt m an även u tveck lar e rfa renhe tsu t
by te t m ellan m ed lem sländerna och stim ulerar ländera  a tt u tny ttja  vunna 
erfarenheter.

N H F  vill o ckså  fram hålla v ik ten  av a tt b rukarna  och b rukarnas organisa
tioner få r deltaga i a rb e te t m ed u tveckling  och tillhandahållandet av teknis
ka hjälpm edel.

Jens Knudsen K okborg
Boo F ogelberg

K øbenhavn , den  31. augusti 1988
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Nordisk Samarbejdskomité for De Nordiske Blindeorganisationer:

N ordisk  S am arbejdskom ité  h a r selvsag t sto r sym pati fo r en  v idereudvik
ling a f  d e t no rd iske sam arbejde p å  hand icapom rådet, m en det stillede 
m edlem sforslag  re jse r en ræ kke p rob lem er som , e fter S am arbejdskom i
téens m ening, b ø r afk lares fø r m an b ringer sagen frem  til en beslutning.
1. Det kan k o n sta te re s  at gæ ldende regelgrundlag i de nord iske lande er 

forskellige p å  en ræ kke p unk ter, og e t fæ lles nord isk  initiativ  fo rudsæ t
te r en harm onisering  a f reglerne.

2. M edlem sforslaget m å fo rm odes at fo rudsæ tte  e t v ist fæ llesskab i fo rb in
delse m ed en vurdering  a f h jæ lpem idler, afprøvning a f h jæ lpem idler og 
indkøb a f  h jæ lpem idler. E t sådan t fæ llesskab  kan ikke e tab leres på det 
nuvæ rende grundlag, idet eksem pelv is h jæ lpem idler til b linde i Sverige, 
N orge og F in land indkøbes gennem  p rivate  o rgan isationer, m ens de 
tilsvarende h jæ lpem idler i D anm ark  leveres a f  prim æ rkom m unerne.

P å nogle om råder vil det im idlertid  væ re m uligt a llerede nu at ivæ rksæ tte  
fælles nord iske bestræ belser:
1. D et er selvsagt muligt a t udarbejde  et en sa rte t inform ationsm ateriale  

vedr. de h jæ lpem idler, som  allerede i dag fås i alle de nordiske lande.
2. D et er muligt a lle rede  u nder N ord isk  R åds nuvæ rende p ro jek te r vedr. 

teknologiudvikling a t fo rstæ rke  den igangvæ rende indsats på  fo rsk 
nings- og udvik lingsom rådet.

De nord iske b lindeorgan isa tioner skal a ltså  anbefale , at m an arbejder 
videre m ed sagen m ed henblik  på  en tilvejebringelse a f  et så  hensig tsm æ s
sigt h jæ lpem iddelsystem  som  m uligt på  hand icapom rådet.

K øbenhavn  den  5 sep tem b er 1988

Sven d  Jensen  
F orm and

D a n m a r k

Socialministeriet:

D er findes i de no rd iske lande en fæ lles grundholdning til, at m ennesker 
m ed handicap  b ø r have de h jæ lpem idler, som  kan kom pensere  fo r deres 
funk tionsnedsæ tte lse . D erfor e r  d e r gode fo rudsæ tn inger for sam arbejde, 
og som  om talt i m edlem sforslaget fo regår d e r allerede e t om fattende nor
disk sam arbejde på h jæ lpem iddelom rådet m ed N ord isk  N æ vn for H andi
capspørgsm ål som  in itia tiv tager og koord inato r.

Ø nsket om  en sam nord isk  forsyningsm odel på  h jæ lpem iddelom rådet er 
m eget forståelig . På flere fe lter inden fo r fo rm id lingssystem et har m an
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allerede anvend t de andre nord iske landes erfaringer og m odeller f.eks. 
m ed hensyn til regionale h jæ lpem iddelcen traler.

D et e r  dog næ ppe de o rgan isa to riske  forskelle , d e r er årsag  til, at 
p e rso n er m ed handicap  ikke få r de re tte  hjæ lpem idler. D et s tø rs te  problem  
i h jæ lpem iddelforsyningen i alle de nord iske lande ser i ø jeblikket ud til at 
væ re økonom ien.

K øbenhavn , den 5. sep tem ber 1988

L is W itsø

Amtsrådsforeningen i Danmark:

På baggrund h eraf kan det op lyses, at A m tsrådsforen ingen  er a f  den 
opfa tte lse , a t d e t a f  N ord isk  R åd til N ord isk  M inisterråd  anbefalede forslag 
om  v idereudvikling  a f sam arbejdet p å  hand icapom rådet gennem  undersø 
gelse a f  m ulighederne fo r a t skabe en fæ llesnord isk  m odel fo r hjæ lpem id
delforsyningen til h and icappede, bl. a. på  grund a f  forskellig lovgivning i de 
nord iske lande, fo rekom m er fo r am bitiøst.

K øbenhavn , den 29. sep tem ber 1988

P. f. v.

E .b .

H anne  Sandager

De Samvirkende Invalideorganisationer:

De Sam virkende Invalideorgan isa tioner finder forslaget sym patisk  i sin 
a ttitude , m en uden  m egen substans. De S am virkende Invalideorganisa
tioner ha r de ltaget i forskellig t udvalgsarbejde m .v . vedrø rende hjæ lpem id
delforsyningen — ligesom  vi h a r ud try k t forskellige holdninger til spørgs
m ålene. Vi finder de t ikke m uligt, p å  det foreliggende grundlag, at give 
supplerende oplysn inger til fo rslaget, da  dette  vil k ræ ve e t sæ rdeles om fat
tende udredningsarbejde.

Vi skal derfo r nøjes m ed a t henvise  til vedlagte høringsskrivelser fra: . 
Bolig-, M otor- og H jæ lpem iddeludvalget L andsforen ingen  a f  Polio-, T ra
fik- og U lykkesskadede

K øbenhavn , den 1. sep tem ber 1988

S ven d  Jen sen
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Dansk Teknologicenter for Handicappede:

Vi m ener, ligesom  forslagsstillerne, at det e r vigtigt, at hjæ lpem iddelfor
m idlingen fungerer op tim alt, så ledes at den enkelte  handicappede kan få 
gavn a f de m ange m uligheder for h jæ lpem idler, der findes. H vis m an ved at 
udform e en sam nord isk  m odel kan tilgodese dette  behov , vil det betyde 
store  frem skrid t.

D et e r  endvidere  a f  økonom isk  betydning , at hjæ lpem iddelform idlingen 
fungerer godt, da de tte  er forudsæ tn ingen  for, at der vælges de rigtige 
hjæ lpem idler og at resso u rcern e  derm ed udny ttes bedst muligt.

Ved udform ningen af en m odel til hjæ lpem iddelform idling er der en 
ræ kke forhold , m an bør væ re opm æ rksom  på, og herfra vil vi pege på 
følgende:
-  m odellen bør kunne tilpasses lokale forhold , således at behovet i fx. 

både tæ t- og tynd tbefo lkede  o m råder tilgodeses
-  i forhold til teknologiske hjæ lpem idler er det nødvendigt, at form idlings

system et fungerer tvæ rsek to rie lt, idet et teknologisk  hjæ lpem iddel ty 
pisk indeholder både sociale og undervisningsm æ ssige e lem enter

-  m odellen skal væ re d ifferen tiere t, så ledes at forskellige ty p er hjæ lpe
m idler form idles på flere n iveauer. Som  eksem pel kan næ vnes, at meget 
brugte h jæ lpem idler, fx. to ile tsto le  bø r d is tribueres på decen tra lt ni
veau , hvorim od h jæ lpem idler, der ikke bruges så ofte, fx. elek triske 
køresto le  kunne d is tribueres på regionalt niveau

-  sam m en m ed en form idlingsm odel bør der også udform es en genbrugs
m odel, da fo rm idling/distribution/genbrug hæ nger nøje sam m en. Også 
en genbrugsm odel bø r fungere på forskellige regionale n iveauer

-  det e r m eget vigtigt, at det personale , der skal vurdere  behovet for 
hjæ lpem idler har en adæ kvat uddannelse , således at hjæ lpem iddelbruge
ren få r den bedst mulige vejledning i fo rbindelse m ed valg af hjæ lpem id
del, og således at det hjæ lpem iddel, der e r  bedst egnet til den enkelte, 
b liver valgt.
F o r at sikre, at der decen tra lt findes en tilstræ kkelig  sto r viden om  de 
forskellige h jæ lpem idler, e r det vigtigt, at der b liver decentral adgang til 
E D B -baserede  in fo rm ationssystem er

-  h jæ lpem iddelform idlingssystem et er i ø jeblikket m eget uigennem sigtigt 
for brugeren . D er er en m eget lang sagsbehandlingsvej fra ansøgning til 
udlevering a fh jæ lpem id le t. E t fo rm idlingssystem  bør gøre denne vej så 
kort og så  synlig som  m uligt sam t sikre en  høj grad a f brugerinflydelse.

Vi stå r gerne til rådighed m ed yderligere op lysninger, og deltager gerne i 
arbejdet m ed udviklingen a f  form idlingsssystem et.

Å rhus, den 1. sep tem ber 1988

B rand t

† l-A  826/s Supplement



6Bolig-, Motor- og Hjælpemiddeludvalget, (BMH):

V ort fo rretn ingsudvalg  havde ikke um iddelbart indvendinger mod for
m ulering og indhold a f forslaget, om end det nok e r svæ rt at vurdere 
forslagets egentlige indhold og realiseringsm uligheder.

At gennem føre en system atisering  vil kræ ve, at der e r  et fælles grundlag, 
som  lader sig system atisere  og f. eks. en fælles opfatte lse  a f  begrebet 
hjæ lpem idler. Isæ r e r det vel set ud fra handicaporgan isationernes syns
punkt væ sentlig t, at der m ellem  o rgan isationerne og det offentlige skabes 
et fæ lles sprog og en fæ lles fo rståe lse  a f  p roblem erne.

D er vil form entlig  væ re behov fo r afklaring a f en ræ kke grundbegreber, 
såfrem t den fo reslåede overbygning skal have nogen værdi.

K øbenhavn , den 22. august 1988

P .b .v .

John Frederiksen

Landsforeningen af Polio-, Trafik- og Ulykkesskadede (PTU):

PTU  har m ed in teresse  læ st forslaget om  at undersøge m ulighederne for 
at skabe en fæ llesnordisk  m odel for eller løsning på problem erne m ed at 
forsyne handicappede m ed de rigtige hjæ lpem idler.

PTU  tils lu tter sig selvsagt e thvert initiativ , som  kan fo rbedre hjæ lpem id
delforsyningen til handicappede.

Det er naturligvis vigtigt, som  frem hæ vet i det frem sendte forslag, at 
m an skal arbejde for
at fo rbedre hjæ lpem idlernes kvalite t, undgå urim elige p riser og sprede 

inform ation om hjæ lpem idler, 
at m an bør udny tte  ny teknologi, særlig data- og inform ationsteknologi, 

ikke m indst inden for om råder, hvor brugergrupperne er m eget sm å, og 
a t m an skal tilvejebringe e t godt system  fo r forsyning m ed hjæ lpem idler.

D isse fortrinlige p rincipper siger im idlertid in tet om , hvordan  det skal 
lade sig gøre a t opfylde denne m ålsæ tning, som  alle kan tilslu tte sig.

D et ville have væ ret ønskeligt om  tem aet for høringen havde væ ret m ere 
præ cist. Som forslaget nu er udform et, må alle tilslutte sig dette , men uden 
at nogen a f  den grund kender de m idler og m etoder, der skal føre til det 
ønskede mål.

Spørgsm ålet er, om det ikke ville have væ ret m ere frugtbart at indhente 
ud ta le lser fra hand icaporgan isationerne og de, der professionelt a rbejder 
m ed hjæ lpem idler om , hvilke m angler de eksisterende ordninger i hvert 
enkelt nord isk  land e r behæ ftet m ed og derefte r undersøge, om der er 
fælles p rob lem er, som  kan og bør løses på  nordisk  plan.
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PTU  vil im idlertid  tillade sig a t gå ud fra, at det også e r  d e tte , der i 
v irkeligheden er fo rslagsstillernes hensigt. PTU  vil derfo r i sit svar frem 
kom m e m ed nogle bem æ rkninger om  uløste  hovedprob lem er og m ere 
væ sentlige m angler, som  den danske ordning e r behæ ftet med:

1. N ye  h jæ lpem idler

D er savnes en ordn ing , hvo refter brugerne og deres o rgan isa tioner kan 
få godkendt nye h jæ lpem idler ved klage til et uafhæ ngigt organ.

I det nuvæ rende system  kan de ansvarlige m yndigheder let og ubesvæ ret 
fo rh indre, at nye h jæ lpem idler godkendes som hjæ lpem idler alene m ed den 
begrundelse, at d e t b liver fo r dyrt.

B iltelefonen, som  form entlig  stadig ikke er et godkendt hjæ lpem iddel i 
D anm ark, skønt det e r helt åbenbart usagligt at næ gte d e tte , e r  et nyere 
eksem pel på de tte  problem .

Alle de fine principper for h jæ lpem iddelforsyning er dårlig nok det papir 
væ rd, de er sk reve t på, hvis m an ikke finder en  løsning på dette  problem .

PTU  finder, at den eneste  rigtige løsning er en k lageordning, hvor 
kom petancen  er tillagt et uafhæ ngigt organ. K lagerne bør behandles på 
grundlag a f  en  skriftlig klage, der besvares  skriftligt a f  Socialsty relsen  og 
K om m unernes L andsforen ing , hvo refter sagen gøres til genstand  for en 
m undtlig behandling  som  ved en dom stol. H ere fte r træ ffer k lageorganet 
sin afgørelse.

K lageorganet b ø r b estå  a f  5 m edlem m er, et udpeget a f  socialm inisteren , 
et a f  K om m unernes L andsforen ing , 2 udpeget a f  D SI og m ed en  dom m er 
som  form and.

2. Brugernes rettigheder

D er bør udarbejdes en brugervejledning således, at den enkelte  bruger 
kan overse sine m uligheder/m inim um srettigheder. En sådan  m inim um s
beskrivelse  vil væ re vejledende fo r kom m unerne ved afgørelse a f  ansøg
ninger om  tildeling a f  h jæ lpem idler og derm ed virke bestem m ende ved 
udform ningen a f praksis.

U den en sådan  vejledning vil det ikke væ re m uligt at opnå ensarte t 
praksis i landets kom m uner. Lighed på det sociale om råde e r lige så 
ønskelig  som  på alle andre re tso m råd er, m en det er unæ gteligt forsøm t i 
dag.

Som eksem pler på m in im um srettigheder skal PTU  pege på følgende:
-  ret til et reservehjæ lpem iddel,
-  re t til spo rtsh jæ lpem id ler,
-  ret til udskiftn ing, dels når e t hjæ lpem iddel e r  så  slidt, at det ikke 

læ ngere er d rifts ikkert, dels når der e r  gået et vist tid srum , hvo r f. eks. et 
par sko, et korset osv . m å anses for slidt op,

-  re t til et skriftligt beg rundet svar på enhver ansøgning om  et hjæ lpem id
del, n år det ansøgte ikke kan im ødekom m es.
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-  re t til a t besigtige h jæ lpem idler og foretage egentlig  afprøvning ved at få 
e t hjæ lpem iddel ud levere t på prøve i en periode,

-  re t til udlån  a f et andet tilsvarende hjæ lpem iddel, når eget hjæ lpem iddel 
e r  til repara tion ,

-  re t til lån a f  særlige h jæ lpem idler til brug under re jser og ferieophold ,
-  re t til selv at vælge rep a ra tø r,
-  re t til reservedele  og væ rktøj til vedligeholdelse a f  hjæ lpem idler.

L isten  o v e r disse re ttigheder m å ikke på nogen m åde anses for ud tøm 
m ende, m en e r b lo t en eksem plifikation  og bør opstilles efter en grundig 
høring hos hand icaporgan isationerne.

3. V edligeholdelse og reparation

H jæ lpem iddelforsyningens svageste  punkt er i dag antagelig den helt 
tilfældige m åde, hvorpå  vedligeholdelse og repara tion  a f hjæ lpem idler fo re
går.

D er savnes sikre og faste  k rite rie r fo r de k rav , d e r kan og bø r stilles. 
R esu lta te t e r, a t leverandø rerne  ikke opfy lder andet og m ere end et mini
m um , hvilket udelukkende går ud over b rugerne, hvorim od de egentlige 
” k u n d e r”  -  dem  d e r fo re tager indkøb for kom m unerne -  in te t m æ rker 
hertil.

L everandø rerne  k o n k u rre re r naturligvis kun på det, som  indkøberne 
(kom m unerne) hæ fter sig ved , dvs. prim æ rt p risen  og sekundæ rt den 
tekniske kvalite t, hvorim od design, serv ice og vedligeholdelse norm alt 
ikke tillægges nogen som  helst betydning.

D ette  er forklaringen p å , a t h jæ lpem idler stadig e r  så  grim m e og dårligt 
designede, som  de e r, og a t d e t e r und tagelsen , at h jæ lpem iddelleverandø
re r yder en landsdæ kkende og rim elig hurtig repara tionsserv ice .

Ingen fo rb ruger ville i dag købe en vaskem askine , som  m an skal undvæ 
re 8 - 1 4  dage i tilfælde a f selv  banale repara tioner, m en handicappede -  
hvis tilvæ relse  afhæ nger af, om  deres kø resto le  fungerer — m å regne m ed, 
at de tte  e r  v ilkårene.

In te t h jæ lpem iddel b ø r kunne m arkedsføres uden garanti for
-  a t tegningerne fø lger m ed p roduk te t,
-  a t der m edfølger en dansksp roget vedligeholdelsesvejledning og e t sæt 

håndvæ rk tø j, d e r p asse r til h jæ lpem idlet og
-  a t leverandøren  har e tab le re t et landsdæ kkende net a f  rep a ra tø re r med 

m ulighed fo r repara tion  fra  dag til dag.
H jæ lpem idler, d e r ikke fungerer, og som  ikke hurtig t b liver rep a re re t, er 

en  hån m od b rugeren . D et b e tyder, a t m an tillæ gger den handicappedes 
tilvæ relse så  ringe væ gt, a t m an koldsindigt kalku lerer m ed, a t han eller 
hun jæ vn lig t kan tilbringe 14 dage i sengen, uden a t d e r sker nogen skade 
ved dette.

D et strider dels im od økonom isk  fo rnuft — idet e t stigende an tal handi
cappede heldigvis efterhånden  er erhvervsak tive  -  dels im od enhver re-
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spekt fo r hand icappede m enneskers liv og tilvæ relse . A f begge grunde bør 
denne væ sentlige m angel ved h jæ lpem iddel-forsyningen bringes til ophør.

H ellerup, den 15. august 1988

H olger K allehauge
L andsdom m er,

form and

Karl Vilhelm Nielsen  
D irek tør

F i n l a n d

Social- och hälsovårdsministeriet:1

G rundvalen  för m edlem sförslaget u tgö res av W H O :s handlingsplan 
"H ä lsa  för alla år 2000” , vars m ålsättn ing num m er 3 speciellt hänvisas till. 
Vid sin 36:e session  1988 antog N ord iska  råde t e tt nytt nordiskt sam arbets- 
p rogram  för hälso- och  socia lsek to rn , d ä r m an under rubriken  S am arbetet 
på hand ikappom rådet har behand la t även  hjälpm edelsfrågor i allm änna 
drag.

I sistnäm nda sam arbetsp rogram  k onsta te ras  a tt såväl handikappolitiska 
som  socia lekonom iska skäl fö ro rdar a tt sam arbete t kring hjälpm edel för 
handikappade bör v idareu tveck las och förd jupas. A vsikten  ä r att de no r
diska länderna  skall så  långt som  m öjligt u tgöra en gem ensam  hem m a
m arknad fö r handikapphjälpm edel. D e tta  anses även öppna nya m öjlighe
te r  för expo rt av h jälpm edel.

V idare k o n sta te ra s  i sam arbetsp rogram m et att m an följer två huvud
linjer på  h jä lpm edelsom rådet. D en ena innehåller sam arbe te t kring te s t
ning och inform ation , varigenom  m an fö rsöker fö rbä ttra  hjälpm edels kvali
te t och fö rh indra  en orim lig p rissättn ing . D en and ra  huvudlin jen  om fattar 
u tn y ttjan d e t av  den nya teknologins m öjligheter i u tveck landet av nya 
h jälpm edel, i synnerhe t beträffande sådana hjälpm edel, vilkas m arknad är 
otillräcklig  i varje land skilt fö r sig. D essa tv å  princip iella linjer har varit ett 
rä ttessn ö re  i N o rd iska  näm ndens fö r handikappfrågor (N N H ) arbete  för att 
fö rbä ttra  den  nationella  h jälpm edelsförsörjn ingen.

I det ak tuella  m edlem sförslaget fö reslås dessu tom  en tredje handlings
linje. vars syfte är a tt skapa ett b ra  nord isk t system  för h jälpm edelsförsöij- 
ningen. F orm erna  i hjälpm edelsförsörjn ingen är olika i de enskilda länder
na och hand ikappades m öjligheter a tt effektivt tillgodogöra sig de h jälpm e
del som  s tå r till förfogande ä r således olika.

I m edlem sförslaget anses att invånarna  i N orden  har nå tt olika långt i 
m åluppfyllelsen av W H O :s handlingsplan , enligt vilken p e rsoner m ed han-

'  Yttrandet ö versa tt frå n  f in sk a .
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dikapp skall ha fysiska, sociala och ekonom iska m öjligheter a tt leva ett 
k rea tiv t, socialt och ekonom isk t tillfredsställande liv. Av denna anledning 
föreslås a tt m an ökar de verkliga m öjligheterna att använda de hjälpm edel 
som  finns i N orden  genom  att undersöka m öjligheterna att skapa en sam 
nordisk  m odell fö r h jälpm edelsförsörjn ing för handikappade.

I m edlem sförslaget u tgår m an från  att det inom  ram en för N N H  finns 
goda fö ru tsä ttn ingar för a tt skapa en sam nordisk  modell för h jälpm edels
försörjning. D etta  sam arbetso rgan  som  underlyder m in isterrådet bö r enligt 
sina reg ler främ ja h jälpm edelsförsörjn ingen i de no rd iska länderna genom  
a tt följa, ta  initiativ och v idareu tveck la  det nord iska sam arbetet på om rå-

Social- och hälsovårdsm in isterie t an ser a tt även  på sam nordisk  nivå bör 
m an m er än tidigare kunna bedöm a alla asp ek te r i h jälpm edelsförsörjn ing
en på grund av dess fortgående och kraftiga utvidgning. Som kom m unal 
serviceform  ä r h jälpm edelsförsörjn ingen hos oss fo rtfarande ett relativ t 
nytt uppgiftsom råde, vars u tveck lande till m ånga delar är först i begynnel
seskedet och oavslu ta t. De nationella inbesparingar och ökad effektivitet 
som  even tue llt kan uppnås genom  nord isk t sam arbete  ä r  önskvärda  m ål
sättn ingar.

U ndersökn ingar om  nord isk  h jälpm edelsförsörjn ing kan å ena sidan ge 
ny inform ation och å and ra  sidan skapa en grund fö r e tt ändam ålsenligt 
u tny ttjande  av den ökade in form ationen. På de tta  sä tt kan man bl. a. ge 
rekom m endationer fö r förtydligandet av h jälpm edelsförsörjn ingens inne
håll och förfaringssätt i syfte  a tt åstadkom m a en enhetligare praxis på 
riksp lanet. På en sam nordisk  bas kunde m an bättre  bedöm a de positiva 
och negativa sidorna i vårt nuvarande system  för hjälpm edel sam t göra 
förslag till förbättringar.

I program m et ’'H ä lsa  för a lla ’' h a r m an i F inland som  ett utvecklingsm ål 
för rehabiliteringen uppställt bl. a. a tt tjän ste rna  bör vara  regionalt, 
b ranschvis och ekonom isk t så väl uppnåeliga som möjligt. F ö r a tt de tta  
mål skall kunna uppnås fö ru tsä tts  effektiverad  h jälpm edelsförsörjn ing, där 
e tt konkret sam arbete  m ed de an d ra  nord iska länderna ä r en b idragande 
faktor.

Social- och hälsovårdsm in isterie t an ser a tt det finns anledning att med 
alla m öjliga m edel u nders töda  forsknings- och u tveck lingsarbetet be träf
fande h jälpm edelsförsörjn ing . H jälpm edelsförsörjn ingen ä r em ellertid  en 
så pass om fattande helhet a tt de mål och m odeller bör p rec iseras som man 
vill åstadkom m a genom  en sam nord isk  u tredning. En beskrivning av nulä
get och jäm före lse  av h jälpm edelsförsörjn ingen i de enskilda länderna, 
speciellt u r användarnas synvinkel, u tgör en nyttig  grund för skapande av 
gem ensam m a k riterier, m ätare  och kännetecken  fö r en bra  h jälpm edelsför
sörjning.

En konklusion som  kan dras på basen av sådan u tredning som  nu 
eventuellt kom m er att göras kunde vara  a tt det kan v isa sig vara  o realis
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tiskt a tt på nordisk nivå åstadkom m a en enhetlig  m odell, e ftersom  den 
skulle k räva avsevärt s to ra  ändringar i de nuvarande, dels redan fungeran
de system en på h jälpm edelsförsörjn ingens om råde. T ro ts de tta  an ser mini
s terie t a tt det skulle vara på sin p lats att u treda  hur de olika system en för 
närvarande fungerar och behov  av fö rbättringar sam t bedöm a m odellens 
ibruktagande i förhållande till dessa.

De nord iska länderna har redan nu flera sam arbetsom råden  i hjälpm e
delsförsörjn ingen via N N H , och social- och hälsovårdsm in isterie t ä r berett 
att fö ro rda en utvidgning av sådan t nordiskt forsknings- och u tvecklingsar
bete.

H elsingfors den  7 sep tem ber 1988

Social och  hälsovårdsm inisterie t

H elena P esola  
Social- och hälsovårdsminister

K arl Johan Krokfors 
S ek re te ra re  fö r in ternatione lla  ärenden

Folkpensionsanstalten:

D et ingår i F o lkpensionsansta ltens rehab iliteringsverksam het att för de 
fö rsäkrade bekosta  hjälpm edel som  ä r nödvändiga till följd av sjukdom  
eller handikapp . I sam band m ed y rkesinrik tad  rehabilitering  bekostas 
b land annat d a to rbaserade  hjälpm edel fö r underlä ttande  av stud ier eller 
arbete . På grund av de höga kostnaderna  och den snabba tekn iska  u tv eck 
lingen i fråga om  de tta  slags ap p ara tu r har sam arbetet m ellan de nordiska 
länderna  på  hand ikappserv icens om råde m ycket sto r betydelse.

F o lkpensionsansta lten  stä ller sig positiv till en utvidgning av det nord is
ka sam arbete t på h jälpm edelsom rådet exem pelvis ju s t genom  utform ning 
av en sam nord isk  m odell fö r h jälpm edelsförsörjn ingen till handikappade.

F o lkpensionsanstalten  

K auko Halminen
Juhani R antam äki

H elsingfors den 8 sep tem ber 1988
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Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 14 sep tem ber 1988 förk lara t 
sig stödja m ed lem sförslaget.

Invalidförbundet rf:

N ord iska  näm nden fö r hand ikappfrågor (N N H ) har gjort e tt värdefullt 
a rbete  i sam nord iska hjälpm edelsfrågor. L ängst har näm nden nå tt vid 
u p p rä ttande  av e tt sam nord isk t h jälpm edelsregister. D etta  reg ister har 
bl. a. u tg jort en grund , då  m ed icinalsty relsen  i F in land har p lanera t och 
koord inera t h jälpm edelsförsörjn ingen i vårt land. N N H :s  arbete  har fö r
u tom  vid u p p rä ttande t av h jä lpm edelsreg istre t varit v iktigt fö r a tt få till 
stånd  sam nordisk  testn ing  av hjälpm edel, i m ånga frågor i anslu tn ing till ny 
teknologi liksom  i m ånga övriga frågor.

H jälpm edelsförsörjn ingen om fa tta r frågor i anslu tn ing till val och ut- 
provning av hjälpm edel, beviljande av hjälpm edel sam t serv ice. Till h jälp
m edelsförsörjn ingen hör även  sam hällets skyldighet a tt u tan  stö rre  d rö js
mål g aran te ra  hjälpm edel fö r pe rso n er som  behöver dem .

Å r 1984 fö rnyades den m edicinska rehabiliteringen i vårt land. H jälpm e
delsförsörjn ingen överfö rdes då  m ed några undantag  till hä lsovården . U n
der de gångna fyra  åren  har verksam heten  u tveck la ts re la tiv t tillfredsstä l
lande. De problem  som  u p p stå tt b e ro r närm ast på  att kom m unerna har 
b ristande ekonom iska re su rse r, inte på  själva system et.

I m edlem sförslaget till N o rd iska  råd e t (A 826/s) fö reslås skapande av en 
sam nordisk  m odell för h jälpm edelsförsörjn ingen fö r handikappade. Enligt 
vår uppfattn ing behövs inte en sådan  cen tralisering  av verksam heten . M an 
m åste i stället i fö rs ta  hand fortsä ttn ingsv is fästa  uppm ärsam het vid att 
g aran te ra  tillräcklig inform ation i h jälpm edelsfrågor m ellan de nord iska 
länderna.

H elsingfors den 15 augusti 1988

Invalid fö rbundet r. f.

M atti Savola  
V e rk sam h ets led are

H eidi H elenius

Avdelningschef
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Inom  hand ikappvård  finns m ånga sek to re r där no rd isk t sam arbete  är 
nödvändigt. N är det gäller h jälpm edelsförsö ijn ing  h a r sam arbete t inom 
forsknings-, fö rsöks- och  in fo rm ationsverksam heten  ävensom  vid kon tro l
len av h jälpm edels kvalite t och pris blivit cen tra lt.

I m edlem sförslaget fö reslås a tt m an skall skapa  en sam nord isk  modell 
för h jälpm edelsförsö ijn ing  fö r hand ikappade. D är p rec ise ras dock  inte vad 
som här avses m ed en  sådan m odell. A vser m an med en gem ensam  modell 
a tt m an s träv a r till a tt i varje no rd isk t land i p rak tiken  organisera  h jälpm e
delsförsörjn ing enligt en  sam nord isk  m odell ä r förslaget inte m öjligt att 
förverkliga. H ärv id  bö r beak tas a tt h jälpm edelsförsörjn ing är sådan kund
service som  bygger på  de system  fö r försörjn ing  som an tagits i varje land. I 
de enskilda nord iska  länderna  kan de p rak tiska  arrangem angen och finan
sieringen vid h jälpm edelsförsörjn ing  avvika från  varandra  t. o. m. be tyd 
ligt. D et förefaller inte som  realistisk t a tt i p rak tiken  tilläm pa en sam nor
disk m odell för denna service.

Vi b e trak ta r d e t som  viktigt a tt h jälpm edelsförsörjn ingen fungerar bra. 
En cen tra l fak to r fö r a tt d e tta  skall kunna uppnås ä r  e tt m ångsidigt u tby te  
av inform ation m ellan de nord iska  länderna. Service i prak tiken  bygger 
dock på egna lösningar i v a ije  enskilt land.

H elsingfors den 1 sep tem ber 1988

Suom en kunnallisliitto

Eero K o ivuksoski 
Vice verkställande direktör

Olli K erola  
Byråchef

Suomen kunnallisliitto (Finska kommunförbundet):1

Finlands svenska kommunförbund:

H jälpm edelsförsörjn ingen  fö r hand ikappade ä r en angelägen fråga som  
vaije  land b ö r sk ö ta  på b ä s ta  tän k b ara  sä tt. V aije  enskilt no rd isk t land är 
dock en  fö r liten en h e t fö r a tt m ed fram gång kunna skö ta  hjälpm edelsför- 
sö ijn ingen. D et sam arbete  som  in letts ifråga om  gem ensam t hjälpm edels- 
reg ister, in form ation  om  kvalite t, p rissä ttn ing  m. m. bö r därfö r enligt fö r
bundets åsik t fo r tsä tta  och  in tensifieras. A tt skapa  en gem ensam  sam nor
disk m odell fö r h jälpm edelsförsö ijn ingen  fö r handikappade kan därem ot

1 Yttrandet ö versa tt fr å n  fin sk a .
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gallande system  som  tro ts  allt råd er m ellan de nordiska länderna.

H elsingfors den 5 sep tem ber 1988

Finlands svenska  kom m unförbund 

K. J . B runström
Erik N ylund

Finlands stadsförbund1:

Stadsfö rbundets cen tra lby rå  fö rhåller sig positiv t även till m edlem sför
slaget om  sam nordisk  m odell för h jälpm edelsförsörjning på handikappom 
rådet. Såsom  det k onsta te ra s  i fö rslaget, kunde de tta  arbete  u tfö ras t. ex. i 
anslu tn ing  till a rbete t m ed det N ord iska  hjälpm edel sregistret.

H elsingfors den 26 augusti 1988

Finlands stadsförbund

P ekka A lanen  
V ice v erkstä llande  d irek tö r

M atti Laiho  
S ek re te ra re  fö r hä lsoärenden

Handikapporganisationernas förhandlingskommitté:'

Produktion och förm edling av hjälpm edlen anses vara  viktigt m ed tanke 
på a tt h jälpm edlen har en avgörande betydelse  för m ånga handikappades 
m eningsfulla liv.

P roduktionen  av handikapphjälpm edlen ökar i de nord iska länderna och 
m an har kunnat d ra  konkret n y tta  av sam arbetet.

H and ikapporgan isationernas förhandlingskom m itté anser det vara v ik
tigt a tt skapa en  sam nordisk  m odell för service av handikapphjälpm edlen. 
D et ä r  viktigt a tt handikappade kan u tny ttja  de redan befintliga hjälpm ed-

1 Yttrandet ö versa tt frå n  fin sk a .
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H and ikapporgan isa tionernas förhandlingskom m itté  stöd jer förslaget 
och an se r a tt undersökn ing  av m öjligheterna bör påbörjas.snarast.

H elsingfors den 18 augusti 1988

H and ikapporgan isa tionernas förhandlingskom m itté

Jaakko  Jylhä  
O rdförande

K ristina Vuorela  
S ek re te ra re

Ålands handikappförbund:

Styre lsen  fö r Å lands hand ikappfö rbund  tog  del av N ord iska  rådets med- 
lem sförslag A  826/s den  25 augusti 1988. S ty re lsen  beslö t då  att som  
y ttrande fram hålla  följande:
-  Å lands handikappförbund  om fa tta r det som  fram går i förslaget om sam 

nordisk  m odell för h jälpm edelsförsörjn ing  på hand ikappom rådet;
-  Å lands hand ikappfö rbund  vill även  fram hålla  a tt de g ränstekn iska  svå

righeter som  finns idag vid inköp av hjälpm edel i nord isk t land bör 
elim ineras;

-  Å lands hand ikappfö rbund  anser också  a tt den ekonom iska ersättn ing  
som  den  hand ikappade e rhå lle r fö r anskaffande av hjälpm edel inte skall 
vara  beroende av från  vilket no rd isk t land som  den handikappade köper 
sitt h jälpm edel.

M arieham n den 2 sep tem b er 1988

E nligt uppdrag

G unn F orsm an  
S ek re te ra re

I s l a n d

Sundheds- og forsikringsministeriet (Heilbrigðis- og tryggingamálaráðune- 

ytið); ‘)

F orslaget fo ru d sæ tte r, at N ord isk  Råd rekom m anderer N ord isk  M inis
terråd  a t udvikle d e t sam arbejde , som  allerede b es tå r indenfor hand icap
spørgsm ål, endnu  m ere og undersøge m ulighederne fo r at lave en nordisk 
handlingsplan om  forsyning  a fh jæ lp em id le r til handicappede.

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  isländska .
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Island deltager allerede i d e t a rbejde, der gøres i fæ llesskab i de nord iske . 
lande på  de tte  om råde, og m ener, at øget arbejde i forbindelse m ed fo rsyn 
ing og standard isering  a f h jæ lpem idler kan blive til s to r ny tte  for Island, 
idet vi m å im portere  en overvejende del a f  hjæ lpem idlerne.

M inisteriet op fo rd rer derfo r bestem t til, at forslaget s tø ttes  fra  islandsk 

side.

R eykjavík, 8. ju li 1988

G uðm undur Bjarnason
Páll Sigurðsson

Kommunernes centralorganisation (Samband islenskra sveitarfélaga) har i
skrivelse den 22 sep tem ber 1988 förk lara t sig stödja m edlem sförslaget.

Islands handicapforbund (Öryrkjabandalag islands) har i skrivelse i okto
ber 1988 förk lara t sig  stödja  m edlem sförslaget

N o r g e

Sosialdepartementet:

S osia ldepartem en te t har fo r sin del ingen innvendinger m ot forslaget om 
at sam arbeidet om  form idling av h jelpem idler til funksjonshem m ede vide
reutvik les m ed sik te på en optim al ressu rsu tny tte lse  og best mulig tilbud til 
b rukerne.

O slo, 13. sep tem ber 1988

E tte r fullm akt

Thomas M auritzen
Øystein O pdahl

Kommunenes Sentralforbund har i skrivelse den 21 sep tem ber 1988 fö r 
klarat sig stödja  m edlem sförslaget.

Norges handikapforbund:

N orges handikapforbund  ser positiv t på at det u tv ik les ulike form er for 
sam arbeid  m ellom  de nordiske land i spørsm ål som  angår funksjonshem 
m ede. D ette  har i m ange tilfelle ført til utvikling og spredning av verdifulle 
idéer og im pulser som  e tte r  h v ert e r  kom m et den  enkelte funksjonshem m e
de til gode.
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U tvikling og form idling av tekn iske  h jelpem idler fo r funksjonshem m ede 
er et om råde der en alt h a r hø ste t positive erfaringer fra sam arbeid  på 
nordisk  plan. H er vil vi spesielt nevne arbeidet m ed klæ r fo r funksjons
hem m ede, h jelpem idler i b arnas miljø, særlige tiltak  overfo r sm å grupper 
av funksjonshem m ede og ikke m inst det grunnleggende arbeidet m ed å 
lage en nordisk  k lassifisering av tekn iske h jelpem idler for funksjonshem 
m ede.

D et e r  sam tidig opplagt at y tterligere  utvikling av dette  sam arbeidet vil 
kunne gi klare gev inster. Vi tenker her spesielt på det a llerede oppstartede  
arbeidet m ed en nord isk  databank  over tekn iske  hjelpem idler.

E tte r N orges H andikapfo rbunds syn m å den prim æ re oppgaven i N orge 
være å v idereu tv ik le  på  det nasjonale p lan  e t best mulig system  for form id
ling når det g jelder tekn iske  h jelpem idler. Det norske sam arbeidet m å i sin 
tu r tjene som  et supp lem en t til den innsats som  gjøres på nasjonalt hold.

H jelpem iddelform idlingen e r en in tegrert del av en rekke andre sam 
funnsm essige tiltak som  f. eks. sosialpolitikk , sam ferdsel- og boligpolitikk. 
D ersom  vi skulle utvikle og innrette  vår hjelpem iddelform idling e tte r  et 
felles nord isk  m ønster, ville de tte  kunne forsinke den positive utviklingen 
vi nå er inne i. 1 N orge er en nå kom m et inn på et godt spor i den fylkesvise 
oppbygging av h je lpem iddelsen traler. D ette  a rbe ide t m å v iderefø res , og 
det m å legges s to r vekt på næ r kon tak t m ed b rukerne  av tekniske h jelpe
midler.

N orges hand ikapfo rbund  e r også svæ rt o p p ta tt av a t de t lokale h jelpeap
para te t i kom m unene sty rkes for at funksjonshem m ede skal kunne få 
d irek te  hjelp fra det fø rste  leddet i fo rm idlingstjenesten .

Parallelt m ed denne desen tra lise rte  utbygging må en i N orge v idere
utvikle en sen tral enhet som  kan sikre en effektiv  sam ordning av innsatsen  
på det nasjonale plan.

En fokusering på en generell nord isk  fellesnevner for hjelpem iddelfor
midling vil kunne trekke  oppm erksom heten  bort fra det viktige arbeidet 
med å d esen tra lisere  form id lingstjenesten . Det kan im idlertid tenkes at det 
igangsatte arbeid  for sm å g rupper av funksjonshem m ede m ed fordel kan 
v idereføres i en slik re tn ing som  forslaget ta r  sikte på.

Vi m ener ellers at m an i tilknytning til N ord iska  näm nden för handikap- 
frågor kan u tv ik le et vel egnet forum  fo r utveksling  av erfaringer på 
om rådet med tekniske h jelpem idler for funksjonshem m ede. D ette  forum  
bør beny ttes  til å  sam le inn erfaringer fra m edlem slandene, d isku tere  
tiltakene og stim ulere de enkelte  nord iske land til å iverksette  de tiltak  som 
vil gi deres innbyggere det beste  tilbudet.

Endelig vil N orges hand ikapforbund  u n d ers treke  betydningen av at alt 
arbeid  m ed utvikling og form idling av tekniske h jelpem idler må skje i næ rt 
sam arbeid  m ed brukerne og b rukernes o rgan isasjoner. O gså når det gjelder 
p rio riteringer i nordisk  sam m enheng m å arbeidet legges opp slik at b ru k er
nes m ulighet for innflytelse blir ivare ta tt. D ette  e r  vesentlig  bl. a. for å
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sikre at ressu rsene  kanaliseres til form ål som  er best mulig prak tisk  re tte t, 
og som  kan gi anvendbare resu lta te r.

O slo, 15. august 1988

N orges handikapforbund

R ikard  H øy em  
F orbu n d sled er

D. Jørgensen  
A ss. genera lsek re tæ r

Funksjonshemmedes Fellesorganisasjon (FFO):

F or alle funksjonshem m ede er en lett tilgjengelighet av hjelpem idler av 
s to r betydning. F o r de fleste er im idlertid situasjonen den at det for det 
fø rste  er vanskelig  å få tak  i h jelpem idler. Og for det andre er de hjelpem id
ler m an får tak  i, ikke alltid de re tte . Både i N orge og i de andre nordiske 
land er hjelpem iddelform idling fo rbundet m ed store  p rob lem er for b ruker
ne. P å denne bakgrunn  m ener F F O  det er e t viktig initiativ som  er ta tt 
innen N ord isk  R åd m ed dette  forslaget.

S pek tere t av h jelpem idler som  finnes e r  så  s to rt, at en felles k lassifiser
ing av d isse vil væ re av sto r betydning. D ersom  hvert enkelt land skal 
gjennom føre en egen klassifisering, vil det m edføre m ye dobbeltarbeid  og 
b lant annet vanskeliggjøre inform asjon m ellom  de nordiske land. E t arbeid 
m ed en felles klassifisering vil derfo r lette  inform asjonstilgangen i alle de 
nordiske land , og i sin tu r  effektiv isere og fo rbedre hjelpem iddelform id
lingen i de enkelte land.

D et sam m e vil e tte r  F F O ’s mening gjøre seg gjeldende med hensyn til 
u tprøving og testing  av h jelpem idler. P å de tte  om rådet er det allerede i dag 
et sam arbeid m ellom  N orge, Sverige og D anm ark. I N orge drives dette  
arbeidet gjennom  R ådet for tekn iske tiltak for funksjonshem m ede (RTF) 
og R ikstrygdeverke t. F F O  vil derfo r anbefale a t m an i en eventuell u tred 
ning i N ord isk  R åds regi, g jennom går og ana ly sere r de tte  arbeidet.

Im idlertid  er F F O  av den oppfatning at m ålsettingen m ed det arbeidet 
N ord isk  Råd nå in itierer, ikke må væ re å  utvikle et felles nordisk form id
lingssystem . M ålsettingen m å væ re at de enkelte  land selv m å bygge opp et 
så effektivt fo rm idlingssystem  som  mulig, og at inform asjon om de for
skjellige h jelpem idler m å væ re godt tilgjengelig m ellom  de nordiske land.

De form idlingssystem er som  e r u tv ik let i de enkelte land, er basert på 
forskjellige sosialpolitiske system er. Skulle en gjennom føre et felles no r
disk form idlingssystem , ville en m åtte  endre de enkelte  lands sosialpolitikk 
på relativ t bred  basis. På bl. a. denne bakgrunn har F FO  i 1987 gått i mot 
e tablering  av et felles nordisk  h jelpem iddelinstitu tt.

Vi ser det som en selvfølge at et videre arbeid  i N ord isk  Råd om  dette ,



19

aktiv t trek k er inn funksjonshem m edes o rgan isasjoner, slik at disse blir 
rep resen te rt på  b red  basis. F F O  ser frem  til å bli k o n tak te t i så m åte.

O slo, 17. august 1988

Funksjonshem m edes F ellesorgan isasjon

Finn Grønseth  
L ed er

P eter H jort 
Daglig leder

S v e r i g e

Socialstyrelsen:

S ocialsty relsen  de la r m otionärernas uppfattn ing att de tekn iska  landvin
ningarna inom  h jä lpm edelsom rådet fö r hand ikappade, i s tö rre  u tsträckning  
än fö r n ärvarande , skulle kunna kom m a invånarna  i de nord iska länderna 
till del om  m an på nord isk  n ivå kunde skapa e tt gem ensam t bra  system  för 
h jälpm edelsförsörjn ingen. D etta  skulle fö rb ä ttra  m öjligheterna fö r handi
kappade att effek tivare u tny ttja  tillgängliga h jälpm edel inom  N orden , vil
ket i sin tu r skulle ge s to ra  positiva rehabiliteringseffek ter.

S ocialsty relsen  an se r d ärfö r i likhet m ed m o tionärerna  att det vore till 
gagn för hand ikappade i N orden  om  N ord iska  m in isterrådet kunde bidra 
till a tt v idareu tveck la  sam arbete t på hand ikappom rådet genom  a tt under
söka m öjligheterna att skapa en  sam nord isk  modell fö r h jälpm edelsförsörj
ningen fö r handikappade.

S tockholm  den 1 sep tem ber 1988

M aj-Britt Sandlund
R o lf Carlsson

Statens handikappråd:

Statens hand ikappråd  ser hjälpm edlen som  en viktig del i sam hällssyste
m et, jäm fö rb a r m ed färd tjänst och  boendeserv ice . G enerellt skall h jälp
m edlen enligt nord isk  handikappolitisk  uppfattn ing  tillhandahållas åt var 
och en  e fter vars och ens behov. H ur h jälpm edlen  ställs till fö rfogande, är 
inte huvudfrågan . N aturlig tv is ä r  d e t dock  viktigt, a tt de som  behöver 
h jälpm edlen får dem  på e tt enkelt sä tt, u tan  vän tetid  och kom plikationer. 
En annan  sak ä r a tt en sm idig, väl fungerande organisation  dessu tom  kan 
spara  m edel, som  kan  användas fö r angelägna fö rbättringar av h jälpm e
delsverksam heten .
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S tatens hand ikappråd  m enar så ledes, a tt de verkliga svårighete rna inom  
h jä lpm edelsom rådet, vilka ä r  genom gående i de nord iska länderna , inte i 
fö rsta  hand ä r o rganisatoriska . De b e ro r istället på a tt hjälpm edel inte 
tillhandahålls d ärfö r a tt sam hället inte an se r sig ha råd  a tt göra det.

F ö r närvarande pågår en statlig h jälpm edelsu tredning  i Sverige. U tred 
ningen fö rvän tas ha slu tfö rt sitt a rbe te  vid u tgången av 1988. S ta tens 
handikappråd  räk n ar därfö r m ed, a tt resu lta ten  av h jälpm edelsutredningen 
kom m er a tt kunna beak tas, när m an ta r  slutlig ställning till N o rd iska  rådets 
förslag. Vi fö ru tsä tte r , a tt de p lanerade , sam nord iska in sa tserna  kom m er 
a tt leda till fö rbättringar inom  h jälpm edelsom rådet i sam tliga nord iska 
länder.

M ot bakgrund av det ovanstående  vill vi tillsty rka förslaget a tt undersö 
ka m öjligheterna a tt skapa  en sam nord isk  m odell fö r h jälpm edelsförsörj
ning fö r handikappade.

D ärvid vill vi fästa  uppm ärksam heten  på  de problem , som  personer med 
ovanliga och m indre kända funk tionsnedsättn ingar m öter i sina kon tak ter 
m ed hjälpm edelsförsö ijn ingen .

Vi fö ru tsä tte r  a tt u tredn ingsarbe te t bedrivs i nära  sam arbete  m ed rep re
sen tan te r fö r b rukarna .

S tockholm  den  25 augusti 1988

F ö r sta ten s hand ikappråd  

G ustav P ersson

E va Sandborg

Handikappinstitutet:

H andikapp institu te t har u nder 1987 y ttra t sig över u tredning beträffande 
fö ru tsä ttn ingarna  fö r e tt gem ensam t nord isk t hjälpm edelsinstitu t inom 
hand ikappom rådet. H ä r angavs i s to rt in stitu te ts  positiva inställning till 
nord isk t sam arbete  inom  hjälpm edelsom rådet.

G enom  det sam arbete  inom  h jälpm edelsom rådet som  genom  åren  ägt 
rum  på  det no rd iska  p lanet har tvek löst h jälpm edelsom rådet inom  de 
nord iska  länderna  successiv t v idareu tveck la ts m ed avseende på  såväl 
provning, forskning och  utveck ling , h jälpm edlens kvalite t och  p riser, in
form ation om  hjälpm edel som  system en  fö r h jälpm edelsförsöijn ing.

U nder hela N ord iska  näm ndens fö r handikappfrågor (N N H ) verksam 
hetsperiod  har uppbyggnaden av e tt gem ensam t nord isk t klassificerings
system  fö r handikapphjälpm edel sam t e tt nord isk t hjälpm edelsregister haft 
hög p riorite t. Sedan flera å r  ex is te ra r e tt gem ensam t nordiskt klassifice
ringssystem  för h jälpm edel -  e tt system  som  dessu tom  vinner ökad inter-
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nationell anslu tn ing. M ycket av det u tveck lingsarbete  som  fö r närvarande 

pågår inom  det no rd iska  sam arbe te t rö rande  handikapphjälpm edel ä r  sä r
skilt vad hjälpm edelsinform ation  be trä ffa r fokusera t m ot de m öjligheter 
som det no rd iska h jä lpm edelsreg istre t fö rvän tas ge i fram tiden . N N H  
överväger fn  v issa  fö rändringar rö rande  det nord iska  h jälpm edelregistret. 
D iskussioner förs m ed de berö rda  nationella  organ som  h ar ansvar för 
verksam heten . U tfalle t av d e tta  fö rändringsarbete  kom m er a tt behandlas 
vid N N H :s sty re lsem öte  den 13 ok tober.

I p rak tiken  pågår således e tt a rbe te  på nord isk t p lan som  syftar till m esta  
möjliga harm onisering  av den nord iska h jä lpm edelsverksam heten  inom 
ram en fö r de olika ländernas lagstiftning inom  om rådet sam t gällande 
organisation  och system .

H and ikapp institu te t har en postitiv  inställning till e tt ökat nord isk t sam 
arbete  inom  h jälpm edelsom rådet och vår bedöm ning ä r att effektivi
te tsv in ste r kan  uppnås genom  att än m er sam ordna den nord iska verksam 
heten  på h jä lpm edelsom rådet. H and ikapp institu te t se r positiv t på  y tterli
gare undersökning  rö rande  d essa  m öjligheter.

I Sverige pågår fö r närvarande en statlig h jälpm edelsutredning som  
beräknas avslu ta  sitt a rbete  1988. R esu lta te t av den u tredningen bör b eak 
tas i det slutliga stä lln ingstagandet till den  fö reslagna undersökningen  av 
m öjligheterna a tt skapa  en sam nord isk  m odell fö r h jälpm edelsförsöijning- 
en fö r handikappade.

B rom m a den  13 o k to b er 1988

Eva Jacobsson

Handikappförbundens centralkommitté (HCK):

H C K  an se r de t v ara  viktigt a tt m an ta r  tillvara  d e t positiva som  kan 
finnas i e tt no rd isk t sam arbete  inom  hjälpm edelsom rådet.

H C K  an se r dock  a tt m an i nuläget inte b ö r b inda sig fö r någon m odell. I 
stället b ö r m an av vak ta  re su lta te t av den statliga h jälpm edelsutredningen. 

H C K  vill in te av färda  idén om nord isk t sam arbete .

H and ikappfö rbundens cen tralkom m itté
-  27 handikappförbund  i sam verkan  -

Barbro Carlsson  
Ordförande

A l f  G  E ricsson  

K anslichef

Stockholm  den 18 augusti 1988
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Landstingsförbundet:

F örbundet ser m ycket positiv t på det no rd iska sam arbete t på hand ikapp
om rådet och anser liksom  m otionärerna a tt m ånga konkre ta  resu lta t har 
uppnåtts , bl a på h jälpm edelsom rådet. F ö rbundet kan också  instäm m a i att 
N ord iska  näm nden för handikappfrågor har visat a tt nordiskt sam arbete 
kan ge såväl effek tiv ite tsv inster som  bättre  kvalitet. Provning av h jälpm e
del, som  u tgör en grund fö r god hjälpm edelsförsörjn ing, ä r  e tt exem pel på 
fungerande sam arbete  m ellan de nationella h jälpm edelsinstitu ten  i N o r
den. E n fo rtsa tt utveckling  i läm plig form  av de tta  nord iska sam arbete 
upp fa tta r fö rbundssty re lsen  som  angeläget.

I föreliggande m edlem sförslag  påtalas a tt fo rm erna fö r försöijn ingen 
m ed hjälpm edel till handikappade i dagsläget torde vara olika i de nordiska 
länderna. F ö r Sveriges del kan dessu tom  konsta teras a tt det sedan hösten 
1986 finns en statlig u tredning  m ed uppdrag a tt u treda  frågan om hjälpm e
del för handikappade m m . U tredningen  beräknas avslu ta  sitt a rbete  under 
å r 1988.

F örbundet ser positiv t på e tt ökat nord isk t sam arbete  inom  h jälpm edels
om rådet. F ö rbundet an ser dock att resu lta ten  av den svenska statliga 
u tredningen bör avvak tas innan initiativ tas till e tt vidgat nord isk t sam ar
bete även inom  hjälpm edelsförsörjn ingen.

S tockholm  den 1 sep tem ber 1988

L andstingsfö rbundet 

Gunnar Hofring
W alter Slunge

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19882324







1N O R D ISK A  RÅ D ET
37:e se ss io n e n  1989

A 827/t
S U P P L E M E N T

Medlemsförslag

om nordisk järnvägstrafik i samverkan
<Väckt av G rethe Lundblad sam t Lahja Exner och Lena Öhrsvik) 

BILAGA

Y ttranden  över m ed lem sförslaget 

Nordplan:

Den fö rsta  rekom m endationen  om  å tgärder som  sy ftar till ökad sam pla- 
nering och ökat investeringsarbete  vill vi tillstyrka.

Vi ä r  inform erade om a tt e tt sådan t sam arbete  redan  har e tab le ra ts , men 
det finns uppenbart m ycket m er a tt göra, särsk ilt i en tid m ed betydande 
om ställn ingar i jä rnvägssystem en . S am arbete t bö r därfö r fö rstä rkas genom  
olika åtgärder.

E tt ökat sam arbete  borde i fö rs ta  hand vara fruk tbart nä r det gäller:
1) F orskn ing  och u tveckling
2) K ravspecifika tioner
3) T eknisk  upphandling och inköp
4) Planering av och investering  för fö rb indelser över g ränserna
5) M arknadsföring  och genom förande av in ternationell godstrafik
F ö r den  in ternationella  godstrafiken  to rde en ökad sam verkan  bl. a. 

genom  införande av  nord iska  heltåg, kunna leda till både snabbare förb in
delser och b ä ttre  kapac ite tsu tny ttjande .

I de tta  sam arbete  ä r  det önskvärt a tt också  D anm ark deltar.
F rågan om e tt fu llständigt sam gående av de nord iska järnvägsfö re tagen  

ä r sannolik t fö r tidigt väck t om  ett sådan t sam gående skall gälla såväl den 
nationella som  den in ternationella  trafiken . D ärem ot kan en u tredning  som 
p rövar idén att in rä tta  e tt nordiskt företag , e tt N o rd tra in , för den in terna
tionella trafiken  och då  i fö rsta  hand godstrafiken , vara  m otiverad .

S tockholm  den 15 ju n i 1988

Stig N ordqvist 
P ro fesso r, fö res tån d are
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Nordisk komité for Transportforskning:

N K T F  har behand le t ovennæ vnte  forslag  p å  sit seneste  m øde og finder, 
at øget sam arbejde m ellem  de nord iske je rn b an e r b ø r tils træ bes i det 
om fang de berø rte  je rnbanefo rva ltn inger e r  indstillet herpå.

N K T F  afho lder i øvrig t, som  det e r  sek re ta ria te t bekend t, en konference 
om ” Jern b an ern es frem tid”  i novem ber m åned i F in land, og i den forb in
delse kan dette  spørgsm ål også blive d røftet.

K øbenhavn , den 6. ju li 1988

P er A ls

D a n m a r k

Trafik- og kommunikationsministeriet hänvisar i skrivelse av den 16 ju n i  
1988 till y ttrande  frå n  D SB  (se nedan).

Miljøministeriet, Planstyrelsen:

H ertil kan jeg  som  M iljøm inisteriets rep ræ sen tan t i den N ord iske  Em- 
bedsm andskom m ité fo r R egionalpolitik  (N Ä R P) op lyse, at em bedsm ands- 
kom m itéen på  sit m øde i U ppsala  den 7. og 8. april 1988 har d røftet 
spørgsm ål om  regionalpolitiske synspunk ter og forslag til en ny økonom isk  
handlingsplan for N orden . D er peges i den forbindelse på, at un iversite ts- 
og højskolesam arbejde (m ed bl. a. udbygning a f rådg ivningscentre for at 
erhvervslive t), sam t tvæ rgående kom m unikationsforb indelser inden for 
person-, vare- og data trafik  (telekom m unikation) anses fo r særligt vigtigt 
for erhvervslive ts udvikling.

D ette er a f  N Ä R P m eddelt den nord iske em bedsm andskom m iteé for 
økonom i m ed brev a f 3. maj 1988 fra N ord isk  M inisterråds sek retariat.

M iljøm inisteriet har på denne baggrund ingen bem æ rkninger til det frem 
satte m edlem sforslag.

K øbenhavn , den 2. ju n i 1988

H enrik H vid tfe ld t

DSB:

E tab lering  a f e t nordisk  tran spo rtsam arbe jde  på je rnbaneom råde t har 
ikke væ ret problem løst for de nord iske je rn b an esty re lse r. Jernbanene tte t 
var p rim æ rt udbygget til at varetage nationale tran sp o rtin te resse r, og det
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enkelte lands opbygning a f je rn b an en e t skete  udfra forskellige krav til 
udform ning a f træ kk raft, m aterie l, e tc , d ik te re t en ten  a f sikkerheds- og/el
ler kom m ercielle hensyn  eller a f  det pågæ ldende lands k lim atiske og geo
grafiske forhold.

Je rnbanen  som  nord isk  sam fæ rdselsm iddel op fa ttes  idag som  en naturlig 
og in tegreret del a f  vo res hverdag . I de no rd iske je rn b an esty re lse r er der 
an sat m edarbejdere  til at varetage og følge op på den stadig  voksende 
strøm  a f in fo rm ationer, ideer, a fta ler e tc , der udveksles m ellem  je rn b an e 
sty re lser, heru n d er også på  nord isk  plan. M ålet med dette  arbejde er at 
skabe et h ø jk v a lite ts tran spo rtp roduk t, som  ikke alene er effek tiv t, men 
også konkurrencedyg tig t overfo r de

øvrige tran sp o rtu d b y d ere  inden fo r tran sp o rtsek to ren .
D et nord iske je rn b an esam arb e jd e  er p rim æ rt o rgan isere t om kring

-  Det N ord iske G enera ld irek tø rm øde sam t
-  Fagdirek tø r-/F agchefm øder

G enera ld irek tø rerne  m ødes norm alt 2 gange årligt, og fo rm andskabet og 
de herm ed forbundne sek re ta ria ts funk tioner varetages på skift a f  de fire 
je rn b an esty re lse r (N SB , S J, VR og DSB)

M ed fo rm andsskabet fo r genera ld irek tø rm ødet følger sam tidig for
m andsskabet for fagd irek tø rm øderne og de herunder nedsatte  arbejds- og 
undergrupper.

Som faste punk ter på de nord iske genera ld irek tø rm øder skal frem 
hæves:
-  udvekslingen a f sy nspunk ter og in form ationer vedr m øder afholdt i de 

in ternationale  o rgan isationer.
-  afta ler vedr tekn iske  og kom m ercielle forhold fra fagd irektørm øderne 

drø ftes/beslu ttes ivæ rksat.
-  til hvert genera ld irek tø rm øde fastlæ gges et fæ llestem a, som  helt eller 

delvis b e rø re r de fire je rn b an esty re lse rs  v irksom hed . E ksem pelv is har 
væ ret d røftet:

Forhold vedr fo rbedringer a f  gods- og person trafikken  mellem de nord is

ke lande.
In fo rm ationer om  den trafikpolitiske situation  i de nordiske lande. 
S tatus fo r a rbe jde t i den enkelte  je rn b an esty re lse , æ ndringer a f  be ty d 

ning fo r je rn b an ern es  løsning a f  deres  tran spo rtopgaver, o rgan isations
æ ndringer, o rgan isa tionsudv ik lingspro jek ter e tc.

A fslutningsvis e r  det vor o p fa tte lse , m ed baggrund i forslagets fo rm ule
ring, at forslaget princip ielt e r  re tte t m od de 3 skandinav iske lande, N orge, 
Sverige og F inland.

K øbenhavn , den  15. jun i 1988

Thuri D idriksen
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Industrirådet har i skrivelse den  15 ju n i 1988 fö rk la ra t a tt m an inte har 
fö r  avsik t a tt y ttra  sig  i an ledning av m ed lem sförslaget.

LO — Landsorganisationen i Danmark har i skrivelse av den 20 ju n i 1988 
m eddela t a tt m an anslu ter sig till D ansk  Jernbaneforbunds y ttrande (se 

Bihang).

B IH A N G

MTS-gruppe nr 15 vedrørende international passagertrafik

1. Ind ledning

F jern trafikken  -  isæ r den  inden landske -  m ed je rn b an ep assag e re r er 
u nder kraftig  udvikling i hele E u ro p a  i d isse år. B aggrunden herfor er 
prim æ rt de positive erfaringer i form  a f  stæ rk  passagertilgang, som  de 
franske  ban er h a r opnået ved indsæ ttelse  a f  højhastighedstog  (TGV) på 
stræ kningen P a r is -L y o n  og senere på  andre stræ kninger.

I flere and re  eu ropæ iske lande e r  nye hø jhastighedsforb indelser i over
ensstem m else herm ed  u nder udvikling. D et gæ lder f. eks. V esttysk land , 
Italien , E ngland og Sverige.

D esuden  e r igangsat regionale udv ik lingpro jek ter i C en tra leu ropa, hvor 
to  eller flere næ rt tilkny ttede  je rn b an e r e r  gået sam m en om  a t udbygge 
deres indbyrdes trafik fo rb indelser på  anvendelse  a f  hø jhastighedstog. En 
ræ kke a f  d isse hø jhastighedstogsystem er fo rven tes igangsat i begyndelsen  
a f 1990’erne  og v idereudvik let i løbet a f  de tte  tiår.

M en allerede på  kort sigt e r  d e r i en ræ kke lande ivæ rksat in itia tiver, der 
skal fo rbedre  passagertrafikken .

Ses p å  den in ternationale , g ræ nseoversk ridende je rn b an e tra fik , har 
udviklingen ikke generelt væ ret tilnæ rm elsesv is så kraftig som  for den 
indenlandske trafik , om  end d e r på  enkelte  om råder er no tere t frem gang 
eller e r  e tab le re t e t lovende sam arbejde.

D et m å endvidere  næ vnes, a t d e r  sker e t løbende udviklingsarbejde i en 
lang ræ kke relationsudvalg  i U IC  (såkald te  aksegrupper), om  end en effek
tivisering og hurtigere  reak tionsevne efterlyses.

E n a f  de m est m arkan te  fo rbedringer fo r den  græ nseoversk ridende p as
sagertrafik  fra  det seneste  kø rep lanssk ifte , e r  in troduk tion  a f et fæ lleseuro
pæ isk o v ero rdne t togsystem  m ed betegnelsen  ” E uro -C ity” .

D ette  system  er b asere t p å  e t fæ lles sæ t a f  kravsspecifika tioner, der skal 
væ re opfyldt fo r de tog, d e r indgår i system et. D er e r  opstillet m inim um s
betingelser om  cate ring , rengøring, anvendelse  a f  et fælles logo, m ateriel
kvalite t, inform ation i togene og på  s ta tioner og kø rep lanb rochu rer, hastig
hed , regu larite t, g ræ nsepassager, personale ts uddannelse  m. v.

DSB deltager i d e tte  system  m ed 3 tog ” H an sa”  (K øbenhavn-H am -
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burg), ” M erk u r”  (K øbenhavn -F rank fu rt) og ” S kand inav ien”  (K øben- 
havn-H am burg).

B etrag ter m an m ere generelt s ituationen  set fra D SB s side, vil d e r m ed 
indsæ ttelse  a f  IC /3-toget i den  indenlandske trafik  ske en vigtig kvalite ts
forbedring fo r je rn banepassagertra fik  både i henseende til m ateriel og 
re jsetider. En kvalite tsfo rbedring  som  nødvendigvis m å have en pendant i 
den in ternationale  trafik  til/fra D anm ark.

H vad angår den græ nseoversk ridende trafik  til og fra D anm ark, er 
situationen  fo r den frem tidige m aterie lindsats sæ rdeles uk lar i forhold til 
både trafikken  til og fra  N orge og Sverige og trafikken  til og fra K on tinen
te t (via Fugleflugtslinien eller landegræ nsen).

H verken  det svenske  snabb tåg -system  eller det vestty ske  hø jhastigheds
system  e r b asere t på g ræ nseoversk ridende trafik  i relation  til D anm ark.

D et svenske snabb tåg -system  fo ru d sæ tte r forbindelse  fra M alm ø til hen
holdsvis S tockholm  og G öteborg , m en ikke til H elsingborg.

D et vestty ske  hø jhastighedstogsystem  føres ikke nord  fo r H am burg.
D er foreligger ikke i dag hverken  fra svensk , dansk  eller v estty sk  side 

p laner for hvilket m ateriel, d er frem over skal anvendes på den g ræ nse
oversk ridende trafik  i re la tion  til D anm ark.

D er foreligger således heller ikke p laner fo r nyudvikling og kvalite tsfo r
bedring  for je rn b an ep assag ertra fik k en  på  de tte  om råde.

D er savnes derfo r konkre te  tiltag og p laner, der kan følge kvalite tsfo r
bedringen i den inden landske trafik  op for så vidt angår den g ræ nseover
skridende trafik  i re la tion  til D anm ark.

DSB fryg ter, a t trafikken  til og fra D anm ark  gradvis vil udvikle sig til 
lavkvalite tsp roduk ter, så  trafikken  til og fra D anm ark ikke kan drage rigtig 
fordel a f  de kvalite tsfo rbedringer, der vil ske i såvel Sverige som  V estty sk 

land.
D er skal derfo r nu tages initiativ  til at fo rbedre  m aterie lindsatsen  på 

trafikken til og fra D anm ark , så at d e r ikke alene b liver tale om  at levetids
forlænge eksis te rende  m ateriel og i øvrig t beny tte  overskud  a f hidtidigt 
svensk , dansk  og tysk  m ateriel på denne trafik .

I denne situation  e r det fundet hensig tsm æ ssigt inden for ram m erne af 
M T S-pro jek tet a t vu rdere  m ulighederne fo r en  øget m arkedsorien tering  a f 
den in ternationale  trafik , e tab leringen  a f  sy s tem er, d e r m uliggør stø rre  
flexibilitet og hurtigere reak tionsevne  sam t en k larere  p rio ritering  a f D SBs 
indsats, så DSB f. eks. kan e tab lere  feederfo rb indelser til det svenske og 
vesttyske  hø jhastighedstogsystem  ved indsæ ttelse  a f  IC /3-tog i g ræ nse
oversk ridende trafik .

D enne m ulighed indgår således i g rundlaget for de dansk-svenske  u nder
søgelser om  fo rbedring  a f trafik fo rb indelserne  o v e r Ø resund .

Spørgsm ålet om  indsæ tte lse  a f  IC /3-tog til H am burg  via en ten  Fugle
flugtslinien e ller landegræ nsen  e r re jst o ver fo r de v estty sk e  ban er (D B), og 
der er foreløbig  nedsa t en a rbejdsg ruppe, d e r har til opgave at vurdere
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m ulighederne fo r a t indsæ tte  IC /3-tog på  stræ kningen  K øbenhavn-H am - 
burg via R ødby-Puttgarden  overfarten .

D enne gruppe m å ses som  sta rt på  et tæ tte re  sam arbejde m ellem  DSB og 
D B. I løbet a f  1987/88 stiles m od e t tæ t b ila tera lt sam arbejde til erstatn ing  
fo r de eksisterende aksegrupper.

D esuden  m å D SB og de nord iske  baner i langt højere grad  sam m en 
form ulere ønsker/k rav  til b anerne  på  K on tinen te t, således at trafikken 
til/fra Skandinavien  får en accep tabel indflydelse på beslu tn ingerne.

D a etab lering  a f de nye hø jhastighedstogsystem er afgørende vil påvirke 
grundlaget fo r a t drive nattogfo rb indelser, vil D SB s m uligheder fo r at 
op re tho lde  nattog fo rb indelser til og fra  ud landet i m eget vid udstræ kning 
bestem m es af, hvilke nattogsfo rb indelser, d e r kan ven tes i vore  nabolan-

Ifølge de op lysn inger d e r foreligger fo r D SB , har hverken  SJ, S N C F  
eller DB endnu udarbejdet p laner fo r om fanget a f  nattog fo rb indelser efter 
indførelse a f  hø jhastighedstog.

D et e r  derfo r ikke m uligt på nuvæ rende tidspunkt m ere deta ljere t at 
forudsige, hvilke nattogfo rb indelser til og fra  D anm ark , der b liver tale om 
efte r indførelse a f  høj hastighed stog i F rankrig , Sverige og V esttysk land . 
D erim od opstilles i denne rap p o rt s tra teg ie r fo r D SB s holdning til g ræ nse
oversk ridende nattogforb indelser.

I det følgende skal d isse forskellige a sp ek te r om  den in ternationale  
je rnbanepassagertra fik  besk rives og de foreløbige resu lta te r a f  de fo retag
ne undersøgelser på  de tte  om råde angives.

2.2. Udviklingen i V esttyskland

M ed vedtagelsen  a f  ” B u ndesverkeh rw egep lanen”  i 1985 tog de tyske 
baner e t afgørende skrid t m od indførelsen  a f højhastighedstog  p å  stræ k 
ningerne R uhr-M ain-S tu ttgart-M ünchen , D ortm und-K assel-N ürnberg- 
M ünchen , F u lda-F rank fu rt-K assel.

I 1986 blev den  fø rste  fo rsøgsstræ kning  til 250 km /t taget i brug m ellem 
H annover og W ürzburg , og In terc ity  E xperim ental blev sat i drift.

D eu tsche  B undesbahn  h a r an se t en udbygning m ed højhastighedstog på 
m ellem lange afstande m ellem  om råder m ed større  befo lkn ingskoncentra
tio n e r fo r den  eneste  m ulige udvej i den  m eget stæ rk t stigende konkurren 
ce. Således e r  m arkedsandelen  fo r passagertrafik  faldet fra ca  40 %  i 1950 

til ca 6 %  i dag.
DB vil e tab lere  e t hø jhastighedsnet på  e t net om fattende ca  2000 km 

inden udgangen a f de tte  å rhundrede .

2.3. Udviklingen i Sverige

SJ har b eslu tte t a t købe 20 snabbtåg , som  skal leveres i 1989-93 . 
Togene, d e r skal indsæ ttes på  stræ kningen  S tockholm -G öteborg , få r en
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tophastighed  på  200 km /t. H erm ed  regner de svenske ban er m ed a t kunne 
fo rkorte  re jse tiden  m ed ca  25 %  (fra ca  fire til ca  tre  tim er).

SJ h a r heru d o v er p laner om  at indsæ tte  snabb tåg  på  linierne M almö- 
S tockholm , G öteborg-M alm ö og S tockholm -Sundsvall inden udgangen af 
1990’erne . P å alle stræ kn inger regnes m ed en fo rko rte lse  a f  re jse tiderne  på 
2 5 -3 0  %.

Å rsagerne til d enne indsats e r  p rim æ rt, at SJ påregner at øge an ta lle t a f  
re jsende m ed 4 0 -5 0  %  på  de pågæ ldende stræ kninger. H ertil kom m er så 
den effekt, d e r e r, ved at andre  stræ kn inger landet o v e r få r rådighed over 
det re la tiv t gode m aterie l, d er idag anvendes på  de pågæ ldende stræ k 
ninger.

I de svenske p laner e r  ikke m edtaget fo rho ldet til den in ternationale  
trafik , m en de foreløbige sk itse r g iver m ulighed for en tilslu tn ingsforbin
delse fra K øbenhavn  til det svenske  snabb tågssystem  i H ässleholm .

D et e r  nødvendig t allerede nu a t kon tak te  de svenske ban er m ed hen
blikk på  en koo rd inere t indsats om kring den  eu ropæ iske passagertrafik , 
således a t den  konkurrencem æ ssige  fordel, d er regnes m ed i Sverige, vil 
kunne få afsm ittende effekt bl. a . i D anm ark.

En foreløbig beregning v ise r således en tid sbespare lse  på  ca 2 tim er i 
trafikken  K ø b e n h a v n -S to c k h o lm .

A d  K øbenhavn —E sbjerg—H arw ich—London

Som kortsig te t handling e r ivæ rksat e t m aterie lp ro jek t, d er skal hæve 
kvaliteten  i de indsatte  M R-tog. P ro jek te t tager udgangspunkt i e t ønske  fra 
D FD S om  at bedre  fo rho ldene fo r p assag ere r p å  fø rste  klasse.

På læ ngere sigt m å hele trafik system et inddrages i overveje lserne , såle
des a t der også til E ngland kan skabes en tid ssvarende  forbindelse  — en 
fo rb indelse, der ikke alene re tte r  sig m od korte  indkøbstu re  og studerende, 
der skal på  stud ieopho ld /le jrsko ler o lign.

K onkre t fo reslås , a t de r i sam m enhæ ng m ed A nglo-D anish D esign C on
ference beslu ttes ivæ rksat ak tiv ite te r m ed de tte  form ål.

A d  O slo/Stockholm

Som  en naturlig  del a f  d e t skandinaviske sam arbejde m å såvel dag- som  
nattogsfo rb indelserne  i N orden  udbygges og forbedres.

De kortsig tede  handlinger har hidtil k o ncen tre re t sig om  at bedre den 
ekstrem t ringe regu larite t.

N år d isse forho ld  e r bed re t, og d e r fra  alle p a rte r  er v ist en  reel vilje til 
fo rbedringer, m åder på  læ ngere sigt i et snæ vert no rd isk  sam arbejde ske en 
forbedring a f  det indsatte  m aterie l, eksem pelv is gennem  indsæ ttelse  af 
m ateriel a f  IC /3-kvalitet på  stræ kn ingerne  til O slo (G öteborg) og S tock 
holm .

En egentlig  m arkedsføring  a f d isse norske fo rb indelser e r  ikke mulig på
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grund a f den lave regu larite t og kvalite t. D et fo rven tes, at de tte  vil ske på 
læ ngere sigt, n år regu larite t og kvalitet e r  b levet fo rbedret.

D et e r  den  klare op fa tte lse , at d e r såvel fo r plantog som fo r chartertog  er 
e t sto rt nord isk  m arked.

U dover d isse betrag tn inger, d e r hovedsagelig  er koncen tre re t om kring 
det grundlæ ggende p roduk t, m å det anbefales, at der ivæ rksæ ttes en ræ kke 
ak tiv ite te r, d er inddrager en  ræ kke præ ferenceskabende periferiydelser.

A fslutningsvis m å understreges, a t de nuvæ rende sy s tem er ofte resu lte 
re r i forhandlingsm æ ssige vanskeligheder og en lang beslu tn ingstid  i den 
in ternationale  passagertrafik , hvor køreplanlæ gning, m aterield isponering  
osv  o ftest indsk ræ nker m uligheder en hel del på  ko rt og m ellem langt sigt.

N edenstående eksem pler e r  ak tiv ite te r, d er burde kunne ivæ rksæ ttes til 
gennem førelse  på  noget læ ngere sigt:

6. Jernbanepassagertrafik  fo r  dag tog  mellem D anm ark og Sverige/N orge

6.1. Den aktuelle situation

Fæ rgeoverfarten  H elsingø r—H elsingborg  udgør i dag en sto r begræ ns
ning for udviklingen a f je rnbanepassagertra fikken  m ellem  D anm ark og 
Sverige.

D e nuvæ rende je rnbanefæ rger kan alene overføre  3 passagervogne, hvil
ket indebæ rer, at tog stø rre  end 3 vogne m å overfø res m ed flere på 
h inanden følgende fæ rger. D et m å her tillige tages i betragtning, at an tallet 
a f  je rnbanefæ rger på  overfa rten  e r b levet reducere t til 2 - 3  fæ rger, e fter at 
banegodstrafikken  e r fly tte t til D anL ink.

D en begræ nsede fæ rgekapacite t indebæ rer fo r det fø rste  en ringe mulig
hed fo r at udvide trafikken . D et gæ lder såvel udvidelser a f  den  ordinæ re 
trafik  som  indsæ ttelse  a f  sæ r- eller chartertog  i fo rbindelse m ed sæ rar
rangem enter eller sæ sonbetonede rejsebehov  som  f. eks. sk irejser.

F æ rgernes begræ nsede stø rre lse  indebæ rer derudover, at alle tog m ed 
m ere end 3 vogne fo rsinkes ved fæ rgeoverfarten , hvilket ubestrideligt 
hæ m m er banernes konkurrencedygtighed  over fo r fly og personbiler.

D et beny ttede  m ateriel, som  ikke i de senere år har væ ret genstand  for 
stø rre  fo rnyelser, sam m en m ed en m eget ringe fleksibilitet i prisdannelsen  
og en ringe m arkedsføring og et ringe p roduk t g iver to ta lt set ind trykket af 
et helt u tid ssvarende , ikke-m arkedstilpasset produkt.

D ette  understreges yderligere af, a t de jernbanestræ kn inger, de r udgår 
fra  H elsingborg langt fra har højkvalite tspræ g, hverken  stræ kningen no rd 
på m od G öteborg  og O slo eller stræ kningen fra H elsingborg til H ässleholm  
med forbindelse videre til S tockholm , hvor der er tale om  hastighedsres
trik tioner på  grund a f en dårlig in frastruk tu r.

De senere års usikkerhed  om  etablering  a f faste Ø resundsforb indelser 
har væ ret m ed til a t hæ m m e udbygning a f je rnbanepassagertra fikken  m el
lem  D anm ark og Sverige.
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D ette  skyldes bl. a. u sikkerhed  om linieføringen for den faste je rn b an e 
forbindelse over Ø resund  (H e ls in g ø r-H e ls in g b o rg  forbindelse eller Kø- 
b e n h a v n -M a lm ø  forb indelse), og om  hvo rnår en sådan  forbindelse i givet 
fald kunne e tab leres.

I de senere å r  er m ulighederne i denne trafik  på afgørende vis sat til side 
på grund a f S F ’s p laner om at købe snabbtåg  (jfr afsnit 2.3).

I det følgende skal kort redegøres for disse forskellige udviklingslinier, 
d er på væ sentlige o m råder påv irker v ilkårene for je rn banepassagertra fik 
ken m ellem  D anm ark og Sverige/N orge.

6.2. Indførelse a f  snabbtåg  p å  hovedstræ kningerne i Sverige a f  in teresse  
fo r  trafikken til og fra  D anm ark.

SJ har foreløbig indkøbt 20 snabbtåg , der sæ ttes ind på stræ kningen 
S to ck h o lm -G ö teb o rg  i årene  1989-93.

SJ planlæ gger i forlæ ngelse hera f at indsæ tte  snabbtåg  på linierne Mal- 
m ø -S to c k h o lm , G ö te b o rg -M a lm ö  og S to ck h o lm -S u n d sv a ll.

A f s tø rst in teresse  for trafikken  til og fra D anm ark er planen om indsæ t
telse a f  snabbtåg  på stræ kningen M a lm ö -S to ck h o lm , hvortil der i H ässle
holm er tilslutning til H elsingborg og senere tillige snabbtåg  til G öteborg .

D er e r  ikke indtil v idere p laner om at tils lu tte  H elsingborg til snabbtåg- 
ne tte t, og S J’s nationale  betjening af fo rb indeiserne til og fra H elsingborg 
påregnes således gennem ført med trad itionelt m ateriel.

F o r så  vidt angår trafikken  til og fra D anm ark aftegner der sig på 
baggrund a f snabbtåg-udviklingen forskellige m uligheder afhængig af, hvad 
der fo rudsæ ttes vedrø rende udbygning a f trafik forb indelserne over Ø re
sund, således som  det skal besk rives i det følgende afsnit.

6.3. Udbygning a f  jernbanepassagertrafikken  m ellem  Sverige og D an
mark i lyset a f  planerne fo r  udbygning a f  trafikforbindelserne over Ø re
sund.

A. F o rtsa t fæ rgedrift på Ø resund

F ra begyndelsen  a f 1990'erne kan der m ed de nuvæ rende fæ rger indsæ t
tes iC /3 -togpå  stræ kningen  K øbenhavn  H - H e ls in g b o r g - H ässleholm  med 
ko rrespondance  til snabbtågene m od G öteborg  og Stockholm .

D et fo rudsæ ttes , at der på de nuvæ rende je rnbanefæ rger kan overføres 
et IC /3-togsæ t m ed 3 vogne. Det an tages, at tekn iske p roblem er for 
IC /3-togenes overførsel på de nuvæ rende fæ rger kan løses uden større 
vanskeligheder.

H vis p lanerne om etab lering  a f faste  fo rb indelser over Ø resund , h erun 
der også en banefo rb indelse , udskydes i en læ ngere årræ kke, m å det 
fo rven tes, at der i 1990'erne foretages et system skifte  for D SB /SU -overfar- 
ten m ellem  H e ls in g ø r-H e ls in g b o rg  m ed indsæ ttelse af stø rre  fæ rger med 
væ sentlig  stø rre  sporkapacite t. D isse fæ rger vil kunne overføre  3 
IC /3-togsæ t. D et an tages derim od ikke, at disse fæ rger også vil kunne 

† | - A  827/1 Supplem ent
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ind re ttes til a t overføre snabbtåg , m ed m indre det fo rudsæ ttes , at det 
enkelte  snabbtåg-sæ t kan kobles fra h inanden i fo rb indelse m ed fæ rgeover
farten , hvilket form entlig  vil indebæ re problem er.

Som alternativ  til at der v ia H elsingø r—H elsingborg  overfarten  skaffes 
forbindelse  til snabb tåg -nette t i H ässleho lm , e r  d e r også peget på, at 
busforb indelsen  K øbenhavn  H -  M alm ö C via D r a g ø r - L im ham n overfa r
ten kan give forbindelse til snabb tåg -nette t a llerede i M alm ø. D ette  a lte rn a
tiv indebæ rer en rejsetid  K øbenhavn  H -H ä s s le h o lm  på ca  2 tim er og 15 
m inutter. D et bem æ rkes, at d e r her e r  set bo rt fra overgangstid  i M alm ø fra 
bus til tog, hvilket e r  u realistisk  i betragtn ing a f busforb indelsens lave 
frekvens.

Til sam m enligning kan næ vnes, at re jsetiden  m ellem  K øbenhavn  og 
H ässleholm  via H - H  overfarten  i dag er ca  3 tim er.

D et an tages, at det vil væ re begræ nset, hvor m eget denne rejsetid  kan 
nedsæ ttes ved indsæ ttelse  a f  IC /3-tog, idet d e t næ ppe vil væ re muligt at 
forøge hastigheden på  svensk  side. Forskellen  mellem de to  a lternativer vil 
således væ re begræ nset.

B. F ast je rnbanefo rb indelse  K ø b en h av n —M alm ø
H vis der e tab leres en fast je rnbanefo rb indelse  K ø b en h av n -M a lm ø  fo r

u dsæ ttes de t, at snabbtåg-forb indelserne til M alm ø v idereføres via den 
faste  forb indelse  til K øbenhavn  H , ligesom  det an tages, a t IC /3-togforbin- 
delserne v idereføres fra  K øbenhavn  H til K astrup  lufthavn.

D isse fo rb indelser vil indebæ re et m eget betydelig t kvalite tsløft for 
je rnbanepassagertra fikken  over Ø resund  og m uliggøre nedsæ ttelse  a f  re j
setiden m ellem  K øbenhavn  og S tockholm  fra idag 8 1/2 tim e til ca  5 tim er. 
T ilsvarende vil re jsetiden  fra K øbenhavn  til G öteborg  blive reducere t fra 
om tren t 5 tim er i dag til godt og vel 3 tim er.

De reducerede  re jse tider ven tes a t give grundlag fo r en  betydelig  trafik- 
tilgang dels ved overførsel fra  andre tran spo rtm id ler dels ved nytrafik 
svarende til, hvad der fo rudsæ ttes fo r indenlandsk svensk  trafik  ved ind
sæ ttelse a f  snabbtåg .

6.4. Jernbanepassagertrafikken m ellem  D anm ark og N orge via Sverige

I tilfælde a f  at d e r påregnes fo rtsa t fæ rgefart p å  Ø resund , jf r  afsnit
6 .3 .A ., og der indsæ ttes nye og stø rre  je rnbanefæ rger på H e ls in g ø r-  
H elsingborg  overfa rten , b ø r m uligheden fo r a t indsæ tte  IC /3-tog på stræ k 
ningen K ø b e n h a v n -H e ls in g ø r-H e ls in g b o rg -G ø te b o rg -O s lo  tillige 
undersøges. D et m å an tages, at de tte  vil indebæ re en  betydelig  tid sbespa
relse på  stræ kningen.

De foreliggende svenske p laner om  udbygning a f snabb tåg -nette t og 
udviklingslinierne fo r trafik fo rb indelserne o v e r Ø resund  vil ligeledes være 
afgørende for, hvad der kan fo rven tes a f  fo rbedring a f forholdene for 
je rnbanepassagertra fikken  m ellem  N orge og D anm ark.
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I tilfælde a f  e tab lering  a f en fast je rnbanefo rb indelse  K ø b en h av n -  
M alm ö vil d e r i tilslu tn ing til den  planlagte snabbtågforb indelse M a lm ö -  
G öteborg  dog -  som  næ vnt -  kunne opnås en re jse tidsfo rkorte lse  på 
stræ kningen K ø b en h av n —G öteborg  på 2 tim er, som  selvsag t også vil kom 
me de rejsende K ø b e n h a v n -O s lo  tilgode, således at re jse tiden  kan ned 
sæ ttes fra idag 9 1 /2 -1 0  tim er til 7 1 /2 -8  tim er. D ette  er selvfølgelig en 
betydelig  fo rbedring , m en indebæ rer om stigning i G öteborg  fra til snabb 
tåg, hvilket vanskeliggør en vurdering a f  den fo rven tede  trafiktilgang.

7.0. N a ttogsforb in delser

K onsekvenserne  a f  indførelsen  a f hø jhas tighedsforb indelser i E uropa, 
vil e fter v o rt skøn betyde  en  nedprioritering  a f visse a f  de idag kendte  
nattogsforb indelser.

D et e r  D SB s op fa tte lse , at der fra K øbenhavn  til de i afsnit 3.2. prim æ re 
destina tioner skal væ re daglige, helårlige, d irek te  na ttogsforb indelser, b e 
stående som  m inim um  a f en sove- og en liggevogn (en natenhed).

E t a f  de prim æ re argum enter i konkurrencen  overfo r bus, bil og fly er 
netop, a t det m ed toget er muligt at s tå  på i cen trum , få en sove- eller 
liggeplads a f  en god s tandard , god catering  undervejs/på  fæ rgen, en god 
nats u fo rsty rre t søvn , god m orgenm ad og så væ re frem m e i cen trum  næ ste 
m orgen -  på vej til m ødet.

E n helh jerte t indsats e fter de tte  koncep t k ræ ver im idlertid  en  forbedring 
af kvalite ten  på en  lang ræ kke om råder sam t et næ rt sam arbejde m ed de 
relevan te  b an er og de involverede sovevognsselskaber.

En indsats fra D SB på de tte  om råde afhæ nger i m eget høj grad af 
udviklingen i vore nabolande , dvs isæ r Sverige og V esttysk land .

Ved de foreløbige d rø fte lse r m ed DB og SJ er det ind trykket, at planlæ g
ningen a f de frem tid ige na ttogsfo rb indelser e fte r indførelsen  a f højhastig
hedstogsystem erne  i de pågæ ldende to  lande endnu e r på et m eget forelø
bigt stadium .

D er e r  derfo r ikke på  nuvæ rende tid spunk t grundlag for, a t DSB går i 
konkre te  d rø fte lser m ed DB og SJ om den frem tidige udvikling for na ttogs
forb indelserne til og fra D anm ark. Sådanne d rø fte lser m å afven te  en højere 
grad a f afklaring i såvel Sverige som  V esttysk land .

Landbrugsraadet hänvisar i skrivelse den 10 ju n i 1988 till yttrande av den  
8 ju n i från  Erhvervenes Transportudvalg (se nedan).

Arbejderbevagelsens Erhvervsråd:

A rbejderbevæ gelsens E rh v erv sråd  er enig i, at en ræ kke forhold  -  
herunder m iljøhensyn , energ ihensyn , hensyn  til svage tra fikan te r m. v. -
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tilsiger, a t je rn b an en s  stilling i det sam lede trafikbillede sty rkes m est 
muligt. M an kan d erfo r stø tte  det frem lagte forslag.

Forslaget ved rø rer kun N orge, Sverige og F inland og om fa tte r således 
ikke d irek te  D anm ark. M an burde  overveje , om  ikke også D anm ark burde 
inddrages i det på tæ nk te  sam arbejde, specielt vedr. je rnbanem aterie l, hvor 
m an i D anm ark  e r ved a t udvikle en ny tog type IC/3.

Ind irek te  har D anm ark  også en  in teresse  i, a t så  sto r del a f  trafikken i 
N orden  foregår m ed je rn b an e . D anm ark  e r transitland  m ellem  N orden  og 

det øvrige E uropa.
D et kan tilfø jes, a t A rbejderbevæ gelsens E rhvervsråd  m ener, at m an 

ved en  kom m ende fas t forb indelse o v e r Ø resund  i særlig grad m å tilgodese 
h ensynet til je rn b an en , even tue lt ved en etapeudbygning  som  ved S to re
bæ lt, hvo r je rnbanefo rb inde lsen  bygges først.

K øbenhavn , den 13. jun i 1988.

P. r. v.
Erik Traberg Jensen

Erhvervenes Transportudvalg:

F ra  såvel IR  som  LR  h a r E T U  m odtaget ovennæ vnte forslag  A 827/t. 
D er stilles i fo rslaget det spørgsm ål, om  m an bør skabe et sam arbejde, som 
i sin yders te  konsekvens b liver en slags je rn b an en s  SAS under navnet 
N ord tra in . I det konkrete  forslag  henstilles, at N ord isk  Råd anbefaler 
N ord isk  M inisterråd  at arbejde  for øget koord inering  og øget investerings
sam arbejde m ellem  de statslige je rn b an e r i N orge, Sverige og F in land, 
sam t a t d e r tages initiativ  til en udredning om sam arbejdet m ellem  de 
næ vnte landes je rn banefo rva ltn inger m ed henblik  på  a t e tab lere  et N ord 
train.

Som  det frem går, e r  d e r ingen danske in te re sse r invo lveret i forslaget, 
hvorfor E T U  ikke har yderligere kom m entarer.

K øbenhavn , den 8. jun i 1988

Transportøkonomisk Forening (TØF):

D a T Ø F  e r en neu tral forening i trafikpolitisk  henseende, m å nedenstå 
ende ud talelse  be trag tes som  en faglig tilkendegivelse. D er er ikke herm ed 
taget stilling til, hvo r ba lancepunk te t m ellem  lastb iler og je rn b an e r bør 
væ re.

Je rn b an er har deres s to re  konkurrencefo rdel (og miljø- og energ ibespa
relser) i tæ tte  trafikstrøm m e. F o r gods kun over læ ngere afstande.
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H vis m an øn sk er a t sty rke  je rn b an ern e  og derm ed opnå store  miljø- og 
energ igev inster e r  den bedste  (og eneste) politik:

1) At udbygge det in ternationale  k om bitranspo rtsy stem  m ed få term inaler, 
d er e r  besk reve t i Skandinav ian  L ink-rapporterne .

2) Snarest muligt a t bygge (b il-)togtunneller u nder S to rebæ lt, Ø resund  og 
m åske R ødby-F ehm arn . M en ikke faste  fo rb indelser til biler.

3) A t rydde an tikverede  adm in istra tive  ru tin e r væ k fra  g ræ nsepassager i 
N orden  og til kon tinen te t.

4) A t gøre alle de no rd iske og eu ropæ iske  je rnbanefo rva ltn inger styrings- 
og kundeo rien te rede . (Jf. erfaringerne fra D an-L ink).

5) At skæ rpe beskatn ingen  a f de tunge lastb iler.
K un således sik res je rn b an ern es  frem tid.

K øbenhavn , den 10. ju n i 1988

F or T Ø F
Uffe Jacobsen

Dansk Speditørforening har i skrivelse den 27 m aj 1988 förk lara t sig icke 
kunna avge y ttran de i anledning av m ed lem sforslaget.

Dansk Arbjedsgiverforening har i skrivelse den 11 ju li 1988 förk lara t sig  
icke ha något a tt anföra i anledning av m edlem sforslaget.

Danske Vognmænd:

Idet bem æ rkes, at D anske V ognm æ nd alene ø n sk e r a t udtale sig fo r så 
vidt angår spørgsm ålet om  go d stran sp o rt, h ar H ovedorgan isa tionen  i øv 
rigt følgende bem æ rkn inger til m edlem sforslaget:

-  det v irker ikke rea listisk , når det m ed en -  i øvrigt diffus -  henv is
ning til SAS fo rm odes, at et tilsvarende je rnbanesam arbe jde  vil kunne 
e tab le res , som  også skulle væ re konkurrencedyg tig t i re la tion  til g odstrans
port ad landevejen ; m arkedsandelen  fo r gods tran sp o rte re t m ed je rn b an e  i 
hvert a f  de enkelte  no rd iske lande e r m eget lille og stagnerende -  endog 
m ed en svagt faldende tendens.

-  gennem førelse a f  tan k e r i lighed m ed m edlem sforslagets fo rekom m er 
ikke realistisk  i de nord iske lande, d e r i overvejende grad har m arkeds
o rien te re t økonom i; de tte  indebæ rer i sig selv , at forslagets g rund tanke 
antagelig havde væ ret gennem ført for læ ngst i lighed m ed SA S, hvis det 
havde væ ret fo rretn ingsm æ ssig t fornuftig t at foretage sådanne dispositio-

K øbenhavn , den 29. ju li 1988

Ib Frandsen
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F i n l a n d

T rafikm inisterie t an ser sam arbe te t m ellan de norska  jä rn v äg arn a  vara  
e tt positiv t förslag  och vill s töd ja  dylik  utveckling .

Jä rn vägssty re lsen  har redan  den 10. ju n i 1988 skickat sitt u tlå tande om 
m edlem sförslaget till N o rd iska  råde t. T rafikm in isterie t instäm m er i jä rn 
vägssty re lsens u tlå tande , m en vill dock  be tona  v issa punkter.

E ffek tiv t sam arbete  m ellan de nord iska  jä rn v äg arn a  anses i trafikm ini

s te rie t v ara  e tt viktigt fram steg .
F ö r a tt få  en fas ta re  grund fö r in terno rd isk t jä rnvägssam arbe te  skall det 

v ara  v ik tig t a tt noggrant stu d e ra , vad som  avses m ed e tt no rd isk t jä rn 
vägstranspo rtsy s tem  (o rganisation , ru llande m ateriel, jä rn v äg sn ä t osv .). 
Särsk ilt viktigt skall det v ara  a tt åstadkom m a nord isk t sam arbete  i tillverk
ning och anskaffning av järnvägsm aterie l.

E tt anna t prelim inärt g ranskningskriterium  kunde om fatta  e tt inven tari
um  och  värdering  av  de gods- och passagerarström m ar som  betjänas i dag 

och i fram tiden  inom  N orden .
B eslu te t a tt anlägga tv å  tåg fa ije lin jer m ellan Sverige och  F in land torde 

ge nya  insik ter i tåg transpo rten  m ellan F in land  och de övriga no rd iska 
länderna  genom  a tt öka tran sp o rten s volym . I d e tta  skall m an fäs ta  särskilt 
avseende vid F in lands geografiska läge i förhållande till Sovjetun ionen , 
M ellanöstern  och F jä rran  östern .

N ordens gem ensam m a m ål och  å tgärder h a r u tre tts  i en rap p o rt, som  
u ta rb e ta ts  av en nord isk  arbetsg rupp  m ed rep resen tan te r från  de olika 
jä rnvägsfö re tagen . R appo rten  behand la r tran sp o rten  m ellan de nord iska 
länderna  och  kon tinen ten  (V R , SJ, N S B , D SB: oplæg til frem m e a f  sam ar
bejdet m ellem  de nord iske ban er om  g o dstranspo rt m ellem  N orden  og 
K o n tinen te t, 1988). G enera ld irek tö re rna  h a r ännu inte tagit ståndpunk t till 
rap p o rten , som  om fa tta r närm ast kon tinen ttrafiken  genom  D anm ark u tan  
a tt särsk ilt behand la  den  in tem o rd isk a  järn v äg stran sp o rten .

F rågan  om  jä rn v äg arn a  i sam verkan  har behand la ts även  i N Ä T  (N ord is
ka Ä m betsm annakom m ittén  fö r T ransportfrågor). F ö r nästa  år har m an 
p lanera t e tt tem am öte  om  jä rn v äg arn a  i N orden . Till m ötet skall m an 
troligen kalla jä rn v äg arn as i N o rden  genera ld irek tö rer. Inom  N Ä T  har m an 
närm ast behand la t tre  o lika a sp ek te r av järn v äg stran sp o rten : forskning, 
kom bitransport och  tilläm pning av de nord iska  enhets tariffem a.

T rafikm in isterie t vill gynna sam arbe te t m ellan de nord iska  jä rn v äg arn a , 
och  an se r en  gem ensam  organ isation  fö r in ternationell m arknadsföring av
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de nord iska jä rn v äg arn as passagerar- och godstrafik  vara  e tt in tressan t 
a lternativ .

H elsingfors den 29 ju n i 1988

Juhan i K orpela  
Kanslichef

Ism o Koskinen
Sekreterare för inter

nationella ärenden

Miljöministeriet:

I s ta tsråd e ts  redogörelse  till riksdagen om  m iljöpolitiken 31.5.1988 fram 
hålls a tt jä rn v äg stran sp o rt har positiva m iljövårdskonsekvenser och sparar 
energi. Särsk ilt tung långväga trafik  borde i ökad u ts träckn ing  sty ras från 
landsvägarna till jä rnvägarna . Järnvägen  som  transpo rtfo rm  ä r energisnål. 
Järnvägstrafiken  ä r både vad trafik säkerhe ten  och de allm änna m iljökon
sekvenserna  be trä ffa r förm ånlig jäm fö rt m ed övriga tran spo rtfo rm er. Jä rn 
vägen har varit och kan också  i fram tiden vara  en viktig fak to r i u tveck lan 
det av sam hällsstruk tu ren .

G enom  den i m edlem sförslaget an fö rda  sam verkan  m ellan jä rn v äg sb o 
lagen kunde de nord iska  re su rse rn a  sam m anslås och onödig överlappning 
undvikas. Särskilt sam arbete  inom  forskning och teknisk  u tveckling är 
önskvärt. F orm erna  för sam arbe te t kunde bäst u tredas genom  att den i 
m edlem sförslaget an fö rda  u tredningen  genom förs.

På basis av det ovan  an fö rda  an se r m iljöm inisteriet det viktigt a tt jä rn 
vägstrafiken u tveck las och a tt m edlem sförslaget om  nord isk  järnvägstrafik  
i sam verkan  är värt allt understöd .

H elsingfors den 6 ju li 1988

Lauri Tarasti 
Kanslichef

Irma Uuskallio
Sekreterare för 

internationella ärenden

Järnvägsstyrelsen (VR):

1. A llm än t

De nord iska  jä rn v äg arn a  har genom  tiderna  haft e tt nära  sam arbete  inom 
m arknadsföring , u tbildning, tågdrift sam t tekn isk t och  kom m ersiellt infor
m ationsu tby te .
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De nord iska  jä rn v äg arn a  har inte i näm nvärd  grad kunnat konkre tisera  
sitt sam arbete  i form  av gem ensam m a investeringar i in frastruk tu r. Som 
exem pel på sam arbe tsresu lta t på den kom m ersiella sidan kan m an näm na 
heltågen m ed sågproduk ter en gång från  T o rneå  genom  Sverige till norra  

Italien.
M ed beak tande av H elsing fo rsav ta le t, den tilltagande in ternationella  

trafiken , den ökande in tegrationen i V ästeu ropa (EG ) och behovet a tt på 
nordisk  n ivå säk ra  sam arbe te t m ed EG  sam t m ed tanke på järnvägarnas 
m öjligheter till m iljövänliga, energisnåla och trafiksäkra  tran sp o rttjän ste r 
an se r S ta tsjärnvägarna  (V R), a tt d e t ä r av vikt a tt y tterligare  göra det 
no rd iska sam arbete t effektivare inom  jä rn  vägssektorn .

2. Den nordiska järnvägspolitiken

De rätt b lygsam m a gem ensam m a k onk re ta  å tgärderna  inom den nord is
ka jä rn v äg ssek to rn  kan till en del fö rk laras av a tt vi på nordisk  n ivå i ringa 
om fattn ing  har fo rm ulerat gem ensam m a mål för det nord iska jä rn v äg s
tran sp o rtsy stem et.

Speciellt n är det gäller g o d stran sp o rte r är jä rn v äg stran sp o rt e tt trafikpo
litiskt m edel och inte e tt ändam ål i sig. M edlets värde bestäm s av målen. 
Om den  trafikpolitiska m ålsättn ingen är ok lar e ller om åsik terna  om den är 
delade , ä r  det om öjligt a tt uppnå enighet om  de trafikpolitiska m edlen 
(t. ex. investeringarna) och deras prioritering.

F ö r a tt få en fastare  grund fö r in ternord isk t jä rnvägssam arbete  bör vi:
— reda  u t, vad vi av ser m ed d e t no rd iska järnv äg stran sp o rtsy stem et (orga

n isation , rullande m ateriel, jä rn v äg sn ä t m ed term inaler, ham nar och 
kom biterm inaler)

— åtm instone grov t inven te ra  och u ppska tta  de gods- och personström m ar 
det no rd iska jä rn v äg stran sp o rtsy stem et be tjänar i dag och i fram tiden 

sam t
— utgående från  nord isk  region-, handels-, industri-, social-, kultur- sam t 

(inte m inst) miljö- och energipolitik  ställa upp mål för det nordiska 
jä rn v äg stran sp o rtsy stem et.

3. Anskaffning av järn vägsm ateriel

Speciellt v iktigt an se r VR det vara  a tt få till stånd  e tt nordiskt sam arbete  
fö r tillverkning och  anskaffning av järnvägsm aterie l.

D et ä r  b ekan t, a tt jä rnvägsindustrin  är stark t nationell i alla de N ord iska 
länderna. D etta  innebär k o rta  tillverkn ingsserier och höga kostnader. E n 
ligt V R :s uppfattn ing  kan m an uppnå betydande inbesparingar genom  att 
ra tionalisera  tillverkningen av ru llande m ateriel, med standard isering , p ro 
duktutveck ling  och in ternord isk  specialisering. Sålunda kan de nordiska 
jä rn v äg arn a  sänka sina kostnader och fö rbä ttra  sin konkurrenskraft.

D et är här fråga om nord isk  industripolitik : arbetsfördeln ing  och sam ar
bete i N orden  och friare m en s ta rkare  konkurrens m ed övriga länders 
tillverkare  av järnvägsm aterie l.
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4. Sam arbe te  inom  planering  och m arknadsföring
De nord iska jä rn v äg arn as genera ld irek tö re r har låtit u treda  vilka beho

ven är a tt defin iera gem ensam m a mål och åtgärder när det gäller tran sp o r
te r  m ellan N orden  och K on tinen ten . En nord isk  arbetsg rupp  med rep re 
sen tan te r från  de olika järnvägsfö re tagen  har u ta rbe ta t en rappo rt (V R, SJ, 
N SB , DSB: O plæg til frem m e a f sam arbejdet m ellem  de nordiske baner om 
godstranspo rt m ellem  N orden  og K on tinen te t, 1988). G enera ld irek tö rerna  
har ännu inte tagit ståndpunk t till rappo rten , som  i s to rt sett om fattar 
förslag till
-  s tra teg ier fö r tekn isk  u tveckling  av in frastruk tu r, rullande m ateriel och 

inform ationssystem
-  a tt skilda o rgan isa tioner e tab leras fö r m arknadsföring och styrning av 

go d stran sp o rte r m ellan N orden  och K ontinen ten
-  stra teg ier fö r sänkande av tran sp o rtk o stn ad e rn a
-  investeringsprogram  för in frastruk tu ren
-  handlingsplan  på kort och lång sikt.

D et m å här näm nas, a tt a rbetsg ruppens uppgift var a tt k oncen tre ra  sig 
på kontinen ttrafik  via D anm ark. H ela det nord iska jä rn v äg stran sp o rtsy s te 
met och dess anslu tn ingar till om givande tran sp o rtn ä t klarlades alltså inte 
och inte heller gem ensam m a m ålsättn ingar i d e tta  avseende. De internordi- 
ska tran sp o rte rn a  blev sålunda inte heller speciellt behandlade.

D et finns po ten tial för gem ensam  m arknadsföring av jä rn v äg stran sp o r
te r i N orden . B eslu ten  om  att anlägga tv å  tågfärjelin jer m ellan Sverige och 
Finland gör tåg tran sp o rte r in tressan ta re . De in ternationella  tran spo rte rnas 
volym  ökar. Miljö-, tra fik säkerhe ts-, energi- och kostnadssynpunk ter 
m. m. ta la r till jä rn v äg stran sp o rte rn as  fördel.

Finland ligger på vägen österu t mot S ovjetun ionen , K on tinen ten , M el
lanöstern  och F järran  östern  på sam m a sätt som  D anm ark ligger på vägen 
till K ontinen ten .

VR anser a tt e tt gem ensam t företag  fö r in ternationell m arknadsföring av 
de nord iska jä rn v äg arn as person- och go d stran sp o rte r är in tressan t. Man 
kan ställa  det som  mål för u tveck landet av de nord iska järnvägsfö re tagens 
in ternationella  m arknadsföring .

M en vägen m ot m ålet kunde m an gå pragm atisk t genom  att
-  re la tionsv is (linjevis) bygga upp resu lta tsansva riga  o rgan isa tioner för 

m arknadsföring  och styrning av tran spo rtked jan
-  m edan de nord iska d irek tö re rna  för gods- och person trafik  eller för 

in ternationell trafik  inom  ram en för nuvarande sam arbete  fungerar som 
ledningsgrupp för verksam heterna .

VR kom m er a tt ta  upp frågan på följande nord iska generald irek törsm ö- 

H elsingfors den 10 ju n i 1988

Pann H aapala  
Vice g en e ra ld ire k tö r
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Järn v äg stran sp o rte rn a  ä r fö r F in lands industri en  viktig transportfo rm  
fö r lösgods i hem landet sam t i synnerhe t vid ex p o rttran sp o rte r till Sovjet
un ionen. Jä rn v äg stran sp o rte rn a  också  till M ellaneuropa och  Skandinavien  
ökar kontinuerlig t, eftersom  det av de m inskande leveranspartierna  är 
svårt a tt få till stånd hela skeppslaster.

U tveck landet av kom binerade jä rnvägs- och  landsvägstranspo rte r har 
tillsv idare skett i liten u ts träckn ing  i hem landet. I fråga om  export- och 
im po rttran sp o rte r har deras u tveckling  därem ot varit snabb , delv is bero en 
de på a tt det till Skandinavien  inte ju s t stå r till buds ekonom isk t fö rdelak ti
gare vagnslast- eller heltågstrafik .

M ed u tveck landet av kom binerade tran sp o rte r  hoppas m an allm änt på 
politikens och förvaltn ingens n ivå att jä rnvägstrafikens betydelse  skall 
öka. H ärvidlag  b ö r m an ta  i b eak tande , a tt de kom binerade tran spo rte rnas 
system  tekn isk t sett och till sin serv icen ivå b ö r vara  m inst lika bra  som  
b iltrafiken och ha en  konkurrenskraftig  prisn ivå. U tveck landet av konkur
rensk raftiga och fungerande system  i fråga om  kom binerade tran sp o rte r, 
k räv er nyplanering  och  investeringar. Sam arbete t m ellan nord iska järn - 
vägsverken  skulle fö rb ä ttra  m öjligheterna a tt u tveck la  högklassiga system .

D en fö rsta  sam arbetsfo rm en  skulle kunna vara  p laneringssam arbete  och 
standard isering  rö rande jä rnvägsm aterie len . S am arbete t skulle om fatta  
alla ty p er av m ateriel. D et h a r ko n sta te ra ts  i p rak tiken  att de nord iska 
strängare k lim atförhållandena k räv e r annorlunda teknik  än vad p roduceras 
och används i M ellaneuropa.

F inansieringen av planerings- och  u tveck lingsarbete t to rde  också  k räva 
koord inerad  anskaffn ingsverksam het m ellan de olika no rd iska länderna. I 
de tta  sam m anhang borde m an också  av ta la  om  anskaffn ingar över g ränser
na i N orden  sam t om  branschra tionalisering  m ellan de få no rd iska tillver
karna av järnvägsm aterie l på  grund av a tt s tandard iserad  m ateriel och 
koord inerad  anskaffn ingsverksam het skapar fö ru tsä ttn ingar för långa, 
ekonom iska serier.

H ur planerings- och u tveck lingssam arbete t o rgan isa to risk t skulle fö r
verkligas, har ännu inte k larnat, u tan  saken borde v idareu tredas och alla 
even tuella  a lternativ  övervägas.

H elsingfors den 10 jun i 1988

M aire K aartam a

Lastbilsforbundet i Finland:

I F in land tran sp o rte ra r m an 400 m iljoner gods p e r år. Av denna gods
m ängd tran sp o rte ras  över 90 %  p e r väg. L andsvägstrafikens tran sp o rta r
bete  är 65 %  och har ökat årligen. Av den godsm ängd som  last- och

Industrins centralförbund:



19

paketb ilstrafiken  tran sp o rte ra r tran sp o rte ras  92 % sträck o r som  ä r under 

200 k ilom eter och endast några p rocen t s träck o r som  går ö v e r 400 kilom e-

De sakkunniga fö ru tsp å r a tt god stran sp o rtb eh o v e t på  de ko rta re  s träc 
korna kom m er att växa i sam m a förhållande som  det to ta la  g o d stran sp o rt
a rbete t.

M an kom m er a tt fä s ta  ännu  stö rre  vikt vid g o dstranspo rte rnas snabbhet, 
flexibilitet och lev e ran ssäk e rh e t i fram tiden  än  vad m an gör nu. I enlighet 
m ed J lT -tän k an d e t kom m er godsfö rsändelsernas sto rlek  per gång att fö r
m inskas m edan därem ot lev eran stä th e ten  ökar. En allt stö rre  del av indu
strins och  handelns lager kom m er a tt fly ttas över på hjul.

U tvecklingen  fö ru tsä tte r  av tra sp o rte rn a  ännu stö rre  flexibilitet än  nu 
sam t fungerande sty rn ingssystem . M an kan an taga , a tt efterfrågan på 
g o dstranspo rtse rv ice  längsm ed landsväg ytterligare kom m er att öka.

De olika tran sp o rtfo rm ern a  b ö r u tveck las harm onisk t och  ge tran sp o rt
kunderna  m öjlighet a tt välja den  tran spo rtfo rm  som  p assar dem  bäst till 
rim liga kostnader.

D et är inte m otivera t a tt genom  a tt vädja till energi-, miljö- eller m o tsva
rande o rsak e r lägga h inder fö r till exem pel lastb ilstrafikens utveckling. 
A lla tran sp o rte r  h a r fö ru tom  sina fö rdelar även  nackdelar i energi- och 
m iljöhänseende.

Vi ser inga princip iella  h inder för a tt u tveck la  sam arbete t m ellan F in 
lands, N orges och Sveriges jä rn v äg ar i den om fattn ing  och form  som  
verken sinsem ellan  beslu ter.
S am arbete t bö r dock  in te u tveck las på  bekostnad  av landsvägstrafiken  
eller genom  a tt m ed tvångsm edel, beska ttn ingså tgärder eller m ed trafikpo
litiska å tgärder s ty ra  g o d stran sp o rte r från  landsvägarna  till jä rnvägarna .

H elsingfors den 15 ju n i 1988

F inlands lastb ilsförbund

Seppo Sainio  
Verkställande direktör

Juha N orppa-R ahkola  
Informationschef

N o r g e

Samferdselsdepartementet hänvisar i skrivelse dert 23 jun i 1988 till y ttran 
de av den 17 ju n i 1988från  N orges sta tsban er (se nedan).
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NSB Hovedadminstrasjonen:

S am arbeidet m ellom  de fire nord iske je rn b an ese lsk ap er skjer i fo rskjelli
ge fo ra , ved m øter av G enera ld irek tø rene , de forskjellige avdelingsd irek tø
re r og av ek sp e rte r på tekniske fagom råder. Faglig siktes det her bl. a. mot 
fe llesløsninger og p roduk tu tv ik lingsprosjek ter innen godstranspo rt, p e r
so n transpo rt, m ateriellu tv ik ling  og -p roduksjon , m arkedsføring etc.

D essu ten  sam arbeider de nord iske je rn b an e r som  m edlem m er av D en 
In ternasjonale  Jernbane-U nion  (U IC ) m ed de øvrige europeiske baner, 
ikke bare ved gjennom føringen av in ternasjonal gods- og persontrafikk , 
m en også når det g jelder sam planering .

I denne forbindelse  nevnes H ovedplanen  fo r de eu ropeiske je rn b an er 
som  e r u tarbeidet av den In ternasjonale  Jernbane-U nion  og som  i N orden  
om fatter strekn ingene K ø b en h av n -O slo /S to ck h o lm , O slo—Stockholm  og 
K ø b en h av n -H am b u rg /B erlin . E t forsøk  på  stadfesting  av denne planen på 
regjeringsnivå -  ” E uropean  A greem ent on M ain In ternational Railw ay 
L in es” (AGC) -  har dog inntil nå ikke lykkes.

Vi v iser fo r øvrig til den årlige stortingsm elding om nordisk  sam arbeid , 
sist listet opp i b rev  til D epartem en te t da tert 11. novem ber 1987 (se 

B ih a n g ).
Vi fo rs tå r m edlem sforslaget slik a t m an m ener sam arbeidet m ellom  de 

nord iske land ytterligere  b ø r fo rs te rkes. Vi er enig i at det foreligger 
po tentielle  m uligheter fo r d e tte , m en da på  delom råder. D ette  gjelder i 
fø rste  rekke godstrafikken  m ellom  N orden  og de øvrige europeiske land.

O slo. 17. ju n i 1988

O ddvar Bø  
Adm.- og forsyningsdirektør

B IH A N G

Uttalande till Samferdselsdepartementet i Norge angående Stortings
melding om nordisk samarbeid

Vi v iser til S am ferdselsdepartem en te ts b rev  av 29.10. d .å . og fo rslår føl
gende bidrag til av sn itte t om  sam ferdsel og turism e i stortingsm eldingen 
om nord isk  sam arbeid:

1. De 4 no rd iske je rn b an en e  har b litt enige om å se tte  i gang e t felles 
nord isk  ledersem inar innen godstrafikk  i 1988 og vil i løpet av våren 
1988 ha  ta tt s tandpunk t til even tuell oppstarting  av et generelt felles 
nordisk  lederutvik lingsprogram .

2. D et er e tab lert en felles nord isk  arbeidsgruppe m ed oppgave å sam ord
ne planleggingen, heru n d er felles mål og stra teg ier fo r je rnbane trans-
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po rte r m ellom  de nord iske land og mellom de nord iske land og konti
nen tet. A rbeidsgruppen  fungerer også som  kontak tledd  m ellom  Scan- 
d inav ian -L ink-konsortie t og de nord iske je rn b an er.

3. De 4 nord iske je rn b a n e r  d e lta r med felles arbeidsgruppe i planleggin
gen av den nord iske kultu rfestival i G ø teborg  i 1989.

4. D en 2 5 .-2 7 .8 .8 7  ble d e t avho ld t en konferanse i H elsingfors m ed 
deltakere fra  de fire je rnbanefo rvaltn ingene i N orden  om  trafikksikker
heten  ved je rn b an en e . D et v ises her til vårt b rev  av 25.9.87 til Sam 
ferd se lsdepartem en te t.
V idere ble det i dagene 15,—17.9.87 avhold t en konferanse i O slo om 
arbeid  og oppgaver innen je rn b an en s  S ivilforsvar, -  også m ed de lta 
kere fra de fire jernbanefo rvaltn ingene.

5. N ord isk  regu larite tsg ruppe (D SB , SJ, N SB ) fo r å  bedre regularite ten  
på g jennom gående persontog .

6. Det spesielle nord iske tilbud "N o rd tu ris t med to g ”  vil fra 1.1.88 bli 
u tv idet m ed en ny prisk lasse . D ette  gjør at ungdom  i alderen  12 t. o. m. 
25 kan reise N orden  rundt i 21 dager for kr 1 0 6 0 :- .  B illetten gjelder 
også i h jem landet (N ord isk  U ngdom skort, som  ikke var gyldig i hjem 
landet, faller bort).

7. De nord iske je rn banefo rva ltn inger er blitt enige om  a t de går inn for 
forslaget om  60 års a ldersg rense  for både m enn og kvinner når det 
g jelder det in ternasjonale  e ldretilbud Rail E urop  S.

8. N SB  arbeider fo r tsa tt fo r å få like a ldersg renser for barn  i N orden , 
dvs. 4 t. o. m. 15 å r (DSB og VR har fo rtsa tt 4 t. o . m. 11 år).

9. E tte r sterk t p ress fra N S B s side er nå je rnbanefo rvaltn ingene blitt 
enige om  felles nord iske b estem m elser for "m in ig ruppe” . D ette be ty r 
at når m inst 2 re ise r sam m en, få r begge 25%  rab a tt i nord isk  sam tra
fikk.

10. Forvaltn ingene har y tterligere  fo rs te rke t/u tv ide t sitt sam arbeid  med 
hensyn til gjensidig rep resen tas jon  i in ternasjonale  je rnbaneorgan isa- 
sjoner.

11. Sam arbeidet m ellom  SJ og N SB  vedrø rende p rosjek tene  au tom atisk  
togstopp  og tograd io  fo r tse tte r i 1988.

12. Je rnbanenes bedriftshelse tjeneste  i de nord iske land har jevn lig  kon
tak t m ed hverandre .

13. N y tt p rosjek t påbegynt i 1987 m ellom  SJ og N SB.
En p rospek tiv  undersøkelse  av lokførere som  er involvert i påk jø r

sel av pe rso n e r som  oppho lder seg på  spo re t. U ndersøkelsen  vil ven te 
lig ta  ca. 3 år.

O slo, 11. novem ber 1987

(E jS in g .)

S v e r i g e

Statens järnvägar (SJ):

N år det gäller a tt v id ta  å tgärder fö r ökad sam planering  har SJ följande 
synpunk ter. SJ ser det som  naturlig t att det no rd iska  sam arbete t på trans-
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portom råde t inrik tas på  a tt i den m ån så  bedöm s möjligt avlägsna h inder 
som  kan finnas fö r rörligheten  över g ränserna  för både allm änhet och 

näringsliv.
T rafikpolitiken  har i varje land e tt nära  sam band m ed politiken inom  

andra  sam hällssek to rer. Så länge de nord iska länderna inte har sam m a 
fö ru tsä ttn ingar fö r sam hällsutvecklingen i s to rt m åste det därför vara  svårt 
a tt få till stånd en fullständig sam ordning av trafikpolitiken.

D etta  gäller i hög grad ökat investeringssam arbete  m ellan jä rn v äg sfö re
tagen d ä r investeringsob jek tens prioritering  har avgörande betydelse . V is
sa trafikpolitiska sa tsn ingar har dock  redan  gjorts. Vi kan fö r jä rn v äg stra 
fikens del peka på det ex tra  anslag som  SJ tilldelats fö r fo rtsa tta  kapacite ts- 
u tbyggnader på  V ästkustbanan  i enlighet m ed den nord iska handlingspla
nen för ekonom isk utveckling  och full sysselsättn ing .

Vi önskar v idare fram hålla  det kontinuerliga sam arbete  som  sedan länge 
pågått på  det tekn iska  p lanet m ellan järnvägsfö rvaltn ingarna . F ö r närva
rande pågår sålunda bl. a. en sam ordnad  inventering  av föru tsä ttn ingarna  
fö r höjd godstågshastighet på  e tt no rd isk t stom nät. A rbete t syftar till att 
p resen te ra  en för järnvägsfö rvaltn ingarna  sam ordnad  plan för in frastruk 
tu rfö rändringar och utveckling  av ru llande m ateriel fö r snabbare gods- 
tågstrafik .

SJ har i anslu tn ing till den  nya nord iska  handlingsplanen fö r transport- 
och in frastruk tu rinves te ringar fö reslag it fo r tsa tta  investeringsinsa tser på 
delen G ö teb o rg —V einge av V ästkustbanan . SJ an ser vidare a tt fö rb indel
serna till N orge antingen via en utbyggd B ohusbana eller via en  kapacitets- 
fö rstä rk t linje ö v e r M ellerud beh ö v er värderas som  alternativ  till varandra. 
F rågeställn ingen är dels h u r m an b äs t be tjänar fjä rresebehovet m ellan 
O slo/Ö stfold i N orge och T restadsom råde t/G ö tebo rg , dels hu r m an bäst 
be tjänar d e t regionala  resebehovet i B ohuslän . M öjligheterna a tt tillgodose 
båda behoven  inom  ram en fö r en  och sam m a transportuppläggning  på ett 
tillfredsställande sä tt ä r  sm å. A lternative t över M ellerud m åste också  
värderas u r den synpunk ten  a tt d e t kom m er person- och godstrafiken 
V ä rm la n d -G ö te b o rg  till godo om  sam m a investeringsbelopp  satsas G ö te
borg— M e lle ru d -K o rn s jö  som  en utbyggd B ohusbana skulle kosta . Ä ven 
N SB  fö ru tsä tts  m edverka i den  vidare u tredn ing  av d e tta  trafikkom plex, 
som  behöver kom m a till stånd.

M ot bakgrund av den trafikpolitik  som  s ta tsm ak terna  i Sverige lagt fram  
inför 90-talet (Prop 1987/88:50) synes en u tredning  om  a tt in rätta  e tt 
” N o rd tra in ”  ej bö ra  p rio riteras .

S tockholm  den 7 jun i 1988

P e r  Jö n sso n
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Transportrådet:

M edlem sförslaget från N ord iska  råde t behand la r e tt u tökat jä rnvägs- 
sam arbete  m ellan de tre  skand inav iska  länderna , särskilt fö r a tt öka jä rn 
vägens u tvecklingsm öjligheter i g lesbefolkade om råden  bl. a. i Skandinavi
ens no rra  delar. I förslaget fö reslås u tredn ing  och å tgärder fö r ökad sam- 
planering och ökat investeringssam arbete  m ellan järnvägsfö re tagen  i 
N orge, Sverige och Finland sam t u tredn ing  om  sam gående m ellan dessa 
länders jä rnvägsfö re tag  m ed syfte att in rä tta  e tt ’N o rd tra in ” .

Inledningsvis fram håller T PR  att väl utbyggda och effektiva kom m uni
kationer är en fö ru tsä ttn ing  fö r en positiv  sam hällsu tveckling . In te m inst 
gäller de tta  för näringslivets u tveckling  och för att uppnå en god regional 
balans vad gäller befolkning och sysselsättn ing . K om m unikationerna har 
också sto r be tydelse  för a tt hålla sam m an och b idra  till bättre  u tvecklings
m öjligheter i g lesbefolkade reg ioner som  särskilt finns i no rra  S kandinavi
en. V idare b ö r fram hållas kom m unikationernas s to ra  betydelse för det 
in ternationella  sam arbe te t och u tb y te t, exem pelv is inom  N orden  eller 
E uropa.

Den fram tida tran sp o rtin frastru k tu ren  i N orden  är i fö rsta  hand beroen 
de av näringslivets efterfrågan  på tran sp o rttjän ste r. E fterfrågan fö rändras i 
v issa avseenden  snabb t, vilket främ st b e ro r på näringslivets tekn iska  och 
ekonom iska om struk tu rering  sam t en ökande in ternationalisering  som  kan 
innebära utv idgade u tlandsm arknader och sam arbete  exem pelvis inom 
E G -om rådet. H ande lsu tby te t med V ästeu ropa bedöm s för Sveriges del 
även i fram tiden vara  om fattande. D et sker en  tillväxt av kunskapsin ten- 
siva b ranscher m en även av sedan länge ex is terande b ranscher som  t. ex. 
verkstadsindustrin . U tveckling  av kunskapsin tensiva  verk sam heter i sam 
hället m edför ett ökat behov  av snabba och frekven ta  p e rson reso r sam t 
användning av te lekom m unikationer. E n ökad insikt om  behovet av kap i
talra tionalisering  inom  industri och handel, innebär en m inskad lagerhåll
ning vilket m edför e tt ökat behov av effektiva tran spo rtsy stem .

I N orden  finns e tt om fattande sam arbete  vad gäller tran sp o rte r exem pel
vis på flyg trafikom rådet. G enerellt bö r det enligt T PR  finnas y tterligare 
sam arbetsm öjligheter bl. a. i fråga om  tran sp o rtin frastru k tu ren s u tbygg
nad vad gäller väg och jä rnväg  i N orden . E tt in tensifierat sam arbete  om 
transpo rtfrågo r m åste i ökad u ts träckn ing  också  innefatta  frågor om att 
begränsa tran sp o rte rn as negativa m iljöpåverkan.

F lera  sta rk a  skäl ta la r för u tv idgat sam arbete  på tran spo rtom råde t. F ö r 
det fö rsta  kan det om fattande resande t sam t u tby te t av bl. a. v aro r och 
tjän ste r m ellan de no rd iska  länderna , underlä ttas av e tt u tökat sam arbete  
på tran spo rtom råde t. V idare är de nord iska länderna i ett in ternationellt 
perspek tiv  var för sig rela tiv t sm å. Såväl vad gäller gods- som  persontrafik  
kan därför ökat tran sp o rtsam arb e te  ge ökad s ty rka  och bättre  m öjligheter 
att agera  i e tt s tö rre  in ternationellt sam m anhang än N orden.
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Vad gäller m edlem sförslaget frän N ord iska  rådet om u tökat järnvägs- 
sam arbete  i Skandinav ien , vill TPR  fram hålla a tt d e tta  sam arbete  är m inst 
lika angeläget i N ordens sydligare delar vilket därm ed inbegriper även 
D anm ark, bl. a. m ed tanke på de allt v iktigare kontinen tförb indelserna. 
B ortse tt från  frågan om fasta  ø resundsfo rb indelser har under senare år 
bl. a. skett en kraftig  utbyggnad av tågfärjekapacite ten  till kon tinen ten  
som till sto ra  delar berö r D anm ark.

B eträffande form erna för e tt ökat jä rnvägssam arbe te  och vilka åtgärder 
de tta  sam arbete  skall inrik tas på, ä r TPR  dock  tveksam  till m öjligheterna 
att in rä tta  e tt ” N o rd tra in ” . Skälen till d e tta  ä r  a tt det finns sto ra  o likheter 
m ellan ländernas jä rnvägsfö re tag  och fö ru tsä ttn ingarna  för jä rnvägstrafik  i 
övrigt. I Sverige skall en uppdelning ske av S ta tens jä rn v äg ar i e tt banverk  
med ansvar för in frastruk tu ren  och i en del med ansvar för trafiken. 
T rafikeringsrätten  för person trafik  på vissa jä rn v äg ar i Sverige -  s. k. 
länsjärnvägar -  kom m er att överlå tas till de kom m unala trafikhuvud
m ännen på regional nivå. V idare har Finland en annan spårvidd än N orden  
i övrigt vilket fö rsv å ra r e tt sam arbete . O likheter finns också  vad avser 
planerings- och beslu tssy stem  för investeringar. Ä ven behoven av tran s
po rtsystem  och de geografiska fö ru tsä ttn ingarna  sk iftar mellan länderna.

U töver jä rnvägstrafiken  m ellan Sverige och N orges södra del, finns 
järnvägsankny tn ing  m ellan de skandinav iska länderna i y tterligare några 
regioner. På sträckan  T ro n d h eim —Ö stersund  finns ett visst trafiksam arbe
te m ellan järnv ägsfö re tagen  i Sverige och N orge enligt trafikpolitiska p ro 
positionen , a tt tillsätta  en gem ensam  m alm banedelegation  m ed uppgift att 
se över rationaliseringsm öjligheterna och m öjligheterna till sam ordning 
m ellan L K A B , SJ och N orges sta tsb an e r (N SB ). 1 om rådet H a p a ra n d a -  
T orneå  har d isku tera ts visst jä rnvägssam arbe te  för godstrafik  m ellan Sve
rige och Finland bl. a. för a tt överbrygga problem en m ed olika spårvidd. I 
de tta  sam m anhang bör näm nas a tt s träckan  B o d e n -H a p a ra n d a  har blivit 
länsjärnväg. D et finns också  en ökande transitering  av fin ländskt gods 
genom  Sverige t. ex . m ed bilfärja m ellan Å bo och S tockholm  sam t därefter 
på jä rnväg  genom  Sverige till kon tinen ten . Enligt vad TPR  erfarit p laneras 
två  nya tågfärje leder m ellan Finland och Sverige, som  gäller sträckorna  
Å b o -S to c k h o lm  och N y s ta d -S to c k h o lm .

T PR  fö ro rdar m ot denna bakgrund ett ökat jä rnvägssam arbe te  om  vissa 
konkre ta  å tgärder e ller p ro jek t särskilt vad gäller in frastruk tu rinvestering 
ar. Inledningsvis är kanske ett u tv idgat sam arbete  som  gäller e tt urval av 
v issa konkre ta  stö rre  in frastruk tu rp ro jek t av stö rst in tresse . E tt sådant 
sam arbete  bör in ledas m ed någon form  av gem ensam  investeringsp lane
ring. M ot bakgrund av de m ycket begränsade investeringsresu rser som 
stå r till förfogande m åste avvägningar också  ske mellan investerings
projekt inom  olika tran spo rtslag  fö r a tt få s tö rs ta  möjliga effekt av investe
ringarna. D ärvid bö r fram hållas a tt det inte alltid är investeringar i jä rn v ä 
gen som  ger bästa  effekt i g lesbygden, eftersom  järnvägen  k räver stort
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gods- och resandeunderlag , även  om  järnvägen  har sto ra  fö rdelar från 

bl. a. miljö- och energ isynpunk t. S am arbete t på in frastruk tu rom rådet bör 
därför på längre sikt ske inom  hela tran spo rtom råde t och inte enbart på 
järnvägsom rådet.

S am verkanspro jek t inom  jä rn v äg ssek to rn  kan t. ex. vara de södra fö r
b indelserna m ellan N orge och Sverige, N ordens fö rb indelser m ed övriga 
E u ropa , transittrafik  från  N orge och  F in land över Sverige, kom m unikatio 
nerna i Skandinav iens norra  delar särskilt i fråga om godstrafik  som  även 
gäller i sydlig riktning sam t p ro jek t som  skall stöd ja  den regionala u tveck 
lingen.

I de tta  sam m anhang kan näm nas a tt i Sverige har nyligen genom förts 
inventeringar av föreslagna jä rnvägsp ro jek t som  gäller upp till 50 m iljarder 
svenska k ronor till sekelsk ifte t. Exem pel på investeringar som  genom förs 
gäller V ästkustbanan  och kapacite tsfö rstärkn ing  på norra  stam banan . V i
dare finns idé-pro jek t som  exem pelv is u tbyggnad i M älardalen , snabbtåg  
m ellan S tockholm  och Sundsvall och de la r av p ro jek te t ” Scandinavian  
L ink”  som  gäller jä rnvägstra fik  inom  N orden  och till V ästeuropa.

E tt annat viktigt sam arbetsfä lt ä r  vidare m etodik  för investeringsp lane
ring, konsekvensbeskrivn ingar, trafikp rognoser m. m. som  kan b idra till 
a tt skapa gem ensam m a u tgångspunk ter för agerande i konkre ta  sakfrågor 
sam t fö r e tt v idare sam arbete  m ed långsiktig investeringsp lanering . D enna 
form  av sam arbete  kan även fö rbä ttra  beslu tsunderlaget för investeringar i 
de enskilda länderna. Investeringsbeslu t får konsekvenser fö r m ycket lång 
tid fram åt och det finns alltid en sto r o säkerhet i e tt underlag  på lång sikt. 
B ehovet av goda prognoser och m etoder för a tt ta  fram  beslu tsunderlag  i 
övrigt ä r  därfö r sto rt. D et arbete  som  utförs i Sverige vad gäller investe
ringsplanering skulle kunna vara  en av u tgångspunk terna  för e tt u tvidgat 
nordiskt sam arbete  i dessa frågor.

I m edlem sförslaget från N ord iska  rådet finns y tterligare sek to re r där ett 
ökat jä rn v äg ssam arb e te  fö ro rdas. Sam planering, inköpssam arbete , even
tuell sam trafik  och in ternationell m arknadsföring om näm ns i förslaget. 
Vad gäller d essa  förslag  fram håller TPR  att sam ordnad m arknadsföring  av 
tu ris tre so r särsk ilt fö r no rra  delarna  av Skandinavien , kan vara  möjligt att 
u tveck la . A vslu tn ingsvis ä r  TPR tveksam  till om u tredningar behövs för att 
öka sam arbe te t m ellan de nord iska länderna på jä rnvägsom råde t. De sam- 
a rbe tsvägar som  redan  finns på olika n ivåer bö r vara  tillräckliga för nya 
initiativ till sam arbete .

C laes-Eric N orrbom

Solna den 17 jun i 1988
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Industriförbundet:

Ö kat sam arbete  m ellan järn vägsföretagen

M ot e tt ö k a t sam arbete  m ellan järnvägsfö re tagen  i F in land , N orge och 
Sverige vad  gäller investeringar, inköp och underhåll av m ateriel, trafik- 
uppläggning, in ternationell m arknadsföring  av  g o d stranspo rte r m. m. finns 
inget a tt invända från  tran sp o rtk ö p arsy n p u n k t. T värtom  borde de t, särskilt 
när det gäller m öjligheterna a tt bygga upp e tt system  m ed frekven ta  hel- 
tåg s tran sp o rte r m ellan S kandinav ien  och  v issa stö rre  industri- och kom 
m un ikationscen tre  på  kon tinen ten  v ara  en  s to r fördel om  e tt nära  sam arbe
te kunde e tab leras inte b a ra  m ellan de finska, no rska  och svenska  s ta tsb a 
norna  u tan  också  m ed de d anska  sta tsbano rna . Enligt Industrifö rbundets 
m ening b ö r dock  e tt utbyggt sam arbete  m ellan de nord iska jä rn v äg sfö re
tagen på  de näm nda om rådena  kunna ske u tan  några särsk ilda å tgärder 
från s ta tsm ak ternas sida, u tom  vad gäller byggandet av en fast fö rbindelse 
ö v e r Ö resund . D et ligger o ck så  helt i linje m ed den  strävan  till ökad 
affärsm ässighet och  sjä lvständighet fö r de statliga järnvägsfö re tagen  som  
num era  p räg lar jä rn  vägspolitiken i alla de nord iska  länderna.

U tredning om  e tt sam gående m ellan N SB , SJ och VR 

F ö rslaget om  a tt lå ta  u tred a  frågan om  en sam m anslagning av de finska, 
no rska  och  svenska  s ta tsb an o rn a  ä r m era svårbedöm bart enligt vår upp
fattning. F ö rde la rna  m ed e tt even tue llt sam gående förefaller dock inte vara  
lika u p penbara  och skulle å tm instone  delv is uppvägas av en rad  problem  
som  skulle u p p stå  till följd av na tionsgränserna , de skilda o rgan isations
stru k tu rern a , tekn iken  m. m. D et ä r  således inte g ivet a tt o rganisationen 
genast skulle bli m era slagkraftig  och  jä rn v äg stran sp o rte rn a  effektivare 
och m era konkurrenskraftiga  e fte r en  sam m anslagning.

E tt kanske avgörande h inder fö r en effektiv isering  genom  sam m anslag
ning av de no rd iska  jä rnvägsfö re tagen  u tgör enligt Industrifö rbundets m e
ning d e t statliga ägandet och  den nära  knytningen till de statliga budgetar
na. E tt fö rs ta  steg m ot en even tuell sam m anslagning vore därfö r enligt vår 
uppfattn ing en om bildning av järnvägsverken/–förvaltn ingarna till ak tiebo
lag och en privatisering  av ägandet. D ärm ed skulle också  frågan om  ett 
even tue llt sam gående m ellan jä rnvägsfö re tagen  och/eller m ed an d ra  tran s
portfö re tag  kunna överlå tas till fö retagen  själva a tt bedöm a och beslu ta  
om.

Sveriges industrifö rbund

S tockholm  den 15 ju n i 1988

Lars K ritz
Bo Carlsund
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Svenska åkeriförbundet:

I likhet m ed fö rslagsstä llarna  häv d ar vi, a tt goda trafikm öjligheter har 
den s tö rsta  be tydelse  för sam hället.

De olika trafikslagen , sjö fart, jä rn v äg , flyg och  vägtrafik  både kom plet
te ra r varan d ra  och  k o n k u rre ra r m ed varand ra  i varierande om fattning. I 
den senas te  svenska  trafikpolitiska p ropositionen  erkänns vägtrafiken som  
den v ik tigaste trafikgrenen . V ägen ä r p rak tisk t taget alltid åtm instone den 
fö rsta  e ller sista  länken  i en tran sp o rt eller resa.

Vi har alltid an se tt, a tt de olika trafikm edlen  skall verk a  u tifrån  sina egna 
fö ru tsä ttn ingar och u nder lika villkor i fråga om  kostn ad san sv ar m. m. Så 
är inte fallet i dag, bl. a. gynnas jä rnvägen  i förhållande till landsvägen. 
Ä ndå har den  halkat efter i u tveck lingen , v ilket främ st b e ro r på efterhand  
in trädda s truk tu rfö ränd ringar i sam hället.

T ran sp o rte rn a  sty rs av de behov  som  up p stå r, liksom  även  valet av 
trafikm edel och  dess förm åga a tt bäst tillgodose behoven . De tid e fter 
annan växlande behoven  bö r i sin tu r s ty ra  de erforderliga trafikanlägg
ningarnas u tform ning  och  k apac ite t, o av se tt trafikslag.

N är de t gäller de sta tliga jä rnvägsfö re tagen  i N orge, Sverige och Finland 
to rde d essa  av egen kraft ha  goda m öjligheter a tt upprä tthå lla  och fö rkovra 
det inbördes sam arbe te t i de flesta  av seenden , inte m inst i fråga om 
upp rä ttande av vederhäftig t underlag  fö r erforderliga politiska beslut.

Svenska  åkerifö rbunde t h a r inga skäl a tt invända m ot a tt ländernas 
järnvägspo litik  u tveck las i sunda form er. De erforderliga initiativen b ö r 
dock i fö rs ta  hand utgå från  järnvägsfö re tagen  själva i egenskap  av företag. 
D etta  b ö r gälla även  i avvecklingsfrågor och t. ex. frågan om  eventuellt 
sam gående i " N o rd tra in ” .

M ot den n a  bakgrund  ifrågasätter vi behovet av den  föru tsä ttn ingslösa  
u tredn ing , som  u tgår från  d e t ställda m edlem sförslaget.

D anderyd  den 13 ju n i 1988

Svenska åkerifö rbundet 

B ertil W endler

Svenska busstrafikförbundet:

Järnvägstrafiken  och enkannerligen  de statliga jä rnvägstra fik system ens 
funktion och finansiering  har länge varit särsk ilt uppm ärksam m ad i den 
trafikpolitiska d eb a tten  på  nationella  och  in ternationella  plan i de delar av 
världen , som  re la tiv t tidigt om fattades av tekn isk  och ekonom isk u tveck 
ling. E n förklaring  till d e tta  to rde  ligga i a tt jä rnvägstrafiken  d ä r tidigt fick
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en betydelse  och om fattn ing, som  i senare skeden  gjort sto ra  delar av den 
speciellt så rbar fö r nya tekn iska  landvinningar för a lte rnativa  tran sp o rtsä tt 
och därm ed sam m anhängande u tvecklingar av in frastruk tu re r och fö ränd
ringar i sam hällsstruk tu rer. Ju s t de statliga engagem angen m ed därtill 
hö rande finansiella an sv a r to rde  särsk ilt ha bidragit till a tt v idm akthålla  e tt 
u tb re tt politisk t in tresse  fö r jä rnvägsfrågo r på  sä tt, som  saknar m otsvarig
het beträffande andra  kom m unikationssystem , tro ts  a tt d essa  sam m antag
na kom m it a tt svara  fö r den helt dom inerande delen  av person- och 
g odstranspo rtverk sam heten  i de b erö rda  länderna.

K raftfu lla och statsfinansiellt be tungande å tgärder till stöd fö r jä rn v äg s
trafiken  har också  förekom m it genom  åren , tro ts  a tt det varit uppenbart att 
s to ra  delar av fö rekom m ande reso r och go d stran sp o rte r skulle kunnat 
fö re tas på fö r den  offentliga ekonom in billigare sätt. Särskilda m otiv för 
satsn ingarna  på jä rnvägstra fiken  har dock an fö rts och vunnit parlam en ta
risk t gehör. Till d essa  har speciellt u nder senare år hört de av fö rslagsstä l
larna nu åberopade: energi och  miljö.

F rån  fö rbunde ts sida finns m ot d essa  endast påpekandet a tt de inte har 
generell giltighet fö r all jä rnvägstra fik  i relation  till a lte rnativa  tran sp o rtsä tt 
u tan  b ara  d ä r de av jä rnvägstra fiken  genererade  tran spo rtvo lym erna  är av 
den om fattn ingen , a tt energ iförbrukningen  och m iljöeffekterna p e r tran s
porterad  enhet b lir lägre än vid användning  av  varje anna t tran sp o rtsä tt. I 
en sam hällsekonom isk  kalkyl m åste  även vägas in tids-, s tandard -, tillför
litlighets- och säk erh e tsfak to re r, som  d e t y tte rs t m åste få ankom m a på 
resen äre r/tran sp o rtb ru k are  a tt avgöra betydelsen  av vid sitt val av tran s
po rtsä tt. D et kan t. ex. fö rtjäna  upplysas om  att e tt m otorvagnståg  har 
betydlig t säm re egenskaper i fråga om  energiförbrukning och avgasu tsläpp  
än den eller de bussar, som  kan u tfö ra  m otsvarande trafikarbete .

F ö rb u n d e t har också  m ed tillfredsställelse n o te ra t a tt fö rslagsställarna 
inte har an fört busstrafik  som  en anledning till ” m o tv inden”  fö r jä rn v äg s
trafiken  vad gäller pe rso n tran sp o rte r . D et fö rhåller sig uppenbarligen så  att 
den något ensid iga syn på  jä rnvägstra fik  som  en iso lerad  fö re tee lse , som 
u tsa tts  fö r destruk tiv  konku rrens från  andra  tran sp o rtsä tt, som  gjort sig 
gällande i både d eba tt och handling h a r bidragit till a tt fö rs tä rk a  svårighe
te rn a  fö r jä rnvägstra fiken . F ö r re sen ärer/tran sp o rtb ru k are  är tran sp o rtsä t
te t inget självändam ål. I stä lle t ä r det de sam lade m öjligheterna vid varje 
enskilt tillfälle eller fö r fo rtlöpande behov , som  avgör valet.

F örsäm ringar i u tbude t av jä rnvägstra fik  på m ånga håll har fö rs tä rk ts  av 
a tt läm pliga e rsä ttn ingar fö r indragen järnvägstrafik , som  skulle kunna 
u tgöra kom plem ent och stöd  fö r den kvarvarande , inte har anordnats. F ö r 
person trafikens del skulle t. ex. en liberalare syn på  etablering  av ny 
busslin jetrafik , än den som  har v isa ts av sta ten s jä rn v äg ar, kunna ha 
bidragit till a tt v idm akthålla  och kanske t. o. m. fö rbä ttra  d e t sam lade 
u tbude t av landbaserad  kollektiv  person trafik  för långväga re so r på  ett 
sä tt, som  skulle ha  m o tverkat personbils- och flygtrafikens snabba expan-
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sion i Sverige. D et fö rhållandet a tt SJ självt har kunnat ” sk y d d a”  egen 
tågtrafik  m ed hjälp av egen dom inans i långlinjetrafik m ed buss synes 
snarare  ha bidragit till a tt fö rstä rka  fö rsäm ringarna av det sam lade u tbudet 
än vad fallet kunde ha varit om ny busslin jetrafik  få tt e tab leras sjä lvstän
digt och m ed inriktning på  a tt i likaberättigat av talsm ässig t sam arbete  
kunna u tveck la  ett sam lat nät av långväga fö rb indelser tillsam m ans med 
järnvägstra fikens fö re trädare .

G enom  trafikpolitiska beslu t u nder vårriksdagen  1988 har sta ten s jä rn v ä 
gar fått ökade m öjligheter a tt inom  ram ar och m ed ko n k u rren sfö ru tsä tt
ningar, som  också  b eak ta r sam hällsin tressen  på energi- och m iljöom råde
na, agera  m ed ökad kraft och affärsm ässig  självständighet. D etta  bör 
kunna m edföra en naturlig  utveckling  av sam arbete  m ed såväl andra tran s
po rtg renar på  det nationella  p lanet, av det slag som  b erö rts  här ovan , som  
med järnvägsfö rvaltn ingar i angränsande länder enligt förslagsställarnas 
önskem ål.

Enligt fö rbundets m ening är det därfö r inte påkallat m ed några y tterliga
re , politiska initiativ  och u tredn ingar beträffande järnvägsfö re tagens sam 
verkan. D essa fö re tag  b ö r ges m öjlighet a tt m ed nu av s ta tsm ak terna  givna 
fö ru tsä ttn ingar fö r sina affä rsrö re lse r själva läggs upp och söka förverkliga 
stra teg ier och  långsiktiga p laner fö r sin verksam het u tan  att behöva riskera 
a tt ham na i konflik ter fö r d essa  genom  nya utifrån  givna d irektiv  och 
föru tsä ttn ingar. D e tta  h ind rar dock inte a tt m an inom  verksam heten  kan 
finna anledning a tt överväga å tgärder i linje m ed förslagsställarnas önske
mål.

F ö rbunde t an se r dock  inte a tt en rekom m endation  i den form  och med 
det innehåll ä r påkallad.

S tockholm  den 3 ju n i 1988

Svenska busstrafik fö rbundet 

Åke Ljungberg

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1989303132









1N O R D ISK A  RÅ D ET
37:e se ss io n e n  1989

A 828/s
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Medlemsförslag

om inrättandet av ett nordiskt samarbetsorgan 
för räddningstjänstfrågor
( V äckt av P er O lo f H åkansson) 

t i l l  A C , A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska rådets kommunikationsutskott:

K om m unikationsu tsko tte t har be re tts  tillfälle a tt y ttra  sig över det rub ri
cerade m edlem sförslaget.

U tsko tte t behandlade m edlem sförslaget vid sitt m öte den 3 0 ja n u a r i -  
1 februari 1989 i S tockholm  och beslö t endast y ttra  sig över m edlem sförsla
get i den m ån det b erö r u tsk o tte ts  verksam hetsom råde .

I m edlem sförslaget hem ställs a tt N ord iska  rådet rekom m enderar N o r
diska m in isterrådet

a tt inom  om rådet in rä tta  en äm betsm annakom m itté  e ller e tt sam ar
betsorgan för räddn ingstjänstom rådet.

K om m unikationsu tsko tte t har haft m öjlighet a tt gå igenom  de inkom na 
rem issvaren  och kon sta te ra r att e tt flertal rem issinstanser tills ty rker m ed
lem sförslaget.

U tsko tte t kon sta te ra r att det redan nu finns ett fungerande sam arbete  
inom om rådet i N orden . Sam tidigt konsta te ras a tt d e tta  ä r  e tt om råde vars 
effektivitet och pålitlighet m åste m axim eras och u tsko tte t tills ty rker därför 
all strävan  i syfte att fö rbä ttra  denna tjänst.

K om m uniationsu tsko tte t har alltid a rb e ta t för en nordisk harm onisering 
av trafik lagstiftn ingen. Det har u tveck la ts e tt långtgående sam arbete  över 
de nordiska g ränserna  inom  de tta  om råde och betydande resu lta t har 
uppnåtts  när det gäller nordisk sam ordning och harm onisering av å tgärder 
inom tra fik säkerhe tssek to rn . N ästan  alla dessa å tgärder är av förebyggan
de natur. T ro ts goda resu lta t ä r trafiko lyckorna dock oaccep tabelt m ånga 
och svåra.

Med ökande bilism  och bilturism  inom  N orden  ökar au tom atisk t beho
vet av en effektiv och säker am bulanstjänst. K om m unikationsu tsko tte t 
unders tryker vikten av att am bulansernas u trustn ing  sam t personalens 
skicklighet m åste vara  på högsta möjliga nivå. Det anses därfö r a tt en 
likartad utveckling  av am bulansu trustn ing  och utbildning av personal i de 
nord iska länderna befräm jar en utveckling  av räddningstjänsten .
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Det påpekas att om en o lycka av stort om fång skulle ske i en gränsregion 
är ett väl fungerande sam arbete  över g ränserna  en nödvändighet.

K om m unikationsu tsko tte t e rin ra r om den allt m er ökande transporten  
av farligt gods på de nordiska vägarna. I m ånga tillfällen hand lar det om 
gränsöverskridande tran sp o rte r. D essa tran sp o rte r är ofta av den natur att 
om en olycka skulle hända kan den bli oerhö rt om fattande och k räva stora  
offer både i m änniskoliv  och m ateriella skador. Det anses därför vara 
viktigt att beredskapen  på detta  om råde är hög. E tt sam arbete  om utb ild 
ning och beredskap  sam t arbetsm iljö frågor och förebyggande åtgärder 
inom detta  om råde anses därfö r angeläget.

N är det gäller sjöfart och flyg spelar t. ex. en räddningstjänst med 
helikoptrar en sto r roll. En helikop terberedskap  för räddningstjänst och 
s juk transpo rte r som  är heltäckande utbyggd i N orden  och har ett väl 
fungerande sam arbete  an ser u tsko tte t viktigt.

U tsko tte t vill v idare u nders tryka  vikten av en väl fungerande inform a
tion vid räddningsoperationer. D etta  gäller såväl inform ation till allm änhe
ten som den opera tiva  inform ationen.

Slutligen vill kom m unikationsu tsko tte t erin ra  om  en punkt som  fram går 
av F inlands m ed ic inalvak tm ästares och am bulansförares förenings rem iss
utlå tande. nämligen:

F ör a tt kunna dra ny tta  av de erfa ren h e te r som  räddningspersonal i de 
olika länder får, och sam m anställer i o lika rap p o rte r från olika o lyckor och 
katastro fer, bö r en N ord isk  in form ationscen tral grundas. Till denna cen 
tral skulle rappo rte r sändas och finnas tillgängliga för de räddn ingstjänst
enhete r som så vill.

Som fram går av det ovan anförda föreslås i m edlem sförslaget e tt in rä t
tande av en äm betsm annakom m itté  eller e tt sam arbetsorgan  för räddnings
tjänstom rådet.

K om m unikationsu tsko tte t tills ty rker in rä ttandet av ett sådan t nordiskt 
sam arbetsorgan  m en stä ller sig tveksam  till a tt det blir på nivå m ed en 
äm betsm annakom m itté  som  är d irek t underställd  N ord iska  m in isterrådet.

S tockholm  den I februari 1989

För K om m unikationsu tsko tte t

Elver Jonsson  
F örm an

Nordiska Ambulans Samarbets Gruppen (NASG):

M edlem sforslaget har væ rt ute til høring hos N A S G 's  o rganisasjoner.
U ttalelser fra:
Svenska räddnings- och akut vårdsgruppen , F in lands m edikalvaktm ästa- 

res och am bulansförares förening, R eykjavik B randkorpsforen ing , Island,
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R eddernes faglige klub. K øbenhavn , D anm ark, R eddernes L andsklubb . 
D anm ark og N orges Røde K ors h jelpekorps (se  nedan).

Som en hovedkonklusjon  kan en fastslå
-  N A SG  ser svæ rt positiv t på et nord isk  sam arbeidsprogram .

Siden N A S G ’s eget forslag  om  N ord isk  A m bulansev irksom het, m ed
lem sforslag A742/S ,  ble henlagt vil en her ha gode m uligheter for å ivareta 
viktige punkt innen am bulansetjenesten .

A m bulansetjenesten  rep re sen te re r en betydelig  del av den to tale  red 
n ingstjeneste . hvor det overo rdnede mål e r  å redde m enneskeliv  og b e 
grense skadens om fang.

N A SG  hadde i sin m ålsetning bl. a. følgende hovedpunkter;
-  en bedre t og sam ordnet akutm edisinsk  tjeneste
-  en bedret og ensarte t u tdanning av innsatspersonell som  deltar i aku ttfa 

sen ved am bulanse- og redningsoppdrag
-  m er faste  ru tiner og opplegg i fo rbindelse med innsats ved "F arlige  

godsu ly k k er"  og andre risikofylte oppdrag av ulik karak ter
-  m inim um sutrustn ing av am bulansek jø re tøy .

M edlem sforslag A 828/s påpeker også nødvendigheten  av sam arbeid. 
Med ensarte t opplæ ring og u ts ty rsoppse tn inger vil alt ligge bedre til rette 
for et sam arbeid  over landegrensene når u lykkene en dag er et faktum . 

F orøvrig  vises det til den enkelte  organisjons u tta le lse .
N A SG  tak k er fo r henvendelsen  om u ttalelse. F or det videre arbeid 

stiller gjerne gruppen sin viten og erfaring til d isposisjon .

G jøvik. 29. august 1988

N ord isk  am bulansesam arbeidsgruppe

R o lf  V ifladt 
Fung. formann

D a n m a r k

Kommunernes Landsforening:

L andsforeningen har m odtaget ovennæ vnte  rådsforslag  til udtalelse og 
har ingen bem æ rkninger til forslaget, idet in ternationale  re la tioner af den 
k arak ter, som  forslaget sk itserer, hø rer u nder ju s titm in is te rie ts  resso rt.

K øbenhavn , den 4. august 1988

Birg it  H e r s lu n d
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Amtrådsforeningen i Danmark:

 D er gøres i m edlem sforslaget opm æ rksom  på, a t d e t m oderne
sam fund e r sårbart og i højere grad end tidligere sam fund e r udsat for 
risikoen fo r stø rre  k a tas tro fe r, f. ex. olieudslip  og kem ekraftsu lykker. 
Sam tidig gøres der opm æ rksom  på  nødvendigheden  a f udvikling a f red 
n ingstjenesterne -  d isse m å tilpasses m oderne teknologi og i øvrig t i øget 
udstræ kning  indre ttes m od forebyggelse a f  u lykker.

D er fo rekom m er inden fo r om rådet a llerede et v ist nord isk  sam arbejde
-  f. eks. vedrø rende olieudslip.

I m edlem sforslaget tilkendegives im idlertid , a t redn ingstjenestespørgs
m ålene bø r udgøre en del a f  N ord isk  m in isterråds v irksom hed . D et fo re
slås således, a t N ord isk  R åd anbefa ler N ord isk  M inisterråd  at nedsæ tte  en 
arbejdsgruppe eller e t sam arbejdsorgan  for redn ingstjensteom rådet.

A m tsrådsforen ingen  skal i denne anledning m eddele, a t m an in tet har at 
indvende m od nedsæ tte lse  a f  et koord inerende organ vedrø rende rednings- 
tjenstespørgsm ål i N ord isk  M inisterråds regie.

D et kan endv idere  op lyses, a t A m trådsforen ingen  og F alcks R ednings
korps A /S i 1986 foreslog Ju stitsm in isterie t og Indenrigsm in isterie t at få 
fo re taget en afklaring og afgræ nsning af, hvilke m yndigheder, de r har 
an svare t for redningsforplig telsen  og betaln ingen herfo r, idet d e r efter 
parte rn es opfatte lse  fo re lå  en ræ kke uafk larede spørgsm ål på  om rådet. D er 
pågår på baggrund h e ra f fo r indevæ rende udarbejdelse  a f  et udredende 
no ta t i sam arbejde m ellem  Justitsm in isterie t og Indenrigsm inisteriet.

K øbenhavn  den 6. sep tem ber 1988

P oul C hristensen
Stig  L ohm ann

Assurandør-Societetet:

A ssurandør-S ocie te te t har i sin egenskab a f erhvervso rgan isa tion  for 
p rak tisk  taget hele de t danske  fo rsik ringserhverv  fra  Foreningen af G en
sidige F orsik ringsse lkaber m odtaget D en D anske D elegations henvendelse  
a f  22.06.1988 om  eventue l etab lering  a f  en  fæ llesnord isk  em bedsm andsko
m ité eller ande t sam arbejdsorgan  på  redn ingstjensteom rådet.

D en danske fo rsik ringserhverv  kan generelt s tø tte  såvel nationale  som 
in ternationale  initia tiver m ed det form ål dels a t fo rh indre, a t skader intræ - 
der, dels a t begræ nse v irkningen a f indtrufne skader m est m uligt. Som  det 
frem går a f  fo rslaget, e r d e r im idlertid  ta le  om  e t b red t og m eget fo rskel
ligartet p rob lem om råde spæ ndende fra  spørgsm ål som  brandslukning a f en 
enkelt bygning og forurening a f et m indre vandom råde til nationale  og 
in ternationale  k a tas tro fe r a f  betydning fo r m åske en hel region a f ver
denen. A ssu randør-S ocie te te t finder det vigtigt, at et even tue lt fæ llesnor
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disk arbejde på om rådet tager udgangspunkt i denne store  forskellighed i 
problem stillingen, således a t de opgaver, d e r virkelig egner sig til en fælles 

nord isk  løsning, få r høj p rio rite t.
A ssu randø r-S oc ie te te t skal endvidere  pege på det ønskelige i, at det 

im plicerade erhverv  og kom m unale m yndigheder inddrages i arbejdet, 
h erunder at de redningstjenesteudfø rende v irksom heder involveres.

A ssu randø r-S oc ie te te t skal således anbefale , at de foran  angivne syns
punk ter kom m er til u d tryk  i en even tue l ved tagelse  om  igangsæ tning a f et 

fæ llesnordisk  arbejde  på om rådet.

K øbenhavn  den  22. august 1988

S teen  L e th  Jeppesen
C laus Tønnesen

Den Almindelige Danske Lægeforening:

Læ geforeningen finder ikke, at det rejste  spørgsm ål d irek te  vedrø rer 
forhold , som  L æ geforeningen b ø r ud tale  sig om . På den anden side tager 
spørgsm ålet sigte på  at begræ nse opståede  skaders om fang og alvor. En 
sådan forebyggende m ålsæ tning kan Læ geforeningen tilslu tte sig. 
H vorv id t de tte  mål opnås gennem  nedsæ ttelse  a f  en em bedsm andskom ité  
som  fo reslåe t, skal L æ geforeningen im idlertid  ikke udtale sig om.

K øbenhavn , den 9. sep tem ber 1988

C laës H agström

Dansk Sygeplejeråd har i skrivelse den 2 decem ber 1988fö rk la ra t sig icke 
ha någo t a tt anföra i anledning  av m ed lem sforslaget.

Dansk Røde Kors har i skrivelse den 6 ok tober 1988 fö rk la ra t sig icke ha 
m öjlighet a tt fra m lä g g a  några synpunk ter  i anledning av m edlem sförsla-

WWF Verdensnaturfonden m eddelar i skrivelse av den 18 novem ber  
1988 a tt m an inte har några kom m en tarer till fö rs la g e t.

Reddernes Landsklub:

E fter en nøje gennem læ sning a f forslaget kan vi fra R eddernes L ands
klubs side, fuldt ud tilslu tte  os de tte .

D et e r  vo r um iddelare  opfa tte lse  at d e r e r  så  m ange lighedspunk ter i 
forb. m ed redn ingsindsats i de nord iske lande.
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L igeledes har vi på  m ange fro n te r e t sæ rdeles fortræ ffeligt sam arbejde 
om  m ange andre ting i no rden  og jeg  ser ingen grund til ikke også at lade 
de tte  sam arbejde om fatte ovennæ vnte .

Vi kunne på  den baggrund drage ny tte  a f  h inandens erfaringer, ligesom  
vi kunne opstille krav  til en uddannelse  der m uliggør arbejde over lande
g ræ nserne , vi ser de tte  i dag som  væ rende sæ rdeles udb red t bl. a. for 
læ ger, sygeplejere og sygehjæ lpere. H vorfo r skulle vi som  redningsfolk 
ikke have denne m ulighed?

I forslaget er der næ vnt tran sp o rt a f  bl. a. kem ikalier. D er er ingen tvivel 
om at der d .d . kan indtræ ffe uheld a f  en stø rre lseo rden  der kan spredes 
over landegræ nser, her ville det væ re en sty rkelse  a f  indsatsen  dersom  
uddanelsesn iveauet var på  nogenlunde sam m e stade , og a t der forlods var 
e tab le re t e t nordisk  sam arbejde.

L igeledes e r  d e r næ vnt risikoen  fo r uheld m ed atom kraftvæ rk , et sådan t 
uheld behøver fo r den sags skyld ikke nødvendigvis kun at ske i Sverige; 
m en kunne ligeså godt ske hos vore østlige og sydlige naboer og m edføre 
sam m e katastro fe , her ville det ligeledes væ re en sty rkelse  m ed sam arbej
de og uddannelse.

B randbekæ m pning og sk ad er der o p s tå r derved  kan vi i sam arbejde væ re 

m ed til a t forebygge.
Ind sa tss ty rk ern es effek tiv ite t skal fo rberedes, gennem  udviklig a f  bedre 

m etoder og tekn ikker, ligesom  det e r  a f  en væ sentlig  betydning  m ed en 
nedbringelse a f  a rbe jd sskader fo r de tte  personel, her kunne vi drage nytte 
af h inandens erfaringer og derved  opnå en ikke uvæ sentlig  bespare lse  for 
sam fundet (sam fundene).

Alle landene skal op re tho lde  et beredskab . V ed den helt sto re  k a ta s tro 
fe, kunne det tæ nkes a t der o p s tå r e t behov  fo r assistance  over landegræ n
serne, det ville i så  fald væ re godt om  sam arbejdet var e tab lere t.

U dslip o . 1. i m iljøet, d e r m åske kan kræ ve en kæ m peindsats fo r a t redde 
befolkningen, ligger og lu rer om  h jø rnet, s idst ram te det sæ lerne, hvem  
siger det ikke kan ram m e befolkningen?

Igen her ville det have betydning  om  uddannelsesn iveauet var på sam m e 
stade og sam arbejdet var e tab lere t.

A alborg, den 2. august 1988

A rne N ielsen

Reddernes Faglige Klub, København:

 D a vi jo  flere gange har set a t stø rre  u lykker ikke re sp ek te re r
landegræ nser, fx. T jernobyl, s tø rre  fo ruren ingsager e tc ., m å vi betrag te  
det som  en god idé a t m an p å  fo rhånd , h a r udarbejdet p laner og oversig ter
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over de tilgængelige resso u rcer, d e r e r  til rådighed i de forskellige geogra
fiske om råder, uanse t landegræ nser.

F o r at opnå det bedst mulige sam arbejde i den  ak tuelle situation , kræ ver 
dette , e fter vores m ening, a t N ord isk  R åd, gø r en indsats for a t få koord i
nere t lovgivningen i de forskellige lande, som  om handler uddannelse, 
m ateriel og beredskab  i fo rb indelse m ed brand- rednings- og am bulancetje
neste . (jvf. tid igere frem sa t m edlem forslag nr 542 fra  Flelsingfors 1987 om 
am bulancetjenesten .)

H vis der forefindes fæ lles retn ingslin ier fo r uddannelse  og m ateriel, vil 
det p rak tiske  sam arbejde på  skadestederne , forløbe m ere sm idigt og gnid
ningsløst.

D a vi ser positiv t på  det stillede forslag , vil vi naturlig tv is fra redderne  i 
K øbenhavn , gerne stille vores v iden og erfaring til rådighed for e t even 
tuelt udvalgsarbejde.

K øbenhavn  den 8. august 1988

L ars Thræn

Falcks Redningskorps A/S:

D et er F alcks op fa tte lse , at udviklingen i de m oderne sam fund har en 
sådan karak te r, at d e r er behov fo r en øget forebyggelse a f  de ty p er af 
u lykker, d e r e r  om talt i fo rslaget, ligesom  der e r  et m arkan t behov fo r en 
stadig udvikling a f redn ingstekn iske m etoder og a f redningsm ateriellet. 
D et e r  yderligere K orpse ts op fa tte lse , a t sam fundenes stigende kom pleksi
te t peger på  nødvendigheden  af, a t de om talte  tiltag foregår på  e t in te rno r
disk plan.

Som følge a f den  nord iske geografi e r d e r realistisk  m ulighed fo r udveks
ling a f gensidig hjæ lp ved stø rre  sam fundsuheld .

Falcks redn ingskorps finder derfo r, at der e r  behov  fo r op re tte lsen  a f et 
sam arbejdsorgan  fo r redn ingstjenesterne  indenfor ram m erne a f N ord isk  
R åd. E t sådan sam arbejdsorgan  bø r tilvejebringe og udbrede  opdaterede 
in form ationer på  om rådet så ledes, a t forebyggelse og m etodeudvikling 
løbende kan sik res på  e t tid ssvarende  n iveau. P å sam m e m åde bør sam ar
bejdsorganet koord inere  planlæ gning fo r gensidig b istånd  sam t sikre, at en 
sådan planlæ gning træ nes.

M an tillader sig a t gøre opm æ rksom  på, at beg rebet ” redn ingstjeneste” 
form entlig t kan opfa ttes forskellig t i de no rd iske lande. I D anm ark vil man 
i snæ ver fo rstand , herved  fo rs tå  am bulanceredn ingstjenesten  og b ran d red 
ningstjenesten  sam t luft- og søredn ingstjenesten . I denne sam m enhæ ng bør 
begrebet dog, fo r danske fo rho ld , op fa ttes b redere , således at det om fatter
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am bulancetjenesten , am bulanseredn ingstjenesten , brandvæ sen  (incl. 
b randredn ingstjenesten ), flyveredningstjenesten  og søredningstjenesten .

I D anm ark findes d e r ikke e t helt parallelt organ til det om talte sam ar
bejdsorgan på  nord isk  plan. På flyve- og søredningsom rådet m å redn ings
rådet dog opfa ttes som  en næ sten  lignende institu tion . F o r uheld lokalise
ret til landjorden , kan en ny arbejdsgruppe i R igspolitiet vedr. de tte  om rå
de form entligt virke på sam m e m åde. H vis de tte  m åtte blive tilfæ ldet, 
synes d e t åben lyst, at d isse to  o rganer tilsam m en bør udgøre den  danske 
kontak tflade til det in ternord iske  sam arbejdsorgan.

Falcks redningskorps A/S skal derfo r sam m enfattende anbefale fo rsla
get, og tilsige dets gennem førelse al mulig positiv  stø tte.

K øbenhavn , den 15. august 1988

Falcks redningskorps A/S 
L ars N ø rb y  Johansen  

Adm. direktør

F i n l a n d  

Inrikesministeriet:1

Såsom  konsta te ras i m edlem sförslaget finns det m ycket in ternord isk t 
sam arbete  och behov av sam verkan  på räddningstjänstens om råde. F in
land sam arbetar speciellt m ycket m ed Sverige och N orge.

F öru tom  sam verkan  under en  o lyckssituation  finns det sam verkan m el
lan de nord iska länderna inom  forskning , planering och övrig utveckling  av 
räddningstjänsten .

Enligt inrikesm in isterie t ä r  in ternord isk  sam verkan  inom räddnings
tjänsten  synnerligen viktig och m inisteriet ha r för egen del strävat att 
befräm ja sam arbete t. R ep resen tan te r fö r räddningsavdelningen har bland 
annat deltagit i beredningen  av de av tal, som  näm ns i m edlem sförslaget. 
L edarna  fö r de ansvariga m yndighetera  fö r räddningsförvaltn ingen i de 
nord iska länderna (i F in land ledningen för reddningsavdelningen) m öts 
årligen. M ötena ä r inform ella och b aseras inte på något officiellt avtal. Det 
finns heller inget speciellt beredande organ för m ötena. Av denna an led 
ning tjänar m ötena  i sin nuvarande form  närm ast e tt allm änt u tby te  av 
inform ation och e rfarenheter. F undam ental behandling av sakfrågor är ej 
möjlig m ed denna form  av sam verkan .

1 Y ttrandet översa tt frå n  fin sk a .
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På grund av behovet av sam arbete  och den ny tta  som  u p p stå r finner 
in rikesm inisteriet det viktigt, a tt effek tivera  och skapa regler för bered 
ningen och behandlingen av de gem ensam m a ärendena och kon tak terna  
m ellan de m yndigheter som  d e lta r i de no rd iska ländernas räddningstjänst. 
M inisteriet un d ers tö d er den fram ställan , som gjorts i m edlem sförslaget, 
om grundande av en tjänstem annakom m itté  eller sam arbetsorgan  i anslu t
ning till N ord iska  m in isterrådet. På d e tta  sä tt skulle en stabilare grund 
skipas för sam arbe te t och de behövliga beredande organen för ären d eb e

redningen.

H elsingfors den 26 augusti 1988

P ekka M yllyniem i
A vdelningschef,

öv e rd irek tö r

P en tti P artanen  
B yråchef

Social- och hälsovårdsministeriet1:

F ör sakens behandling har social- och hälsovårdsm in isterie t inbegärt 
y ttranden  bl. a. av arbe ta rsk y d d ssty re lsen , in stitu te t för arbetshygien , m e
dicinalsty relsen  sam t strå lsäkerhe tscen tra len . Till stö rre  delen bygger m i
nisterie ts y ttrande på de y ttranden  som  avgivits av ovannäm nda instanser.

Såsom  det fram går av m otiveringarna till förslaget, idkar olika m yndig
he te r och in s titu tioner nord isk t sam arbete  på m ånga sådana om råden som 
tangerar även  brand- och räddningstjänstfö rvaltn ingens arbetsfält.

Allt a rbete  för stö rre  säkerhet u tgår från förebyggande verksam het; 
o lyckor få r inte inträffa. F ö r de tta  ändam ål har m an bl. a. u tveck la t m eto
der för säkerhe tsana ly ser, med vilka m an kan i förväg identifiera och 
undandrö ja  farom om ent som  ingår i tekn iska  system . Förebyggande verk 
sam het ä r  även  tydligt m er ekonom isk  än ersä ttn ingar för de skador som 
olyckorna fö ro rsakar. T ro ts  förebyggande verksam het in träffar o lyckor 
även i fram tiden . De energ im ängder som  frigörs då m odern teknologi 
sv ik tar kan vara  så s to ra  a tt konsekvenserna  når ut till flera sta te rs te rrito 
rier.

R äddningstjänst behövs fö r a tt lindra konsekvenserna  av o lyckor. F ör 
de tta  ändam ål har sam hället o rgan isera t m ånga olika räddn ingstjänstfo r
m er, som  är m ycket viktiga för den allm änna säkerheten .

M otsvarande sam arbetsäm nen  och forskningspro jek t som  tangerar 
räddn ingstjänstom rådet har ingått även i a rbetsprogram m en för nordiska 
äm betsm annakom m ittén  för arbetsm iljö frågor, t. ex. beträffande bekäm p

I Yttrandet översatt frå n  finska .

I I  -  A 828/s S upplem ent
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ningen av PC B -olyckor och sto ro lycksfaran . Ä ven de nuvarande reglerna 
för skydd som  används på b random rådet har u ta rbe ta ts  i nord isk t sam ar
bete . I b random rådets standard iseringskom m ittés regi håller m an på att 
fö rnya dessa regler så a tt de blir s tandarder, varvid avsik ten  är a tt som 
underlag använda nord iska stan d a rd e r för skydd.

O vannäm nda sakgrupper som  fö r sin del tangerar räddningstjänsten  
om fattas redan  av det no rd iska sam arbe te t på olika sätt. I en del av t. ex. 
ovannäm nda sam arbetsp ro jek t ä r  räddn ingstjänstom rådet redan rep resen 
te ra t e ller m yndigheterna på räddn ingstjänstom rådet har inform erats om 
resu lta ten  på annat sätt. F lera  p ro jek t tangerar m ånga m yndigheters upp- 
g iftsom råde och därvid är det viktigt m ed ett sam arbete  m ellan olika 
m yndigheter.

På räddn ingstjänstom rådet finns rikligt m ed delom råden , i vilkas u tveck 
lande det no rd iska sam arbe te t ä r  uppenbarligen nyttigt. S ådana sam arbets- 
om råden  anslu te r sig till exem pel till s truk tu re llt b randskydd , släcknings- 
redskap , räddnings- och släckningsteknik  sam t taktik .

Social- och hälsovårdsm in isterie ts och de underlydande cen tra la  äm 
b etsverkens och ansta lternas roll i räddn ingstjänsten  är a tt vara  sakkunni
ga i olycksfall. D ärvid kom m er i fråga bl. a. arbetshygien iska m ätningar 
och bedöm ningar av hälsorisker (t. ex. PC B, supergifter), som  behöver 
göras snabbt efter o lyckorna.

D et nord iska sam arbe te t har redan  goda trad itioner bl. a. i a rb e ta rsk y d 
det. U nder nord iska tjänstem annakom m ittén  för arbetsm iljö frågor funge
ra r två a rbetsg rupper, som  behand la r kontro ll över och forskning kring 
a rbetarskyddet. N ord iska m in is terrådet finansierar även forskning på om 
rådet.

1 F inland är s trå lsäkerhe tscen tra len  på  räddn ingstjänstom rådet den 
övero rdnade sakkunnig i s trå lsäkerhe ten , m edan inrikesm in isterie t svarar 
för koordineringen av strå ln ingskontro llen  m ed annan räddningsverksam - 
het. U nder dessa om ständ igheter an ser strå lsäkerhe tscen tra len  a tt den inte 
kan ta  ställning till nödvändigheten  a tt in rä tta  e tt no rd isk t sam arbetsorgan  
för räddningstjänstfrågor. C entralen  anser em ellertid  att n är det gäller 
s trå lsäkerhetsfrågor i anslu tn ing  till räddningstjänsten  skulle in rä ttandet av 
det sam arbetsorgan  som  avses i m edlem sförslaget vara  till nytta.

De nord iska sam arbetsav ta l om  rad ioak tiva  u tsläpp  som  anges i in itiati
vet kan avse antingen det år 1963 ingångna nord iska av talet om  inbördes 
nödhjälp vid fall av strå ln ingsskador eller de å r  1987 ingångna b ilaterala 
avtalen  m ellan de nord iska länderna om inform ationsu tby te  och varselgö
rande i kärn tekn iska  anläggningar m. m. M ellan de nord iska m yndigheter
na bör m an överenskom m a om  d irektiv  fö r tilläm pning av d essa  ö verens
kom m elser och de p rak tiska arrangem angen. Enligt strå lsäkerhetscen tra- 
lens uppfattn ing skulle e tt no rd isk t sam arbetsorgan  på räddningstjänstom 
rådet erb juda läm pliga ram ar fö r denna p rocess.

V ad beträffar s trå lsäkerhe tsä renden  har e tt regelbundet sam arbete  id-
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kats m ellan de nord iska in stitu ten , tro ts  att de berö rda  av talen  ä r m indre 
form ella. K o n tak te rn a  har koord inera ts vid in stitu tschefernas årliga m ö
ten. D et egentliga a rb e te t har skett i a rbe tsg rupper, vilkas antal har i 
allm änhet varit fem till tio  stycken . S am arbete ts huvudsakliga resu lta t har 
pub licerats som  nord iska  rekom m endationer i s. k. flaggbok.

På kärnenerg iom rådet idkas sam arbete  sedan gam m alt under N ord iska 
rådet i N K A :s (N ord iska  kon tak to rganet för a tom energifrågor) regi och 
under dess ledning. P å d e tta  sä tt har man finansierat forsknings- och 
u tveck lingssam arbete t. Ifall a tt sam arbetso rgan  för räddn ingstjänstom rå
det in rä ttades, skulle en viss koord inering  och uppgiftsfördelning med 
N K A  vara  nödvändig . I fall e tt even tuellt sam arbetsorgan  på räddn ings
tjänstom rådet ges m otsvarande roll när det gäller a tt fö rstä rka  forskning 
och utveck ling , skulle det på  kärnenerg iom rådet kunna k oncen tre ra  sig på 
sådana projekt som  tjänar till m yndigheternas beredskap  vid fall av kärn- 
olyckor.

E tt y ttrande om förslaget har även inbegärts av kom m issionen för m edi
cinal beredskap . I sitt y ttrande kon sta te ra r kom m issionen att m an redan 
m ellan de nord iska  länderna  idkar sam arbete  i d essa  ärenden  på hälso- 
vårdsom rådet. I g ränsom råden  skulle närm ast en s tödverksam het kom m a i 
fråga. I händelse av s to ro lycko r skulle tran sp o rt av brandskadade till vård 
(t. ex. m ed helikopter) kom m a ifråga. K om m issionen  kon sta te ra r vidare 
att det ankom m er på  räddn ingstjänstfö rvaltn ingen  a tt kartlägga inform a
tion och en snabb  dataöverfö ring  sam t de joursystem  och b istånd.

O beroende av att m an sa tsa r m er än tidigare på förebyggande säker- 
he tsverk sam het bö r m an i varje fall vinnlägga sig om en tillräcklig rädd- 
n ingsberedskap  i händelse av olika o lyckor. E rfa renhe te rna  av det nord is
ka sam arbe te t ä r  positiva. Ä ven regionala om ständ igheter ta la r för att 
sam arbetet b ö r u tveck las. D et nord iska  sam arbete t på  de tta  om råde är 
viktigt även m ed tanke på dess inverkan på sam arbete t m ellan EG  och 
EFTA .

M ed hänvisning till det ovananfö rda  an se r social- och hälsovårdsm in is
terie t a tt u tveck landet av det no rd iska sam arbete t inom  räddningstjänsten  
är m otiverat. I d e tta  skede vill m in isterie t ännu inte ta  ställning till frågan 
om nödvändigheten  av den tjänstem annakom m itté  e ller det sam arbe tso r
gan som  fö reslag its, eftersom  behovet av sam arbete  bör till huvuddelen  
bedöm m as u r andra  fö rvaltn ingsgrenars synvinkel. Sam tidigt konsta te ra r 
m inisteriet a tt m an inom  m in isterrådet som  bäst u tred e r frågan om tjänste- 
m annakom m ittéo rgan isa tionen  i m in is terrådet och dess u tveck lande.

H elsingfors den 21 sep tem ber 1988

Social- och hälsovårdsm in isterie t 
H elena  P esola  

Social- och  h ä lso v ård sm in is te r

K arl-Jυhan K rokfors  
S ek re te ra re  fö r in ternatione lla  ärenden
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Miljöministeriet:

M iljöm inisteriet stä ller sig i princip  positiv t till förslaget. Tills vidare 
ex is te ra r d e t inte pä  brand- och räddn ingsom rådet sådana etab lerade  sam - 
a rbetsfo rm er m ed äm betsm annakom m ittéer som  finns på and ra  fö rvalt
n ingsom råden.

Om e tt ny tt gem ensam t nord isk t o rgan in rä ttas inom  räddn ingstjänsten , 
borde dess m andat stå  i rä tt relation  till d e t övriga sam arbete t m ellan de 
nord iska  länderna. I de flesta  nord iska  länderna , b land anna t i F in land, 
faller bekäm pningen av o ljeskador i havsom rådena inom  m iljöförvalt
ningens uppgiftsom råde, m en i Sverige hö r de tta  till räddningstjänsten  
under kustbevakningen . U nder de senaste  åren  har m an b ö lja t ägna stö rre  
uppm ärksam het åt in rä ttn ingar som  kan fö ro rsaka  s to ra  o lyckor och miljö
katastro fer. F ö rebyggandet av sådana o lyckor och beredskapen  fö r dem  är 
num era en relativ t väl angränsad uppgift. I o lika länder har denna uppgift 
an fö rtro tts  eller håller på  a tt an fö rtros å t olika m yndigheter. I fråga om 
övervakningen  av brandfarliga äm nen  ex is te ra r tills v idare inte något e ta 
b lerat sam arbete . B yggnadstillsynsm yndigheterna har haft hand om sam 
arb e te t i fråga om  struk tu re ll b randsäkerhe t. D et kan falla sig svårt a tt få 
till stånd  en k lar lösning som  tillfredsställer sam tliga no rd iska länder i ett 
sam arbete  som  b e rö r sådana  närliggande m en svåravgränsade fråge- 
kom plex och problem .

De nord iska o ljebekäm pningsm yndigheterna har e tt nära  sam arbete  på 
basis av K öpenham nsav ta le t. S am arbe te t gäller dock inte bekäm pningen 
av o ljeskador på land. Om en separa t äm betsm annakom m itté  in rättas för 
räddningstjänsten  vore  d e t naturligast a tt o ljebekäm pningssam arbetet i sin 
helhet skulle so rte ra  u nder den. D enna kom m itté  borde också  ha  ansvare t 
för den forskning och det u tveck lingsarbete  som  gäller bekäm pningen av 
kem ikalieskador. O m  m an å an d ra  sidan ta r  i be trak tande  de m yndigheter 
som  i de nord iska länderna  har hand om  bekäm pningen av olje- och 
kem ikalieskador i havsom rådena, kunde d e tta  sam arbete  alltjäm t b ibehål
las under äm betsm annakom m ittén  fö r m iljövårdsfrågor.

Olli Ojala
A vdeln ingschef,

ö v e rd irek tö r

Olli Pahkala  
Ö verin sp ek tö r

H elsingfors den 12 sep tem ber 1988
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Suom en kunnallisliitto  an se r a tt även  i räddn ingstjänstfrågor är det v ik
tigt m ed ett tillräckligt sam arbete  m ellan de nord iska  länderna. Skulle de 
nuvarande fungerande och  sådana  sam arbetso rgan  eller sam arbetsfo rm er 
som  even tue llt p laneras inte vara  tillräckliga skall förslaget om  inrättande 
av en äm betsm annakom m itté  e ller e tt sam arbetso rgan  fö r räddn ingstjänst
om rådet an ses v ara  begrundat och  genom förbart. M ed beak tande av att 
räddn ingstjän stverk sam heten  ä r om fattande borde även  de specialorgani
sa tioner som  spelar en cen tral roll i denna verksam het anm odas att y ttra

H elsingfors den 23 sep tem ber 1988

Suom en kunnallisliitto

M ikko  Jokela  
V erk stä llan d e  d irek tö r

A ntero  O ksanen  
B iträdande avdeln ingschef

Finlands svenska kommunförbund:

Suomen kunnallisliitto (Finska kommunförbundet)1:

Sam hällsu tvecklingen  har fö rt m ed sig a tt det i allt s tö rre  u tsträckning  
idkas olika slag av verk sam h eter som  vid o lyckstillbud kan m edföra fara 
för om givningen. A tt e tt u tveck la t no rd isk t sam arbete  inom  räddnings
tjänstens om råde fås till stånd  kan därfö r anses vara  en angelägen uppgift. 
F ö rbundet an se r d e t föreliggande förslaget m otiverat och fö ro rdar för sin 
del a tt e tt sam arbetso rgan  tillsätts fö r a tt sam ordna och u tveck la  det 
no rd iska sam arbete  inom  räddn ingstjänstom rådet.

H elsingfors den  8 augusti 1988

Finlands svenska  kom m unförbund 

K .J . B runström

Viking Sundström

Hälsovårdens fackorganisation TEHY:1

D et finns inget no rd isk t sam arbetso rgan  för räddn ingstjänsten . S am ar
bete har igångsatts i va ije  o lyckshändelse  skilt fö r sig. V erksam heten  
kunde s ta rta s  snabbare  om  en förhandsp lan  fanns på  va tje  delom råde inom 
räddn ingstjänsten . F ö r  hä lsovårdens del finns inte heller fö r närvarande

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  f in sk a .
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något h inder i lagstiftningen för nordiskt sam arbete.
T E H Y  anser a tt förslaget till in rättande av en tjänstem annakom m itté  är 

nödvändigt. K om m ittén  kan kartlägga problem  i sam band med sam arbetet, 
u treda  de befintliga resu rserna  och planlägga deras användning. I detalje
rad planering bör m an enligt T E H Y :s uppfattn ing vid behov använda sig av 
den y rkeskunskap  som  olika yrkesg rupper inom  hälsovården , även 
T E H Y :s rep resen tan te r har.

H elsingfors i augusti 1988

H älsovårdens fackorgan isation  T E H Y  rf

A ila Jokinen  
O rdförande

H ilkka P okki 
S ek re te ra re  fö r fackliga frågor

F in lands  medicinalvaktmästares och ambulansförares förening:

Allm änt kan man väl säga att de tta  nya förslag kom m er litet för sent för 
a tt kunna kopplas ihop med vårt förslag A 742/s. Det här nya förslaget är ju  
m ycket m era om fattande och säkert m era tungro tt än vårt förslag, men kan 
möjligen bli godkänt i N R  i en allm änt form ulerad  form.

M en eftersom  A m bulanstjänsten  är en cen tral del av räddningstjänsten  i 
alla nord iska länder, bör vi på alla sätt stöd ja  m edlem sförslaget.

Följande synpunk ter an se r vi bör tas i beak tande i e tt rem issvar till 
N ord iska  rådet:
-  Då det gäller räddandet av m änniskoliv , som  ju  alltid i något skede 

u tföres av am bulans, ä r det av s to r vikt a tt u trustn ingen  och skicklighe
ten är på högsta möjliga nivå. D ärför kan man säga att en likartad 
u tveckling av am bulansu trustn ing  och -utbildning i de N ord iska länder
na befräm jar en u tveckling av räddningstjänsten .

-  då ett even tuellt sam arbetsorgan  bildas, ser vi det som  viktigt, a tt inte 
bara  m yndigheter är rep resen te rade  u tan  också  personer engagerade i 
den prak tiska  räddningstjänsten  finns rep resen te rade .

-  för a tt kunna dra  ny tta  av de erfa renhe te r som räddningspersonal i de 
olika ländera får, och sam m anställer i olika rappo rte r, från olika o lyckor 
och katas tro fe r, bö r en nordisk inform ationscen tral grundas. Till denna 
central skulle alla rap p o rte r sändas och finnas tillgängliga för de rädd 
n ingstjänstenheter som  så vill.

Jens L önnbäck

E sse den 9 augusti 1988
S te n  P e t te r s s o n
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Sundheds- og forsikringsministeriet (Heilbrigðis- og tryggingamálaráðune-
ytið):1

R edn ingstjenestebegrebet e r  m eget v id tgående i de tte  forslag, thi der 
tales både om u lykker ved kem ikalie transporter, b randu lykker, atom ulyk
ker og o lieforurening.

F orslaget d re jer sig om  at nedsæ tte  en em bedsm andskom ité  eller sam ar
bejdsinstitu tion  til at tage sig a f  denne opgave.

E fter hvad m an bedst ved, ligger de her næ vnte opgaver indenfor a r 
bejdsom rådet i em bedsm andskom itéen  for m iljøspørgsm ål, og m inisteriet 
an ser det fo r naturlig t, at ud talelse  fra denne kom ité sam t fra social- og 
m iljøudvalget foreligger, inden m an tager stilling til forslaget i de enkelte 

lande.

R eykjavík, 3. august 1988

G udm undur B jarnason
Páll S igurdsson

Naturværnsrådet (Náttúruverndarráð):1

N atu rv æ rn sråd e t kan stille sig positiv t overfo r Islands stø tte  til det 
frem kom ne forslag om  sam arbejdsprogram  fo r redningstjenestespørgsm ål. 
E t sådant program  skulle bidrage til den bedst mulige inform ationsstrøm  
om fo ransta ltn inger til at h indre u lykker og form indske konsekvenserne  af 
dem.

R eykjavík, 8. august 1988

Póroddur F. Póroddsson  
A dm . d irek tø r

Reykjavik Brandkorpsforening har i skrivelse den 1 augusti 1988 fö rk la 
rat sig stödja  m ed lem sfö rs la g e t.

N o r g e

Forsvarsdepartementet:

F orsv a rsd ep artem en te t har bed t L u ftfo rsva re t , som  har ha tt et sam ar
beide m ed Sverige og D anm ark innen redningshelikop tertjenesten  i noen 
år om en u tta le lse . U tta le lsen  er gjengitt nedenfor:

1 Y ttrandet översa tt frå n  isländska .
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Den svenske am bassade foreslo  i skriv av 4 ju li 1980 til FO  å utvikle et 
bedre sam arbeid mellom danske , svenske og norske redningshelikopterav- 
delinger. D ette  u tspillet ble positiv t m otta tt av de respektive lands berørte  
m yndigheter. Sjefen for den svenske m arine inviterte da  til Redningsheli- 
kop ter-konferanse i G öteborg  2 2 -2 4  sep tem ber 1981.

D enne R edningshelikopter-konferanse ble lagt opp delvis som  en øvelse 
med deltagende lands redningshelikoptre , og med besøk/orien tering  om 
den svenske redn ingstjenesten . D eltagere fra norsk  side på konferansen 
har i u tgangspunktet væ rt et redn ingshelikop ter m ed besestn ing , rep resen 
tan te r fra FO , Ju s tisdepartem en te t og/eller H ovedredningssen tralen  i 
S tavanger.

D eltagande nasjoner var enige om att de tte  sam arbeidet burde fo rtse tte , 
og således ble neste konferanse avhold t i D anm ark åre t e tter.

Siden 1981 har denne konferansen  væ rt avhold t årlig, med Sverige, 
D anm ark og N orge som  vertsnasjon  hvert 3. år. N avnet har endret seg til 
"S kand inav isk  R edningshelikop terkonferanse” . Innhold og form  har stort 
sett fulgt sam m e m ønster som  tidligere år.

Siden dette  er det eneste  nåvæ rende sam arbeidsorgan innenfor rednings
helikop tertjenesten , an ser FO /L ST  at det vil væ re form ålstjenlig  at dette  
fo rtse tte r . Im idlertid e r  det ikke inngått noen offisiell avtale om dette . Det 
bør derfor vurderes om dette  skal form aliseres gjennom  av ta le r landene 
imellom.

Som det frem går av u tta le lsen  er det allerede opp re tte t en uform ell 
kontak t m ellom  tre  av de nord iske land.

F o rsvarsdepartem en te t an ta r at denne ordningen skulle kunne danne 
grunnlag for en form ell sam arbeidsav tale  om redningshelikoptertjenestene 
de nordiske land imellom.

O slo. 5. desem ber 1988

E tte r fullm akt 
Sverre Skle tnes  
Ekspedisjonssjef

Birger H ole  
Byråsjef

Justis- og politidepartementet:

Justisdepartem en te t har vu rdert ovennevnte  m edlem sforslag og finner at 
et slikt sam arbeidsorgan  vil ha begrenset in teresse for norsk  redn ingstje
neste (H ovedredn ingssen tralene og politiet).

De andre land i N orden  har tildels videre defin isjoner av begrepet 
redn ingstjeneste  enn N orge, og spørsm ålet kan derfor an tas å ha større 
in teresse fo r de øvrige departem en tene .
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I sam arbeid  m ellom  U ten tik sd ep artem en te t og ovennevn te  d epartem en
te r fo rberedes det nå en nord isk  sam arbeidsav ta le  fo r redn ingstjenesten . 
A vtalen som  ven tes undertegnet i år, an tas å  ha in teresse  fo r N ord isk  råd.

O slo, 16. august 1988

E tte r fullm akt

B en te  H use  
Fung. byråsjef

Kommunal- og arbeidsdepartementet:

K om m unal- og a rbe id sdepartem en te t har sam m en m ed D irek to ra te t for 
brann- og eksp losjonsvern  væ rt engasjert i arbeidet m ed nord isk  ram m eav
tale om  sam arbeid  ved u lykkeshendinger. D enne av talen  foreligger nå i 
endelig u tk as t i U ten rik sd ep artem en te t, k lar fo r undertegning.

V år holdning i de tte  arbeidet h a r væ rt så  langt som  mulig å få til en avtale 
bygget på  et d irek te  faglig sam arbeid  m ellom  de ulike o rganer som  arbeider 
med redn ingsspørsm ål i de no rd iske land. D et har m. a. o. væ rt lagt vek t på 
å unngå å bygge opp en om fattende byråkra tisk  organisasjon  rundt avtalen . 
Vi v iser i denne fo rb indelse til av ta leu tk as te ts  art. 6 som  om hand ler dette  
d irek te  sam arbeidet.

K om m unal- og a rbe id sdepartem en te t e r  derfo r av den oppfatning a t det 
nå e r  naturlig  i en periode å hen te  erfaringer fra den sam arbeidsm odell som  
ram m eavtalen  legger opp  til. E tte r  de tte  kan m an m ed bakgrunn i disse 
erfaringene vu rdere  hvorv id t sam arbeidet kan /bør s ty rkes gjennom  e tab le
ring av en  em betsm annskom ite  e ller anne t fo rm alisert sam arbeidsorgan.

O slo, 1. sep tem b er 1988

E tte r fullm akt

K ari M oxness  
Fung. ekspedisjonssjef

K jellaug Tørstad

Sosialdepartementet:

R edningstjeneste  er v irksom het som  u tøves i fo rb indelse m ed øyeblikke
lig innsats fo r å redde m ennesker fra  død eller skader som  følge av akutte
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ulykke- e ller fa resituasjoner m. v. R edningstjeneste  u tøves i dag bl. a. av 
b rannvesen , politi, am bulansepersonell m. v. A m bulansesek to ren  om fatter 
både bil, båt og fly /helikopter.

D et e r  idag flere in stanser/o rganer som  har an svare t fo r de forskjellige 
tjenester. A nsvare t kan væ re p lasse rt lokalt i kom m uner (lokale rednings
aksjoner m. v .), fy lkeskom m uner (am bulanse tjeneste  m ed bil/båt) eller 
sen tra lt (lu ftam bulansetjeneste  m. v.).

P å bakgrunn  av  den  økende tendens til b ruk  av redningstjenestens 
helikoptre  innen lu ftam bulansetjenesten  ble ” S am arbeidsu tvalget fo r bruk 
av 330-skvadronens helikoptre  i lu ftam bu lanse tjenes ten” , (SU R A -utval- 
get), oppnevn t våren  1985 m ed rep resen tan te r fra Ju s tisdepartem en te t, 
F o rsv a rsd ep a rtem en te t, S osia ldepartem en te t, R ikstrygdeverke t og H else
d irek to ra te t. Så vidt vi e r  k jen t m ed finnes det ikke noe tilsvarende struk 
tu re rt sam arbeid  fo r andre ” d e le r”  av redn ingstjenesten  eller fo r redn ings
tjenesten  se tt u n d er e tt.

Sosia ldepartem en te t har ikke noe å bem erke til forslaget om  at det 
o p p re ttes  e t no rd isk  sam arbeidsorgan  fo r redn ingstjenesten . Vi m ener 
im idlertid  a t det fø rst b ø r o p p re tte s  et sam arbeidsorgan  i N orge fo r red 
n ingstjenesten  fø r de t e tab leres på  nord isk  basis.

O slo, 26. sep tem ber 1988

E tte r fullm akt 

Thom as M auritzen
Ø ystein O pdahl

Milj ø verndepartementet:

M iljøverndepartem en te t an se r at det nord iske sam arbeidet i u tgangs
punk te t b ø r begrenses til de om råder vi har spesiell ny tte  av og hvor 
landene sam m en kan oppnå bedre resu lta ter.

F oru rensn ingsm yndighetene an tas  i liten u ts trekn ing  å bli berø rt av den 
nordiske ram m eavtalen  ved u lykkeshendelse r. V åre in te resser på  m iljøsi
den e r godt ivare ta tt g jennom  det e tab lerte  nord iske sam arbeidet innenfor 
K øbenhavnav ta len  av  1971.

U t fra M iljøverndepartem en te ts in te resse r er det derfor ikke behov for å 
opp re tte  e t eget nord isk  sam arbeidsorgan  for redn ingstjenestespørsm ål.

O slo, 19. sep tem ber 1988

E tte r fullm akt

R ichard  G. F ort 
U n d erd ire k tø r

A nne  G ulbrandsen
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Helsedirektoratet:

De nord iske land har, i global sam m enheng, forho ldsv is lave befolk
ningstall. D ette  fø re r til a t hvert land har begrenset erfaringsgrunnlag  når 
det g jelder organisering  av helse tjenesten  ved stø rre  k a tas tro fe r og red 
n ingsaksjoner, hvilket kan begrunne behovet for et nordisk  sam arbeid  
innen de tte  felt.

Ifølge det aktuelle m edlem sforslag  pågår det arbeid  m ed en nordisk 
ram m eavtale  om  sam arbeid  over grensene slik at skader på m ennesker 
m. v. ved u lykker kan begrenses m est mulig. D et ser ut til at de tte  arbeid  er 
dårlig k jent i det hjem lige miljø, m en vi vil anbefale at spørsm ålet om 
etablering  av en em betsm annskom ite  for redn ingstjenester u tse ttes  inntil 
en ram m eavtale  som  nevnt foreligger.

O slo, 29. august 1988

E tte r fullm akt

M arit K rom berg  
F agsje f

Idunn  Eidheim  
K onto rsje f

Norske kommuners sentralforbund har i skrivelse den 19 sep tem ber 1988 
fö rk la ra t sig stödja  m ed lem sförslaget.

Norges forsikringsforbund:

F or vår del kan vi væ re enig i at f.ek s. stadig u tv idet kom m unikasjon, 
m er om fattende tran sp o rt av farlige sto ffer og stø rre  en h e te r på forskjellige 
u tsa tte  om råder også m edfører et stø rre  u lykkespotensiale . Til tro ss for at 
s ikkerhetsk ravene også e r  sk jerpet, e r sannsynligvis risikoen for at en 
ulykke kan få k o n sekvenser u to v er landegrensene blitt stø rre . Det kan 
derfor an takelig  væ re på sin p lass m ed et nord isk  sam arbeide for redn ings
tjenesten . F ø r m an går til opp re tte lse  av et perm anent organ på dette  
om rådet, bø r det im idlertid  e tte r  vår oppfatn ing fo re tas en u tredning hvor 
m an næ rm ere kon k re tise re r behovet.

N orges forsikringsforbund  

Erling R ikheim

O slo, 1. sep tem ber 1988
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Norges Røde Kors:

Vi h a r m ed sto r in teresse  g jennom gått tilsendte  skriv  og vil påpeke a t vi 
synes d e t e r  m eget viktig m ed næ rm ere nord isk  sam arbeid  i de spørsm ål 
som  re ises i skrivet.

N orges R øde K ors H je lpekorps vil spesielt p åpeke v ik tigheten  av bedre t 
sam arbeid  og vi ten k e r h e r spesie lt p å  redn ingsaksjoner i ” g renseom råde
n e ”  og i N ordsjøen .

Vi se r fram  til v iderebehandling  av denne sak  og stiller oss til d isposisjon  
hvis d e t e r  ønskelig .

O slo, 26. august 1988

F o r N orges R øde K ors

A rne  K a lstadstuen  
Landssekretær, hjelpekorps

S v e r i g e :

Socialstyrelsen:

Socialsty relsen  in stäm m er helt i vad  som  anförs i m edlem sforslaget om 
v ik ten  och  nödvändigheten  a tt en  räddn ingstjänst då  så  k rävs kan  fungera 
sam ordnat ö v e r de no rd iska  ländernas g ränser. I fö rslaget anges också  a tt 
d e t redan  fö rekom m er e tt no rd isk t sam arbete  i o lika fo rm er och inom  olika 
om råden  som  har anknytn ing  till räddn ingstjänst.

Socia lsty re lsens ansvarsom råde om fa tta r i fö rs ta  hand hälso- och sjuk
vård , hälsoskydd  och  socialtjänst. Socia lsty re lsen  u tgår i s itt y ttrande 
enbart från  behoven  inom  d essa  om råden . D e övergripande och ren a  räd d 
n ingstjänstfrågorna fö ru tsä tts  bli behand lade  av bl. a. s ta ten s räddnings

verk.
V id o lyckshände lse r då  m änn iskor kom m it eller kan  kom m a till skada 

spelar hälso- och  sjukvården  m en även  socia ltjänsten  en  fram trädande roll 
i räddn ingsarbete t. F ö r  a tt nå  e tt op tim alt re su lta t vad  gäller överlevnad  
och invalid ite tsbegränsn ing  m åste  de skadade snabbast m öjligt bli om hän
dertagna och  b ered as m öjlighet till fo r tsa tt vård .

Ä r o lyckan  av så  sto r om fattn ing  a tt de regionala  och  nationella re su rse r
na  ä r  o tillräckliga ä r  e tt sam arbete  över g ränserna  en nödvändighet. D et 
finns också  exem pel på  sådan t sam arbete  inom  sjukvårdsom rådet. D en 
överenskom m else  som  finns m ellan Jäm tlands läns landsting  och  Sör- och 
N ortröndelags fylke om  e tt sam arbete  över na tionsg ränserna  m ellan olika 
reg ioner kan  h ä r näm nas. V idare finns e tt väl u tveck la t sam arbete  i fråga 
om  brännskadevård .
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Enligt det förslag till ram avtal som  de nord iska länderna  gem ensam t 
u ta rb e ta t, ” . . .  om sam arbete  över te rrito ria l-g ränserna  i syfte a tt vid 
o lyckshändelse  h indra e ller begränsa  skado r på  m änniskor eller egendom  
eller i m iljön ,”  skall e tt nära  sam arbete  ske också  m ellan de berö rda  
m yndigheterna i de olika no rd iska  länderna.

S ocialsty relsen  upp fa tta r det ligga inom  sitt norm ala m ynd ighetsansvar 
a tt u tveck la  och initiera  sam arbete  i sam verkan  m ed m otsvarande och 
angränsande m yndigheter i övriga nord iska länder. I sitt a rbete  m ed bl a 
ka tas tro fberedskapsfrågo r b eak ta r sty relsen  d essa  aspek ter.

F ö r a tt stim ulera  och stöd ja  e tt sådan t sam arbete  på räddn ingstjänstom 
rådet kan g ivetvis N ord iska  råde t spela  viktig roll.

H uruv ida det fö r sådan t sam arbete  krävs en särskild  äm betsm annakom - 
mitté eller e tt sam arbetso rgan  inom  N ord iska  rådet ä r  dock svårbedöm t. 
Socialstyrelsen  an se r sig d ärfö r inte u tan  y tterligare  analy ser kunna ställa 
sig bakom  det no rd iska m edlem sförslaget om  e tt nord isk t sam arbetsorgan  
för räddningstjänstfrågor.

Om e tt sådan t sam ordningsorgan in rä ttas vill socia lsty re lsen  fram hålla 
be tydelsen  av a tt d e tta  inte b lir e tt h inder för av m yndigheter och organisa
tioner redan e tab le ra t eller p lanera t d irek t sam arbete  över de nord iska 
gränserna . D et ä r  o ck så  v ik tig t a tt i sådan t fall ange k lara  an svarsg ränser 
m ellan vad m ynd igheterna skall göra och  vad det särsk ilda sam arbetsorga- 
net skall göra.

Stockholm  den 26 augusti 1988

E nligt socialsty re lsens beslu t 

Ulla W istrand

Räddningsverket:

Som fram går av förslaget fö rekom m er det sam arbete  m ellan de nord iska 
länderna i flera  o lika fo rm er och inom  skilda om råden  m ed anknytn ing  till 
räddningstjänst.

Inom  ram en för statlig  räddn ingstjänst fö rekom m er sedan flera år e tt på 
in ternationella  k onven tioner och b ila terala  av tal g rundat sam arbete  inom  
flyg eller sjöräddning. L ikaså  fö rekom m er sam verkan  g rundat på b ilaterala 
överenskom m elser inom  fjällräddningen.

N ord iska  rådet har in itierat och  d river f. n. e tt sam arbete  inom  fo rsk 
nings- och u tveck lingsom rådet avseende o lyckor d ä r u ts läpp  av kem iska 
äm nen förekom m er.

B eträffande u ts läpp  av rad ioak tiva  äm nen har de nord iska  länderna  e tt 
av talsgrundat sam arbete  sedan 1963. A vtalet har nyligen e rsa tts  av e tt nytt
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avtal g rundat på IA E A :s konvention  om bistånd i händelse av kärnenerg i
o lycka eller rad ioak tiv t nödläge.

Inom  om rådet satellit-baserad  övervakning av nödsändare förekom m er 
sam arbete  m ellan de nord iska länderna inom  ram en fö r SA RSA T/C O S- 
PA S. V erksam heten  u tökas f. n. att också om fatta bärbara  landbaserade 
nödsändare.

Ä ven inom närliggande om råden förekom m er sam arbete  basera t på av 
tal såsom  t. ex. överenskom m elser om  sjuk transport med helikopter.

Regional sam verkan  över riksgränsen  förekom m er också , ibland base
rad på  överenskom m elser såsom  den m ellan Jäm tlands län och Sör och 
N ord tröndelags fylken.

De nord iska länderna  har gem ensam t u ta rbe ta t e tt förslag till ” R am avtal 
om sam arbete  över te rrito ria lg ränserna  i syfte a tt vid o lyckshändelse  h ind
ra eller begränsa skador på m änniskor eller egendom  eller i m iljön” .

Ä ven inom  ram en för de tta  avtal skall e tt nära  sam arbete  förekom m a 
m ellan m yndigheter i de b erö rda  länderna. D ärm ed kom m er också ett 
no rd isk t sam arbete  a tt e tab leras som  behand lar frågor rörande all rädd 
n ingstjänst till lands.

O ckså inom  delar av det förebyggande om rådet sker sam arbete  in terna
tionellt. A rbete t m ed a tt förebygga o lyckor vid tran sp o rte r av farligt gods 
u tgör e tt exem pel. F lera  and ra  förebyggande verksam heter kan underlättas 
och effek tiv iseras genom  sam arbete  länderna em ellan.

R äddningsverket anser det angeläget att det in rä ttas ett sam m anhållande 
organ för sam verkan  inom  räddn ingstjänsten  i N orden.

E tt sådan t organ skulle övergripande kunna verka för ett vidgat sam ar
bete  inom  räddningstjänsten  i N orden , in itiera, stödja och följa u tveckling
en inom  ak tuella  verksam hetsom råden  sam t verka för sam ordnade avväg
ningar av resu rsinsa tser.

F rågor som berö r räddningstjänst i N orden  skulle norm alt kunna hänfö
ras till d e tta  organ eller också  behandlas i särskilda, för det aktuella 
ärendet, bildade grupper. V iktigare och m er om fattande ärenden  skulle 
kunna handläggas inom  separa ta  tillfälligt sam m ansatta  g rupper under 
sam arbetsorganet.

S am arbetso rganet bö r även  ha till uppgift a tt ak tiv t verka för en effek
tivisering och sam ordning av o lycksförebyggande insa tser, inom  N orden.

O rganisation  och planering 

R oland  L u ndqvis t
U lf B ogham m ar

K arlstad  den 5 ju li 1988
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Trafìksäkerhetsverket:

Fungerande räddningstjänst ä r till betydande del en fråga om  tran sp o rte r 
och kom m unikationer. H ärvid  är bl a frågor som  vägvisning/lokalisering 
och trafikreglering väsentliga. Inom  bl. a. d essa  om råden  har trafiksäker- 
he tsverket fö resk rivande uppgifter.

Som exem pel på frågor där det finns berö ringssynpunk ter m ellan rädd 
ningstjänstens in tressen  och verkets an svarsom råde , kan näm nas vägvis
ning och vägvalsstyrning i sam band m ed tran sp o rte r av farligt gods.

På m ånga om råden  finns i dag ett betydan te  sam arbete  över g ränserna  i 
N orden. E tt av d essa  om råden ä r trafik lagstiftn ingen, där e tt långt gående 
sam arbete  har u tveck la ts i syfte a tt så långt det ä r p rak tisk t och  möjligt nå 
en harm onisering m ellan de nord iska  ländernas bestäm m elser. Föreliggan
de förslag kan ses vara i linje m ed sam arbe tssträvandena  inom  såväl 
nyssnäm nda som  and ra  sam hällssek to rer. T rafik säkerhetsverket är därför 
positivt till förslaget.

Borlänge den 1 sep tem ber 1988

D ick Ivarsson  
B yråch ef

Statens naturvårdsverk:

N atu rv ård sv erk e ts  an svarsom råde vad gäller m iljöolyckor genom  u t
släpp av kem ikalier rö r påverkan  på den y ttre  miljön och till exem pel ingår 
frågor om förebyggande å tgärder, rådgivning och undersökning under 
aku tfara  av olja eller kem ikalieu tsläpp  till sjöss och rådgivning om  uppfölj
ning i miljön e fter en olje- eller kem ikalieolycka i verkets arbetsuppgifter. 
D essa frågor u tgör en del inom  räddn ingstjänstom rådet.

Enligt n a tu rv ård sv erk e t ä r  det m eningsfullt m ed e tt nord isk t sam arbete  i 
dessa frågor och såsom  fram går av förslaget fö rekom m er redan ett visst 
sam arbete .

I de avseenden  som  n a tu rvård sverke t har att bevaka får verket tillsty rka 
förslaget om ett särskilt sam arbetso rgan .

Solna den 29 augusti 1988

V a lfr id  P a u ls s o n

I n g a  B ir g i t ta  L a r s s o n
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Kustbevakningen:

Sa m m an fa ttn ing

K ustbevakn ingen  fö reslå r a tt e tt no rd isk t sam arbetso rgan  fö r räddnings
tjänstfrågor in rä ttas  enligt m edlem sförslaget.

K ustbevakn ingens räddn ingstjänstansvar  

E nligt räddn ingstjänstlagen  (SFS  1986:1102) an sv arar kustbevakningen  
fö r sjö räddn ingsinsa tser då  olja e lle r an n a t som  ä r skadligt fö r m iljön, 
kom m it u t i v a ttn e t inom  svensk t sjö territo rium , i kustfa rva ttnen  och i 
V änern , M älaren  och  V ättern .

K ustbevakn ingens in ternationella  sam verkan  inom  sjöräddning: m iljö  

Inom  ram en fö r de o lika sam verkansav ta len  K öpenham nsav ta le t, Bonn- 
av ta le t och  H E L C O M -av ta le t, sam verkar kustbevakningen  m ed e tt s to rt 
an tal länder. D e tta  gäller främ st de nord iska  länderna.

S am verkansarbe te t har främ st in rik ta ts  m ot a tt erhålla  opera tiva  ru tiner 
fö r larm ning och d irek t sam arbete  vid bekäm pningsoperationer, då  b istånd  
begärts  enligt av ta len .

D essa  ru tin e r övas o ck så  genom  larm övningar och  gem ensam m a be- 
käm pningsövningar.

D essu tom  förekom m er sam verkan  genom  inform ation om  tekn isk  u t
veckling, m aterielanskaffn ing , forskning och u tveckling  m ellan länderna. 
K ustbevakningen  deltager även  i d e t in tem ord iska  p ro jek te t om  forskning 
och u tveckling  av m ateriel och m etoder fö r bekäm pning av löskom m et 
farligt gods.

Synpunk ter  på  fö rs la g e t

K ustbevakningens m ångåriga e rfa renhe t av in ternationellt sam arbete , 
främ st m ed de no rd iska  länderna  inom  räddn ingstjänstom rådet sjö rädd
ning; miljö ä r  m ycket positiva. K ustbevakn ingens uppfattn ing om  förslaget 
är a tt d e tta  b ö r genom föras i den form  fö rslagsställaren  föreslagit, dvs. e tt 
sam arbetso rgan  på  äm betsm annan ivå , m ed rep resen ta tion  från  svenska 
räddningstjänstm yndigheter.

K ustbevakn ingen , cen tra la  ledningen

L e i f  H  S jöström  
G en era ld irek tö r

Stockholm  den 15 ju li 1988
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Svenska kommunförbundet:

E tt v isst sam arbete  m ellan de nord iska  länderna  finns redan  idag bl. a. 
om o ljebekäm pning till sjöss och  vad be trä ffa r rad ioak tiva  u ts läpp . Till 
de tta  kom m er det a rbe te  som  pågår m ed e tt no rd isk t ram avtal om  sam ar
bete  över rikg ränserna  i syfte a tt vid o lyckshändelse  h indra eller begränsa 
skador på  m änn iskor e ller egendom  eller i miljön.

K om m unförbundet an se r a tt d e t ä r  v ik tig t a tt e tt sam arbete  över riks- 
g ränsem a i räddn ingstjänstfrågor m öjliggörs och kan  u tveck las. F ö r a tt 
uppnå en sådan  m ålsättn ing krävs bl. a. a tt i respek tive  sta t even tuella  
form ella h inder fö r sam arbete  över rik sg ränserna  undanrö js. M ot denna 
bakgrund  kan fö rbunde t därfö r tills ty rka  m otionsforslaget om  b ildandet av 
ett nord isk t sam arbetso rgan  fö r räddningstjänstfrågor.

K om m unförbundet an ser a tt e tt sådan t no rd isk t sam arbete  inom  rädd 
n ingstjänstom rådet läm pligen bö r kunna  ske inom  ram en  fö r N ord iska  
rådets arbete .

Stockholm  den 2 sep tem ber 1988

Svenska kom m unförbundet 

L ars Eric E ricsson

Landstingsförbundet:

F ör övergripande cen tra l sam ordning  inom  räddn ingstjänstom rådet v e r
kar råde t fö r räddn ingstjänst m ed försvarsm in istern  som  ord förande. S ta 
tens räddn ingsverk  har som  funk tionsansvarig  m yndighet a tt sam ordna 
å tgärderna  inom  landet m ot o lyckor m ed farligt gods sam t a tt sam ordna 
cen ta la , regionala och lokala m yndigheters förebyggande arbete  m ot o lyc
kor. V erket har också  a tt se över fo rm erna  fö r planläggning av  räddnings
tjänsten  inom  sitt an svarsom råde.

I en rap p o rt från  u tredn ingen  om  kärnk raftsberedskapen  (Fö 1987:7) 
fram går a tt E G -kom m issionen  har antagit de s .k .  S evesod irek tiven . H är 
anges vilka å tgärder in dustrie r och m yndigheter inom  den eu ropeiska  
gem enskapen  skall v id ta  vid kem iska  o lyckor vad av se r p lanering , u tb ild 
ning, inform ation , m. m. — fö r a tt så  långt m öjligt fö rh indra  allvarliga 
o lyckor. Sverige tilläm par Sevesod irek tiven  på i huvudsak  sam m a sätt 
som  E G -länderna.

I rappo rten  fram går o ck så  a tt en särskild  arbetsg rupp  inom  O C E D  
u tveck la r p rinc iper fö r gem ensam m a å tgärder av sedda  a tt förebygga kem i
ska o lyckor och fö rb ä ttra  b e redskapen  m ot sådana. D etta  arbete  sk e r i 
sam verkan  m ed bl. a. F N -organet U N E P .
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Förbundets sty relse  instäm m er i a tt det ä r  viktigt a tt räddningstjänsten  
vid behov kan fungera sam ordnat över de nordisk  ländernas gränser. Som 
fram går av förslaget fö rekom m er redan  inom  delar av räddn ingstjänstom 
rådet re la tiv t långtgående överenskom m elser m ellan de nord iska länderna.

D et b ö r i fö rsta  hand falla på s ta ten s räddn ingsverk  a tt svara  fö r ett 
löpande sam råd och sam ordning m ed m otsvarande m yndigheter i andra 
länder, och inte m inst i de övriga no rd iska  länderna. N är det blir ak tuellt 
a tt träffa  no rd iska regeringsöverenskom m elser i räddningstjänstfrågor kan 
N ord iska  råde t självfallet ha en viktig roll. Om de tta  k räver ett perm anent 
sam arbetso rgan  inom  N ord iska  rådet ä r  svårt för fö rbundssty re lsen  att 
bedöm a. I alla sam m anhang b ö r ju  också  risken för onödig byråkrati 

beak tas.

S tockholm  den 1 sep tem ber 1988

L andstingsfö rbundet 

G unnar H ofring

W alter S lunge

Svenska läkaresällskapet:

O m rådet är s to rt och m ångfacetterat. D et innefattar transportfrågor, 
aku t om händertagande av skadade, uppföljning av o lycksdrabbade, 
p reven tion  sam t ana ly ser av de kort- och långsiktiga effek terna  på  den 
biologiska m iljön. M ot denna bakgrund bö r en specificering göras var 
sam arbete t ä r  angelägnast, i v ilken om fattn ing d e tta  kan vara  regionalt 
e ller behöver vara  nationellt. En analys och förteckning av var specifik 
kunskap  och specifik  resu rs finns tillgänglig bör göras. En viktig uppgift för 
organet ä r  återföring av vunna e rfa ren h e te r genom  detaljanalys av de 
ensk ilda o lyckorna.

Som  Svenska  läkaresä llskapet an fört i y ttrande ö ver E u roparåde ts  re 
miss ” C om parative S tudy  o f the O rganization  and Functioning of E m er
gency M edical A ssistance  S e rv ices”  är re su rse r fö r snabb sjuk transport i 
v issa delar av landet sm å till obefintliga. Forskn ingen  inom  d e tta  om råde 
är också  begränsad.

D et ä r  angeläget a tt vid in rä ttande t av e tt sam arbetsorgan  ad hoc-grup- 
per b ildas, som  ink luderar p e rsoner m ed såväl teo re tisk  som  prak tisk  
erfarenhet av katastro fm edicin . Ä ven sakkunniga fö re trädare  från m edi
cinska d iscip liner som  har kunskaper om olika tox iska  och radioaktiva 
substansers  påverkan  på  m änniskan  bör i förekom m ande fall knytas till 
sam arbetso rganet. S venska  läkaresä llskapet h jälper gärna till m ed att fö re 
slå ex p erte r u r sina 61 sektioner.
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Sam m anfattn ingsvis

-  ger L äkaresä llskape t sitt stöd  till in rä ttande t av fö reslaget sam arbetsor- 
gan,

-  föreslås en  specificering  och  prio ritering  av inom  vilka om råden  som 
sam arbete  ä r  angelägnast sam t v a r regionalt respek tive  nationellt sam ar
bete  b ö r e tab le ras ,

-  fö reslås a tt specifik  kunskap  och resu rs inom  N orden  fö rtecknas,
-  fö reslås a tt i fö rekom m ande fall ad hoc-grupper b ildas, som  till sig 

kny te r m edicinsk  expertis.

S tockholm  den 23 augusti 1988

F ö r S venska  läkaresä llskapet

H arry B oström  
O rdfö rande

O lo f E dhag  
B iträdande sek re te ra re

Svenska försäkringsbolags riksförbund hänvisar i skrivelse den 25 augus
ti 1988 till y ttra n d e  av den 4 ju li 1988fr å n  S ven ska  brand försvarsfören ing
en (se nedan).

Svenska naturskyddsföreningen har i skrivelse den 8 ju n i 1988 m eddela t 
a tt m an inte har m ö jlighet a tt y ttra  sig i anledning av m ed lem sfö rslage t.

Svenska brandförsvarsföreningen:

Vi vill särsk it b e to n a  a tt det ä r  angeläget a tt in sa tsen  görs fö r a tt i ökad 
u ts träckn ing  förebygga o lycko rna  och beg ränsa  konsekvenserna  när de 
in träffar.

D etta  gäller både tekn isk t och tak tisk t m en fram för allt inform ations- 
m ässigt till o lika m ålgrupper.

V årt så rb ara  sam hälle tv ingar oss  till a tt k anske  m er b e trak ta  konse
kvenserna  än  frek v en se rn a  inom  v issa  riskom råden  t ex brand  i och  i 
närhe ten  av kem ikalier, u tflöden  av o lika ty p e r och äm nen , stö rn ingar i 
energi-, v atten - och  e ld istribu tion . A llt d e tta  påv e rk a r befolkningen inom  
sto ra  om råden .

M ånga av  d essa  hän d e lse r h a r såväl nationella  som  in ternord iska  berö 
ringspunk ter, varfö r en sam verkan  i d essa  frågor har hög p rio rite t.
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E tt exem pel på b ra  form  av sam verkan  ä r ” R A M -riskanalys i M alm öhus 
län ”  som  för närvarande pågår m ed ekonom isk t och personellt stöd av 
N ord iska  råd e t, fö rsv arsd ep artem en te t, s ta ten s räddn ingsverk , SA F , In 
dustrifö rbundet och F örsäkringsbolagens service AB (FS A B )/Svenska 
brandfö rsvarsfö ren ingen  (SB F). D är kom m er bl. a. M alm öhus läns riskom 
råden  a tt behand las, bl. a. v itala sam hällsfunktioner, näringsliv och tran s
porter. S am verkanskon tak te r m ed D anm ark  ä r  här av vital be tydelse .

S tockholm  den 4 ju li 1988

S venska  b randfö rsvarsfören ingen  

G u s ta f R ennéus

Svenska räddnings- och akutvårdsgruppen (SRAG):

Förslaget ligger helt k lart inom  ram en fö r de u ttryck liga önskem ål som 
SRA G  arb e ta r u te fte r. V år förhoppning är a tt även sto r vikt lägges kring 
sam ordning av aku ts jukvårds in sa tse r. V ad gäller ” F arlig t-gods-o lyckor” 
är de tta  e tt b re tt om råde a tt bea rb e ta , där sp ridande av kunskap  om  risker 
och in sa tsru tiner ä r  av s tö rsta  vikt.

I Sverige idag är sjukvården  på m ånga håll dåligt fö rberedd  för a tt ta  
em ot kontam inerade patien ter. B ris ter finns i m öjlighet till dekontam ine- 
ring och skyddsu trustn ing  fö r både p a tien te r och  personal.

SRAG  ställer sig därfö r positiva till liggande m edlem sförslag , m en ön s
kar få fram fört det tillägg som  ovan re la te ra ts .

H alm stad  den 16 augusti 1988

F ör SRAG

Ste fan  A rleving  
O rdförande

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198829303132
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A 829/j
SU P P L E M E N T

Medlemsförslag

om projekt på flyktingområdet
(V äckt av A n ker Jørgensen  och B ernhardt Tastesen  sam t L illi G ylden
kilde)

B l L A G  A

Yttranden över medlemsförslaget 

UNHCR’s regionalkontor for de nordiske lande:

U dgangspunktet fo r rekom m andationen  er e fter vo res menig rigtigt: 
P resset på de fattige asyllande i den  T red je  V erden er i dag så m assiv t, at 
der er behov for dels en stø rre  overførsel a f  re ssu rce r, dels en d irekte 
sam m enkobling a f u landsb istand  og flygtningehjæ lp. D et e r  også k lart, at 
en in ternational byrde-fordeling  k ræ ver, at de rige lande yder tilstræ kkeli
ge finansielle bidrag både  d irek te  til flygtninge og  til væ rts landet (sam m en
kobling u landsbistand/flygtningehjæ lp), m en også  stiller adekvate  kvo te
p ladser til d isposition  for de flygtninge, der hverken  kan vende hjem  eller 
blive i regionen (et fo rsv indende m indretal a f  dagens flygtninge). Vi m ener 
ligeledes, at det bedste  er, at U N H C R  p laceres cen tra lt i fördelningen af 
sådanne kvoter.

D er er ingen tvivl om , at et fæ llesnord isk  udspil -  både finansielt og 
gennem  kv o ter -  bakket op a f  konkre t handling -  ville have en betydelig  
effekt som  igangsæ tter. D et e r  også hensig tsm æ ssig t, a t de tre  p ro jek tfo r
slag fokuserer på de tre  varige løsninger, som  U N H C R  altid søger, nemlig 
frivillig repatriering , lokal bosæ tn ing  i fø rste  asylland og genbosæ tning i 
tred jeland . D et e r  i dagens situation  ofte en fleksibel kom bination  a f  disse 
tre  m uligheder, d e r kan afhjæ lpe e t konk re t flygtningeproblem .

Den in ternationale  flygtningesituation  e r så  dynam isk , at det e r  svæ rt at 
kom m entere de konkre te  projektforslag . Lad mig blot sige her, at U N H C R  
vil væ re m eget in te resse re t i en d iskussion  m ed N ord isk  R åd -  og de 
nordiske lande — fo r at uddybe og even tue lt konk re tisere  forslaget.

Vi ser frem  til fo rtsa t sam arbejde.

S tockholm , den 17. jun i 1988

Søren  Jessen-P etersen
F N 's  F lyk tingkom m issarie  

i N orden
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E fte r vedtagelsen  a f rekom m andation  30/86 etab lerede  de nord iske m i
nistre m ed ansvar fo r flygtninge en sam rådsgruppe på  højt em bedsm ands
niveau. S am rådsgruppen , hvis m andat udspringer a f  rekom m andationen , 
d rø fter alle in ternationale  in itia tiver a f  in teresse  for de nord iske lande, og 
d rø fter om  og hvorledes m an kan koord inere  en fælles nordisk  indsats på 
det flygtningepolitiske om råde.

Sam rådsgruppen  har m ødtes 7 gange, og den har a llerede ivæ rksat en 
ræ kke fælles initia tiver og m edvirket i a llerede igangvæ rende in itiativer.

S am rådsgruppen har løbende udvekslet in form ationer om  an talle t a f  og 
sam m ensæ tningen a f asy lansøgere, flygtn ingestrøm m e, konflik tom råder, 
og udvekslet synspunk ter på igangvæ rende p ro jek te r i de enkelte lande.

S am rådsgruppen har også drø fte t de p ro jek ter, som  indeholdes i m ed
lem sforslaget.

De nordiske m inistre m ed ansvar fo r flygtninge beslu ttede i novem ber 
1987 i Å bo, at de nord iske lande ak tiv t skal stø tte  U N H C R ’s bestræ belser 
på at e tab le re r et egentligt repatrieringsprogram  for tam ilske flygtninge. 
Sam rådsgruppen  har d røftet spørgsm ålet og følger løbende U N H C R ’s 
b estræ belser i denne sag.

M inistrene blev endvidere  enige om , at de nordiske lande som  en gruppe 
burde tilkendegive over fo r U N H C R , at m an var villig til at tage en sam let 
nordisk kvote a f  iranske flygtninge fra T yrkiet.

Sam rådsgruppen har d rø fte t de tte  pro jekt på  en ræ kke m øder og på 
initiativ a f  sam rådsgruppen  har N orge, Sverige og D anm ark over for 
U N H C R  tilkendegivet, a t m an kan  tage 500 iranere  fra  T yrk ie t på  en 
sam let skandinavisk  kvote i indevæ rende kvo teperiode . E t egentligt no r
disk initiativ  har desvæ rre  stø t på  m odstand  fra  finsk side.

Forholdene på asy lom råde t e r  ikke ens i de nordiske lande. L andene 
m odtager f.eks. ikke lige m ange flygtninge. Som bekendt m odtager F in 
land kun et m eget beskeden t antal flygtninge. D et e r  endvidere  m eget 
forskellige nationalite ter, d er søger asyl i de tre  skandinaviske lande. 
D anm ark og N orge har re la tiv t langt flere tam ilske flygtninge og asy lan
søgere end Sverige, og disse to  lande har derfor en langt stø rre  in teresse i 
a t e tab lere  et repatrieringsprogram  fo r tam ilere.

De tre  skandinaviske lande sam arbejder allerede tæ t i in ternationale 
o rgan isationer såsom  U N H C R  og F N , hvor m an d rø fter flygtninge- og 
asylpolitik.

D er e r  et fo rtsa t behov fo r fæ lles initia tiver på  det flygtningepolitiske
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om råde, m en egentlige fælles no rd iske in itia tiver på om rådet fo rudsæ tter 
form entlig , a t F in land opgiver sin principielle m odstand  på  flere felter.

K øbenhavn , den 23. sep tem ber 1988

P .m .v .
E .b .

Johan  R einm ann

Udenrigsministeriets Retsafdeling:

Ad. 1

U N H C R , flygtningehøjkom m issaria tet i G enève, har siden årssk ifte t fo r
ansta lte t frivillig tilbagevenden  (repatriering) for tam iler fra  Tam il N adu , 
Indien til flere forskellige om råder på Sri L ankas nordlige del, herunder 
M annar p rov insen , Jaffna og T rincom alee.

Således har U N H C R ’s repatrieringsprogram m er m edvirket til at ca. 
30.000 tam iler i fø rste  halvår a f  1988 e r vendt frivilligt tilbage til Sri L anka. 
U N H C R  regner m ed i den kom m ende tid a t bringe ca. 2.000 tam iler tilbage 
hver uge.

D anm ark b idrager med 5 mio. kr. til ovennæ vnte repatrieringsprogram  
gennem  D A N ID A .

E ndvidere har U N H C R  planer om  at fo ranstalte  repatrieringsprogram 
m er fra V esteuropa. E t program  herfo r e r  fo r tiden under udarbejdelse 
m ellem 12 vestlige lande og U N H C R  i en under U N H C R  o p re tte t a r
bejdsgruppe vedrø rende frivillig tilbagevenden til Sri L anka a f tam ilske 
flygtninge.

S ideløbende herm ed har m an fra D anm arks side taget initiativ til at 
udarbejde et dansk  repatrieringsarrangem ent. D ette repatrieringsarrange
m ent, der er u nder udarbejdelse  i et sam arbejde m ellem  flere resso rtm yn
digheder, vil kunne beny ttes  dels som  et supplem ent til U N H C R ’s p ro 
gram  fo r tam ilers tilbagevenden  til Sri L anka, og dels m ed henblik på 
flygtninge a f andre nationalite ter (f.eks. ch ilenere  etc.).

Det danske repatrieringsarrangem ent, der form odes at ville indeholde 
e lem en ter svarende til de lignende norske og svenske o rdn inger, vil blive 
koord ineret m ed og supplere  U N H C R ’s repatrieringsprogram .

A d. 2

G ennem  D A N ID A -m idler yder den danske regering hum anitæ r b istand til 
forskellige h jæ lpeprogram m er. E t eksem pel på hum anitæ r b istand til m id
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lertidig in tetration  e r D anm ark’s b idrag  til U N H C R ’s h jæ lpeprogram  for 
afghanske flygtninge i Pak istan . I 1987 udgjorde det danske bidrag til dette  
h jæ lpeprogram  18 mio. d .k r. E t bidrag til sam m e program  er i ju n i 1988 
forhøjet til 25 mio. d .k r. fo r 1988.

A vd . 3

Som  led i en ræ kke uform elle konsu lta tioner m ellem  12 vestlige lande, 
herib land t D anm ark , N orge, Sverige og U N H C R  er e t ad hoc arrangem ent 
fo r iranske  asy lansøgere i T y rk ie t u nder udarbejdelse .

D ette  arrangem ent tager sigte på  e fter en fordelingsnøgle at genbosæ tte  
U N H C R -godkendte  iranske asy lansøgere, der befinder sig i T yrk ie t i de 12 
vestlige lande, der de ltager i a rrangem entet.

Fordelingsnøglen e r basere t på de deltagende landes tilsagn om  genbo
sæ tningspladser. E fte r U N H C R ’s seneste  forhandlinger m ed den tyrk iske 
regering e r de ydre ram m er fo r program m ets ivæ rksæ ttelse  faldet på  plads, 
og det tils træ bes nu på  årsbasis a t genbosæ tte  3.000 p ersoner i de deltagen
de lande.

N orge, Sverige og D anm ark  har overfo r U N H C R  tilbudt at m odtage en 
sam let skandinavisk  kvote på  ialt 500 som  en særlig skandinavisk  forho lds
mæssig andel a f  det sam lede behov , fordelt m ed 125 til D anm ark , 125 til 
N orge og 250 til Sverige.

Som led i sit tilsagn om  a t m odtage 125 iranske flygtninge fra T yrk iet, vil 
de danske m yndigheder sende en udvæ lgelsesm ission til T yrk ie t ultim o 
sep tem ber 1988. D et fo rudses, a t denne udvæ lgelsesm ission m ed bistand 
fra U N H C R , og e fter personlige sam taler m ed de iranske asylansøgere vil 
kunne udvæ lge 125 p e rsoner til genbosæ tning i D anm ark.

K øbenhavn , den 28. jun i 1988

(Ej S ign .)

Direktoratet for udlændinge:

Forslaget m å antages a t bygge p å  den klare forudsæ tn ing , a t der fo rtsa t 
skal væ re en effektiv  m ulighed for a t kontro llere tilgangen a f spontane 
asy lansøgere, d e r ikke naturligt har D anm ark  som  fø rste  asylland. D ette 
indebæ rer, at den nugæ ldende udlæ ndingelovgivning og adm inistrationen  
h era f i hvert fald ikke lem pes. Til gengæld skal p ersoner, d e r har forladt 
deres hjem land a f  grunde, d e r e r  re levan te  i en asylretlig  sam m enhæ ng, og 
som  ikke frivilligt kan vende tilbage til h jem landet, hjæ lpes, fortrinsv is i 
regionen m en ellers gennem  genbosæ tning uden for-regionen. D ette  inde
bæ rer, at der sam tidig skabes mulighed fo r en  øgning a f an talle t a f bl. a.
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danske kvo tep ladser til rådighed fo r U N H C R -flygtninge, hvilket i langt 
videre om fang end tidligere g iver m ulighed fo r en p lanlagt og koord ineret 
flygtningem odtagelse i b l .a .  D anm ark. D irek to ra te t for U dlæ ndinge fin
der, at en udvikling i denne retn ing vil væ re ønskelig.

H vad angår projek tforslagene skal D irek to ra te t for U dlæ ndinge pege på, 
at der a llerede er igangsat et arbejde i en arbejdsgruppe med henblik på 
undersøgelse af m ulighederne fo r at e tab lere  e t arrangem ent, hvo refter der 
fra dansk  side vil kunne ydes b istand  til flygtninge, der ønsker at vende 
tilbage fra D anm ark til deres hjem land.

V edrørende genbosæ tn ing  i D anm ark bem æ rkes, at D irek to ra te t for 
U dlæ ndinge i sam arbejde m ed U denrigsm in isterie t og D ansk F lyg t
ningehjælp foreløbig har planlagt at aflægge besøg i T yrk ie t i efteråre t 1988 
med henblik på at udvælge et stø rre  antal iranske flygtninge fra U N H C R ’s 
lejre i T yrkiet til genbosæ tning i D anm ark.

K øbenhavn , den 11. ju li 1988

Fr. Chr. Schyd t

Dansk Flygtningehjælp:

A llerførst vil D ansk  F lygtningehjæ lp gerne på det m est indtræ ngende 
stø tte , at N ord isk  Råd tager et initiativ  som  det fo reslåede eller et initiativ 
på linje m ed det.

A nden halvdel a f  1980’erne er desvæ rre  karak te rise re t ved , at frem drif
ten i det in ternationale  flygtningearbejde e r gået tab t. Sam tidigt m ed, at 
m an både ser nye flyg tn ingesituationer a f  betydelig t om fang vokse frem  og 
flyg tn ingeproblem er af æ ldre da to  m åske væ re på vej til en løsning, kan 
m an iagttage, at det in ternationale  h jæ lpeapparat har p rob lem er med at 
agere i forhold til en fo randerlig  v irkelighed, fø rst og frem m est fordi den 
nødvendige opbakning  fra verdens m ere priviligerede lande ikke længere 
er til stede i sam m en om fang som  tidligere.

D enne ulykkelige udvikling m å og skal b rydes, og en h isto risk  be trag t
ning tilsiger, at de nord iske lande har såvel e t særligt an svar som  en særlig 
mulighed: et særligt an svar for at leve op til vor hum anistiske tradition  med 
dens po in teren  a f de in ternationale  m enneskere ttigheders betydning , og en 
særlig m ulighed netop  fordi der på disse om råder fo rtsa t e r  global respekt 
om  de nord iske landes position , og de tillægges som  regel ikke sto rm ag ts
politiske m otiver.

E t nordisk  initiativ  som  det fo reslåede ville således ikke blot have værdi 
i sig selv, m en også kunne m edvirke til at bryde den ” onde c irk e l"  det 
in ternationale  flygtningearbejde er i overhæ ngende fare for at kom m e ind i. 

† l - A  829/j Supplement
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E t nord isk  initiativ vil kunne få afsm ittende virkning fo r andre lande, og 
insp irere  til at sæ tte  nye fæ lles regionale in itia tiver igang.

D et vil m ed andre ord  væ re sæ rdeles betydningsfu ld t, såfrem t det frem 
lagte forslag kunne blive nøglen til d e t fæ lles frem stød N ord isk  R åd m ed 
prisvæ rdig  vedholdenhed  har søgt a t form ulere siden et flerta l vedtog 7- 
punkts rekom m endationen  på  sessionen  i m arts 1986.

Om de bagved liggende begrundelser fo r de tre  projektforslag  skal det 
bem æ rkes, at synspunk terne  om kring so lidarite t, asylpolitik , herunder 
kvo tespørgsm ål, helt ligger på  linie m ed en  ræ kke principielle hovedsyns
punk ter, d e r gøres gæ ldende i forskellige in ternationale  sam m enhæ nge, 
når flygtningespørgsm ål d røftes. I den forbindelse skal vi tillade os at 
henvise til et dokum ent udgivet a f  et sam arbejde m ellem  en ræ kke frivillige 
organ isa tioner, det såkald te  E C R E -sam arbejde . E t eksem plar a f  dokum en
te t vedlæ gges til orientering .

M ed hensyn  til det fø rstnæ vn te  p ro jek t om  repatriering  kan F lyg t
ningehjæ lpen helt tils lu tte  sig vigtigheden af, at sådanne p ro jek te r sæ ttes i 
gang, ne top  repatriering  og stø tte  til de tte  e r  nok e t om råde, der ikke i 
tilstræ kkelig  grad har nyd t bevågenhed  i hvert fald i dansk  flygtningepoli
tik . Sri L anka  og A fghanistan  kunne væ re gode eksem pler på  om råder, 
hvor der efterhånden  vil o p stå  behov for repatrieringsprogram m er under 
de udtrykkelige sikkerhedsm æ ssige ram m er, som også e r om talt i p ro jek t
forslaget, m en e t fæ llesnord isk  repatrieringspro jek t til f. eks. Chile kunne 
også væ re et godt p ro jek tom råde.

M ed hensyn til det andet pro jek tforslag  om  regional/m idlertidig in teg ra
tion skal bem æ rkes, at Pak istan  her ville væ re et godt eksem pel. Pakistan 
har båre t enorm e b y rder i forb indelse  m ed det afghanske flygtninge
problem , og en vigtig bieffekt kunne også væ re, at det vil kunne rum m e en 
opm untring  for andre 1. asy llande, d e r m odtager store  flygtningegrupper, 

at se so lidarite t d em onstre re t fra de rige lande.
M ed hensyn til d e t sidste p ro jek t om  genbosæ tning i 3. land e r denne 

sidste m ulighed jo  i en ræ kke tilfælde den eneste  ek sisterende mulighed. 
F lyftningehjæ lpen ko n sta te re r d erfo r m ed sto r tilfredshed N ord isk  R åds 
indstilling om , at det m å væ re rigtigt, a t de nord iske lande i disse å r  forøger 
deres kv o te r til m odtagelse a f  flygtninge. D et konkret fo reslåede p ro jek t -  
e t in troduktions- og in tegrationsprogram  f. eks. i T yrk ie t -  vil rum m e 
nogle spæ ndende m uligheder og vil fo r nogle flygtninge kunne gøre den 
sidste periode a f  flygtningelejrtilvæ relsen  til en  m ere konstruk tiv  ven tepe
riode. P rincip ielt bø r m an tils træ be, a t flygtninge overfø res fra den belas
tende tilvæ relse i en lejr til genbosæ tn ingslandet, så snart der e r  truffet 
beslu tn ing om , a t de kan m odtages. E t sådan t in troduktionsprogram  bør 
derfo r begræ nses i tid til de nødvendige fo rm alite ter og fo rberedelser er 
b ragt i o rden .

Om alle tre  p ro jek t-typer gæ lder, a t de t, ud over at væ re koord inere t og 
gennem ført i et sam arbejde m ed U N H C R  og de b rø rte  landes m yndighe-
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der, vil væ re a f afgørende betydning , om  frivillige organ isa tioner herunder 
lokale o rgan isa tioner og flygtn ingegruppernes egne s tru k tu re r inddrages 
m axim alt i p lanlæ gningen og gennem førelsen

K øbenhavn , den 11. ju li 1988

A rne  P iel C hristensen  
G en era lsek re tæ r

Kommunernes landsforening:

K om m unernes L andsforen ing  m å som  rep ræ sen tan t fo r (nogle af) de 
udførende o rganer i den in terne danske flygtningepolitik  um iddelbart være 
positivt indstillet over for de anbefalede p ro jek te r om forbedrede m ulighe
der for repatriering  og om  en bedre orien tering  til asylansøgere om nord i
ske forhold i et fø rste  asy lland , f. eks. T yrk iet.

H erudover øn sk e r K om m unernes L andsforen ing  ikke at knytte be
m æ rkninger til m edlem sforslaget på grund af de ttes udenrigspolitiske ka
rak ter.

K øbenhavn , den  20. maj 1988

Thorkild S im onsen
E. Krarup

Dansk Røde Kors

1. D ansk R øde K ors kan generelt give sin fulde stø tte  til øget nordisk 
engagem ent til fo rbedring a f  flygtninges v ilkår, og til at de nordiske lande 
går i sp idsen og viser et eksem pel.

2. D ansk Røde K ors finder det rim eligt, at u landsbistandsm idler-sta tsli- 
ge såvel som  privat indsam lede -  anvendes til langsigtede, udviklings
o rien terede  in d sa tse r for flygtninge i udviklingslandene

3. V edr. det fø rste  forslag  om  stø tte  til repatriering , således at tilba
gevendende flygtninge kan etab lere  sig og klare en egen tilvæ relse , finder 
D ansk R øde K ors, at de tte  forslag er sæ rdeles velegnet som  en udviklings
ak tiv ite t, d er b ø r kunne financieres via u landsb istanden . D ansk  R øde K ors 
skal dog gøre opm æ rksom  på, a t m an finder det vigtigt a t tilpasse de 
udviklingstilbud, der tilbydes tilbagevendende flygtninge, v idest muligt til 
de forhold og tilbud , d e r er gæ ldende i om rådet for genbosæ tning. (H er 
tæ nkes b l.a . på landbrugs og andre kredit-ordninger). H erm ed skulle det 
væ re muligt at undgå, a t der o p stå r spæ ndte forhold  m ellem  de tilbageven
dende flygtninge og de lokale folk, der o ftest selv e r  fattige og med 
begræ nsede m uligheder.
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A fghanistan kunne kom m e på ta le  også u nder fø rste  forslag.
4. D ansk R øde K ors finder ligeledes, a t de t ande t forslag om  stø tte  til 
m idlertidig in tegrering  a f flygtninge i fø rste  asyl-land egner sig til financie
ring o ver u landsb istandsm id lerne. O gså her -  og m åske endnu m ere her -  
ønsker D ansk  R øde K ors at gøre opm æ rksom  på, at den s tø tte , der gives til 
flygtninge, ikke fø re r til, at flygtningene bedrestilles i forhold  til de o ftest 
fattige naboer, der har vanskelig t ved a t opnå stø tte . M ålet m å væ re den 
bedst mulige ligestilling.
M alaw i kunne kom m e på tale sam m en m ed P akistan  u nder det andet 

forslag.
5. D ansk  R øde K ors kan tilslu tte  sig idéen, i det tred je  forslag om  stø tte 

til bosæ tn ing  i de nord iske lande. D ansk  R øde K ors finder im idlertid , at 
de tte  forslag ikke m ed rim elighed b ø r stø ttes  over u landsb istanden . D eri
mod b ø r N ord isk  R åd lægge p res p å  de nord iske regeringer fo r a t øge 
flygtningebevillingerne i de nord iske lande og til U N H C R .

6. D ansk  R øde K ors skal slutteligt gøre opm æ rksom  på, a t R øde K ors 
allerede a rbejder m ed langsigtede udviklingsorien terede ak tiv ite te r for 
flygtninge (den In ternationale  R øde K ors K om ité arbejder i sæ rdeleshed 
m ed krigsflygtninge), og udm æ rket kunne væ re en egnet organisation  til 
varetagelse  a f  de an fø rte  p ro jek ter.

K øbenhavn , den 24. ju n i 1988

Egil P edersen  
G en era lsek re tæ r

Mellemfolkeligt Samvirke (MS)

Som bekend t er MS en a f  D ansk  F lygtn ingehjæ lp’s 12 m edlem sorganisa
tioner og vi vil derfo r henvise til F lygtn ingehjæ lpens skrivelse a f  11.07.88. 
til N ord isk  R åd, hvis indhold MS kan tilslu tte  sig m ed en enkelt tilføjelse: 

Som det frem går a f  fo rslaget går det ud  p å  at koble u landsb istand  
sam m en m ed hjæ lp til flygtninge i fø rste  asylland. D a det således d re je r sig 
om  forbrug  a f u landsbevilligem e finder M S, a t det m å væ re en fo rudsæ t
ning a t p rincipperne i loven om  in ternationalt udviklingssam arbejde over
holdes. D et vil sige, at stø tten  b ø r ydes til egentlige udvik lingspro jek ter af 
varig k arak te r, og at p ro jek terne  e r  p lacere t i e t u land. E ndv idere  bø r det 
fa ttigdom skriterium , som  gæ lder fo r det danske  b is tandsarbejde  re sp ek te 
res , hvilket næ ppe skulle skabe prob lem er, når det d re je r sig om  stø tte  til 
p ro jek te r til fordel for flygtninge.

F orslaget synes d erfo r a t falde indenfor lovens ram m er, n å r d e r e r  tale 
om  repatriering  eller genbosæ tn ing  a f  flygtninge i e t u land. D erim od fo re
kom m er det tv iv lsom t, om  e t p ro jek t om  orien tering  om  nord iske sprog og
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sam fundsforhold , uanse t hvo r anbefalelsesvæ rdig t det e r, kan  e tab leres for 
b is tandsm id ler i e t land (ex. T yrk ie t), d er ikke anses fo r a t væ re et uland.

K øbenhavn , den 25. ju li 1988

C laus B ornem ann  
Generalsekretær

Rehabiliteringscenter for torturofre (RCT):

Ikke m indst m ed vor specielle baggrund kan vi ikke varm t nok anbefale 
forslagenes gennem førelse . G ang på  gang m å vi i vor dagligdag konsta tere  
det i alle h enseender fo rkerte  i, at fø rst to r te re r et givet regim e nogle 
m odstanderne , d e re fte r sendes de til rehab ilitering  i e t fjern land med en 
ganske anden ku ltu r. Som  regel lykkes rehab iliteringen , hvorefter den 
ønskede rejse til h jem landet v ise r sig um ulig. Og hele forløbet ender m ed, 
a t den overlevende e fte r to r tu r h a r 80 %  chanse  for at blive social tab e r i 
det land, hvo r rehabiliteringen  har fundet sted .

a d  fo rs la g  I

D en pågæ ldende gruppe flygtninge vil m ed s to r sandsynlighed m øde en 
ræ kke overlevende e fte r to r tu r, når de vender tilbage til deres h jem land. Vi 
og/eller vore kolleger i det pågæ ldende om råde vil i variende om fang kunne 
forberede  g ruppen  herp å  m ed baggrund i vo re  erfaringer.

ad  fo rs la g  2

Sam m en m ed en  pak is tan sk  gruppe a f sundhedspersonale  og lægerne 
bag M ødrene på  P laza  de M ajo har vi d e t sidste års tid arbejdet på at få 
e tab lere t et e ller to  rehab ilite ringscen tre  i P ak istan . D ette arbejde kunne 
m ed sto r fordel for begge ak tiv ite te r in teg reres i forslag 2.

ad  fo rs la g  3

I vo r dagligdag m æ rker vi fø lgerne af, a t e t sådan t in troduktionsprogram  
ikke har væ ret m uligt at gennem føre. F o r os e r  d e r ikke tvivl om , at et 
sådan t program  ville tjene sig selv ind i form  a f sp are t behandlingstid , 
social bestand  e tc . O gså i re la tion  til gennem førelsen  a f de tte  forslag vil vi. 
F lygtningehjæ lpens sprogsko ler sam t rehab iliteringsm edarbejdere  tæ ttere  
på  den pågæ ldende ku ltu r, d e t pågæ ldende land kunne m edvirke i v arieren 
de om fang. Stille erfaring , v iden og arbejdskraft til rådighed.

D esvæ rre har vi ikke økonom iske re sso u rce r til at indgå i næ vnte a rbe j
de. Ikke m indst e fte r N ord isk  R åds afslag på  vor sidste ansøgning og med 
det vo ldsom t stigende behov  fo r dokum enta tion  og underv isn ing  fra ikke 
m indst Sverige, e r  det d esvæ rre  ikke m uligt fo r os at tilbyde næ vnte
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arbejde gratis. D et til trods for, at vi finder gennem førelsen  a f de tre  forslag 
aflastende fo r det m eget s to re  p res på  os, de r følger af, at den relative andel 
a f  to rtu ro fre  i en årgang flygtninge er p rogressiv t stigende i alle de nordiske 
lande.

M åtte den danske delegation  og/eller N ord isk  R åd ønske yderligere 
op lysn inger e r  vi m eget gerne til tjeneste  herm ed.

K øbenhavn , den 27. ju n i 1988

B en t Sørensen
P ro fesso r d r. m ed. 
F o rm and  fo r RC T

Inge  K em p  G enefke  
L æ gechef

F i n l a n d

Ministeriet för inrikesärendena:

Inrikesm in isterie t d e lta r tillsam m ans m ed rep resen tan te rn a  för utrikes- 
sam t social- och hälsoförvaltn ingen  i valet av de flyktingar som  U N H C R  
erb juder via u trikesm in isterie t. J i l l  de u tvalda  flyktingarna kom m er inri

kesm in isterie t a tt ge in trese tills tånd , varom  u trikesm in isterie t kom m er att 
m eddela U N H C R .

N är flyktingarna anlänt till F in land kom m er m inisteriet a tt ge dem  uppe
hålls- och arbetstills tånd  sam t resedokum ent för flykting.

De i m edlem sförslaget A 829/j åsy ftade  p ro jek ten  an kny ter inte d irek t till 
m inisteriets verksam hetsom råde. M inisteriet an ser a tt m an på grund av 
m edlem sförslaget borde inhäm ta u tlå tanden  å tm instone av u trikes- sam t 
social- och hälsovårdsm inisterie t.

H elsingfors den 29 ju n i 1988

P ertti V irolainen
S tä llfö re träd an d e  po lisö v erd irek tö r 

p o lisö v erin sp ek tö r

M atti B äckm an  
T. F . b y råch ef

Finlands Röda kors: ')

M edlem sförslaget m o tsvara r väl R öda ko rse ts v isioner och i viss mån 
o ckså  v årt pågående arbete  fö r a tt u tveck la  flyktingpolitiken. Som det

1 Yttrandet ö versa tt frä n  f in sk a .
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konsta tera s i förslaget to rde  dess genom förande i p rak tiken  be tyda  a tt man 
fram för allt b e trak ta r u -landsb istånd  och flyktinghjälp parallellt och att 
m an kanaliserar u -landsb iståndet m er än tidigare till de länder, d ä r det 
finns s to ra  och långvariga flyktinggrupper sam t till p ro jek t, som  stöder 
flyktingarnas och å te rvändande  em igran ternas bosättn ing  och egen fö rsö rj
ning. N ord isk t sam arbete  kan här få m ångsidiga m öjligheter a tt driva 
gem ensam  politik  och genom föra antingen gem ensam m a pro jek t eller som 
and ra  a lternativ  dela a rb e te t länderna em ellan.

D ock m åste  m an inse öppet, a tt i p rak tisk t handlande kan problem  
uppstå  och till och med sto ra  m isstag begås. Av olika o rsaker är flykting
frågorna politisk t synnerligen känsliga i m ånga länder. M an m åste bl. a. 
vara  försiktig  m ed a tt flyk tingarna inte få r någon särställning jäm fö rt med 
landets egen befolkning och att s to ra  h jä lp insa tser inte lockar nya invand
rare till fö rs ta  m ottagarlandet. D ärfö r vore det ofta önskvärt, a tt p ro jek t i 
och ökat b istånd  till m o ttagarlandet skulle m era ha karak tären  av allm änt 
b is tåndsarbe te , v ilket kom m er o ck så  flyk tingarna till del än att m an fram 
häver flyk tingaspekten  a lltfö r m ycket. I vilket fall som  helst ä r det viktigt 

att p lanering och genom förande av p ro jek t sker i sam arbete  m ed m ångsidig 
politisk, e tn isk  och tekn isk  expertis  och a tt a rb e te t godkänns av alla 
parter.

Speciellt m åste un d ers try k as betydelsen  av m edverkan  av själva befolk
ningen i p ro jek tom råde t -  både flyktingarna och ursprungsbefolkningen. 
U tan  fö rståe lse  och  aktiv  m edverkan  av befolkningen har p rojekten  ofta 

m isslyckats.
Enligt F in lands R öda kors ä r  det naturlig t, a tt m an m ed p lanerade 

å tgärder fö rsöker fram för allt stödja U N H C R rs verksam het och program  
och a tt U N H C R  få r en cen tra lt ledande och koord inerande roll. Sam tidigt 
vill dock F in lands R öda kors fram lägga, a tt i fä lta rbe te t fö r flyktingar har 
frivilliga organ isa tioner i verkligheten  redan  länge opera tiv t driv it även 
U N H C R :s och regeringarnas program  och  p ro jek t. D ärför önskar F inlands 
R öda ko rs , a tt m an i sam band m ed v idareu tveck lande av eventuella  initia
tiv och  p laner som  uppkom m er på  basis av m edlem sförslaget skulle till 
fullo u tny ttja  o rgan isa tionernas b red a  e rfarenhet både av flykting- och 
b is tåndsarbete t.

H elsingfors den 4 ju li 1988

F in lands R öda kors

M arkku  N iska la  
G en era lsek re te ra re
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Suom en pakolaisapu -  F in lands flyktinghjälp ry un d ers tö d er varm t m ed
lem sförslaget till N o rd iska  råd e t om  sam nord iska p ro jek t inom  flyktingom 

rådet.
F in lands flyktinghjälp an se r en  koppling m ellan flyk tingarbetet och u t

vecklingsarbetet vara  m ycket viktigt. N ödhjälp  ensam  kan inte p å  lång sikt 
hjälpa flyktingarna a tt finna en väg ut u r sitt trängda läge gentem ot en 
hållbar lösning. D ärför har m an fö rsök t skapa hjälpprogram  som  stöder en 
självhjälp och som  ä r till n y tta  fö r såväl flyktingarna som  för de sam hällen 
d ä r de uppehåller sig och som  stöder om rådets helhetsutveckling .

F inlands flyktinghjälp u n dersöker alla de i m edlem sförslaget näm nda 
p ro jek ten . I sam band m ed det fö rs ta  p ro jek te t (frivillig repatriering) fö re 
slår vi, a tt m an också  s töd er flyktingar som  frivilligt å te rvänder till Chile.

D et p ro jek t som  sy ftar till en tem porär integrering skulle erb juda goda 
m öjligheter fö r pe rso n er verksam m a inom  flyk tingarbetet i N orden  a tt få 
e rfarenhet av fä ltarbete  och d ra  n y tta  av den då  de å te rv än d er till det 
no rd iska flyk tingarbetet. Som  verksam hetsom råde ä r Pakistan  u tm ärk t på 
grund av de t s to ra  an ta le t afghan istanska flyktingar.

D et tred je  förslaget om  flyktingars bosättn ing  i N orden  och in troduk
tionsutbildning för d e tta  ändam ål i fö rs ta  asy llandet understödes varm t. 
F ö r flyktingarnas kom m ande anpassn ing  ä r d e t viktigt a tt de har realistisk 
kunskap  om  det b livande hem landet. E ftersom  m an i fram tiden torde 
p lacera  flyktingar också  i svenskspråk iga kom m uner i F inland kunde dessa 
delta  i gem ensam  sp råkunderv isn ing  m ed dem  som  åk er till Sverige. Som 
projektland s töder vi T urk ie t, d å  U N H C R  har vädjat för de i T urk ie t och 
Pakistan  befintliga iran ska  flyk tingarnas räkning.

U töver de p ro jek t som  näm ns i m edlem sförslaget kunde det nord iska 
sam arbete t in tensifieras beträffande rehabilitering  av handikappade och 
to rte rade  flyktingar.

H elsingfors den 28 ju n i 1988

Suom en pako laisapu  -  F in lands flyktinghjälp ry

P en tti Yrsöli 
O rdförande

Elina E kholm  
T .f. verksam h ets led are

Suomen pakolaisapu — Finlands flyktinghjälp r.y.:
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Rauði Kross Islands:

I s l a n d

Islands R øde K ors m ener at de nord iske regeringer burde forøge sin 
stø tte  til U N H C R  og de frivillige organ isa tioner som  arbejder med flygt
ningesager.

De råd som  forslaget næ vner vil alle sam m en gavne flygtninge, men 
N ord isk  R åd er m åske ikke det rigtige organ til at gennem føre dem . D et er 
de friville o rgan isa tioners opgave i sam arbejde m ed U N H C R  og de re sp ek 
tive regeringer.

H vis N ord isk  R åd ved tager at yde bidrag til flygtningehjæ lp fra den 
fælles nordiske fond vil der ikke herske tvivl om  at de frivillige h jæ lpeorga
n isationer og U N H C R  vil væ re villige til at sørge for den p rak tiske udførel-

R eykjavik, den 27. august 1988

Björn F rid finnsson  
F orm an d  fo r IR K ’s flygtn ingeråd

N o r g e

Kommunal- og arbeidsdepartementet:

K om m unal og arbe id sdepartem en te t ser det som  positiv t at N ord isk  Råd 
følger opp  sin rekom m andasjon  fra m ars 1986 til de nord iske landene om  et 
u tv idet sam arbeid  om  flyktningspørsm ål. D ette  har væ rt gjort i forskjellige 
sam m enhenger, senest på  N ord isk  R åds sesjon  i O slo m ars 1988.

V edlagte p ros jek tforslag  e r et p rak tisk  bidrag  til de tte  arbeidet. D eparte
m entet ser det som  viktig at det tils trebes bedre u tny tte lse  av ressu rsene  og 
en bedre koord inering  og stø rre  likebehandling på flykning- og asylfeltet 
innenfor N orden .

D epartem en te t synes også de tre prob lem om rådene som  sk isseres i 
prosjek tforslagene e r in teressan te .

D epartem en te t har m erket seg at p rosjek tene  foreslås u tført i U N H C R s 
regi, be talt av de nordiske landene og m ed nordisk u tdannet personell.

D epartem en te t vil im idlertid gjøre oppm erksom  på at det her er mange 
p arte r som  skal sam arbeide innenfor et re la tiv t arbeidskrevende felt, slik 
situasjonen er i dag på flyktning- og asylfelte t i enkelte av de nordiske 
landene. Både i N orge og Sverige er feltet preget av store  m ottak  av 
flyktninger og asy lsøkere  som  faller sam m en med om organiseringer og 
om stillinger innenfor e ta tene  på de tte  feltet.
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D epartem en te t vil også peke på  at erfaringer tidligere har v ist a t nord is
ke p ro s jek te r på  v isse felt h ar s treve t m ed gjenom føringen og at resu lta tene  
ikke alltid har stå tt i forhold  til alt arbeid  som  har væ rt nedlagt.

På bakgrunn av det som  e r sagt ovenfo r vil d epartem en te t se det som 
m eget nødvendig  at det gjøres et m eget grundig forarbeid  og planlegging 
for å vurdere  g jennom førbarheten  av de nevnte prosjek tforslag . I denne 
planleggingen bø r inngå en vurdering  av tilgjengelig ressu rspersoner/- ek 
sp e rte r og konsekvenser fo r deres arbeidsfelt nå r de trekkes ut til p ro s jek t
arbeid . D et b ø r også undersøkes om  forskjell i b is tands- og flyktningpoli
tikk  landene im ellom  e r til h inder fo r gjennom føring av prosjek tene . D et 
sam m a gjelder avklaring  in tern t i de enkelte  land når det g jelder kobling 
bistands- og innvandrings/ -flyktningpolitikk. D et vil e tte r  d epartem en te ts  
oppfatn ing også væ re nyttig  i en fase hvo r en v u rd e re r g jennom førbarhe
ten , å  ta  kon tak t m ed N ord isk  kon tak tg ruppe fo r m igrasjonsspørsm ål, som  
b lan t sine ak tiv ite te r også har en rekke nord iske p ro s jek te r på  m igrasjon- 
og flyktingfeltet.

O slo, 4. ju li 1988

Eva H aagensen  
Fung. b y råsje f

Tove S ko tved t

Departementet for utviklingshjelp:

1. D et e r  viktig å se sam m enhengen  m ellom  hum anitæ r innsats til flyk t
ninger og m er langsiktig u tv iklingshjelp. I pågående uform elle konsu lta
sjoner m ellom  F N s H øykom m issæ r for flyktninger og endel vest-europeis- 
ke land, d rø ftes m ulighetene for å  se slike sam m enhenger i forhold til Sri 
L anka og tam ilske flyktninger.

D et er helt på  d e t rene at m ålre tte t utviklingshjelp kan b idra til å  legge 
forholdene til re tte  både fo r å hindre flyktn ingesituasjoner og for å  m u
liggjøre repatriering .

D en norske b istand  til rehabilitering  i Sri L anka  — som  finansieres både 
d irek te  til den lankesiske s ta t og via private  o rgan isasjoner -  e r et eksem 
pel på  slik b ruk  av b istandsm idler. Slik rehab iliteringsinnsats kan f. eks. 
re ttes inn m ot å skape sysselsettingsm uligheter som  også kom m er tilba- 
kevendte flyktn inger til gode. E t felles no rd isk  prosjek t av denne karak te r i 
Sri L anka, vil kunne form idles gjennom  U N H C R , m en da på en slik m åte 
at det kan kom m e flyktninger generelt til gode. Vi an ser det ikke riktig å 
innføre en sæ rbehandling av pe rso n e r som  har oppholdt seg i N orden  i 
forhold til p ro s jek te r i Sri L anka  eller e t anne t land.
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2. N år de t g jelder stø tte  til fø rste  asylland i form  av in tegrasjonsprosjek- 
te r  re tte t m ot flyktinger, e r det gjennom  sam arbeid  m ed norske private 

o rganisajoner g jennom ført en rekke p ro s jek te r for flyktn inger i bl. a. Paki
stan , Sudan, R w anda og C osta  R ica, bare  fo r å nevne noen eksem pler. I 
sam arbeidet om  disse p ro sjek tene  e r det lagt spesiell vek t på å  utvikle 
tiltak  som  både kom m er flyktningene og den ofte like fattige lokalbefolk
ningen til gode.

D et er hø ste t betydelige erfaringer fra  disse p rosjek tene  som  sikkert kan 
overføres til et even tue lt no rd isk  p ro s jek t av sam m e karak ter. I og m ed at 
slike p ro s jek te r også b ø r kom m e lokalbefolkningen til gode, bø r d e t v u rde
res om  U N H C R  er en naturlig  sam arbe id spartner i g jennom føringen. A nd

re in ternasjonale  o rgan isasjoner, eller/og nord iske organ isasjoner kan væ re 
like ak tuelle  p a rtn e re  i e t slik tiltak .

3. F ra  norsk  side kan det ellers nevnes a t det i tiden  som  kom m er vil bli 
lagt stø rre  vek t på å sikre en helhetlig tilnæ rm ing til a rbeidet m ed flykt- 
ningehjelp og m er langsiktig  u tv ik lingsb istand . G jennom  e t sam arbeid  med 
U N H C R  kan det bli mulig å kunne legge forho ldene bedre til re tte  for 
flyktninger som  ønsker å vende tilbake til sine hjem land i den tredje 
verden.

4. N år det g jelder fo rslaget om  felles nord iske p ro s jek te r på dette  fe lte t, 
er ideen positiv  og stø tteverd ig  i seg selv. D et kan nok vise seg vanskelig  å 
finne situasjoner som  g jør det naturlig  m ed en slik felles innsats -  med 
m indre den kan  gis i form  av felles s tø tte  til U N H C R -definerte  p ro s jek te r 
hvor FN -organ isasjonen  selv e r  p ros jek tansvarlig . T ilsvarende fellesfi- 
nansiering av p ro s jek te r i regi av andre  o rgan isasjoner vil også kunne væ re 
en mulig vei å  gå fo r et nord iske sam arbeid .

O slo, 20. august 1988

A rn finn  E . Sørensen  
U n d erd ire k tø r

Eldny B . Bredde  
Fung. k o n to rsje f

Det norske flyktningeråd:

F lyk tn ingerådet b e trak te r forslaget som  helhet som  et viktig initiativ fra 
de nord iske lands side. Vi de le r det syn som  ligger til grunn fo r forslaget; 
nem lig a t hjelp til de sto re  strøm m er av flyk tn inger m å væ re et felles ansvar 
for d e t in ternasjonale  sam funn.

V år generelle stø tte  til den tankegang som  m edlem sforslaget bygger på, 
fo ru tse tte r a t de sk isserte  p ro s jek te r kom m er i tillegg til allerede eksiste-



16

rende bevilgninger og tiltak . Vi finner grunn til å  unders treke  d e tte , fordi 
d e t ikke e r angitt i fo rslaget hvordan  tiltakene e r tenk t finansiert.

N år det gjelder de konkre te  eksem pler på  p ro s jek te r, har vi im idlertid 
enkelte  kom m entarer:

V edr. 1: R epatriering  
R epatriering  som  her an ty d e t er i sam svar m ed de mål D et norske 

F lyk tn ingeråd  har tru k k e t opp  for sin egen v irksom het, og vi vil s tø tte  en 
konkretisering  og utbygging av p ro s jek te r fo r frivillig h jem sendelse av 
flyktninger d e r det e r  mulig.

V edr. 2: R egional in tegrering 
D en p ro sjek ttype  som  an tydes gjennom ført i Pak istan  illu strerer godt de 

vyer som  innledningsvis trek k es opp om  en m er perspek tiv rik  h jelpeinn
sats ved f. eks. å  kopie u-hjelp sam m en m ed flyktningehjelp i fø rste  asy l
land. D et kan idag synes å væ re behov i Pak is tan  for denne type p rosjek t i 
lang tid frem over. M an b ø r også her legge vek t på m uligheten fo r en 
fleksibel overgang fra  ren  flyktn ingebistand  til u-hjelp (overgang fra 
U N H C R ’s ansvarsom råde til U N D P).

V edr. 3: M ottak  fo r bosetting  i nord iske land 
F oru tse tn ingen  for et p rosjek t av kategorien  nordisk  m ottaksstasjon  i 

tredje land m å væ re a t de nord iske land øker antall kvo teflyktninger. En 
m ottaksstasjon  m ed bl. a. innføring i nord iske språk og ku ltu r k rever et 
s to rt appara t og b ø r derfor også kom m e en stø rre  gruppe flyktninger 
tilgode. E rfaringene m ed et lignende p ro sjek t, B aatan  på  F ilippinene, viser 
a t e t slikt tiltak  gir en god fo rberedelse  fo r bosetting  i e tt av de nordiske 
land.

E n annen  fo ru tsetn ing  m å væ re at beg repet ” asy l”  ikke undergraves. En 
økning i antall kvo teflyk tn inger m å ikke føre til a t landene stenges for 
spontanflyktninger.

Vi vil unders treke  forslagstillernes understrekn ing  av a t h jelpeprosjek- 
tenes suksess er k lart avhengig av godt sam arbeid  m ed stedlige m yndighe
ter. F lyk tn ingerådet vil også påpeke nødvendigheten  av e t næ rt sam arbeid 
m ed U N H C R , m en p ro sjek tene  bør ikke nødvendigvis d rives i H øykom 
m issæ rens regi. I p raksis e r  det ofte H øykom m issæ ren  som  koo rrd inerer 
arbeidet, m ens flyktn ingenes vertsland  kan ha  selve ansvare t fo r p ro sjek 
te t. I tillegg kan frivillige o rgan isasjoner som  F lyk tn ingerådet ha an sv ar for 
å se tte  p ro s jek te t u t i livet -  som  in ternasjonalt hjelpeprosjekt eller g jen
nom  lokale o rganisasjoner. Iverk se tte lsen  av forslagene b ø r heller ikke på 
nordisk  basis m edføre e t øket byråkrati.

D et no rske  F lyk tn ingeråd  har gode erfaringer m ed sam arbeid  m ed lokale 
h jelpeorganisasjoner og b ruk  av lokalt h jelpepersonell. Vi vil av den  grunn, 
sam t i lys av den d eb a tt om  ” e k sp e r te r”  som  har pågått i N orge, anbefale 
N ord isk  R åd a t eventuell b ruk  av nord isk  u td an n e t personale  som  eksper
te r  vu rderes nøye og ikke legges inn som  en forutsetn ing .
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De organ isasjoner som  skal b id ra  til å  om sette  fo rslagets forskjellige 
p ro s jek te r i p raksis , kan  im idlertid  væ re nord iske og ha form  av et sam ar
beid m ellom  organ isasjoner. D et norske F lyk tn ingeråd  stiller seg gjerne til 
rådighet som  en av d isse organisasjonene.

O slo, 15. jun i 1988

F o r D et no rske  F lyktningeråd

R . K . A ndresen  
S ty re led er

E va D unlop  
G en era lsek re tæ r

NOAS (Norsk organisasjon for asylsøkere):

K onklusjonen e r at N O A S har ingen innvendinger m ot forslaget fo ru t
sa tt at det ikke m edfø rer tiltak  på nasjonal basis. Sam tidig er vi o p p ta tt av 
at de no rd iske landene til enhver tid o p p re ttho lder en kritisk  vurdering av 
sin flyktningpolitikk . Sam tidig m å et slikt p rosjek t ikke bli en begrunnelse 
for m er restrik tiv  m ottakspolitikk  i de enkelte  land.

N O A S se tte r  m eget sto r pris på henvendelse  av denne art fra D en norske 
delegasjon til N ord isk  R åd, og ser fram  til et givende sam arbeid  i fram ti

den.

O slo, 26. mai 1988

F o r N O A S

A n n e tte  T hom m essen  
G en era lsek re tæ r

Tor Vågli 
K o n to rled er

S v e r i g e

SIDA

 S ID A  har g ranska t förslaget och finner det svårt a tt genom föra i
den föreslagna form en. E rfa renhe ten  från and ra  nord iska b is tåndspro jek t 
säger a tt d essa  ä r  svåradm in istrerade . V ad som  på sistone d isku te ra ts är 
att koncen tre ra  det k onk re ta  no rd iska b is tåndssam arbe te t till gem ensam 
m a u tvärderingar och  viss sam ordning av u tb ildningen av u tresande . A tt i 
d e tta  läge s ta rta  nya gem ensam m a pro jek t på  det kom plicerade flykting
om rådet te r sig svårhanterlig t.
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F ö r SID A s del är kapacite tsp rob lem et en annan  restrik tion . A rbetet på 
fälte t m åste  koncen tre ras  till p rogram länderna  fö r a tt SID A  via b istånds- 
kon to ren  ak tiv t skall kunna engagera sig. F lera  av de länder som  näm ns i 
det nord iska  förslaget faller u tan fö r p rogram landskretsen .

S tockholm  den 25 maj 1988

A nn  W ilkens 
P laneringschef

Statens invandrarverk:

V erket de lar uppfattn ingen  a tt d e t kan vara  läm pligt a tt b is tåndspro jek t 
och hjälp till repatriering  av flyktingar kopplas sam m an. M ånga b is tånds
p ro jek t ä r  lokaliserade till länder som  tagit em ot m ånga flyktingar. D en 
organ isation  som  finns fö r adm in is tra tion  av b is tåndspro jek ten  och erfa
ren h e te rn a  hos deras personal skulle på  så vis tillvara tas på  e tt b ra  sätt.

V erket stöd je r fö rslaget till repatrieringspro jek t.
V erket stöd jer fö rslaget a tt de nord iska  länderna  sam verkar i b is tånds

p ro jek t m ed sik te p å  regional in tegration  i s. k. fö rsta  asylländer. D et bö r 
kunna resu lte ra  i a tt d e t blir lä tta re  fö r flyktingar a tt få  bosättn ingstilltånd  i 
de b erö rda  länderna  och leda till fö rbä ttringar av flyktingarnas villkor intill 
d et a tt de kan å te rv än d a  till s itt hem land.

D et tred je  p ro jek te t hand lar om  m öjigheten till bosättn ing  i tred je  land 
och innehåller två  förslag:

1. F ö r a tt öka m öjligheten till bosättn ing  i tred je  land föreslås a tt de 
nord iska  länderna  skall p röva  a tt öka  sina k v o te r fö r organiserad  överfö
ring av flyktingar.

2. Inform ationen  till k v o tu ttagna  flyktingar om  förhållandena i m o tta 
garländerna skall fö rbä ttras  avsevärt.

Det är väl känt a tt v issa fö rsta  asy lländer v id ta r å tgärder för a tt av sk räc 
ka från  asy linvandring om tillstånd  till ” re se ttlem en t”  i tred je  land inte kan 
påräknas i tillräcklig u tsträckning . E nligt U N H C R s bedöm ning så har 
å tgärder från T hailands sida sedan jan u ari 1988 kosta t m inst 400 båtflyk
tingar livet. D et finns risk fö r a tt y tterligare  kraftigt avsk räckande å tgärder 
kom m er a tt vid tagas av fö rsta  asy lländer fö r a tt begränsa flyktinginvand
ringen. E n ökning av flyk tingkvoterna är angelägen fö r a tt m o tverka a tt 
de tta  sker.

V erket stöd je r därfö r d e t fö rs ta  förslaget och  fö reslå r en  u tökning av 
flyktingkvoten fö r deltagande i det fö reslagna pro jek te t. M en de nord iska 
länderna m åste  också  ak tiv t verka  fö r a tt även  övriga västeu ropeiska  
länder ökar sina kvoter.

V erket de la r uppfattn ingen  om  a tt inform ationen till kvotflyktingarna



19

både kan och beh ö v er fö rb ä ttra s  av sev ärt. -Flyktingar kom m er o fta  m ed 
felaktiga fö reställn ingar, v ilket skapar onödiga prob lem , som  fö rsv åra r 

deras in tegration . U n d er in te rv juer m ed flyktingar vid delegationsuttag- 
ningar läm nas v isserligen en  grundläggande och  värdefull inform ation . D en 
är dock nödvändig tv is begränsad  till s itt om fång. F ö rs t e fte r uttagningsbe- 
slut finns fö ru tsä ttn ingar för flyk tingarna att ta  till sig m er om fattande 
inform ation om  fö rhållandena i Sverige. A tt e fter u ttagningsbeslu t ge m er 

om fattande inform ation  i v is te lse landet b ö r därfö r p rövas. D etta  är möjligt 
vid delegationsu ttagn ingar. D et skulle dels u nderlä tta  fö r flyk tingarna, dels 
even tue llt m edfö ra  en avlastn ing  av förläggningssystem et genom  a tt om e
delbar kom m unplacering  bleve möjlig. D en del av p ro jek te t, som  avser 
inform ation kan  genom föras även  u tan  a tt flyk tingkvo terna  ökas. En m yc
ket sto r del av flyk tingarna får dock  tillstånd  och överfö rs på  sådant sä tt a tt 
inform ation kan läm nas fö rst i Sverige.

V erket kom m er a tt u p p rä tta  en  långsiktig  plan  fö r delegationsuttagning, 
vilken kom m er a tt und e rlä tta  genom förandet av det fö reslagna p ro jek tet.

V erket stöd jer fö rslaget a tt öka inform ationen i v is telseländerna.
V erket de la r uppfattn ingen  a tt p ro jek ten  b ö r d rivas i sam verkan  m ed 

U N H C R  och betalas av de nord iska  länderna. D e beh ö v er dock  icke 
genom föras i U N H C R s regi.

N orrköping  den  16 ju n i 1988

S ta tens invandrarverk  
C hristina R o g esta m

R agnar Landén

Röda korset (SRK):

Förslagsstä llarnas önskem ål om  a tt genom  olika p ro jek t stöd ja  flyktingar 
i d eras  fö rsta  asy lland  sam m anfaller m ed de m ålsättn ingar som  den  in ter
nationella R K -rö re lsen  har ställt upp  fö r sin verksam het. De reella möjlig
he te rna  a tt effek tiv t rea lise ra  dess m ålsättn ingar v arierar dock  m ycket 
sta rk t m ellan olika länder och  regioner. A llt sam arbete  inom  R öda korset 
bygger på en m edverkan  av  respek tive  nationella  föreningar. P ro jek t med 
anknytn ing  till flyktingarnas behov ä r liksom  alla and ra  b is tåndspro jek t 
beroende av den situation  som  råder i respek tive  länder. D et finns svaga 
fören ingar u tan  m öjlighet a tt göra  de in sa tse r som  vore önskvärda. Det 
finns fö ren ingar som  m åste  p rio rite ra  annan  verk sam het av olika skäl. D et 
Svenska  röda  k o rse t fö rsöker em ellertid  a tt i all möjlig u ts träckn ing  p åv er
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ka sina systerfö ren ingar a tt i sam arbete  m ed U N H C R  ta  på sig uppgifter 
enligt de rik tlin jer fö rslagställarna anger.

V id sidan av de tta  sam arbete  inom  R K -rörelsen  har SR K  också  undan
tagsvis d irek t s tö tt b is tåndsp ro jek t m ed U N H C R  som  förm edlande organi
sation . E tt exem pel u tgör projekt fö r a tt öka de afghanska flyktingarnas 
inkom ster i Pak istan  genom  han tverk  m m i sam arbete  m ed an d ra  svenska 
b is tåndso rgan isa tioner efter F lykting  86-kam panjen.

Svenska  röda  ko rse t k o n sta te ra r a tt det finns all anledning a tt stöd ja  de 

syften  nu föreliggande m edlem sförlag u ttrycker. Inom  R öda korset finns 
denna strävan .

A ndra b iståndso rgan isa tioner ger in tryck  av att a rbe ta  i sam m a anda.
D et fö refaller rim ligt a tt fo rtsä tta  stöd ja  d essa  organ isationers arbete  på 

o lika sätt i stä lle t fö r a tt s ta rta  särsk ilda p ro jek t i sam arbete  m ellan 
U N H C R /N ord iska  råde t och b erö rda  länders regeringar.

S tockholm  den 1 ju n i 1988

Svenska röda  korse t

Börje S jöqvist 
C h e f F lyk tingavdeln ingen

Göran B äckstrand  
C h e f In t B iståndsavde ln ingen

Rädda Barnen:

R ädda B arnens åtagande ä r a tt b evaka flyktingbarnens rä ttigheter. B ar
nen i flyktingfam iljer påverkas i hög grad av det bem ötande -  såväl 
rättslig t som  socialt -  som  de vuxna erhåller.

M ot bakgrund av den e rfarenheten  a tt flyktingfrågor beak tas på olika 
sä tt i de nord iska  länderna  har R ädda B arnen för närvarande svårt a tt ta  
ställning till hu r e tt u tv idgat och  förd jupat sam arbete  enligt förslaget skulle 
u tform as t. ex. när det gäller projekt vars huvudm ål ä r  bosättn ing i de 
nord iska länderna (punkt 3).

A ngående punk t 1 välkom nar R ädda B arnen  m edlem sförslaget och  an 
ser a tt repatriering  m åste vara  det y tte rs ta  m ålet för all flyktingpolitik. Vid 
repatriering  ä r det dock angeläget a tt se till barnens behov av särskilt 
skydd och stöd . M ånga barn  har få  om  ens några erfa renhe te r av det land 
m an skall å te rv än d a  till. H ä r vill vi be tona  v ik ten  av sam lade kunskaper 
inom flyktingom rådet då barnen  i denna situation  är ex tra  u tsa tta , både 
som  barn  och  hem vändande flyktingar.

B eträffande punkt 2 -  frågan om frivillig repatriering  av flyktingar vill vi 
näm na a tt vi välkom nar sam arbete t m ellan de nord iska länderna och 
U N H C R . Som  exem pel på  ett sådan t sam arbete  kan näm nas att R ädda
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B arnen sedan 1983 har sekondera t socia larbetare  till U N H C R  för att 
a rbe ta  i o lika flyktingprogram . F ö r närvarande finns personal på p lats i 
Pakistan  vars uppgift b land anna t ä r  a tt se till de sociala a spek te rna  av 
repatriering  av afghanska flyktingar.

I de tta  sam m anhang ä r det värdefullt med ett nära  sam arbete  för att 
tillvarata  alla e rfa ren h e te r inom  de tta  om råde.

R ädda B arnen an se r således a tt om  förslaget om  ett u tökat och fördjupat 
sam arbete  sy ftar till a tt åstadkom m a en i verklig mening generös och 
rä ttssäk e r nord isk  flyktingpolitik  där även  flyktingbarnens situation  beak
tas kan förslaget hälsas m ed tillfredsställelse.

S tockholm  den 30 ju n i 1988

R ädda B arnen

H ans Tholsby  
T. f. G en e ra lsek re te ra re

B enny M arcel 
B arnom budsm an

Norstedts Tryckeri, Stockholm  1989222324
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A 830/k
SU P P L E M E N T

Medlemsförslag

om stöd till forskning angående den skogsfinska 
kulturen
(V äckt av B arbro N ilsson  sa m t G unnar B jörk, K jell M agne F redheim , E lsi 
H etem äki-O lander, L iisa  H ilpelä, Tltea K nu tzen , M irja R yynänen , R e iu lf  
Steen  och M arja tta  V äänänen)

B IL A G A

Y ttranden  över m ed lem sförslaget

Nordiska samarbetsnämnden för samhällsforskning (NOS-S):

M edlem sforslagets syfte ä r  a tt ekonom isk t stöda  en fö rsöksverksam het 
angående forskning om  den skogsfinska ku ltu ren  m ed en bakom liggande 
tanke a tt — såv ida fö rsöksverksam heten  ger anledning därtill -  senare 
skapa ett F innskogarnas forsknings- och u tb ildn ingscen trum  i H ällefors i 
Ö rebro  län.

N O S-S finner in itiativet lovvärt och anser det angeläget a tt en kartlägg
ning av fo rskn ingsbehovet inom  denna synbarligen föga undersök ta  inter- 
nord iska m igration och  dess sam hälleliga konsekvenser u tfö rs. N O S-S är 
beredd att inom  sitt v erksam hetsom råde främ ja nord isk t sam arbete  på 
de tta  om råde.

N O S-S vill em ellertid  inte föregripa fö rsöksverksam hetens resu lta t och 
ta ställning till u p p rä ttande t av cen tre t i H ällefors. D å denna fråga blir 
aktuell bö r för- och nackdelarna  av a tt g runda och upp rä tthå lla  en liten 
separat enhet fö r forskning inom  en sm alt avgränsad  sek to r av ve tenska
pen noga övervägas.

H elsingfors den 10 augusti 1988

F ör N ord iska  sam arbetsnäm nden  för sam hällsforskning

Lise Vislie 
O rdförande

Eili Ervelä-M yreen  
S ek re te ra re
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Nordiska institutet för folkdiktning(NIF):

U r ku ltu rvetenskaplig  synvinkel u tgör finnskogarna e tt synnerligen in
tressan t arbetsfä lt i det no rd iska forskn ingssam arbete t. M igrationen från 
M ellersta Finland på 1600-talet skapade en säregen sved jebruksku ltu r i 
g ränsm arkerna  m ellan N orge och Sverige. F inska  fo lk lorister och finsk- 
ugriska filologer har sedan 1800-talet ak tiv t sam lat m aterial b land de ännu 
finsk talande popu la tionsgrupperna. E fte r a tt sp råke t d ö tt ut e fter andra  
världskriget har en in tressan t revitalisering  av den skogsfinska ku lturen  ägt 
rum , delvis genom  enstaka  eldsjälars initiativ (bl. a. Å sta  H olth), delvis 
som  en del av sökandet e fter e tn iska  rö tte r  som  pågått sedan 1970-talets 
början  överallt i E uropa. F innskogarna  har u tveck la ts till e tt slags labora
torium  för alla hum anvetenskaper som  önskar fö rstå  den kulturella identi
te tens dynam ik.

N ord iska  institu te t för folkdiktn ing (N IF) se r inga h inder a tt den fo rsk 
ningsverksam het som  redan  sa tts  igång eller even tue lla  nya forsknings
p la n e rfå r  stöd från  nord iska m edel. E n m edlem  av N IF :s  sty re lse , p ro fes
sor A nders G ustavsson , ä r  ak tiv t engagerad i e tt F innskogspro jek t (jfr. 
hans artikel ” The F innish S e ttle rs ' D ays as a P rocess o f R ev italization” 
som  kom m er att publiceras i A rv , Scandinavian  Y earbook o f Folklore). 
H ans och andras expertis  vid N IF  kan ställas till förfogande i den fo rtsa tta  
planeringen.

U r det något knapphändiga m edlem sförslaget fram går ty v ärr inte hu ru 
vida det planerade cen tre t i H ällefors skall kunna koord inera  och stim ulera 
forskning också  på  den norska  sidan av gränsen. H ur blir kon tak terna  till 
den tidigare forskningen kring skogfinnar? K an  den vetenskapliga kvalite
ten  g aran teras?  D essa och an d ra  frågor fö ran leder en önskan  om  en något 
m era detaljerad  forskningsplan  som  bas för ställn ingstagandet.

U tan stark  lokal finansiering kan ett fo rskningscentrum  knappast m oti
veras. U tveck landet av nord iska fasta  institu tioner fö r hum aniora och 
sam hällsvetenskap  har u nder 1980-talet m ött en ganska kall inställning från 
den högsta nord iska adm in istra tionens sida. C en tre t i H ällefors kan kom 
m a att fö ra  e tt tynande liv u tan  sta rk a  regionala satsn ingar som  i sin tu r bör 
kunna d ra  all den forskningsm ässiga kapacite t som  bl. a. ku ltu rvetenska
perna kan erb juda både från  N orge och Sverige och naturligtvis från 
F inland.

N ord iska  institu te t fö r folkdiktning sa tsa r som  bäst på  e tt p ro jek t kring 
” folklore och tu rism ” , där rev ita liseringsprocessen  in tar en synlig ställ
ning. Vi är beredda att sam arbeta , om så önskas.

Å b o d en  15 augusti 1988

N ord iska  institu te t för folkdiktning

Lauri H onko  
In s titu tfö re s tå n d a re , p ro fesso r
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Styrningsgruppen för ARKO-samarbetet:

L ikt fö rslagsställarna anser vi a tt det finns e tt s to rt behov av forskning 
kring d e tta  äm ne. S tud ieom rådet ä r  på m ånga sä tt unikt och det initiativ 
som  tagits av högskolan i Ö rebro  ä r m ycket positiv t.

Forskn ing  kring den skogsfinska ku ltu ren  kan em ellertid  ej bedrivas 
iso lerat till H ällefors, u tan  m åste ske i d ecen tra liserad  form  och i sam arbe
te med andra  regioner. F innskogen  i A R K O -om rådet uppvisar and ra  drag 
och kännetecken  än den skogsfinska ku ltu ren  kring H ällefors. Så saknar vi 
t. ex. en invandring i m odern  tid , m edan äldre byggnader här finns bevara 
de.

Till skillnad från  o lika lokala ” finnbygder”  run t om i såväl Sverige som  
N orge, kom m er vi fo rtsä ttn ingsv is a tt m ed begreppet F innskogen avse det 
v idsträck ta  skogslandet m ellan K larälven och G lom m a -  e tt om råde som 
uppvisar en unik blandning av ku ltu rer; finsk , norsk  och svensk. A RK O - 
regionen ligger till s tö rs ta  delen  inom  d e tta  om råde.

I A R K O -regionen finns en m ängd organ isa tioner, vilka i hög grad är 
berörda av förslaget. D essa  är em ellertid  inte upptagna i förteckningen 
över rem issinstanser. Vi har därfö r konferera t m ed och inhäm tat synpunk
te r från  G rue tun e t m useum , Fören ingen  F innskogen , högskolan i K arl
stad , reg ionalekonom iska enheten  p å  länssty re lsen  i K arls tad  och fylkes- 
konservato rn  i H edm ark .

Vi an se r det också  vara  nödvändigt a tt om tala  det lokala engagem ang 
och arbete  som  lagts och läggs ner kring Finnskogen:
-  D en tidiga finnskogsforskningen har alltsedan  C arl A xel G ottlunds tid 

(1820-talet) u tgått från  F innskogen.
-  De årligen återkom m ande "F in n sk o g d ag en e”  (Svullrya, G rue F inn

skog) för a tt s tim ulera  in tresse t för finnkulturen , har också  lyckats fånga 
en stö rre  no rsk -svensk  publik . D etta  är lokalbefolkningens eget arrange
mang som  har vuxit fram  u r e tt sto rt lokalt in tresse .

-  ” F in n e tu n e t”  är e tt specialm useum  fö r finnkultur och uppfört på lokalt 
initiativ  (Svullrya). M useet håller öppet som m artid .

-  1986 genom fördes ett unikt sko lpro jek t i T orsby . M ed u tgångspunkt 
från finninvandringen till no rska  och svenska  bygder g jordes på grund
skolan stud ier om  invandring i sam band m ed att T orsby  väntade flyk
tingm ottagning från Iran.

-  Föreningen F innskogen , vilken a rb e ta r för en levande F innskog utan 
överexp loatering , har bl. a. p roducera t u tställn ingen ” E n levande F inn 
skog” .

-  F innskogspro jek te t (1984), vilket ä r e tt byggnadsvärnpro jek t, innefattar 
restau rering  av finn torp  och enstaka  byggnader (bl. a. rökstugor) som är 
unika för regionen. P ro jek tet genom förs i sam arbete  melllan N orsk  
ku ltu rråd , rik san tikvarien  i N orge och G rue tune t m useum , vilket också 
stå r som  ansvarig t.

-  L änssty re lsen  i V ärm lands län har u n d er senare å r  använ t ca. en miljon

† l - A  830/k S upplem ent
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k rono r till kultur, na tu rvård  och g lesbygdsstöd till F innskogen.
-  En grupp finska, svenska och norska  fo rskare  har på eget initiativ och 

med stöd av norsk-finsk  och  svensk-finsk  ku lturfond bedriv it forskning 
och fä ltarbete  kring finnkultu ren . D etta  tvärvetenskap liga , sam nordiska 
forskningsprojekt om  skogsfinnarnas ku ltu r har m anifesterats i fältsem i
narier på F innskogen.

-  H ögskolan i K arlstad  bedriver sedan hösten  1987 e tt kon tak tforsknings
pro jek t, ” F innskogen som  lokal och regional u tveck lingsfak to r” inom 
ett stö rre  p ro jek t vid nam n ” N atu r- och ku ltu rlandskap  i fö rändring” . 
Man planlägger ku rsverksam het m ed anknytning till F innskogen.

-  På lokala initiativ har sedan flera år bedriv its ku rsverksam het för bl. a. 
lärare och andra in tresserade  kring finnkulturen . P la tser där dessa ku r
ser har hållits ä r N yskogagården  och M attila  friluftsgård.

-  Inom  A R K O -sam arbete t, slutligen, a rbe tas  för närvarande m ed plane
ring och projek tering  av en vandringsled  längs den norsk -svenska  grän
sen, tvä rs  genom  F innskogen . L eden  kom m er att bli ca. 30 mil -  från 
M orokulien till Trysil. T io kom m uner är engagerade i de tta  pro jekt som 
om fattar kultur-, tu rist-, frilufts- och näringslivsm ässiga in tressen  och 
som  kom m er a tt slu tföras 1991.
Vi hälsar med tillfredsställelse e tt nordiskt stöd till den forsknings- och 

u tb ildn ingsverksam het som  högskolan i Ö rebro  bedriver. Vi fö reslå r sam 
tidigt a tt d e tta  arbete  bedrivs i sam verkan  m ed andra reg ioner sam t att 
ekonom iska re su rse r även ges till lokala, ideella o rgan isationer i F inn
skogen (längs no rsk -svenska  gränsen). O ckså i denna region finns ett 
kunnande och engagem ang som  ej kan förbigås.

A rvika i augusti 1988

F ö r A R K O -sam arbetet

K enneth  N yström  
P ro jek tledare

D a n m a r k  

Undervisnings- og Forskningsministeriet og Kulturministeriet:

 finder, a t s tø tte  til p ro jek te t i fø rste  ræ kke m å overvejes nationalt og
trila teralt.

M an skal endvidere  henvise til H andlingsplan for nordisk  kulturelt sam 
arbejde, h v o raf frem går, at o verveje lser om  behov fo r eventuel etablering 
a f nye nordiske ku ltu rinstitu tioner må afvente  udbygning til det fo rudsatte  
niveau a f de eksisterende nord iske ku ltu rinstitu tioner.

(Ej sign .)

K øbenhavn  i august 1988
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Helsingfors universitet1:

F i n l a n d

F orskare  i fo lkku ltu r har ganska ofta behand la t den skogsfm ska ku lturen  
u tgående från sina egna fo rskningstem an, eftersom  den  ä r av en sto r 
betydelse  för bl. a. dateringen  av fö re tee lser. Ä ven  u r nu tidens synvinkel 
är det såväl in tressan t som  viktigt a tt klarlägga särdrag  i denna ku ltu r, som  
bibehållits ända  från 1500-talet, sam t de fak to re r som  form at den skogs- 
finska ku ltu ren  och bidragit till a tt den b ibehållit sin särprägel om given av 
den dom inerande ku ltu ren . I d e tta  avseende h a r äm nesk re tsen  inte förbi- 
se tts , om  ock någon enhetlig  fullständig fram ställn ing inte ä r  tillgänglig. 
D et faktum  a tt stud ier har u tkom m it på olika håll och på  olika sp råk  under 
flera årtionden  har kanske givit upphov  till in trycket a tt ” professionella 
forskare har m ed några få undantag  undvikit denna nord iska m igrations
fo rm ".

U ppenbart ä r  a tt u tfly ttn ingen  från  F inland till Sverige u nder de senaste  
årtiondena, delv is till de tra k te r d ä r skogsfinnarna tid igare varit b o sa tta , 
har g jort in tresse t för den lokala finska ku ltu ren  ak tuellt p å  e tt n y tt sätt, 
som  u tgår från  anna t än enbart från m ålsä ttn ingarna för forskning inom  
folkkultur. F ö r närvarande  har ku ltu rin rik tad  forskning, t. ex. i sociologi 
och socia lh isto ria , bö rja t bli cen tra la re  än  tidigare.

I m edlem sförslaget sik tar m an i främ sta  rum m et på  stöd till ju s t sådan 
forskn ingsverksam het som  närm are än  den tidigare forskningen främ jar 
regionalpolitiska, tu ristm ässiga, m useala  och fram för allt sådana m ål som  
klarlägger ku ltu riden tite ten . K lart ä r a tt alla de inform ations- och u tb ild
ningsprojekt genom  vilka fö rb indelserna  m ellan det fö rflu tna och nutiden 
kan belysas ä r  viktiga och värd a  a tt unders tödas. Ju  noggrannare bilden av 
det förflu tna blir, d esto  b ä ttre  kan de förverk ligas, och därfö r vore det 
önskvärt a tt det even tue lla  s tödet även  kunde om fatta  beredn ingsarbeten  
av en m odern , allm än fram ställn ing om  den skogsfm ska ku ltu rens särdrag 
och dess uppkom st och betydelse . D enna fram ställn ing skall u ta rbe tas på  
basen av redan  befintliga m aterial och tidigare fo rskningsresu lta t. D en 
m ångsidiga fö rsöksverksam het som  igångsatts i H ällefors fö rtjäna r stöd 
från alla  no rd iska länder.

H elsingfors den 3 augusti 1988

H elsingfors un iversite t

R is to  Iham uotila  
P ro rek to r

Jukka  P etänen  
K o n sis to rie sek re te ra re

1 Y ttrandet ö versa tt fr å n  f in sk a .
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Jyväskylä universitet:1

Finnskogarna  ä r e tt in tressan t h is to risk t fenom en , som  inte fo rskats så 
m ycket i, så som  det sägs i förslaget. M ed tanke på  själva forskningen 
verkar inte förslaget särskilt lovande. D et innehåller inga idéer om  innehål
let, inte heller något konk re t om  k o n tak te rn a  m ed ” yrkesm ässig  fo rsk 
ning” . I d essa  hänseenden  Finns det m ycket kvar a tt u tveck la  i det fö re

slagna cen tre ts  verksam het.
D et cen tra la  verkar dock v ara  in form ations- och u tb ildn ingsverksam het 

sam t cen tre ts  even tue llea  regional- och  ku ltu rpo litiska roll. D et förefaller 
som  om  cen tre t skulle kunna ha betydelse  som  stim ulerande och ak tive
rande fak to r fram för allt fö r befolkningen bl. a. fö r lokala fin ländare. R e
dan d e tta  ä r  naturlig tivs i m ånga avseenden  viktigt och positiv t.

Jyväsky lä  den 28 jun i 1988

Jyväsky lä  un iversite t

M artti Takala  
R ektor

Juho  H ukkinen  
F örva ltn ingsd irek tö r

Migrationsinstitutet:1

Finsk invandring till Sverige har funnits ända sedan 1300-talet. N u för 
tiden beräknas an ta le t finska invandrare  i landet uppgå till ca. 400000 
personer dvs. de u tgör en  m inoritet.

I h is to risk t perspek tiv  kan k onsta te ras  a tt invandringen har varit in ten 
sivare under v issa  tid sperioder. Invandringen  till V ärm land u nder 1500-ta- 
let ä r känd , och den kan anses vara  den fö rsta  m assinvandringen av 
fin ländare till Sverige. D å fly ttade ca. 12000 personer till om råden  som  
idag tillhör Sverige och N orge. D enna m igration har m an fo rskat synnerli
gen m ycket i (bl. a. G otland  på  1800-talet). D ärem ot finns det ingen stadig
varande institu tion  fö r a tt bevara  och bekan tgöra  denna ku ltu r. M ed tanke 
på de tta  är förslaget ak tuellt och abso lu t nödvändigt. H ällefors är en 
läm plig p lats fö r d e tta  ändam ål, i och  m ed a tt det ä r en av cen tra lo rte rna  
fö r dagens invandrare  och där b o r m ånga m ed finskt u rsp rung , som  kan 
m edverka i a tt tillvara ta  den gam la finska invandrartrad itionen .

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  f in sk a .
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I p ro jek te t bö r m an se till a tt denna tidiga invandring ses som  en del av 
u tvandringen från  F inland till Sverige (och N orge), de tta  u n derlä tta r upp

täck ten  om  hur dagens invandring h a r en lång m igrationstrad ition  som  
bakgrund.

Som tidigare fram hållits, u tvandringen  från vårt land på 1500-talet rik ta
de sig inte enbart till Sverige, u tan  spred sig även  till om råden  som  tillhör 
dagens N orge. D et ä r  viktigt a tt alla d essa  tre  länder är m ed och sam arbe
ta r  i p ro jek tet.

I m edlem sförslaget -  och speciellt i dess rubrik  — talas det om skogs- 
fin sk  kultur. Sedan gam m alt har m an ta la t om  fin n sko g a rn a . I de tta  hänse
ende anser jag  a tt term en  i m edlem sförslaget inte är ko rrek t.

H elsingfors i ju li 1988

M igrationsinstitu tet

Ism o  Söderling
Polities d o k to r, 

fo rsk n in g ssek re te ra re

Museiverket:

 M useiverkets u tlå tande rö rande N ord iska  rådets m edlem sförslag
om stöd till forskning angående den skogsfinska ku ltu ren  k o nsta te ra r, att 
det u n ders töder ifrågavarande m edlem sförslag  och däri fram ställda å tgär
der. M ed u tgångspunkt från  sitt eget arbetsfä lt fram ställer m useiverket 
högaktningsfullt följande.

Forskn ingen  rörande skogsfinnarnas ku ltu r ä r  för F in lands etnologiska 
forskning särskilt g ivande därfö r, a tt m an genom  den även kan belysa 
fo lkkulturen  i slu tet av 1500-talet i de om råden  i F in land där denna befolk
nings u rsprung  s tå r a tt finna.

M ateria le t rö rande  Skandinav iens skogsfinnar i m useiverke ts och det 
därtill hö rande F inlands N ationalm useum s sam lingar är begränsat med 
tanke på forskning, m en det m öjliggör vid behov uppstä llandet av en 
m indre tem autställn ing  i Finland.

M useiverket be tonar, a tt det ä r av  s tö rs ta  vikt a tt b evara  de svenska och 
norska skogsfinnarnas i trad itionellt sk ick  kvarb livna byggnader, gårdtun 
och m iljöer både som  enskilda fredn ingsobjek t och som  hem bygdsm useer. 
D et fo r tsa tta  tryggandet av denna bevarings- och v årdverksam het vore en 
viktig uppgift fö r det b livande fo rskn ingscen tre t vid sidan av den egentliga 
forskningen.

I enlighet m ed m useiverke ts uppfattn ing  vore d e t a tt rekom m endera , att 
man för forskning rö rande den skogsfinska ku ltu ren  rese rverade  anslag, av 
vilka stipend ier skulle u tdelas åt ensk ilda fo rskare  eller fo rskargrupper.
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Inom  ram en för d essa  stipend ier kunde svenska , no rska  och finska fo rska
re u töva forskning i skogsfinnarnas kultu r och h isto ria , vilken för närva
rande inte i tillräcklig  grad täck e r denna kultu rs olika delom råden.

H elsingfors den 4 augusti 1988

C. J . G ardberg
Ö verd irek tö r,
sta tsarkeo log

M aija-Liisa H eikinm äki
A vdeln ingsd irek tö rens 

vikarie , b y råch ef

Finland-Samfundet r . f .:1

Fin land-Sam fundet r. f. s tö d e r he lh järtat N ord iska rådets m edlem sför- 
slag enligt vilket N ord iska  m in is terrådet rekom m enderas stöd ja  en fö r
söksverksam het angående forskning om den skogsfm ska kulturen .

F inland-S am fundet an se r förslaget vä lm otiverat och om fattar dess syn 
sätt. F ör sitt eget v idkom m ande önskar sam fundet speciellt understryka  
följande:

Den nutida genera tionen , varken  svenskarna , fin ländarna, norrm ännen 
eller sverigefinnarna känner tillräckligt till skogsfinnarna i Sverige och 
N orge. D et, a tt det såväl i Sverige som  i N orge i å rhundraden  funnits en 
talrik befolkning av finsk härkom st, ä r  fö r m ånga i dag okänt. O ckså denna 
aspekt bö r i allt högre grad beak tas  då  sverigefinnarnas ställning d isku te 
ras.

Det finska sp råket har alltid haft en viktig ställning i Sverige. D et är inte 
bara  ett av m ånga invand rarsp råk , u tan  e tt no rd isk t språk  som  i det 
svenska riket använ ts länge och  som  berö rs  av de sam nord iska språk- och 
ku ltu rkonven tionerna .

F ö r a tt det finska sp råke t i verk ligheten  skall kunna jäm stä llas m ed de 
övriga no rd iska sp råken , b ö r dess ställning speciellt i Sverige stärkas på 
alla möjliga sätt. D en finska befolkningen i Sverige som  uppgår till m ånga 
hundra tusen , har u nder de senaste  åren  börjat fö rena sina k ra fte r för att 
a rbe ta  fö r sitt språks ställning inom  sko lväsendet såväl som  också  i övrigt. 
D essa strävanden  har delvis givit resu lta t. De allra senaste  g lädjeäm nena 
är de finskspråk iga tv -nyhe te rna  och det a tt cen tra len  fö r det finskspråkiga 
fö rsam lingsarbetet understä llts  den svenska kyrkan  och således också 
dennas finansiering. Å andra  sidan anser sverigefinnarna, a tt t. ex. S veri
ges budgetförslag leder till a tt det finska sp råkets ställning försäm ras i

1 Yttrandet ö versa tt frå n  f in sk a .
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grundskolans underv isn ingsprogram  i det s. k. hem språket. A tt m an fo rs
kar i skogsfinnarnas ku ltu r och gör den m era känd har a lltså  också  betydel
se för dagsak tuella  invandrarfrågor, såsom  det i m edlem sförslaget näm ns. 
Sverigefinnarnas m edvetenhet om  denna ku ltu r kunde också  p åverka  de
ras nuvarande g ruppiden tite t: m edvetenheten  om att finnarna länge haft 
och allt fo rtfarande har en viktig ställning som  byggare av det svenska 
sam hället. D enna ställning ger dem  m öjlighet och rä tt till a tt värna om det 
egna sp råket och ku ltu rarve t.

O ckså p lanerna på  e tt m useum  som  en del av F innskogspro jek te t får sitt 
fulla stöd av F in land-Sam fundet. D et kom m er att på ett handgripligt sätt 
föra finnarnas å rhundraden  gam la rö tte r  i Sverige till nutida och fram tida 
generationers kännedom .

H elsingfors den 20 sep tem ber 1988

F inland-Sam fundet

P ertti P esonen  
O rdförande

M artti H äikiö  
V erksam hetsledare

N o r g e

Kultur- og vitenskapsdepartementet:

K ultur- og v iten skapsdepartem en te t stiller seg i u tgangspunktet positiv t 
til forslaget om  et no rd isk  fo rskn ingssam arbeid  om  den  finnskogske kultu
ren.

E m net faller inn u nder kultur- og trad isjonsform id lende forskning, som 
er et av R egjeringens hoved innsatsom råder.

N A V F , som  har det nasjonale koord ineringsansvare t fo r de tte  hoved- 
innsatsom rådet, har p rio rite rt v isse em ner fo r forskningen. E t av disse 
g jelder innvandring  og kulturell iden tite t. D et e r  grunn til å  tro  at forskning 
på den finnskogske ku ltu ren  vil ha  in teresse  i denne sam m enheng, men 
forslaget e r  foreløpig lite konkret.

F o r øvrig v ises til N A V F s u tta le lse  av 2. august 1988 til N ord isk  Råd om 
saken.

O lav N yh a m a r  
B yråsjef

H ans Berg  
F ørstek o n su len t

O slo, 1. sep tem ber 1988
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Norsk kulturråd:

N orsk  ku ltu rråd  har gjennom  en årrekke gitt tilsko tt til bevaring av 
ku ltu rm inner k n y tte t til den  finske innvandring til N orge på 1600-tallet. F ra  
1973 har K u ltu rrådet årlig stø tte t ” F innskogp rosjek te t” , som  ledes av 
M useet G rue tune t, som  har til form ål å  bevare  et rep resen ta tiv t utvalg av 
faste  ku ltu rm inner i Solør finnskoger. A vfolkning og ny næ ringsstruk tu r 
har ført til a t den gam le ” finnskogku ltu ren”  er i ferd m ed å  forsvinne.

K u ltu rråde t er m eget o p p ta tt av at også forskningen innen dette  om rådet 
kan sty rkes, m en vil tilrå  at tilgjengelige m idler b rukes til forskning i 
tilknytning til eksisterende m useer og fo rskn ingsinstitusjoner og ikke til 
oppbygging og adm in istrasjon  av nye.

O slo, 19 sep tem ber 1988

H alvdan  Skard
M ari F iness

Norges allmennvitenskapelige forskningsråd (NAVF):

I det aktuelle forslaget bes det om økonom isk  stø tte  fra N ord isk  M inis
terråd  til et fem års p røvep rosjek t fo r å e tab lere  ” F innskogarnas fo rsk 
nings- och u tb ildn ingscen trum ”  i H ällefors i Ö rebro  län i Sverige. In itia ti
vet e r ta tt i tilknytning til høgskolen  i Ö rebro , og i sep tem ber 1988 skal det 
holdes et nord isk  sym posium , der m an skal gjøre opp sta tus fo r forsknings- 
og u tdanningsv irksom heten  innen det aktuelle feltet.

Forslaget synes i fø rste  rekke å væ re regionalt fundert, i alle fall når det 
gjelder den kultur- og næ ringspolitiske m ålsetningen (kultu rtu rism e etc.). 
D et burde derfor væ re naturlig  m ed e t betydelig  regionalt økonom isk 
engasjem ent. F orskn ingsdelen  har klare nord iske overtoner, og et felles 
finsk-svensk-norsk  engasjem ent i ev t. fo rsknings-prosjek ter vil væ re av 
sto r in teresse  og betydning. Selve em net er ikke så uu tfo rsket som  fo rsla
get kan gi inn trykk  av. D et finnes en del litte ra tu r i alle fall på svensk  side. 
M en kan kan selvsagt ønske  m er om fattende forskning om  dette  em net, og 
en forskning som  i stø rre  grad enn tidligere innebæ rer deltakelse  fra de 
landene det gjelder.

Selve idéen om en m er om fattende forskning på årsakene til denne 
em igrasjonen, akku ltu rasjonsfo rløp , kulturell tilpasning, kontinu ite t 
m. m ., e r abso lu tt s tø tteverd ig . S iden det ikke foreligger konkre te  fo rsk 
n ingsprosjek ter, e r  det ikke mulig å  vurdere  den forskningsm essige gehal
ten  i det hele. M en det bø r påpekes at e t ev t. fo rskn ingssen ter også bø r ta 
sikte på å  ta  m ed seinere  tiders u tvandring  fra Fin land til Sverige, m. a. på 
1960- og 70-tallet. Selv om  de sosiale og h isto riske fo ru tsetn ingene e r ulike
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vil m an kunne kaste  lys over viktige sider ved u tvandring  som  fenom en til 

ulike tider.
K onklusjonen m å bli at selve idéen e r stø tteverd ig , m en det k reves en 

konkretisering  av fo rskn ingsinnholdet, f. eks. de lp ro sjek ter, fo r å kunne 
vurdere tiltaket.

O slo, 8. ju n i 1988

A rne H annevik  
A vdelingsd irek tø r

Tore E llingsen  
F ø rs tek o n su len t

S v e r i g e

Universitets- och högskoleämbetet:

In tresse t fö r forskning och stud ie r i lokalh isto ria  i allm änhet håller på att 
växa. E tt prov är den rappo rt om  forskn ingspro jek te t rö rande Ö rebros 
historia, som  är fogad vid y ttran d e t från  högskolan i Ö rebro  (se nedan). E tt 
förverkligande av m edlem sförslaget om  N ord iska  m in isterrådets stöd för 
forskning om  den skogsfinska ku ltu ren  skulle ligga i linje m ed den berö rda  
allm änna tendensen .

Den skogsfinska m igrationen, i synnerhet till Sverige, ä r  av gam m alt 
datum . Såsom  påpekas såväl i m edlem sförslaget som  i rem issy ttrandena  är 
fenom enet därfö r e tt väsentlig t förem ål fö r forskning och stud ier. D en 
breda allm änhetens kännedom  om  de gam la banden  m ellan F inland och 
Sverige kan fö rb ä ttra s , och  m edvetenheten  om  den skogsfinska kulturens 
särart kan höjas. A v båda de inhäm tade y ttran d en a  fram går a tt inom veten- 
skapligt in tre ssan ta  prob lem , som  är väl läm pade fö r tvärvetenskaplig t 
sam arbete  -  t. ex. i sam verkan  m ellan an tropo loger, etno loger, h isto riker, 
kulturgeografer sam t religions- och språk fo rskare  -  skulle kunna form ule-

Vid y ttran d e t från  högskolan  i Ö rebro  ä r fogad en  redogörelse  fö r hur 
fo rskn ingspro jek te t om  Ö rebros h is to ria  vuxit fram . D etta  ä r  enligt U H Ä :s 
mening e tt go tt exem pel på hu r forskning i lokalh isto ria  kan få en bred 
förankring. V ilket sta rk t lokalt genom slag a rb e te t få tt å terspeglas såväl i 
det redovisade engagem anget av s. k. am atö rfo rskare  som  i det sto ra  
an talet deltagare i den till H ällefors förlagda kursen  om  den tidiga finska 
m igrationen. Av y ttran d e t fram går a tt önskem ål om  likartade ku rser har 
fram förts av L indesberg , T orsby  och H assela .

I y ttran d e t från  högskolan  i Ö rebro  redov isas också  högskolans F inn-



12

skogspro jek t, som  sedan  sin start hösten  1987 fungerar som  en träffpunkt 
fö r forskningen kring den skogsfinska kulturen .

U H Ä  kan inte finna annat än  a tt forskning och stud ier i den skogsfinska 
ku ltu ren  ä r e tt fält som  ä r väl läm pat a tt stöd jas inom  ram en fö r det särskilt 
o rgan iserade nord iska fo rskn ingssam arbete t; i y ttran d e t från  un iversite te t 
i U ppsala  fram hålls a tt skogsfinsk befolkning sedan länge finns både i 
N orge och Sverige.

G enom  de e rfa ren h e te r som  sam lats inom  det fram gångsrika forskn ings
p ro jek te t om  Ö rebros h isto ria , jäm te  F innskogspro jek te t, ä r högskolan i 
Ö rebro  enligt U H Ä :s bedöm ning väl ru s tad  a tt fungera som  rep lipunkt för 
v idare och förd jupade stud ie r i den  skogsfinska ku ltu ren  och dess h istoria. 
D et kunnande och det engagem ang som  h ä r byggts upp  m åste det anses 
väsentlig t a tt ta  till vara.

R egeringen har 1988-07-28 beslu ta t d irektiv  fö r u tredn ing  om  v issa frå 
gor rö rande forskning vid de m indre och m edelsto ra  högskolorna. H uvud
uppgiften ä r a tt göra  en sam lad bedöm ning av vilka å tgärder som  krävs för 
a tt forskning på  eget p rog ram ansvar i rimlig u ts träckn ing  kan bedrivas 
o ckså  vid de m indre och  m edelsto ra  högskolorna. U ppdraget skall redov i
sas senas t den  31 m ars 1989.

M ot bakgrund  av d e tta  uppdrag  kan det rem itterade  m edlem sförslaget 
bedöm as på  tv å  o lika sä tt. D et kan hävdas a tt intill dess att d e tta  uppdrag  
slu tfö rts och dess resu lta t p röva ts  genom  rem iss, bö r m an in te utvidga 
forskningen vid m indre och m edelsto ra  högskolor; m ed en  sådan princip i
ell u tgångspunk borde det slutliga ställn ingstagandet till förslaget anstå .

D et kan em ellertid  också  v ara  rim ligt a tt unders töd ja  en rekom m enda
tion till N ord iska  m in is terrådet, helt i en lighet m ed m edlem sförslaget, som 
går u t p å  stöd till en ” fö rsöksverksam het angående forskning om  den 
skogsfinska k u ltu ren ” . B o rtse tt från  a tt e tt sådan t fö rsök  kan ge erfa renhe
te r  till ledning fö r hu r forskning vid de m indre och m edelsto ra  högskolorna 
i fram tiden  b ö r v ara  uppbyggd, kan de t anses väsentlig t a tt in te även ty ra  
engagem anget och  allm än in tresse t i p ro jek te t genom  a tt uppsk ju ta  ställ
ningstagandet.

U H Ä  finner det senare b e trak te lsesä tte t rim ligare. E n fö rsöksperiod  om 
förslagsvis fem  å r b ö r in ledas. H u vudansvare t b ö r åvila högskolan i Ö re
bro . F ö rsö k e t bö r sy stem atisk t u tvärderas och dokum enteras.

U H Ä  fö reslår sålunda a tt N o rd iska  råd e t rekom m enderar N ord iska  
m in isterrådet a tt stöd ja  en fem årig fö rsöksverksam het angående forskning 
om  den skogsfinska ku ltu ren .

På U H Ä :s vägnar 

A nn-M arie  F urum ark

U ppsala  den  8 augusti 1988

U lf L indgren
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Statens kulturråd:

Forskningen  kring  skogsfinnam a, deras  ku ltu r och  levnadsm önste r har 
pågått som  am atö rfo rskn ingsob jek t sedan  lång tid tillbaka. D ärem ot har 
un iversite tens och högsko lo rnas fo rskn ingsin sa tser varit m ycket b lygsam 
m a, tro ts  m igrationsforskningens b lom string  u n d er 1970-talet.

Infly ttn ingen från  F in land  till de ö stn o rsk a  och m ellansvenska skogsom 
rådena  u nder 1500- och 1600-talet m edförde m ånga in tre ssan ta  fö re tee lse r 
som  m igrationsfenom en. Spridningen av sved jeb ruket ä r  e tt sådan t exem 
pel. T y v ärr ä r  kunskapen  om  den skogsfinska ku ltu ren  m ycket liten u tan 
fö r finnm arksom rådet.

D et ä r  därfö r g lädjande a tt finnskogskolon isationen  och  finnkultu ren  nu 
ak tualisera ts  i un iversite tsvärlden  genom  d e t 1987 s ta rtade  finnskogspro- 
jek te t i H ällefors som  p lanera ts vid Institu tionen  fö r hum aniora vid hög
skolan i Ö rebro .

D et är också  positiv t a tt m an m arkerar den nord iska  aspek ten  bl. a. 
genom  d e t sym posium  som  arrangeras hösten  1988 i H ällefors. Till sym po
siet inbjuds y rkes- och fritid sfo rskare , rep re sen tan te r fö r forsknings- och 
un iversite tsadm in istra tion  m ed anknytn ing  till finnskogsforskning och 
finnskogskultu r från  F in land , N orge och  Sverige.

E tt v idgat sam arbete  m ellan de nord iska  länderna  bö r också  kunna 
u tveck las när d e t gäller ku ltu r-tu rism en . F innskogsp ro jek te t kan här vara  
en av b itarna  i e tt fo r tsa tt u tveck la t engagem ang i de no rd iska  länderna. 
F ö r a tt skapa  e tt s tö rre  in tresse  fö r ku ltu r-tu rism frågor i de nord iska 
länderna  ä r N ord iska  m in isterrådets engagem ang av s tö rs ta  vikt.

D et är em ellertid  tv ek sam t om  nya  in s titu tioner skall byggas m ed stöd 
från  N ord iska  m in is terrådet. E tt ekonom isk t huvudansvar b ö r ligga regio
nalt/lokalt. E tt p ro jek tstöd  fö r a tt p röva  kon tak tvägar och  arbetsm odeller 
inom  ram en fö r F innskogsp ro jek te t b ö r kunna ge värdefu lla  erfarenheter. 
K u ltu rrådet vill d ä rfö r stä lla  sig bakom  förslaget a tt N ord iska  råde t rekom 
m enderar N ord iska  m in isterrådet a tt s töd ja  en fö rsöksverksam het angå
ende forskning om  den  skogsfinska ku ltu ren .

S tockholm  den  22 augusti 1988

G öran L ö fdah l
G udrun W ikström

Uppsala universitet:

E tt p ro jek t om  skogsfinsk  ku ltu r h a r u p penbara  fö rdelar:
1 M an kan s tu d e ra  ku lturm öten  över m ycke t lång tid  från  tidigt 1600-tal
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och fram  till nutid . E tt sådan t långt tid sperspek tiv  vid ku ltu rm ötesstu - 
d ier ä r  unikt.

2 P ro jek te t ä r  m ycket läm pat fö r e tt nordiskt sam arbete  eftersom  skogs- 
finsk befolkning sedan  länge b o tt både i N orge och Sverige.

3 P ro jek te t ä r  väl läm pat för e tt tvärvetenskap lig t sam arbete  mellan 
h is to riker, etno loger, geografer, språk- och relig ionsvetare.

4 E n m inorite tsprob lem atik  kan  s tuderas över en så  lång tid  som  är unik 
inom  m inoritetsforskning.

U ppsala den 17 jun i 1988

A nders G ustavsson  
P ro fesso r i etnologi

Högskolan i Örebro:

H ögskolan i Ö rebro  de la r bedöm ningen att den  skogsfinska m igrationen 
ä r e tt s tud ieobjek t som  kan  belysa  såväl inom vetenskaplig t in tressan ta  
p roblem  som  dagsak tuella  invandrarfrågor. De positiva regionalpolitiska 
effek terna av iden tite tshö jande ku ltu rin sa tse r i bygder som  drabbats av 
om ställn ingar i näringslivet bö r också  fram hållas. Som  förslagsställarna 
påpekar ökar fö ru tsä ttn ingarna  för sysselsättn ingsbefräm jande k u ltu rtu 
rism , m en flera  fä rska  undersökn ingar gör dessu tom  troligt a tt e tt ökat 
sjä lvm edvetande på  sikt b lir den  s tö rs ta  v insten  av  lokala kultu rsatsn ingar.

D et var främ st av d e tta  sistnäm nda skäl som  högskolan i Ö rebro  i 
sam arbete  m ed dåvarande sty relsen  fö r U ppsala  högskoleregion bestäm de 
sig för a tt u n dersöka  in tre sse t fö r en kurs om  den tidiga finska m igrationen 
till den krisd rabbade bergslagskom m unen H ällefors. R esu lta te t överträffa
de alla fö rväntn ingar. I den kom m un som  u tpeka ts  som  den  där befolkning
en har de säm sta  akadem iska  trad itio n ern a  reg istrerades 79 deltagare till en 
tv å  term iner lång k v artsfa rtsku rs. Inför s ta rten  av den andra  term inen 
k v ars tå r e tt sex tio tal de ltagare , som  nu u nder handledning och m ed stöd  av 
m etodsem inarier skall o m sä tta  sina nyvunna teo re tisk a  insik ter i egna 
undersökningar. Vi kan  tän k a  oss e tt p a r kom plem enterande förklaringar 
till denna fram gång.

F ö r det fö rs ta  ä r  det uppenbart a tt äm net in tressera r en bred  allm änhet i 
de skogsfinska om rådena. Som  fram går av förslaget har L udv ika  kom m un 
redan bestäm t sig fö r a tt följa H ällefors exem pel och från  flera and ra  håll 
har m an till högskolan  i Ö rebro  u ttry ck t önskem ål om  hjälp att s ta rta  
likartade verksam heter: L indesberg , T orsby  och H assela.

F ö r det and ra  bygger kursens inrik tn ing och uppläggning på  en tioårig 
e rfarenhet av lokalh isto risk  b reddverksam het inom  p ro jek te t Ö rebro  H is
toria. Vid högskolan i Ö rebro  finns en väl upparbe tad  — och i akadem iska 
sam m anhang m ycket ovanlig — kom petens a tt ta  tillvara  och u tveck la  de
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ofta om fattande m en osystem atiska  kunskaper som  återfinns b land en 
heterogen sam ling ” am atö rfo rsk a re” .

K ursen  i H ällefors ä r  em ellertid  b ara  en del -  om  än cen tra l -  i det 
F innskogspro jek t som  sedan hösten  1987 bedrivs vid högskolan i Ö rebro . 
P ro jek tet har också  am bitionen  a tt fungera som  en träffpunkt för de ensk il
da forskn ingsinsa tser kring den skogsfinska problem atiken  som  utförs runt 
om i N orden . D ärfö r har e tt m ycket om fattande kon tak tnät up p rä tta ts  med 
svenska, no rska  och finska fo rskare  och institu tioner. D et sto ra  in tresse t 
för det sym posium  i äm net som  högskolan m ed stöd av N ord iska  rådet 
a rrangerar 2 1 -2 3  sep tem ber i H ällefors ind ikerar e tt u tb re tt behov av 
sam ordning och erfa ren h e tsu tb y te  på  d e tta  forskn ingsfält. F ö r högskolan i 
Ö rebro  har de nord iska k o n tak te rna  bl. a. m edfört början  till e tt o rgan ise
rat sam arbete  m ed un iversite te t i T am m erfors, där e rfa renhe te rna  från  vår 
lokalh isto riska bredd  verksam het spelar en viktig roll.

H ögskolan  i Ö rebro  vill sam m anfattn ingsv is u tta la  e tt k raftfu llt stöd  för 
m edlem sforslaget i N o rd iska  rådet om  stöd till forskning angående den 
skogsfinska ku ltu ren . Vi vill o ckså  påm inna om den resu rs högskolan i 
Ö rebro  kan kom m a a tt u tgö ra i en sådan satsning.

Ö rebro  den 28 ju li 1988

A nders S ten ing

Thord S tröm berg

Humanistisk-samhällsvetenskapliga forskningsrådet (HSFR):

D en skogsfinska ku ltu ren  erb juder, som  påpekas i m edlem sförslaget, 
fo rskningsuppgifter av in tresse . H um anis tisk-sam hällsvetenskapliga fo rsk 
n ingsrådet (H SFR ) s töder det förslag till in rä ttande  av ett F innskogarnas 
forsknings- och u tb ildn ingscentrum  som  föreligger. H S F R  m enar vidare i 
likhet m ed fö rslagsstä llarna  a tt den skogsfinska ku ltu ren  b ö r ses som  en 
gem ensam  nord isk  angelägenhet och finner förslaget om e tt in ternord isk t 
engagem ang vara  en god lösning.

B o Särlvik

Stockholm  den  21 ju li 1988

T orsten  A u g re ll
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I förslaget påpekas m ycket riktigt a tt d e t inom  m odern  forskning ägnats 
föga uppm ärksam het å t det h is to riska  m igrationsfenom enet utfly ttn ingen 
från de finska cen tra la  g ranskogsom rådena till m otsvarande de la r i Sverige 
och N orge. D e senaste  åren  har dock flera fa ltsem inarier och sym posier 
om  skogsfinnarnas ku ltu r i Skandinavien  ano rdna ts och därigenom  har en 
b ro  slagits m ellan äldre och nyare forskning. E tt annat viktigt kon sta te ran 
de i förslaget ä r  a tt de särd rag  som  g jort den skogsflnska ku ltu ren  unik och 
haft betydelse för g ruppens e tn iska  iden tite t inneslu ter v itala p rob lem ställ
ningar, vilka kan ha sto r ak tualite t fö r de p rocesser som  pågår idag med 
anknytn ing  till invandring från  Finland till Sverige överhuvudtaget.

V åra källor och befintliga kunskaper om  den h is to riska  invandringen är 
m era be tydande än  vad som  kom m er till u ttryck  i fo rskn ingsrapporter och 
publikationer. D et finns idag en  rad frågeställn ingar som  kan appliceras på 
fram tagen inform ation av äldre datum  m ed vetenskaplig t värde. Sam tidigt 
kan m an u r de tta  m aterial härleda  m oderna och  angelägna problem ställ
n ingar re levan ta  för m igrationsforskningen i allm änhet.

F ö r N ord iska  m useet h a r ak tualiserandet av de p laner (främ st de m ed 
forskningsm ässig  anknytn ing), som  u tveck la ts i förslaget om  ett F innsko 
garnas forsknings- och  u tb ildn ingsen trum  i H ällefors, en icke oväsentlig  
be tydelse . I m useet finns e tt s to rt dokum entationsm aterial (i form  av 
tex te r, förem ål, teckn ingar, fo tografier och  ned tecknade m elodier) av y t
te rs t hög kvalite t som  b e rö r de svenska  skogsfinnarnas ku ltu r som  den 
tedde sig u nder 1800-talet. B land m useets tjän tem än  fanns det tidigare flera 
fo rskare  (varav  N ils K eyland  ä r den nam nkunnigaste) som  har gjort b e ty 
dande in sa tse r vid u tfo rskande t av skogsfinnarnas ku ltu r. Inom  m useets 
fö rlagsverksam het avspeglas också  d e tta  in tresse  m ed bl. a. utgivning av 
tv å  vetenskapliga p rod u k ter ägnade helt å t skogsfinnarna.

Slutligen kan också  påpekas a tt inom  m useets dokum entations- och 
forskningsprogram  vad gäller invand rarku ltu re r, finns det inslag som  rö r 
finsk invandring -  d e t gäller finnarna  i H ällefors e fter 1945 .1 e tt pågående 
ex te rn t p ro jek t som  rö r företags- och sam hällsom vandlingen i bl. a. H älle
fors under efterkrigstiden  s tu d e ra r en  tjänstem an  vid m useet den  kulturella 
gem enskapen  och iden tite ten  i b rukso rten . H ä r u tgör de finska invandrar
na en väsentlig  grupp.

M ed hänvisning till vad som  näm nts ovan  se r N ord iska  m useet m ycket 
positiv t på  m edlem sförslaget om  stöd  till forskning angående den skogs- 
finska ku ltu ren . Vi ser också  fram  em ot u tveck landet av forskningsinfor
m ation m ellan p ro fessionella  och am atö rfo rskare  och hoppas i sam m an
hanget få  fram  nya perspek tiv  på  vårt befintliga, äldre m aterial.

M åtyás S zabó  
T .f. styresman

Nordiska museet:

Stockholm  den 15 augusti 1988
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Folkbildn ingsförbundet tills ty rker förslaget om  stöd  till en fö rsöksverk 
sam het m ed forskning om  den skogsfinska kultu ren .

I sam m anhanget vill fö rbunde t påpeka a tt am atörforskning  och  ” gräv 
där du stå r-c irk la r”  inom  stud iefö rbunden  kan vara  värdefulla kom ple
m ent till forskn ing  inom  de tta  om råde.

S tockholm  den 24 o k to b er 1988

Folkbildn ingsförbundet 

P eter E ngberg
Enligt uppdrag 
Susanne L jung

Folkbildningsförbundet:

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1989181920
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A 832/s
SU P P L E M E N T

Medlemsförslag

om ökade nordiska insatser inom barn- och 
familjepolitiken
(V äckt av D orte B ennedsen , Ilkka-C hristian  B jörklund, E idur G udnason, 
K jell M agne F redheim , L illi G yldenkilde, Sakari K nuuttila , G rethe  
Lundb lad  och Lena  Öhrsvik)

B IL A G A  I

Y ttranden  över m ed lem sförslaget 

Nordiska hälsovårdshögskolan:

B arns och barnfam iljers behov är viktiga in tresseom råden  för e tt väl
färdssam hälle  och fam iljepolitiken är e tt kraftfu llt s ty rinstrum en t fö r jäm - 
likhetssträvanden . S jälvklart ä r  den politiska viljan avgörande fö r hur 
dessa  frågor d rives, m en b ehove t av basa la  kunskaper om  fam iljernas 
h isto riska och ak tuella  levnadsförhållanden  ä r därfö r inte m indre väsen t
lig. Forskn ing  på  om rådet pågår också  på m ånga håll i N o rden , dock i 
huvudsak  m ed begränsade  m ålsättn ingar och popu la tioner. E n stak a  sam 
nord iska p ro jek t pågår, t. ex. B A S U N -pro jek tet och N ord iska  hälsovårds- 
högskolans (N H V ) p ro jek t om barns hälsa.

F rån  det sistnäm nda, som  har en bred  socialpolitisk  infallsvinkel, har 
redan  pub licera ts en rad  rap p o rte r, som  jäm fö r och ana ly sera r förhållan
den i de nord iska  länderna , t. ex . om  barns hälsa , om  sam hälleligt stöd åt 
handikappade barn , om  fam iljen i vä lfärdssta ten  (doktorsavhandling). F le 
ra  and ra  rap p o rte r är på väg, t. ex . om  barn  och barnfam iljer i N orden , om 
handikappade barn  i vä lfärdssam hälle t och om  barn  och livskvalitet i 
N orden.

E rfa ren h e te rn a  från  d essa  och  andra  stud ier v isar a tt det redan  finns 
m ycket kunskap  om  barn , t. ex. när det gäller sjukdom  och död , det sociala 
arvet, lekm iljö, skolm iljö. V ad som  saknas på  d essa  om råden  är fram för 
allt sam ordning och därm ed m öjligheter a tt jäm fö ra  länderna. D essutom  
saknas nästan  helt forskn ing  u r e tt barn- och e tt he lhetsperspek tiv . R esul
ta ten  från stud ierna  visar också  klart a tt det finns anledning att skilja på 
kvan tita tiva  och kvalita tiva m ått; det ä r  m ed and ra  ord  inte självklart a tt 
barns välbefinnande stim uleras genom  a tt ge fö rä ld ra rna  b ä ttre  ekonom i 
och social service. I alla händelser ä r  det inte tillräckligt.
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En fo rtsättn ing  av N H V :s projekt p laneras därför a tt inrik tas ännu m er 
på  kvalita tiva asp ek te r av välfärden sam t på barn  i v issa  riskm iljöer.

K unskaperna  från  p ro jek ten  används redan  i N H V :s reguljära underv is
ning, fram för allt i ku rsen  i socialped iatrik , som  rik ta r sig till o lika y rkeska
tegorier som  i de nord iska länderna sysslar m ed barn , t ex läkare, s jukskö
te rsko r, psykologer, socia larbetare , lä rare , tand läkare  och lek terapeu ter.

F ö r genom förandet av de förslag som  i rem issen rik tas till N ord iska 
m in isterrådet kan N H V  således a tt i sin egenskap av sam nordisk  institu 
tion m ed e tt redan ak tiv t engagem ang på om rådet, kom m a att spela en 
viktig roll både som  sam ordnare  av nord iska p ro jek t och som  centrum  för 
spridning av resu lta ten  i sin utbildning av olika personalgrupper.

G öteborg  den 29 augusti 1988

L ennart K öhler  
Professor, rektor

Nordiske socionomforbunds samarbejdskomité (NSK):

N SK  e r enig i, at spørgsm ålet om børn  och børnefam iliernes 
opvæ kstv ilkår sam t udviklingen i socialpolitikken er m eget væ sentligt at få 
behandle t på e t fælles nord isk  plan. Bl. a. den  in ternationale  kongres har 
v ist, a t der er en socialpolitisk  udvikling i verden  bo rt fra  de færdige 
løsningers m odel, m en i re tn ing a f  at m ennesket skal have stø rre  m edspil i 
løsning a f  sine sociale prob lem er. D en debat e r  ikke i tilstræ kkelig  grad 
kom m et igang på nord isk  plan . D e nord iske lande har m ed deres erfaringer 
inden for velfungerende velfæ rdssam fund ansvar for at tage del i denne 
debat.

N SK  finder det betydningsfu ld t, at det sker en beskrivelse  a f  sm åbørns
fam iliernes v ilkår i N o rden . E n sådan beskrivelse  er a f  afgørende betyd 
ning fo r en bred  deba t m ellem  de forskellige faggrupper, der a rbejder m ed 
sm åbørnsfam ilier, brugerne og politikere inden for socialpolitik. N SK  skal 
pege på, a t besk rivelserne  kom m er til a t om fatte  såvel den fak tiske daglig
dag som  de optim ale forhold , lovgivning og socialpolitiske tiltag giver 
mulighed for. Endelig vil det væ re a f betydning, at arbejdsm arkedets og 
fagbevæ gelsens rolle for sm åbørnsfam ilier b liver besk revet.

D et b liver i de nord iske lande fo rsket i sociale forhold , m en egentlig 
forskning inden for socialt arbejde og det sociale arbejdes påv irkningsm u
ligheder savner e fte r N S K ’s opfa tte lse  en tilstræ kkelig  forskningsm æ ssig 
bevågenhed . N S K  vil anbefale in itia tivet om  erfaringsudveksling  og sam 
arbejde m ellem  de nord iske fo rskn ingscen tre  om kring børn  og børns 
opvæ kstv ilkår. N SK  skal dog fo reslå , at erfaring fra prak tisk  arbejde



3

træ kkes ind i forskningen så ledes, at der fo rskes i p rak tisk  socialt arbejde 
og dets udvikling. D ette  vil sikre den nødvendige vekselv irkning m ellem  
forskere  og p rak tikere .

E ndvidere skal N S K  anbefale , a t p rak tikere  deltager i p lanlæ gningen a f 
fo rskningsindsats. D et e r  vigtigt fo r den frem tidige udvikling a f det sociale 
arbejde, a t forskningen bliver tæ tte re  re la te re t til de p rob lem er, barnet, 
børnefam ilierne og den  p rak tisk  arbejdende socialrådgiver stå r over for i 
dagligdagen.

I vurderingen  af, hvordan  de nord iske lande h jæ lper børn  og børnefam i
lierne m ed sæ rligt behov , skal N S K  frem hæ ve, at vurderingen også kom 
m er til a t om fatte  eksem pler fra fam iliernes dagligdag og fra  det prak tiske 
behandlingsarbejde. B eskrivelsen  a f even tuelle  forskelle m ellem  lovens 
bogstav  og de p rak tiske  m uligheder, som  fam ilierne ree lt kan gøre brug af, 
e r nødvendig fo r a t fo rstå  bø rns og børnefam iliers vilkår.

N SK  finder det vigtigt -  og spæ ndende -  at der i de nordiske lande 
bliver taget fat på en m ålsæ tningsdebat. I de nordiske socionom forbund 
pågår der en debat om  behovet fo r en æ ndret m ålsæ tning. F ra  det daglige 
arbejde er no rd iske socionom er bev idste  om , at fæ rdigsyede løsninger og 
institu tioner på m ange m åder kan lam m e brugerne a f  de sociale serv ice
funk tioner. D er e r  behov fo r en socialpolitik , som  s ty rker b rugeren , sty r
ker det lokale sam fund og det sociale sam spil.

N S K  e r in te resse re t i a t a rbejde v idere  m ed de p roblem er, som  forslaget 
lægger op til. N S K  kan væ re til rådighed fo r N ord isk  Råd m ed hensyn  til at 
fo reslå  re sso u rcep e rso n e r og erfaringsom råder, som  kan beskrive de p ro 
b lem er, som  N SK  her h a r peget på.

D et e r  vigtigt for N SK  at frem hæ ve, a t in teressen  fo r p ro jek te t sker ud 
fra den socialpolitiske in te resse  og for det sociale arbejdes udvikling, som  
er en vigtig h jø rnesten  i alle de nord iske landes socionom forbunds faglige 
arbejde.

K øbenhavn , den 29. august 1988

K urt Eriksen  
F orm and

D a n m a r k  

Socialministeriet:

Den danske regering læ gger sto r væ gt på  at fo rbedre børn  og unges 
livskvalitet sam t at sty rke  børnefam iliernes stilling i sam fundet.

E t udvalg u nder Socialm in isterie t afgav således i feb ruar 1988 en be
tæ nkning indholdende en p rio rite re t plan  b l.a . om  udearbejdende foræld-

† l - A  832/s S upplem ent
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res m ulighed fo r a t passe deres syge børn , fo rbedrede  frip ladsreg ler i 
dag institu tioner, s tø rre  foræ ldreindflydelse i dag institu tioner og m ulighed 
fo r a t udføre forsøgs- og udviklingsarbejde inden for dagtilbudsom rådet.

E ndv idere  kan op lyses, a t den  danske regering i m arts 1988 har udsend t 
en  handlingsplan til frem m e a f bø rns v ilkår, som  bygger på  følgende 
generelle mål for børnepolitikken:
-  børn  skal have en stabil og tæ t k on tak t til deres fo ræ ldre,
-  de skal kunne leve som  børn ,
-  børn  skal kunne tage del i sam fundslivet,
-  børn  skal også have ansvar, og
-  børn skal kunne leve et sundt liv.

H ertil kom m er, a t der fo r nylig e r  nedsa t et udvalg, d e r skal revurdere  
b is tandslovens regler om  bø rn  og unge, særlig m ed henblik  på  re tss ik k er
heden. U dvalget fo rven tes a t afslu tte  sit arbejde i løbet a f  2 år.

E ndv idere  e r  nedsat et tvæ rm in isterie lt udvalg under Socialm inisteriet, 
som  h a r til opgave at følge de enkelte  m in isteriers lovforslag og andre 
initia tiver m ed henblik  p å  a t fo rbedre  bø rns dagligdag og skabe stø rre  
helhed i børns dagligdag.

D et danske socialm inisterium  e r åben t over fo r e t fæ lles no rd isk  p ro jek t i 
den besk revne retn ing for a t stryke  indsa tsen  indenfor børne- og fam iliepo
litik, således som  det også e r  frem lagt i det nord iske sam arbejdsprogram  
fo r social- og sundhedssek to ren . A f prioritetringsm æ ssige grunde skal 
forslaget dog vurderes i nøje sam m enhæ ng m ed andre forslag i nordisk  

regie.

K øbenhavn , den  29. august 1988

Lis W itsø

Amtsrådsforeningen i Danmark:

I den anledning skal A m tsrådsforen ingen  m eddele, at m an ikke har 
bem æ rkninger til fo rslaget. Ide t der ikke har væ ret lejlighed til a t forelægge 
sagen fo r A m tsrådsforen ingens politiske organer vil m an even tue lt vende 

tilbage til sagen.

K øbenhavn , den 29. august 1988

N iels F innem ann
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Den Almindelige Danske Lægeforening:

En lægelig arbejdsgruppe u nder L æ geforeningens hygiejnekom ité har 
for nylig fo re taget en analyse, som  viser, at den m anglende sundhed  b landt 
børn  og unge fø rst og frem m est sky ldes psyko-sociale  p rob lem er i fo rb in
delse m ed m anglende socia lt ne tvæ rk  og dårlig  triv se l i skole, institu tion  
eller hjem . L æ geforeningen anbefa ler en udbygget og op rus te t fo rebyggen
de indsats over fo r børn  og unges sam lede livssituation . B ørn og unge bør 
behandles som  hele m ennesker m ed krav på  e t m eningsfuld og sam m en
hæ ngende liv inden fo r ram m erne af de voksnes sam fund.

Læ geforeningen kan således tilslu tte  sig m edlem sforslaget, h erunder de 
dele af de t, som  tager sigte på o v ero rdne t socialm edicinsk  kortlæ gning og 
erfaringsudveksling . S undhedsvæ senet b ø r også re tte  sine ydelser m od 
befolkningsgrupper.

K øbenhavn , den  9. sep tem ber 1988

Claës H agström

Kommunernes Landsforening:

K om m unernes L andsforen ing  kan til det sam lede forslag ud tale , at 
landsforeningen ikke har bem æ rkn inger til d e tte , m en at landsforeningen 
kan tils lu tte  sig forslagets hovedsig te om  a t fo rstæ rke forskningen om 
børnefam iliernes v ilkår og om  at fo rstæ rke  ud b y tte t a f  de erfaringer og 
inform ationer, d e r gøres i forskningen og i a rbejdet m ed børn  og bø rnefa
m iliernes v ilkår i de no rd iske lande.

F å r N ord isk  R åd, i den v idere behandling a f fo rslaget, behov fo r konkre
te oplysn inger vedrø rende danske , kom m unale fo rho ld , e r  landsforeningen 
gerne behjæ lpelig m ed at frem skaffe sådanne.

E ske G roes

Ole T. A ndersen

K øbenhavn , den 6. ju n i 1988
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Skole og Samfund:

D et frem sendte m edlem sforslag indeholder mange positive og vigtige 
tanker, in ten tioner og forslag , der alle skønnes at kunne m edvirke til 
opnåelse a f  m ålet ” M edborgarnas N o rd en ” . Således kan Skole og Sam 
fund anbefale de frem førte henstillinger og rekom m andationer v ideresendt 
fra N ord isk  Råd til N ord iske m in isterråd , m ed følgende bem æ rkning: 

Foreningen ønsker at pege på vigtigheden af, at også undersøgelser/ 
kortlæ gninger -  m ed det form ål at m indske uligheder i nord iske børns 
m uligheder fo r at opnå lige adgang til undervisning og uddannelse  — indgår 
i m aterialet.

K øbenhavn , den 20. august 1988

H eino B enzen  
Landsformand

P eter Bach  

S ek re te ria ts led er

Børne- og Ungdomspædagogernes Landsforbund har i skrivelse den 19 
sep tem ber 1988 fö rk la ra t sig stödja  m ed lem sförslaget.

Socialpolitisk Forening:

Foreningen h ilser m ed glæde at denne em nekreds e r  taget op a f rådet. 
På grundlag a f  kendskab  til de d rø fte lser om  denne em nek reds, som 

m ange a f fo reningens m edlem m ar er involveret i, skal vi træ kke en ræ kke 
om råder frem , som  det e fter foreningens m ening vil væ re a f betydning, at 
rådet indrager i sit arbejde m ed forslaget. D er vil på  grund a f em nekred
sens om fang væ re tale om  et begræ nset udvalg a f  de synspunk ter, der kan 
kom m e på tale.
-  Sam fundet m å sende klare signaler om  sin holdning til bøm epo litiske  

spørgsm ål. Det indebæ rer for eksem pel, at der hvert å r  i tron talen  
kom m er en børnepolitisk  ud talelse , ligesom  der ved alle lovudkast, der 
kan berø re  bø rnenes og fam iliernes verden i b redeste  fo rstand , skal 
tages stilling til, om de vil væ re til gavn for børnene.

-  Spørgsm ålet om et bø rneom bud eller en lignende foranstaltn ing  skal 
afklares.

-  Da d e r ikke e r noget, d e r ty d er på , a t fam ilien som  opvæ kstm iljø  vil 
bryde sam m en, skal dens isolation og økonom iske bundethed  løsnes, så 
den i højere grad kan d isponere frit og derved  give børnene m indre 
fastlåste  opvæ kstv ilkår. Fam ilien hviler i for høj grad på aftaler, d er er
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fo r lidt fæ llesskab i den , hvilket gør den m indre stabil -  til skade for 
børnene.

-  Spørgsm ålet om  barse lso rlovens om fang og fordeling b ø r tages op. En 
væ sentlig  forlæ ngelse kan be tyde  en  svæ kkelse a f  kv indens frigørelse. 
En anden  m ulighed er om sorgsdage, der kan  fordeles p å  foræ ldrene 
efter behov  og o v er e t læ ngere årem ål, hvorved  også pasning a f syge 
børn  kan klares.

-  O ver for den skep tiske  holdning til in s titu tioner -  herunder dag institu 
tioner -  m å d e t fastho ldes , a t d e t store  og i m ange tilfæ lde velfungeren
de institu tionssystem  m ed den  nuvæ rende sam fundsstruk tu r ikke kan 
afvikles foreløbigt. De skal udvikle sig fra at væ re lukkede ” ø ste rsin sti
tu tio n e r’ til a t væ re ” ne tin stitu tio n e r” , åbne t m od lokalsam fundet, på 
linje m ed og i sam arbejde m ed fo ræ ldrerne og alle de øvrige tilbud. I 
in stitu tionerne skal det enkelte  barn  ikke have k on tak t til fo r mange 
voksne. D et skal holdes fas t i en v o ksenkon tak t, hvor det får opgaver at 
løse. U nderv isn ingsprogram m er e r dog m indre væ sentlige.

-  P rob lem erne om kring arbejdsløses børn  på  dag institu tioner m å løses 
fleksibelt.

-  De foræ ldre, der k la re r at have børnene hjem m e i stede t for at anbringe 
dem  uden  fo r h jem m et, sam t de fam ilier, d er har børn  i fam iliepleje, skal 

aflastes, fo r eksem pel gennem  aflastn ingsinstitu tioner.
-  Spørgsm ålet om  børns sygdom  skal tages op , ikke m indst i forbindelse 

m ed dag institu tionerne , hvor bø rn  e r syv gange m ere syge end hjem m e- 
passede børn .

-  Ikke alene m edarbejdernes specialiserede v iden skal anvendes i fo rb in
delse m ed arbejdet m ed børn , m en fo r eksem pel også børnens egen og 
fo ræ ldrein itia tiver, m en væ re åben t for dem , selv om de t kan være 
besvæ rligt.

-  D et ydre ram m er, som  lokalm iljøerne rum m er, skal udny ttes bedre . D et 
gæ lder sko ler, sognegårde, dag institu tioner m. v.
O venstående p u n k te r h ø re r h jem m e i d e t sam fund, vi ken d er i dag. D et 

vil u tv iv lsom t æ ndre sig hurtig t, fo r eksem pel som  følge a f inform atikken, 
og i denne sam m enhæ ng m å vi p røve  a t tæ nke læ ngere end vore fo rudsæ t
ninger. D er vil im idlertid  stadig væ re brug fo r fokus på  lokalsam fundet og 
fo r at gå på  tvæ rs — ikke alene a f sek to rg ræ nser, m en også a f  faggræ nser 
og genera tionsgræ nser og på  tvæ rs a f  skellet m ellem  privat og offentligt — 
alt sam m en for at tjene barn e ts  tarv .

K øbenhavn , den 26. august 1988

På forre tn ingsudvalgets vegne

H . C. R asm ussen  
L andsfo rm an d
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Børnesagens fællesråd:

B ørnesagens fæ llesråd har m ed glæde gennem gået m edlem sforslaget til 
N ord isk  Råd: ” Om ökade nord iska in sa tse r inom  barn- och fam iljepoliti- 
k e n .”  F orho ldene, som  de e r b esk rev e t, e r  også F æ llesrådets opfatte lse  af 
børns v ilkår i D anm ark , og vi ser frem  til, a t de stillede forslag bliver 
frem sat i N ord isk  Råd.

V alby, den 10 august 1988

B ørnesagens fæ llesråd

Inger E ngberg  
F orm and

De Danske Husmoderforeninger (DDH):

I erkendelse  af, at fo r at kunne fo rbedre børn  og unges forhold i daglig
dagen, e r  det nødvendigt a t tilbyde foræ ldrene (og her isæ r m ødrene) 
tryghed indenfor økonom ien, god social service och stø tte .

D ette  em ne har væ ret D D H ’s sto re  arbejdsom råde i mange år. D erfor 
kæ m per vi, som  N orges H usm orforen ing  fo r en forhandlingsret. Vi er 
D anm arks stø rste  kvindeforening og kan derfor kræ ve a t blive hørt.

Vi m ener, at det e r  en dem okratisk  re ttighed , at D D H  nu e fter næ sten  70 
års arbejde for at fo rbedre kernefam iliens v ilkår, har forhandlingsret i 
sager, som  ved rø rer den gruppe m ennesker, som  p lejer og passer deres 
børn , handicappede og æ ldre udenfo r in stitu tioner. D a denne gruppe 
desvæ rre b liver m indre og m indre, k ræ ver vi at få indflytelse på deres 

problem er.
D DH  m ener, de tte  kan opnås ved bl. a.
at skabe ligestilling m ellem  børnefam ilierne uanse t valg af pasningsform . 

Se vedlagte skitseforslag  (Bihang).
S ikkerhed fo r de unge foræ ldres tilbagevenden  til arbejdsm arkedet efter 

at have passe t deres børn  i nogle å r  gennem  garanteret efteruddannelse .
S tø tte  til de nye foræ ldrerne gennem  sundhedsp le jersker o. lign. isæ r i 

den første  tid. M ange unge fo ræ ld rer e r  selv vokset op uden den trad itio 
nelle søskendero lle  og stå r held frem m ed over for et lille barns krav og 
behov. O plysning gennem  tilbud om kurser.

A ngående lovgivningen om  tvangsfjernelser. Socialm inisteren  har ned
sat e t udvalg fo r at se på bø rneres re ttigheder i d isse sager, som  der er alt 
for m ange af. N ord isk  R åd b ø r und erre tte s  om  resu lta te t fra de tte  udvalgs 
arbejde.

A nita  Juncker-Jφrgensen  
L an dsfo rm and

K øbenhavn , den 22. august 1988
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B l H A N  G

En skitseoplæg vedr. en ydelse til familier med børn fra 0 —6 år

1. Fam ilieydelse b ø r væ re i s tø rre lseso rdenen : 
kr. 45000 til hvert barn  fra 0 (1/2)—2 år
kr. 30000 til hvert barn  fra 3 - 6  år,
bem æ rkning: 1/2 år: de m ødre, som  m odtager barselsdagpenge eller

fuld løn i barse lso rlovsperioden  etc.
0 år: de m ødre, som  er på b istandsh jæ lp , e r  studerende 
etc.

B egrundelse: beløpet m å væ re rim eligt s to rt, så fo ræ ldrene/foræ ldre
parten  stilles overfo r et rim eligt frit valg m ellem  fo r
æ ldre- e ller institu tionspasn ing .

2. som  bør væ re skatteplig tig ,
begrundelse: de stæ rkeste  skuldre bø r bæ re m est.

3. men sam tidig ikke så s to r, at det b liver en økonom isk  fo rtjeneste  at gå 
hjem m e.

B em æ rkning: det tæ nkes her såvel på fø rm in d sked e  m aterielle  udg if
ter  som b espare lse r ved repara tioner og vedligeholdelse, men ikke på 
glæ den  derved .

4. D er skal ydes fuld betaling fo r institu tionspasn ing ,
begrundelse: når fam ilien få r et stø rre  beløb til hvert barn , må de

sam tidig spare det offentlige fo r de væ sentligste udgif
te r til sm åbørnspasning.

5. som  er skattefrad ragsbere ttige t op til børneydelsens beløp.
5. begrundelse: derved  vil foræ ldrene blive stæ rkt in teresserede  i såvel

billige som  gode institu tioner.
6. sam fundets tilskud til in stitu tioner bo rtfa lder i princippet,

begrundelse: b rugerbetaling .

E kstrak t a f  rappo rt om 3 -1 4  års bø rns ønsker, frem kaldt gennem  en 
design-in proces.

U darbejdet til Socialm inisteriet til brug for arbejdet i U dvalget om børns 
dagligdag a f M A A , Ph. D. A ase E rik sen , K øbenhavn .

D ette er en beskrivelse  a f  bø rns ønsker om , hvad de helst vil foretage 
sig, før de begynder i skole og d erefter e fte r sko ledagens afslutning. Det er 
ikke en videnskabelig  rapport.

Design-in p rocessen  e r en  del a f  den brugerm edbestem m elsesp roces, 
som A ase E riksen  har udarbejdet og anvend t i m ange planlægnings- og 
byggeprojekter. F o r vidt at kom m e ind på detalierne i denne proces ved 
denne lejlighed, m en den bestå r a f  en ræ kke på h inanden følgende ak tiv ite
te r og b es tå r a f  flere faser. N øgleordene i p rocessen  er at lære at se, fo rstå , 
handle og bruge fantasien .

O pgaven
F orm ålet var at finde frem  til øn sk e r om  dagtilbud fo r børn  i alderen  3 —

14 år. 180 børn  blev adspurg t. M an udvalgte børn  i v idest mulig om fang 
ved en geografisk og socioøkonom isk  spredning. 3 kom m uner udvalgtes: 

H irtshals kom m une, som  prov insby  m ed opland 
Å rhus kom m une, som  storby 
L yngby-T årbæ k kom m une, som  forstad .
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G ruppering i den enkelte  kom m une:

Det var afsat en dag til p rocessen  i h ver kom m une. H ver a ldersgruppe 
deltog i ca  2 tim er, dog lidt ko rtere  fo r de 3 - 6  årige.

Skolen blev valgt som  det m est neu trale  sted  for d isse design-ins. Skole
d irek tø ren  i hver kom m une udvalgte sko len /sko lerne, som  d erefter fandt 
børnene. Det vist sig vanskeligere at finde børn , som  blev passe t i h jem 
m et, jo  næ rm ere m an kom  til s to rbyen , m en børnene blev fundet.

De stø rre  børn  fik tre spørgsm ål til besvare lse  skriftligt. I a ldersgruppen 
7 - 1 0  år kunne børnene også vælge at besvare disse spørgsm ål m undtligt.

Spørgsm ålene:
1. H vad vil du helst gøre, når skoledagen eer slu ttet
2. H vem  vil du helst væ re sam m en m ed efter skole 
H vor vil du helst væ re efter skole.

De yngste børn  snakkede i en g ruppe, og begyndte d erefter a t tegne 
meget hurtigt.

T egneopgaven var: Tegn det dejligste sted , du kender og hvor du helst 
vil væ re, e ller tegn dit d røm m ested , som  kan være et rigtigt sted eller et 
fantasisted .

R esu lta terne
Som næ vnt må m an kun se d isse re su lta te r som en pejling a f børns 

ønsker og behov.
3 - 6  årige:

De ønsker, som  går igen i alle g rupperne på  dette  a lderstrin , e r ønsker 
om  at lege m ed dyr, m ed sand og vand , og om  at væ re ude i naturen .

Det m est påfaldende i denne gruppe er de m ange varierede og specifikke 
ønsker, som  blev fortalt og tegnet af bø rnene i H irtshals kom m une.

De dejligste sted er var for dem  ofte en hule, som fandtes et sted , der 
genspejlede deres daglige miljø (hjem m et). E t andet dejligt sted , som  blev 
næ vnt var besøg hos bedsteforæ ldrene.
7 - 1 0  årige:

B ørnene i denne a ldersgruppe vil hjem , spise, slappe a f og lege. H ulen er 
et a f de vigtigste væ resteder. M ange af disse børn ønsker også at besøge 
deres bedsteforæ ldre.

Ved siden af venner og bedstefo ræ ld re vil de også gerne væ re sam m en 
med dyr.
1 1 -1 4  årige:

Disse børn gentager de sam m e ønsker om  at kom m e hjem efter skole, 
spise, slappe a f og væ re alene. De ønsker ro og stilhed.

A f sport in te re sse re r svøm ning og lign. individuelle sportsgrene.

K onklusioner
Som det tidligere har væ ret næ vnt, e r de tte  ikke en v idenskabelig  rap 

port, og konklusionerne ved rø rer p rim æ rt de 7 - 1 4  årige.
De frem træ dende træ k  i de 7 - 1 4  åriges ønsker var, at de næ sten  alle
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ville hjem  efter sko le , hjem , spise og slappe af, hjem  til ro  og stilhed. De 
ønskede at væ re alene for en tid. D isse ønsker var lige stæ rke hos børn , 
som  blev passe t ude , som  hos børn  d e r blev passe t hjem m e.

D erefter ville de gerne væ re sam m en m ed en  ven eller venner. De ville 
også gerne lege m ed en ven eller v en n er hjem m e hos sig selv eller hos en 
ven. De ønskede a t væ re ude i na tu ren , i skov , have, sø eller ved strand  og 
vand. I nogle tilfælde ønskede de at væ re alene m ed dyr. U dover deres 
venner var bedstefo ræ ld rene  dem , som  børnene helst ville væ re sam m en 
med.

D et er også påfaldende, a t ø nske t om  at kom m e hjem  syntes a t væ re 
ønsket om  at kom m e til stedet og ikke ø nske t om  at kom m e hjem  til m or 
eller far. A f alle bø rnene var der kun et par, som  ud tryk te  dette  ønske. Selv 
de børn , som  kom  hjem til et tom t hus eller lejlighed, syn tes at få tilfreds
stillet behovet for tryghed  og ro.

D et e r  også in te re ssan t a t bem æ rke, at kun to  børn  næ vnte ønsket om at 
se TV eller v ideo. De ønsker, de havde om  leg, var i de fleste tilfælde 
u struk te re t leg.

D ette  be trag te r m an som  et behov fo r at kom m e væ k fra  de organiserede 
g ruppeak tiv ite ter og den forjagede dag på skolen. D isse m anglende ønsker 
om at kom m e til fritidshjem  eller fritidsklub, giver en pejling om nogle 
m angler ved dag institu tionerne m ed hensyn til at stø tte  børns behov.

Familiens Genforening og Foreningen for Ligestilling mellem Børnefamilier-

Sam fundet e r  afhængig a f de fam ilier, d er bæ rer sam fundet. D et er et 
nordisk  synspunk t i den in ternationale  sam fundsdebat, at fo lket bæ rer 
sam fundet.

Da fo lket bestå r a f  fam ilier, som  det folkelige fæ llesskabs m indste en 
hed, b liver sam fundet afhængig af, hvordan  d isse sm å folkelige fæ llesska
ber, fam ilierne, er.

De nord iske lande har undergået sto re  fo randringer i de tte  århundrede, 
som resten  a f verden .

I om stillingen fra et landbrugsland  til et handels- og industriland er det 
stillet store  krav  til det danske  folk, som  til det øvrige nordiske folk.

D et danske folk og den danske fam ilie har skullet klare an svare t for de 
gam le, de syge og for næ ste generations opdragelse.

D et har ikke altid  væ ret lige nem t fo r den  enkelte  fam ilie, derfor har man 
vedtaget i fæ llesskab m ed andre at tage sig a f  de gam le og a f de syge. 
Fam ilien har a ltså  overlad t de tte  til folkelige o rgan isationer, kirkelige eller 
hum anitæ re bevæ gelser e lle r kom m unale og statslige o rganer.

D et har væ ret en k lar tendens til, at a lderdom s og- sygeforsorg  er blevet 
overlad t sam fundet eller det offentlige, m od at fam ilierne betalte sig fra det 
i skat.

D et sam m e har væ ret tilfæ ldet m ed skolegang. D et offentlige eller sam 
fundet har i de fleste  tilfælde overtaget denne funktion  fra fam ilien. Således 
at den enkelte  fam ilie har m åtte t sende deres børn  til en skolegang, hvis 
åndelige grundlag flerta llet har bestem t, m ed fare for at d e r skulle opstå  
genera tionsk lø fter og anden  frem m edgjorthed m ellem  foræ ldre og børn  i en 
familie.

D e t te  m ø n s te r  e r  f o r  D a n m a r k s  v e d k o m m e n d e  d o g  ik k e  s å  s t i f t .  M o d  a t 

† 2 - A  832/s S upp lem en t
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beta le  15%  a f bø rnenes skolepenge d irek te , sam tidig m ed a t fam ilien på  
ligefod m ed andre fam ilier b e ta le r fo lkeskolen , kan fam ilien selv danne en 
friskole sam m en m ed ligesindede, så fam ilierne selv har indflydelse på 
deres børns skolegang. Selv bestem m er hvilket åndeligt udgangspunkt 
skolen skal have. E t b red t hum anistisk , som  folkeskolen , e t b red t k risten t, 
som  f. eks. den G rundtv ig-K oldske friskole, eller andre åndelige udgangs
punk ter, alt e fter hvad foræ ldrene synes.

På trods a f  den økonom iske forskelsbehandling  fra det offentliges side, 
d er ram m er fam ilier, d er væ lger g rundskole e fte r fam iliens egen overbev is
ning. G år alligevel ca  10% a f  alle g rundsko lee lever i friskoler.

I H olland har m an en lang dem okratisk  frihedstrad ition . H er har m an 
100% ska tteyderbe ta lt g rundskole , uanse t om  m an væ lger den skole, hvor 
det offentlige har bestem t de t åndelige grundlag, eller m an væ lger en 
a lternativ  grundskole , hvor m an selv har b estem t det åndelige grundlag i 
overenstem m else m ed fam iliens grundholdning. I H olland går 70%  i a lte r
native g rundsko ler, ca lv inske, ka to lske, L u theranske , e ller m ed et politisk 
eller hum anitæ rt grundlag. A f det kan m an se, at den  økonom iske ram m e 
som  sam fundet sæ tte r, kan have indflydelse på foræ ldrenes valg a f  sko le
form  til deres børn .

D et har den også, når det gæ lder fam iliens om sorg fo r de sm å børn .

F am iliens om sorg fo r  børnene
M edens de gam le og de syge i fam ilien som  regel er m yndige personer, 

fo rho lder d e t sig anderledes m ed børnene.
H er har fo ræ ldrene foræ ldrem yndigheden . D et vil sige, a t det e r  foræ ld

rene , det har an svare t for bø rnenes opdragelse  og undervisning. N år det 
gæ lder bø rnenes uddannelse  og undervisning, har de fleste foræ ldre udde
legeret en sto r del a f deres an svar til g rundskolen , enten  til fo lkeskolen 
eller en eller anden form  fo r friskole. N etop  fordi det d re je r sig om 
undervisning, skal barne t væ re sko lem odent, fø r det kom m er i skole, og 
det fo rven tes, at læ rerne har nogle faglige forudsæ tn inger, som  gør dem  i 
stand til at underv ise  børn . B ørnenes egentlige opdragelse og pasning, 
m edens de er u nder den skolem odne alder, e r  et m eget cen tra lt om råde i 
fam iliens liv. D et er i denne periode , g rundlaget fo r fam iliens tro  og kultur 
bliver givet videre til næ ste generation .

I denne periode kan børnene lide skade for livet, hvis de ikke har et trygt 
og stabilt forhold til deres far og mor.

E t forhold der ikke er et p rofessionelt ansæ tte lsesfo rho ld , m ed risiko for 
tryghedstab , når den ansa tte  skrifter a rbejde, eller foræ ldrene fly tter b a r
net til en anden  pasning.

M ed et forhold d e r bunder i fo ræ ldrenes ubetingede ansvar for bø rnene, 
så børnene m æ rker, de ikke kan sælges for penge, eller andre fordele. 
Foræ ld renes kæ rlighed og om sorg kan ikke e rs ta tte s  a f  selv den bedste  
institu tion  eller pasningsordning.

M en i de tilfælde hvor foræ ldrene e r fo rh indre t i at vise denne kærlighed 
og om sorg fo r b a rne t, e r det vigtigt, at der er nogle gode institu tioner eller 
pasningsordninger, som  delvist kan bøde på det. D et gæ lder f. ek s., hvis 
foræ ldrene hellere vil passe deres udeerhverv , m edens børnene er helt 
sm å, så  skal der væ re ordentlige vuggestuer eller dagpleje til rådighed.

E ller hvis der har v ist sig, a t foræ ldrene vanrøg ter deres børn , så  skal der 
også væ re m ulighed for at kom m e ind m ed a lternative pasningsform er. 
D ebatten  om  kønnenes ligestilling har m edført, at sam funder i m eget sto r
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udstræ kning e r kom m et de foræ ldre i m øde, der har villet p rio rite re  deres 
udeerhverv  og deres uddannelse  højere end selv at stå  for bø rnenes o pd ra
gelse og pasning, m edens de e r  sm å.

D erved er m an kom m et til a t fo rskelsbehand le  bø rnefo ræ ld re , så  m an 
ved sociale tilskud til alle børnefam iliers bø rnepasn ing , når den foregik 
udenfor h jem m ets ram m er, har påv irket en sto r del a f  børnefam ilierne til at 
lade deres børn  passe ude.

D et var m åske væ rd at undersøge, om  ikke m ange børne- og ungdom s
prob lem er bundede i, at fo rho ldet til foræ ldrene er b levet løsnet fo r tidligt, 
og forsøgt overfø rt på en p rofessionel, der naturligvis ikke kan give den 
sam m e kæ rlighed og tryghed  og iden tite tsfø lelse , som  foræ ldrene kan.

Ligeledes e r  det betæ nkelig t, at bø rnene ikke får så  god mulighed som 
ellers for at blive opdraget i fam iliens tro  og ku ltu r, hvis ikke fam ilien frit 
kan vælge m ellem  forskellig  fo rm er fo r børnepasn ing  ud fra forskelligt 
åndeligt grundlag.

M egen apati og åndelig fattigdom  kan føres tilbage til en fo r ringe 
forbindelse m ellem  foræ ldre og børn  i den tidlige barndom . K ærlighed og 
Ånd kan ikke købes for penge eller bevillinger.

D et o ffen tliges fo rske lsbehand ling  a f  børnefam ilierne
Som sagt er bø rnenes egentlige opdragelse  og pasning i de senere år 

blevet uddelegeret til vuggestuer, bø rnehaver, fritidshjem  og sko lepas
n ingsordninger m. m ., så både far og m or kan deltage i e rhvervsarbejde  og 
uddannelse, m edens børnene er sm å.

D ette  har m ange årsager. D els har det væ ret hensynet til kønnenes 
ligestilling, dels har m ange foræ ldre væ ret nervøse  fo r at slippe taget i 
a rbejdsm arkedet, m edens børnene var sm å, og der har væ ret for ringe 
m ulighed fo r deltidspasn ing  a f børn  og deltid sarbejde , dels har d e t p riv a t
økonom isk  væ ret en fordel for m ange børnefam ilier f. eks. at m odtage 87 % 
i offentlig stø tte  til at få deres barn  passe t i vuggestue, så fam ilien kunne få 
to indtæ gter. (1 følge H vidbog om  B ørnefam iliernes økonom iske vilkår 
side 30, 1987) b eta ler fo ræ ld rerene  ca  13%  a f de sam lede udgifter til 
vuggestuepasning på 102000 kr om  å re t, res ten  ca 88000 kr eller ca  87%  
beta ler det offentlige.

N år det offentlige på denne m åde ved sin tilskudspolitik  tilskynder til at 
lade børnene passe i dag institu tioner m. m ., e r det en kraftig m edvirkende 
årsag  til det stæ rk t stigende sk a tte tryk  de sidste  årtie r. D ette  ska tte tryk  
ram m er de laveste  ind tæ gter forho ldsv is hård t, f. eks. en børnefam ilie, der 
skal leve a f en indtæ gt, fordi en a f foræ ldrene p asser børnene. Bl. a. dette  
ska tte tryk  har friste t e ller lokket m ange børnefam ilier til a t overlade deres 
børn til offentlig pasning, m edens de begge gik på arbejde for at klare den 
høje skat, f. eks. ved at investere  i god bolig, så der kom  nogle ska tte fra 
drag. Boligen, der på m ange m åder så  blev fam ilievenlig ind re tte t, kunne 
desvæ rre kun bruges i w eekenden  a f bø rnene, fordi de var nød til at blive 
passe t ude, fo r at d e r kunne blive råd til boligen.

M en på trods a f  sk a tte try k  og forskelsbehandling  fra  det offentliges side 
e r der stadig m ange børnefam ilier, d er lever for en løn, uden at den anden 
hverken  få r b istandsh jæ lp  eller a rbe jd slø shedsunders tø tte lse . De gør det 
for selv a t passe og opdrage deres  børn.

T ager vi den gruppe foræ ldre m ed, der m odtager a rbe jd slø shedsunder
stø tte lse  eller b istandsh jæ lp  som  indtæ gt nr 2 i fam ilien. Så vil m an blandt 
dem  finde m ange, som  g læ der sig over, at deres uheldige situation  i det 
m indste g iver dem  m ulighed fo r selv at passe deres børn .
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F or m ange børnefam ilier er den enes s ta tu s  som  b is tandsm odtager eller 
arbejdsløs en stille p ro test m od e t stift offentligt system , der fo rsøger at 
forvride grundlaget for fo ræ ldrenes frie valg a f  pasnings- og opdragelses
form  for deres børn.

Fam iliens G enforening og F orening fo r  L igestilling  m ellem  B ørnefam ilier-

I D anm ark re jse r der sig m ed jæ v n e  m ellem rum  rø s te r, d er ta ler om , at 
foræ ldrene selv burde bestem m e, hvordan  de vil have, deres børn  skal 
passes og opdrages, når vi lever i et frit dem okratisk  sam fund. "F am ilien s 
G enforening, Foren ing  for ligestilling m ellem  B ørnefam ilierne’' e r en fo r
ening, d e r de sidste 2 —3 å r har forsøgt at væ re ta lerø r for disse røster.

Vi er i de forløbne å r kom m et m ed nogle forslag til politikerne om  em net.
Jeg vil nedenfo r ridse nogle hovedpunk ter op.
A. Det er vor hensigt, at det offentlige system  skal b lødgøres, så fo r

skellige slags fam ilier kan trives på  lige fod.
B. At de tte  skal gøres uden , at den foræ ldre, der væ lger udeerhverv  og 

uddannelse  frem  fo r selv at passe og opdrage deres børn , b liver ringere 
stillet. De skal have sam m e vilkår som  nu.

C. R eform forslagene skal så  vidt m uligt hvile i sig selv, så det offentlige 
ikke kom m er a f m ed m ere end de ca  11 m illiarder m an i 1986 brugte på at 
stø tte  fam ilier, d er lod deres børn  passe  a f  det offentlige (H vidbogen side 
6).

D. R eform forslagene skal ikke gøre dag institu tioner m .m . overflødige 
m en m ere fam ilievenlige og m ere forbrugervenlige.

E . R eform erne skal indføres i en sådan tak t så der ikke b liver arbe jd s
løshed b land t pæ dagogerne.

F. De børnefam ilier, d er har brug for stø tte  og hjælp fra offentlige 
pasningstilbud, skal stadigvæ k have denne mulighed.

Forslag  1
Sam fundet undlader at opkræ ve 20000 kr p r barn  i skat. 1 fø rste  omgang 

fo r de 0 -6 -å r ig e , hvis sko lepasn ingsordningerne b liver alm indelige, så 
også for de årgange, der b liver om fatte t a f  denne ordning.

E r der ikke skat at træ kke person tilskuddet p r barn  i, udbetales beløbet 
til fam ilien f. eks. til b istandsm odtagere  og fam ilier m ed sto r gæld.

N år sam fundet ikke s tø tte r sig så  hård t på børnefam ilierne, så er det 
m eningen, børnefam ilierne til gengæld g iver afkald på  en tilsvarende stø tte  
fra det offentlige.

Fam ilieydelsen  på ca 5 000 kr om  åre t + ca  15 000 kr i offentlig stø tte  til 
udepasning =  20000 kr.

H erved  vil det offentlige tilskud til f. eks. en vuggestueplads falde fra ca 
88 000 kr om  åre t til ca  73 000 kr om å re t, bø rnehaver fra ca  38000 kr til ca 
23 000 kr om året.

K onsekvenser a f  forslag 1
F o r den fam ilie, der væ lger at fo rtsæ tte  m ed udeerhverv  eller uddannel

se begge to , vil fo rslaget ikke betyde  nogen æ ndring.
De 20000 i skatte le tte lse  p r barn  kan bruges til den øgede fo ræ ld rebeta

ling til dag institu tioner m. m. på ca  15 000 kr +  til at e rs ta tte  fam ilieydelsen 
på  ca 5 000 kr p r barn.



15

F or det offentlige vil det væ re en udgiftneutral reform , hvis blot tils træ k 
kelig m ed foræ ldre vil vælge selv at passe deres børn.

C a hver 4 børnefam ilie, skal vælge at lade en a f fo ræ ldrene gå hjem  til 
børnene. Så vil det offentlige spare  udbygning a f dag institu tions sek toren  
for at få alle børn  på  ven teliste  passe t. De vill kunne overtage de p ladser 
bø rnene, der kom m er hjem  til fo ræ ld rene , e fterlader. Sam fundet vil spare 
a rb e jd slø shedsunders tø tte lse  og b istandsh jæ lp  til dem , d e r kan overtage de 
ledige p ladser på arbe jd sm arkede t e fter de fo ræ ldre, der gør hjem  til 
børnene.

F o r den fam ilie, d e r selv vil passe sit barn , be ty d e r de t, a t der b liver ca
15 000 k r skattefrit m ere p r barn  a t gøre godt med.

F o r d e t næ re miljø i og om kring fam ilien, vil de t betyde enorm t, a t en  af 
foræ ldrene b ruger sin a rbejdsk raft til at få h jem m et og nabofæ llesskabet 
m ed de flere voksne og børn , d e r nu e r kom m et hjem , til at fungere. 
B ørnene få r den  v o ksenkon tak t, som  m ange undersøgelser har vist, de 
m angler m ed deres fo ræ ldre, og fam ilien, b liver en bedre fungerende 
enhed. D et folkelige fæ llesskab sty rkes, fordi det jo  b es tå r a f  fam ilier, der 
nu b liver m ere selvstæ ndige og m yndige.

Forslag 2
Forslag  1 tilpasses til kom m unerne, så  kom m unen får m ulighed for at 

lette den kom m unale  sk a tteb y rd e  for børnefam ilierne. F . eks. i form  a f en 
check på et beløb kom m unen vil undlade at opkræ ve p r barn , mod at 
kom m unen så tager op til m axim um græ nsen for, hvad den m å forlange af 
fo ræ ldrene, 35 %  a f driftudgifterne til offentlig pasning.

K onsekvenser a f  forslag  2
K om m unen vil kunne afskaffe ven te lis terne  i kom m unen ved at begynde 

at lave ligestilling m ellem  børnefam ilierne i stedet for a t skulle bygge sig ud 
a f problem et.

K om m unen vil have e t s ty rn ingsinstrum en t, som  kan holde ven telisten  
på 0.

De børnefam ilier, d e r helst vil passe og opdrage deres børn  selv , får 
stø rre  m ulighed fo r de t, og kan på  den  m åde vise so lidarite t m ed de 
fam ilier, d er gerne vil have det offentlige til at passe deres børn.

Forslag  3
D er skal indføres en o rlovsordn ing  uden løn, m edens en a f foræ ldrene 

passer deres børn  selv.
I ø jeb likket har f. eks. sko lelæ rere  m ulighed fo r en orlovsordning  uden 

løn i 3 å r  re t til a t kom m e tilbage til arbejdet igen efter end t arbejde. D enne 
ordning m å kunne indføres flere sted er i det offentlige og forlæ nges ud over 
de 3 år.

Sam tidig m å der væ re m ulighed for efteruddannelse .
F å r arbejdsg iveren  en rimelig frist f. eks. 1 år vil ordningen også fungere 

på  m ange sto re  arbe jd sp ladser, og isæ r indenfor arbejde a f  m indre kom pli
cere t art.

F orslaget m å gerne supp leres m ed øget m ulighed for de ltid sarbejde , så 
foræ ldrene ikke behøver a t slippe taget fu ldstæ ndigt i a rbejdsm arkedet, 
sam tidig m ed at de m åske deles om  at passe deres  børn .
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F lere foræ ldre ville tu rde slippe taget i arbejdsm arkedet, m edens b ø rne
ne var sm å til gavn fo r fam ilien og børnene, når de v idste , de kunne kom m e 
igang igen.

A rbejdsm arkedet ville få en a rbejdsk raft, d er var udviklet og harm onisk 
a f det kreative og udviklende arbejde m ed at passe hjem og børn .

D er ville heller ikke opstå  så  m ange sygedag på  grund a f børnene. 
L igesom  livskvalite ten  ville væ re stø rre  hos foræ ldrene, når de ikke var 
p resse t ind i en situation , hvo r de var sp litte t m ellem  hensynet til børn og 
familie og hensynet til udeerhvervet.

D er ville blive fæ rre ofre i ligestllingskam pen end nu, hvor de foræ ldre, 
d e r gerne vil passe deres børn  selv, e r  b levet ofret a f  den politik , der har 
lokket og og p resse t foræ ldrene ud på  arbejdsm arkedet ved hjælp a f tilskud 
og m angelfuld adgang til orlov  og deltids arbejde.

Forslag  4
M ere fleksibel offentlig pasning.
A t det i højere grad end nu blev m uligt at få børn passet deltids i 

in stitu tionerne  på tider, som  passede  foræ ldrene.
A t arbejdsløse fik m ulighed for selv at passe deres børn , og alligevel stod 

til rådighed fo r arbejdsm arkedet. D et offentlige skulle så  til gengæld sikre, 
a t der var plads i en pasningsordning, når den arbejdsløse fik arbejde.

A t foræ ldre kunne få passe t søskende hos en dagplejem or, også selv om 
det æ ldste a f  børnene var æ ldre end 3 år.

At dagplejem ødre hos kom m unen ikke behøvede at have fire og fem 
børn , m en m åske kun et e ller to  bø rn , så  disse stillinger kunne bruges a f  
fam ilier, d e r gerne vil have m ulighed fo r a t passe  deres egne børn , sam m en 
med frem m ede.

K onsekvenser a f  forslag 4
M ere forbrugervenlige institu tioner.
S tørre frihed for fam ilier d e r e r  arbejdsløse til selv at passe deres børn og 

en lette lse  a f  p resse t på de offentlige pasningsordninger. S tørre  m uligheder 
for de fam ilier, d er hellere vil have deres børn  passe t under hjemlige 
forhold hos en dagplejem or.

M ulighed for at få legekam m erater til enebørn  og lignende ved at blive 
dagplejem or.

Forslag  5. F rie  dag institu tioner
Forskellig  åndelig bagrund fo r daginstitu tionspasn ingen  m. m.
M ulighed for foræ ldre for selv at o p re tte  pasningsordninger heltids eller 

deltids ud fra det åndelige grundlag den foræ ldregruppe der opre ttede  det 
havde. De skulle så  behandles på  ligefod m ed de pasningsordninger, der 
blev o p re tte t a f  det offentlige.

Foræ ldrene m åtte så selv ansæ tte  personale , som  kunne væ re andre 
foræ ldre uden faglig uddannelse  eller faguddannede.

Foræ ldre skulle selv kunne vælge daginstitu tion  og dagplejem or til deres 
barn , hvor dette  e r  muligt.

D et skulle ikke som  nu væ re en  hindring fo r at få en bestem t dagpleje
m or, at m an kendte hende i fo rvejen , som  det har væ ret i O dense i en 
årræ kke.

K onsekvenser a f  forslag 3
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M ere fam ilievenlige pasn ingsordninger, hvor børnene b liver passet i 
fam iliens ånd , og ikke risikere at blive splittet m ellem  hjem  og pasn ings
ordning.

Forslag  6. Enlige fo rsørgere
O veralt, hvor der i det fo regående er b levet ta lt om  børnefam ilier, er 

fam ilien b levet definere t som  m indst en voksen  og et barn  i husstanden . 
D vs. alt hvad d e r hidtil e r sagt, e r  også sagt m ed hensyn  til de enlige 
fo rsørgere.

De vil også få gavn af de fo regående 5 forslag.
M en udover hvad der gæ lder fo r børnefam ilier i alm indelighed, har de 

den særlige situa tion , at de e r  enlige forsørgere.
Det gør, at de vil have lidt vanskeligere ved at få mulighed for selv at 

passe deres børn , hvis der er de t, de vil.
D erfor kunne m an føre ligestillingen lidt læ ngere igennem  for dem , hvis 

m an specielt ønskede at hjæ lpe denne gruppe.
I stedet fo r u nder forslag  1 at le tte  deres skat m ed 20000 kunne man 

f. eks. gøre det m ed 35000 fo r børn  i 0 til 2 å rsa lderen  og 30000 kr for børn 
til 6 års a lderen . Sam tidig m ed at de så gav afkald på en tilsvarende stø tte  
til offentlig pasning.

D et offentlige tilskud til vuggestuepasning ville så  gå ned fra ca 88 000 kr 
til ca 53 000 kr, for bø rnehave fra ca 38 000 kr til ca 13 000 kr, sam tidig m ed 
at fam ilieydelsen  så  heller ikke behøvedes.

K onsekvenser a f  forslag  6
Enlige fo rsø rgere  ville ved hjælp a f e t halvdagsarbejde få sto re  m ulighe

d er fo r at væ re m eget sam m en m ed deres børn , da m an skal huske på, a t de 
35000 kr skal kom m e den enlige fo rsø rger til gode uanset om hun beta ler 
skat eller ej.

O venstående 6 forslag  vil næ rm e sam fundets o rdninger til en tilstand , 
hvor der var ligestilling m ellem  børnefam ilierne. Så foræ ldrene m ere frit 
end nu kan vælge pasningsform  for deres børn . H vad enten  de vil have 
dem  passe t ude, e ller de selv vil passe og opdrage dem . Jeg m ener også, at 
denne ligestilling b liver gennem ført på  en sådan  m åde a t fo rudsæ tningerne 
A, B, C , D , E  og F  b liver opfyldt. F . eks. vil de fo ræ ldre, der stadig helst 
vil have passe t deres børn  a f det offentlige, m edens de begge p asser deres 
udeerhverv , ikke blive ringere stillet økonom isk.

O dense, den 30. august 1988

W erner E lo f  Sørensen  
Sognepræ st

K onsekvenser a f  forslag  5

Pædagogisk Medhjælper Forbund (PMF):

Jeg har m ed sto r in teresse  læ st forslaget om  øget nordisk indsats for 
børne- og fam iliepolitikken, sam t d isku te re t den med F o rbunde ts S tan 
dard /N orm  S ek re ta ria t og F orretn ingsudvalget. H er blev forslaget stø tte t. 

Pæ dagogisk M edhjæ lper F o rbund  o rgan ise re r ufaglæ rte m edarbejdere
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på dag institu tioner, og børne-fam iliepolitikken har et m eget konkret u d 
gangspunkt i vores daglige arbejde.

Vi e r  fuldstæ ndig enig i, at forskningen  på  om rådet kan og skal sty rkes. I 
alt for m ange tilfælde b liver det politiske slagord , som  s ty re r opfatte lserne 
om hvad sam fundet kan tilbyde barne t og hvilken betydning, de voksne 
som  er i d irek te  kon tak t m ed b a rne t, tilbydes.

Specielt passagen på side 3, hvor der skrives, at forskningen burde væ re 
med til at vise frem kom m elige veje m od en bedre politik på om rådet, er 
in teressan t fo r PM F. I den forb indelse m ener vi, a t det e r vigtigt, at børn 
og unges fritidssituation  behandles. D ag institu tioner ses a f  m ange politike
re ofte som  et nødvendigt og finansielt dy rt onde, som  skal sikre foræ ldres 
m ulighed for arbejde. Svenske undersøgelser har v ist, a t dag institu tioner 
har en positiv effekt på børnenes udvikling.

K øbenhavn , den 27. ok tober 1988

L ars K ristian Larsen  
F o rb u n d sse k re tæ r

F i n l a n d

Statens ungdomsråd:

Den allm änna principen inom  barn- och fam iljepolitik bö r vara  den att de 
p lanerade å tgärderna  s töder en m ångsidig välfärd fö r barnet i sam hället. 
F ö r a tt tillgodose de tta  har varje land i N orden  sin egen lagstiftning, som  
bör u tny ttjas av  de övriga länderna. M ed tanke på  barne t har F inland 
exem pelvis en fram stegsvänlig  fam iljelagstiftning och barnskyddslag .

F ram ställn ingarna i m edlem sforslaget om  a tt u töka  den barn- och fa
m iljepolitiska forskningen ä r värda  a tt unders tödas. D et är viktigt att 
effek tivera den gem ensam m a nord iska forskningen och att göra jäm fö re l
ser m ellan olika p raxis i länderna. E xem pelv is en kartläggning av fam ilje
politiska in tressen  sam t frågor i anknytn ing  till det sociala skyddet för 
fö rä ld rar som  u tfö r de ltidsarbete  och sam m ankopplingen m ellan arbets- 
och fam iljeliv ta rv a r v idare undersökningar.

Innan m an fa tta r beslu t om  nya undersökn ingar och u tredningar bö r m an 
dock kartlägga de ex isterande p ro jek ten . B land annat i N ord iska m in ister
rådet färdigställs denna höst e tt projekt m ed anknytning till om händerta
gande av barn , och e tt p ro jek t som  u tre tt barnens ställning i nusam hället 
har m ynnat ut i en fö rsta  de lrapport. Ä ven inom  ungdom sforskningen är 
det nord iska sam arbete t livligt: m an ger ut pub likationer, m an a rrangerar 
sym posier och som  bäst bygger m an upp ett no rd isk t nät av ungdom sfors
kare. Vid e tt kon tak tm öte  som  hölls i H elsingfors u nder våren  m ellan de 
nord iska ungdom sbyråerna  och ungdom sråden  fastslogs även a tt det vore
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viktigt att in rä tta  e tt koord inerande organ inom  ungdom sforskningen för 
a tt göra  sam arbete t perm anent.

F ram ställn ingen i m edlem sförslaget om  a tt u ta rb e ta  en  gem ensam  m ål
sättn ing för att fö rb ä ttra  ställningen för barnfam iljer är som  sådan värd att 
understöda , m en to rde  vara  svår a tt förverkliga. D ärem ot är det lä tta re  och 
viktigare a tt skapa  gem ensam m a norm er i sådana vardagliga frågor som 
direk t an k n y te r till b a rn e ts  väl. Exem pel på  de tta  är frågorna om  om hän
dertagande av barn .

H elsingfors den 29 augusti 1988

H arri H iltunen  
V iceo rd fö rande

Ra il i K osonen  
S ekre te ra re

Folkhälsan:

M edlem sförslaget ta r  upp e tt angeläget behov , då  det efterlyser in sa tser 
för barn  och ungdom ar sam t deras fam iljer. D et är förvisso  ingen nyhet a tt 
sto ra  behov finns inom  de tta  om råde, m en eftersom  sto ra  b riste r fo rtfa ran 
de finns både när det gäller ekonom iska och person resu rser och i utbild- 
n ingshänseende, ä r  det värdefullt a tt m an fä s te r uppm ärksam het vid dessa  
behov i e tt auk to rita tiv t forum  som  N ord iska  rådet.

V ad gäller de p rinciper fö r fö rbättring  och u tveckling  som  förslaget 
u ttrycker finns det knappast något a tt invända. D et fö rsta  levnadsårets 
betydelse  för barne ts u tveckling  är ovedersäglig  och ekonom isk  och social 
trygghet fö r fam iljen u nder fö räldraled ighetstiden  vore m ycket viktig för 
fö rä ld rarnas kraft och förm åga a tt ge barne t om sorg och trygghet. L ikaså 
är det viktigt a tt fö rä ld rarna  e fter denna period har m öjlighet att välja e tt 
arbets- och dagvårdsarrangegang , som  ger barne t trygga, långvariga män- 
n iskorelationer och fö rä ld rarna  reell m öjlighet a tt välja m ellan att a rbeta  
heltid , deltid  eller a tt själva vårda  barnet.

O ckså en ökad satsning på  forskning inom  om rådet och sam arbete  
m ellan de nord iska  länderna  är viktig. Sam tidigt ä r det dock skäl a tt redan 
nu fästa  uppm ärksam het vid hur förefintliga fo rskn ingsresu lta t m era effek
tivt kunde beak tas i sam hällsp laneringen , t ex i utbildningen av lärare  och 
fö rsko llärare , vilka näm ns i fö rslaget, o ckså  hä lsovårdspersonal inom  sko
lor och barnrådgivning. E tt ökat tvärfacklig t sam arbete  m ellan pediatrisk  
och ungdom sm edicinsk , barn- och  ungdom spsykiatrisk , psykologisk , soci
al och pedagogisk sakkunskap  kunde u n derlä tta  m öjligheterna a tt berika 
den egna verk sam heten  m ed kunskap  och e rfa renhe te r som  forskningen 
inom ett annat närstående om råde inhäm tat. L ikaså  kunde tv ärv e ten sk ap 
lig forskning och också  p rak tisk t sam arbete  m ellan olika yrkesgrupper

+ 3 -A  832/s S upplem ent
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vara  ägnade a tt berika  och  effek tivera verksam heten . T eam arbete  ä r  en 
sjä lvk larhet inom  t ex den barn- och  ungdom spsyk iatriska sam t ungdom s- 
m edicinska sek to rn . E n u tveckling  av sam arbe te t m ellan närs tående  y r
kesg rupper kunde t ex v ara  stöd  å t lä ra rna  i form  av handledning, vilket 
sedan länge ä r p rax is fö r te rap ipersona l och  o ck så  daghem s- och  förskole- 
personal.

M edlem sförslaget ä r  a llm änt till sin u tform ning och ö v erlå te r å t fo rskare  
och ex p e rte r a tt närm are defin iera  kon k re ta  behov  och  p lanera  å tgärder. 
D etta  ä r  säk ert realistisk t. E m ellertid  fö refaller de rekom m endationer fö r
slaget ger till N o rd iska  m in is terrådet rä tt an språkslösa  -  d e t ä r  fråga om 
a tt kartlägga och u tv ä rd e ra  nu rådande situa tioner och ta  initiativ  till 
fo rskn ingssam arbete  och  b a ra  i p unk t 4) ta las om  a tt u ta rb e ta  en  m ålsä tt
ning a tt stöd ja  barnens u tveckling  genom  ekonom isk trygghet och  social 
serv ice. E n  kartläggning av den  nu rådande situationen  är säkert d e t fö rsta  
steget, m en eftersom  vi v e t a tt o tillfredsställda behov  inom  barn- och 
fam iljepolitiken finns, vo re  en  hem ställan  om  ökade re su rse r fö r hem vård 
och dagvård , forskning, u tbildning, sko lväsende sam t social- och m en
talvård  nödvändig . E n  del kan säk ert åstadkom m as genom  en effektivare 
planering  och organisering  av verk sam heten , m en utan  e tt kraftfu llt u ttry c 
kande av re su rsbehov  som  finns, ä r  risken  sto r fö r a tt in te  heller denna 
fram ställn ing kom m er a tt leda till k onk re ta  fö rbättringar. Om därem ot den 
i m edlem sförslaget u ttry ck ta  hem ställan  ä r avsedd  a tt skapa  en bas fö r en 
senare konk re t och deta ljerad  fram ställn ing om  behovet av tilläggsresur- 
ser, kan den ha  en viktig betydelse  fö r e tt b ä ttre  nord isk t sam hälle för 
barn , ungdom ar och deras fam iljer.

H elsingfors den  16 augusti 1988

Sam fundet fo lkhälsan  i svenska  F in land  r.f.

Ole W asz-H öckert 
O rdfö rande

L e i f  M artelin
F ö re stån d a re  för 

tonårspo lik lin iken

Ålands landskapsstyrelse:

 m eddela a tt landskapssty re lsen  an se r a tt barn- och fam iljepoliti
ken m åste  b e trak tas  som  en av kärn frågorna  i 90-talets socialpolitik . I det 
föreliggande m edlem sförslaget in itierade å tgärder kunde härvid  ge en  god



21

teo re tisk  bas och ny stim ulans fö r konk re ta  å tgärder på det lokala p lanet, 
varför m edlem sförslaget fö ro rdas.

M arieham n den 31 augusti 1988

Sune Eriksson  
L an tråd

B eng t L inde  
Socia lchef

Pelastakaa lapset ry — Rädda barnen rf:

Vi anser a tt N o rd iska  råd e ts  m edlem sförslag  om  ökning av nord iska 
åtgärder i barn- och  fam iljepolitiken är m otiverat och behand lar barns och 
barnfam iljers ställning och behov  på ett vitt om fattade sätt.

D et behövs en om fattande forskning inom  fam iljepolitiken i dess olika 
aspek ter. D en borde fram för allt fästa  uppm ärksam het vid barnfam iljernas 
y ttre fö ru tsä ttn ingar a tt k lara  sig i dagens sam hälle. 1 förslaget har anförts 
forskning om  barnfam iljers bostadsfö rhållanden , fö rä ld rarnas deltagande i 
arbetslive t och  användande av fritiden. De b erö rda  a spek te rna  anser vi ha 
en cen tral ställning i fam iljepolitisk forskning.

M ånga av de i förslagen näm nda m ålsä ttn ingarna har i F in land inskrivits 
i lagen om  barnskydd  (683/1983). L agstiftn ingen i F inland har en tidsenlig 
m ålsättning m en m edlen för dess fö rverkligande ä r bristfälliga. F ö r a tt nå 
målen borde vi få fo rskn ingsresu lta t som  kunde ge nya sam hälleliga lö s
ningsm odeller.

I R ädda barnen  rf:s verk sam het kon fron te ras vi o fta  m ed de sym ptom , 
som  h ä rrö r sig från  barn s svåra  uppväx tfö rhållanden  och fam iljernas 
stressitua tioner.

Vi an ser, att det avsn itt i förslaget som  behand lar ovannäm nda problem  
är väl fo rm ulerat. B arnfam iljernas s tress itu a tio n er ökar och vi tro r att 
forskning om  dem  kom m er i fram tiden  att ha en allt stö rre  betydelse .

F o rskn ingsresu lta ten  borde enligt förslaget föras v idare till de y rk es
grupper, som  i sitt a rbe te  kom m er i d irek t kon tak t m ed barn  och ungdo
mar. 1 dagens läge är förm edlingen av fo rskn ingsresu lta t och kunskap 
närm ast slum pm ässig. F o rskn ingsresu lta ten  borde fram ställas på ett 
åskådligt sä tt och o ck så  leda till k onk re ta  förverklingsm odeller. N ya resu l
ta t borde kontinuerlig t fö rm edlas till ovannäm nda y rkesgrupper.

Skapandet av allm änna fam iljepolitiska rik tlin jer i N orden  är väl m otive-
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ra t och  önskvärt. S am arbete , som  har den m ålsättn ingen, möjliggör vitt 
om fattande forskning och u tny ttjande  av sakkunskap  över riksgränserna.

H elsingfors den 30 augusti 1988

R ädda barnen  rf.

C hristina F agerström  
V erksam h e ts led are

P äivi K aukoranta  
Tf. ju ris t

Mannerheims barnskyddsförbund:1

I förslaget k onsta te ra s  a tt fam iljepolitiken ä r e tt om råde d ä r nord iska 
m edborgerliga rä ttighe te r ännu inte föreligger. Förslagsstä llarna  har u p 
penbarligen uppställt som  sitt mål a tt h arm onisera  fam iljepolitikens m ål
sä ttn ingar och att fö rbä ttra  i synnerhet barns och fam iljens ställning. N är 
m an fö rsöker uppnå d e tta  m ål bo rde  m an enligt förslaget fö rst in tensifiera 
den sam nord iska forskningen kring barn  och  familj.

F örslaget harm onierar m ed M annerheim s barnskyddsfö rbunds verk 
sam hets idé och ak tiva fo rskn ingsverksam het. F ö rbundet an ser a tt in itiati
vet ä r  viktigt och tillsty rker det varm t.

De nord iska länderna b ildar en kulturellt och  ekonom isk t enhetlig  ge
m enskap , där fam iljernas fö rhållanden , behov  och problem  ä r m ycket 
likartade. Ä ven u r denna synvinkel ä r  det viktigt a tt forskn ingsbehoven  
tillgodoses enhetligt.

F örslagets k onk re ta  innehåll u tgöres av p unk terna  1 - 4  i förslagets slut. 
B eträffande dem  fö reslå r fö rbundet a tt följande skall beak tas:

F örslagets m otiveringar synes ge u ttry ck  fö r a tt m ålet ä r a tt om edelbart 
igångsätta nya forskn ingspro jek t. D etta  är fö rstås naturligt i fo rtsättn ingen , 
m en först borde m an i va ije  nord isk t land skyndsam t sam la ihop de redan 
befintliga fo rskn ingsresu lta ten . Sådana finns i en sto r u ts träckn ing , och 
sam nord iska undersökn ingar pågår. S ituationen  i N orden  har kartlagts 
t. ex . i s .k .  B A S U N -pro jek t2 och i jäm fö rande akadem iska stud ier om 
barnfam iljernas ställning, bl. a. bostadsfö rhållanden . Enligt vårt förbund är 
det inte ak tuellt a tt u tveck la  nya fo rskningspro jek t fö rrän  de tillgängliga 
fo rskn ingsresu lta ten  har sam m anställts och bearbeta ts .

1 Yttrandet översatt från  finska .
2 Som  b ek an t, h a r m an i p ro jek te t ” B arndom , S am hälle och  U tveck ling  i N o rd e n ” , 
v ilket ä r  till sin n a tu r  en sam nord isk  jäm fö ran d e  u n dersökn ing , g jort 1: en översik t 
ö v e r de ex is te ran d e  fo rsk n in g sresu lta ten  u n d e r de sen aste  tio  å ren  sam t 2) en 
fä ltstud ie  om  (5-åriga) barn s vardag . P ro jek tens resu lta t h a r redo v isa ts  i sex  verk .
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M annerheim s barn skyddsfö rbund  b e trak ta r det som  nödvändigt a tt u tre 

da  vad m an vet om  ifrågavarande sek to r och -  fram för allt -  vad m an inte 
vet. E n d ast på d e tta  sä tt kan b ris te r i kunskaperna  sam t ou tfo rskade  
delom råden  lokaliseras. H ärigenom  kan överlappande undersökningar 
undvikas och en kum ulering av forskn ingsresu lta ten  främ jas. E fte r denna 
basu tredn ing  borde ny forskning inrik tas på de sek to re r som  ännu inte 
kartlagts.

U ppenbart ä r  a tt m an finner svar på flera frågor i punk te rna  1 -3  genom  
att sam m anställa  de redan  befintliga fo rskn ingsresu lta ten . De luckor som 
kom m er fram  b ö r fyllas genom  en bestående  kartläggning av situationen , 
v ilken skall in itieras snabb t e fter basu tredningen . E nligt behov kan M an
nerheim s barn skyddsfö rbund  vara  koo rd ina to r av sådan kartläggning.

D en i fö rslagets punkt 2 näm nda idén om  en gem ensam  planering av 
forskn ingsinsa tser ä r  inte en d ast vettig  och värd  att unders tödas m en även 
nödvändig. Som  fö rs ta  steg kunde m an genom föra ett sam nord isk t sem ina
rium  för planering av barn- och fam iljeforskning. M annerheim s b a rn 
skyddsförbund  är fö r sin del b ere tt a tt b is tå  vid arrangerandet av sådant 
sem inarium .

Punkt 4 i fö rslaget av se r u ta rb e tan d e t av gem ensam m a m ålsättn ingar för 
a tt barnfam iljernas ställning skall kunna fö rbä ttras.

D etta  fö rtjäna r stöd  speciellt m ed anledning av den snabba s truk tu rom 
vandling som  alla no rd iska  länderna  undergår. F aststä llandet av gem en
sam m a mål fö ru tsä tte r  dock en långsiktig och välp lanerad  beredningspro- 
cess , dä r politiker, fo rskare  och rep resen tan te r för o rgan isa tioner på om rå
det från  alla no rd iska  länderna  deltar.

Forskning  b ö r inte p laneras enbart m ed tanke på  fo rskningsm iljöernas 
egna in tressen  u tan  fö r a tt tjäna det sam hälleliga beslu tsfa ttande t, som  tar 
sikte på att fö rb ä ttra  m edborgarnas, deras fam iljers och barns ställning. 
D etta  fö r sin del fö ru tsä tte r  a tt cen tra la  p roblem  u tväljes som  forsknings
objekt sam t a tt fo rskn ingsresu lta ten  sam m andras och popu lariseras. F o rs
karna  och po litikerna  har ännu in te  funnit varandra . Fam iljepolitisk t b e 
slu tsfattande har o fta skett separa t från  fo rskn ingsresu lta ten .

M annerheim s barn skyddsfö rbund  anser a tt N o rd iska  rådet och speciellt 
m in is terrådet ä r  det forum  dit fo rskn ingsresu lta ten  och förslagen till p rak 
tiska å tgärder bör fö ras. P å d e tta  sä tt kan bl a de m ålsättn ingar som  avses i 
förslagets punkt 4 om vandlas i rekom m endationer till konkre ta  å tgärder 
och föras in i det nationella beslu tsfa ttande t -  som  sker såväl hos politiker 
som  inom  fam iljer.

V årt förbund  fö rhåller sig positiv t till det som  u tta la ts  i m otiveringsdelen  
sam t i fö rslagets 4 punk ter. V år förhoppning  är a tt N ord iska  rådet skulle 
rekom m endera  N ord iska  m in is terrådet a tt p åskynda och koord inera  den 
tvärvetenskap liga  fo rskn ingsverksam heten  sam t in itiera sam nord iska 
fo rskningspro jek t. M annerheim s barn skyddsfö rbund  anser a tt m an i fo rt
sättn ingen  borde in rä tta  en bestående  sek tion  som  ovannäm nda uppdrag



24

skulle åläggas. Innan sådan sektion  in rä ttas borde m an först åstadkom m a 
en särskild  arbetsg rupp . Den borde b estå  av tv å  rep resen tan te r från varje 
nord isk t land och få i uppdrag  att igång sä tta  sam nordisk  fo rskningsverk
sam het.

H elsingfors den 31 augusti 1988

M annerheim s barnskyddsfö rbund

K uuko  K ouvala inen  
O rdförande fö r cen tra lfo rvaltn ingen

Jaakko  Itälä  
V erksam hetsledare

Finlands stadsförbund:

 fokuseras viktiga frågor som  b e rö r i s to rt se tt alla nord iska fam iljer.
A lla in sa tse r genom  vilka m an kan fö rb ä ttra  barnens levnadsvillkor å te r
verkar positiv t långt in i fram tiden , och för i allm änhet också  med sig 
välbefinnande för de vuxna.

S tadsfö rbundet un d ers tö d er de förslag  som  p resen te ras , m en fram håller 
dock följande:

F örslag I

F ör närvarande pågår en sam nord isk  undersökning om  barns livsvillkor i 
N o rden , det s. k. B A S U N -pro jek te t. R esu lta ten  av denna undersökning 
bör studeras innan m an sä tte r i gång en ny, liknande undersökning.

Förslag 2

På N ord iska  m in isterrådets initiativ  har det i flera  å r  p lanera ts  nordisk  
utbildning av personal inom  socialtjänsten . M ålet håller nu på att nås. 
N O PU S (N ord isk t projekt fö r utveckling  av socialtjänsten) kom m er under 
1988-1990 att anordna sam nord isk  utbildning bland annat kring tem at 
” F ram tidsb ilder och livskvalitet fö r barn  och unga i N o rd en ” . F ö r tem ats 
behandling an sv arar N orge och det ä r  m eningen att utbildningen skall 
kom bineras m ed forskning och u tvecklingspro jek t i alla nord iska länder.

F örslag 3

De gem ensam m a p ro jek t som  gäller fö rbättring  av livsvillkoren för barn 
som  ä r handikappade och som  k räv er särskild  vård och om vårdnad , är 
enligt S ta tsfö rbundets cen tra lby rås uppfattn ing särskilt angelägna.

F örslag 4

På senare år har särskilt i F in land m ånga nya lagar tillkom m it, som 
syftar till att fö rbä ttra  fam iljernas och barnens ställning. Lagstiftningen är
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innehållsm ässig t rä tt likartad  i de övriga no rd iska  länderna. D et vore 
därför särskilt viktigt a tt följa upp hur de nya lagarna fungerar och att vid 
behov v id ta  å tgärder fö r a tt stöd ja  barn  och fam iljer i e tt tillräckligt tidigt 
skede, innan det u p p stå r kriser.

H elsingfors den 7 sep tem ber 1988

P ekka  A lanen  
V ice v e rk stä llan d e  d irek tö r

M aija S trandström
S ek re te ra re  fö r 
sociala  ä renden

Suomen kunnallisliitto (Finlands kommunförbund) och Finlands svenska 
kommunförbund:

Enligt m edlem sförslaget råd er det ännu m ellan de nord iska länderna 
sto ra  skillnader i barn- och fam iljepolikten. F ö r att rä tta  till denna om stän 
d ighet fö reslås , a tt N ord iska  råde t gö r en kartläggning av sm åbarnsfa
m iljernas förhållanden  i de nord iska länderna. M edlem sförslaget om fattar 
också  e tt initiativ  till e tt e rfa ren h e tsu tb y te  och sam arbete  m ellan de nord is
ka fo rskn ingscen tra  fö r barn  och barns uppväx tv illko r sam t en u tvärdering  
av hur de no rd iska länderna h jälper de barn  och deras fö rä ld rar som av 
psykiska och sociala skäl är i behov av särsk ilt stöd . D essu tom  föreslås att 
det u ta rbe tas en gem ensam  m ålsättn ing  fö r hur de nord iska välfärdssam 
hällena kan m edverka  till a tt s tim ulera barn s u tveckling  genom  god ekono 
misk trygghet fö r barnfam iljerna och god social service.

En utredn ing  av de i m edlem sförslaget näm nda frågorna och vid tagande 
av å tgärder fö r a tt fö rb ä ttra  och  förenhetliga barnens och barnfam iljernas 
ställning är något a tt e fte rs träva . M ellan de nord iska länderna sker i allt 
s tö rre  om fattn ing  fly ttn ingar från  ett land till e tt annat. R edan anpassn ing
en till nya levnadsfö rhållanden  kan leda till problem  av m ånga slag. E tt 
barn u tsä tts  fö r en ännu stö rre  påfrestn ing  än en  vuxen vid flyttning till en 
ny också  språkligt annorlunda miljö. Sålunda ä r en strävan  till uppväx tfö r
hållanden som  m o tsvarar barn e ts  och  hans fam iljs behov att rekom m ende-

M ånga av de saker som  näm ns i m edlem sförslaget har till nu u tre tts  i 
form  av sam nord iska  p ro jek t. R esu lta ten  av  p ro jek ten  m åste naturligtvis 
sam m anställas så  a tt inte onödiga dubbla  undersökn ingar och  u tredn ingar 
görs. D essu tom  torde det finnas sådana undersökn ingar och u tredningar
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som  g jorts på  försorg  av F ö ren ta  N ationerna  och som  kan ha  betydelse 
o ckså  fö r d e t i m edlem sförslaget åsy ftade  arbete t.

H elsingfors den 15 augusti 1988

Suom en kunnallisliitto

M ikko  Jokela  
V erk stä llan d e  d irek tö r

Olli K erola  
B yråch ef

Finlands svenska  kom m unförbund

K -J  B runström  
D irek tö r

Erik N y lu n d  
S ek tio n sch e f

Kommunala samarbetsnämnden har vid m ö te  den 4 augusti 1988 fö rk la 
rat sig positiv  till m ed lem sförslaget.

Rädda Barnen:

R ädda B arnen , Å lands d is trik t r. f. om fattar m edlem sförslaget i de 
näm nda punk terna  och ser fram  em ot kraftfu lla initiativ för a tt fö ra  in 
barns rä ttig h e te r och barns perspek tiv  i cen trum  av den politiska debatten . 
Å tgärder fö r fö rbä ttrande  av barnfam iljernas levnadsv illkor m edverkar 
givetvis till b ä ttre  uppväx tfö rhållande fö r barnen .

M arieham n den 25 augusti 1988

A n na-L ena  D reijer 
O rdförande

M arita E riksson  
V erksam hetsledare

Föreningen Hem och Skola vid Övernäs skola r.f. har i skrivelse den 29 
augusti 1988 fö rk la ra t sig stödja  m ed lem sfö rsla g e t.
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Sundheds- og forsikringsministeriet (Heilbrigðis- og tryggingamálaráðune-
ytið):1

Skønt de fleste  a f  de punk ter, der næ vnes i forslaget, ikke h ø rer under 
sundheds- og fo rsikringsm inisterie ts a rbejdsom råde, m en derim od under 
underv isn ingsm inisterie t og socialm in isterie t, så  m ener m inisterie t, at det 
her d re je r sig om  e t bem æ rkelsesvæ rdig t forslag , som  e r væ rd a t stø tte .

R eykjavík, 8. ju li 1988

G uðm undur B jarnason
P áll S igurõsson

N o r g e

Forbruker- og adminstrasjonsdepartementet:

D epartem en te t h a r m ed in teresse  lest det ovennevn te  m edlem sforslaget 
og se r det som  svæ rt positiv t a t R ådet ta r  opp spørsm ål vedrø rende barne- 
og fam iliepolitikk.

Vi vil im idlertid  gjøre oppm erksom  p å  a t d e t a llerede h a r b litt g jennom 
ført N ord iske  forskn ingsprosjek t m ed d irek te  re levans i forhold  til rekom 
m andasjon 1 og 3. Vi vil i denne sam m enhengen henvise til H jørdis K aul 
og B erit B rand ths p rosjek t ” L ov  og L iv . E n sam m enlikning av om sorgs
perm isjonene i N o rd en ”  og til T urid  V ogt G rindes p ro s jek t ” Sam funnets 
respek tive  fam iliens an sv ar fo r b a rn a ” . D isse p rosjek tene  om fa tte r ikke 
hele p rob lem om rådet som  e r fo reslå tt i de to  rekom m andasjonene, men 
belyser viktige delom råder.

Vi vil også henvise  til ” H andlingsplan  for det nordisk  likestillingsarbei
d e t”  del 3. som  om hand ler tem aet kom binasjon  av fam ilieliv og arbeidsliv . 
Forho ld  som  h er blir ta tt opp har sto r re levans i forhold til de fo reslå tte  
rekom m andasjoner. D et b lir e tte r  d epartem en te ts  m ening derfo r viktig å se 
disse i forhold  til hverandre .

O slo, 22. sep tem ber 1988

E tte r fullm akt

Tove Friisφ
B ente  Jansen

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  isländska .
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Sosialdepartementet:

Sosia ldepartem en te t e r  enig i a t den  nord iske innsatsen  innen barne- og 
fam iliepolitikken bør sty rkes og a t m edlem sforslaget i denne sam m enheng 
kan ha m ye fo r seg.

Forøvrig  er det e tab lert en del sam arbeidstiltak  innen dette  fe lte t på 
nord isk  plan.

T urid Vogt G rinde e r i ferd m ed å avslu tte  p rosjek te t ” Sam funnets 
respek tive  fam iliens an svar fo r b a rn a ”  i regi av N ord isk  M in isterråd . D ette 
p rosjek te t har ha tt som  mål å  øke kunnskapene om  barn  og barnevern  i 
nordisk  perspektiv .

V idere e r  det e tab lert en nord isk  forskerg ruppe k n y tte t til Jens Q votrups 
p rosjek t ” B arndom  som  sosialt fenom en” . P ro s jek te t finansieres av N o r
disk M inisterråd  og ta r  sikte på  å  frem skaffe kom parative da ta  om  barns 
leveår b lan t annet i de nord iske land.

F o r å øke kom petanser b lan t personell som  arbeider innen barne- og 
ungdom ssektoren  er det igangsatt et nordisk  e tteru tdann ingskurs. D ette  
kurse t vil b lan t annet g jennom  flere fe llessam linger frem  til 1990 ta  opp til 
drøftelse o ppvek tskår og sosialpolitiske p rio riteringer i frem tidens N or
den.

Vi vil også nevne a t d e t e tte r  initiativ  fra  d e t nord iske generald irek tør- 
m øtet skal e tab leres en nord isk  kon tak tg ruppe innen barneom rådet m ed 
deltakelse fra de respek tive  sosia ls ty re lsene  og S osialdepartem en tet i 
N orge. D ette  vil antakelig  bedre det løpende sam arbeidet innen barne- og 
fam iliepolitikken.

O slo, 19. desem ber 1988

E tte r fullm akt 

Ø ystein  O pdahl
R eidunn  F aksvåg

S v e r i g e

Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ):

Som  svar på  rem issen  överläm nar härm ed U H Ä  y ttranden  från  un iversi
te ten  i S tockholm , L inköping, G ö teborg  och U m eå sam t högskolorna i 
Ö rebro  och Ö stersund  (se nedan).

F ö r egen del vill U H Ä  särsk ilt u n d e rs try k a  v ik ten  av in sa tse r fö r att 
sam la och sprida redan  tillgängliga fo rskn ingsresu ltat så a tt de därigenom
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kom m er till n y tta  inom  bl. a. de g rundu tb ildn ingar som  fö rbereder för 
a rbete  m ed barn  och  ungdom  och  inom  sam hällsp lanerande verksam het.

S tockholm  den 19 sep tem ber 1988

G unnar B rodin

Eva Telenius

Statens ungdomsråd har i skrivelse  den 18 a ugusti 1988 fö rk la ra t sig  
avstå  frå n  a tt y ttra  sig i an ledning av m ed lem sfö rsla g e t.

Stockholms universitet, centrum för masskommunikationsforskning:

A tt värna  om  barns och ungdom ars behov , bl. a. genom  en fö rbättrad  
och m er jäm stä lld  fam iljepolitik , ekonom isk t, socialt och ku ltu rellt, ä r av 
y tte rs ta  vikt fö r såväl de unga och  fö rä ld ra rna  själva som  fö r sam hället.

Forskn ingen  kan göra sto ra  in sa tse r här, avseende barn s , ungdom ars 
och fö rä ld rars situa tion , hu r barn  och unga upp lever om världen  u r sitt 
perspektiv  osv . Vi in stäm m er i a tt sådan  forskning är e tt e fte rsa tt om råde. 
D et hand lar dels om  a tt sa tsa  m er p å  fo rskningen , dels på  a tt nå  u t bä ttre  
m ed den som  redan  finns, till fö rä ld rar, sam hällsp lanerare , lagstiftare, 
fö rsko llärare , lä ra re , personal till fritid sgårdar, ku ltu rarbe tare  och andra 
som  a rb e ta r m ed barn  och barn s villkor.

V iktiga fo rskn ingsfrågor som  om näm ns i förslaget av ser barn , ungdom ar 
och m assm edier. Vi vill u n d e rs try k a  a tt be tydelsen  av d essa  frågor ökar i 
och m ed m asskom m unikationens spridning i sam hället. E n allt stö rre  del 
av ku ltu ren  i vid bem ärkelse  u tgörs av m assm edieinnehåll. M assm ediean- 
vändningen h a r blivit den ak tiv ite t svensken  ägnar m est tid e fter söm n 
(G ahlin, 1983) och när en genom snittlig  svensk  15-åring slu tar grundskolan  
idag har han eller hon ägnat m edierna långt m er tid (15 — 16000 tim m ar) än 
han eller hon tillbringat i skolan (9 -1 0 0 0 0  tim m ar). T ro ts a tt forskning om 
barn , ungdom ar, m assm ed ier och  ku ltu r u tfö rts  och u tförs vid i Sverige 
huvudsakligen Publik- och program forskningsavdeln ingen  vid Sveriges 
R adio, Sociologiska institu tionen  vid L unds un iversite t och C entrum  för 
m asskom m unikationsforskn ing  vid S tockholm s un iversite t, h ar den ändå 
varit b lygsam  k v an tita tiv t se tt i förhållande till m o tsvarande vuxenfo rsk 
ning (v F eilitzen , 1977; v F eilitzen , F ilipson , R ydin & Schyller, under 
publ). I de övriga nord iska  länderna  ä r denna barn- och ungdom sforskning 
också  e fte rsa tt.
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F ör a tt ta  tillvara  re su rse rn a  på  olika sä tt och  u tfö ra  b ä ttre  forskning är 
en  nära  sam verkan  och  e tt tä ta re  e rfa renhe tsu tby te  m ellan de nord iska 
fo rskningsm iljöerna m ycket angelägen. D etta  är em ellertid  inte nödvän
digtvis liktydigt m ed vare  sig tonv ik ten  på  kartläggning eller på gem ensam  
planering. A tt genom  teo re tisk t kvalificerade to lkn ingar och analyser fö r
söka fö rstå  och  fö rk lara  och inte b ara  desk rip tiv t kartlägga barns och 
ungdom ars förhållanden  är nödvändig t fö r a tt kunna anv isa fram kom liga 
vägar till e tt sam hälle som  b ä ttre  främ jar barns och ungas utveckling  vilket 
anges som  e tt mål i förslaget. F o rskn ingen  b ö r dessu tom  inte likrik tas eller 
cen tra liseras u tan  i stället u tveck la  en  m ångfald och b redd , kom pletterad  
av tvärvetenskap liga  och in ternord iska  kom parationer och en rik och 
öppen  kom m unikation  m ellan o lika forskningsrik tn ingar. Vi be jakar alltså 
k ravet på ökade fo rskn ingsresu rser m en ifrågasätter tendensen  att ensidigt 
be tona  behoven  av kartläggande forskning och av sam ordnad  forsknings
planering.

S tockholm  den 22 augusti 1988

Cecilia  v. Feilitzen
Johan  Fornäs

Stockholms universitet, historiska institutionen:

H isto riska  institu tionen  stä ller sig positiv  till de fyra förslag som  N ord is
ka råde t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet.

Punkt 2, a tt ta  initiativ  till e rfa ren h e tsu tb y te  och sam arbete  m ellan de 
nord iska fo rskn ingscen tra  fö r barn  och  barn s uppväx tv illko r syftande till 
gem ensam  planering av fo rskn ingsinsa tser, fram stå r som  m est väsentlig  
för H isto riska  ins titu tionens v idkom m ande.

E tt nord isk t sam arbete  m ellan fo rskare  som  arb e ta r m ed barn och barns 
uppväxtv illkor i e tt h isto risk t perspek tiv  har redan  in letts och ytterligare 
stöd till de tta  ä r  a tt välkom na.

S tockholm  den 19 augusti 1988

På prefek tens uppdrag

Birgit P ersson  
H ögsko le lek to r
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Stockholms universitet, pedagogiska institutionen:

Pedagogiska institu tionen  vid S tockholm s un iversite t instäm m er i allt 
väsentlig t i N o rd isk a  råd e ts  m edlem sförslag  om  ökade nord iska  in sa tse r 
inom  barn- och fam iljepolitiken (A 832/s).

I förslaget fram hålls a tt fö rä ld rar bö r ha rä tt till betald  ledighet från 
a rb e te t u nder barn e ts  fö rs ta  levnadstid  sam t a tt en o rdnad  barnom sorg 
m åste finnas tillgänglig när fö rvärv sarbe te t å te rupp tas . I förslaget påpekas 
o ckså  a tt d e tta  ä r  väsen tlig t u r jäm stä lldhe tssynv inke l. D et förefaller dock 
vara  så  a tt fö rslag ssk rivarna  se r re la tiv t begränsat på  jäm stä lldhetsp rob le- 
m atiken — även  om  de fram håller a tt " e n  dålig fam iljepolitik  . . .  kon
serv erar o jäm likhet m ellan k ö n en ” . U r pedagogiska institu tionens synvin
kel är det dessu tom  angeläget a tt påpeka att en  ” fö rä ld ra led ighet”  som 
kan, och bör, u tny ttjas  av  de vuxna av bägge könen ger b ä ttre  betingelser 
för barnens u tveckling  i jäm stä lldhe tshänseende  än  en d ä r endast ena 
könet kan u tny ttja  " led ig h e ten ” .

Pedagogiska institu tionen  är, självfallet, också  m ycket positiv till fö rsla
get a tt fö rstä rk a  forskningen om  barns och ungdom ars situation  och anser 
a tt sam tliga, i fö rslaget näm nda, om råden  ä r väsentliga. A tt fo rskn ingsre
su lta te t ä r  viktiga a tt ” fö ra  u t”  påpekas också  i förslaget. U r pedagogiska 
institu tionens synvinkel hade det dock  varit rim ligt a tt även de tta  p åpekan 
de få tt s ta tu s  av h em stä llan sparag raf i skrivelsen . Ä ven om  vi, som  sagts, 
ä r positiva till en förstärkn ing  av forskningen fö rtjäna r det påpekas att det 
de facto  redan  finns väsentlig  nord isk  forskn ing  vars resu lta t inte nå tt ut. 
D etta  skulle kunna ske genom  exem pelv is en sam tidig fö rstärkn ing  av 
re su rse r fö r ” popu larisering” .

S tockholm  den 19 augusti 1988

Å ke  W. E d fe ld t

Uppsala universitet, centrum för barnkunskap:

C entrum  fö r barnkunskap  vid U ppsala  un iversite t har tillkom m it fö r att 
söka skapa sam verkan  m ellan en stak a  barn fo rskare  inom  olika d iscip liner, 
för a tt ta  initiativ  till forskning inom  e fte rsa tta  om råden  sam t för a tt sprida 
fo rskn ingsresu lta t och  ” fo rskn ingsankny ta”  personalu tb ildn ingar inom  
barnom sorgsom rådet. U n d er det senaste  åre t h a r C en trum  t. ex. o rgan ise
rat tv å  in terno rd iska  forskarsym posier: e tt om  barn in terv jum etod ik  och ett 
om lek, båda  m ed deltagare från o lika v e tenskapsg renar inom  m edicin, 
hum aniora och sam hällsvetenskap . E n ” en stak a  k u rs”  om barnom sorgens 
och förskolans h is to ria  och ett an tal endagars sem inarier i o lika äm nen för
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barnom sorgspersonal och läraru tb ildare  har genom förts. F ö r närvarande 
p laneras e tt stö rre  forsknings- och u tvecklingspro jek t om  lek, som  avser 
att engagera lärarutb ildningar och barnom sorgspersonal i sex län. C entrum  
ger också  u t en tidskrift ” K unskap  om  b a rn ” , som  rik ta r sig till barnom 
sorgspersonal och u tkom m er 2 gånger om  åre t i en upplaga om  ca 1 000 ex.

Svårigheten  m ed a tt gö ra  sym posier och sam verkanspro jek t är av eko 
nom isk art. C entrum s egna re su rse r ä r  sm å och de po ten tiella  deltagarna  i 
in ternord iska  fo rskarsym posier saknar inte sällan egna forskningsm edel, 
de flesta  ä r  fo rskarstuderande  för vilka resek o stn ad ern a  te r  sig betydande . 
D et ovannäm nda leksym posiet kunde t. ex kom m a till stånd endast genom  
a tt C entrum  i om edelbar anslu tn ing till de anordnade tv å  utb ildningsdagar 
om lek för lärare , lä raru tb ildare  och annan personal inom  barnom sorgen , 
vid vilka sym posiedeltagarna ledde sem inarier. A rvodet fö r m edverkan  i 
u tb ildningsdagarna beta lade  alltså  deras ko stn ad er fö r resa  och uppehälle 
för sym posiet. F örslaget om  ekonom isk t stöd  till e rfa renhe tsu tby te  och 
sam arbete  m ellen nord iska fo rsk a rcen tra  och enskilda no rd iska forskare  är 
därfö r synnerligen välkom m et.

C entrum  vill peka  på  några ty p e r av in sa tser, som  kan vara  värdefulla:
1. N ord iska  fo rsk ark u rser be träffande (a) fo rskningsm etodiska problem . 

E tt redan  näm nt exem pel ä r  m etod ik  vid barn in terv juer. E tt annat är 
observationsm etoder vid stud iet av barn . N ågon m odern  litte ra tu r inom 
dessa om råden  ex is te ra r inte. (b) olika fo rskningstem an. F örslagsställarna 
pekar t. ex. på  analy ser av hur innehållet i TV  och video uppfattas av och 
påverkar barn , hu r barn  upp lever fam iljekonflik ter e tc . C entrum  anser a tt 
fo rskarku rser i b e tydande grad kan bidraga till tvär- eller m ångvetenskap- 
ligt fo rskarsam arbete .

2. In te rno rd iska  sym posier. Inom  N ord isk  förening för pedagogisk 
forskning -  N F P F  -  som  har ca 500 m edlem m ar och bl. a. u tger tidskrif
ten  ” N ord isk  pedagogik”  finns ett nä tverk  fö r barn fo rskare  i pedagogik. 
N ätverke t ano rd n a r årligen m inst e tt in ternord isk t sym posium  m en själv
fallet behand la r de tta  i huvudsak  enbart pedagogiska frågor. N ätverkets 
am bitioner på längre sikt ä r  naturligtvis a tt söka skapa stö rre  forsknings
projekt och egna publiceringsfora. (D et finns ingen in ternord isk  fack tid 
skrift inom  om rådet). E tt an tal fo rskare  m ed specialiteten  barnh isto ria  har 
nyligen e tab le ra t e tt liknande nätverk . E n m edicinsk förening fö r b arn 
forskning ex is te ra r, som  har e tt sym posium  v art tred je  år. V ad som  erford
ras ä r  dock e tt nä tverk  av barn fo rskare  från  olika  d iscipliner. A ntalet 
fo rskare  inom  om rådet ä r  inte s to rt och i m ånga fall ä r  problem en och 
frågeställn ingarna inte alltför d isciplinavhängiga. M öjligheterna a tt skapa 
sådana nätverk , som  i sin tu r  kan ta  an svar fö r a tt s ta rta  sam verkanspro 
je k t av olika slag, ä r  naturlig tv is beroende av a tt de poten tie lla  in tressen 
te rn a  kan träffas och finna det värdefu llt a tt fo r tsä tta  kon tak ten . D ärför är 
det önskvärt a tt sym posier inom  barn- och fam iljeforskning p rio riterades 
vid utdeln ing av nord iska forskningsm edel.
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C entrum  fö r barnkunskap  h a r in tresse  av e tt nära  sam arbete  m ellan de 
cen tra  för barnkunskap , som  finns i Sverige, eller håller på  att e tab leras 
sam t m ed barn tem ainstitu tionerna  i L inköping. K anske vore e tt fö r s ta  steg  
på vägen m ot e tt in tensivare  in terno rd isk t sam arbete  att U niversite ts- och 
högskoleäm betet i Sverige och m otsvarande organ i övriga N orden  tog 
initiativ till sam arbe tskon ferenser för berö rda  institu tioner inom resp. 
land.

U ppsala den 14 ok to b er 1988

K arl-G eorg A hlström  
F ö re s tån d a re , prof. i pedagogik

Högskolan i Örebro:

H ögskolan i Ö rebro  har tagit del av förslag och rekom m endationer till 
N ord iska m in is terrådet kring ökade fo rskn ingsinsa tser och e rfa renhe tsu t
byte m ellan de nord iska  länderna  i fråga om sm åbarnsfam iljernas förhål
landen och deras behov av särskilt stöd. H ögskolan  instäm m er i de lagda 
förslagen m ed följande tillägg.

U töver de påpekanden  om  speciella fak to re r, som  påverkar barns och 
ungdom ars uppväxtm iljö  och behovet av forskning kring d essa  vill vi 
fö reslå  följande.

De allt m er frekven ta  fam iljeform erna -  ” styvfam iljer” och ensam föräl
derfam iljer -  och deras konsekvenser för barns utveckling  borde ägnas 
fo rskn ingsresu rser. I det sam m anhanget vill vi hänvisa  till "S tyvfam iljer. 
En artikelserie  u r S venska  D agb ladet”  (SvD  1988) som  belyser prob lem a
tiken.

M ed den ökade flykting- och invandrarström m en  till de no rd iska länder
na skulle vi också  vilja fö reslå  fo rskn ingsresu rser för a tt u tvärdera  de krav 
ett flerku ltu rellt sam hälle stä ller på god social service och ekonom isk 
trygghet för sam tliga fam iljer.

F ö r högskolans del känns det y tte rs t angeläget a tt resu lta t av forskning 
inom  föreslagna om råden  snabbt förs ut i grundutbildningen inte bara  till 
b livande lärare u tan  kanske än m er till b livande socia larbetare . L ikaså  bör 
olika fo rm er av påbyggnadsutbildning och handledarutb ildning inom  hög
skolans olika äm nesom råden  ha sto r n y tta  av en utvidgad kunskap.

H aluk Soydan

Ö rebro  den 25 augusti 1988

H a rrie t J a k o b sso n
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Universitetet i Linköping:

D et rem itterade  ärende t h a r inom  un iversite te t tillställts tem arådet, u t
bildnings- och forskn ingsnäm nden  fö r H älsoun iversite te t (U FO -H U ) och 
utbildnings- och forskn ingsnäm nden  fö r läraru tb ildning ((U FO -L ) för y tt
rande. Inkom na y ttranden  från  tem aråde t och U FO -H U  överläm nas h ä r
m ed (se nedan). Y ttrandena  av se r i fö rs ta  hand a tt-sa ts  n r 2 i m edlem sför
slaget, dvs den som  hand lar om  initiativ  till erfarenhetsu tby te  och sam ar
bete  m ellan nord iska fo rskn ingscen tra  fö r barn  och barns uppväxtv illkor 
m ed sik te på  en  gem ensam  p lanering av fo rskningsinsatser. De innebär e tt 
k lart tillsty rkande av det fram lagda m edlem sförslaget och pekar både på 
skäl till y tterligare forskning på  e tt an tal om råden  och på  k onk re ta  möjlig
he te r till e tt u tv idgat no rd isk t sam arbete .

R ek to rsäm bete t vill fö r egen del s tryka  u nder rem issinstansernas syn
punk ter sam t peka  på  a tt T em a B arn  som  ä r i färd m ed att byggas upp vid 
un iversite te t -  e tt a rbete  som  bl. a. ta r sig u ttryck  i a tt de tv å  fö rsta  
p ro fessu rerna  ju s t ä r på väg a tt fö rses m ed sina fö rsta  innehavare -  
fram stå r som  e tt sådan t cen trum  fö r forskning om  barn  som  ett m era 
om fattande nord isk t sam arbete  kan b aseras på.

L inköping den 7 sep tem ber 1988

På rek to rsäm bete ts  vägnar

Curt K arlsson

Universitetet i Linköping, temarådet:

Förslaget m åste b e trak tas  som  synnerligen välkom m et. F ö r några år 
sedan e tab lerades C entrum  fö r barneforskn ing  i T rondheim . I å r s ta rta r 
T em a B arn  sin verk sam het vid un iversite te t i L inköping. E n forskning 
kring barn  håller på a tt byggas upp i D anm ark. D et är synnerligen angelä
get a tt d essa  nya fo rskn ingsansatser -  m ed e tt barnperspek tiv  som  främ sta  
kännem ärke -  kan u tveck las i e tt nära  och fruk tbart sam arbete . E tt 
fo rskn ingssam arbete  om  barn  och barns villkor i N ord iska  rådets regi bö r 
kunna bli synnerligen fruk tbart m ed de nya fö ru tsä ttn ingar som  ” b arn 
forskn ingsinstitu tionerna”  ger. O ckså  i överföringen av kunskaper från 
fo rskarsam hälle t till o lika ba rn in tre ssen te r bö r e tt nord isk t sam arbete  kun
na ge m ycket. E tt exem pel på  sådan kunskapsöverföring  m ed forskare  från 
flera  nord iska länder som  föredragshållare  ä r  det årliga arrangem anget 
Ö stergö tlands barndagar. Som  fram går av det bifogade program m et m ed
verkar i å re ts  barndagar flera no rska  fo rskare .

Ä ven i e tt in ternationellt sam m anhang bör nord iska barn fo rskare  genom  
sam arbete  kunna be tyda  m ycket fö r a tt fö rb ä ttra  barns villkor. Å r 1987
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genom förde C entrum  fö r barneforskn ing  i T rondheim  en betydelsefull 
in ternationell konferens ” G row ing into a M odern W orld” . K onferensen 
var i osedvanlig t hög grad in rik tad  på barn  i tred je  världen . D et borde vara  
en angelägen uppgift för N ord iska  råde t a tt m edverka  till a tt de kunskaper 
om barns villkor som  sam las genom  forskning bl. a. vid de nord iska ” b a rn 
fo rskn ingsin stitu tionerna”  förs u t i världen  genom  a tt de no rd iska länderna 
ges m öjlighet a tt o rdna  k on ferenser av sam m a slag som  ” G row ing into a 
M odern W orld” .

L inköping den 1 sep tem ber 1988

På tem aråde ts vägnar

Göran G raninger 
F o rskn ingsledare

Universitetet i Linköping, utbildnings- och forskningsnämnden:

U tbildnings- och forskningsnäm nden  delar förslagsställarnas åsik ter om 
en utvidgad forskning, sam t ett u tökat fo rskn ingssam arbete .

Förslagsstä llarnas in tresse  av  a tt få till stånd  en forskning inrik tad  m era 
på att söka de positiva betingelserna fö r barns utveckling  än på  så kallad 
eländesforskning överensstäm m er väl m ed in ten tionerna  bakom  den b a rn 
tem ainstitu tion , som  hösten  1988 sta rta r  sin tvärvetenskap liga  verksam het 
vid un iversite te t i L inköping. Ä ven H älsoun iversite te t rep resen te ra r med 
sin u tå trik tade  profil och  prob lem orien tering  en sådan hållning.

F rån  d essa  u tgångspunk ter skulle en lång rad re levan ta  frågeställn ingar 
kunna g rupperas, d ä r såväl frågor u r sam hällsperspek tiv  som  ur barn- och 
fam iljeperspektiv  kan inrym m as.

Sam hällsförändringarnas e ffek te r  på  barn och fa m ilj. De fram tida sam 
hällsförändringarna och deras konsekvenser fö r fam iljeliv och barns vill
ko r borde rim ligen s tuderas b ä ttre  och på e tt annat sätt än vad som  hittills 
skett i de nord iska  länderna. H ä r kan fö rb ä ttrad e  sta tistik system  och 
longitudinella stud ier vara  av s to r be tydelse .

N är m an börjar använda e tt ny tt läkem edel, studeras eventuella  b iverk 
ningar noga. Vid allvarliga b iverkningsrisker d ras alltid d essa  läkem edel 
in, även om de i sig ä r  effektiva. Sociala refo rm er och snabba sam hällsför
ändringar u tsä tts  sällan fö r m otsvarande prövningar. B arns psykiska u t
veckling och välbefinnande ä r en fö ru tsä ttn ing  för e tt sam hälles fram tid. 
A tt följa de even tue lla  ” b iverkn ingarna”  av social förändring på barnen 
borde vara  en viktig del av sam hällsp laneringen.
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B arns hälsa och m iljö. Vi vet num era genom  om fattande stud ier, a tt 
p sykisk  och  fysisk  sjuklighet och dödlighet h a r nära  sam band m ed ” social 
fö rankring”  och tillgång till s töd jande sociala nä tverk . (T urner 1983). D et 
tycks vara  graden  av upp lev t stöd  som  ä r v ik tigast, fram förallt det känslo
m ässiga stödet. D etta  innebär a tt individen känner a tt m an b ry r sig om och 
ä lskar honom , a tt han är uppska ttad  och v ärd esa tt, a tt han känner sig 
tillhöra en grupp  m ed öm sesid iga fö rp lik te lser och där han kan lita på  att 
andra  stä ller upp om det behövs, dvs de upp levelser som  en välfungerande 
familj kan förm edla till sina m edlem m ar.

Speciellt s tressm o ts tåndsk raftiga  barn  som  har vuxit upp i dåliga m iljö
e r, har å tm instone haft någon vuxenidentifikationsfigur och rollm odell. 
D et kan  ha  varit någon u tan fö r fam iljen m en även b ra  skolm iljö har 
exem pelvis v isat sig neu tra lisera  dåliga hem förhållanden (R u tte r 1979). 
K unskapen  om  de tta  är fo rtfarande bristfällig och har inte speciellt s tude
ra ts i no rd iska sam m anhang.

B arns uppväx t i våra  dagar u tm ärks av färre varaktiga och d jupa re latio 
ner än tidigare. H u r påv erk a r de tta  v åra  barn?

B arn  påverkas v ia m ed iau tbudet och få r all världens k a tas tro fe r ” rak t in 
i vardagsrum m et”  via TV . H ur påv e rk a r de tta  barns värderingar och 
vuxenlivet?

U tvärdering  av sam hälle ts  s tö d system . Som  tidigare påpeka ts, har ty 
v ärr en system atisk  u tvärdering  av socialpolitiska reform er varit sparsam t 
förekom m ande. E n u tvärdering  genom  sam verkan  av de nord iska länderna 
är i sig rationell. K u ltu rella  sk illnader finns m en ä r på  m ånga om råden  inte 
stö rre  än a tt en planm ässig sam verkan  och arbetsfördeln ing  sannolikt 
skulle ge e tt b ä ttre  underlag  för barn- och fam iljepolitiken än vad nu 
vanligen finns. D ärigenom  skulle m an erhålla  tillräckligt underlag  fö r an a
lys av specifika och  viktiga frågeställn ingar exem pelvis på  de sociala och 
m edicinska om rådena. Vi har lyckats sänka spädbarnsdödligheten  i Sveri
ge till den lägsta i världen . M en vi har inte lyckats sänka frekvensen  av 
psykiska beteendeavv ikelser under de sista 30 åren , tro ts  olika sociala, 
pedagogiska och politiska reform er. Vi behöver m era forskning i ö verens
stäm m else m ed fö rslagsställarnas in ten tioner för a tt fö rs tå  varför.

L inköping den  23 augusti 1988

På utbildnings- och forskningsnäm ndens vägnar 

P er B ju ru lf
Louise  N orrm én
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Lunds universitet, institutionen för barn- och ungdomspsykiatri:

I e tt m edlem sforslag  till N o rd iska  råd e t fö reslås a tt N o rd iska  råd e t skall 
rekom m endera  d e t N ord iska  m in is terrådet a tt gö ra  en kartläggning av 
sm åbarnsfam iljernas fö rhållanden  i de no rd iska  länderna. M an fö reslår 
o ckså  a tt initiativ  skall ta s  till e tt e rfa ren h e tsu tb y te  och sam arbete  m ellan 
de nord iska  fo rskn ingscen tra  fö r barn  och barn s uppväx tv illko r syftande 
till en gem ensam  p lanering av fo rskn ingsinsa tser sam t u tv ä rd e ra  hu r de 
nord iska länderna  h jälper de barn  och  deras  fam iljer som  av p syk iska  och 
sociala skäl ä r  i behov  av särsk ilt stöd . M an vill d äre fte r u ta rb e ta  en 
gem ensam  m ålsättn ing  fö r hu r de no rd iska  välfärdssam hällena kan m ed
verka  till a tt stim ulera  barn s u tveckling  genom  god ekonom isk  trygghet fö r 
barnfam iljerna och  god social service.

I förslaget påpekas a tt viktiga om råden  av  barn s uppväxtm iljöer inte 
belysts av den forskning  som  finns. P åp ek ar a tt i v å ra  snabb t fö ränderliga 
sam hällen har m an en  o tillräcklig  kunskap  om  h u r olika fö re tee lse r i 
barnens närm iljö  påv e rk a r på  deras uppväx tv illko r och psyk iska  och soci
ala utveckling . Bl. a. p åp ek ar m an a tt m era kunskaper behövs då  det gäller 
hu r barn  u p p lever TV och  v ideo, in te  m inst våldsinslagen i dessa. B arns 
lekm iljö och den typ  av  lek saker som  barn  leker m ed sam t b iltrafiken är 
också  om råden  som  näm ns i fö rslaget. D e h ä r om rådena rö r fram för allt 
vanliga barn  m en m an påpekar o ck så  a tt barn  som  v äx er upp  u nder svåra  
fam iljeförhållanden eller u n d er an d ra  svåra  sociala  om ständ igheter b eh ö 
ver särskild  uppm ärksam het. M an p åpekar fram för allt a tt m an har m ycket 
litet kunskap  när det gäller hu r sociala  nä tverke t kan u tveck las till stöd för 
barn  som  befinner sig i svåra  stresssitua tioner.

De förslag  som  fram förs ä r  viktiga. M an vet a tt ca 17%  av barn  och 
ungdom ar i Sverige h a r o lika ty p er av p syk iska  stö rn ingar, en m indre del 
av dessa , 2 —3 %  m ycket allvarliga stö rn ingar. V isserligen ve t m an m ycket 
om barns uppväx tv illko r i Sverige m en d e t ä r  viktigt a tt fo rtlöpande följa 
u tvecklingen. S ärsk ilt b ö r beak tas  ganska nya  fenom en t. ex. det alltm er 
ökade v ideou tbudet, da taspelen  och nya fo rm er av leksaker. F ö r alla dessa 
tre  ka tego rier av sy sse lsä ttn ingar fö r b arn  och  ungdom ar h a r m an på ta la t i 
m assm edia a tt de o fta  har s ta rk a  våldsinslag . V isserligen har barn  alltid 
lekt m ed k rig sleksaker m en såväl vålds v ideo som  T V -spel och nya krigs- 
och rym d leksaker ä r  m er raffinerade och  fö rfö riska  än  fo rna  tiders enk la  
krigsleksaker. M an har o ck så  m enat a tt e tt in tensiv t och  ensidigt lekande 
m ed d essa  kom m er a tt ha  en stö rre  inverkan  på  barns tillvänjning till 
våldsam m a lösn ingar av konflik ter och  m ellanm änskliga re la tioner än tid i
gare. K unskapen  ä r m ycket liten på  d e tta  om råde, de t ä r  viktiga fält a tt 
u tfo rska . B arns fö rm åga a tt k lara  en  sk ilsm ässa, anpassn ingen  hos barn  i 
de allt stö rre  invand rarg rupperna , den  s to ra  g ruppen  u tländska  adop tiv 
barns tonårsanpassn ing  ä r an d ra  ganska  ou tfo rskade om råden . Jäm förande 
stud ie r i N o rden  av o lika sä tt a tt b em ö ta  barn  m ed svåra  sociala b e teen d e
avv ikelser saknas o ck så , tro ts  a tt m an här skulle ha  e tt in tressan t fält fö r
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jäm fö re lse r då  m an sa tsa r på  olika ty p e r av lösningar i de no rd iska länder-

Förslagen som  fram förts v erk ar därfö r synnerligen viktiga och  jag  fö re 
slår därfö r faku lte tssty re lsen  att stödja dessa.

Lund den 9 sep tem ber 1988

M arianne C ederblad  
P ro fesso r i barn- och  ungdom spsykia tri

Göteborgs universitet, institutionen för socialt arbete:

Vi vill inledningsvis stödja förslaget till N ord iska  rådet om  vikten  av att 
sam ordna och s tärka  det nord iska sam arbete t kring såväl generell familje- 
politik som  forskning kring barns uppväxtv illkor m ed de motiv som  redan 
fram går i förslaget.

A lltför o fta  har både  fo rskare , po litiker och professionell vårdpersonal 
m er kunskap  och  stö rre  fö rtrogenhet om  vad som  sker i u tom nord iska 
länder och är m indre insa tta  i de fam iljepolitiska d eb a tte r som  förs och 
kunskapsproduk tion  som  finns i de näraliggande nord iska g rannländerna, 
v ilket ä r  beklagligt u r m ånga synpunk ter b land annat p g a  att m ånga av de 
problem  som  berö r barn  och ungdom  i N orden  ä r så likartade. En viktig 
anledning a tt fokusera  ju s t sm åbarnsfam iljer ä r  dessu tom  a tt m an i nordisk  
skilsm ässoforskning ko n sta te ra t a tt de sam levnadskonflik ter som  resu l
te ra t i sk ilsm ässa u p p stå tt tidigt, dvs. vid övergången till fö räldraskap .

F örs lagställarna avslu ta r i sin skrivelse m ed en uppsam ling i fyra punk
te r kring nord iska in sa tse r som  b ö r in itieras av N ord iska  m in isterrådet. 
E ftersom  innehålle t, som  redan  påpeka ts, ä r  m ycket om fattande är det 
viktigt a tt noggrant tän k a  igenom  hur d essa  p u n k ter b ö r p rio rite ras a lterna
tiv t förhålla sig till va rand ra  fö r a tt a rb e te t skall bli e tt m eningsfullt resu lta t 
och få den effekt som  avses.

Enligt vår m ening to rde  det m est konstruk tiva  vara  a tt p rio rite ra  punkt
2, dvs. e rfa renhe tsu tby te  m ellan nord iska fo rskn ingscen tra  för barn  och 
barns uppväxtv illkor, och punkt 3 att u tvärdera  hur m an i de nordiska 
länderna h jälper barn  och fam iljer som  av psykiska och sociala skäl är i 
behov av särskilt stöd.

K anske ä r d e t fak tisk t den n a  grupp  fam iljer och barn  som  bör stå  i 
cen trum  m ed tanke på  den sta rk a  och snabba sociala utslagning som  idag 
blir re su lta te t fö r barnens del när vi lever i e tt sam hälle som  kräver allt m er 
av s k  jag s ty rk a  fö r a tt ” öv erlev a”  i både sko lsystem et och i arbetslivet. 
M en så  go tt som  all forskning hitintills visar ty v ä rr a tt det ä r ingen enkel 
sak att b ry ta  det s k  sociala arvet. Vi stöd jer dock till fullo förslaget om 
fortbildning kring ” barn  i r isk zo n en ”  förlagd till N ord iska  hälsovårdshög-
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skolan. D et ä r  oerh ö rt be tydelsefu llt a tt lyfta fram  och sprida de viktiga 
e rfa renhe te r som  redan  finns m ellan de nord iska  länderna.

Inom  varje nord isk t land finns redan  en hel del forskning inom  de 
om råden  som  fö rslagställarna h a r önskem ål om . D et är dock i dagsläget 
svårt t. o. m. inom  varje ensk ilt land a tt få  överblick  över befintlig kunskap 
och pågående k u nskapsp roduk tion , eftersom  ju s t forskning kring både 
barn  och kring fam iljer ä r  u tsp ridd  på  en rad olika in stitu tioner både inom  
u n iversite te t i form  av in tre ssan ta  m etodu tveck lingspro jek t u te  på  sociala 
fältet. E n del av de kunskapsbehov  som  efterlyses, t ex  om  videovåld  finns 
redan  viktiga frågeställn ingar b esvarade  (t ex L unds un iversite t). A nsatsen  
kring v issa  av de problem  som  sk issas b ö r i fö rs ta  hand vara  a tt sprida 
redan befintlig kunskap  inom  N orden  — till politiker och socialt verksam 
ma yrkesg rupper. D et ä r  således opinionsbildning baserad  på vetenskap li
ga rön  m er än ny forskning som  erfo rd ras.

D etsam m a gäller kunskap  kring barn  och  fam iljer i riskzonen , där det 
finns en rad in tre ssan ta  och m er eller m indre fram gångsrika m etodu tveck 
lingsprojekt inom  t. ex. barnpsyk ia trin  och socialtjänsten . P roblem et ä r  i 
fö rsta  hand a tt få den  kunskap  som  redan  finns överförd  till p rak tiska 
verk sam heter, bl. a. genom  förstärkn ing  av p erso n a lresu rser e tc . Sam m a 
gäller den offentliga barnom sorgen . M an behöver i v issa avseenden  inte i 
fö rs ta  hand förnyad  forskning. D et räck e r m ed att av läsa  konkre ta  siffror i 
köerna  e fter daghem splatser! Politisk  vilja m er än forskning ä r vad som  
erfo rd ras på ju s t den punkten .

En aspek t som  inte k lart specificeras m en som  ligger underfö rstå tt i 
begreppet familj och  jäm stä lld h e t ä r  fädernas roll vad  gäller fam iljeansvar 
och fö rä ld raskap . En av de s to ra  frågorna enligt vår m ening är vilka 
m öjligheter fam iljer idag har a tt kom binera och organ isera  arbetsliv  och 
fam iljeliv fö r a tt tillgodose sina barns behov . I det här sam m anhanget 
kom m er också  ensam stående fö rä ld rars situation  in i b ilden som  en speci
ellt psykosocialt så rbar grupp. Fam iljepolitisk t ä r  denna grupps behov 
också  m ycket viktig a tt fokusera . D etsam m a gäller kon tak ten  far-barn  
e fter sk ilsm ässa, d ä r m an vet från  olika u tredn ingar a tt en sto r grupp barn  i 
N orden  m ister kon tak ten  m ed sina fäder. N ord iska  rådet har dock  redan 
tagit initiativ  till sam ordnade in sa tse r kring frågor som  rö r m annen och 
m ansrollen  som  behöver v idareu tveck las.

Till s to r ny tta  för h u r det nord iska  sam arbe te t kan organ iseras och 
u tveck las to rde  o ck så  de e rfa ren h e te r v ara  som  redan  finns i det nord iska 
p ro jek te t om  parforskn ing .

G öteborg  den 24 augusti 1988.

G öteborgs un iversite t 
Institu tionen  fö r socialt a rbete

L isbeth  Johnsson  
P refek t
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Göteborgs universitet, linjenämnden för utbildningar inom barnomsorgen:

N äm nden  ger sitt o reserverade  stöd till fö reslagna å tgärder rö rande 
nord isk  sam verkan  inom  forskning om  barn  och barns uppväxtv illkor och 

inom  barn- och fam iljepolitik.
D et finns inom  forskn ingen , inte m inst i E u ropa  i övrigt, e tt s to rt in tresse  

fö r denna form  av sam ordnade och  kom parativa  stud ier (jfr t. ex . V ienna 
C entre). F ö ru tsä ttn ingarna  fö r sådan  forskning -  och  fö r e tt u tny ttjande  
av forskn ingens re su lta t — är kanske speciellt goda i N orden , då  sam hälls
fö rhållanden , fam iljepolitik m. m. i de no rd iska  länderna  karak te rise ras av 
s to ra  likheter, m en också  av viktiga skillnader.

I sam m anhanget kan också  näm nas a tt bl. a. institu tionen  fö r pedagogik 
vid G öteborgs un iv ersite t redan  tidigare engagerat sig i in ternord iska  stu 
d ier (t. ex . vad gäller ensam förä ld rarnas situation  och försko lans mål och 
innehåll) och  a tt goda fö ru tsä ttn ingar fö r en  utvidgning av d e tta  engage
m ang föreligger.

G öteborg  den  9 augusti 1988

P å lin jenäm ndens uppdrag

Hilding Sjödén  
U tbildn ingsledare

Umeå universitet har i skrivelse den  7 sep tem ber 1988förk lara t sig stödja  

m edlem sförslaget.

Högskolan i Östersund:

H ögskolan i Ö stersund  ä r angelägen om  gem ensam m a fo rskn ingsinsa ts
er inom  N orden . Vi tro r också  p å  gem ensam  planering inom  sociala om rå
de t i v iktiga frågor, där en  sam ordnad  planering ä r möjlig.

B arn- och  fam iljepolitik  ä r  e tt om råde d ä r vi kan  se a tt en sam ordning av 
forskning och planering skulle kunna v ara  in tressan t.

Inom  institu tionen  fö r socialvetenskap  och  hum aniora har ju s t s ta rta ts  
e tt fo rskningspro jek t inom  om rådet, som  vi hoppas kunna p resen te ra  
re su lta te t av u nder 1989/90. Vi är också  in tresserade  av a tt u töka  fo rsk 
n ingsinsatserna inom  om rådet.

Vi stä ller oss a lltså  bakom  punk terna  1 - 4  som  föreslås i m otionen till 
N o rd iska  rådet.

Ulla-Britta Stenström -Jönsson
S tu d ie re k to r 

In s t. fö r so c ia lv e ten sk ap  och  hum aniora

Ö stersund  den  1 sep tem ber 1988
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Rädda Barnen:

R ädda B arnen h a r m ed in tresse  tagit del av m edlem sförslaget om  ökade 
nord iska in sa tse r inom  barn- och fam iljepolitiken. I förslaget tecknas en 
bakgrund som  spänner över m ånga väsentliga fam iljepolitiska frågor. E tt 
nordiskt e rfa renhe tsu tby te  innebär en stim ulans både av den nationella 
och den sam nord iska debatten .

De fam iljepolitiska frågorna är väsentliga a tt d isku tera  i e tt nord isk t 
forum  eftersom  m an valt delvis lika, delvis olika fam iljepolitiska lösningar i 
de olika nord iska länderna. D essutom  b erö r de på d jupet så m ånga m änni
skors vardag.

R ädda B arnen välkom nar de fyra  förslagen om ett u tökat och fördjupat 
sam arbete  m ellan de nord iska  länderna  i barn- och fam iljefrågor.

K artläggningen av  sm åbarnsfam iljernas fö rhållanden  görs och bör y tte r
ligare göras i respek tive  land. D et in tressan ta  i e tt no rd isk t perspektiv  ä r  i 
stället jäm fö re lse rna  ur vilka e rfa renhe te r kan häm tas både för de sam nor
diska nationella deba tte rna . F ö rsök  av det slaget har gjorts på senare år 
t. ex. i B A S U N -pro jek te t, vilket redov isades på R ädda B arnens B arndagar 
1988. V idare har e tt jäm fö rande p ro jek t genom förts av S ta tskon to re t be
träffande kostn ad er i N orden  för barnom sorg , t. ex. en studie som  givit 
upphov till en hel del debatt.

En gem ensam  nordisk  planering av forskn ingsinsa tser av olika fo rsk 
ningscentra  fö r barn  och barns uppväx tv illko r vore angelägen. P roblem et 
ä r dock a tt de nationella re su rse rn a  på om rådet är k lart otillräckliga. Det 
gäller både fa s ta  re su rse r (p ro fessu rer, fo rskn ingsgrupper etc) och anslag 
för fo rskn ingspro jek t.

E tt fö rsta  krav  som  m åste  ställas är en  u tökning av forskn ingskapacite
ten på om rådet. D et ä r  t ex orim ligt att det ännu  inte finns någon p ro fessu r 
m ed fam iljepolitisk inriktning när fam iljepolitiken ta r  så sto r andel av 
respektive sta tsbudge t i ansp råk .

B arnom sorgsforskningen  är till exem pel helt otillräckligt u tvecklad  i 
förhållande till den betydelse  barnom sorgsfrågorna har för barnen , deras 
fö räld rar, personal, den sk attebeta lande allm ännheten  och för politikerna. 
M ånga beslu t m åste  tas på o tillfredsställande dåligt kunskapsunderlag .

En nära  sam verkan  m ellan de nord iska länderna fö ru tsä tte r dock  gem en
sam m a nord iska u tb ildn ingsinsa tser. V issa kunskaper, norm er och värd e
ringar bör bli m er allm änna inom  de olika no rd iska y rkesg rupper som 
arb e ta r m ed barn- och fam iljefrågor.

Den N ord iska  hälsovårdshögskolan  i G öteborg  ä r e tt u tom ordentlig t 
exem pel på hu r de nord iska  länderna  kan a rb e ta  m ed högre utbildning och 
forskning inom  hälso- och sjukvårdsom rådet.

R ädda B arnen an se r därfö r a tt en nordisk  socialhögskola skulle kunna 
in rä ttas för a tt på liknande sä tt ge gem ensam  högre social utbildning i nära 
kon tak t m ed forskn ing , till N o rdens socia larbetare .
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A tt inom  N o rd isk a  hälsovårdshögskolans ram  arrangera  enstaka  fo rt
b ildn ingskurser kring ” barn  i r isk zo n en ”  som  förslagsställarna föreslår, 
ser R ädda B arnen  således som  en otillräcklig  insats.

V iss gem ensam  nord isk  fortb ildning och v idareutb ildning fö r barnom - 
sorgspersonal, i fö rs ta  hand  fö rsko llärare  och  fritidspedagoger skulle ock
så v ara  angelägen. På d essa  om råden  h a r både N orge och D anm ark  hunnit 
betydlig t längre än Sverige.

D etta  förslag b ö r p rövas i sam m a positiva anda  som  de föregående.
B arns u tveckling  kan naturligvis stim uleras genom  en god ekonom isk  

trygghet fö r barnfam iljerna och en god social service m en det är inte 
tillräckligt. E n god fam ilje- och  socialpolitik  ä r  hö rn s ten ar i e tt sam hälls
bygge som  gynnar barnen . B arnens och de ungas situation  beh ö v er dock 
uppm ärksam m as i betydlig t fler sam m anhang är som  sker idag. Till exem 
pel i bostadspo litiken , a rbe tsm arknadspo litiken , m iljöpolitiken, flykting
politiken.

F örslaget har en  god am bitionsn ivå som  borde  kunna överfö ras till andra 
sam hällsom råden till stöd fö r barn  och unga.

S tockholm  den  31 augusti 1988

R ädda B arnen

Thom as H am m arberg  
G en era lsek re te ra re

Svenska kommunförbundet:

Fam iljepolitiken har sedan  lång tid tillbaka varit en  huvudpunk t i den 
politiska debatten  i v årt land. Ä ven om  synen på fam iljestödets inriktning 
och k onk re ta  utform ning i flera avseenden  går isä r råd e r idag en  bred  
politisk en ighet om  barn- och fam iljepolitikens alldeles särsk ilda betydelse 
fö r välfärdssam hälle ts fortgång. Vi tro r oss dela en sådan grundsyn m ed 
våra  no rd iska grannar.

T ro ts en likartad  g rundsyn , och  även  om  likheterna  m ellan våra  länder i 
m ånga avseenden  redan  ä r sto ra , finns d e t, som  förslagsställaren  fram hål
ler, b e tydande skillnader inom  väsen tliga om råden. In te  m inst inom  barn- 
om sorgsom rådet, som  nyligen varit förm ål för en jäm förande studie, ha r 
sto ra  skillnader iak ttag its m ellan v åra  nord iska  länder. (B arnom sorg i 
N orden  -  kostnader, kvalite t och  styrning, S ta tsk o n to re t 1987).

S jälvfallet ä r o likheter m ellan våra  länder till en del utslag  av kulturella 
och sam hällsideoligiska skillnader som  också  fo rtsättn ingsv is ä r  värda  att 
slå vak t om.

A lldeles u p penbart finns d e t em ellertid  om råden  d ä r e tt fö rd jupat erfa
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renhe tsu tby te  och sam arbete  kan  ge m ånga värdefu lla  b idrag  till d e t fo rt
satta  fam iljepolitiska re fo rm arbe te t i N o rden . D et sam arbete  som  inom  
ram en fö r den nord iska  kon tak tkom m ittén  e tab le ra ts  inom  barnom sorg 
som rådet ä r  e tt exem pel på  hur forskning och andra  erfa ren h e te r få tt en 
b red  spridning b land kom m unala barnom sorgsarbe ta re  i hela  N orden .

F ö rbundets  sty re lse  se r därfö r positiv t p å  m edlem sforslagets initiativ  till 
e tt ökat no rd isk t sam arbete  inom  barn- och  fam iljepolitiken och fö ru tsä tte r 
a tt even tue lla  förslag  till å tgärder b lir förem ål fö r bred  d iskussion  i särskild  
ordning.

R eserva tion  anfördes av m -ledam öterna, se  nedan.

Stockhom  den 2 sep tem ber 1988

Svenska  kom m unförbundet 

Lars Eric E ricsson

R eserva tion

av E lla T engbom -V elander, Ing-B ritt N ygren , Jonas W allin, L ennart 
H edquist och K arl-A xel Svenningsson  (sam tliga m).

Vi an ser a tt sty re lsens y ttrande bo rt ha  följande lydelse.
” K artläggning, u tvärdering  och  e rfa renhe tsu tby te  rö rande barnfam iljer

nas förhållanden  i de nord iska  länderna  är positiv t och  kan tydliggöra 
effekten  av o lika ty p er av  in sa tse r i tekn isk t och ekonom isk t re la tiv t 
jäm stä llda  länder. Sam hällsvetenskaplig  forskning av d e tta  slag kan ge de 
olika länderna  e tt go tt underlag  fö r bedöm ning av den egna fam iljepolitiken 
i va ije  land.

D en fjärde punk ten  i fö rslaget ’a tt d ä re fte r u ta rb e ta  en gem ensam  m ål
sättn ing fö r hu r de nord iska  välfärdssam hällena kan m edverka  till a tt 
stim ulera barns u tveckling  genom  god ekonom isk  trygghet fö r barn fa
m iljerna och social se rv ice ’ ger in tryck  av  a tt fungera som  en beställn ing  på 
slu tsa tse r i fo rskn ingspro jek te t.

M odera ta  sam lingspartie t an se r a tt d e t bö r vara  upp till varje land att 
bestäm m a hur m an skall u tveck la  fam iljepolitiken fö r a tt s tim ulera  barns 
utveckling . N ord iska  råd e t b ö r därfö r inte u ta rb e ta  en gem ensam  m ålsä tt
ning enligt punkt 4 .”

Landstingsförbundet:

De barn  som  få r växa upp  i N orden  har e tt b ä ttre  utgångsläge i jäm fö re l
se m ed barnen  i m ånga an d ra  länder. D etta  exem plifieras bl. a. av  den låga 
spädbarnsdöd ligheten  och  den höga m edellivslängden. T ro ts  det m ateriella
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väls tånde t har det dock visat sig a tt m ånga barn , unga och deras fam iljer 
inte m år psykisk t och socialt bra .

Ä ven om  det finns s to ra  likheter m ellan de nord iska ländernas sociala 
välfärdssystem , nätverk  och förebyggande verksam het finns också  sto ra  
skillnader. E n jäm före lse  m ellan ländernas system  sam t barns och ungas 
såväl fysiska som  psyk iska  och  sociala  välbefinnande skulle kunna ge 
värdefullt underlag  fö r bl. a. sam hällsp lanering och förebyggande a rbe te  i 
de ensk ilda länderna  och i e tt gem ensam t nord isk t arbete .

L andstingsfö rbundet an ser a tt det ä r  viktigt a tt ta  vara  på  och använda 
den sam lade kunskap  som  finns i N o rden  fö r a tt fö rb ä ttra  situation  och 
m öjligheter fö r barnen  och deras  fö räld rar. F ö rbundssty re lsen  anslu te r sig 
därfö r till det synsätt och den inriktning som  redov isas i m edlem sförslaget.

En gem ensam  m ålsättn ing fö r a rbe te  m ed barns och fö räldrars v illkor i 
N orden  skulle i alla länderna  kunna ly fta  fram  och därm ed också  stim ulera 
barns u tveckling , situation  och behov  av social trygghet och om vårdnad .

L andstingsfö rbundet stä lle r sig även  positiv t till förslaget som  innebär 
en kartläggning av sm åbarnsfam iljernas förhållanden i de no rd iska länder
na. I g ruppen sm åbarnsfö rä ld rar ink luderar L andstingsfö rbundet också  
flyktingbarnen och deras fam iljer.

I kartläggningen är det viktigt a tt redogöra fö r den förebyggande verk 
sam hetens organisation , uppbyggnad och innehåll i de olika länderna. 
N ord iska  hälsovårdsshögsko lan  b ö r kunna u tgöra en viktig resu rs i e tt 
gem ensam t nord isk t arbete  fö r ökade in sa tse r inom  fam iljepolitiken.

S tockholm  den 1 sep tem ber 1988

L andstingsfö rbundet 

G unnar H ofring

W alter S lunge

Svenska läkaresällskapet:

I m edlem sförslaget hem ställes a tt N ord iska  rådet rekom m enderar N or
diska m in isterrådet a tt gö ra  en kartläggning av sm åbarnsfam iljernas förhål
landen i de no rd iska  länderna, a tt ta  initiativ till e tt e rfa renhe tsu tby te  och 
sam arbete  m ellan de nord iska  fo rskn ingscen tra  fö r barn  och barn s upp
växtv illkor, a tt u tv ä rd e ra  h u r de nord iska  länderna  h jälper de barn  och 
fam iljer, som  av psyk iska  och sociala skäl ä r  i behov av särskilt stöd sam t 
a tt d äre fte r u ta rb e ta  en gem ensam  m ålsättn ing fö r stim ulans av barns 
utveckling  genom  god ekonom isk  trygghet fö r barnfam iljerna och god 
social service. De tre  fö rstnäm nda  förslagen faller inom  Svenska  läkare
sällskapets kom petensom råde.
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M ed ökade k u nskaper om  de fak to re r som  påv erk a r barns u tveckling  till 
vuxna har det även  u p p stå tt m ånga nya frågeställn ingar, v ilket kan  exem 
plifieras av det följande.

D en fysiska  u tveck lingen  och m ognaden varie ra r m ellan olika barn  och 
m ellan könen . Av en svensk  undersökning  (G unilla W estin -L indgren , Phy
sical and m ental developm ent in Sw edish  u rban  school-children , S tock 
holm  1979) fram går a tt sp ridningen kan  v ara  m ycket sto r. F lickor m ognar 
före po jkar och  går in i k ro p p sp u b erte t ca  2 år före po jkarna. Vid övergång
en m ellan skolans m ellan- högstadium  kan skillnaden m ellan den biologiskt 
äldsta  (som  ä r en flicka) och den biologiskt yngste (som  ä r en pojke) vara  
hela 7 år, tro ts  a tt det rö r sig om  kronologisk t jäm ngam la  barn.

N är det gäller frågan om  utvecklingspsykolog in  saknas kunskaper om  
eventuella  sk illnader i ’u tveck lingsfö rlopp’. F ö ljer sam tliga barn  den ’u t
vecklingspsykolog iska’ kronologin  eller finns även här sk illnader m ellan 
och inom  könen? K an  i sin tu r even tue lla  sk illnader och varia tioner i den 
norm ala u tvecklingsgången av person ligheten  också  innebära  a tt olika 
barn  ä r olika känsliga fö r påfrestn ingar i m iljön, inom  och u tom  fam iljen, 
och av skado r, sjukdom ar e ller an d ra  s tressfak to re r?  K an even tue lla  såda
na skillnader o ck så  finnas b land barn  u r sam m a fam ilj? Om så är fallet kan 
’n y a ’ kunskaper erhållas om  h u r exem pelv is social utslagning borde  fö re 
byggas.

U ppkom na frågor och  problem  kan em ellertid  också  v ara  följden av den 
utveckling  som  sker i e tt m odern t sam hälle och som  leder till a tt nya och 
annorlunda krav  kom m er a tt ställas på  den uppväxande generationen .

U nder efterk rigsperioden  har det ske tt en närm ast o fa ttbar u tveckling  av 
kunskapsvolym en inom  de flesta  kunskapsom rådena. K raven  på  barn s och 
ungdom ars sk o lp resta tioner h a r därigenom  o ck så  kom m it a tt öka. D etta  
innebär också , a tt u tslagningen från  skolan ten d e ra t a tt fram stå  som  ett 
socialt p roblem  av sto r be tydelse . H u r skall den sko la  se u t, d ä r barnen  
kan om händertagas på  e tt sådan t sä tt, a tt even tue lla  sk illnader i fö ru tsä tt
ningar inte beh ö v er leda till u tslagning och ojäm likhet?

E n annan  sådan fråga som  u p p stå tt ä r  h u r barn  som  invand rar m ed sina 
fam iljer till S kandinavien  u tveck las m ed hänsyn  till de kultu rella  sk illnader 
som  kan föreligga.

Sam m anfattn ingsvis finner S venska  läkaresä llskapet, a tt en skand ina
visk m u lticen terstud ie , d ä r ovanstående  och an d ra  frågeställn ingar kunde 
belysas, vo re  av u tom ordentlig t in tresse . M ulticen terstud ien  borde då 
genom föras som  e tt in terd iscip linärt sam arbe te , d ä r barn- och ungdom s
p syk iatri, ped ia trik , psykologi, pedagogik och fö re trädare  fö r sociologi och
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socialt behand lingsarbete  skulle u tgöra kärnan  och till sig kny ta  rep resen 
tan te r fö r exem pelvis socialm edicin , krim inologi och rättspsyk ia tri.

S tockholm  den 23 augusti 1988

F ö r S venska  läkaresällskapet

H arry B oström  
O rdförande

H ans O H ollander  
S ekre te ra re

Sveriges socionom förbund hänvisar i en skrivelse den 30 augusti 1988 till 
y ttrande  av den 29 augusti 1988 frå n  N ordiska  socionom förbundens sam - 
arbe tskom m itté  (se ovan).

R iksförbundet H em  och Skola (RHS):

F örslaget syftar till a tt kartlägga sm åbarnsfam iljernas situation , sam ord
na och stä rk a  forskningen om  barns uppväx tv illko r och  därm ed stim ulera 
fam iljepolitiska åtgärder. E tt viktigt inslag är a tt v ia den offentliga debatten  
och genom  undervisning, ge fö rä ld ra r en fastare  grund att s tå  på  när det 
gäller a tt välja vad som  ä r b ra  eller m indre b ra  för deras barn.

RH S tillsty rker förslaget.
Inom  v årt eget arbetsfä lt -  fö rä ld ra rna  och skolan -  finns e tt nordiskt 

sam arbete . D et har gett oss m ånga e rfa renhe te r och im pulser. T ro ts  a tt 
våra  länder h is to risk t och ku ltu rellt s tå r varand ra  nära , ser vi o fta olika 
lösningar p å  likartade problem . System  kan  ibland vara  h inder fö r u tveck 
ling. D et kan d å  vara  b ra  a tt p rö v a  frågan i förhållande till and ra  länder, där 
synsä tte t ä r  annorlunda även  om  m an inte alltid kan överföra lösningar 
från  e tt land till e tt an n a t, ä r  vår erfarenhet a tt dialogen m edför om pröv
ning av egna stä lln ingstaganden och  in sp irerar till nytänkande.

Bifogade artikel i BARN  5/88 illu strerar d e tta 1.
I sam band m ed a tt N ord iska  m in is terrådet u tarbetade  förslag till ny 

handlingsplan för det nord iska  k u ltu rsam arbe te t, fram förde de nord iska 
fö räld raorgan isa tionerna  förslag om  a tt elev- och föräldrainfly tande i sko
lan skulle bli förem ål för en studie. De nord iska länderna har olika tradition

1 H är ej tryckt.
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och sty rsy tem  fö r skolan . F ö rä ld ra rn as m öjlighet till engagem ang och 
påverkan  skiljer sig o ck så , dels beroende på  o rgan isa to riska  skillnader, 
dels genom  olika inställning till fö rä ld rars roll i sam arbe te t om  barns 
fostran  och utbildning. Vi har inte kunnat å terfinna  vårt förslag  i den 
handlingsplan som  nyligen fas tstä llts  av N ord iska  rådet.

M ed exem plen  ovan h a r vi velat illu strera , a tt vi se r e tt ökat nord isk t 
sam arbete  inom  forskning  och  inform ation som  e tt b ra  sä tt a tt u tveck la  
barn- och fam iljepolitiken  i de ensk ilda  nord iska länderna. E n rad  in tre s
san ta  fo rskn ingpro jek t pågår. D et kanske allra  v iktigaste ä r  a tt föra ut 
resu lta ten  så a tt de blir tillgängliga fö r de b red a  grupperna , sam tidigt som  
de ger underlag  och  stöd  fö r politiska beslu t.

S tockholm  den 6 sep tem ber 1988

R iksfö rbundet H em  och Skola

B eng t A ndersson  
F ö rb u n d sse k re te ra re

Svenska fack la ra rfö rbunde t (SFL):

I N ord iska  råd e t har u n d er våren  1988 väck ts e tt m edlem sförslag  om  
ökade nord iska  in s ta tse r inom  barn- och  fam iljepolitiken. F örslaget har av 
den svenska  delegationen  inom  N ord iska  råde t i Sverige sän ts på  rem iss 
till e tt an ta l m yndigheter, verk  och o rgan isationer. B land de sistnäm nda 
återfinnes Sveriges fritidspedagogers förening (SFF).

S F F  ä r en av flera  rik sfören ingar inom  S venska  fack lärarfö rbundet 
(S FL ), som  fö ru tom  fritidspedagoger också  o rgan iserar fö rsko llärare , bar- 
navårds lä ra re , m etod ik lärare  i bl. a. fö rsko llärar- och fritidspedagogutb ild 
ningarna sam t m ånga an d ra  lärarg rupper på sam tliga stad ier inom  det 
svenska u tb ildn ingsväsendet. S F L  fö re träd e r d essa  lärarg rupper i alla 
fackliga sam m anhang -  a lltså  även  som  rem issinstans -  varfö r S F L  av 
S F F  övertag it besv a ran d e t av den ak tuella  rem issen.

S F L  har tagit del av  innehålle t i det ak tuella  m edlem sförslaget och 
k o n cen tre ra r sitt y ttrande  till a tt gälla u n dertecknarnas i fy ra  a tt-sa tse r 
koncen trerade  hem ställan . S F L  tillsty rker i princip  vad som  hem ställs i de 
fy ra  avslu tande a tt-sa tse rn a  m en vill sam tidigt sta rk t fram hålla vikten av 
att nya tillägg görs i den  sista  a tt-sa tsen  beträffande ” en gem ensam  m ål
sättn ing fö r h u r de no rd iska  välfärdssam hällena kan m edverka  till a tt 
stim ulera barn s u tveck ling” . Enligt S F L :s  uppfattn ing  saknas här y tte rs t 
väsentliga de la r när det gäller a tt stim ulera  barns u tveckling  näm ligen de 
pedagogiska a spek te rna . De bö r här u ttry ck as i en kom plettering  till vad 
som  sägs om  god ekonom isk  trygghet och  god social service fö r barn fa
m iljerna så  a tt a tt-sa tsen  i sin helhet kom m er att få följande lydelse:
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att däre fte r u ta rb e ta  en gem ensam  m ålsättn ing  fö r hur de nord iska 
välfärdssam hällena kan m edverka  till a tt stim ulera  barns utveckling  
genom  god ekonom isk trygghet för barnfam iljerna och god social 
serv ice sam t en god pedagogisk verksam het i form  av förskola  för alla 
fö rsko lebarn  och  i form  av skola och fritid shem sverksam het för alla 
skolbarn  i å ld rarna  7-12 år.

D essa  fö r barn s allsidiga u tveckling  så  viktiga kom plem ent till hem m et i 
dagens sam hälle b ö r naturlig tv is o ck så  om näm nas i den tex t som  i förslaget 
fö regår de a tt-sa tse r som  u tgör fö rslagsställarnas hem ställan.

S tockholm  den 29 augusti 1988

Svenska fack lärarfö rbundet

L ars E rik K lason  
K anslichef

B irgitta Sam uelsson  
O m budsm an

R iksförbundet BRIS — B arnens R ätt i Sam hället:

Förslaget b erö r en m ängd sam hällsfak to rer som har sto r betydelse för 
barns uppväxtv illkor i v år tid . Enligt v å r uppfattn ing berö rs stö rre  delen av 
de sam hällsfö re teelser som  ä r av  s tö rs t be tydelse  för barnen . Vi an ser att 
den koppling m ellan fö rvärvsarbete /ekonom i -  m öjligheter till barnom 
sorg och jäm stä lldhet som  förs fram  ä r av cen tral betydelse i alla d iskussio
ner om  barns uppväxtv illkor.

1 ett sam hälle u nder snabb  utveckling  fö rändras fö ru tsä ttn ingarna  för 
den enskilde individen a tt fungera som  fö rä lder från generation  till genera
tion . E nsk ilda fam iljer genom går en dynam isk utveckling  och separa tioner 
ä r vanliga. E n fö r barnen  avgörande fråga blir hu r deras m ödrar och fäder 
fungerar som  fö rä ld rar såväl inom  kärnfam iljen som  i en styvfam ilj e fter en 
even tuell separation . D etta  ä r  inte m inst betydelsefu llt för tonåringar. Vi 
tro r a tt en analys av vuxnas m öjligheter och svårighete r i föräldrarollen  i 
de nord iska  länderna  idag skulle vara  av  s to r be tydelse . P å den skulle man 
kunna grunda förslag  till fram tida å tgärder fö r a tt s töd ja  fö rä ld rar och för 
a tt få  e tt b ra  sam spel m ellan in sa tse r som  fö rvän tas bli g jorda inom  fa
miljen respek tive  tas om hand av sam hället.

I d e tta  sam m anhang vill BRIS gärna ak tualisera  den debatt om barns 
politiska ställning som  under senare å r  förts i Sverige. Förslag  har fram 
förts om  a tt vaije  individ, således även  barn , vid allm änna val skall rep re 
sen te ras  av  en röst. F ö rä ld ra rn a  skulle tillsam m ans, e ller genom  att dispo-
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nera en halv röst var, rep resen te ra  barnet vid val. A nledningen till de tta  
förslag ä r det faktum  att barne ts uppväxtförhållanden  allt m er kom m it att 
bero  på d irek ta  sam hällsinsa tser och in te, som  tidigare, till övervägande 
delen på fö rhållandena i fam iljen. D et synes därfö r rim ligt a tt varje barns 
in tresse i det politiska m aktspelet m otsvaras av en infly tandeandel som 
m otsvarar b arne ts  andel av den to ta la  befolkningen. BRIS stöd jer g rund
tan karna  i d e tta  förslag  och  an se r a tt d e tta  vore värt a tt v idare u treda.

Förv isso  stöd jer BRIS det ak tuella  m edlem sförslaget om en intensifierad 
forskning om barns och ungdom ars situation . Av sto r betydelse  är att man 
inte bara  fö rsöker finna olika risk fak to rer u tan  även , såsom  påpekas i 
förslaget, vilka förhållanden  i sam hället eller fam iljen som  kan stärka  de 
friska sidorna hos barne t och därigenom  b idra  till en positiv  utveckling 
även om  påfrestn ingar finns.

G em ensam m a d iskussioner om  tillgängliga fo rskn ingsresu lta t skulle sä 
kerligen kunna b id ra  till fö rbä ttrade  in sa tse r för barnen . Vi skulle välkom 
na om de tta  kunde göras på  sam nord isk  bas. Av sto r betydelse  är a tt man 
vid sådana k on ferenser eller sem inarier fö rsöker a tt föra gem ensam m a 
d iskussioner m ed rep resen tan te r för fo rskare , m änniskor som  a rb e ta r med 
barn , politiker och rep resen tan te r för frivilliga organ isa tioner som  a rbe ta r 
med barnfrågor.

Sam m anfattn ingsvis finner vi a tt m edlem sforslagets in tensioner ligger i 
linje m ed de principer som  BRIS a rb e ta r efter. De förslag som  läggs fram 
är om fattande och beh ö v er naturlig tv is u ta rb e tas  y tterligare . Vi vill ge vårt 
s tarka  stöd åt a tt vi på  d e tta  sätt fö rsöker a rbe ta  för en nordisk sam syn och 
att d essa  viktiga frågor fö rankras på regeringsnivå. P. g. a. p roblem ens 
vidd är det viktigt a tt m an fö rsöker åstadkom m a en bred  satsning och inte 
endast fragm enterade insatser.

S tockholm  den 26 sep tem ber 1988

B eng t H öjer
O rdfö rande BR IS M itt 

S ty re lse led am o t i r ik sfö rbundet BRIS
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I efterhand inkommet yttrande

S v e r i g e

Socialstyrelsen:

B IL A G A  2

V idare anser m an i förslaget a tt forskningen  om barns och ungdom ars 
situation  b ö r fö rstä rkas och e tt an tal om råden  näm ns som  särsk ilt angeläg-

B akgrunden är a tt m an vill nå m er enhetliga rä ttigheter för barn  och 
deras fam iljer i N orden . E tt om råde d ä r nord iska m edborgerliga rä ttigheter 
ännu inte föreligger ä r  enligt fö rslagsställarna fam iljepolitiken. S to ra  skill
nader m enar m an råd e r em ellan de nord iska länderna t. ex. i synen på 
rä tten  till ledighet från  a rbe te  fö r vård  av barn  sam t m öjlighet till barnom 
sorg och annan social serv ice.

U tifrån det perspek tiv  som  fö rslagsställarna ger ä r  naturligtvis en k a rt
läggning av barnfam iljernas förhållande viktig. Ä ven om  en hel del redan 
finns gjort på de tta  om råde är det av sto rt in tresse a tt få en överskådlig  
sam m anställn ing av de fam iljepolitiska in sa tserna  i de no rd iska länderna. 
K artläggningen borde då  inte b ara  om fatta  de fak tiska  in sa tse r som  fö re
kom m er u tan  också  fö rsöka belysa hur de i rea lite ten  u tny ttjas.

D et andra  förslag om a tt in itiera e rfa renhe tsu tby te  och sam arbete  mellan 
de nord iska fo rskn ingscen tra  fö r barn  och barns uppväxtv illkor är också 
av sto rt in tresse . D et är kanske det förslag som  på sikt kom m er att visa sig 
m est verkningsfullt. Ä ven om  det i och för sig inte helt saknas sam arbete  
inom  barnforskn ingen  i N orden  så  ä r  fo rskn ingsom rådet som  sådan t re la
tivt ny tt. U ppbyggnadsarbete  av tem atisk t inrik tad  forskning om barn  och 
barns villkor pågår i flera no rd iska  länder. D et vore därfö r av m ycket stort 
värde om  N ord iska  m in isterrådet bidrog till a tt in itiera ett u tökat fo rsk 
n ingssam arbete  på barnforskningens om råde i N orden . V äsentligt i de tta  
sam m anhang ä r a tt o ckså  fö rsöka  u tveck la  fo rm erna fö r nord isk  fo rsk 
n ingssam verkan.

D et ä r  även  en angelägen uppgift a tt u tvärdera  de hjälp- och s töd in sa tser 
som  rik tas till barn  och deras fam iljer som  behöver särskilt stöd. E tt viktigt 
syfte med de tta  bö r vara  a tt få underlag  fö r en m era system atisk  m etod- 
och kunskapsu tveckling .

A tt forskningen om  barns och  ungdom ars situation  bör fö rstä rkas an ser 
även socialsty relsen . De om råden som  näm ns i förslaget ä r  angelägna. 
M en det gäller naturligtvis a tt in te bara  initiera  e tt antal projekt inom  
angelägna om råden . En forskn ingskom petens m åste också  byggas upp från



51

grunden inom  om rådet. D en sto ra  frågan gäller därfö r finansieringen och 
m öjligheten att skapa tjän ste r och villkor som  forskare  kan livnära sig av 
och u tveck las inom .

Stockholm  den  16 februari 1989

C arl-Antlers Ifvarsson  Olle A sp lu n d

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198952
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A 833/t
S U P P L E M E N T

Medlemsförslag

om utökat fordonstekniskt samarbete
(V äckt av Olle Ö strand  sa m t L ennart A ndersson , Lahja  Exner, M ats N yby  
och O ddrunn P ettersen)

B ILA G A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordisk Trafikskoleunion (NTU):

N ordisk  T rafikskoleunion  ä r e tt in ternord isk t förbund som  har till ända
mål a tt verka för e tt nord isk t sam arbete  i frågor rörande den yrkesm ässiga 
utbildningen av m oto rfo rdonsfö rare  och för en harm onisering  av trafik 
lagstiftningen i de nord iska  länderna sam t understöd ja  sam arbete  både 
inom trafiksko lefö rbunden  och övriga förbund  som  a rb e ta r för ökad trafik 
säkerhet.

Vi u n d ers tö d er därfö r till fullo alla förslag till enhetliga nord iska bestäm 
m elser fastän  vi in ser a tt frågan m åste  behandlas i m ånga instanser med 
tanke på F inlands nuvarande östim port, Sveriges b ilexport med alla de 
fo rdringar som  im portö re rna  har sam t D anm arks EG -anslutning.

Med tanke på m iljökraven på fordonen  och att m iljöfrågan i allm änhet 
ak tualiseras allt m er, u n d ers tö d er vi v idareu tveck ling  av frågan.

H elsingfors den 7 sep tem ber 1988

Börje F agerholm  
G en era lsek re te ra re

Nordisk union for alkoholfri trafik (NUAT):

N ordisk  union for alkoholfri trafikk  (N U A T ) gir sin stø tte  til m edlem s
forslaget.

N U A T  finner det m erkelig at de enkelte  land ikke synes å ha in teresse 
for en sam ordning på de k jø re tøy tekn iske  om råder. U tnevnelse  av rep re
sen tan te r i N ordisk  B ilteknisk K om ite bø r e tte r vår mening kunne skje på
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en m åte som  ivare ta r det overo rdnede mål, nemlig sam ordning. Både 
tekniske krav til k jø retøy , m iljøkrav, spesielle sikkerhetsk rav  m. v ., er 
typ iske eksem pler på om råder som  de nordiske land med fordel kan 

arbeide sam m en om.
Vi vil også peke på krav til tilleggsu tsty r som  selges for etterm ontering . 

D et sam m e gjelder krav  ved om bygging av biler.
M ed bakgrunn i fo ranstående og det som forslagsstillerne selv skriver, 

vil vi stø tte  forslaget. E tte r vår mening viser forslaget klart at det e r sam m e 
innstilling på  tvers av landegrensene både når det g jelder m iljøvern, tra 

fikksikkerhet og teknisk  standard .

O slo, 14. jun i 1988

N ordisk  union fo r alkoholfri trafikk

G unnar A peland  
G en era lsek re tæ r

D a n m a r k  

Justitsm inisteriet:

E fte r forslaget skal der arbejdes fo r, at det b iltekniske sam arbejde fo r
bedres og får en stø rre  gennem slagskraft, ligesom  m an skal udrede fo rud
sæ tningerne for en sartede  bestem m elser ved typegodkendelse og periodisk 

kontrol o f kø retø jer.
F o r så  vidt angår spørgsm ålet om  periodisk  syn a f kø retø jer har N ordisk  

B ilteknisk K om ité i d ecem ber 1987 afslu tte t et projekt om kortlæ gning af 
bestem m elserne for periodisk  syn i de nordiske lande. P ro jek tet a fs lu tte
des m ed en rappo rt fra T ransportøkonom isk  Institu t, O slo, der bl. a. 
konkluderer, at der er en betydelig  forskel i om fanget a f  periodisk  syn i de 
respektive lande.

D anm ark har senest i ja n u a r  1988 lem pet reglerne fo r periodisk  syn a f en 
ræ kke køretø jer. M an har ingen aktuelle p laner om  i øvrigt at æ ndre 
reglerne for periodisk  syn, og ser ingen mulighed for ensartede  bestem m el
ser om periodisk  syn, m edm indre de øvrige nordiske lande m åtte være 
indstillet på regler svarende til de danske.

D et tilføjes, at d e r for tiden i E F  behandles et d irektivforslag  m ed regler 
for periodisk  syn.

F o r så vidt angår spørgsm ålet om  typegodkendelse  frem går det a f  be
m æ rkningerne til forslaget, at forslaget har som  m ålsæ tning, at typegod
kendelse i et land au tom atisk  skal m edføre, at køretø jet e r godkendt i de 
øvrige nord iske lande.

E t typegodkende lsessystem  som  det besk revne , der i øvrigt i princippet 
svarer til E F ’s m ålsæ tning om en E F -standard typegodkendelse , forudsæ t-
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ter, at (Jer er overensstem m else  mellem de respektive landes krav til 
køretø jers indretn ing  og udsty r. Justitsm in isterie t skal i den forbindelse 
frem hæ ve, at D anm ark på dette  om råde i vid udstræ kning  er forpligtet til at 
følge de bestem m elser, d e r fastsæ ttes i E F -regie. Forudsæ tn ingen  for et 
fælles nord isk  typegodkende lsessystem  vil derfo r bl. a. væ re, at de øvrige 
nordiske lande fa s tsæ tte r regler svarende til de gæ ldende E F-bestem m el-

K øbenhavn , den 20. jun i 1988

K uspar L inkis

Trafik- og Kommunikationsministeriet har i skrivelse den 10 ju n i fö rk la 
rat sig inte ha några bem tirkn ingar i anledning  av m edlem sförslaget.

Forenede danske motorejere (FDM):

FDM  kan tiltræ de, at det køre tø jstekn iske  sam arbejde b landt de nord is
ke lande fo rbedres og frem m es, og at der bør skabes ensartede  bestem m el
ser og vilkår for typegodkende lser og b ilinspektion . Vi må dog sam tidig 
understrege , at vi finder det sæ rdeles vigtigt og nødvendigt, at sam arbejdet 
og de ensartede  bestem m elser e tab leres på et fælles europæ isk  niveau og 
ikke kun for de nord iske lande.

D anm ark er forpligtet til det europæ iske sam arbejde som  følge a f vort 
m edlem skab af E F , og a f hensyn til den kom m ende hurtigt accelererende 
tekniske udvikling finder vi det a f  sto r betydning , ikke blot for det daglige 
arbejde, men også helt genere lt, at et sam arbejde -  naturligtvis også 
om fattende de øvrige m edlem slande a f N ord isk  Råd — etab leres på eu ro 
pæ isk basis og også gerne snarest muligt.

K øbenhavn , den 9. mai 1988

M ogens Johansen  
Afdelingschef

F i n l a n d

Trafikministeriet:

T rafikm inisteriet kon sta te ra r högaktningsfullt följande i sitt u tlåtande:
I princip  borde de fo rdonstekn iska  bestäm m elserna  i N orden  vara så 

sam ordnade som  möjligt. D essu tom , om skillnaderna i förhållanden inte 
k räver något annat, borde de u ta rb e tas  så långt som  möjligt på basen av



4

E -bestäm m elser. N B K  utgör e tt läm pligt forum  för a tt skapa en gem ensam  

nordisk  ståndpunk t i E C E .
M edlem sforslagets fö rfa ttare  har rä tt i a tt tro ts  den ovannäm nda princi

pen har inte alla nord iska länder in tresse  i att förverkliga N B K s rekom 
m endationer. D etta  o rsakas av m ånga anledningar:
-  m an kan inte vän ta  på ett gem ensam t förslag när trafiksäkerhetsskäl 

eller t. ex. politiska eller and ra  in terna  tryck  fö ru tsä tte r e tt snabbt 
beslu t,

-  ärendet berö r inte något nord isk t land e ller det ä r inte aktuellt; i de tta  
fall kan orsaken  även vara  b risten  på nationella re su rse r fö r fö rbered 
n ingsarbete t,

-  nationell lagstiftning har e tt försteg  fram för det gem ensam m a nordiska 
förslaget, varvid det finns ingen återgång,

-  nationella avgivare av u tlå tanden  och beslu tsfa ttare  (regeringen, riksda
gen) o p ponerar m ot förslaget.

M iljöbestäm m elser har tills vidare inte behandla ts i N B K . Det b ero r dels 
på a tt trafikm yndigheterna inte har b eslu tanderä tt i alla länder och dels på 
att N B K  underlyder N TR , och sålunda borde tyngdpunkten  i N B K s verk 
sam het vara  i trafiksäkerhet.

T ro ts  d e tta  har de no rd iska länderna  (åtm instone Sverige, N orge och 
Finland) kom m it i p rak tik  till sam m a lösning i fråga om fordons avgasbe
gränsningar. T ro ts E C -h inder to rde D anm ark sträva  till sam m a lösning. 
M iljöbestäm m elsernas deta ljer behandlas dessu tom  också i den s. k. 
S tockholm gruppen , vars kärna  b es tå r av  de nord iska länderna, även om 
bl. a. K anada eller U SA  d e lta r i g ruppen. F ö r a tt undvika dubbelarbete  
torde det inte vara någon anledning till att behandla m iljöfrågor även i 
N B K .

N ord iska  Ä m betsm annakom m ittén  för T ranspo rtfrågo r (N Ä T) har en 
m iljöarbetsgrupp, som  u ta rb e ta r som  bäst en allm än fram ställning av de 
nordiska trafikm yndigheternas m iljöpolitik. P. g. a. u tredningen har man 
till syfte a tt hålla e tt gem ensam t m öte m ellan N Ä T  och Ä m betsm annakom - 
m ittén-m iljö (Ä K-m iljö) i slu tet av å re t, d ä r m an skall d isku tera  dessa 
organs sam arbete  och möjliga gem ensam m a forskningspro jek t. Det är 
möjligt a tt denna p rocess skall leda till en viss om organisering av m iljöfrå
gornas behandling  i nord isk t trafiksam arbete .

G em ensam  typbesik tn ing  har inte kunnat åstadkom m as av den naturliga 
anledningen, a tt fo rdonsbestäm m elser i olika nord iska länder avviker från 
varandra. O m rådet ger dock m öjligheter till gem ensam t arbete  så , att 
typbesik tn ingen , som  har u tfö rts i e tt nordiskt land, skulle godkännas i 
and ra  länder i den m ån, som  bestäm m elserna  i ifrågavarande landet är 
antingen sam m a eller de saknas. D etta  fö ru tsä tte r a tt man tillsä tter en 
specialarbetsgrupp  under N B K . N y ttan  av ett öm sesidigt typbesik tn ings- 
godkännande är ändå  tv ivelaktig , e ftersom  p. g. a. olika bestäm m elser är 
b ilarna, som  levereras till olika nord iska länder, olika. Av konkurrensskäl
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u tru s ta r de flesta  b iltillverkare sina b ilar endast m ed de k onstruk tioner och 
tillbehör, som  är nödvändiga i exportlandet.

Å rsbesik tn ingarna ä r rela tiv t liknande i N orden , m en eftersom  bilarna 
huvudsakligen används i reg istreringslandet beroende bl. a. på skattebe- 
stäm m elser, to rde  frågan inte ha sam nord isk  betydelse .

I sam m andrag av d e t ovanstående kon sta te ra r trafikm in isterie t, a tt en 
rekom m endation , som  överensstäm m er m ed m edlem sförslaget, från N o r
diska rådet till N ord iska  m in isterrådet inte kan leda till be tydande fram 
steg.

H elsingfors den 5 maj 1988

Juhan i K orpela  
K anslichef

Ism o  K oskinen
S ek re te ra re  för in te r

nationella ärenden

Miljöministeriet:

Frågor i anslu tn ing  till avgasbestäm m elserna  har redan länge behandla ts 
i b ilavgasgruppen, som  underlyder nord iska äm betsm annakom m ittén  för 
m iljöfrågor. Sedan å r 1984 har d essa  frågor också  behandla ts i den så 
kallade S tockho lm sgruppen , i vars a rbe te  E F T A -länder, N ederländerna , 
T yska F örbundsrepub liken , L iech tenste in , C anada och F ö ren ta  S ta terna  
har deltagit i. M iljöm inistrarna i de flesta  av de deltagande länderna u nder
tecknade som m aren 1985 en  dek laration  om  m ålen för avgasbestäm m elser
na. N orge, Sverige och F inland har beslu ta t genom föra dessa mål i lagstift
ningen, och  D anm ark  s träv a r m ot sam m a mål.

M ålsättn ingen i fråga om  bekäm pningen av bullre t från  m otorfordonen  
behandlas likaså i b ilavgasgruppen , som  är underställd  den nord iska äm 
betsm annakom m ittén  för m iljöfrågor. G ruppen  färdigställde i maj 1988 en 
u tredning om  skärpning av bu llerbestäm m elserna  för m otorfordon  i N o r
den.

På basis av ovanstående  anser m iljöm inisteriet a tt den i m edlem sförsla
get avsedda rekom m endationen  om ökat sam arbete  inte är behövligt ur 
m iljövårdssyn vinkel.

Olli Ojala 
A vdeln ingschef, ö v e rd irek tö r

M aija P ietarinen  
Ö v erin sp ek tö r

Helsingfors den 15 juni 1988
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Automobilforbundet r. f.:

-  E nhetlighet efterlyses främ st då det gäller personb ilar och m oto r
cyklar. D en yrkesm ässiga trafiken ä r ej beroende av skillnaderna, m en om 
m an vill skapa en enhetlig  konkurrenssitua tion  inom  det nord iska om rådet 
då to rde det vara nyttig t med sam ordning.

-  1 tekn isk t hänseende to rde det ej finnas några h inder för sam ordning. 
D et är lagarna och fö ro rdningarna som  skapar m otsättn ingarna.

-  Om m an verkligen vill u tveck la  en teknisk  sam ordning borde det i 
F in land finnas en beredskap  att vid behov ju s te ra  F ordonsförordn ingen  
sam t trafikm in isterie ts beslu t om verkställighet av Fordonsförordn ingen .

Enligt A utom obilforbundets uppfattn ing är e tt fo rdonstekn isk t sam arbe
te m ellan de nord iska länderna till gagn för sam tliga parter.

H elsingfors den 29 ju n i 1988

A utom obilforbundet r. f.

H eim o  Jaakkola  
V erkstä llande  d irek tö r

M artti Piltz, 
A vdeln ingschef

Motorfordonsbyrån:

Såsom  av m edlem sförslaget fram går fö ljer de fo rdonstekn iska bestäm 
m elserna idag till s tö rs ta  de len , och fram för allt då det gäller viktigare 
detaljer, in ternationella  bestäm m elser. D et borde därför vara  möjligt för de 
nord iska länderna att i huvudsak  införa sinsem ellan likartade bestäm m el-

I och m ed a tt de fo rdonstekn iska  kraven  blir likartade i de nordiska 
länderna to rde även en typbesik tn ing  eller kon tro llbesik tn ing utförd i annat 
nordiskt land kunna godkännas, i v issa fall dock kanske e fter en kom plet
terande kontro ll. En fö ru tsättn ing  fö r de tta  är dock att man i Finland 
frångår d e t nuvarande system et där typbesik tn ingen  u tny ttjas som ett 
im porth inder fö r speciellt begagnade m otorfordon.

De föreslagna åtgärderna  skulle i m ånga fall underlä tta  såväl för m yndig
he te r som  fö r allm änhet, och speciellt för Å land som inte har re su rse r att 
u tfö ra  typbesik tn ingar skulle m öjligheten att u tny ttja  typbesik tn ing utförd i 
annat nordiskt land vara  till s to r fördel.

U lf Lillie 
T rafik in spek tö r
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Av lastb ilar reg istrerade  i början  på 1987 var ca  65%  tillverkade i 
N orden  (S isu, V olvo och Scania). Ä ven i andra nord iska lander ä r  m ark
nadsandelen  av nord iska lastb ilar be tydande . O ckså av släpvagnarna, som 
finns reg istrerade i N orden  och som  används till g o d stranspo rte r är s tö rsta  
delen tillverkade i de nord iska länderna. Allt d e tta  gör att det vore ända
m ålsenligt a tt s träva  e fter så enhetliga tekn iska  bestäm m elser som  möjligt. 
E nhetligheten  skulle vara till fördel både för tillverkare, försäljare och 
köpare inom  det no rd iska m arknadsom rådet. Den alltm er ökande fo r
donstrafiken m ellan de nord iska länderna ta lar också  fö r harm onisering av 
fordonstekn iska  bestäm m elser.

1 nord iska länder avv iker i dag de fo rdonstekn iska  bestäm m elserna  från 
varandra  i flera olika punk ter såsom  stö rsta  m ått och vikt, brom s- och 
ljusbestäm m elser m. m. E ftersom  beslut om stö rsta  tillåtna m ått och vikt i 
olika länder fa ttas med hänsyn till vägnäte ts beskaffenhet och konstruk 
tion, av stånden , be tydelsen  av v äg transpo rte r för näringslivet sam t trafik 
politiska lösningar, ä r  det osannolik t a tt man inom de närm aste  åren når 
någon gem ensam  lösning.

D ärem ot vad det gäller and ra  fo rdonstekn iska  bestäm m elser tro r vi att 
det ä r av sevärt lä ttare  a tt ställa  enhetliga k rav . särskilt om m an ta r hänsyn 
till det faktum , att redan i dag tilläm pas allm änt E C E :s fo rdonstekniska 
bestäm m elser. M ed hänvisning till ovanstående s töder Suom en K uorm a- 
autoliitto  r.y . N ord iska  rådets strävanden  a tt fö rbä ttra  fo rdonsteknisk t 
sam arbete  m ellan länderna  sam t att u ta rb e ta  gem ensam m a bestäm m elser 
beträffande typ- och årsbesik tn ing .

H elsingfors den 16 jun i 1988

Suom en K uorm a-au to liitto  r.y .

S eppo  Sainio  
VD

M arkku M ankönen  
A vdeln ingschef

Lastbilsforbundet:1

I s l a n d

Trafikministeriet (Samgönguráðuneytið):2

M inisteriet skal påpege, at man ikke har mulighed for indholdsm æ ssigt 
at vurdere  de tte  m edlem sforslag , idet tilsynet med m oto rkøre tø jers tekn i

'  Y ttrandet översa tt fr å n  f in sk a .
1 Y ttrandet ö versa tt frä n  isländska .
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ske ud sty r ikke h ø rer under trafikm in isterie t, m en ju stitsm in isterie t. F o r 
øvrigt e r  m an a f den opfa tte lse , at det her d re je r seg om et nyttigt forslag.

R eykjavík , 27. ju n i 1988

P.m .v .

H alldor S . K ristjånsson

Foreningen af islandske motorejere (Félag islenzkra bifreidaeigenda):1

Forslaget d re je r sig om  udvidet nordisk  teknisk  sam arbejde i fo rb in
delse m ed m oto rkøre tø jer.

F oreningen fo rho lder sig positiv t til forslagets indhold.

R eykjavík, 15. ju n i 1988

Jónas B jarnason  
A dm . d irek tø r

N o r g e

Samferdselsdepartementet hänvisar i skrivelse den 14 ju li 1988 till y ttra n 
de av den 14 ju li  1988 frå n  V egdirektora tet (se nedan).

Vegdirektoratet:

Vi m ener d e t e r positiv t at de tte  tas opp og u tredes da det e r nyttig å få 
belyst forskjellene i regelverkene i de nord iske landene innen disse om rå
dene. D et vil også væ re nyttig  å  se på ru tiner og p ro sedy rer kny tte t til 
godkjenningsordningene. N år det g jelder periodisk  kontroll m. v ., e r de tte  
på ny tt u tredet av b iltilsynsutvalget 1987 der det e r  frem m et forslag til 
hvordan denne kontro llen  b ø r g jennom føres fram over. K onkrete  forslag til 
opplegg vil bli sa tt fram  i V egd irek to ra te ts forslag til N orsk  Veg- og 
V egtrafikkplan , 1990-93.

Vi tro r det foreløpig er vanskelig  å kom m e fram  til likt regelverk  og ens 
ru tiner og p ro sedy rer for typegodkjenning og periodisk  kontroll innen 
N orden . H ovedprob lem et e r  ulik klassifisering av k jøretøyene p. g. a. ulike

1 Yttrandet översa tt frå n  isländska.
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avgiftsbestem m elser mv. Av denne grunn er ikke f. eks. en varebil sam m e 
slags bil i alle landene. Prinsipielle syn på sikkerhetsn ivå  mv. har også væ rt 
noe forskjellige. Det kan im idlertid tenkes at det e r mulig å kom m e et 
stykke på vei m ed for eksem pel felles godkjenning av deler av k jøretøy 
sam t deler og kom ponen ter til k jøretøy.

F ra  V egd irek to ra te ts  side er vi positive til forslaget og vil s tø tte  de tte .

O slo, 4. ju li 1988

V egtrafikkavdelingen

K laus Borch  
Fung. av d elingsd irek tø r

Ivar F jeldberg

Kongelig norsk autom obilklub (KNA):

 og må si oss enig i at det e r behov for en øket grad av standard ise 
ring av bilenes tekniske u tførelse . D et ville væ re en fordel om  m yndighete
nes rep resen tan te r ved rådsm øtene  innhentet synspunk ter fra fagm iljøer 
(f. eks. STI og b ilorganisasjonene) i god tid før m øtene, slik at man fikk ta tt 
opp aktuelle ting i denne forbindelse.

V årt inntrykk er at det hittil h a r væ rt d isku tert lys, b rem ser, eksosut- 
slipp e tc . når det gjelder typegodkjenning, m ens vi ville ønske å fokusere 
m er på betjeningsm essige funksjoner som  p lassering av kontak t for signal
horn , utform ing av låsene for sikkerhe tsbe lte r, dørlåsenes funksjoner etc. 
Ved å bringe inn d isse m om entene , burde det væ re mulig å oppnå fruk tbare  
resu lta ter av et nordisk  b ilteknisk  sam arbeid .

O slo. 1. august 1988

K ongelig norsk  autom obilk lub

P aul T. A nderson  
B ilteknisk  sjef

Norges autom obil-forbund:

N orges A u tom obil-Forbund  e r av den oppfatn ing at det burde væ re 
mulig å oppnå såvel økonom iske som  prak tiske fo rdeler gjennom  et inten-
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sivert b ilteknisk  sam arbeid  i N orden . Vi vil derfor stø tte  det frem satte  

forslag.

O slo, 7 jun i 1988

N orges autom obil-fo rbund  teknisk  avdeling

H ans H . G ravdal 
T ekn isk  sjef

Trygg trafikk:

Trygg T rafikk  ser positiv t på m edlem sforslaget om økt b ilteknisk  sam ar
beid i N orden , og anbefa ler at det b lir igangsatt e t nordisk  u tredningsarbeid  
fo r felles b estem m elser fo r typegodkjenning  og kjøretøykontro ll m. v.

O slo, 26. mai 1988

L e i f  A g n a r E llevse t 
D irek tø r

P er H elljesen  
K onto rsje f

Motorførernes avholdsforbund (MA):

M ed bakgrunn i den næ rhet og åpenhet som  ellers p reger sam arbeide og 

sam eksistens i N o rden , er M A av den oppfatn ing at de respektive landene 
har et om fattende in teressefellesskap . D ette  gjelder ikke m inst på det 
b iltekniske om rådet, hvor flere hensyn ta le r fo r en s tø rst mulig sam ord

ning.
Så vidt vi kan se er det i hovedsak  sam m e innstilling på tvers  av 

landegrensene, både når det g jelder m iljøhensyn, trafikksikkerhet og tek 
nisk standard . D erm ed skulle det væ re mulig å enes om både tekniske 
spesifikasjoner og teknisk  standard .

V idere pågår en u ts trak t biltrafikk landene i m ellom , og ikke sjelden ser 
m an at no rdboerne  ta r  arbeide og bopel i et naboland for ko rtere  eller 
lengre tid. I slike tilfeller m edbringes ofte k jø re tøyet, noe som  tilsier at det 
e r svæ rt fordelaktig  m ed en sam ordning av b iltekniske krav. E t annet 
m om ent e r  at de nord iske lands b ilm arkeder hver for seg er forholdsvis 
sm å. F o r b ilp rodusentene vil derfo r avvikende krav bety  sm å serier og 
stø rre  kostnader. En sam ordning av spesifikasjonskravene kan derfor 
m edføre b espare lse r til fordel fo r fo rb rukerne .
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MA går derfo r inn for at det b iltekniske sam arbeidet mellom de nordiske 
landene fo rbedres og får stø rre  g jennom slagskraft. L ikedan går vi også inn 
for en u tredning av m ulighetene for likelydende bestem m elser for typegod
kjenning og teknisk  etterkon tro ll.

O slo, 9. jun i 1988

M otorfø rernes avholdsforbund

G unnar A pe land  
D irek tør

Johan  Tore Solberg  
S erv icesje f

Sve r i ge

T rafiksäkerhetsverket:

Det no rd iska a rb e te t m ed likartade regler inom  fordonsom rådet sker 
inom ram en fö r N ord isk  B ilteknisk kom m itté (N B K ). G enom  att t. ex. 
D anm ark ingår i EG  kan dock vissa låsn ingar finnas som inte går a tt bortse 
ifrån. H elt generellt kan sågas att gem ensam m a fo rdonsreg ler idag m åste 

vara  så in ternationellt anpassade  som  möjligt m ed hänsyn till handeln över 
g ränserna. K ravet på att ta  bort nationella särreg ler, vilket då naturligtvis 
även gäller ren t no rd iska , ökar för varje år. D ock kan speciella fö rhållan
den, t. ex. vårt klim at, innebära  a tt ju s t speciella  nord iska regler inom 
vissa om råden har e tt berä ttigande.

För Sveriges del ä r am bitionen den att anpassa  de regler, som  N BK  
kom m it överens om , så snart det ä r p rak tisk t möjligt.

B orlänge den 27 ju n i 1988

A ke  L jungberg

Statens natu rvårdsverk :

— -  — I d e tta  y ttrande behand las m edlem sförslaget endast med av se 
ende på  m iljökraven.

Det fo rdonstekn iska  sam arbe te t inom  N orden  bedrivs främ st inom  N o r
disk b ilteknisk  kom m itté (N B K ), som  bland annat b es tå r av rep resen tan te r 
från fö resk rivande m yndigheter inom  fo rdonsom rådet. N a tu rvård sverke t 
är fö resk rivande m yndighet enligt bila.vgaslagstiftningen m en d e lta r inte i 
N B K . B ilavgasfrågor behand las heller inte i N B K . N är det gäller buller
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arb e ta r m an inom N B K m ed ett förslag till enhetliga fö resk rifter för m oto r
redskap . I övrigt har bullerfrågor inte tagits upp på senare tid.

M iljökrav på  fo rdon  behandlas em ellertid  i andra  sam arbetsorgan .
I N ord iska  bullergruppen  (N B G ), under Ä m betsm annakom m ittén  för 

M iljövårdsfrågor, har nyligen u ta rb e ta ts  e tt förslag till skärp ta  krav b e trä f
fande bullerem ission från  m otorfordon . F örslaget innehåller en strategi för 
hu r det av de nord iska m iljöm inistrarna u tta lade  s. k. 80 dB A -m ålet (dvs. 
a tt ingen fordonskategori skall få bullra m er än 80 dBA) skall kunna 
uppnås. F örslaget har överläm nats till N o rd iska  m in isterrådet och fö rvän
tas behand las där u n d er ju n i 1988. Om förslaget accep teras b ö r det kunna 
ligga till grund för e tt gem ensam t nord isk t in ternationellt agerande och till 
enhetliga fram tida bu llerem issionskrav  inom  N orden . Förslaget behöver 
följas upp m ed deta ljfö resk rifter av seende certifiering  och kontroll.

I N ord iska  b ilavgasgruppen in sk ränker sig behandlingen av avgaskrav 
för b ilar till öm sesidigt u tby te  av inform ation och e rfa renhe te r om den 
p rak tiska  han teringen . N ågot arbete  m ed förslag  till enhetliga avgaskrav 
pågår inte i den gruppen. Sådant arbete  sker därem ot i den s. k. S tock- 
holm sgruppen , som  bestå r av rep resen tan te r från tio  länder, därib land 
D anm ark , F in land , N orge och Sverige. I S tockholm sgruppen  a rb e ta r m an 
bland annat m ed att u tform a ram dokum ent (" M a ste r  D ocum en ts” ) som  
b ildar gem ensam m a u tgångspunk ter för nationella fö resk rifter på bilavgas- 
om rådet. E tt ram dokum ent har tidigare u tfo rm ats avseende avgaskrav  för 
personbilar. F ö r närvarande pågår e tt m o tsvarande arbete  avseende las t
b ilar och bussar.

N är det gäller m iljökrav på fordon bedrivs således sedan lång tid tillbaka 
inom  N BG  och S tockholm sgruppen  e tt in tensiv t a rbete  som  syftar till att 
åstadkom m a likartade bestäm m elser i b land annat de nord iska länderna.

A m bitionsn ivåerna när det gäller dagens k ravn ivåer och bestäm m elser 
fö r certifiering och kontro ll v arierar m ellan de nord iska länderna. D an
m arks m edlem skap i EG  ä r en o rsak  till d e tta , m en där finns också  andra 
skillnader. Om sam ordn ingsarbete t i fö rsta  hand skulle syfta till en harm o
nisering av bestäm m elserna , finns det risk fö r a tt am bitionsnivån baseras 
på en ” m insta  gem ensam m a näm n are” . D et ä r  därför viktigt a tt harm oni
sering av m iljökrav d isku teras m ed u tgångspunkt i behoven  av m iljöför
bättringar. I N B G  och S tockholm sgruppen  bedrivs a rb e te t m ed denna 
u tgångspunkt. N a tu rv å rd sv e rk e t an ser därfö r a tt a rb e te t m ed att å stad 
kom m a likartade m iljökrav på  fordon  i de nord iska länderna även fo r tsä tt
ningsvis bör bedrivas inom  d essa  organ.

Sam m anfattn ingsvis an se r n a tu rvård sverke t i likhet m ed förslagsstä llar
na att fo rdonstekn isk t sam arbete  m ellan de nord iska länderna ä r viktigt.
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N är det gäller m iljökrav sker redan ett in tensiv t sam arbete , främ st inom 
andra organ än NB K.

Solna den 6 ju n i 1988

Valfrid P aulsson

Göran Friberg

AB Svensk bilprovning (ASB):

Sa m m an fa ttn ing

AB Svensk bilprovning (ASB) delar fö rslagsställarnas uppfattn ing att de 
föreskrivande m yndigheterna i respek tive  land bör i ökad om fattning om 
sätta  N B K s förslag  till fö resk rifter. M an bör em ellertid  vara  k lar över a tt 
u trym m et för specifika nord iska fö resk rifter inom fo rdonsom rädet är m yc
ket begränsat.

En ökad harm onisering  av fö resk rifterna  inom fo rdonsom rådet skapar 
fö ru tsä ttn ingar fö r sam verkan  och förenklingar inom  provnings- och kon
tro llom rådet. Som ett fö rs ta  led kan man tänka sig att provningsresu ltat 
accep te ras  över g ränserna . D et ä r  enligt A SB s mening läm pligt a tt m an här 
anpassar sig till de system  och fo rm er som är under u tveckling inom EG 

och E FT A .

A llm änt

Den ändrade  inrik tn ing , som  arb e te t inom  NBK. fått under senare år, 
synes vara  helt riktigt. En nord isk  sam verkan  i det in ternationella  arbete t 
inom E C E  ger en ökad tyngd åt de nord iska synpunk terna  och ökar 
m öjligheterna till påverkan .

N ord iska  fö resk rifter i form  av tilläggsregler bör förekom m a endast när 
särsk ilda skäl föreligger, t. ex. krav  på  frysskydd  i pneum atiska b rom ssy
stem . Specifika no rd iska fö resk rifter bö r vara begränsade till om råden som 
har speciell be tydelse  fö r de no rd iska länderna , t. ex. regler om  beskaffen
heten  hos dubbdäck .

E nhetliga b estäm m elser  fö r  typ- och kontrollbesiktn ing

I decem ber 1987 utkom  en rappo rt ” K jøretøy  — kontroll i nordiske 
lan d ” , u ta rbe tad  av T ransportøkonom isk  Institu tt. R apporten , som re 
dov isar den period iska fo rdonskon tro llen  i N orden , visar a tt den tekniska 
kontroll som  u tfö rs, i väsentliga de la r ä r  lika, m edan därem ot period ic ite
ten  varie ra r högst av sevärt. Enligt A SB s m ening ä r det tveksam t om det 
finns fö ru tsä ttn ingar a tt sam ordna den period iska  fo rdonskontro llen  i N o r
den i fråga om  period icite ten .

N är det gäller typbesik tn ingen  bör fö ru tsä ttn ingarna  vara  betydligt bätt-
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re. M an bör a rbe ta  för e tt in ternationellt gångbart system . D å sådant 
arbete  redan pågår inom  E G /E FT A  synes det läm pligt a tt d e tta  får utgöra 
grund för en eventuell nordisk  insats inom detta  om råde.

Vällingby den 17 juni 1988

AB Svensk bilprovning 

K urt H ugos son

Motormännens riksförbund (M):

Vi vill sam tidigt passa på att näm na att fö rbundet under en följd av å r på 
olika sä tt fö rsök t verka för enhetliga in ternationella  fo rdonsbestäm m elser. 
Ä ven om  sto ra  fram gångar nå tts , finns det fortfarande betydande skiljak
tigheter i fo rdonsbestäm m elserna  inom  de nordiska länderna. K an N ord is
ka råde t d riva denna fråga så a tt harm oniseringar av reglerna påskyndas 
och det blir enhetliga typbesik tn ingar inom alla de nordiska länderna, 
hä lsar fö rbundet de tta  m ed tacksam het.

Stockholm  den 9 juni 1988

M otorm ännens riksförbund

B o Lundgren  
V erkst. d irek tö r

Börje H enningsson  
T eknisk  chef

Motorbranschens riksförbund:

Fordonsbestäm m elser blir allt m er en in ternationell anlägenhet. I fram ti
den to rde bl. a. sam arbete t inom  EG verka för att arbete t med fo rdonsbe
stäm m elser allt m er in ternationaliseras. M R F har dock inga invändningar 
a tt göra m ot a tt nord iska bestäm m elser u tfärdas i v issa sam m anhang. Det 
är dock av y tte rs ta  vikt a tt d essa  bestäm m elser inte ges sådan utform ning 
a tt de stö r in ternationaliseringssträvandena inom  EG när det gäller såväl 
m iljörelaterade å tgärder som  fo rdonsbestäm m elser.

G em ensam m a krav för typgodkännande och ett gem ensam t nordiskt 
godkännande skulle vara  av sto rt värde. D ärigenom  skulle arbetsbördan  
hos de godkännande m yndigheterna m inskas och en viss konkurrens ska
pas vilket säkert skulle innebära en to ta lt högre servicenivå.
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Den stö rsta  v insten  m ed e tt u tökat no rd isk t fo rdonstekn isk t sam arbete  
kan dock  göras när det gäller bestäm m elser för tunga fordons m ått och 
vikter. I dag råd er en bekym m ersam  situation  som  skapar sto ra  problem  
och onödiga ko stn ad er fö r den g ränsöversk ridande transporten  av fram för 
allt rundvirke.

S tockholm  den 15 ju n i 1988

M otorb ranschens riksförbund 

K u rt L a g e rs ta m

G unnar E lm gren

Sveriges arbetsledarefö rbund  (SALF):

S A L F  har inget a tt invända em ot de förslag som  getts u ttryck  för i 
a tt-sa tserna .

S A L F  ser det som  en sty rka  om  de nord iska länderna kan ha enhetliga 
bestäm m elser i fråga om  typ- och kontro llbesik tn ing  av fordon. D etta 
synes speciellt angeläget när det gäller k o n tak te r och jäm fö re lse r m ed 
övriga eu rope iska  länder. E tt u tökat fo rdonstekn isk t sam arbete  m ellan de 
nord iska länderna  synes också  vara  till ny tta  både fö r ägare och tillverka-

Med anledning av vad ovan sagts tills ty rker S A L F  m edlem sförslag 
A 833/t.

S tockholm  den 10 ju n i 1988

Sveriges a rbetsledarefö rbund  
Förhandlingsavdeln ingen  p rivata  sek torn

A nders E riksson

B ilindustriföreningen — AB bilstatistik:

Förslaget innehåller tv å  sep ara ta , m en besläk tade  delar:
1) e tt förslag att fö rs tä rk a  ak tiv ite te rna  för a tt skapa en harm onisering  av 

bestäm m elser för fordon inom  N orden;
2) e tt förslag att u treda  fö ru tsä ttn ingarna  fö r enhetliga regler för besiktning 

av fordon.
Föreningen s töder förslaget a tt fö rbä ttra  och fö rstärka  harm oniserings- 

strävandena  inom  N orden . En sådan harm onisering  m åste dock, vilket 
också  påpekas i fö rslaget, fö rankras i in ternationella  fö resk rifter för a tt få
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full genom slagskraft. H ärvid  to rde de nord iska länderna kunna läm na 
värdefulla bidrag till E C E -arbete t. A vvikande nordiska fordonsbestäm - 
m elser kan ej accep te ras  eftersom  de skulle få karak tären  av nordiska 
handelsh inder. Den nord iska m arknaden är som regel alltför liten för att 
kunna tillåta från  om världen  avvikande fo rdonskrav .

Föreningen stöd jer även det andra  förslaget. E tt enhetligt nord isk t sy 
stem  för typbesik tn ingar m åste  dock sannolikt inkludera dels enhetliga 
adm inistrativa regler, dels e tt system  för öm sesidigt accep terande av god
kännanden  u tfärdade i de nord iska länderna (d. v. s. ett typgodkännande 
utfärdat i t. ex. N orge skall utan y tterligare besiktning eller ny anm älan 
accep teras även i t. ex . Sverige).

E tt system  fö r nordiskt typgodkännande av fordon skulle kunna u tfo r
m as på olika sätt. Vi ser följande m öjligheter:
a) Om en fullständig harm onisering  av bestäm m elser inte kan uppnås, så 

kan m an tänka sig a tt t. ex . Sverige
-  accep te ra r ett typgodkännande u tfärdat i något annat nordiskt land 

om godkännande förutom  de nationella kraven i u tfärdarlandet, 
även täcke r de svenska särk raven ;

-  accep te ra r e tt basgodkännande, vilket täck e r enbart de om råden där 
fullständig överensstäm m else  råder m ellan nationella bestäm m elser 
i N o rden , m ed tillägg av en nationell besik tn ing i Sverige för de 
punk ter som  tillkom m er i Sverige u töver basgodkännandet.

b) Om vi fö ru tsä tte r a tt harm oniseringsprocessen  i N orden  kom m er så 
långt a tt de bestäm m elser, vilka gäller för fordon, blir identiska så 
borde ett nord isk t typgodkännande vara  m indre p roblem atiskt.

Vi tro r a tt e tt fö rsta  steg  m ot e tt gem ensam t nordiskt system  fö r öm sesi
digt accep terande av typgodkännande av fordon , är a tt de berö rda  nord is
ka m yndigheterna enas om  ett gem ensam t form ulär för typbesik tn ingsan- 
m älan. D etta  form ulär skall då beak ta  nationella önskem ål vad gäller t. ex. 
uppgifter som  behövs för fiskala bedöm ningar.

Stockholm  den 29 jun i 1988

C urt N ordgren

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1988
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A 834/k
S U P P L E M E N T

Medlemsförslag

om upprättande av ett barnboksinstitut för de 
små språkområdena

B ILA G A

Yttranden över medlemsförslaget

Den rådgivende komité for allmennkulturell virksomhet (RKK):

Den rådgivende kom ité fo r a llm ennkulturell v irksom het har på sitt m øte 
den 27. mai 1988 d isku te rt m edlem sforslaget A 835/k om  opp re tte lsen  av et 
nordisk  o v e rse tte lse ssen te r i V asa, m edlem sforslaget A 841/k om  en nor
disk stipendordning  fo r sk jønnlitteræ r overse tting  og m edlem sforslaget 
A 834-kl om  o pp re tte lsen  av et b a rneboksin stitu tt for de sm å språkom råde-

Ø kt k jennskap  til nord isk  litte ra tu r i et anne t nord isk  land e r en viktig del 
av det nordiske fe llesskapet. R K K  er av den oppfatn ing at øk te  bevilg- 
ninger til overse tte lse  av nord isk  litte ra tu r e r  å fo re trekke fram for o p p re t
telse av en ny nordisk  institusjon.

H va angår stipendordning  for o v erse tte re  av nord isk  litte ra tu r, e r det 
viktig å kunne arbeide i et faglig miljø rund t om  i de nordiske land. 
S tipendordning for o v erse tte re  kan også u ten  tvil bidra til styrking av 
k jennskapen til nord isk  litte ra tu r i overse tte lse .

En av de v ik tigste oppgavene i nord isk  sam arbeid  e r  styrking av de sm å 
sp råkom rådene i N orden . S pråket e r  g runnlaget for fo lkenes identitet. 
L itte ra tu r på de berø rte  sp råkene er nødvendig  for å bevare  dem  og det må 
arbeides fo r å re tte  på ” den alvorlige situa tion , som  de sm å sprogom råder 
befinder sig i” . (A 834/k: 1).

R K K  er derim ot av den overbev isn ing  at et b a rneboksin stitu tt for de 
sm å sp råkom rådene ikke b idrar til løsning på denne ” alvorlige s itua tion” .

K øbenhavn , den 17. august 1988

P ekka  G ronow  
L ed er fo r R K K
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N abolandslitteraturkom m ittén:

N abo landslitte ra tu rkom m ittén  vill u n d ers try k a  vikten av att de fram tida 
litte ra tu rkonsum en terna  -  barnen  -  redan som  sm å får m öjlighet och 
därm ed m otivation  a tt läsa litte ra tu r på sitt fö rs ta  eller andra  språk.

Som ett led i de tta  arbete  är det för det fö rsta  nödvändigt a tt stödja och 
stim ulera fö rfa ttare  a tt skriva ny barn litte ra tu r på färö iska, grön ländska 
och sam iska och för det and ra  a tt stim ulera  till översättn ing  till dessa 
språk.

K om m ittén  har inte anledning att i d e tta  skede u tta la  sig om behovet av 
att in rä tta  e tt nord isk t barnboksinstitu t fö r de sm å sp råkom rådena. D är
em ot vill kom m ittén  som  sin bestäm da uppfattn ing  fram hålla vikten av att 
b id ragsordningar u tveck las och sty rk s för flera u tgivningar på de sm å 
sp råken , både vad gäller litte ra tu r på  orig inalspråk och i översättn ing . 
D etta  kan rea lise ras så a tt förlag och and ra  utgivare får ett betydande 
p roduk tionsstöd  u tö v er det stöd som  kan beviljas till fö rfa ttare /översä tta-

K öpenham n den 1 ju li 1988

F ö r N abo landslitte ra tu rkom m ittén

Jon  E ldar E inejord  
O rdförande

N ordisk F o rfa tte rråd :

F orslaget om  et bø rnebogsinstitu t fo r de sm å sprogom råder blev frem sat 
på m ødet fo r nord iske sko leb ib lio tekarer i T orshavn  på  F æ røerne  i 1986. 
T em aet på m ødet var situationen  fo r de sm å sprog i N orden . M edlem m er 
fra Såmi G irjecålliid Searvi (den sam iske forfatterforen ing), fo rfa tte rfo r
eningerne fra G rønland og F æ røerne  var inv itere t til m ødet.

På dette  m øde kom  det frem , at d e r kun e r sk revet lidt for børn  og unge 
på de sm å sprog. F o r a t et sprog skal kunne overleve , e r det vigtigt, at der 
findes skriftligt m ateriale. D et e r  endvidere  vigtigt for børn  og unge fra de 
sm å sp rogom råder a t have litte ra tu r på  deres eget sprog. Sam tidig m ed, at 
de bør have kendskab  til andre sprog og kultu rer. D erfor e r  d istribution  af 
børne- og ungdom slitte ra tu r på  de sm å sprog vigtig.

A f de bøger, som  e r sk reve t på de sm å sprog, er kun få oversa t til andre 
nord iske sprog. B øger, som  e r sk reve t på  et a f  de sm å sprog, bliver 
sjæ ldent o v ersa t til andre sprog i de sm å sprogom råder.

F orm ålet m ed et bø rnebogsinstitu t e r, at de t skal væ re et cen trum  fo r al 
børne- og ungdom slitte ra tu r fra de sm å sprogom råder.

D et e r  også tæ nk t som  et kontak t- og form id lingscen ter for børne- og 
ungdom slitte ra tu r på  de sm å sprog. På F æ røerne  blev det fo reslåe t, at 
d e tte  in stitu t også kunne have ansvare t fo r d is tribu tion  og oversæ tte lse  af 
børne- og ungdom slitte ra tu r på de sm å sprog.
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A ndre ak tuelle  opgaver fo r bø rnebogsin stitu tte t ville væ re at form idle 

inform ation om børne- og ungdom slitte ra tu r fra de sm å sprogom råder. -  
At have kon tak t m ed aktuelle o rgan isa tioner og in s titu tioner i de sm å 
sp rogom råder og N orden  i øvrigt.

D esuden vil det væ re vigtigt m ed sam arbejde om børne- og ungdom slit
te ra tu r i N orden  og andre lande.

K øbenhavn , den 22. august 1988

F or N ord isk  F o rfa tte rråd  

H ans H ansen

Den nordiske A rbejdsgruppe om B arn & K ultur:

De nord iske sprog og nord isk  ku ltu r i det hele taget e r  udsat for et stadigt 
stigende p res og konkurrence  fra påv irkn inger udefra . På baggrund af 
denne udvikling må det anses for væ sentligt at væ rne om og styrke den 
iden tite t, som  de nord iske landes sprog og sk riftku ltu r udgør i al deres 
m angfoldighed.

F o rsk n in g sresu lta te r fra  de senere å r  peger entyd ig t på , a t netop børn  er 
de m est åbne og derm ed også de m est m odtagelige fo r påv irkn inger udefra. 
Men sam tidig er børn  de m indst rustede  til at bearbejde og forstå  denne 
m assive m æ ngde a f påvirkn inger. D en nord iske arbejdsgruppe om  børn  og 
ku ltu r m å derfo r hilse m edlem sforslaget om  op re tte lse  a f  e t børnebogsin
stitu t for de sm å sp rogom råder velkom m ent og kan anbefale , at e t institu t 
af denne k a rak te r e tab leres indenfor en overskuelig  frem tid.

A rbejdsgruppen  vil i den forb indelse  gerne understrege , at der e r  et sto rt 
behov for at sty rke tillbudet a f  bø rn e litte ra tu r i alle sp rogom råder i N orden  
i det hele taget, og at d e r er behov fo r tiltag, som  kan stim ulere p roduk tio 
nen a f original b ø rn e litte ra tu r på de forskellige sprog også udover den 
eksisterende nabo landsstø tteo rdn ing  til oversæ tte lse  m ellem  landene.

En fælles institu tion  fo r bø rn e litte ra tu r i de sm å sp rogom råder vil kunne 
bidrage til den nødvendige sty rkelse  a f  b ø rne litte ra tu ren  i d isse om råder 
ved:

-  -  at stim ulere  til p roduk tion  a f original b ø rn e litte ra tu r på de pågæ l
dende sprog,

-  -  a t opbygge en kom plet sam ling bø rn e litte ra tu r på de pågæ ldende
sprog, og i tilknytning hertil

 at indsam le re levan t litte ra tu r på andre nord iske sprog,
-  -  a t løse dokum enta tions- og bibliografiske opgaver, sam t fo restå

inform ations- og anden  form idlingsvirksom hed på  om rådet,
 at gennem føre selvstæ ndig  forskning og bib lio tekarisk  vejledning af

forskere  og studerende i de nord iske lande, sam t 

† l - A  834/k S upplem ent
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 a t indgå i og om m uligt selv afholde k u rse r og sem inarer vedrørende
de sm å sp rogom råders bø rne litte ra tu r.

En sådan v irksom hed bør ske i sam arbejde m ed børnebogsinstitu tterne  i 
de øvrige nord iske lande, og der bør derfor opbygges en s tru k tu r og en 
ræ kke funk tioner for in s titu tte t, som  tilgodeser et sådan sam arbejde og 
udveksling a f erfaringer.

A fslutningsvis skal a rbejdsgruppen  ud trykke sine forhåbninger om  e ta 
bleringen a f  et bø rnebogsinstitu t for de sm å sp rogom råder, og gruppen  stå r 
i den forbindelse gerne til rådighed m ed in form ationer og erfaringer så
frem t det m åtte ønskes.

K øbenhavn , den 12. august 1988

Sigridur R . S igurdadottir  
Ordfører

Jan  H elm er-P etersen  
Sekretær

D a n m a r k

Undervisnings- og forskningsm inisteriet og ku lturm inisteriet:

U ndervisnings- og F orskn ingsm in isterie t og K ultu rm in isterie t bem æ r
ker, at der ikke på nuvæ rende tid spunk t og grundlag e r taget stilling til 
m ulighederne fo r en even tue l frem tidig prio ritering  a f spørgsm ålet om 
opre tte lse  a f  et bø rnebogsinstitu t fo r de sm å sp rogom råder inden for det 
nordiske K ulturbudget.

Indhentede svar fra B iblio tekstilsynet og A rbejdsgruppen  om børn og 
ku ltu r (se nedan).

K øbenhavn , den 1. sep tem ber 1988

(E j S ign .)

Bibliotekstilsynet:

På baggrund a f følgende argum enter vil B iblio tekstilsynet gerne stø tte 

forslaget:
D et e r  fø rst og frem m est vigtigt, at m an bl. a. gennem  udgivelse a f  flere 

bøger kan sikre bevaring a f de sm å sp rogom råders eget sprog.
D et e r  dernæ st vigtigt, at børn  og unge i de sm åsprogom råder så tidligt 

som  m uligt, sik res et b red t tilbud på deres eget sprog. I lighed med de 
tilbud, der gives til børn  i de stø rre  sprogom råder, bø r der væ re et b redt
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tilbud til alle børn  på  alle a lderstrin . P rob lem et kendes fra  andre m inori

te tsg rupper, h v o r m an også m å gøre en ekstrao rd inæ r indsats fo r a t sikre 
det b rede tilbud.

E t bø rnebogsinstitu t fo r de sm å sp rogom råder vil kunne stim ulere til 
stø rre  p roduk tion  a f litte ra tu r i de sm å sp rogom råder og derm ed frem m e 
ovenstående form ål.

Sidst skal der gøres opm æ rksom  på, a t det ville væ re rim eligt a t bede 
N u n a tta  A guagaateqarfia , D et g røn landske L andsb ib lio tek , og F øroya 
L andsbokasavn , L andsb ib lio tek  fo r F æ røerne , om  en ud talelse , da et 
kom m ende børnebogsinstitu t fo r disse sp rogom råder vil skulle have en tæ t 
kon tak t m ed disse to b ib lio teker.

K øbenhavn , den 8. august 1988

Birgit Sørensen  
B ib lio tekskonsu len t

D anm arks Biblioteksforening:

D et e r  en kendsgern ing , a t sp roget e r  grundlag fo r tilegnelsen  a f  et lands 
kultur. B ø rne litte ra tu ren  e r begrebs- og sprogudviklende og m iddel til 
identifikation  fo r børn  sam t egnet til sam væ r m ed voksne -  højtlæ sning 
g iver kon tak t m ellem  genera tionerne .

E t bø rnebogsin stitu t kan danne grundlag fo r forskning i b ø rn e litte ra tu r 
ved at opbygge en h is to risk  sam ling a f bø rnebøger og en sam ling m ed 
sekundæ r litte ra tu r. B ø rnebogsin stitu tte t vil sam tidig blive det faglige bag
land for p ro fessionelt arbejde m ed b ø rne litte ra tu ren  eksem pelv is fo r b ø r
neb ib lio tekarer, bø rnebogsk ritikere , læ rere , sko leb ib lio tekarer og stude
rende.

D anm arks B iblio teksforen ing  kan a f  ovennæ vnte  grunde stø tte  forslaget 
om  op re tte lse  a f  et bø rnebogsinstitu t fo r de sm å sp rogom råder i N orden .

V alby, den  19. august 1988

B ent Sørensen  
F o rm an d , b o rg m este r

Den D anske Forlæ ggerforening har i skrivelse  den 30 augusti 1988fö r k la 
rat sig stödja  m ed lem sförslaget.
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D anm arks Skolebiblioteksforening:

D anm arks S kolebiblio teksforening vil gerne påpege, a t op re tte lsen  a f et 
fæ lles bø rnebogsinstitu t fo r de sm å sp rogom råder i N orden  kan have sto r 
betydning fo r det enkelte  sprogs bevare lse , fordi e t sådan t in stitu t b landt 
andet kan

-  stø tte  udgivelsen a f ny litte ra tu r på det enkelte  sprog,
-  tillrettelæ gge en koord inering  a f udgivelse a f  bø rn e litte ra tu r på  sprog 

fra de sm å sp rogom råder,
-  kanalisere  og even tue lt fo rvalte  nationale stø tteo rdn inger,
-  reg istrere  tilgængelig bø rn e litte ra tu r på  de enkelte sprog,
-  form idle og even tue lt o rgan isere  oversæ tte lse  af god b ø rn e litte ra tu r til 

sprogene i de sm å sp rogom råder og
-  stø tte  og stim ulere forskning i bø rn e litte ra tu r fra  de sm å sp rogom rå

der.
D anm arks Skolebiblio teksforening m ener, at sprogene fra  de sm å sprog

om råder, på  trods a f  deres forskellighed, m å have m ange iden tiske proble
m er, d e r b edst løses i fæ llesskab.

E t fæ lleskab, som  et bø rnebogsinstitu t, som  de t sk itserede , vil væ re med 
til at styrke.

K øbenhavn , den 28. ju n i 1988

P .f . v.

Ib Juu l
F orm and

O ve F rank  
F orre tn in g sfø re r

D anm arks L æ rerforening

Foreningen kan herefte r anbefale in itiativet m ed den pæ dagogiske be
grundelse , at det e r  vigtigt fo r alle bø rn , at de får m ulighed fo r en grundig 
sprog- og begrebsudvikling  på  deres m odersm ål, fø r de even tue lt læ rer 
frem m edsprog.

H er har bø rnebogen  en naturlig  p lads såvel i h jem m et som  i skolen.

M artin R øm er

K øbenhavn , den 22. august 1988

H ans Ole F rostholm
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A rbejdsgruppen om B ørn og K ultur:

 skal A rbejdsg ruppen  om  B ørn og K u ltu r henvise  til vedlagte u d ta 
lelse fra D en nord iske arbejdsgruppe om  børn  og ku ltu r, idet m an helt kan 
tilslu tte sig de a rgum enter, overveje lser og forslag, som  den nordiske 
gruppe frem læ gger (se ovan).

K øbenhavn , den 5. august 1988

P å arbejdsg ruppens vegne

Jan  H elm er-P etersen  
S ekr. f. a rbejdsg ruppen

F i n l a n d

Äidinkielen opetta jain  liitto (M odersm ålslärarnas förbund  i F in land ):1

De sm å sp råkom rådenas m öjligheter a tt u tg iva tillräckligt m ångsidig 
litte ra tu r p å  sitt eget m odersm ål är dåliga. Speciellt bö r m an vinnlägga sig 
om  barns och  ungas m öjligheter a tt få b ek an ta  sig m ed litte ra tu rens värld 
sam t m ed sin egen och hela den nord iska  ku ltu rella  grundvalen  genom  
sådan litte ra tu r som  ursprungligen skriv its på  m odersm ålet eller översa tts  
till m odersm ålet.

M ed hänvisning till m o tiveringarna i m edlem sförslaget fram häver vi a tt 
verksam heten  vid e tt in stitu t som  even tue llt u pp rä ttas  kunde även ge 
sam ekultu ren  i F in land den  hjälp som  behövs. S am ekultu ren  har fo rtlöpan 
de lidit b ris t på  litte ra tu r och annat m aterial på  sam iska även  i sko lun
dervisningen.

Vi vill påpeka a tt m an i m edlem sförslaget av någon anledning inte 
näm ner F inlands regering när m an anger de håll, till v ilka reso lu tionen  med 
krav på  up p rä ttan d e  av e tt barnboksin stitu t rik tades.

Ä idinkielen opetta jain  liitto an se r a tt fö rslaget om  u p p rä ttande  av  ett 
barnboksin stitu t i en lighet m ed m edlem sförslaget fö rtjäna r fullt stöd.

H elsingfors den 9 augusti 1988

Ä idinkielen opetta ja in  liitto

R isto  K aipainen  
O rdförande

M ervi M urto  
V erksam he ts ledare

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  fin sk a .
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Suom en kiijailijaliitto  n o te ra r m ed tillfredsställelse s trävandena att finna 
lösningar p å  problem  m ed utgivningen av  litte ra tu r, speciellt b a rn litte ra tu r 
på  m odersm ålet, i de sm å sp råkom rådena.

P å basen  av e rfa ren h e te r i F in land tro r vi a tt upp rä ttande av e tt b arn 
boksinstitu t kunde v ara  en  dellösning fö r befräm jandet av saken . Ifall e tt 
sådan t in stitu t u pp rä ttas  på  F ä rö a rn a , som  i och  för sig ä r  en m est fö rtju 
sande o rt, finns en risk  fö r p rak tisk a  problem  i in stitu te ts  verk sam het på 
grund av de s to ra  av stånden  m ellan ifrågavarande sm å sp råkom råden .

Suom en kiijailijaliitto  önskar dock a tt innan m an u p p rä tta r e tt b a rnboks
institu t borde m an stu d era  an d ra  m edel fö r a tt göra  litte ra tu r på  eget språk 
b ä ttre  tillgänglig i de sm å sp råkom rådena.

H elsingfors den 23 augusti 1988

Suom en k iijailijaliitto  ry

P äivi L iedes  
V e rk sam h ets led are

Suomen kirj ailij aliitto ry — Finlands författarförbund:1

Pohjola-N orden:

Vi finner a tt fö rslagsstä llarna  ä r  u te  i e tt m ycket angeläget ärende. De 
sm å språkom rådenas situation  inom  den nord iska  litte ra tu ren  k räv e r sär
skild uppm ärksam het och uppm un tran . D etta  gäller både utgivningspro- 
blem  inom  det egna sp råkom råde t och  inform ation om  och  översä ttn ing  av 
sm åsp råkslitte ra tu ren  i det övriga N orden .

M ycket viktigt ä r  a tt gö ra  den  nord iska  litte ra tu ren  tillgänglig, om  det så 
ä r  fråga om sto ra  eller sm å sp råk , även  om problem et ä r  stö rst fö r de sm å 
språkens v idkom m ande. V årt fö rbund , som  öm m ar fö r nord isk  litte ra
turspridn ing  i F in land , h a r an se tt det allra v ik tigast a tt effektiv isera infor
m ations- och d is tribu tionskanalerna  inom  befintliga ram ar, dvs. den se r
vice som  fo lkbiblio teken kan ge. M ed d e tta  fö r ögonen körde verksam he
ten  vid några s. k. no rd iska  litte ra tu rcen tra  igång år 1988.

1 Y ttrandet ö versa tt fr å n  f in sk a .
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Som litte ra tu rcen tra  i F in land  fungerar följande stadsb ib lio tek : Å bo 

(D anm ark), K uopio  (Island), E sbo  (N orge), Jakobstad  (Färöarna) och 
R ovaniem i (G rönland). B iblio teken u p p rä tthå lle r en sam ling bestående av 
litte ra tu r som  behand lar landet eller sjä lvsty re lseom rådet på o rig inalsprå
ket och i översä ttn ingar. Alla litte ra tu rcen tra  be tjänar hela landet med 
fjärrlån och pub licerar fö rteckn ingar ö v e r det tillgängliga m ateria le t. Sam 
lingarna byggs upp genom  inköp och donationer. M eningen är a tt även 
förm edling av u ts tä lln ingar, tidningar, ljudinspeln ingar och videogram  
skall ingå i verksam heten .

D et ä r  ännu för tidigt a tt analysera  vad de tta  system  kom m er a tt innebä
ra  fö r populariseringen  av dansk , no rsk , isländsk, färö isk  och  grönländsk 
litte ra tu r, som  alla fö re träd e r en sm al sek to r inom  boku tbudet i F inland, 
m en m ycket ä r  vunnet redan  om  den publik  som  ä r särskilt in tresserad  nu 
kan betjänas b ä ttre  än föru t.

M ot bakgrunden  av det nu väck ta  m edlem sförslaget skulle vi fö red ra  att 
satsa  på in form ativa in sa tse r och en fö rbä ttrad  d is tribu tion  under u tn y tt
jande  av förefintliga kanale r än på e tab le rande t av en särskild  gem ensam  
institu tion  fö r de sm å sp råkom rådenas barnböcker. E tt in tensifierat sam ar
bete  m ellan b a rn boksin stitu tioner i N o rden  som  redan  ex is te ra r borde 
uppm untras. ” N ätv e rk sm o d e llen "  har även den fördelen  att m an fö rsäk 
ra r sig om  a tt å tgärderna  b ä ttre  fö rankras i de olika länderna genom  de nära 
k o n tak te rna  till övriga ins titu tioner i resp . land som kom m er i fråga.

F ö r F inlands v idkom m ande kan vi peka  på barnboksinstitu te t i T am m er
fors och  den fin landssvenska  barnboksin stitu tionen  vid Å bo A kadem i. En 
intensifierad  sam verkan  m ellan institu tioner av de tta  slag i hela N orden  
borde ha en positiv  inverkan  för lösningen av de problem  för de sm å 
sp råkom rådena som  behandlas i m edlem sförslaget och  skapa stö rre  fö rs tå 
else för d essa  run t om  i N orden .

E n kom bination  av e tt u tbyggt sam arbete  m ellan institu tioner inrik tade 
på ba rn b ö ck er sam t e tt system  för u tökad  service och distribu tion  av 
b öcker i N orden  överhuvud , därib land g ivetvis barnböcker, finner vi a tt 
borde leda till det b ästa  resu lta te t fö r även  de sm å språkom rådenas b a rn 
böcker.

Vid lösningen av  de svårighete r som  an k n y te r till bokutgivning och 
litte rä r verk sam het i de sm å sp råkom rådena bö r särskild  uppm ärksam het 
fästas vid barnböckerna  m ed tanke på d essas iden tite tsstärkande betydel
se. De ex is terande s tödordn ingarna  b ö r b eak ta  de tta  och  vid behov  ägna 
barnböckerna  särskild  om sorg.

Av det ovan an fö rda  fram går a tt vi ä r  ense m ed fö rslagsställarna om att 
särsk ilda å tgärder fö r främ jandet av barnboksutg ivn ingen  i de sm å sp råk 
om rådena ä r angelägna, m en att vi fö red rar sa tsn ingar med tillhjälp av
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ex isterande institu tioner och  k o n tak tn ä t fram om  etab le rande t av en sär
skild institu tion  för ändam ålet.

H elsingfors den 25 augusti 1988

G ustav a f  H ällström  
Verkst. dir.

Pohjola-N ordens ungdom sförbund r . f.:

De sm å sp råkgrupperna  vi har i N orden  i dag ä r i likhet m ed de sto ra  
språkgrupperna  en del av N orden ; vår h is to ria  och vårt ku ltu rarv . O ch 
likväl som  de är en del av den nord iska  helheten  be ty d e r t. ex. deras språk  
lika m ycket fö r dem  som  v årt m odersm ål be ty d e r för oss.

F ö r a tt d essa  sm å sp råkgrupper skall få den språkliga stim ulans de 
behöver u tgör litte ra tu ren , både barn- och  vuxen litte ra tu ren , e tt u tm ärk t 
medel.

A tt g runda ett barnboksin stitu t av den m odell som  föreslås i in itia tivet ä r 
en god idé, som  P ohjo la-N ordens ungdom sförbund  stöder. K ostnaderna  
to rde inte bli orim liga, och p la tsen /lokalite terna  finns redan.

F inansieringen b ö r skö tas dels v ia nationella bidrag och dels via bidrag 
från  t. ex. N ord iska  m in isterrådet.

Pohjo la-N ordens ungdom sförbund önskar dock fram föra att även  om 
grundandet av e tt dylik t barnboksin stitu t ä r  befogat så  b ö r m an inom  det 
nord iska sam arbe te t följa en behärskad  linje när det gäller g rundandet av 
nya institu tioner. D ärför ä r  det säkert skäl a tt även  i de tta  fall u treda  om 
det finns m öjlighet a tt g runda b a rnboksin stitu te t i sam band m ed någon 
redan  ex isterande institu tion  av  liknande karak tär.

H elsingfors den 10 augusti 1988

Poh jo la-N ordens ungdom sförbund  r. f.

M ikael A a lto  
Förbundsordförande

Rovaniem en kaupunginkirjasto  — L apin  m aakun tak irjasto  (Rovaniemi 
stadsbibliotek — L itte ra tu rcen tra  för grönländsk litte ra tu r):

 s tä ller sig positiv t till förslaget om  upp rä ttande av e tt barnboksinsti
tu t för de sm å sp råkom rådena.

V ad gäller de sam iska sp råkom råde t vill b ib lio teket fram häva, a tt u tg iv
ningen av sam isk litte ra tu r, speciellt b arn litte ra tu r, inte givits tillräckligt
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m ed resu rse r. T. ex. tillgång till lärom edel på  sam iska i F in land ä r helt 

otillfredsställande. Sam isk litte ra tu r trycks i så sm å upplagor, a tt inkom s
te rna  aldrig kan täcka  k ostnaderna . P å grund  av bristen  på  m edel är det 
vanligt a tt e tt färd ig t m anuskrip t på  sam iska m åste  vän ta  på den slutgiltiga 
publiceringen i flera  år. D en finska sta ten  borde stöda  publiceringen av 
sam isk litte ra tu r m ed helt an d ra  in sa tse r än hittills.

B iblio teket stä ller sig positiv t till m edlem sförslaget och tro r, a tt u p p rä t
tande t av e tt b a rnboksin stitu t vore till n y tta  särskilt fö r F ärö arn a  och 
G rönland. B eträffande den sam iska litte ra tu ren  anser vi det nödvändigt a tt 
skapa e tt perm anen t stödsystem  i va ije  land sam t på  sam nordisk  nivå.

R ovaniem i den 12 augusti 1988

K aarina L uodelah ti 
B ib lio tekschef

Stadsbiblioteket i Jakobstad :

F rågan  om  ett b a rnboksin stitu t fö r de sm å sp råkom rådena ä r m ycket 
angelägen. D et ä r  viktigt a tt barnboken  lyfts fram . D et hand lar om  ett 
p ro jek t m ed syfte a tt b evara  den nord iska  iden tite ten  i va ije  land och i 
va ije  sp råkom råde. E nligt in itia tivet skulle e tt b arnboksinstitu t för den 
färö iska, g rön ländska  och sam iska b a rn litte ra tu ren  grundas på F äröarna .

D et bö r dock  no te ras , a tt de tre  ku ltu re rna  s tå r rä tt så  långt från v aran d 
ra. B arnboks- och  barnb ib lio teksverksam heten  bör ju  vara  så fo lknära som 
möjligt.

Innan e tt beslu t om  e tt b a rnboksin stitu t fö r de sm å sp råkom rådena i 
N orden  fa tta s , b ö r några frågor u tredas, näm ligen:

-  vilken funktion  och vilka fram tidp laner har barn b o k sin stitu te t i T am 
m erfors, vad kan d e tta  barnboksin stitu t gö ra  fö r den sam iska b a rn b o 
ken

-  vilken funktion  och vilka fram tid sp laner har b a rnboksin stitu te t vid 
Å bo A kadem i, intill in stitu tionen  fö r b ib lio teks vetenskap  och infor
m atik , h ä r finns i huvudsak  fin landssvensk  b a rn litte ra tu r

-  vilken funktion  och vilka fram tid sp laner har barn b o k sin stitu te t i 
S tockholm , kan d e t svenska  barnboksin stitu te t ta  hand om  sam isk 
ba rn litte ra tu r i Sverige

-  finns m o tsvarande barn b o k sin stitu t i D anm ark  och N orge?
S tadsb ib lio teket i Jakobstad  fungerar i dag som  cen trum  fö r färöisk

litte ra tu r i F in land . Tills v idare finns en liten sam ling färö isk  b arn litte ra tu r, 
men m ed åren  växer sam lingen.

I stadsb ib lio teket i R ovaniem i finns L apponica-sam lingen , som  om fattar 
också  g rönländsk  och sam isk  b arn litte ra tu r.
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M an frågar sig, ä r  d e t b ra  a tt sp littra  de sm å sp råkom rådena eller på 
vilket sä tt kan  m an vid de sto ra , redan  i dag fungerande barnboksinstitu ten  
uppm ärksam m a och stöda  barnboken  i de sm å sp råkom rådena.

D essu tom  kan d e t v ara  viktigt a tt in teg rera  de sm å språkom rådenas 
barnbokssam lingar i de s to ra  sp råkom rådenas barnboksin stitu t fö r a tt ef
fek tiv isera  inform ationen om  de sm å sp råkom rådenas barn litte ra tu r.

In itia tivet till a tt lyfta fram  de sm å sp råkom rådenas barn litte ra tu r är 
m ycket gott. D et finns m ånga sä tt a tt e ffek tiv isera  nuvarande nä tverk  och 
system  inom  b ib lio teksvärlden . I b ib lio teksverksam hetens tjän st stå r au to 
m ationen. Sam arbetsm odeller kan u ta rbe tas .

D et bö r undersökas hu ruv ida de sm å sp råkom rådenas b a rn litte ra tu r 
b ä ttre  kan lyftas fram

-  inom  ram en fö r nuvarande system  m ed nord iska litte ra tu rcen tra  dvs. 
u tveck la  system et o ck så  i de övriga nord iska  länderna

-  inom  ram en fö r de ex isterande barnboksin stitu ten  i de no rd iska län
derna

-  inom  ram en fö r en verk sam het som  innebär y tterligare  uppspjälkning 
av barn- och  v u x en litte ra tu r i de olika sp råkom rådena enligt den 
m odell in itia tiv tagarna till förslaget tänk t sig.

Jakobstad  den 11 augusti 1988

B irgitta  A urén  
B ib lio tek sd irek tö r

Kuopio stadsb ib lio tek :1

I fråga om  barn- och  ungdom slitte ra tu r ä r  om ständ igheterna  i de sm å 
sp råkom rådena  synnerligen svåra . D et gäller iden tite ten  i d essa  om råden , 
vilken till en sto r del bygger p å  d e t egna sp råke t och den egna litte ra tu ren .

E ftersom  litte ra tu r på  m odersm ålet i de sm å sp råkom rådena nuförtiden  
u tkom m er i en  re la tiv t ringa om fattn ing behövs å tgärder fö r a tt m an skall 
kunna avhjälpa den  allvarliga situationen  speciellt genom  a tt fö rstä rka  
utgivningen av  litte ra tu r p å  m odersm åle t även  i de till fo lkm ängden sm å 
sp råkom rådena.

U pp rä ttan d e  av e tt b a rnboksin stitu t fö r de  sm å sp råkom rådena skulle 
v ara  en  välkom m en åtgärd  fö r lö sandet av  ifrågavarande problem .

M ed hänvisning till E r begäran  om  y ttrande an se r vi a tt upp rä ttande av

'  Y ttrandet ö versa tt frå n  fln sk a .
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ett barnboksin stitu t på  F ä rö a rn a  fö r de sm å sp råkom rådena  i N orden  ä r en 
ändam ålsenlig  lösning i ifrågavarande ärende.

K uopio  den  10 augusti 1988

K uopio  stadsb ib lio tek

Eila Ja lkanen  
D irek tö r fö r b ib lio tek sv äsen d e t

K atri R äsänen
B iträdande d irek tö r  fö r 

b ib lio tek sv äsen d e t

I s l a n d

U ndervisningsm inisteriet har i skrivelse den 28 ju l i  1988 fö rk la ra t sig  
stödja  m ed lem sförslaget.

N o r g e  

K ultur- og v itenskapsdepartem entet:

K ultur- og v iten sk ap sd ep a rtem en te t vil s tø tte  tanken  om  særlige stim u
leringstiltak  fo r å  få  u tg itt egnet litte ra tu r fo r barn  og ungdom  innenfor det 
fæ røyske, g rønn landske  og sam iske sp råkom råde. D et e r  viktig fo r de sm å 
språkom rådene i N orden  a t de unge aldersg rupper h a r rim elig adgang til å  
lese sk jønn litte ra tu r på  sitt eget sk riftsp råk . D et m å væ re en naturlig  
oppgave fo r det no rd iske ku ltu rsam arbe ide t å  stim ulere fram veksten  av 
både original og o v e rsa tt b a rn e litte ra tu r p å  d isse sp råkene.

Vi m ener likevel a t d e t b ø r væ re mulig å oppnå de tte  ved øk t satsning 
innenfor allerede e tab le rte  nord iske sam arbeidstiltak , f. eks. de faste  s tø t
teo rdn inger som  finnes fo r o verse tte lse  av nord isk  nabo landslitte ra tu r, fo r 
sam isk  ku ltu rsam arbeid , e ller fo r barneku ltu r. D et vil væ re naturlig  å  
tillegge M in isterråde ts fram tidige fagkom ité fo r litteratu r- og bibliotek- 
spørsm ål et o vero rdne t an sv a r i denne forbindelse .

E n øk t p roduksjon  av  barn eb ø k er p å  m inorite tssp råkene vil m øte svæ rt 
ulike p rob lem er avhengig av hvilket sp råk  d e t gjelder. D et m est rasjonelle 
m å d erfo r væ re å  behand le  h v ert enkelt sp råkom råde fo r seg. E n felles 
nord isk  institusjon  fo r barnebokp roduksjon  på  sam tlige nord iske m inori
te tssp råk  an ta r vi vil m åtte  bli en up rak tisk  og kostnadsk revende  løsning.

K ultur- og v iten sk ap sd ep a rtem en te t vil s tø tte  tanken  om  et øk t nordisk  
sam arbeid  fo r å stim ulere  u tg ivelse av b a rnebøker fo r de sm å språkom rå-
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dene. Men vi er i tvil om opprettelsen av en særskilt institusjon er den mest 
rasjonelle og hensiktsmessige måte å løse denne oppgaven på, og vi kan 
derfor ikke støtte medlemsforslaget i den foreliggende form.

Oslo, 18. august 1988

Etter fullmakt

O lav N yh a m a r  
Byråsjef

H ans Berg  
Førstekonsulent

N orsk ku ltu rråd :

Norsk kulturråd vil slutte seg til tanken om å styrke bamebokas stilling 
på Grønland, Færøyene og i de samiske områdene. Samproduksjon og 
felles utspill overfor bokutgivere, massemedia, forskningsmiljøer og politi
ske myndigheter vil bidra til å sikre bokproduksjonen i disse små språkom
rådene.

Forutsetningen for å realisere denne tanken er økte nasjonale og nordis
ke bevilgninger til honorering av forfattere og illustratører og til produk
sjon av barnebøkene. Utgivelsene på disse små språkene hemmes av 
mangelen på kapital hos forlagene i de aktuelle områdene. Med disse 
reservasjonene vil Norsk kulturråd gi sin støtte til forslaget om å opprette 
et felles organ som kan bidra til å styrke bamebokas stilling i de små 
språkområdene -  evt. i samarbeid med den nye nordiske litteraturkomite
en under Nordisk Ministerråd.

Oslo, 19. september 1988

H alvdan  Skard

M ari F iness

Norgga sámiráðði (Norsk sameråd):

Norsk sameråd er tilfreds med det engasjement som medlemmer i 
Nordisk Råd viser ved å fremme ovennevnte forslag. Samiske litteraturar- 
beidere har i en tid arbeidet for å fremme samisk litteraturarbeid og sett 
viktigheten av et samarbeid med andre små språkgrupper.
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For bevaring  og styrking av sm å sp råkgrupper e r  det nødvendig m ed 
ulike tiltak  og betydelig  offentlig s tø tte . O pprette lse  av  et barneboksinsti- 
tu tt e r et viktig bidrag i de tte  arbeidet.

Sam iske barn  og ungdom  får i dag e t dårlig litte ra tu rtilbud , dels p .g . a. 
mangelfull litte ra tu r på sitt m orsm ål og fordi sm å sp råkgrupper o ftest b lir 
nedprio ritert til fordel fo r m ajo rite tssp råkets litte ra tu r, b illedbøker, TV, 
video m. v.

N ord isk  litte ra tu r-sam arbeid  e r  viktig fak to r fo r utvikling og styrking av 
sm å språkgrupper.

N ord isk  R åd har også tidligere vist velvilje og engasjem ent overfo r sm å 
sp råkgruppenes in te resser, ved b l.a . tildeling av rådets litte ra tu rp ris , noe 
som  N orsk  sam eråd  finner positiv t.

L itte ra tu ren  vil i alle sam m enheng væ re et middel til å  sty rke språk- og 
ku ltu rbev isstheten  hos et folk og opp re tte lse  av felles nordisk  barnebok in 
stitu tt anses å væ re en felles satsing  hvis form ål er å sty rke sm å sp råk 
gruppenes iden tite tsfø lelse .

N orsk  sam eråd  slu tte r seg til forslaget om  et barnebok in stitu tt for de 
sm å språkom rådene og ber om at de tte  arbeidet oppm untres og får sin 
fortjen te  stø tte .

K arasjok , 27. juli 1988

Per E . K lem etsen  
A vd. leder

Elen Sara G uttorm

S v e r i g e

Skolöverstyrelsen (SÖ):

Sko löversty re lsen  (SÖ) tillsty rker m edlem sförslaget till N ord iska  rådet 
om a tt u p p rä tta  e tt barnboksinstitu t fö r de sm å sp råkom rådena: G rönland, 
F äröarna  och de sam iska sp råkom rådena.

Som fram hålls i förslaget krävs det en någorlunda jäm n  och stadig 
bokutgivning på m odersm ålet för a tt b evara  skriftsp råket och säkerställa  
tillgången på litte ra tu r. O ch d e tta  ä r  i sin tu r en fö ru tsättn ing  fö r a tt även  de 
sm å sp råkom rådena skall kunna fö rsäk ra  sig om  e tt eget sp råk  och en egen 
identitet.

SÖ vill o ckså  be tona  barn- och ungdom slitte ra tu rens s to ra  betydelse  för 
läsundervisningen och fö r barns och ungdom ars läsutveckling . L äsning är 
en  färdighet som  k räv er s to ra  m ängder av övning, både i in läm ingsfasen 
och senare när färd igheterna stab iliseras och u tveck las. D et är läslusten
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som är drivkraften i läsundervisningen, och därför behöver både barn och 
ungdomar riklig tillgång till bra barn- och ungdomslitteratur. Tillgången på 
bra böcker är således en betydelsefull faktor för barns och ungdomars 
läsutveckling och för att de skall fortsätta att vara bokläsare även efter 
avslutad skolgång.

Det är således en angelägen uppgift att stimulera och underlätta utgiv
ningen av barn- och ungdomslitteratur för berörda språkområden. Genom 
samarbete med barnboksinstituten i de nordiska länderna kan också ett 
barnboksinstitut för de små språkområdena få stöd i sitt arbete.

Stockholm den 7 juni 1988

E rland  R ingborg

P er Settergren

Statens ungdom sråd har i skrivelse den 18 augusti 1988 fö rk la ra t sig  
avstå  frå n  a tt y ttra  sig i anledning av m ed lem sförslaget.

Svenska barnboksinstitutet:

Som man kunde vänta sig skiljer sig existerande barnboksinstitut kraftigt 
från varandra vad gäller tillkomst, målsättning och arbetssätt. Gemensamt 
för dem alla är emellertid någon form av dokumenterande och insamlande 
funktion (av böcker, manuskript, klipp etc.) kombinerade med en mer eller 
mindre vittsyftande informerande och litteraturfrämjande verksamhet. Det 
kan redan här slås fast att ingen institution — inte ens i utvecklingsländer -  
är så helt inriktad på produktion av barnlitteratur som den som nu föreslås 
förlagd till Färöarna. Tvärtom brukar dokumentationen i allmänhet anses 
som nödvändig bas för det utåtriktade och litteraturfrämjande arbetet. I 
annat fall kan man knappast tala om något institut utan snarare en subven
tionerad förlagsverksamhet.

Vi känner också skepsis inför det planerade projektets strikt nordiska 
prägel. Kommer t. ex. den sovjetiska delen av Sameland att lämnas utanför 
och bör inte de grönländska barnens litteraturförsöijning snarare samord
nas med inuitbamens i Canada? Man kan vidare fråga sig om Torshavn, 
med sina svåra kommunikationer, överhuvud är lämplig lokalisering av en 
institution av det här slaget.

Utgående ifrån att dessa frågor kan ges tillfredsställande svar övergår vi 
till att ge några praktiska synpunkter på hur verksamheten praktiskt kunde
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igångsättas. Vi förutsätter då att det som åsyftas i det aktuella medlemsför
slaget är ett regelrätt institut och inte enbart en av nordiska rådet stödd 
bamboksutgivning.

Den första uppgiften bör, enligt vårt förmenande, vara att kartlägga den 
insamlande och dokumenterande verksamhet som redan pågår på flera 
håll. (T. ex. för Sameland på biblioteken i Kåråsjåga och Rovaniemi, för 
Färöarna på stadsbiblioteket i Tórshavn och Danmarks pedagogiska bib
liotek i Köpenhamn, för Grönland på nationalbiblioteket i Godthåb/Nuuk.) 
Man bör naturligtvis också undersöka vad som gjorts och görs på området 
inom de redan existerande nordiska barnboksinstituten (förutom vårt eget 
det norska i Oslo och det finska i Tammerfors). Syftet skulle då vara att 
fastställa hur långt arbetet kommit, vilka nya insatser som behövs och i 
vilken mån respektive bibliotek i fortsättningen kunde stödja det nya 
institutet, bl. a. genom att bidra till uppbyggnaden av dess historiska sam
lingar.

Motsvarande inventering behövs också i de skapande och producerande 
leden, så att man får en samlad bild av de insatser som faktiskt görs för att 
stimulera till nyutgivningar. Självfallet måste man här arbeta tillsammans 
med de nordiska författar- och konstnärsorganisationerna samt förlagen. 
Emellertid måste även förmedlarna -  dvs. lärare och barnbibliotekarier, 
ev. även bokhandlarna, engageras, inte minst för de insatser dessa katego
rier kan göra i framtiden för spridningen av den litteratur som förhopp
ningsvis blir resultatet av alla ansträngningar.

Dessa inventeringar borde alltså vara det nya institutets första uppgift 
och löpa parallellt med uppbyggnaden av samlingar och kontaktnät. Under 
denna period -  förslagsvis 3 -5  år — krävs ett hårt och målmedvetet 
arbete, och vi vill därför varna för en alltför knapp medelstilldelning -  alla 
barnboksinstituts verkligt stora problem. Det räcker med andra ord inte att 
erbjuda lokaler och signalera positiva förväntningar; uppbyggnaden och 
den fortsatta driften fordrar väl tilltagen budget och kvalificerad personal.

Under uppbyggnadsperioden bör flera konferenser och arbetsserminari- 
er hållas på internordisk basis, inte nödvändigtvis i Tórshavn men givetvis 
arrangerade och administrerade av institutet. Här kan till en böljan de 
redan existerande nordiska barnboksinstituten bidra med råd och person
kontakter. Med berörda parter bör diskussioner också inledas om hur 
produktion och utgivning av ny barnlitteratur på de berörda språken bäst 
stimuleras och stöds. När verksamheten sedan tagit form kan administra
tionen av författar- och konstnärsstipendier samt utgivningsstöd självklart 
utgöra en viktig del av institutets reguljära arbete.

Sammanfattningsvis:
Vi ställer oss tveksamma till hela projektets strikt nordiska prägel och 

till lokaliseringen till Tórshavn. Om man trots allt beslutar att inrätta ett 
institut rekommenderar vi

-  att det ges insamlande och dokumenterande uppgifter vid sidan av 
den utgivningsbefrämjande och litteraturspridande
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-  en  uppbyggnadsperiod  om  3 - 5  å r då  m an m ålm edvetet inven terar 
vad som  g jorts på  om råde t, bygger upp  sam lingar och k on tak tnä t 
sam t in leder k o n struk tiva  sam arbeten  m ed såväl skapande som  p ro 
d ucerande och  fö rm edlande y rkeskatego rier

-  tillräcklig  ekonom isk  rö re lse frihe t och väl kvalificerad personal.

S tockholm  den  11 augusti 1988

Sonja  Svensson  
F ö re s tån d a re

L ena  Törnqvist 
B iblio tekarie

Sveriges allmänna biblioteksforening (SAB):

SAB an se r a tt barnku ltu ren  i N orden  beh ö v er s tärkas och stöd jas i alla 
sina form er. B arns rä tt till s itt m odersm ål be ty d e r b land annat en kon tinu 
erlig tillgång på  litte ra tu r. S p råke t ä r  red skape t för a tt bygga sin iden tite t. 
D et ä r  därfö r en  viktig uppgift a tt g aran te ra  och verka  fö r en levande 
litte ra tu r p å  alla språk .

Förslaget till e tt barnboksin stitu t fö r de sm å sp råkom rådena är e tt sätt 
a tt fö rverkliga d e tta  och d e t ä r  därfö r betydelsefu llt a tt b arnboksinstitu te t 
inrättas.

E tt barnboksin stitu t fö r de sm å sp råkom rådena  skulle inte b ara  kunna 
garan te ra  en  bokutgivning u tan  också  insp irera  till översä ttn ingar av no r
disk barn- och ungdom slitte ra tu r m ellan de nord iska  språken .

I e tt sam arbete  m ellan N ordens barnboksin stitu t och  an d ra  o rganisatio 
ner se r SAB sto ra  m öjligheter a tt s tä rk a  barnku ltu rens ställning i N orden .

Lund den 8 augusti 1988

F ö r Sveriges allm änna bib lio teksforening

Jan  N yberg  
K anslichef

Svenska bokläggareföreningen hänvisar i skrivelse den 29 sep tem ber  
1988 till y ttrande  av den 11 a ugusti fr å n  Svenska  barnboksinstitu te t (se 
ovan).

Sveriges lärarförbund har i skrivelse den 7 ju l i  1988 fö rk la ra t sig tillstyr

ka m ed lem sförslaget. Norstedts Tryckeri, Stockholm 198919
20
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A 835/k
S U P P L E M E N T

Medlemsförslag

om grundande av ett nordiskt översättarcentrum
i Vasa
(V äckt av G ustav B jörkstrand  sa m t E sko  A ho , A nne li Jä ä tteen m ä ki och
M ats N y  hy)

B ILA G A

Yttranden över medlemsförslaget

Den rådgivende komité for allmennkulturell virksomhet (RKK):

Den rådgivende kom ite for a llm enkulturell v irksom het har på sitt m øte 
den 27. mai 1988 d isk u te rt m edlem sforslaget A  8351k om  oppre tte lsen  av et 
nordisk o v e rse tte lsessen te r i V asa, m edlem sforslaget A  84Ilk  om  en n o r
disk stipendordning  for sk jønn litte ræ r overse tting  og m edlem sforslaget 
A  834/k om opp re tte lsen  av et barneboksin stitu tt for de sm å språkom råde-

Ø kt k jennskap  til nord isk  litte ra tu r i et anne t nord isk  land e r en viktig del 
av det nord iske fe llesskapet. R K K  e r av den oppfatning a t økte bevilg- 
ninger til overse tte lse  av nord isk  litte ra tu r e r  å  fo re trekke fram for op p re t
telse av en ny nord isk  institusjon.

H va angår stipendordning  for o verse tte re  av nordisk  litte ra tu r, e r det 
viktig å kunne arbeide i et faglig miljø rund t om  i de nord iske land. 
S tipendordning for o v erse tte re  kan også u ten  tvil b idra til styrking av 
k jennskapen til nord isk  litte ra tu r i overse tte lse .

En av de v ik tigste oppgavene i nord isk  sam arbeid  er styrk ing av de sm å 
språkom rådene i N orden . S pråket e r  g runnlaget for fo lkenes identitet. 
L itte ra tu r på  de berø rte  sp råkene e r nødvendig  for å bevare dem  og det m å 
arbeides for å re tte  på ” den alvorlige situa tion , som  de sm å sp rogom råder 
befinder sig i”  (A 834/k).

R K K  er derim ot av den overbev isn ing  at et barneboksin stitu tt for de 
sm å språkom rådene ikke b id rar til løsning på  denne ” alvorlige situa tion” .

K øbenhavn, den 17. august 1988

P ekka  G ronow  
L ed er fo r R K K
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S p råksek re ta ria te t se r g jerne a t den  eksisterende ordningen m ed stø tte  
til overse tte lse  og u tgivelse av nord isk  nabo landslitte ra tu r b lir utbygd ved 
a t d e t b lir o p p re tte t en nord isk  stipendordning  fo r sk jønn litte ræ r o v e rse t
te lse . E n slik ordning vil stim ulere o v erse tte lse  av verdifull nord isk  litte ra 
tu r og derm ed  gjøre det le tte re  fo r flere no rd b o er å  ta  del i det nordiske 
ku ltu rfe llesskapet. A v språklige g runner b ø r stipendiene fo rtrinnsv is gis til 
o v erse tte lse  til og fra  de ikke-skandinav iske sp råkene finsk, fæ røysk , 

g røn landsk , is landsk og sam isk. S tipendene b ø r u tbeta les d irek te  til o v e r
se tte rn e , slik at de kan b rukes til stud iere iser, litte ra tu r, tekn isk  u ts ty r osv.

S p råk sek re ta ria te t ser også positiv t på  a t de t b lir av sa tt egne m idler til 
sam m enkom ster, m ø ter, o . l .  for folk som  o v erse tte r m ellom  sp råkene i 
N orden . På slike m ø ter kan ov e rse tte re  fra forskjellige nord iske land ta 
opp  felles p rob lem er fo r eksem pel i forb indelse  m ed et fo rtfa tte rskap , en 
b estem t genre e ller o v erse tte lse  til og fra  e tt språk .

F o r øvrig m ener S p råksek re ta ria te t a t det bø r legges avgjørende vekt på 
hva ov e rse tte rn e  selv m ener om  denne saken.

O slo, 23. ju n i 1988

A llan K arker  
F orm ann

S tå le  L ø land  
S ek re ta ria tssje f

Nordisk språksekretariat:

N ordiska språk- och in fo rm ationscen tre t:1

N ord iska  språk- och in fo rm ationscen tre t an se r a tt den föreslagna stipen
dieordningen för skön litte rä ra  öv e rsä tta re  kom m er a tt stim ulera ö v e rsä tt
ningen av nord isk  litte ra tu r. M ed hjälp av den nya stipendieordningen 
kunde m an öka  an ta le t ö v e rsa tta  skön litte rä ra  verk , höja översä ttn ingar
nas kvalite t sam t bereda  ö v e rsä tta rn a  m öjlighet a tt finansiera  stud iereso r, 
fack litte ra tu r, e tc . C en tre t p o äng te ra r a tt m an vid stipendieutdeln ingen 
borde p rio rite ra  ö v e rsä ttn ingar från  finska, is ländska, sam iska, färö iska 
och grön ländska , eftersom  sk ö n litte ra tu r på  d essa  sp råk  inte ä r  speciellt 
känd i övriga N orden . F ö r a tt i allm änhet öka  in tresse t fö r nord isk  litte ra 
tu r borde m an u n dersöka  m öjligheterna a tt göra  litte ra tu ren  på  andra 
no rd iska  sp råk  m era likställd m ed litte ra tu ren  på  det egna sp råket, speci
ellt i sko lundervisningen.

1 Yttrandet avser m edlemsforslagen A 835lk om grundande av ett nordiskt översät- 
tarcentrum i Vasa och A  84IIk om en nordisk stipendieordning fö r  skönlitterär 
översättning.
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N ord iska  språk- och  in fo rm ationscen tre t an se r a tt e tt ö v ersä tta rcen t- 
rum , lokaliserat till V asa kunde v ara  e tt läm pligt kom plem ent till den 
översä tta r- och to lku tb ildn ing  som  V asa högskola erb juder. E n stö rre  
grupp öv e rsä tta re  sam lade vid e tt cen te r få r stim ulans från varandra  via 
dagliga k on tak te r. C en tre t k o n sta te ra r ändå  a tt ö v e rsä tta rn a  beh ö v er även 
en levande ko n tak t m ed sina a rbe tssp råk . D et är svårt fö r en översä tta re  
som  ö v e rsä tte r  från  is ländska  till d anska  a tt ha  levande kon tak te r m ed sina 
a rb e tssp råk  i F in land. E n bila teral re levan t språkm iljö  to rde i d e tta  sam 
m anhang v ara  gynnsam m are . M ed hänvisning till d e tta  borde m an närm are 
undersöka  hur de i m edlem sförslaget om näm nda ö v e rsä tta rcen tra  i T y sk 
land, F rankrike  osv . g a ran te ra r de levande sp råkkon tak te rna . D ärtill b o r
de m an kartlägga m öjligheterna att p lace ra  m indre ö v e rsä tta ren h e te r vid 
redan ex is terande nord iska  in s titu tioner m ed re levan t tekn isk  u trustn ing  i 
de om råden  d ä r det talas finska, is ländska, sam iska, g rön ländska och 
färöiska.

H elsingfors den 12 augusti 1988

L ars N yström
O rd fö rande i s ty re lsen  

fö r N o rd isk a  språk- och 
in fo rm atio n scen tre t

M arja-Liisa K arppinen
D irek tö r fö r N o rd isk a  språk- 

och in fo rm ationscen tre t

Nabolandslitteraturkommittén:

N abo landslitte ra tu rkom m ittén  ä r enig m ed fö rslagsställarna om  att a r
bets- och stipendiem öjligheterna fö r ö v ersä tta re  av nordisk  skön litte ra tu r 
väsentligt kunde fö rbä ttras  genom  stö rre  och flera resestipend ier.

N abo landslitte ra tu rkom m ittén  vill inte i d e tta  skede ta  ställning till beho
vet av e tt even tue llt no rd isk t ö v ersä tta rcen tru m . E nligt vår åsik t bö r m an 
först u tred a  om  d e t ä r  ekonom isk t förnuftig t a tt sa tsa  på a tt skapa  en ny 
institu tion  m ed av sev ärd a  årliga u tg ifter e lle r om  det vore m era fruk tbart 
a tt ordentlig t u töka  de nuvarande ö v e rsä tta rs tipend ie rna . D et nu rådande 
s tödet fö r översä ttn ing  av g rann landslitte ra tu r har v isat sig vara  alltför litet 
och kunde lätt u tökas u tan  några by råk ra tiska  m erkostnade r, eftersom  det 
redan  ex is te ra r e tt väl fungerande fördelningsorgan.

N är det gäller de sm å sp råkom rådena  har vår erfarenhet v isat a tt den 
avgörande flaskhalsen  ä r b risten  på e tt tillräckligt p roduk tionss töd , som 
kunde m edverka  till a tt b ö ckerna  inom  de sm å sp råkom rådena (F äröarna , 
G rönland och det sam iska om rådet) verkligen kunde kom m a ut.

† l - A  835/k S upplem ent



4

Vi förhåller oss positiva till en fö rbättring  av de skön litte rära  ö v e rsä tta r
nas arbetsv illko r, m en anser a tt fo rm erna  fö r en ny nordisk stipend ieo rd 
ning ännu b ö r u tredas, så  a tt de ökade ekonom iska satsningarna gör 
maxim al nytta.

K öpenham n den 1 ju li 1988

F ö r N abo landslitte ra tu rkom m ittén

Jon  E ldar E inefjord  
O rdförande

N ordiska F ö rfa tta rråde t:

N ord iska  F ö rfa tta rråd e t ser gärna  a tt de skön litte rära  översä tta rnas 
arbetsm öjligheter fö rbättas. Längre resestipend ie r på 3 - 6  m ånader, som 
föreslås i m edlem sförslaget ä r  säkert en riktig lösning, m en då borde de 
kunna förverkligas i alla nord iska  länder.

Vi stä ller oss tveksam m a till g rundandet av en helt ny nordisk  institu tion  
för ö versä tta re . D en årliga fas ta  budgeten  kom m er a tt k räva betydande 
sum m or, som  enligt vår m ening kunde ges d irek t som  arbets- och resesti
pend ier till öve rsä tta rn a . De olika nord iska ku ltu rcen tra  som  redan  finns 
kunde läm pligen fungera som  stipend ia tp la tser, u tan  att m an behövde 
skapa en ny institu tion  i b ara  e tt land.

K öpenham n den 13 ju n i 1988

N ordisk  F o rfa tterråd  

H ans H ansen

N ordiska ak ad em ik erråd e t:1

N ord iska  akadem ikerrådet fö rhåller sig positiv t till tanken  på  a tt fö rbä tt
ra arbetsv illkoren  för öv e rsä tta re  av nordisk  skön litte ra tu r. Ö versättn ing  
är e tt k rävande jo b b  som  inte alltid avlönas till sitt fulla värde.

D ärem ot an ser vi a tt N o rd iska  m in isterrådet bö r u treda  om  det är m est 
ändam ålsenlig t a tt skapa en helt ny stipendieordning, eller om  m an kunde 
u tveck la  den verksam het som  redan sker inom  ram en fö r den nord iska 
” nabo landslitte ra tu rkom m ittén” .

L ikaså stä ller vi oss något tveksam m a till tanken  på e tt nord isk t översät- 
ta rcen trum , en ny nord isk  institu tion  m ed nya by råk ra tiska  kostnader.

' Yttrundet avser m edlemsforslagen A 835/k om grundandet av ett nordiskt översät- 
tarcentrum i Vasa och A 84Ilk om en nordisk stipendieordning fö r  skönlitterär 
översättning.
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N ord iska akadem ikerråde t an se r a tt N ord iska  m in is terrådet noga bör 
u treda  hur de m edel som  sa tsas på översä ttn ingar av nordisk  skön littera tu r 
kan ge m axim al utdeln ing för det no rd iska sam arbete t.

H elsingfors den 24 augusti 1988

M ona H em m er  
G en era lsek re te ra re

D a n m a r k

Kulturministeriet:

E tablering  a f et o v e rsæ tte lsescen te r i N orden  m ed tilhørende stipendie
ordning e r en af de fo ransta ltn inger, som  kan overvejes for at gavne bogens 
situation.

V irksom heden i et even tue lt cen te r bø r im idlertid ikke kun om fatte 
in ter-nord iske o v e rsæ tte lse r, m en også oversæ tte lse  fra nordiske til andre, 
herunder europæ iske sprog. D ette  vil kunne bidrage til et bedre kendskab 
til nordisk litte ra tu r i lande uden for N orden.

D er vil væ re adskillige sted er i N o rden , som  vil væ re egnede til at huse et 
eventuelt o v e rsæ tte lse scen te r og det vil derfo r væ re præ m aturt allerede nu 
at opprioritere  V asa.

Med baggrund i den i 1988 vedtagne nord iske ku lturhandlingsplan  er der 
pr. 1 ja n u a r  1989 nedsat en nordisk  litte ra tu r- og b ib lio tekskom ite, som 
b l.a . skal undersøge og rådgive på det nordiske bogom råde som  helhed. 
Forsøget om en etab lering  a f et o versæ tte lses- og en stipendieordning bør 
indgå i kom iteens undersøgelses- og p rioriteringsarbejde.

K øbenhavn , den 6. ja n u a r  1989

P.m .v .

E .b .

L asse  L indhard  
Fuldm æ gtig

Den Danske Forlæggerforening har i skrivelse den 30 augusti 1988fö rk la 
rat sig stödja  m ed lem sfö rs la g e t.

Dansk Forfatterforening:

O versæ tterg ruppen  kan fuldt ud tilslu tte  sig de synspunk ter, der er 
frem sat i sk rivelsen  a f 13. ju n i 1988 fra D ansk F orfatterforen ings form and
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H ans H ansen  til N ord isk  R åds Præ sidium  i S tockholm , at det ikke er 
tilstræ kkelig t med de allerede eksisterende 3—6 m åneders re jsestipendier, 
m en at der er e t stigende behov for flere både rejse- og arbejdsstipend ier til 
oversæ tte re  inden for de nord iske lande og ikke m indst, hvor det d re jer sig 
om m inorite tssprog. L igeledes stiller m an sig tv iv lende over for tanken  om 
endnu en nord isk , økonom isk-tyngende institu tion .

Til gengæld vil jeg  gerne slå til lyd fo r nogle flere konferencer, afholdt i 
nord iske lande m en ib landet andre sprog, således at berøringsfladerne, 
erfaringsgrundlaget og kulturform idlingen og -fo rståelsen  b liver gjort b re 
dere på læ ngere sigt, m en stadig cen tre re t om og m ed udgangspunkt i 
sam tlige nordiske sprog.

På den nordiske oversæ tte rkon ference  i H elsingfors i dagene 1 3 .-1 5 . 
ok tober om kring o v ersæ tte res  træ ngte  økonom i i forhold til deres arbe jd s
indsats var det glædeligt at blive o rien tere t om  fæ røske og sam iske forhold, 
m en det var sørgm odigt at konsta te re , at de ikke selv havde kunnet sende 
rep ræ sen tan te r form entlig  af økonom iske grunde. Island var fy ldestgøren
de rep ræ sen tere t. Ingen talte om G rønland.

D et kan uden overd rivelse  ko n sta te res , at det b liver m ere og m ere 
påtræ ngende m ed flere legater til både fo rfa ttere  og oversæ ttere , og til at 
en o v e rsæ tte r kan arbejde sam m en m ed sin forfatter.

Til foreløbig orien tering  kan det næ vnes, at jeg  netop er tilbage fra en 
rejse til un iversite te t i F airbanks A laska, hvor et ny is tandsat og -indrette t 
oversæ tter-fo rfa tterhus, The N ordic H ouse som  Fairbanks har døbt det, e r 
til rådighed fra ja n u a r  1989. En kulturel sam arbejdsafta le  b liver snart 
undersk revet m ellem  universite te t og D ansk F orfatterforen ing , m en den 
dæ kker hele A laska og sam tlige nord iske lande. M an e r m eget in teressere t 
i et tæ tkny tte t sam arbejde, også m ed D ansk K unstnerråd  og D ansk F ilm in
stitut.

D et hum anistiske fakultet rum m er 18 in s titu tte r fo r b l.a . frem m ede 
sprog, hvo r der underv ises i dansk  sprog, nordisk  litte ra tu r og ku ltu r a f  den 
danske lek tor, og i oversæ tte lse  fra de fire andre hovedsprog ; for jo u rna li
stik historie, antropologi, sociologi; det rum m er kunstakadem iet, m. m.  I 
A laska tales engelsk , m en der findes 21 indfødte sprog.

D er var en konference på E skim ologisk Institu t i K øbenhavn  fra 1 7 .-2 0 . 
ok tober m ed flere deltagere fra un iversite te t i F a irbanks. M ichael K rauss 
havde m øde med H ans H ansen  og undertegnede. F oruden  den allerede 
eksisterende sam arbejdsaftale  m ellem  K øbenhavns og Fairbanks universi
te t, undersk revet i 1986, b liver d e r form entlig  indgået endnu en aftale 
m ellem  disse to  un iversite te r og M cG ill-universitetet i C anada.

H ans H ansen  har en om tale a f  The N ordic H ouse i ” F o rfa tte ren ” , 
august 1988/6, som  jeg  følger op m ed en m ere uddybende artikel i decem 
ber-num m eret a f  b ladet.

K øbenhavn , den 4. novem ber 1988

M ona M oltke
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Finlands ö versä tta r- och to lkförbund  n o te ra r m ed tillfredsställelse, att 
man inom  N ord iska  rådet vill b idra till a tt bekan tgöra  litte ra tu r skriven på 
nord iska språk och  därigenom  stöda  även  öv ersä tta ren s arbete  som  in tar 
en nyckelroll i sam m anhanget. D etta  ä r  y tte rs t viktigt i dagens förlagspoli- 
tiska situation , d ä r det kom m ersiella trycket h o ta r m öjligheterna att publi
cera  fram för allt öve rsa tt kvalite tslitte ra tu r.

Ö versättn ing  av sk ö n litte ra tu r ä r  skapande och krävande verksam het, 
som i allm änhet inte g aran te ra r ens basu tkom st för u tövaren . Sam hällets 
och institu tionernas stöd är således nödvändigt.

Ö versä ttaren  av skön litte ra tu r a rb e ta r hem m a och m åste själv bekosta  
både sin u trustn ing  (t. ex. tex tbehand lingsu trustn ing  som  num era blir allt
m er nödvändig) och sin sociala trygghet. På egen bekostnad  m åste hon 
också upprätthålla  sina sp råkkunskaper och kunskapen  om  kultu rerna 
inom de om råden där hennes arb e tssp råk  talas sam t finansiera fak tainsam 
ling både i hem landet och u tom lands fö r varje uppdrag.

I en del länder som  t. ex. Förbundsrepub liken  T yskland och F rankrike 
har m an velat ge stöd åt öv e rsä tta rn a  genom  att upp rä tta  perm anenta  
öv e rsä tta rcen tra , där öv e rsä tta rn a  kan a rbe ta  v issa perioder. E rfa renhe
te rn a  är m estadels positiva, m en prob lem et fö r t. ex S trälen  i V ästtyskland 
är a tt den för en u tländsk  ö v ersä tta re  ligger så  avsides från alla in sp ireran 
de ku ltu rcen tra , som  är så  viktiga för faktainsam lingen och personliga 
kontak ter.

Förslagen som  nu väck ts vid N ord iska  rådet sy ftar till a tt fö rbättra  
arbetsm öjligheterna för no rd iska ö v ersä tta re  och underlä tta  kon tak terna  
dem  em ellan. Sam tidigt som  F Ö T F  stöder d essa  strävanden , vill förbundet 
läm na följande sy npunk te r på förslagen:

1. M ed lem sförslag  om  grundande av e tt nord iskt översä ttarcen trum  i 
Vasa

Finlands översä tta r- och to lkförbund  anser, a tt m an med hänsyn till alla 
tillhörande sy n punk te r bö r noga överväga ett så om fattande projekt som 
ett perm anent ö v ersä tta rcen trum .

Ifall N ord iska  rådet e fter sina u tredn ingar kom m er fram  till att g rundan 
de av ö v ersä tta rcen tru m  i något av de nord iska  länderna  vore önskvärt, 
m åste m an sam tidigt se till a tt p ro jek te t inte i fram tiden kom m er att 
beg ränsa öve rsä tta rn as individuella fö ru tsä ttn ingar för arbete . F Ö T F  anser 
att den m est naturliga och ändam ålsenliga p laceringsorten  skulle vara

1 Yttrandet översatt från  finska .
2 Yttrandet avser m edlemsforslagen A 835/k om grundandet av ett nordiskt översät
tarcentrum i Vasa och A S4llk  om nordisk stipendieordning fö r  skönlitterär över
sättning.

F i n l a n d

Finlands översättar- och tolkförbund:1' 2
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någon av de nord iska huvudstadsreg ionerna , alltså  i F in land H elsingfors 
m ed om nejd . M ed sina bib lio tek  och andra in stitu tioner erb juder huvud- 
stadsom rådet redan idag alla m öjligheter fö r anskaffning av inform ation.

M an m åste  dock kom m a ihåg, a tt öv e rsä tta rn a  a rb e ta r fram för allt 
hem m a m ed sin egen u trustn ing  och sitt eget bib lio tek . De finska ö v e rsä t
ta rn a  skulle knappast behöva ö v ersä tta rcen tru m ets  u trym m en m er än för 
de sem inarier och sam m ankom ster som  skulle arrangeras där oavsett om 
cen trum et ligger i H elsingfors eller V asa. M ed andra ord borde m an 
kartlägga i vilken m ån öv ersä tta rn a  i de and ra  nord iska länderna skulle 
vara  b eredda  att s tanna på ett och sam m a ställe i F in land (eller i något 
annat av de nord iska länderna).

Om m an genom  det no rd iska  sam arbete t vill verkligen fö rbä ttra  a rb e ts
förhållanden för de skön litte rära  öve rsä tta rn a , det m est effektiva och 
förm odligen även det m est ekonom iska  a lternative t vore a tt u tveck la  ett 
fungerande stipend iesystem . G enom  det skulle stödet fylla e tt verkligt 
behov.

2. M ed lem sförslag  om  en nordisk stipendieordning fö r  skönlitterär  
översä ttn ing

Som ovan ko n sta te ra ts  s tö d e r F inlands övesättar- och to lkförbund  alla 
å tgärder som  fö rb ä ttra r arbetsfö rhållandena fö r de skön litte rära  ö v e rsä t
tarna . D et m est effektiva och ändam ålsenliga sä tte t ä r  e tt fungerande 
stipendiesystem . D etta  skulle garan te ra

-  a tt yrkeskunniga ö v ersä tta re  kan k oncen tre ra  sig på krävande upp
drag,

-  fö re ta  reso r för anskaffning av  inform ation och fak ta  fö r uppdraget 
och

-  v istas regelbundet i ku ltu rom rådet där det främ m ande språket av 
hennes arb e tssp råk  talas fö r a tt upprä tthå lla  och fö rbä ttra  sina kun
skaper.

Enligt fö rbundet kan m an inte stä lla  v illkoret fö r rese- och arbetsstipen- 
d ier, a tt de m åste u tny ttjas fö r a tt v istas på e tt och sam m a, fö ru tbestäm t 
ställe som  alltid fö rb lir det sam m a. G enom  stipendier borde m an stödja 
ö v ersä tta ren  att a rbe ta  på e tt fö r henne m est ändam ålsenliga ställe, vilket i 
fö rsta  hand utgörs av hennes egna arbe tsloka le r, i and ra  hand bör m an ge 
stöd åt sådana reso r både i hem landet och u tom lands som  uppgiften k räver 
men som  enbart ö v ersä tta ren  bestäm m er.

F Ö T F  fö reslår, a tt N ord iska  råde t skulle u treda  översä ttn ingsbehovet 
av litte ra tu r skriven på nord iska språk  sam t vilka re su rse r de påtalade 
pro jek ten  skulle behöva. F ö rbundet an ser a tt översä ttn ing  av skönlittera-
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tu r och öv e rsä tta rn a  skulle bäst bli be tjän ta  av en  sådan stipendieordning, 
varifrån översä ttn ingsstipend ie t skulle v illkorslöst rik tas till verkliga, i 
ansökan  p reciserade  behov.

H elsingfors den 11 augusti 1988

På uppdrag av 
F inlands övesä tta r- och  to lkförbund  r. f.

M arkku M annila
Ordförande för l:a  sektionen av FÖFT 

(översättare av skönlitteratur)

Finlands svenska författareförening r. f.:

Finlands svenska  förfa ttarefö ren ing  fö rhålle r sig positiv  till tanken  på att 
fö rbä ttra  det litte rära  u tby te t m ellan de nord iska länderna. Vi är också 
beredda att stöda  tanken  på ett ö v ersä tta rcen trum  i V asa. Frågan är dock 
om det är förnuftig t a tt skapa  en ny nord isk  institu tion  m ed höga kostnader 
för by råk ra ti, e lle r om det vore möjligt a tt u tny ttja  någon av de redan 
ex is terande institu tionerna  i V asa m ed om nejd , t. ex. någon folkhögskola 
eller den tolk- och översä tta ru tb ildn ingslin je  som  redan finns vid V asa 
högskola. D et vore enligt vår mening förnuftigast a tt u treda  på vilket sätt 
man kan u tny ttja  den nuvarande kapacite ten  i V asa med en eventuell 
påbyggnad, u tan att skapa någon ny kostnadsk rävande  institu tion .

H elsingfors den 10 augusti 1988

F inlands svenska  fö rfattarefö ren ing  r. f.

Ingm ar Svedberg  
Ordförande

M ette  Jensen  Sundholm  
Sekreterare

Finlands författarförbund r. f .:1

Finlands fö rfa ttarfö rbund  se r gärna att de skön litte rära  översä tta rnas 
arbetsm öjligheter fö rbä ttras.

Vi stä ller oss tveksam m a till g rundandet av en helt ny nordisk  institu tion  
för öve rsä tta re . D en årliga fasta  budgeten  kom m er a tt k räva betydande

1 Yttrandet avser medlem sforslagen A 835/k om ett nordiskt översättarcentrum i 
Vasa och A 841/k om  en nordisk stipendieordning fö r  skönlitterär översättning.
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sum m or som  enligt vår m ening kunde ges d irek t som  arbets- och re sesti
pend ier till ö v ersä tta rna . De olika no rd iska  ku ltu rcen tra  som  redan  finns 
kunde läm pligen fungera som  stipend ia tp la tser, u tan  a tt m an behövde 
skapa en ny institu tion  i bara  e tt land.

D et skulle säkert vara  nyttig t m ed m era anslag  fö r den nord iska översä tt- 
n ingsverksam heten . Läm pligen kunde m an kanalisera  ökade anslag  d irekt 
till den s. k. N abo landslitte ra tu rstö ttekom m ittén , vilket inte skulle k räva 
något ny tt no rd isk t organ eller ex tra  u tg ifter fö r adm inistra tion .

M ed ovannäm nda re se rv a tio n e r s töder vi gärna tanken  på en  ny eller 
utv idgad nord isk  stipendieordning fö r översä ttn ing  av ny , yngre nordisk  
skön litte ra tu r.

H elsingfors den 23 augusti 1988

P äivi L iedes  
Verksam hetsledare

Informationscentralen för Finlands litteratur:1

In fo rm ationscen tra len  fö r F in lands litte ra tu r vill in ledningsvis u ttrycka  
sin glädje över a tt N o rd iska  råd e t genom  d essa  två m edlem sförslag, u tsän 
da fö r u tlå tande hos F in ska  litte ra tu rsä llskape t och and ra  berö rda  organi
sa tioner och in stitu tioner, har be tona t v ik ten  av a tt fö rb ä ttra  översä tta rnas 
situation  i N orden , i syfte a tt y tterligare  stä rk a  översä ttn ingsverksam heten  

m ellan de nord iska  länderna.
E fte r a tt h a  tagit del av m edlem sförslagen och bekan ta t sig m ed u tlå tan 

den från  de fin ländska ö versä tta r- och förfa ttaro rgan isa tionerna , sam t med 
beak tande av en drygt tio  å r  lång verk sam het fö r spridning av finländsk 
litte ra tu r u tom lands, vill In fo rm ationscen tra len  för F in lands litte ra tu r 

fram föra följande:
1. B eträ ffande fö rs la g e t om  e tt nordiskt översä ttarcen trum  i Vasa  vill vi 

m ed stöd av våra  e rfa ren h e te r i likhet m ed F inlands översä tta r- och to lk 
förbund be to n a  v ik ten  av rörlighet ö v e r g ränserna , m ed de m öjligheter till 
k o n tak te r och  m aterialanskaffning o sv ., som  en dylik rörlighet innebär. 
In fo rm ationscen tra len  har u n d er årens lopp m ed m edel beviljade från 
underv isn ingsm in isterie t a rrangera t e tt s to rt an tal studie- och arb e tsreso r 
för ö v ersä tta re  i o lika länder (an ta le t p rofessionella  ö v ersä tta re  är idag 
120). Ö versä tta rnas reak tio n er och  de uppnådda resu lta ten  pekar entydigt

1 Yttrandet avser m edlemsförslagen A 835lk om ett nordiskt översättarcentrum i 
Vasa och A 84Hk om en nordisk stipendieordning fö r  skönlitterär översättning.
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på vik ten  av a tt även  i fo rtsä ttn ingen  p rio rite ra  d e tta  slag av stödverksam 
het. E tt n y tt fas t översä tta rcen tru m  skulle inte tillfredsställa  d e tta  enligt 
vår mening cen tra la  behov hos öve rsä tta rn a . E ftersom  det ex is te ra r funge
rande m eto der fö r u tbildning och nyrekry tering  av öv e rsä tta re  fö reslår vi, 
a tt m an u tv idgar och  fö rb ä ttra r den verksam het som  redan  finns. D etta  
skulle även innebära  en inbesparing  av kostnader.

2. B eträ ffande en ny nordisk stipendieordning  vill vi be tona  betydelsen  
av den redan  ex is terande ” N abo litte ra tu rs tö tteo rd n in g en ”  sam t N ord iska  
rådets litte ra tu rp ris , som  v a r p å  sitt sä tt u tm ärk t väl främ jar de no rd iska 
böckernas förm edling över g ränserna . Vid olika expertm öten  har m an fäst 
uppm ärksam heten  vid v issa  b ris te r hos de ovannäm nda system en . M an 
har dels y rkat på  ökade anslag , dels frågat sig om  inte till exem pel fack litte 
ra tu ren  och d ram alitte ra tu ren  kunde ink luderas b land de u nders tödda  p ro 
jek ten . M an har även  efterlyst s tö rre  re su rse r och  fler initiativ  fö r en 
m arknadsföring, inte b ara  av den p risbelönade boken , u tan  också  av 
övriga kandidater.

Vi u nders töder d essa  synpunk ter, m en vill sam tidigt fram hålla, a tt inget 
nordiskt system  fungerar m ekanisk t och au tom atisk t, bakom  det behövs 
ett s to rt m ått av in itia tiv rikedom  och p lanering, även på  det nationella 
planet.

E tt fö rstärkande av ex isterande nord iska stödordn ingar ser vi som  desto  
m er m otivera t, som  m an i F in land lägger den s tö rs ta  vikt vid de nord iska 
översä ttn ingarnas betydelse  som  en kanal ut till E uropa.

H elsingfors den 26 sep tem b er 1988

In fo rm ationscen tra len  fö r F in lands litte ra tu r

E sko H äkli 
Ordförande

M arja-Leena  R auta lin  
Generalsekreterare
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I s l a n d

Undervisningsministeriet (M enntamálaráðuneytið):1,2

U nderv isn ingsm in isterie t h ilser forslag velkom m en, som  har til hensigt 
at lette arbejdet m ed ove rsæ tte lse r og bidrage til m ere ligestillede forhold 
b land t de nord iske sp rogom råder m ed hensyn  til in troduktion  a f litte ra tu r. 
M inisteriet e r  på nuvæ rende tid spunk t ikke rede  til at tage stilling til på 
hvilken m åde, de tte  bedst gøres.

M inisteriet m inder om , at der allerede nu findes stipend ier til uddeling 
fo r udgivelse a f  ov ersæ tte lse r a f  nord isk  litte ra tu r.

R eykjavík, 28. ju li 1988

P. m. v.

A rn i G unnarsson
Pórunn J. H a fstein

N o r g e

Kultur- og vitenskapsdepartementet:

D epartem en te t stiller seg i u tgangspunk te t positiv  til en stipendordning 
for overse tte lse  av sk jønn litte ra tu r fra  nabo landene, bl. a. under henv is
ning til handlingsplanen for no rd isk  ku ltu relt sam arbeid , som  legger sto r 
vek t på øk t bok- og litte ra tu rsam arbe id  i N orden . D en eksisterende s tø tte 
ordning fo r o verse tte lse  av n ab o landslitte ra tu r har også vist at det e r 
betydelig  behov for overse tte lse  av sk jønn litte ra tu r, ikke m inst når det 
g jelder litte ra tu r fra  og til de sm å sp råkom råder.

D et vil væ re nødvendig  å vu rdere  en  even tuell stipendordning  i sam m en
heng m ed øvrige tiltak  innenfo r litte ra tu rsam arbe ide t, m ed sikte på  m est 
mulig p rak tiske  og rasjonelle  adm in istra tive  løsninger. Vi v iser i denne 
sam m enheng til handlingsplanens forslag om  en N ord isk  litteratu r- og 
b ib lio tekskom ité , som  vil få e t o v ero rd n e t an sv a r fo r d e t nord iske sam ar
beidet på  dette  om rådet.

O slo, 19. sep tem ber 1988

E tte r  fullm akt

O lav N yh a m a r  
Byråsjef

H ans Berg  
Førstekonsulent

1 Yttrandet översatt från  isländska.
2 Yttrandet avser m edlemsförslagen A 835/k om grundande av ett nordiskt översät- 
tarcentrum i Vasa och A 84Hk om en nordisk stipendieordning fö r  skönlitterär 
översättning. Översatt från  isländska.
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Norsk kulturråd:1

N orsk  ku ltu rråd  stiller seg positiv t til forslag  som  kan b idra  til at det 
leses m er n ab o landslitte ra tu r i N o rden , og til at arbeids- og stud iefo rho lde
ne for ov e rse tte re  bedres.

E tte r søknad fra N orsk  O verse tterfo ren ing  bevilget råde t i 1984 m idler 
til oppre tting  av  et norsk  overse tte rsen tru m . D ette  e r  blitt et ak tiv t sam 
lingssted fo r o v e rse tte rn e , som  ofte sitte r re la tiv t iso lert i sitt daglige 
arbeid.

At det nå foreslås e t nord isk  sen te r fo r o v e rse tte re , hvo r man kan m øtes 
og arbeide sam m en i et nord isk  fellesskap , synes um iddelbart positiv t. 
L ikevel vil råde t stille seg tv ilende til b ehovet for oppre tte lse  av en ny, 
nord isk  institusjon . Det synes som  m an ville kunne få m er ut av de sam m e 
m idlene dersom  m an i stede t for å satse  på lengre opphold  fo r f e m -s e k s  
u tvalgte o v e rse tte re , innkalte flere o v erse tte re  og fo rfa ttere  til ko rtere  kurs 
og sem inarer. D esse burde kunne legges til a llerede eksisterende  nordiske 
fellesinstitusjoner. O gså flere nord iske reise- og arbeidsstipend  ville kunne 
gi o v erse tte re  anledning til å  oppholde seg i lengre tid ved in teressan te  
s tud iesteder i N o rd en , bl. a. i V asa.

N orsk  ku ltu rråd  vil s tø tte  m edlem sforslagets tanker rundt andre p ro 
sjek ter som  kan b idra til at vi i stø rre  grad blir oppm erksom m e på hva som  
sk jer på litte ra tu rfe lte t i N o rden . Ø kte bevilgninger till N abo land litte ra tu r- 
kom iteens arbeid  vil væ re e tt viktig bidrag.

O slo, 19. sep tem ber 1988

H alvdan  Skard
M ari F iness

Den norske forfatterforening har i skrivelse den 29 augusti 1988fö rk la ra t 
sig stödja  m ed lem sforslaget.

S v e r i g e  

Kommerskollegium:

K ollegiet tills ty rker förslaget om grundande av ett nord isk t översä tta r- 
cen trum  i V asa, m en ifrågasätter om det bö r vara  förbehålle t skön litte rära  
översä tta re .

1 Yttrandet avser m edlemsforslagen A 835/k om grundandet av ett nordiskt översät- 
tarcentrum i Vasa och A 84Hk om en nordisk stipendieordning fö r  skönlitterär 
översättning.
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En sto r del av de översä ttn ingar som  görs m ellan de nord iska sp råken , i 
synnerhet m ellan svenska och finska, av ser översä ttn ing  av fack tex ter. 
D en tvåspråk iga staden  V asa ä r fö ru tom  högskolestad  m ed utbildning för 
fack tex tö v ersä tta re  även  residensstad  i V asa län. S taden  ä r därigenom  ett 
adm in istra tiv t cen trum  fö r en s to r tvåspråk ig  region och har dessu tom  
såväl råd s tu v u rä tt och hovrä tt som  sto ra  industrier och andra företag.

F ö r en person  som  ofta ö v e rsä tte r handlingar av adm in istra tiv , ju rid isk  
eller ekonom isk  a rt vore det en  sto r fördel a tt under några m ånader kunna 
v istas vid cen tre t. Ö v ersä tta ren  kunde då  ha kon tak t m ed högskolan , göra 
stud iebesök  i dom sto lar, hos adm in istra tiva  organ och bland tvåspråkiga 
stö rre  och m indre industrier och and ra  företag .

S tockholm  den 11 augusti 1988

Enligt kom m erskollegiets beslu t 

Eva-K ristina  Ohlson

Statens kulturråd:

Förslagsstä llarna  fram håller a tt e tt betydade arbete  ägnas åt a tt öka 
in tresse t inom  N orden  för litte ra tu r på  and ra  nord iska språk än det egna. 
E nligt förslaget skulle g rundandet av e tt nordiskt översä tta rcen trum  vara 
e tt sä tt a tt y tterligare  effek tiv isera  a rb e te t på om rådet.

K u ltu rrådet vill fö r sin del be tona  vikten av a tt inom  det nordiska 
sp råkom rådet öka och förd jupa in tresse t för den nord iska litteratu ren . 
Tillgången på  kvalificerade översä ttn ingar ä r  därm ed givetvis av avgöran
de betydelse . E tt u tökat och resu lta tin rik ta t nordiskt engagem ang i denna 
fråga te r  sig således såsom  angeläget.

D et kan em ellertid  ifrågasättas om in rä ttande t av ett no rd isk t ö v e rsä tta r
cen trum  ä r den  m est effektiva å tgärden . E n institu tion  i enlighet med 
föreliggande förslag u tgör e tt av sevärt adm in istra tiv t åtagande, vilket i sin 
tu r innebär a tt en sto r del av sa tsade  m edel å tgår till denna del av verksam 
heten .

D et vore därför, enligt ku ltu rråde ts m ening, en m er m ålinriktad och 
flexibel åtgärd  a tt in rä tta  e tt antal no rd iska arbets- och v iste lsestipendier 
för ö versä tta re . E n sådan nord isk  översä tta rfond  kan t. ex. kanaliseras 
genom  för ändam ålet läm plig institu tion  i respek tive  land.
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K ultu rrådet fö reslå r således att N ord iska  rådet, i stället för ett nordiskt 

ö v ersä tta rcen trum  i V asa, p rö v ar a tt in rätta  en nordisk översä tta rfond  i 
enlighet m ed ovanstående  handläggningsförslag.

Stockhlm  den 15 augusti 1988

G öran LöfdahI
Torbjörn Thörngren

Föreningen auktoriserade translatorer (FAT):1

N ordiska rådets presid ium  har b ere tt Föreningen auk to riserade  T ransla 
to re r FA T  tillfälle a tt y ttra  sig över båda  d essa  förslag. FA T  vill gärna 
använda m öjligheten att fram föra några synpunk ter på förslagen.

FA T är en sam m anslutn ing av ö v ersä tta re  som  efter noggrann prövning 
av den språkliga kom petensen  och av den allm änna läm pligheten erhållit 
kom m erskollegium s auk to risa tion  som  transla to re r. T ransla to re rna  a rb e
ta r  huvudsakligen m ed fack tex töversä ttn ingar, främ st m ed tex te r som 
skall ha ju rid isk  giltighet. D et händer naturlig tv is också  a tt tran sla to re r 
sysslar m ed sk ön litte rä r översä ttn ing , m en de tta  är m era undantag  än 
regel.

Ä ven om tran sla to re rn a  y rkesm ässig t är in rik tade på en  annan  typ  av 
tex tm ateria l än de skön litte rä ra  ö v e rsä tta rn a  ä r  vi synnerligen m edvetna 
om behovet av å tgärder som  kan höja kvalite ten  i översä ttn ingsverksam he- 
ten , fö rbä ttra  både den in ternord iska  språk fö rståe lsen  allm änt och öka 
in tresse t för litte ra tu ren  på an d ra  nord iska språk -  dock inte endast för 
skön litteratu ren .

Vi har vidare sedan lång tid tillbaka m edverkat i olika översä tta rsem ina- 
rie r och varit involverade i a rb e te t för a tt få till stånd  översättaru tb ildn ing  
på högskolenivå här i Sverige. N u finns ju  också  sedan den 1 juli 1986 ett 
särskilt tolk- och översä tta rin s titu t, knu te t till S tockholm s universite t.

M ot denna bakgrund to rde  vår principiella inställning fram gå ganska 
klart:

-  rätt u tvecklad  kom m er helt säkert tanken  på e tt översä tta rcen trum  i 
V asa att vara  till s to r ny tta  fö r no rd iska ö v e rsä tta re , sam t

-  en stipendieordn ing  att skapa bättre  ekonom iska m öjligheter för över
sä ttare  m ellan de nord iska språken.

D et kan enligt vår uppfattn ing dock  vara angeläget a tt något närm are 
u treda  den b ästa  form en för det p lanerade cen trum et i V asa.

1 Yttrandet avser m edlemsförslagen A 835/k om grundandet av ett nordiskt översät
tarcentrum i Vasa oc h A 841/k om en nordisk stipendieordning fö r  skönlitterär 
översättning.
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Om m an stannar fö r planen a tt t. ex. låta en fö rfa ttare  och hans/hennes 
översä tta re  till de andra  no rd iska  språken  sam arbeta  som  stipend ia ter på 
de tta  ö v ersä tta rcen trum  b ö r dock garan tier ges ö v ersä tta rna  i fråga att de 
översä ttn ingar de a rb e ta r m ed fak tisk t också  an tas av något förlag. Det är 
en u tm ärk t sak om  en ö v ersä tta re  få r a rbe ta  m ed stöd av ett stipendium  
som  ger fri bostad  och arbe tsrum  sam t vissa a rbe tsredskap , m en om inget 
kon trak t finns på a tt hans översä ttn ing  skall an tas och betalas av ett förlag, 
kan stipendiet bli e tt förlustb ringande företag  fö r översä tta ren . D et m åste 
m .a . o. finnas en sam ordning även inom  den nord iska förlagsvärlden för 
a tt system et skall ge önskat resu lta t.

Om översä tta rcen tru m et p laneras m ed en re lativ t högavlönad fö restån 
dare  och m ed adm inistra tiv  personal sam t m ed ” g ästhem spersonal”  blir 
driften  av cen trum et ganska dyrbar. M an skulle då  å tm instone önska  att 
verksam heten  på d e tta  cen trum  kan breddas och kom m a flera översä tta re  
till del. E n verksam het i form  av sem inarier m ed varierande tem an -  med 
m öjlighet fö r flera ö v ersä tta re  a tt under en kortare  tid sam las fö r d iskus
sion om en eller flera fö rfa tta res te x te r eller om ett eller flera ö v e rsä tt
ningsproblem  skulle m ed säkerhet ha både en stim ulerande och en kvali- 
te tshö jande effekt.

Vi har inom  FA T  rä tt om fattande erfarenhet av översä tta rsem inarie r -  
främ st svensk-finska sem inarier -  som  i och fö r sig är av sto r ny tta  både 
för nödvändig  yrkesm ässig  fö rkovran  och fö r g ivande kon tak te r m ed andra 
kolleger. D et sto ra  prob lem et har varit och ä r fo rtfarande att enskilda 
ö v ersä tta re  i m ycket ringa u ts träckn ing  har råd a tt be ta la  dy rbara  deltagar
avgifter, ho te llv iste lser -  fö ru tom  re so r -  och därför inte kan ta del av 
denna i övrig t goda form  av u tveck lande fortbildning.

Om m an nu m ed N ord iska  rådets förslag skulle kunna få fram  dels ett 
p erm anent ö v ersä tta rcen tru m  fö r översä ttn ing  m ellan nord iska språk — 
gärna även för fack tex tö v ersä tta re  u tö v er dem  som  sysslar m ed renodlad 
skön litte rär översä ttn ing  -  vore det e tt betydande steg fram åt fö r ö v ersä t
ta rn a  och fö r det nord iska  sam arbe te t på  de tta  om råde.

Om m an däru tö v er kunde v idareu tveck la  p lanerna  på  en stipend ieord 
ning så  a tt det ekonom iska stödet inte stannar endast inom  en re lativ t liten 
k re ts av skön litte rära  ö v ersä tta re  u tan  kan nå en v idare k re ts av yrkes- 
ö versä tta re  och även  erb juda e tt b redare  u tbud  av u tvecklande d iskussio
ner, skulle N ord iska  m in isterrådets ekonom iska satsn ing i ännu högre grad 
fungera som  verklig stim ulans inom  den nord iska översättn ingens om råde.

B rom m a den 23 ju li 1988

F ö r F öreningen auk to riserade  tran sla to re r

So lfrid  Söderlind  
Ordförande
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Sveriges författarförbund:

 E fte r a tt ha begrundat förslaget an se r vi det oklokt a tt b inda sto ra
resu rser i en fast institu tion . I stället kunde m otsvarande re su rse r med 
fördel användas till a tt a rrangera  kortvariga ku rser, konferenser och sem i
narier kring översä ttn ing  och de tta  på olika o rte r inom  N orden .

S tockholm  den 17 ju n i 1988

Sveriges fö rfa ttarförbund

A nna P yk  
Vice ordförande

Konstnärliga och litterära yrkesutövares samarbetsnämnd (KLYS) har i
skrivelse den 15 ju n i 1988 m eddela t a tt sam arbe tsnäm nden  beslu ta t a tt 
icke avge n ågo t eg e t y ttra n d e  i anledning av  m ed lem sförslaget.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1989181920
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A 836/t 
S U P P L E M E N T

Medlemsförslag

om skattefri försäljning för flygpassagerare vid 
inresa inom Norden
(V äckt av G ustav B jörkstrand  och E lisabeth  R ehn  sam t llkka-C hristian  
B jörklund, A nneli Jä ä tteen m ä k i och K im m o  Sasi)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska tulladministrativa rådet:

Den nord iska överenskom m elsen  om  beskattn ing  av resgods och ska t
tefri försäljning på flygfälten mellan D anm ark , F in land, N orge och Sverige 
(art. 3) sy fta r till a tt harm onisera  exportfö rsäljn ingen  i resandetrafiken , 
och u tgår från  att tax free-varo rna  är endast av sedda  a tt m edföras som 
resgods.

F rågan gäller en  långvarig och fo rtfarande allm än godkänd praxis som 
u nders tö tts  av bl. a. T u llsam arbetsrådet (C C C, 102 m edlem sländer). Tull- 
sam arbetsrådets tekn iska  kom m itté har senast å r 1985 tillbakavisat fö rsla
get om en ändring  av denna praxis. Ä rendet har behandla ts av N ord iska 
rådet (A 580/s/80 och  A 691/t/84) m en i dess ställn ingstaganden har man 
inte beslu ta t sig för en  u tv idgning av taxfree-försäljn ingen. Sam arbetsorga- 
net fö r de nord iska  tu lladm in istra tionerna  N T R  har enligt p ro tokolle t från 
m ötet i K alm ar år 1985 fa tta t e tt negativ t beslu t i frågan.

Skattefri försäljning i ankom sttrafiken  har inte i något skede fram förts 
såsom  alternativ  till a lkoholserveringen  och m inutförsäljningen i flygpla
nen, varför den föreslagna p roceduren  inte skulle avlägsna de nackdelar 
och riskm om ent som  fö ro rsakas av a tt alkohol tran sp o rte ras  m ed flyg. 
V eterligen har inte något flygbolag genom  egna åtgärder gått in för att 
m inska de nackdelar och riskm om ent som  ingår i förslaget. S ådana å tgär
der kunde vara  t. ex . upphörande m ed a lkoholservering  och -försäljning 
under flygresan eller u tveck lande av nya förpackn ingar som  ä r av annat 
m aterial än glas. F ö rs t när flygbolagen har gått in för d essa  å tgärder att 
fö rbä ttra  flygsäkerheten , som  de själva har m öjlighet a tt fa tta  beslu t om , 
får de argum ent som  fram förs i förslaget verklig trovärd ighet.
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E tt godkännande av  förslaget skulle i själva verket endast leda till en 
ökad försäljning av skattefri alkohol. U tvecklingen inom  bl. a. E uropeiska  
gem enskapen  håller snara re  på a tt gå i en m o tsa tt riktning, d. v. s. m ot en 
m inskad försäljning av skattefri alkohol, e ftersom  EG har enligt den s. k. 
v ita  boken beslu ta t a tt upphö ra  m ed skattefri försäljning i trafiken  inom  sitt 
om råde å r 1992. D et ä r  sannolik t a tt d e t från  E G :s håll då fram förs krav 
gen tem ot E F T A  a tt m an även  inom  dess om råde borde m inska den sk a tte 
fria försäljn ingen på  m o tsvarande sätt.

M ed hänvisning till ovan  fram förda skäl har N T R  inte an se tt det finnas 
o rsak  till a tt ändra  sin negativa inställning från  år 1985 angående det 
m edlem sförslag  av sam m a innehåll som  då behandlades.

H elsingfors den 13 ju n i 1988

Jerm y Laine
Generaldirektör, ordförande för Nordiska tulladministrativa rådet

Scandinavian airlines system (SAS):

SA S ställer sig positiv t till d e tta  förslag , främ st då  det tjänar som  y tterli
gare service fö r de passagerare , som  inte hunnit köpa vid sin av resa . Vi 
an se r det också  innebära  fö rdelar fö r tu rism  sam t att det positiv t påverkar 
b ränsleekonom in.

SAS finner d e t dock  viktigt a tt i d e tta  sam m anhang påpeka a tt voly
m erna när det gäller in resa till N orden  troligen blir rela tiv t blygsam m a 
jäm fö rt m ed vo lym erna vid försäljning vid av resa.

O rsakerna  härtill ä r  dels a tt prisn ivån i N orden  på grund av höga konces- 
sionsavgifter ä r  föga konkurrenskraftig  fö r m ånga passagerare  som  rese r in 
från  ickenord iska  länder, dels a tt p assagerare  vid inresa ofta ä r  p sykolo
giskt inställda på  a tt kom m a v idare till s itt egentliga slutm ål snabbast 
möjligt. D etta  b ö r få konsekvenser fö r en eventuell p rak tisk  lösning, inne
bärande m esta  m öjliga användning  fö r redan  befintliga butiker.

N är det gäller av resa  har m an därem ot, tro ts  SAS nedkortade incheck- 
n ingstider, e tt v isst behov av a tt fö rd riva  tiden inom  transitom råde t under 
vän tan  på  avgång. Av denna anledning m enar vi a tt det ä r om öjligt att 
tänka  sig enbart försäljning vid ankom st.

B rom m a den  29 april 1988

Scandinavian  A irlines System  
SAS T rading

L e i f  H åkansson  
Director SAS Tax-Free
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D a n m a r k  

Trafik- og kommunikationsministeriet:

Trafik- og K om m unikationsm inisterie t har indhen te t ud ta le lser fra Told- 
og A fg iftsdepartem entet og Industrim in isterie t. Vi kan herefte r afgive føl
gende udtalelse:

Som tilkendegivet af to ldm yndighederne i 1984, da et lignende forslag 
blev frem sat, fo ru tsæ tte r indrøm m else a f  afgiftsfritagelse i henhold til 
gæ ldende lovgivning, at de indkøbte varer udføres a f  landet. Afgiftsfrit 
lufthavnssalg bygger på dette  ekspo rtp rincip , som ville blive gennem hullet 
ved salg til ankom m ende passagerer.

E F -kom m issionens genera ld irek to ra t XV har i 1984 m eddelt dels at 
afgiftsfrit salg i D anm ark  til indrejsende flypassagerer vil stride im od 6. 
m om sdirektivs reg ler om . at varer, der ikke ekspo rte res , skal pålægges 
m om s, dels at det e r  en fo rudsæ tn ing  for rejsegodsd irek tiverne , at varerne 
ikke købes på ind re jse landets te rrito rium , idet et sådant køb ikke kan 
betrag tes som  et køb uden for landets g ræ nser.

H eller ikke ud fra lufthavnsm æ ssige synspunk ter er der anledning til at 
anlægge nogen æ ndret vurdering i dag. Som tilkendegivet i kom m entarerne 
til m edlem sforslaget i 1984 e r K øbenhavns lu fthavn , som  in teressen  i alt 
væ sentligt m å kny tte  sig til, ikke ind re tte t -  og vil heller ikke kunne 
ind re ttes -  til at m uliggøre afgiftsfrit salg til ankom m ende passagerer.

En indpasning a f  sådant salg i lu fthavnens ankom stom råde er a f  p lads
m æ ssige årsager ganske udelukket. I overensstem m else  med de o vero rd 
nede retn ingslin ier for lu fthavnens udbygning e r transitha lom rådet netop 
b levet udv idet som  led i lu fthavnens forbedring  a f forho ldene for a fre jsen 
de passagerer. A fgiftsfrit salg til ankom m ende passagerer i de tte  om råde, 
d er selvsagt ikke e r d im ensionere t til sådan eksped ition , ville gå på tvæ rs 
a f alle igangvæ rende b estræ be lse r på at fo rbedre serv icestandarden  i K ø
benhavns lufthavn og kan ikke kom m e på tale.

S ta tens L uftfartsvæ sen  har ud ta lt, at lu ftfartsvæ sene t ikke er bekendt 
med flyvesikkerhedsm æ ssig t kom prom itterende ulykkestilfæ lde. G ennem 
førelse a f  forslaget kunne m åske reducere  m æ ngden a f kabinebagage, 
hvilket ville væ re en fordel ved nødevakueringer.

F o rb rugerrådet har efter henvendelse  fra Industrim in isterie t tilkende
givet sin stø tte  til en løsning som  foreslået i m edlem sforslaget. F o rb ruger
rådet lægger i den forbindelse vægt på både de sikkerhedsm æ ssige aspek 
te r og den konkurrencefrem m ende effekt a f  forslaget.

K øbenhavn , den 20. jun i 1988

H anne B ck  
Fuldmægtig

l t - 3 7 s e s s  A 836/t
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Danmarks Turistråd:

De i forslaget næ vnte positive argum enter fo r at købe toldfri varer i 
indrejselufthavnen  i stedet fo r i afgangs-lufthavnen e r vi enige i, og argu
m enterne dæ kker vort synspunkt.

Vi henv iser iøvrigt til vor besvare lse  af 18/12-84 vedrørende sam m e sa g .1

K øbenhavn , den 26. maj 1988

P oul Erik Jensen  
Vice direktør

Danmarks Rejsebureau Forening har i skrivelse den 8. ju n i 1988fö rk la ra t 
sig stödja  m ed lem sforslaget.

British Airways:

Vi har desvæ rre  ikke væ ret i stand  til at finde frem  til nogen tidligere 
k o rrespondance  ang. flypassagerers m ulighed for at købe T ax-free varer 
ved ankom sten  til destination .

Vi har v ideregivet sagen til vort h o v edkon to r i L ondon og kan inform ere 
Dem om , at fly selskaberne norm alt ser positiv t på m uligheden for at 
flypassagererne kan købe T ax-free v are r ved indrejsen . B egrundelseerne 
fo r de tte  e r  de sam m e, som  e r næ vnt i D eres m edlem sforslag  A 836/t.

Vi vil væ re positiv t stillet overfo r en sådan udvikling og håber at dette  
brev  har væ ret til hjæ lp fo r D em .

K øbenhavn , den  19. august 1988

British A irw ays PL C .

L lo yd  P axton  M B E  
Manager Denmark & Iceland

Lufthansa har i skrivelse den 3 ju n i 1988fö rk la ra t sig stödja m ed lem sfo r
slaget.

1 Se Nordisk Råd, 34. sess., Supplem ent, sak A 691 It.
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Conair:

Forslagsstillerne frem fører flere forskellige indbyrdes uafhængige " fo r 
dele”  som  argum ent for forslaget. C onair de ler ikke  forslagsstillernes 
opfatte lse , hvilket bl. a. form entlig  skyldes, at der er sto r forskel på rute- 
og charterfly , når det gæ lder salg af toldfrie varer.

Transport a f  store varem æ ngder:

In tet lu ftfartsselskab  vil tran sp o rte re  noget om bord som  ikke e r lønsom t 
og tran spo rten  a f de sto re  m æ ngder toldfri vare r er blot ud tryk  for en sund 
forretn ing  som  skaber om sæ tning og beskæ ftigelse ikke bare  hos lu ftfarts
selskabet, m en hos p rod u cen te r og leverandø rer i alle led.

Sikkerheden:

In tet ru te fa rtsse lskab  vil tran sp o rte re  noget om bord  som  indebæ rer en 
væ sentlig sikkerhedsrisiko , og luftfarten  er i fo rvejen  om fattet a f  strenge 

sikkerhedsforskrifter. A t trafiksikkerheden  skulle fo rbedres, hvis forslaget 
gennem føres, e r  et ren t postu lat.

B ræ n d sto f besparelser:

F ortjenesten  ved det toldfrie salg om bord overstiger flere hundrede 
gange den b ræ ndsto fbespare lse  der ville kunne opnås ved ikke at have de 
toldfrie v are r med.

K abinepersonalet:

K abinepersonale ts opgaver er dels a f  sikkerhedsm æ ssig  og dels a f  salgs- 
og servicem æ ssig  art.

S ikkerhedsm æ ssigt k ræ ves der kun I kabinebesæ tningsm edlem  per 50 
passagerer, m en for at opfylde de serv ice- og isæ r salgsm æ ssige funktio
ner, e r  kab inepersonale t ofte dobbelt så sto rt. D ette  gæ lder f. eks. i Con- 
a ir 's  A irbus fly, hvor d e r beskæ ftiges 12 kabinebesæ tningsm edlem m er, 
men m yndighederne k ræ ver kun 6 per flyvning. Såfrem t det toldfrie salg 
om bord blev afskaffet (hvilket ville væ re resu lta te t a f  forslagets gennem fø
relse) ville kab inepersonale t naturligvis blive red u cere t tilsvarende. F o r
slagets gennem førelse  ville med andre ord betyde afskedigelse a f  halvdelen 
a f lu ftfartsse lskabernes kab inepersonale , foruden et m eget stort an tal an 
satte  i cate ringv irksom heder. N ogen ” underlå ttn ing”  a f kab inepersonalets 
arbejde vil således heller ikke kom m e på tale.

Indrejsesta tionens indtæ gter:

A fgørende er naturligvis hvem  der få r de øgede indtæ gter. Sålænge 
salget sker om bord i flyet vil konkurrencen  m ellem  luftfartsselskaberne 
(det gæ lder isæ r ch a rte rse lsk ab e rn e , hvor d e r er fri p riskonkurrence) sikre, 
at hele fo r tjen es ten  ko m m er passagererne  til gode i fo rm  a f  lavere billetpri-
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D ette  vil ikke ske såfrem t fo rtjenesten  frem kom m er hos lufthavnen eller 
et koncessionere t selskab på  jo rd en .

K onklusion:

En gennem førelse a f  forslaget vil m edføre højere flybilletpriser og d e r
m ed m indsket trafik . Forslaget vil desuden m edføre en halvering af be
skæ ftigelsen b landt kab inepersonale  og en stæ rk reduktion a f andet perso 
nale indenfor lu ftfartsom rådet, bl. a. som  følge a f  den m indskede trafik. 

C onair må derfo r stæ rk t fraråde en gennem førelse a f  m edlem sforslaget.

K øbenhavn , den 19. maj 1988

Erling B rodersen  
Koncerndirektør

Maersk Air:

M aersk A ir har haft lejlighed til at vurdere  forslaget, og m å m eddele, at 
vi ikke finder forslaget b rugbart, a f følgende grunde:
1) Forslaget vil væ re i strid  m ed hele grundlaget for toldfrit salg, som er 

basere t på forplejning ved udenrigsrejser.
2) B egrundelsen for forslaget, d e r bl. a. henv iser til flysikkerheden , kan 

næppe dokum enteres.
3) En even tuel reduktion  a f det toldfri salg, vil øge sæ depriserne , da 

indtæ gten fra toldfrit salg delv ist dæ kker driftudgifterne.
Såfrem t De ønsker yderligere uddybning a f vore synspunk ter, s tå r vi 

gerne til rådighed.

K øbenhavn , den 15. jun i 1988

M aersk  A ir

Jens G rabow  
Passagerservicechef

Sterling Airways A/S:

Som charte rse lskab  er vi helt afhængige a f indtæ gterne fra det toldfrie 
salg om bord. Vi er d erfo r im od forslaget, som  vil indebæ re en yderligere 
m onopolisering a f handelen  m ed spiritus i N orden . I kraft a f  m indre 
konkurrence  øgede om kostn inger fo r passagerne -  både d irek te  fo r v are r
ne -  og indirekte for re jsens pris på grund a f  m anglende salg om bord.
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D er henvises i forslaget til flysikkerheden . H ertil kan vi blot svare , at 
alle krav til denne naturlig tv is overho ldes, løvrig t e r m æ ngden a f b ræ ndbar 
alkohol helt fo rsv indende i forhold til m æ ngden af bræ ndstof.

I paren tes bem æ rket e r  indre jsebu tikken  dog ingen garanti for, at der 
ikke findes sp iritu sflasker om bord  i flyene, idet der stadig  vil væ re gæ ster, 
som køber deres ra tion  på  destinationen .

1 forslaget henvises også til en aflastn ing av kab inepersonalets arbejde 
om bord. D et er teo re tisk  rigtigt, m en konsekvensen  i praksis vil væ re færre 
jobs . F or Sterlings vedkom m ende vil det betyde 150 fæ rre jo b s  om bord, 
plus de ind irek te  fø lger fo r lager- og adm in istra tionspersonale .

V or rekom m endation  til N ord isk  R åd må derfo r væ re, ikke at bruge tid 
på dette  forslag , m en tvæ rtim od k oncen trere  sig om forslag, der er til gavn 
for alle fo rbrugere i de nordiske lande.

D ragør, den 8. ju n i 1988

Sterling A irw ays A/S

Jørn P edersen  
Cabin Services

Kabine personaleforeningen af 1966:

Vi skal op lyse , at vi ud fra et s ikkerhedssynspunk t finder, at forslaget 
bør nyde frem m e.

Dels er en sto r del a f  varene brandbare  væ sker, dels ved vi erfarings
m æ ssigt, at passagerer ved ev t. evakuering  m eget ofte bruger tid på at 
sikre sig deres vare r, hvilket både sinker evakueringen  og udsæ tte r slid
skerne for punktering .

K astrup , den 30. maj 1988

C abin A ttendan ts U nion

P er E spersen  
Formand

F i n l a n d

Finansministeriet:

M edlem sforslaget ä r  inte ny tt. Ä rendet har tidigare behand la ts  i N o rd is
ka rådet (A 580/s och A 691/t), men något ställn ingstagande beträffande 
utvidgningen av den skattefria  försäljningen har inte tagits. F inansm iniste-
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riet hänv isar till de synpunk te r som  m inisteriet fram fört i sina tidigare 
u tlå tanden  och önskar högaktningsfullt dessu tom  anföra följande.

N uvarande prax is, enligt vilken resande har rä tt att ut u r landet föra 
skattefritt a lkoho ld rycker, to b ak sv aro r och övriga varor basera r sig på 
in ternationellt vedertaget bruk inom  den indirekta beskattn ingen , enligt 
vilket expo rt ä r  skattefri och skatt uppbärs i im portlandet på basen av 
ik raftvarande stadganden. F lygtrafikens skattefria  varo r jäm stä lls  i den 
avgående u tlandstrafiken  med export och med fö rnödenheter införskaffade 
för resans behov sam t vid den ankom m ande trafiken med hem kom stgåvor 
inköpta  i u tlandet.

R ätt a tt inom  v issa g ränser införa skattefria  varo r basera r sig å ena  sidan 
på vedertaget b ruk  för befräm jande av in ternationell turism  och å andra 
sidan på  strävan  att fö renkla tu llbevakningen. M öjligheten a tt göra  sk a tte 
fria inköp vid in resan  skulle innebära en principiell rä tt till inköp av 
näm nda varo r på den grund att resande har varit u tom lands.

H änvisande till in ternationell p raxis förhåller sig finansm inisteriet fortfa
rande negativt till skattefri inköpsm öjlighet vid inresa. En dylik ändring 
skulle o tv ivelaktig t leda till tran spo rttekn iska  fö rbättringar inom flygtrafi
ken, m en de synpunk ter som  fram förts för en ändring av nuvarande praxis 
ä r  inte tillräckliga enligt finansm inisterie ts åsik t, u tan en bättre  lösning 
vore a tt helt slopa den  skattefria  försäljningen vid resa  inom  N orden . 
B eträffande slopande av den skattefria  försäljningen hänvisas till finansm i
n is terie ts tidigare u tlå tanden  i frågan.

D en a llm äneuropeiska trenden  går m ot begränsning eller slopande av 
den skattefria  försäljningen varvid  EG  s träv a r till att harm onisera  m ed
lem sländernas skattelagstiftn ing  senast 1992 så a tt det in terna resandet 
inom  om rådet inte längre berä ttigar till skattefria  inköp. M otsvarande 
ändring vid re sa  inom  N orden  eller m ellan E FTA - och E G -om rådet kan 
eventuellt ak tualiseras inom  de närm aste  åren.

På basen av ovan anförda synpunk ter u nders töder finansm inisteriet inte 
m edlem sförslaget.

H elsingfors den 21 jun i 1988

Ulla P uolanne  
Minister

Sven L ångström  
Föredragande

Trafikministeriet:1

T rafikm inisteriet har s tudera t det i referensen  näm nda m edlem sförslaget 
och konsta tera t följande i sitt u tlåtande:

1 Yttrandet översa tt frå n  fin sk a .
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T rafikm in isterie t s tä ller sig positiv t till förslaget att u treda  m öjligheterna 
till skattefri försäljning för flygpassagerare  vid in resa i de no rd iska  länder-

T rafikm in isterie t fö ren ar sig i de m otiveringar som  ligger bakom  fö rsla
get och anser a tt det även m ed tanke på  kundserv icen  är viktigt a tt kunna 
sälja skattefria  v aro r fö r flygpassagerare  vid in resa  inom  N orden . D etta  
skulle även  fö rb ä ttra  flygsäkerheten  eftersom  behovet a tt tran sp o rte ra  
s to ra  m ängder a lkoho ld rycker i kab inu trym m en på passagerarflygplan  
skulle m inska. Ä ven inkom sterna  för skattefri försäljning skulle öka avse
värt m ed anledning av det nya arrangem anget.

T rafikm in isterie t fö ru tsä tte r dock a tt m öjligheterna till skattefri försälj
ning fö r flygpassagerare  vid inresa inom  N orden  inte har som  följd a tt m an 
ifrågasätter den hävdvunna försäljningen fö r av resande passagerare .

H elsingfors den 14 ju n i 1988

Juhan i K orpela  
Kanslichef

Ism o  K oskinen
Sekreterare för 

internationella ärenden

Social- och hälsovårdsministeriet:

Social- och hälsovårdsm in isterie t s töder i princip  de förslag som  gäller 
begränsning av skattefri försäljning i sam band m ed flygresor i N orden .

Inköp av skattefria  varo r på in resesta tionerna  för flygresor skulle sanno
likt öka flygsäkerheten  på det sä tt som  anförs i fö rslaget, åstadkom m a 
besparingar i k o stnaderna  för tran sp o rte r  av b ränsle  och v aro r sam t öka 
försäljning av d essa  varo r på in resesta tionerna .

D essutom  ö n sk ar social- och hälsovårdsm in isterie t fram föra följande 
m ed anledning av det nu ak tuella  m edlem sförslaget.

D å frågan senaste  gång behand lades inom  N ord iska  rådet hänvisades 
bl. a. till a tt de nuvarande tu llbestäm m elserna , enligt vilka fö ru tsättn ingen  
för skattefrihe t ä r  export av varo r, b asera r sig på det in ternationella  tull- 
sam arbetsrådets (C ustom s C o-operation  Council) ståndpunk t och m otsva
ra r sålunda den in ternationella  u tvecklingen på om rådet. T ullförvaltningen 
anser också  a tt m an bör stöda  alla sådana in ternationella  initiativ  som  
avser a tt allm änt begränsa eller avskaffa  skattefrihe t i sam band m ed utri- 
kesreso rna . D etta  b e rö r i synnerhe t högt beska ttade  varor, såsom  alko
ho ld rycker och c igarre tte r, vilkas användning  d e t nuvarande system et är 
ägnat a tt av sevärt öka.
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D et är också  skäl a tt ko n sta te ra  a tt m öjligheten att köpa skattefria  varor 
på ändsta tionerna  inte nödvändigtvis avhjälper eller ens väsentligt m inskar 
de egentliga problem  som  tagits fram  i förslaget. Om varorna i fråga t. ex. 
är billigare i avgångslandet än i en skattefri affär på flygfältet i å te rk o m st
landet, köps p ro duk terna  i regel i varje fall redan  före flygfärden.

M an har i flera sam m anhang fäst uppm ärksam het vid den skattefria 
försäljningen och dess undantagsställn ing  inom  utrikestrafiken sam t krävt 
a tt den  skall begränsas eller avskaffas. E uropeiska  gem enskapen har p la
nera t a tt den skattefria  försäljningen inom  den in terna trafiken inom ge
m enskapen  skall avslu tas under år 1992. D enna praxis gäller som  sådan 
inte Finland och de övriga nord iska länderna, men e fter de tta  torde det 
endast vara  en tidsfråga när de nord iska länderna också  kom m er att 
sam ordna sin beskattn ingsprax is m ed E G -länderna.

Social- och hälsovårdsm in isterie t kon sta te ra r att en betydande del av 
anskaffningarna av skattefria  v aro r utgörs av alkoholdrycker. D et faktum  
a tt p rise rna  på alkoho ld rycker i de nord iska länderna är rela tiv t höga och 
det a tt u tr ik esreso rna  betydligt ökat har haft till följd att införseln av 
skattefria  a lkoho ld rycker i sam band m ed flygresor blivit en väsentlig  del
fak to r i d enna form  av turism . P riserna  på alkoho ld rycker är av alkoholpo
litiska skäl rä tt höga i de nord iska länderna. M an har på de tta  sätt försökt 
reglera konsum tionen  av alkohol. A ndelen så  kallad tu ristsp rit av konsum 
tionen kan regleras enbart genom  att beg ränsa den mängd sprit m an per 
resa  får införa i landet. D å an ta le t u tr ik esreso r kraftigt ökat håller andelen 
tu ristsp rit inom  to talkonsum tionen  på att öka och ten d era r också att delvis 
undan tränga det inköp av a lkoho ld rycker som  annars skulle ske i hem lan-

M ed beak tande av ovan näm nda fak to re r skulle det enligt social- och 
hälsovårdsm in isterie ts uppfattn ing vara  m otiverat a tt y tterligare begränsa 
den skattefria  införseln av alkoho ld rycker i enlighet m ed nuvarande syn
sätt i de flesta  nord iska länder. Ä ven tu llpolitiska om ständ igheter ta lar för 
en begränsning av den skattefria  införseln av alkoholdrycker.

H elsingfors den 31 augusti 1988

Tarja H alonen  
Minister

K arl Johan  K rokfors
Sekreterare för inter

nationella ärenden

Centralen för turistfrämjande:

U tlåtande beträffande m edlem sforslaget om  skattefri försäljning för flyg
passagerare  vid inresa inom  N orden
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C entralen  för tu ristfräm jande un d ers tö d er m edlem sforslaget om  sk a tte 
fri försäljning för flygpassagerare  vid inresa inom  N orden , em edan fö r
verkligandet av den skattefria  försäljningen vid inresa skulle fö rbättra  
flygsäkerheten , m inska b ränslekostnaderna  och även öka flygpassagerar
nas kom fort.

H elsingfors den 21 ju n i 1988

B eng t P ihlström  
Direktör

Tom y Ylkänen 
Forskningschef

Alko:

U r A lkos synpunkt sett fö refinns inte några h inder fö r förverk ligandet av 
det fö reslagna system et. Enligt vår uppfattn ing förefinns tillräckliga skäl 
a tt också  fö r F in lands del e fte rs träv a  en kartläggning av m öjligheterna till 
skattefri försäljning vid inresan.

H elsingfors den 6 ju n i 1988

Oy Alko AB 

H eikki K oski
Jaakko  A lt o

Mariehamns flygstation:

L uftfartssty re lsen  har i en skrivelse av den 7.12.1984 till N ord iska  rådet, 
F in lands delegation , sam t i e tt u tlå tande till T rafikm inisteriet av den 
29.8.1985 tagit ställning i ifrågavarande ärende.

A v o v a n n ä m n d a  s k r iv e ls e r  f ra m g å r  a tt  fö rsä ljn in g  av  sk a tte f r ia  v a ro r  till 

in re sa n d e  e lle r  a v re s a n d e , u r  lu f tfa r ts s ty re ls e n s  sy n v in k e l främ s t u tg ö r en  

f ly g sä k e rh e ts frå g a .

L uftfartssty re lsen  k o n sta te ra r a tt flygsäkerhe tsaspek te r o tv ivelaktig t 
s tö d e r skattefri försäljning till flygpassagerare  vid inresa m en att näm nda 
ställn ingstagande icke lett till resu lta t.

M arieham n den 6 maj 1988

Å ke L ingonb lad  
Flygplatschef
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Suomen Lentoemäntä ja Stuerttiyhdistys ry.:

Vi hänv isar till de argum ent som  fram lägges i m edlem sforslaget (A 836/t) 
och fö ro rdar skattefri försäljning på in resestationen .

H elsingfors den 21 jun i 1988

Suom en L en to em än tä -ja  S tuerttiyhd istys 

Erik Ilander

Finnair1:

M öjligheten att göra inköp vid av resan  är vedertagen praxis i u trikestra- 
fiken och några ändringar i d e tta  sam m anhang bör inte göras. O ckså 
tidsm ässig t kan inköpen  bäst göras vid avresan .

E n utvidgning av den skattefria  försäljningen också  till inresande p assa
gerare  ä r  ägnat a tt fö rbä ttra  passagerarserv icen . F innair Oy förhåller sig 
därfö r positiv t till en u tredning  av ärendet enligt m edlem sforslaget. Då 
avsik ten  inte ä r  a tt änd ra  på tu llbestäm m elsernas im portbegränsningar, 
inverkar ej förslaget på m ängden im porterade skattefria  varo r och inte 
heller på to ta lkonsum tionen  av alkohol i N orden .

B etydelsefullt ä r  dock att de redan  nu höga och alltjäm t stigande konces- 
sionsavgifterna m edför att prisn ivån i N orden  är på en dyr nivå. D ärav 
följer, a tt d enna form  av in tresse  för resen äre r, som an länder från land 

utom  N orden .

H elsingfors den 10 ju n i 1988

(Ej sign.)

I s l a n d

Trafikministeriet hävisar i brev av den 27 ju n i 1988 till y ttrande av den  7 
ja n u a r i 1988 över m ed lem sforslag  A  691/t om  ska tte fri fö rsä ljn ing  fö r  
flyg p a ssa g era r vid inresa inom  N orden  (se S upp l. 34:e sessionen)

Icelandair (Flugleiðir):2

F ra  Ice landairs side behøver de tte  forslag  ikke m egen om tale , og dets 
vedtagelse og senere gennem førelse ville m edføre en betydelig  forbedring.

1 Yttrandet översatt från  finska .
2 Yttrandet översatt från  isländska.
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H er skal næ vnes forskellige grunde:
1. M egen håndbagage i flykabiner er en risikofak tor. D et v ides, at hvis det 

bliver nødvendigt pludseligt at forlade m askinen, kan håndbagage fo r
sinke eller d irek te  hindre p assagerer i at kom m e fra borde. Fragil 
håndbagage skaber stø rre  risiko  for passagererne .

2. M an må regne m ed, at på en o rd inæ r flyvetu r indenfor N orden  m ed
bringer passagererne  m indst 250 til 350 kg toldfri sp iritus. T ransporten  
af denne spiritus k oste r hvert å r  store  beløb.

3. D et at kunne købe toldfrie v a re r på b estem m elsesstedet e r  både be
kvem t og til fordel for passagererne , og alene det faktum  burde være 
begrundelse  nok for forslaget.

Vi g iver naturligvis — hvis ønsket -  gerne yderligere op lysninger om
vore erfaringer og håber, at m an k o n tak te r os, hvis der e r  behov for det.

R eykjavík. 20. ju li 1988

P étur J . E iriksson  
M arketingschef

Ædruelighedsrådet (Áfengisvarnaráð):1

R ådet an se r og har altid an set det fo r um otiveret at give dem . der har 
m ulighed fo r e ller e r nødt til at rejse udenlands, m ulighed fo r at købe 
spiritus billigere end de, der b liver hjem m e. Billig sp iritus b idrager til øget 
forbrug og derm ed øget skade -  og den skade må skatteborgeren  betale. 
T oldfrit salg a f  sp iritus er derfo r ulogisk.

Æ druelighedsrådet påpeger endvidere, at A ltinget fornylig har vedtaget 
frit salg a f  a lkoholisk  øl i Island. H ovedargum enterne  for denne vedtagelse 
var, at der skulle herske ligeret for alle vedrø rende tilladelse til køb a fø l . 1 
fo rtsæ tte lse  h era f e r  det derfo r logisk at ophæ ve de privilegier, nogle har til 
at kunne købe sp iritus m eget billigere end andre.

U nder henvisning til de tte  fo reslå r æ druelighedsrådet, at de islandske 
rep ræ sen tan te r i N ord isk  R åd kæ m per for afskaffelsen a f de privilegier, 
som  indeholdes i m edlem sforslaget, idet det da også er i overensstem m else 
m ed viljen hos flerta llet a f  a ltingsm edlem m erne.

R eykjavik, 20. maj 1988

O lafur H aukur A rnason

1 Yttrandet ö versa tt frå n  isländska .
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D en 20 decem ber 1984 besvarade  socialsty relsen  en rem iss med likartat 
innehåll som  det nu aktuella. I de tta  rem issvar sades bl. a. följande:

Socialsty relsen  ifrågasätter överhuvud taget om  skattefri resandeinförsel 
skall tillåtas. I likhet m ed vad sam ordningsorganet för a lkoholfrågor anfört 
i sin rapport om alkoholpolitiken (D sS 1980; 10, s 88) kan socialstyrelsen  
inte se något förnuftigt motiv för a tt en resande skall få skattefrihet för 
a lkoho ld rycker av det enda skälet a tt ha företagit en u tlandsresa.

I stället för att d isku tera  form erna för införseln bör vägar sökas för att 
begränsa införseln överhuvudtaget avseende både flyg- och färjetrafik .

S ocialsty relsen  har inte funnit skäl a tt ändra  inställning i frågan. T värt 
om har m otiven för a tt begränsa den skattefria  försäljningen vid u tlandsre
sa ökat i s ty rka  i och m ed an tagandet av W H O :s hälsopolitiska program  
H älsa för alla å r  2000. Sverige har i likhet m ed flera and ra  länder antagit 
som  nationellt mål på alkoholom rådet a tt sänka den to ta la  a lkoholkonsum 
tionen m ed 25 % fram  till å r  2000. Ä ven beträffande tobak är m ålet att 
kraftigt begränsa konsum tionen .

D en skattefria  alkohol- och tobaksförsäljn ingen u tgör en relativ t sto r del 
av konsum tionen av dessa varo r i Sverige. S lopandet av denna försäljning 
skulle därför bidra till a tt m ålen uppnås.

H uruvida inreseförsäljning skulle fö rbättra  förhållandena som  är fö r
knippade m ed alkho ld ryckerna om bord på flygplanen synes y tte rs t bero  på 
prissättn ingen  på in resesta tionen  jäm fö rt m ed p riserna vid avresan  och 
priserna om bord.

E tt slopande av den skattefria  försäljningen vid u tlandsresa  skulle fö r
u tom  a tt tjäna de flesta av fö rslagsställarnas syften även  tjäna hälsopoliti
ska syften.

Socialstyrelsen  vill för sin del u ttrycka  önskem ål om  slopande av den 
skattefria  försäljningen inom  N orden  i såväl flyg- som  färjetrafik . D etta  
skulle kunna utvidgas och sam ordnas med genom förandet av den inre 
m arknaden inom EG som  uppgetts kunna få till följd att den skattefria  
försäljningen upphör m ellan länderna inom EG.

E tt dylikt initiativ inom  ram en för det nord iska sam arbetet skulle social
sty relsen  hälsa m ed tillfredsställelse.

S tockholm  den 16 jun i 1988

M a j-B r itt S a n d lu n d

H a n s  A g n é u s
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Generaltullstyrelsen:

G enera ltu llsty re lsen  hänv isar till sitt y ttrande 1979-03-29 i sam m a fråga. 
Y ttrandet till sk a ttu tsk o tte t bif. (se Bihang) S tyrelsen  vill h ä ru töver göra 
följande kom m entar.

T u llsam arbetsrådets rekom m endation  1960 har varit förem ål för fö rnya
de d iskussioner, senast i slutet av 1985. Vid d essa  d iskussioner som 
fö ran leddes av en fram ställn ing av lu fttransporto rgan isa tionen  inom  EG -  
talade åtskilliga delega tioner, inklusive o b se rv a tö re r från E G , fö r en re
striktiv  tilläm pning av rekom m endationen  att försäljningen skulle få ske 
endast för export. Den tekn iska  kom m ittén  inom CCC avvisade önske
m ålet om försäljning vid ankom st efter u tlandsresa.

G enera ltu llsty re lsen  vill slutligen hänvisa till de överväganden  som  fö re
kom m er inom  EG  beträffande den skattefria  försäljningen. Som ett led i 
e tab lerandet av E G :s inre m arknad kan reglerna kom m a att ändras , vilket 
kan få å terverkn ingar för de svenska bestäm m elserna.

M öjligheterna och m etoderna  fö r kontro llen  ä r beroende bl. a. av vilka 
regler som  gäller i vår närm aste  om värld. I nuvarande läge bör också av 
de tta  skäl några genom gripande ändringar inte göras.

G eneraltu llsty relsen  
K arl-Evert R ydberg

Eva A ndersson

B IH A N G

Yttrande till riksdagens skatteutskott om skattefri försäljning av varor pä 
flygplats

Sedan länge gäller i Sverige -  liksom  i andra  länder -  vissa lä ttnader i 
tull- och ska ttehänseende  för resande som  kom m er hit från u trikes ort. 
L ä ttn ad ern a  gäller såväl för inresande u tlänn ingar som för inom landet 
bosa tta  som  å te rv än d er hem  från u tlandet. R ätt till viss fri införsel har 
också  tagits in i o lika in ternationella  överenskom m elser.

Syftet m ed lä ttnaderna  är givetvis inget annat än att resande såvitt 
möjligt skall kunna fritt p assera  g ränserna  m ed norm al reseu trustn ing  och 
vissa andra  personliga effek ter i rimlig om fattning -  häri inbegripet ru s
d rycker och tobaksvaro r.

F örm ånen  av tull- och avgiftsfrihet för sistnäm nda v aro r u tny ttjas som 
bekan t in tensiv t av den resande a llm änheten , främ st beroende på att dessa 
eljest högbeskattade  varo r kan anskaffas i o b esk a tta t skick. A nledningen 
till a tt ru sd ry ck er och to b ak sv aro r finns att köpa i obeska tta t skick på 
exem pelvis flygplan och fartyg  är att varorna inte b eska tta ts  i u tfö rse llan 
det. Det to rde vara en allm änt vedertagen  skatte tekn isk  princip  att varor, 
som  u tfö res från  e tt land och sålunda inte konsum eras där, ä r  befriade från 
beskattn ing . Det ä r  viktigt a tt k largöra att system et m ed tax-free shop
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an k n y te r till denna princip. Tull- och  avgiftsfriheten  fö r varo r som  säljes i 
tax-free shop gäller sålunda norm alt endast under fö ru tsättn ing  att varorna 
u tföres. F ö r Sveriges v idkom m ande fram går de tta  av bl. a. 27 § tullagen 
(1973:670).

De förtjänsttillfällen  som öppnats genom  resandetu llfriheten  och möjlig
heten  att sälja o beskattade  ru sd rycker och to b ak sv a re r till u tresande  har 
noga tillvaratagits och så sm åningom  fått närm ast absu rda  konsekvenser. 
D et finns sålunda m ånga färjelin jer som  inte skulle bära sig u tan inkom ster
na från den skattefria  försäljningen. L ikaså har tax-free shopinstitu tet 
blivit av orim ligt sto r ekonom isk  betydelse för flyg in tressen terna. Färska 
exem pel på de tta  förhållande v isar bifogade tv å  tidn ingsurk lipp .1

D et ä r  uppenbart att sta ten  undandras skatte inkom ster genom  skattefri
he ten  för försäljning av sådana högbeskattade  varo r som  ru sd rycker och 
tobak . D et som  v idare ä r  påfallande ä r a tt berö rda  trafikföretag  kan sägas 
ha delvis övertagit den statliga beskattn ingsrä tten  genom  att ta  ut i förhål
lande till sitt eget inköpspris m ycket höga priser på sprit och tobak . Det 
b ö r också  observeras a tt det enbart ä r  u tlandsresenäre rna  som  gynnas av 
skattefrihe ten  m edan landets sam tliga invånare får delta  i finansieringen av 
skattefrihe ten , d. v. s. s ta tsv erk e ts  skatteförlust.

D en av H ans P e tte rsson  fram lagda m otionen innebär i k lartex t a tt den 
som  företagit en u trikes resa  skulle på grund därav vara  berättigad att vid 
hem kom sten  till Sverige köpa vissa k van tite te r ru sd rycker och tobaksva- 
ro r i obeska tta t sk ick . Det ä r  uppenbart a tt m otionären inte beak ta t a tt 
resandetu llfriheten  endast av se r a tt underlä tta  resandetrafiken  genom  att i 
rimlig u ts träckn ing  m öjliggöra fri införsel av sådana personliga effekter 
som  norm alt behövs på en resa . M otionären  synes i stället uppfatta  tull- 
och avgiftsfriheten  som  ett skattepriv ilegium  som au tom atisk t tillkom m er 
den som företagit en u trikes flygresa även om varorna anskaffas sedan 
resan  avslu ta ts. M ed det syn sä tte t kunde den resande vid hem kom sten 
likaväl tilldelas kuponger som  berättigade honom  att hos system bolag och i 
vissa tobaksaffärer inköpa sprit- och to baksvaro r till tull- och avgiftsfria 
priser.

Vid bedöm ningen av m otionen m åste  även beaktas att riksdagen vid 
olika tillfällen rik tat invändningar m ot system et med skattefri p roviante- 
ring och tax-free shops. S ka tteu tsk o tte t har också  u tta lat a tt u tsko tte t 
fö ru tsä tte r a tt regeringen bevakar alla m öjligheter a tt nå in ternationella  
överenskom m elser om begränsn ingar eller avveckling av skattefri provian- 
tering. U tsko tte t ha r också  funnit det angeläget a tt ansträngningar göres 
för a tt lösa prob lem en m ed den obeskattade  resandeinförseln .

E tt genom förande av m otionärens förslag skulle innebära att Sverige 
skulle införa e tt system  som  flerta let andra  länder inte ansett läm pligt att 
använda. Som  m edlem  av In ternationella  tu llsam arbetsrådet (C ustom s 
C ooperation  Council) har Sverige i likhet med flerta let andra m edlem slan
der å r  1960 godkänt en av R ådet an tagen rekom m endation , som  bl. a. 
rekom m enderar a tt försäljning i tax-free shops skall begränsas till resande 
som av reser till u tlandet med båt eller flyg. E tt enda västeu ropeisk t land 
har reserv era t sig mot rekom m endationen , näm ligen Island, som är ett av 
de få länder som tillå ter ankom stförsäljn ing.

Om Sverige b ry te r mot rekom m endationen  och tillåter ankom stförsälj
ning kan m an vänta  sig kritik från andra länder. F rån  finsk och norsk sida 
har m an redan  under hand fram fört sina bekym m er för konsekvenserna  om 
Sverige än d rar reglerna.

1 Här ej bifogade.
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Av ovan anförda skäl hem ställer generaltu llsty relsen  att m otionen avslås 
av u tsko tte t.

S tockholm  den 29 m ars 1979

G enera ltu llsty re lsen  

L ennart E riksson
Siv H o lm sten

Riksskatteverket (RSV):

Enligt gällande reg ler kan de skattsky ld iga som  redov isa r d ryckesska tt 
till RSV i sina dek lara tioner bl. a. göra avdrag för skatt på d rycker som har 
u tförts u r landet eller har fö rts till svensk  friham n fö r annat ändam ål än att 
fö rbrukas där eller har lagts upp på tu llager som  in rä tta ts  för förvaring av 
prov ian t eller, såv itt avses starkö l, har leverera ts för försäljning i ex p o rt

butik.
Vin- och sp ritcen tra len  ä r endast skattsky ld ig  för sp ritd rycker och vin 

som  levereras till system bolagen . N ågot avdrag fö r skatt på export ä r 

därför inte aktuellt.
Skattsky ld iga som  redov isar to baksska tt till RSV  kan i sina dek lara tio 

ner bl. a. göra  avdrag  för skatt på  v aro r som  lagts upp på tu llager som 
in rä tta ts  fö r förvaring av p rov ian t, e ller u tfö rts  u r riket såsom  provian t på 
fartyg  eller luftfartyg  eller levere ra ts  fö r försäljn ing i exportbu tik . D essu t
om kan avdrag  göras fö r skatt på v aro r som  u tfö rts u r riket e ller förts till 
svensk  friham n fö r annat ändam ål än a tt fö rb rukas där.

De som  är skattsky ld iga  för särskild  v aru ska tt på tekn iska  p repara t sam t 
choklad- och kon fek ty rv aro r kan i sina dek lara tioner till RSV bl. a. göra 
avdrag fö r skatt på  v aro r som  har fö rts ut u r landet eller till svensk  friham n 
fö r annat ändam ål än a tt fö rb rukas d ä r eller har lagts upp på tullager 
in rä tta t fö r förvaring  av prov ian t.

Om förslaget om  skattefri försäljning fö r flygpassagerare  vid in resa inom 
N orden  skulle genom föras m åste avdragsm öjlighet ges även fö r varo r som 
leverera ts fö r försäljning i svenska  tax-free bu tiker avsedda för inresande 
flygpassagerare .

S katte tekn isk t borde en sådan  avdragsm öjlighet inte m edföra några p ro 
blem . RSV  har därfö r inget a tt e rin ra  m ot förslaget.

Solna den 8 ju n i 1988

L ennart G rafberg
M onica  L indvall-F alck
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AB Vin- och spritcentralen har i skrivelse den 13 ju n i 1988 fö rk la ra t sig 
icke ha någo t a tt erinra m o t fö rsla g e t.

Sveriges turistråd:

De skål som  i m edlem sforslaget angetts fö r revidering av nu gällande 
regler u tgör en god grund fö r å tgärder. T u llbestäm m elserna bör därfö r om 
möjligt ändras så a tt varo rna  blir skattefria  även om de köps på  inrese- 
flygplatsen.

D et ak tuella  förslaget gäller enbart vid resa  inom N orden . Sveriges 
T uris tråd  har g ivetvis inga invändningar m ot a tt en sådan ändring  görs, 
m en ser sam tidigt gärna a tt de nya reglerna konsekven t kunde genom föras 
i all u trikes flygtrafik. T u ris tråde t hoppas därfö r att N ord iska  rådet utåt 
kan verka i de tta  syfte.

S tockholm  den 13 jun i 1988

U lf Å berg  
V erkställande direktör

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19881920
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B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska akademikerrådet:

N ord iska  akadem ikerråde t finner om rådet väl läm pat fö r no rd isk t sam 
arbete . C ivilingenjörs- och ingenjörsutbildningen ä r tillräckligt likartad  för 
att p rogram vara  skall vara  an vändbar i fler än e tt land. Tillgången till god 
program vara  fö r u tb ildningsändam ål är begränsad  och  fram tagning bör 
stim uleras.

F ö r a tt verklig t re levan t p rogram vara  skall kunna tas fram  b ö r fram för 
allt b erö rda  högskolor och  andra  u tb ildn ingsinstitu tioner v ara  rep resen te 
rade i p ro jek tet.

N ord iska  akadem ikerråde t tills ty rker m edlem sförslaget u tgående från 
a tt det självfallet även  av se r u tbildning av civil/diplom ingenjörer.

H elsingfors den 24 augusti 1988

M ona H em m er  
Generalsekreterare

Nordens fackliga samorganisation, NFS:

N F S  k o n sta te ra r -  i likhet m ed förslagsstä llarna  -  a tt datateknologin  
tilläm pas på  allt fler om råden . Ä ven inom  underv isn ingsväsendet används 
d a to re r i allt s tö rre  u ts träckn ing , v ilket ger goda m öjligheter till a tt höja 
underv isn ingens kvalite t och  resu lta t. N F S  ser också  k lara  fö ru tsä ttn ingar 
till a tt y tterligare fö rb ä ttra  och u tveck la  d essa  m öjligheter, varfö r vi till
s ty rker fö rslaget om  e tt särsk ilt no rd isk t p ro jek t inom  om rådet tekniker- 
och ingenjörsutbildning. Vi an se r också  a tt p ro jek ta rb e te t kan u tv idgas till 
andra läm pliga u tb ildn ingsom råden .
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N F S  fö ru tsä tte r a tt p ro jek te t genom förs i nära  kon tak t m ed de fackliga 
o rgan isa tionerna  och vill hänvisa  till a tt flera av våra  m edlem sorganisatio 
ner ä r  stark t engagerade i d essa  frågor på nationell nivå.

S tockholm  den 11 augusti 1988

N ordens fackliga sam organisation

Sune A hlén  
G eneralsekreterare

Nordiska unionen för arbetsledare, tekniska funktionärer och andra chefer 
(NAU):

N A U  an se r a tt m edlem sförslaget ä r  ko rrek t och behövligt sam t sam tyc
ker till den  i m edlem sförslaget besk rivna  problem bilden. I de olika nord is
ka länderna har den d a taassis te rade  ingenjörs- och teknikerutbildningen 
utv idgats betydligt under de senaste  åren . I de nordiska länderna råder det 
fram för allt brist på datap rogram vara  som behövs vid tekn ikernas och 
ingenjörernas grund- och kom pletterande utbildning och program varan 
fo rd rar e tt fo rtsa tt och v ittom fattande u tveck lingsarbete .

Enligt N A U :s åsik t u tförs i de no rd iska länderna m ycket dubbelarbete  i 
brist på koord ination  vid fram ställn ingen av u tb ildningsprogram vara. D et
ta , tro ts  a tt tekn iken  är e tt sådan t delom råde som  är gem ensam t över 
språkgränserna.

F ö r att m an skall kunna uppnå en m inim ering av m ångdubbelt arbete 
och sam tidigt göra u tbudet m ångsidigare an se r N A U  det nödvändigt att 
igångsätta det i m edlem sförslaget fram lagda pro jek te t enligt m edlem sför
slaget.

N A U  fäs te r även uppm ärksam heten  vid behovet av flexibilitet med 
anledning av de nationella u tb ildn ingssystem ens olikheter.

H elsingfors den 8 augusti 1988

N ord iska unionen för a rbetsledare , 
tekn iska  funk tionäre r och andra  chefer

E sko T. A r o 
Generalsekreterare

Nordisk forum for datastøttet læring:

Vid e tt m öte i T rondheim  2 5 -2 6  maj 1988 konstituerades N ordisk 
forum  for da tas tø tte t læring.
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D enna förening u tgör en naturlig  fo rtsättn ing  av konferensen  N ord isk  
konferens för da to rstödd  utbildning som  ägde rum  på Kungliga tekn iska 
högskolan i S tockholm  2 - 5  jun i 1987.

U tgående från de önskem ål som  fram kom  under denna konferens fö rfat
tade pro fesso r R olf L enschow  -  rek to r för un iversite te t i T rondheim  -  en 
PM angående nord isk t sam arbete  inom  om rådet dato rstödd  utbildning.

L enschow  sk river i denna:

” Det e r  svæ rt a rbeid sk revende å frem m e da ta s tø tte t læring. En må på 
dette  nivå væ re innstilt på å lage mye av program varen  ved hjelp av 
fagekspertisen  ved un iversite ten  innen hvert enkelt fagfelt. D ersom  m an 
kan kom m e så langt at m an innen de enkelte  felter og i et sam arbeid  kan 
lage og u tveksle  læ rem odeller, vil m an i N orden  kunne få en hurtigere 
utvikling enn hva ellers e r  mulig.

N orden  har en potensiell stø rre lse  som  er sto r nok til å hevde seg ovefor 
EG og N ord-A m erika som  hver for seg stadig k jører frem  nye initiativ for å 
u tny tte  den raske utvikling innen inform asjonsteknologi. H er kom m er 
pedagogisk d a ta s tø tte t læring stadig s te rkere  inn. Sannsynligvis vil dette  
bli det s terkeste  nye innslaget i kom petanseoppbygging i sko leverket og 
næ ringslivet.

Bare dersom  ak tiv ite ten  i N orden  har et høyt nivå og et betydelig 
om fang, vil man i N orden  kunne u tveksle  og d ra  nytte av utviklingen i E F , 
USA  og Ja p a n .”

Vid e tt m øte i T rondheim  utsågs en sty relse  att leda F orum s verksam het 
till det fö rsta  m edlem sm ötet som  beräknas hållas i sam band med nästkom 
m ande N ord isk  konferense for d a tas tø tte t læring som  kom m er att hållas i 
T rondheim  19 -2 2  jun i 1989.

G enom  att tre av sty re lsens sju ledam öter även ingår i S E F I:s  (The 
E uropean  Society  fo r E ngineering E ducation) arbetsg rupp  för C om puter 
A ided E ngineering E ducation  kan u tvecklingen inom  EG bevakas. L ikaså 
ges genom  denna arbetsg rupp  m öjligheter fö r länder som  icke är m edlem 
m ar i EG att delta  i p ro jek t fö r vilka gruppen erhåller bidrag från sådana 
E G -sam arbetsp ro jek t som  t. ex. C O M ET T . (E tt sådan t projekt pågår för 
närvarande förlagt till O pen U niversity  i E ngland.)

S tadgar fö r fören ingen  kom m er att u ta rb e tas  till hösten  1988 och då 
kom m er även  inbjudan till m edlem skap att u tsändas till de nord iska hög
skolorna.

Som  fram går av de bifogade hand lingarna1 är avsik ten  bland annat att 
föreningen ö n sk a r fungera som  kunskapsbas och referensorgan  för den typ 
av spridning av program vara  som  efterlyses i rem issen från N ord iska 
rådet.

1 Här ej tryckta.
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De ak tiv ite te r som  här kan kom m a i fråga är:
a) E lek tron iska  post- och d atakon ferenser
b) K onferenser
c) P ro jek tdatabas
d) U tsändning  av nyhetsb rev
e) Sam verkan  m ed PA C E
f) D istansunderv isn ing
g) A rbetsg rupper inom  olika äm nesom råden  och m inisem inarier inom  

d essa  om råden
h) U tarbetande av p rogram vara i projek tgrupper.
i) In rä ttande  av e tt ” nord isk t C O M E T T ” .
Speciellt vill F o rum  fram hålla behovet av e tt ” nordisk  C O M E T T ” , dvs. 

m öjligheter a tt finansiera gem ensam t nordiskt u tveck lingsarbete  inom  d es
sa om råden . Läm pligt organ fö r handläggning av de tta  torde vara  N ord isk  
M inisterråd . N ord isk  forum  for d a tas tø tte t læring kan därvid  fungera som 
referensorgan  vid bedöm ning av ansökningar.

Stockholm  den 11 augusti 1988

G öran K arlsson  
Ordförande

D a n m a r k

Undervisnings- og Forskningsministeriet:
 kan  s tø tte , a t p ro jek te t igangsæ ttes. D er e r herved  ikke fore taget en
prioritering a f  forslagets gennem førelse og økonom iske konsekvenser.

K øbenhavn i august 1988

(Ej sign .)

Dansk Arbejdsgiverforening:

 a t vi principielt s tø tte r in itiativer, som  er med til at finde nye veje
m ed hensyn til uddannelsesm etoder, som  er m ere rationelle, ressourcebe- 
sparende og effektive.

D et frem sendte m ateriale giver efter vor opfatte lse  ikke helt tils træ kke
ligt grundlag for a t vu rdere , om in itia tiver i N ord isk  R åds regi e r  den m est 
hensigtsm æ ssige m åde at frem m e d a tas tø tte t undervisning a f ingeniører og 
teknikere  på. D et frem går b land t andet ikke a f forslaget, hvilken resso u r
ce indsats m an fo restiller sig lagt i p ro jek te t, sam t hvor langt m an i de 
respek tive lande er inden fo r om rådet.
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Vi kan op lyse , a t Je rn e ts  arbejdsg iverforen ings ingeniørudvalg i relation  
til den foreliggende sag h a r gjort os opm æ rksom  på, a t der foreligger 
edb-basere t m ateriale fra  E ngland til uddannelse  og v idereuddannelse  af 
ingeniører, og at de tte  m ateria le  vil blive nøje vu rdere t i den kom m ende 

tid.
På hele den baggrund e r det k lart, at vi e r  m eget in teresserede  i at blive 

holdt a jour om  pro jek te ts v idere gang.

K øbenhavn , den 16. august 1988

D ansk A rbejdsgiverforening 

Ilona A braham sen

Teknisk Landsforbund:

T eknisk  L andsfo rbund  h a r flere å r  ak tiv t arbejdet m ed den nye tekno lo 
gi. D et gæ lder både m ed hensyn til teknologien  selv, m en også med hensyn 
til uddannelse og efteruddannelse .

D et e r  T eknisk  L andsfo rbunds opfa tte lse , at den nye teknologi i s to r 
udstræ kning  m angler a t slå igennem  i de enkelte  tekn ikeruddannelser. Det 
e r også fo rbundets erfaring , at et særligt vanskeligt om råde er udviklingen 
a f undervisn ings-program m er.

I den anledning har T eknisk  L andsfo rbund  deltaget i flere fo rsknings
program m er, dels for at sikre at der e r  tilstræ kkelig  viden til rådighed for 
tekn ikerne , og dels fo r at få de a sp ek te r frem , som  skal anvendes i u n d er
visningen.

T eknisk  L andsfo rbund  skal derfo r tils lu tte  sig det frem satte  forslag, og 
skal sam tidig give tilsagn om  a t stille sig til rådighet ved udviklingen.

K øbenhavn , den 24. august 1988

Lise Skan ting  
Forretningsfører

Dansk Ingeniørforening:

Indledningsvist skal udvalget bem æ rke, at det naturligvis er principielt 
positiv  over for nord isk  sam arbejde. P å det pågæ ldende om råde tv iv ler 
udvalget dog på, at de t k onk re te  finske forslag  -  i betragtning a f  den m eget

t i - A  837/k Supplement
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hurtige udvikling på om rådet -  vil kunne føre til resu lta te r, d er vil være på 
højde med den udvikling, der fo regår på læ reansta lterne .

U dvalget kan derfo r ikke stø tte  forslaget.

K øbenhavn , den 19. novem ber 1988

Torben H videgaard

F i n l a n d

Arbetskraftsministeriet:1

D et ä r  livsviktigt fö r den nord iska p roduk tionsverksam heten  och sysse l
sättn ingen a tt länderna hör till den teknolog iska u tvecklingens främ sta  led 
på det egna know -how -om rådet. D ärför förhåller sig arbe tsk raftsm in iste 
riet positiv t till alla nord iska sam arbetsp ro jek t som  avser a tt främ ja den 
nya teknologin . Om resu rse rn a  sam m anslås kan de höga u tveck lingskost
naderna  fördelas på flera be ta lare , vilket m öjliggör även för de sm å länder
na ett sådant u tveck lingsarbete  som  annars inte vore möjligt. D atatekniken 
är e tt cen tra lt delom råde i d e tta  sam m anhang och det är viktigt a tt dess 
senaste  u tveck lingstrender beak tas också  i u tb ildningen. På grund härav 
in tar arbetsk raftsm in isterie t en positiv  inställning till d e tta  m edlem sförslag 
av N ord iska  rådet.

H elsingfors den 11 juli 1988

L auri K orpelainen
Vid förfall för kanslichefen, 

avdelningschef

Ilse Koli 
Byråchef

Skolstyrelsen:1

D et krävs sto ra  andliga och m ateriella  re su rse r fö r a tt på nationell nivå 
p roducera  datap rog ram vara  som  kan användas i utb ildningssam m anhang 
eller som  ä r u ta rbe tad  fö r underv isn ingsändam ål. D et har därfö r v isat sig 
vara  ändam ålsenligt a tt länder vars u tb ildningssystem  ä r nära  besläktade 
sam arbetar kring d essa  frågor.

D et no rd iska sam arbete t vid p roduktion  av datap rogram vara  fö r g rund
sko lor, gym nasier och lägre y rkesinrik tad  utbildning har redan en m ång
årig trad ition . D atap rogram gruppen , som  underlyder N ord iska  m in isterrå
det, har g jort e tt värdefullt a rbete  genom  a tt u tb ilda p rogram m akare, skapa 
s tandarder och inlösa nationell p rogram vara för spridning i N orden.

1 Yttrandei översa tt frå n  fin sk a .
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Tillsvidare har det inte funnits gem ensam m a p roduk tionspro jek t kring 
p rogram varan , m en ett in terak tiv t v ideoprogram  är aktuellt.

S ko lstyrelsen  se r det som  en naturlig  fö ru tsättn ing  på det påbörjade 
sam arbete t a tt u ts träck a  verksam heten  även till tekn iker- och ingen jörsu t
bildningen. A tt p roducera  en så p reciserad  d atap rog ram vara , som  avses i 
m edlem sförslaget, skulle em ellertid  fö ru tsä tta  e tt grundligt fö rarbete , i 
vilket lärop lanerna för tekniker- och ingenjörsutbildningen i de olika län
derna skulle kartläggas och de gem ensam m a behoven  tas fram . F örst 
sedan en  dylik kartläggning g jo rts , kan man enligt sko lstyrelsens upp fa tt
ning fatta  beslu t om  att igångsätta e tt projekt för p roduktion av d a ta 
program vara. Sam tidigt vore det skäl a tt undersöka om  man redan på 
annat håll u ta rb e ta t program  för de tta  ändam ål, vilka kunde anpassas för 
nord iska fö rhållanden.

S kolöverstyrelsen  önskar be tona  att en program produktion  enligt det 
inläm nade förslaget är ett så om fattande p ro jek t, a tt beslu tet om dess 
förverkligande tål fö rberedas grundligt kanske t. o. m. som  ett separat 
p laneringsprojekt.

H elsingfors den 12 augusti 1988

Vesa L yytikä inen  
Avdelningschef

M a rtti  A p a ja la h ti  

Överinspektör

Yrkesutbildningsstyrelsen:

1. A llm ä n t

D ataprogram gruppen  som  verkar i sam band med N ord iska m in is terrå
det har i några år a rb e ta t m ed uppgifter a tt främ ja och u tveckla produk tio 
nen av d a to rstödda  underv isn ingsprogram  i N orden . A rbetet har redan 
gett e rfa renhe te r av sam arbete  i u tvecklingen av da to rstödd  undervisning 
(utbildning av lärare och p rogram m akare, p rogram produktion , u ta rb e tan 
de av tillläm pningsgeneratorer -  M O SA IK K , u tveckling av p roduk tions
m odeller fö r p rogram vara  m. m .).

V issa fram steg  har g jorts inom v erksam heten , speciellt i utbildningen av 
lärare och p rogram m akare och i u tveck landet av produk tionsm odeller för 
program vara. Svårigheter har uppstå tt bl. a. på grund av m askinvarans 
olika standarder. D ärtill h ar arbe te t fö rsvåra ts av språkproblem .

E rfa renhe te rna  av sam arbete t b ö r u tny ttjas också  i even tuella  nya sam- 
arbetsp ro jek t.

P roduktionen  av program vara  — speciellt den för da to rstödd  underv is
ning -  ä r  så pass dy r, a tt en hopslagning av sm å re su rse r ger bä ttre  resu lta t 
än om alla a rb e ta r var för sig. Av denna o rsak  bör t. ex. nord isk t sam arbete 
u nderstödas. Inrik tn ingen av de gem ensam m a resu rserna  bör noggrant 
övervägas.
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Om inte sam tliga berö rda  p a rte r kan bidra med något till det gem ensam 
m a, räck e r in tresse t för sam arbete  em ellertid  inte till hos alla: Finland är 
vanligen den m ottagande parten  och har på grund av otillräckliga resu rse r 
för egen del inte kunnat ge sitt bidrag till gem enskapen. T illräckliga natio
nella re su rse r bör fås för e tt even tue llt sam arbete . Om situationen förblir 
likadan som  den är nu, då det t. o. m. ä r  frustrerande och ofta resu lta tlöst 
a tt skaffa pengar för reso r ä r  det m eningslöst a tt gå m ed i sam arbetet.

L ärare m åste u tan besvär kunna frigöras från underv isn ingsarbetet för 
tid sbundna sam arbetsp ro jek t. P ro jek tarbe te t k räver så länge det pågår 
också  heltidspersonal. D et går inte a tt o rdna  vid sidan av och utöver 
lärarnas och/eller tjänstem ännens egna arbeten . O ckså universite t från alla 
nord iska länder borde fås m ed i sam arbete t. L ikaså  bör de utvecklings- 
sko lor för inform ationsteknik  som håller på a tt inleda sin verksam het (de 
tekniska läroansta lterna  i U leåborg och K otka, O ulun teknillinen oppilai- 
to s och K otkan  teknillinen oppilaitos sam t E kenäs tekn iska läroansta lt) 
nära  ankny tas till det nord iska sam arbetet.

2. Sam arbete  inom  program varuproduktion  och -anska ffn ing
Produktionen  av k rävande yrkestilläm pningar och ännu m era u p p rä tt

hållandet k räv er o fta sum m or t. o. m. i m iljonklassen. Av denna anledning 
torde det inte löna sig a tt inleda produktion  ens i form  av ett projekt 
speciellt som  det på m arknaden  redan finns och hela tiden kom m er m era 
m otsvarande kom m ersiella program .

M ålet fö r y rkesutbildningen är a tt ge studerandena sådana färdigheter 
a tt de snabbt kan lära sig de m etoder som  tilläm pas och använda de 
arbe tsredskap  som u tny ttjas i a rbetslivet. D etta  främ jas av att arbetslive ts 
redskap och m etoder redan u nder u tb ildningstiden u tny ttjas i mån av 
m öjlighet. CAD- eller and ra  y rkestilläm pade program  som  producera ts 
enkom  fö r undervisning är inte i d e tta  hänseende tillräckligt b ra  för ända
målet. Skillnaden m ellan de m askin- och p rogram varor som  används i de 
olika nord iska länderna är stor.

De y rkesinrik tade program tilläm pningar som  finns på m arknaden u t
vecklas hela tiden i snabb tak t. O ckså  den p rogram vara som  är avsedd 
enbart för undervisningsändam ål bö r m otsvara den senaste  utvecklingen. 
Det k räver a tt personal b inds vid underhållsa rbete , vilket inte torde vara 
ändam ålsenligt.

Y rkesu tb ildn ingsstyrelsen  fö reslår a tt sam arbete t u tökas på sådana om 
råden d ä r det finns speciella behov av a tt u tveck la  den da to rsty rda  u nder
visningen och där resu lta te t m edför s tö rsta  möjliga nytta.

D ylika om råden är bl. a:
-  P roduktionen  av C A I-program  fö r allm äna äm nen (språk , m atem atik , 

fysik, kemi m. m.)
— A nskaffning och eventuellt u tveckling/produktion  av C A I-program  

som  arbe tsredskap  för lärare och program m akare
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-  A nskaffning av sådana program  fö r underv isn ing  som  inte finns a tt få i 

N orden
-  P roduktion  av sim ulatorprogram  sam t p roduktion  av arbetsred - 

skapsprogram  fö r p roduk tionen  av  sim ulatorprogram m en
-  Å tgärder fö r a tt p åverka  p rise t på m askin- och program vara  för 

krävande y rkestilläm pningar så a tt d essa  blir tillgängliga fö r lä roan
sta lte rna  (en sto r nord isk  m arknad to rde inverka på priset).

H elsingfors den 12 ju n i 1988

Jorm a P öyhönen  
Generaldirektör

V eli T a sk in en  

Överinspektör

Tekniska läroanstalten i Helsingfors:1

U nder u tlå tande varande m edlem sförslag  behand lar d e t för tillfället m est 
cen tra la  p rob lem fä ltet inom  den tekn iska  underv isn ingen  -  u tvecklingen

av da ta -assiste rad  utbildning.
S ta tsråd e t har den 19.5.1988 godkänt e tt u tvecklingsprogram  fö r den 

tekn iska  u tb ildningen u nder perioden  1989-1991 och däri fö rsäk ra t, a tt för 
C A D /C A M -undervisning erforderlig  d a to rap p ara tu r ävensom  i underv is
ningen erforderliga C N C -m askiner anskaffas till sam tliga tekn iska  läroan
sta lte r, vilka u tb ildar ingenjörer.

Enligt u tveck lingsprogram m et u tru sta s  de lä ro an sta lte r vilka u tb ildar 
specia lister i d a ta tekn ik , dvs. tekn iska  lä ro an sta lte r vilkas utbildning 
syftar till tekn iska  uppgifter inom  om rådet d a to rtekn ik , m ed ännu effekti
vare ap p ara tu r, vilket to rde  innebära  E W S -stationer. Ifall m ellanstadiets 
u tvecklingsprogram  verkligen fö rverk ligas, innebär d e t till denna del e tt 
av sevärt steg fram åt inom  den tekn iska  undervisningen.

Effektiv användning  av appara tu ren  fö ru tsä tte r , a tt e tt tillräckligt antal 
fö r underv isn ingsändam ål läm pliga tilläm pningsprogram  rep resen te rande  
olika om råden  stå r till buds. Så är inte fallet nu, varför det under behand
ling varande m edlem sförslaget to rde  avse  en  korrigering av ju s t de tta  
faktum . L äroansta lten  finner fö rslaget, a tt m an sträv ar till a tt fram taga för 
underv isn ingsändam ål läm plig p rogram vara  inom  ram en för det nord iska 

sam arbete t, u tm ärk t.
De fö r industrie lla  tilläm pningar av sedda  program m en är i allm änhet så 

om fattande, a tt de norm ala underv isn ingsdato re rna  är otillräckliga. Ej 
heller ä r det enligt lä rop lanerna  tillbudsstående an talet veckotim m ar till
räckligt. I d essa  fall bö r m an u ta rb e ta  fö renklade versioner, såsom  redan

1 Y ttrandet ö versa tt f r å n  fin sk a .
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gjorts inom  v issa om råden . L äroansta lten  har redan  u tny ttja t sådana 
” sk o lversioner” , såsom  fram går av bifogade nyligen publicerade rapport. 
E n ä r u tveck lingen  inom  om rådet ä r  synnerligen accelererad , kom m er vi
dareu tveck ling  och aktualisering  av program varan  att innebära kon tinuer
ligt arbete .

M ed hänvisning till m edlem sforslagets slu tkonsta te rande  angående en 
utvidgning av v erk sam heten , ö n sk a r lä roansta lten  poängtera , a tt det inom  
de olika om rådena fö r da ta tekn ik  finns ett flertal uppgifter, d är e tt nordiskt 
sam arbete  kunde vara  till gagn för alla m edlem sländer enskilt ävensom  för 
gem enskapen som helhet.

Enligt läroansta ltens uppfattn ing kunde exem pelvis följande frågor tän 
kas vara  förem ål fö r e tt nord isk  sam arbete: val av skandinavisk t alfabet 
och nom enklatur, överenskom m else om da to rsp råk  i vilka ges underv is
ning inom  olika om råden , standard isering  av gränssn itt, standard isering  av 
de vanligast fö rekom m ande k re tsko rtfo rm aten , överenskom m else om da
to re r som  används.

H elsingfors den 21 sep tem ber 1988

A u lis  E sk o la  

Rektor

Ålands landskapsstyrelse:

L andskapssty re lsen  instäm m er i konsta te randena  i förslaget a tt b risten  
på p rogram vara läm pad för underv isn ingsändam ål är en delorsak  till svå
righeterna att tillräckligt effektiv t u tny ttja  d a to rbaserade  a rbe tss ta tioner 
inom den teknologiska undervisningen sam t att b ristande nationella re su r
ser kan vara  grundorsaken  därtill. A vsevärda  ansträngningar görs dock 
både nationellt och  gem ensam t inom  olika sam nord iska p ro jek t, av vilka 
en del sam ordnas av D ataprogram gruppen .

L andskapssty re lsen  n o te ra r a tt Å land saknar rep resen ta tion  i ovan 
näm nda projekt vilket har åtm instone den konsekvensen  a tt ingen p ro 
g ram vara som u ta rb e tas  för den teknolog iska undervisningen kan beak ta  
Å lands särställn ing som  e tt svensk t sjä lv sty rt om råde i F in land.

Sam tidigt ön sk a r landskapssty re lsen  p eka  på  a tt även  an d ra  reg ioner i 
N orden  kan ha m otsvarande svårighete r a tt få sina behov tillgodosedda i 
pro jekt som  u tveck lar p rogram vara  för undervisningen.

L andskapssty re lsen  un d ers tö d er förslaget a tt y tterligare å tgärder vidtas 
fö r a tt ta  fram  da tap rogram vara  för den d a to rstödda  och da to rbaserade  
grund- och v idareutb ildn ingen  av tekn iker och ingenjörer i N orden .

L andskapsty re lsen  ser därem ot m ed en viss tvekan  på m edlem sförsla- 
gets modell för p ro jek te t och fö reslå r a tt N ord iska  rådet i stället skulle
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fö rstärka  resu rserna  för den redan nu välfungerande D ataprogram gruppen  
och ge den i särskilt uppdrag att i sam arbete  med bl. a. N ord iska  industri
fonden sam m anställa  inform ation om  och själv låta u ta rbe ta  p rogram vara 
och dato rspecifika tioner för tekn iker- och ingenjörsutbildningen.

M ed hänvisning till det ovan sagda beträffande Å lands och andra sm å 
regioners behov av rep resen ta tion  i nord iska u tvecklingspro jek t önskar 
landskapssty re lsen  fram föra sin beredvillighet a tt u tse en egen rep resen 
tan t i den nord iska  D ataprogram gruppen  fö r a tt bl. a. inom  det nyligen 
in rättade Å lands tekno logicen trum  ak tiv t kunna m edverka i nordiska och 
nationella projekt för u tveckling  och u tvärdering  av program vara för un 
dervisningen.

M arieham n den 23 augusti 1988

M ay Flodin  
Vice lantråd

Börje K arlsson  
Utbildningschef

Tekniska läroverket i Helsingfors:

Det m edlem sförslag  om  att igångsätta e tt projekt för a tt få fram  program 
vara för a tt s töda  den tekn iska  u tb ildningen i N orden  är lovvärt.

V arje strävan  till N ord isk t sam arbete  bör u n ders tödas, speciellt då det 
gäller sam arbete  inom  underv isn ingssek to rn .

F öru tom  att p ro jek te t kunde hjälpa till a tt få fram  och d is tribuera  ersätt- 
ningsprogram  för o fta d y ra  kom m ersiella  sådana, kunde dess uppgift vara 
a tt understöda  nya fo rm er av data-assiste rad  undervisning.

En ny in tressan t underv isn ingsm etod  ä r in terak tiv  video. D enna kräver 
em ellertid  en så  sto r arbe tsin sa ts  a tt e tt litet lands re su rse r knappast räcker 
till för a tt g aran te ra  e tt tillräckligt sto rt utbud.

Vi un d ers tö d er alltså  varm t d e tta  projekt.

H elsingfors den 1 jun i 1988

T ekniska läroverket i H elsingfors

H enrik  W o lff 
Rektor

Suomen tekniilinen seura — Tekniska föreningen i Finland:

D ata-assis terad  underv isn ing  ä r en synnerligen viktig del av ett mångfor- 
migt underv isn ingssystem  som  hela tiden håller på a tt u tveck las. En data-



12

assisterad  underv isn ing  p assar synnerligen väl fö r det tekn ikom råde som  
föreslås i m edlem sförslaget.

Vi önskar dock poäng tera  a tt b risten  på undervisn ingsm ateria l inom 
utbildningen på högskolenivå ä r m inst lika sto r som  tekniker- och ingen
jörsu tb ildn ingen . D ärför fö reslår vi a tt p ro jek te t u tvidgas till a tt även 
om fatta  diplom ingenjörsutbildningen.

Sam tidigt fö reslår vi, a tt då dylik t m aterial färd igställs, redan tillgänglig 
sakkunskap  u tn y ttjas , t. ex. den som  finns vid de tekn iska  högskolorna. 
D ärtill stå r, om  så önskas, våra  fören ingars sakkunskap  till förfogande.

H elsingfors den 23 augusti 1988

Suom en teknillinen seu ra  STS ry.

M atti K aario  
Verksamhetsledare

T ekniska föreningen i F in land r. f.

F rej G usta fsson  
Verksamhetsledare

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund:

Vi un d ers tö d er varm t ovan  rubricerade  m edlem sförslag.
Förslaget ä r  e tt gott exem pel på konkret nord isk t sam arbete  där m an 

relativ t snabb t kan få resu lta t som  ä r nyttiga fö r alla no rd iska länders 
u tb ildningsväsen och näringsliv.

U tvecklingen inom  data tekn iken  är så snabb  och resu rsk rävande , a tt 
sam lade nord iska re su rse r k rävs fö r tillräckliga resu lta t. En sam nordisk 
p rogram vara för utb ildningsändam ål kan också  fö r sin del indirekt under
lä tta  nordisk  industriell in tegration  då ingenjörer och tekn iker i ökande 
om fattning ” ta la r sam m a sp råk ”  också  inom  datatekn iken .

D en stö rsta  ny ttan  uppnås ifall m an u tn y ttja r eventuellt liknande eu rope
isk t sam arbete  inom  EG  och/eller E FTA .

H elsingfors den 15 augusti 1988

A rbetsg ivarnas i F in land cen tralförbund

Ingvar M elin
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I s l a n d

Islands Ingeniørforening (Verkfræðingafélag Islands):'

 K ultu r- og underv isn ingsudvalget stiller sig positiv t overfo r det
m edlem sforslag , som  har væ ret frem lagt i N ord isk  R åd och d re je r sig om  at 
forøge udvalget a f  da tap rog ram m er til brug ved underv isn ing  a f ingeniører 
og teknikum ingeniører.

I de seneste  år e r  d e t ske t en  voldsom  udvikling a f da ta tekn ikken , og 
sam tidig herm ed e r udbredelsen  og brugen a f E D B  forøget kraftig t, ikke 
m indst indenfor ingen iørernes arbe jd som råder. M an m å regne m ed, at 
denne udvikling vil fo rtsæ tte  i de kom m ende år, og at ingeniører i stadig 
stigende grad  vil ben y tte  sig a f  com pu tere  til at løse tekn iske  opgaver. D et 
er derfo r vigtigt, a t denne udvikling genspejles i den  po ly tekniske under
visning, og at ingen iø rstuderende u nder uddannelsen  får øvelse  i brugen a f 
com putere  til a t løse m angeartede opgaver.

H vis N ord isk  R åd s tø tte r  udarbejdelsen  a f  da tap rogram vare  til brug ved 
den po ly tekniske underv isn ing  an se r kultur- og underv isn ingsu tvalget det 
for be tydningsfu ld t, at en del a f  denne udarbejdelse  finder sted  her i landet, 
idet fo rho ldene på  v isse om råder e r  anderledes her i landet end i de øvrige 
nordiske lande. D esuden  kan et sådan t arbejde sty rke underv isn ingsinsti
tu tionerne  her i landet og ingen iørstanden  som  helhed.

R eykjavík , 12. august 1988

Jón  Ing im arsson  
Form and for VFÍ

Islands teknikerforening (Tæknifræðingafélag islands):'

 skal vi po in tere  fø lgende. Is lands tekn ikerforen ing  g iver sin fulde
stø tte  til og anbefa ler p å  d e t k raftigste d e t frem kom ne forslag om  øget brug 
a f da ta tekn ik  ved uddannelse  a f  ingeniører og tekn ikere .

R eykjavík , 12. august 1988

F or Islands tekn ikerforen ing  

K ristin  G uðm undsdó ttir

'  Y ttrandet ö versa tt frå n  isländska .
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D atabasert underv isn ing  spiller en viktig rolle innenfor de teknologiske 
fagom råder. D enne underv isn ingform  k rev er im idlertid  re la tiv t store  in
vesteringer i m ask inu tsty r, p rogram vare og kom petanseoppbygging av 

læ rerpersonale . I N orge e r det b litt lagt vek t på  å anskaffe u ts ty r og 
program vare e tte r  hvert som  bevilgningene gir m ulighet for de t, bl. a. fo r å 
kunne ta i b ruk C A D /C A M -teknikken i underv isn ingen . V idere har N orges 
tekn isk -naturv itenskapelige forskningsråd  (N T N F ) bevilget m idler til kurs 
for læ rere ved un iversite t og høgskoler.

D epartem en te t stiller seg positiv  til m edlem sforslaget og m ener at et 
nordisk  sam arbeid  på de tte  om rådet vil kunne få sto r betydning, ikke m inst 
for utviklingen av datap rogram vare  når det g jelder u tdanningen av ingeniø
re r og tekn ikere .

E ventuelle  sam arbeidstiltak  på  d e tte  om rådet bø r i nødvendig  grad sees i 
sam m enheng m ed allerede ek sis te ren d e  nord isk  sam arbeid  innenfor d a ta 
teknologi og p rog ram vareproduksjon , jf . v irksom heten  u nder D en nord i
ske datap rogram gruppen .

O slo, 2. sep tem ber 1988

E tte r fullm akt

O lav N yh a m a r  
Byråsjef

H ans Berg  
Førstekonsulent

Norsk arbeidsgiverforening hänvisar i skrivelse den  7 sep tem ber 1988 till 
y ttrande av den 11 augusti 1988 frå n  Svenska  arbetsgivareföreningen (se 
nedan).

Norges ingeniørorganisasjon — NITO:

A nvendelsen  av ED B  og E D B -program m er er en del av dagliglivet til 
y rkesak tive  ingeniører. D ette om fatter hele spek te re t fra tekstbehandling  
til avanserte  beregninger innefor forskning og utvikling.

Y rkesfo rberedelsen  g jennom  ingeniørutdanningen er helt avhengig av at 
høgskolene har det nødvendig  m aterieli og program vare.

E t sam arbeide på  nord isk  plan fo r å gjøre tilgangen på program vare
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bredere  og bedre vil, e tte r  v å r oppfatn ing, sty rke u tdanningstilbudet sam ti
dig som  det gir en vesentlig  bedre ressu rsu tn y tte lse .

D et vil glede oss om  m edlem sforslaget få r tillslutning fra N ord isk  Råd.

O slo , 4 . ju li 1988

N orges ingeniørorganisasjon  -  N IT O

Jan  A braham sen  
President

A nth . B. N ilsen  
G eneralsekretær

S v e r i g e

Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ):
B ehoven av lokalp rogram varor fö r u tb ildningsändam ål ä r  s to ra  och u t

veck lingskostnaderna  är höga, varfö r satsn ingar där flera länder går sam 
m an är angelägna. Svårigheterna  att ta  fram  b ra  program  är dock stora. 
U H Ä  an se r p rincip iellt a tt u tveckling  av undervisn ingsm aterial och andra 
hjälpm edel i underv isn ingen  b ö r in itieras av de högskolor som  skall använ
da dem . D et är på högskolans institu tioner som  sakkunskap  finns och utan  
e tt in ledande engagem ang från  deras sida ä r  risken sto r a tt även  bra 
program  inte kom m er till användning . Ingenjörs- och tekn ikeru tb ildn ingar
nas behov är inte så  specifika a tt p rogram  specialfram tagna fö r dem  be
hövs. S narare  b ö r i in ternationella  p ro jek t p rinciper u tveck las fö r hur 
da torprogram  avsedda  fö r underv isn ingsändam ål kan tas fram , v arefter de 
enstaka  program m en fö r de olika äm nesom rådena produceras nationellt 
eller lokalt.

U H Ä  finner dock  a tt en  kartläggning av befintliga kom m ersiellt tillgäng
liga program  och av de t u tveck lingsarbete  inom  om rådet som  eventuellt 
bedrivs vid olika högskolor i N orden  kan v ara  av in tresse.

S tockholm  den 2 novem ber 1988

C am illa M odéer
M atts  H å sta d

Skolöverstyrelsen (SÖ):

Till N ord iska  råd e t har m edlem m ar av råde t väck t förslag om  utveckling  
av da taassis te rad  u tbildning av ingenjörer och tekn iker. Fö rslaget innebär 
också  a tt N o rd iska  råd e t skall rekom m endera  N ord iska  m in isterrådet a tt
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under m edverkan  av bl. a. N o rd iska  industrifonden (N IF) igångsätta ett 
p ro jek t fö r a tt ta  fram  sådan program vara  som  behövs i den databaserade  
grund- och v idareutbildningen av tekn iker och ingenjörer i N orden . SÖ har 
av u tb ildn ingsdepartem en te t anm odats avge y ttrande i ä rendet.

SÖ anser a tt det ä r  viktigt, a tt det tidigt införs avancerade  program  för 
tekn isk  ritning, konstruk tion  och bearbetn ing  sam t för beräkning och sim u
lering i de tekn iska  u tb ildn ingarna i gym nasieskolan  och kom vux. SÖ har 
bl. a. tillsam m ans m ed u tb ildn ingsdepartem en te ts dataprogram grupp  drivit 
e tt p ar p ro jek t för a tt studera  olika problem  i sam band m ed användningen 
av avancerad  tekn isk  program vara  i tekn isk  utbildning.

I det näm nda pro jek te t har m an s tudera t införande av C A D -program vara 
redan  i å rsku rs 1 på teknisk  linje i gym nasieskolan . M an har i dessa 
sam m anhang använ t kom m ersiellt tillgängliga program  för persondato rer. 
F ö r att u n derlä tta  undervisningen har dessa p rogram varor anpassa ts ge
nom  att de fö rse tts  m ed särskilt u tveck lade gränssn itt (tilläggsprogram va
ra) m ot användaren  (eleven). D enna typ  av program vara  b rukar benäm nas 
” sk a l" .

Svårigheten  m ed m odern  C A D -program vara ä r  a tt den för den ovane 
användaren  inledningsvis innehåller alltför m ånga funktioner. D et vanli
gaste p rob lem et ä r  a tt användaren  fö rirra r sig bort i delar av program va
ran , som  sällan används eller som  kräver en speciell kom petens. D etta  
borde ta la  för särsk ilda in troduk tionsprogram varo r, m en det visar sig att 
eleven e fter en re lativ t k o rt tid har kunskaper för m er avancerade  funktio 
ner och skulle i så fall tvingas övergå till en annan  program vara.

E tt b ä ttre  sä tt ä r  a tt d irek t a rbe ta  m ed en avancerad  p rogram vara, som  
har ett skal, v ilket i skilda n ivåer ger tillgång till olika m ånga funk tioner i 
system et. E n elev kan på den fö rsta  nivån göra enkla konstruk tioner och 
därefter, d å  han ä r m ogen fö r de tta , övergå till högre n ivåer m ed tillgång till 
fler funk tioner fö r v idare bearbetn ing . D etta  kan genom föras u tan  a tt 
eleven behöver lära sig en ny p rogram vara och u tan att det g rundarbete  
som  g jorts på  lägre n ivåer m åste  göras om.

SÖ ställer sig tveksam  till u tveckling  av särsk ilda p rogram varor för 
undervisningen inom  det tekn iska  om rådet. E rfarenheten  från olika da ta 
projekt v isar, a tt undervisningen når m ycket längre om  den följer med i 
den tekn ik  som  u tveck las i näringslivet. En koncen tration  till v issa prog
ram varo r kan dock vara  viktig fö r a tt u tveckling  av pedagogiskt m aterial 
skall underlä ttas.

I de tidigare näm nda p ro jek ten  har det v isat sig, att det inte är en fördel 
a tt p resen te ra  C A D -ritning som  enbart en au tom atiserad  m anuell ritning. 
S ätte t a tt rita  m ed hjälp av C A D -program  skiljer sig m arkant från att rita 
m anuellt. D et finns resu lta t som  ty d er på a tt e lever, som  ä r duktiga i 
m anuell ritning, ibland har svårare  a tt ta  till sig den nya tekniken  än elever 
u tan  denna erfarenhet. D et v isar sig också  att da to rvana  och erfarenhet av 
m oderna program  för fri ritning und erlä tta r inlärningen av CAD -program - 
vara.
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F ör a tt höja n ivån på  den tekn iska  u tb ildningen räck e r det inte m ed att 
enbart lära e leverna  använda C A D -program . D et behövs också  underv is
ning m ed hjälp av olika beräkningsprogram , sim uleringsprogram  etc. 
(C A E -program vara). T ekn ikerns och ingenjörens sä tt a tt a rbe ta  m åste ef
te rs träv as i undervisningen. G am la underv isn ingsm etoder m åste ersä tta s  
med m etoder där dato rtekn ik  används.

I SÖ :s u tvärderingar av dato ru tru s tn ing  och p rogram vara för gym nasie
skolan har C A D -program vara te s ta ts  i nätsystem  m ed avancerade  p erso n 
dato rer. D et har vid d essa  te s te r  v isat sig vara  möjligt att i k lassrum sm iljö  
med 15 a rb e tss ta tio n e r tilläm pa C A D -program vara. F lerta le t gym nasie
sko lor har hårdvarum ässiga  fö ru tsä ttn ingar a tt in troducera  C A D -program 
vara tidigt i den tekn iska  utbildningen. M ycket avancerad  u trustn ing  för 
vissa typer av u tb ildn ingar finns i s. k. tekn iska cen tra  på m ånga håll i 
landet. O rganisation  och u trustn ingsn ivå  varie ra r dock m ellan olika cent-

E tt problem  i sam band m ed införande av ny teknik  är a tt m ånga lärare 
känner sig osäkra  inför den nya tekniken  sam t saknar relevant fortbildning. 
Införandet av ny teknik  i undervisningen ak tua lise ra r också  frågan om 
ändrade kursp laner, eftersom  kursm om ent i undervisningen m åste läggas 
till, fö rändras e ller försv inna.

I SÖ :s a rbe te  rörande dataunderv isn ing  i skolan och vuxenutbildningen 
kom m er de frågor som  rö r undervisningen inom  det tekn iska  om rådet att 
finnas m ed. D etta  innebär att SÖ kom m er att a rbe ta  med uppgifter som 
syftar till:

-  a tt anpassa  kom ersiell p rogram vara  för undervisning med hjälp av 
särskilda skal eller på annat sätt,

-  a tt u tv inna pedagogisk erfarenhet för att ge undervisningen ett m o
dern t innehåll,

-  a tt stöd ja  u tveckling  av lärom edel av olika slag,
-  a tt u treda  vilka m om ent en  m odern  tekn isk  u tbildning bör innehålla 

sam t
-  a tt u tveck la  särsk ilda fo rtb ildn ingskurser för fortb ildare  och lärare.
Enligt SÖ :s uppfattn ing , som fram gått av det tidigare, ä r det inte läm p

ligt a tt u tveck la  särskild  C A D /C A M -program vara fö r underv isn ing  inom 
det tekn iska  om rådet.

S tockholm  den 30 ju n i 1988

På sko löversty re lsens vägnar

A nders Franzén
L e i f  D avids son
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Arbetsmarknadsstyrelsen:

 A rbetsm arknadssty re lsen  delar uppfattn ingen om  behovet av en
utveckling av data-assiste rad  utbildning av ingenjörer och tekn iker för att 
åstadkom m a en så rationell utbildning som möjligt. Snabb , tekn isk  fö ränd
ring påkallar underv isn ingsform er, som  sm idigt kan underlä tta  en snabb 
anpassning till a rbe tsm arknadens efterfrågan  på kom petens. A rbetsm ark 
nadssty re lsen  ser därfö r positiv t på in itiativet a tt igångsätta ett projekt för 
a tt ta  fram  sådan  datap rogram vara  som  behövs i den databaserade  grund- 
och v idareutbildningen av tekn iker och ingenjörer i N orden .

Solna den 5 sep tem ber 1988

Erika Thelning
M artha A xm an

Naturvetenskapliga forskningsrådet har i skrivelse den 16 ju n i 1988 m ed 
dela t a tt m an avstå r  frå n  a tt y ttra  sig, då ärendet väsentligen fa lle r  u tan för  
rådets verksam hets- och ansvarsom råde.

Ingenjörsvetenskapsakademien (IVA):

IVA anser a tt e tt u tökat nordisk  sam arbete  kring u tveckling av d a tabase
rade a rb e tssta tio n e r fö r underv isn ingsändam ål ä r  m ycket önskvärda. 
F ram ställning av dato rp rogram  för undervisning k räver sto ra  resu rsin sa t
ser. Det är därfö r, som  det påpekas i m edlem sförslaget, om öjligt för de 
enskilda nord iska länderna a tt inom rimlig tid få fram  kraftfulla underv is
ningsprogram .

U nder slu tet av 1970-talet genom fördes e tt lyckat nord isk t sam arbets- 
projekt inom  de tta  om råde. F o rskn ingspro jek te t gick under nam net 
G M P/pro jek tet (geom etrisk p roduk t m odellering). S am arbete t skedde un 
d er m edverkan  av N ord iska  industrifonden , NI F ,  och de olika länderna 
rep resen te rades av K ungliga tekn iska  högskolan , K T H , i Sverige, N orges 
tekniska högskola, N T H , S IN T E F  och Sentral institu t i N orge, S tatens 
tekniska fo rskn ingscen tra l, V TT i F in land och D anm arks T ekniska hög
skola.

I Sverige har forskning och utveckling  fo rtsa tt m ed nationella resu rse r 
b l.a . inom  ST U s ram program  och som  ett speciellt in satsom råde. Vid 
K TH  pågår ett projekt "C A D /C A M  med produk tm odeller och artificiell 
in telligens”  m ed ca 10 forskare  under ledning av docen t T orsten  K jellberg. 
D essutom  är en p ro fessu r i D ato rsystem  för konstruk tion  och tillverkning 
under tillsättning.
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Ä ven de övriga högskolorna bedriver forskning och u tveckling  inom  
om rådet. P ro fesso r H ans A ndersin  vid T ekn iska  högskolan i H elsingfors 
har kon tak ta t K TH  och ä r in tresse rad  av e tt sam arbete . A ndra in tressan ta  
p artn er skulle kunna vara  p ro fesso r Ö yvind B jörke och K arsten  Jacobsen  
vid N T H .

I In s titu te ts  fö r v erk s tadstekn isk  forskning regi genom förs fram förallt 
industriin rik tade p ro jek t. A SEA  B row n B overi, S K F  och B ofors ä r  exem 
pel på företag  engagerade i u tveck lingen . Inom  en överskådlig  fram tid 
kom m er huvuddelen  av allt k o n struk tionsarbe te  a tt ske m ed dato rer. Det 
ä r då väsentligt a tt de b livande kon stru k tö re rn a  har en adekvat utbildning.

Vid de tekn iska  högskolorna kan fo rsk arn a  använda fo rskn ingsresu lta
ten  d irek t i underv isn ingen . De kan därvid  använda de dato rp rogram  som 
u tvecklats inom  forskn ingspro jek ten . D ärem ot är steget långt till a tt u tfo r
ma allm änt tillgängliga program , som  kan användas av andra utbildnings- 
an sta lte r som  regionala högskolor och gym nasier. D et går inte a tt bara  
d istribuera p rogram  till en annan  läroansta lt, s to ra  re su rse r krävs fö r att 
anpassa  program m en till standardu tb ildn ing . D et m åste därfö r sä ttas  in 
sto ra  re su rse r fö r a tt u tveck la  dato rp rogram  d irek t avsedda fö r utbildning.

D et finns således ett s to rt behov av nord isk t sam arbete  såväl inom 
forskningen som  utveck lingen  av standardprogram  fö r undervisning.

S tockholm  den 10 augusti 1988

Ingenjörs vetenskapsakadem ien

H ans G. F orsberg  
Verkställande direktör

Elisabeth  Ferm

Svenska arbetsgivareföreningen (SAF):

Av de investeringar som  industrin  i dag gör har uppem ot 50%  inform a
tionsteknologisk  anknytn ing . I de olika system en  C A D /C A M , te lefonväx
lar, e lek tron isk  post e tc . ha r da to rn  en  cen tral roll. Såväl da to re rn a  som 
själva system en blir allt k raftfu llare och m er sofistikerade . Parallellt med 
att kom plex iteten  ö k a r blir i de flesta  fall system en  m era användarvänliga.

D et ä r  viktigt a tt den  m oderna  tekniken  kan tilläm pas redan  på utbild- 
n ingsstadiet. M ed hänsyn  till den snabba u tveck lingen  inom  det aktuella 
om rådet ä r  d e t i regel om öjligt fö r de ensk ilda  u tb ildn ingsanordnarna  att 
arbeta  med au ten tisk t m ateriel. M an är i regel hänvisad till a tt inform era 
om p rinciper och till a tt öva  på laboratoriem odeller.

N är det gäller C A D /C A M -tekniken är det lite annorlunda. D är är det inte 
bara  system et i sig som  ä r in tressan t. D är vill m an u tny ttja  da to rk raften  till
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att ko n stru era  och ta  fram  p roduk tionsvariab lerna  för olika p ro jek t. F ö r att 
det skall bli rea listisk t k rävs a tt tekn iken  u tny ttjas på sam m a sä tt som  i 
företagen . U nderv isn ingen  i äm nen som  konstruk tion  och p roduktion  fö r
ändras genom  de tta  högst av sevärt.

F ören ingen  är därfö r tveksam  till fö r underv isn ing  speciellt tillrättalagda 
dataprogram  fö r C A D /C A M . N aturlig tv is går det a tt ta  fram  dem onstra
tionsprogram  m en det ä r  tekn iker och  ingenjörer ej be tjän ta  av. S törre 
u tb ildn ingsansta lter m åste  kunna investe ra  i egna a rb e tssta tio n er fö r CAD/ 
CAM  där realistiska körn ingar blir möjliga. D et är viktigt a tt dygnets 
” a lla” tim m ar u tny ttjas fö r d essa  u trustn ingar. CAD /CA M  är e tt h jälpm e
del som  räknestickan , handboken  och ritb räd e t en gång var.

M indre u tb ildn ingsansta lter kan lösa sitt behov  av C A D /C A M -teknik 
genom  sam arbetsav ta l m ed tek n ik cen te r eller närliggande fö retag  som  har 
infört tekniken.

SA F anser d e t ä r o rea listisk t a tt på nord isk  basis ta  fram  speciella 
underv isn ingsprogram  fö r C A D /C A M -tekniken. S ådana program  blir m yc
ket d y ra  och svåra  a tt hålla uppdaterade . F ören ingen  är också  m ycket 
tveksam  till a tt d e t går a tt uppnå den typ  av spin-off-effekt som  förslaget 
ta lar om. D et har h ittillsvarande e rfa ren h e te r av p roduktion  av da to rp ro 
gram  fö r underv isn ingsändam ål v isat.

S tockholm  den 11 augusti 1988

Svenska arbetsg ivarefören ingen  

G unnar W esterm ark
Torsten Lundgren

Sveriges civilingenjörsförbund (CF):

Sam m anfattn ingsvis finner C F  förslaget a tt u nder m edverkan  av bl. a. 
N ord iska  industrifonden  igångsätta  e tt p ro jek t fö r a tt ta  fram  sådan da ta 
program vara  som  behövs i den  da tabaserade  grund- och v idareutbildning
en av tekn iker och ingen jörer i N orden  som  u tom ordentlig t b ra  och  tillsty r
ker det.

Tillgången till god program vara  fö r u tb ildningsändam ål ä r  m ycket be
gränsad och fram tagning b ö r stim uleras. D et ä r  re la tiv t kostsam t a tt p rodu 
cera  program vara.
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C ivilingenjörs- och ingenjörsutbildning ä r tillräckligt likartad  för att 
p rogram varan  skall v ara  and vändbar i fle r än e tt land.

O m rådet ä r  således väl läm pat fö r nord isk t sam arbete .

Stockholm  den 21 ju n i 1988

Sveriges c iv ilingenjörsförbund 

Sven  M agnusson
H åkan N ilsson

Ingenjörsförbundet TLI:

Ingen jörsförbundet T L I finner det värdefullt a tt ha bere tts  tillfälle att 
läm na synpunk ter på rubr.

F örbundet vill fö reslå  a tt orden: ” inom  ind u strin ”  u tgår u r andra  styc
kets sista  m ening. M otiveringen ä r a tt C A D /C A M -teknik redan i dag 
användes även  inom  andra  verksam hetsom råden .

F örslaget som  bedöm es som  angeläget tilisty rkes i övrigt.

S tockholm  den 12 augusti 1988

Ingen jörsförbundet T L I

G öthe A ndersson  
l:e  v .  ordf.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1988222324
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Medlemsförslag

om ökad viseringsfrihet för utländska medborga
re som är bosatta i Norden

( Väckt av Lahja  E xner sa m t D orte B ennedsen , A rne G add, E idur G udna- 
son, Å sa  So lberg  Iversen , R iitta  Järvisa lo-K anerva , Sakari K nuuttila , K aj 
P oulsen och B ernhard t Tastesen)

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordisk utlendingsutvalg:

Spørsm ålet om  visum frihet fo r ikke-nordiske s ta tsborgere  bosatt i N o r
den har væ rt d rø fte t i N ord isk  u tlendingsutvalg  flere ganger tidligere. Det 
er allerede innført le tte lse r ved  re ise r innen N orden  for en del ka tegorier av 
ikke-nordiske sta tsbo rgere  som er fast bosatt i et nordisk  land. Det k reves 
ikke visum  fo r innehavare av reisebevis for flyktn inger og norm alt heller 
ikke fo r innehavere av frem m edpass u ts ted t av nordisk  m yndighet.

En ytterligere  le tte lse  e r  innført ved at det ikke k reves visum  eller pass 
for m indreårige u ten landske  borgere som  e r bosatt i et nord isk  land, og 
som re iser inn i et annet nordisk  land i forbindelse  m ed en gruppereise  slik 
som skolereise , id re ttsa rrangem en t og lignende.

F o r o rdens skyld nevnes også at visum pliktige u tlend inger som  biir 
sta tsborgere  i et nord isk  land selvfølgelig er frita tt for k rav  om pass og 
visum .

Sverige er positiv  til å innføre v isum frihet også for visum pliktige, ikke- 
nordiske s ta tsborgere  med nasjonalite tspass, som  er fast bosatt i et nordisk  
land (perm anent uppehållstillstånd).

R ep resen tan tene  for de øvrige nord iske land har pek t på at det kny tte r 
seg visse sikkerhetsm essige betenke ligheter til forslaget, m en vil løpende 
vurdere spørsm ålet.

O slo , 19. ok tob er 1988

A rild  K jerschow  
Direktør



D a n m a r k  

Indvandrerrådet:

2

Indvand rerrådet ser yderst positiv t på N ord isk  R åds forslag om at af
skaffe v iseringspligten for ikke-nord iske m edborgere, som  er bosat i N o r
den. En øget v iseringsfrihed vil således gøre det betydelig  le tte re  for 
indvandrerne i N orden  at bevæ ge sig om kring i de nordiske lande, en 
bevæ gelsesfrihed, som  for indvandrerne  i høj grad er ønskelig.

K øbenhavn , den 23. jun i 1988

D orte Broen  
Sekretæ r for Indvandrerrådet

Direktoratet for Københavns Kommunale Skolevæsen:

 at m an ser positiv t på  forslaget a f  hensyn såvel til sko levæ senets
frem m edsprogslæ rere  som  ikke-nord iske e lever, der i fo rbindelse med 
ku rser, m øder, sko lere jser, le jrsko ler m .v . skal til de øvrige nordiske 
lande.

K øbenhavn , den 2. august 1988

H ans Jensen
C arsten H ansen

Dansk Flygtningehjælp:

D ansk F lygtningehjæ lp læ gger i sin indsats m ed integrering a f flygtninge 
i det danske sam fund vægt på, at flygtningene får en fornem m else af 
D anm ark, ikke kun som  en afgræ nset del a f  E uropa, m en i sæ rdeleshed 
som  en in tegreret del a f  N orden . M an fo rsøger at bibringe flygtningene en 
fo rståelse  fo r de kultu relle , politiske og økonom iske bindinger mellem de 
nordiske lande. E t væ sentligt e lem ent i at bibringe flygtningene denne 
fo rståelse  e r  ved a t de frit kan rejse i de nord iske lande.

K onventionsflygtninge (K -flygtninge), som  få r et konven tionspas, kan i 
henhold  til den eu ropæ iske aftale om ophæ velse  af v isa for flygtninge a f 20. 
april 1959 rejse frit til D anm ark , Island , N orge og Sverige, da disse lande 
har tiltråd t den næ vnte aftale. D e facto  flygtninge (F-flygtninge), som  får et 
frem m edpas, kan indrejse til alle de no rd iske lande uden visum , hvis den 
pågæ ldende har gyldig opholdstilladelse i det land. som  har udfæ rdiget 
re jselegitim ationen og har haft en sådan tilladelse i m indst 1 år.
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Det frem lagte forslag vil således fo r flygtninge betyde , at K -flygtninge 
frem over vil kunne rejse til F in land uden visum , og de facto  flygtninge vil 
straks ved udstedelsen  a f frem m edpas kunne rejse  uden  visum  til sam tlige 
nordiske lande. D ansk F lygtningehjæ lp vil anse  det for en væ sentlig  le tte l
se for flygtninge i N orden , hvis de således frit kan besøge de øvrige lande.

D ansk Flygtningehjæ lp  skal endvidere  bem æ rke, a t N ord isk  R åd i fo r
bindelse m ed det frem lagte forslag kunne overveje , om  flygtninge ev en tu 
elt e fter nogle års ophold  m ed gyldig opholdstilladelse  i et a f  de nordiske 
lande kunne opnå arbejds- og opholdstilladelse  i et a f  de andre lande. D et 
ville således give flygtningene en bedre m ulighed fo r fuldt ud at udny tte  
deres kunnen og erhvervserfa ringer til glæde både for flygtningene selv og 
det om givne sam fund.

K øbenhavn , den 19. ju li 1988

A rne P iel C hristensen  
Generalsekretær

F i n l a n d

Justitieministeriet:

1 m edlem sförslaget fö reslås a tt de nord iska länderna  skall upphäva sitt 
v isum tvång fö r u tländska m edborgare som  stad igvarande v istas i något av 
de nord iska länderna. Enligt ju s titiem in iste rie ts  uppfattn ing föreligger inga 
h inder fö r fö rslaget. D et fö ru tsä tte r  dock a tt lagstiftningen på  om rådet 
ändras i Finland.

D et bö r i d e tta  sam m anhang k o nsta te ras  a tt, även om v isum tvånget är 
huvudregel enligt gällande lag i F in land , har F in land avskaffat vi
sum tvånget genom  avtal om v isum frihet m ed m ånga länder. M edborgarna i 
dess länder kan alltså  redan  nu besöka F in land  utan  visum .

P ekka  N u rm i
T.f. avdelningschef, 

biträdande avdelningschef

L eena  V ettenranta  
T.f. lagstiftningsråd

H elsingfors den 20 ju n i 1988
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Inrikesministeriet:1

F ör att kunna fö rh indra  in ternationell b ro ttslighet, i synnerhet te rrorism  
och illegal narko tikahandel, b ö r m ynd igheterna fo rtfarande ha m öjlighet 
a tt även  på  fö rhand  bli u n derrä ttade  om  de reso r som  ur kontro llsynvinkel 
in tressan ta  p e rsoner gö r i F in land och  i de no rd iska  länderna. V iserings- 
tvånget fö r v issa  länders m edborgare är en väsentlig  del av m yndigheter
nas kontro llm öjligheter. E n ökad viseringsfrihet skulle m inska d essa  m öj
ligheter i m o tsvarande grad. In rikesm in isterie t an ser a tt det inte finns skäl 
fö r a tt öka v iseringsfriheten  fö r an d ra  länders m edborgare som  ä r b o sa tta  i 
de no rd iska  länderna. B eträffande d e t a tt en  resa  skulle bli om öjlig av 
ekonom iska eller by råk ra tiska  skäl, såsom  d e t anges i m edlem sforslagets 
m otivering, ko n sta te ra r m in isterie t a tt v isum  i F in land u tfärdas avgiftsfritt 
och a tt even tue lla  u tg ifter u tgör bara  en bråkdel av resans to ta lkostnader 
och a tt de därigenom  inte kan bli e tt h inder för resandet sam t a tt en 
sakenlig by råkra ti naturlig tv is an slu te r sig till anskaffandet av visum .

Sam tidigt k o n sta te ra r m in isterie t a tt m edlem sforslaget i fråga (A 839/j) 
även har behand la ts i N ord iska  u tlänn ingsu tsko tte t och a tt N orges fö re trä 
dare  kom m er a tt avge N ord iska  u tlänn ingsu tsko tte ts  y ttrande till N ord iska  

rådet.

H elsingfors den 21 ju li 1988

Olli U rponen  
Polisöverdirektör

M a tti B äckm an  
Vik. byråchef

N o r g e

Justis- og politidepartementet:

Ju stisd ep a rtem en te t vil, i sam råd m ed K o m m u n a ld ep a r tem en te t, be
m erke:

D et e r  i tråd  m ed overo rdnede innvandringspolitiske m ålsettinger at 
innvandrere så  langt som  mulig bør bli ree lt likestilt m ed den øvrige 
befolkning, jf r . S t-m eld, nr. 39 (1987 -88 ) Om innvandringspolitikken.

I tråd  m ed de tte  e r  de t allerede innført visum frihet ved re iser innen 
N orden  fo r en del ka tegorier av ikke-nordiske borgere som  er fast bo sa tt i 
et nordisk  land. D et kreves ikke visum  for innehavere av reisebevis for 
flyktninger og norm alt heller ikke for innehavere av frem m edpass u ts ted t

1 Yttrandet ö versa tt fr å n  f in sk a .
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av nord isk  m yndighet. Y tterligere le tte lse r e r  innført ved at det ikke kreves 
visum  eller pass for m indreårige u ten landske borgere som e r bosatt i et 
nordisk  land, og som  re iser inn i et annet nord isk  land i fo rb indelse med en 
g ruppereise , slik som  sko lere ise , id re ttsarrangem en t og lignende. F o r o r
dens skyld nevnes også at visum pliktige u tlendinger som  biir sta tsborgere  i 
et nordisk  land selvfølgelig er frita tt fo r krav  om  pass og visum .

I likhet m ed flere av de øvrige nord iske land finner m an im idlertid av 
sikkerhetsm essige hensyn  på det nåvæ rende tidspunk t ikke å kunne gå inn 
på en ordning m ed generell v isum frihet for u ten landske borgere fast bosatt 
i N orden . S pørsm ålet vil dog væ re g jenstand  fo r løpende vurdering.

O slo. 28. ju li 1988

E tte r fullm akt

B erit F osheim  
Avdelingsdirektør

P eter B lom  
Byråsjef

S v e r i g e

Rikspolisstyrelsen:

Frågan om att införa v iseringsfrihet inom  N orden  fö r icke-nordbor som 
har perm anent uppehållstillstånd  eller m otsvarande i e tt nordiskt land har 
vid flera tillfällen d isku te ra ts  i det no rd iska u tlänn ingsu tsko tte t, senast vid 
m ötet i Bergen i början  av jun i 1988.

D en svenske rep resen tan ten  har därv id  fram fört synpunk te r liknande de 
som  finns i fö revarande förslag. De övriga länderna  är em ellertid  be tänk 
sam m a på grund av säkerhetsm ässig  hänsyn , m en de ä r villiga att på ny tt 
överväga frågan vid behov.

R ikspolissty relsen  vill fö r sin del, från de u tgångspunkter styrelsen  
fö re träder, anslu ta  sig till de övriga nord iska ländernas inställning.

S tockholm  den 26 ju li 1988

R ikspolissty relsen  

U lf K arlsson
H ans R osenqvis t

Generaltullstyrelsen har i skrivelse den 14 ju li  1988 fö rk la ra t sig icke ha 
något a tt erinra i anledning  av m ed lem sförslaget.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1989678
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B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska ungdomskommittén:
Den nord iska ungdom sstödordningen  har in rä tta ts  m ed tanke på ungdo

m ens betydelse  i a rb e te t på att fö rs tä rk a  och bygga ut det no rd iska sam ar
bete t nu och i fram tiden .

N ord iska  ungdom skom m ittén  fö rdelar m edel till no rd iska sam arbetspro- 
jek t av både riksom fattande och lokal/regional natur. D essutom  beviljar 
kom m ittén  stöd till o rgan isa to risk t sam arbete  i syfte a tt s tärka  fö ru tsä tt
ningarna fö r ungdom sorgan isa tionernas nord iska sam arbete . M ed detta  
stöd skall kom m ittén  b idra  till a tt öka kunskapen  om  och fö rståe lsen  av 
kulturella, po litiska och sociala frågor b land ungdom en i de nord iska 
länderna.

K om m ittén  stöd je r p rim ärt o rgan isa tionerna  och deras sam verkan vad 
gäller frivilligt ungdom sarbete  och har därfö r inte an se tt sig kunna ge hög 
prio rite t åt sam arbe tsp ro jek t som  kan betecknas som  ren t u tb ildn ingssam 
arbete . D et ä r  heller inte möjligt för kom m ittén  a tt ge ett aktiv t stöd för 
p rak tikan tu tby te  eller annat u tby te  på  a rbe tsm arknaden . K om m ittén  ser 
därför positiv t på  initiativ som  N ord jobb  och den nya studen tu tby teso rd - 
ningen N ordp lus. K om m ittén  an se r det vara  viktigt a tt det skapas fö ru t
sä ttn ingar fö r e tt perm anen t p rak tikan tu tby te  och vill i d e tta  sam m anhang 
fram häva den positiva insats som  g jorts av F öreningen N orden . K om m it
tén  vill också  un d ers try k a  v ik ten  av a tt u tby teso rdn ingarna  byggs ut till att 
om fatta  allt fler ungdom sgrupper som t. ex. sko lelever och icke organi
serad  ungdom .

K om m ittén har i sitt a rbe te  även  kunnat no te ra  behov av a tt det nord iska 
sam arbete t på ungdom som rådet få r  en m er in ternationell prägel. K om m it-
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tén har i sin bevillningspolitik  i m ån av m öjlighet fö rsökt beak ta  detta  
behov och i flera fall stö tt på projekt som  behandla t in ternationella  frågor. 
M ed nutida ungdom s allt m er in ternationella  o rientering  ser kom m ittén  det 
som  en viktig uppgift a tt vid sidan av det nord iska  in tresse t stödja initiativ 
som  syftar till a tt fö rbä ttra  ungdom ens engagem ang i in ternationellt sam ar
bete. K om m ittén har därfö r även hållit sig o rien terad  om de nya eu rope is
ka ordningarna m ot bakgrund av önskem ål om  a tt öka den nord iska ungdo
m ens m öjligheter a tt de lta  i in ternationellt u tby te .

K öpenham n den 24 jun i 1988

F ör N ord iska  ungdom skom m ittén

A str id  Tliors 
Ordförande

Nordiska akademikerrådet:

N ordisk  A kadem ikerråd , N A R . er som sam arbejdsorganisation  for de 
nordiske akadem ikero rgan isa tioner i sig selv et ud tryk  for m edlem sorgani
sa tionernes specifikke nord iske sam hørighed i deres generelle in ternatio 
nale o rientering . Det gæ lder i alm indelighed in ternationalt sam arbejde de 
akadem iske pro fessioner im ellem , og d e t gæ lder i sæ rdeleshed  sam arbej
det m ellem  forskere  og forskn ingsinstitu tioner m ellem  akadem iske læ rere 
over landegræ nserne, både b ila teralt og gennem  in ternationale organ isatio 
ner og m ellem  udøverne a f liberale, akadem iske erhverv .

N A R  lægger vægt på, at det i den nord iske kulturhandlingsplan  vedtagne 
nordiske program  " fo r  læ rere , uddannelsessøgende og s tu d e ren d e" , 
N O R D P L U S , rea lise res som  e t velfungerende system , som  b l.a . garan te
rer studen terne  effektiv  m eritoverførsel fra nordiske væ rtsun iversite ter til 
stud ierne ved m oderun iversite te t. N A R  anser N O R D PL U S for at være et 
godt udgangspunkt for en fæ lles nord isk  satsning, d e r også gennem  a r
bejdsdeling og specialisering  kan højne kvaliteten  i forskning og underv is
ning og derm ed øge de nordiske landes m uligheder fo r at indgå i et øget 
europæ isk  sam arbejde. D ersom  N O R D P L U S  tildeles tilstræ kkelig t med 
ressou rcer til planlægning sam t udveksling  av læ rere og studen ter, vil det 
kunne frem m e en alm indeligt udbred t tillid til det nordiske uddannelses
system  som  sådant overfo r europæ iske in tegrationstiltag , og sam tidig vil 
N O R D PL U S kunne fungere som et p ilo tprojekt på vejen ud mod en 
videregående nordisk  deltagelse i den europæ iske integration.
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N A R ser således m ed in teresse  på, at N ord isk  Råd ved tager m edlem s
forslaget, og N A R  skal anbefale , at forslagets gennem førelse sker som 
fo reslået i et sam arbejde m ed de berø rte  in teresseo rgan isa tioner.

H elsingfors den 12 sep tem ber 1988

M ona H em m er  
Generalsekreterare

Nordiska unionen för arbetsledare, tekniska funktionärer och andra chefer
(NAU):

N A U  an se r att u tveck landet av utbildnings- och p rak tikan tu tby te t är 
viktigt. T ekniken är speciellt in ternationell, fö retagen  verkar i allt s tö rre  
grad på in ternationell n ivå och därfö r berö rs det tekn iska  om rådet speciellt 
av u tby tesbehove t. En be tydande del av m edlem skåren  inom  N A U :s 
m edlem sorganisationer a rb e ta r dagligen med uppgifter av internationell 
karaktär.

Särskilt för F in lands del påpekar N A U , att inom det in ternationella 
u tby te t och p ro jek ten  deltager i allt stö rre  grad personer med tekn ikeru t
bildning, varför även denna utbildning borde ankny tas till det in ternatio 
nella p rak tikan tu tby te t. D etta  s tö d e r sig även på, att teknikerutb ildningen 
är en utbildning på institu tn ivå  och vid jäm fö re lse  har man konsta tera t att 
den m o tsvarar ingenjörsutb ildningen i vissa länder.

N A U  k o n sta te ra r dock , a tt tro ts  d ifferenserna  vad exam enstitlarna be
träffar i de olika länderna , får de tta  inte u tgöra ett h inder för tillfredsstä l
landet av behoven  fö ran ledda av det p rak tiska  arbetslivet.

N A U  anser a tt fö rberedandet av e tt in ternationellt godkännande av 
exam en på högskole- och institu tn ivå  ä r  positiv t. H ärvid bör m an utgå från 
det kom m ensurab la  visavi utbildningen och inte titlarnas analogi. P rinci
pen vid u tgångspunkten  för sam ordnandet av yrkesutbildningen bör vara 
a tt höja m inim inivån och den allm änna nivån, inte tvärtom .

Vid u tveck landet av utbildnings- och p rak tikan tu tby te t bör m an accep 
tera  öm sesid ighetens princip  för a tt alla p a rte r skall dra  ny tta  av u tby te t.

F ö r de no rd iska länderna  är det synnerligen viktigt a tt hålla po rtarna  
öppna mot världen i synnerhet mot den E uropeiska  gem enskapen , därför 
bör allt det stöd ges åt verkstä llandet av m edlem sforslaget, som  N ord iska 
rådet och N ord iska  m in isterrådet kan ge. U nder det fo rtsa tta  a rb e te t är 
N A U  redo att ställa  all den sakkunskap  till p ro jek te ts förfogande, som 
N A U :s o rgan isa tioner vä lrep resen te rande  den tekn iska  branschen  inhäm 
tat i de olika no rd iska länderna.

Av denna o rsak  förhåller sig N A U  positiv t till fö rbä ttrande t av sam arbe
tet i N orden  då det ä r fråga om utbildnings- och p rak tikan tu tby te . N A U
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s töder också  m edlem sförslaget, som  ta r sikte på, a tt N ord iska m in isterrå
det skall handla  sålunda, a tt m an gem ensam t kraftigt kunde effektiv isera 
utbildnings- och p rak tikan tu tby tessam arbe te t m ed EG.

H elsingfors den 8 augusti 1988

N ord iska  unionen för arbetsledare , 
tekn iska  funk tionäre r och andra  chefer

Esko T. Aro  
G eneralsekreterare

D a n  m a r k

Undervisnings- og forskningsministeriet:
 at m an ønsker at sty rke de nordiske landes m ulighed for at

deltage i de europæ iske sam arbejdsp rogram m er inden for forskning og 
uddannelse.

Spørgsm ålet om  deltagelse i E rasm us og C om ett p rogram m erne for 
andre lande er a f  U ndervisnings- og F orskningem in ister Bertel H aarder 
taget op overfo r den græ ske form and m ed henblik  på en drøftelse på et 
kom m ende m øde den 23. novem ber 1988 (E F-U nderv isn ingsm in istrene).

M ed henvisning til bem æ rkningerne i forslaget om ivæ rksæ ttelse  af en 
analyse af, hvorledes sam arbejdet inden for N orden  yderligere bø r udvik
les i forhold til de næ vnte E F -program m er skal det tilføjes, at et sådant 
arbejde vil kunne indgå i de fo ranstaltn inger, som ivæ rksæ ttes i N ordisk 
M inisterråds S ekre taria t m ed henblik  på  at følge og vurdere udviklingen 
inden for E F  i relation  til det nord iske sam arbejde.

K øbenhavn i novem ber 1988

(Ej sign.)

Dansk Arbejdsgiverforening:

D et ses fra  dansk  side gerne, a t der undersøges m uligheder for sam arbej
de vedrørende uddannelses- og praktikantudveksling .

K øbenhavn , den 14. ju li 1988

D ansk A rbejdsgiverforening

Ilona Abraham sen
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Gymnasieelevernes landsorganisation:

G LO  har d isk u te re t forslaget på et hovedbesty re lsesm øde, og finder at 
in ten tionerne i forslaget bestem t bør arbejdes videre på, og vi giver vores 
fulde stø tte  til det v idere arbejde.

løvrig t kan det op lyses, at G L O  er sæ rdeles in teressere t i N ord isk  R åds 
arbejde på det uddannelsespo litiske  om råde, og gerne ud ta ler sig/kom m er 
med ideer, hvis N ord isk  R åd finder det ønskeligt.

K øbenhavn , den 14. august 1988

Andreas Berggreen  
Landsform and, GLO

Danske Studerendes Fællesråd:

D anske S tuderendes Fæ llesråd  fo rho lder sig positiv til en udveksling af 
p rak tikan ter og s tuderende , både overfo r N orden  og overfo r andre lande. 
M ålsæ tningen fo r sådanne udvekslingsordninger bø r væ re, at den unge får 
mulighed fo r at højne sine m enneskelige såvel som  videnskabelige kvalifi
ka tioner i forhold til en b redere  udvikling a f  individet, hvilket vil sæ tte 
vedkom m ende i stand  til m ere kritisk  at forholde sig til sin om verden  og 
derm ed opnå en s tø rre  fo rståe lse  fo r dens sam m enhæ nge. De E uropæ iske 
F æ llesskabers m ålsæ tning falder ikke sam m en m ed vor.

COM ETT  stiler e fter at øge sam arbejdet m ellem  erhvervslive t og de 
tekniske uddannelser. K onsekvenserne  er m angesidige, idet program m et 
griber ind i forhold  til den eksiste rende  forskning  og underv isn ing  på 
institu tionerne . På forskn ingssiden  e r konsekvenserne  en stigende m æ ng
de bestillingsforskning og derm ed en  afhæ ngighed a f ek ste rn  finansiering, 
som  vil skæ vvride den danske forskning, da  d isse m idler p rim æ rt skal 
bruges til i fo rvejen  opprio rite rede  om råder som  f. eks. b io teknologi. C O 
M E T T  vil a ltså  på  læ ngere sigt m indske den frie forskning og gøre den 
m ere m ålre tte t m od e rhvervslive ts kortsig tede behov.

D enne skæ vvridning ville også give sig udslag i forhold til uddanne lse r
nes indhold. Vi fryg ter, at nogle a f  de m ere teo re tisk  funderede uddannel
ser vil gå i re tn ing a f  a t blive m ere redskabso rien te rede .

E R A SM U S  h a r m ålsæ tningen a t skabe en europæ isk -sindet in telligent
sia, dvs. positive overfo r De eu ropæ iske F æ llesskaber og derm ed skabe en 
basis for en stø rre  bevæ gelighed a f a rbejdskraften . D esuden lægger den op 
til opbygningen a f e t in te rnun iversitæ rt ne tvæ rk  via den  gensidige anerken 
delse a f  ek sam ensbev iser. D SF  m ener, at det a llerede eksisterende inter- 
universitæ re netvæ rk  m ed lande fra hele verden  vil blive indsnæ vret, 
ligesom  netvæ rket indenfor E F -landene , der udm æ rket har kunnet trives 
uden E R A SM U S , lider sam m e kranke skæ bne. D en gensidige anerkendel- 
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både i D anm ark og i Fæ llesskabet som  helhed. 1 virkeligheden peger 
E R A SM U S på en harm onisering af uddannelserne. D SF frygter, at det vil 
m edføre en afkortn ing a f uddannelserne på dansk  plan og derm ed et lavere 
fagligt niveau.

YES, udveksling  a f p rak tikan te r, d e r ikke om fattes a f  C O M ET T  og 
E R A SM U S, er ikke så  langt frem sk reden t som  de øvrige p rogram m er for 
ungdom m en i De europæ iske Fæ llesskaber. Y ES har ligesom  E R A SM U S 
m ålsæ tningen at skabe en eu ropæ isk-sindet befolkning, ergo pro E F.

Både Y ES og E R A SM U S re tte r  sig m od ganske få unge, og begge 
program m er vil i deres konsekvens føre til elitarism e, hvor de ikke- 
udvekslede vil stilles ringere end de udvekslede. D ette  skyldes, a t der kun 
e r afsat fo rsv indende m idler til finansiering a f  p ro jek terne. A lene institu 
tionernes om kostn inger i fo rbindelse med den langvarige adm inistration  af 
Y ES og E R A SM U S (den m angeleddede beslu tn ingsproces, oversæ tte lse r 
til ti sprog m. m .) overstiger langt det afsa tte  stipendiebeløb.

D anske S tuderendes Fæ llesråd  ser desuden  m ed undren  på, at ungdom s- 
og uddannelsesom rådet om fattes af E F ’s politik; de tte  e r  et tiltag, der ikke 
kan begrundes i R om trak ta ten  ved D anm arks tiltræ den i 1973. R om trak ta
ten  var udelukkende et økonom isk sam arbejde og skulle ikke om fatte 
om råder som  uddannelsespolitik , kultu rpo litik , udenrigspolitik , kønspoli
tik , seksualpolitik  o. a.

E ndvidere  er det en indskræ nkning a f program m ernes perspek tiver, at 
De europæ iske F æ llesskaber u nder betegnelsen  ” europæ isk  bev idsthed  og 
sam hørighed”  kun m edregner visse vesteu ropæ iske , kapitalistiske lande 
(nem lig E F ’s m ed lem sstater), m ens N orden , E FT A -landene og s ta tsh an 
delslandene, der alle i høj grad har b idraget til udviklingen a f  den  eu ropæ i
ske kultu r og økonom i ned gennem  h istorien , ikke om fattes a f  E R A SM U S, 
C O M ET T  og Y E S 's  form ålsparagraffer.

De E uropæ iske F æ llesskabers p ro jek te r er ikke løsningen for m edlem s
s ta ternes studerende. D isse p ro jek te r e r  form elle løsningsp laner, der ikke 
svarer til deres karak ter. Som  sådan e r bevillinger til de studerendes 
uddannelsesforløb  a f et gode, m en m ålsæ tningen i E R A SM U S er for uklar. 
I praksis har E R A SM U S opløst gam le program m er, fordi der ikke fandtes 
m idler til a fta ler indenfor E F -om råde t -  pengene tildeles i stede t C O 
M E T T  og E R A SM U S. A f d isse m idler går kun ca 2 %  til udveksling af 
” friløbere”  (studerende uden k on traanerkend t eksam ensbevis), m ens re s
ten bevilges til u n iversite tss tuderende , hvis donor- og m odtagerun iversite t 
har indgået afta ler om gensidig anerkendelse  a f  eksam ensbev iser; dvs. 
98%  a f E R A SM U S-bevillingerne anvendes til harm onisering a f uddannel
serne.

O verfo r E R A SM U S, C O M E T T  og Y ES s tå r de nordiske sam arbejds
program m er N O R D PL U S  og N O R D JO B B . N O R D PL U S og N O R D JO B B  
bevilger stø tte  til s tuderende , som  vil rejse indenfor Skandinavien; fo rud 
sæ tningen for udny tte lsen  a f det in terun iversitæ re net e r  ikke anerkendelse  
af ek sam ensbev iser, m en accep t a f  landene forskelle til udnytte lse  som  et



7

gode og ikke en udjæ vning som  i F æ llesm arkedet.

E ndvidere er D SF  bekym ret o ver den m angelfulde procedure  ved udar
bejdelsen  a f program m erne u nder E F . De studerende , d e r jo  udgør p ro 
gram m ernes ob jek t, har ikke væ ret inddraget i forhandlingerne, hverken 
individuelt eller gennem  deres o rganisationer.

Sam let m ener D anske S tuderendes F æ llesråd , at udveksling  a f  s tuden te r 
og p rak tikan te r u nder forudsæ tn ing  a f sikringen a f o rdnede levevilkår 
(bolig, økonom i, sociale kon tak ter) e r a f  et gode. Dog er D S F  sæ rdeles 
skep tisk  overfo r de E uropæ iske  Fæ llesskabers p rocedure- og indholds
m æssige udform ning a f E R A SM U S, C O M ET T  og Y ES. Bi- (og til en vis 
grad desuden  multi-) la terale  a fta ler kan åbne op for verden , der som 
bekend t er stø rre  end E F ’s m ed lem ssta ter. Vi anbefa ler derfor N ord isk  
Råd at indgå afta le r på  b ila tera lt plan m ed E F s m ed lem ssta ter og andre 
lande udenfo r E F  på alle n iveuer, hvor der skulle væ re behov fo r de tte .

Vi takker fo r N ord isk  R åds henvendelse . I fald yderligere oplysninger 
ønskes, bedes De kon tak te  os igen.

K øbenhavn , den 12. ju li 1988

Erik Thau

F i n l a n d  

Arbetskraftsministeriet:

I m edlem sförslaget hänvisas till E uropeiska  gem enskapens utbildnings- 
och prak tikerp rogram  C O M E T T  (sam arbete t m ellan näringslivet och hög
skolorna fö r u tveck lande av teknologiutbildning), E R A SM U S (utbyte  av 
högskolestuderande) och Y ES (ungdom sutbyte) sam t fram förs nordiska 
koord ineringsåtgärder fö r a tt främ ja och fö rsnabba sam arbetet m ed EG  
angående utbildning och p rak tikan tu tby te .

C O M E T T -program m et och speciellt dess delprogram , som  är av se tt för 
anordnande av p rak tik  för studerande  från  e tt land vid företag  i e tt annat 
land, är av väsentlig  betydelse  fö r det in ternationella  p rak tikan tu tby te  som 
arbetsk raftsm in isterie t anordnar.

G enom  arbe tsk raftsm in iste rie ts  förm edling p rak tise ra r ca. 1.200 p erso 
ner årligen u tom lands, av vilka ca. 2/3 i E G -länder. B land de enskilda 
länderna  är F örbundsrepub liken  T yskland den  s tö rsta  m ottagaren , med 
nästan  en tred jedel av alla p rak tikan ter.

Av p rak tikan tg rupperna  m å som  den cen tra las te  näm nas den grupp som 
bestå r av  studerande  inom  den tekn iska  b ranschen . P rak tiken  sker i num e
rärt avseende rec ip rok t per land. D enna prak tikan tg rupp  kanaliseras via 
den in ternationella  o rgan isationen  IA E S T E  (the In ternational A ssociation  
for the E xchange o f S tuden ts fo r T echnical E xperience). I egenskap av ett 
av o rgan isationens g rundarländer har F in land deltagit i verksam heten  allt
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sedan 1948. D et må näm nas att IA E ST E -organ isationen  om fattar ca. 50 
länder, alla de nord iska länderna och E G -länderna inbegripna. En del 
E G -länder har kanaliserat enskilda u tby ten  via IA E ST E  i form  av CO- 
M E T T :s delprogram . I å r u tb y te r vårt land 350 IA E S T E -prak tikan ter; 
s tö rsta  delen  med E G -länderna. V ia den in ternationella  organisationen 
A IE S E C  fö r ekonom iestuderande sker också  ett m ycket om fattande p rak 

tikan tu tby te .
D et ovannäm nda C O M E T T -delprogram m et ä r  e tt värdefullt alternativ  

också  för fin ländska prak tikan ter. Speciellt till engelsk- och tysk talande 
länder söker det sig flera läm pliga p rak tikan te r än vad det finns p la tser till 
buds inom  ram en för det nuvarande system et. E tt eventuellt deltagande i 
C O M E T T -program m et innebär också  deltagande i finansieringen av p ro 
gram m et, varför m an bör bereda  sig på  kostnader.

Av det in ternord iska  p rak tikan tu tby te t har m an fått e rfa renhe te r speci
ellt i och m ed N ord jobb-p ro jek te t, som  genom förs som  ett sam arbete  
mellan arbetsg ivarna , fören ingarna Pohjola-N orden och arbe tsm arknads
m yndigheterna. F ö r närvarande ä r u tby te , som  gäller enskilda stud ieom rå
den , under beredning. 1 p ro jek te t de ltar också  N ord iska  m in isterrådet, 
som  beviljat anslag  fö r de tta  ändam ål. M otsvarande sam arbete  har få tts till 
stånd även  vad gäller u tby te  av  studerande , vilket delvis d irek t anslu ter sig 
till det p rak tikan tu tby te  som  rik tar sig till sam m a m ålgrupper. N ya möjlig
heter beträffande u tby te  av studerande erb juder N O R D PL U S-stipendie- 
system et, som  redan kom m it i gång.

D et ä r  uppenbart a tt in tresse t fö r u tlandsprak tik  och stud ier u tom lands 
är liknande hos studerande och unga pe rso n e r med yrkesutbildning i de 
olika nord iska länderna. E fterfrågan  på  praktik- och studiem öjligheter har 
ständigt ökat i dessa länder, sam tidigt som de ungas beredskap  a tt använda 
sig av dem  också  har ökat.

U tbildningsfrågorna inklusive u tby tesprogram m en har behandla ts inom 
E F T A /E G -sam arbete t. M an kan anse det m ycket sannolikt a tt det för 
E F T A -länderna öppnas m öjligheter a tt delta  i C O M ET T :s and ra  skede, 
som sta rta r  1990. M an torde d isku tera  de p rak tiska  frågorna i slu tet av 
d e tta  år eller i bö ljan  av nästa  år. T idtabellen  är så pass b rådskande att 
beredningen fö ru tsä tte r om edelbara  konkre ta  åtgärder.

A rbetsk raftsm in isterie t an ser det viktigt att E FT A  fo rtsä tte r sina fö r
handlingar med EG  om  sam arbete t beträffande utbildnings- och p rak tik 
program  sam t program  för u tby te  av ungdom ar. L ikaså anser m inisteriet 
det vara  viktigt a tt dessa frågor d isku teras på  nordisk  nivå. K oord inering
en skulle på  e tt naturligt sä tt läm pa sig för N ord iska  m in isterrådet.

C O M E T T -program m et har som  sitt cen tra la  mål a tt främ ja teknologisk 
know -how  och teknologisk  utbildning. E ndast en del av de unga som  söker 
p rak tikan tp la tse r hö r till k re tsen  av detta  program . D ärför an ser a rb e ts
kraftsm in isterie t det viktigt a tt p raktik- och ungdom sprogram m en grans
kas u r en bred  synvinkel. M an b ö r s träva  e fter a tt u tveck la  alla u tby tessys-
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tem  och att av lägsna h indren för de ungas rörlighet, bl. a. genom  att 
underlä tta  fö rfarandena gällande arbetstillstånd .

D et vore viktigt a tt N o rd isk a  m in isterrådets sek re ta ria t hade sam lade 
uppgifter om  de olika no rd iska  ländernas nuvarande b ila terala  u tb y tessy s
tem  och om  de e rfa ren h e te r m an få tt av  d essa  system  sam t om  prak tikbe
hoven. En m öjlighet vore a tt för de tta  ändam ål sta rta  e tt u tredn ings
pro jek t, i v ilket främ st olika länders undervisnings- och  a rbe tsm arknads
m yndigheter, a rb e tsm ark n ad sp a rte r sam t rep resen tan te r fö r lä roansta lter 
och studerande skulle deltaga.

H elsingfors den 15 ju li 1988

Lauri K orpelainen
Vid förfall för kanslichefen, 

avdelningschef
Ilse K oli 
Byråchef

Åbo akademi:

Som det ko n sta te ra s  i det ovannäm nda m edlem sförslaget ä r  den pågåen
de in tegrationen  inom  E urope iska  gem enskapen  synnerligen om fattande 
och aktiv . F ö r  F inland ä r det särsk ilt viktigt a tt kunna delta  i utbildnings- 
och  p rak tik an tu tb y tessam arb e te t m ed EG.

Å bo akadem i kan u n d ers tö d a  m edlem sförslaget. H ögskolorna bör dock i 
e tt tidigt skede beviljas tillräckligt m ed resu rse r för in ternationellt u tb ild 
nings- och p rak tik sam arbe te . In ternationellt sam arbete  ä r  y tte rs t resurs- 
k rävande beträffande såväl personella  som  m aterie lla  resu rser.

Å bo den 27 ju li 1988

C aj-G unnar L indström  
Rektor

Tom Jokinen  
Studiesekreterare

Tammerfors universitet:1

T am m erfors un iversite t ger sitt varm a stöd åt m edlem sförslaget. Det 
program  på högskoleom rådet som  igångsatts inom  EG  innebär en sto r 
utm aning för sko lm yndigheterna och ensk ilda högskolor när det gäller a tt 
in tensifiera  d e t nord iska  sam arbe te t och u tveck la  en m er om fattande inter-

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  f in sk a .
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nationell sam verkan . En organisering  av sam arbete t på u tb ildningsom rå
det har en  på  m ånga sä tt gynnsam  inverkan på det ekonom iska sam arbe
te ts  utveckling  sam t på att m an kan följa m ed i den in ternationella  handeln 
och i näringslivets utveckling . F ö r a tt de nord iska länderna så  tidigt som  
möjligt skall kunna bli delaktiga i ifrågavarande E G -funktioner fö ru tsä tts  
en om fattande beredning på olika n ivåer, och en sådan beredning borde 
sä ttas i gång skyndsam t.

T ro ts a tt det eu ropeiska  sam arbete t på högskoleom rådet har långa h isto
riska trad itioner, har det in ternationella  u tby te t m ellan högskolor i ökande 
grad in rik tats u tan fö r E u ropa  under de senaste  åren , speciellt till F ö ren ta  
S ta terna . A tt sam arbete t u tveck las i V ästeu ropa kan inte innebära en 
inskränkning av u tby te t m ed andra  länder u tan ett öppnande av nya eu ro 
peiska m öjligheter m ed beak tande av de kunskaper och erfa renhe te r av de 
redan fungerande u tby tesp rogram m en  som  s tå r till d isposition  vid p lane
ringen av sam arbete ts fo rm er, innehåll, förfaringssätt och finansierings
program .

U niversite tet b e trak ta r det nord iska sam arbete t i frågor om utbildnings- 
och p rak tik an tu tb y tessam arb e te t som  viktigt för a tt man koord inerat skall 
kunna överenskom m a om principer och förfaringssätt då  m an söker tillträ
de till högskoleprogram  inom  EG.

T am m erfors den 12 augusti 1988

T am m erfors un iversite t

Raijo R aivola  
Prorektor

M atti Jussila  
Byråchef

Kuopio universitet:

U niversite te t stä ller sig m ycket positiv t till a tt u tbildnings- och prak ti
kan tu tby tessam arbe te t m ellan högskolorna i N orden  och inom E uropeiska 
gem enskapen fö rbä ttras. D et fö reslår att de nord iska länderna skall främ ja 
och påskynda p ro jek te t genom  förhandlingar både b ilateralt med EG och 
mellan E FT A  och EG.

U tbildnings- och p rak tik an tu tb y tessam arb e te t m åste ses som  en bred 
helhet som  inte få r begränsa sig till endast handel och tekn ik , där sam arbe
te t redan i viss m ån har blivit verklighet. E tt lyckat sam arbete  fö ru tsä tte r 
också  att p a rte rna  i u tby te t ges tid a tt anpassa  sig till olika språk-, kultur- 
och m iljöförhållanden. D etta  problem  är ju  av underordnad  betydelse  i det 
in ternord iska u tby te t.
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Då utbildnings- och p rak tikan tu tby tesarrangem angen  i m ånga länder är 
bristfälligt sam ordnade borde m an till en början  noggrant u treda  hur adm i
nistra tionen  beträffande u tby te t ä r  o rgan iserat i de ifrågavarande länderna.

K uopio den 17 augusti 1988

Juhani Kärjä  
Rektor

Anitta  Etula
Biträdande
sekreterare

Helsingfors handelshögskola:

Det är synnerligen viktigt a tt, såsom  i m edlem sförslaget fram förts, koor
dinerat fö rsnabba utbildnings- och p rak tikan tu tby tessam arbe te t m ed EG 
anser H elsingfors handelshögskola . Å tgärderna bör ovillkorligen innefatta 
de i förslaget näm nda analyserna  av hur sam arbete t inom N orden  i fo r tsä tt
ningen skall u tveck las u tgående från ovannäm nda E G -program , sam t av 
innehållet i och förverk ligandet av e tt v ästeu ropeisk t sam arbete . Det cen 
trala  i d essa  å tgärder är dock tillräckliga finansieringsgarantier. D ärför är 
en analys av kostnader och finansieringsm öjligheter för e tt täckande och 
fungerande sam arbete  en väsentlig  del av sam arbetså tgärderna .

H elsingfors den 9 augusti 1988

A rvi Leponiem i 
Rektor

M aini M annerkoski 
Byråchef

Svenska handelshögskolan:

 ö n sk a r högskolan u ttry ck a  sin tillfredsställelse över att initiativ
tagits m ed sikte på e tt konkre t sam arbete  i d essa  frågor. E tt u tökat sam ar
bete ä r  även  helt i linje m ed de å tgärder som  påbörja ts  inom  ram en för 
N O R D P L U S -program m et, vilket högskolan helh järta t stöder.

Alf-Erik Lerviks 
Rektor

M argareta Grahn 
Föredragande

H elsingfors den 16 jun i 1988
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Ålands landskapsstyrelse:

L andskapssty re lsen  som  i ä rende t hö rt Å lands yrkesutb ildningsråd  har 
äran  avge följande y ttrande:

L iksom  i fråga om  elevu tby tesverksam het i lägerskolform  finner land
skapssty re lsen  u tveck landet av utbildnings- och prak tikan tu tby tessam ar- 
bete  angeläget för Å land. M edlem sförslaget fö resp råkar arbete i den rik t
n ingen och  fö ro rdas av landskapssty re lsen . M öjligheten för åländsk ung
dom  a tt få p rak tik  även inom  N orden  vore speciellt in tressan t och borde 
sam tidigt u tredas.

M arieham n den 8 ju li 1988

Sune Eriksson 
Lantråd

Börje Karlsson  
Utbildningschef

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund:

Vi un d ers tö d er varm t ovan rubricerade  m edlem sförslag.
D et ä r  fö r de nord iska  länderna  y tte rs t viktigt a tt i så  s to r u tsträckning  

som  möjligt bli delaktig  i den eu rope iska  in tegrationen i alla dess form er så 
a tt inga onödiga h inder u ppstå r eller b lir kvar m ellan den och EG.

U tbildnings- och p rak tikan tu tby te t ä r  om råden  d ä r u ts ik te rna  för e tt 
fram gångsrik t nord isk t sam arbete  ä r  sto ra , och d ä r ny ttan  fö r de nordiska 

ländernas näringsliv och invånare också  ä r  sto ra . O m vänt skulle det fö r
säm ra de nord iska ländernas m öjligheter a tt hävda sig i V ästeu ropa att bli 
läm nade u tan fö r denna del av det eu ropeiska  sam arbetet. I de tta  sam m an
hang bör m an också  u tveck la  de nord iska  arrangem angen N ord jobb  och 
N ordplus och undersöka m öjligheterna att inlem m a dem  i e tt stö rre  eu ro 
peisk t sam m anhang.

Vi är b eredda  a tt på  olika sä tt m edverka  till förverkligandet av in ten tio 
nerna i m edlem sförslaget.

En sam ordnad nord isk  ak tiv ite t u tgör en god bas fö r e tt u tv idgat sam ar
bete  m ellan E F T A -länderna  och ger också  s tö rre  tyngd i rela tionen  med 
EG.

A rbetsg ivarnas i F in land  cen tralfö rbund

H elsingfors den 15 augusti 1988

Ingvar Melin
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Affärsarbetsgivarnas centralförbund (AAC):

Inom  den E u ropeiska  gem enskapen  pågår en om fattande verk sam het för 
fö rbättrande av d e t tekn iska  och  vetenskap liga  kunnande t i E uropa. I 
F in land och i de övriga no rd iska  länderna  är m an sam tidigt o road  fö r a tt 
studie- och prak tikan tm öjlighe terna  i E G -ländem a fö r studerandena i de 
no rd iska länderna  kom m er a tt m inska till följd av denna utveckling . Vi ser 
ifrågavarande initiativ  som  en del av denna allm änna farhåga.

In tegreringsu tvecklingen  i E u ro p a  innebär sam tidigt en utm aning att 
fö rstä rka  de t no rd iska  sam arbe te t i bl. a. u tb ildningsfrågor. N ordjobb- 
program m et, som  ö kar p rak tik an tu tb y te t, h a r funnits i några år och i å r har 
m an fö r avsik t a tt in leda ett N ordplus-program  fö r u tby te  av studerande i 
de no rd iska länderna . De nord iska  tekn iska  högskolorna har också  u tv eck 
lat en tekn ik  fö r u tby te  av studerande i b ranschen .

H uvudvik ten  i de eu rope iska  och nord iska  sam arbetsp rogram m en  i u t
bildningsfrågor har i fö s ta  hand legat på tekn ikens om råde och också  då 
särskilt på e tt u tby te  av e rfa ren h e te r på högskolenivå. E tt s to rt behov av 
eu ropeisk t och nord isk t u tb ildn ingssam arbete  finns enligt vår åsik t också  
inom  andra  u tb ildn ingsom råden , som  i fo rtsä ttn ingen  borde beak tas m er 
än hittills. På sam m a sä tt har y rkesu tb ildn ingen  av unga på  institu tn ivå  — 
för a tt inte ta la  om  den  hela  tiden  ökande yrkesu tb ildn ingen  av vuxna -  
få tt fö r litet uppm ärksam he t i d iskussioner, p laner och åtgärder.

M ed hänvisning till ovanstående  fö reslår vi, a tt
1. å tgärder v id tas på  basis av in itia tivet och att
2. uppm ärksam het också  fästs  på  andra  än tekn iska  u tb ildningsom råden 

sam t att
3. d iskussionerna  u tv idgas a tt om fatta  också  yrkesutb ildn ing  på  institu t

n ivå och yrkesu tb ildn ing  av vuxna.

H elsingfors den  15 augusti 1988

A ffärsarbetsg ivarnas cen tra lfö rbund  (AAC)

Pekka M erenheim o

AKAVA:1

In ternationaliseringen  och utv idgningen av  handel och u tvecklingssam 
arbete  k räv er både ökade och m er m ångsidiga sp råkkunskaper sam t kän
nedom  om  främ m ande ku ltu re r och  seder. D et behövs dessu tom  kunska
per om  and ra  länders närings- och sam hällsstruk tu rer. R esu rserna  för 
vuxenutbildning och  forskning  bö r ökas och en s tö rre  del av dem  inrik tas 
på utbildning och  forskning i u tlandet. D et in ternationella  u tby te t av lärare

1 Yttrandet ö versa tt frå n  f in sk a .
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och forskare  bö r kraftigt och system atisk t u tbyggas. D en aktuella in terna
tionella vuxenutbildning som  sk e r i hem landet bö r u tvidgas m ed hjälp av 
in fo rm ationsteknologi.

A K A V A  an se r a tt både F in land och de and ra  nord iska länderna bör 
beredas tillfälle a tt de lta  i u tbildning och forskning sam t prak tikan t- och 
specialistu tby te  inom  E uropeiska  gem enskapen . Det är viktigt a tt de nor
diska länderna  inte bara  s träv ar till a tt vara  m ottagande p arte r i in ternatio- 
naliseringssträvandena inom  utbildningen, u tan  även ak tiv t sträv ar till att 
öka sina egna in sa tse r i sam arbetet.

A K A V A  stöder förslaget a tt N ord iska  rådet rekom m enderar N ord iska 
m in isterrådet a tt v id ta å tgärder fö r a tt de no rd iska länderna i sam arbete  
med in tresseo rgan isa tioner skall verka  fö r a tt sam ordnat fo rcera  u tb ild
nings- och p rak tik an tu tb y tessam arb e te t m ed EG.

H elsingfors den 27 maj 1988

R aim o Lehtinen  
Ordförande

Olli Saariaho  
Planeringschef

Finlands studentkårers förbund:

Finlands s tu den tkåre rs  fö rbund  se r som  viktigt a tt u töka  den fin ländska 
ungdom ens m öjligheter till v istelse u tom lands. I synnerhet bö r de fin länds
ka studerandenas m öjligheter till stud ier u tom lands väsentlig t fö rbättras. 
E tt steg i denna utveckling  ä r de i m edlem sförslaget näm nda program m en 
C O M ET T , E R A SM U S och Y E S . F ö rh an d lin g aro m  F inlands m öjlighet att 
m edverka i d essa  p ro jek t har redan in letts och  bör in tensifieras.

F inlands s tu den tkåre rs  fö rbund  se r ändå inte d e tta  som  tillräckligt. 
F aran  m ed d essa  p ro jek t ä r  a tt vi invaggar oss i en falsk känsla  av in terna
tionalisering. In ternationaliseringen  av vårt land kan och får inte begränsas 
enbart till k o n tak te r m ed E G . E tt anna t p roblem  som  F inlands s tuden tkå
rers förbund  vill poäng tera  ä r  a tt d essa  p ro jek t koncen tre ra r sig enbart till 
v issa yrkesom råden . F in lands s tu den tkåre rs  fö rbund  anser det som  viktigt 
a tt alla studerande, oberoende av disciplin , bereds m öjligheter till denna 
form  av u tby te .

E tt faktum  är dock  a tt v å rt lands u tb ildn ingsväsende inte ännu  ä r m oget 
fö r d essa  p ro jek t. M an bör hålla i m innet a tt e tt ökat u tby te  av studerande 
också  stä ller vårt högskoleväsende inför en m ängd nya problem . Till en 
bö ljan  bör å tm instone följande frågor lösas:

För det fö rs ta  borde m an tilläm pa en  stö rre  flexibilitet då det gäller a tt 
godkänna s tu d iep res ta tioner som  avlagts vid en annan  högskola, såväl 
inom  Finland som  utom lands. D etta  har visat sig vara  e tt m ycket svårlös-
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ligt problem  redan m ellan de fin ländska högskolorna. Dels ä r  det fråga om 
onödig inflexibilitet, som  kan överkom m as då inställn ingarna fö rändras, 
dels är de t, då det gäller v issa  u tländska  högskolor, fråga om  m era allvarli
ga asp ek te r, som har a tt göra m ed kvaliteten  på våra  u tb ildningsprogram .

F ör det and ra  borde våra  högskolor aktiv t u töka u tbudet av underv is
ning på främ m ande språk. H ärv id  b ö r m an ingalunda k oncen tre ra  sig 
enbart på underv isn ing  på  engelska, u tan  m an b ö r också  efte rs träv a  andra, 
men sam tidigt rea listiska  lösningar.

F ör det tred je  ställs vi genom  ett ökat studen tu tby te  inför en rad s tud ie
sociala problem . U tby te t k räv er ökade sa tsn ingar både m ed tanke på 
stud iestöd  och s tuden tbostadsp roduk tion . D et är o tänkbart a tt våra  in
hem ska b o stad sk ö er u tveck las till in ternationella  bostadsköer. Vi m åste 
klara av att p lacera  en betydligt stö rre  grupp  u tländska studerande än för 
närvarande, och  i b o städ e r som  kan m äta sig m ed in ternationell standard .

1 prak tiken  kan e tt u töka t s tuden tu tby te  s tö ta  på en mängd problem . 
E ftersom  det ligger i F in lands s tu den tkåre rs  fö rbunds in tresse att m edver
ka till en reell fö rbättring  av in ternationaliseringen  av våra  högskolor, ser 
vi som  vår uppgift a tt påpeka, a tt fö rslagsgivarnas inställning till p ro jekten  
verkar täm ligen oprob lem atisk .

E m edan  F inlands m edverkan  kan säk ras tidigast fr. o. m. 1990, borde de 
närm aste  åren  användas till a tt k reativ t p rob lem atisera  och analysera  
pro jek tens even tue lla  icke-önskvärda  effek ter. Enligt F in lands s tuden tkå
rers förbund  får m ålet m ed u tby te t inte bli en likriktning av utbildningen i 
de berö rda  länderna , vilket på v issa om råden  t .o .m .  kunde innebära en 
sänkning av standarden . T värtom  bör m an efte rs träv a  en bättre  utbildning 
genom  en kom bination  av de o likhe te r och m öjligheter som  de specifika 
dragen i olika länders u tb ildn ingssy tem  erb juder. Som e tt fö rsta  steg i de tta  
arbete  borde m an om edelbart påbörja  en kritisk u tvärdering  av de e rfa ren 
heter m an fått i de länder där p rogram m en redan igångsatts.

F in lands s tu d en tk åre rs  förbund  stä ller sig i princip  positiv t till a tt m an på 
nordiskt plan in leder e tt sam arbete  i d essa  frågor. Vi fö reslår a tt m an inom 
ram en för d e tta  sam arbete  k o n cen tre ra r sig på en kritisk  granskning av 
projekten  visavi deras inverkan på utbildningen såväl på det nord iska som 
på det nationella p lanet.

H uvudvik ten  inom  d e t no rd iska sam arbete t bö r dock fästas vid ett 
lyckat igångsättande och genom förande av N ordplus.

F in lands s tu d en tk åre rs  förbund  r. f.

Ebba Dåhli 
Ordförande

Pauli K ivipensas 
Vice ordförande

H elsingfors den 26 augusti 1988
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I s l a n d

Undervisningsministeriet (M enntamáláráðuneytið)1:

U nderv isn ingsm inisterie t e r  positiv t indstillet overfo r ovennæ vnte fo r
slag. M inisteriet h a r nogen kendskab  til E F -landenes sam arbejde i under
visningsspørgsm ål og anser det fo r en sto r fordel fo r de nordiske lande, 
som  ikke e r m edlem m er a f E F , a t følge m ed udviklingen og arbejde for at 
skabe m uligheder fo r deltagelse , både tosidede  og i sam arbejde indenfor 

E FT A .

R eykjavík, 6. ju li 1988

P .m .v .

Årni Gunnarsson
Sólrún Jensdóttir

N o r g e

Kommunal- og arbejdsdepartementet:

F orslaget går i ko rthe t u t på  at N ord isk  M inisterråd  skal frem m e tiltak 
som  få r de nord iske landene, i sam arbeid  m ed in teresseo rgan isasjoner, til å 
fo rsere  utdannings- og prak tikan tu tvekslingssam arbeidet m ed E F .

E F-kom m isjonen har iverk sa tt tre  ulike handlingsprogram  for utdanning 
og utveksling: E R A SM U S, Y ES og C O M ET T . D ette er tre  program  av 
varierende om fang. D isse program m ene gjelder kun fo r m edlem slandene i
E F . M en ind irek te  vil de også ha  betydning fo r N orge. N orge har overfor 
E F  u ttry k t in teresse  fo r å de lta  i ovennevn te  program m er. O gså spørsm å
let angående gjensidig godkjenning av eksam ensv itnem ål fra både høgsko
le- og y rkesu tdanning  e r av s to r betydning for N orge. D ette  e r  også 
problem stillinger som  tas opp i E F /E FT A -sam m enheng .

N orske  arbeidsm arkedsm ynd igheter ser k lart betydningen av et godt 
sam arbeid  p å  u tdannings- og u tvekslingssiden  m ed E F . D ette  vil ha en 
d irek te  betydning fo r konku rranseevnen  i norsk  næ ringsliv, og derm ed 
også sto r betydning  fo r sysselsettingen  og fleksibiliteten i arbeidsm arke-

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  isländska .
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Vi s tø tte r d erfo r m edlm esforslag  A 840/k om  sam ordnede tiltak  fo r å 
fo rbedre  sam arbeidet om  u tdannings- og p rak tikan tu tveksling .

O slo, 29. august 1988

E tte r fullm akt

K ari M oxness  
Fung. ekspedisjonssjef

K jellaug Tφrstad

Kultur- og vitenskapsdepartementet:

K ultur- og v iten sk ap sd ep artem en te t stiller seg positiv  til forslaget og 
viser til av M R (kultur- og underv isn ingsm inistrene) har væ rt spesielt 
opp ta tt av fo rholdet til E F  og tilpasning av nord iske p ro s jek te r på u nder
v isningsom rådet, f. eks. N O R D P L U S  og N O R D JO B B , til tilsvarende sti
pend p rogram m er i E F :s  regi.

M edlem sforslaget g jelder også yrkesu tdann ing  på  v ideregående skoles 
nivå. Vi har d erfo r ov ersen d t saken  till K irke- og underv isn ingsdeparte
m entet 15. ju li 1988, som  vil avgi separa t u tta lelse .

O slo, 21. sep tem b er 1988

E tte r  fullm akt

O lav N yh a m a r  
Byråsjef

H ans Berg  
Førstekonsulent

Norsk arbeidsgiverforening hänvisar i skrivelse den  7 sep tem ber 1988 till 
y ttrande av den 23 a u gusti 1988 frå n  S ven ska  arbetsg ivarefören ingen  (se 
nedan).

Norsk studentunion (NSU):

N SU  an se r u tveksling  av  stu d en te r og p rak tik an te r fo r å væ re et viktig 
bidrag i arbeidet m ed å høyne bev issthe ten  om  v iten skapens an sv ar i 
verden.
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G runnleggende k rite rie r fo r denne v irksom heten  m å im idlertid væ re at 
den ikke blir et redskap  for kortsik tige økonom iske in teresser, sam t at 
studen tene  selv har innflytelse på utform ingen av program m ene.

De kritiske kom m entarene N SU  vil reise i forhold til både C O M ET T  og 
E R A SM U S, er i all hovedsak  begrunnet ut fra disse to  forholdene. (N SU  
vil ikke kom m entere Y E S-program m et, da det om fatter ungdom  og ikke 
studenter).
E R A S M U S

E rasm us har som  overo rdne t m ålsetn ing å sty rke E F :s  konkurranseevne 
i forhold til m arkedsrivalene Japan  og U SA , sam t fo rberede E F  på det 
åpne m arkedet i 1992. En slik vektlegging av det økonim iske n y ttehensy 
net ved u tveksling , b ry te r m ed N S U :s syn på  in ternasjonalisering . I stedet 
for å åpne for et stø rre  sam kvem  m ed ikke-europeiske land, f. eks. den 
tredje verden , fø rer derim ot de tte  lett til en befesting av det vestlige 
hegem oni i verdenssam m enheng .

N ok  et ankepunk t m ot E rasm us er de im plikasjoner som  vil følge av 
utbygging av et in ter-un iversite tsnett (A ktion 2 i E R A SM U S-prosjektet). 
D ette  vil innebæ re etab lering  av felles-europeiske eksam ensm odeller, fel
les g radssystem  og andre fellestrekk ved utdanningen.

En slik ensre tting  av fagene m ot en felles europeisk  modell vil fjerne en 
del av betingelsen  fo r in ternasjonalisering ; nem lig at fag og stud ier skal 
væ re forskjellig og at slike forsk jeller gjensidig høyner kvaliteten  på studie-

I stedet fo r å en sre tte  forskjellige g rader og studiem odeller, b ø r en e tte r 
N S U :s mening legge seg på en liberal godkjenningslinje for im m atrikule
ring og godkjenning av u ten landske eksam ener og studiem odeller. 
C O M E T T

In tensjonene bak dette  p rogram m et e r  å bedre fornyelsen  og bruk av 
teknologi gjennom  europeisk  sam arbeid  m ellom un iversite ter og økonom i
ske fo retak . P rivate in te resser vil i s to r grad væ re prem issleverandører for 
arbeidet som  u tfø res i C O M E T T :s regi.

N SU  stiller seg svæ rt skep tisk  til at naæ ringslivets behov skal d ik tere  og 
derm ed beslaglegge store  re ssu rse r innen forskning og undervisning ved 
institusjonene. Det e r  e tte r  vår oppfatn ing viktig å ivareta  forskning og 
undervisning ved ins titusjonene. D et e r  e tte r  vår oppfatning viktig å ivare
ta  forskningens frie stilling, og en u tv idet b ruk  av, og tvang til, ekstern  
finansiering vil true  denne. I C O M E T T  er det f. eks. ikke satt noe tak  på 
den private  finansieringen, derim ot e r  de tte  gjort med den offentlige finan
sieringen.

Både E R A SM U S  og C O M E T T  har e tte r  N S U :s mening u telatt å ta 
hensyn til en rekke brennbare  spørsm ål. V idere har studentene som grup
pe blitt u te lukket fra arbeidet med utform ingen av program m ene. G enerelt 
sett h a r det væ rt liten vilje til å  ta  opp  studen tenes synspunk ter og erfa
ringer. D essu ten  er stipendiene fo r få, og de tte  kan m eget vel gi seg utslag i
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skjev rek ru tte ring  til program m ene. (D isse m erknadene kan ogse re ttes 
mot N O R D P L U S , det nord iske u tvekslingsprogram m et).

F o r å m otvirke en skjev rek ru tte ring , m å det arbeides for å  fjerne 
økonom iske og faglige h indringer fo r den enkelte  studen t. D ette  m å også få 
følger for inn taket av stu d en te r fra den tred je  verden . H er er p raksisen  i 
dag m eget streng, og m ye av grunnen  til denna p raksisen  er m angelen på 
saksbehandlere  ved institusjonene.

Et siktem ål for N orge bør væ re å ta  im ot like m ange s tuden te r som  det vi 
sender ut. D ette  vil væ re helt i tråd  m ed e t av form ålene m ed in ternasjona
lisering, og oppfy ller in tensjonen  om  studen tu tveksling  og forskningssam - 
arbeid m ed alle de ler av verden . Således er det m ed en viss undring vi 
m erker a t m yndighetene er m er o pp ta tt av fo rholdet til E F  enn av forholdet 
til s tuden te r fra den tredje verden . M ed en tilknytning til E F :s utvekslings- 
p rogram m er, kan s tu d en te r fra andre land bli skadelidende da disse ikke 
om fattes av program m ene.

A vslutningsvis m ener N S U  a t u tveksling  som  om fatter s tuden te r og 
p rak tikan ter e r  et verdifullt fo re tak , fo ru tsa tt at de betingelsene vi har 
nevnt sikres. Im idlertid  kan vi vanskelig  se at E R A SM U S og C O M ET T  
oppfyller d isse. Vi vil derfo r henstille til N ord isk  Råd om å arbeide for 
endring  av disse p rogram m ene, eller p rio ritere  de program m ene som  ikke 
ram m es av de kritiske m erknader vi her har nevnt.

Vi tak k er for m uligheten til å  u tta le  oss , og vi e r  behjelpelig  med 
ytterligere opplysn inger om  dette  ønskes.

O slo, 19. august 1988

F or N orsk  studen tunion

Torgeir A arvaag Stokke  
Leder

S v e r i g e

Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ):

U H Ä  har u nder de senaste  åren  m ycket nära  följt u tvecklingen inom  EG 
av i fö rsta  hand E R A SM U S-program m et m en också  C O M ET T -program - 
m et. Bl. a. h ar U H Ä , som  har an sv a r för frågor rö rande ekvivalering  av 
högre u tbildning, haft m öjlighet a tt sändra  o b se rv a tö re r till de regelbundet 
återkom m ande m ötena m ellan de s. k. N ational A cadem ic R ecognition 
Inform ation C en ters (N A R IC ) som  finns in rä ttade  i E G -länderna. Åt dessa 
N A R IC -m öten har uppdrag its a tt behand la  uppkom m ande prak tiska  frågor 
avseende s tu derandeu tby te t inom  E R A SM U S. F ram fö ra llt behandlas vid 
dessa  m öten ekv ivalensp rob lem , som  m åste lösas fö r a tt u tby te  överhu-
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vudtaget skall kunna äga rum  i den om fattning och på de villkor som 
E R A SM U S-program m et fö ru tsä tter.

Ä ven fö r u tby te t inom  N orden  krävs att p rak tiska  frågor, inte m inst på 
ekv ivalensom rådet, kan lösas. D etta  blir ju  en av huvuduppgifterna inom 
N O R D PL U S. U H Ä  fö ru tsä tte r a tt N O R D PL U S därigenom  också  kan bli 
en för de nord iska länderna gem ensam  kon tak ty ta  m ot E G -länderna i 
dessa hänseenden .

Enligt U H Ä :s m ening blir det allt viktigare a tt in ternationaliseringspro
cessen  inom  den högre u tb ildningen fo rtlöper effektivt. U nder de senaste 
åren har k o n tak te rna  med olika europeiska  länder kom m it i förgrunden. 
Vad som  sker ute i E u ropa  m åste på ett konstruk tiv t sätt påverka vår egen 
planering. Sverige bö r inrik ta sina strävanden  på a tt, då det ä r  m öjligt, ingå 
i E R A SM U S-program m et. D enna m ening kom m er U H Ä  att fram föra i sin 
anslagsfram ställn ing  för budgetåre t 1989/90.

S tockholm  den 12 augusti 1988

Lillem or Kim
Carl-Axel Axelsson

Skolöverstyrelsen (SÖ):

S ko löversty relsen  (SÖ) se r positiv t på  e tt ökat in ternationellt u tb ild
nings- och p rak tikan tu tby tessam arbe te  och kan därfö r tillsty rka de tta  fö r
slag, som  gäller e tt fo rcera t sam arbete  m ellan de nord iska länderna och
EG.

SÖ har på uppdrag av regeringen u ta rb e ta t ett handlingsprogram  för 
skolans in ternationalisering , vilket b ifogas.1 Program m et ingår i anslags- 
fram ställan  fö r 1989/90 och behand lar såväl so lidaritets- som  näringslivs- 
och överlevnadsaspek ter.

U tbildnings- och p rak tikan tu tby te  har hittills huvudsakligen varit en 
fråga för enskilda p e rsoner eller skolor. SÖ ser em ellertid  med tillfredsstäl
lelse på beslu te t om  in rä ttande av ett inform ations- och dokum entations- 
cen trum  vid Svenska institu te t och har här e tt regeringsuppdrag att kon
k re tise ra  skolans m öjligheter a tt u tny ttja  det.

I övrigt kan näm nas att SÖ tillsam m ans m ed andra m yndigheter ingår i 
en arbetsg rupp  m ed uppgift a tt bl. a. kartlägga begrepp och funktioner 
kring bedöm nings-, värderings- och prövn ingsarbete t när det gäller u t
ländska u tb ildningar och  yrkeskom petens. D enna arbetsg rupp  har i dagar
na lagt fram  en fö rsta  rapport.

1 Här ej tryckt.
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M ot bakgrund av SÖ :s stä lln ingstagande att främ ja skolans in te rna tiona
lisering på m ånga o lika fro n te r tills ty rker SÖ m edlem sförslaget.

S tockholm  den 22 augusti 1988

Jan  Thulin
B irgit G render

Arbetsmarknadsstyrelsen:

A rbetsm arknadssty re lsen  är positiv  till förslaget om  att vidta å tgärder 
för a tt de nord iska länderna  i sam arbete  m ed in tresseo rgan isa tioner skall 
verka för a tt sam ordnat fo rcera  utbildnings- och  p rak tikan tu tby tessam ar- 

be te t m ed EG .

Solna den 22 augusti 1988

K jell Sundberg
M onica  R obin

Svenska arbetsgivareföreningen (SAF):

Svenskt näringsliv an se r det vara  av s tö rsta  vikt a tt Sverige kom m er 
m ed i E G :s olika u tb ildn ingsprogram . L ångt fram skridna  förhandlingar har 
även  le tt till a tt E F T A -länderna  to rde  kom m a a tt e rb judas delta  i det av EG  
nyligen p resen te rade  u tb ildn ingsprogram m et C O M E T T  II, när dess andra 
etapp  sta rta r i jan u ari 1989. F örhoppningsv is u tm ynnar fo rtsa tta  fö rhand
lingar i e tt m o tsvarande erb judande a tt de lta  i det eu ropeiska  s tuden tu tby 
te t inom  E G -program m et E R A SM U S.

D et ä r  angeläget a tt N o rd iska  m in isterrådet bev ak a r hu r utbildnings-, 
forsknings- och  p rak tikan tu tby tesfrågo r på b ästa  sätt sam ordnas inom 
N orden . D essa  å tgärder bö r em ellertid  inte avgränsas till a tt enbart avse 
e tt u tby te  m ellan de nord iska  länderna  u tan  a rb e te t b ö r enligt vår mening 
fo rtlöpande sam ordnas m ed m otsvarande a rbe te  inom  E F T A . Vi fö reslår 
a tt N O R D P L U S , som  s ta rta r  i hö st, öppnas även  fö r Schw eiz och Ö sterri
ke. E tt sådan t E F T A -p ro jek t kan kom m a a tt u n derlä tta  förhandlingarna 
om  E F T  A -ländernas deltagande i pågående och kom m ande E G -program  
på  u tb ildningsom rådet.

Svenska  arbetsg ivarefören ingen  

G unnar W esterm ark

Stockh olm  den 23 augusti 1988

B irgitta  L auren t
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Elevorganisationen i Sverige:

F ö r det fö rsta  tro r E levorgan isationen  i Sverige generellt a tt all form  av 
kulturella och personliga ko n tak te r m ellan ungdom ar från  olika nationer är 
någonting positiv t som  bör främ jas. Vid ” vanliga”  kon tak te r m änniskor 
em ellan u tby ts  erfa renhe te r, ås ik te r och allm änna livsperspek tiv . Vid kon
tak te r som  sker d ä r båda p a rte r ä r  från  olika nationer m ed ofta  m ycket 
sk iftande ku ltu rer blir d essa  m änskliga im pulser någonting som  vidgar de 
ensk ilda individernas perspek tiv , och kan därigenom  bidraga till en ökad 
förståe lse  m ellan folken sam t en kunskapssocial utveckling  av de enskilda 
individerna.

F ö r det andra  är det -  u r det allm änna ekonom iskt-sam hälleliga p e r
spek tive t -  särskilt viktigt a tt lyfta fram  u tb y te t studen ter em ellan. D etta  
gäller inte främ st den i sig m ycket viktiga ” tåg lu ffa rverksam eh ten” (el. 
Y ES inom  E G ), u tan  det gäller i synnerhet system et m ed u tby tes/gästs tu 

d en te r (E R A SM U S).
V idare anser E levorgan isationen  i Sverige a tt e tt kraftigt u töka t u tbyte 

av stu d en te r inom  E uropa  i sig är viktigt fö r a tt skapa  en m otvik t till de 
sto ra  skaro r -  i alla fall i Sverige -  av studerande som åker till U SA  för att 
kunna stu d era  u tom lands.

E levorgan isationen  i Sverige vill, som  en konsekvens av ovanstående, 
h är k lart m arkera  v ik ten  av a tt s to ra  ansträngningar görs för a tt förm å den 
E uropeiska  gem enskapen  att ta  m ed även E F T A -anslu tna  nationers s tude
rande och ungdom ar i de olika u tb y tesverksam heterna . Som  ungdom s- och 
studerandeorgan isa tion  ser vi g ivetv is d e tta  främ st u r ungdom ars ögon. Vi 
vill in te a tt de svenska ungdom arna skall gå m iste om de enorm a m öjlighe
te r  som  erb juds genom  att t. ex. studera  i Paris, sam tidigt som  deras 
danska vänner i det närm aste  kan välja a tt studera  var de vill i hela 
västvärlden! Vi vill dock  m arkera  att vi även  ser e tt sam hällsekonom iskt 
perspek tiv  på u tby tesv erk sam h eten . F räm st C O M ET T , m en även E R A S
M U S, kom m er a tt få betydelse fö r kunskapsrealkap ita lu tvecklingen  i de 
nationer som  deltager i p ro jek ten .

E levorganisationen  i Sverige anser också  a tt det ä r  viktigt a tt hö ja  de 
allm änna sp råkkunskaperna  b land m edborgarna. I exem pelvis Sverige kan 
det s to ra  flerta le t av de som  genom gått v å r g rundskoleutb ildning ta la  en 
relativ t b ra  engelska. S p råkkunskaperna  i ty ska , franska  och spanska 
ligger därem ot på  en alltför låg nivå. Vi tro r a tt en ökad in tegration  och 
u tby tesverksam het m ed den E u ropeiska  gem enskapen kan påverka  detta.

E levorganisationen  i Sverige vill lyfta fram  a tt ju s t de no rd iska länderna 
gem ensam t gör en fram stö t för a tt få m ed de E F T A -anslu tna  länderna i 
E G :s ungdom s- och studerandeu tby tesverksam het -  det no rd iska p e r
spek tivet behövs i E G !
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A vslutningsvis hoppas vi a tt en m öjlighet till ett u tby te  m ellan ungdom ar 
och s tuden te r inte bara  stannar på E G -nivå, även om ju s t de projekt vi här 
behand la r ä r  E G :s egna. F ö r a tt y tterligare  vidga försöken med u tb y tes
verksam het an se r vi a tt N ord iska  råde t bö r rekom m endera  N ord iska m i
n is terrådet a tt se över om frågan om utbildnings- och prak tikan tsam arbete  
kan ske på y tterligare  b redare  basis i E u roparådets regi. Vi tro r nämligen 
på den s. k. E uropatanken  och vi hoppas att u tveck landet av den i sig så 
betydelsefulla E u ropeiska  gem enskapen  inte kom m er a tt skapa nya grän 
ser och nya h inder för de eu ropeiska  folken att m ötas. En u tb y tesv erk sam 
het inom de till E uroparåde t anslu tna  s ta te rna  skulle också på sikt kunna 
utvecklas till ett u tby te  av stu d en te r och forskare  m ellan öst och väst -  ett 
bidrag till fred och avspänning i den delade kon tin ten ten  E uropa!

Med stöd av det vi ovan anfört kan E levorgan isationen  i Sverige tillsty r
ka det i förslaget fram förda y rkande t, sam tidigt som vi hoppas att N o rd is
ka rådet b eak ta r de övriga synpunk te r och förslag som vi här fram fört.

S tockholm  i augusti 1988

F ör E levorganisationen  i Sverige

M ats A ndersson  
Förbundsstyrelseledam ot

Sveriges förenade studentkårer:

SF S  u tgångspunkter
SFS ser m ycket positiv t på a tt in ternationalisering  av den högre u tb ild 

ningen nu uppm ärksam m as i så hög grad och att N ord iska  rådet engagerar 
sig i d essa  frågor. Ä ven i dagens debatt uppfa ttas dock  ofta in ternationali
sering som  ett tillägg och  inte som  en in tegrerad  del av grundutbildningens 
undervisning inom  högskolan — har m an tid och ekonom iska resu rse r 
o rdnar m an en s tud ieresa  eller sk ickar några en stak a  studerande u tom 
lands. Det ä r  i sam m anhanget viktigt a tt kom m a ihåg att in ternationalise
ring ingår i m ålen för den högre u tb ildningen. H ögskolelagens andra p ara 
g raf k largör a tt en m ålsättn ing fö r den högre utbildningen är att främ ja 
" fö rs tåe lse  för and ra  länder och in ternationella  fö rhållanden” .

SFS m enar a tt e tt övergripande syfte m ed in ternationalisering  m åste 
vara  att s tuderande , lärare och fo rskare  ser sig själva och sitt land ur ett 
stö rre  perspektiv  och får en beredskap  a tt sä tta  nationella förhållanden och 
äm nesspecifika kunskaper i e tt g lobalt sam m anhang.

Studen t- och p ra k tikan tu tby te
Det ä r  idag en m ycket liten andel av de högsko lestuderande som  får en 

m öjlighet a tt studera  i annat land. SFS a rb e ta r för e tt u tveck lat utbildnings-



24

och p rak tikan tu tby te . F ö r a tt uppnå de tta  krävs inte bara  a tt Sverige får 
delta  i o lika bi- och m ultilaterala u tby tesp rogram  utan  vi m åste också , på 
e tt b ä ttre  sä tt, ta  em ot u tländska studerande och p rak tikan te r i vårt eget 
land. H ögskolor, un iversite t och stu d en tk å re r m åste få re su rse r för en 
bättre  inform ations- och m ottagningsverksam het. V idare m åste svenska 
företag  ställa p rak tikp la tser till förfogande. En översyn  bör också göras av 
de regler som  gäller för a tt erhålla  arbets- och uppehållstillstånd för p rak ti
kan ter och gäststuderande.

EG:s satsn ingar
SFS anser tillsam m ans m ed de neu tra la  och västeu ropeiska  ländernas 

studen to rgan isa tioner a tt E G -program m en bör öppnas för även icke- 
E G -anslu tna länder. SFS m enar a tt d e t ä r  fel a tt avgränsa vetenskaplig t 
sam arbete  och u tby te  på  det sätt som  EG  gör. D et är vidare viktigt a tt 
u tveck la  u tby te t med andra länder; m ed Ö steu ropa och tredje världen. 
SFS an se r det olyckligt a tt det svenska  u tby te t idag är så  helt dom inerat av 
u tby te  m ed U SA  och S torbritannien .

SFS ä r tveksam  till en alltför långtgående harm onisering av u tbildning
en. U tgångspunkten  för hu r vi p lanerar vår utbildning m åste vara  att 
g aran te ra  a tt u tb ildningen har så  god kvalitet och ligger på så hög ve ten 
skaplig nivå som  möjligt. D etta  b e tyder inte a tt vi inte har en hel del att lära 
av and ra  länder. E xem pelvis ä r  den svenska grundutbildningen m ycket 
ko rt i förhållande till hur det ser ut i våra  no rd iska grannländer.

Å tgärder
Vi har inget a tt invända m ot de å tgärder som  näm ns i förslaget. Vi vill 

dock påpeka att den analys som  föreslås i m edlem sförslaget borde ha 
g jorts redan  när EG  fa ttade  beslu t om E R A SM U S och C O M ETT. SFS vill 
också fram föra behovet av a tt N o rd iska  råde t k o ncen tre ra r sig på a tt först 
och främ st se till a tt det no rd iska u tby tesprogram m et N O R D P L U S kom 
m er att fungera. I d e t a rb e te t å te rs tå r m ycket a tt göra. SFS hoppas också 
a tt de studerande få r en m öjlighet a tt deltaga i de tta  arbete .

Stockholm  den 2 augusti 1988

C harlotte Svensson  
Ordförande

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1988
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B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget

Den rådgivende komité for allmennkulturell virksomhet (RKK):

D en rådgivende kom ité  fo r allm ennkulturell v irksom het har på  sitt m øte 
den 27. mai 1988 d isku te rt m edlem sforslaget A 835/k om  oppre tte lsen  av et 
nordisk  o v e rse tte lsessen te r i V asa, m edlem sforslaget A  841/k om en nor
disk stipendordning  fo r sk jønn litte ræ r overse tting  og m edlem sforslaget 
A 834/k om opp re tte lsen  av e t barneboksin stitu tt for de sm å sp råkom råde
ne.

Økt k jennskap til nord isk  litte ra tu r i e t annet nord isk  land er en viktig del 
av det nordiske fellesskapet. R K K  er av den oppfatn ing at økte bevilg- 
n inger til overse tte lse  av nord isk  litte ra tu r e r  å  fo retrekke fram for op p re t
telse av en ny nord isk  institusjon.

H va angår stipendordning  for ov e rse tte re  av nord isk  litte ra tu r, e r det 
viktig å  kunne arbeide i et faglig miljø rund t om  i de nordiske land. S tipend
ordning fo r o v erse tte re  kan også u ten  tvil b id ra  til styrking av k jennskapen 
til nordisk  litte ra tu r i overse tte lse .

En av de v ik tigste oppgavene i nord isk  sam arbeid  e r  styrk ing av de sm å 
språkom rådene i N orden . S pråket e r  g runnlaget fo r fo lkenes iden tite t. 
L itte ra tu r på de berø rte  språkene e r nødvendig  for å bevare dem  og det må 
arbeides for å re tte  på ” den alvorlige situation , som  de sm å sprogom råder 
befinder sig i”  (A 834/k: 1).

R K K  e r derim ot av den overbevisn ing  at et barneboksin stitu tt for de 
sm å språkom rådene ikke b id rar til løsning på  denne ” alvorlige situa tion” .

K øbenh avn , den 17. august 1988

P ekka G ronow  
Leder for RKK
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N abolandslitte ra tu rkom m ittén  ä r enig m ed förslagsställarna om  a tt ar- 
bets- och stipendiem öjligheterna fö r ö v ersä tta re  av nord isk  skön litte ra tu r 
väsentlig t kunde fö rb ä ttra s  genom  s tö rre  och flera  resestipendier.

N abo landslitte ra tu rkom m ittén  vill in te i d e tta  skede ta  ställning till beho
vet av  e tt even tue llt nord isk t ö v ersä tta rcen tru m . Enligt vår åsik t b ö r m an 
först u tred a  om  det är ekonom isk t förnuftigt a tt sa tsa  på  a tt skapa en ny 
institu tion  m ed avsevärda  årliga u tg ifter eller om  det vore m era fruk tbart 
a tt o rden tlig t u töka  de nuvarande översä tta rstipend ierna . D et nu rådande 
stödet fö r översä ttn ing  av g rann landslitte ra tu r har v isat sig vara  alltför litet 
och kunde lä tt u tökas u tan  några by råk ra tisk a  m erkostnader, eftersom  det 
redan  ex is te ra r e tt väl fungerande fördelningsorgan.

N är d e t gäller de sm å sp råkom rådena har vår erfarenhet v isat a tt den 
avgörande flaskhalsen  är b risten  på  e tt tillräckligt p roduk tionsstöd , som  
kunde m edverka  till a tt b öckerna  inom  de sm å sp råkom rådena (F äröarna , 
G rönland och det sam iska om rådet) verkligen kunde kom m a ut.

Vi fö rhåller oss positiva till en fö rbättring  av de skön litte rära  öve rsä tta r
nas arbetsv illko r, m en an se r a tt fo rm erna  fö r en ny nord isk  stipend ieord 
ning ännu  b ö r u tredas, så  a tt de ökade ekonom iska satsn ingarna gör 
m axim al ny tta .

K öpenham n den 1 ju li 1988

F ö r N abo landslitte ra tu rkom m ittén

Jon E ldar Einejord  
Ordförande

Nabolandslitteraturkommittén:

Nordiska språk- och informationscentret1:

N ord iska  språk- och in fo rm ationscen tre t an ser a tt den  föreslagna stipen
d ieordningen fö r skön litte rä ra  ö v ersä tta re  kom m er a tt stim ulera ö v e rsä tt
ningen av nordisk  litte ra tu r. M ed hjälp av  den nya stipendieordningen 
kunde m an öka  an ta le t ö v e rsa tta  skön litte rära  verk , höja översä ttn ingar
nas kvalitet sam t bereda  ö v e rsä tta rn a  m öjlighet a tt finansiera  stud iereso r, 
fack litte ra tu r, e tc . C en tre t poäng te ra r a tt m an vid stipendieutdelningen 
borde p rio rite ra  översä ttn ingar från  finska, is ländska, sam iska, färö iska 
och g rön ländska, e ftersom  skön litte ra tu r p å  d essa  språk  inte ä r  speciellt 
känd i övriga N orden . F ö r a tt i allm änhet öka in tresse t fö r nord isk  litte ra 
tu r borde m an undersöka  m öjligheterna a tt göra  litte ra tu ren  på  and ra

1 Y ttrandet a vser m ed lem sfo rs la g en  A 835/k o m  g rundande av  e tt nord isk t ö versä t
ta rcen trum  i Vasa och A  841lk om  en nord isk stipend ieordn ing  fö r  skön litterär
ö versä ttn ing .
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nord iska sp råk  m era likställd  m ed litte ra tu ren  på  det egna sp råke t, speci
ellt i sko lundervisningen.

N ord iska  språk- och  in fo rm ationscen tre t an se r a tt e tt ö v ersä tta rcen t- 
rum , lokaliserat till V asa kunde v ara  e tt läm pligt kom plem ent till den 
översä tta r- och  to lkutb ildning som  V asa högskola erb juder. En stö rre  
grupp ö v ersä tta re  sam lade vid e tt cen te r får stim ulans från  varandra  via 
dagliga kon tak ter. C en tre t k o n sta te ra r ändå  a tt öv e rsä tta rn a  behöver även 
en levande k on tak t m ed sina a rbe tssp råk . D et är svårt fö r en översä tta re  
som  ö v e rsä tte r  från  is ländska  till d anska  a tt ha levande k o n tak te r m ed sina 
arbe tssp råk  i F in land. En bilateral re levan t språkm iljö  to rde i de tta  sam 
m anhang vara  gynnsam m are . M ed hänvisning till d e tta  bo rde  m an närm are 
undersöka hur de i m edlem sförslaget om näm nda ö v e rsä tta rcen tra  i T y sk 
land, F rankrike  osv . g a ran te ra r de levande sp råkkon tak te rna . D ärtill bo r
de m an kartlägga m öjligheterna a tt p lacera  m indre ö v e rsä tta ren h e te r vid 
redan ex isterande nord iska institu tioner m ed re levan t tekn isk  u trustn ing  i 
de om råden där det ta las finska, isländska, sam iska, g rön ländska och 
färöiska.

H elsingfors den 12 augusti 1988

Lars N yström  M arja-Liisa Karppinen
Ordförande i styrelsen för N ordiska D irektör för N ordiska språk- och informa- 

språk- och inform ationscentret tionscentret

Nordisk språksekretariat:
 S p råk sek re ta ria te t s tiller seg skep tisk  til forslaget om  å oppre tte

et perm anen t no rd isk  o v erse tte rsen tru m . E tte r  S p råksek re ta ria te ts  mening 
vil det væ re bedre m ed en fleksibel ordning der en u tn y tte r eksisterende 
nordiske ku ltu rsen tre r som  H anaholm en, V oksenåsen , Schæ ffergården, 
H ässelby slo tt og N ordens H us. D isse institu tsjonene kan tilby bolig og 
arbeidsrom  slik at en gruppe ov erse tte re  kan opholde seg der sam tidig og 
arbeide m ed felles p ro s jek te r. D e h a r også b ib lio tek , nødvendig  teknisk  
u ts ty r osv . V ed å  u tny tte  de no rd iske ku ltu rsen trene  oppnår en den store  
fo rdelen  det e r  for ov e rse tte rn e  å kom m e til det aktuelle språklige og 
kulturelle m iljøet. Sam tidig vil en slik o rdning væ re billigere enn å oppre tte  
en ny nordisk  institusjon .

F o r øvrig m ener S p råk sek re ta ria te t a t det bø r legges avgjørende vek t på 
hva ove rse tte rn e  selv m ener om  denne saken.

Allan K arker 
Form ann

Ståle L øland  
Sekretariatssjef

O slo , 23. juni 1988
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N ord iska  akadem ikerrådet fö rhåller sig positiv t till tanken  på  a tt fö rb ä tt
ra  arbetsv illkoren  fö r öv e rsä tta re  av nord isk  skön litte ra tu r. Ö versättn ing  
ä r e tt k rävande jo b b  som  in te  alltid  avlönas till s itt fulla värde.

D ärem ot an se r vi a tt N o rd iska  m in is terrådet b ö r u tred a  om  d e t är m est 
ändam ålsenlig t a tt skapa en helt ny stipendieordn ing , eller om  m an kunde 
u tveckla  den verksam het som  redan  sker inom  ram en för den  nord iska 
” nabo landslitte ra tu rkom m ittén ’ ’.

L ikaså  stä ller vi oss något tveksam m a till tanken  p å  e tt no rd isk t översät- 
ta rcen trum , en  ny nord isk  institu tion  m ed nya  b y råk ra tiska  kostnader.

N ord iska  akadem ikçrrådet an se r a tt N o rd iska  m in is terrådet noga bör 
u treda  hur de m edel som  sa tsas på  översä ttn ingar av nord isk  skön litte ra tu r 
kan ge m axim al utdeln ing fö r det nord iska  sam arbetet.

H elsingfors den 24 augusti 1988

M ona H em m er 
Generalsekreterare

Nordiska akademikerrådet1:

Nordiska författarrådet:

N ord iska  fö rfa tta rråd e t se r gärna a tt sam arbe te t m ellan nord iska  fö rfat
tare  och ö v ersä tta re  kunde in tensifieres och u tvidgas. Inom  ram en för 
redan  ex is terande nord iska  institu tioner borde d e t vare  m öjligt a tt -  m ed 
hjälp av tilläggsanslag -  o rdna  kortare  gem ensam m a sem inarier fö r fö rfat
tare  och ö v ersä tta re .

D et skulle säkert vara  nyttig t m ed m era anslag  fö r den nord iska ö v e rsä tt
nings verksam heten . Läm pligen kunde m an kanalisera  ökade anslag  d irek t 
till den s .k .  N abo landslitte ra tu rstø ttekom m ittén , v ilket inte skulle k räva 
något n y tt no rd isk t organ e ller ex tra  u tg ifter fö r adm inistration .

M ed ovannäm nda reserv a tio n er s töder vi gärna tanken  på  en ny eller 
utv idgad nord isk  stipendieordning  fö r översä ttn ing  av ny , yngre nordisk  
skönlitteratur.

K öpenham n den 13 ju n i 1988

N ord isk  F o rfa tte rråd  

H ans H ansen

1 Y ttrandet avser m ed lem sfö rs la g en  A  835lk om  g ru ndande t av  e tt nord isk t översä t-
ta rcen trum  i V asa och A 8411k om  en nord isk  s tipend ieordn ing  fö r  skön litterär
ö versä ttn ing .
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Kulturministeriet:

E tab lering  a f  e t o v e rsæ tte lsescen te r i N o rden  m ed tilhørende stipendie
ordning er en a f de fo ransta ltn inger, som  kan overvejes fo r at gavne bogens 
situation.

V irksom heden  i e t even tue lt c en te r bø r im idlertid ikke kun om fatte 
in ter-nord iske o v ersæ tte lse r, m en også oversæ tte lse  fra  nord iske til andre, 
heru n d er eu ropæ iske sprog. D ette  vil kunne b idrage til e t bed re  kendskab  
til nord isk  litte ra tu r i lande uden fo r N orden .

D er vil væ re adskillige sted er i N o rden , som  vil væ re egnede til at huse et 
even tue lt o v e rsæ tte lse scen te r og det vil derfo r væ re p ræ m atu rt a llerede nu 
at opprio rite re  V asa.

M ed baggrund i den  i 1988 vedtagne nord iske kulturhandlingsp lan  er der 
pr. 1 ja n u a r  1989 n ed sa t en  nord isk  litte ra tu r- og b ib lio tekskom ite , som  
b l.a . skal undersøge og rådgive på  d e t no rd iske bogom råde som  helhed. 
Forsøget om  en etab lering  a f et o versæ tte lses- og en stipendieordning bør 
indgå i kom iteens undersøgelses- og prio riteringsarbejde.

K øbenhavn , den 6. ja n u a r  1989

P .m .v .

E. b.

L asse  L indhard  
Fuldmægtig

Den Danske Forlæggerforening har i skrivelse den 30 augusti 1988förk la
rat sig stöd ja  m edlem sforslaget.

Da n ma r k

Dansk Forfatterforening:'

O versæ tterg ruppen  kan fuldt ud tilslu tte  sig de synspunk ter, d e r er 
frem sat i skrivelse a f  13. ju n i 1988 fra D ansk  F orfa tterfo ren ings form and 
H ans H ansen  til N ord isk  R åds P ræ sidium  i S tockholm , a t det ikke er 
tils træ kkelig t m ed de allerede eksiste rende  3 - 6  m åneders rejsestipend ier, 
m en at der er e t stigende behov fo r flere både rejse- og arbe jd sstipend ie r til 
o versæ tte re  inden fo r de nord iske lande og ikke m indst, hvor det d re je r sig 
om  m inorite tssprog . L igeledes stiller m an sig tv iv lende o ver for tanken  om 
endnu en nord isk , økonom isk-tyngende institu tion .

1 Y ttrandet avser m ed lem sfo rs la g en  A  835/k o m g ru n d a n d e  av  e tt  nord isk t ö versä t
ta rcen trum  i V asa och  A  8 4 llk  om  en nord isk stipend ieordn ing  fö r  skön litterär
ö versä ttn ing .
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Til gengæld vil jeg  gerne slå til lyd fo r nogle flere konferencer, afholdt i 
nord iske lande m en ib landet andre sprog, således at berøringsfladerne, 
erfaringsgrundlaget og kulturform idlingen og -fo rståelsen  b liver g jort b re 
dere  på læ ngere sigt, m en stadig cen tre re t om  og m ed udgangspunkt i 
sam tlige no rd iske sprog.

P å den nord iske o v ersæ tte rkon ference  i H elsingfors i dagene 13. —15. 
ok to b er om kring o v ersæ tte res  træ ngte økonom i i forhold til d eres  arbe jd s
indsats var det glædeligt at blive o rien te re t om  fæ røske og sam iske forhold , 
m en det var sørgm odigt at k o n sta te re , at de ikke selv havde kunnet sende 
rep ræ sen tan te r form entlig  a f  økonom iske grunde. Island var fy ldetgørende 
rep ræ sen te re t. Ingen ta lte  om  G rønland .

D et kan uden overd rive lse  ko n sta te re s , a t det b liver m ere og m ere 
påtræ ngende m ed flere legater til både fo rfa ttere  og o versæ tte re , og til at 
en o v e rsæ tte r kan arbejde sam m en m ed sin forfatter.

Til foreløbig orien tering  kan d e t næ vnes, at jeg  netop  e r tilbage fra en 
rejse  til un iversite te t i F a irbanks A laska, h v o r e t ny istandsat og -indrette t 
o v ersæ tte r-fo rfa tte rhus, The N ord ic  H ouse som  Fairbanks har døb t de t, er 
til rådighed fra  ja n u a r  1989. E n kulturel sam arbejdsafta le  b liver snart 
undersk reve t m ellem  un iversite te t og D ansk F orfa tterforen ing , m en den 
dæ kker hele A laska og sam tlige nord iske lande. M an e r m eget in teressere t 
i e t tæ tk n y tte t sam arbejde, også m ed D ansk K unstnerråd  og D ansk F ilm in
stitut.

D et hum anistiske faku lte t rum m er 18 in s titu tte r fo r bl. a. frem m ede 
sprog, hv o r der underv ises i dansk  sprog, nord isk  litte ra tu r og ku ltu r a f  den 
danske lek to r, og i oversæ tte lse  fra de fire andre hovedsprog ; for jo u rna li
stik , h isto rie , an tropologi, sociologi; d e t rum m er kunstakadem iet, m. m. I 
A laska ta les engelsk , m en d e r findes 21 indfødte sprog.

D er var en  konference på  E skim ologisk Institu t i K øbenhavn  fra  1 7 .-2 0 . 
ok to b er m ed flere d e ltag e rt fra  un iversite te t i F a irbanks. M ichael K rauss 
havde m øde m ed H ans H ansen  og undertegnede. Foruden  den allerede 
eksisterende sam arbejdsafta le  m ellem  K øbenhavns og F airbanks un iversi
te t, u n dersk reve t i 1986, b liver d e r form entlig  indgået endnu  en aftale 
m ellem  d isse to  u n iversite te r og M cG ill-universitetet i C anada.

H ans H ansen  h a r en om tale a f  T he N ord ic  H ouse i ” F o rfa tte ren ” , 
august 1988/6, som  jeg  fø lger op m ed en m ere uddybende artikel i decem 
ber-num m eret a f  b ladet.

K øbenhavn, den 4. novem ber 1988

M ona M oltke
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F i n l a n d  

Informationscentralen för Finlands litteratur:1

In fo rm ationscen tra len  fö r F in lands litte ra tu r vill in ledningsvis u ttrycka  
sin glädje över att N o rd iska  råde t genom  d essa  tv å  m edlem sförslag, u tsän 
da för u tlå tande hos F in ska  litte ra tu rsä llskape t och andra  berö rda  organi
sa tioner och in s titu tioner, har b e to n a t v ik ten  av att fö rb ä ttra  öv ersä tta rn as 
situation  i N orden , i syfte a tt y tterligare s tärka  översättn ings verksam heten  
m ellan de nord iska  länderna.

E fter a tt ha tagit del av m edlem sforslagen och  bekan ta t sig m ed u tlå tan 
den från  de fin ländska  ö versä tta r- och fö rfa ttaro rgan isa tionerna , sam t m ed 
beaktande av en dryg t tio  å r  lång verk sam het för spridning av fin ländsk 
litte ra tu r u tom lands, vill In fo rm ationscen tra len  fö r F in lands litte ra tu r 
fram föra följande:

1. B eträffande förslaget om  e tt no rd isk t ö v e rsä tta rcen trum  i V asa vill vi 
m ed stöd av v åra  e rfa ren h e te r i likhet m ed F inlands översä tta r- och  to lk 
förbund be to n a  v ik ten  av  rörlighet över g ränserna , m ed de m öjligheter till 
kon tak te r och m aterialanskaffning o sv ., som  en dylik rörlighet innebär. 
In fo rm ationscen tra len  har u nder årens lopp m ed m edel beviljade från  
underv isn ingsm in isterie t a rrangera t e tt s to rt an tal studie- och a rb e tsreso r 
för öv e rsä tta re  i o lika länder (an ta le t p rofessionella  ö versä tta re  ä r  idag 
120). Ö versä tta rnas reak tio n er och de uppnådda resu lta ten  pekar entydigt 
på v ik ten  av a tt även  i fo rtsättn ingen  p rio rite ra  d e tta  slag av s tödverksam 
het. E tt n y tt fast översä tta rcen tru m  skulle inte tillfredsställa  de tta  enligt 
vår m ening cen tra la  behov hos ö v ersä tta rna . E ftersom  d e t ex is te ra r funge
rande m etoder fö r u tbildning och nyrekry tering  av ö v ersä tta re  fö reslå r vi, 
a tt m an u tv idgar och  fö rb ä ttra r den verksam het som  redan  finns. D etta  
skulle även innebära  en inbesparing  av kostnader.

2. B eträffande en ny nord isk  stipendieordning  vill vi be tona  betydelsen  
av den redan  ex isterande ” N abo lan d slitte ra tu rstø tteo rd n in g en ”  sam t N o r
d iska råd e ts  litte ra tu rp ris , som  var på  sitt sä tt u tm ärk t väl främ jar de 
nord iska  böckernas förm edling ö v er g ränserna . Vid olika expertm öten  har 
m an fäst uppm ärksam he t vid v issa b ris te r hos de ovannäm nda system en. 
M an har dels y rk a t på  ökade anslag , dels frågat sig om  inte till exem pel 
fack litte ra tu ren  och  d ram alitte ra tu ren  kunde ink luderas b land de u nder
stödda pro jek ten . M an har även  efterlyst s tö rre  re su rse r och fler initiativ 
för en m arknadsföring , inte b ara  av  den prisbelönade boken , u tan  också  av 
övriga kand idater.

Vi u n d ers tö d er d essa  sy npunk te r, m en vill sam tidigt fram hålla, a tt inget 
nord isk t system  fungerar m ekanisk t och au tom atisk t, bakom  det behövs 
e tt s to rt m ått av in itia tiv rikedom  och  p lanering, även  på  det nationella 
p lanet.

' Yttrandet a vser m ed lem sfö rs la g en  A  835lk om  e tt  nord iskt översä tta rcen tru m  i
Vasa och  A  8 4 Ilk  om  en nord isk stipend ieordn ing  fö r  sk ön litterär ö versä ttn ing .
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E tt fö rstä rkande  av ex isterande no rd iska  stödordn ingar ser vi som  desto  
m er m otivera t, som  m an i F in land  lägger den s tö rsta  v ik t vid de no rd iska 
översä ttn ingarnas betydelse  som  en  kanal u t till E uropa.

H elsingfors den 26 sep tem ber 1988

Info rm ationscen tra len  fö r F in lands litte ra tu r

E sko Häkli 
Ordförande

M arja-Leena Rautalin  
Generalsekreterare

Finlands översättar- och tolkförbund1, 2:

Finlands öv ersä tta r- och to lk fö rbund  no te ra r m ed tillfredsställe lse , a tt 
m an inom  N o rd isk a  råde t vill b id ra  till a tt b ekan tgöra  litte ra tu r skriven på  
nord iska  sp råk  och därigenom  stöda  även  öv ersä tta ren s arbete  som  in tar 
en nyckelro ll i sam m anhanget. D etta  ä r  y tte rs t viktigt i dagens förlagspoli- 
tiska  situa tion , där d e t kom m ersiella  try ck e t h o ta r m öjligheterna a tt publi
ce ra  fram för allt ö v e rsa tt kvalite tslitte ra tu r.

Ö versättn ing  av sk ö n litte ra tu r ä r  skapande och  k rävande verksam het, 
som  i allm änhet in te  g a ran te ra r ens b asu tkom st fö r u tövaren . Sam hällets 
och institu tionernas stöd  ä r således nödvändigt.

Ö v ersä tta ren  av skön litte ra tu r a rb e ta r hem m a och  m åste  själva bekosta  
både sin u trustn ing  (t. ex. tex tbehand lingsu trustn ing  som  num era  b lir allt
m er nödvändig) och  sin sociala trygghet. P å egen bekostnad  m åste  hon 
också  upprä tthå lla  sina sp råkkunskaper och  kunskapen  om  ku ltu rerna  
inom  de om råden  där hennes a rb e tssp råk  ta las sam t finansiera  fak ta insam 
ling både i hem landet och  u tom lands fö r varje uppdrag.

I en del länder som  t. ex . F ö rbundsrepub liken  T yskland  och F rankrike 
har m an velat ge stöd  å t ö v e rsä tta rn a  genom  att up p rä tta  perm anen ta  
öv e rsä tta rcen tra , där ö v e rsä tta rn a  kan  a rbe ta  v issa perioder. E rfa renhe
te rn a  ä r m estadels positiva, m en  p rob lem et fö r t. ex. S trålen  i V ästtysk land  
är a tt den fö r en u tländsk  öv ersä tta re  ligger så  avsides från  alla in sp ireran
de k u ltu rcen tra , som  är så  v ik tiga fö r faktainsam lingen och  personliga 
kon tak ter.

F örslagen  som  nu väck ts vid N ord iska  råde t sy ftar till a tt fö rbättra  
a rbetsm öjligheterna fö r no rd iska  ö v ersä tta re  och  u n d erlä tta  kon tak terna  
dem  em ellan. Sam tidigt som  F Ö T F  s töder d essa  strävanden , vill fö rbundet 
läm na följande synpunk ter p å  förslagen:

1. M edlem sförslag om  grundande av e tt no rd isk t översä tta rcen trum  i 
V asa.

1 Yttrandet översatt från finska.
2 Yttrandet avser medlemsförslagen A 835lk om grundandet av ett nordiskt översät
tarcentrum i Vasa och A 841lk om nordisk stipendieordning för skönlitterär över
sättning.
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Finlands ö versä tta r- och  to lkförbund  anser, a tt m an m ed hänsyn  till alla 
tillhörande synpunk ter b ö r noga överväga e tt så  om fattande p ro jek t som  
ett perm anen t ö v ersä tta rcen tru m .

Ifall N ord iska  råd e t e fter sina u tredn ingar kom m er fram  till a tt g rundan
de av ö v ersä tta rcen tru m  i något av de nord iska länderna vore önskvärt, 
m åste m an sam tidig t se till a tt p ro jek te t in te  i fram tiden kom m er a tt 
begränsa ö v e rsä tta rn as  individuella fö ru tsä ttn ingar fö r a rbete . F Ö T F  anser 
a tt den m est naturliga och ändam ålsenliga p laceringsorten  skulle vara 
någon av de no rd iska  huvudstadsreg ionerna , alltså  i F in land H elsingfors 
m ed om nejd. M ed sina b ib lio tek  och an d ra  in stitu tioner e rb juder huvud- 
stadsom rådet redan  idag alla  m öjligheter fö r anskaffning av inform ation.

M an m åste  dock  kom m a ihåg, a tt öv e rsä tta rn a  a rb e ta r fram för allt 
hem m a me'd sin egen u trustn ing  och  sitt eget b ibliotek. De finska ö v e rsä t
tarna  skulle knappast behöva  ö v e rsä tta rcen tru m ets  u trym m en m er än  för 
de sem inarier och  sam m ankom ster som  skulle arrangeras där oav se tt om 
cen trum et ligger i H elsingfors eller V asa. M ed andra  o rd  borde  m an 
kartlägga i vilken m ån ö v ersä tta rn a  i de and ra  no rd iska länderna skulle 
vara  b eredda  a tt s tanna  på  e tt och  sam m a ställe i F in land (eller i något 
annat av de no rd iska  länderna).

Om m an genom  d e t nord iska  sam arbe te t verkligen vill fö rb ä ttra  a rb e ts
förhållanden fö r de skön litte rä ra  ö v e rsä tta rn a , vore d e t m est effektiva och 
förm odligen även  d e t m est ekonom iska a lte rna tive t a tt u tveck la  e tt funge
rande stipend iesystem . G enom  d e t skulle s tödet fylla e tt verklig t behov.

2. M edlem sförslag om  en nord isk  stipendieordning  fö r skön litte rär ö v e r
sättning

Som  ovan k o n sta te ra ts  s tö d e r F inlands ö versä tta r- och to lkförbund  alla 
å tgärder som  fö rb ä ttra r  arbetsfö rhållanden  fö r de skön litte rära  ö v e rsä tta r
na. D et m est effek tiva och  ändam ålsenliga sä tte t ä r e tt fungerande stipen
d iesystem . D etta  skulle garan te ra  a tt y rkeskunniga översä tta re

-  kan k o n cen tre ra  sig p å  k rävande uppdrag ,
-  kan fö re ta  re so r fö r anskaffning av inform ation  och fak ta  fö r u ppd ra

get och
-  kan v istas regelbundet i k u ltu rom råde t d ä r det främ m ande sp råket av 

hennes arb e tssp råk  ta las fö r a tt u pp rä tthå lla  och  fö rb ä ttra  sina kunskaper.
Enligt fö rbundet kan  m an inte ställa v illkoret fö r rese- och arbetsstipen- 

dier, a tt de m åste  u tny ttjas  för a tt v istas p å  e tt och sam m a fö ru tbestäm da 
ställe som  alltid förb lir de t sam m a. G enom  stipend ier borde m an stöd ja  
ö versä tta ren  a tt a rb e ta  p å  e tt fö r henne m est ändam ålsenliga ställe, vilket i 
fö rsta  hand utgörs av hennes egna a rbe ts loka le r, i an d ra  hand b ö r m an ge 
stöd å t sådana  reso r både i hem landet och  u tom lands som  uppgiften k räver 
men som  en b art ö v e rsä tta ren  själv bestäm m er.

F Ö T F  fö reslår, a tt N o rd iska  råde t skulle u treda  översä ttn ingsbehovet 
av litte ra tu r skriven  p å  nord iska  sp råk  sam t vilka re su rse r de påtalade 
pro jek ten  skulle behöva. F ö rb u n d e t an ser a tt översä ttn ing  av  skön litte ra
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tu r och öv ersä tta rn a  skulle bäst bli be tjän ta  av en  sådan stipendieordning, 
varifrån översä ttn ingsstipend ie t skulle v illkorslöst rik tas till verkliga, i 
ansökan  p reciserade  behov.

H elsingfors den 11 augusti 1988

P å uppdrag  av 
F inlands ö versä tta r- och to lkförbund  rf.

Markku M annila
Ordförande för I:a sektionen av FÖTF 

(översättare av skönlitteratur)

Finlands författarförbund r. f .:1

Finlands fö rfa ttarfö rbund  se r gärna  a tt de skön litte rära  öv ersä tta rn as 
a rbetsm öjligheter fö rbättras.

Vi stä ller oss tveksam m a till g rundandet av en helt ny nord isk  institu tion  
för öve rsä tta re . D en årliga fasta  budgeten  kom m er a tt k räva  betydande 
sum m or, som  enligt vår m ening kunde ges d irek t som  arbets- och re sesti
pend ier till ö v ersä tta rna . De olika no rd iska ku ltu rcen tra  som  redan  finns 
kunde läm pligen fungera som  stipend ia tp la tser, u tan  a tt m an behövde 
skapa en  ny institu tion  i bara  e tt land.

D et skulle säkert v ara  nyttig t m ed m era anslag  fö r den nord iska översätt- 
n ingsverksam heten . L äm pligen kunde m an kanalisera  ökade anslag d irekt 
till den s. k. N abo landslitte ra tu rs tø ttekom m ittén , vilket inte skulle k räva 
något ny tt no rd isk t organ eller ex tra  u tg ifter fö r adm in istra tion .

M ed ovannäm nda re serva tioner s töder vi gärna tanken  på en ny eller 
utvidgad nordisk  stipendieordning fö r översä ttn ing  av ny, yngre nordisk 
skön litteratu r.

H elsingfors den 23 augusti 1988

P äivi L iedes  
V erksam hetsledare

Finlands svenska författareförening r. f.:

N är det gäller tanken  på  en nord isk  stipendieordning  fö r skön litte rär 
översä ttn ing  håller vi m ed fö rslagsställarna om  att det finns skäl a tt fö rb ä tt
ra  öv ersä tta rn as kon tak te r m ed fö rfa tta rna  och  m ed respek tive  översä tta r- 
land. De nuvarande nord iska  resestipend ierna  fö r fö rfattare  och ö v e rsä tta 

'  Yttrandet avser m ed lem sfö rs la g en  A  835lk om  g rundande t av  e tt nordiskt
översä tta rcen tru m  i V asa  och  A  841 Ik om  en nord isk stipend ieordn ing  fö r  skö n lit
terär ö versä ttn ing .
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re ä r  k lart o tillräckliga m ed hänsyn  till d e t behov som  föreligger. O ckså här 
kan m an em ellertid  fråga sig om  det ä r  ra tionellt a tt skapa en ny stö d o rd 
ning eller om  m an kunde u tv idga och fö rb ä ttra  den verksam het som  redan 
sker inom  ram en fö r den no rd iska  ” N ab o lan d slitte ra tu rstø ttek o m m ittén ” . 
D et skulle dock sam tidigt v ara  ny ttig t m ed flera  stipend ier fö r ku ltu rjour
nalister och litte ra tu rk ritiker, eftersom  det inte räck e r b ara  m ed nya och 
bättre  no rd iska  ö v e rsä ttn ingar av g rann landslitte ra tu ren  -  det ä r  m inst 
lika viktigt a tt öka inform ationen om  nord isk  skön litte ra tu r i original och i 
översättn ing  för a tt in tresse t fö r a tt läsa no rd isk  skön litte ra tu r skall u tökas 
och fördjupas.

H elsingfors den 10 augusti 1988

Finlands svenska  förfa ttarefö ren ing  rf

Ingem ar Svedberg  
Ordförande

M ette  Jensen  Sundho lm  
Sekreterare

I s l a n d  

Undervisningsministeriet (Menntamálaráðuneytið):1

U nderv isn ingsm in isterie t h ilser forslag velkom m en, som  har til hensigt 
at lette  arbejdet m ed ove rsæ tte lse r og bidrage til m ere ligestillede forhold 
b landt de no rd iske sp rogom råder m ed hensyn  til in troduk tion  a f litte ra tu r. 
M inisteriet e r p å  nuvæ rende tid spunk t ikke rede til a t tage stilling til på 
hvilken m åde, de tte  bedst gøres.

M inisteriet m inder om , at d e r a llerede nu findes stipend ier til uddeling 
for udgivelse a f  ove rsæ tte lse r a f  no rd isk  litte ra tu r.

R eykjavík , 28. ju li 1988

P. m. v.

Å rn i G unnarsson
Pórunn J. H a fstein

' Y ttrandet a vser m ed lem sfo rs la g en  A  835lk o m  g rundande av  e tt  nord isk t översä t-
tarcen trum  i Vasa och  A  841/k om  en nord isk stipend ieordn ing  fö r  skön litterär
ö versä ttn ing . Ö versa tt frå n  isländska .



Kultur- og vitenskapsdepartementet:

12

N o r g e

Departementet kan ikke uten videre støtte forslaget om opprettelse av et 
nordisk oversettersentrum . D et er tvilsom t om en særskilt nordisk institu
sjon for denne oppgaven vil få den tilsiktede effekt. Den vil dessuten bli 
kostnadskrevende. De m eget ulike problemer og behov som foreligger ved  
oversettelser til og fra samtlige nordiske språk, synes lite egnet for en 
sentralisert løsning.

O versettelse av nabolandslitteratur er imidlertid en viktig nordisk opp
gave og overveielser bør gjøres med sikte på gjennom egnede tiltak å bedre 
situasjonen for oversettere av skjønnlitteratur, jf. forslaget om en nordisk 
stipendordning.

O slo, 19. septem ber 1988

Etter fullmakt

O lav N yh a m a r  
Byråsjef

H ans Berg  
Førstekonsulent

Norsk kulturråd:1

N orsk kulturråd stiller seg positivt til forslag som kan bidra til at det 
leses mer nabolandslitteratur i Norden, og til at arbeids- og studieforholde
ne for oversettere bedres.

Etter søknad fra N orsk Oversetterforening bevilget rådet i 1984 midler 
til oppretting av et norsk oversettersentrum . D ette er blitt et aktivt sam
lingssted for oversetterne, som ofte sitter relativt isolert i sitt daglige 
arbeid.

At det nå foreslås et nordisk senter for oversettere, hvor man kan m øtes 
og arbeide sammen i et nordisk fellesskap, synes umiddelbart positivt. 
L ikevel vil rådet stille seg tvilende til behovet for opprettelse av en ny, 
nordisk institusjon. D et synes som man ville kunne få mer ut av de samme 
midlene dersom man i stedet for å satse på lengre opphold for fe m -se k s  
utvalgte oversettere, innkalte flere oversettere og forfattere til kortere kurs 
og seminarer. D isse burde kunne legges til allerede eksisterende nordiske

1 Yttrande a vser m ed lem sfö rs la g en  A  8351k o m  g ru n d a n d e t av  e tt nord isk t ö versä t
ta rcen trum  i V asa och  A  841/k om  en nord isk stipend ieordn ing  fö r  skön litterär
ö versä ttn ing .
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fe llesinstitusjoner. O gså flere no rd iske  reise- og a rbeidsstipend  ville kunne 
gi o v erse tte re  anledning til å  oppholde seg i lengre tid ved  in teressan te  
s tud iesteder i N o rd en , bl. a. i V asa.

N o rsk  k u ltu rråd  vil s tø tte  m edlem sforslagets tan k e r rund t and re  p ro 
sjek ter som  kan  b id ra  til a t vi i s tø rre  g rad  b lir oppm erksom m e p å  hva  som  
skjer på  litte ra tu rfe lte t i N o rden . Ø kte bevilgninger til N abo land litte ra tu r- 
kom iteens arbeid  vil væ re e tt viktig bidrag.

O slo, 19. sep tem ber 1988

H alvdan Skard
M ari Finess

Den norske forfatterforening har i skrivelse den 29 augusti 1988förk lara t 
sig stödja m edlem sförslaget.

S v e r i g e

Kommerskollegium:

K ollegiet tills ty rker även  förslaget om  en  nord isk  stipendieordn ing . I 
Sverige finns, i m o tsa ts till vad  fö rhållandet ä r  exem pelvis i F in land, 
y tte rs t få  ö v e rsä tta re  som  är anstä llda  hos m yndigheter och  organ isationer. 
E n frilan söversä tta re  i Sverige h a r k n ap p ast m öjlighet a tt p å  egen b ek o st
nad v istas någon längre tid i e tt anna t land. K ollegiet an ser därfö r a tt de 
föreslagna stipend ierna  b ö r kunna u tdelas även  till fack tex töversä tta re  
som  arb e ta r på  frilansbasis .

S tockholm  den 11 augusti 1988

Enligt kom m erskollegiets beslu t 

E va-K ristina Ohlson

Föreningen auktoriserade translatorer (FAT):1

N ord iska  råd e ts  presid ium  h a r b e re tt Fö ren ingen  A uk to riserade  T ran s
la tø re r F A T  tillfälle a tt y ttra  sig ö v e r b åda  d essa  förlag. FA T  vill gärna 
använda m öjligheten a tt fram föra  några synpunk ter på  förslagen.

FA T  ä r en sam m anslutn ing av öv e rsä tta re  som  efte r noggrann prövning

1 Y ttrandet a vser m ed lem sfo rs la g en  A  835/k om  g ru n d a n d e t av  e tt nord iskt
översä tta rcen tru m  i Vasa och  A  841 Ik om  en nord isk stipend ieordn ing  fö r  skö n lit
terär ö versä ttn ing .
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av den språkliga kom petensen  och av den  allm änna läm pligheten erhållit 
kom m erskollegium s auk to risa tion  som  transla to re r. T ransla to re rna  a rb e
ta r  huvudsakligen m ed fack tex töversä ttn ingar, främ st m ed tex te r som  
skall ha ju rid isk  giltighet. D et h än d er naturligtvis också  att tran sla to re r 
sysslar m ed sk ön litte rä r översä ttn ing , m en d e tta  är m era undantag  än 
regel.

Ä ven om  tran sla to re rn a  y rkesm ässig t ä r in rik tade på  en  annan  typ  av 
tex tm ateria l än de skön litte rä ra  öv e rsä tta rn a  ä r  vi synnerligen m edvetna 
om behovet av å tgärder som  kan höja kvalite ten  i översä ttn ingsverksam he- 
ten , fö rb ä ttra  både den in ternord iska  språk fö rståe lsen  allm änt och öka 
in tresse t fö r litte ra tu ren  på an d ra  no rd iska  sp råk  -  dock  inte en d ast för 
skön litte ra tu ren .

Vi har v idare sedan  lång tid tillbaka m edverkat i o lika översä tta rsem ina- 
rier och  varit involverade i a rb e te t fö r a tt få till stånd  översätta ru tb ildn ing  
på högskolenivå här i Sverige. N u finns ju  också  sedan den 1 ju li 1986 ett 
särsk ilt tolk- och öv ersä tta rin s titu t, knu te t till S tockholm s un iversite t.

M ot denna bakgrund to rde  vår principiella  inställning fram gå ganska 
klart:
-  rä tt u tveck lad  kom m er helt säk ert tanken  på  e tt ö v e rsä tta rcen trum  i

V asa a tt vara  till s to r ny tta  fö r nord iska ö v e rsä tta re , sam t
-  en  stipendieordning  a tt skapa  bä ttre  ekonom iska m öjligheter för över

sä tta re  m ellan de nord iska  språken .

D et kan  enligt vår uppfattn ing dock vara  angeläget a tt något närm are 
u treda  den bästa  form en fö r det p lanerade  cen trum et i V asa.

Om m an stannar fö r p lanen a tt t. ex. låta en författare  och hans/hennes 
ö v ersä tta re  till de and ra  nord iska  språken  sam arbeta  som  stipend ia ter på 
de tta  ö v ersä tta rcen tru m  bö r dock  garan tier ges ö v ersä tta rn a  i fråga att de 
översä ttn ingar de a rb e ta r m ed fak tisk t också  an tas av något förlag. D et är 
en u tm ärk t sak om  en ö v ersä tta re  få r a rbe ta  m ed stöd av e tt stipendium  
som  ger fri bostad  och  arbe tsrum  sam t v issa arb e tsred sk ap , m en om  inget 
kon trak t finns på  a tt hans översä ttn ing  skall an tas och betalas av e tt förlag, 
kan stipendiet bli e tt fö rlustbringande företag  fö r översä tta ren . D et m åste 
m. a. o. finnas en  sam ordning även inom  den nord iska förlagsvärlden för 
a tt system et skall ge ön sk a t resu lta t.

Om översä tta rcen tru m et p laneras m ed en relativ t högavlönad fö restån 
dare och m ed adm in istra tiv  personal sam t m ed ” g ästhem spersona l”  blir 
driften  av cen trum et ganska dyrbar. M an skulle då  åtm instone önska  att 
verksam heten  på  d e tta  cen trum  kan breddas och  kom m a flera ö versä tta re  
till del. E n verksam het i form  av sem inarier m ed varierande tem an -  med 
m öjlighet fö r flera  öv e rsä tta re  a tt u nder en ko rta re  tid sam las fö r d iskus
sion om  en eller flera  fö rfa tta res tex te r e ller om  e tt e ller flera ö v e rsä tt
ningsproblem  skulle m ed säkerhet ha både en stim ulerande och en kvali- 
te tshö jande effekt.

Vi har inom  FA T  rä tt om fattande erfarenhet av översä tta rsem inarie r —
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främ st svensk-finska sem inarier -  som  i och  fö r sig ä r  av sto r n y tta  både 
för nödvändig  yrkesm ässig  fö rkovran  och  fö r givande ko n tak te r m ed andra 
kolleger. D et sto ra  prob lem et har varit och ä r fo rtfarande a tt enskilda 
ö v ersä tta re  i m ycket ringa u ts träckn ing  h a r råd  a tt be ta la  d y rbara  deltagar
avgifter och  ho te llv iste lse r -  fö ru tom  re so r — och  därfö r inte kan ta  del av 
denna i övrig t goda form  av u tveck lande fortbildning.

Om m an nu m ed N ord iska  råd e ts  förslag skulle kunna få  fram  dels e tt 
perm anent öve rsä tta rcen tru m  fö r översä ttn ing  m ellan nord iska språk  -  
gärna även  fö r fack tex tö v e rsä tta re  u tö v e r dem  som  sysslar m ed renodlad  
skön litte rär översä ttn ing  -  vore det e tt b e tydande steg  fram åt fö r ö v e rsä t
ta rn a  och fö r d e t no rd iska  sam arbe te t på  d e tta  om råde.

Om m an d ä ru tö v er kunde v idareu tveck la  p lanerna  på  en stipend ieo rd 
ning så a tt det ekonom iska  s tödet inte stan n ar endast inom  en re lativ t liten 
krets av skön litte rä ra  öv e rsä tta re  u tan  kan nå  en v idare k re ts av yrkes- 
ö versä tta re  och även erb juda  e tt b redare  u tbud  av u tveck lande d iskussio 
ner, skulle N o rd isk a  m in isterrådets ekonom iska  satsn ing i ännu högre grad 
fungera som  verklig stim ulans inom  den  no rd iska  översä ttn ingens om råde.

B rom m a den 23 ju li 1988

F ö r Fören ingen  auk to riserade  tran sla to re r

Solfrid Söderlind  
Ordförande

K onstnärliga och litte rä ra  yrkesutövares sam arbetsnäm nd (KLYS) har i
skrivelse den 15 ju n i 1988 m eddela t a tt sam arbetsnäm nden beslu tat a tt 
icke avge något eg e t y ttran de i anledning av m edlem sförslaget.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198916
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Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska akademikerrådet (NAR):

N ord iska  akadem ikerrådet, N A R , h a r i e tt flertal fall s tö tt på  författ- 
ningsm ässiga problem  då det gäller rörlighet inom  den offentliga sek torn  i 
N orden . En sto r del av våra  akadem isk t u tb ildade m edlem m ar har ju  
u tb ildningar som främ st p assar fö r tjän ste r inom  den offentliga sektorn .

P roblem en har t. ex. gällt långtidsutbildade m akor/m akar till personer 
som på grund av arbete  inom  en nord isk  koncern  eller en nordisk  organ isa
tion fly tta t till e tt anna t no rd isk t land. D et har även  gällt å te rvändare , som 
givit upp sitt u rsprungliga m edborgarskap .

N A R  hänv isar i d e tta  sam m anhang till det be tänkande som  i F inland 
nyligen sam m anställts av arbetsg ruppen  fö r u tlänningars behörighet i 
tjänsten . A rbetsg ruppen  fö reslå r a tt den fin ländska lagstiftningen om  u t
ländska m edborgares behörighet fö r statliga och kom m unala tjän ste r ju s te 
ras, så  a tt u tländska  m edborgare i regel kan u tnäm nas till dylika tjänster.

A rbetsg ruppen  m otiverar sitt förslag  m ed det ökade in ternationella  sam 
a rb e te t inom  handel, ku ltu r och offentlig förvaltn ing. Enligt a rbetsgruppen  
fö rbättras den offentliga förvaltn ingens fö ru tsä ttn ingar a tt främ ja det in te r
nationella sam arbete t, om  m an kan välja u tländska  m edborgare till offentli
ga tjänster. På så sä tt kan m an inom  den offentliga förvaltn ingen u tny ttja  
u tlänningarnas sp råkkunskaper och e rfa renhe te r. D en principiella u tgångs
punkten  är dock att m an väljer den för tjänsten  m est läm pliga.

N ord iska  akadem ikerrådet an ser a tt den fin ländska arbetsg ruppens fö r
slag och synpunk te r generellt ä r värd a  a tt understöd jas , och även  tilläm pas 
i andra nord iska  länder, d ä r p roblem ställn ingen ä r relevant.
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N A R  ställer sig positiv t till å tgärder för a tt e tab lera  en fri nordisk 
arbetsm arknad  fö r lan tm ätare , m en b e tonar a tt frågan bör ses i e tt s tö rre  
sam m anhang.

H elsingfors den 12 sep tem ber 1988

N ord iska  akadem ikerrådet

M ona H em m er  
Generalsekreterare

D a n m a r k :

Justitsministeriet:

D et frem går a f  forslaget, at m edlem m erne a f N ord isk  Råd ønsker, at 
nationale krav om indfødsret for, at landm ålere kan udøve deres v irksom 
hed , bø r fjernes. F o r D anm arks vedkom m ende følger det a f  § 1, stk . 2, nr. 
1 i lov om  land inspek tø rv irksom hed , jf . lovbekendtgørelse  nr. 390 a f 12. 
ju li 1977, at kun personer, der har dansk indfødsret, kan beskikkes som 
landinspektør.

F orarbejderne  til loven indeho lder ikke bidrag til belysning a f begrundel
sen for ind fødsre tsk rave t, jf . F o lketingstidende 1962-63 , Tillæg A , sp. 509 
og Tillæg B sp. 797. Spørgsm ålet, om  k ravet kunne fastho ldes over for EF- 
borgere e fter D anm arks m edlem skab a f E F , er behandle t i ” D anm ark og 
De europæ iske F æ llessk ab er” , 4. supplerende redegørelse , 1972 i bilag 
8/2, redegørelse  fo r fo rho ldet m ellem  den danske lovgivnings krav om  ind
fødsre t, bopæ l eller h jem sted  i D anm ark og reglerne i De europæ iske 
F æ llesskaber. 1 redegørelsen  an fø res s. 387 u nder gennem gangen a f lov
regler inden for L andbrugsm in isterie ts  om råde:

” 35. E fte r § 1 i lov nr. 220 a f 31. maj 1963 k ræ ver beskikkelse som 
land inspek tø r indfødsret. D er foreligger endnu in tet forslag til etablierings- 
d irektiv  fo r land inspek tø rv irksom hed , og danske land inspek tø rer er fo r
m entlig om fatte t a f  fo rbeholdet i E E C -trak ta tens art. 55 om  udøvelse af 
offentlig m ynd ighed .”

E Ø F -trak ta tens art. 55 bestem m er, at v irksom hed, som  varigt eller 
lejlighedsvis e r  fo rbundet m ed udøvelse  a f  offentlig m yndighed i en m ed
lem ssta t, i den  pågæ ldende s ta t ikke e r om fatte t a f  trak ta ten s regler om  fri 
e tab leringsre t, h e runder fo rbudet m od forskelsbehandling på grundlag af 
nationalite t. E ndv idere  kan R ådet m ed kvalificeret flertal undtage visse 
hverv  fra bestem m elserne i kapitlet om etab leringsret.

L and inspek tø rv irksom hed  er ikke om fatte t a f noget d irektiv  om liberali
sering af e tableringsadgangen. E rh v erv e t e r  således d irekte undtaget fra
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den liberalisering, der blev fo re taget ved d irektiv  67/43 om  liberalisering af 
bl. a. selvstæ ndig  v irksom hed inden fo r ejendom shandel og adm inistration , 
jf. d irek tive ts art. 2, stk . 1. E fte r at E f-dom stolen  i nogle dom m e fra 1974 
erk læ rede trak ta ten s art. 52 og 59 um iddelbart anvendelige, e r enhver form  
for e rhvervsøkonom isk  ak tiv ite t principielt libera lisere t, uden at ved tagel
se a f  d irek tiver e r  nødvendig , m edm indre v irksom heden  er om fattet a f  art.

R æ kkevidden a f trak ta ten s art. 55 kan give anledning til tvivl, men 
bestem m elsen  om fatter e fter E F -dom sto lens afgørelse i sag 2/74 (D om s
sam lingen 1974, s. 631) deltagelse i udøvelse af f. eks. døm m ende m yndig
hed, m en ikke v irksom hed  som  advokat, ej heller hvis lovgivningen fo re 
skriver advokattvang , dvs. at ad voka te r altid  skal rep ræ sen tere  p arterne  i 
en retssag.

D et frem går a f lo v  om  land inspek tø rv irksom hed , at land inspek tø rer har 
eneret på at udføre m atrikulæ rt a rbejde. L oven  fa s tsæ tte r særlige habili
te tsk rav  til land in spek tø rer og ind fører et d iscip linæ rsystem . E fte r § 8 
finder straffelovens §§ 150-152  og §§ 154-157  om  visse fo rb rydelser i 
offentlig tjeneste  tilsvarende anvendelse  på  p rak tiserende land inspek tører.

Justitsm in isterie t e r på  den baggrund tilbøjelig til at antage , at land in
spek tø rv irksom hed  kan anses fo r om fatte t a f  art. 55. K onsekvensen  h era f 
er, at boligm inisteren  ikke m ed sikkerhed har hjem m el i § 5 i lov om 
D anm arks tiltræ delse  a f  E F  til at bo rtse  fra ind fødsre tsk ravet i landinspek- 
tørlovens § I .

Selv om der ikke er pligt til at fjerne ind fødsre tsk ravet i forhold  til E F - 
borgere, e r der dog heller ikke noget til h inder for, at M atrike ld irek to ra te t 
kan beslu tte  at søge opnået hjem m el til at d ispensere  fra  ind fødsretskravet. 
I nyere lovgivning, d e r regu lerer udøvelsen  af særlige erhverv , e r der 
således jæ vnlig t indsat en hjem m el fo r m inisteren  til at fravige indføds
retsk ravet. Som  eksem pel kan næ vnes lov nr. 266 a f  22. maj 1986 om 
vagtv irkom hed, hvor det i § 3, stk . 2 e r  bestem t, at lovens krav om  dansk 
indfødsret og bopæl i D anm ark  ” bo rtfa lde r i det om fang de tte  har hjem m el 
i in ternational aftale eller ved bestem m elser fas tsa t a f  ju s titsm in is te ren ” . 
Så vidt det e r Ju stitsm in isterie t bekend t, fo rekom m er det ikke i e rhvervs
love a f denne k a rak te r, at ind fødsre tsk ravet kun opgives i forhold til 
nordiske sta tsborgere . H vis ind fødsre tsk ravet ikke anses for uom gængeligt 
nødvendigt, b ø r det ophæ ves også i forhold til E F -borgere.

Sam m enfattende er Ju stitsm in isterie t tilbøjelig til at antage , at det gæ l
dende ind fødsre tsk rav  i lov om  land inspek tø rv irksom hed  e r begrundet i 
hensyn , der i forhold til E Ø F -trak ta ten  ville gøre det m uligt at op retho lde 
kravet. Ju s titsm in iste rie t har im idlertid  intet at indvende m od, at landin- 
spek tørloven  æ ndres, således at boligm inisteren eller M atrike ld irek to ra te t 
få r m ulighed for at d ispensere fra  ind fødsre tsk rave t. S åfrem t M atrikeld i
rek to ra te t og B oligm inisteriet finder, at k ravet kan opgives i forhold til

† 1 -  A 842/s Supplement
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sta tsborgere  fra  de øvrige nord iske lande, bø r k ravet efter Justitsm in isteri
e ts  op fatte lse  også ophæ ves i forhold til s ta tsborgere fra E F-lande.

K øbenhavn , den 31. august 1988

P .m .v .
E .b .

K. Hagel-S‹/›rensen

Arbejdsministeriet:

A rbejdsm in isterie t skal gøre opm æ rksom  på , at der for arbejdskraftens 
frie bevæ gelighed indenfor N orden  b landt andet gæ lder den begræ nsning, 
at de r kan fastsæ ttes nationale bestem m elser vedrø rende ansæ ttelse  af 
uden landske sta tsborgere  i offentlig tjeneste  jv f. punkt 7 (d) i protokollen  
til O verenskom sten  a f 6. m arts 1982 om  fælles nord isk  arbejdsm arked .

D et er A rbejdsm in isterie ts generelle synspunk t, at arbejdsk raftens frie 
bevæ gelighed princip ielt bø r kunne udny ttes a f  alle ka tegorier a f  a rb e jd sta 
gere , og a t der i tilknytning til reguleringen a f arbejdsk raftens frie bevæ ge
lighed i v idest m uligt om fang bør sikres at en uddannelse , der er gennem 
ført i et land , kan bruges ved arbejde i et andet land.

A rbejdsm in isterie t har endvidere  det generelle synspunk t, a t der ikke på 
nordisk  plan bør gæ lde m ere restrik tive  regler/praksis for offentlige ansæ t
te lse r end hvad d e r følger a f  E F -re tten . M an skal i denne forbindelse 
henvise til den i De E uropæ iske  Fæ llesskabers T idende fo r den 18. m arts 
1988 op tryk te  m eddelelse fra E F-kom m issionen  ” F ri bevæ gelighed for 
arbejdstagere og adgang til stillinger i den offentlige adm inistration  i m ed
lem ssta terne  -  K om m issionens indsats i fo rbindelse m ed anvendelsen  af 
artikel 48, stk. 4 E Ø F -trak ta ten ” . D et bem æ rkes, at stillinger som  landin
spek tø re r næ ppe indgår i de kategorier a f  stillinger, der e r  om fatte t a f 
K om m issionens foransta ltn inger (jvf. andet afsnit på  side 2 i m eddelelsen).

M an kan oplyse at spørgsm ålet om  en revision a f pkt. 7 (d) i protokollen  
til den nordiske overenskom st for tiden e r genstand for indledende o ver
vejelser i regi a f  N ord isk  A rbejdsm arkedsudvalg  (N A U T ), der har ansva
ret for gennem førelsen  a f overenskom sten .

M ed hensyn  til den i m edlem sforslaget foreslåede rekom m andation 
m ener A rbejdsm in isterie t, at m an fra regeringsside skal s tø tte , a t N ordisk  
M inisterråd  anm odes om a t overveje  en revision a f pkt. 7 (d) i overens
kom sten  om  fælles nordisk  arbejdsm arked .

P .m .v .
E .b .

N iels Ole Andersen

K øbenh avn , den 27. juli 1988
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Matrikeldirektoratet:

D irek to ra te t ha r m odtaget bem æ rkninger fra A rbejdsm inisteriet og fra 
Justitsm inisteriet m ed henblik  på en fælles besvare lse . Kopi af A rbejdsm i
nisterie ts udtalelse af 27-7-1988 og ju s titsm in iste rie ts  udtalelse af 31-8-1988 
vedlægges. (Se ovan).

Spørgsm ålet om fri bevæ gelighed for landm ålere indenfor N orden  til at 
få beskæ ftigelse i D anm ark ses i det følgende i forhold til:

1. regler, der begræ nser adgangen til ansæ tte lse  a f  uden landske landm å
lere i offentlig tjeneste  i D anm ark , og

2. regler, der begræ nser adgangen til at udføre m atrikulæ re a rbejder m. v. i
D anm ark.

A d 1.

M ulighederne fo r ansæ tte lse  a f  landm ålere indenfor den offentlige sek tor 
følger alm indelige regler, hvor begræ nsninger for udlæ ndinge form entlig 
kun gæ lder ved ansæ tte lse  som tjenestem and . Specielle regler gæ lder ved 
ansæ ttelse  a f  land in spek tø rer i chefstillinger indenfor det statslige m atri
kelvæ sen i Sønderjy lland, hvor d e r kræ ves besk ikkelse  som  land inspek tør. 
D et sam m e e r tilfæ ldet for så vidt angår stillingerne som  ch ef for m atri
kelvæ senet i K øbenhavns og F redriksberg  kom m uner. M ed hensyn til 
b esk ikkelsesk ravenes nationale begræ nsninger henvises til ad 2.

Ud o ver k ravene ved tjenestem andsansæ tte lse  og besk ikkelseskravene 
ses d e r ikke at væ re nationale  regler, der begræ nser ansæ tte lsen  a f uden
landske landm ålere i offentlig tjeneste  i D anm ark.

D et bem æ rkes, at v irksom hed som  p rak tiserende land inspek tø r antages 
for om fatte t a f  E Ø F -trak ta ten s art. 55, jf . besvare lsen  ad 2. V irksom heden 
stilles således lige m ed udøvelse  a f  offentlig m yndighed og vil derm ed falde 
ind u nder art. 48, stk . 4, i E Ø F -trak ta ten  om  und tagelser fra princippet om 
fri bevæ gelighed fo r arbejdstagere  indenfor Fæ llesskabet.

M atrike ld irek to ra te t kan tilslu tte  sig A rbejdsm in isterie ts generelle syns
punkt, at a rbejdskraftens frie bevæ gelighed principielt bø r kunne udnyttes 
af alle ka tegorier a f  arbe jd stagere , og at der i tilknytning til reguleringen af 
arbejdsk raftens frie bevæ gelighed i v idest m uligt om fang bør sik res, at en 
uddannelse , der e r  gennem ført i et land, kan bruges ved arbejde i et andet 
land.

M atrike ld irek to ra te t kan ligeledes tils lu tte  sig A rbejdsm in isterie ts gene
relle synspunk t m ed hensyn til, at der ikke på  nord isk  plan b ø r gælde m ere 
restrik tive  reg ler/p raksis fo r offentlige ansæ tte lser, end hvad der følger af 
E F -re tten .

A d  2.

M atrikulæ rt arbejde i D anm ark m å e fte r bestem m elserne i landinspek- 
tø rloven  (lovbekendtgørelse  nr. 390 a f 12. ju li 1977) kun udføres a f  privat
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prak tiserende land in spek tø rer og deres assisten ter. D et er en fo rudsæ t
ning, at de pågæ ldende pe rso n e r har beskikkelse som  landinspektør. I 
betingelserne for at opnå landsinspek tø rbesk ikkelse  indgår krav om dansk 
indfødsret og om dansk  landinspek tø reksam en  sam t krav om , at landin
spek tø ren  efter beståe t eksam en skal have en 3-årig p rak tisk  m atrikulæ r 

uddannelse , norm alt hos en privat p rak tiserende landinspektør. E t ek 
sem plar a f  landsinspek tørloven  ved læ gges.1

Som det frem går a f  Justitsm in isterie ts  besvare lse , bestem m er EØ F- 
trak ta ten s art. 55, at v irksom hed , som  varigt eller lejlighedsvis er fo rbun
det m ed udøvelse a f  offentlig m yndighed i en m ed lem sstat, i den pågæ lden
de sta t ikke er om fattet a f  trak ta ten s  regler om fri e tab leringsre t, herunder 
fo rbudet m od forskelbehandling  på grundlag a f nationalite t. E ndvidere  kan 
R ådet m ed kvalificerat flertal undtage visse hverv fra bestem m elserne i 
kap itle t om  etab leringsret.

L and inspek tø rv irksom hed  er ikke om fatte t a f  noget d irektiv  om liberali
sering a f e tab leringsadgangen. E rh v erv e t er således d irek te  und taget fra 
den liberalisering, der blev fo re taget ved d irektiv  67/43 om  liberalisering af 
bl. a. selvstæ ndig  v irksom hed  inden for ejendom shandel og adm in istration , 
jf . d irek tive ts art. 2, stk . 1. E fte r at E F-dom sto len  i nogle dom m e fra 1974 
erk læ rede trak ta ten s art. 52 og 59 um iddelbart anvendelige, e r enhver form  
fo r erhvervsøkonom isk^aktiv itet p rincip ielt liberaliseret, uden at ved tagel
se a f  d irek tiver e r  nødvendig , m edm indre v irksom heden  e r om fatte t a f  art. 
55.

R æ kkevidden a f  trak ta ten s  art. 55 kan give anledning til tv iv l, m en 
bestem m elsen om fatter efter E F -dom sto lens afgørelse i sag 2/74 (D om s
sam lingen 1974, s. 631) deltagelse i udøvelse  a f  f. eks. døm m ende m yndig
hed , m en ikke v irksom hed som  advokat, ej heller hvis lovgivningen fo re 
sk river advokattvang , dvs. at ad voka te r altid skal rep ræ sen tere  p arterne  i 
retssag .

D et frem går a f  lov om  land inspek tø rv irksom hed , at land in spek tø rer har 
enere t på  at udføre m atriku læ rt arbejde. L oven  fa s tsæ tte r særlige habili
te tsk rav  til land in spek tø rer og ind fører e t d iscip linæ rsystem . E fte r § 8 
finder straffelovens §§ 150-152  og §§ 154-157  om visse fo rb rydelser i 
offentlig tjeneste  tilsvarende anvendelse  på p rak tiserende land inspektører.

Justitsm in isterie t e r på den baggrund tilbøjelig til at antage , at landin
spek tø rv irksom hed  kan anses for om fatte t a f  art. 55. K onsekvensen  heraf 
er, at boligm inisteren  ikke med sikkerhed har hjem m el i § 5 i lov om 
D anm arks tiltræ delse a f E F  til at bo rtse  fra ind fødsre tsk ravet i landinspek- 
tø rlovens § 1.

M atrike ld irek to ra te t tils lu tter sig Justitsm in isterie ts  opfatte lse  af, at 
land inspek tørv irksom hed  m å antages for at væ re om fattet a f  art 55.

D irek to ra te t e r  im idlertid indstillet på at søge landinspektørloven  æ nd

1 Här ej tryckt.
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re t, så boligm inisteren få r hjem m el til a t d ispensere  fra ind fødsre tsk ravet 
på en sådan m åde, at k ravet bo rtfa lder i det om fang, de tte  har hjem m el i 
in ternational aftale eller ved bestem m elser fastsat a f boligm inisteren. 
K ravet om  indfødsret vil i m edfør a f  en sådan hjem m el også kunne 
ophæ ves i forhold til s ta tsborgere  fra de øvrige nord iske lande.

F or så  vidt angår k ravet om "d an sk  lan d in spek tø reksam en" vil dette 
blive e rs ta tte t a f  et krav om  " lan d in sp ek tø rek sam en "  i overensstem m else 
med det kom m ende, ev t. a llerede vedtagne E Ø F-direk tiv  om gensidig 
anerkendelse  a f  højere uddannelser. Forslag  om  æ ndringer i landinspektør- 
loven fo rven tes frem sat fo r Folketinget i 1989 sam tidig m ed forslag til en 
ny udstykningslov. Det om talte  æ ndringsforslag  vil væ re indeholdt heri.

K øbenhavn , den 8. sep tem ber 1988

Sune H olst 
Fuldmægtig

Den Danske Landinspektørforening:

I denne anledning kan indledningsvis op lyses, at D en danske L and in 
spektørforening kan stø tte  konklusionen (indstillingen), som den frem går 
af ovennæ vnte M edlem sførslag.

Til belysning af sagen skal sam tidig oplyses følgende:
G enerelt e r  land in spek tø rer idag m ed baggrund i en m eget ” b red "  

uddannelse beskæ ftiget inden for alle om råder om kring fast ejendom s 
regulering både i privat og offentlig regi.

M atrikulæ rt arbejde , dvs. fastsæ tte lse  og æ ndring a f e jendom sgræ nser, 
f. eks. ved  udstykning  og lig n ., ud føres, når bo rtses  fra Sønderjy lland sam t 
K øbenhavns og F rederiksberg  kom m uner, a f  Prak tiserende L and in spek tø 
re r og deres an sa tte  land in spek tø re r m ed besk ikkelse. Disse har i henhold 
til lov om  land inspek tø rv irksom hed , L andbrugsm in isterie ts  lovbekendtgø
relse nr. 390 af 12. ju li 1977, en ere t til at udføre m atrikulæ rt arbejde. 
A rbejdet udføres a f  land inspek tø rfo rre tn inger og er et liberalt erhverv .

For at kunne nedsæ tte  sig som  sig som  p rak tiserende land inspek tø r skal 
m an væ re m eddelt besk ikkelse a f  boligm inisteren (tidligere landbrugsm i
n isteren) som  land inspek tø r.

R et til at få m eddelt besk ikkelse  som  land inspek tø r har enhver, som
1) har dansk  indfødsret
2) ikke e r um yndiggjort, u nder lavvæ rgem ål eller har sit bo under kon

kursbehandling ,
3) har b eståe t dansk  landsin spek tø reksam en  og
4) i m indst 3 å r  e fter land inspek tø reksam en  har deltaget i udførelsen  af
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alm indeligt forekom m ende m atrikulæ re a rbejder ved ansæ tte lse  hos 
en p rak tiserende land inspek tø r, i et sta tsland in spek tø rkon to r (be
næ vnt am tsland in spek tø rkon to r i ovennæ vnte lov) i Sønderjy lland, i 
m atrikelvæ senet i K øbenhavns kom m une eller i m atrikelvæ senet i 

F red riksberg  kom m une.
D er e r  in te t til h inder fo r, at en land inspek tø r fra øvrige nordiske lande 

kan tage ansæ tte lse  hos en p rak tise rende  land inspek tø r og deltage i det 
m eget forskellige arbejde, som  pågår i e t landinspek tørfirm a.

V edkom m ende kan dog ikke m ed baggrund i sin uddannelse  opnå be
skikkelse som  land inspek tø r og således ikke opnå ret til selvstæ ndigt at 
udføre m atrikulæ rt arbejde.

E t væ sentligt antal land in spek tø rer er i dag ansat i s ta ten , am tskom 
m uner og p rim æ rkom m uner inden fo r et m eget b red t arbejdsfelt. De fleste 
dog på  om råder, der har tilknytning til fast e jendom s regulering.

N å r bo rtses fra enkelte  chefstillinger inden fo r Sønderjy llands, K øben
havns og F redriksberg  kom m unes m atrikelvæ sen fo rudsæ tter offentlig an 
sæ ttelse  som  land inspek tø r ikke, at m an har besk ikkelse  som  land inspek

tør.
Som det også er gæ ldende fo r de fleste  andre på A kadem ikernes ansæ t

te lsesom råde, an sæ ttes land in spek tø rer på d isse om råder som  hovedregel 
på overenskom stv ilkår. A nsæ ttelse  som  tjenestem and  finder alene sted på 
chefniveau. D et vil i det store  hele sige fra og m ed ansæ tte lse  i kon to rs
chefstillinger.

Offentlig overenskom stansæ tte lse  a f  land inspek tø rer fra  øvrige nordiske 
lande skulle um iddelbart væ re mulig. T jenestem andsansæ tte lse  på s ta ts 
om rådet k ræ ver derim od, at m an e r dansk  s ta tsborger, jfr . g rundlovens 
bestem m elser.

D et er dog ikke ukend t på  A C -om rådet, at m an også ansæ ttes på  over
enskom stv ilkår i v isse chefstillinger.

E t tred je  hovedsbeskæ ftigelsesom råde fo r land inspek tø rer e r  i anden 
privat v irksom hed , som  f. eks. fo togram m etriske firm aer, en trep renø rv irk 
som hed og lign.

In tet synes um iddelbart a t væ re til h inder for, at land inspek tø rer fra 
øvrige nord iske lande kan tage beskæ ftigelse på  dette  om råde.

Endelig  kan op lyses, at visse a f  de lovbestem te fo rudsæ tn inger fo r at 
kunne blive besk ikket som  land inspek tø r form entlig  m å æ ndres i fo rtsæ t
te lse  af, a t m an i E F  m åtte vedtage d irektivforslaget om  gensidig anerken 
delse a f  eksam ensbeviser.

Såfrem t N ord isk  Råd m åtte have behov fo r yderligere op lysninger i 
sagen, stiller foreningen sig naturligvis gerne til rådighed.

K jeld  Lohmann Schφler 
Sekretariatschef

K øbenh avn , den 30. august 1988
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Amtsrådsforeningen i Danmark har i skrivelse den 4 novem ber 1988 
fö rk la ra t sig icke ha någo t a tt anföra  i an ledning  av m ed lem sforslaget.

F i n l a n d

Justitieministeriet:

Justitiem in isterie t tills ty rker förslaget och ko n sta te ra r a tt det håller på 
a tt förverkligas fö r F in lands del om  de stadganden  som  begränsar u tländs
ka m edborgares behörighet fö r statliga och kom m unala tjän ste r änd ras så 
som arbetsg ruppen  för u tlänningars behörighet för tjän ste r (KB 1988:2) 
fö reslår. I be tänkande t fö reslås att lagstiftningen om utlänningars behörig
het för statliga och  kom m unala tjän s te r (bl. a. 84 § regeringsform en) änd 
ras så a tt u tländska  m edborgare i regel kan u tnäm nas till sådana tjänster. 
F inskt m edborgarskap  skall i princip  k rävas endast av sådana ledande 
tjänste innehavare  i s ta ten  och kom m unalförvaltn ingen som  u tövar en b e ty 
dande offentlig m akt.

E tt förslag till regeringsproposition  om  utlänningars behörighet för tjäns
te r  bereds för närvarande vid finansm in isterie t. Enligt uppgift kom m er 
regeringen att av lå ta  p ropositionen  till riksdagen hösten  1988.

H elsingfors den 22 augusti 1988

L e if  Sevön  
Avdelningschef

Leena Vettenranta  
Tf. lagstiftningsråd

Jord- och skogsbruksministeriet:

 a tt det inte från jo rd - och skogsbruksm in is terie ts  sida finns h in
der för a tt avge en sådan rekom m endation  som  avses i m edlem sforslaget 
A842/s, vilket gäller gem ensam  nord isk  arbe tsm arknad  fö r lan tm ätare .

Enligt jo rd - och skogsbruksm in isterie ts  uppfattn ing ä r det möjligt att 
genom föra en gem ensam  nord isk  arbetsm arknad  inom  den offentliga fö r
valtningen för lan tm äteripersonal i kartverksuppg ifter och i andra rent 
tekn iska  uppgifter. B eträffande uppgifterna fö r en förrättn ingsingenjör, 
vilka kan jäm fö ras m ed uppgifterna fö r en  dom are , bö r därem ot av en 
m edborgare i e tt anna t nord isk t land fö ru tsä tta s  en tillräcklig kännedom  
om lagstiftningen i vederbörande land.

M atti Kekkonen  
Avdelningschef

R aim o Vajavaara  
Överinspektör

H elsingfors den 22 augusti 1988
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Arbetskraftsministeriet:

Så som  d e t även  i m otiveringarna till m edlem sforslaget konsta te ras , 
u tgö r stadgandena om  m edborgarskap , vilka gäller offentliga befattn ingar 
och tjän ste r, det huvudsakliga h indre t för u tveck landet av en gem ensam , 
fri no rd isk  arbe tsm arknad  fö r lan tm ätare . D et är sålunda fråga om  ett 
om fattande prob lem , som  allvarligt s tö r u tvecklingen av den in ternord iska  
arbetsm arknanden .

A rbetsk raftsm in isterie t an se r a tt d e t ä r  viktigt a tt i revideringssyfte  
genom gå förå ld rade  och obehövliga stadganden  om m edborgarskap  som 
berö r offentliga tjän ste r. F rågan  har o fta  varit uppe inom  d e t nord iska 
arbetsm arknads- och  m igra tionssam arbete t. F ö r F inlands del sker det en 
väsentlig  fö rbättring , ifall de förslag som  gjorts av den s. k. arbetsg ruppen  
fö r tjänstebehörighet genom förs. A rbetsg ruppen  överläm nade sitt b e tän 
kande våren  1988. A rbetsg ruppen  fö reslå r a tt de tjän ste r vilkas skötsel 
fö ru tsä tte r finskt m edborgarskap  skall fastslås separa t. A rbetskraftsm in i
s te rie t an se r a tt det ä r  viktigt a tt snabbt genom föra arbetsg ruppens förslag.

M an h a r ingått nord iska  överenskom m elser om  v issa y rkesgruppers 
gem ensam m a arbe tsm arknad  (för g rundsko llärare  sam t inom  sjuk- och 
hälsovården  sam t inom  d ju rskö tseln). E nligt a rbetsk raftsm in isterie ts  åsikt 
har överenskom m elserna , i det m an varit i avsaknad  av en to talrefo rm , 
fö rb ä ttra t s ituationen  vad d essa  om råden  beträffar. D et vore ändå fö rnufti
gare om  m an i fram tiden  strävade e fter a tt de olika länderna i likhet m ed 
Finland i helhet skulle fö rnya  sina stadganden  om m edborgarskap  i stället 
fö r a tt s träv a  e fter separa ta  överenskom m elser. E fte r det a tt en to talreform  
har genom förts, kunde m an börja  lösa prob lem en i anslu tn ing till skötseln  
av uppgifterna inom  ensk ilda y rkesg rupper, såsom  lantm ätaruppgifterna. 
E tt av de besvärligaste  prob lem en ä r exam inas m otsvarighet, där man 
m åste fram skrida huvudsakligen enligt y rkesgrupp. Som  bäst u treds läget 
bl. a. inom  elb ranschen .

D et m å i d e tta  sam m anhang näm nas a tt m an som  bäst håller på  att skapa 
en gem ensam  arbetsm arknad  fö r fria  näringsidkare, u tgående från  N ord is
ka rådets rekom m endation . N A U T  an sv a ra r för koordineringen av arbe-

A rbetsk raftsm in isterie t äm nar också  i fram tiden  hålla m edborgarskaps- 
frågorna cen tra lt fram m e såväl inom  arbetsm arknads- som  m igrationssam 
arbete t.

Till slut fäs te r a rbe tsk ra ftsm in iste rie t uppm ärksam het vid att m an inom  
EC  kom m it av sevärt längre vad gäller a rb e te t a tt avveck la  stadgandena om 
m edborgarskap  än  vad m an kom m it i N o rden . E ftersom  alla de nord iska 
länderna  v erk ar anse  d e t m ycket v ik tig t a tt d eras  m edborgare, åtm instone 
vad gäller en del y rkesg rupper, på  e tt sm idigt sä tt h ar m öjlighet a tt a rb e ta  i 
E C -länderna, fö ru tsä tte r d e tta  i sin tu r  a tt o ckså  de egna restrik tionerna
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genom gås för revidering  m ed avseende på E C -ländernas m edborgare. S å
lunda verkar det uppenbart a tt m an vid avveck landet av de nord iska 
restrik tionerna  i fram tiden blir tvungen att allt kraftigare beak ta  den eu ro 
peiska synvinkeln.

H elsingfors den 15 ju li 1988

Lauri Korpelainen  
Vid förfall för kanslichefen, avdelningschef

Ilse K oli 
Byråchef

Finska kommunförbundet (Suomen kunnallisliitto):

Såsom  av m edlem sförslaget fram går u tgör de tta  ärende endast en  del av 
det problem kom plex som  hänfö r sig till rä tt att u töva  offentlig m akt, vilket 
o ftast ä r  fö rbehålle t endast p e rsoner som  har m edborgarskap  i ifrågavaran
de land.

G ällande lagstiftning i F in land stä ller inga h inder fö r anställn ing  av 
nord iska lan tm ätare  inom  kom m unalförvaltn ingen. R egeringsform ens 84 § 
har i p rak tiken  to lkats så, a tt principen  enligt vilken endast finsk m edbor
gare kan u töva  offentlig m akt i F in land också  gäller kom m unala tjänster. 
P rincipen är k lart u ttry ck t i norm alförslaget till tjän stestadga för kom m u
nalt anställda (7 § ). P erson  som  an tas till kom m unal tjänst bö r vara finsk 
m edborgare. D å skö tseln  av en kom m unal tjänst inte fö ru tsä tte r u tövande 
av offentlig m akt, kan till tjänsten  an tas en person  som  inte är finsk 
m edborgare. I enlighet med d e tta  har de flesta  kom m uner stadfäst sin egen 
tjänstestadga. A rbetsav talsen lig  befattn ing  kan besä ttas  m ed person som 
inte är finsk m edborgare.

M ed avseende på  befa ttn ingarna  har saken m era ingående behandla ts i 
det betänkande som  avgetts av arbetsg ruppen  fö r u tlänningars tjänstebe- 
hörighet, KB 1988: 2, där m an fram för förslag om  ett tillägg till kom m unal
lagens 75 § enligt v ilket det som  är stadgat i tjänstestadgan  om  utlänningars 
behörighet till kom m unala tjän ste r skulle vara  gällande. I be tänkandet 
föreslås v idare en revidering  av norm alförslaget till tjänstestadga så, att 
u tländsk  m edborgare kan an tas till alla kom m unala  tjän ste r m ed undantag  
av ledande tjän ste r inom  kom m unalförvaltn ingen . M ed ledande tjänster 
avses här föru tom  kom m undirek tö r och b iträdande kom m undirek tö r le
dande tjänstem än  inom  de olika fö rvaltn ingsgrenarna såsom  t ex kom m un
ingenjörer, p lanläggningsingenjörer e ller kom m unark itek ter som leder 
kom m unens fastighetsp lanering  och byggnadsverksam het.
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I sitt u tlå tande den 3.3. 1988 om  näm nda betänkande om fattade 
Suom en kunnallisliitto  i huvudsak  fram ställn ingarna i be tänkandet och 
betonade vikten av en självständig  beslu tanderä tt för kom m unerna med 
avseende på  en  revidering av tjän stestadgo rna . E n revidering av norm al
förslaget till tjänstestadga fö r kom m unalt anställda är än så  länge inte 
aktuell.

Enligt vår åsik t skall lan tm äteriingen jö rernas behörighet till kom m unala 
tjän ste r behand la ts så som  behörighet till kom m unala tjän ste r i allm änhet 
och speciellt ledande tjän ste r inom  kom m unalförvaltn ingen behandlas. Till 
denna del är de förslag  som  fram förts av arbetsg ruppen  fö r utlänningars 
tjänstebehörighet läm pliga fö r e tt fo rtsa tt beredande av saken i F inland. 
Saken blir aktuell i sam band m ed en revidering av kom m unallagen och 
norm alförslaget till tjän stestadga  fö r kom m unalt anställda.

I princip  an se r vi det ö n sk v ärt, a tt de stadganden  som  begränsar möjlig
h eterna  till en fri nordisk  a rbetsm arknad  lindras e ller elim ineras. Såvida 
N ord iska  råde t ger en rekom m endation  i saken är vi beredda att m edverka 
till e tt fö rverkligande av rekom m endationen  i kom m unalförvaltn ingen.

H elsingfors den 28 ju li 1988

Soum en kunnallisliitto

Eero K oivukoski 
Vice verkställande direktör

Timo Linkola 
Överingenjör

Finlands stadsförbund:

I Finland har städernas fastighetsingen jö rer rä tt a tt göra lantm äteriför- 
rä ttn ingar (32 § L  om  skifte inom  planläggningsom rådet och 15 § F  om 
skifte inom  planläggningsom rådet) som  innebär a tt offentlig m akt u tövas. 
R egeringsform ens 84 § har to lkats så  a tt p rincipen om att endast finska 
m edborgare kan u tö v a  offentlig m akt i F in land också  gäller för kom m unala 
tjänster. Pricipen fram går a tt norm alförslaget till tjänstestadga för kom m u
nalt an ställda (7 § ). P ersoner som  an tas till kom m unala tjän ste r bö r vara 
finska m edborgare. I sådana fall då  handhavandet av en  kom m unal tjänst 
inte fö ru tsä tte r a tt offentlig m akt u tövas , kan en person  som  inte ä r  finsk 
m edborgare anställas. De flesta  s täder har stadfäst sin tjänstestadga i 
enlighet härm ed. B efattn ingar m ed arbe tsav ta l kan därem ot besä ttas  m ed 
personer som  inte är finska m edborgare.

D å det gäller befattn ingar har frågan behandla ts m era utförligt i det 
be tänkande som  avgetts  av a rbetsg ruppen  fö r u tlänningars tjänstebehörig-
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het, kom . bet. 1988: 2. I d e tta  fö reslås e tt tillägg till 75 § kom m unallagen, 
som går u t på a tt det som  stadgas i tjän stestadgan  om  u tlänningars behörig
het för kom m unala tjän ste r, skall gälla. V idare föreslås det a tt norm alför
slaget till tjän stestadga  rev ideras såtillv ida, a tt u tländska  m edborgare kan 
an tas till alla kom m unala tjän ste r, frånsett ledande tjän ste r inom  kom m u
nalförvaltn ingen. M ed ledande tjän ste r avses här föru tom  kom m undirek tör 
och b iträdande kom m undirek tö r, ledande tjänstem än  inom  de olika 
fö rvaltn ingsgrenarna, såsom  t. ex . kom m uningenjörer, planläggnings- 
ingenjörer och kom m unark itek ter som  fö res tå r den  kom m unala fastig- 
hetsplaneringen och byggandet.

I sitt u tlå tande t 4.3.1988 om  näm nda betänkande fram höll F in lands 
stadsförbund  a tt a rbe tsg ruppens förslag är riktigt och att det bygger på  
uppfattn ingar som  redan  länge rå tt och på fö rändringar i sam hällsu tveck
lingen. I u tlå tande t u n ders trök  fö rbundet också  principen om  kom m unal 
självstyrelse , enligt vilken varje kom m un m ed beak tande av de lokala 
förhållandena själv b ö r få  avgöra u tlänningars behörighet i den  kom m unala 
tjänstestadgan .

F inlands stadsförbund  an se r a tt lan tm äteriingenjörers behörighet för 
kom m unala tjän ste r skall behandlas på  sam m a sätt som  behörighet för 
kom m unala tjän ste r i allm änhet. Till d enna del är de förslag som  a rb e ts
gruppen fö r u tlänningars tjänstebehörighet fram fört läm pade fö r en fo rtsa tt 
beredning i F in land. F rågan blir aktuell i sam band m ed a tt kom m unallagen 
och norm alförslaget till tjän stestadga  fö r kom m unalt an ställda revideras.

F inlands stadsfö rbund  an se r det i princip  vara  ö nskvärt a tt stadgandena 
som  begränsar m öjligheterna till en fri no rd isk  a rbetsm arknad  lindras.

H elsingfors den 24 augusti 1988

Finlands stadsförbund

Jussi-Pekka Alanen  
Verkställande direktör

A lf  Henriksson  
Jurist

Finlands svenska kommunförbund:

Såsom  av m edlem sförslaget fram går u tgör d e tta  endast en del av det 
problem kom plex som  hänför sig till rä tt a tt u töva  offentlig m akt, vilket 
o ftast ä r  fö rbehålle t en d ast de som  har m edborgarskap  i ifrågavarande 
land.
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Finlands svenska kom m unförbund har i sitt u tlå tande över be tänkandet 
som  avgivits av arbetsg ruppen  fö r u tlänningars tjänstebehörighet (KB 
1988:2) fram fört a tt tiden är m ogen fö r a tt slopa k ravet på  finskt m edbor
garskap  som  en allm än tjänstebehörighet fö r kom m unala tjän ste innehava
re. I sam m a u tlå tande har fö rbundet fram fört a tt s tadgandena om  vilka 
kom m unala tjän ste r, som  fö ru tsä tte r  fin ländskt m edborgarskap , borde in- 
tas i kom m unallagen och a tt d e tta  krav endast skulle gälla kom m undirek tör 
och stadsd irek tö r.

F ö r alla andra  kom m unala tjän ste r skulle inte krav på fin ländskt m ed
borgarskap  uppställas. A lltså kan en  lan tm ätare  från annat nordiskt land 
som  annars kan anses kom peten t och  läm plig, h ärefter i kom m unerna 
fungera som  stadsgeodet, fastighetsingen jör, planläggningsingenjör mfl. 
fö r vilka lantm ätaru tb ildn ing  uppstä llts  som  kom petenskrav .

B eträffande m otsvarande tjän ste r inom  den  statliga lantm äteriförvalt- 
ningen kan F inlands svenska kom m unförbund inte u tta la  sig.

H elsingfors den 25 april 1988

Finlands svenska  kom m unförbund 

K -J Brunström  Henrik W ickström

Kommunernes Centralorganisation (Samband fslenskra sveitarfélaga) har
i skrivelse den 22 sep tem ber 1988 förk lara t sig  stödja  m edlem sförslaget.

N o r g e

Kommunal- og arbeidsdepartementet:

K om m unal- og arbe id sdepartem en te t har ingen m erknader til de tte  fo r

slaget.
Vi vil likevel bem erke a t det i dag er m ange g rupper i arbeidslivet som 

ikke kan beny tte  seg av et fullt felles nordisk  arbeidsm arked . D et gjelder 
spesielt fo r m ange ansa tte  innen den offentlige sek to r hvor f. eks. bare 
utdanning fra nasjonal u tdanningsinstitusjon  blir god tatt eller hvor det er 
krav om sta tsborgerskap .
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Prinsippielt m ener vi at m an b ø r tils trebe  å få fjernet flest mulig av de 
barrie re r som  h indrer et fullt fritt nord isk  arbeidsm arked .

O slo, 29. august 1988

E tte r fullm akt

K ari M oxness 
Fung. ekspedisjonssjef

Kjellaug Tørstad

Landbruksdepartementet:

L an d b ruksdepartem en te t e r  in te resse rt i at det e tab leres et felles nordisk 
arbeidsm arked  for landm ålere  u nder fo ru tsetn ing  av at det faglige nivå blir 
oppre ttho ld t. E tte r  vår m ening bør tiden  nå væ re inne for å sette  i gang 
arbeidet m ed å m yke opp lov- og regelverket i den retning.

O slo, 14. sep tem ber 1988

E tte r fullm akt 

A lm ar Sagelvm o
L e if  Forsell

Miljøverndepartementet:

På M iljøverndepartem en te ts om råde, dvs i hovedsak  S tatens kartverk , 
oppfattes ikke dagens regler som  en hindring fo r å tilsette  landm ålere fra 
annet nordisk  land.

U t fra en v idere nasjonal vurdering , vil d epartem en te t stø tte  arbeidet for 
et felles, fritt a rbeidsm arked  fo r landm ålere  i N o rden . F ra  norsk  side e r  det 
ønskelig  å få flere søkere fra andre nord iske land til ledige stillinger.

O slo, 30. august 1988

E tte r fullm akt

H e lg e  O n s r u d

K jell B lom seth
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Norges landbrukshøgskole, Institutt for landmåling og institutt for jordskifte 
og arealplanlegging:

Vi opp fa tte r begrepet ” lan tm ä ta re”  å svare til vårt begrep jo rdsk iftekan- 
d idat. N o rske  jo rd sk iftek an d id a te r har gjennom  N orges Jordskiftekandi- 
datforening (N JK F ), faglig gruppe av N IF , et nordisk  sam arbeid m ed 
svenske og finske ” lan tm ä ta re”  og danske ” lan d in spek tö rer”  og u tdan 
ningen i de nord iske land er noenlunde tilsvarende. Vi regner m ed at ulik 
lovgivning i de nord iske land om  form elle krav til p e rsoner som  kan inneha 
offentlige stillinger, kan harm oniseres, slik at ikke det skal væ re noen 
hindring fo r et felles, fritt a rbeidsm arket. N år det gjelder u tdanningen, er 
den for den del som  om fatter den tekn iske  landm åling, noenlunde tilsva
rende. D vs. at jo rd sk iftek an d id a te r, lan tm ätare  og land inspek tö rer har 
om lag sam m e kom petanse i den tekn iske  landm åling når det e r ta tt hoved
fag i landm åling/geodesi/fo togram m etri. Lovgivningen vedrø rende jo rd - 
sk ifte/jordfordeling/lantm äteri/arealp lanlegging er noe ulik i de nordiske 
land. M en det lar seg gjøre å lese inn et pensum  for det land det gjelder og 
avlegge en p røve ved høgskole e ller un iversite t i vedkom m ende land. 
D ette  har væ rt g jennom ført i N orge.

K onklusjon: Vi s tø tte r forslaget om et felles, fritt a rbeidsm arked  for 
landm ålere (jo rdsk iftekand idater, lan tm ätare  og land inspek tører) i de no r
diske land.

Å s, 3. august 1988

F or In s titu tt fo r landm åling F o r In stitu tt fo r jo rd sk ifte
og arealplanlegging

Inge R evhaug Gunnar Balle

Norges jordskiftekandidatforening — faglig gruppe av NIF:

N orges jo rd sk iftekand idatfo ren ing  — faglig gruppe av N IF  har, gjennom  
deltakelse  i ” L an tm äta rnas no rd iska  om budsm annaråd”  sam m en med 
rep resen tan te r fra D anm ark , F innland og Sverige, gått inn for og væ rt m ed 
på  å  arbeide fo r e t felles nord isk  arbeidsm arked  for landm ålere.

D et initiativ  som  e r ta tt i og m ed M edlem sforslag A 842/s hilses derfor 
med glede, og vi håper at den v idere behandling i N ord isk  Råd vil føre til 
opphevelse , eller i det m inste en svekkelse  av de forfatningsm essige h ind
ringer fo r e t felles nord isk  arbeidsm arked  fo r landm ålere.
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Vi beklager ellers at p .g .a .  ferie m .v . har D eres brev  blitt liggende 
ubesvart.

T rondheim , 15. august 1988

A arstein  W aade  
Nordisk viseombudsmann

S v e r i g e

Överbefälhavaren, operationsledningen:

E ftersom  tjänstem än  inom  det svenska  lan tm äteriväsendet ej sällan får 
del av uppgifter av betydelse  för rikets säkerhe t, ä r det enligt Ö Bs upp fa tt
ning nödvändigt a tt d essa  pe rso n er ä r  pålitliga från  säkerhetssynpunk t. 
D etta  krav ä r synnerligen sta rk t fö r de tjänstem än  som  är sy sse lsa tta  med 
lan tm äteriverkets flygfotogafering för kartläggningsändam ål och den därpå 
följande bildbehandlingen e tt högt sek re tessk rav  kan även föreligga för de 
a rbeten  lan tm äteriverket u tfö r åt fö rsvarsm ak ten .

ÖB ä r in förstådd  m ed de från  a rb e tsm arknadssynpunk t positiva effek
terna  av en gem ensam  nord isk  a rbe tsm arknad , och vill m ed anledning 
härav ej av sty rk a  föreliggande förslag. ÖB ä r dock  angelägen a tt ru tiner 
u ta rb e tas  vid respek tive  lan tm äterim yndighet fö r a tt fö rh indra  a tt lan tm ä
tare  som  icke är svenska  m edborgare får kännedom  om svenska m ilitära 
anläggningar e ller to ta lfö rsvarsv ik tiga  om råden  i övrigt. Det kan därför 
vara  läm pligt a tt lan tm äteriverket i sam råd m ed ÖB närm are reglerar 
verksam heten  och inom  vilka geografiska om råden  den nord iska a rb e ts
kraften  skall verka. V issa om råden  är d irek t oläm pliga för u tländska m ed
borgare a tt verka i m ed hänsyn till rikets säkerhet.

ÖB finner således m ot bakgrund  av ovannäm nda ej anledning a tt av sty r
ka förslaget u n d er fö ru tsä ttn ing  att e tt högt sek re tesskydd  kan u p p rä tth å l
las för m ilitära e ller and ra  to ta lfö rsvarskänsliga  förhållanden en lan tm ätare  
kan få kännedom  om i sin verksam het.

U lf Sam uelson  
Chef för operationssektion 5

Stefan Ryding-Berg

Stockh olm  den 22 juli 1988



18

Lantmäteriet:

L an tm äterie t ä r  i princip  för en fri nord isk  arbetsm arknad . In för stä ll
n ingstagande i d e tta  ärende vill LM V  peka på  tv å  frågor av betydelse .

D en en a  gäller kvalifikationskrav  och den andra  rö r skyddsklassning av 
v issa tjänster.

L an tm äta rnas y rkeskom petens grundas i s to r u ts träckn ing  på  kunskaper 
om den jo rdpo litiska  lagstiftningen. D enna lagstiftning är av förklarliga 
skäl olika inom  respek tive  land. E n  fö ru tsä ttn ing  fö r a tt kunna uppehålla 
flerta let lan tm ätartjän ste r ä r  därfö r a tt lan tm ätare  från  e tt annat nord isk t 
land b esitte r den kom petens som  erfordras.

V issa tjän ste r inom  L an tm äterie t ä r skyddsklassade vilket bl a  innebär 
k rav  på  svensk t m edborgarskap  fö r a tt kom m a ifråga fö r anställning. D essa 
tjän ste r ä r  främ st tekn isk t kvalificerade arbetsuppg ifter inom  kartografi 
och datahan tering  och främ st koncen tre rade  till K art- och  p roduk tionsav 
deln ingarna vid L M V  sam t de regionala enhe te rna  i L uleå, K arlstad , 
M alm ö och K arlsk rona. Skyddsklassn ing  gäller också  för lan tm ätarbefatt- 
ningar -  o ftast chefsbefa ttn ingar — vid läns- och lokala en h e te r där m an 
återkom m ande sam verkar m ed fö rsvare t eller inom  om råden d ä r det finns 
e tt s to rt an tal fö rsvarsfastighe te r m ed anläggningar för m obilisering och 
krigsan vändning.

Vid eventuell anställn ing av lan tm ätare  från  de nord iska g rannländerna 
skall beslu t p rövas från  säk e rhe tsskyddssynpunk t m ed hänsyn  till v ilka 
arbetsuppg ifter anställn ingen avser. D etta  ä r  en  norm al p rocedu r som 
tilläm pas även för svenska  m edborgare.

U nder hänsynstagande till ovan sagda tillsty rker L an tm äterie t en  ge
m ensam  fri nord isk  a rbetsm arknad  fö r lan tm ätare .

G ävle den 15 jun i 1988

Jim Widmarlc
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Svenska kommunförbundet har i skrivelse den 17 ju n i 1988 m eddela t a tt 
m an avstår fr å n  a tt y ttra  sig i ärendet.

Sveriges lantmätareförening (SLF):

S L F  har i sam arbete  m ed sina nord iska  systerfö ren ingar undersök t vilka 
m öjligheter lan tm ätare  h a r a tt a rb e ta  i de no rd iska  grann länderna  därvid 
fram kom  a tt det fö r närvarande finns reg ler som  fö rh ind rar en  fri a rb e ts
m arknad. H indren  ä r av tv å  slag:

-  E xam en från  d e t egna landets högskola krävs;
-  M edborgarskap /inhem sk  nationalite t k rävs;
K ravet på exam en är befogat beträffande den  ju rid isk a  delen av lantm ä- 

taru tb ildningen. I övrig t to rde  u tb ildn ingarna vara  likvärdiga. M öjlighet 
bö r därför in rä ttas a tt genom  kom pletterande stud ier (självstud ier, d is tan s
undervisning) inhäm ta den n a  del av u tb ildningen.

K ravet på m edborgarskap /nationalite t fö rsv å ra r av sevärt en rörlig a r
betsm arknad  och b ö r slopas. D e säk e rh e tsasp ek te r som  gör restrik tioner 
nödvändiga, bö r is tä lle t kunna tillgodoses inom  ram en fö r den  p e rsonkon t
roll som  ändå  m åste  göras vid tillsättn ing av v issa befattn ingar.

En fri och  rörlig arbe tsm arknad  är väsentlig  för en y rkeskår som  är så 
specialiserad  som  lan tm ätarna. Y rket ä r  re lativ t konjunkturkänslig t, då 
v erksam heten  i sto r u ts träckn ing  ä r knu ten  till m arkexploatering  och byg
gande. M öjligheten a tt kunna rö ra  sig fritt över en stö rre  arbetsm arknad  
ökar tillfällena fö r en högt u tb ildad och specialiserad  y rkeskår a tt u töva  sitt 
yrke. Ö kad rörlighet ger lan tm ätarkåren  en  b redare e rfarenhet och därm ed 
också ökad kunskap .

S L F  finner det angeläget a tt de h inder för en fri a rbetsm arknad  som 
finns snarast undanrö js och tillsty rker d ärfö r m otionen.

S tockholm  den 27 augusti 1988

F ör Sveriges lan tm ätarefören ing

Å sa K nu tson  
Ordförande20
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A nneli Jää tteen m ä k i, A nna-K aarina  Louvo , H elge A dam  M øller, H ans  
N yhage, A rne  Skauge, Ingrid  Sundberg , S ten  Svensson  och M arjatta  
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B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget 

De nordiske arbejdsgiverforeninger:

Det foreslås heri, at der gennem føres et nord isk  studium  for at afdæ kke 
m ulighederne for at ivæ rksæ tte  en fælles indsats for at øge fleksibiliteten 
på de nordiske arbejdsm arkeder.

Med forslaget henvises til b l.a . O E C D 's  tidligere rap p o rte r om dette  
tem a og til de d rø fte lser, de r i E F  føres inden for ram m erne a f den sociale 
dialog.

Vi skal som  svar på henvendelsen  op lyse, at D ansk A rbejdsg iverfore
ning finder det positiv t, om  der i lyset a f  d isse ak tiv ite te r gennem føres et 
studium  a f de begræ nsninger i m ulighederne fo r om stilling og væ kst på de 
nordiske a rbe jd sm arkeder, som  skyldes en for ringe grad a f fleksibilitet.

Vi de ltager endvidere  gerne i d rø fte lserne om  såvel en næ rm ere afgræ ns
ning a f  et sådan t p ro jek t som  i den efterfø lgende dialog med de øvrige 
berø rte  parter.

K øbenhavn , den 5. sep tem ber 1988

P oul Erik P edersen

Nordens fackliga samorganisation (NFS):

F örslagsställarna vill a tt "N o rd isk a  rådet rekom m enderar N ord iska  mi
n is terrådet a tt genom föra en nordisk  studie i vilken det u treds m öjligheter
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na för a tt om form a, vid behov avskaffa , sådan lagstiftning och avtalsregle- 
ring som  om otivera t fö rsvåra r nödvändig flexibilitet på arbetsm arknaden  
och spo rra r i d e tta  sam m anhang berö rda  in tresseg rupperingar till en dialog 
i frågan på nordisk n iv å .”

N F S  finner det synnerligen anm ärkn ingsvärt a tt sådana u tom parlam en- 
tariska  m etoder -  a tt självsvåldigt "a v sk a ffa ”  eller ” om form a”  parlam en
tarisk t fa ttade  beslu t -  skall kom m a från  parlam en tarikerna  själva. Om 
exem pelvis avtal eller lagstiftning i något av de nord iska länderna sy ftar till 
att reglera visst ä rendes handläggning avseende någon a rbe tsm arknadsfrå 
ga skall således inte hänsyn eller anpassn ing  tagas härtill u tan  i stället ” vid 
behov av sk a ffa s"  berö rda  avtal e ller lag.

D et är inom  en rad skilda om råden , enligt N F S ’ m ening, m ycket angelä
get a tt a rb e ta  fö r en väl fungerande a rbetsm arknad . M edlem sförslaget 
verkar em ellertid  inte i denna riktning. 1 stä lle t behövs bl a en väl utbyggd 
och flexibel arbetsm arknadsu tb ildn ing  och en väl fungerande offentlig 
arbetsförm edling . En förändrad  a rbetsm arknad  och den teknologiska u t
vecklingen kom m er att m edföra att m ånga anställda blir tvungna att by ta  
anställn ing  och yrkesinrik tn ing. D et ä r  heller inget tvivel om att denna 
utveckling  kom m er att skapa s to ra  problem  om  inte de anställdas trygghet 
och säkerhet ges hög p riorite t.

N F S  skulle sä tta  stö rre  värde på om  dessa problem  blev förem ål för 
studie eller u tredning och avsty rk er därfö r m edlem sforslag  A 845/s.

Stockholm  den I sep tem ber 1988

N ordens fackliga sam organisation

Sune Ahlén  
Generalsekreterare

Nordiska akademikerrådet (NAR):

N ordiska akadem ikerrådet, N A R , ä r m edvetet om att m an i N ord iska 
m in isterrådets regi gör u tredn ingar som  bl a gäller a rbetsk raften s rörlighet.

S tyrningsgruppen för högre utbildning har i enlighet m ed in ten tionerna i 
den nord iska ku lturhandlingsplanen beslu ta t a tt u treda  befintliga h inder för 
en gem ensam  nordisk  a rbetsm arknad  inom  högre utbildning.

N ord iska  a rb e tsm ark n ad su tsk o tte t, N A U T , u tred e r om fånget och inne
hållet i reglerna om  arbe tsk raften s fria rörlighet inom  EG jäm fö rt med 
överenskom m elsen  om  gem ensam  nordisk  arbetsm arknad .

N ågon särskild  ny studie behövs därfö r inte.
E ftersom  frågan om  arb e tsk raften s rörlighet i N orden  och i hela E uropa i 

allt högre grad b erö r långtidsutbildade grupper och deras exam ensbehörig-
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het, b ö r även  N ord iska  akadem ikerråde t som  ä r sam arbetso rgan  för de 
långtidsutbildades in tresseo rgan isa tioner beredas tillfälle att delta  som  part 
i det u trednings- och u tveck lingsarbete  inom  N ord iska  m in isterrådet som 
gäller arb e tsk raften s rörlighet.

H elsingfors den 12 sep tem ber 1988

N ord iska  akadem ikerrådet

M ona H em m er  
Generalsekreterare

Nordiska unionen för arbetsledare, tekniska funktionärer och andra che
fer (NAU) har i skrivelse den 31 augusti 1988 förk lara t sig avstå  från  a tt 
yttra  sig i anledning av m edlem sförslaget.

D a n m a r k  

Arbejdsministeriet:

Den danske regering tillægger om stillingsparathed  i erhvervslive t meget 
sto r vægt som  forudsæ tn ing  for økonom isk  væ kst. I den forbindelse er 
fleksibilitet på arbejdsm arkedet af afgørende betydning.

I erkendelse  af, a t fleksibilitet på  arbejd sm arkedet er e t m eget kom plekst 
problem , er der indenfor A rbejdsm in isterie ts om råde ivæ rksat fo rsknings
pro jek ter, d e r be ly ser denne problem stilling eller aspek te r heraf, både 
nationalt og på nord isk  plan under N A U T ’s forskningsudvalg.

M an skal således gøre opm æ rksom  på. at d e r i N A U T 's  forskn ings
udvalg planlæ gges at ivæ rksæ tte  et fo rskningspro jek t om  fleksibilitet på 
arbejdsm arkedet i flere nordiske lande. D ette  projekt tager også O E C D 's 
rapport som  udgangspunkt.

E t stud ie , som  det fo reslåede , vil im idlertid dæ kke helt andre perspek- 
'  tiver, og kan anbefales.

K øbenhavn , den 16. sep tem ber 1988

(Ej sign.)

Sundhedsministeriet:

S undhedsm in isterie t e r enigt i, at et fleksibelt in ternationalt a rbejdsm ar
ked e r en væ sentlig  forudsæ tn ing  for en fo rtsa t økonom isk  udvikling.
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Særligt for personaleg rupperne indenfor sundhedsvæ senet kan Sund
hedsm in isterie t oplyse, at D anm ark dels i forhold til de øvrige nordiske 
lande, dels i forhold til E F  -  og derm ed i betydeligt om fang i forhold til 
O EC D -landene, dels i forhold  til de enkelte lande i øvrigt har fastlagt 
regelsæ t, der tils træ ber en øget in ternational udveksling a f arbejdsk raft på 
sundhedsom rådet.

R eglerne er fastlagt u nder nødvendigt hensyn til, at der her typisk  er tale 
om pro fessioner (læger, tandlæ ger, sygeplejersker, jo rdem ødre  m .fl.)  for 
hvem  der kræ ves er bestem t fagligt kvalifikationsniveau, hvorfor e rh v irv s- 
udøvelsen  ofte er reguleret ved lov igennem  særlige au to risa tionso rd 
ninger.

D et nordiske arbejdsm arked  fo r sundhedspro fessioner er reguleret i en 
overenskom st a f  25. august 1981 indgået m ellem  sam tlige nordiske lande, 
herunder senest Island. E fte r overenskom sten  har de nordiske lande aftalt 
gensidig godkendelse af erhvervsudøvelse  for foreløbigt ca. 18 vigtige 
personaleg rupper indenfor sundhedsvæ senet og veterinæ rvæ senet. G od
kendelsen  sker på trods af, at p ro fessionernes indhold og retlige regulering 
ofte e r  forskellige i de enkelte  nordiske lande. L andene er enige om  at 
tils træ be en høj grad a f ligevæ rdighed på om rådet, således at sundhedsper
sonalet frit e fter de alm indeligt gæ ldende nord iske arbejdsm arkedsreg ler 
kan søge erhverv  i et a f de øvrige nordiske lande.

Til a t følge o verenskom stens om råde e r d e r nedsat en nordisk  em beds
m andsgruppe, som  har til opgave at vurdere  og om  nødvendigt ajourføre 
om rådet bl. a. m ed henblik  på tilvejebringelse a f  en fo rtsa t fleksibilitet på 
om rådet.

På EF-om rådet har D anm ark  som  m edlem sland tilslu tte t sig særlige 
d irek tiver for foreløbigt 4 sundhedspro fessioner (læger, tandlæ ger, syge
p le jersker og jo rdem ødre ), hvo refter m edlem slandene er forpligtet til at 
anerkende dels ek sam ensbev iser dels personer, som  opfy lder særligt i 
d irek tiverne fo resk revne m inim um skrav m ed hensyn til uddannelsernes 
indhold og varighed.

D irektiverne tils træ ber også her at arbejdsm arkedet så  vidt muligt gøres 
m ere fleksibelt på sundhedsom rådet specielt fo r at tilgodese et frit arbejds
m arked for vandrende lønm odtagare. På grund af den stø rre  forskel m el
lem E F  uddannelserne e r anerkendelsesreg lerne  i E F  m ere specificerede 
end de nordiske regler.

K om m issionen fo r europæ iske F æ llesskaber har senest i ju n i 1988 frem 
lagt e t d irektivforslag , hvo refter m edlem slandene generelt skal godkende 
alle p ro fessioner m ed en vis offentlig regulering, hvortil adgangskravet er 
på s tuden tereksam ensn iveu  og uddannelseslæ ngden er m indst 3 år. D irek
tive t -  der a ltså  endnu ikke e r endeligt ved taget i R ådet m. v. -  om fatter 
enkelte sundhedsuddannelser.
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D anm ark har ligesom  de øvrige nord iske lande op taget b estem m elser i 
de respek tive  love, h v o refte r pe rso n er m ed sundhedsuddannelser fra and 
re lande, heru n d er uden fo r de u nder a og b næ vn te , kan få deres uddannel
sesprofession  godkend t e fter en individuel vurdering . O gså her vises en vis 
fleksibilitet, idet m an b l.a .  kan godkende uden landske uddannelser på 
betingelse af, at de gennem fører ko rte re  p rak tiske  ansæ tte lsesfo rløb , hvil
ket under visse om stæ nd igheder kan udføres i D anm ark.

Som  bekend t har N ord isk  M inisterråd  netop  ivæ rksat en bred  insats til 
belysning og ivæ rksæ tte lse  a f  in itia tiver til stø rre  in tegration  a f N orden  i 
E F /E F T A  (jf. udenrigsm in isterens skrivelse a f  29. august 1988 (j. nr. 39. c.
5. b/14) til alle m inistere).

U nder hensyn  til at de nord iske lande allerede på sundhedsom rådet har 
ivæ rksat o rdn inger, der tils træ ber en  høj grad a f fleksibilitet fo r arbe jd s
kraften  på  a rbejdsom rådet sam t til at N ord isk  R åd i øvrigt har ivæ rksat en 
b red  og dybtgående undersøgelse  a f  N ordens in tegration  i det europæ iske 
fæ llesskab, finder S undhedsm inisterie t ikke, a t der på nuvæ rende tid s
punkt e r  behov fo r at ivæ rksæ tte  den i m edlem sforslaget indeholdte u n d er
søgelse til uddybning  a f fleksib ilitetsm ulighederne på det nordiske arbe jd s
m arkedsom råde.

K øbenhavn , den 16. sep tem ber 1988

Steen L oiborg

F i n l a n d  

Inrikesministeriet:

De i m edlem sförslaget fram förda allm änna m otiveringarna fö r behovet 
a tt u töka  flexib iliteten  på arbe tsm arknaden  är som  sådana godtagbara. U r 
förslaget fram går em ellertid  inte tillräckligt k lart vad som  i de tta  sam m an
hang avses m ed flexibilitet. I m otiveringarna hänvisas till den diskussion 
som  förs inom  O E C D  och EG  och därvid  om näm ns bl. a. behovet a tt säkra 
en m öjligast hög utbildning och  god anpassn ingsförm åga på arb e tsm ark n a
den. I m edlem sförslaget näm ns inte alls den regionala rö rligheten , som 
ändå allm änt upp fa ttas som  en väsentlig  del av fexibiliteten  på a rbe tsm ark 
naden. D å m an d isku te ra r och u n dersöker flexibiliteten på a rbe tsm arkna
den borde m an enligt in rikesm in isterie ts åsik t inte glöm m a dess verkningar 
på  andra  sam hällspo litiska, bl. a. regionalpolitiska mål. D å m an t. ex. 
s träv ar a tt öka arb e tsk raften s regionala  rö rlighet borde eventuella  effek ter 
på befolknings- och  arbetsk raftsu tveck lingens regionala balans beaktas.
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I m edlem sförslaget berö rs inte närm are vad u tökandet av flexibiliteten 
på a rbetsm arknaden  skulle innebära i e tt nord isk t sam m anhang. H änv is
ningarna till u tvecklingen inom  O EC D  och EG  och till d essa  ekonom iska 
sam m anslutn ingars ställning som  de nord iska  ländernas s tö rs ta  u tlands
m arknader ger in tryck av ett förhållandevis s to rt å tgärdsbehov . Enligt 
inrikesm inisteriets uppfattn ing ä r em ellertid  flexibiliteten på den nordiska 
a rbetsm arknaden  redan  nu rä tt god. De olika arbetsm arknadsorgan isa tio 
nerna och deras nord iska sam arbetso rgan  to rde ha den b ästa  uppfattningen 
av de k onk re ta  å tgärdsbehoven . T änkbara  u tredningsäm nen kunde vara 
exam ensgiltigheten  i de nord iska  länderna , d e t nord iska tjän stem annau t
by te t sam t de in ternationella  o rgan isa tionernas och sto rföretagens rekryte- 
ringspolitik.

In rikesm in isterie t anser, a tt den föreslagna nord iska studien inte borde 
sta rtas fö rrän  dess innehåll och användningsändam ål prec isera ts. Igångsät
tandet av m ycket allm änt hållna stud ier ökar inte nödvändigtvis det nord is
ka sam arbete ts trovärd ighe t. In rikesm in isterie t vill också  unders tryka , a tt 
särskilt i sådana undersökn ingar som  behand lar a rbetsk raften s regionala 
rörlighet bör de reg ionalpolitiska synpunk terna  eftertryckligen beaktas.

H elsingfors i augusti 1988

Erkki L aatto  
Avdelningschef

Veijo Ojala 
T.f. byråchef

Social- och hälsovårdsministeriet1:

In ternationaliseringen  ä r och kom m er även  under de närm aste  åren  att 
vara  en fak to r som  in tensiv t än d ra r arbetslivet såväl i Finland som  i de 
and ra  nord iska länderna. Ä ven om  d e tta  m edlem sförslag  närm ast gäller 
stadganden inverkar de kraftigt även  på den enskilda a rbetsp la tsens och 
arbetstagarens nivå. Inverkn ingarna syns i a rbetsv illkoren , k raven på yr- 
keskunnighet och u tbildning, ledningpraxis och företagskultur. H ärigenom  
anslu ter de sig till fö ru tsä ttn ingarna  för själva arbe te t och till a rbe ts tagar
nas yrkesm ässiga och individuella u tvecklingsm öjligheter och välbefinnan
de.

Institu te t för A rbetshygien  i Finland har i egna undersökningar och i 
sam arbete  med S ta tens tekn iska  forskningscen tral och A rbetarskyddsfon- 
den u tre tt ib ruk tagandet av en  annan aktuell ändringsprocess, den nya 
teknologin , sam t dess inverkningar inom  olika industrib ranscher och servi-

1 Yttrandet översa tt frå n  fin sk a .
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ceyrken . E tt om fattande treårig t forskningsprogram  om  de nya d a ta tek n o 
logiska tilläm pningarnas tekn iska , o rgan isa to riska  och sociala villkor hål
ler på att bli färdigt. D essa undersökn ingar har tydligt visat a tt ju  m er 
helhetsbetonat och  b ä ttre  ändringarna  har p lanera ts och ju  m er behärskat 
de har fö rverk ligats , desto  b ä ttre  har re su lta te t varit vad beträffar arbe te ts 
p roduktiv ite t och kvalite t sam t a rbe ts tagarnas välstånd . En rationell 
tilläm pning av datatekno log in  sam m anhänger även  m ed ökad flexibilitet av 
olika slag i organiseringen  av a rb e te t sam t m ed ett behov a tt änd ra  den 
befintliga av ta lsp rax isen  och  norm erna.

Ä ven in ternationaliseringen  och d e t krav  på  flexibilitet på a rbe tsm arkna
den som  den  m edfört fö ru tsä tte r  således fö ru tom  ändringar i stadganden 
även m ånga slags ak tiva  u tveck lingsåtgärder av individen och arb e tsp la t
sen ävensom  en förm åga a tt snabb t anpassa  sig till den nya situationen. 
U nder d essa  om ständ igheter hand lar m edlem sförslaget u r fram tidens syn
vinkel om en viktig äm nesk re ts , som  har inverkn ingar även på a rb e tsp la ts
nivån. D en föreslagna u tredningen  är enligt social- och hälsovårdsm in iste
riets uppfattn ing  på  sin p la ts , fö r a tt m an på arbetslive ts olika n ivåer 
tillräckligt tidigt skulle kunna fö ru tse  kom m ande ändringar.

Social- och hälsovårdsm in isterie t an se r a tt den  nord iska sociala  trygg- 
he tskonven tionen  ä r en  viktig fak to r när det gäller a tt undanrö ja  h inder 
m ellan de nord iska  länderna. F ö r närvarande  u treds den  sociala trygghets- 
konventionens even tue lla  utvidgning även  till tjän ste rn a  inom  social- och 
hälsovården . I en bakgrundsu tredn ing  beträffande den even tuella  u tv idg
ningen av konven tionen  i fråga har särskild  uppm ärksam het fästs vid 
konven tionens artike l 4 (jäm ställdhetsprincipen) och 6 (huvudregeln  om 
den lagstiftning som  skall tilläm pas).

S enast i slu te t av 1970-talet har m an gjort en  om fattande u tredning om 
hä lsovårdspersonalens u tb ildning, regleringen av dess y rkesu tövning  och 
and ra  m otsvarande om ständ igheter i de ensk ilda  no rd iska  länderna. Ifråga
varande u tredn ing  ledde till a tt överenskom m elserna  om  godkännandet av 
hälsovårdspersonalen  a tt u tö v a  sin verk sam het i de ensk ilda nordiska 
länderna  u tv idgades till flera  y rken  inom  hälsovården  än tidigare. En 
sam nordisk  arbetsg rupp  uppfö ljer den  nya u tv idgade överenskom m elsens 
inverkningar. D ärigenom  har arbe tsm arknaden  inom  hälsovården , sjuk
vården  och p å  v e te rinärom råde t långt in teg rera ts m ellan de nord iska län
derna , varfö r t. ex. fö rhandlingarna om  undanrö jande av g ränserna  m ellan 
d essa  och  an d ra  eu rope iska  länder borde  göras på  en sam nordisk  bas.

E ftersom  det även  i F in land  kan  finnas onödigt stränga norm er u r den 
gem ensam m a arbe tsm arknadens synvinkel vad be trä ffa r sådana y rken  el
ler situa tioner som  blir u tan fö r ovannäm nda sam nord iska överenskom m el
se kan det fö reslagna u tredn ingsarbe te t enligt social- och hälsovårdsm inis
terie ts  uppfattn ing  anses v ara  begrundat.

A vslutn ingsvis vill social- och  hälsovårdsm in isterie t ko n sta te ra  a tt till
räckliga m öjligheter bo rde  ges även  arbe tsm arknadso rgan isa tionerna  för
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att delta  i undersökningen  eftersom  det m ellan berörda o rgan isationer kan 
finnas olika synpunkter.

H elsingfors den 19 sep tem ber 1988

H elena P esola  
Social- och hälsovårdsminister

K arl Johan  K rokfors
Sekreterare för 

internationella ärenden

Arbetskraftsministeriet:

F lexibiliteten  på a rbetsm arknaden  har redan  i flera år u tgjort e tt fo rsk 
ningstem a för det no rd iska a rbe tsm arknadsu tsko tte t (N A U T). Bl. a. i det 
no rd iska a rbe tsm arknadspo litiska  åtgärdsprogram m et från 1985 konsta te 
ras a tt e tt av  huvudom rådena för N A U T :s p ro jek tverksam het kom m er att 
vara  kartläggning av form ella h inder för rörligheten  m ellan de nordiska 
länderna, och att i sam arbete  m ed underv isn ingsm yndigheterna försöka 
fö rbä ttra  m öjligheterna a tt u tveck la  ländernas yrkes- och arbe tsm arknads
utbildning för a tt m inska de kvalifikationsm ässiga barriärerna . O ckså u t
redningen "N o rd b o rs  rä ttighe te r i N o rd en ”  (N U  1985: 6) har inom N A U T 
lett till flera forsknings- och  u tvecklingspro jek t för a tt m inska hindren för 
flexibiliteten.

I anslu tn ing till äm nesom rådet har N A U T  finansierat p ro jek te t "A rb e ts 
löshetens s tru k tu r" . D etta  u tgör en del av e tt stö rre  svenskt p ro jek t, där 
m an u treder arbe tsm arknadens organisering. 1 det av N A U T  föreslagna 
pro jek tprogram m et för 1989- 1990 ingår undersökningen ” F lexibilitet på 
de nordiske a rbe jd sm arkeder” . G enom  undersökningen  äm nar m an utreda 
a rbetsk raften s rö rlighet m ellan och inom  företagen.

1 pro jek tprogram m et ingår även undersökningen ” 1990-talets a rb e ts
m arknad i N o rd e n " . G enom  undersökningen  kom m er man att u treda  bl. a. 
a rbetsm arknadens anpassn ingsm ekan ism er och de fak to re r som  inverkar 
på den re la tiva  lönestruk tu ren .

Om arbetsm arknadspo litikens om råde kan m an ännu konsta te ra  a tt IL O  
har gjort en u tredning som  gäller Sverige. ” U nem ploym ent and labour 
m arket flexib ility” . M otsvarande u tredning om Finland har också på
börjats.

Inom  arbetsm arknadspo litiken  har m an således redan  både gjort och 
håller m an på att inleda flera u tredn ingar om  flexibiliteten. G rundfrågan i 
dessa ä r  sam m anjäm kningen m ellan den flexibilitet som  en föränderlig  
p roduk tionss truk tu r fö ru tsä tte r och m ellan individens trygghet. N A U T  har 
vid sina d iskussioner om  forskn ingsresu lta ten  och de åtgärder dessa förut-
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sä tte r an se tt det vara  viktigt a tt gå igenom  den  i m edlem sforslaget avsedda 
lagstiftnings- och av ta lsnorm eringen  fö r a tt m an skall kunna avveckla  
onödiga hinder.

Vid sidan av fo rskn ingsarbete t håller N A U T  som  bäst på m ed att koord i
nera  e tt b eredn ingsarbete , som  gäller den nord iska a rbetsm arknaden  för 
s. k. ” fria näringsidkare” . U tgående från det gjorda u tredn ingsarbete t har 
man till förem ål för liberaliseringsarbetet tagit några y rkesg rupper med 
näringsidkare (bl. a. ad v o k a te r, fastighetsm äklare  och rev iso rer), för vilka 
man fö rsöker skapa en fri a rbetsm arknad  på sam m a sätt som för vissa 
lönearbetarg rupper (b l.a. hä lsovårdspersonal och grundskollärare). E n 
skilda tjänstem annakom m ittéer skö te r om beredn ingsarbete t inom  sina 
respektive om råden  och N A U T  koord inerar hela arbete t.

Det gjorda u tredn ingsarbe te t har på nationell n ivå redan lett till å tgärder 
bl. a. i F in land, där man helt nyligen fått färdigt ett kom m ittébetänkande 
om betydande lindring av m edborgarskapsbestäm m elserna  vad gäller inne
havande av offentliga tjänster.

N ord iska m in isterrådet (arbetsm in istrarna) träffar a rbetsm arknadspar- 
terna årligen i sam band m ed m in isterm ötet. H ärvid  kan m an behandla  de 
frågor som in tressero rgan isa tionerna  ta r  upp. F öre N A U T :s vårm öte 
träffar in tresseo rgan isa tionerna  o rd fö randena fö r N A U T  och dess u tsko tt, 
varvid m an kom m er att d isku te ra  verk sam hetens fram tida inriktning u tgå
ende från  den s. k. C 2-planen sam t p ro jek tprogram m et för följande år. Vid 
N A U T :s vårm öte kom m er ord fö randen  att redogöra fö r in tresseo rgan isa
tionernas synpunk ter.

A rbetsk raftsm in isterie t stöde det i m edlem sförslaget fram förda fo rsk 
ningsforslaget. D et ä r  fråga om  en om fattande program helhet där man 
undersöker m ånga förvaltn ingsgrenar. F ör att p rec isera  den om fattande 
helheten ä r det nödvändigt a tt göra  en fö rundersökning  och i sam band med 
denna even tue llt anordna e tt gem ensam t m öte fö r m yndigheter, in tresseo r
ganisationer och politiker. A rbetsk raftsm in isterie t ä r redo att stödja p ro 
je k te t och  m edverka till a tt d e tta  om råde ges en allt stö rre  vikt i N A U T :s 
verksam het.

D å arb e tsm ark n ad ssek to rn  u nder de senaste  åren  ändå hört till de sek to 
re r vilka erhållit en kraftigt m inskad finansiering dä det gällt det nordiska 
sam arbe te t, ä r m an sannolik t tvungen att läm na också  en del av de ovan 
fram förda fo rskn ingspro jek ten  om flexibilitet ogenom förda eller uppskjuta  
genom förandet till en  senare tidpunk t. Ifall m an i N ord iska  rådet anser 
forskningen kring flexibiliteten viktig, hoppas arbetsk raftsm in isterie t så
lunda a tt denna forskning även beviljas anslag.

Lauri K orpela inen  
Vid förfall för kanslichefen, avdelningschef

Ilse K oli 
Byråchef

H elsingfors den 15 juli 1988
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Ålands handelskammare:

H andelskam m aren  har inget a tt invända em ot a tt en nord isk  studie 
u tfö rs, i v ilken m öjligheterna a tt om form a eller avskaffa bl. a. lagstiftning 
som  om otivera t fö rsv åra r nödvändig  flexibilitet på  den nord iska a rb e ts
m arknaden  u treds.

M arieham n den 17 augusti 1988

Å lands handelskam m are

Thorvald Eriksson  
Ordförande

Harry Jansson  
Verkst. dir.

Ålands landskapsstyrelse:

L andskapss ty re lsen  stä ller sig positiv  till a tt den i m edlem sförslaget 
fö reslagna studien genom förs.

F ö r a tt u n derlä tta  för ungdom ar och s tuderande att fö rkovra  sig på den 
nord iska arbe tsm arknaden  önskar landskapssty re lsen  a tt det i den fö re 
slagna studien  även skulle u tred as m öjligheten till sk a tte lä ttnader fö r ovan 
näm nda p e rsoner som  tillfälligt a rb e ta r i annat nord isk t land. Förslagsvis 
kunde alla studerande  och  ungdom ar som  tillfälligt a rb e ta r i annat nord isk t 
land erhålla liknande ska tte fö rm åner som  de som  erhåller arbete  via 
N ordjobb.

M arieham n den 30 augusti 1988

M ay Flodin 
Vice lantråd

Tor-Erik Söderlund  
Överinspektör

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund:

A rbetsg ivarnas i F in land cen tra lfö rbund  välkom nar förslagsställarnas 
initiativ och ställer sig m ycket positiv t till de tankegångar som  fram förs i 
förslaget. F lexib ilite ten  på  a rbetsm arknaden  ä r e tt begrepp som  ” alla talar 
om  m en ingen gör någonting å t” . En o rsak  kan vara a tt m an vanligen inte 
närm are defin ierar vad m an egentligen avser m ed ökad flexibilitet.

D ärför kan det vara  b ra  a tt sam nord isk t kartlägga b ris te r på arbetsm ark-
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nadsflexibilitet och göra upp konkre ta  p laner och förslag till hur dessa kan 
avskaffas. D en p rocessen  förverkligas sedan närm ast på e tt nationellt plan 
i form  av avreglering , decen tra lisering  av beslu tsfunk tioner, reallokering 
av resu rser, öppnande av nya inform ations- och kom m unikationskanaler

D å m an fö rst kartlägger vilka ty p e r av ökad flexibilitet som  avses skall 
en cen tral u tgångspunkt vara en fö rbättring  av företagens m öjligheter att 
snabbt anpassa  sig till de allt snabbare fö rändringarna i deras situation  
beträffande bl. a. m arknader, konkurrensläge och teknologisk  utveckling. 
D etta vore för sin del ägnat att fö rbä ttra  de nord iska ekonom iernas in terna
tionella konkurrensfö rm åga och därm ed både företagens och löntagarnas 
ställning.

Bl. a. följande delom råden  av arbe tsm arknaden  ä r sådana där en ökad 
flexibilitet ä r särskilt önskvärd:
-  De norm er i lagar och avtal som  reg lerar a rbetsk raften s användning, 

t. ex. de som  gäller arbe ts tidens längd och förläggning, och a rbe tsk raf
tens in terna rörlighet m ellan olika arbetsuppg ifter,

-  a rbetsk raftens geografiska och y rkesm ässiga rörlighet,
-  a rbetsförm edlingens förm åga att sam m anföra lediga arbetsuppg ifter och 

a rbe tssö kande ,
-  utbildningens innehåll och inriktning i relation  till a rbetsm arknadens 

behov.
M ot ovanstående bakgrund u n d ers tö d er vi alltså  förslaget om en nordisk 

studie av m öjligheterna till ökad flexibilitet på a rbetsm arknaden  och är för 
egen del b eredda  a tt m edverka  till dess genom förande.

H elsingfors den 2 sep tem ber 1988

A rbetsg ivarnas i F in land cen tralfö rbund  

(O läsl. namn)

Industrins centralförbund:

I m otiveringarna till förslaget hänvisas bl. a. till D ahrendorf-rapporten  
och likaså till O E C D :s struk tu ru tredn ingar. O ckså  B IA C:s och T U A C :s 
gem ensam m a prom em oria  har om näm nts i m otiveringarna. A lla ovan
näm nda har uppm ärksam m ats av 1CF, och m an har sam tidigt i s to r u t
sträckning fö renat sig m ed de synpunk ter som  fram förts i rappo rte rna . Till 
D ahrendorf-rapporten  har hänvisats bl. a. i IC F :s senaste  d iskussionsm e
m orandum  "T eo llisuus ja  ty ö v o im a" (Industrin  och arbetsk raften ). D etta  
m em orandum  ingår som  bilaga till u tlå tandet. IC F  har även i and ra  sam 
m anhang, såsom  i m em orandum et "T eo llisuus ja  in teggaatio”  (Industrin
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och in tegrationen) betonat be tydelsen  av de nord iska ländernas sam arbete  
och E F T A -E G -sa m a rb e te t också  i arbetsk rafts- och utbildningsfrågor. 
O ckså d e tta  m em orandum  m edföljer som  bilaga till u tlå tandet.

D et är skäl a tt fram hålla, a tt fö ru tsättn ingen  för e tt fram gångsrikt in ter
nationellt sam arbete  i a rbetsk raftsfrågo r fram för allt ä r e tt ak tiv t g repp och 
u tveck landet av vårt eget lands arbetsk rafts- och utbildningspolitik . A tt 
främ ja den yrkesm ässiga geografiska rörligheten  och fö rbättra  a rbe tsfö r
m edlingens funktionsförm åga ä r cen tra la  sek to re r av arbetskraftspo litiken  
vilka är i behov av åtgärder.

IC F  unders töder m edlem sforslaget om  a tt göra undersökningen. Av 
förslaget fram går em ellertid  inte k lart, huruvida det ä r fråga om en strävan 
a tt öka flexibiliteten m ellan de nord iska länderna eller även med tanke på 
en stö rre  region. D et vore viktigt, a tt m an i u tredningen också m er grund
ligt beak ta r E F T A -E G -k o n ta k te rn a .

H elsingfors den 22 augusti 1988

Industrins cen tralfö rbund  

P aavo  Grönlund

I s l a n d

Socialministeriet (Félagsmálaráðuneytið)1:

I redegørelsen  m ed m edlem sforslaget gøres der opm æ rksom  på nogle 
rap p o rte r fra O EC D  og redegøres i let fattelige vendinger for konk lusioner
ne i dem , som  synes at væ re, at arbejdsm arkedet nødvendigvis må tilpasse 
sig de æ ndringer, som  følger m ed brugen a f ny teknik.

M inisteriet m ener, at m ålsæ tningerne fo r undersøgelser, som  forslaget 
indholder, ikke defineres godt nok. D esuden m ener m inisteriet, at u nder
søgelsesm ateria le t e r m eget v id tgående. Det er m inisteriets vurdering, at 
hvis forslaget gennem føres, vil det her kom m e til at dreje sig om en 
langvarig og dyr vurdering.

Selvom  m inisteriet indser nødvendigheden af gennem førelsen  af en så
dan undersøgelse , som  har lignende m ålsæ tning, som  m edlem sforslag A 
845/s, ville det væ re en fordel, hvis prob lem erne blev næ rm ere defineret, 
så om fanget afgræ nsedes nøjere.

R eykjavík, 7. sep tem ber 1988

P. m. v 

Gylfi K ristinsson  

1 Yttrandet översatt från  isländska.
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Kommunal- og arbeidsdepartementet:

N o r g e

K om m unal- og a rb e id sdepartem en te t s tø tte r  forslaget om en nordisk 
studie som  skal baseres  på  de rap p o rte r som  O EC D  har u ta rbe ide t angå
ende fleksib ilitet og struk tu rtilpasn ing . Vi an se r de tte  som  viktig fordi 

norske arbeid sm arkedsm ynd igheter p rio rite re r sterk t å få til en økt fleksi
bilitet i a rbeidsm arkedet. S tø rre  fleksib ilitet e r viktig fo r å få til den 
nødvendige om stilling i næ rings- og arbeidsliv .

O slo, 29. august

E tte r  fullm akt

Kari M oxness  
Avdelningsdirektör

K jellaug Tørstad

Næringsdepartementet:

N æ ringsdepartem en te t stiller seg positiv t til forslaget fra N ord isk  Råd 
om å  g jennom føre en studie fo r å  u trede  m ulighetene for tiltak  for å bedre 
fleksib iliteten  innen det nord iske a rbeidsm arkedet. E tte r  departem en te ts 
oppfatning vil de tte  kunne stim ulere den økonom iske veksten  i N orden .

O slo, 25. august

E tte r fullm akt

C hristo fer Owe  
Ekspedisjonssjef

Toril Railo  
Underdirektør

Norsk arbeidsgiverforening hänvisar i skrivelse den 13 sep tem ber 1988 till 
y ttrande av den 30 augusti 1988 fr å n  Svenska  arbetsgivarefören ingen  (se 
nedan).
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Socialstyrelsen:
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På hålso- och sjukvårdens om råde finns en om fattande nationell regle
ring av t. ex. y rkesbehörighet, som  m otiveras av hänsynen  till vårdkvalite t 
och patien tsäkerhe t. De överenskom m elser m ellan de nord iska länderna 
som  successiv t u tv idgats i syfte a tt skapa fri rörlighet m ellan sta terna , 
innefattar num era de flesta  y rkesgrupperna  på vårdom rådet. H älso- och 
sjukvårdspersonalens m öjligheter a tt söka och få anställning inom  N orden 
är förem ål för långtgående förenklingar. U nder 1980-talet har också olika 
in ternord iska  fora följt tilläm pningen av den nord iska överenskom m elsen  
sam t a rb e ta t fö r a tt undanrö ja  de h inder mot arbetsk raftsrö rlighet som 
funnits på hälso- och sjukvårdens om råde. De form ella h inder för fast 
anställn ing  i annat nord isk t land som fo rtfarande kvarstår, begränsas hu 
vudsakligen till k ravet på kunskaper som  författn ingar och fö resk rifter av 
betydelse  för yrkesu tövningen  i fråga.

Enligt socialsty re lsens uppfattn ing  har en betydande flexibilitet uppnåtts 
på hälso- och sjukvårdens om råde. K raven  på författn ingskunskap  kan 
svårligen undvaras m ed tanke på de sk illnader i bl a o rganisatorisk t hänse
ende som  tro ts  allt å terfinns m ellan de nord iska länderna.

V ad som  anfö rts ovan h indrar inte a tt det vore värdefullt med en över
syn av de form ella h inder som  eventuellt fö rsvårar rörligheten av a rb e ts
kraft m ellan de nord iska länderna inom  olika arbe tsm arknadssek to re r. 
Socialsty relsen  tillsty rker därför ifrågavarande m edlem sförslag.

Stockholm  den 31 augusti 1988

Enligt socialsty relsens beslu t 

L e if  Gudmundson

Industriförbundet:

Enligt den arbetsfördeln ing  som  gäller m ellan de cen tra la  näringslivsor- 
gan isationerna i N orden  behandlas arbetsm arknadsfrågor av arbetsg ivare
föreningar. F ö rbundet få r därfö r i fö rs ta  hand hänvisa  till a rbetsg ivarorga
n isationernas rem issvar.

F ö r egen del ä r  fö rbundet positiv t till förslaget. D en nord iska a rb e ts
m arknaden  har v isat sig vara  en värdefull tillgång fö r den  nord iska indu
strin . Å tgärder som  kan öka dess flexibilitet bö r y tterligare öka värdet. 
Fö rbundet vill dock fram hålla a tt sam tidigt som  det är viktigt a tt slå vakt 
om den fria  nord iska arbe tsm arknaden  ä r det nu viktigt a tt s träva  e fter en 
friare europeisk  a rbetsm arknad . En överenskom m else m ellan E FT A  eller
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de nord iska länderna och EG om fri rörlighet för personer fram står som  en 
angelägen sak för svensk  industri. I fö rsta  hand fö r a tt säkerställa  m öjlighe
terna att u tny ttja  nyckelpersonal inom  in ternationella  koncerner på ett så 
effektivt sätt som  m öjligt. På sikt finns även en risk för arbetsk raftb rist 
inom  svensk industri som  t. ex. bö r kunna avhjälpas m ed en ökad a rb e ts
kraftsinvandring  från EG. F ö r råd e ts  kännedom  bifogas en skrivelse rö ran 
de ” e tab le rin g srä tt”  för nyckelpersoner i fö rsta  hand i ett europeisk t 
p ersp ek tiv 1.

S tockholm  den 30 augusti 1988

Sveriges industriförbund 

Thom as H agdahl
K risto fer Erlandsson

Svenska arbetsgivareföreningen

Förslaget gäller, enligt rubriken , genem sam m a å tgärder för a tt u töka 
flexibiliteten på den nord iska arbetsm arknaden . D etta är förv isso  en ange
lägen uppgift. Som  förslaget ä r  u tform at ges em ellertid  ingen fingervisning 
om vilket slags flexibilitet som  avses. D et kan exem pelvis gälla å tgärder 
för att
-  underlä tta  geografisk och yrkesm ässig  rörlighet
-  snabbare fö rändra  sysse lsä ttn ingsskapande åtgärder
-  snabbare fö rändra  innehållet i o lika u tb ildningar fö r a tt svara  m ot y rkes

livets behov

-  öka flexibiliteten  i av talsfö rhand lingarna på a rbe tsm arknaden , e tc.
N är m an ta la r om  att öka flexibiliteten  på a rbe tsm arknaden , kan det

således vara  e tt m ycket s to rt sp rek trum  av å tgärder som  avses. SA F 
fö reslår därfö r att de om råden  som  främ st avses bli förem ål fö r den 
nord iska studien  anges. Föreningen bedöm er det som  en alltför om fattande 
och tid sk rävande uppgift a tt göra  en heltäckande kartläggning. E ftersom  
såväl utveckling  som  struk tu ranvändn ing  går i en allt snabbare tak t, m enar 
SA F att det ä r angeläget a tt p rio rite ra  de å tgärder som  främ st h indrar en 
ökad flexibilitet. H it hö r, enlig vår uppfattn ing , svårighete rna att snabbt 
och sm idigt fö ränd ra  u tb ildn ingssystem et.

S tockholm  den 30 augusti 1988

S venska arbetsg ivarefören ingen  

G unnar W esterm ark
M aria N ygren

1 Här ej tryckt. Norstedts Tryckeri, Stockholm 198816
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A 846/s 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om samordnad insats för minskat alkoholbruk i 
Norden
(V äckt av E lver Jo nsson  sa m t Svein  A lsaker, M argareta  A ndrén , G unnar 
Björk, G ustav B jörkstrand , K n u d  Glφnborg, Å sa  Solberg Iversen , Sakari 
K nuuttila , Inga  L a n tz , Jacob  L indenskov, A nna-K aarina  Louvo , A gnar  
N ielsen , Barbro N ilsson , Óli P. G udbjartsson och E rnst W roldsen)

B IL A G A

Yttranden över medlemsforslaget

Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning (NAD):

 D et ifrågavarande m edlem sförslaget ta r  upp  m ånga olika insa tsom 
råden och u tm ynnar i sex olika förslag. I sitt y ttrande ön sk a r näm nden ta 
upp endast sådana som  har d irek ta  berö ringspunk ter m ed näm ndens a r 
betsom råde.

M ålsättn ingen a tt sänka konsum tionen  av alkohol i E u ro p a  m ed 25 % 
under tid sperioden  1980-2000 u tgår ifrån tankegången a tt to ta lkonsum 
tionen av alkohol har betydelse  fö r om fattn ingen av skadeverkningar. 
D etta  perspek tiv  har erhållit vetenskaplig t underlag. Inom  N orden  har 
N A D  initierat e tt fo rskn ingspro jek t (SA S-projektet) som  belyser flera 
spörsm ål på om rådet i d essa  länder. T ankegången innebär em ellertid  inte 
att alkoholprob lem en vore likartade i de olika no rd iska länderna eller att 
det vore m öjligt a tt angripa p rob lem en m ed sam m a m edel. De nord iska 
länderna skiljer sig i den stra teg i som  tilläm pats för a tt begränsa alkohol
konsum tionen  e ller skadeverkningarna. V alet har stå tt m ellan t. ex. b e to 
ning av p risin strum en t, begränsning av  försäljnings- och serveringsställen , 
inform ation m. m. D ärför skiljer sig också  regelsystem en  t. o. m. m ellan de 
varandra  m est lika länderna  k lart ifrån varand ra  liksom  också  den p rak 
tiska  han teringen  av alkoholpolitiska frågor. V idare visar konsum tionsu t- 
vecklingen sedan  1980, a tt de fem  nord iska  länderna  u tveck la ts olika: i en 
del har den gått ner, i an d ra  har den ökat. D et finns även  ak tuella  händelser 
som  pekar på  y tterligare  svårigheter. Som  exem pel kan näm nas det isländ
ska beslu te t a tt från och m ed m ars 1989 göra ölet tillgängligt i Island -  ett 
beslu t som  inte to rde  u n d erlä tta  a rb e te t m ed a tt sänka to ta lkonsum tionen  
av alkohol m ed 25 %  från  å r 1980 till å r  2 0 0 0 .1 d e t här sam m anhanget ä r  det
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också  viktigt a tt näm na, a tt E G -sam arbete ts  harm oniseringsm ål 1992 stä l
ler upp g ränser fö r D anm arks m edverkan  i eventuella  sam ordnade strävan 
den , liksom  det m ed all sannolikhet också  kom m er a tt påverka  de fyra 
övriga nord iska länderna. N A D  har sålunda vid sitt senaste  m öte tillsatt en 
speciell arbetsg rupp  för överväganden  om  in ternationaliseringens och EG- 
harm oniseringens effek ter på alkoholom rådet och hoppas a tt d e tta  arbete 
ger resu lta t till ny tta  för det no rd iska sam arbete t.

S ett i p e rspek tive t av de ovan besk rivna  förhållandena, å  ena sidan olika 
alkoholpo litiska å tgärd ssystem  och fö ru tsä ttn ingar för å tgärder, å  andra 
sidan olika behov av m er eller m indre genom gripande åtgärder för a tt 
sänka konsum tionsn ivån  för a tt uppnå den eu ropeiska  m ålsättn ingen, to r
de e tt sam ordnat ak tionsprogram  v ara  m indre läm pat a tt svara  på  de 
ak tuella  problem en.

F örslaget om  a tt up p rä tta  a lkoholfria zoner är en m etod som  används i 
hanteringen  av alkoholfrågan. De flesta  i m edlem sförslaget uppräknade 
zo n er to rde  dock  om gärdas av trad itioner och värderingar som  skiljer de 
nord iska länderna , och t. o. m. regioner inom  dem  ifrån varandra . U pprä t
tan d e t av specifika alkoholfria zo n er to rde sålunda k räva ansenligt fö ra rbe
te och d iskussioner innan det kunde realiseras. D essa asp ek te r liksom  
även  m ånga av de uppslag som  fram förs i m edlem sförslaget hoppas näm n
den kunna b eak ta  och  u tveck la  v idare i sitt a rbete  under de närm ast 
kom m ande åren.

H elsingsfors den 29 augusti 1988

F ö r N ord iska  näm nden  fö r alkohol- och drogforskning

Eckart Kiihlhorn  
Ordförande

Pia R osenqvist 
Forskningssekreterare

NUAT—Nordisk Union for Alkoholfri Trafik:

A lkoholbruk utg jør vårt alvorligste selvpåførte  helse- og sosiale p ro 
blem . H vert å r sk jer 100000 sykehusinnleggelser på grunn av alkoholrela- 
te r t skade -og sykelighet. O ver 60000 m ennesker skades hvert å r  på  grunn 
av  alkohol. Og d isse tall g jelder bare  fo r N orge. Ingen andre forhold , 
b o rtse tt fra h jerte in fark t, ta r  flere leveår enn alkohol. M ishandling av 
ektefelle sk jer i 7 0 -8 0 %  av tilfellene u nder påvirkning av alkohol. I de 
øvrige nord iske land har vi den sam m e utvikling. N år alkohol blir lettere 
tilgjengelig, øker fo rb ruket. Og resu lta te t e r  m er a lkoholrelatert skade og 
sykelighet. W H O  har m ed bakgrunn  i den kunnskap  vi har om  sam m en
hengen m ellom  to ta lfo rb ruk  og skader, bed t m edlem slandene om  å arbeide 
fo r en fo rb ruksredusjon  i hele befolkningen på  25 % innen å r 2000. En slik
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m ålsetting m å ikke bare bli ta lem åter, m en resu ltere  i konkre t politisk 
handling. N U A T  e r derfo r glad fo r det initiativ  som  e r ta tt i m edlem sfor
slag A 846/s om  en s te rkere  sam ordnet innsats fo r m insket alkoholm isbruk 
i N orden . E t slikt initiativ  e r  helt nødvendig  om  m ålsettingen om en 25%  
forb ruksreduksjon  skal bli en realite t.

N U A T  s tø tte r derfo r fo rslaget om  å u tarbeide  et aksjonsprogram  for å 
oppfylle W H O ’s mål om  en 25 %  fo rb ruksreduksjon  innen tusenårssk ifte t. 
I et slikt p rogram  m å det se ttes  opp  delm ålsettinger fo r hvor langt m an skal 
kom m e i 1993, 1995 osv . O m  m ålsettingen ikke er innfridd, m å alkoholpoli
tiske tiltak  iverk se ttes. A t slike initiativ  kan tas på nord isk  p lan, vil styrke 
de tiltak  som  iv erk se ttes  både enkeltv is og sam let.

N U A T  s tø tte r også forslaget om  alkoholfrie soner i sam funnet. Vi tro r 
det e r  viktig å u n d ers treke  a t enkelte  situatsjoner/forho ld  i sam funnet bør 
væ re rusfrie. A lkohol bør ikke b rukes i trafikken , på sjøen, i sam væ r med 
barn  og ungdom , i a rbeidslive t. Sam tidig e r  det viktig å  stim ulere ak tiv t til 
rusfrie om gangsform er, ved a t a lkoholfrie tilbud u tbygges. Særlig viktig er 
det å gi ungdom  fritidstilbud som  e r a lkoholfrie, og at disse tilbud er 
konkurransedyktige m ed m er kom m ersielle  fritidsak tiv ite ter.

N U A T  s tø tte r også forslaget om  å gjøre a lkoholspørsm ålet til et særlig 
innsatsom råde innen FN  og de ulike sæ rorgan isasjoner. F orslaget vil gjøre 
sam arbeid  om  ulike alkoholpolitiske tiltak  over landegrensene m er n a tu r
lig. I en tid p reget av m obilitet og sterk  ekspansjon  på te lesa te litt-om rådet, 
blir det avgjørende å  få til e t sam arbeid  in ternasjonalt.

N U A T  stø tte r  også forslaget om  en felles prom illelovgivning for de 
nordiske land, så  lenge sik tepunk te t e r  å få til en alkoholfri trafikk . U t fra 
dagens kunnskap  blir innføringen av en nullgrense særlig viktig. En slik 
grense vil h indre spekulasjon  i hvor m ye alkohol m an kan bruke på fo r
hånd. Selv ved sm å m engder alkohol e r  k jøreferd ighet, å rvåkenhe t, kon
sen trasjon  m. m. red u se rt. F o rslag  om  en felles prom illelovgivning m å ikke 
b rukes som  argum ent fo r å  svekke den lovgivning som  allerede e r i de 
enkelte land. F orslaget om  å få innført u tånd ingsprøver som  e r så  gode at 
dom sto lene kan ak sep te re  p røveresu lta tene  som  sikre nok fo r re ttss ik k e r
heten  e r viktig. Sam let vil det b id ra  til å  øke oppdagelsesrisikoen , fordi 
flere p rom illekon tro ller kan  g jennom føres.

N U A T  s tø tte r også forslaget om  en prom illegrense til sjøs, og finner det 
riktig at g rensen  ikke se ttes høyere  enn det som  gjelder i vegtrafikken. De 
m ange alkoho lre la terte  u lykker m ed fritid sbå te r e r  i seg selv en god nok 
argum entasjon.

N ord isk  U nion fo r A lkoholfri T rafikk

G unnar A p e la n d  
G eneralsekretæ r

O slo , 29. august 1988



Da n ma r k  

Sundhedsministeriet:
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ad  1
N ord isk  R åd anbefa ler N ord isk  M inisterråd  a t udarbejde e t tid sbestem t 

handlingsprogram  til opfyldelse a f  W H O ’s m ål om  en 25 % ’s nedsæ tte lse  a f  
a lkoholforbruget inden å r 2000.

S undhedsm in isterie t a rbejder i ø jeblikket m ed en forebyggelsesplan. 
Indsa tsen  til forebyggelse a f  skader som  følge a f  brug a f  alkohol vil væ re et 
betydningsfu ld t led i en fo rebyggelsespolitik .

Sundhedsm in isterie t planlæ gger endv idere  at nedsæ tte  et udvalg, der 
skal skabe overblik  over indsatsen  på  a lkoholom rådet, herunder de private  
o rganisationers indsats. D et e r  tanken , a t de tte  udvalg skal kom m e m ed 
forslag til tilrettelæ ggelsen  a f og m ålgrupper fo r en frem tidig politik  på 
alkoholom rådet.

B landt ande t p å  denne baggrund synes det tv iv lsom t, om  der fo r tiden er 
det fo rnødne grundlag fo r a t indlede overveje lser om  et fælles ak tionsp ro 
gram . H ertil kom m er de forskelle der er m ellem  D anm ark og de øvrige 
nord iske landes opfa tte lse  a f  m ål fo r og m idler i alkoholpolitikken.

a d  2
N ord isk  R åd anbefa ler N ord isk  M in isterråd  a t op re tte  e t an ta l alkoholfri 

zoner.
Forslaget om  a t o p re tte  såkald te  alkoholfrie zoner b e rø re r forho ld , hvo r 

d e r i udgangspunk tet form entlig  vil væ re en  rim elig grad a f enighed, m en 
hvo r d e r p å  de t konkre te  n iveau vil væ re forskellige vurderinger og trad i
tioner - såvel p å  d e t nationale , som  på  de regionale og lokale n iveaue r — 
fo r de m idler, der vil kunne bringes i anvendelse . E n  even tue l v idereudv ik 
ling a f  den hensig t, d er e r  indehold t i fo rslaget, vil i g ivet fald k ræ ve et ikke 
ubetydelig t fo rarbejde  og d iskussioner.

ad  3
N ord isk  R åd anbefa ler N ord isk  M inisterråd  a t a rbejde, fo r a t a lkohol

spørgsm ålet b liver e t sæ rskilt indsatsom råde inden fo r FN  og de forskellige 
sæ rorganisationer.

O verveje lser om  a t in tensivere  og institu tionalisere  d e t in ternationale  
govem m enta le  sam arbejde om  alkoholspørgsm ål fo rudsæ tte r, at behovet 
fo r de tte , og m ål og m idler i e t sådan t arbejde b liver gjort til genstand  fo r en 
næ rm ere udredning og forhandling i D anm ark.

F ra  dansk  side vil m an p rincip ielt ikke stille sig afvisende over fo r 
m edlem sforslagets pk t. 3 om , at a lkoholspørgsm ålet b liver e t særligt til
tagsom råde inden fo r F N  og sæ rorganisationer. A t jæ vn fø re  de tte  spørgs
m ål m ed a t F N  h a r en særlig organisation  m. h. t. narko tikaspørgsm ål er
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dog vel nok  a t gå fo r vidt. D et bø r også haves i erindring, a t F N  befinder 
sig i en  finansielt overo rden tlig  vanskelig  situa tion , hv ilket nødvendiggør 
en streng  p rio ritering  a f indsa tsom råderne . F N ’s eventuelle arbejde  m ed 
spørgsm ålet b ø r derfo r kanaliseres v ia  allerede eksisterende organer, hvor 
m an kan pege på  den sociale kom m ission under E C O SO C .

ad  4
N ord isk  R åd  anbefa ler N ord isk  M inisterråd  a t arbejde  fo r en  fælles 

trafiklovgivning, som  an sp o re r til en alkoholfri trafik .
I m edlem sforslaget fo reslås d e t også, a t m in is terrådet skal v irke fo r en 

ny fæ lles lovgivning ved rø rende spiritus- og prom illekørsel, og det anføres 
i den fo rb indelse , a t m an bø r arbejde  frem  m od en ny laveste  prom illegræ n-

D er er fo r tiden  ikke fæ llesnordiske reg ler på  de tte  om råde, idet m indste
væ rdien fo r ulovlig alkoholprom ille e fte r de faste  prom illegræ nser i D an
m ark e r 0,81 °/oo, m edens den  i de øvrige nord iske lande e r 0,5 °/‹x›.

E n fø rste  fo rudsæ tn ing  fo r at s tø tte  en nedsæ tte lse  a f  den faste  prom il
legræ nse m å væ re, at en  sådan  nedsæ tte lse  vil m edføre e t fald i an ta lle t a f  
a lkoho lre la terede  u lykker. D et danske Justitsm in isterium  har til sagen 
op lyst, a t der ikke foreligger dokum enta tion  fo r e ller sandsynliggørelse af, 
a t de tte  vil væ re tilfæ ldet.

Spørgsm ålet om  en fæ llesnord isk  prom illegræ nse i N orden  har senest 
væ ret d rø fte t i fo rb indelse m ed en handlingsplan  fo r sikrere trafik  i N o r
den, som  blev frem sat a f  m in is terrådet og ved tage t p å  N ord isk  R åds 
session i O slo i m arts 1988.

H andlingsplanen indeho lder følgende afsnit om  prom illegræ nserne i 
N orden:

” 1 de nord iske länderna  fö rs nationellt d iskussioner om  prom illegränser
na i trafikken . D essa  d iskussioner förs m ed delvis o lika u tgångspunk ter 
beroende på  ländernas ku ltu rella  särdrag  vad gäller alkoholpolitik  m. m. 
M ed hänsyn  till de önskem ål som  lagts fram  om  harm onisering  av prom il
leg ränserna i N orden  p lanerar N T R  a tt om  m öjligt lå ta  N K T  göra en 
undersökning  av sam m anhanget m ellan prom illegräns och andelen  alko- 
ho lrelaterade o ly ck o r.”

E fte r handlingsp lanens ved tage lse  har N ord isk  K om ité  for T rafiksikker
hedsforskn ing  (N K T ) ansøg t N ord isk  T rafiksikkerhedsråd  (N TR ) om  m id
ler til a t gennem føre en sådan  undersøgelse , og det m å fo rven tes , at N T R  
vil im ødekom m e ansøgningen fra  N K T .

F æ rdselssikkerhedskom m issionen  fo rven tes  i løbet a f  e fte rå re t 1988 at 
afgive betæ nkning  om  en fæ rdselss ikkerhedspo litisk  handlingsplan  fo r de 
kom m ende år. D er kan ikke på  nuvæ rende tid spunk t siges noget om , hvad 
denne handlingsplan  vil indeholde ved rø rende  prom illegræ nser, m en 
spørgsm ålet om  en lavere  prom illegræ nse end  den i dag gæ ldende m å 
fo rven tes at blive berø rt.
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M an kan derfo r ikke fo r tiden stø tte  denne del a f  forslaget, m en finder i 
stede t a t m åtte  anbefale , at m an a fven ter resu lta te t a f  den ovennæ vnte 
undersøgelse , fø r d e r tages stilling til spørgsm ålet om  a t nedsæ tte  prom il
legræ nsen.

a d  5
N ord isk  R åd anbefa ler N ord isk  M inisterråd  a t ny teknik  vedrø rende 

luftudåndingsprøve afprøves m ed henblik  p å  a t gøre a lkoholundersøgelser 
hurtigere og sik rere .

I m edlem sforslaget fo reslås d e t endv idere , a t m an p rø v e r ny teknik  
vedrø rende f. eks. luftudåndingsprøve m ed henblik  p å  a t gøre alkoholpro- 
m illeundersøgelser hurtigere  og sik rere . D et danske Justitsm in isterium  har 
hertil op lyst, at D anm ark gennem  det nord iske sam arbejdsorgan  for tra 
fikspørgsm ål (SA N T) nøje har fulgt det svenske udviklingsarbejde om kring 
ap p ara tu r og p rocedu re  sam t gennem førte  forsøg til b rug fo r en  svensk / 
no rsk  stillingtagen til spø rgsm ålet om  anvendelse  a f  alkoholudåndings
p rø v er som  bevism iddel i sp iritussager. L igeledes e r  det norske lovgiv
ningsarbejde på  om rådet b levet fulgt. E fte r det foreliggende vil såvel 
Sverige som  N orge i løbet a fk o r te re  tid  påbegynde en gradvis ibrugtagning 
a f ap p a ra tu r til brug ved alkoholudåndingsprøver.

Som  udgangspunkt e r  dansk  politi ligeledes in te ressere t i anvendelse  af 
a lkoho ludånd ingsprøver i sp iritu ssager, m en det findes dog re tte s t, at 
afvente de erfaringer, der nu vil blive draget i N orge og Sverige i forb indel
se m ed den næ vnte ibrugtagning, inden der tages egentlige in itia tiver på 
om rådet.

ad  6
N ord isk  R åd  anbefa ler N ord isk  M inisterråd  a t d e r til søs skal gælde 

sam m e reg ler som  til lands angående prom illegræ nser og trafikskader.
I den  danske søfartslovgivning e r d e r allerede reg ler, som  paralle lliserer 

den danske  straffelovs bestem m elser vedrø rende beruselse . D et tilføjes i 
den  fo rb indelse , a t der i den danske  sølov -  i lighed m ed tilsvarende 
bestem m elser i fæ rdselsloven  og lu ftfartsloven  -  e r hjem m el til fo r så vidt 
angår i sk ibsfø reren  at krim inalisere beruselse  i tjenesten  til søs uafhængigt 
a f  en even tuel sket søulykke. T ilsvarende gæ lder for den øvrige besæ tnings 
vedkom m ende.

D en danske S ø fartss ty re lse  har op lyst, a t u an se t a t m an i e t v is t om fang 
h ar søgt a t tage hensyn  til søens særlige forhold , har m an ønsket at 
k rim inalisere det forho ld , a t en søm and, d e r ud fø rer arbejde om  bord  i en 
stilling a f væ sentlig  betydning fo r sikkerheden , nyder sp iritus eller andre 
rusm id ler i e t sådan t om fang, a t han e r  ude a f stand  til at udføre sin tjeneste  
på  fuldt betryggende m åde. D et er fo rm åle t m ed bestem m elsen , at den  a f 
dom sto lene fulgte re t s tren g e  p raksis i fæ rdselssager også følges her.

U nder henvisning til ovenstående  finder m an ikke anledning til a t skær-
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pe den allerede på  om rådet ek sisterende danske lovgivning, idet denne 
findes at væ re tilstræ kkelig .

D et tilføjes, a t d e r ikke for så  vidt angår danske forhold  ses nogen 
tendens i an ta lle t a f  sp iritu ssager til søs, der skulle kunne m otivere en m ere 
restrik tiv  lovgivning på om råde t, idet det eksem pelv is kan op lyses, at 
søfartsm yndighederne i D anm ark  i perioden 1980-87  kun har kendskab  til 
13 tilfæ lde a f sp iritussejlads m ed fritidsfartø jer.

Sam m enfattende skal det fra dansk  side således bem æ rkes, at behovet 
for N ord isk  Sam arbejde om  bekæ m pelse a f  alkoholm isbrug fo r tiden findes 
at væ re tilstræ kkelig t tilgodeset ved d e t sam arbejde, d e r allerede foregår 
via de sæ dvanlige kanaler.

K øbenhavn , den 18. ok to b er 1988

M erete B alslev

Amtsrådsforeningen i Danmark:

 skal A m tsrådsforen ingen  tilkendegive, at foreningen har sym pati
for bestræ belse r på  at forebygge eller begræ nse skadevirkn inger a f  alko
holm isbrug.

A m tsrådsforen ingen  a fs tå r im idlertid  fra a t frem kom m e m ed bem æ rk
ninger til de frem satte  forslag , m en A m tsrådsforen ingen  ser dog gerne 
even tuelle  konkre tiserede  udm øntn inger af forslagene inden fo r am ternes 
ansvarsom råde forelagt til udtalelse.

K øbenhavn , den  18. ok to b er 1988

P .f . v.
E .b .

John Sørensen

Kommunernes Landsforening:

L andsforen ingen  har den 1. ju n i 1988 m odtaget m edlem sforslag  A  846/s 
om en sam ordnet indsats fo r a t m indske alkoholforbruget i N o rden . F o r at 
reducere  både alkohol- og narko tikafo rb ruget i såvel arbejdslivet som  
fritiden , peges d e r i fo rslaget på, a t tyngdepunk te t i en indsats m å ligge i 
det forebyggende arbejde.

F or at reducere  a lkoholforbruget og øge den alm ene fo rståelse  til at 
m indske to ta lfo rb ruget og derm ed forebygge både m isbrug og skader fo re 
slås:



8

-  at udarbejde e t tid sbestem t ak tionsprogram  til opfyldelse a f  W H O ’s mål 
om  en 25 pc t. nedsæ ttelse  a f  alkoholforbruget inden år 2000,

-  a t fokusere  på  arbejdslive t, trafik , bøm e- og ungdom sårene, alkohol
m isbrugere og gravide som  ” alkoholfrie zo n e r” ,

-  a t gøre alkoholspørgsm ål til e t sæ rsk ilt in teresseom råde indenfor FN - 
system et og indenfor de forskellige sæ rorganisationer,

-  at arbejde fo r en fæ lles trafikpolitik  om kring alkohol m od en nedsæ ttelse  
a f prom illegræ nserne,

-  a t a fprøve ny tekn ik  vedr. lu ftudånd ingsprøver fo r a t gøre sp irituskon
trollen hurtigere og m ere sikker sam t at gøre de prom illegræ nser der 
gæ lder fo r trafikken  på  land gæ ldende til søs.
I den anledning skal m an m eddele a t K om m unernes L andsforen ing  kan 

tils lu tte  sig e t program  m ed en  sådan  vægt på  den  forebyggende indsats.
H eru d o v er kan det op lyses, at opgavefordelingen p å  alkohol- (og også 

narkotika) om rådet er tilre tte lag t m ed en ræ kke cen trale  in stanser på 
statslig t n iveau. U nder sundhedsm in isterie t findes A lkohol- og N arko tika
råd e t, d er bl. a. h a r til opgave at m edvirke til a t koord inere sam fundets 
sam lede indsats til bekæ m pelse a f  alkohol- og narkotikam isbruget.

U nder ju s titsm in is te rie t findes R ådet F o r S tørre  Fæ rdselssikkerhed  
sam t R ådet F o r T rafiksikkerhedsforskning , d e r b l.a . i sam arbejde m ed 
A lkohol- og N ark o tik aråd e t har til opgave a t koordinere den sam lede 
indsats p å  om rådet.

A m tskom m unerne har an svare t fo r den egentlige behandling og kom m u
nerne und ers tø tte r behandlingen m ed råd , vejledning og økonom isk  b i
stand  efter b istandsloven .

D et kan endvidere  oplyses at der a llerede i m ange am ter og kom m uner 
gøres en aktiv  indsats p å  om rådet.

K øbenhavn , den 16. sep tem ber 1988

Thorkild Sim onsen
E. Krarup

Den Almindelige Danske Lægeforening:

L æ geforeningen finder, a t de sundhedsm æ ssige og sociale følger a f  m is
brug a f alkohol e r  betydelige. D et e r  derfo r afgørende, a t der findes et 
tils træ kkelig t antal behandlingsm uligheder sam tidig m ed, a t forebyggelsen 
a f  m isbrugspræ get adfæ rd sik res. D et frem lagte m edlem sforslag vedrø rer 
forebyggelse, he ru n d er en m indskning i an ta lle t a f  personer, som  i frem ti
den  vil lide a f  m isbrug og dertil kny ttede  lidelser.

M edlem sforslagets seks dele kan i d e t sto re  hele re la teres i V erdens
sundhedsorgan isationens W H O ’s m ålprogram  ” Sundhed fo r alle å r  2000” ,
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som  i m ålsæ tning nr. 17 om  sundhedsskadelig  adfæ rd næ vner, a t der i 1995 
skulle væ re en afgørende reduktion  i sundhedsskadelig  adfæ rd , så  som 
m isbrug a f alkohol og farm aceu tiske  p ro d u k te r, brug a f ulovlige droger og 
farlige kem iske su b stan se r sam t risikopræ get kørsel og voldelig adfæ rd. 
O pnåelsen  a f de tte  mål kan p å  afgørende vis opnås gennem  udvikling af 
in tegrerede program m er, der tager sigte på  at reducere  alkoholforbruget og 
forbruget a f  andre farlige sto ffer m ed m indst 25 %  i å r  2000.

F o r så  vidt angør.enkelte  dele a f  m edlem sforslaget, eksem pelvis o p re t
telsen  a f alkoholfrie sam fundszoner, skal m an pege på  følgende:

F o r a t opnå tilslutning til m ålsæ tningen vil det væ re nødvendigt at ikke 
blot æ ndre generelle sam fundsm æ ssige holdninger, m en også subkultu rers 
holdninger til brug a f  alkohol. Som e t led heri vil det form entlig  væ re af 
afgørende betydning , at p ro fy lak tiske skrid t kan opfa ttes seriøst, hvilket 
b l.a . væ re afhæ ngigt af, hvilke m uligheder sam fundet vil have for at 
erkende uønsket adfæ rd.

K øbenhavn, den 9. sep tem ber 1988

C laes H agström

Danmarks Motorbåds Union:

Vi har et m eget tæ t sam arbejde m ed tilsvarende organ isa tioner i de 
øvrige no rd isk  lande, og har derfo r ofte d rø fte t a lkoholproblem et til søs.

V ores helt k lare opfa tte lse  e r  im idlertid , a t d e r er en væ sentlig  forskel på 
stø rre lsen  a f prob lem et i D anm ark og i de øvrige nord iske lande.

Vi fø ler ikke, at a lkoholproblem et e r  noget a larm erende problem  b landt 
vore danske fritidssejlere , idet vi som  danskere  har e t m eget m ere afslap
p e t forhold til alkohol, end tilfæ ldet e r  m ed vore no rd iske venner.

I D anm ark er det et helt norm alt syn , når m an går en tu r rund t i en dansk 
fritidshavn , at se fritidssejlerne hygge sig m ed en bid brød m ed snaps og øl 
til. D et fa lder helt naturlig t fo r en dansker.

I de øvrige nord iske lande, har m an en helt anden holdning til ” at nyde 
sp iritu s” .

M an sidder ikke i fritid shavnene og hygger sig i bådene m ed spiritus på 
bo rdet, de tte  er lidt uvæ rdigt at vise, f. eks. sin nabo, at m an ” d rik k e r” . 
D et sto re  forbrug  foregår d erfo r til havs, og de tte  forhold øger risikoen for 
u lykker, der kan re la te res til ” et sp iritu sfo rb rug” .

A lkohol er e fter vores opfatte lse  kun i m eget ringe grad m edårsag  til en 
u lykke b landt danske fritidsejlere til søs.

M. h. t. sp iritu ssens skadelige v irkn inger på sjæl og legem e e r p roblem et 
selvk lart det sam m e, om  m an e r dansk  fritid ssejler eller fritidssejler i de 
øvrige nord iske lande.

1 i - A  846/s Supplement
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Problem et ” spiritus og se jlads”  fø ler vi helt k lart e r s tø rst i Sverige og 

Finland.
I N orge e r p rob lem et også s tø rre  end  i D anm ark, m en det kan m åske 

henføres til p rob lem et ” H jem m ebræ nderi” , som  er m eget udbred t i 
N orge.

G enerelt e r  vi helt enige m ed gruppen  om , a t prob lem et om kring fo rb ru 
get a f  sp iritus og narko tiske  m idler er s to rt i hele N orden .

Skal d e r æ ndres på  d e tte , skal d e r ske noget d rastisk . Vi tro r ikke på, at 
man kan form indske forbruget ved hjælp a f afgifter, idet vi her i D anm ark 
har let adgang til ” billig sp iritu s”  syd fo r vo res g ræ nse, for ikke a t næ vne, 
at vi ek sp o rte re r dansk  øl til T ysk land , hvorefter danskerne  hen te r det 
hjem  igen til billigere priser, end m an skal give herhjem m e.

” D et indre m ark ed ”  g iver vel heller ikke vores lovgivning frie hæ nder, 
til a t pålægge spiritus den afgift, m an m åske kunne tæ nke sig.

M. H . T . narko tika  er det vores op fa tte lse , a t det ikke h jæ lper noget, at 
m an blo t sæ tte r k ræ fterne ind på  at fange ” fo rhand le rne” , det e r  fo rb ru 
gernes an tal, m an skal have reducere t, så fo rsv inder ” fo rh an d le rn e”  a f sig 
selv.

F o r h ver ” fo rh an d le r” , de r pågribes og straffes, e r der straks en anden, 
der tager over.

Vi fø ler, at vores ” narko tikapo litik”  overfo r forbrugerne e r alt for 
b lødsøden.

D er skal tages alt for m ange hensyn , og ofte, og det e r  det farligste, har 
m an ind trykket af, a t de, d e r skal tage sig a f  p rob lem et, slet ikke er 
in te resse re t i at p rob lem erne b liver løst effektiv t u nder hensyntagen  til 
deres eget ” lev eb rø d ” .

Vi ønsker N ord isk  R åd held og lykke m ed de t gode initiativ , og stiller os 
til rådighed m ed råd og vejledning. L igeledes stiller vi spalteplads i vort 
m edlem sblad M oto r/S øsport til N ord isk  R åds rådighed fo r råd og m ed
delelser, der skal udb redes b landt danske fritidssejlere.

V ejle, den 5. sep tem ber 1988

DM U  -  danske fritidssejlere

Allan Christensen  
Form and

Forenede Danske Motorejere (FDM):

 skal vi m eddele a t FD M , p å  d e t foreliggende grundlag, ikke kan
afgive nogen ud talelse . Vi skal i denne forbindelse henvise til ” V ejkan tun
dersøgelsen”  fo re taget a f  R åde t fo r T rafiksikkerhedsforskning , og selvom  
d e r allerede nu foreligger en  lang ræ kke d e lresu lta te r og delkom m entarer,
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vil vi fo re træ kke at tage stilling til de tte  m eget vigtige om råde, når resu lta
te t a f  ” V ejkan tundersøgelsen”  foreligger i sin helhed.

L yngby, den 31. o k to b er 1988

FD M
M ogens Johansen  

Afdelingschef

F i n l a n d

Justitieministeriet:

De stadganden  om  trafikfylleri som  i dag gäller i de olika nord iska 
länderna uppv isar m ånga likheter m en också  väsen tliga skillnader. D essa 
stadganden ä r re su lta te t av  den h is to riska  u tveck lingen  i vart och e tt land 
om  också  lagberedningen , i synnerhe t u n d e r senaste  tid , i s to r u ts träckn ing  
h ar dragit n y tta  av  de andra  no rd iska  ländernas lösningar och erfarenheter. 
I Finland går g ränsen  fö r straffbart ra ttfy lleri vid 0,5 prom ille, vilket också  
ä r  den  vanligaste g ränsen  i de no rd iska  länderna. D essu tom  h a r he lnyk ter
heten  godkänts som  en principiell, m en inte straffrättslig , regel i vägtrafi
ken. G runderna  fö r a tt sänka gränsen  under 0,5 prom ille har u tre tts  i 
F inland. T illräckliga skäl fö r d e tta  har inte an se tts  finnas.

Påföljderna för ra ttfy llerib ro tt ä r re lativ t olika i de olika nord iska länder
na. D et är inte heller m öjligt a tt få till stånd  en enhetlig  straffprax is i de 
no rd iska länderna  i fråga om  någon viss b ro tts typ .

M edlem sforslagets idé om  trafiken  som  en alkoholfri zon bör i princip 
understödas. D en kunde godkännas i sam m a m ening som  principen om 
helnyk terhet i trafiken  har godkänts i F inland. D ärem ot är tanken  på en 
enhetlig  lagstiftning om  ra ttfy llerib ro tt uppenbart o realistisk .

1 m edlem sförslaget fö reslås att N ord iska  rådet rekom m enderar N ord is
ka m in isterrådet a tt främ ja p rövandet av ny teknik  rö rande t. ex. utand- 
ningsprov i avsik t a tt göra  n y k te rhe tskon tro lle rna  snabbare och säkrare .

I F in land är u tandn ingsprov  u tfö rda  m ed synnerligen m odern  app ara tu r 
m ycket vanliga. Syftet m ed d essa  u tandn ingsprov , vilkas antal nu uppgår 
till över en  miljon p e r å r, ä r  em ellertid  a tt fungera som  s. k. screening-prov. 
På basis av dem  avgörs om  d e t ä r  skäl a tt ta  b lodprov . E nligt lagen är 
chauffö rerna  fö rp lik tade att när som  helst läm na utandningsprov .

S traffbarheten  g rundar sig i F in land em ellertid  på  alkoholhalten  i blodet. 
I princip kan resu lta te t av e tt u tandningsprov  lika väl som  v ittnesu tlå tan - 
den om  e tt kliniskt ru sb e teen d e  vara indiciebevis på b lodets alkoholhalt. I 
F inland har m an i viss m ån övervägt m öjligheten av att inte ta b lodprov 
utan  nöja sig m ed u tandn ingsprov  i vanliga rattfyllerifall. E tt sådan t sy-
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stem , som  skulle påskynda rattfy lleriundersökningen  och främ ja trafik- 
övervakningen , förefaller em ellertid  inte ak tuellt i Finland under den n ä r
m aste fram tiden.

I m edlem sförslaget fö reslås det a tt N ord iska  rådet skall rekom m endera 
N ord iska  m in isterrådet a tt tillråda a tt sam m a reg ler som  tilläm pas på  land 
avseende prom illegränser och  påfö ljder i trafiken  skall gälla även till sjöss.

I F in land infördes p rom illegränsen 1,5 för sjö trafiken år 1976. Prom ille
gränsen  ä r sekundär: också  e tt lindrigare rus kan leda till straff.

F in lands erfa ren h e te r av prom illegränsen fö r sjötrafiken ä r m otstridiga. 
Å ena  sidan har g ränsen  främ jat övervakningen  och sjötrafiken har, even
tuellt till följd av den ökade övervakningen , blivit nyk trare . Å andra sidan 
har gränsen  le tt till m issuppfattn ingen a tt det till sjöss ä r  tillå te t m ed 
lindrigare rus än 1,5 prom ille. U pprepade krav på  en lägre gräns har 
fram förts.

I v issa sam m anhang har d e t föreslagits a tt gränsen  skall slopas. A lkoho
lens inverkan på  tra fiksäkerheten  ä r en annan till sjöss än på land. I 
sjö trafiken kan m an inte såsom  i vägtrafiken ange en entydig  gräns för 
alkoholhalten  i b lodet vid vilken risken fö r o lyckshändelse r väsentligt 
ökar. A lkoholens betydelse  varie ra r av sevärt beroende på  situationen , 
fartygen o. dyl. D ärför kan sam m a tän k esä tt som  m ed fram gång har 
tilläm pats på  vägtrafiken inte som  sådan t överfö ras på sjötrafiken. Inte 
heller i F in land har d e t funnits p laner på a tt tilläm pa sam m a prom illegrän
ser på  sjö trafiken  som  på  vägtrafiken. -  M axim istraffet fö r fylleri i s jö tra
fik ä r  em ellertid  nog i F in land det sam m a som  för grovt rattfylleri.

H elsingfors den 29 sep tem ber 1988

Jan Törqvist 
Lagstiftningsdirektör

Hannu Takala 
Lagstiftningsråd

Trafikministeriet:1

I N ord iska  råd e ts  ovannäm nda m edlem sförslag  har föreslagits sex olika 
åtgärdär genom  vilka alkoholens skadeverkn ingar enligt förslagsställarna 
kan m inskas. I det följande kom m enteras förslagen närm ast m ed tanke på 
främ jande av nyk te rhe t i vägtrafiken.

1 Yttrandet ö versa tt frå n  fin sk a .
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1. M inskning av a lkoho lkonsum tionen

O m fattningen av alkoholens skadeverkn ingar b ero r på  volym en av alko
holens to ta lkonsum tion . A tt m inska denna ä r  sålunda sannolik t den  effek
tivaste  vägen a tt m inska av alkohol fö ro rsakade trafiko lyckor. F ö r denna 
del kan förslaget så lunda an tas.

2. U pprättande av alkoholfria  zoner

I förslaget k onk re tise ras inte närm are vad en  alkoholfri zon exem pelvis i 
trafiken skulle innebära. Om förslaget går ut på  att to ta lt u tro ta  alkoholen 
från  trafiken  så  m åste  det bedöm as som  orealistisk t. Så länge som  alkohol 
finns tillgänglig kom m er den också  att ha skadeverkn ingar som  i trafiken 
yppar sig som  o lyckor. O realistiska m ålsättn ingar bör inte stä llas; en 
realistisk m ålsättn ing vore a tt m inska alkoho lb ruket och  öka nyk terheten  i 
trafiken.

Förslaget to rde dock kunna tas i b eak tande vid planering av fram tida, 
eventuellt sam nord iska tra fiksäkerhetskam pan jer.

3. A lkoholfrågan  i F N

Förslaget har inget om edelbart sam band m ed nyk terheten  i trafiken.

4. Sam nord isk  tra fiknykterhetslagstiftn ing

N är det gäller ra ttfy llerie t har F in land , N orge och Sverige en  rä tt enhe t
lig lagstiftning. E xem pelv is är p rom illegränsen i sam tliga d essa  länder 0,5. 
I D anm ark ä r g ränsen  därem ot 0,8 såsom  i e tt an tal central- och  sydeuro 
peiska länder. A tt ned sä tta  p rom illegränsen i F in land är inte ak tuellt och 
saken h ö r till ju s titiem in is te rie ts  verk sam hetsom råde. I princip  bö r på 
trafiksek to rn  alltid e fte rs träv as så  enhetliga b estäm m elser som  möjligt.

5. B estä m m a n d e  av b lodets a lkoholhalt p å  basen  av u tandningslu ft

Till följd av att analy seringsappara te rna  har blivit tillräckligt p rec isa  är 
det num era  möjligt a tt m äta  b lodets a lkoholhalt d irek t på  basen  av utand- 
ningsluften enk lare  än genom  ett b lodprov . P rocedu ren  ä r också  snabbare 
och beh ö v er m indre a rbetsk raft. F örslaget bö r sålunda i princip  un d ers tö 
das. D ess förverk ligande fö ru tsä tte r  dock rä tt s to ra  anskaffningar av appa
ra tu r. S aken hör närm ast till inrikes- och ju s titem in is te rie rnas verk sam 
hetsom råde.
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6. P rom illegränsen till sjöss

T rafikm in isterie t an se r d e t som  angeläget a tt de bestäm m elser som  med 
hänsyn  till n yk te rhe ten  gäller i landtrafiken u ts träck s  även  att avse trafiken 
till sjöss. Saken h ö r dock till ju s titiem in is te rie ts  verksam hetsom råde.

H elsingsfors den 24 augusti 1988

Ju h a n i K orpela  
Kanslichef

M arkku L eh tinen  
Konsultativ tjänsteman

Sosial- och hälsovårdsministeriet1:

Social- och  hälsovårdsm in isterie t b e trak ta r de t i p rincip  efte rs träv an s
v ä rt a tt m an i de no rd iska  länderna  fram  till å r  2000 fö rsöker förverkliga det 
av V ärldshälsoorgan isationen  (W H O ) uppstä llda  m ålet a tt m inska alkohol
konsum tionen  m ed 25 %. D et m å k o n sta te ra s  i d e tta  sam m anhang a tt m an i 
F in lands program  H älsa  fö r alla fram  till å r  2000 h a r sa tt som  m ål att 
red u ce ra  alkoho lkonsum tionen  m ed 25%  i enlighet m ed W H O :s rekom 
m endation.

M ed beak tande av de no rd iska  ländernas olika alkoholpo litiska system , 
a lkoholpolitiska klim at och konsum tionsvanor sam t de m ålsättn ingar som 
sam m anhänger m ed alkoho lkonsum tionens reglering to rde  det inte å tm ins
tone  på en ko rt sikt v ara  rea listisk t a tt bedöm a a tt m an på nord isk  nivå 
skulle kunna åstadkom m a e tt enhetlig t program  som  skulle tillfredsställa  
sam tliga länderna. E nligt social- och  hälsovårdsm in isterie ts uppfattn ing är 
det em ellertid  u r ensk ilda länders synvinkel vettig t a tt ställa upp  sådana 
gem ensam m a m ål, tro ts  a tt d e t kan vara  svårt a tt gem ensam t godkänna 
m edlen. M inisteriet k o n sta te ra r sam tidigt a tt e rfa renhe te rna  av de nord is
ka ländernas sam arbete  fö r en  m inskning av narko tikaprob lem  ä r härvidlag 
uppm untrande. D et fö rsta  nord iska  narko tikapolitiska program m et god
kändes redan  i bö ljan  av 1980-talet.

I m edlem sförslaget föreslås a tt a lkoholfria zoner skall u p p rä ttas  i sam 
hället. Som  exem pel därpå  har fram lyfts v issa  riskgrupper och sam hälls
sek to re r d ä r alkoho lb ruket lä tt fö ro rsak a r skador. I överensstäm m else 
m ed förslaget to rde alla v ara  ense  om  a tt det skulle v ara  viktigt a tt ingripa i 
a lkoholbruket speciellt inom  v issa g rupper, såsom  t. ex. ungdom ar, b livan
de m am m or, tra fikan te r och  de som  ä r m ed i arbetslive t. Social- och 
hälsovårdsm in isterie t an ser a tt upp rä ttan d e t av alkoholfria zo n er kan i och

1 Yttrandet ö versa tt frå n  f in sk a .
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fö r sig v ara  en åtgärd  i rä tt rik tn ing , även  om  denna som  sådan  inte ä r  en ny 
åtgärd  från  a lkoholpolitikens synpunkt.

Ä ven tidigare har a lkoholfrågans position  i F N -system et varit före inom 
N ord iska  råde t. T rad itionellt h a r m an an se tt a tt alkoholfrågan inom  FN - 
system et skall hö ra  till hä lsovårdens, dvs. V ärldshälsoorganisationens 
(W H O) saklista . Inom  W H O  har b eak tande t av alkoholproblem  dock inte 
tillsv idare, tro ts  de no rd iska  ländernas ak tiv ite t, le tt till e tt ö n skvärt resu l
ta t, dvs. till ökade re su rse r fö r skö tande t av alkoholfrågan m ed tillräcklig 
pondus.

Social- och hälsovårdsm in isterie t an se r de t som  begrundat a tt b e trak ta  
som  mål a tt a lkoho lb ruket och dess skadeverkn ingar hör till W H O :s v erk 
sam hetsom råde och  a tt de no rd iska  länderna  tillsam m ans skall u ttryck li
gen fö rsöka fö rstä rk a  V ärldshälsoorgan isa tionens ställning som  e tt organ 
inom  F N -system et som  behand la r a lkoholkonsum tionen  sam t o lägenheter 
i sam band m ed den.

Parallellt m ed ovan  näm nda strävanden  borde  m an även  fö rsöka fö rs tä r
ka de övriga in ternationella  o rgan isa tionerna  och organen  både innanför 
och u tanför F N -system et. U nder de allra senaste  åren  har m an i In te rna tio 
nella a rbe tso rgan isa tionens (ILO ) verk sam het på  nord isk t initiativ  fäst 
uppm ärksam het vid de problem  som  alkoholm issbruket fö ran leder i a r
betslivet. E rfa ren h e te rn a  av det a rbe te  som  igångsatts på  IL O :s åtgärd  är 
uppm untrande.

Social- och hälsovårdsm in isterie t ä r  b e re tt a tt un d ers tö d a  alla sådana 
å tgärder genom  vilka m an fö rsöker åstadkom m a drogfri trafik . M inisteriet 
har inte några anm ärkn ingar m ot a tt sam nord iska  å tgärder in tensifieras i 
syfte a tt öka tra fiknyk te rhe ten  ävensom  nyk terheten  på  sjön sam t fö r a tt 
harm onisera  stadgandena. M in isterie t hänv isa r i d e tta  sam m anhang till det 
no rd iska handlingsprogram m et Säkrare  trafik  i N orden  (B 75Ält), som  
antogs vid N ord iska  rådets 36:e session 1988.

H elsingfors den 8 sep tem ber 1988

Social- och hälsovårdsm in isterie t

Tar ja  Halonen  
M inister

K arl Johan Krokfors 
Sekreterare för Internationella ärenden

Ålands landskapsstyrelse:

 m eddela a tt landskapssty re lsen  om fa tta r m edlem sforslagets skriv
ning att ” d e t finns sta rk a  hum anitära , sociala, m edicinska och ekonom iska 
skäl a tt p ressa  tillbaka to ta lkonsum tionen  av a lkoho l”  och a tt ” de t klara
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sam bandet m ellan b ruk  och  m issbruk  ger vid handen  a tt lägre to ta lkon 
sum tion leder till fä rre  a lkoho lskadade” . E rfa renhe ten  har v isat a tt spora
d iska  och iso lerade åtgärder varit o tillräckliga fö r a tt m öta dagens trend  
m ot ökande alkohol- och drogkonsum tion . L andskapss ty re lsen  fö ro rdar 
därfö r de i m edlem sförslaget upp tagna rekom m endationerna.

M arieham n den  31 augusti 1988

Sune Eriksson  
Lantråd

B engt Linde 
Socialchef

Finlands nykterhetsorganisationers förbund r.y. har i skrivelse den 11 ju li 
1988 förk lara t sig stöd ja  m edlem sförslaget.

Folkhälsan:

Sam fundet F o lkhälsan  s tö d e r i princip  N ord iska  rådets m edlem sförslag 
om  en sam ordnad  insats fö r m inskat alkoholbruk  i N orden . P å grund av 
såväl socialm edicinska som  ekonom iska och  hum anitära  skäl är d e t nöd
vändigt a tt m ed alla m edel söka  få igång en nedgång av to ta lkonsum tionen  
av alkohol. A lkoholbruket i F in land  v isa r fo r tsa tt en stigande trend . Enligt 
v å r uppfattn ing kan endast e tt sam hällsingripande på  bred  bas som  bygger 
på  e tt tvärsek to rie llt sam arbete  få  igång denna process. E tt b re tt sam arbe
te  i N o rden  som  sträck e r sig över landgränserna  och  som  om fattar såväl 
m yndigheter som  m edborgarrö re lser av olika slag behövs. F ö r d e tta  b e 
hövs e tt konkre t handlingsprogram , där de olika åtgärderna  s töder varand 
ra. P rocessen  m åste  innebära  en om värdering  av a ttityderna  till alkohol i 
sam hället fram förallt b land de vuxna. Vi ser därfö r in rä ttande t av alkohol
fria zoner som  e tt fö rs ta  steg i den n a  process.

Särsk ilt ön sk a r Sam fundet F o lkhälsan  dessu tom  be tona  betydelsen  av 
a tt m an på  alla n ivåer och inom  alla sam hällssek to rer sa tsa r på  d e t förebyg
gande och  hälsofräm jande arbete  som  m åste  u tgå från  en helhetssyn  på 
hälsa, livsstil och  miljö. F o lkhälsan  bedriver inom  ram en fö r sitt frisk- 
vårdsp rogram  hälsoupplysning som  även  om fattar förebyggande av an 
vändningen av beroendefram kallande m edel. Vi önskar fram hålla m edbor- 
garo rgan isationerna som  en resu rs som  når m ycket b reda  befolkningsgrup
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per och u tgår från  a tt d e t fö reslagna ak tionsprogram m et p laneras och fö r
verkligas som  ett sam arbete  m ellan m yndigheter och organ isationer.

H elsingsfors den 16 augusti 1988

Sam fundet F o lkhälsan  i svenska  Finland r.f.

Ole W asz-H öckert 
Ordförande

Per-Erik Isaksson  
Verkställande direktör

Mannerheims barnskyddsförbund:1

Pròblem  m ed alkoholm issbruk  är s to ra  i F inland. D etta  gäller även 
m issbruk av narko tika och läkem edel sam t den skadliga verkan av dem . 
N ord iska råd e ts  m edlem sförslag  om  sam ordnad  insats fö r m inskat a lko 
holbruk i N orden  är både välkom m et och värt allt stöd . M annerheim s 
barnskyddsfö rbund  s töder de sex åtgärdsförslagen i slutet av m edlem sför- 
slaget m ed följande kom m entarer:

1. Vi fö rhåller oss positiva till a tt m ålet om  en 25% -ig m inskning av 
alkoholkonsum tion till å r  2000 uppställs.

2. Punk tens idé om  drogfria zoner är till varje pris värd  a tt rekom m en
dera  och på  sä tt och vis nyckelå tgärd  i hela frågan. A spek ten  om att 
zonerna  inte av ser geografiska zoner u tan  funktionella är lyckad i sin 
realism . M annerheim s barnskyddsfö rbund  vill särskilt be tona  vikten av att 
up p rä tta  om råden , vars mål ä r  a tt u tö v er gravida och am m ande m ödrar 
skydda även  barn  och ungdom .

3. F ö r hela frågan vore det m ycket gynnsam t om alkoholfrågorna skulle 
bli e tt särsk ilt in sa tsom råde inom  självaste FN  och dess o rganisationer. 
D ärför skall punk tens idé abso lu t stöd jas.

4. M ålet bö r u tan  tvekan  v ara  alkoholfri, drogfri och läkem edelsfri 
trafik . Vi fö rhåller oss fö rbehållslöst positiva även till d e tta  mål.

5. N uvarande undersökn ingsm etoder m ed blodprov och kliniska tes te r 
behövs naturlig tv is. T ro ts  det ä r de t k lart a tt ny teknik  för t. ex. luftutand- 
ningsprov bör p rövas och utvecklas.

6. D et är inte ö nskvärt m ed avvikande prom illegränser i lagstiftningen. 
D ärför stöd jer vårt förbund  harm onisering  av reglerna för trafiken både på 
land och till sjöss.

M annerheim s barn skyddsfö rbund  ställer sig m ycket positiv t till N o rd is
ka rådets sam ordnade insats för a tt m inska m issbruk av alkohol och andra

1 Yttrandet översatt frå n  finska . 

† 2 -A  846/s Supplement
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droger. G enom  dessa in sa tse r bygger vi också ett barnvänligare och sunda
re sam hälle fö r både barnens och de vuxnas bästa.

H elsingfors den 12 ok toberl988

M annerheim s barnskyddsförbund

K auko  K ouvalainen  
Ordförande i centralstyrelsen

Jaakko  Itälä  
Verksamhetsledare

Suomen kunnallisliitto (Finska kommunförbundet):1

M edlem sförslaget handlar om  sam ordnad insats fö r m inskat a lkoholbruk 
i N orden . U tgångspunkten är strävan  a tt uppnå W H O 's mål om reducering  
av alkoholkonsum tionen  med 25 p rocen t fram  till å r 2000. M ålsättningen är 
a tt b eg ränsa  den to ta la  konsum tionen , a tt u p p rä tta  alkoholfria zoner på 
vissa om råden i sam hället, a tt åstadkom m a säkrare  trafik  och a tt engagera 
fo lk rörelserna. 1 d e tta  sam m anhang föreslås några enskilda å tgärder för att 
dessa  m ålsättn ingar skall kunna uppnås (6 åtgärder).

M ålsättn ingarna i m edlem sförslaget ä r  förenliga m ed socialpolitiken i 
F inland. I synnerhet i hälsopolitiken betonas en m inskning av a lkoholska
dorna även genom  åtgärder av den typ som  fram förs i m edlem sförslaget. 
Bl. a. regeringens hälsopolitiska redogörelse  till riksdagen (26.3.1985) inne
håller e tt ställn ingstagande (6), enligt vilket den  to ta la  konsum tionen av 
alkohol skall m inskas och olika befo lkningsgruppers förm åga att behärska 
alkoholbruket skall fö rstärkas. 1 ställn ingstagandet fram hävs även  den 
betydelse  som  uppfostrings- och upp lysn ingsverksam heten  sam t sam arbe
te t m ellan m yndigheter och organ isa tioner har. U ppm ärksam het fästes 
även vid vikten av a tt höja p riserna  på alkoho ld rycker sam t vid en å terhåll
sam  utvidgning av d is tribu tionsnäte t.

Souom en kunnallisliitto  (finska kom m unförbundet) u n ders töder W H O ’s 
m ålsättn ingar och den  socialpolitik  som  F inlands sta t genom för för a tt 
m inska m issbruket av alkohol. M edlem sförslaget m otsvarar ovannäm nda 
m ålsättn ingar. O ckså de ensk ilda åtgärderna  i m edlem sförslaget går i sam 
ma riktning. En ingående bedöm ning av åtgärderna  och ett ställn ingstagan
de till dem  skulle dock fö ru tsä tta  en m er om fattande u tredning  än vad m an 
föreslagit. Av denna anledning anser vi a tt deras genom förande på  nordisk

1 Yttrandet översa tt frå n  fin sk a .
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nivå inte to rde  vara  möjligt förrän  ovannäm nda u tredn ingar g jorts av 
behöriga statliga m yndigheter.

H elsingfors den 5 augusti 1988

Suom en kunnallisliitto

P en tti Vataja  
Avdelningschef

Taisto A hvena inen  
Jurist

Finlands svenska kommunförbund:

Finlands svenska  kom m unförbund  s töder de in ten tioner som  ligger bak 
om ovan näm nda m edlem sförslag  -  a tt m inska de sam hällsproblem  vi har 
idag som  följd av alkoholm issbruk . D ärem ot stä ller sig fö rbundet tveksam t 
till överd rivna  skärpn ingar av fö rbud  m ot a lkoholanvändning och därtill 
anslu tna straffpåföljder. Enligt fö rbunde ts uppfattn ing ä r de nuvarande 
prom illegränserna i trafiken  rea listiska  och ändam ålsenliga.

G enom  snabbare och säk rare  teknik  fö r luftu tandningsprov  kunde trafik 
nyk terheten  sannolik t fö rb ä ttras  av sevärt från  nuvarande situation . F ö r a tt 
fa genom slagskraft borde denna tekn ik  göras så  billig, att ekonom iska 
fak to re r inte skulle h indra de bilförare som  har anledning att kon tro llera  
sin egen kondition  från  a tt hålla sig m ed egen utrustn ing .

N är det gäller a tt p åverka  op in ionerna i fråga om alkoholbruk önskar 
fö rbundet u n d e rs try k a  fo lk rö re lsernas m öjligheter och betydelse . Sam ti
digt bö r rusm edelsfrågan  givetvis fo rtlöpande på ett effektiv t sä tt b eak tas i 
den hälso fostran  som  fo rtlöpande sker via hä lsovårdssystem et och skolans 
undervisning.

Frågan om varför Jeppe super har tillsv idare förbliv it en av m änsklighe
tens o lösta  gåtor. D rastiska  å tgärder i form  av tvång och  rigorösa res trik 
tioner i syfte a tt fö rh indra  a lkoholbruk  har o fta lett till and ra  ännu svårare  
sam hällsproblem . F ö rb u n d e t an ser därfö r a tt m an i denna fråga bör avan
cera  m ed sans och m åtta , och främ st genom  förebyggande å tgärder i olika 
sam m anhang och fo rtlöpande upp lysn ingsverksam het rik ta  in sig på de 
bakom liggande o rsak e r som  gör a tt en del m änniskor hem faller till ö v e r
drivet a lkoholbruk.

F inlands svenska  kom m unförbund

K .J . B runström  
Direktör

H elge H ansson  
Sektionschef

H elsingsfors den 6 sep tem b er  1988



20

Automobilforbundet:

D e nord iska länderna  to rde  hö ra  till de m est trafiknyk tra  länderna  i 
världen , m en det o ak ta t ä r a lkoholen -  såsom  fram går av m edlem sförsla- 
get -  även  i d essa  länder e tt allvarligt trafikproblem . D et har v isat sig svårt 
a tt finna nya effektiva m edel för a tt m inska ra ttonyk te rhe ten  och denna 
fråga har även i F in land nyligen u tre tts  än en gång. Enligt farska  u ndersök 
ningar u tgör de ra tto n y k tra , som  ständigt up p rep ar sitt b ro tt, en synnerli
gen svår grupp. E n d ast frih e tss tra ff synes h indra dem  från  a tt köra  i 
a lkoho lpåverkat tillstånd.

A utom obilforbundet an ser e tt sam arbete  m ellan de nord iska länderna 
fö r a tt m inska tra fikonyk terheten  viktigt. F ö rbundet har tidigare gjort en 
fram ställn ing om  faststä llande av 0,3 prom ille som  gräns fö r påföljd fö r 
ra tto n y k te rh e t och ä r sålunda till d enna del på  sam m a linje som  förslags
stä llarna. Vi u n d ers tö d e r även  sam nord iska an sa tse r fö r a tt u tveck la  tekn i
ken för nyk terhetskon tro ller.

V årt förbund  har i något sam nanhang  kon sta te ra t, a tt straffpåföljden vid 
ra tto n y k te rh e t ä r  delv is alltför lindrig. Vi har fram kasta t till övervägande 
bl. a. offentliga skam straff, såsom  publicering  av nam net på  ra tto n y k tra  i 
tidningarna.

H elsingsfors den 29 augusti 1988

A utom obilfo rbundet r.f.

A sko Sahrakorpi 
Ordförande

H eim o Jaakkola  
Verkställande direktör

Finlands läkarförbund:

M edlem sförslaget ta r  upp ett ak tuellt p roblem  och dess m ålsättn ingar är 
värda understöd . D å m an fö rsöker m inska skadeverkn ingarna av alkohol
b ruket b ö r m an d irek t fö rsöka begränsa to ta lkonsum tionen  -  såsom  fö re 
slås i m otionen. I förslaget näm ns W H O :s mål om  reducering  av alkohol
konsum tionen  m ed 25 p rocen t fram  till å r  2000. Som  mål ä r  e tt k lart 
p rocen tta l säkert m otiverat även  om  m ålsättn ingen i F in lands m otvarande 
program  inte ä r lika noggrant p reciserad .

I m edlem sförslaget fö reslås upp rä ttande av nationella alkoholfria zoner i 
sam hället. L äkarfö rbundet finner inte u ttry ck e t så lyckat, u tan  anser att
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m an snarare  borde  u n d ers try k a  sträv an  till b ehärska t a lkoholbruk  i olika 
situationer.

I syfte a tt fö rb ä ttra  tra fik säkerhe ten  ä r  det skäl a tt fo rtgående effek tivera 
upplysningen om  att alkohol och  trafik  inte p assa r ihop. I tra fikövervak 
ningen skall all ve tenskaplig  och tekn isk  u tveckling  på  om rådet u tny ttjas. 
L äkarfö rbunde t an se r de t viktigt a tt o lika trafik fo rm er genom  stadganden 
och påfö ljder i d e tta  av seende fö rsä tts  i en likvärdig ställning.

H elsingsfors den  23 augusti 1988

Finlands läkarförbund

Santero Kujala  
Biträdande verksam hetsledare

Båt- och motorföreningen i Finland Finnboat r. f:

I förslaget har b å tlive t jäm fö rts  m ed b iltrafik , tro ts  a tt d essa  icke är 
jäm förbara . Inom  fritid sb å tsek to m  hand lar det i ökande grad om  boende 
om bord , någonting som  närm ast kan jäm fö ras  m ed stugsem ester. B eroen
de på  bå ta rnas sto rlek  kan v iste lsen  om bord  om fatta  allt från  flera veckor 
till enk la  överna ttn ingar och w eekend tu rer. S tö rre  bå ta r skall på  grund av 
förändrade  väderleksfö rhållanden  kunna fly ttas u nder pågående sam varo  
om bord. D et går ej heller a tt säk ert faststä lla  vem  som  seglat e ller kö rt en 
sådan  båt. D et båtliv  som  u tövas m ed m indre, öppna bå ta r om fattar fiske, 
n ö jestu rer, sp o rt och användning  av bå ten  som  kom m unikationsm edel. 
R edan denna bild av fritid sbå ta rs  användning  to rde  göra d e t k lart a tt det 
vore olyckligt a tt fö rsöka  p ressa  in båtlivet i sam m a ram ar som  vägtrafi
ken.

B åtlivet ä r  sp ritt ö v e r alla va ttenom råden  i respek tive  länder, vilket gör 
a tt trafiken  ej, på  några undan tag  när, går a tt jäm fö ra  m ed vägtrafiken. 
D etta  faktum  gör även  all jäm fö re lse  av övervakningsm öjligheterna orim 

lig-
F ritid sbå ta rs  o lycksfrekvens to rde  enligt tillgänglig sta tistik  v ara  rä tt 

olika i de no rd iska  länderna . D etta  tycks ha e tt d irek t sam m anhang m ed i 
vilken u ts träckn ing  s ta tsm ak tern a  i respek tive  länder har sa tsa t p å  båtsä- 
kerhetsp ropaganda. G enere llt se tt kan k n ap p ast p åstås , a tt e tt ökat båtliv 
e ller snabbare b å ta r skulle k raftig t ha ökat an ta le t s jöo lyckor ej heller kan 
m an å tm instone  i F in land k o n sta te ra  e tt ökat va ttensk idåkande.

S tark t tra fike rade  v a tten , o ftast i n ärheten  av s tö rre  bosättn ingscen tra , 
u tgö r g ivetvis en o lycksfallsrisk , även  om  d essa  leder också  ä r  bäst och 
lä ttas t a tt öve rv ak a  av polis- och  an d ra  m yndigheter. A lkoholen som 
o lycksfak to r inom  fr itid sbå tsek to rn  har u nder en följd av år varit u tm är-
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kande för de o lyckor, som  in träffat p å  våra  in sjövatten , varv id  det o ftast 
handlat om att en ensam  m an i beru sa t tillstånd fiskat och fallit överbord , 
fjärran  från allt vad övervakning  och inform ation heter.

U nder en följd av år har frivilliga organ isa tioner m ed stöd av b l.a . Alko 
bedriv it p ropaganda i F in land för a tt m o tarbeta  bruk av alkohol i sam band 
m ed båtliv . Som  tid igare näm nts har s ta tsm ak tern a , i m o tsa ts  till vad som  
varit fallet i de övriga no rd iska  länderna  ej deltagit i finansiering av upplys
ningsarbete t.

Sam m anfattn ingsvis fram för F innboa t som  sitt u tlå tande följande:
— på grund av båtlive ts helt anno rlunda  ka rak tä r kan  sam m a reg ler som  

tilläm pas på land avseende prom illegränser och påföljder icke gälla till
sjöss

— e tt helt ” d ro g fritt”  båtliv  kan ej övervakas och de t är ej heller i övrigt av 
behovet påkallat genom  a tt trafikm iljön ä r betydligt friare m ed större  
m öjligheter a tt tidsm ässig t reagera riktigt och  genom  båtlivets allt ökan 
de ka rak tä r av boende

— skapandet av en gem ensam  linje sik tande till m inskat a lkoholbruk i 
kom bination  m ed båtliv  vore möjlig och önskvärd  beroende på  den 
ökande besöksfrekvensen  till g rann länderna. D enna linje borde egentli
gen om fatta  alla Ö ste rs jö s ta te r

— e tt fö r de no rd iska  länderna  gem ensam t ak tionsprogram  fö r m inskat 
alkoholbruk  inom båtlivet kunde u ta rbe tas . P rogram m et skulle finansi
eras av s ta tsm ak terna  och genom föras m ed hjälp av såväl m yndigheter 
som  m edborgarorgan isationer.

H elsingsfors den 31 augusti 1988

B åt- och m otorfören ingen  i F in land F innboat r.f.

Bjarne N ordgren  
Verkställande direktör

Finlands rederiförening:

1. A llm änt

U r m edlem sforslagets m otivering fram går a tt fö rslagsställarna, m ed hän
visning till social- och m iljöu tsko tte ts be tänkande i ä rende t, i alkoholfrå
gan fram för rad ikalare  och från  m in is terrådets förslag till nord isk t sam ar- 
betsprogram  för hälso- och socia lsek to rn  (B 81/s) avvikande åtgärder. I 
förslaget fram förs k onk re ta  å tgärder fö r m inskat alkoholbruk , m edan mi
n is terrådets förslag sy ftar till a tt m inska skadeverkn ingarna av alkohol
m issbruk.
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M ålsättn ingen i de båda  i och för sig beh jä rtan svärda  förslagen är den 
sam m a; m etoderna  som  anförs fö r a tt uppnå m ålet avv iker em ellertid  k lart 
från  varandra . R ederifören ingen  an se r sig inte inneha någon direk t alko
holpolitisk sakkunskap , m en fö rhålle r sig em ellertid  skep tisk  till ändam åls
enligheten i m edlem sförslaget då det till en viss grad b asera r sig på  förbud 
och restrik tioner. D ärem ot an ser föreningen a tt m in is terrådets inställning 

m ed tonv ik ten  lagd på pedagogiska å tgärder, kon tro llfunktioner och soci
ala in sa tse r för a tt u ttryck ligen  m inska skadeverkn ingarna av alkohol
m issbruk b ä ttre  läm par sig fö r det fö rdom sfria  och liberala klim at som  
råder i N orden .

R ederiföreningen anser a tt de i m edlem sförslaget fram förda m ålsättn ing
arna är e tt steg i rä tt riktning. I synnerhet de förslag som  gjorts för att 
befräm ja sjösäkerheten  kan helt och fullt understödas.

2. Synpunkter fra m fö rd a  i m ed lem sfo rslagets m otivering  angående ska t
te frifö rsä ljn ing  av a lkohol

I m edlem sforslagets m otivering har den skattefria  försäljningen av a lko 
hol om bord på passagerarfartygen  tagits fram  på  e tt sä tt som  k räv e r v issa 
korrigeringar och specificeringar. E n del påståenden  har fram förts i form  
av fak ta  fastän  något sakligt underlag  som  skulle stöda  d essa  påståenden  
knappast kan  påv isas. D et har p å s tå tts , a tt den  skattefria  försäljningen av 
alkohol å r  fö r å r  skulle ha kom m it a tt spela en allt stö rre  roll som  delfinan
sieringskälla fö r o lika rederier. Form uleringen  i påstående t ger vid handen 
att in täk terna  av den skattefria  a lkoholförsäljn ingen som  en delfinansie
ringskälla för passagerar- och p assagerarfartygsrederierna  skulle fo r tsä tt
ningsvis p roportionellt ha ökat. Såv itt vi vet ä r de tta  inte korrek t, tvärtom  
har den skattefria  försäljn ingens proportionella  andel m inskat. D ärem ot är 
det san t a tt trafikvolym en har öka t, vilket k räv t en m ärkbart stö rre  p assa
gerar- och lasttran sp o rtk ap ac ite t. I tak t m ed den ökade trafiken har den 
skattefria  a lkoholförsäljn ingen u ttry ck t i abso lu ta  m ängder ökat. E n ex 
panderande trafik , ökade v a ru tran sp o rte r och  ökad tran spo rtkapac ite t lik
som  också  e tt ökat resande har av sam hället b e trak ta ts  som  en till övervä
gande del positiv  fö re tee lse . N ågon inblandning i fö ru tsä ttn ingarna  för 
trafikens skö tsel och u tveckling  borde inte ske u tan att åtgärdernas 
fö ljdverkningar sam tidigt beak tas.

E nbart passagerarfä ije tra fiken  m ellan Finland och Sverige sam t de fin
ländska k ryssn ingsfartygen  sy sse lsä tte r d irek t en fartygspersonal på flera 
tu sen  anställda. D essa  fartygs avkastn ing  av skattefria  alkoho lp roduk ter, 
dvs. sk illnaden m ellan försäljnings- och  inköpspris to rde uppgå till 300— 
400 m iljoner m ark. Vid beräkning  av avkastn ingen  har varken  löne- eller 
kapital- och d riftsk o stn ad er avdrag its. Ifall m an önskar beräkna  sk a tte 
bortfalle t, b ö r m an fö rst kalky lera  i v ilket land anskaffn ingarna skulle 
b eskattas fö r a tt dubbelbeskattn ing  skall kunna undvikas. D ärefter bö r 
m an begrunda hur ifrågavarande konsum tion  skulle kom m a att in rik ta  sig
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och hur s to r skatten  skulle kom m a a tt vara . E nligt vår åsik t kunde en 
strävan  a tt öka  s ta te rnas inkom ster m ed några hundra m iljoner m ark i 
sk a tte in täk te r leda till följande:

1. M inst hälften  av fartygen som  trafikerar m ellan Finland och Sverige 
skulle tas u r trafik  som  olönsam m a.

2. L ast- och p assagerartran spo rtkapac ite ten  skulle m inska vilket skulle 
inverka förhö jande både på frak te rn a  och hotell- och re s tau rangkostnader
na fö r resan .

3. T ra fik tä the ten  skulle försvagas.
4. P ersonalen  på de ur trafik  tagna fartygen  skulle bli arbetslös eller 

e rhålla  e tt säm re av lönat arbete  i land.
5. I och m ed a tt trafikens lönsam het fö rsvagades, kunde följden vara  att 

de no rd iska rederiernas konkurrensförm åga till den grad försäm ras att de 
inte längre vore i stånd  att b ibehålla  sin position  på e tt om råde där konkur
rens från  tred je  länder kan bli e tt faktum . D essa skulle kanske operera  med 
lägre p ersona lkostnader, u tländsk  personal och eventuellt m ed tonnage 
som  inte skö ts eller kan övervakas på sam m a sä tt som  ansvarskännande 
nord iska  redare  har skö tt trafiken . H ela  den nord iska sjöpersonalens sys
selsättn ing  kan vara  i riskzonen  och trafikens tillförlitlighet ifrågasättas.

6. F öru tom  bland den direk t d rabbade sjöpersonalen , kan b rist på a rb e
te även uppstå  inom  nord iska  varv , tv ä tte rie r, skeppshand lare , städfirm or, 
olika u n d erleveran tö rer och servicefirm or. N ågon u tredning över hur sto ra  
personalm ängder som  skulle d rabbas har inte u tfö rts , m en det to rde röra 
sig om  flera tu sen  personer. D et bö r även  observeras , a tt s tö rsta  delen av 
de i trafik varande fartygen  ä r byggda i Finland.

7. Ifall hälften  av fartygen  tas u r trafik  kom m er sam hället a tt förlora 
hundra ta ls m iljoner m ark i ham n- och  farledsavgifter även  om näm nvärda 
m inskningar i ham n- och farledsinvesteringar inte kan göras.

8. M inskad trafik  skulle innebära  e tt avbräck  fö r ham nstädernas allm än
na affärsverksam het i form  av m inskad kundkrets närm ast inom  hotell- och 
restau rangb ranschen . F ö r sam hället skulle d e tta  i sin tu r innebära ett 
bortfall av ska tte in täk te r.

S tockholm s handelskam m are och S tockholm s ham n har låtit u tfö ra  en 
knapphändig  u tredn ing  enligt vilken de passagerare  som  linjerederierna 
1987 tran sp o rte ra t från  Fin land till Sverige u nder v issa fö ru tsä ttn ingar kan 
an tas ha använ t ca 1,3 m iljarder k rono r i S tockholm . U tredningen är 
visserligen alltför begränsad  och prelim inär fö r a tt kunna publiceras. Det 
gäller i alla fall konsum tionsström m ar, vilkas betydelse  för ham nstäderna 
är avsevärd  även om någon grundläggande u tredning inte gjorts. I trafiken 
mellan Finland och Sverige tran sp o rte rad es år 1987 m ed passagerarbilfär- 
jo rn a  7,6 m iljoner passagerare . D et rö r sig således om m ycket sto r trafik.

9. D et vore knappast möjligt a tt en alkoholskattelagstiftn ing  gällande 
fartyg  under no rd isk  flagg kunde u ts träck as till a tt om fatta  and ra  länders 
fartyg , vilka härigenom  skulle erb judas konkurrensfö rm åner i sina försök 
att kom m a in på den nord iska  m arknaden .
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D essa fö ljdverkn ingar ä r  helt sannolika em edan avkastn ingen från den 
skattefria  a lkoholförsäljn ingen to rde  överstiga rederiernas to ta la  vinst.

D å ovannäm nda fö ljdverkn ingar beak tas kan m an k o n sta te ra , a tt e tt 
påstående om ''sk a tte b o rtfa ll”  inte borde fram föras i lä ttsam  ton.

E fter det a tt fö ljdverkningarna u tre tts , borde m an begrunda hur dessa 

passagerare  som  red erie rn a  har fö rlo ra t kom m er a tt in rik ta  sin konsum 
tionskapacite t. E n liten del av passagera rna  skulle kanske övergå till flyget 
m ellan F in land och Sverige, m edan sannolik t s tö rsta  delen helt skulle 
slopa reso rna  m ellan Sverige och F inland och  in rik ta  sig på reso r till 
E uropa, kanske S ödern reso r och en del skulle resa  i hem landet e ller göra 
restau rangbesök . I sam tliga fall skulle a lkoholkonsum tionen  sannolik t fo rt
farande spela en roll, varfö r det u r a lkoholpolitisk  synpunkt vore svårt a tt 
fö rk lara  a tt en dylik fö rändring skulle m inska konsum tionen  -  allra  m inst 
på S ödern reso rna , där de no rd iska  skattem ynd igheterna  helt skulle gå 
m iste om  skattepengarna . A lkoholkonsum tionen  kunde också  söka sig till 
länder, där prisn ivån på a lkoho ld rycker understiger den i nordisk  fartygs
trafik rådande nivån. E n d ast en  ringa andel av konsum tionen  kan antas 
kom m a a tt överfly ttas på  beskattn ingsbar konsum tion  i N orden , varför 
påståendet om  skattebortfall inte har några som  helst trovärd iga m otive
ringar och dylika ensid iga påståenden  i d e tta  sam m anhang inte borde få 
förekom m a.

M ed beak tande av F in lands geografiska läge to rde  em ellertid  den  stö rsta  
förlusten  av en eventuell förändring  fö r F in lands del kom m a a tt vara  de 
försvagade tran spo rtfö rb indelserna . U r finsk synpunk t borde m an sålunda 
p. g. a. trafik- och sam hällspolitiska o rsak e r skarp t m o tsä tta  sig alla sådana 
p laner som  går ut på  a tt än d ra  reg lerna fö r skattefri försäljning på fartyg  i 
u trikesfart. G enom  försäm rade fö rb indelser borde F inland inte isoleras 
från  V ästeu ropa.

M ed undantag  av bu lk tran sp o rte r sker ca  40%  av den finska u trikeshan 
delns v a ru tran sp o rte r, enligt varuvärde  beräkna t, m ed passagerarbilfärjor. 
D et ä r  således inte fråga om  någon m arginalföreteelse u tan  en fö r v årt land 
y tte rs t cen tral aspek t. T ä ta  trafik fö rb indelser har varit och kom m er i allt 
högre grad a tt v a ra  en fö ru tsä ttn ing  fö r s. k. nyexport, dvs. fö r långtföräd- 
lade, värdefu lla  p ro d u k te r, som  närm ast tran sp o rte ras  som  ro-ro-gods och 
som  i enlighet m ed fö rhärskande JO T -tänkande (just on tim e) fö ru tsä tte r 
tä ta , snabba, tid tabellsenliga och tillförlitliga tran sp o rte r.

F in land är redan  på  grund av sitt geografiska läge ett avsides beläget 
land och landets in ternationella  trafik fö rb indelser borde inte ytterligare 
försvagas i stöd  av e tt u r luften  taget p åstående  om  skattebortfall. P åståen 
det om  skattebortfa ll ä r felaktig t, den  ändring som  föreslagits i b esk a tt
ningsreglerna gällande fartyg  i u trikestrafik  skulle fö rändra  konsum 
tionsvanorna , dvs. konsum tionen  skulle överfly ttas från p assagerarfar
tygen even tuellt närm ast till S ödern reso r och ingalunda bli en i N orden  
beskattn ingsbar in täkt.
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M ed kännedom  om  alkoholens b iverkningar ä r  det förståelig t a tt m an i 
sam hället sträv ar till a tt begränsa dess användning. E rfarenheterna  av 
förbudslagen och övriga alltför långt gående begränsningar visar em ellertid 
a tt dylika å tgärder knappast ä r v ärd a  a tt p rövas. V ad alkoholpolitiken 
gäller m å det y tterligare  k onsta te ra s  a tt hos oss övervakas näringen på 
basen av den i F inland rådande alkohollagstiftningen och lagstiftningen 
gällande inkvarterings- och näringsrö re lse , vilket inte är fallet t. ex. i 
Södern . De övervakande m yndigheterna to rde vara rela tiv t tillfredsställda 
med rederiernas verksam het. I tak t m ed ökade inkom ster har även kon
sum tionsvanorna  fö rändra ts . På de m oderna färjo rna har enligt vår erfa
renhet passagerarnas b e teendem önste r liksom  också deras a lkoholvanor 
änd ra ts i en m ärkbart positiv  riktning. De m oderna fartygens fö rbättrade  
allm änna u trym m en har haft en k lart positiv  inverkan på be teendem önst
ret. K onsum tionen  av svagare d rycker har ökat på bekostnad  av starkare 
varor.

3. Sam m andrag

R ederiföreningen anser a tt å tgärder som  vidtas för a tt m inska alkoholens 
skadeverkningar ä r  värda  a tt understödas. D ärem ot ä r  föreningen av den 
åsik ten  a tt e tt fö rverkligande av den i m edlem sforslagets m otivering fram 
förda tanken  på att slopa passagerarfartygens skattefria  försäljning inte 
a lkoholpolitisk t skulle kom m a att få en sådan betydelse som  förslagsstäl
larna avsett. K onsekvenserna  kunde bli y tte rs t negativa och om fattande. I 
det ovanstående har vi fö rsök t m otivera varför m an m ed beak tande av 
trafik- och näringspolitisk hänsyn inte bö r ta  en dylik risk.

H elsingfors den 7 sep tem ber 1988

Finlands rederiförening r.f.

P er Forsskåhl

Ålands redarförening r.f.:

U tan att form ellt intaga ställningen av e tt rem issorgan i de tta  ärende, 
d rista r vi oss a tt självm ant inkom m a m ed rä tte lse r av tv å  uppenbara  sakfel 
i den argum entering  som  fram förs i m edlem sförslaget och som direk t rik tar 
sig m ot rederierna.

Vi ta r  inte ställning till m edlem sförslaget i övrigt en är vårt u tlå tande inte 
inbegärts.

Sakfel 1. (sida 3 i m edlem sförslaget)

Förslagsstä llarna  hävdar, a tt den  skattefria  a lkoholen för va ije  år kom 
mit a tt spela en allt s tö rre  roll som  del av finansieringskälla fö r de olika 
rederierna.
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Vi önskar inledningsvis påpeka att skattefri alkoholförsäljn ing förutom  i 
fä ije trafiken  även förekom m er i flygtrafiken, vilken trafik synes undand ra
git sig fö rslagsställarnas uppm ärksam het. Vi vågar påstå , a tt den skattefria  

alkoholförsäljn ingen i flygtrafken har en proportionellt stö rre  andel av 
varuom sättn ingen  än i fä ije trafiken .

P åståendet a tt den skattefria  a lkoholförsäljn ingen för varje år kom m it att 
spela en allt s tö rre  roll som  del av finansieringskälla fö r rederie rna  är 
m issvisande.

Vi vill fö rst u n ders tryka , a tt tax  free-handeln  är e tt nödvändigt villkor 
för passagerar- och b ilfärjetrafikens och  k ryssn ingsverksam hetens bestånd  
på  nuvarande kapac ite tsn ivå  och till nuvarande låga tran sp o rtk o stn ad e r 
mellan F in land och Sverige. Särsk ilt m ed hänsyn till in tegrationsu tveck- 
lingen inom  V ästeu ropa kom m er de tran spo rtekonom iska  argum enten att 
växa i tyngd. D etta  innebär följande:
1) krav på låga frak tp ris  per tran sp o rte rad  enhet
2) regelbunden och  snabb  fäije trafik  åre t om
3) tä ta  ham nanlöp
4) m ångsidiga sjö transportm edel
5) i och m ed den tä ta  och snabba åretom  trafiken  krävs det e tt tonnage 

som  ständigt kan fö rnyas fö r a tt m öta de ökande m iljökraven och 
m inska belastn ingen  p å  naturen .

U nder å r  1987 reste  8,33 m iljoner passagerare  sjövägen m ellan F inland 
och u tlandet. Ö kningen jäm fö rt m ed år 1986 (8,05 m iljoner passagerare) 
var 3 ,5% . 1/3 av denna tillväxt o rsakades av den  ökade kryssningsverk- 
sam heten . P assageraran ta le t har under de senaste  åren  kontinuerlig t vuxit 
med 2 - 4 %  per å r  och  tillväxten  synes fo r tsä tta  t .o .  m. ännu kraftigare. 
R u tte rna  m ellan F inland och  Sverige svarade år 1987 fö r 89 ,8%  av det 
to tala  an ta le t passagerare .

U nder år 1987 tran sp o rte rad e  finska passagerar- och b ilfärjorna s tycke
gods om  2,7 m iljoner ton . D e tta  u tgör 81 ,1%  av den to ta la  m ängden 
expo rte ra t och im portera t styckegods på  finska fartyg.

På passagerar-b ilfä ijo rna  m ellan F inland och Sverige tran sp o rte rad es år 
1987 dessu tom  m ellan M arieham n och Å bo/N ådendal 270319 passagerare , 
53 309 personb ilar, 2 163 bu ssa r, 9241 lastb ilar m ed släpvagn och 3 824 
con ta in rar. L astb ilarna , släpvagnarna och  co n ta in ra rna  innehöll sam m an
lagt 98 715 ton last.

H ela tax free-försäljn ingen u tgör 1/3 av färjerederiernas om sättn ing. 
D enna försäljning ä r således ett livsnödvändigt villkor fö r a tt ovannäm nda 
krav i fram tiden  skall kunna uppfyllas. A lternative t ä r statliga subven tio 
ner. R esu lta te t av en sådan  politik  kan skärskådas genom  att g ranska 
trafiken m ellan Svenska  fastlande t och G otland.

Om vi nu b e trak ta r tax  free-handelns uppbyggnad närm are fram går det 
a tt den skattefria  alkoholförsäljn ingens re la tiva  andel av varuom sättn ingen  
om bord u nder hela 1980-talet avtagit överlag. T ax free-försäljn ingen i dag
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är m er d iversifierad  och m ångsidigare. Vi kan m ed fog påstå , a tt a lkohol
försäljningen och den to ta la  a lkoholkonsum tionen  om bord proportionellt 
begränsats u nder årens lopp. D enna u tveckling  stå r således i sam klang 
med den allm änna alkoholpolitiska linjen i F inland och Sverige a tt begrän
sa den to ta la  konsum tionen . Vi vill även  fram hålla a tt få a lkoholutskänk- 
nings- och försäljn ingsställen  i land ä r så vä lkontro llerade och reglerade 
som  de om bord på  våra  färjor.

H ärtill kom m er att a lkoholkonsum tionen  om bord är avsevärt m er soci
alare till sin form  än m otsvarande konsum tionsm önster i land. D etta  bev i
sas bl. a. av de obefintliga o rdn ingsstöm ingar om bord ; våra  fa ijo r k larar 
sig m ed tv å  o rdn ingsvak ter fastän  passageraran ta le t kan närm a sig 2000. 
H ur m ånga o rdn ingsvak ter behöver en offentlig tillställning i land med 
sam m a deltagaran tal?

E tt socialare konsum tionsm önser visavi alkoholen ä r även e tt mål för 
F in lands officiella alkoholpolitik . O ckså  till d enna del u tgör den skattefria  
alkoholförsäljn ingen om bord tvärtom  en stöd jepunkt för den alkoholpoliti
ska kontro llen . A lkoholm issbruket fö rekom m er i allm änhet inom  hem m ets 
lyck ta  d ö rra r där kotro llen  ä r obefintlig , icke i fä ijo rnas snabbköp  och 
restau ranger.

U tveck lingen  beträffande de m oderna passagerar-b ilfä ijo rna följer två 
linjer:

1) E n strävan  till a tt e rb juda  passagerarna  billiga sjö transporter. N o rd is
ka  råde t h a r ju  tid igare u tta la t m ålsättn ingen a tt underlä tta  resande t m ellan 
de nord iska länderna  fö r de no rd iska m edborgarna. E tt slopande av den 
skattefria  försäljningen skulle innebära  betydliga b iljettprisförhöjningar 
och färre avgångar.

En strävan  a tt erb juda passagerarna  u nder färden  högklassig service och 
m ångsidiga upp levelser (god underhålln ing, in tressan ta  m enyer, e tt m er 
varierat alkoholu tbud  där v inerna  har en  cen tra l ställning, natu rupp level
ser). R ederie rna e fte rs träv ar således e tt rek rea tionspake t under resan  där 
alkoholen en d ast ingår som  en valbar del. S ett u r rederiernas synvinkel är 
en berusad  passagerare  därfö r e tt m isslyckande i d e tta  uppsåt. E n berusad 
passagerare  är en dålig passagerare .

2) E n strävan  a tt e rb juda  e tt a lltm er in teg rera t N orden  och V ästeu ropa 
e tt tran spo rtekonom isk t förm ånligt och  snabbt färdm edel och ett trans- 
po rttekn isk t m ångsidigt och effektivt tonnage.

D essa tv å  huvudlin jer s töder varandra. Tax free-handeln  är en av fö ru t
sättn ingarna  som  m öjliggör denna utveckling . D et skattebortfall som  den 
skattefria  försäljn ingen åsam kar sta ten  väger lä tt m ot de sam hällsekono
m iska v in ster d e tta  tran sp o rtsy stem  skapar.

H äru töver vill vi un d ers try k a  det orim liga i a tt u tpeka  den skattefria  
alkoholförsäljn ingen såsom  huvudsyndabocken  för alkoholvanornas u t
bredning dels m ed hänvisning till vad  vi tid igare har an fö rt om  dess andel 
och trenderna  inom  färje trafiken , dels m ot bakgrunden  av att den sk a tte 
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fria a lkoholförsäljn ingens andel av den to ta la  reg istrerade  alkoholförsälj

ningen i land är m arginell.
A lkoholförsäljningen vid A lko-affären i M arieham n som  be tjänar cirka 

22000 invånare steg  år 1987 till e tt värde av 30,7 m iljoner m ark. A lkohol
försäljningen fö r e tt fartyg  i trafik  m ellan F inland och  Sverige som  u nder år 
1987 hade ö ver 500000 passagerare  hade e tt värde av cirka 40 milj. m ark.

V åra p assagerarka tego rie r u tgörs in te  av a lkoholm issbrukare. E n  a lko 
holm issbrukare to rde  inte gö ra  sig besv ä re t a tt genom föra en  24 tim m ars 
k ryssning i ak t och m ening a tt u tfå sin ska tte fria  alkoholranson . I det fall 
han gjorde en dylik u p p k ö p sresa  to rde  färd k o stn ad ern a  högeligen översti
ga den vinst han skulle u tfå  genom  inköp av tax  free-alkohol jäm fö rt m ed 
landpriserna.

U ppköpen  i färjo rnas tax  free-snabbköp  är inte tillnärm elsevis så  kon
cen trerade  till a lkohol såsom  fallet ä r  när sam m a konsum ent b esöker A lko 
eller S ystem et. Ä ven de tta  avvikande köpm önster om bord s töder till sin 
del den officiella a lkoholpolitikens mål a tt få  till stånd  e tt sundare och 
m indre tabubelagt förhållande till alkoholen.

M ed hänvisning till vad vi ovan sagt vågar vi påstå , a tt den  skattefria  
alkoholförsäljningen om bord till sin del u tg jort och  fo rtsättn ingsv is u tgör 
e tt stöd fö r den officiella alkoholpolitiska linjen i F inland.

Sakfel 2. (sida 3 i m edlem sförslaget)

F örslagsstä llarna  häv dar, a tt en annan  asp ek t av tax free-handeln  är a tt 
den  används av o lika a lkoho lagen ter för a tt in troducera  nya p rod u k ter i 
N orden . D etta  leder enligt fö rslagsställarna till en u tbredning av alkoholva
norna och s tå r därm ed i strid  m ed de in tressen  som  de olika länderna  har 
för sin alkoholpolitik .

D etta  påstående  är synnerligen kom plext.
F ö r det fö rs ta  har den finska a lkoholpolitiska linjen alltsedan  1960-talet i 

sam band m ed liberaliseringen av alkohollagstiftn ingen s träva t till a tt b ry ta  
ned de t ensid iga d ry ck esm ö n stre t som  varit fö rhärskande  genom  införande 
av a lternativa  alkoho ld rycker, huvudsakligen  olika v iner sam t u tländska  
ö lso rter. M an har an se tt a tt e tt b redare  d ryckesso rtim en t även  d ifferen tie
ra r och höjer nivån på själva d ry ckesm önstre t.

Ö nskar fö rslagsstä llarna  nu en återgång  till e tt so rtim en t bestående  av 
K oskenkorva  jäm te  ett p a r inhem ska starkö lsm ärken?

Vi anser, a tt även  till denna del s töder färjo rnas skattefria  alkoholförsälj
ning m ed dess b reda  och varierande so rtim en t den allm änna alkoholpoliti
ska linjen. In te ens m onopolföretagen  i F in land och Sverige u tö v ar en så 
om fattande m ärkesupp lysn ingsverksam het som  fö rekom m er i färjo rnas 
tax  free-handel. Ä nnu orim ligare blir fö rslagsstä llarnas åsik t i d enna fråga 
m ot bakgrunden  av att EG  på 1990-talet knappast godkänner en dylik 
” alkoho lp ro tek tion ism ”  som  fö resp råkas i m edlem sförslaget. Vi vågar 
således hävda, a tt a lkoho lvano rna  ingalunda u tb reds genom  ett rikligare
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d ryckesso rtim en t u tan  d ifferen tieras, vilket än d rar konsum tionsm onstre t 
till det bä ttre .

De nord iska länderna har olika in tressen  bakom  sin fö rda alkoholpolitik . 
A lkoholforskaren K ettil B ruun besk rev  sk illnaderna enligt följande: Å r 
1917 valde F inland, Sverige, N orge och  D anm ark olika alternativ  fö r sin 
alkoholpolitik . D anm ark slog då  in på den skattelin je som  man drivit sedan 
dess och genom  vilken m an dolt alla sina alkoholpo litiska motiv i ska tte frå 
gorna, F in land gick den to tala  fö rbudsvägen , N orge gick in för e tt partiellt 
förbud och Sverige adop terade  den ind iv idcen trerade synen , B ratt-syste- 
m et. N orge läm nade sin partie lla  forbudslin je 1927 och Finland det to tala  
förbudet 1932. F inland fick en m ycket stark  m ak tkoncen tra tion  vad gäller 
alkoholpolitiken i e tt s ta tsm onopol. E fte r d e tta  hände inte så m ycket på 
alkoholpolitikens om råde innan m an i Sverige 1955 läm nade B ratt-syste- 
m et. D e tta  hade a tt göra m ed en liberaliseringsprocess som  slog igenom  på 
1950- och  1960-talen och som  i F in land 1969 innebar en tv är vändning och 
övergång till en ganska liberal alkohollagstiftning.

Den svenska , norska och finska alkoholpolitiken har således m ycket 
gem ensam t, m en u nder de senas te  årtionden  kan Sverige och N orge sägas 
ha intagit en res trik tivare  hållning än F in land , m edan det m ellan D anm ark 
och de tre  övriga no rd iska  länderna  råd er en skiljelinje som  inte kan 
u tp lånas ens m ed s töd  av  d e t sta rk a  N ord iska  råde t, som  B ruun u ttry ck er 
sig i denna fråga.

M an kan således in te , såsom  förslagsstä llarna  lå te r påsk ina, ta la  om 
entyd iga gem ensam m a in tressen  bakom  de nord iska  ländernas alkoholpoli
tik . D e tta  b e ro r p å  a lkoholens skiftande ställning i respek tive  lands ku ltu r 
genom  åren . Skillnaderna fö rekom m er än i dag.

Slutsats

M ed hänvisning till det ovan an fö rda  kan d e t ko n sta te ras , a tt den  offici
ella a lkoholpolitikens mål a tt beg ränsa den to ta la  konsum tionen  s tå r i 
sam klang m ed de refererade  proportionella  fö rsk ju tn ingar i tax  free-han- 
delns s tru k tu r om bord som  skett u nder 1980-talet.

D en skattefria  alkoholförsäljn ingen om bord stöder för sin del även de 
allm änna alkoholpolitiska sträv an d en a  till e tt m er d ifferen tierat konsum 
tionsm önster, genom  sitt varierande so rtim en t och  den konsum entupply- 
sande verksam het som  ingår i försäljn ingen. K öpvano rna  hos passagerarna  
i tax  free-snabbköpen  bygger m er på överväganden  och planering än då 
sam m a pe rso n er gör sina alkoholuppköp i land. Ä ven de tta  köpm önster 
e fte rs trävas i v år gällande alkoholpolitik . A lkoholkonsum tionen  om bord är 
av sevärt socialare än vid m otsvarande tillställn ingar i land. In länkandet av 
a lkoholkonsum tionen  som  e tt b ielem ent i s tä lle t fö r huvudsyfte t i m änsk
ligt um gänge har ju  länge varit e tt delm ål fö r finsk alkoholpolitik . I relation  
till passagerargenom ström ningen  (över 8 m iljoner 1987) uppnår värdet på 
den fö rsålda skattefria  alkoholen inte tillnärm elsevis de försäljningssiffror
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som  de lokala A lko-affärerna på  land m ed samma köparpo ten tia l uppvisar. 
D etta  sta tistisk t verifie rbara  sakförhållande u n d ers try k e r det snedvridna i 
a tt angripa den to ta lt se tt m arginella alkoholförsäljn ingen om bord , en 
försäljning som  tvärtom  b ä ttre  än landförsäljn ingen uppfy ller de e fte rs trä 
vansvärda och allm änt godkända mål som  den officiella alkoholpolitiken 
uppställt.

M arieham n den 19 ok to b er 1988

Å lands redarfören ing  r.f.

Justus H ärberg  
Verkst. direktör

Mariehamns stad har genom  protokollsu tdrag av den 31 augusti 1988 
låtit m eddela, a tt nykterhetsnäm nden fram håller a tt också Å land bör  
arbeta fö r  a tt fö rsla g e t verkställs och a tt nykterhetsnäm nden fram håller  
a tt den 25 % minskningen av alkoholkonsum tionen också gäller Å land.

Motorförarnas helnykterhetsförbund r .f., Ålandsavdelningen:

1. E tt ak tionsprogram  fö r a tt m inska a lkoholkonsum tionen  m ed 25 %  är 
bra. H ärv id  b ö r b l.a . följande instrum en t användas:
-  F o lköre lsernas kunnande b ö r u tny ttjas på  d e t pedagogiska p lanet.
-  T ax-freehandeln  b ö r begränsas.
-  P risinstrum ente t b ö r u tny ttjas  i s tö rre  u tsträckning .
-  T illgängligheten b ö r begränsas.
-  A lkoholpriset bö r frikopplas från  levnadskostnadsindex .

2. Z onerna  ä r viktiga, m en fö r oss fram stå r trafiken , barn  och ungom s
åren  sam t de b livande m am m orna som  de v ik tigaste , e ftersom  här andra 
och oskyddade p a rte r d rabbas.

3. D etta  skulle säk ert innebära  a tt s tö rre  re su rse r kanaliseras fö r a tt 
bekäm pa a lkoholkonsum tionen .

4. H är har M H F  redan  länge käm pat fö r en 0% -linje.
5. R esu rser och tekn ik  fö r en å tm instone tidvis m assivare övervakning 

är önskvärd .
6. M ed ökande fritidstrafik  och  m ånga gånger m ycket snabba b å ta r är 

de tta  näst intill självklart.
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Slutligen vill vi poäng tera  de t oläm pliga i a tt statliga m onopolbolag, med 
kraftiga v ins tin tressen , skö te r övervakning , tillståndsgivning och upplys
n ingsverksam het.

M arieham n den 13 augusti 1988

M H F-avdelningen på  Å land

Christer Strand  
Vice ordförande

Sven P ettersson  
Kassör

Ålands nykterhetsförbund r.f.:

1. 2 5 %  minskning till år 2000
Vi an se r a tt d e tta  mål är b ra  m en a tt den  alkoholpolitiska situationen  har 

liberaliserats istä lle t fö r a tt den skulle blivit s trik ta re , m en självklart stöder 
vi d e tta  och vill även  påpeka a tt den  25 %  m inskningen även  skall gälla 
Åland.

2. A tt upprätta  alkoholfria zoner i sam hället
Å N F håller m ed om  att det finns v issa om råden  där det abso lu t borde 

vara  alkoholfritt, a rbetslive t, trafiken , barn  och ungdom såren , de av alko
hol redan  u tslagna och de b livande m am m orna.

3. A tt verka fö r  a tt alkoholfrågan blir e tt särskilt insatsom råde inom F N
4. A tt verka fö r  en ny trafiknykterhetslagstiftn ing  som  sy ftar till en 

drogfri trafik . Vi inom  Å N F  har länge a rb e ta t fö r a tt få O-gränsen eller så 
lågt som  möjligt.

5. A tt ny teknik rörande t.ex. luftandningsprov provas i avsik t a tt göra  
nykterhetskontroller snabbare och säkrare.

6. A tt sam m a regler som  tilläm pas p å  land avseende prom illegränser 
och påfö ljder i trafiken rekom m enderas a tt gälla även till sjöss.

Lennart Sundblom  

Ordförande

K aj Backas 
Sekreterare

M arieham n den 30 augusti 1988
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I s l a n d

Sundheds- og forsikringsministeriet (Heilbrigðis- og tryggingamálaráðuney- 

tiuð):1

M inisteriet har undersøg t fo rslaget og m ener, at e t øget sam arbejde på 
N ord isk  R åds foran ledning  indenfor om rådet om  alkoholspørgsm ål kunne 
have betydelig  indflydelse p å  udviklingen a f  d isse spørgsm ål her i landet og 
s tø tte r derfo r forslaget.

R eykjavík , 8. ju li 1988

G uðmundur Bjarnason

P åll Sigurds son

N o r g e

Justis- og politidepartementet har i skrivelse den 12 sep tem ber 1988 
förk lara t sig  icke ha något a tt erinra i anledning av m edlem sforslaget.

Sosialdepartementet:

V edlagt følger u tta le lse  fra R usm iddeld irek to ra te t (se nedan), som  er 
departem en te ts  faglige rådgiver. D epartem en te t har i og for seg ingen 
m erknader til d irek to ra te ts  kom m en tare r, m en vil likevel få  p resisere  

følgende m om enter:
-  S to rtinget behand le t i vårsesjonen  St. m eld. nr. 17 (1987-88) A lkohol 

og F o lkehelse . A v innstilling S. nr. 156 (1987—88) fra  Sosialkom iteen  og 
behandlingen i S to rtinget går d e t fram  a t d e t e r  sto r prinsippiell og tv e rrp o 
litisk en ighet om  hovedlin jene i den  politikken  som  p resen te res  i m elding
en. D et e r  b red  enighet om  a t hovedm åle t fo r alkoholpolitikken m å væ re å 
redusere  skadene m est m ulig, a t en hovedoppgave b ø r væ re å  legge til re tte  
fo r e t lavere  fo rb ruk  av  alkohol, og a t tiltak  derfo r m å re tte s  m ot hele 
befolkningen. D et ble v idere  slå tt fast a t en m å ta  i b ruk  flere v irkem idler 
sam tidig, idet de t e r  den  sam lede effek ten  av  tiltakene  som  har betydning.

-  E n  viss g rad  av res trik sjoner er nødvendig  dersom  de fo rm ulerte  mål 
skal nås. B are g jennom  en gjennom gripende endring i d rikkem ønstrene  vil 
en kunne få buk t m ed prob lem kom plekset. Slik fo rb ruket er fordelt i 
befolkningen, vil alle konsum en ter således m åtte  bli berørt.

1 Y ttrandet ö versa tt f r å n  isländska .
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-  O pplysningstiltak  og res trik sjo n e r m å gå hånd i hånd . D en viktigste 
opplysningsoppgaven biir fak tisk  å  begrunne nødvendigheten  av re s trik 
sjoner, slik at så  m ange som  mulig fo rstå r og er villig til å  ak sep te re  de 
begrensn inger som  pålegges. D et overo rdnede mål for d epartem en te t e r  en 
vesentlig  bedring av den norske  helse tilstanden  i å ra  som  kom m er.

-  I nevnte  stortingm elding er alle de satsn ingsom råder som  m edlem s
forslaget v iser til, om talt og behand le t. N å r d e t g jelder f. eks. ” alkoholfrie 
so n e r”  er de tte  a llerede dels regu lert — og m ed sto r tilslutning i den norske 
befolkningen -  g jennom  lovverk  og e tab lerte  no rm er i arbeidslivet. D ess
uten  bevilger S tortinget årlig tilskudd  til opp re tte lse  av rusfrie m iljøer. D et 
har væ rt fo re ta tt skolering særlig av helsestasjonspersonell når det gjelder 
fo rho ldet g rav id ite t og rusm id ler, slik a t b l .a .  he lsestasjoner fo r m or og 
barn  pr. idag er kunnskapsm essig  ru s te t til å  ta  opp og å  m øte problem et. 
F o r gravide kv inner m ed ru sp rob lem er finnes det i regi av kom m uner og 
fy lker flere tiltak  som  skal b id ra  til å  le tte  deres livssituasjon. D et arbeides 
m ed å v idereu tv ik le  d isse tiltakene. D epartem en te t ønsker i fo rbindelse 
m ed b udsje tta rbe ide t å  sty rke  de alkoholfrie m iljøer. D epartem en te t m ener 
m ed henvisning til S to rtingets behandling  av St. m eld. nr. 17 (1987-88) at 
det e r sto r grad av sam svar m ellom  synspunk ter i m edlem sforslag A 846/s 
og d epartem en te ts  ansvars- og innsatsom råder.

N å r det spesielt g jelder punk t 3 i forslaget vil vi m inne om  at de nordiske 
helse- og sosialm inistre på  sitt m øte i R eykjav ik  i ju n i 1986 ved tok  at de 
nord iske land skulle gå inn for å  sty rke  arbeidet m ed alkoholspørsm ål 
innenfor F N -system et. D ette  har væ rt fulgt opp både innenfor F N ’s K om 
m isjon fo r sosialpolitisk  utvikling og de inter-regionale konsu ltasjoner om 
sosialpolitisk utvikling som  ble gjennom ført i 1987 i F N ’s regi. D ette 
a rbeidet vil fra norsk  side bli v idereført i tilknytning til fo rberedelsene  til 
neste m øte i K om m isjonen i m ars 1989. D et er Sosia ldepartem en te t som  
ivare ta r N orges m edlem skap i K om m isjonen.

Vi vil forøvrig bem erke at det språklig  ikke er fullstendig sam svar 
mellom den svenske og norske tek sten . 1 m edlem sforslaget he te r det ” . . .  
m insket a lkoho lm isb ruk” , m ens det i den norske tek s ten  he te r ” . . .  m ind
re a lkoho lm isb ruk” . D epartem en te t e r  av den oppfatning at begrepene 
ikke er synonym e og at det svenske begrepet b ø r legges til grunn.

E tte r  fullm akt 

Thomas M auritzen
Øystein O pdahl

O slo , 21. sep tem ber 1988



35

Rusmiddeldirektoratet:

R usm iddeld irek to ra te t ser m ed tilfredshet på  at det nå reises e t m ed
lem sforslag om  sam ordnet innsats fo r m insket alkoholbruk  i N orden  der 
forslagene re tte r  seg m ot noen av de alkoholpolitiske hovedom rådene.

D irek to ra te t har av tidsm essige g runner ikke kunnet g jennom gå fullt u t 
de besk rivende deler av m edlem sforslaget, m en de prinsipper som  fo rsla
get b ase re r seg på for om rådene 'b eg rense  den to tale  konsum psjonen’, 
’alkoholfrie so n e r’, ’sik rere  tra fikk ’ og ’engasjere  fo lkeorgan isasjoner’ kan 
vi gi vår fulle tilstlu tn ing. E tte r  d irek to ra te ts  oppfatn ing  vil en m åloppfyl
lelse av m edlem sforslaget på  slike om råder kunne gi en  betydelig  folkehel- 
segevinst og trygging av den sosiale velferden i N orden .

Til de enkelte  forslag  skal d irek to ra te t bem erke:
1. D irek to ra te t s tø tte r forslaget om  å få u ta rbe ide t et tidsbestem t: ak- 

sjonsprogram  for reduksjon  av det to tale  alkoho lfo rb ruket i o verensstem 
m else m ed anbefallingen fra  W H O -E uropareg ion . I denne sam m enheng er 
det vesentlig  å vu rdere  begrensn ingstiltak  både overfo r det reg istrerte  og 
det u reg istrerte  fo rb ruke t. A v sto r betydning  vil det også væ re å kunne 
følge E F ’s opplegg fo r avvikling av det tax-frie salget av alkohol v are r også 
innenfor det no rd iske om rådet.

2. F orslaget om  å ’o p p re tte ' alkoholfrie soner vil e tte r  d irek to ra te ts  
oppfatning k reve en egen stra teg isk  u tredning  d e r v irkem idler som  lovgiv
ning, ho ldn ingsbearbeiding og a tferd send ringer av a lkoholvaner såvel som  
tilskuddordninger kan vu rderes både i et nasjonalt og et nordisk  sam ar
beidsperspektiv .

3. Om forslaget til å  arbeide fo r at a lkoho lom rådet kan bli et sæ rskilt 
innsatsom råde innen F N -sy stem et og de ts sæ rorgan isasjoner, ville d irek
to ra te t ha sett d e t som  en vesentlig  fordel om  det ble u ta rbe ide t en plan  for 
hvordan  e t slikt innsatsom råde kunne e tab le res  og vedlikeholdes. F ra  vår 
side vil det i fø rste  om gang væ re av sentral betydning at W H O ’s kapasite t 
kunne økes vesentlig .

4. D irek to ra te t kan gi sin tilslu tn ing til m edlem sforslagets punkt 4 og 5 
og har ingen m erknader.

D irek to ra te t vil peke på  a t d e t finnes ulike kon tak tfo rm er fo r inform a- 
sjons- og m etodeutvikling  på  det p rim æ rforebyggende om rådet m ellom  
nasjonale in stitu sjoner, m en det e r  e t s to rt savn at de tte  ikke har få tt noe 
o rganisatorisk  u ttry k k  som  f. eks. K on tak tm annso rganet for narko tika og 
N ord isk  handlingsplan  m ot narko tika  innenfor N ord isk  R åd. D et ville væ re 
en fordel om  også slike forhold  kunne tas opp i de t aksjonsprogram  som  er 
fo reslå tt i m edlem sforslagets punk t 1.

O slo , 28. ju li 1988

Stein Berg
Knut T. R einås
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Den norske lægeforening har i skrivelse den 31 augusti 1988fö rk la ra t sig 
stödja m ed lem sförslaget.

Avholdsfolkets landsnemnd:

Vi vil gjerne få u ttrykke  anerk jennelse  til fo rslagsstillerne, som  her ta r 
opp  e t helt sen tra lt tem a. Vi de le r deres  bekym ring fo r de m eget sto re  alko
ho lproblem ene, og ser at det e r  behov  fo r en langt m er aktiv  politikk enn i 
dag i hele N orden  hv is vi skal o ppnå  m ålet om  å redusere  det sam lede 
alkoho lfo rb ruket m ed m inst 25%  innen å r 2000. D ette  hovedm ålet m å få 
høy p rio rite t innenfo r helse- og sosialpolitikken.

N ord isk  råd  m å føle en forplik telse til å  øve innflytelse på m edlem slan
dene i denne sam m enhengen. Særlig e r  d e t viktig at vårt nord iske sam ar
beidsorgan  ta r  initiativ  til å  stoppe eller redusere  flom m en av ikke skattlagt 
alkohol som  kom m er inn i de no rd iske land gjennom  nord isk  og in ternasjo 
nalt reiseliv . D et e r  ingen ting i veien  fo r spesielle nord iske tiltak . D et er 
bare  p riva tøkonom iske  in te resse r som  h indrer en fornuftig  lovgivning på 
de tte  om rådet.

Forslaget ta r  også opp  en serie delm ål som  kort besk reve t går u t på  å 
frita  en del næ rm ere definerte  situasjoner fra  a lkoholbruk. Vi er enige i at 
de situasjoner som  e r valgt, e r  m eget viktige, og a t det vil b idra  kraftig  til å 
redusere  aku tte  a lkoho lp rob lem er om  norm ene for å væ re edru  e r sterke  i 
typiske risikosituasjoner, u nder g rav id itert og i sam væ r m ed m indreårige. 
D ette  kan  vi oppnå m ed en kom binasjon  av positiv  ho ldningsdannelse, 
stø tte  til rusfrie m iljøak tiv ite ter og g jennom  håndhevelse  av bestem m elser 
m ot å  ferdes i trafikken  til lands og til vanns i påv irket tilstand.

De oppstilte  mål er ikke urealistiske dersom  m an har vilje til å  ta  
p roblem ene p å  alvo r og bruke en om fattende kom binasjon av v irkem idler. 
A vholdsfolkets L andsnem nd  h a r i m ange år stu d ert b ruken  av edruskaps- 
poltiske v irkem idler. V åre konk lusjoner e r  nedfelt i to  p rogram m er, som  vi 
tilla ter oss å  legge ved. D et ene har vi kalt ” R usfritt sam spill å r  2000” . H er 
har vi tegnet e t scenario  som  b ase re r seg på  en  halvering av a lkoholforbru
ket innen å r 2000. Vi h a r også liste t opp de v irkem idlene vi tro r m å til fo r å 
nå e t slikt mål. D et andre e r  ” E druskapspo litisk  program  fo r stortingsvalg- 
perioden  1989-1993”  d e r vi anbefaler norske politikere hva som  bør 
gjøres på  k o rt sik t. Vi tro r hovedpoengene i begge program m ene er re 
levante over hele N orden .

Vi s tø tte r varm t d e t fram satte  fo rslaget, og b e r om  a t m in isterrådet gjør 
tilsvarende anbefalinger overfo r regjeringene.

O slo , 29. ju n i 1988

A vholdsfo lkets landsnem nd

L yd er  Jo h s . Verne H elge K o lstad
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Arbeidslivets komité mot alkoholisme og narkomani (AKAN):

A K A N ’s v irksom het e r  i hovedsak  re tte t m ot arbeidsm iljøet og vi ser 
positiv t på  m edlem sforslagets henvisning til a t arbeidsm iljøene skal væ re 
en av de alkoholfrie sonene. D et e r  viktig a t en også ta r  m ed andre 
rusm id ler slik a t sonene b lir rusfrie.

A K A N  vil und e rs trek e  v ik tigheten  av å p rio rite re  de tte  arbeidet på  
N ord isk  p lan  og innenfo r d e t enkelte  land . U tvik lingen i a rbeidslivet fø rer 
til s tø rre  k rav  til ed ru sk ap , og skal en  både beholde de skanser en har og 
stå  i m ot øk t fo rb ruk  i fritiden  m å m yndighetene innlede sam arbeid  m ed de 
store  hovedorgan isasjonene slik at det b lir e t d irek te  engasjem ent innenfor 
det enkelte  arbeidsm iljø .

E rfaringer i N orge  ved  A K A N -arbeidet v ise r a t sam arbeidet i m ellom  
a rbe idstakero rgan isasjonene, arbeidsg ivero rgan isasjonene og S ta ten  har 
gitt e t p rak tisk  g rep  om  spørsm ålet som  gir resu lta te r.

Særlig viktig vil de tte  sam arbeidet bli når de t g jelder rehabilitering  av 
arbeid stakere  som  ikke ho lder seg til spillereglene om  e t ru sfritt a rb e id s
miljø. D en tekn iske  u tv ik ling  innen fo r arbeidsm iljøene kan føre  til at 
arbeidslivet vil avv ise  rusm iddelb rukere  i økende g rad , m ed det re su lta te t 
a t offentlige m idler b lir n y tte t til passive  tiltak  som  trygdey te lse r og pen 
sjonsy telser. V ed øk t satsing  fra  m yndighetenes side og e t engasjem ent fra 
arbeidslivets egen organisasjon  vil sam funnet spare  store  økonom iske 
ressu rser.

Til o rien tering  kan  vi opplyse a t A K A N  i novem ber d. å. inv ite re r til en 
N ord isk  konferanse  fo r hovedorgan isasjonene i N orden  og statlige rep re 
sen tan te r i O slo. H ensik ten  m ed konferansen  e r å få  u tv ik le t e t forum  hvor 
en  kan  u tveksle  erfaringer som  e r g jort innenfor arbeidsm iljøene i N orden .

A K A N  skulle ønske  at N ord isk  R åd ville påv irke b ruken  av ressu rsene  
slik a t en e tte rp røv ing  av de tte  arbeidet som  foregår innenfor arbeidsm il
jø en e  kunne sy s tem atise res  og b rukes v idere  i d e tte  arbeid .

Ø nsker m an å holde arbeidsm iljøene som  rusfrie soner m å arbeidet 
fly ttes inn i arbeidsm iljøene og sty res av hovedorgan isasjonene i a rbe id s
livet, m en m ed ak tiv  økonom isk  deltakelse  fra  m yndighetenes side.

A rbeidslivets kom ite  m ot alkoholism e og narkom ani

O slo , 22. august 1988

Tor Rønning  
Daglig leder
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Rikspolisstyrelsen:

R ikspolissty relsen  har -  u tifrån  de in tressen  som  styrelsen  har a tt 
tillvarata  -  inte några invändningar m ot förslagen sådana de återgiv its på 
sid 5 och  6 i den rem itterade  handlingen.

S tyrelsen  finner inte skäl a tt gå in närm are på de m otiveringar som  anges 
som  bakgrund  till förslagen m en kan för sin del inte underlå ta  a tt påpeka 
a tt det finns en hel del h inder -  av både nationell och in ternationell 
ka rak tä r — a tt överv inna  innan förslagen kan realise ras.

K opia av rem issy ttrande  som  styrelsen  har inhäm tat från polism yndig
heten  i H elsingborg  bifogas häijäm te  (se nedan).

S tockholm  den 3 augusti 1988

R ikspolissty relsen  

U lf Karlsson

Sven-Bruno N ordenström

Socialstyrelsen:

Socialsty relsen  a rb e ta r f. n. m ed e tt idéprogram , som  ska ligga till grund 
fö r en m er deta ljerad  och  konk re t p lan fö r a tt m inska alkoholkonsum tionen  
i Sverige m ed 25 %  fram  till å r  2000.

Idéprogram m et u tgör fö rs ta  delen i e tt program  om tre  delar. Del 1 avser 
e tt m er generellt in rik ta t alkoholpo litisk t p rogram . D el 2 sy ftar till a tt 
d isku tera  tidiga in sa tse r -  sekundärp reven tiva  in sa tse r -  fö r högkonsu
m en ter och pe rso n er som  befinner sig i riskzonen  till e tt m er om fattande 
alkoholbruk . Del 3 slutligen av se r te rtiä rp rev en tiv a  in sa tse r fö r den grupp 
a lkoholm issbrukare som  h ar ko n tak t m ed socia ltjänstens vård  och behand 
ling.

I p rogram m et kom m er a tt läggas s to r v ik t vid fo lkhälsoperspek tivet, d ä r 
alkoholfrågan ges en v idare innebörd  m ed u tgångspunkt i den s .k .  total- 
konsum tionsm odellen . M ed hänsyn  till om fattn ingen och konsekvenserna  
av alkoho lb ruket utifrån  e tt sam hälleligt perspek tiv  m åste alkoholfrågan 
ges hög p rio rite t när de t gäller p rim ärp reven tiva  insatser.

De d iskussioner som  fö rts  inom  sty re lsen  i sam band  m ed u ta rbe tande  av 
förslaget till idéprogram  v isar p å  en hög grad av överensstäm m else  m ed de 
förslag som  finns i d e t rem itterade  m edlem sförslaget. K onkreta  nationella 
program  ä r viktiga i a rb e te t fö r a tt m inska to ta lkonsum tionen , i vilka 
hänsyn  kan tas till särd rag  i a lkoho lku ltu ren . A lkoholkultu ren  h a r dock  de 
senaste  årtiondena a lltm er in tem ationa lise ra ts  och präglats av kontinen ta-

S v e r i g e
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la d ry ck esm ö n ste r jäm sid es m ed a tt m ultinationella  a lkoho lin tressen  g jort 
sig m er gällande. F ö r  a tt nå  verklig  fram gång m ed e tt alkoholpo litisk t 
p rogram  ä r det nödvändig t a tt na tionella  s tra teg ie r kopplas till in te rna tio 
nella. D et b ö r ske på  d e t no rd iska  p lanet inom  N ord iska  rådets ram , m en 
också på  e tt v idare  in ternationellt p lan. H ä r spelar naturlig tv is F N  och 
W HO en ledande roll.

E n sam ordnad  nord isk  insa ts av de t slag som  fö reslås skulle v ara  e tt 
s tark t stöd  fö r nationella  p rogram . S ocia lsty re lsen  tills ty rker således det 
fram lagda förslaget.

S tockholm  den 20 sep tem b er 1988

E nligt socia lsty re lsens beslu t 

U lf M alm ström

Helsingborgs polisdistrikt:

Polism yndigheten  k o n sta te ra r in ledningsvis a tt någon gem ensam  grund
syn hos de nord iska  länderna  vad gäller alkoholfrågor ej finns idag. R edan 
d e tta  fö rhållande u nderg räver fö ru tsä ttn ingarna  fö r en  sam ordnad  insats 
på  om rådet. S åv itt gäller fö rhållandet m ellan Sverige och  D anm ark är 
synen  på  alkoholen  väsenssk ild . D essa  fö rhållanden  få r dock in te  u tgöra 
h inder fö r a tt fö rsöka  närm a de olika ländernas syn till varandra . Po lism yn
d igheten  ser särsk ilt allvarligt p å  ungdom ens ” in te rna tione lla”  alkohol
b ruk  som  ä r särsk ilt m arkan t i H elsingborg-H elsingörom rådet. E nligt p o 
lism yndighetens uppfattn ing  b ö r alla in itiativ , som  ä r ägnade a tt m inska 
a lkoholbruket stöd jas. F ö rs lage t tills ty rkes således i sin helhet.

H elsingsborg  den  13 ju li 1988

Polism yndigheten

K rister Jacobsson  
T.f. polismästare

Svenska kommunförbundet:

D et råd e r po litisk  en ighet i landet om  a tt e tt sam band råd er m ellan ett 
lands to ta lkom sum tion  av  alkohol och  dess andel a lkoholskadade indivi
der. S kado rna  kan  ses -  så  som  råd e ts  fö rslagsställare  anger -  från  
hum anitära , socialm edicinska och  in te m inst ekonom iska perspek tiv . E n 
naturlig  konsekvens av d e tta  ä r  a tt to ta lkonsum tionen  av alkohol m åste  
m inska v ilket riksdagen  o ck så  beslu ta t.
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U nder 80-talet har e tt ökat m edvetande om  alkoholens negativa effekter 
ägt rum . Å tskilliga kom m uner har antagit drogpolitiska program  sedan 
kom m unens ansvarsom råden  och m öjligheter a tt sä tta  in å tgärder setts 
över. D et drogpolitiska tän k an d e t h a r knappast avm atta ts  u tan  snarare  
accen tu era ts  i sam band m ed sm ittspridn ingen  av H IV /A ID S. I flera  av de 
" z o n e r”  som  N ord iska  råd e ts  fö rslagsställare  näm ner pågår utbildnings- 
och  in fo rm ationsarbete  i avsik t a tt nedbringa alkoholkonsum tionen . V ad 
beträffar de narko tikapo litiska  in sa tse rn a  kan kort sägas att d essa  för 
närvarande ä r om fattande i kom m unerna.

I N ord iska  rådets m edlem sförslag  föreslås konk re ta  gem ensam m a nor
diska åtgärder fö r fram tiden . E n  sådan  konk re t å tgärd  ä r a tt v erka  för 
gem ensam  trafiklagstiftning som  syftar till en  drogfri trafik . Svenska  kom 
m unförbundet de la r fö rslagsstä llarens uppfattn ing om  värde t av a tt en 
sådan  lagstiftning kom m er till s tånd . Ä ven  övriga förslag  ä r  viktiga att 
b eak ta  vid d e t fo r tsa tta  gem ensam na alkoholpo litiska a rb e te t inom  N o r
den.

S tockholm  den 2 sep tem ber 1988

S venska kom m unförbundet 

Lars Eric Ericsson

Svenska läkaresällskapet:

T ro ts  a tt alkoholprob lem en och m edvetenheten  om  dem  varie ra r av se
v ärt m ellan de n o rd isk a  länderna , an se r S venska  läkaresällskapet a tt N o r
den  ä r e tt läm pligt om råde fö r sam ordnade in sa tse r av det slag som  m ed- 
lem sförslaget ta r  sik te på.

I anslu tn ing till de ensk ilda förslagen ön sk a r Sällskapet göra följande 
m er specifika kom m entarer.

1. F örslaget a tt u ta rb e ta  e tt ak tionsprogram  fö r a tt m inska alkoholkon
sum tionen ä r värt allt stöd . Som  förslagsstä llarna  fram håller ä r  det nödvän 
digt a tt fö rståe lsen  från  a llm änhetens sida ökar fö r å tgärder som  syftar till 
a tt m inska to ta lkonsum tionen  fö r a tt därigenom  förebygga både m issbruk 
och skador. L äkaresä llskape t n o te ra r särsk ilt a tt m an uppm ärksam m at 
behovet av a tt vid sidan av de offentliga m yndigheterna engagera de m ånga 
fo lk rö re lserna  som  m edarrangörer.

Svenska  läkaresä llskapet har u nder en följd av år ägnat in tresse  å t a tt 
sam m anställa och sprida m edicinska och vetenskapliga fak ta  om  alkohol
risker och vill särsk ilt fram hålla  fö ljande dokum entation :
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a) A llm änt m öte vid 1977 års riksstäm m a över äm net ” A lkoholskador 
inom  kroppssjukvården  (N y tt från  L äkaresä llskape ts R iksstäm m a 1977, 
sid 6-22)1

b) S venska läkaresä llskapets skrivelse till R iksbankens Jubileum sfond 
1985-10-25 m ed princip iella  synpunk ter p å  alkoho lpo litiken1

c) L äkardagarna  i Ö rebro  1986 över äm net ” P rob lem et a lkoho l” , pub li
cerad  i S venska  läkaresä llskapets H andlingar, B and 95, häfte 4, 19861

d) B erzeliussym posier:
-  A lcohol and  the developing brain , 1984 (R aven Press)
-  B rain rew ard  system s and  abuse , 1985 (R aven P re ss )1
e) Ö vrigt (u tredn ing  ang gam m a-G T m m )1
Inom  S ällskapet finns såväl en  särskild  specialistsek tion  för m edicinska 

a lkoholfrågor som  en cen tra l kom m itté in rä ttad  fö r a tt behandla  alkohol
frågor i e tt överg ripande program . K om m ittén  har u p p rä tta t e tt a rb e tsp ro 
gram  (maj 1988) m ed bl. a. följande punkter:

-  a tt m edverka  vid kartläggning av m edicinska skador
-  a tt o rgan isera  en w orkshop  fö r a tt dokum en tera  effek ten  av tidigare 

begränsningar
-  a tt i sam band härm ed även  d isku te ra  frågan om  uppläggning av ett 

p ro jek t rö rande  inköpsbegränsn ingar sam t uppläggning av  en socialm e
dicinsk u tvärdering  av en sådan

-  a tt b earb e ta  s jukvårdspersonalens in fo rm ationsbehov  bl. a. rö rande  a l
koho lsta tistik  och  tidigdiagnos

-  a tt e tab le ra  kon tak t m ed and ra  organ isa tioner
2. A ngående förslaget om  alkoholfria zoner finner Sällskapet arbetslivet, 

trafiken , barn- och ungdom såren  sam t g rav id ite ts- och  am ningsperioden 
som  synnerligen väl valda om råden . D e h a r generell ka rak tä r och en 
fö rståele  fö r drogfrihet inom  d essa  om råden  to rde  kunna fö rankras hos 
fo lkflertalen . Av annan  ka rak tä r är zonen  ” de av alkohol redan  u ts lagna” . 
E n sådan punkt kan i de tta  sam m anhang skym m a a tt program m et främ st 
sik tar till en sänkning av to talkonsum tionen .

4 —6. T rafik säkerhet ä r  e tt om råde, som  särsk ilt väl läm par sig för 
nord isk  sam ordning. S venska  läkaresä llskapet har i tid igare y ttrande icke 
stä llt sig p rincip iellt avv isande till en 0,0 p rom illegräns m en h a r peka t på  en 
rad  p rak tiska  svårigheter. D ärem ot har läkaresä llskapet av sty rk t, a tt alko- 
ho lu tandningsprov  används som  bevism edel intill dess a tt säkrare  underlag  
p resen te ra ts .

1 Här ej tryckt.
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S a m m a n fa ttn ingsv is  ställer sig S venska  läkaresä llskapet bakom  försla
get om  sam ordnad  insa ts fö r m inskat a lkoholbruk  i N orden  och är även 
b ere tt a tt inom  sitt kom petensom råde m edverka  i e tt aktionsprogram .

S tockholm  den 23 augusti 1988

F ö r S venska  läkaresä llskapet

H arry B oström  
Ordförande

H ans O H ollander  
Sekreterare

Sveriges läkarförbund:

S am m a n fa ttn in g

Sveriges läkarförbund  kan i huvudsak  stä lla  sig bakom  de rekom m enda
tio n e r till N ord iska  m in isterrådet som  anges i förslaget.

Synen p å  a lkoholbruk  och på  alkoho lrestrik tioner är olika i de nord iska 
länderna. I e tt sam nord isk t arbete  bö r m an inledningsvis analysera  de 
p roblem  som  kan u p p stå  m ed ett förslag till gem ensam m a åtgärder. F ö r att 
å tgärderna  skall få effekt är d e t också  väsentlig t a tt skillnaden m ellan 
denna och fo lkflerta le ts åsik te r inte blir så s to r a tt en besvärande dubbel
m oral uppstår.

F ö rb u n d et vill un d ers try k a  v ik ten  av ökade in sa tse r d å  det gäller hälso
fostran  fö r ungdom ar. I det följande pekas på b ris te r i det nuvarande 
system et, och förslag läm nas till in tensifierad  utbildning.

S lutligen läm nar fö rbundet v issa kom m en tarer rö rande alkohol och fos
terskador.

A lkoho l och ungdom ar

Skall m an kraftfu llt sa tsa  p å  a tt m inska a lkoho lb ruket och därm ed sam 
m anhängande m issbruk m åste ungdom en vara  en viktig m ålgrupp. F ö r det 
fö rsta  ä r  de m era så rbara  fö r alkohol, och fö r d e t andra  u tgör de fö rä ld rar i 
nästa  generation .

Skolan spelar en viktig roll när d e t gäller hä lsofostran  fö r ungdom ar 
vilket också  finns in sk rivet i lä rop lanen  fö r g rundskolan . E fte r de senaste 
10 årens nedgång i a lkoholkonsum tion  b land ungdom ar finns nu rap p o rte 
rade ten d en se r till e tt ö ka t b ruk  av såväl alkohol som  narko tika under det 
senaste  å re t i Sverige.

Följande b ris te r i det nuvarande sy stem et b ö r behandlas i no rd iska och 
svenska  p ro jek t i syfte a tt m inska a lkoholbruk  och m issbruk b land ung
dom .



43

1. F ö rä ld ra r m åste  engageras p å  e tt helt anna t sä tt än vad  som  hittills har 
skett. D et ä r  viktigt a tt fö rä ld ra r lär sig riskerna  m ed ungdom ars alkohol
bruk , lär sig hur m an u ppm ärksam m ar e tt ökat m issbruk  och lär sig hur 
m an gör om  m an på trä ffa r sina ungdom ar påverkade etc.

2. M etoder och arb e tsfo rm er m åste  u tveck las för a tt nå ungdom ar under 
den sena  ungdom sperioden , 1 5 -2 0  år. I Sverige finns ingen system atiserad  
undervisning kring d roger, a lkohol e tc  u n d er gym nasiestad iet. U n d er mili
tä rtjänstgöring  är de t o ck så  rim ligt m ed sådan  undervisning. D et ä r  tro ts  
allt u nder den  senare delen  av  ungdom såren  som  alkoholbruket tilltar, 
fam iljens sociala  kontroll m inskar, och ungdom arna själva får en bättre  
ekonom i. D en alkoho lfostran  som  de kan ha få tt under de tidiga tonåren  är 
inte längre re levan t. D et finns till och  m ed stud ie r u tom lands som  pekar på 
a tt lång tidseffek terna av alkoholunderv isn ing  u nder de tidiga tonåren  tycks 
vara  a tt ungdom ar kän n er a tt ” b ara  jag  vän ta r lite så är det O K ” .

3. M etod värdering  och  m etodutveckling  kring alkoholunderv isn ing  b e 
höver in tensifieras.

4. S am arbete t m ed ungdom sorgan isa tioner när de t gäller a lkoholfrågor 
och alkoholunderv isn ing  m åste in tensifieras. D et finns all anledning a tt 
an ta  a tt a lkoholinform ation d riven  av ungdom arna själva har stö rre  genom - 
slagskraft än den som  ges av vuxenvärlden .

A lkoho l och fo s te rska d o r

E ftersom  andelen  m issbrukande pe rso n e r ä r  re la terad  till to ta lb ruke t, ä r 
en generell m inskning av a lkoho lb ruket viktig även  fö r a tt skydda det 
ofödda fo s tre t. U ppenbara  skador på fo s te r u p p träd e r vid hög a lkoholkon
sum tion under s to ra  delar av g rav id ite ten . De svåra  skadorna  erhåller m an 
hos en begränsad  kv innopopu lation , som  dock sannolik t ökat något under 
de senas te  decenn ie rna  i sam band m ed a tt en u tjäm ning av a lkoholvanorna 
m ellan m än och  kv inno r ske tt. A ndelen  kv innor m ed alkoholism  eller 
begynnande alkoholism  anges till m ellan 2 - 4 %  av kvinnopopulationen .

E rfa ren h e te rn a  från  Sverige u nder det senaste  decenniet v isar dock att 
incidensen av svår m edfödd alkoho lskada har m inskat under perioden 
1976-1983 från  1/600 levande födda till 1/2400 levande födda. D etta  inne
bär en  m inskning u nder 10 å r till 25%  av u rsp rungsn ivån . E n viss m insk
ning av to ta lkonsum tionen  av alkohol skedde i landet u nder denna period , 
men huvuddelen  av m inskningen m åste  tillskrivas den upp lysn ingsverk
sam het som  bedriv its  i m assm edia, och  fram för allt d e t a rbe te  som  lagts 
ned vid b arnavårds- och  m ö d ravårdscen tra le rna  sam t i socialtjänsten  m ed 
inform ation och stöd  till grav ida kv inno r som  löper risk  att överkonsum era  
alkohol. U pplysn ing  om  alkoholens skadeverkn ingar på fo s te r ingår nu 
som  en del i b arnm orskans in troduk tionssam tal m ed nygravida kv innor vid 
fö rsta  besöke t på m ödravårdscen tra len . L äkare , barnm orsko r, s jukskö te r
skor och socia ltjän stpersonal h a r u tb ildats fö r a tt handlägga d essa  pro-
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biem . D enna verk sam het m åste  ständigt underhållas m ed återkom m ande 
utbildning och  m assm ediainform ation.

S tockholm  den  31 augusti 1988

Sveriges läkarförbund  
U tredningsavdeln ingen

U lf Schöldström

R obert Wahren

Nykterhetsrörelsens landsforbund (NLF):

D e i m edlem sförslaget fram förda synpunk te rna  om  alkoho lb rukets nega
tiva  effek ter på  sam hället delas helt av N yk te rh e tsrö re lsen s landsforbund. 
D e effek ter som  alkoho lb ruket ger p å  såväl lång som  kort sik t kan inte 
sk ju tas åt sidan  i de olika ländernas parlam ent. Sam tidigt v isa r erfa renhe
te rn a  a tt de in tressen  som  d river alkoholhan teringen  ä r g ränsöversk ridan
de, varfö r in sa tse r inom  exem pelv is reg ioner som  N orden  är u tom orden t
ligt värdefulla.

M edlem sförslaget fram håller be tydelsen  av a tt e tt ak tionsprogram  in rä t
tas fö r a tt p ressa  tillbaka to ta lkonsum tionen  av alkohol. D etta  förslag ä r av 
y tte rs ta  v ik t och  bör skyndsam t kom m a till stånd  enligt N L F s uppfattning.

I förslaget fram förs också  en rad  k onk re ta  å tgärder. N L F  ställer sig 
bakom  d essa  m en vill s try k a  u nder följande:

1. P risinstrum en te t m åste  u tny ttjas m er effektiv t i sam tliga nord iska 
länder. I länder d ä r a lkoholpolitiken inrik tas på  a tt beg ränsa konsum tionen 
ä r p rise t en viktig regu la to r av  konsum tionen . D et ä r  dock nödvändigt a tt 
p rise rna  höjs o fta  och  m er än  konsum entp risindex , v ilket ä r  en fö ru tsä tt
ning fö r a tt p ressa  tillbaka konsum tionen .

2. T illgängligheten av alkohol ä r  en betydelsefull fak to r fö r konsum tio
nens storlek .

U nder senare å r  ha r m öjligheten a tt köpa alkohol ökat run t om  i N orden . 
A ntalet re s tau ran g er m ed serveringstills tånd  h a r ökat d ras tisk t och de tta  
kan ses som  en följd av den teori som  hävdar a tt det ä r  b ä ttre  a tt dricka 
alkohol på  res tau rang  än i hem m iljö , allt för a tt öka kontro llen  av d rickan
det. E rfa ren h e te rn a  är inte he lt en tyd iga m en de ökade servervingstillstån- 
den  h a r bl. a. le tt till fö rsk ju tn ingar i d ry ckesm önstre t m ellan olika v aro r 
och olika konsum entgrupper.

E n annan effekt av a lkoholkonsum tionen  på  restau rang  -  å tm instone i 
Sverige -  ä r  a tt b råk , vå ld sam heter och  m isshandel fö rekom m er på  gato r
na och på  angränsande om råden  till serveringsställena. D etta  innebär a tt
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otryggheten  ökar b land befo lkn ingsgrupper och N L F  m enar a tt d e tta  är e tt 
u tom ordentlig t sta rk t skäl fö r en  m era restrik tiv  tillståndspolitik .

3. U n d er benäm ningen  icke registrerad  konsum tion  fö rekom m er den i 
förslaget näm nda tax free-a lkoho len . D et finns dessu tom  en avsevärd  p ro 
duktion av  s k snabbv iner i sam tliga no rd iska  länder m ed undantag  av 
F inland, där d essa  ä r  förbjudna.

D et ä r  anm ärkn ingsvärt a tt å tgärder inte v idtagits m ot d essa  verk sam he
te r av flera  skäl.
* F lera  av de nord iska  länderna  har som  en principiell inställning att privat

v instin tresse  så  långt som  m öjligt b ö r elim ineras från  alkoho lhan tering
en ,

* s ta tsm ak tern a  fö rlo ra r årligen s to ra  sum m or i form  av skattebortfall,
* de å ldersg ränser fö r inköp som  finns fö r alkohol åsidosä tts  helt å tm insto 

ne när det gäller inköp av snabbv insatser.
N är det gäller tax free-alkoholen  och N ord iska  rådet har ä rende t varit 

förem ål fö r behandling vid e tt an ta l tillfällen m en någon rekom m endation  
har m an inte enats om.

N L F  ä r m edveten  om  de m ycket s to ra  ekonom iska  in tressen  som  finns, 
inte m inst i re seb ran sch en  och rederinäringen , m en anser a tt det ä r hög tid 
att de nord iska länderna  m edverkar till, dels a tt ingen alkohol få r införas 
skattefritt till N o rden , dels a tt den skattefria  a lkoholen avskaffas i trafiken 
m ellan de no rd iska  länderna.

4. D et är väsen tlig t a tt den  seriösa alkoholforskningens rön får genom 
slag i det po litiska b eslu tsfa ttande t. E tt exem pel ä r  de e rfa ren h e te r som  
vunnits på tra fik säkerhe tsom råde t. I m edlem sförslaget anges a tt ca  en 
tred jedel av  de trafikdödade i N orden  har sitt u rsp rung  i a lkoho lre la terade  
olyckor.

G enom  tekn iska  landvinn ingar har den  ursprungligen i N orge instiftade
0,5 prom illegränsen tjänat u t. M ed num era  helt säk ra  m ätm etoder kan m an 
u tan  a tt rä ttsäk e rh e ten  sä tts  u r spel, ha en m arkan t lägre gräns. N L F s 
hållning ä r a tt alkohol och fordonstrafik  överhuvud tage t inte hö r sam m an, 
varför g ränsen  fö r tra fik o n y k te rh e t i fram tiden  bör sä ttas till 0,0 prom ille 
eller så  nära  0 som  m öjligt, allt m ed hänsyn  till rä ttsäk e rh e ten .

E n  m otsvarande lagstiftning bö r införas vid all sjö fart och vid spårbun
den trafik .

5. B ehovet av forskning  inom  d e t alkoholpolitiska fa lte t föreligger fo rtfa 
rande. D et ä r  inte m inst viktigt m ed jäm fö rande  stud ier m ellan de länder 
som  har en restrik tiv  a lkoholpolitik  och  de länder som  har en  något m era 
passiv  hållning i fö rhållande till alkoholpo litiska m etoder. F ö r a tt u tvecka , 
den redan  i och  fö r sig fram gångsrika nord iska  fo rskningen , bö r y tterligare  
re su rse r stä llas till fö rfogande. D e tta  sk e r läm pligen inom  ram en  fö r N A D , 
N äm nden  fö r A lkohol- och D rogforskning.

6. F ö r a tt på sikt m inska a lkoho lskadorna , vilket inte kan ske u tan  en 
drastisk  sänkning av alkoho lkonsum tionen , m åste en rad å tgärder v id tas i
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sam verkan  m ellan nationer.
W H O s rekom m endation  om  a tt m ed lem sländerna skall m inska sin kon

sum tion m ed m inst 25 %  av alkohol fram  till å r  2000 ta la r sitt tydliga språk  
om  de effek ter på  hälsan  som  alkoho lb ruket har i vårt världssam hälle.

I flera av de nord iska länderna  finns erfa ren h e te r som  är överfö rbara  
även  till an d ra  socioekonom iska och ku ltu rella  förhållanden . D e nord iska 
länderna  b ö r avveck la  all ex p o rt av  alkohol och ak tiv t m otverka  upp- och 
utbyggnad av en a lkoholm arknad  i fö rsta  hand i u tvecklingsländerna. 
E x p o rt av alkohol eller system  fö r p roduk tion  och d is tribu tion  b ö r avveck

las om gående.
M ed tillägg av ovanstående rekom m enderar N yk terh e tsrö re lsen s lands

fo rbund  N ord iska  rådets presid ium  att tills ty rka  de i m edlem sförslaget 

fram förda synpunk terna .

S tockholm  den  29 augusti 1988

N y k terh e tsrö re lsen s landsforbund

Göran M agnusson  
Ordförande

Svenska båtunionen (SBU):

I sin egenskap  av riksfräm jandeorgan isation  för bå tlive t i Sverige är 
Svenska båtun ionen  (SBU ) en  fo lk rörelse , som  bland annat v erk ar för e tt 
hänsynsfu llt upp trädande  på  sjön och fö r bå tlive ts  anpassn ing  till m änni
ska, miljö och sam hälle.

SB U  vill in ledningsvis an slu ta  sig till fö rslagsställarnas övergripande 
m ålsättn ing att nedbringa alkoho lkonsum tionens skadeverkn ingar i all
m änhet. T ro ts  de tta  finner SB U  det inte vare sig ändam ålsenlig t eller 
önskvärt a tt så  sk e r genom  införande av sam m a trafiknykterhetslagstift- 
ning till sjöss som  nu gäller fö r trafiken  på land.

V år bestäm da  uppfattn ing  ä r, a tt den i Sverige redan  nu gällande lagstift
ningen p å  d e tta  om råde väl tillgodoser k rave t på  effek tiv t verkande regler 
m ot tra flkonyk terhe t till sjöss. Sjölagens 325 §, som  även  ä r tilläm plig på 
fritid sbå ta r, ha r så  sen t som  den  2 ju li 1986 erhållit ändrad  lydelse, innebä
rande en  p recisering  av ansvarsfrågan . Ä ven den från sam m a tidpunkt 
gällande ” n y a”  sjö trafik förordn ingen  innehåller en allm än regel m ed krav  
på  n y k te rh e t, svarande m ot sjölagens straffregel.

D et finns också  skäl påpeka, a tt sjölagens 325 § har betydlig t v id sträck 
tare  tilläm pningsom råde än trafikb ro ttslagens. Regeln i sjölagen gäller 
sålunda inte endast den , som  fö r fa rtyge t, u tan  också  and ra  p erso n er, vilka 
fullgör uppgifter om bord  väsen tliga fö r säkerheten  till sjöss. Till skillnad
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från  den  tra fiknykterhetslagstiftn ing , som  gäller till lands och  där endast 
kan tilläm pas på  m oto rd rivna  fo rdon , gäller sjölagen alla slags fartyg /far
k oste r som  t. ex. segelbåtar, ro d d b å ta r, segelb rädor, jo lla r  m . m.

A tt u tö v e r den n a  lagstiftning införa en prom illeregel kom m er enligt 
SB U :s uppfattn ing icke a tt m edföra någon nyk terhetsbefräm jande effekt. 
F ö r tilläm pningen av en sådan prom illeregel skulle även  k rävas övervak- 
n ingsresu rser i en om fattn ing , som  ä r helt o realistisk . E nligt S B U :s m ening 
ä r de t inte m eningsfullt a tt införa  anvarsreg ler i en lagstiftning, vars e fte r
levnad inte går a tt övervaka . I de tu sen ta ls insjöar, där en m ycket s to r del 
av fr itid sbå tbestånde t finns, ä r  övervakningen  p rak tisk t taget obefintlig.

B åtlivets speciella  villkor skapar även  helt an d ra  fö ru tsä ttn ingar för 
tilläm pningen av en  prom illelagstiftning till sjöss i förhållande till landtra- 
fik. R isken fö r o lycko r och dess fö ljder på  grund  av a lkoholpåverkan  ä r 
betydlig t m indre till sjöss än  i land trafik . D ärför få r de t anses m indre 
s traffvärt a tt i sådan t tillstånd  fö ra  b å t än  a tt fö ra  m otorfordon . D etta  
synsätt om fattas även  av  svenska  dom sto lar.

En annan  väsentlig  skillnad ä r a tt d e t s to ra  an ta le t övernattn ingsbara  
fritid sbåtar, som  då  de ä r  fö rtö jda  eller uppankrade  m åste  anses som  
bostad . V id sådana tillfallen kan  d e t rim ligtvis inte anses fö rb judet a tt 
fö rtä ra  a lkohol om bord . Ä ven  om  alkoholförtäring  ske tt i en sådan förtö jd  
båt, kan t. ex. väderfö rhållandena nödvändiggöra en förfly ttn ing av båten  
till en  b ä ttre  skyddad  p la ts. D etta  skulle d å  kunna m edföra b ro tt m ot en 
prom illegräns.

Vid bedöm ningen av den o lycksrisk  som  båtlive t m edför m åste  b eak tas , 
a tt själva sjö trafiken , dvs förfly ttn ingen  på  va ttn e t, ä r  en m ycket viktig 
m en tidsm ässig t re la tiv t liten del av d e t to ta la  båtlivet.

F örslagsstä llarnas påstående  a tt ” sjöo lyckor h a r k raftig t ökat under 
senare å r”  saknar g rund , d å  de t gäller svenska  förhållanden . Enligt de t i 
Sverige v erk sam m a S jö säkerhe tsråde t, v ars uppgift ä r  a tt m ed inriktning 
på  fritid sbåttrafiken  v erk a  fö r s jö säkerhe t, v isa r o lyckssta tis tiken  fö r 1987, 
a tt a lkoho lpåverkan  fö rekom m it i 63 %  av an ta le t kända fall m ed om kom na 
vid fritid sbåto lyckor. F ö r  1986 v a r m otsvarande andel 43 % , m en fö r 1985 
var andelen  64% . D et b ö r i d e tta  sam m anhang oberse rv e ras , a tt an talet 
om kom na vid fritid sbå to lycko r m inskat, tro ts  det k raftig t ökade an ta le t 
fritid sbåtar. A n ta le t om kom na 1986 var 60 p e rso n er och  1987 54 personer. 
Å r 1977, då  an ta le t fr itid sb å ta r v a r m indre en hälften  så  s to rt, v ar an talet 
om kom na 110 personer.

Enligt R äddn ingstjänstkom m itténs betänkande E F F E K T IV  R Ä D D 
N IN G S T JÄ N S T  SO U  1986:77 fram går, a tt

” . . .  d e t s ta rk t stigande an ta le t fr itid sbå ta r h a r inte m edfört någon ten 
dens till ökning av an ta le t in sa tse r fö r fr itid sb å ta r.”  (sid 141-142)

D enna begränsn ing  eller nedgång i an ta le t sjöo lyckor kan till s to r del 
fö rk laras av a tt det inom  svenska  bå to rgan isa tioners ram  bedriv its  och 
alltjäm t bedrivs e tt om fattande in form ations- och  u tb ildn ingsarbete . D etta
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har b land m ycket anna t le tt ju s t till fö rb ä ttra t sjöm anskap och  ökat risk 
m edvetande hos fritidsbåtfo lket.

V id studium  av den nord iska  o lyckssta tis tiken  fram går, a tt F in land 
redov isar det s tö rs ta  an ta le t o lyckor 1987 sam t att det i 82 % av d essa  fall 
fö rekom m it a lkoholpåverkan .

Av in tresse  i d e tta  sam m anhang ä r, a tt det ju s t i F in land finns en 
prom illelagstiftning till sjöss av  den  ty p , som  m edlem sförslaget innehåller. 
Svenska  båtun ionen  finner här e tt v isst stöd  fö r sin tidigare u tta lade 
uppfattn ing , a tt en prom illeregel inte m edför någon nykterhetsbefräm jande 
effekt.

Som y tterligare  stöd  fö r denna uppfattn ing  vill SB U  hänv isa  till av 
lagu tsko tte t avg ivna betänkanden  ö v e r e tt flerta l m otioner till Sveriges 
riksdag i sam m a fråga.

Av h ä r ovan an fö rda  skäl vill S venska  båtun ionen  sålunda bestäm t 
m o tsä tta  sig in fö randet av den  föreslagna lagstiftningen, vilken skulle 
m edföra ” a tt sam m a reg ler som  tilläm pas på  land avseende prom illegrän
ser och påfö ljder i trafiken  rekom m enderas a tt gälla även till s jö ss” .

U nionen  är dock  i övrig t beredd  a tt m ed olika m edel verka  för ökad 
ny k te rhe t till sjöss.

S tockholm  den 30 augusti 1988

S venska båtun ionen  -  SBU

L ars von M alm borg  
Ordförande

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1988
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Medlemsförslag
om nordiskt samarbete i produktionen av lättläs
ta böcker för läshandikappade
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salo-K anerva, Anneli Jäätteenm äki, B arbro N ilsson , Jette  Pors och Mirja 
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BILAGA

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordisk Råd, Sosial- og miljøutvalget:

U tsko tte t no te ra r, a tt förslaget kan ses som  en uppföljning av  rådets 
rekom m endation nr 2211979 angående utredn ing  av behovet av och möjlig
heterna  till nord isk t sam arbete  kring lä ttläst litte ra tu r. R ekom m endationen  
avsk revs av råde t 1983 då den rekom m enderade  u tredningen  företagits och 
ansågs v isa  a tt utgivning av lä ttläs t litte ra tu r av olika skäl m åste vara 
nationellt fö rankrad  sam t a tt g runden  fö r e tt no rd isk t sam arbete  på om rå
det borde vara  a tt det i varje land finns nationell produktion  av sådan 
litte ra tu r. B ehovet av sam arbete  to rde  sålunda tillgodoses genom  direk ta  
k o n tak te r och erfa ren h e tsu tb y te  m ellan berö rd a  parter.

Social- och  m iljöu tsko tte t tills ty rk te  det u rsprungliga m edlem sförslaget 
(A 5311k) och  fram höll tre  ty p er av sam arbe ts in sa tse r som  kan bli aktuella: 
1) sam arbete  om kring lä ttläst litte ra tu r i egentlig m ening, dvs litte ra tu r för 
barn och vuxna m ed lässvårigheter, ( s k  o rdblinda), 2) utgivning av litte ra 
tu r fö r synhand ikappade, antingen sto rstilta  böcker eller böcker i p unk t
skrift sam t 3) tillrättalagd litte ra tu r för pe rso n e r m ed språkliga läshinder, 
t. ex. döva eller u tveck lingsstö rda . I d e t tilltänk ta  sam arbete t hade enligt 
u tsk o tte t N ord iska  näm nden  fö r handikappfrågor (N N H ) en naturlig  plats. 
N äm nden  fram höll i sitt y ttrande  a tt behovet av lä ttläst litte ra tu r var sto rt 
m en a tt skilda hand ikappgrupper ställde skilda krav  på utform ningen av 
sådan litte ra tu r.

U tsk o tte t no te ra r, a tt näm nden  även  u tta la t sig om  det nu ak tuella  
m edlem sförslaget och därv id  fram hållit, a tt förslaget ta r  upp en viktig 
handikappfråga fö r ku ltu rpo litiken  i N orden . N äm nden  har därfö r inga 
invändningar m ot a tt u tred a  m öjligheterna till e tt sam arbete  om  produktion  
och översä ttn ing  av lä ttläst litte ra tu r. N N H  ä r också  beredd  a tt senare 
värdera  k onk re ta  förslag  i frågan.
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U tsk o tte t no terar, a tt e tt v isst nord isk t sam arbete  inom  lättläst litte ra tu r 
inletts i form  av erfa renhe tsu tby te  och gem ensam m a p ro jek t. U tsko tte t 
kan på grundval av m edlem sforslagets fram ställning ej bedöm a om det är 
erforderlig t a tt u tfö ra  den föreslagna u tredningen inom  kultu rsek to rn . U t
sko tte t vill dock erin ra  om de m öjligheter den snabba utvecklingen av 
data tekn iken , som  skett under de å r  som  gått sedan rekom m endationen  
antogs, ger N N H  har i andra  sam m anhang påpekat da ta tek tn ikens stora  
m öjligheter a tt fö rbä ttra  villkoren fö r handikappade. Sam tidigt som  u tsk o t
te t no terar, a tt ett nord isk t sam arbete  redan förekom m er vill u tsko tte t 
e rin ra  om de m öjligheter som  den nya tekniken  kan erb juda för billigare 
fram ställning av lä ttlästa  böcker. D etta  kan ge m öjlighet a tt gå e tt steg 
vidare i det nuvarande sam arbetet.

S tockholm  den 11 ok tober 1988

F ö r social- och m iljöu tsko tte t

M arjatta  Väänänen  
Förman

Nordiska nämnden för handikappfrågor (NNH):

M edlem sförslaget ta r  upp en viktig handikappfråga fö r ku lturpolitiken i 
N orden . N ord iska  näm nden  fö r handikappfrågor (N N H ) har därfö r inga 
invändningar m ot förslaget a tt u tred a  m öjligheterna a tt inom  ku ltu rsek to rn  
sä tta  igång ett sam arbete  om  produktion  och översä ttn ing  av lä ttläst litte ra
tur. N N H  ä r också  beredd  a tt i e tt senare  skede värdera  konkre ta  förslag i 
frågan.

B rom m a den  2 sep tem ber 1988

N ord iska  näm nden  fö r handikappfrågor

Enligt uppdrag

Finn Petrén  
Kanslichef

Nordisk Samarbejdskomité for Synskadede:

Indenfor vo rt specielle hand icapom råde er situationen i dag præ get af, at 
e t stigende an tal blinde eller stæ rk t svagsynede er m ultihandicappede, og 
en del a f  d isse tillæ gshandicap m edfø rer læ sevanskeligheder a f  forskellig 
karak ter.
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D er findes d erfo r forskellige g rupper af blinde og stæ rk t svagsynede der 
kan have in teresse  i et øget udbud a f let-læ ste bøger, og vi skal m eget 
anbefale, at indsatsen  på  de tte  felt fo rstæ rkes ev t. gennem  en fælles no r
disk indsats.

Vi skal henlede opm æ rksom heden  på, at blinde og stæ rk t svagsynede 
m ed behov fo r let-læ ste bøger m å kunne vælge m ellem  udgivelser p ro d u ce
ret i s to rsk rift, punk tsk rift eller på  lydbånd.

K øbenhavn , den 5. sep tem ber 1988

Sven Jensen  
F-ormand

D a n m a r k  

Kulturministeriet:

Så vidt det e r m in isterie t b ek en d t, e r der a llerede indledt et nordisk 
sam arbejde på de tte  om råde. E n stillingtagen m å derfo r afvente en evalu 
ering af erfaringer og re su lta te r a f  de tte  arbejde. Spørgsm ålet bør i øvrigt 
indgå i det a rbejde om kring byens stilling som  helhed , som  den pr. 1. 
ja n u a r  1989 n edsa tte  nord iske litte ra tu r- og b ib lio tekskom ité  udfører.

K øbenhavn , den 6. ja n u a r  1989

P. m. v.

E. b.

L asse L indhard  
Fuldmægtig

Direktoratet for Folkeskolen og Seminarer m.v.

D et e r  d irek to ra te ts  op fa tte lse , a t d e r e r  behov fo r et sam arbejde på 
nordisk  plan til frem m e a f p roduk ten  a f letlæ ste  bøger sam t til oversæ ttelse  
a f  allerede eksis te rende  letlæ st litte ra tu r.

D irek to ra te t kan stø tte  fo rslaget, d er vil fo rbedre m ulighederne for brug 
a f litte ra tu r for en s to r gruppe m ennesker, der ellers ville væ re afskåret fra 
de tte  kulturtilbud.

D irek to ra te t ø n sk e r at pege på, a t også b a rn litte ra tu ren  bør væ re om fat
te t a f  p ro jek te t.

P .d .v  

Hans-Jørn P edersen

K øbenh avn , den 3. ok tob er  1988
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Den Danske Forlæggerforening har i skrivelse den 30 augusti 1988 m ed 
delat, a tt m an no tera t m ed lem sfo rslagets innehåll.

Dansk Forfatterforening:

D ansk Forfa tterfo ren ings b esty re lse  e r  enig m ed forslagsstillerne i, at 
der e r  et s to rt behov fo r s tø tte  til p roduk tion  og ikke m indst stø tte  til 
oversæ tte lse  a f  letlæ st litte ra tu r.

B esty re lsen  har und re t sig over, at der ikke i forslagets tek s t vedr. 
m ålgrupper e r  peget på de ordb linde. D enne gruppe træ nger, i alle fald i 
D anm ark , i høj grad til opm æ rksom hed og aktiv  indsats.

K øbenhavn , den 22 sep tem ber 1988

H ans H ansen

Danmarks Biblioteksforening:

B esty re lsen  har følgende bem æ rkninger til forslaget:
-  sam arbejdet om p roduk tionen  a f letleste  bøger fo rekom m er hensig t

m æ ssigt, da m ålgruppen e r forho ldsv is beskeden  og oplagene tilsvaren 
de, så fæ lles udny tte lse  a f  illu stra tioner, bogbind m .v. vil væ re re s
sourcesparende.

-  nyt udredningsarbejde forekom m er unødvendig t -  problem kom plekset 
e r  tidligere undersøgt.

-  p ro jek te t bø r um iddelbart kunne ivæ rksæ ttes i et sam arbejde mellem 
in teresserede  forlag.

-  m ed en m indre fo rhøjelse a f  kon toen  fo r stø tte  til oversæ tte lse  a f  nabo
landslitte ra tu r bø r p ro jek te t kunne m odtage stø tte  herfra.

V alby, den 15. sep tem ber 1988

Bent Sørensen  
Form and, borgm ester

Danmarks Lærerforening:

Foreningen kan h erefter anbefale in itiativet, da der er et udæ kket behov 
for bøger, d e r er udform et m ed særlig hensyn til svage læ sere.

Foreningen kan oplyse D en D anske D elegation om , at d e r i D anm ark er
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et non-profit forlag, L æ rerfo ren ingernes M ateria ludvalg , der har erfaring i 
udarbejdelse  a f  letlæ ste bøger til svage læ sere og indvandrere .

D er vedlæ gges oplysn inger om  L æ rerfo ren ingernes M ateria leudvalg .1

K øbenhavn , den 24. novem ber 1988

M artin R øm er

Tom Henriksen

Landsforeningen af Læsepædagoger:

Jeg vil ikke undlade at gøre opm æ rksom  på, at det vedlagte m edlem sfor
slag ” om nord isk t sam arbete  i p roduk tionen  av lä ttlästa  b ö ck er”  har 
chokere t mig noget.

Mine spon tane o verveje lser var at tage te lefonen og ringe til en eller 
anden, der havde ansvare t for et sådan t forslag.

Men da jeg  a f n a tu r e r  et roligt gem yt, lod jeg  væ re og sendte  i stedet 
b revet til udtalelse forskellige s teder, hvo r m an i et par m enneskealdre har 
arbejdet m ed em net ” P roduktion  av lä ttlästa  b ö ck e r”  i D anm ark.

Jeg skal sørge for at kord inere  de svar, der kom m er, men vil ikke 
undlade allerede på  nuvæ rende tid spunk t at bem æ rke, at det pågæ ldende 
forslag e r ud tryk  fo r en  overvæ ldende m assiv uv idenhed om , hvad d e r er 
sket i D anm ark -  og i øvrigt i dele a f  det øvrige N orden .

Så vidt jeg  kan skønne, e r  m an b levet in sp ireret a f  en m eget lille gruppe, 
overvejende b ib lio tekso rien terede  folk, der a rbejder m ed produktion  af 
letlæ ste bøger til åndssvage, in telligenshandicappede, der har m eget store  
generelle ind læ ringsvanskeligheder -  eller hvad m an nu skal kalde det.

U d fra denne m eget snæ vre synsvinkel er m edlem sforslaget udform et.
Det bunder i b edste  fald i en m assiv uv idenhed.
Jeg er faktisk  stadig chokere t.

H olte, den 30. august 1988

M ogens Jansen  
Formand

D et fø rs te  afsnit i m edlem sforslaget er i b edste  fald naivt og i alle tilfælde 
m indst 25 å r e fter den  v iden, vi h a r i dag.

M an kunne for 25 å r siden -  næ sten  -  besk rive  le tlæ sningsbøger på 
denne forenklede m åde, der i dag ikke vil blive accep te re t: H ele indholds- 
og b eg rebsaspek te t e r end ikke næ vnt -  og såvel letlæ ste som  svæ rtlæ ste

1 H är ej tryckt.

† l - A  847/k Supplement
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bøger d re je r sig nu engang om  indho ld . Sprog og visuelle forhold e r 
væ sentlige, m en disse 'd e le ’ a f  en bog kan ikke stå ene.

D et, der hedder fo rhåndsv iden , ” fo rfo rståe lsen” , alt det, som  læ seren 
spon tan t skal m obilisere ved læ sningen -  og som  den enkelte bog kan gøre 
det vanskeligere eller le tte re  at få frem , er heller ikke næ vnt i forslaget. Og 
det er det m est afgørende for, om en bog er letlæ st.

En uddybelse: K orte  sæ tninger kan væ re en  lettelse i noget læ sestof; 
men telegram stil e r ek ts trem t svæ rt at læse. Og det, vi i D anm ark kalder 
” lix -le tte”  bøger, e r ofte sæ tn inger med for m ange punktum m er; det e r 
d irek te  vanskeligt at læ se. — V irkeligheden er m eget m ere kom pleks, end 
det her frem stilles.

At tale om  enkel sp rogstruk tu r som  noget afgørende, e r ikke fuldstæ ndig 
fo rkert. M en det er unæ gtelig en fa ce t,  d er her næ vnes.

D er er udsend t en ræ kke officielle, danske m inisterielle betæ nkninger 
om såvel letlæ sn ingsprob lem er som  om problem er m ed bøgernes visuelle 
udform ning.

D er kan blandt andet peges på de vedlagte ” lix -betæ nkninger”  fra 1971; 
1976; 19831. D er er i D anm ark i officielt regi nedsat e t perm anent lix
udvalg, der til stadighed ho lder visse sider a f  læ rebøgers, børnebøgers, 
m ange ungdom sbøgers og nogle voksenbøgers sprog 'u n d er kon tro l' -  
ikke m ed det form ål at censu rere , men fo r at vejlede. D enne lixning foregår 
i officielt regi. Og i andre nordiske lande lix 'es  der, om end ikke så system a
tisk.

D er er udsend t to  be tæ nkninger om  bøgers visuelle form . En i 1958 
” V ejledning i frem stilling a f sko lebøger” og en i 1987 " D e t synlige sprog” 1 
At lade som  om dette  er ukend t, e r  absurd .

Afsnit 2 i m edlem sforslaget fo rs tå r jeg  slet ikke. -  M ed m indre m an da har 
valgt at definere en speciel m ålgruppe, der ikke svare r til m ålgruppen for 
letlæ sn ingslitteratur i D anm ark -  e ller for en sags skyld til m ålgruppen i 
den engelsk- og tysk ta lende verden.

Men m åske ligger p roblem et her: M an ta ler ud fra relativ t få personer, 
re t afgræ nsede grupper, m en hæ fter de tte  på hele gruppen  a flæ sehand icap 
pede.

I afsnit 3 opregnes, at Sverige e r  kom m et læ ngst m ed udgivelsen a f letlæ s
ningslitteratur. Det er påstand  uden mening.

Siden 1940’erne har der system atisk , regelm æ ssigt og på såvel ren kom 
m erciel basis som  via specialforlag, der stø ttes  på forskellig vis, væ ret 
udsendt le tlæ sn ingslitteratu r på dansk . D er har endog væ ret en dansk 
’ek sp o rt’ a f  denne litte ra tu r, såvel til de nordiske lande som  til andre lande 
i E uropa.

I 1983 blev det op regnet, hvorledes den danske letlæ sn ingslitteratu r var

1 Här ej tryckta.
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vokset o ver en periode. K opi a f  en artikel vedlagt. B em æ rk tallene i figur
1, der kun udgør et udvalg  a f  den  eksisterende le tlæ sn ingslitte ra tu r.1

D et er ikke ét forlag eller én gruppe personer, d e r har arbejdet m ed dette  
em ne. -  D et e r  tvæ rtim od  vanskelig t at finde danske børnebogsforlag  og 
læ rebogsforlag, d e r ikke har udgivet sådan litte ra tu r.

S iden 1950’erne  har den såkald te  ” F rilæ sn ingsliste”  væ ret udsend t, og 
den udsendes stadig. L isten  udkom m er hvert andet år. S eneste  n u m m e re r  
18. rev iderede u d g a v e .--------

” L andscen tra len  for U nderv isn ingsm id ler"  i D anm ark udsender også 
hvert ande t år et katalog over specia lunderv isn ingsm ateria le , hvori d e r er 
m æ ngder a f  letlæ ste b ø g e r . --------

E n ræ kke pub likationer er udsend t om  letlæ ste  bøger -  jeg  kan alene 
henvise til, at "L an d sfo ren in g en  af L æ sepæ dagoger" i den sidste halve 
snes år ganske system atisk  og hvert å r  har udsend t et a f  sine num re som 
sæ rnum m er netop  om  em ner i forb indelse m ed det pågæ ldende em ne. 
T itlerne på d isse sæ rnum re er:

L æ servenlig  litte ra tu r 1, 2 og 3 i 1977, 1979, 1980.
Sprog, billede tek s t -  og den fø rste  læ sning, 1981. Sprog, b illede, tekst

-  og skolens m ellem trin , 1982. Sprog, b illede, tekst -  og skolens æ ldste 
trin , 1983.

Frem tidens fagbog på  sko lens m ellem trin , 1984. F rem tiden  fagbog på 
skolens æ ldste  trin , 1985. F rem tidens fagbog på  sko lens yngste trin , 1986. 
F rem tidens fagbog -  og de læ sehand icappede, 1987.

Fjerde og nederste  afsnit p å  side 1 fo rtæ ller om  et virkelig godt initiativ, 
d er ud fø rtes i 1988 i O slo , og som  blev v iderefø rt i K øbenhavn  i de tte  forår. 
D et var god t, at de tte  blev arrangere t.

Jeg var selv m ed. D et v a r engagerede m ennesker, der m ødtes.
D et her kom m enterede  m edlem sforslag  afspejler i b edste  fald et snæ vert 

udsnit a f  de m ange synspunk te r, d e r kan anlæ gges på em net.
*

D en rekom m endation , der til sidst fo reslås , e r  helt uden grundlæggende 
argum entation  -  hvis den  da skal udføres på de i udredningen foreslåede 
præ m isser.

E t forslag, d e r er så  snæ vert i sit udgangspunkt, e ller som  bygger på en 
så  ensidig in form ation , h a r ikke m ening i noget system , det væ re sig 
nationalt, nord isk  eller in ternationalt.

*

F o r god o rdens skyld skal næ vnes, at jeg  har d rø fte t denne rekom m enda
tion m ed danske  forlagsfolk , der end ikke ville besvare  b revet — ” D et er jo  
helt ude i to v en e!” , v a r en venlig bem æ rkning.
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Jeg har d rø fte t det m ed "L andsfo ren ingen  a f L æ sepæ dagoger” s b esty 
relse , boglisteudvalg , redak tionsgruppe og i fo rretn ingsudvalget.

Jeg overta lte  hvert sted  folk til, at vi sendte  et svar -  da jeg  principielt 
ønsker a t svare  på b reve , jeg  får.

Endelig  har jeg  d rø fte t b rev e t m ed forskere  fra D anm arks pæ dagogiske 
In stitu t, d er har arbejdet m ed em net siden 1955, hvor in s titu tte t blev 
op re tte t.

Jeg er nød t til a t sige, at ovenstående  bem æ rkning e r venligere over for 
m edlem sforslaget end de bem æ rkninger, jeg  har m ødt.

H olte , den 21. sep tem ber 1988

M ogens Jansen

F i n l a n d

Skolstyrelsen:

Som  mål för g rundskolans m odersm ålsunderv isn ing  har uppställts a tt 
e leven lär sig a tt läsa ak tiv t och se lek tiv t och kritisk t ta  ställning till vad 
han läser, u p p sk a tta r o rdkonst och fö rs tå r litte ra tu rens betydelse för indi
v iden och  fö r fo lket. A tt u tveck la  läsfärd igheten  ä r e tt v iktigt mål i alla 
årskurser. O rdkonst ingår i undervisningen på alla stadier. E leven  kom m er 
först i kon tak t m ed litte ra tu ren  genom  att lyssna, m en i och m ed att 
läsfärdigheten  u tveck las handleds han i a tt självständigt välja sin lektyr. 
E leverna  tränas i a tt söka och välja litte ra tu r. S tegvis fö rsöker m an förd ju
pa elevens förm åga a tt fö rs tå  o rdkonst.

I litte ra tu runderv isn ingen  är m ålet a tt eleven läser litte ra tu r ak tiv t till 
ny tta  och  glädje fö r sig själv, a tt e leven har en m ångsidig litte ra tu rkänne
dom , a tt han begrundar och ta r  ställning till det han läser och att han 
fö rstå r och  up p sk a tta r o rdkonsten .

I g rundskolans specialunderv isn ing  ä r m ålen sam m a som  ovan , men 
g runderna för a rbete t bestäm s enligt e levernas förm åga och behov. O ckså i 
specialundervisningen är m ålet a tt göra  e leven så in tresserad  av a tt läsa att 
han därigenom  kan u töka  sina kunskaper och få rekreation  och a tt läsin
tre sse t blir en bestående vana  hos honom . Som ett m edel för a tt uppnå 
de tta  näm ns lä ttläst litte ra tu r.

I g rundskolans specialunderv isn ing  på deltid  och k lassform ade special
undervisning finns det e lever som  har svårt a tt uppnå ovannäm nda mål. 
Vid sidan av anpassning av undervisningsm ålen och användning av olika 
m etoder fö r inlärning av läsfärd ighet, ä r  d e t viktigt a tt lärom edlen till sin 
nivå och  a rt m o tsvarar underv isn ingens krav . L ä ttlä s t litte ra tu r ä r  ett 
viktigt m edel i läsfärdighets- och litte ra tu runderv isn ingen . F ö r närvarande 
har vi fö r lite av sådan litte ra tu r, e ftersom  den blir dy r och upplagorna är 
sm å. L ä ra rn a  har inte tillräckliga kunskaper om  m öjligheterna a tt använda
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lä ttläst litte ra tu r och den  lä ttläs ta  litte ra tu ren  har ännu  inte nå tt alla som 
skulle behöva den . Ä ven  u tb y te t av  e rfa ren h e te r om  m öjligheterna att 
använda lä ttläs t li tte ra tu r ä r  o tillräcklig  såväl på  nationell som  på  nordisk  
nivå.

M ed anledning av det ovan  sagda fö ren ar sig sko lstyrelsen  m ed N ord is
ka rådets m edlem sförslag  och  an se r d e t synnerligen viktigt a tt m an inom 
ram en fö r råd e ts  k u ltu rverk sam het in leder p roduk tion  och översä ttn ing  av 
lä ttläst litte ra tu r och u tby te  av erfa ren h e te r rö rande användningsm öjlighe
terna.

H elsingfors den  21 sep tem ber 1988

Vesa Lyytikäinen  
Avdelningschef

Pirkko Virtanen 
Överinspektör

Ålands landskapsstyrelse:

L itte ra tu rp ro d u k tio n  ä r i sig kostsam , även  vid s to ra  upplagor. D å en 
bok  avsedd  fö r en  liten avnäm argrupp  ges u t, ä r  p roduk tionskostnaden  per 
enhet av sev ä rt s tö rre , v ilket kan p åverka  beslu t om  utgivning eller ej i 
negativ  rik tn ing. D etta  kom m er även  till synes i utgivningen av exem pelvis 
lä ttläs ta  böcker: i Sverige ca  200 lä ttlästa  u tgåvor, i F in land ca  10 titla r, i 
v a rtdera  fallet en b råkdel av bokutgivningen. In itia tive t till no rd isk t sam ar
bete  vid utgivning av lä ttläs t litte ra tu r ä r  v ärt a tt stöda; även  landskapssty 
relsen  stä ller sig positiv  till förslaget.

M arieham n den 29 sep tem ber 1988

M ay Flodin 
Vicelantråd

Börje Karlsson  
Utbildningschef

Finlands biblioteksforening1:

Vi an se r a tt fö rslaget ä r  v ä rt a tt tills ty rkas och  tro r a tt d e t kom m er att 
fö rb ä ttra  lä ttläs ta  b öckers  ställning i allm änhet. I b ib lio teken har m an 
tillsv idare inte få tt m ånga e rfa ren h e te r av lä ttlä s ta  böcker, m en på  basen  
av d essa  e rfa ren h e te r kan d e t k o n sta te ra s  a tt det behövs m era lä ttlästa  
böcker. D e få titla r som  nu ä r tillgängliga används flitigt.

1 Y ttrandei ö versa tt frå n  fin sk a .
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S pråket ä r  naturlig tv is det s tö rs ta  h indret fö r nordiskt sam arbete  beträf
fande lä ttlästa  böcker. D etta  obeak ta t to rde det finnas m öjligheter för 
sam arbetet. I synnerhet böckernas typografiska skick och övriga u tsty rsel 
kan fö rbä ttras  även över språkgränserna . P å basen av erfa renhe te rna  
hittills fö refaller det som  om  m an vid en gem ensam  produktion av lä ttlästa  
böcker borde k oncen trera  sig på sådana böcker som passar för hand ikap
pade av så  m ånga ty p e r som  m öjligt och fö r andra som  läser lä ttlästa  
böcker. Tydliga form er borde faststä llas för sam arbe te t för a tt det skulle 
leda till konkre ta  resu lta t i stället fö r a tt vara  tal utan handling.

H elsingfors 19 ok tober 1988

Finlands b ib lio teksforening

P entti Lahti-N uuttila  
Ordförande

Tuula H aavisto  
Verksamhetsledare

Finlands översättar- och tolkförbund1:

Finlands översä tta r- och to lkförbund  r. y. be trak ta r det inte som nöd
vändigt a tt ge lä ttlästa  bö ck er separa t stöd u tan anser a tt lä ttlästa  böcker 
bö r om fattas av det a llm änna stödet åt litteratur.

H elsingfors den 30 sep tem ber 1988

Finlands ö versä tta r- och to lkförbund  r. y.

Leena Vallisaari 
Ordförande

Finlands svenska författareförening r. f.:

Finlands svenska fö rfattarefören ing  ser i princip  positiv t på alla initiativ 
till a tt utge flera lä ttlästa  böcker för den m inoritet som  bestå r av lindrigt 
synskadade, å ldringar och sjukhuspatien ter som  kan tillgodogöra sig de 
lä ttlästa  böckerna . På grund av  de ganska sm å upplagorna blir de lä ttlästa  
böckerna  d y ra  att p roducera  och vi hälsar därfö r m ed tillfredsställelse ett 
nordiskt sam arbete  inom  d e tta  fålt. Vi u nders töder gärna m edlem sförsla
get a tt u tred a  m öjligheterna till en nordisk  sam produktion  av  lä ttlästa  
böcker sam t översä ttn ing  av nord isk  lä ttläst litte ra tu r till de olika språken. 
F ö r a tt undgå att skapa en ny byråkra ti och organisation  kunde m an

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  fin sk a .
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läm pligen lå ta  nya m edel fö r översä ttn ing  kanaliseras via N abo landelittera- 
tu rstø ttekom m ittén  som  ju  redan ex is te ra r och fungerar.

H elsingfors den 30 sep tem b er 1988

Finlands svenska  förfa ttarefö ren ing  r. f.

Ingm ar Svedberg  
Ordförande

M ette  Jensen  Sundholm  
Sekreterare

Finlands författarförbund har i skrivelse den 10 oktober 1988 fö rk la ra t 
sig stödja  m ed lem sfö rslaget.

Förbundet utvecklingshämning r.y.:

F örbunde t u tvecklingshäm ning vill generellt k o n sta te ra  a tt den finska 
delegationens m edlem sförslag  ä r e tt viktigt och  ak tuellt förslag om  att m ed 
hjälp av nord isk t sam arbete  stä lla  lä ttläs t litte ra tu r till förfogande för allt 
flere p e rsoner m ed begåvningshandikapp .

F örbundet u tveck lingshäm ning  har själv ak tiv t varit verksam t när det 
gäller a tt p roducera  och ö v e rsä tta  lä ttläst m aterial och litte ra tu r genom  att 
pub licera  eget m aterial och  ö v e rsä tta  nord isk  lä ttläst litte ra tu r. Å r 1980 
tillsatte  sty re lsen  fö r F ö rbundet u tvecklingshäm ning en arbetsg rupp  för 
lä ttläst litte ra tu r. A rbetsg ruppens uppgift var a tt kartlägga och klarlägga 
situationen fö r lä ttläst litte ra tu r. I den inofficiella arbetsg ruppen  för lättläst 
litte ra tu r som  fungerat från  och m ed år 1985 har F ö rbundet u tvecklings
häm ning varit ak tiv t verksam t tillsam m ans m ed de and ra  gruppm edlem 
m arna fö r a tt fö ra  fram åt det lä ttlästa  sp råket.

D et nu v äck ta  m edlem sförslaget om  nord isk t sam arbete  i p roduktionen  
av lä ttlästa  b ö ck er ä r  enligt F ö rb u n d et u tvecklingshäm ning viktigt med 
tanke på  a tt u tö k a  och  kvalita tiv t fö rb ä ttra  lä ttläst m aterial. F ö rbundet 
u tvecklingshäm ning un d ers tö d er den finska delegationens m otion.

H elsingfors den  19 sep tem b er 1988

K ehitysvam m aliitto -F örbundet u tvecklingshäm ning r.y .

H eikki H elm inen  
Ordförande

Jaakko  Jylhä  
Verksamhetsledare
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Centralförbundet för barnskydd:

Sam hällets fö rändring i riktning m ot e tt inform ationssam hälle  som  k rä
ver språklig kom petens är uppenbar. P å grund av sjukdom , handikapp  eller 
m igration h a r inte alla sam hällsm edlem m ar förm åga a tt fö rstå  e tt till struk 
tu ren  eller innehålle t kom plicerat språk . F ö r a tt de skall kunna slå vak t om 
sina rä ttighe te r bö r de ha en m öjlighet a tt få sådan  skriftlig inform ation som 
de kan läsa  och  förstå . L äsin tre sse t bö r också  kunna tillgodoses för varje 
m ed b o rg are .

P roduk tionen  och utg ivningen av lä ttläs ta  böcker befinner sig i rä tt s to r 
u ts träckn ing  i begynnelsestad ie t i alla de no rd iska  länderna  u tom  i Sverige. 
De po ten tie lla  konsum enterna  av lä ttläs ta  bö ck er b ildar en ganska liten 
grupp även  om  m an beak ta r hela N orden . D etta  innebär a tt e tt nordiskt 
sam arbete  i fråga om  lä ttlästa  bö ck er fö r barn  och  vuxna erb juder funktio
nella och ekonom iska  fö rdelar när det gäller p roduk tion , tryckning  och 
övrig t u tby te  av e rfa ren h e te r i b ranschen .

Av näm nda o rsak e r an ser C en tra lfö rbundet fö r barnskydd  a tt  det ä r 
viktigt a tt m öjligheterna till sam arbete  i fråga om  lä ttläst litte ra tu r u treds i 
N o rd iska  m in isterrådet på rekom m endation  av N ord iska  rådet och a tt 
sam arbe te t kan  in ledas snarast m öjligt, såv ida m in isterrådets u tredning 
rekom m enderar det.

H elsingfors den  26 sep tem ber 1988

Heikki K oski 
Ordförande

K alle Justander 
Verksamhetsledare

Invalidförbundet rf:

Invalid förbundets m edlem m ar u tgör ingen egentlig m ålgrupp fö r lä ttlästa  
böcker. E n del av våra  m edlem m ar skulle dock ha n y tta  av lä ttläst m ateri
al, i synnerhet av in tresse- och serv icem ateria l. D et finns e tt uppenbart 
behov i F in land av lä ttläs ta  böcker.

E tt no rd isk t sam arbete  fö r u tby te  av erfa ren h e te r i sam band m ed lättläst 
litte ra tu r ä r  angeläget. L ikaså  ä r  det m otiverat a tt u treda  i vilken grad och 
vilket slag av lä ttläst litte ra tu r som  kan p roduceras och översä tta s  i sam ar
bete.
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Invalid förbundet finner fö rslaget a tt u tred a  m öjligheterna till nord isk t 
sam arbete  i frågor som  gäller lä ttläst litte ra tu r ändam ålsenlig t och anser att 
å tgärderna  enligt förslaget b ö r v id tas.

H elsingfors den  28 sep tem ber 1988

Invalid fö rbundet rf

M atti Savola Tuulikki Reinikainen
V erksam hetsledare Avdelningschef

Förbundet de utvecklingsstördas väl r.f.:

Frågan om lättläst litte ra tu r ä r  viktig och k räv er särskild  uppm ärksam 
het i varje no rd isk t land. R esu rse r fö r lä ttläst litte ra tu r b ö r få sam m a 
uppm ärksam het som  inform ationsteknik  för synskadade redan nu får. 
M ottagargrupperna ä r till sto rlek  och behov ungefär jäm bördiga.

FD U V  önskar v idare  fram hålla a tt no rd isk t sam arbete  ä r  speciellt viktigt 
inom  de tta  om råde, eftersom  gem ensam m a sa tsn ingar kan spara  in natio 
nella m edel, u tan  a tt s lu tresu lta te t på  nationell n ivå fö rsäm ras. Speciellt 
den svenskspråk iga m inorite ten  i F in land är, då  det gäller lä ttläst, i behov 

av nord isk t sam arbete .
FD U V  har som  svenskspråk ig  organ isation  en naturlig  kapacite t fö r att 

vara  en viktig länk i den experim en terande verksam heten  på om rådet.

H elsingfors den 27 sep tem ber 1988

F örb u n d e t de u tveck lingsstö rdas väl r.f.

M ikael Lindholm  
Verksamhetsledare

Finlands specialpedagogiska förbund rf. (SEL):

Finlands specialpedagogiska förbund  rf. s töder initiativet a tt i nordiskt 
sam arbete  utge lä ttläst litte ra tu r. V årt fö rbunds m edlem m ar har i sitt 
dagliga arbete  upp lev t b risten  av dylik t m aterial. M ånga har använt 
svenskspråk ig t eller sjä lv tillverkat m aterial. Publiceringen har inte lyckats 
närm ast på grund av fö r sm å upplagor.
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L ättlä st litte ra tu r är till n y tta  fö r alla e lever inom  specialundervisningen, 
och om  E rt initiativ fö rverkligas, tjänar det e levgrupper från förskola till 
gym nasiestad iet. Vi önskar E r fram gång.

H elsingfors den 17 sep tem ber 1988

SE L -F in lands specialpedagogiska förbund

M atti Rekki 
Ordförande

Leena Hirvioja 
Sekreterare

Ruskeasuon koulu (Brunakärr skola)1:

B runakärr skola, som  sedan  1.8.1988 fungerar som  en statlig fö r rö re lse 
h indrade barn  avsedd  särsko la , har fö r närvarande 135 svårt handikappade 
barn  och unga. En sto r del av e leverna  har svåra kom m unikations- och 
in lärn ingssvårigheter, varfö r behovet av lä ttlästa  böcker ä r  ko rt sagt av se
värt. Förslaget om  igångsättning av  nord isk t sam arbete  som  del av b e 
främ jandet av lä ttläst litte ra tu r ä r  således m est rekom m endabelt.

I sko larbete t behövs fö rstås tydliga lä roböcker sam t annan m ångsidig 
fack litteratu r: De kom m ersiella förlagen synes inte ha tillräckliga m öjlighe
te r  a tt för specialunderv isn ing  utge sådana böcker på grund av deras ringa 
avsättn ing. Särskild  uppm ärksam het borde även  fästas vid u tarbetandet av 
arb e tsb ö ck er och dylikt m aterial för a tt de till storleken  och om brytningen 
skulle vara  läm pliga t. ex. fö r den som  använder skrivm askin  sam t för 
m otorisk t handikappade elever.

B ehovet av lä ttläst sk ö n litte ra tu r to rde  inte vara  så  s to rt som  behovet av 
fack litte ra tu r, e ftersom  allt flera bandinspeln ingar kan köpas och lånas. 
D essutom  borde en god lättläst bok vara  högklassig till form en och inne
hållet ävensom  i konstnärlig t hänseende fö r a tt den skulle insp irera  till 
spontan  läsning. F inska  sp råkets s truk tu r, som  avv iker från de skandina
viska språkens stru k tu r, to rde även försvåra  översättn ingen .

Vid redigeringen av lä ttlästa  tidningar sam t vid p laneringen av även 
annan lättläst kom m unikation  syns e tt nord isk t sam arbete  och u tby te  av 
erfa renhe te r vara  e tt nyttig t fö rfarande.

1 Yttrandet översa tt frå n  fin sk a .
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D et to rde  v ara  sjä lvk lart a tt sam hälle t bö r anv isa  ännu m era m edel till 
det i m edlem sförslaget näm nda nord iska  sam arbe te t sam t till p roduk tionen  
och spridningen av  inhem sk  lä ttläs t litte ra tu r.

H elsingfors den  19 sep tem ber 1988

På vägnar av p laneringsgruppen  fö r R uskeasuon  koulu  (B runakärr skola)

R aija Vihavainen
Speciallärare för barn med läs- 

och skrivsvårigheter

Ålands handikappförbund:

Å lands hand ikappfö rbund  stä ller sig positiv t till förslaget och fö reslår 
sam tidigt a tt N o rd isk a  råd e t skulle u tred a  m öjligheterna a tt hålla en n o r
d isk cen tra l d ä r de som  an v än d er lä ttläs ta  b ö ck er kunde få  reda  på var det 
finns lä ttlästa  b ö ck er och i vilken om fattn ing sam t på  v ilket språk .

M arieham n den 30 sep tem ber 1988

Göran H ansen  
Ordförande

Gunn Forsm an  
Sekreterare

I s l a n d

Islands forfatterforening (Rithöfundasamband islands):1

F orfa tterfo ren ingen  g læ der sig o v e r de tte  forslag og håber, at det bliver 
vedtaget. E t lignende forslag  var til d iskussion  på  de nord iske fo rfa tte rfo r
eningers årsm øde både i H elsingfors e fte rå re t 1987 og i fo rå re t i R eykjavík  
og blev  enstem m igt ved tage t, hvilket fo rfa tterfo ren ingen  havde sin andel i.

R eykjavík i o k to b er 1988

Islands fo rfatterforen ing

R annveig G. Á gú stsdó ttir  
G eneralsekretæ r

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  isländska .
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N o r g e

K irke- og underv isn ingsdepartem en te t s tø tte r de tte  forslaget. Vi m ener 
a t e t slikt sam arbeid  har store  fo rdeler ut fra en faglig og økonom isk 
vurdering.

D ersom  produksjon  av spesielt tilre tte lag t litte ra tu r kan væ re e t felles 
an sv ar innen N o rden , vil det bety  en økning av den faglige kom petansen . 
En bev isst tenkning om kring produksjon  av le ttleste  bøker, også fo r voks
ne le se re ta rd e rte , e r  frem deles i en begynnelsesfase. E t s to rt fagm iljø av 

fo rfa tte re , illu s tra tø re r, b ib lio tekarer, pedagoger og forleggere som  kan 
u tveksle  erfaringer vil væ re nødvendig  for en v idere utvikling.

E t sam arbeid  vil også føre m ed seg at overse tte lse  og produksjon av 
b øker kan foregå sam tidig. D et vil kunne m inske p roduksjonskostnader og 
en vil få flere og billigere bøker.

En slik sam produksjon  m å likevel ikke resu ltere  i en ensretting  av disse 
bøkene i innhold (m iljøbeskrivelse o. 1.) og sjanger. O gså fo r de lese re ta r
derte  m å tilbudet væ re så  v a rie rt som  mulig.

O slo 19. ok to b er 1988

E tte r fullm akt

Torbjørg Jæ ger 
Byråsjef

Synnøve Skjong

Kultur- og vitenskapsdepartementet:

Produksjon av le ttlest litte ra tu r fo r lesehandikappede e r et om råde som 
burde egne seg godt fo r no rd isk  sam arbeid . D et vil kunne virke stim uleren
de, legge til re tte  fo r en bed re  u tn y tte lse  av  re ssu rse r og øke m ulighetene 
for løpende kon tak t og erfaringsu tveksling  m ellom  landene.

U tredningen  bør ha som  fo ru tse tn ing  at et sam arbeid  på dette  om rådet i 
alt vesentlig  skal foregå d irek te  m ellom  berø rte  forlag og andre faglige 
in s tanser i det enkelte  land. N ord isk  m inisterråd  kan likevel følge opp 
saken , om  nødvendig  m ed noe økonom isk  stø tte  til v irksom heten . 

D epartem en te t stiller seg positiv  til den fo reslå tte  utredning.

O slo, 24. o k to b er 1988

E tte r fullm akt

O lav N yham ar  
Byråsjef

H ans Berg

Førstekonsulent
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N orsk  ku ltu rråd  stiller seg positiv  til forslag som  kan b idra  til et bedre 
litte ra tu rtilbud  til lesehand ikappede og vil s tø tte  m edlem sforslaget om  å 
fo re ta  en u tredn ing  om  m ulighetene fo r e t no rd isk  sam arbeid  om p roduk 
sjon og overse tte lse  av le ttles t litte ra tu r sam t u tveksling  av erfaringer i 
arbeidet.

O slo, 19. sep tem ber 1988

H alvdan  Skard
K arin B akken

Den norske forleggerforening:

Norsk kulturråd:

A t det e r  behov  for denne type  bøker, k jenner vi til fra kon tak t m ed 
berørte  organisasjoner. N oen  av våre  m edlem sforlag har gitt u t lettleste 
bøker av den  type som  beskrives i fo rslaget, og det har væ rt kon tak t med 
b ib lio teksek toren  fo r å  få u tg itt flere.

Vi ser derfo r positiv t på  a t det fo re tas en  u tredning  som  kan vurdere om 
det e r  grunnlag for e t sam arbeide over landegrensene i N orden  m ed tanke 
på  å  dekke det behov d e t er fo r slike bøker. Vi vil im idlertid peke på  at det i 
u tredn ingsu tvalget b ø r finnes rep re sen tan te r både fra  forlags- og b ib lio tek
siden.

O slo, 4. ok to b er 1988

D en norske forleggerforening

P aul M artens R ø the  
Adm. dir.

Den norske forfatterforening har i skrivelse den  3 oktober 1988 fö rk la ra t 
sig stödja  m ed lem sförslaget.

Norsk Bibliotekforening:

F orslaget om  et no rd isk  sam arbeid  om  produksjon  av le ttlestbøker er 
m eget positiv t og ak tuelt. D et e r  heve t o v e r en h v er tvil a t p roduksjonen  av 
le ttlest litte ra tu r, iallfall h e r i N orge , e r  m eget m indre enn det behovet 
tilsier, og vi h ilser d erfo r forslaget m ed glede. U tgivelse av spesielt tilre tte 
lagt litte ra tu r er m eget a rbeid sk revende både teknisk  og faglig. D et k reves 
bl. a. kunnskaper og innsik t i de forskjellige lesehand ikappedes situasjon ,
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og det e r  derfo r nødvendig  å nyttiggjøre seg all den ekspertise  som  finnes i 
N orden .

D et er m ange g rupper som  har behov  fo r spesielt tilre tte lag t litte ra tu r -  
le se re ta rderte , h jerneskadede, a fasipasien ter m. m. D enne litte ra tu rtypen  
er også svæ rt nyttig fo r frem m edarbeidere  og innvandrere som skal lære 
nordiske språk.

O slo, 11. novem ber 1988

E tte r fullm akt

Gro L angeland  
Sekretær

S v e r i g e

Statens handikappråd:

Den lä ttlästa  litte ra tu ren , både b ö ck er och tidningar, ä r en betydelsefull 
ku ltu rpo litisk  och handikappolitisk  insats. B ehoven inom  om rådet ä r  sto 
ra. De ä r inte på  långt n ä r tillgodosedda. S tatens handikappråd  anser, att 
om rådet är väl läm pat för gem ensam m a nord iska åtgärder. R ådet tillsty r
ker därfö r förslaget. D ärvid  vill råd e t be tona , a tt den föreslagna u tredning
en bör innefatta  en bedöm ning i vilka avseenden  nordiskt sam arbete  skulle 
fö rbä ttra  insa tserna  inom  om rådet fö r olika g rupper m änniskor med funk
tionshinder.

Stockholm  den 7 o k to b er 1988

F ör s ta ten s handikappråd  

G ustav Persson
G erd Ekholm

Handikappinstitutet:

H andikapp institu te t har m ycket liten erfarenhet av lä ttlästa  böcker. 
Inom  h jä lpm edelsom rådet, H and ikapp institu te ts  huvudsakliga ansvarsom 
råde, har vi därem ot i skilda sam m anhang upplev t behov av lä ttläst litte ra
tu r m en främ st kanske lä ttläst inform ation, bl. a. bruksanvisn ingar m. m. 
fö r hjälpm edel. I h jälpm edelsfrågor har vi v idare e tt om fattande nordiskt 
sam arbete .
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H andikapp institu te t ser positiv t på förslaget a tt u treda  ett nord isk t sam 
arbete  beträffande p roduk tion  av lä ttläst litte ra tu r och eventuellt också 
annan inform ation.

B rom m a den 27 o k to b er 1988

Jan -P eter S tröm gren  
Inform ationschef

Skolöverstyrelsen (SÖ):

SÖ har haft an sv a r fö r den svenska  utgivningen av lä ttlästa  böcker 
m ellan åren 1968-1988. U nder denna tidsperiod  har e tt sp irande nordiskt 
erfarenhetsu tby te  i frågan u tveck la ts . D en fö rsta  kon tak ten  togs 1972 då 
SÖ inbjöd de nord iska b ib lio teksm yndigheterna m. fl. be rö rda  till en över
läggning om  ett nord isk t sam arbete  i a rb e te t m ed lä ttlästa  böcker.

D etta  initiativ följdes sedan  av en rep resen ta tiv  och m ycket b re tt upp
lagd nordisk  konferens 1977 om lättläst litte ra tu r vilken anordnades av SÖ 
och N ordens folkliga akadem i i K ungälv. Vid båda  d essa  tillfållen u ta rb e
tades förslag till N o rd iska  råde t om  nord isk t sam arbete  kring de lä ttlästa  
böckerna. L iknande förslag har också  väck ts senare.

F rågan är således inte ny. Som  fram går har nord isk t sam arbete  beträf
fande p roduk tion  och översä ttn ing  av lä ttläst litte ra tu r tidigt upp lev ts som 
angeläget i den svenska  utgivningen.

U ppskattn ingsv is har e tt fem tontal svenska  L L -böcker översa tts  till 
andra nord iska språk . N ågra få danska  och norska  är öv e rsa tta  till svens
ka.

Som ett led i e tt nord isk t sam arbete  om lättläst litte ra tu r är m öjligheter
na till regelbunden  kon tak t m ellan berö rda  inom  respek tive land givetvis 
av s to rt värde. D etta  kan ske i form  av sem inarier, konferenser eller i 
andra läm pliga fo rm er.

SÖ vill u tifrån  de tta  stark t tillsty rka förslaget om en utredn ing  som  på 
sikt gör det möjligt a tt s ta rta  e tt kontinuerlig t sam arbete  om  lättläst litte ra 
tu r i N orden .

A nders Franzén
Barbro C arlsson

S tockh olm  den 20 sep tem ber 1988
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Statens kulturråd:

Sam m anfattning

Statens ku ltu rråd  fö reslå r N ord iska  rådet a tt tillsty rka m otionärernas 
förslag beträffande nord isk t sam arbete  om  lättläst litteratu r.

A llm änt

Såväl p roduktions- som  d istribu tionsv illkoren  för lä ttlästa  böcker skiljer 
sig m ycket åt i de olika nord iska länderna. Sverige in tar en särställning 
genom  sitt re la tiv t om fattande statliga stöd till såväl L L -b öcker som  läro 
m edel fö r fö rståndshand ikappade , m edan det i några länder finns y tte rs t 
sm å stödbelopp  och ingen regelbunden utgivning av lä ttlästa  böcker. V ida
re har de s tö rsta  sa tsn ingarna i Sverige, till skillnad m ot övriga länder, 
gjorts på lä ttläst litte ra tu r fö r vuxna.

F rågan  om  e tt fö rb ä ttra t no rd isk t erfa renhe tsu tby te  när det gäller lättläst 
litte ra tu r har bl. a. behand la ts vid tv å  k on ferenser (O slo 1986 och K öpen
ham n 1988), då ku ltu rråde t har få tt m öjlighet a tt deltaga. R edan tidigare 
har v isst sam arbete  fö rekom m it, dels i form  av gem ensam m a nord iska 
konferenser om  b ib lio teksverksam het och litteraturförsörjn ing  fö r läshan- 
d ikappade , dels genom  överföring av en stak a  titlar från ett språk  till ett 
annat.

M edlem sförslaget

N ord iska  m in is terrådet fö reslås u tred a  m öjligheterna till e tt nordiskt 
sam arbete  beträffande produk tion , översä ttn ing  och erfa renhe tsu tby te  be
träffande lä ttläst litte ra tu r. K u ltu rråde t instäm m er i förslaget och fö reslår 
a tt frågan behandlas e fter följande u tgångspunkter.

L itte ra tu r som  fram ställs i underv isn ingssyfte , dvs. i fö rsta  hand lärom e
del, och litte ra tu r för s. k. fritidslåsning bör särskiljas på  grund av de olika 
fö ru tsä ttn ingar som  råder fö r d essa  tv å  kategorier. V idare bö r uppm ärk
sam m as a tt lä ttläst litte ra tu r läses av p e rsoner m ed m ycket skilda behov 
och fö ru tsättn ingar. F ö ru tom  de g rupper som  näm ns i m edlem sförslaget 
(u tvecklingsstörda, barndom sdöva, afatiker) kan  näm nas vuxna personer 
m ed läs- och sk rivsvårigheter. D essa  har i Sverige alltm er b ö ija t fråga efter 
L L -böcker.

U tredningen b ö r undersöka  fo rm er för e tt löpande u tbyte/försäljn ing av 
enstaka  titla r, t. ex. i anslu tn ing till någon bokm ässa. D etta  är en fråga som  
främ st b e rö r förlagen. M en m an bö r dock  o b serv era  a tt en d irek t ö v e rsä tt
ning av  böckerna  i regel inte är möjlig, e ftersom  m ånga av de lä ttlästa  
böckerna  bygger på att läsaren  känner igen sig. D ärem ot kan exem pelvis 
en del böcker m ed om fattande b ildm aterial, som  är dy ra  att fram ställa med 
fördel ” to lk as”  till andra  språk.

U tredningen  bör v idare u ta rb e ta  fo rm er fö r e tt å terkom m ande nordiskt 
” idéfo rum ” fö r fö rfa tta re , k o n stnäre r, utg ivare m .fl. berörda. D etta  bör
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inlem m as i de t organ inom  N ord iska  m in isterrådet som  i fram tiden  skall 
ansvara  fö r bok- och b ib lio teksfrågor inom  rådet.

E rfa renhe tsu tby te t kan också  gälla frågor som  rö r ta lversioner av lä ttläs
ta  bö ck er m ed olika in läsn ingshastigheter, d ram atisering , m usikinslag 

m . m .

I Sverige p rövas o lika fo rm er av  m arknadsföring  och d is tribu tion  av  L L - 
böcker, via bokom bud , bib lio tek  m. m. E ftersom  svårighete rna  a tt nå 
läshandikappade läsare  ä r  be tydande , borde e tt e rfa renhe tsu tby te  på det 
om rådet vara  g ivande.

S tockholm  den 10 ok to b er 1988

Göran Löfdahl
Birgitta M odigh

Sveriges allmänna biblioteksforening (SAB):

D et finns i dag ca 225 L L -b ö ck er i Sverige. D et finns behov  av en 
betydligt stö rre  p roduk tion . B öckerna  b ö r v ara  av varierande svårighets
grad -  från  m ycket lä ttlästa  till m er av ancerade . Vid e tt no rd isk t produk- 
tionssam arbete  bör uppm ärksam m as a tt valet av b ilder är betydelsefullt. 
F ö r m ånga begåvn ingshand ikappade är det av vikt a tt känna igen sig på 
b ilderna, varfö r det inte alltid kan v ara  möjligt a tt d irek tö v e rsä tta  tex ten . 
D ärem ot b ö r tex ten  till en bok  m ed m ånga b ilder kunna to lkas till respek ti
ve m odersm ål och  p ro d u k tionskostnaderna  därm ed bli lägre.

F öru tom  de i m edlem sförslaget näm nda avnäm argrupperna  bör up p 
m ärksam m as vuxna pe rso n er m ed läs- och sk rivsvårigheter.

E rfa ren h e tsu tb y te t b ö r, fö ru tom  produk tionen  av L L -böckerna , också 
gälla ta lv ersio n er av dessa , t. ex. de specialin läsningar som  p roduceras i 
Sverige.

V iktigt ä r  också  att uppm ärksam m a m arknadsföringen  och d is tribu tio 
nen av L L -böckerna .

F ö r Sveriges allm änna b ib lio teksforening

Jan N yberg  
Kanslichef

Lund den 21 ok tob er 1988
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Svenska bokförläggareföreningen:

I förslaget om näm ns Sverige som  det land som  kom m it längst m ed 
utgivningen av lä ttläst litte ra tu r. I Sverige finns en statlig stödordning för 
lä ttlästa  böcker och  S tiftelsen  fö r lä ttläst nyhetsinform ation  sv a ra r för 
verksam heten . V idare fungerar enligt vad vi e rfarit sam arbete t väl be trä f
fande denna utgivning m ellan svenska  förlag och  de övriga nord iska  län
derna . D en svenska ordningen skulle kunna stå  m odell fö r övriga nord iska 
länder och vi ifrågasätter därfö r behovet av  en särskild  u tredning  av 
m öjligheterna.

Föreningen ber a tt i d e tta  sam m anhang få fram föra e tt förslag om  att 
stödet till översä ttn ingar, N ab o lan d ss tø tten , u tvidgas till a tt om fatta  även 
lä ttlästa  böcker.

S tockholm  den 27 ok to b er 1988

M ona Hallén

Sveriges författarförbund:

B ehovet av e tt sam arbete  på  de lä ttlästa  böckernas om råde ä r uppenbart 
och har på talats u nder m ycket lång tid . A tt nu e tt m edlem sförslag  väcker 
frågan i N ord iska  råde t h ä lsa r S F F  m ed sto r tillfredsställelse. Vi hoppas att 
den föreslagna u tredn ingen  utan  längre tid su td räk t skall kom m a m ed fö r
slag som  skall kunna få positiva  effek ter fö r dem  som  behöver lä ttläst 
litteratur.

S tockholm  den 20 sep tem ber 1988

Sveriges förfa ttarfö rbund

P eter Curman 
Förbundsordförande

Handikappförbundens centralkommitté (HCK):

H C K  stöd jer e tt no rd isk t sam arbete  som  kan leda till en  ökad p roduk
tion av lä ttlästa  böcker. Som  N ord iska  råde t ko n sta te ra r har den  lä ttlästa  
litte ra tu ren  liten spridning och utgivningen ä r dy rbar. K an m an genom  
gem ensam t arbete  inom  N orden  öka  p roduk tionen  och sam tidigt höja 
kvaliteten  skall den  m öjligheten självfallet tas tillvara.
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H C K  fö ru tsä tte r  a tt i d e tta  nord iska  sam arbete  även  sam verkan  med 
handikappröre lsen  genom  H N R  (H and ikappfö rbundens nord iska råd) skall 
ingå.

S tockholm  den 12 o k to b er 1988

H and ikappfö rbundens cen tralkom m itté
— 27 hand ikappförbund  i sam verkan  -

B arbro C arlsson  
Ordförande

A l f  G  Ericsson  
Kanslichef

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198924
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SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om en nordisk bokserie
(Väckt av Elsi H etem äki-O lander sam t M argrete Auken, Ilkka-Christian  
Björklund, Eidur G uðnason, Anker Jørgensen, Olafur G. Einarsson, Jan  

P. Syse och Karin Söder)

BILAGA

Yttranden över medlemsförslaget

Nordisk Kulturfond:
N ordiska ku ltu rfondens sty relse  beviljade vid m öte i decem ber 1987 

500000 D K K  till Bok & Bibliotek i G öteborg  för e tablering  av en nordisk 
bokklubb. Sam tidigt ställde sty re lsen  y tterligare  högst 500000 D K K  i 
u ts ik t m ot a tt b id ragsm ottagaren  redogör fö r användningen  av de redan 
beviljade m edlen och e rfa ren h e te rn a  av det u tförda p laneringsarbetet. De 
beviljade m edlen få r inte användas fö r d riftskostnader. S ty re lsen  har klart 
m arkera t a tt tilläggsanslag senare inte kan fö rvän tas.

B okklubben h a r väck t e tt b re tt in tresse . E tt s to rt an tal artik lar och 
no tiser har fö rekom m it i den nord iska  dagspressen  m ed uppgifter om 
bokklubben  som  idé och dess uppläggning.

B okklubben skall kom m a u t m ed fy ra  bokpaket om  åre t V aije  paket 
skall innehålla  m inst tre  b öcker, både k lassiker och  a ls te r av nu levande 
fö rfa tta re , p rim ärt sådana bö ck er som  kand idera t fö r N ord iska  rådets 
litte ra tu rp ris . E n fö ru tsä ttn ing  fö r den fram tida  verksam heten  är a tt m ed
lem san talet b lir så  s to rt a tt bokk lubben  kan  drivas u tan  offentligt stöd.

Inom  N ord iska  råde t h a r nyligen väck ts e tt m edlem sförslag  (A 848/k) om 
en nord isk  bokserie . I förslaget näm ns a tt frågan om e tt nord isk t bibliotek 
d isku te ra ts inom  N ord iska  råde t och även av bokförläggarna. I m edlem s
förslaget näm ns därem o t in te, a tt N o rd iska  ku ltu rfonden  sa tsa t m edel för 
a tt få igång en nord isk  bokklubb , tro ts  a tt p ro jek te t om talats både i dags
p ressen  och i fondens å rsb erä tte lse  till N o rd iska  rådet.

D et ä r  beklagligt a tt det inte av m edlem sförslaget fram går a tt e tt annat 
no rd isk t sam arbetso rgan  redan  sa tsa t på e tt liknande pro jek t. D et föreslag
na nord iska  b ib lio teket skall näm ligen också  innehålla både k lassiker och 
bö ck er av nu levande fö rfa tta re  m ed anknytn ing  till N o rd iska  rådets litte 
ra tu rp ris . Serien  skall byggas upp  av utg ivningar, som  de skilda förläggar-
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na stå r för. En väsentlig  skillnad är dock a tt det nord iska bib lio teket skulle 
å tn ju ta  fo rtlöpande stöd från  det offentliga genom  stöduppköp  av 500 ex av 
varje u tgåva i serien , m edan bokklubben  skall drivas u tan  offentligt stöd.

D essa stöduppköp skulle enligt m edlem sförslaget fördelas på bibliotek i 
de skilda nord iska länderna. I övrigt innebär förslaget i och fö r sig ingen 
garanti för fö rbättrad  d is tribu tion  ö ver g ränserna , eftersom  böckerna  ges 
ut som sedvanliga fö rlagsprodukter. B okklubben rik tar sig också  d irek t till 
enskilda m edlem m ar och b id rar därm ed till a tt öka bokförm edlingen över 
g ränserna.

M edlem sförslaget har sänts på rem iss till e tt an tal sam nordiska och 
nationella organ. B land d essa  återfinns em ellertid  inte Bok & B ibliotek i 
G öteborg  eller den redan  e tab lerade  B okklubben N orden . D ärem ot har 
förslaget sän ts för y ttrande till no rd iska bokförlag, som  skulle d ra  fördel av 
förslaget om det genom förs.

D et ä r  viktigt a tt de m edel som  s tå r till förfogande för sam nordiska 
ändam ål u tny ttjas rationellt. E tt genom förande av m edlem sförslaget skulle 
innebära a tt sam nord iska m edel sp littras på tv å  likartade projekt.

F ö r a tt främ ja koordineringen av det no rd iska sam arbetet ä r det vidare 
viktigt att de ansvariga sam nord iska  organen håller sig o rien terade  om 
varandras verksam het, något som  också N ord iska  rådet understruk it vid 
behandlingen av den ak tuella  handlingsplanen för det nordiska ku ltu rsam 
arbe te t. D et har inte skett vid u tform ningen av det ak tuella  m edlem sförsla-

M edlem sförslaget om en nord isk  bokserie  kan fram kalla en konku rrens
situation , som  knappast ä r fruk tbar. D et förefaller om edelbart som  om  det 
hade varit m er naturligt a tt avvak ta  den nord iska bokklubbens u tveckling 
och först om det skulle visa sig, a tt bokklubben  inte kan klara sig ekono 
m iskt på egen hand, överväga hur even tue lla  offentliga nord iska m edel 
skulle satsas för att främ ja bok in tresse t och bokdistribu tionen  i N orden .

O vanstående fram förs m ed förhoppningen om  att det skall vara  av värde 
för N ord iska  rådets fo r tsa tta  behandlig  av m edlem sförslaget.

K öpenham n den 26 augusti 1988

Svend Jakobsen  
Styrelsens ordförande

Nordisk språksekretariat:

N ordisk  sp råksek re ta ria t s tø tte r forslaget om  en nordisk bokserie . D et 
vil bedre m ulighetene for å d istribuere nabo landslitte ra tu r og derm ed frem 
me språk fo rståe lsen  og ku ltu rfellesskapet i N orden .
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S p råksek re ta ria te t ser positiv t på a t bøkene skal d is tribueres både på 
o rig inalspråket og i overse tte lse  til de andre språkene i N orden . O rigi
nalversjonene vil væ re til glede fo r innvandrere  og andre som  behersker 
eller stu d erer vedkom m ende språk . De kan også b idra til å stim ulere 
in teressen  fo r d isse sp råkene b lan t folk som  ikke k jenner dem  fra  før.

Sam tidig bø r bøkene væ re tilgjengelige på  e t skandinav isk  språk . D et vil 
sikre en bred  lese rk re ts  og d essu ten  sty rke  det nord iske sp råkfellesskapet.

F o r å  unngå ressu rssløsing  e r det viktig at den nord iske bokserien  blir 
se tt i sam m enheng m ed den eksisterende B okklubben N orden . Som kjent 
har B okklubben N orden  få tt en betydelig  bevilgning fra N ord isk  ku ltu r
fond. D et vil væ re svæ rt beklagelig om d isse pengene skulle væ re b o rtk as
tet. De to  tiltakene bør derfo r sam ordnes best mulig.

O slo, 12. ok to b er 1988

F o r A llan K ark e r (form ann)

Ståle L øland  
Sekretariatssjef

Nabolandslitteraturkommittén:

K om m ittén  ser i princip  positiv t på alla initiativ  i syfte a tt stim ulera 
bokd istribu tionen  och  litte ra tu rin tresse t i N orden . M edlem sförslaget om 
en nord isk  bokserie /e tt no rd isk t b ib lio tek  kom m er em ellertid  sam tidigt 
som  ett annat likarta t initiativ  rea lise ras, näm ligen B okklubben N orden.

Inledningsvis k onsta te ra s  i m edlem sförslaget, a tt N ord iska  råde t be
handlat frågan om etab lering  av ett no rd isk t b ibliotek. K om m ittén  har för 
sin del inte kunnat dokum en tera  a tt råde t skulle ha behandla t en  sådan 
fråga m er konkre t innan m edlem sförslaget lades fram . V idare hänvisas till 
att no rd iska bokförläggare " re d a n  tid igare”  skulle ha d isku tera t liknande 
förslag. Förslagen har dock inte t. ex. vid de sem inarier och konferenser 
kring frågan om fö rbä ttrad  bokd istribu tion , som  arrangera ts de senaste 
10—15 åren , senast på  H anaholm en i F in land i maj 1987, och  där förlagen 
varit fö re trädda , haft anledning att lägga fram  förslag om  e tt "n o rd isk t 
b ib lio tek " , å tm instone inte förslag som  skulle ha lett fram  till några kon
k re ta  å tgärder.

D ärem ot fram fördes från  anna t håll under sem inariet på H anaholm en 
tanken om  in rä ttande av en nord isk  bokklubb. Idén konkre tiserades i en 
ansökan till N o rd iska  ku ltu rfonden , som  i decem ber 1987, beviljade Bok & 
Bibliotek i G öteborg  500000 D K K  för e tablering  och m arknadsföring av en 
sådan klubb. Sam tidigt ställdes y tterligare  högst 500000 D K K  i utsik t mot 
förnyad ansökan , vari kostnaderna  för och e rfa renhe te rna  av det fö rsta  
ha lvårets p laneringsarbete  skulle redovisas.

† l - A  848/k Supplement



4

Den nysta rtade  B okklubben N orden  p resen te rades på bok- och biblio- 
teksm ässan  i G öteborg  i augusti 1988. D enna p resen tation  hade föregåtts 
av e tt s to rt antal tidn ingsartik lar och -no tiser alltsedan  N ord iska ku ltu rfon
dens beslu t hade fa tta ts . B okklubben skall ge ut fy ra  bokpaket om  året 
med tre böcker i varje paket. D essa skall rep resen te ra  såväl nu levande 
som  "k la ss isk a "  fö rfa ttare . Av de nu levande fö rfattarna skall prim ärt 
sådana böcker väljas, som  kand idera t till N o rd iska  rådets litteratu rpris. 
U töver böckerna  får k lubbens m edlem m ar e tt m edlem sblad, ord listo r 
m .m . B okklubben rik tar sig till både enskilda och institu tioner, såsom  
bibliotek och skolor.

Parallellt m ed att bokklubben  nu etab leras och m arknadsförs läggs N o r
diska rådets förslag om en nordisk  bokserie  fram . Förslaget bär tydligt 
prägel av att vara  fö rankra t i fö rlagsk retsar. B okserien  föreslås få en 
sam m ansättn ing  som  förefaller vara  en kopia av bokklubbens: böcker av 
nu levande fö rfa ttare  m ed anknytn ing  till N ord iska  rådets litte ra tu rp ris  och 
"k la ss ik e r” . Serien skall årligen om fatta  e tt 30-tal böcker, som  ges ut av 
de enskilda förlagen, men m ed en enhetlig  typografi. I m edlem sförslaget 
äskas m edel för bl. a. engångsutg ifter för e tablering  av serien och löpande 
bidrag på drygt 600000 D K K  årligen för stöduppköp  av 31 titlar i 500 
exem plar var för d istribu tion  till no rd iska bibliotek.

U töver böcker på orig inalspråket skulle i den föreslagna bokserien  även 
utges översä ttn ingar. B eträffande denna del av m edlem sförslaget bö r näm 
nas, a tt m in isterrådet redan  1975 in rä tta t en särskild  stödordning för över
sättning av nordisk  litte ra tu r till and ra  nord iska språk. D enna stödordning 
adm in istreras av e tt av m in is terrådet särskilt tillsatt organ, f. n. N abo- 
landslitte ra tu rkom m ittén . D et ä r  naturligtvis välkom m et m ed ökade resu r
ser fö r a tt göra nord isk  litte ra tu r tillgänglig både på originalspråk och i 
översättn ing . Det får em ellertid  inte innebära, a tt s tödet till etab lerade 
ordningar m inskas, varken  reellt eller nom inellt. Vill m an u tveck la  stödet 
till översättn ing  och inte sp littra  resu rse rn a  förefaller det vara  m er ra tio 
nellt m ed ökade sa tsn ingar på den  verksam het, som  m inisterrådet redan 
etab lera t och som förefaller a tt fungera tillfredsställande.

Det är kom m itténs uppfattn ing a tt m edlem sförslaget i alltför hög grad 
påm inner om  den bokklubb , som  redan  sa tts igång, och den verksam het 
m ed översä ttn ingsstöd , som  redan bedrivs. D essutom  fö ru tsä tte r den fö re
slagna bokserien  i m otsättn ing till bokklubben  ett fortlöpande och b e tydan 
de offentligt stöd genom  garan te ra t köp av böcker för d istribution  till 
b iblioteken. B okklubben därem ot skall med N ord iska  kulturfondens 
engångsbidrag fö r etab lering  kunna drivas u tan  fo rtsa tt offentligt stöd. Det 
bö r också  näm nas att bokklubben  skall b asera  sin verksam het på en 
m edlem skrets som  rek ry te ras  i sam tliga no rd iska länder och därm ed nå ut 
över g ränserna , m edan böckerna  i den nya serien  skulle ges ut som  sedvan
liga fo rlagsp roduk ter i de enskilda länderna och därm ed inte om edelbart 
skulle b idra  till a tt stim ulera  bokm arknaden  i N orden  i högre grad än 
nuvarande utgivningar.
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Tilläggas kan a tt m edlem sförslaget, som  fö r a tt vara  e tt parlam entarisk t 
initiativ , går re la tiv t m ycket i detalj, bl. a. n är det gäller d istribu tion  till 
b ib lio tek , och ändå ger in tryck  av  a tt inte vara  helt genom tänkt. M an ta la r 
om en kom m itté fö r d e t no rd iska  b ib lio teket u tan  a tt d isku tera  sam m an
sättning och sta tus fö r en  sådan kom m itté och  u tan  a tt vara  m edveten  om 
att m in is terrådet redan  i sin organ isation  har organ fö r b ib lio teksfrågor och 
litte ra tu r. M an ta la r om  a tt fö rfa tta rna  skall få royalty  på u tgivningarna, 
m en kalky lerar än d å  m ed a tt det offentliga skall be ta la  arvoden . D et är 
därför svårt a tt i d e tta  skede tro  på  a tt fö rslaget skulle kunna leda till ” en 
p rak tisk  lösning på  nabo landslitte ra tu rfrågan”  -  vad därm ed än m å avses.

D et b ö r i d e tta  sam m anhang även  erin ras om  a tt m in is terrådet (kultur- 
och underv isn ingsm in istrarna) enligt den nya handlingsplanen fö r ku ltu r
sam arbete t skall genom föra en om struk tu rering  på  det allm änkulturella 
om rådet, som  bl. a. innebär in rä ttande  av en kom m itté fö r litteratu r- och 
b ib lio teksfrågor. U tö v er a tt ö v erta  ex is terande ak tiv ite te r som  översätt- 
n ingsstödet och fo lkb ib lio tekssam arbete t skall den  nya kom m ittén  som  
allm änt syfte ha a tt v erk a  fö r en u tbyggnad av sam arbete t på sitt om råde.

Ä ven om  kom m ittén  således i princip  se r positiv t på  m edlem sforslagets 
tanke om  e tt no rd isk t b ib lio tek , vill kom m ittén  m ed hänvisning till vad 
ovan anförts av råd a  från  a tt å tgärder v id tas fö r a tt realise ra  förslaget, 
innan frågan har p röva ts  i re la tion  till sy fte t m ed den nord iska  bokklubben 
och innan k o nsekvenserna  för e tab le rade  o rdningar har övervägts. Enligt 
kom m itténs m ening b ö r nord iska  organ m ed an sv ar för det nord iska sam 
arbete t av vak ta  u tvecklingen  av den  nord iska  bokk lubben , som  är u ttryck  
för e tt no rd isk t engagem ang utan  ansp råk  på  y tterligare  stöd från  det 
offentliga. E tt ökat behov  av stöd  till översä ttn ing  kan tillgodoses inom  
ram en fö r den ex is terande  stödordningen . S lutligen b ö r enligt N abolands- 
litte ra tu rkom m itténs uppfattn ing om fattande initiativ  på  litteratu r- och  bib
lio teksom rådet inte rea lise ras u tan  a tt den nya kom m ittén  haft m öjlighet 
a tt u tta la  sig.

K öpenham n den 29 sep tem ber 1988

Jon  E ldar E inejord  
Nabolandslitteraturkom m itténs ordförande

Nordfolk:

A lm ene bemærkninger

F orslaget ligger i forlæ ngelse a f  en øjensynlig  in tensivering  a f det no rd is
ke litte ra tu rsam arbejde  i d isse å r, a f  tankerne  om  N orden  som  kulturelt 
h jem m em arked , a f  H andlingsprogram  fö r b ä ttre  nord isk  bokdistribu tion  
sam t a f  enkelte  tidligere forsøg.
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Det følger (om sider) in form ationsin itia tiver (f. eks. Læs noget nordisk) 
op med d istribu tion , det inddrager fo lkebiblio tekerne cen tralt heri og det 
sigter på at udvide m arkedet for landenes forlags udgivelser. De i forslaget 
opregnede fordele skønnes ko rrek te , m en også optim istiske isæ r m .h .t. 
hastigheden i gennem slaget. Det tilsig tede og den reelle effekt vil fo rm en t
lig først kunne bedøm m es e fter 3 —4 år.

B ogserien vil også kunne stå  sig med f.eks. kun 20 title r årligt, men 
næ ppe derunder.

D er e r  en  mulig konflikt m ed den  nystartede  B ogklubben N orden , der 
bl. a. sa tse r på b ib lio teker som  kunder/m edlem m er og som  har en titelprofil 
d er svarer til nordisk  bogseries. D et er realistisk  at skønne, at inden 
forslaget e r  fæ rdigbehandlet i N ordisk  Råd har Bogklubben N orden  haft 
chance fo r a t vise sin eksistensbere ttige lse  og kan evalueras; d e t kan vise 
sig billigere fo r N ord isk  Råd ev t. perm anen t at subventionere denne (evt. i 
udvidet form) m ed en noget lignende effekt som  bogseriens.

D er er en mulig konflikt med d is tribu tionssiden  a f forsøget med det 
fæ llesnordiske bogkatalog N ord isk  konfekt i b ib lio tekscentralernes regi. 
H vis det b liver perm anen t vil det løbende tilbyde b ib lio teker title r fra 
nabolandene til køb. V ed koord inering  kan titelsam m enfald  m ed bogse
riens g ratis tilsend te  bøger dog undgås.

1 forhold til det budget d e r er rese rv ere t litte ra tu rom rådet i det nordiske 
kulturelle sam arbejde for nuvæ rende er der tale om et bekostelig t forslag -  
og vi finder det lidt tv iv lsom t om  overslaget kan holde, m en som  det os 
bekend t hidtil m est udviklede forslag fo rtjene r det en videre behandling. 
N ord isk  bogserie tilta ler p .g .a . prisn iveauet og fordi den v irker b red t -  
også her sam m enlignet med den nystartede  nordiske bogklub.

D e taljbe m æ rkninger

-  Det skønnes rigtigt at satse  m idler på en kvalificeret afprøvning af 
m ulighederne for en sarte t lay-out/seriel norm , da det e r  en balanceakt 
m ellem en officiøs-pæ dagogisk tankegang og den enkelte titels um iddel
bare  m arkedsappel til læ serne.

-  Det ensartede  udsty r må ikke b lokere for forlagenes m uligheder for 
forside-layout, d e r også er a f  vital betydning for form idlingen i b ib lio te
kerne.

-  T o selek terende led, nationale  forlæ ggerforeninger og en tvæ rnational 
kom ité , kan virke tung. M ed grundlig inform ation til forlagene b ø r disse 
kunne anm elde d irek te  til kom itéen (som  ved oversæ tte lsesstø tten ).

-  Man m å væ re opm æ rksom  på, at der er forlag uden for forlæ ggerfor
eningerne.

-  K om itéen kunne sam m ensæ ttes a f fem forlæ ggere med en kom m ercielt 
uvildig form and.

-  D er m å gøres et grundigt arbejde med at inform ere forlagene, og biblio
tekerne , i landene om plan og procedure  (f.eks. m ed en anskuelig 
model).
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-  D et er uk lart om  godkendelse/op tagelse  sker på kvalite tsp ræ m isser eller 
på m arkeds-/salgspræ m isser.

-  Som forslaget er kan kom itéen ikke i mangel a f  anm eldelser frem kalde 
titler. D et b ø r den muligvis i s ta rten  have m ulighed for,

-  Isæ r nye udgivelser vil serien  form entlig  blive b lokeret a f  no rm alud
gaver og a f forhold  om kring køb og salg a f  oversæ tte lse r. B ogserien vil 
blive unddraget en del a f  de stæ rke title r inden for dens profil (jfr. 
tilsvarende analysen  i U tredning  om  m ulighetene fo r d istribusjon  av 
nordisk  litte ra tu r på o rig inalspråket g jennom  de nasjonale nordiske 
bokklubbene i bilag til D en kulturelle handlingsplan , N M R 1987 
(stencl.)).

-  Det e r uk lart om  den pris N ord isk  Råd be ta le r for 500 eksem plarer er 
udsalgspris eller rab b a tte re t pris.

-  P risn iveaut 40 kr. peger på fo rfa tterroyalty  på 7 ,5 -1 0 %  som  alm indeligt 
ved billige bøger i stedet for ca. 15% , hvilket vil svæ kke forfa tternes 
m otivation og accep t. S tipendiet b liver tilsvarende lavere.

-  D et er uk lart om der ved royalty-afregningen vil res te re  beløb indtil efter 
realisering efter 5 år. K an stipendiebeløbet fø rst opgøres da?

-  Forslaget b e laster også forlagets kalkule m ed hono rar til efterskrift.
-  Skal sigtet m ed serien  holdes vil det fo r forlagene også betyde afsatte 

m idler til m arkedsføring  i nabo landene, hvilket fo r m ange e r uvant.
-  M arkedsføringen og salget i nabolande er b l.a . afhængigt af et bedre 

im port/export-system  for bøger m ellem  landene end for nuvæ rende. Der 
kræ ves s ty rk e t inform ation til og bearbejdn ing  af d isse led i system et.

-  D er er tilsyneladende ikke taget højde for om kostn inger til de taljd istri
bu tionen a f enkeltek sem p larer til nabolandenes b ib lio teket: 45 0 -5 0 0  
enkeltfo rsendelser × 30 title r á 1 0 - 12 kr. =  135-180000  kr. årligt. F o 
regår det fra N R s sek re ta ria t b e las te r det dér, fo regår det d irek te  fra 
forlagene (forlagsekspeditioner) be la s te r de t bogens kalkule.

-  M ulighederne for fritagelse for m om s, to ld , afgifter e ller for speciel 
porto  m å undersøges for g ratiseksem plarerne .

-  Det e r  uk lart, hvilke fo lkeb ib lio teker der skal tildeles g ra tiseksem plarer
ne. H vis det ikke er de sam m e til alle title rne , kan det blive et tidk ræ 
vende fordelings-bogholderi.

K øbenhavn  i sep tem ber 1988

Steffen K nak-N ielsen N iels D. Lund

Bokklubben Norden:

B okklubben N orden  har m ed stöd från N ord isk  K ulturfond kunnat 
realise ra  en bokk lubbsidé , som  länge d isku te ra ts och bedöm ts som  viktig 
fö r det in ternord iska  k u ltu ru tby te t. U nder våren 1988 har ett stort a rbete
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lagts ned för a tt ta  fram  ett livskraftig t koncep t och under bokm ässan  i 
G öteborg  i augusti 1988 kunde vi p resen te ra  vårt fö rsta  paket.

K oncep te t innebär a tt vi skall ta  fram  god, nordisk  litte ra tu r från  sam tli
ga nord iska länder på  de tre  språken: danska , svenska och norska. Vi har 
fö r avsik t a tt kom m a m ed 4 b o kpake t per år. V arje paket innehåller tre 
titla r, varav  en alltid är en k lassiker. U rvale t i övrigt b aseras på  nom ine
ringarna till N o rd iska  råd e ts  litte ra tu rp ris .

M ed utgångspunkt från dessa k rite rie r har vårt fö rsta  paket följande 
innehåll: H erm an Bang; ” V ed ve jen ”  och ” T in e”  i e tt band , T o r Age 
B ringsvæ rd: ” G obi-D jengis K h an ”  sam t E rn s t B runner: ” S varta  v illan” .

Vi har lagt ned s to r m öda och m ycket pengar för a tt göra  bokklubben 
känd och fö r a tt få en vital och in tresserad  m edlem sstock . Public ite ten  i 
sam tliga nord iska  tidn ingar har varit m ycket god. Vi lägger nu ned m ycken 
tid på att göra bokklubben  så b ra  som  möjligt u tan  att ge avkall på de höga 
kultu rella  am bitionerna.

D etta  arbete  k räver dessu tom  en lång tid. E tt helt n y tt p ro jek t m åste  få 
m ogna fram , bli kän t och accep te ra t innan fram gången är given.

D et ä r  d ärfö r m ed sto r förvåning vi läser igenom  de tta  m edlem sförslag 
om  en nord isk  bokserie . F örslaget ä r  ju , vad gäller de flesta  grundläggande 
idéerna, en direkt kopiering  av B okklubben N orden!

T vå viktiga avv ikelser finns dock: E tt av bokklubbens syften är att 
sp rida och göra känd nord isk  litte ra tu r utanför det egna landets gränser! 
Sam t a tt p ro jek te t inte beräknas k räva  offentligt stöd e fter inkörsperiodens 
slut!

En konkurrenssitua tion  av det slag, som  skissas i m edlem sförslaget, 
skulle kunna även ty ra  hela bokk lubbspro jek te t, v ilket vi ser som  m ycket 
allvarligt inte m inst med tanke på det stöd N ordisk  K ulturfond givit k lub
ben. D etta  m åste be trak ta s , som  e tt s to rt resu rsslöseri.

M ed hänsyn tagen till vad ovan sagts hoppas vi a tt rådets behandling av 
m edlem sförslaget u tm ynnar i en fö r B okklubben N orden  fo rtsa tt positiv 
expansion , vilket kom m er att främ ja det in ternord iska  ku ltu ru tby tet!

G öteborg  den 27 sep tem ber 1988

Ulrika H erm elius 
Ansvarig för Bokklubben Norden

D a n m a r k

Kulturministeriet:

D er e r allerede på  forsøgsbasis, bl. a . på  initiativ  a f  N ord isk  M inisterråd 
og m ed stø tte  a f  nord iske m idler igangsat udgivelse a f  nord iske bogserier. 
Spørgsm ålet om  nord iske bogk lubber er også om talt i den i 1988 vedtagne 
nord iske kultu rhandlingsp lan  og i p lanens bilag. En stillingtagen m å derfor
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afvente en evaluering a f erfaringer og re su lta te r a f  de tte  arbejde. Spørgs
m ålet bø r i øvrigt indgå i det arbejde  om kring bogens stilling som  helhed, 

som  den  pr. 1. ja n u a r  1988 n edsa tte  nord iske litte ra tu r- og b ib lio tekskom ité 
udfører.

K øbenhavn , den 6. ja n u a r  1989

P. m. v.

E . b.

L asse  L indhard  
Fuldmægtig

Dansk Forfatterforening:

D en såkald te  ” re la tiv t billige løsning”  synes fø rst og frem m est at be
græ nse fo rfa tte rens royalty , om  end en  del a f  denne er fo reslåe t udbetalt 
som skattefrit stipendium .

Idéen om  køb d is tribu tion  a f nabo landslitte ra tu r til nord iske b ib lio teker 
har D ansk F orfa tterfo ren ings fulde s tø tte , m en det anslåede beløb fo re
kom m er at væ re alt for beskeden t.

Såfrem t de nord iske  fo rlæ ggerforeninger skulle vise positiv  in teresse  for 
forslagets in ten tioner, fo rven te r D ansk  F orfa tterfo ren ing , at de nordiske 
fo rfa tterfo ren inger inddrages i en nødvendig  deba t om  en endelig udform 
ning.

K øbenhavn , den 22. sep tem ber 1988

H ans H ansen

Den Danske Forlæggerforening:

D er var i b esty re lsen  enighed om  at ud tale , at forslaget i m angt og m eget 
m inder om  det fo rslag  til op re tte lse  a f  en nord isk  bogklub m ed den fo relø
bige arbejdstite l B ogklubben N orden , som  i fo rå re t a f  N ord isk  K ulturfond 
m odtog en bevilling på i alt 1 mio. kr. fordelt på to  lige store  portioner.

D en danske  Forlæ ggerforening skal i den  anledning henvise til en skri
velse a f  13. april d. å. til N ord isk  M in isterråd , S tore S trandstræ de  18, 1255 
K øbenhavn  K , fra N ord isk  Forlæ ggerråd  bestående a f rep ræ sen tan te r fra 
D en danske  Forlæ ggerforen ing , F in lands Forlagsforening, D en norske 
Forleggerforening og S venska  B okförläggareföreningen. I skrivelsen  u d 
taltes de t, a t m an fra  forlæ ggerside ud fra det foreliggende anså  pro jek tet 
Bogklubben N orden  for at væ re prak tisk  vanskeligt at gennem føre og 
iøvrigt behæ fte t m ed sto re  m angler.
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N ord isk  Forlæ ggerråd  u d try k te  i den  anledning beklagelse af, at et så 
s to rt beløb a f  N ord isk  K ultu rfond  blev bevilget til et bogpro jek t, uden at 
m an forinden havde anm odet de no rd iske forlæ ggerforeninger om  en u d ta 
lelse vedrø rende p ro jek te ts  m uligheder.

D et b lev ligeledes u n ders trege t, at N ord isk  M in isterråds in ten tioner om 
frem m e a f  nord isk  litte ra tu r i de enkelte  lande i høj grad deles a f  forlagene, 
og a t m an e fter de no rd iske fo rlæ ggerforeningers opfatte lse  ville have 
kunnet opfylde d isse in ten tioner på  effektiv  m åde gennem  forøgelse af den 
nord iske n ab o landslitte ra tu rstø tte  m ed det bevilgede beløb.

K øbenhavn , den 30. A ugust 1988

P .b . v.

Erik V. Krustrup  
Direktør

Danmarks Biblioteksforening:

B esty re lsen  har følgende bem æ rkninger til forslaget:
— ud fra  den  nord iske tanke om  et stø rre  kendskab  til h inandens sprog og 

litte ra tu r fo rekom m er forslaget om  en nord isk  bogserie som  god idé. 
Forslaget som  det foreligger indeholder dog en ræ kke uklare punkter.

— det er uk lart om  det e r  tanken  årligt at udgive sam tlige 30 title r på såvel 
orig inalsproget som  i oversæ tte lse  på  de øvrige nord iske sprog?

— hvis det e r tanken  at (nogle af) titlerne skal udgives på o rig inalsproget i 
nabolandene kan det væ re vanskelig t at forestille sig a t danske fo lkebib
lio teker kan form idle 60 eksem p lare r a f  en finsk rom an.

— skal tils lu ttede b ib lio teker forpligte sig til a t aftage "h e le  p ak k e r” ? D et 
e r  ikke ønskelig t, at d e r opbygges døde sam linger a f  f. eks. finske og is
landske rom aner på  orig inalsproget i danske fo lkebiblio teker.

— m en d e r e r  et behov for a t flere nord iske rom aner b liver oversa t til 
nabosprogene.

— forslaget b ø r koord ineres m ed lignende forslag, som  er ak tuelle for 
øjeb likket, eksem pelv is Bok och B iblio teksm essen  i G öteborg.

B ent Sørensen  
Form and; borgm ester

V alby , den 15. sep tem ber 1988
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 tillader vi os a t gøre opm æ rksom  p å  B okklubben  N O R D E N ,
som  netop  e r påbegyndt. E fte r v o r opfa tte lse  vil denne bogklub hen ad 
vejen kunne danne e t fint b ib lio tek  m ed bøger, a f  såvel k lassisk  som  ny 
k v a lite ts litte ra tu r på  de no rd iske originalsprog.

I betrag tn ing  a f om kostn ingerne  d e r er fo rbundet m ed en nord isk  bogse
rie, anbefa ler vi at sam le indsatsen  om  B okklubben  N O R D E N .

K øbenhavn , den 16. sep tem ber 1988

D en D anske B oghandlerforening

Arne Esmann-Jensen  
Direktør

Den Danske Boghandlerforening:

F i n l a n d

Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 4 ok tober 1988 förk lara t sig  
stödja m edlem sförslaget.

Svenska litteratursällskapet i Finland:

Svenska litte ra tu rsä llskape t an se r a tt förslaget i sig ä r  v ärt understöd . 
F rågan om  nabo landslitte ra tu ren  ä r viktig och hittills har d e t varit rätt 
svårt a tt finna tillfredsställande lösningar. Enligt förslaget kom m er huvud
ansvare t a tt ligga hos förläggarna eftersom  d essa  enligt förslaget skall stå 
för nödvändiga investeringar och risker, d is tribu tion  och försäljning. Av 
denna o rsak  borde  även  förläggarna konsu lteras och övertygas om  att delta 
i p laneringen. Om sto rleken  av det p lanerade s tödet från  N ord iska  rådet 
kan härvidlag  råd a  delade m eningar, antagligen kan det anses v ara  fö r litet.

U r fin landssvensk  synpunk t vore det viktigt a tt faststä lla  en speciell 
kvot fö r den  fin landssvenska  litte ra tu ren , m en frågan ä r om  de re lativ t sm å 
fin landssvenska  förlagen kan ax la  det ekonom iska an sv ar det vore frågan

D et skulle v ara  av v ik t a tt bokserien  skulle kom m a a tt om fatta  också  
sådana fö rfa ttare  som  inte ” au to m atisk t”  ö versä tts . M ånga välkända fö r
fa ttare  sprids säkert i de nord iska  länderna  även  utan  stöd av N ord iska 
rådet.

K vo ternas om fång kan även  d isku te ras ; av vilken orsak  fö reslås de 
no rska  och finska kv o te rn a  bli m indre än de svenska  och danska? A vslu t
ningsvis ön sk a r sällskapet be to n a  a tt alla initiativ  som  tas fö r a tt öka
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sam hörigheten  och sam förståndet m ellan de nord iska länderna givetvis bör 
understödas så långt det ä r  möjligt.

H elsingfors den 30 sep tem ber 1988

Svenska litte ra tu rsä llskapet i F inland 

Lars Huldén M agnus P ettersson

Finlands biblioteksforening1:

-  Idén ä r bra  och så  form ulerad  att den kan genom föras, och vi u n ders tö 
der dess förverkligande.

-  N är serien  fö rbereds to rde  de nuvarande parallella p ro jek ten  beak tas 
och re la tionerna  till dem  klarläggas; till d essa  hö r bl. a. p ro jek te t L äs 
något nord isk t m ed b ro schy rerna  N ord isk  K onfek t, Bok & Bibliotek 
A B:s N ord isk  B okklubb sam t de nord iska cen tralb ib lio tek  som  kon
cen tre ra r sig på litte ra tu ren  i de enskilda no rd iska länderna och som 
igångsatts i F in land av Pohjola-N orden .
Y tterligare ko n sta te ra r vi följande beträffande detaljerna i förslaget:

-  Vi fö ru tsä tte r hellre a tt bö ck er ö v e rsä tts  fö r serien  än a tt redan publi
cerade böcker trycks på o rig inalspråket på  ny tt. F rån  den finländska 
litte ra tu rens synpunkt ä r  fö rm ånerna  uppenbara. M en även  i F inland är 
situationen  sådan att till och m ed för flera flitiga läsare ä r  även den 
svenskspråkiga litte ra tu ren  bakom  en fö r hög tröskel.

-  N är m an u tse r en kom m itté fö r N ord iska  b ib lio teket borde m an inte 
förbise b ib lio tekariernas sakkunskaper om  såväl litte ra tu ren  som  läsan
det.

H elsingfors den 19 ok to b er 1988

Finlands b ib lio teksforening ry

P en tti Lahti-N uuttila  
Ordförande

Tuula H aavisto  
Verksamhetsledare

' Yttrandet översa tt frå n  fin sk a .
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Finlands forlagsforening1:

F ö r d e t fö rs ta  m åste  ko n sta te ra s , a tt m an i F in land trad itionellt har 
utgivit fö rhållandevis täckande nord isk  litte ra tu r i finsk översättn ing . D et
ta gäller fram för allt k lassiker. U tgivningen har även de senaste  åren  varit 
flitig. A v ca  1000 ö v e rsa tta  bok titla r u nder 1986 var knapp t en fem tedel 
översä ttn ingar från  no rd iska  språk . D ärem ot gäller inte i d e tta  hänseende 
rec ip rocite t i sam m a u tsträckn ing , när det gäller a tt öv e rsä tta  och utge 
finska bö ck er till de and ra  no rd iska sp råken .

I förslaget p laneras N ord iska  rådets bidrag  i finansieringen av projekt på 
tre olika sätt: s tartb id rag  av något slag, b idrag  till fö rfa ttare  och stödköp  av 
böcker. D ärem ot föreslås inte något stöd å t förlagen, u tan  m an nöjer sig 
bara  m ed a tt k o n sta te ra  ” risken  och investeringar fö r denna verksam het 
tas av varje fö rläggare” . Forlagsforen ingen  an se r a tt stöd å t förläggare är 
en nödvändig  fö ru tsä ttn ing  fö r a tt p ro jek te t skall kunna genom föras.

B okserien fö reslås få bl. a. en  enhetlig  utform ning. D et är inte enbart 
positiva e rfa ren h e te r vi h a r av en sådan  serieform . D essutom  ställer en 
serie särsk ilda krav  på  de m edtagna titlarnas n ivå och karak tä r fö r a tt jäm n 
kvalité skall b ibehållas.

H elsingfors den 25 ok to b er 1988

Finlands forlagsforening r. f.

Unto Lappi 
Verkställande direktör

Finlands översättar- och tolkförbund har i skrivelse den 30 sep tem ber  
1988förk lara t sig stödja  m edlem sförslaget.

Finlands författarförbund1:

Finlands fö rfa ttarfö rbund  tills ty rker förslaget om  in rä ttande av en nor
disk bokserie  i syfte a tt gö ra  god nord isk  litte ra tu r bekant.

F in lands fö rfa ttarfö rbund  vill dock  högaktningsfullt fram föra följande:
Enligt förslaget fo rm as bokserien  av fö rlagsverksam heten . Ifall kom m it

tén fö r N ord iska  b ib lio teket u tgö res av förläggarnas rep resen tan te r finns 
risken a tt s to rförläggarna inför i bokserien  ju s t de verk  som  även annars 
hade kunnat ö v e rsä tta s  till no rd iska språk. In tressan t litte ra tu r m ed en 
liten spridning kan inte heller i d e tta  fall ö versk rida  g ränser.

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  fin sk a .
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Enligt förslaget skulle serien bestå  av k lassiska nord iska författare  och 
ak tiva nu tidsförfattare . Förvånande ä r att inte alla läsvärda  böcker kan 
utges.

Enligt förslaget skall den  royalty  som  fö rfa ttarna  få r be talas dels som 
skattefritt stipendium . D et är fråga om  ett uppenbart skattesko lk . T ro ts 
stadgandet i 22 § 1 m om . 2 punk ten  lagen angående inkom st- och förm ö
genhe tsska tt kom m er de tta  a tt m edföra problem  m ed skattem yndigheter 
sam t o likvärdighet m ellan levande och döda fö rfattare . D et bö r även 
fö ru tsä ttas  a tt royaltyp rocen ten  till be loppet inte ä r  lägre än den  gängse 
procen ten .

H elsingfors den 10 ok tober 1988

Finlands fö rfattarförbund

P äivi L iedes  
Verksamhetsledare

Finlands svenska författarförening r.f.:

Vi fö rhåller oss i princip  välvilligt till alla försök att stim ulera och 
fö rbättra  den nord iska bokd istribu tionen  och det nord iska litte raturin tres-

Enligt vår mening vore det dock  bäst a tt vän ta  på resu lta te t av den 
nyligen grundade B okklubben N orden  som  i augusti 1988 s tartades i sam 
band med bok- och bib lio teksm ässan  i G öteborg . V eterligen har N ordiska 
ku lturfonden u n ders tö tt det p ro jek te t m ed 1 milj. danska  kronor. Det 
skulle i dagens läge vara  överam bitiöst a tt s ta rta  en konkurrerande bok
klubb innan vi har kunnat u tv ä rd e ra  B okklubben N ordens verksam het.

B okklubben N orden  skall ge ut fy ra  bokpaket om åre t med tre  böcker i 
varje paket (både k lassiker och nu levande förfa ttares verk). Den kritik 
man kan rik ta  m ot den nya bokklubben  ä r a tt den k räver att m an kan läsa 
något skandinavisk t språk , danska , no rska  eller svenska. Isländskan , färis- 
kan, finskan och sam iskan läm nas u tanför -  d essa  språkom rådens böcker 
skulle enbart kunna läsas i översä ttn ing  till något av de s to ra  skandinaviska 
språken . D etta  finner vi vara  en nackdel m ed B okklubben N orden.

I det nu ak tuella m edlem sförslaget äskar m an m edel om drygt 600000 
D K K  årligen -  e tt 30-tal böcker skulle ges ut av enskilda förlag m ed en 
enhetlig typografi. D essu tom  är d e t m eningen att bokserien  skulle ge ut 
översä ttn ingar, vilket vi finner vara  e tt lovvärt initiativ för a tt också 
isländska och finska läsare skulle bli delaktiga av nordisk  litte ra tu r. D ock 
kan m an fråga sig om det är ändam ålsenlig t a tt skapa ett nytt organ för 
nord isk t översä ttn ingsstöd , när det sedan 1975 finns en  särskild  s tödo rd 



15

ning för översä ttn ing  av nord isk  litte ra tu r till an d ra  no rd iska sp råk , den 
s .k .  N abo landslitte ra tu rkom m ittén . Vi se r positiv t på fö rsöken  att ge 
ökade re su rse r till översä ttn ing  av nordisk litte ra tu r, e ftersom  N abolands- 
litte ra tu rkom m itténs m edel inte på långt när räcker till för alla de angeläg
na ansökningar som  kom m er in. D et vore därfö r enligt vår mening fö rnufti
gast a tt öka ö versä ttn ingsstöde t i dess nuvarande form  och låta  de vanliga 
förlagen skö ta  om  den nord iska  bokutgivningen utan  a tt skapa ett nytt 
organ.

D et b ästa  vore a tt inte sp littra  re su rse rn a  u tan  invän ta  erfa renhe te rna  av 
den nya B okklubben N orden , innan m an sk rider till några å tgärder i den 
form  som  förslagsstä llarna  fö reslår. I princip  ser vi naturligtvis positiv t på 
förslaget om  e tt nord isk t bibliotek.

H elsingfors den 30 sep tem ber 1988

Finlands svenska fö rfattarefö ren ing  r.f.

Ingm ar Svedberg  
Ordförande

M ette  Jensen Sundholm  
Sekreterare

I s l a n d  

Islands forfatterforening (Ridhöfundasamband Islands):'

Forfa tterfo ren ingen  g læ der sig over de tte  forslag og håber, at det ved ta 
ges og derm ed sty rk e r nord isk  litte ra tu rs  stilling, både indbyrdes og udad 
til.

Reykjavík i ok to b er 1988

Islands fo rfatterforen ing

Rannveig Á gú stsdó ttir  
General sekterær

1 Yttrandet ö versa tt frå n  isländska .
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N o r g e

D epartem en te t stiller seg i p rinsippet positiv  til forslaget og m ener at 
oppre tte lsen  av en nord isk  bokserie  vil kunne b idra til å  utvikle det ku ltu 
relle fe llesskapet i N orden . O rdningen vil gjøre det enklere fo r et større 
publikum  å o rien tere  seg om  og få tilgang til nord isk  litte ra tu r. Serien  vil 
også kunne b idra  til å  øke språkfo rståe lsen  og ak tiv isere  overse tte rv irk - 
som heten  m ellom  de nord iske språk.

Vi e r  likevel noe i tvil om  de økonom iske ram m er som  foreslås vil kunne 
gi grunnlag fo r o pp re tte lse  av bokserien . D et synes rimelig at de økonom i
ske fo ru tse tn inger fo r ordningen blir vu rdert næ rm ere, bl. a. av de nordiske 
fo rleggerforeningene, fø r det tas endelig  stilling til p rosjek tet.

O slo, 24. ok to b er 1988

E tte r  fullm akt

O lav N yham ar  
Byråsjef

H ans Berg 
Førstekonsulent

Norsk kulturråd behandlet m edlem sforslaget i m øte 16.9.1988. Vi skal 
m elde at rådet vedtok å g i fø lgen de  u ttalelse:

N orsk  ku ltu rråd  finner m edlem sforslaget in te ressan t, og stiller seg posi
tiv til hovedlin jene i det frem lagte forslag om  en nord isk  bokserie . R ådet 
finner im idlertid  at saken m å u tredes næ rm ere både når det g jelder kostna
d e r til innkjøp/distribusjon  og de adm in istra tive sidene ved gjennom føring-

O slo, 19. sep tem ber 1988

H alvdan Skard
Karin Bakken

Den norske forfatterforening har i skrivelse den 3 ok tober 1988 förk lara t 
sig stöd ja  m edlem sförslaget.

Norsk oversetterforening har i skrivelse den 31 ok tober 1988förk lara t sig 
stödja  m edlem sförslaget.



17

Kungl. biblioteket (KB):

K ungl. b ib lio teket (K B ) har anm odats y ttra  sig ö v e r e tt m ycket am bi
tiöst m en möjligen ändå o rea listisk t förslag  till litte raturspridn ing  över 
g ränserna  i N orden.

T anken  har väck ts i N o rd iska  rådet. F ö rslagsstä llarna  ta la r om  e tt ” nor
diskt b ib lio tek” . H ärm ed  avses alltså  en bokserie , där de larna  skulle 
utgöras av både k lassiska och nyskrivna  verk  från  alla de no rd iska länder
na, både i original och översättn ing .

N ord iska  B iblio teket kallas av u tred a rn a  fö r en ” fri se rie” , vilket väl 
u tes lu te r num rering och därm ed o ck så  någon so rts  abonnem ang vid sprid- 
ningstillfället. De fö r volym erna gem ensam m a dragen  skulle då  vara  fö r
utom  seriebeteckningen  u ts ty rse l och  typografisk  utform ning. Förlag i de 
olika länderna fö ru tsä tts  b ära  det ekonom iska ansvare t och risk tagande t i 
varje enskilt fall.

H ur p ro jek te t exak t skall finansieras och vilka fö rdelar den enskilde 
förläggaren kan uppnå genom  förslaget, synes tro ts  de p resen te rade  kalky
lerna inte tillräckligt k larlagt. D et finns anledning a tt an ta  a tt bokförläggar
na önskar k larare  besked  om  vilka garan tier som  kan läm nas i händelse av 
en felspekula tion  i fö rsäljn ingshänseende.

F ö r Sveriges v idkom m ande m åste  de synpunk ter som  Svenska  bokför
läggareföreningen har a tt an fö ra  i ä ren d e t bli u tslagsgivande. H os denna 
finns en expertis  i b okb ranschens m arknadsfrågor som  KB inte besitte r.

R ent allm änt kan tilläggas, a tt e tt av h indren  fö r spridning av nordisk 
litte ra tu r i g rann länderna  i dag ligger i d is tribu tionsledet. B risten  på  en h e t
liga regler länderna  em ellan  m o tv erk ar en effektiv  och  offensiv försälj- 
n ingsverksam het. Ä ven här bö r de sy n punk ter på  frågan, som  b o kb ran 
schen fö rvän tas  avge, tillm ätas s to r vikt.

S v e r i g e

Stockholm  den  11 o k to b er 1988

Birgit Antonsson
Bo-Ingem ar Darlin

Sveriges allm änna biblioteksforening (SAB) har i skrivelse den 21 oktober  
1988 förk lara t sig  stöd ja  m ed lem sförslaget.
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Svenska bokförläggareföreningen:

Förslaget påm inner i viss m ån om pro jek te t "B okk lubben  N o rd en "  som 
erhållit ekonom isk t stöd från N ord iska  m in is terrådet. Föreningen ber d ä r
för a tt få hänvisa till D en danske Forlæ ggerforenings skrivelse 88-04-13 där 
N ord iska  bokförläggarrådets synpunk ter fram fö rdes1. Ä ven i de tta  fall 
beträffande en nordisk  bokserie  bedöm er B okförläggareföreningen fö rsla
get som  orealistisk t både till sin utform ning och beträffande beräkning av 
kostnaderna .

Föreningens förslag är d ärfö r a tt m otsvarande m edel anslås till en för
stärkning av stödet till översä ttn ingar. N abo landsstø tten .

S tockholm  den 2 novem ber 1988

M ona Hallén

Sveriges fö rfa ttarfö rbund :

B ehovet av stöd för nordisk  litte ra tu r och till spridningen mellan de 
nord iska länderna ä r om vittnat sto rt. Det är u tm ärk t a tt frågan väcks i 
N ord iska rådet och att en d iskussion  därm ed kan kom m a igång om  frågor
na och om de ekonom iska ram arna . I förslagets nuvarande form  förefaller 
em ellertid  en del av tankarna  ej tillräckligt bearbetade  och exem pelvis 
förslaget om "sk a tte fria  ro y a ltie s”  strid er m ot de nord iska ländernas ska t
te lagstiftn ingar och ä r inte heller förenligt med förfa ttarnas önskem ål om 
norm al ersättn ing  när deras verk  sprids.

S F F  anser a tt frågan m åste bli förem ål för en u tredning där m an också 
ta r ställning till sam ordningen m ed den nuvarande nabo landsstø tten .

S tockholm  den 20 sep tem ber 1988

Sveriges fö rfa ttarförbund  

P eter Curman

1 Här ej tryckt.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19891920







1NORDISKA RÅDET
37:e sessionen 1989

A 850/s 
A 850 Ä/s 

SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om nordiskt reumatikerår 1991
(Väckt av M arjatta  Väänänen sam t Svein A lsaker, C laes Andersson, 
Anna-K aarina L ouvo och R iitta  Saastam oinen)

Ändringsförslag

om en plan för förstärkta insatser mot reumatis
ka sjukdomar i Norden
(Väckt av Grethe Lundblad, Sten Svensson och Lena Öhrsvik)

BILAGA

Yttranden över medlemsförslaget A 850/s och ändringsförslaget 
A 850 Ä/s

Nordiska hälsovårdshögskolan:

De reum atiska  sjukdom arna  ä r en av N ordens sto ra  fo lksjukdom ar. 
M otionärerna  pek ar på  a tt enligt W H O s definition ä r d e t 4,5 m iljoner 
m änniskor eller var fem te invånare i N orden  som  drabbas av dessa sjuk
dom ar.

O m m an se r till reum atikernas situation  är det inte b ara  de som  drabbas, 
u tan även situationen  för deras fam ilj, v änner och a rb e tsk am ra te r påver
kas.

U r fo lkhälsovetenskaplig  synvinkel ä r  det betydelsefu llt a tt reum atiker- 
nas prob lem atik  belyses, a tt in sa tse r görs fö r a tt m inska reum atiska sjuk
dom ar och a tt ökad forskning stim uleras , såväl vad gäller etiologi och 
m ekanism er för sjukdom ens uppkom st som  för om händertagande och 
om vårdnad  av dess offer.

N ord iska  hälsovårdshögsko lans uppgift ä r  a tt underv isa  och fo rska  om 
nordisk  fo lkhälsovetenskap  och reum atiska  sjukdom ar används redan  i 
dag som  exem pel i underv isn ingen  på viktiga fo lksjukdom ar. E tt nordiskt 
reum atikerår skulle naturlig tv is stim ulera in tresse t fö r sjukdom en än m era,
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och värt bidrag skulle kunna vara en nordisk kongress, t. ex. med huvudin
riktning m ot om vårdnad.

N ord iska hälsovårdshögskolan  tillsty rker alltså  fö rstä rk ta  no rd iska in
sa tse r m ot reum atiska sjukdom ar och stöd jer förslaget om  planering inför 
reum atikeråre t 1991.

G öteborg  den 24 novem ber 1988

F ö r N ord iska  hälsovårdshögskolan

Lennart Köhler 
Professor, rektor

N ordiskt R eum aråd (NRR):

R eum atism  ä r den s tö rsta  fo lksjukdom en i N orden . M an räknar m ed att 
var fem te m änniska u nder sitt liv d rabbas av någon form  av reum atism . 
Sam hällsekonom iskt är sjukdom ens u tbredning  också m ycket negativ. 
Å tskilliga reum atiker blir invalid iserade. A tt få reum atism  innebär för 
m ånga m änniskor i N orden  att resten  av livet präglas av problem  med hur 
m an skall bem ästra  de sm ärto r sjukdom en m edför.

T ro ts de tta  m öter de flesta  reum atiker liten fö rståelse  för sin situation. 
Det är vanligt att associera  reum atism  m ed deform erade leder. De som 
drabbas på det sä tte t u tgör dock bara  en del av den sto ra  gruppen m änni
skor med reum atiska sjukdom ar.

N ord isk t R eum aråd se r de t som  en huvuduppgift a tt v isa på alla problem  
reum atiker råk ar ut för i sam hället. D ärför ser vi förslaget om ett nordiskt 
reum atikerår som  m ycket positiv t. Det ger den s tö rsta  gruppen av funk- 
tionshäm m ade berättigad uppm ärksam het.

De nord iska reum atikero rgan isa tionerna  har i flera år haft e tt gott sam ar
bete . En del ak tiv ite te r har under flera år genom förts gem ensam t, flera är 
på p laneringsstad iet. D et är en grund för a tt e tt gem ensam t nordiskt arbete  
med och inom  reum atikero rgan isa tionerna  skall lyckas. U tifrån det arbete 
som  gem ensam t bedriv its under flera år har N RR  bildats under hösten 
1988. De nord iska reum atikero rgan isa tionerna  har därför en gem ensam  
organisation  inför a rb e te t m ed ett nord isk t reum atikerår.

A tt u ta rb e ta  en plan för fö rs tä rk ta  in sa tser mot reum atiska sjukdom ar, 
som  föreslås i förslag A 850 Ä /s, ligger helt i linje m ed N R R s arbete  och 
m ålsättning. En sådan plan kan b idra till a tt det a rbete  som  görs under 1991 
får ännu stö rre  betydelse fö r reum atikernas situation  i N orden  fram deles.

Vi tills ty rker de båda m edlem sförslagen.
Om N ordiska m in isterrådet tillsä tter den planeringskom m itté som
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näm ns i fö rslaget, ä r  vi från  N R R  och de nord iska reum atikerorgan isatio - 
nerna b eredda  a tt ingå i kom m ittén .

S tockholm  den 12 decem ber 1988

N ord isk t R eum aråd

Bernt Stenm ark  
Interim sordförande

D a n m a r k  

Sundhedsministeriet:

S undhedsm in isterie t har i den anledning forelagt sek re ta ria te ts  fo re
spørgsel for S undhedss ty re lsen  og Forebyggelsesrådet.

Sundhedsstyrelsen  kan tils lu tte  sig de re jste  m edlem sforslag:
-  a t d er gennem føres e t nord isk  reu m atik erå r 1991 (A 850/s) sam t
-  a t d e r udarbe jdes en p lan fo r en fo rstæ rke t indsats m od reum atiske 

sygdom m e i N orden  (A 850 Ä/s).
F orebyggelsesrådet finder det vigtigt, at d e r gøres en øget indsats over

fo r reum atiske  sygdom m e og skal isæ r frem hæ ve betydningen a f øget 
forskning og op lysn ingsv irksom hed om  fysisk  ak tiv ite t og træ ning, både 
som  forebyggende foransta ltn ing  og som  led i behandling. R ådet skal pege 
på, at rappo rten  fra en konsensuskonference  om fysisk  ak tiv ite t og sund
hed, afholdt fra 24. til 26. ok to b er 1988 i K øbenhavn , bl. a. konkluderede, 
at kron iske ry gsm erte r og m uskelsm erter kan bedres betydeligt gennem  
fysisk træning.

R ådet skal anbefale , a t em net reum atiske  sygdom m e defineres b red t i 
forb indelse m ed reu m atik erå re t så ledes, at d e r i op lysningsvirksom heden 
kan lægges vægt på betydningen  a f fysisk ak tiv ite te t.

S undhedsm in isterie t skal henholde sig til ud talelserne fra S undhedssty 
relsen  sam t Forebyggelsesrådet.

D et skal endv idere  op lyses, at S undhedsm in isterie t ikke er bekend t med 
ak tiv ite te r u nder E u ro p aråd e t eller even tue lt E F -bestem m elser e ller fo r
slag inden fo r sam m e em neom råde.

K øb en h avn , den 2. januar 1989

D orthe L ysgård
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Amtsrådsforeningen i Danmark:

M ed hensyn til finansieringen a f forslaget næ vnes N ord isk  R åds rekom 
m andation om en økonom isk stø tteo rdn ing  for handicaporgan isationernes 
nord iske sam arbejde. D et an fø res dog, at finansieringen a f planlæ gningen 
og gennem førelsen  a f nord isk t reum atikerå r i 1991 im idlertid k ræ ver en 
sæ rskilt p lanlæ gningskom ité og sæ rskilte m idler afsat på M in isterrådsbud
gette t.

I e t vedlagt æ ndringsforslag  til forslag  A 850/s fo reslås det endv idere , at 
N ord isk  Råd anbefaler N ord isk  M in isterråd  at udarbejde en plan for for
s tæ rket indsats i N orden  m od reum atiske sygdom m e m ed hensyn til fo re
byggelse, pleje, forskning og uddannelse .

I den anledning skal A m tsrådsforen ingen  ud ta le , at foreningen ikke for 
næ rvæ rende har nogle bem æ rkninger til de frem satte  forslag.

Såfrem t N ord isk  Råd i en even tuel senere planlæ gningsfase a f  et reum a
tik erå r ønsker at inddrage am tskom m unerne , vil A m tsrådsforen ingen  ger
ne underre ttes herom .

K øbenhavn , den 4. ja n u a r  1989

P .f.v .

E .b .
Stig Lohmann

G igtforeningen:

Gigt er den s tø rste  folkesygdom  i N orden . M an regner m ed, at hvert 
fem te m enneske b liver ram t a f  en eller anden form  for gigt i løbet af sit liv. 
Sygdom m ens udbredelse  gør det også til en m eget negativ fak to r i sam 
fundsøkonom isk  henseende. E n sto r del a f  de gigtram te b liver invalideret i 
s tø rre  eller m indre grad. F o r m ange b e tyder det a f  få gigt, at m an resten  af 
livet må leve med de sm erter, som  sygdom m en m edfører.

Alt de tte  til trods m øder de gig tram te kun lidt fo rståe lse  fo r deres 
specielle situation  fra sam fundets side. Å rsagen kan væ re, at gigt ofte er en 
skjult sygdom . Det er alm indeligt at associere  gigt m ed m ennesker med 
fo rkrøb lede led og deform e hæ nder, m en d isse udgør kun toppen  a f isb jer
get. Gigt er faktisk  så alm indelig i vort sam fund, at folk tydeligvis har 
p rob lem er m ed at se skoven for bare træ er.

G igtforeningen ser det som  en a f sine hovedopgaver at synliggøre de 
gigtram te i D anm ark og sam m en m ed N ord isk  R eum a Råd at re tte  søgely
set m od alle de sto re  og sm å p roblem er, de slås m ed i hele N orden . Vi ser 
derfor m eget positiv t på tanken  om  e t nordisk  reum atikerår, idet det
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virkelig er på  tide, a t den  s tø rste  -  m en kun lidt synlige -  gruppe af 

funktionshæ m m ede få r s tø rre  opm æ rksom hed .
De nord iske g ig tforeninger har i flere å r  haft e t godt og frug tbart sam ar

bejde, og et resu lta t h e ra f er, a t N ord isk  R eum a Råd e r danne t. E n del 
ak tiv ite te r har vi gennem ført sam m en a llerede, og en ræ kke e r på  planlæ g
ningsstad iet. D isse ak tiv ite te r, m ener vi, kan væ re m ed til a t give et 
even tue lt no rd isk  reum aår e t godt indhold.

U darbejdelsen  a f en  sådan  plan , som  næ vnt i m edlem sforslaget, m ener 
vi, e r  en  sæ rdeles god ide. D en vil kunne bidrage til, at det a rbejde , som 
udføres i 1991 vil få  betydning  fo r de g ig tram tes situation  i N orden  i 

frem tiden.
D ersom  N ord isk  R åd ved tager a t nedsæ tte  en  p lanlæ gningskom ité m ed 

den opgave a t planlæ gge e t nord isk  reum atikerå r, håber vi, a t de nordiske 
gigtforeninger b liver rep ræ sen te re t i kom itéen . De gig tram te er de næ rm es
te til a t v ide, hvilke behov  d e r e r  fo r en forbedring  a f deres v ilkår, og skulle 
således kunne blive gode sam arbe jd spartnere  i planlæ gning og gennem fø
relse a f  reum atikerå re t.

F rederiksberg , den  6. ja n u a r  1989

A age R eim er 
Direktør

De Samvirkende Invalideorganisationer hänvisar i skrivelse av den 18 
januari 1989 till y ttran de av den 6 jan uari 1989 från  Gigtforeningen (se 

ovan).

Danske Reumatologers og Fysiurgers Organisation:

D er e r i N ord isk  R åd frem ført m eget vigtige grunde fo r at gennem føre et 
nord isk  reum atiker å r  1991 og derved  fo rstæ rke  indsatsen  m od de reum ati
ske sygdom m e i N orden .

D anske R eum ato logers og Fysiu rgers O rganisation  e r fuldstæ ndig  enig i 
de frem førte  synspunk ter. Specielt kan O rganisationen  tils lu tte  sig æ nd
ringsforslaget om  en plan  fo r fo rstæ rk e t indsats m ot reum atiske sygdom m e 
i N orden .

I en tid  hvo r b esp a re lse r og redu k tio n er a f  offentlige budge tte r e r  frem 
træ dende, finder O rganisationen  det væ sentlig t at påpege problem erne 
om kring en  m eget s to r gruppe kron isk  handicappede m ennesker.

Ifølge W H O ’s definition om fa tte r reum atiske  sygdom m e eller gigtsyg
dom m e en m eget s to r gruppe sygdom m e a f m ere eller m indre kronisk  
k a rak te r -  ledegigt, slidgigt, rygsygdom m e og bløddelsgigt.
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D et er således vist ved undersøgelser, at reum atisk  sygdom  findes hos 
22%  a f  alle m ennesker m ellem  45 og 64 å r og hos 40%  a f alle o v e r 65 år. I 
D anm ark tilkendes over 20%  a f alle invalidepensioner på grund av reum a
tisk  sygdom .

D et e r  v ist, a t gigt i ryggen og det øvrige bevæ gappara t e r den  hyppigste 
årsag  til langvarig sygem elding hos lønarbejdere.

C a. 50000 danskere  lider a f  kron isk  ledegigt og et langt stø rre  antal har 
slidgigt. 11 % a f den arbejdsfø re  befolkning lider a f  rygsm erter.

G igtlidelser e r  således b landt de hyppigste sygdom m e i v o rt sam fund og 
b land t de vigtigste årsager til arbejdsudygtighed  og invalid itet. A f både 
m enneskelige og sam fundsøkonom iske grunde bør d isse sygdom m e derfor 
forebygges og bekæ m pes effektiv t.

D anske R eum ato logers og Fysiu rgers O rganisation  kan derfo r tilslu tte 
sig æ ndringsforslaget a f  10. august 1988, d e r anbefaler

1. at udarbejde  en p lan fo r fo rstæ rke t indsats i N orden  m od reum atiske 
sygdom m e både hvad angår forebyggelse, behandling, forskning og uddan
nelse sam t

2. at e tab lere  en kom ite m ed sek re ta ria ts re sso u rce r og at planlægge 
gennem førelsen  a f e t nord isk  reum atikerå r 1991.

I den forbindelse  påpeges, at W H O  og IL A R  (The In ternational League 
against R heum atism ) udnæ vnte 1977 til in ternationalt gigtår.

B rochure herom  e r v ed lag t.1
D et kan fo reslås , at d e r re ttes  henvendelse  til W H O  og ILA R  m ed 

henblik på udny tte lse  a f  erfaringerne herfra. F ra  dansk  side kan fo reslås , at 
d er inddrages assistance  fra G igtforeningen, L andsforeningen for R yg
sundhed , D ansk S elskab fo r M anuel M edicin, D ansk O rtopæ disk  Selskab 
og D ansk R eum atologisk  Selskab.

O dense, den 9 ja n u a r  1989

Glen Gorm R asm ussen  
Overlæge

Dansk Sygeplejeråd:

D ansk S ygeplejeråd  kan s tø tte  m edlem sforslaget om  nord isk  rheum ati- 
kerår. S ygeplejersker, der e r  beskæ ftiget m ed rheum atologi, har givet

’ Här ej tryckt.
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udtryk  for, at det e r  vigtigt, at der gøres en ek stra  indsats fo r m ennesker 
med rheum atism e.

K øbenhavn , den 30. novem ber 1988

F or D ansk Sygeplejeråd

Kirsten Stallknecht 
Formand

Birthe Kjærgaard-Jensen  
Afdelingsleder

Dansk Selskab for M edicinsk Reumatologi:

D et er kendt b l .a .  fra  behandlingen a f sukkersyge, at m an ved grundig 
og korrek t v iden om  kron iske sygdom m e kan påv irke langtidsforløbet. 
Den korrek te  inform ation og udvikling a f de bedste  forebyggende fo ran 
staltn inger og behandlingsm æ ssige te rap ie r er afhængige a f en aktiv fo rsk 

ning.
De reum atiske sygdom m e har selvom  de har sto r udbredelse  ofte lidt en 

stedm oderlig  behandling, og D ansk  S elskab for M edicinsk  R eum atologi 
kan varm t anbefale , at der gøres en indsats for både øget oplysning og for 
øget forskning.

D ansk Selskab fo r M edicinsk R eum atologi vil gerne m edvirke ak tiv t i 
arbejdet om kring et nord isk  reum atikerår.

H erlev , den 9. decem ber 1988

Troels M ørk H ansen  
Overlæge, dr. med.

F i n l a n d

Social- och hälsovårdsm inisteriet:

I stöd- och rö re lseo rganen  fö rekom m ande sjukdom ars betydelse  med 
tanke på  fo lkhälsan  har betydlig t ökat och kom m er sannolik t fo rtfarande 
att öka i tak t m ed a tt befolkningens å ld e rsstru k tu r fö rändras. E nbart de 
ökade nationalekonom iska  fö rlu ste r som  hänför sig till n edsa tt arbets- och 
funktionsförm åga o rsakad  av d essa  sjukdom ar ta la r fö r a tt m an i allt högre 
grad borde sa tsa  på  d e t fö rebyggande arbete t.

1 vissa no rd iska länder, b l.a . i F in land, har u ta rb e ta ts  en nationell
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handlingsplan m ot sjukdom ar i stöd- och rö relseorgan . E ftersom  pro 
blem en i s to rt se tt ä r  likartade i de olika no rd iska länderna kan m an ha 
ny tta  av a tt sam arbeta  inom  d e tta  om råde.

Social- och hälsovårdsm in isterie t ha r ingenting em ot a tt m an fäster 
stö rre  vikt vid saken genom  a tt u tnäm na e tt särskilt tem aår fö r reum atiker 
och a tt förebyggandet av reum atiska  sjukdom ar u tveck las genom  nordiskt 
sam arbete  i enlighet m ed de linjer som  sk isseras i förslagen.

H elsingfors den 24 novem ber 1988

H elena P esola  
Social- och hälsovårdsm inister

K arl Johan K rokfors
Sekreterare för 

internationella ärenden

Å lands landskapsstyrelse:

L andskapssty re lsen  har vid p lenum  den 7 decem ber 1988 konsta te ra t a tt 
sjukdom ar i det m uskuloskeletala  system et och b indväven , till vilken 
grupp reum atiska sjukdom ar hör, u tgö r e tt av  de s tö rsta  fo lkhälsoprob le
men i dag m ed konsekvenser både i m änskligt lidande och nationalekono
m iskt sett. D ärför u n d ers tö d e r Å lands landskapssty re lse  rub ricerade  med- 
lem sförslag.

M arieham n den 7 decem ber 1988

M aj Flodin 
Vicelantråd

Birger Ch. Sandell 
Landskapsläkare

Suomen kunnallisliitto (Finska kom m unförbundet):1

G enom  e tt nord isk t reum atikerå r kan  reum atikernas situation  belysas 
och uppm ärksam m as och genom  en plan fö r fö rs tä rk ta  insa tser kan b rister 
å tgärdas.

Suom en kunnallisliitto  rekom m enderar, a tt de å tgärder som  föreslås i

1 Yttrandet översa tt frå n  fin sk a .
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ovannäm nda m edlem sförslag  verkstä lls  i sam arbete  m ed reum atikernas 
egna organ isationer.

H elsingfors den 28 novem ber 1988

Suom en kunnallisliitto

L e if Engfelr 
Avdelningschef

Raoul Sundqvist 
Ekonomiplanerare

Finlands svenska kommunförbund:

R eum atikerna är en grupp  handikappade som  inte ägnats tillräcklig 
uppm ärksam het. F ö rbundets byrå  har därfö r ingenting att invända mot 
förslaget om  ett nord isk t reum atikerå r 1991. A tt tem aåre t blir nord isk t är 
också naturligt då  reum atism en i hög grad är en nordisk fö reteelse . F ö r att 
uppnå e tt bestående resu lta t i kam pen m ot sjukdom en är e tt tem aår enligt 
v år uppfattn ing  dock inte tillfylles. D et krävs ett p lanerat forsknings- och 
u tveck lingsarbete  som  m ed fördel kan ske i N ord iska  rådets regi.

H elsingfors den 13 decem ber 1988

Finlands svenska kom m unförbund 

K .J. Brunström Erik N ylund

Finlands läkarförbund:

De föreslagna m ålen är i m ånga avseenden  värda understöd . E tt tem aår 
är e tt sä tt a tt rik ta  uppm ärksam heten  m ot en aktuell fråga, även  om  man 
inte kan vara  säker på hur be tydande effek ter e tt tem aår har. S jukdom arna 
i m uskel-skele ttsystem et u tgör en k lart växande grupp bland de sjukdom ar 
som  leder till invalid itet. L äkarfö rbundet an se r därför, a tt m an borde 
överväga, a tt som  äm ne för e tt tem aår ta upp m uskel-skelettsystem ets 
sjukdom ar som  helhet.

H elsingfors den 17 novem ber 1988

Finlands läkarförbund

K las Winell Santero Kujala
Viceordförande Biträdande verksam hetsledare

† l-A 8 5 0 /s  + A850 Ä/s Supplement



10

Finlands reum atikerfö rbund  stöd jer varm t förslaget sam t ändringsförsla
get. Vi ä r  övertygade om att det no rd iska reum atikerå re t skulle på ett 
konstruk tiv t sä tt rik ta  uppm ärksam heten  på reum atikernas sociala och 
ekonom iska förhållanden i sam hälle t, ökad inform ation om reum atiska 
sjukdom ar sam t u tveckling  av re su rse r fö r forskning av och utbildning om 
reum atiska  sjukdom ar.

M ed reum atiska  sjukdom ar avses enligt W H O :s definition i s to rt sett det 
sam m a som  sjukdom ar i rö re lseappara ten . U tveckling  av sjukdom ar inom  
rö re lseappara ten  ser ty v ä rr m ycket d y ste r ut i vårt land. Som folksjukdom  
håller denna sjukdom sgrupp på att bli s tö rre  än hjärt- och b lodkärlssjukdo- 
m arna. Enligt färska  uppgifter från F o lkpensionsansta lten  led ca 715000 
fin ländare av sjukdom ar i rö re lseappara ten  år 1987. Å r 1964 var siffran 
298000 och  1976 var den  513 000. A ntalet insjuknade har alltså  m er än 
fö rdubb la ts under drygt 20 år. De vanligaste av sjukdom arna i rö re lseappa
ra ten  ä r enligt uppgifter från  1987: ryggsjukdom ar 378000, artros 190000 
och ledreum atism  54 300.

S iffrorna anger an ta le t lång tidssjukdom ar som  patien terna  själva uppgett 
i F o lkpensionsansta ltens befolkningsundersökningar.

I och m ed a tt m edelåldern  blir högre och de sto ra  genera tionerna  äldre 
kom m er d essa  sjukdom ar att bli allt vanligare. Vi har alltså de närm aste  
decenn ierna  a tt göra m ed sjukdom ar som  b e rö r allt fler fin ländare. D ärför 
borde m an redan nu ge ökad inform ation om  dessa sjukdom ar och s tärka  
forsknings- och u tb ildn ingsresu rserna  inom  denna sjukdom sgrupp.

Enligt F in lands reum atikerfö rbund  skulle gem ensam t reum atism - och 
reum atikerår på nord isk  plan ge de b ästa  fö ru tsä ttn ingar för a tt sprida 
inform ation om reum atism  och därigenom  fö rb ä ttra  förhållanden för de 
reum asjuka .

M ycket angeläget är enligt vår m ening också  ändringsförslaget till m ed
lem sförslaget, som  gäller fö rebyggande å tgärder m ot och vården av reum a
tiska  sjukdom ar, ökad utbildning av vårdpersonalen , ökat antal läkare 
specialiserade på reum atiska  sjukdom ar sam t ökade forskn ingsresu rser 
inom  reum atologin.

De nord iska organ isa tionerna  fö r reυ m apatien te rna  har sedan länge sam 
arb e ta t m ed varandra. Som  resu lta t av de tta  sam arbete  grundades i K ö
penham n i början  av o k to b er en  gem ensam  organisation  N ord isk t reum a- 
råd (N RR). N ord isk t reum aråd  kom m er a tt fungera som koord inerande 
organ fö r sam arbe te t m ellan de nord iska  o rgan isationerna. Om nordiskt 
reum atikerår 1991 kom m er a tt genom föras, kom m er N ord isk t reum aråd 
att ha betydande roll i p lanering och genom förande av gem ensam m a p ro 
jek t.

Suomen reumaliitto (Finlands reumatikerförbund):1

1 Yttrande översa tt frå n  fin sk a .
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Vi hoppas a tt N o rd iska  m in is te rråde t tillsä tte r en  p laneringskom m itté  
för a tt fö rbereda  och p lanera  e tt no rd isk t reum atikerå r och a tt F in lands 
reum atikerfö rbund  få r sin rep resen tan t i kom m ittén . P å det sä tte t g aran te 
ras , a tt reum asjukas egna behov  och åsik te r kom m er m ed i planeringen 
från  fö rsta  början .

H elsingfors den 9 decem ber 1988

Suom en reum aliitto  ry . (F in lands reum atikerförbund)

Kaarina Laine-H äikiö  
V erkställande direktör

K ari M ikkola 
Ekonomichef

Ålands hand ikappfö rbund  r . f.:

Å lands handikappfö rbund  stä ller sig positiv t till förslaget. S tyrelsen  
önskade även  fram hålla  a tt N o rd iska  råde t har e tt an sv a r som  påtryckare  
fö r a tt u tveck la  e tt tryggare sam hälle fö r olika hand ikappgrupper och anser 
därfö r a tt det ä r  läm pligt a tt uppm ärksam göra  reum atikers specifika situa
tion.

D en kunskap  som  finns i de olika reg ionerna  b ö r sam m anföras och 
spridas till e tt stö rre  forum  i sam band m ed k u rse r och sym posium . D et är 
också  väsentlig t a tt den  personliga erfa renhe ten  och kunskaper om handi
kappet som  finns också  b ö r spridas i sam m a forum .

G enom  e tt no rd isk t reu m atik erå r an ser fö rslagsstä llarna  att m an kan 
lyfta fram  den  reum ato log iska  fo rskningen. Å lands handikappförbund  r. f. 
vill även  fram hålla a tt m an b ö r ta  tillvara  den in ternationella  kunskap  som 
finns och inte en b art se till den  nord iska  forskningen.

Speciellt sp råkm ino rite te rna  i de no rd iska länderna borde beredas stö rre  
m öjlighet a tt få inform ation på  sitt m odersm ål.

Å lands hand ikappfö rbund  r. f. vill även  u n d ers try k a  v ik ten  av a tt de 
sjä lvsty rda  om rådena  s. s. F ä rö a rn a , G rönland  och  Å land ä r m ed i sam ar
bete  kring e tt reum atikerår.

M ed hänvisning till o v anstående  an se r Å lands handikappförbund  att 
in itia tivet m ed e tt reu m atik erå r 1991 som  lyckat och an se r a tt förslaget bö r 
förverkligas.

A ngående m edlem sförslag  850Ä/s b eslö t Å lands handikappförbund  att 
om fatta  förslaget i sin helhet.

Göran H ansen  
Ordförande

Gunn Forsm an  
Sekreterare

M arieham n den 1 d ecem b er 1988
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N o r g e

R eum atiske sykdom m er er re la tiv t m ye u tb red t i N orge sam tidig som 
slike sykdom m er kan væ re lite k jen t b lan t de le r av allm enheten . En hand
lingsplan m ed sikte på fo rste rke t innsats m ot reum atiske sykdom m er i 
N orden  vil u tv ilsom t b idra til å henlede oppm erksom heten  på en viktig 
sykdom sgruppe og kanskje særlig få betydning for allm ennhetens fo rståe l
se for reum atiske sykdom m er. D epartem en te t e r im idlertid noe i tvil om 
tid spunk te t e r det re tte . F o r tiden har m an en  handlingsplan m ot cancer 
under utvikling. E tte r  dep artm en te ts  oppfatn ing vil det væ re en fordel at 
m an først høstet e rfaringer fra g jennom føringen av denne før man går 
videre m ed p laner for andre sykdom m er.

N år d e t g jelder forslaget om  et eget nord isk  reum atikerår i 1991, vil m an 
fra Sosia ldepartem en te ts side gi u ttry k k  for tvil om  hensik tsm essigheten  
av å g jennom føre spesielle ak tiv ite te r viset bestem te  sykdom m er i bestem 
te år. F ra  d epartem en te ts  side har m an stø rre  tro  på  virkningene av kortere  
in form asjonskam panjer dersom  det tas sikte på å vekke oppm erksom het 
for bestem te sykdom m er og lidelser.

O slo, ja n u a r  1989 
E tte r fullm akt

H arald E. Hauge
Egil D anielsen

Den norske lægeforening:

L æ geforeningen har med in teresse  lest gjennom  og vurdert de forslag 
som  er frem m et i N ord isk  R åd, og s tø tte r grunntanken  om å forene nord i
ske ressu rser til fordel for syke m ennesker.

Læ geforeningen er også enig i de vurderinger som  er gjort i forslagene 
om  at reum atikerne  rep resen te re r en sto r gruppe m ennesker, og rep resen 
te re r  også en s to r del av de to tale  he lseom kostn inger i vårt sam funn. 
O pplysninger fra helseundersøkelsene  i 1975 og 1985 viser at om tren t hver 
6. person  har sykdom  i sk je le tt/m uskelsystem et. Im idlertid viser også de 
sam m e he lseundersøkelser at over 40%  av de over 16 år lider av en eller 
annen langvarig sykdom , som  f. eks. h jerte- og karsykdom , sykdom  i 
sk je le tt/m uskelsystem et, allerg ier eller nervøse lidelser.

Ved siden av disse sto re  g rupperingene av kroniske syke, har vi i N orge 
også en del g rupper av funksjonshem m ede og kron isk  syke hvor det 
innenfor de forskjellige d iagnoser er m indre enn 500 tilfeller. I praksis 
d re ier det seg ofte om  grupper m ed m ellom  200 -  100 tilfeller -  iblant enda
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fæ rre . Til sam m en b e rø re r d isse sm å g rupper av funksjonshem m ede og 
kronisk  syke ca. 5 000 personer.

U t fra ovennevn te  m ener L æ geforeningen de t e r  uheldig å  velge ut en 
lidelse b lant de m ange k ron iske lidelser. Læ geforeningen vil derfo r frem m e 
e t forslag  om  e t no rd isk  å r 1991 hvo r det fokuseres på de kroniske lidelser 
generelt i N orden .

L æ geforeningen tro r på denne m åten  at en slik fokusering  vil kom m e de 
sto re  gruppene av  k ron iske lide lser til gode, m en kanskje ha s tø rst effekt 
overfo r de sm å gruppene av k roniske lidelser. De besk jedne antall enkelt
tilfeller d isse lidelsene rep re sen te re r gjør at det enkelte  nord iske land kan 
ha vanskelig  fo r å bygge opp en like god kom petanse  overfo r disse lidelse
ne som  de tallm essig  s tø rre  g ruppene. V ed i s tø rre  grad å se de nordiske 
land u nder e tt, vil m an delvis kunne kom pensere  fo r de tte .

L æ geforeningen h åp er e t slikt no rd isk  å r kan vinne tilslutning, og L æ ge
foreningen regner i så  fall m ed å få tilbakem elding om  u tfallet, og eventuell 

oppfølging av ved tak .

O slo , 31. o k to b er 1988

B engt-L asse Lund  
G eneralsekretær

Terje Vigen

S v e r i g e

Socialstyrelsen:

F örslaget om  e tt no rd isk t reum atikerå r har in itierats inom  de nord iska 
reum atikerpa tien to rgan isa tionerna , vilka bedriv it e tt m ångårigt sam arbete . 
De nord iska  reum ato logfören ingarna (läkarspecia listerna  inom  reum ato lo 
gi) har givit p ro jek te t sitt stöd . P ro jek te ts g rund tanke, a tt fokusera  in tres
set på prob lem  som  b erö r en sto r befolkningsgrupp genom  sam lade in sa t
ser från  alla  n o rd iska  länder, ä r  enligt deras  m ening god.

R örelseorganens sjukdom ar, och  då b land annat de reum atiska, tillhör 
de ” grå  s jukdom arna”  som  inte alltid i t. ex. m assm edia få r sam m a upp
m ärksam het som  m era spek taku lä ra  sjukdom ar och m edicinska undersök 
nings- och behandlingsform er. D et är möjligt a tt d e tta , på irre levanta  
g runder, kan leda till a tt v å rdom råde t inte får den p rio rite t vid resu rsa llo 
keringar som  ä r sakligt berättigad .

D et är g ivetv is angeläget a tt allm änheten  och berö rda  patien tg rupper, 
via m assm edia och på anna t sä tt, får en sakligt ko rrek t inform ation om 
ak tuella  kun sk ap er och uppfa ttn ingar om  de reum atiska sjukdom arnas 
o rsak er, och om  vilka v erk sam m a behandlingsm öjligheter som  s tå r till 
buds. E n  viktig del i ak tiv ite te rna  u nder e tt särsk ilt reum atikerå r kan vara
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a tt u tv ärd era  sådan t inform ations- och undervisningsm aterial och a tt ta  
fram  nytt sådan t m aterial och sprida de tta  inom  N orden .

E tt ökande in tresse för sam arbete  de nord iska reum ato logerna em ellan 
har kunnat reg istreras de senaste  åren , vilket b land annat tagit sig u ttryck  i 
e tt koncensusu tta lande av dem  rö rande definition av specialiteten  och 
specialistu tb ildning i reum atologi. D essa  ak tiv ite te r har även personligen 
närm at reum ato loger från de olika länderna, vilket u tgör en nödvändig bas 
fö r e tt gem ensam t agerande i sam band m ed e tt nordiskt reum atikerår.

R eum atologin befinner sig i o lika u tveck lingsskeden  i de olika länderna, 
d är Sverige och N orge kom m it längst m ed en u tbyggnad av reum atologi 
m ed specialister och klin iker vid sam tliga länssjukhus och även vid flera 
länsdelssjukhus. M odern reum atologi om fattar rö relseo rganens och b ind
vävens sjukdom ar, vilket innebär en  breddning av kunskaps- och vårdom 
råde t m ed aktiv t utvecklings- och vårdarbe te  inom  nya om råden t. ex. 
fibrom yalgi, belastn ingssjukdom ar och kärlinflam m ationer. D etta  har in
neburit en tendens till subspecialisering  av reum atologin.

B egreppet ” reum atiska  s jukdom ar”  används uppenbarligen  i olika b e ty 
delser, o fta  innefattande flerta let s jukdom ar och v issa  skade typer inom 
alla de lar av rö re lseorganen . D ärm ed blir det e tt m ycket om fattande hälso 
problem om råde som  har karak tä r av fo lksjukdom  och fo lkhälsoproblem  i 
de no rd iska  länderna. Ä ven begränsat till de m era specifika reum atiska 
sjukdom arna, såsom  den reum ato ida  a rth riten , handlar det om m ycket 
om fattande sjukdom sgrupper m ed sto ra  m edicinska konsekvenser för de 
d rabbade och ofta sv å r invalid itet som  följd. De reum atiska sjukdom arna 
har en om fattande sam hällsekonom isk  betydelse som  innebär sto ra  behov 
av och krav  på v ård in sa tse r av främ st lindrande, korrigerande, rehab ilite
rande och socialt stöd jande n a tu r e tc.

Socialsty relsen  har på m ånga sätt uppm ärksam m at behoven  inom  de tta  
om råde och har tagit fram  e tt om fattande kunskapsunderlag  beträffande 
rö relseo rganens sjukdom ar. M ot bakgrund av ställn ingstagande i an slu t
ning till p ropositionen  1984/85:181 m ed u tvecklingslin jer fö r hälso- och 
sjukvården , m .m ., h a r socia lsty re lsen , på  regeringens d irek ta  uppdrag, 
tagit fram  ett hälsopolitisk t handlingsprogram  beträffande förebyggande 
insa tser i fråga om röre lseo rganens sjukdom ar (Socialstyrelsen  redovisar 
1987:14).

E tt grundläggande problem  ä r em ellertid  a tt o rsak ern a  bakom  och ut- 
veck lingsm ekanism erna för den reum atiska  inflam m ationen ä r m ycket 
oklara. D ärm ed saknas e tt stabilt underlag  fö r verksam m a prim ärt förebyg
gande å tgärder och  även fö r effektiv  behandling i sjukdom ens tidigare 
skeden . T yngdpunkten  i v ård in sa tse rna  m åste därför fö r närvarande inrik
tas på a tt lindra de ofta svåra  b esvären , fö rsöka m otverka fo rtsa tt progress 
och a tt ingripa m ed hjälp av k irurg iska å tgärder och hela spek trum  av 
rehab iliterande in sa tser. E n d ast genom  avgörande forskningsgenom brott 
kan m era d ram atisk t fö rbä ttrade  behand lingsm etoder, verksam m a i tidiga
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sjukdom sstad ier, fås fram . S tö rsta  möjliga stöd till sådan forskning är 
givetvis angelägen. L iksom  annan biom edicinsk  och m edicinsk forskning 
bedrivs denna in ternationellt och i sam verkan  m ellan olika fo rskargrupper.

Förslag  om  att under v isst å r särskilt uppm ärksam m a ett visst hälso
problem  fram förs från  m ånga håll och  uppenbarligen uppkom m er en viss 
konkurrens om  u trym m et härför. M ånga olika hälsoprob lem  kan göra 
anspråk  på att få särskilt stöd och uppm ärksam het den vägen. S ocia lsty re l
sen an se r det rimligt a tt om rådet reum atiska sjukdom ar ges e tt särskilt stöd 
genom  det fö reslagna nord iska reum atikerå re t, m en vill fram hålla a tt det ä r 
nödvändigt a tt b e tydande re su rse r anslås för a tt nå konkre ta  resu lta t som  
leder till fö rb ä ttrade  m öjligheter att m inska de problem  som  den sto ra  
gruppen reum atikersjuka  lever med.

Sam m anfattn ingsvis an se r socialsty relsen  således
-  a tt e tt no rd isk t reum atikerå r 1991 kan tillstyrkas

-  att ett ökande nordiskt sam arbete  m ellan reum atikerorgan isationerna 
resp . reum ato logfören ingarna har påskyndat u tvecklingen, m en kan 
ytterligare stim uleras av en stö rre  gem ensam  aktiv itet

-  att saklig inform ation om  de reum atiska  sjukdom arna till allm änhet och 
underv isn ingsm ateria l till p a tien ter och olika personalg rupper kan kvali
ta tiv t och kvan tita tiv t u tveck las genom  ak tiv ite terna  fö r e tt nordiskt 
reum atikerår

-  a tt övriga gem ensam m a och nationella m ålsättn ingar och ak tiv ite ter 
under ett nord isk t reum atikerå r noga m åste p reciseras sam t de ekono 
m iska och personella  fö ru tsä ttn ingarna  anges

-  a tt stöd av N ord iska  råde t m arkerar fö r d essa  patien tg rupper a tt det 
finns politisk t in tresse  a tt u tveck la  in sa tserna  mot de reum atiska sjuk
dom ar och ge ett sam nord isk t ekonom isk t och adm inistra tiv t stöd för att 
ak tiv ite terna  skall bli fram gångsrika.

S tockholm  den 21 decem ber 1988

C arl-Anders Ifvarsson
Joyce H anserkers

Statens handikappråd (SHR):

R eum atism  ä r en  av de s to ra  fo lksjukdom arna i N orden . M an räknar 
med att var fem te person  drabbas av reum atism  i en eller annan form. 
M ånga reum atiker få r g rava funk tionsnedsättn ingar. F ö r en del be tyder 
det, a tt sjukdom en och sm ärto rna  inverkar menligt på hela deras livssitua
tion. T ro ts de tta  m öts reum atikerna  m ånga gånger av föga fö rståelse  från 
allm änheten  för sin besvärliga situation .

M ot denna bakgrund ser SH R  positiv t på att N ord iska  råde t på  fö resla
get sä tt uppm ärksam m ar reum atikerna  i N o rden , och vi tills ty rker följaktli
gen de båda m edlem sförslagen.
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Vi vill u n ders tryka  v ik ten  av  a tt de föreslagna insa tserna  genom förs i 
nära  sam arbete  med de nord iska reum atikerorgan isationerna.

S tockholm  den 17 novem ber 1988

F ör s ta ten s handikappråd  

G ustav Persson
Eva Sandborg

H andikappinstitu tet:

H and ikapp in stitu te t a rb e ta r för a tt ge m änniskor m ed handikapp ökad 
livskvalité genom  tillgång till b ra  hjälpm edel. E tt viktigt underlag  för de tta  
arbete  ä r  kunskap  om  olika hand ikappgruppers behov och om  hur fö rsörj
ningen av h jälpm edel fungerar inom  olika h jälpm edelsom råden.

R eum atiker är den  s tö rsta  gruppen  h jälpm edelsanvändare i vårt sam häl
le. R edan i tidigt stadium  ger sjukdom en problem  m ed dagliga ak tiv ite ter 
m ycket på  grund av sm ärto r, svaghet, in sk ränk t rörelse- och gripförm åga, 
vilket kraftigt p åverkar deras tillvaro i hem m et, på a rbetsp la tsen  och på 
fritiden.

H jälpm edel har d ärfö r sto r betydelse  fö r reum atikernas livssituation  och 
ä r också  e tt viktigt instrum ent i rehabiliteringen. Påfrestn ingar på  lederna, 
speciellt i aku t skede, kan ge bestående skado r på skelette t. H jälpm edel 
innebär också  a tt ak tiv ite te r kan genom föras m ed betydande sm ärtlindring 
som  följd.

K unskapen  om betydelsen  av reum atikers hjälpm edel för daglig livsfö
ring ä r sk iftande både inom  den egna gruppen  som  i sam hället för övrigt. 
Innan sjukdom en har gett någon d irek t synlig påverkan  på lederna kan 
reum atikern  ha svårt a tt få fö rståelse  för sina problem  och behov. D etta  
har fö ran le tt H and ikapp in stitu te t a tt in itiera undersökn ingar, vilka skall ge 
kunskap  om  reum atikerns situation , be tydelsen  av hjälpm edel sam t behov 
av forskning och utveckling inom  hjälpm edelsom rådet. En fö rsta  rapport 
härom  beräknas vara  k lar u nder fö rs ta  ha lvåret 1989.

H and ikapp institu te t ställer sig. m ot denna bakgrund, m ycket positiv till 
en bred nordisk  satsning för a tt skapa fö ru tsä ttn ingar fö r fö rbättringar för 
reum atiker. D et kan  få sto r betydelse  fö r företags beredvillighet a tt sa tsa  
på utveckling  av nya h jälpm edel, m en också  uppm ärksam m a behov av 
bättre  ergonom isk t u tfo rm ade s tan dardp roduk ter i vårt sam hälle. D et se 
nare skulle kraftigt m inska behov  av speciella handikapphjälpm edel.

H and ikapp institu te t ser också  ökade m öjligheter a tt nå fram  direkt till 
b rukarna  m ed inform ation liksom  till politiker och ansvariga för sam hällets 
å taganden . M ed gem ensam m a ansträngn ingar och ökad finansiering skulle
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in fo rm ationsin sa tse r kring betydelsen  av  h jälpm edel kunna  u tökas m ed 
flera olika m ediaval på  bas av genom förda undersökningar.

B rom m a den  18 novem ber 1988

Eva Jacobsson

M edicinska forskn ingsrådet (M FR):

M FR  stä ller sig i princip  positiv t till e tt nord isk t reum atikerår 1991. Som 
påpekats av  fö rslagsstä llarna  skulle e tt nord isk t reum atikerår passa  relativ t 
väl in i m ålsä ttn ingarna  i W H O :s program  om  hälsa fö r alla å r  2000, i det 
nya nord iska  sam arbetsp rogram m et fö r hälso- och  socia lsek to rn  och i det 
av F ö ren ta  N a tionerna  1982 an tagna världsak tionsprogram m et för handi
kappade.

E tt nord isk t reu m atik erå r 1991 enligt förslaget kan tänkas b idra  till e tt 
ökat in tresse  fö r de reum atiska  sjukdom arna b land a llm änheten , sjuk
vårdspersonalen  och fo rskarna . D etta  kan på sikt tänkas höja kom peten 
sen och därm ed  såväl fo rskn ingsin sa tserna  som  vårdkvalite ten  inom  om rå-

M FR  vill dock  fram hålla  a tt e tt no rd isk t reum atikerå r m åste finansieras 
u tan fö r o rd inarie  budget fö r m edicinsk forskning. M edicinska forskn ings
pro jek t inom  reum atikerom råde t m åste  p rio rite ras i konkurrens m ed andra 
väsen tliga m edicinska forskn ingspro jek t på  sam m a bedöm ningsgrunder, 
det vill säga pro jek tens kvalite t och  fo rskarnas kom petens. En sådan 
prioritering  görs regelbundet i m edicinska fo rskningsrådet.

S tockholm  den 2 novem ber 1988

F ö r m edicinska fo rskn ingsrådet

H enry D anielsson  
Professor, sekreterare

Ivar Vallin 
Kanslichef

De handikappades rik sfö rbund  (DHR):

R eum atiska sjukdom ar leder ofta till om fattande funktionsnedsättn ing- 
ar. S våra  sm ärto r ä r  vanliga fö ljder av sjukdom en vilka inverkar negativt 
på m änniskors livssituation .
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M ot bakgrund av d e tta  se r D H R  d e t som  positiv t a tt N o rd iska  rådet 
uppm ärksam m ar reum atiska  sjukdom ar hos m änniskor i N orden . E tt no r
diskt reum atikerår skulle kunna sprida kunskap  om  reum atiska sjukdom ar. 
D H R  u n d ers try k e r v ik ten  av a tt de föreslagna åtgärderna  m ed en gem en
sam  nord isk  p lan fö r reum atikervården  — förebyggande å tgärder, vård , 
forskning och utbildning genom förs i e tt n ära  sam arbete  m ed de nord iska 
hand ikapporgan isa tionerna . D et av se r även planering av konkre ta  vård in 
sa tse r som  u tgår från  de ensk ilda landstingen. Sam verkan  m ed hand ikapp
organ isa tionerna  m åste  vara  vägledande vid planering av olika vårdåtgär-

D H R  se r det som  m ycket angeläget a tt sa tsn ingar görs på  reum atologisk  
forskning. Ö kade statliga m edel m åste tillföras forskningen.

S am m anfattn ingsvis
-  tills ty rker D H R  de båda  m edlem sförslagen.

S tockholm  den 12 decem ber 1988

De hand ikappades riksförbund

K erstin  D enkert 
Förbundsordförande

Guy Lööv  
Ombudsman

L andstingsförbundet:

R eum atiska sjukdom ar ä r  aku ta  återkom m ande eller k ron iska sjuk
dom ar i leder, m uskler och  skele tt som  d rab b ar m änniskor i alla åldrar. En 
s to r del av befolkningen i såväl Sverige som  i övriga no rd iska länder lider 
av någon reum atisk  sjukdom . S tud ier visar a tt rö relseo rganens sjukdom ar 
är huvuddiagnos vid v art tionde läkarbesök  i Sverige. Som  fram hålles i 
m edlem sförslaget är de reum atiska  sjukdom arna o fta  fö renade m ed svåra 
och k ron iska sm ärttills tånd  och leder inte sällan till handikapp . T ro ts a tt de 
reum atiska  sjukdom arna  ä r så  vanligt fö rekom m ande är kunskapen  om 
reum atikem as situation  ofta bristfällig. M an ta lar ibland om ty s ta  sjuk
dom ar. E tt no rd isk t reum atikerå r skulle kunna b idra till ökad kunskap  och 
fö rståe lse , vilket fö rbundssty re lsen  se r som  värdefullt.

P å senare tid h a r em ellertid  reum atiska  sjukdom ar uppm ärksam m ats på 
o lika sätt. F ö rbundssty re lsen  vill bl. a. hänvisa  till det kunskapsunderlag  
och förslag till å tgärder beträffande förebyggande in sa tse r m ot sjukdom ar i 
rö relseo rganen  som  socia lsty re lsen  u ta rb e ta t. D etta  m aterial to rde  utgöra 
e tt värdefu llt underlag  också  i e tt no rd isk t sam m anhang.
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D et ä r  angeläget m ed en fo rtlöpande kunskapsspridn ing  om  reum atiska 
sjukdom ar till o lika persona lka tego rie r i vården . L andstingsfö rbundets 
kansli har u ta rb e ta t e tt v ideom ateria l om  reum ato id  a rtrit a tt användas i 
fortb ildning och utbildning av vårdpersonal.

F ö rbundssty re lsen  de la r fö rslagsställarnas uppfattnirig att reum atiker- 
nas o rgan isa tioner b e s itte r  sto r kunskap  och gör värdefulla in sa tse r för a tt 
inform era en b redare  allm änhet om  reum atikernas situation . De svenska 
sjukvårdshuvudm ännen  s träv a r e fte r a tt ta  till vara  patien to rgan isa tioner
nas kunskap  och e rfarenhet i det p rak tiska  vård arb e te t. R eum atikerorgani- 
sa tionerna  ä r en självk lar och  viktig resu rs i fö rberede lse rna  inför och 
genom förandet av ett nord isk t reum atikerår. O ckså  de olika s jukvårdshu
vudm ännen  har b red  kunskap  om  reum atikers villkor och livssituation  som 
bör tas till vara.

1 m edlem sförslaget be tonas den reum ato log iska fo rskningens betydelse . 
F ö rbundssty re lsen  vill m arkera  det angelägna i a tt tillräckliga statliga 
resu rser tillföres den m edicinska forskningen inom  det sam lade om rådet 
rö re lseo rganens sjukdom ar fö r a tt trygga en fo rtsa tt kunskapsuppbyggnad  
och u tveckling  av olika behand lingsm etoder inom  bl. a. reum atikersjukvår- 
den. D et ä r  självfallet o ck så  angeläget a tt nya forskn ingsrön  kan få en bred 
spridning i vårdorgan isa tionen .

Förslaget om  en gem ensam  nord isk  p lan fö r reum atikervården  beträffan 
de fö rebyggande å tgärder, vård , forskning och utbildning få r enligt fö r
bundss ty re lsens m ening m ycket långtgående konsekvenser. D et ä r  själv
fallet värdefullt m ed e tt u tveck la t sam arbete  vad gäller sam tliga dessa 
om råden . H är har N ord iska  hälsovårdshögsko lan  en viktig uppgift. N är 
det därem ot gäller planering av olika v ård in sa tse r ä r  de tta  uppgifter som  i 
Sverige åvilar respek tive  landsting  var fö r sig och i sam arbete  inom  och 
mellan olika sjukvårdsreg ioner. D e tta  p laneringsarbete  m åste naturligt nog 
utgå från  lokala behov och fö ru tsä ttn ingar och kan vara  svårt a tt genom fö
ra utifrån  en övergripande nord isk  plan.

S tockholm  den 10 n o vem ber 1988

L andstingsfö rbundet 

Gunnar Hofring
W alter Slunge

Svenska hälso- och sjukvårdens tjänstem annafö rbund :

Svenska hälso- och sjukvårdens tjänstem annafö rbund  (SH ST F) har 
länge an se tt a tt reum atikerna  tillhö r en m ycket e fte rsa tt grupp i sam hället. 
Vi ty ck e r därfö r a tt d e t ä r  viktigt a tt föreliggande initiativ  tas och a tt d essa  
patien tg ruppers behov  sä tts  i fokus. D et ä r  o ck så  nödvändig t a tt a llm änhe
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ten få r kunskap  om  själva sjukdom en och på  v ilket sä tt sym tom en kan 
variera  ö v e r tiden.

A tt göra 1991 till e tt reu m atik erå r kan på  e tt b ra  sä tt hjälpa till a tt belysa 
de svårighete r den h ä r pa tien tg ruppen  har.

G enom  a tt fö rs tä rk a  de ekonom iska  re su rse rn a  kan livet p å  m ånga sä tt 
både förenklas och  fö rb ä ttra s  fö r reum atikerna . L ikaså  är behovet av ny 
kunskap  genom  forskn ing  m ycket s to rt. Vi saknar idag tillräckliga kunska
p er om  o rsak ern a  till sjukdom en och därfö r ä r  vi också  okunniga om  hur vi 
kan förebygga och lindra den.

S H S T F s m edlem m ar som  arb e ta r m ed reum atiker både inom  prim ärvå r
den och p å  sjukhus, har i o lika sam m anhang påta la t b ehove t av  a tt upp
m ärksam m a reum atikernas problem  och nödvändigheten  av a tt fö rs tä rk a  
insa tse rna , både inom  forskningen  och  vården . Som  organisation  ä r  vi 
därfö r be red d a  a tt m edverka till d e tta  u tifrån  våra  fö ru tsä ttn ingar som  
pe rsona lo rgan isa tion .

V : in stäm m er i a tt e tt no rd isk t reu m atik erå r väl passar in i W H O s 
program  H älsa  fö r alla å r  2000 och d e t av F N  an tagna världsak tionspro - 
gram m et fö r hand ikappade.

S H S T F  tillsty rker varm t förslaget. Vi an se r det synnerligen m otiverat 
a tt b reda  och fö rs tä rk ta  in sa tse r kom m er till stånd  fö r a tt elim inera denna 
sto ra  folksjukdom .

S tockholm  den 14 novem ber 1988

F ö r Svenska  hälso- och  sjukvårdens tjänstem annafö rbund

B ritt-Louise H erm anson  
Förbundsom budsm an

Riksförbundet mot reumatism (RMR):

RM R har m ed sto r tillfredsställe lse  tagit del av m edlem sförslagen från 
M arjatta  V äänänen  m. fl. (A 850/s) sam t från  G rethe L undblad  m. fl. (A 850

Ä/s).
M er än 10%  av Sveriges befolkning h a r sjukdom ar i rö relseorganen . 

R esu rserna  fö r reum atikervård  är o tillräckliga och en m ycket liten del av 
M edicinska fo rskn ingsrådets re su rse r går till forskning kring reum atiska 
sjukdom ar.

D et m åste  skapas uppm ärksam he t kring denna s to ra  sjukdom sgrupp så 
a tt e tt i alla av seenden  fullgott om händertagande kan åstadkom m as.

M ot bakgrund av ovanstående  tillsty rker RM R de båda  m edlem sförsla-
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gen och instäm m er i övrigt i av N ord isk t R eum aråd  i skrivelse 1988-12-12 
avgivet y ttrande.

S tockholm  den 4 jan u a ri 1989

R iksfö rbundet m ot reum atism

B engt Wiklund 
Förbundsordförande

A gneta  Henrikson  
Förbundsombudsman

Yttranden över medlemsförslaget A 850/s 

D a n m a r k

K om m unernes Landsforening:

D et frem går a f  sk rivelsen , at reum atiske sygdom m e ram m er hver 5. 
indbygger i N o rden , unge som  gam le. De sam fundsøkonom iske konse
kvenser e r  sto re , idet d isse sygdom m e skønsm æ ssig t koster 100 m illiarder 
kr. pr. år til behandling , sociale stø ttefo ransta ltn inger, p roduk tionstab  
m. v.

H ensigtsm æ ssig  behandling a f reum atiske  sygdom m e vil kunne påvirke 
den enkelte  syges livskvalite t, den arbejdssøgendes m ulighed fo r at fa s t
holde beskæ ftigelse , og den æ ldres evne til a t k lare sig selv i eget hjem 
læ ngst muligt.

L andsforen ingen  tiltræ der N ord isk  R åds anbefaling til N ord isk  M inister
råd om , at nedsæ tte  en p lanlæ gningskom ite til at gennem føre N ord isk  
R eum atiker å r  1991.

K øbenhavn , den 24. novem ber 1988

Eske G roes
K ari Vieth

Den Almindelige Danske Lægeforening:

Læ geforeningen e r enig i, at reum atiske sygdom m e udgør et særligt 
problem  både for den , som  ram m es a f sådanne sygdom m e, og for de 
pårø rende. L æ geforeningen e r derfo r enig i det synspunk t, at der kan være 
særlige behov  til stede , som  nødvendiggør en  bedre prioritering  a f reum ati
kerom rådets stilling. K o nkre t anføres d e t i fo rslaget, at et velfungerende 
og velplanlagt reum atikerå r vil fo rudsæ tte , at N ord isk  Råd s tø tte r sam ar
bejdet m ellem  de nord iske landes reum atikero rgan isa tioner. D erim od ser
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Læ geforeningen ikke en begrundelse for, a t planlæ gningen og gennem fø
relsen  a f d e t nord iske reum atikerå r k ræ ver en sæ rskilt planlæ gningskom ité 
og sæ rskilte  m idler afsat på  m in is terrådsbudgette t.

L æ geforeningen vil i stede t anbefale , at den økonom iske stø tte  til handi
caporgan isa tionerne  jf . rekom m andation  nr. 22/1987/s anvendes m ed hen 
blik på  a t yde tilskud til de nord iske landes reum atikero rgan isa tioner, som 
bør tildeles opgaven at tilrettelæ gge og udføre et nordisk  reum atikerår.

Som  begrundelse fo r de tte  synspunk t skal Læ geforeningen an føre, at en 
a f  reum atikero rgan isa tionernes opgaver ne top  er at sørge fo r a t inform ere 
offentligheden. E ndvidere  vil Læ geforeningen anse reum atikersagen  bedre 
tjent ved, at yderligere m idler investeres i forskning inden for reum atiske 
sygdom m es o pståen , forebyggelse og behandling. På det sam nordiske plan 
skal der specielt peges på m uligheden for at fo rskn ingsinstitu tionerne 
udveksler deres resu lta ter.

L æ geforeningens ud talelse  gæ lder også det sam tidig frem sendte  æ nd
ringsforslag.

K øbenhavn , den 15. decem ber 1988

N inna Wiirtzen

D ansk Reum atologisk Selskab:

D ansk R eum atologisk  Selskab har m ed sto r glæde m odtaget forespørgslen  
om kring forslaget om  et N ord isk  R eum atikerå r 1991.

D ansk R eum atologisk  Selskab kan helt tils lu tte  sig grund tankerne  i de 
frem satte  m edlem sforslag.

A ntallet a f  p a tien te r m ed sygdom m e og funk tionsfo rsty rre lse r i bevæ ge
appara t og bindevæ v udv iser i d isse å r en betydelig  stigning. D et e r  derfor 
m ere og m ere nødvendigt at s ty rke  op lysningen om kring disse sygdom m e 
og lidelser, ligesom  der er et øget behov fo r forskning indenfor dette  
om råde.

D ansk R eum atologisk  Selskab vil m eget gerne m edvirke ak tiv t i et 
kom m ende nord isk  reum atikerår, således at kendskabet til d isse sygdom 
me og lidelser b liver udbred te . D anm ark  har, m ed sine m ange oplysnings
forbund og sin trad ition  fo r fo lkeoplysning, en god m ulighed fo r at kom m e 
ud m ed budskabet i befolkningen. 1 denne sam m enhæ ng vil G igtforeningen 
m ed sine m ange k redse  væ re a f  sto r betydning.

D et skal endvidere  an fø res, a t d e r på  nord isk  plan foregår et næ rt 
sam arbejde m ellem  de v idenskabelige reum atologiske selskaber.
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D ansk R eum atologisk  Selskab h ø rer gerne næ rm ere og vil gerne bidrage 
med reum atologisk  ekspertise  i even tue lt kom m ende arbejdsgrupper.

Å rhus, den 7. decem ber 1988

Thorsten Ingem ann H ansen  
Form and for DRS

F i n l a n d

Reum astiftelsen och Forskningsstiftelsen för reum asjukdom ar':

T em aåret av se r a tt fästa  allm änhetens och m yndigheternas uppm ärk
sam het vid ifrågavarande sak  och att åstadkom m a positiva ändringar i den 
allm änna opinionen för a tt nödvändiga konkre ta  å tgärder skall kunna 
förverkligas. D et ä r  nödvändigt a tt öka inform ationen om  sjukdom ar hos 
skelett- och rö re lseappara ten  och d isku tera  dem . D enna sjukdom sgrupp 
har en betydande socialm edicinsk  betydelse , som  håller på a tt öka i sam tli
ga nord iska länderna , såsom  det i förslaget konsta te ras . I F inland fö rekom 
m er dessu tom  en del särsk ilda problem , och fö r a tt man skulle kunna 
undandrö ja  dem  kunde en allm än diskussion  vara  till hjälp.

Forskn ingsstifte lsen  fö r reum asjukdom ar tills ty rker förslaget, men 
hem ställer a tt följande om ständ igheter skall tas i övervägande:

1. G oda fö rberede lse r är en fö ru tsä ttn ing  fö r a tt tem aåre t skall kunna 
lyckas. F ö reberede lste tiden  ä r ko rt, och  därfö r kunde det vara begrundat 
a tt fram skju ta  tem aåre t m ed ett år.

2. A llm änheten  u pp fa tta r tem aåre ts  nam n "R eu m atik e rå r 1991”  som  ett 
år för dem  som  har en svår reum asjukdom . Å ret kunde dock ha e tt m era 
om fattande tem a innefa ttande alla sjukdom ar och plågor som  har sin o rsak  
i skelett- och rö re lseappara ten , inklusive bl. a. från  sam hällets synvinkel 
viktiga y rkessjukdom ar, skador i rö re lseappara ten  och m ed ålderdom en 
förknippade degenera tiva  tillstånd såsom  t. ex. osteoporosis.

T em aåre ts nam n borde form uleras så a tt även allm änheten  skulle upp
fa tta  det som  e tt å r  som  om fattar alla sjukdom ar hos skelett- och rö re lseap 
paraten . N am net kunde even tuellt vara  ” R eum aår 1991” , på finska ” Reu- 
m avuosi 1991” .

3. Det fin ländska vård system et för reum asjukdom ar avv iker från sy ste
m en i de övriga nord iska  länderna  så a tt reum atologin  i det övriga N orden  
har en självständig  ställning vid sjukhus. I F in land u tgör reum atologin en 
del av invärtes m edicin. S pecialistu tb ildningen avv iker på m otsvarande 
sätt. I F in land är reum atologin  en sm al specia lsek to r inom  invärtes m edi
cin, m en reum ato logerna  beh ö v er inte avlägga specialistexam en i invärtes 
m edcin.

1 Yttrandet ö versa tt frå n  fin sk a
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A v d e tta  fö ljer a tt reum ato logem a i F in land  har den  längta u tb ildningsti
den  (först specialistexam en i invärtes m edicin och därefte r stud ier i reum a

tologi) och den k o rtaste  u tb ildningstiden i sjä lva reum atologin . E xam ina 
som  avlagts i de övriga N ord iska  länderna  gäller inte i F in land , eftersom  
reu m ato logem a i d essa  länder inte har avlagt specialistexam en i invärtes 
m edicin.

E tt särsk ilt mål i F in land u nder tem aåre t ä r  a tt än d ra  den fin ländska 
p rax isen  så  a tt den m o tsvarar p rax isen  i de övriga nord iska länderna.

H elsingfors den 14 ok tober 1988

R eum astifte lsen  
Forskn ingsstifte lsen  fö r reum asjukdom ar

A ntti H uunan-Seppälä  
O rdförande för styrelsen

M arkus Onnela 
Viceordförande

Finlands stadsförbund:'

De reum atiska  sjukdom arna u tgö r en sjukdom sgrupp , som  o rsak a r m yc
ket både m änskligt lidande och s to ra  ekonom iska fö rlu ste r i N o rden , och 
m åste b e trak tas  som  en av de s to ra  fo lksjukdom sgrupperna. R eum atiska 
sjukdom ar invalid iserar o fta pa tien ten , då  reum atikern  m öter alla de rörel- 
sehäm m ande h indren , som  i a llm änhet fö rsv å ra r de hand ikappades dagliga 
liv.

A tt väcka  uppm ärksam het fö r d essa  frågor genom  e tt särsk ilt reum ati- 
kerå r är v ärt a tt unders töd jas m ed tanke på  ovannäm nda o rsaker. F ö r 
beredning av ä rende t b ö r d e t fö reslagna p laneringsorganet tillsättas. U t
över beredningen  av tam aåre t kunde o rganet sk issera  en  nord isk  hand
lingsplan m ot reum atiska  sjukdom ar och  sam arbetsfo rm er fö r genom föran
det av den.

H elsingfors i d ecem ber 1988

Pekka Alanen  
Vice verkställande direktör

M atti Laiho
Sekreterare för 

hälsovårdsfrågor

1 Yttrandet översa tt frå n  fin sk a
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Ålands reumaförening r.f.:

Å lands reum afören ing  r.f. stä lle r sig positiv  till fö rslaget och  an se r a tt 
man genom  d e tta  kom m er a tt få inform ation p å  sitt eget m odersm ål.

S tyrelsen  fö r Å lands reum afören ing  r.f. an se r även a tt ungdom ar m ed 
reum a borde ges speciell uppm ärksam het. F örslagsv is kunde nord iska 
ungdom ar m ed reum a få b y ta  e rfa ren h e te r m ed varandra  i olika k u rser och 
sem inarier e lle r i någon form  av lägerverksam het.

Å lands reum afören ing  r.f . u n d ers tö d e r a tt en p laneringskom m itté  med 
erforderliga sek re ta ria ts re su rse r fö r a tt p lanera  genom förandet av e tt no r
diskt reum atikerå r 1991 tillsätts.

M arieham n den 9 decem ber 1988

Å lands reum afören ing  r.f.

Solveig  Schönberg  
V. ordförande

G unn F orsm an  
Handikappkonsulent

I s l and

Helse- og forsikringsministeriet (Heilbrigðis- og tryggingamálaráðu-
neytið):12

H vis N ord isk  R åd har til hensigt at tage specielle opgaver op i årene 1990 
og 1991, som  det fo rudsæ ttes  i m edlem sforslagene, så  e r  de opgaver, som 
h er næ vnes -  b io logiår 1990 og reum atikerå r 1991 -  opgaver, som  kan 
anbefales.

D esuden  an se r m in isterie t d e t fo r naturlig t fra  islandsk side at arbejde 
fo r et øget sam arbejde i forbindelse  m ed reum atiske sygdom m e.

R eykjavík , den 1. novem ber 1988
G udm undur B jarnason

gm P áll S igurðsson

' Yttrandet översatt från isländska.
2 Y ttrandet avser m ed lem sfö rs la g en  A  8501s om  nord isk t reum atikerår 1991 och
A  855/s o m  nord isk t b io log iår 1990.
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Svenska kommunförbundet har i skrivelse den 11 novem ber 1988 fö rk la 
rat sig avstå  frå n  a tt y ttra  sig  i an ledning av m ed lem sförslaget.

Sveriges läkarförbund:

S v e r i g e

L äkarfö rbundet s töder förslaget a tt tillsä tta  en kom m itté för a tt p lanera 
genom förandet av e tt no rd isk t reu m atik erå r 1991.

F ö rbundet de lar fö rslagsställarnas uppfattn ing  a tt a llm änhetens känne
dom  om  de reum atiska  sjukdom arna och reum atikernas situation  ä r dålig. 
R eum atikeråre t ger en  u tm ärk t m öjlighet a tt via olika m edier sprida kun
skap  i d essa  frågor. B erö rda  specialistfö ren ingar inom  Sveriges läkarfö r
bund har fö rk lara t sig beredda  a tt m edverka  i dessa sam m anhang.

Sveriges läkarförbund  
U tredningsavdeln ingen

U lf Schöldström
R obert W ahren

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1989272829303132
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SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om begränsning av export av farliga varor
(Väckt av Eidur G udnason sam t M argrete Auken, Lilli Gyldenkilde, 
Gudrun H elgadóttir , Anker Jørgensen , H ans P ettersson , A sbjørn Sjøthun  

och Lars Werner)

BILAGA

Yttranden över medlemsförslaget 

D a n m a r k

Sundhedsministeriet:

L evnedsm idler

D et e r  ifølge levnedsm iddelloven  fo rbud t a t sæ lge levnedsm idler, som  på 
grund  a f  sundhedsfare  eller a f  anden  årsag  ikke egner sig til a t blive fo rtø re t 
a f  m ennesker.

L evnedsm iddellovens bestem m elser gæ lder genere lt p å  h jem m em arke
det. P å  sæ rlovgivningens om råde, de t vil sige lovgivningen om  kød og 
kødvarer, m ejerip roduk ter, æ g, m argarine, fisk og fiskevarer, gæ lder be
stem m elserne også fo r ek sp o rt. P å sæ rlovgivningens om råde e r d e t derfor 
d irek te  fo rbud t at ek sp o rte re  sundhedsfarlige levnedsm idler.

D a s tø rstedelen  af dansk  levnedsm iddeleksport b e s tå r  af p ro duk te r, som 
om fattes a f  sæ rlovgivningen, fø lger heraf, at D anm ark  i al væ sentlighed 
opfy lder den  foreslåede  rekom m andation .

D er findes p å  levnedsm iddelom rådet en  offentlig kon tro l, så  sundheds
farlige p ro d u k te r fo rekom m er sjæ ldent. H vis m yndighederne b liver op 
m æ rksom  på  e t p rob lem , o rien te res  and re  landes m yndigheder herom  
gennem  e t velfungerende nord isk  kon tak tn e t, e lle r gennem  E F s H ot Food 
L ine. D anm ark  se r m eget gerne , a t de tte  system  udv ides til a t om fatte hele 
verden  via in ternationale  o rgan isa tioner som  f. eks. FA O  eller W H O . 
H erved  ligestilles alle lande m ed hensyn  til inform ation  og vil få  sam m e 
m uligheder fo r a t tage stilling til p rob lem erne.

E kspo rt eller reek sp o rt a f  v isse varep artie r, d er ikke godtages i D an
m ark p å  grund  a f indhold  a f  sundhedsfarlige sto ffer som  f. eks. aflatoxin  i



2

jo rd n ø d d e r e ller figner, skal ske m ed angivelse af, a t de t pågæ ldende 
vareparti e r  undersøg t og afv ist a f  de danske  m yndigheder.

D et skal im idlertid  u n ders treges , a t v a re r, d e r ikke lovligt m å sæ lges i 
eget land , ikke nødvendigvis e r  sundhedsfarlige. D er kan  væ re anvend t 
ugiftige, m en ikke tillad te  tilsæ tn ingsstoffer, eller d e r kan  væ re  anvend t en 
tekn ik , fo r eksem pel bestråling , d e r kun  e r godkend t u nder særlige betin 
gelser. D isse forho ld  e r ofte beg runde t i k onk re te  øn sk e r fra  m odtagerlan
de t. D e kan  også skyldes k lim atiske fo rhold , eller a t dårlige tran sp o rtfo r
hold fo r letfordæ rvelige v a re r k ræ ver en  særlig god konservering.

D en O E C D -rekom m andation  og F N -reso lu tion , d e r om tales i m edlem s
fo rslaget fra  N ord isk  R åd, v ed rø re r derfo r kun d irek te  sundhedsfarlige 
varer.

L evnedsm iddelloven  gæ lder som  næ vnt ikke fo r ek sp o rt, m ed m indre 
sundhedsm in isteren  bestem m er andet. P roduk tionen  a f levnedsm idler til 
ek spo rtm arkede t sk e r im idlertid  u n d er sam m e forhold  som  fo r h jem m e
m arkedet. D e danske  m yndigheder u d sted e r p å  m od tagerlandets anm od
ning sundhedscertifika te r, som  garan te ra r, a t levnedsm idlerne opfy lder 
sundhedsm æ ssige krav .

E kspo rt a f  sundhedsfarlige levnedsm id ler m å a f ovennæ vnte  grunde 
anses fo r a t væ re e t m ere teo re tisk  problem .

Læ gem idler

L æ gem iddellovens § 8, stk . 1, stiller k rav  om , a t b l .a .  ek sp o rte re r af 
læ gem idler skal væ re  godkend t a f  S undhedssty re lsen .

Ifølge bekend tgøre lse  nr. 49 a f 8. ja n u a r  1987 om  læ gem idlers kvalite t, 
§ 3, stk . 3, fastlæ gges im idlertid  kvalite ten  a f  e t læ gem iddel, som  ikke er 
beregnet fo r d e t danske m arked , i overensstem m else  m ed stan d ard e r og 
regler fa s tsa t a f  im portlandet.

H eru d o v er indeho lder læ gem iddellovgivningen ikke reg ler om  eksport.
I forb indelse m ed ek sp o rt a f  læ gem idler m edgiver Sundhedssty re lsen  

ikke um iddelbart op lysn inger til im portlandene som  fo reslåe t, og d e r er 
ikke p laner herom .

Im idlertid  ek sis te re r en eksportcertifika to rdn ing , h vo refte r S undheds
sty relsen  fo r farm aceu tiske  specia lite ter, som  e r op taget i specialite tsreg i
s te re t, un d ersk riv er ce rtifika te r, hvo r p roduk te t e r betegne t som  ” au th o 
rized  to  be p laced  on the m ark e t” .

F o r and re  læ gem idler, h e ru n d er læ gem idler anm eld t til ek sp o rt, kan 
S undhedssty re lsen  undersk rive  W H O -certifikater, hvo r en begrundelse 
for, a t p ræ p ara te t ikke er ” au tho rized  to  be  p laced on the m ark e t”  er 
supp lere t m ed bem æ rkning om , a t læ gem idlet til trods herfo r e r  underka
s te t S undhedssty re lsens kontro l e fte r læ gem iddellovens § 9.

P ræ p ara te r, som  ikke e r op taget i S undhedssty re lsens specialite tsreg i
s te r og som  ikke e r e r  anm eld t til ek sp o rt, skal i certifika te t betegnes m ed 
p ræ p ara te ts  d ispenseringsform  og indhold  a f  aktive stoffer.
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E ksportlæ gem idler skal i certifika te t i alle tilfæ lde betegnes m ed p ræ pa
ra te ts  anm eld te  navn sam t d ispenseringsform .

S undhed ssty re lsen  har på  foranledning a f  deba tten  om  kontro l m ed 
industrilandenes ek sp o rt a f  læ gem idler til udviklingslandene i 1982 indsam 
let oplysn inger om  sam tlige læ gem idler, som  blev ek sp o rte re t uden a t væ re 
m arkedsført i D anm ark.

R esu lta te t blev en om fattende fortegnelse indeholdende knap 1 000 fo r
skellige d ispenseringsfo rm er, svarende til ca. halv t så  m ange p ræ para tnav 
ne. S ortim en te t var på grund a f en hel del kom binationsp repara ter m eget 
varieret hvad angik indhold a f læ gem iddelstoffer. D et stø rste  antal læge
m idler var at finde b land t vitam in- og m inera lp repara ter og b landt an tib io
tika og kem oterapeu tika . D et var også i de sam m e grupper, m an kunne 
finde den s tø rste  variation  i sam m ensæ tningen.

U ndersøgelsen  har givet det um iddelbare ind tryk , at en m eget væ sentlig 
del a f de ekspo rte rede  læ gem idler kan sidestilles m ed læ gem idler, som  er 
eller har væ ret på  det danske  m arked , og som  ville kunne optages i 
S undhedssty re lsens specia lite tsreg ister, hvis p ro d u k te ts  frem stiller ansøg
te herom . B landt de ekspo rte rede  læ gem idler findes der dog også enkelte 
p ræ p ara te r m ed speciel sam m ensæ tning. D et gæ lder f. eks. enkelte  læge
m idler, hvo r v itam iner findes i kom bination  m ed an tib io tika  e ller analgeti- 
ka sam t enkelte  kom binationer a f  an tib io tika og kem oterapeu tika . D er e r  i 
øvrigt et overraskende  s to rt udvalg a f  vitam in- og m ineralpræ parater.

O venstående skal tages m ed det fo rbehold , a t undersøgelsesm ateria le t 
prim æ rt b lev indsam let m ed henblik på en katalogisering  a f ikke-registrere- 
de eksportlæ gem idler. D et indgik således ikke i undersøgelsen  a t foretage 
en vurdering  a f p ræ para te rnes hensig tsm æ ssighed. E n vurdering a f denne 
a rt nødvendiggør at indgående kendskab  til fo rho ldene i det land , hvor 
læ gem idlerne skal anvendes. D et gæ lder bl. a. kendskab  til sygdom sm øn
ste re t, sundhedsvæ sene ts udbygning, sundhedspersonale ts v iden, landets 
økonom i sam t genetiske, dem ografiske og m iljøm æssige fak to rer.

D et skal supplerende op lyses, at K om m issionen  fo r De E uropeiske 
Fæ llesskaber den 18. novem ber 1988 fastlagde fæ lles holdning m ed henblik 
på vedtagelse a f  R ådets d irektiv  om  æ ndring a f d irektiv  65/65, E Ø F , 75/ 
318EØ F og 75/319EØ F om  tilnæ rm else a f  lovgivning om  farm aceutiske 
specialiteter.

Forslaget har følgende ordlyd:
” 2. D en ansverlige fo r m arkedsføring  a f e t læ gem iddel e r forplig tet til 

straks  e t un d erre tte  m ed lem ssta terne  om , hvilke fo ransta ltn inger han m åt
te træffe m ed henblik på at stoppe salgst a f  et læ gem iddel eller at træ kke et 
lægem iddel tilbage fra  m arkedet sam t angive grunden hertil. M edlem ssta
terne  skal sikre, at d isse op lysn inger s trak s bringes til udvalgets kendskab .

3. M edlem ssta terne  skal sikre, at fy ldestgørende oplysn inger om fo ran 
staltn inger, som  om handlet i stk . 1 og 2, og som  kan påvirke befolkningens 
sundhed  i tred je lande, s trake  bringes til V erdenssundhedsorgan isa tionens 
kendskab  m ed en kopi til udvalget, 

t i - A  852/j Supplement
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4. H vert å r  offentliggør K om m issionen en fortegnelse over lægem idler, 
der ikke er tilladte eller e r underlagt særlige res trik tioner i Fæ llesskabet 
e ller m ere end tre m ed lem ssta te r.”

K øbenhavn , den 11. ja n u a r  1989

Ej Sign.

A rbejdsm inisteriet och D irek toratet for A rbejdstilsynet har i skrivelse 
den. 18 novem ber 1988förk lara t sig icke ha något a lt anföra i anledning av  
m edlem sförslaget.

M iljøstyrelsen:

På kem ikalieom rådet er der ved taget en R ådsforordning nr. 1734/88 af 
16. ju n i 1988 om  indførsel fra og indførsel til F æ llesskabet af visse farlige 
kem ikalier.

De kem ikalier det d re je r sig om  e r næ rm ere opført på en liste, der er 
vedtaget som  et bilag 1 til fo rordningen. E fter artikel 4 i denne forordning 
skal en m ed lem stat, når denne første gang eksp o rte re r et sådan t kem ikalie 
til e t tred ie  land træ ffe de nødvendige fo ranstaltn inger for at sikre, at de 
kom peten te  m yndigheder i bestem m elseslandet m odtager oplysning her
om. M eddelelsen skal så vidt m uligt ske inden eksporten  finder sted og 
skal opfylde nogle særlige k rav , der o r anført i bilag II til forordningen. 
Bl. a. krav om nom enklatur, sikkerhedsfo ransta ltn inger, fare- og risikoka
tegori, s ikkerhedsanvisn inger m. m.

D er skal sam tidig sendes en kopi a f  anm eldelsen  til K om m isionen, der 
v idereekspederer det til de øvrige m ed lem sta ter sam t til Det In ternationale 
R egister o ver po ten tielt giftige kem ikalier (IRPTC).

D er er ved forordningen e tab le re t et anm eldelsessystem , der indebæ rer 
ressourcem æ ssige bespare lse r ved at efterfølgende anm eldelser på sam m e 
kem ikalier kan k lares m ed henvisn inger til tidligere anm eldelser.

E ventuelle  reak tioner fra m odtagerlandet skal ligeledes m eddeles til 
K om m isionen.

F o r så vidt angår em ballage og etikettering  bestem m er forordningen, at 
kem ikalier, d er ek sp o rte res , også e r  underkas te t de regler, der er fastsa t 
herom  i d irektiv  67/540/EØF, senest æ ndret ved d irektiv  88/302/EØF eller 
givet fald andre d irek tiver vedr. farlige stoffer som  gæ lder i m edlem stat 
hvorfra  varene eksporteres .

I forhold til det nord iske forslag ligger der således en avvigelse, idet det 
ikke e r en betingelse for ek sporten  at m odtagelandet udtrykkelig t giver 
tilsagn om im porten  a f p roduk te t. Forordningen stiller som  betingelse, at 
de kom peten te  m yndigheder i m odtagerlandet får oplysning om eksporten
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og de derved  forbundne risici og derigennem  m ulighed for at gøre inven- 
dinger overfo r denne.

D et bø r overvejes om  disse fo ransta ltn inger kan anses for tilstræ kkelige 
inden d e r ivæ rksæ ttes yderligere fo ransta ltn inger på om rådet.

K øvenhavn , den 1. feb ru ar 1989

Ej Sign.

F orbrugerådet:

F o rb rugerråde t kan fuldt ud stø tte  m edlem sforslaget om  begræ nsning af 
eksport a f  farlige vare r. F o rb rugerråde t a rbe jder nationalt, nord isk , eu ro 
pæ isk og in ternationalt for at begræ nse farlige vare r, bl. a. igennem  fo rb ru 
gerorgan isationen  In terpo l fo r farlige varer.

D er har væ ret en ræ kke p rob lem er fo r de forskellige lande, isæ r for u- 
landene, m ed dum ping a f  farlige v are r fra i-landene. De kend teste  eksem p
ler e r  bekæ m pelsesm id ler og m edicin , hvo r u-landene ikke har fået oplys
ninger om  d isse p roduk ters  farlighed eller uegnethed  til det form ål, de er 

solgt til.

K øbenhavn , den 28. o k to b er 1988

J ette  Juul Jensen  
Afdelingsleder, cand.pharm .

W W F-V erdensnaturfonden:

W W F V erdensnatu rfonden  kan varm t stø tte  forslag  og indgreb, der 
m edfører begræ nsning a f ek spo rt a f  farlige stoffer. N avnlig e r  det væ rd at 
frem hæ ve ekspo rten  a f sp rø jtem id ler, h v o ra f m ange e r fo rbudt i vo res del 
a f  verden , m en som  finder anvendelse  i m ange u-lande. M ange tusind 
m ennesker dør årligt på grund a f ukyndig  behandling a f d isse m idler. 
M anglende vejledning og inform ation  e r ofte skyld i d isse dødsfald , og det 
v irker i d e t hele taget um oralsk , at vi ek sp o rte re r sådanne stoffer til u- 
lande, hvo r de både e r en  s to r belastn ing for na tu ren  og m iljøet og a ltså  
m edfører tu s in d er a f  m enneskers død.

Om d er, som  an tyde t i forslaget til N ord isk  M in isterråd , bø r indføres 
generelt fo rbud  m od ekspo rt a f  stoffer, d e r ikke m å anvendes i de nordiske 
lande, kan  W W F V erdensnatu rfonden  ikke udtale sig om . D erim od e r vi 
enige i, at de sikkerhedsm æ ssige fo rhold  og m iljøskadelige v irkninger



6

om kring anvendelsen  a f stofferne bør be lyses langt bedre, og at begræ ns
ninger b ø r finde sted  i v idest m uligt om fang.

K øbenhavn , den 31. ok to b er 1988

W W F V erdensnatu rfonden  

Tomm y D ybbro

G reenpeace:

D a G reenpeace  ikke har fået de tte  m edlem sforslag  til høring, m en vi vil 
dog gerne give ud tryk  for vores holdning, selv om  fristen  fo r kom m entarer 
til m edlem sforslaget var 1. novem ber. Vi håber, vores synspunk te r vil 
blive taget med i betragtning i det v idere forløb.

G reenpeace  se r positiv t på alle tiltag , der fo rsøger at begræ nse brug og 
d is tribu tion  a f farlige p roduk ter. D et foreliggende m edlem sforslag  e r et 
sk rid t i den rigtige retn ing, m en e fter vo res opfa tte lse  e r  det ikke v id tgåen
de nok.

H vis de nordiske lande øn sk e r at tage in itia tiver på de tte  punk t, så bør 
de kræ ve lovgivning, der fo rbyder ek spo rt a f  p roduk ter, der e r  forbudt 
e ller underlagt re s trik tioner i det ek sp o rte ren d e  land.

O EC D  vedtog i 1984 guidelines, som  anbefa ler, a t hvis et land ek sp o rte 
re r et fo rbudt eller restrik tiv t p roduk t, så  skal der til det im porterende land 
sendes en notifikation om ladningen m ed deta iler om p roduk te t. M en 
denne notifikations-procedure kan ikke forh indre afsendingen. I virkelig
heden kan notifikation finde sted  efter, at ladningen e r send t afsted.

E F  vedtog den 16. jun i 1988 e t regulativ  vedrø rende ekspo rt og im port a f 
farlige stoffer, hvori det anbefa les, at no tifikationer skal sendes, hvis et 
s to f e r  fo rbud t eller underlagt re s trik tioner, m en igen e r der end  ikke en 
bestem m else, d e r sik rer, at no tifikationerne e r send t fø r ladningerne sen 
des afsted.

I 1987 vedtog sty ringsrådet i U N E P  en reso lu tion , som  kræ ver a t PIC 
(prior inform ed consent) b liver indarbejdet i L ondon  G uidelines. I sam m e 
år vedtog FA O  en lignende reso lu tion , som  skulle sikre, at PIC  blev 
m edtaget i C ode o f  C onduct.

F N s PIC skem a vil gælde for en liste a f  pestic ider, form entlig  pestic ider, 
som oprindelig  har væ ret fo rbudt i 5 eller flere lande. D er vil væ re mange 
p roduk ter, som  har væ ret fo rbud t eller underlag t re s trik tioner i e t land -  
isæ r de lande m ed resso u rce r og tekn iske  m uligheder fo r a t tes te  og 
regulere disse p ro d u k ter -  som  ikke vil væ re på  listen , fordi de indtil nu 
kun har væ ret fo rbudt i 1 - 4  lande. D ette  e r  p ro duk ter, som  m an har 
konsta te re t har givet anledning til kræ ft eller som  påv irker ufød te  børn 
e ller som  fo ru rener g rundvandet.
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N ational e lle r regional lovgivning, som  fo rbyder ek spo rt a f p roduk ter, 
som  er fo rbud t e ller belagt m ed res trik tio n er a f  miljø- og sundhedsm æ ssige 
årsager i e t b estem t land , vil derfo r kom plem entere et in ternationalt PIC  
skem a, som  kun gæ lder fo r en  liste a f  p roduk te r.

M ed andre o rd , no rd isk  lovgivning og regulering, der fo rbyder en ek 
sport a f  fo rbud te  p ro d u k te r, vil både  supplere  in ternationale  in itia tiver og 
blive et m ere p rog resiv t skrid t i re tn ing  a f  a t fo rh indre negativ  påvirkning 
a f disse farlige p ro d u k te r i udviklingslandene.

D et b ø r også bem æ rkes, a t v ia FA O  har adskillige udviklingslande 
ud tryk t, at pestic ider, d e r e r  fo rbud t i e t land end ikke skulle kom m e ud på 
det in ternationale  m arked . D e sam m enlignede ekspo rten  a f sådanne p ro 
duk ter m ed den dum pning, d e r sker i udviklingslandene a f farligt affald.

K øbenhavn , den  30. ja n u a r  1989

K irsten Sander

F i n l a n d  

U trikesm in isterie t:1

O E C D :s råd  an tog  1979 en  rekom m endation  om begränsning av export 
av farliga varo r. I m edlem sförslaget hänvisas också  till den reso lu tion  om 
export av farliga v a ro r som  F N :s  generalförsam ling antog 1982. F inland 
understödde den n a  reso lu tion . Inom  E F T A  undersöks som  bäst möjlighe
te rn a  a tt m ed E G  in leda sam arbete  fö r begränsning av expo rt av farliga 
varor.

F ö r begränsning av  ex p o rt av farliga varo r har F in land an se tt det vara  
ändam ålsen lig t a tt u tveck la  sådana  arrangem ang d ä r olika länder ä r  m ed i 
sto r u ts träckning . D å kan det undvikas a tt begränsn ingarna leder till en 
snedvridning i konku rrenssitua tionen .

I den nya p roduk tsäkerhe ts lagen  (914/86) har expo rt begränsats u tanför 
lagen. O m  en lösning i de situa tioner som  lagen anger inte finnes på 
fö rhandlingsvägen, kan  tillsynsm ynd igheterna  enligt behov beslu ta  om 
förbud sam t fö ro rdna  om  a tt v a ra  skall fö rstö ras  sam t om  inform ationsp lik 
ten . D et ä r  anledning a tt k larlägga begränsning av expo rt av vara vars 
försäljning har fö rb jud its  i de no rd iska  länderna , v ilket näm ns i m edlem s
förslaget. D ärv id  bö r beak tas  E F T A -ländernas och E G :s gem ensam m a 
strävanden  till begränsn ing  av expo rt av farliga varor.

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  fin sk a .



8

M ed anledning av det ovan anförda anser u trikesm in isterie t det som 
nyttig t a tt N o rd iska  råde t skulle till N o rd iska  m in isterrådet avge en rekom 
m endation om  å tgärder, vilka fram förts i m edlem sförslaget.

H elsingfors den 27 ok to b er 1988

U trikesm in isterie t

Jukka V altasaari 
Avdelningschef

Per-M ikael Engberg  
Vik. legationsråd

Handels- och industriministeriet:

Produktsäkerhet slagen

Produk tsäkerhetslagen  (914/86) trädde i kraft i F inland 1.5.1987. Syftet 
med lagen är att skydda konsum enterna  m ot de faro r en konsum tionsvara 
kan m edföra för konsum entens hälsa eller egendom . Enligt lagen ä r en 
konsum tionsvara  farlig fö r hä lsan , om den kan o rsaka  skada, förgiftning 
eller annan  fara för hälsan på grund av fel eller brist i sin konstruk tion  eller 
sam m ansättn ing  eller på grund av att o sanna, v ilseledande eller bristfälliga 
uppgifter läm nats om  varan . En konsum tionsvara  är farlig för egendom , 
om den på  grund av de nyss näm nda om ständigheterna kan vålla skada på 
e tt annat förem ål eller annan  egendom .

Vid behov kan tillsynsm yndigheterna enligt lagen u tfärda förbud sam t 
fö rordna om fö rstö rande av varan eller om inform ationsåligganden. F ö r
bud och åligganden kan fö rstä rkas m ed vite.

L agen tilläm pas på im port, tillverkning, saluhållande, försäljning eller 
annan  överlåtelse  i sam band m ed näringsverksam heten . Enligt 2 § tilläm 
pas p roduk tsäkerhetslagen  inte på konsum tionsvaro r som  skall expo rte 
ras. I riksdagens svar till regeringens proposition  ingår ett u tta lande i vilket 
riksdagen fö ru tsä tte r a tt regeringen red er ut m öjligheterna att tilläm pa 
p roduk tsäkerhetslagstiftn ingen  också  på varo r som  expo rteras från F in 
land m ed beak tande av m ottagarlandets konsum entskyddslagstiftn ing.

Skälen fö r  a tt exporten avgränsats utanför lagen

Som m otiv fö r a tt exporten  avgränsats u tan fö r p roduk tsäkerhetslagen  
fram fördes under beredningen av lagen bl. a. följande synpunkter:
— F insk lagstiftning, m ed undantag  av v issa stadganden om  export- och 

im portkontro ll av v issa  lan tb ruksp roduk ter tilläm pas som regel inte på 
expo rt eller över huvudtaget på näringsverksam het som  rik tar sig till 
u tlandet.
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-  E ndast några få av m edlem sländerna  i O EC D  (Frankrike) har förbjudit 
exporten  av de farliga varo r för vilka försäljningsförbud har blivit u tfär
dade på hem m am arknaden .

-  M ed hjälp av ett särskilt no tifikationssystem  skall inom ram en av O EC D  
de andra  m ed lem sländerna inform eras om  de farliga p roduk terna .

-  I p roduk tsäkerhetslagen  intogs ett u ttrycklig t stadgande om läm nandet 
av uppgifter till en tillsynsm yndighet i e tt annat land i händelse a tt en 
konsum tionsvara  som  tillsynsm yndigheten  i F inland har konsta tera t 
vara  farlig fö r hälsa  eller egendom , u tb judes till salu som  konsum tions
vara  i e tt annat land.

-  V idare hänvisades till olika p rak tiska  svårighete r som  tu llverket i dylika 
händelser skulle upp leva  vid handhavandet av exportkon tro llen .

-  I stället för a tt ex p o rt skulle tas m ed fram hävdes prioriteringen av olika 
m edel som  b ase ra r sig på frivillighet och egenåtgärder hos företagen.

OECD och FN

Såsom  ko n sta te ra ts  i m edlem sförslaget antog O E C D :s råd år 1979 en 
rekom m endation som  innebär a tt m edlem sländerna skall s träva  efter att 
förb juda expo rt av sådana v aro r som  ej får säljas eller som är å terkallade 
från hem m am arknaden  därfö r a tt de är så farliga att de m edför en allvarlig 
och d irek t fara  för liv, hälsa och säkerhet. Den näm nda ordalydelsen  är en 
kom prom iss m ellan de länder som  ville ha en lindrigare respek tive  stränga
re ordalydelse .

Å tm instone i F rankrike  gäller för närvarande en reglering som u ttryck li
gen gör det m öjligt a tt förbjuda expo rt av farliga varo r. E xport av farliga 
varor kan i p rak tiken  förb judas föru tom  i F rankrike även i S torbritann ien , 
H olland, F ö ren ta  S ta terna  och N orge. Därtill kan exportfö rbud  angående 
vissa p rod u k ter m eddelas i A ustralien . T yska F örbundsrepubliken . 
Schw eiz, Japan  och Portugal. Å tm instone i Sverige, K anada. Schw eiz och 
Spanien har m an undersök t m öjligheten att inta ett allm änt exportförbud  i 
lagstiftningen.

I m edlem sforlaget har det dessu tom  hänvisats till en resolution  om 
export av farliga varo r som  F N :s generalförsam ling antog år 1982.

H a n d e ls -  o ch  in d u s tr im in is te r ie ts  in s tä l ln ing  till m e d le m s fö r s la g e t

I m otiveringarna till regeringens p roposition  m ed förslag till p roduk tsä 
kerhetslag  har det fram häv ts a tt tillsynsm yndigheterna enligt lagen i främ s
ta rum m et genom  underhand lingar m ed näringsidkarna skall söka en lös
ning i händelse att en konsum tionsvara  kan o rsaka  fara  för konsum entens 
hälsa eller egendom . D ärför bö r man först s träva  e fter a tt varan blir ofarlig 
genom  att den repare ras  eller genom  att varan  förses m ed vederbörlig  
varningspåskrift eller b ruksanvisn ing  eller på något annat sätt. F örbudsåt- 
gärder och föro rdnanden  om  fö rstö rande m arkerar således de y ttre  g rän 
serna fö r tillsynsm ynd igheternas befogenheter som  skall tillgripas endast
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då de lindrigare m edlen inte hjälper. N äringssty re lsen  har varit tvungen att 
m eddela iallt fem förbud sedan lagen trä tt i kraft. Om fö rstö rande av varan 
som  påföljd har tillsv idare inte alls fö ro rdnats . På basis av de e rfarenheter 
som  erhållits under den tid på ett och ett halvt å r  som lagen varit i kraft 
förefaller det a tt u tfärdandet av e tt förbud endast kom m er i fråga i p rak ti
ken i de re lativ t få  tillfällen där konsum tionsvaran  är antingen så bristfällig 
och farlig a tt den inte ens genom  reparering  eller genom  varningspåskrifter 
eller and ra  dylika anv isn ingar kan ofarliggöras, eller där näringsidkaren 
tred skas i fråga om genom förandet av tillsynsm yndighetens uppm aning att 
repare ra  varan  m. m.

D et har fram lagts i m edlem sförslaget a tt även exporten  av de p roduk ter 
vars försäljning förb jud its på hem m am arknaden  som  regel borde förbju
das. M ed hänvisning till de e rfa ren h e te r som  erhållits i sam band m ed 
p roduk tsäkerhe tsövervakn ingen  och vad som  anförts ovan anser handels- 
och industrim in isterie t a tt det ifrågavarande m edlem sförslaget är in tres
sant och värt a tt undersöka närm are. I synnerhet om  försäljningen av en 
konsum tionsvara  har förb jud its på  hem m am arknaden  på  grund av fel eller 
b rist i sin konstruk tion  eller sam m ansättn ing  och varan till följd därav  är 
farlig för konsum entens hälsa eller egendom  anser m inisteriet att det vore 
m ycket rim ligt a tt den m yndighet som  fa tta r beslu t om  försäljningsförbud 
å tm instone i sådana fall sam tidigt kunde fa tta  beslu t om exportfö rbud . 
E xporten  borde exceptionellt kom m a i fråga i sådana fall endast om -  
såom  även fram förts i m edlem sförslaget -  m ottagarlandet uttryckligen 
m edger im port av varan . Im porttillstånd  borde erhållas från  den m yndighet 
i m ottagarlandet som  an sv ara r för p roduk tsäkerhetstillsyn . H andels- och 
industrim in isterie t kom m er att överväga att utvidga p roduk tsäkerhe ts la 
gens tilläm pningsom råde på  grundval av vad som  anförts ovan. Sam tidigt 
kom m er m in isterie t a tt in tensiv t uppfölja det i Sverige som  bäst pågående 
u tredn ingsarbete t angående u tv idgandet av p roduk tsäkerhe tsfö resk rifte r
na att gälla även exporten .

På grund av vad som  anförts ovan fö ro rdar handels- och industrim in iste
riet a tt N o rd iska  råde t rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet a tt v idta de 
åtgärder som  fram lagts i m edlem sförslaget.

P ertti Salolainen  
Minister

Kristian Tammivuori 
Byråchef

H elsingfors den 3 novem ber 1988
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Näringsstyrelsen:

N äringssty re lsen  an se r a tt förslaget om  begränsn ing  av expo rt av farliga 
v aro r ä r  viktig och a tt de å tgärder som  föreslås i förslaget borde vidtas.

N äringssty re lsen  k o n sta te ra r a tt R iksdagen i sitt svar å r  1986 på rege
ringens proposition  m ed förslag  till p roduk tsäkerhe ts lag  (40/1986) fö ru tsa t
te  a tt regeringen u tred e r m öjligheterna a tt tilläm pa produk tsäkerhetslag - 
stiftningen på sådana v aro r som  exp o rte ra s  från  F in land  med beak tande av 
konsum entskyddslagstiftn ingen  i m ottagarlandet.

N äringssty re lsen  an se r a tt om m ottagarlandet u ttryck ligen  m edger im 
port av varo r, vars försäljning förb jud its på  grund  av sin farlighet, borde 
expo rtlandet fö rsäk ra  sig om  a tt uppgiften om  den risk som  ä r förknippad 
med varan  fak tisk t når k onsum en terna  i m o ttagarlandet, till exem pel ge
nom  en varning på  själva p ro duk ten . F ö r sådana  p ro d u k te r d ä r risken är 
särskilt s to r bö r ex p o rt överhuvud taget inte tillåtas.

H elsingfors den 16 o k to b er 1988

Seppo R autio  
Generaldirektör

Pirjo Tomperi 
Ö verinspektör

K onsum entrådet:

K onsum en trådet an fö r högaktningsfullt följande ö v e r m edlem sförslaget 
om  begränsning av ex p o rt av farliga varor.

K onsum en tråde t an se r a tt m edlem sförslaget ä r  viktigt. D et går ut på  att 
fö rh indra  att p ro d u k te r, vars försäljning har förb jud its i något av de nord is
ka  länderna  på grund av sin farlighet, exp o rte ra s  till an d ra  m arknader.

D en finska p roduk tsäkerhe ts lagen  innehåller inte något stadgande om 
begränsning av export. K onsum en tråde t ko n sta te rad e  i sitt u tlå tande över 
lagförslaget a tt det ä r  e tisk t betänk lig t a tt tillå ta  export av konsum tionsva
ro r som  är farliga för hälsa  e ller egendom .

K onsum en trådet an se r a tt p ro d u k te r som  ä r farliga fö r hälsan  inte skall 
få ex p o rte ra s , även  om  p roduk ten  i fråga skulle få säljas enligt m ottagar
landets lagstiftning. D et finns m ånga u tveck lingsländer som  saknar lagstift
ning enligt vilken m ynd igheterna  kan ingripa i m arknadsföringen  av p ro 
d u k te r som  är farliga fö r hälsan . D e industria liserade  länderna  kan skydda 
sina egna m edborgare, vilket leder till a tt de farligaste p roduk terna  ofta till 
slu t ham nar hos fattiga k o nsum en ter i u tveck lingsländerna.

K onsum en tråde t an se r a tt en u ttryck lig  tillå te lse  i m o ttagarlandet inte 
ger exporten  av farliga p ro d u k te r berä ttigande. U tveck lingsländerna  är
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beroende av den andra  h ande lspartnern , varfö r det ä r svårt fö r dem  att 
ställa  några villkor fö r de p ro d u k te r som  m arknadsfö rs. Farliga p roduk ter 
har u tfö rts  från  E u ropa  till u tveck lingsländerna  till och  m ed såsom  u tv eck 
lingsbistånd. E fte r o lyckan i T jernoby l ex p o rte rad es till L atinam erika  livs
m edel, som  hade belagts m ed försäljn ingsförbud  i expo rtlande t på  grund av 
alltför höga strå ln ingsvärden .

K onsum en tråde t an se r a tt den effek tivaste  m etoden  a tt fö rh indra  export 
av farliga p ro d u k te r är a tt fö rh indra  a tt de fö rs u t. E n b art e tt notifikations- 
fö rfarande fö rslår inte. Inom  O EC D  har de t förekom m it rä tt få  p roduk ter 
som  varit förem ål fö r notifikation . Ö vervakningen  fö rsvåras också  av att 
p roduk te rna  m arknadsfö rs u nder o lika produk tnam n i sk ilda länder och  av 
att fö rpackn ingarna by ts u t fö r a tt fö rh indra  identifikation.

E n kontro ll av ex p o rtp ro d u k te rn a  stäm m er överens m ed den politik som 
E u ropasam fundet om fatta t. S äkerhe ten  hos p ro duk terna  bö r till exem pel 
enligt lågspänningsd irek tiven  granskas i tillverkn ingslandet. M ottagarlan
det skall därem o t in te  få  fö ru tsä tta  fö rhandsgranskning  av p ro d u k ter som  
införs till landet.

E nligt F N :s  reso lu tion  n r 37/137 ” kan p ro duk ter, vars användning  på 
hem m am arknaden  m ynd igheterna h a r fö rb jud it, u tfö ras u r landet endast 
om  e tt anna t land särsk ilt efterfrågar varan  eller om  försäljning och an 
vändning av p roduk ten  ä r officiellt tillå tna i m o ttagarlandet” . Inom  FN  
bereds reg ler om  m ultinationella  fö retag  (U N  C ode o f C onduct on T ran s
national C orporations). E nligt den  s tåndpunk t som  d e t in ternationella  kon- 
sum en to rgan isa tionsfö rbundet IO C U  har in tagit bo rde  reg lerna fö rb juda 
m arknadsföring av p ro d u k te r som  har fö rb jud its såsom  farliga i något av de 
länder d ä r fö re taget ä r  verksam t. Om m ottagarlandet dock  ger sitt sam 
tycke till a tt p roduk ten  im porte ras, b ö r den  fö rses m ed en  varning om 
riskerna.

K onsum en tråde t an se r a tt de nord iska  ländernas u tgångspunkt b ö r vara  
a tt en p roduk t, som  p å  grund  av sin farlighet belagts m ed försäljn ingsför
bud, inte skall få exp o rte ra s  till någon annan  m arknad . Om m ottagarlandet 
likväl tillå ter införsel av v aran , kunde tillstånd till expo rt beviljas, om 
riskerna  ä r sm å och  p roduk ten  h a r fö rse tts  m ed en varning om  faran.

Pirjo A la -K apee  
Ordförande

H elsingfors den 26 ok tob er  1988

Se ija Turtiainen 
G eneralsekreterare
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D et har näm nts i förslaget a tt det skulle vara  viktigt a tt kom plettera  den 
gällande lagstiftningen m ed stadganden  som  skulle införa skyldighet för 
företag  a tt å terkalla  farliga p ro d u k te r som  hunnit kom m a ut på m arknaden . 
Y tterligare k o n sta te ra s  d e t i förslaget a tt lagstiftning om  återkalle lse  är att 
vän ta  i de nord iska  länderna , sam t a tt p roduk tsäkerhe tsfrågo rna  är högt 
p rio rite rade  också  inom  E G , d ä r e tt d irektiv  om  p ro d u k tsäk erh e t lär kom 
m a a tt beslu tas inom  kort.

F örbunden  k o n sta te ra r a tt regler om  återkallande ännu inte finns i 
m ånga länder. R eglernas innehåll ä r  också  tillsv idare oklart. E tt produkt- 
säkerhetsd irek tiv  håller v isserligen på  a tt u ta rbe tas  inom  EG m en dess 
beredning är för närvarande i begynnelseskedet.

D et har fram förts i förslaget a tt N o rd iska  råde t rekom m enderar N o rd is
ka m in is terrådet a tt v id ta  de å tgärder som  ä r nödvändiga för a tt förhindra 
a tt p ro d u k te r, vars försäljning förb jud its i något av de nord iska länderna på 
grund av sin farlighet, ex po rte ras  till and ra  m arknader.

I F inland har m an på  e tt täckande  sä tt förb judit im port, tillverkning och 
försäljning av farliga varo r sam t anna t överlå tande i sam band m ed närings
verksam het. Ö verlå tandet av varo r som  ä r farliga fö r hälsan  eller egendo
m en kan förb judas bl. a. m ed stöd  av p roduk tsäkerhetslagen , livsm edels
lagen och lagstiftningen beträffande kem ikalier.

De undertecknade  fö rbunden  m o tsä tte r sig inte tanken  ett exporten  av 
sådana varo r, vilkas försäljning ä r förbjuden i F in land, skulle fö rbjudas på 
v issa villkor. N ä r d essa  reg ler u ta rb e ta s  borde m an dock b eak ta  att p ro 
d uk tsäkerhetslagen  i F in land är en av  de strängaste  i världen. D ärigenom  
skulle e tt ovillkorligt expo rtfö rbud  leda till orim liga begränsn ingar u r fin
ländska ex p o rtö re rs  synvinkel i de fall d är p roduk tsäkerhe tsk raven  är 
lindrigare i ex p o rtlande t än i F in land . E x po rtfö rbude t skulle skada ex p o rt
fö retagens fö ru tsä ttn ingar fö r export.

De u n d ertecknade  förbunden  an se r a tt expo rten  av sådana varo r, vilkas 
försäljning ä r fö rb juden  i F in land, kan förb judas endast i sådana fall där 
berö rda  v a ro r ä r  farliga enligt lagstiftningen också  i m ottagarlandet.

F in land h a r inte anledning att v id ta å tgärder innan det är klart hur E FT A  
och E G -länderna  fö rhå lle r sig till ä rende t och vilket innehåll reglerna i 
d essa  om råden  kom m er a tt få.

H elsingfors i novem ber 1988

Industrins centralförbund och Finlands utrikeshandelsförbund1:

Industrins cen tra lfö rbund  

Tarmo K orpela

Finlands u trikeshande lsförbund  

P ertti Huitu

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  f in sk a .
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Finlands konsum entfö rbund  r.f. s töder p rak tisk t främ jande av tankarna  i 
m edlem sförslaget. Enligt K onsum entfö rbundets m ening borde m an helt 
förbjuda ex p o rt av  p ro duk ter, vars försäljning förbjudits i något av de 
nord iska länderna  p å  grund av  sin farlighet fö r hälsan.

L agstiftningen i F in land h a r fo rtfarande luckor i d e tta  hänseende. Bl. a. 
finns d e t inga bestäm m elser om  exportfö rbud  av farliga varo r i p roduk tsä
kerhetslagen . F in lands konsum entförbund  föreslog i sam band m ed fö ra r
beten  av p roduk tsäkerhetslagen  bl. a. till riksdagens ekonom iu tsko tt, a tt 
p roduk tsäkerhetslagen  borde tilläm pas även på  exportvaro r. Så blev det 
dock  inte. P roduk tsäkerhetslagen  b ris te r också  när det gäller å terkallelse 
av v a ro r från  m arknaden . L agregleringen gäller inte p ro d u k ter som  är 
underm åliga p .g .a .  dålig kvalitet e ller oläm plighet till av se tt ändam ål. 
P roduk tsäkerhetslagen  gäller inte heller miljöfarliga varo r, om vilka stad 
gas i and ra  lagar. I riksdagen behandlas fö r tillfället kem ikalielagen.

F ö r a tt m an skall kunna effek tiv t fö rh indra  exporten  av farliga varor till 
and ra  länder, borde lagstiftningen harm oniseras på  nord isk , m en också  på 
E F T A /E G -nivå. L agstiftn ingen  och harm onisering  av m yndighetsutövning 
borde  b esv a ra  å tm instone fö ljande frågor både i N orden  och E FT A /E G .
-  H ur skall farliga v a ro r så  fo rt som  möjligt återkallas från  m arknaden
-  H ur blir kon tro llappara ten  så  effektiv  som  möjligt
-  H ur skall e tt effektiv t larm system  m ellan länderna  åstadkom m as för 

rapportering  av farliga v aro r
-  N är kon tro llsystem en  ändras så  a tt ex p o rtvaro r undersöks, m en im

p o rtv a ro r in te, kan m an vara  säker på  a tt farliga varo r inte kom m er in i 
något land från  andra  länder t. ex. genom  övem ationella  företag  
H ögteknologiländerna, som  också  har en u tvecklad  konsum entskydds

lagstiftning, borde själva se till a tt farliga v aro r inte ham nar i u tveck lings
länderna, tro ts  a tt m o ttagarlandet självt skulle ge tillstånd till im port. 
O avsett vad som  är in ternationell p raxis i dag rä ttfä rd igar m ottagarlandets 
tillstånd inte expo rt av farliga varor.

H elsingfors den 31 o k to b er 1988

Finlands konsum entförbund  r.f.

L eena Sim onen  
Verksamhetsledare

R e ija Aarnin  
Avdelningschef

Finlands konsumentförbund1:

'  Y ttrandet ö versa tt frå n  fin sk a .
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I s l a n d

Socialministeriet (Félagsmálaráðuneytid) har i skrivelse i ok tober 1988 
förk lara t sig stöd ja  m edlem sförslaget.

Industriministeriet (Iðnaðarráðuneytid) har i skrivelse i ok tober 1988 
förk lara t sig stöd ja  m edlem sförslaget.

Islands forbrugerorganisation (Neytendasamtökin):1

Forbrugero rgan isa tionen  op fo rd rer på det kraftigste gennem førelse af 
de tte  m edlem sforslag , idet m an m å regne m ed, a t de t, d er regnes fo r farligt 
for islæ ndinge, også e r  farligt for andre.

R eykjavík, 21. novem ber 1988

Finnbjörg G uòm undsdóttir

N o r g e

Forbruker- og administrasjonsdepartementet:

D epartem en te t har ingen innvendinger m ot forslaget. F o rslaget sees som  
velegnet til å  oppnå et jev n ere  sikkerhe tsn ivå  de nord iske landene im el
lom . D ette  h a r betydning  også i fo rb indelse m ed de nord iske lands tilpas
ning til E F s indre m arked.

O slo, 2. novem ber 1988

E tte r fullm akt 

Erik Skaudal
Håken R . N ilson

S v e r i g e

Kommerskollegium:

Internationella överenskom m elser om  export av farliga  varor

Som fram går av m edlem sförslaget har m an i e tt flertal in ternationella  
o rgan isa tioner behandla t frågan om  begränsning av expo rt av farliga varo r

1 Yttrandet ö versa tt frå n  isländska .
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sedan ett tio tal å r tillbaka. I förslaget näm ns O E C D :s rekom m endation 
från 1979 och F N :s reso lu tion  37/137 från 1982.

U tö v er d essa  kan kollegiet e rin ra  om  det no tifikationssystem  avseende 
export av inhem skt förb judna varo r som  upp rä ttades vid G A TT:s m inister- 
rådsm öte i novem ber 1982. 1 de tta  system  skall p arterna  i s tö rsta  möjliga 
u ts träckn ing  notifiera G A T T  om varo r som  nationellt p roduceras och 
expo rte ras  m en som förb jud its för försäljning inom  landet på grund av 
hälso- och säkerhetsskäl.

A ndra förekom m ande in fo rm ationssystem  är t ex U N E P :s (U nited  N a
tions E nv ironm ent Program m e) no tifikationssystem  om  förb judna eller 
kringgärdade kem ikalier och O E C D :s inform ella notifikationssystem  för 
konsum entvaro r.

Vad EG beträffar finns b la  R ådets förordning  N o 1734/88 från 1988-06- 
16 ” C ouncil regulation concern ing  export from  and im port into the com 
m unity o f certa in  dangerous chem ica ls” .

D et m edlem sförslag  om  farliga v aro r som  nu föreligger i N ord iska  rådet 
kan ses i relation  till det koncep t som  ä r allm änt förekom m ande i in terna
tionella  och , i v issa fall, i nationella d iskussioner om  farliga varor. D etta  
koncep t, ” p rio r inform ed co n se n t”  (PIC), innebär att m ottagarlandets 
m yndigheter u ttryckligen begär a tt v aro rna  levereras, e fter a tt ha un d errä t
ta ts  om  den säkerhe tsrisk  som  är fö rknippad m ed varan.

E tt annat koncept som  också  är vanligt fö rekom m ande i d essa  sam m an
hang är "p r io r  obligatory  no tifica tion”  som  inte är lika långtgående som 
PIC . 1 de tta  fall in form eras m yndigheterna i m ottagarlandet, innan varan 
ex p o rte ras , om de res trik tioner, förbud eller fö resk rifter som  gäller för den 
farliga varan  i fråga. I d e tta  fall k rävs således inte a tt m an från  im portlan
det u ttryckligen m edger im port av varan .

Svenska förhållanden

1 Sverige finns idag, på  några få och  väl avgränsade om råden , särskilda 
fö rfattn ingar som  direk t reg lerar export: t ex narko tikaförordningen , lagen 
om förbud mot u tförsel av krigsm ateriel m m , förordningen om miljöfarligt 
avfall och lagen om  kärn tekn isk  verksam het. E m ellertid  finns ingen gene
rell lagstiftning som  möjliggör exportfö rbud  av  varo r som  förb jud its i 
Sverige på  grund av sin farlighet.

K ollegiet få r i d e tta  sam m anhang erin ra  om a tt p roduktåterkalle lsekom - 
m ittén (PÅ K ), i tilläggsdirektiv  Dir 1985:9, fått i uppdrag att u treda  om 
regler angående förbud m ot expo rt av varo r som  är allvarligt och direkt 
farliga för liv, hälsa och säkerhet bö r införas i Sverige och hur d essa  regler 
i så  fall bö r u tfo rm as. K om m itténs betänkande vän tas bli offentliggjort i 
m itten av decem ber 1988.
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Kollegiet kan från  en allm än u tgångspunkt anslu ta  sig till de principer 
som  förs fram  i förslaget. Enligt kollegiet ä r  det vällovligt a tt m an i N orden  
vid tar å tgärder fö r a tt m öjliggöra exportkon tro ll av v aro r som  förbjudits i 
de nord iska länderna på grund av sin farlighet.

E tt initiativ  i N o rd iska  råde t i d e tta  av seende bör därvid  ses som  ett 
y tterligare  steg i förhållande till de in ternationella  dek lara tioner och notifi
kationssystem  m m som  g jorts i syfte a tt införa d iscip liner fö r export av 
farliga varor. E n nordisk  överenskom m else skulle alltså  kunna b idra till att 
närm are prec isera  de ju rid isk a  p rak tiska  å tgärder som  bör v id tas på natio
nellt plan för a tt genom föra sådana ex po rtrestrik tioner.

K ollegiet finner det dock ö nskvärt a tt förslaget klarläggs och avgränsas i 
v issa avseenden . Bl a bö r det av förslaget k lart fram gå på  vilka varu/ 
fö resk riftsom råden  de nord iska länderna  skall om fattas. Således b ö r det 
närm are anges om  m an skall använda ett v idare perspek tiv  än konsu 
m entvaror, dvs om  även  t ex m iljöfarliga p rod u k ter skall om fattas av 
å tgärder i de nord iska länderna.

V idare bö r det finnas en m er k lar avgränsning m ellan de fall d är export 
överhuvud taget inte m edges och då  expo rt m edges u nder v issa om ständig
he te r (PIC). V ilken grad av farlighet skall fö ran leda e tt to ta lt expo rtfö r
bud?

En y tterligare ok larhet i förslaget är enligt kollegiet om  ett enskilt no r
diskt lands expo rt av en , i det landet, tillåten  v ara  skall begränsas på grund 
av att sam m a vara ä r  förb juden  i e tt annat nord isk t land. K ollegiet får 
erin ra  om att lagstiftningen och bedöm ning av risknivån kan skilja sig 
mellan de olika nord iska  länderna.

Synpunkter på  det nordiska fo rsla g e t

Stockholm  den 18 novem ber 1988

Enligt kom m erskollegiets beslu t 

K ristina Brännstam

Konsumentverket:
K onsum en tverke t de la r de nord iska  rådsm edlem m arnas uppfattn ing att 

en begränsning av exporten  av farliga varo r till and ra  länder till skydd för 
befolkningen i d essa  länder ligger i linje m ed den in ternationella  u tv eck 
lingen och ä r e tt s jä lvk lart u ttry ck  fö r in ternationell so lidarite t. Å tgärder i 
sam m a syfte som  förslagets övervägs också  i Sverige. P roduktåterka lle lse- 
kom m ittén  (PÅ K ) har näm ligen genom  beslu t om  tilläggsdirektiv fått i 
uppdrag  att u treda  frågan om  förbud m ot export av farliga varo r. PÅ K s 
arbete  m ed denna fråga är i slu tskedet.

I tilläggsdirektiven be tonas att spridningen av farliga varo r också  i 
fo rtsättn ingen  i fö rsta  hand b ö r m otverkas genom  arbete  i in ternationella
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o rganisationer. PÅ K  ä r dock oförh indrad  a tt fö reslå  regler om  förbud mot 
expo rt av farliga v aro r i de fall sådana reg ler ä r  möjliga och läm pliga att 
införa. I PÅ K s uppdrag  ingår v idare  a tt överväga frågor som  har sam band 
m ed inform ation länder em ellan om  farliga varo r, exportno tifieringar e tc.

D et kan sålunda k o nsta te ras  a tt fö r svensk t vidkom m ande övervägs 
å tgärder fö r a tt begränsa exporten  av farliga varor.

S tockholm  den 20 ok to b er 1988

N ils R ingsted t
Per Eklund

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19891920







1NORDISKA RÅDET 
37:e sessionen 1989 A 853/s 

SUPPLEM EN T

Medlemsförslag

om skydd av den nordiska havsfågelfaunan 
— speciellt sillgrisslan (Uria aalge)
(Väckt av M argrete Auken och Lilli G yldenkilde sam t A rvo K em ppainen, 
Jacob L indenskov och Jette  Pors)

BILAGA I

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordisk kollegium for vildtforskning (NKV):

D er e r i K ollegiet fuld erkendelse  a f  rigtigheden i de frem førte synspunk
ter, og at der er behov fo r ek strao rd inæ re  foransta ltn inger med henblik på 
Lom viens bevare lse . Fra K ollegiets side skal m an dog yderligere pege på. 
at der i visse om råder — navnlig Ø stersøen  -  desuden  synes at være 
prob lem er for L om vien u nder fritidsfiskeri m ed laksegarn.

Man skal fra K ollegiets side derfo r fo reslå , at henstilling nr. 1 udvides 
med anbefaling af et forbud mod fritidsfiskeri med laksegarn i næ rheden af 
lom viekolonier og i fou rageringsom råder a f  særlig betydning for Lom vien.

R ønde, den 29. novem ber 1988

P. N K V . v.

Helmuth S trandegaard  
Formand
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N ordiska d jurskyddsrådet:

N ord iska d ju rskyddsrådet b iträder m edlem sförslaget och vill särskilt 
poängtera vikten av att fångsten med nät i närheten  av fågelrevir m edför 
faran av att 100000 tals fåglar går en kvalfull död till m ötes. N ätfångsten  
bör därför helt fö rbjudas i dylika om råden.

H elsingfors den 22 sep tem ber 1988

H akon  W estennarck  
Ordförande

Mirjam Kajunder  
Sekreterare

Da n ma r k

G rønlands H jem m estyre:

Men skal derfo r herm ed ud tale , at der også i G rønland er konsta tere t en 
(nogle sted er endog stor) nedgang i den den hervæ rende bestand af 
L om vie, som  ganske vist langt overvejende tilhø rer den næ rtbeslæ gtede 
art Polarlom vie (U ria lom via). K un enkelte  sted er på den sydlige del a f 
G rønlands vestkyst findes m indre antal a f  den atlan tiske a rt, m en om 
dennes sta tus vides næ sten  intet.

Å rsagen til nedgangen i bestanden  av Polarlom vie skal søges i andre 
forhold end fødem angel, d e r anses for hovedansvarlig  for lom vies nedgang 
ved den norske kyst og på Fæ røerne . R eduktionen i antal har i G rønland 
således sandsynligvis årsag  i et for s to rt jag ttry k  på ynglepladsen sam t 
drukning i drivgarn.

D et er forhold , som  idag e r æ ndret. Ikke blot e r  drivgarnsfiskeri i større 
om fang ophø rt, m en i erkendelse  a f  behovet for besky tte lse  a f  a rten , som  i 
perioder a f  året udgør en væ sentlig  og vigtig del a f  den grønlandske 
kødforsyning, har m an, m ed vedtagelsen  i fo råre t 1988 a f en ny bekend tgø
relse om  fuglefredning, indført en betydelig  stram ning i jag ten  på lom vier.

L igeledes er der gennem  flere år foregået undersøgelser a f  ynglebestan- 
dene flere sted er på v estkysten , ligesom  der også i e fte rå re t 1988 er starte t 
en undersøgelse a f  lom viens forhold i v in terperioden . Begge undersøgelser 
har til form ål at tilvejebringe bedre v iden om  Polarlom viens biologi, yngle- 
og træ kfo rho ld , dødelighed m. v ., så ledes at m an få r e t bedre grundlag til 
en fornuftig  forvaltn ing a f  bestandene.

Som det frem går a f  ovenstående besk rivelse , e r  forho ldene for lom vie- 
bestandene i G rønland anderledes end fo r en sto r del a f  de øvrige bestande 
i N ordatlan ten . Miljø- og N atu rfo rvaltn ingen  kan derfor tilslu tte  sig de i
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m edlem sforslaget frem sette  forslag til re s trik tioner sam t undersøgelse  af 

den A tlantiske L om vie, således at d e r gives også disse bestande den bedst 
mulige besky tte lse  frem over.

G odthåb , den 4. ja n u a r  1989

P. f. v.

Henning Ettrup

Føroya L andsstýri har i skrivelse den 29 novem ber 1988 förk lara t sig 
stödja m edlem sförslaget.

Skov- og N aturstyrelsen:

 frem føre følgende efter at have indhen te t skriftlige kom m entarer
fra F iskerim in isterie t og E nerg im in isterie t og e fter telefonisk  at have drøf
te t sagen m ed L andbrugsm in isterie ts V ildtforvaltning:

Det er velkendt og veldom kum entere t, at visse a lkefuglebestande i N or
den er b levet red u cere t d rastisk  i løbet a f  de sidste 1 5 -2 0  år. Isæ r synes de 
norske bestande at væ ret b levet særligt hård t ram t.

B landt havfug learterne synes isæ r lom vien og lunden at væ re berørt. 
H ovedårsagen  til tilbagegangen er e fter de foreliggende undersøgelser 
æ ndringer i fiskebestandenes sam m ensæ tn ing  og stø rre lse , således at de 
for lom vjerne og tilsvarende a rte r  tilgængelige fø deressou rcer e r  blevet 
stæ rk t reducere t specielt om kring a rte rn es ynglekolonier.

D et synes m indre vel dokum en tere t hvilke andre fak to re r, der kunne 
have en negativ indflydelse på b estandene. D et har væ ret næ vnt a t d ru k 
ning i fiskenet og tab t som  følge af indsm øring i olie har haft betydning.

F o r danske farvande kan følgende frem føres:
I de danske fa rvandsom råder e r  lom vien kun ynglefugl på G ræ sholm  i 

øgruppen E rtho lm ene ved B ornholm .

B estanden  a f lom vie e r  ifølge Skov- og N a tu rs ty re lsens optæ llinger på 
ca. 1500 par. B estanden  er i svag frem gang. N æ rm ere  ynglebiologiske 
undersøgelser er ikke gennem ført for denne a rt, m en for alken (A lca 
to rda), der m ed en bestand  på ca. 400 p a r ligeledes har sin eneste  danske 
yngleplads på de tte  sted . A lkebestanden  har væ ret i jæ v n  stigning. De 
siden 1983 gennem førte  de ta ljerede  ynglebiologisk undersøgelser har vist, 
at hvad ynglesucces og lignende angår er bestanden  sund og livskraftig. 
D er synes derfo r ikke at væ re aktuelle p rob lem er fo r de danske  ynglebe- 
stand a f  L om vie og Alk.

I de danske farvande fo rekom m er i perioden  august til april større 
m æ ngder alkefugle — både Alk og L om vie -  som  gæ ster fra isæ r N orge og 
S torbritann ien .
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Disse fugles antal e r undersøgt i de senere å r  i forbindelse m ed kortlæ g
ning a f havfugleforekom sterne som  Skov- og N atu rs ty re lsen  i sam arbejde 
m ed L andbrugsm in isterie ts  V ildtforvaltning gennem fører med økonom isk 
s tø tte  fra E nergim inisteriet.

De foreløbige re su lta te r a f  d isse tæ llinger v iser, at danske farvande i 
perioder kan rum m e over 150.000 lom vier og 30.000 alke. K oncen tra tio 
nerne synes at væ re stø rst i e fterårsm ånederne  og isæ r koncen trere t til 
Skagerrak  og det nordlige K attega t afhængig a f bl. a. fiskeforekom sterne.

A lkefuglene e r kendt for at væ re ret følsom m e overfo r olieforurening. 
F lere tilfæ lde kendes, hvor d e r e r  om kom m et i 10.000-vis a f  alke/lom vier.

I disse tilfælde har olien form entlig  stam m et fra sk ibstrafik . D et e r  håbet, 
at den in tensiverede flyovervågning der finder sted og som også det danske 
m iljøm inisterium  sta rte r  i løbet a f  fo råre t 1989 vil m edvirke til at reducere 
de ulovlige udledninger af olie.

K ulbrin teefterforskn ing  udgør en poten tie l risiko for olieforurening. Den 
ovenfo r næ vnte undersøgelse  over vand/havfugles forekom st i det danske 
sokkelom råde er ne top  ivæ rksat m ed henblik  på at definere om råder, der 
rum m e sårbare  fug leforekom ster og som  m an i givet fald skal tage særlige 
hensyn  til ved efterforskning  og ev t. udvinding a f olie/gas.

Spørgsm ålet om m iljøhensyn ved efterforskn ing  er iøvrigt senest b e 
handlet i en arbejdsgruppe m ed deltagelse fra de berø rte  m inisteriet og 
styrelse som  led i fo rberedelsen  a f 3. udbudsrunde. R esu lta te t heraf 
frem går a f  m iljøafsnittet i E nerg im in isterens redegørelse fo r 3. u d b udsrun 
de, hvortil d er henvises. I a rbejdsgruppen  blev det beslu tte t ikke på fo r
hånd at udelukke nogen del a f  det danske om råde fra efterforskning.

D erim od vil poten tie lle  ansøgere blive o rien tere t om de særlige re s trik 
tioner, der gæ lder i en ræ kke a f de udbudte  om råder, sam t om de generelle 
m yndighedskrav , bl. a. med hensyn til udledning og beredskab . E ndvidere 
e r der fastlagt en p rocedu re  fo r vare tagelse  a f  de m iljøm æssige in teresse 
ved behandlingen a f ansøgninger om  tilladelse til efterforskning og indvin
ding a f olie og naturgas. F o r så  vidt angår de indre danske farvande, 
farvandet om kring B ornholm  og sø te rrito rie t langs Jy llands vestkyst e r det 
herudover aftalt, at E nerg im in isterie t vil søge i videst m uligt om fang at 
sikre, at e fterfo rskn ingsboringer fo rtrinsv is udføres i som m erhalvåret. 
E nergim in isterie t finder, a t de t herved  e r sikret a t der tages fo rnødent 
hensyn til m iljø in teresser, he ru n d er til truede fuglearter.

E nergim inisteriet op lyser, a t der ikke ak tuelt fo regår eller påtæ nkes 
ivæ rksat o lieefterforskn ing  m ed boring til havs ved G rønland.

H vad angår drukning i fiskenet vides alkefugle -  og visse andre havfugle
— a t væ re berø rt. D er foreligger ingen system atiske undersøgelser over 
om fanget h era f i D anm ark , m en det skønnes ikke um iddelbart at have 
noget a larm erende om fang i ø jeblikket. F iskeri m ed drivgarn efter laks 
finder isæ r sted  om kring B ornholm . D e lokale ynglefuglebestande a f alk og 
lom vie berø res i nogen grad heraf, m en ikke i et om fang, der reducerer 
bestanden .
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F iskerim in isterie t m ener, at de angivne rekom m endationer til besky tte l
se a f  havfugle ikke b e rø re r danske fiskeriin teresser, m en at m an iøvrigt for 
andre om råder finder, at det vil væ re nødvendigt fø rst at d rø fte  konsekven 
ser for fiskerie t i de berø rte  om råder, m en at m an iøvrigt ikke kan vurdere 
om d e r er behov for en egentlig nord isk  handlingsplan for at klarlægge 
årsagerne til lom viens tilbagegang.

D et er dog Skov- og N a tu rs ty re lsens opfatte lse  på baggrund a f de fo re
liggende op lysn inger om  lom viernes og visse andre havfuglearters tilbage
gang -  at d e r kan vare  grund til at ivæ rksæ tte  undersøgelser, der nøjere 
klarlæ gger årsagerne til a rte rnes tilbagegang, m en at disse undersøgelser 
m åske m est hensig tsm æ ssigt kunne udstræ kkes til at om fatte m arine fugles
-  og herunder naturligvis også lom viens -  rolle i de m arine økosystem er 
generelt, h e runder isæ r vurdere s tø rre lsen  a f havfuglenes konsum ption af 
fisk i relation  til fiskebestandenes stø rrelse  og andre fak to rers invirken 
herpå. Sådanne undersøgelser kunne passende undersøges både hos b e 
stande i tilbagegang og i stabile bestande.

Skov- og N a tu rs ty re lsen  finder det ikke muligt at vurdere den generelle 
betydning a f d rivgarnsfiskeri. F o r o lieefterforskningens vedkom m ende i 
det danske  havom råde, m ener m an, at de afta ler, d e r foreligger og de 
undersøgelser, d e r er ivæ rksat og som  blive a frappo rte re t i løbet af 1989 og 
90 er tilstræ kkelige til at sikre lom vien -  og andre havfugle -  i de danske 
farvande.

K øbenhavn , den 9. feb ruar 1989

(Ej sign.)

Foreningen Norden:

Foreningen N orden  kan på  baggrund af m edlem sforslaget varm t anbefa
le, at de r snarest udarbejdes og ivæ rksæ ttes en fæ llesnordisk  handlingsplan 
for en bedre besky tte lse  a f  den nord iske havfuglefauna.

M edlem sforslaget g iver desuden  anledning til at no tere , at der generelt 
er et s to rt og p resserende behov fo r en langsigtet handlingsplan , som  kan 
sikre en bæ redygtig  udny tte lse  a f  N orda tlan tens re sso u rce r -  og som 
sam tidig sik rer besky tte lse  a f  have ts naturlige dyre- og planteliv . E n sådan 
plan kan ikke udarbejdes og gennem føres m ed succes uden et fæ llesnor
disk sam arbejde.

K øbenhavn , den 5. decem ber 1988

Foreningen N orden

M ikael Bjerrum  
Inform ationsm edarbejder

† l - A  853/s Supplement
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Danmarks Naturfrednings Forening:

Som det frem går a f  m edlem sforslaget, e r der tale om en sæ rdeles alvorlig
— og veldokum entere t -  påvirkning a f  det ark tiske/subark tiske  havm iljø.

Foreningen finder, m an m å næ re den s tø rs te  bekym ring fo r udviklingen i 
de tte  havom råde.

A f undersøgelser fo re taget i å r  i N orge og på F æ røerne  frem går det, at 
der ikke er tegn på  fo rbedring i lom viebestandens udvikling.

En væ sentlig  del a f  lom viebestanden  o verv in tre r og fæ lder i danske 
farvande fo r at hen te  de nødvendige re sso u rce r for at kunne gennem føre 
deres ynglecyklus. F oreningen finder, at de tte  forhold overvejes m edind
d raget, når årsagerne  til lom viens tilbagegang skal klarlægges.

V edrø rende overfiskninger e r  der gennem ført undersøgelser a f  Scottish  
W ildlife T rust for te rner. De v iser, at i å r, hvor der er fødeknaphed  på 
lodde, opgives yngleforsøg.

Ikke alene overfiskning m å antages d irek te  at påv irke lom viebestanden 
og hele havom rådets økosystem , m en den generelle forringelse af hav
m iljøet -  g iftudslip , dum pning, næ ringsstofbelastn ing og olieudslip  bev ir
ker, at det fo r havm iljøets enkeltbestande e r vanskeligt at kom m e på  fode 
igen.

Såfrem t m an øn sk e r a t frem m e en b estand , m å m an derfo r a f  disse 
grunde væ re tilbageholdende m ed a t udny tte  havets ressourcer.

U d fra  det an førte  kan foreningen give sin fulde stø tte  til det stillede 
m edlem sforslag.

K øbenhavn , den 17. novem ber 1988

P .f . v.

Hanne Signe Olsen

WWF Verdensnaturfonden:

B estanden  a f lom vie er gået m eget d rastisk  tilbage i hele det no rdatlan ti
ske om råde. På grund a f arten s lave rep roduk tion  e r det en sæ rdeles kritisk 
situation , og W W F V erdensnatu rfonden  kan derfor varm t stø tte  initiati
ver, d e r kan væ re til gavn fo r bestanden , som  nu m å siges at væ re truet 
flere steder.

Vi bakker derfo r op om kring de pågæ ldende forslag. D et kan tilføjes, at 
W W F e r bekend t m ed, a t tilbagegangen på F æ røerne  er fo rtsa t, også i 
1988. M en er det virkeligt ko rrek t, når d e t an fø res, at bestanden  på B jørnø 
er gået tilbage m ed 90%  på ee t å r?  D et lyder næ sten  for usandsynlig t og 
bør checkes.
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W W F har ingen sikker vurdering a f årsagerne til tilbagegangen. D et er 
form odentlig  en kom bination  a f flere fak to rer: O lieforurening, overfisk
ning, drukning i drivgarn  m. fl. Vi kan derfo r varm t stø tte  forslaget om , at 
der udarbejdes en handlingsplan  m ed henblik  på at klarlægge årsagerne og 

foreslå konkre te  tiltag.

K øbenhavn , den 30. novem ber 1988

Tomm y D ybbro  
Videnskabelig m edarbejder

Dansk Ornitologisk Forening:
D et er D ansk  O rnito logisk  Foren ings op fa tte lse , a t tilbagegangen i be

standen a f sillgrissla på de nord iske ynglelokalite ter m å betrag tes som  vor 
tids alvorligste p roblem  fo r den nord iske havfuglefauna.

D er er tale om  den s tø rs te  tilbagegang i den nord iske havfuglefauna i 
dette  århundrede . F oren ingen  kan derfo r varm t s tø tte , at der fra N ord isk  
R åds side tages initiativ  til at få udarbejdet en handlingsplan for arten .

H vis forslaget gennem føres og rekom m endationerne følges op a f kon
k rete  initia tiver i de enkelte  lande, e r vi overbev iste  om , at forslaget vil 
kunne få afgørende betydning  fo r en langsigtet bevarelse  a f  sillgrissla i 
N orden.

Foreningen har følgende konkre te  kom m entarer og bem æ rkninger til 
forslaget.

B estanden  a f  sillgrissla på H jelm soy var i 1986 på 6000 par og ikke 4000 
par, som  angivet (linie 12).

D er næ vnes et eksem pel på  bifangst a f  sillgrissla i T rom s Fylke (linie 
2 2 -2 4 ) . A f sam m enstillingen kan læ seren forledes til at tro , at eksem plet 
stam m er fra fiskeri i som m erm ånederne . Vi skal derfor fo reslå , at sæ tning
en æ ndres til: ” 1 T rom s Fylke i N ordnorge  vurderes, at der i løbet a f  blot 
to  uger i e fteråre t 1985 blev d ræ bt . . . ” .

D et an fø res, at det nordnorske  fiskeri e fter lodde brød sam m en som 
følge a f flere års overfiskning (linie 2—3 f. n .). Foreningen e rfa re r im idler
tid , at der fo rtsa t e r uenighed om årsagerne til loddebestandens sam m en
brud. Vi skal derfo r tillade os at fo reslå , a t o rdene  ” som  følge a f flere års 
overfiskn ing” udelades.

E fte r foren ingens op lysn inger e r  drivgarnsfiskeri langs den norske kyst i 
ø jeblikket indstillet. I forb indelse m ed første  rekom m endation  finder vi det 
derfo r hensig tsm æ ssig t, at der i stede t fo r o rdet ” indstilles”  anvendes 
o rdene ” ikke tillad es”  (side 2, linie 8).
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Endelig  skal vi gøre opm æ rksom  på, at L om vien  (overskriften) og sill- 
grisslan e r en og sam m e fugleart. F o r a t tydeliggøre tek s ten  fo reslår vi 
derfo r, at m an anvender sam m e artsnavn  i hele tek sten .

K øbenhavn , den 15. novem ber 1988

Finn D anielsen  
Fredningskonsulent

Jagtorganisationernes Fællesudvalg:

Flere fak to re r synes at væ re  bestem m ende fo r udviklingen i de nordiske 
havfug lebestande. G rundlæ ggende e r balancen  m ellem  fuglenes rep roduk 
tion og dødelighed selvfølgelig afgørende for bestandens talm æ ssige udv ik 
ling, og specielt fo r den a tlan tiske  lom vies vedkom m ende synes denne 
balance a t væ re fo rrykke t, både p .g r . a. m indsket rep roduk tion  og øget 
dødelighed.

D en m indskede rep roduk tion  kan  ses som  e t følge a f  reduktionen  i 
m æ ngden a f den a tlan tiske  lom vies hovedføde, nem lig lodde. A t dette  
e lem ent har væ sentlig  betydning  indikeres af, a t polarlom vien (U ria 
lom via), der biologisk m inder m eget om den  atlan tiske lom vie, m en i 
m indre grad end denne e r afhængig a f  fiskeføde, trives noget bedre i det 
sam m e om råde (B aren tshavet). Sam m enfaldet m ellem  nedgangen i lodde- 
fiskeriet og observationen  a f udsu ltede  fugle (1986/87) peger i sam m e 
retning.

D et kan  im idlertid  d isku te res , hvad der e r  bestem m ende fo r nedgangen i 
loddebestanden  i B aren tshave t. O verfiskning er en  m ulighed, m en andre 
fak to re r kan spille ind.

L om vien er i fo rvejen  m eget langsom t rep roducerende , hvilket be tyder, 
at den generelt e r særlig fø lsom  overfo r øget dødelighed. S tore  b ifangster i 
drivgarn og m assedødelighed , fo rårsaget a f  o lieudslip , har derfo r særlig 
sto r betydning og spiller form odentlig  en væ sentlig  rolle i den aktuelle 
bestandstilbagegang  i B aren tshavet.

E n handlingsplan , d e r skal søge a t im ødegå lom viens bestandsudvikling  
b ø r derfo r rum m e e lem en ter, der både tilgodeser loddebestanden  i B a
ren tshave t og m indsker om fanget a f  bifangst og o liedød, og i d e t store  hele 
finder Jag to rgan isa tionernes Fæ llesudvalg  den  foreliggende rekom m enda
tion fra N ord isk  R åd m eget dæ kkende.

H ense t den form odentlig  afgørende betydning a f loddebestandens trivsel 
skal det dog anbefales, a t m an tils træ ber en bedre afklaring af, hvilke 
fak to rer d e r påv irker loddefo rekom sten , fo r herud  fra  a t finde frem  til en 
m ere hensig tsm æ ssig  forvaltn ing. D erudover skal det påpeges, a t det ikke 
udelukkende e r o lieefterforskning , m en ligeså vel oliefragt, d er rum m er
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risiko fo r o lieka tas tro fe r m ed m assedød  a f havfugle til følge. D ette  kunne 

m åske indarbejdes i rådets rekom m endation  punk t 2. Endelig  skal udvalget 
påpege den sto re  betydning  af, at d e r udarbejdes en fæ llesnordisk  hand
lingsplan for lom vien (punkt 3.).

F rederiksberg , den 23. novem ber 1988

Kristian Raunkjær 
Formand

F i n l a n d  

Miljöministeriet:

I de östliga de la rna  av norra  A tlan ten  har g risslefåglarna (sillgrisslan, 
spetsbergsgrisslan , to rdm ulen , tobisgrisslan  och lunnefågeln) m ed undan
tag av tob isgrisslan , m inskat i o roväckande u ts träckning . I den färskaste  
norska u tredningen  om  ho tade  a rte r  har alla här näm nda a rte r  an se tts  vara 
sårbara . I va ttne t kring Island har ändringarna varit avsevärt m indre.

I ö ste rsjöom råde t har g risslefåglarna inte m inskat lika m ycket. Av de 
a rte r  som  förekom m er i F in land har inte en enda an se tts  hotad.

I m edlem sförslaget till N o rd iska  rådet har sillgrisslan näm nts som en art 
som  är i behov av särsk ilt skydd . E nligt m in isterie ts uppfattn ing finns det 
ingen anledning a tt b land grisslefåglarna särsk ilt peka ut sillgrisslan, u tan 
de å tgärder som  v idtas fö r a tt skydda denna art borde u ts träckas till 
sam tliga grisslefåglar. P rob lem et to rde  huvudsakligen bero  på a tt m an i de 
norska, sov jetiska och  in ternationella  havsom rådena i no rr bedriv it fiske i 
strid m ed principen  om  hållbar användning , det vill säga idkat rovfiske. 
D ärför verk ar en fö r de nord iska  länderna  gem ensam  åtgärdsp lan  inte 
befogad, särsk ilt då det inte i ö stersjöom råde t föreligger något behov av 
särsk ilda å tgärder för a tt skydda grisslefåglarna.

H elsingfors den 21 novem ber 1988

Olli Ojala
Avdelningschef,

överdirektör

P ertti R assi 
Planerare

Ornitologiska föreningen i Finland (OFF):

O rnito logiska fören ingen  i F in land (O FF) ä r väl m edveten  om  den o ro 
väckande utvecklingen  av sillgrisslans (U ria  aalge) bestånd . D ärför an ser 
O F F  att förslaget är angeläget och fö ro rdar att förslaget behandlas i rask
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takt i N ordiska rådet. Föru tom  de i förslaget givna å tgårderna anser O FF  
att också de ho tfak to re r som inom Ö stersjön  möjligen påverkar havsfågel- 
bestånden  (drivgarn, oljespill) bö r u tredas och deras effekt m inim eras.

O F F  vill också fram föra, att det i den finskspråkiga översättn ingen 
förekom m er ett översättn ingsfe l. som i betydelse  klart skiljer sig från 
orig inaltexten . I förslaget anföres skydd av också andra om råden med 
sto ra  k o ncen tra tioner av havsfåglar (” ..og om råder hvor det i övrigt findes 
betydningsfulde k o ncen tra tioner af sø fug le ..” ) än blott och enbart häck- 
ningstida koncen tra tioner. 1 den finskspråkiga versionen har dessa to lkats 
som  häckningstida koncen tra tioner ( .." a lu e ita  joilla pesii huom attav ia  ve- 
s ilin tu k an to ja ..” ). m edan sty relsen  i O F F  to lkar tex ten  som  även gällande 
koncen tra tioner y tterom  häckningstiden (dvs. också  v in tertida koncen tra 
tioner. ruggningscentra). vilka likaså är av sto r betydelse för populationer-

O F F  fö ro rdar, att förslaget m åtte fo rtast möjligt behandlas i N ord iska 

rådet.

H elsingfors den 30 novem ber 1988

Mikael Kilpi
Esti L a m m i

M etsästäjäin keskusjärjestö  — Jäg arn as centralorganisation:

Jägarnas cen tra lo rgan isa tion  stä ller sig i princip positiv till det faktum , 
att man börjat fästa  uppm ärksam het vid skyddandet av sjö fågelbeståndet i 
enlighet med vad som  fram går av begäran om utlåtande.

Då sillgrisslan em ellertid  inte hör till de jak tb a ra  sjöfågelarterna, bör 
ansvare t för a rtens skydd och vården  av stam m arna anses vila på m iljöm i
nisteriet.

I Finland häckar sillgrisslan endast på A spskärs skyddsom råde, där den 
enligt v iltforskningsavdelningens undersökningar varit på svag uppgång 
under 1980-talet. M inken to rde  u tgöra det po tentiellt s tö rs ta  hotet mot sill- 
g risslestam m en på om rådet. B åttrafiken to rde vara noga övervakad och 
landstigning på skären  to rde förekom m a endast i begränsad u tsträckning.

Enligt Jägarnas cen tra lo rgan isa tions åsik t borde man som förebyggande 
åtgärd inom ram en för skyddandet av såväl sillgrisslan som det övriga 
nordiska sjöfågelbeståndet, u töver de redan föreslagna å tgärderna beakta 
även m öjligheterna att jaga pälsdjur och andra p red a to re r på de finländska 
fågelskyddsom rådena.
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Program m et för sjöfågelskydd borde om fatta även åtgärder för a tt m ins
ka de o lägenhe ter, som  den stark t ökade båttrafiken  på F inska viken sam t 
skärgårdsturism en  m edför under den känsliga häckningstiden .

Ö stersundom  den 24 ok to b er 1988

Jägarnas cen tralo rgan isation

M alti Valtonen  
Verksamhetsledare

Ålands Natur & Miljö r.f.:

A lands N atu r & Miljö stöder initiativet att skydda den nordiska havsfå
gelfaunan, och då speciellt sillgrisslan. Populationen av sillgrissla och 
andra alkfåglar har m inskat betydligt längs de nordatlan tiska  kusterna. 
D essa a rte r  bö r skyddas.

På Å land förekom m er till alkfåglar hörande to rdm ule, tobisgrissla och 
sillgrissla. Av d essa  a rte r  har tordm ule och tobisgrissla en betydande 
population . S illgrissla fö rekom m er i en staka  exem plar. U nder som m aren
1988 har m an dock iakttagit en m indre koloni på fem  par sillgrisslor. 
Sillgrissla är fö r Å lands fauna en ny a rt på invandring och därför i ett 
känsligt läge. A lkfåglar ten d era r fastna  i d rivande garn , laxgarn och därför 
vore det önskvärt a tt freda vattenom råden  run t ko lonier från fiske med 
drivande garn.

Å lands N a tu r & Miljö r. f. ser det positiv t a tt m an fredar va ttenom råden  
runt sillgrisslekolonier och i den m ån tobisgrissla- eller tordm ulepopulatio- 
nerna är svaga även runt d essa  fågelkolonier.

De övriga föreslagna åtgärderna  för a tt skydda alkfåglarna har vårt stöd.

M arieham n den 24 ok to b er 1988

Å lands N a tu r & Miljö r. f.

Gttnm arie L arpes-N ordas  
Ordförande
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Vi stöder helt föreliggande förslag , e ftersom  det i landskapet i dag finns 
endast en m ycket så rbar liten koloni sillgrisslor i G eta skärgård.

G odby den 15 o k to b er 1988

Å lands fågelskyddsförening r f

Ålands fågelskyddsförening rf:

Jörgen Eriksson 
Ordförande

Christer Carlsson  
Sekreterare

N o r g e

Fiskeridepartementet:

E tte r  F iskeridepartem en te ts  oppfatning er de t nødvendig å klarlegge 
årsakene til a rtens tilbakegang før det foreslås konkre te  reguleringstiltak 
som  vil ram m e enkelte  y rkesg rupper selektiv t.

F iskeridepartem en te t vil unders treke  at en regulering som se tte r forbud 
mot garnfiske næ r ko lonier av lom vi og i om råder hvor det finnes b e ty d 
ningsfulle konsen trasjoner av sjøfugl, vil påføre de m est u tsa tte  g ruppe
ringer innen fiskeriene de stø rste  beskrankn inger i sin fiskeriak tiv ite t. Ved 
å iverksette  et slikt forbud vil en ram m e de m inst m obile fartøy typene i 
fiskeflåten. D ette  vil på sikt ha en negativ innvirkning på sysselsettingen og 
det regionale bosettingsm ønster.

F iskeridepartem en te t går på denne bakgrunn im ot forslaget i sin nåvæ 
rende form .

O slo, 25. jan u a r 1989

Gunnar Kjønnøy 
Fung. ekspedisjonssjef

Tove K. Rørvik  
Fung. byråsjef

Miljøverndepartementet:

N ordisk  R åds m edlem sforslag om  vern  av den nordiske havfuglfaunaen 
har væ rt forelagt D irek to ra te t fo r naturforvaltn ing  for faglig vurdering. 
D irek to ra te ts  m erknader er innarbeidet i de tte  brevet.

M iljøverndepartem entet vil i p rinsippet anbefale at det gis tilslutning til 
alle tre rekom m endasjonene i m edlem sforslaget om vern av nordisk hav
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fuglfauna. Vi finner im idlertid  grunn til å u tdype vår begrunnelse og å 
kom m entere deler av tek s ten  i m edlem sforslaget.

F ra norsk  side har vi fulgt utviklingen av sjøfuglbestanden nøye de siste 
10-årene. F ra  1979 har det væ rt regelm essige tellinger av skarv , lom vi, 
lunde og krykkja i noen av de s tø rste  fuglefjellene. F ra  1986 kom  også 
B jørnøya m ed i denne regelm essige overvåkingen.

B estanden  av lom vi på H je lm sø y ai F innm ark  ble beregnet til 110000 par 
om kring m idten av 1960-tallet. Senere e r  det reg istrert en jevn  og klar 
nedgang til tro ss fo r re la tiv t god hekkesuksess i kolonien.

F ram  til 1986 var hekkebestanden  red u sert til i underkan t av 7000 par. 
D irek toratet fo r naturforvaltn ing  m ener de tte  i hovedsak  kan ha sam m en
heng med fugl som  d runkner i fiskegarn , og peker på dødeligheten  av 
voksenfugl i drivgarn som  se ttes e tte r  laks i næ rheten  av hekkekoloniene, 
og på det tidvis store  an talle t ung- og voksenfugl som drukner i to rskegarn  
under to rskefiske i T rom s og F innm ark.

F ra 1986 til 1987 skjedde det en d ram atisk  forverring  av situasjonen. På 
H jelm søya ble hekkebestanden  red u sert fra 7 000 par til u nder 2000 par og 
i de andre koloniene i F innm ark som  ble overvåke t var tilbakegangen også 
på 70%  - 8 0 %  i løpet av e tt år. P å B jørnøya ble nedgangen på hele 85%  
(fra 245 000 par til 36000 par). I tillegg var hekkeresu lta te t svæ rt dårlig for 
de fuglene som  hekket. L odde er hovednæ ringen fo r lom vi, og i 1986 
oppsto  det to ta lt sam m enbrudd  i loddebestanden  i B aren tshavet. D irek to 
ra te t for naturforvaltn ing  m ener m atm angel har væ rt en avgjørende årsak  
til den d ram atiske utviklingen for lom vi e tte r  1986.

Lom vi er en art m ed lang livslengde og lav ungeproduksjon. Det be ty r 
svæ rt lang res titu sjonstid  fø r bestandene e r tilbake i norm alsituasjon , selv 
om det i 1988 var helt klare tegn på  bedre hekkesuksess.

D et re fereres i m edlem sforslaget til at 100000 lom vi ble d rep t i drivgarn i 
T rom s i 1985. D ette er tall vi ikke e r kjent m ed. m en det kan væ re 
forveksling m ed garnd rep te  lom vi i to rskegarn  i N ord-T rom s og V est- 
F innm ark i 1985. T rom sø  M useum  begrenset an talle t garndrep te  lom vi til 
m inim um  100 000 individer.

I fo rb indelse m ed de u tfø rte  konsekvensu tredn inger om åpning av B a
ren tshavet Syd m. v. for pe tro leum sv irksom het er det fo re ta tt om fattende 
sjøfugleforskning, heru n d er på lom vi.

Lom viens svøm m etrekk  går i åpen t hav hvor fuglene norm alt finner 
gode beiteom råder. U nder de tte  trekket e r  både de unge og voksne lom vi
ene svæ rt sårbare  for even tue lt o ljesøl, også sm å m engder. U ngene er ennå 
ikke flyveduktige, og voksenfuglene m yter svingfjæ rene og m ister flyge- 
evnen for en ko rte re  periode. D ette  er e tt eksem pel på tidsperiode og 
om råde hvor en art e r  særlig u tsa tt fo r oljesøl.

Slik kunnskap  g jør det mulig å peke ut om råder og tid sperioder hvor/når 
o ljevirksom het bør unngås.

D irek to ra te t for na turforvaltn ing  har i fo rbindelse m ed sin forskning i
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B aren tshavet anbefalt en serie ak tiv ite tsbegrensn inger på letevirksom het i 
tid og rom .

D irek toratet har også fram satt anbefalinger m ht. base- og tran sp o rtv irk 
som het i e ller næ r om råeder med store  faste sjøfuglansam linger som f  eks 
fuglefjell, m yteom råder og viktige overv in tringslokalite ter langs kysten.

Sam m enfatningsvis kan sies at det e r flere å rsak er til tilbakegangen av 
sjøfug lbestandene, men at den d rastiske utviklingen for lom vibestandene i 
våre havom råder de senere årene i fø rste  rekke skyldes redusert næ rings
tilgang.

Det viktigste tiltaket for å bedre bestandssituasjonen  for lom vi, vil være 
å øke tilgjengeligheten av egnet føde, f  eks lodde. D ette problem et om fat
tes ikke d irek te  av de tre  rekom m endasjonene slik de er u tform et i m ed
lem sforslaget.

O slo. 27. desem ber 1988

E tte r fullm akt

Anne Carine Tanum 
Byråsjef

Arne Bjørge

Norges fiskarlag:

Innledningsvis vil F iskarlaget peke på at de faktiske opplysninger om 
nedgang i bestanden  av lom vie og dens nåvæ rende stø rrelse  ikke er angitt 
m ed k ildereferanser. Av den grunn er det um ulig med en etterfø lgende 
vurdering og kontro ll. Både i innhold og form  fram står forøvrig fram stil
lingen slik at m an vanskelig  kan se fo rnuften  i forslagets pk t. 3, -  årsaks- 
kartlegging, når forslagsstillerne i den faktiske beskrivelse  a llerede har 
u tpek t fiskeri som  årsaken  til nedgangen i bestanden  av lom vie.

To forhold  finner im idlertid  F iskarlaget grunn til næ rm ere å kom m ente
re. Det ene e r neddrep ing  av om lag 100 000 lom vier i T rom s i 1985. 
D rivgarnsfiskere og det andre e r  flere års overfiske som  årsak  til sam m en
bruddet i loddebestanden  i 1985.

Til påstanden  om drivgarnfiske som  årsak  til neddreping av 100 000 
lom vier, vil N orges F iskarlag  peke på  at det be ty r at hver konsesjonshaver 
er ansvarlig  fo r d rap  på om lag 3 000 lom vier i en periode på 14 dager. 
S tø rre lsesfak to ren  fram stå r som  så ekso rb itan t at den nettop  av den grunn 
faller på  sin egen urim elighet.

N år det gjelder årsaken  til sam m enbrudde t i loddebestanden , vil F iskar
laget vise til hva F orskn ingssjef D avid G riffith fra Irland, tidligere form ann 
for, og nåvæ rende m edlem  av A C FM  sa på  et m øte i IC E S s regi 27.
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ok tober 1987: ” In the oase o f the B aren ts Sea capelin , the scientific advice 
was follow ed, bu t yet ca tches declined sharply . As fa r as we can tell, it is a 
com bination  o f tw o main natural phenom ena w hich caused  the d ram atic 

decline and co llapse o f the B aren ts Sea capelin  stock. T he first o f these is 
failing recru itm en t. The last th ree recru iting  y ear c lasses (1982—84) have 
all been very  m uch low er than  average . T he second  is increased  predation  
by the increasing stocks o f  cod and haddock  in the B aren ts Sea, w hich rely 
on capelin  as th e ir main source  o f fo o d .”

D ette stø ttes  av p ro fesso r K jell O lsen fra U n iversite te t i T rom sø og 
fo rskningssjef Johs. H am re ved H avfo rskn ingsinstitu tte t i B ergen.

F o rskerne  legger a ltså  hovedvek t på rek ru tte ring , p redasjon  og e rnæ 

ring.
Forøvrig  ta r  F iskarlaget det som  gitt at de norske fiskerim yndighetene 

vil b idra til å  bringe rea lite ten  i saken  ned på det n ivå den fortjener.

T rondheim . 10. feb ruar 1989

N orges fiskarlag 

Finn Bergesen jr .
John Kristian R ism ark

Norsk ornitologisk forening:

N orsk  O rnito logisk  Foren ing  e r m eget glad for at situasjonen  fo r den 
nord iske sjofuglfaunaen vil bli ta tt opp i N ord isk  Råd og vil herved  takke 
for in itiativet som  e r u tv ist. Forslaget har vår fulle stø tte .

E tter vår oppfatning er lom viens skjebne nært knyttet til skjebnen til 
m ange sm å kystsam funn i nord. Lom viens og kystfiskerens ekologiske  
eksistensbetingelser har så m ange likhetstrekk a t økt oppm erksom het fo r  
en av dem  vil bety  φkt oppm erksom het fo r  begge.

De siste 20 år har i økende tak t stilt oss overfo r a larm erende tegn på en 
dyptgående og stadig m ere om fattende krise fo r fiskeressu rsene  i det 
nordøstlige A tlan terhavet.

R essursgrunnlagets bæ reevne

På grunn av begrensn inger i den teknologiska utviklingen har fangstinn
satsen  i fiskeriene i lange p erioder av vår h isto rie  ikke kunnet overskride 
bæ reevnen  i det ak tuelle  ressu rsg runn laget. R egleringer var overflødige.

S ituasjonen  for noen langsom t rep roduserende  og lett fangbare ressu rser 
ble im idlertid d rastisk  fo rand re t a llerede i det forrige å rhundre t.
-  G eirfuglen ble u try d d e t, hvalross og flere store hva la rte r led nesten  

sam m e skjebne.
E tte rsom  d isse a rte r sto  på toppen  av næ ringspyram iden hadde deres
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bortfall dog ikke um iddelbare, øyensynlige ringvirkninger fo r det øvrige 
ekosystem et. Sam funnet tok fakta i s to r grad til e tte rre tn ing  og så ikke 
behov fo r m ottiltak.

Fiskeriteknologiske gjennom brudd

E t revo lusjonerende sprang i utviklingen kom  på 60-tallet m ed gjen
nom bruddet fo r snurpenot- og ekkoloddteknologien .
-  F angstinnsatsen  på stim fiskartene ble øk t så d ram atisk  at vi i løpet av 

noen få år opplevde en næ rm est total utfiskning av bestanden  på norsk 
vårgytende sild.
M ed en bestand  på  tidligere om kring 10 m illioner tonn utgjorde norsk 

vårgy tende sild en av verdens s tø rs te  og kom m ersielt viktigste fiskeressu r
ser. Silda hadde en  avgjørende funksjon som  bæ rer og tran sp o rtø r av 
biologisk energi i N o rd østa tlan te ren . D en var en av økosystem ets viktigste 
ledd i næ ringsom setningen fra p rim æ rproduserende alge- og sm åkrepsarter 
til s tø rre , høyeres tående  a rte r  i system et.

Ø kosystem et ble såret 

E tte r sildas bortfall lot ringvirkningene ikke ven te  på seg: L ofo tfisket 
e tte r gytem oden  to rsk  har v ist en  uoverskuelig  tilbakegang siden 60-tallet, 
og overkapasite t i forhold til ressu rsg runn laget både i flåten og industrien  
e r blitt et perm anent p roblem  i fiskerinæ ringen.

Ø kosystem et fikk et verkende sår som  frem deles ikke er leget:
-  H elt siden 1969 har lundene på R øst, tidligere en av verdens stø rste  

kolonier, m åtte t opleve at deres unger næ rm est år fo r år m åtte sulte ihjel 
på grunn av m angel på ung sild. B estanden  har gått tilbake m ed 10 -1 5  %  

årlig.

Økologisk overbeskatning

L undefuglenes sk jebne på R øst på grunn av overbeskatn ing  av silda er 
blitt et ugjendrivelig eksem pel på "eko log isk  overbeskatn ing” : ov erb e
skatning av en bestand  på  et lavere n ivå i næ ringskjeden, her sild, har ført 
til en vedvarende bestandsnedgang  for en p reda to ra rt på høyere nivå i 
næ ringskjeden.

Ø kologisk overbeskatn ing  kan væ re urasjonell også ren t økonom isk. 
L undene hadde im idlertid  ingen stø rre  økonom isk  betydning og deres 
ublide skjebne ble følgelig forbigått i taushet.

Sam funnets svar

Sam funnets svar på s ildeeven ty re ts  brå  slu tt ble innføring av om fattende 
reguleringer i nyoppre ttede  200-mils økonom iske soner til havs. D en v ik
tigste p rem issleverandøren  for reguleringstiltakene ble F iskerid irek tø rens 
H avfo rskningsinstitu tt. "S tø rs t mulig økonom isk netto  lang tid su tby tte”  
av ressu rsene  ble nedfelt som  forvaltn ingens bæ rende re ttesno r. R essu rs
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politikken skulle h e re tte r  bli s ty rt v itenskapelig  i sam svar m ed tilgjengelige 
beskatn ingsteo re tiske  m odeller.

D et v iste seg likevel at re ssu rss ituasjonen  ikke gjennom gikk noen grunn
leggende fo randring  til det bed re , snarere  tvertom . U tviklingen gikk næ r
m est u fo rtrøden t videre:
-  V åren 1986 ble loddebestanden  p resse t u nder g rensen  fo r hva overhode 

var m ålbart.

N y dram atikk

E t nytt d ram atisk  trinn  var nådd. I og m ed a t også sildebestanden  i 
N ord ø sta tlan te ren  frem deles bare  var en  skygge av sin tidligere sto rhe t var 
nå hele det viktige b indeleddet m ellom  p lankton  og alt høyere liv i økosys
tem et, de pelagiske fiskeartene , b litt så  ste rk t red u sert at næ ringsom set- 
ningen i hele ø k osystem et ble ram m et.

M ens det var rikelig m ed prim æ rnæ ring, p lank ton , ble så  godt som  alt 
høyere liv ram m et av sult:
-  T orskens vekst ble s te rk t hem m et og arten  ble i s to r grad henvist til 

kannibalism e fo r å overleve.

-  T itu sener av  u tsu ltede  grøn landsse ler b rø t opp fra sine tradisjonelle 
jak to m råd er, som  nå ikke lenger kunne livnæ re dem , og fo rverre t situa
sjonen, fo r allerede h ard t ram m ede kystfiskere . T endensen  til selvand
ringer var allerede b litt m erkbar siden 70-tallet, m en overgikk nå alle 
tidligere d im ensjoner. Tilgjengelige da ta  fo r g røn landsselbestanden  ty 
der på en d ras tisk  reduksjon ; også det et eksem pel på økologisk overbe
skatning.

-  E n lang rekke sjø fug larter fan t ikke næ ring nok til å  kunne hekke. 
U tb y tte t av m åseggsankingen i N ord -N orge  gikk eksem pelvis ned med 
om lag 80% . V erst ram m et ble lom viene av sam m enbrudde t i loddebe
standen . I tillegg til a t s ituasjonen  resu lte rte  i næ rm est to ta lhekkesv ik t 
fo r a rten , su lte t også svæ rt, svæ rt m ange voksne fugler ihjel. I v in teren  
1986/87 fløt tu sen e r av u tsu ltede  lom vier i B aren tshavet. B estanden  gikk 
ned til k a tastro fa le  1 0 -2 0 %  i løpet av bare  1 år!

-  De fiskeriavhengige kystsam funnene i nord  opp lever nå en økonom isk 
krise av hittil uoverskuelige d im ensjoner. D en kanske v iktigste årsak  er 
ressu rssv ik ten .
Slik lunden ble sym bolet og vedvarende tegn på det fø rste  sto re  sk ritte t 

inn i ressu rsk risen , blev  lom vien d e t håndfaste  bev iset på a t heller ikke 70- 
og 80-årens ressu rsfo rvaltn ing  har kunnet snu på en negativ utvikling.

A rsaksdiskusjonen

I å rsaksanalysen  fo r ressu rsfo rvaltn ingens fatale re su lta te r har m an hittil 
påpekt følgende m om enter:
-  ikke perfek t regulering både på grunn av hull i regelverket og brudd  m ot 

reglene
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-  v ansker i det in ternasjonale  sam arbeid  om  reguleringer
-  m anglende ” fle rbestandsfo rskn ing”
-  svingninger i fiskebestandene på  grunn av naturg itte  forhold.

Doktrinen

Innenfo r fiskerinæ ringen  h a r m an hittil ikke u ttry k t behov for å  se 
næ rm ere på selve dok trinen  for ressu rsfo rvaltn ingen , p rinsippet om 
” stø rst mulig økonom isk  netto  lan g tid su tb y tte” .

N orsk  O rnito logisk  F oren ing  m ener im idlertid  at p rinsippet har vist seg 
utilstrekkæ lig  og endog farlig som  enerådene re tte sn o r for en m oderne 
ressu rsfo rvaltn ing .

R essursfo rvaltn ingen  så langt
-  har ikke avspeilt den  nødvendige forståe lse  for sam spillet m ellom  øko

nom iske og økologiske hensyn ,
-  har tru e t ø kosystem ets  s tru k tu r og funksjon ved g jen tatte  ganger å 

p resse  a rte r  til g rensen  av økologisk  funksjonssv ik t og endog u trydde l
se,

-  har ikke b id ra tt til en stab ilere  ressu rssituasjon  ved hjelp av antisyk lisk  
kon junktursty ring ,

-  har åpne t for m assiv overinveste ring  i u tny tte lse  av kun tem poræ re 
re ssu rsto p p er m ed o v erkapasite tsp rob lem er som  følge,

-  har tillatt økologisk overbeskatn ing ,
-  og har tils idesa tt ek sis ten sk rav  til såkalt ” ikkekom m ersielle”  arter. 

N aturlige svingninger

V ekslende fysiske forhold  i N o rd ø sta tlan te ren s havm iljø påtv inger øko
system ets basale ledd enorm e kvan tita tive  svingninger. L ikevel u tm erker 
seg a lkefuglarter som  lunde og lom vi ved en bem erkelsesverd ig  stab ilite t i 
sine bestandsfo rho ld  innenfor en  vid ram m e av naturlige svingninger i 
deres ressursgrunnlag .

H vorden oppnå stabilitet?

H vilke tilpasn inger til e t svingende biologisk ressursgrunnlag  trengs for 
å kunne øke stab ilite ten  i våre  fiskeriavhengige kystsam funn  i nord?

De trolig v iktigste trekk  i a lkefuglenes tilpasn ingsstrateg ier er kjent. De 
bør væ re av  in teresse  fo r en m odellanalyse når vi ønsker å d isku tere  våre 
egne sam funns stabilitet.

I e t v idere  perspek tiv  vil det kom m e k lart frem  at d iskusjonen  om kring
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sjøfuglene b e rø re r både fuglefjell og fiskevæ r, og stø rre  om tanke fo r lunde 
og lom vi vil også bety  s tø rre  om tanke fo r m ennesker.

T rondheim , 13. o k to b er 1988

F or N o rsk  O rnito logisk  Foren ing

A lv O tter F olkestad  
Leder

H ans D ransfeld

S v e r i g e

Svenska jägareförbundet:

Svenska jäg arefö rb u n d e t de la r helt den oro  över u tvecklingen och de 
synpunk ter som  redov isas i m edlem sförslaget. F ö rb u n d e t in stäm m er ock 
så  i de rekom m endationer som  förslaget u tm ynnar i. D ärvid  är inte m inst 
punkt tre  av s tö rs ta  in tresse . De fö rändringar i havsm iljön som  under 
senare år givit så  d ras tisk a  och  o roande konsekvenser m åste  klarläggas så 
a tt m o tå tgärder kan sä ttas in snarast. D et ä r  näm ligen enligt Svenska 
jäg arefö rbunde ts  m ening egentligen inte tal om  sillgrisslor eller inte u tan  i 
fö rsta  och sista  hand om  havet m ed alla dess växt- och d ju rarte r. K an 
därvid  sillgrisslan användas som  ind ikato r ä r  d e t u tom ordentlig t. De d ras
tiska popu la tionsnedgångarna  fö r sillgrisslan k räver dessu tom  om edelbara 
å tgärder.

Svenska  jäga re fö rb u n d e t vill o ckså  redov isa  a tt sam tliga jak to rg an isa 
tioner i N orden  h a r en sam verkansorgan isa tion  — N ord isk  Jæ gersam virke. 
Vid senaste  sam m anträde  i A U  fö r N ord isk  Jæ gersam virke p å  S kokloster 
den 16 och 17 novem ber 1988 m ed rep resen tan te r fö r Jägarnas C en tra lo r
ganisation  och  F in lands Jägarfö rbund , D ansk  Jagtforening och L andsjag t
foreningen a f  1923, N orges jeger- og fiskerfo rbund , Svenska  jäg arefö rb u n 
d e t och Jägarnas R iksfö rbund-L andsbygdens jägare  sam t Islands ja k tfö r
bund -  u nder inval i N ord isk  Jæ gersam virke — beslö ts enhälligt a tt anslu ta  
sig till det ak tuella  m edlem sförslaget ” om  skydd  av den nord iska  havsfå
gelfaunan -  speciellt sillg risslan” . Sam tliga nord iska  jak to rgan isa tioner 
ställer således upp på  det genom  det rem itterade  m edlem sförslaget väck ta  
hand lingsprogram m et.

S tockholm  den 3 februari 1989

S venska jägare fö rbunde t

Bo Thelander
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Sveriges ornito logiska förening (SO F) är m ycket positiv till m edlem sför
slaget då det enligt vårt fö rm enande berö r en y tte rs t viktig del av det 
nord iska fågelskyddsarbete t. Sam tidigt ä r d e tta  e tt om råde där starka  
näringsin tressen  helt kan om in tetgöra e tt fram gångsrik t skyddsarbete  om 
det inte finns ett k lart u tta la t sam nord isk t politisk t ställningstagande för 
d essa  frågor. Fören ingen  vill dock kom plettera  den lagda skrivningen med 
följande synpunkter:
-  På grund av m inskningen av sillgrissla i de norska vattnen  u tgör num era 

också  Ö stersjöns sillgrisslor en betydelsefull del av den nord iska fö re 
kom sten  och m åste därför också  ingå i fö reslagna program .

-  S illgrissla kan ses som  en sym bol fö r hela havsfågelproblem atiken men 
handlingsprogram m et få r inte inskränkas till u teslu tande den arten . A tt 
även än d ra  havsfåglar d rabbas och kan drabbas m åste fram gå tydligare. 
Förslagsvis kan m an u nder 3, m ening 2 e fter " lo m v ien ”  lägga till, ” och 
likartade havsfåg lar”  sam t följaktligt ändra  ” a r te n s” till ” a rte rn a s” .

-  Vi efterlyser också  e tt tillfredsställande övervakningssystem  för N or
dens sjöfåglar så a tt m inskningar i bestånden  kan upptäckas i tid.
SO F ä r b ere tt a tt såväl stödja som  ta  aktiv  del av fram tida arbeten  som

rör detta.

S tockholm  den 15 decem ber 1988

F ör Sveriges o rnito logiska förening

G u sta f Aidén  
Intendent

Sveriges ornitologiska förening (SOF):

BILAGA 2

I efterhand inkommet yttrande

S v e r i g e

Jägarnas riksförbund — Landsbygdens jägare:

Som Jägarnas rik sfö rb u n d -L an d sb y g d en s  jägare  tidigare m eddelat N or
diska råde t, s tä ller rik sförbundet sig bakom  det angivna m edlem sförslaget 
om  skydd för bl. a. sillgrisslan. Vid N ord isk  jägarsam verkans sam m anträ
de 1 6 -1 7  novem ber 1988 enades sam tliga nord iska jägaro rgan isa tioner om 
att stöda  näm nda förslag. Förslaget får därfö r anses ha en synnerligen 
stark  förankring från de nord iska jäg arin tressen as sida.
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Jägarnas r ik s fö rb u n d -L a n d sb y g d e n s  jägare  tills ty rker det fram lagda 
m edlem sförslaget A 853/s, i sin helhet.

Södertälje  den 7 februari 1989

Jägarnas riksförbund 

Bernt L indqvist

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1989222324
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A 854/j 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om inrättande av en samnordisk utredningsenhet 
med uppgift att följa och granska efterlevnaden 
av lagstiftning mot Sydafrika

( Väckt av llkka-Christian Björklund sam t M argrete Auken, H ugo Berg- 
dahl, Lilli G yldenkilde, A nker Jørgensen, A rvo K em ppainen, Páll Péturs- 
son, H ans P ettersson , Jouko Skinnari, H arald  Synnes och Karin Söder)

BILAGA

Yttranden över medlemsförslaget 

D a n m a r k

Sekretariatet for ministeren for nordisk samarbejde:

 fø lger nedenfo r en  redegøre lse  fo r den danske holdning til m ed
lem sforslaget. R edegørelsen  e r udarbejdet a f  U denrigsm in isterie t i sam ar
bejde m ed Industrim in isterie t og D irek to ra te t fo r T oldvæ senet:

E t s to rt se t tilsvarende forslag  som  m edlem sforslag  A 854/j var om fatte t 
a f  S Fs forslag til F o lketingsbeslu tn ing  B .125, d e r blev  underg ivet 1. b e 
handling i Fo lketinget den  5. april 1988.

De a f udenrigsm in isteren  frem satte  sy nspunk te r e r  fo rtsa t gæ ldende.
U nder F o lketingsbehandlingen  ko n sta te red e  udenrigsm in isteren , a t de 

handelsm æ ssige fo rb indelser im ellem  D anm ark  og S ydafrika, b o rtse t fra 
p rod u k te r til ren t lægelige form ål og de tilfæ lde, hvor der er g ivet d ispensa
tion , ree lt e r  ophørt. L oven  havde derfo r v irket e fter sin hensig t, og der var 
a llerede derfo r in tet behov fo r at udvide det ek sisterende kon tro lappara t, 
som  ak tiv t sæ ttes ind , når og hvo r d e r e r  m istanke om  overtræ delse .

V edrø rende fo rslaget om  e t fæ lles no rd isk  sek re ta ria t frem hæ vede uden
rigsm inisteren  i F o lketinget, a t det m åtte  væ re k lart, at håndhæ velsen  af 
lovgivningen på  de tte  om råde som  på e th v e rt ande t om råde var e t anligen- 
de fo r offentlige m yndigheder. P rivate  o rgan isa tioner kunne ikke d irek te  
tildeles en sådan m yndighed eller et sådant ansvar. E tablering  a f et sek re
taria t ville væ re en m eget dårlig  udny tte lse  a f  offentlige resso u rcer, og det 
var vanskelig t a t se , hvad et fælles nord isk  sek re ta ria t kunne føje til den 
nationale håndhæ velse .
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H vis der i den konkre te  håndhæ velse m åtte vise sig behov fo r at sam ar
bejde med andre nord iske m yndigheder, ville de nødvendige kon tak ter 
blive taget straks, og det ville ske på den hurtige og fleksible m åde, hvorpå 
nord iske em bedsm æ nd hele tiden  sam arbejder. M ed de kom m unikations
m idler, der i dag er til rådighed, ville et fælles sek re taria t være helt 
overflødig.

O rdførerne fra S, K F , V, RV, K R F  og FP  gik under Fo lketingsbehand
lingen ligeledes im od op re tte lsen  a f e t fælles nordisk  sek re taria t. O rd fø rer
ne fo r Socialdem okratie t og D et R adikale V enstre  pegede på det ek sis te 
rende nord iske em bedsm andsudvalg  for fo ranstaltn inger over for Sydafri
ka, som  m an havde sto r tillid til ville forfølge den sanktionspolitik , de 
nord iske lande havde beslu tte t sig for at effektiv isere.

D et er fo rtsa t den danske  regerings holdning, at kontrollen med og 
håndhæ velsen  a f de no rd iske landes Sydafrikalovgivning påhviler de natio 
nale m yndigheder i hvert land. 1 D anm ark kon tro llerers såvel d irekte 
o vertræ delse r a f  sanktionslovgivningen som  om gåeiser h era f a f  Industrim i
n is terie t, U denrigsm in isterie t og T o ldvæ senet. Form odede overtræ delse r 
af sanktionslovgivningen er b levet overgivet til politim æ ssig efterfo rsk 
ning. G ennem  redegøre lser og sv a r på spørgsm ål b liver Folketingets U den 
rigsudvalg løbende holdt un d erre tte t om gennem førelsen  a f den  danske 
sanktionslovgivning.

D et skal endeligt an føres, at de nord iske landes Sydafrika-politik  gen
nem  m ange å r e r  b levet koord ineret og udbygget inden for ram m erne a f det 
nordiske udenrigspolitiske sam arbejde , jf . senest det nord iske udenrigsm i
nisterm øde i T rom sø  den 23. -  24. m arts 1988. Inden for de tte  sam arbejde 
eksis te re r der a llerede et S ydafrikaem bedsm andsudvalg , som koord ine
re r de nord iske landes S ydafrika-politik . F ra  dansk  side finder m an, at det 
nordiske sam arbejde om Sydafrika-sank tioner fo rtsa t bø r finde sted  inden 

for disse ram m er.

K øbenhavn , den 18. novem ber 1988
P .m .v .

E .b .

Anita Hugau

F i n l a n d  

Utrikesministeriet:1

Enligt u trikesm in isterie ts  uppfattn ing  fy ller den fin ländska Sydafrikalag- 
stiftningen sitt syfte som instrum ent för regeringens anti-apartheidpolitik .

1 Y ttrandet ö versa tt frå n  fin sk a .
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Ö vervakningen av efterlevnaden  av denna lagstiftning ankom m er, liksom  
då det gäller nationell lagstiftning i övrigt, på de fin ländska m yndigheterna. 
U trikesm in isterie t h a r inte skäl ifrågasätta  de fin ländska m yndigheternas 
förm åga a tt fullgöra denna uppgift. Enligt m in isterie ts uppfattn ing  har de 
fin ländska fö retagen  iak ttag it gällande b estäm m elser och några b ro tt m ot 
ifrågavarande lagstiftning h a r veterligen inte kunnat påvisas.

M ed hänvisning till ovanstående finner u trikesm in isterie t inte skäl a tt 
tillsty rka in rä ttan d e t av en fristående sam nordisk  u tredn ingsenhe t med 
uppgift a tt följa efterlevnaden  av lagstiftningen m ot Sydafrika. Enligt m i
n is terie ts m ening kunde e tt ökat u tby te  av inform ation  rörande tilläm p
ningen av Sydafrikalagstiftn ingen m ellan berö rda  m yndigheter i de nord is

ka länderna vara värdefullt.

H elsingfors den 26 o k to b er 1988

Jaakko B lom berg  
Avdelningschef

Justitiem inisteriet:

Som u tgångspunkt kan anföras a tt det ä r k lart, a tt en ändam ålsenlighets- 
p rövning angående in rä ttande t av den u tredn ingsenhe t som  m edlem sför
slaget av se r inte ankom m er på ju s titiem in iste rie t. E m ellertid  inverkar syn
p unk ter av politisk n a tu r i den grad på frågans rä ttsliga bedöm ning, a tt de 
båda asp ek te rn a  inte helt kan skiljas åt.

I m otiveringen till m edlem sförslaget hänv isar m an till, a tt de nordiska 
lagar som  fö rb juder handel m ed Sydafrika och N am ibia överträds och 
kringgås. Som  exem pel på de tta  näm ns e tt par finska företags verksam het. 
I förslaget an se r m an bl. a. m ycket entydigt a tt e tt finskt pälsvaruföretag  
har b ru tit m ot en finsk lag om  v issa å tgärder m ot Sydafrika (1105/85, bör 
vara  1104/85).

E xem plet ger vid handen a tt frågorna  i anslu tn ing till in rä ttandet av 
u tredn ingsenhe ten  ä r p rob lem atiska . U tgående från finska lagtolknings- 
p rinciper kan m an näm ligen, alldeles m otivera t, vara  av m otsa tt mening 
när m an ren t rä ttslig t bedöm er exem plet. En fråga för sig är, om  det är skäl 
a tt än d ra  lagen till d enna del fö r a tt e ffek tivera  bo jko tten  m ot Sydafrika. 
U tgångspunkten  to rde  i alla fall vara  den , a tt såväl en rättspo litisk  bedöm 
ning av sistnäm nda slag, som  to lkningen och övervakningen  av efterlevna
den av nationella lagar skö ts av in terna  m yndigheter. N aturlig tv is påverkar 
också  in ternationella  a sp ek te r fram för allt frågans rä ttspo litiska  bedöm 
ning. U r denna synpunk t kan e tt in tim are nord isk t sam arbete  vara m otive-

D et föreligger i och för sig inga h inder, som  ju stitiem in isterie t med 
hänseende till sitt kom petensom råde bör beak ta , för a tt in rä tta  den före
slagna u tredn ingsenhe ten . U tredn ingsenhetens uppgifter och befogenheter
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bör em ellertid , i synnerhet i förhållande till de in terna m yndigheterna, 
p rec iseras så  noggrant som  m öjligt. O m  enheten  ges befogenhet a tt to lka 
F inlands lag på ett sä tt, (jfr exem plet m ed pälsvaruföretaget ovan) som  i 
själva verket bara  b inder våra  nationella m yndigheter, kan frågan, genom  
a tt den b e rö r s ta ten s suverän ite t, fö ru tsä tta  en intern reglering på grund- 
lagsnivå.

H elsingfors den 31 o k to b er 1988

L e if  Sevón  
Avdelningschef

M atti Pellonpää  
Lagstiftningsrådet

I s l a n d

Udenrigsministeriet har i skrivelse den 10 novem ber 1988 förk lara t sig 
icke ha något a tt anföra i anledning av m edlem sförslaget.

N o r g e

Utenriksdepartementet:

U ten rik sdepartem en te t vil bem erke at dersom  et slikt organ som  her 
foreslås op p re tte t skal ha re ttshåndhevende  funksjon, så  er dette  uforenlig 
m ed organiseringen av norsk  påtalem yndighet. D epartem en te t vil også 
gjøre oppm erksom  på at de forskjellige aspek te r ved de nordiske lands Sør- 
A frika-politikk jevnlig  følges opp på em betsplan  i D en nordiske arbe id s
gruppen for tiltak  m ot apartheid .

O slo, 12. desem ber 1988

E tte r fullm akt 
Knut VoUebcek 

Byråsjef

Børge H usefjell

S v e r i g e

Kommerskollegium:

D en svenska  lagstiftning som  rik ta r sig m ot kom m ersiell verksam het i 
Sydafrika och N am ibia b es tå r av e tt investeringsforbud  och e tt handelsfor
bud. Investeringsfo rbudet infördes å r  1979 och handelsforbudet år 1987.
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I sam band m ed a tt hande lsfo rbude t infördes tillsa ttes en parlam en tarisk  
kom m itté som  bl. a. fick till uppgift a tt kartlägga om fattn ingen av  handeln  
m ed tjän ste r m ellan Sverige och  S ydafrika. V issa fo rm er av sådan  handel 

ä r redan  förb judna, dvs. teknologiöverföring  och  tjän ste r i sam band m ed 
varuhandel. K om m ittén  skall u tred a  i vilken m ån y tterligare restrik tioner 
e ller förbud i sam band  m ed tjänstehandel kan  vara  m öjliga och  påkallade.

Investeringsforbudet

L agen (1985:98) om  förbud  m ot investeringar i Sydafrika och  N am ibia  
av se r a tt fö rh indra  nyetab lering  av fö retag  i S ydafrika och  N am ibia liksom  
a tt fö rh indra  a tt d är redan  etab lerade  svenska  fö retag  u tv idgar den verk 
sam het de bedrev  då  lagen infördes 1979. L agen innehåller också  sedan 
1986 ett fö rbud  fö r svensk  ju rid isk  person  a tt upp lå ta  paten t- eller tillverk- 
n ingsrätt till e tt sydafrikansk t eller nam ibiskt företag .

Investeringsfo rbudet ä r  u tfo rm at som  e tt p rincip iellt förbud fö r svenska 
ju rid iska  pe rso n er a tt fö re ta  e ller b id ra  till v issa  ekonom iska tran sak tioner 
m ed avseende på verk sam het i S ydafrika e ller N am ibia. F ö r a tt fö rh indra  
kringgåenden har lagen u tfo rm ats så  a tt den  även  reg lerar agerandet hos 
svenskdom inerade do tterbo lag  u tan fö r Sverige vad gäller deras investe
ringar i S ydafrika och  N am ibia.

R egeringen har m öjlighet a tt m eddela  undan tag  från  fö rbudet under 
fö ru tsä ttn ing  a tt d e tta  inte gör d e t m öjligt fö r sökanden  a tt u tv idga sin 
verksam het i S ydafrika e ller N am ibia. Sådana undan tag  har inte m eddelats 
sedan å r 1985.

K om m erskollegium  ä r den m yndighet som  har tillsyn över lagens e fter
levnad. K ollegiet får ålägga svensk  ju rid isk  person  a tt tillhandahålla såda
na uppgifter och handlingar som  behövs fö r tillsynen.

De svenska  ju r id isk a  p e rso n e r som  själva eller genom  do tterbo lag  driver 
rö relse  i S ydafrika eller N am ibia  skall enligt lagen va ije  å r  redov isa  hur 
verksam heten  i S ydafrika och N am ibia u tveck las. R edovisningen skall 
avse p roduk tion , om sättn ing , an tal anstä llda , fö re tagna investeringar och 
and ra  sådana  förhållanden  som  h ar be tyde lse  fö r kontro llen  av hur lagen 
efterlevs. R edovisn ingen  skall o ck så  om fatta  löner och  anställn ingsvillkor 
sam t sociala  fö rhållanden  fö r de anställda.

R edovisningen skall av  fö re tagen  ges in till kom m erskollegium  senast 
sex m ånader e fte r räk en sk ap så re ts  slut. K ollegiet läm nar varje år en redo 
görelse fö r redov isn ingarna  till u tr ik esd ep a rtem en te t. K ollegiet har inte 
sedan  lagstiftningen in fördes 1979 haft an ledning a tt rik ta  några väsentliga 
anm ärkningar m ot fö retagen  n ä r d e t gäller e fterlevnaden  av investerings
forbudet.

H andelsforbudet

Enligt fö rordn ingen  (1987:477) om  fö rbud  m ot handel m ed Sydafrika 
och  N am ibia få r v a ro r inte fö ras in i Sverige om  ursp rungslandet är



6

Sydafrika eller N am ibia. V aro r får heller inte föras ut u r Sverige om 
bestäm m else landet är S ydafrika eller N am ibia. F ö rbude t om fattar även 
vissa å tgärder som  verksam t b id rar till uppkom sten  av b ro tt m ot in- och 
u tfö rse lfö rbudet såsom  lossning, lastning, tran sp o rt m. m. R egeringen har 
m öjlighet a tt m edge undantag  från fö rbuden  m en hitintills har y tte rs t få 
undantag  m edgivits. U ndantag  har endast m edgivits då  det förelegat hum a
nitära  skäl för expo rt till Sydafrika.

H andelsfo rbudet innebär a tt det ä r  fö rb judet fö r svenska företag  att 
sk icka v aro r till Sydafrika och N am ibia  via and ra  länder. D et är inte heller 
tillå te t a tt im portera  varo r från  Sydafrika eller N am ibia genom  att låta 
varo rna  passera  flera andra  länder på  vägen till Sverige. D ärem ot om fattar 
handelsförbudet inte svenska do tterbo lag  i u tlandet eftersom  det rättslig t 
se tt finns begränsade m öjligheter a tt i d e tta  avseende genom  svensk  lag
stiftning föresk riva  regler fö r svenskägda do tterbo lag  i u tlandet. Den 

tidigare näm nda parlam en tariska  kom m ittén  har även  få tt i uppdrag  a tt se 
över denna tred je landsproblem atik .

T ullverket är den m yndighet som  har tillsyn över efterlevnaden  av 
handelsförbudet. D å en varu transak tion  inte om fattas av handelsfö rbudet, 
dvs. v aro r som  enligt 1 § fö rordningen  ä r undantagna eller handel för 
vilken regeringen m edgivit undan tag , sker en prövning hos kollegiet enligt 
regleringsförordningens och licensförordn ingens bestäm m elser. D enna 
prövning ä r  av form ell art och resu lte ra r i norm alfallet i a tt licens u tfärdas.

M edlem sförslaget om en sam nordisk utredningsenhet

E nligt kollegiets bedöm ning fungerar tillsyn och kontro ll av den lagstift
ning som  rik ta r sig m ot kom m ersiell verksam het i Sydafrika och  N am ibia 
tillfredsställande inom  de ram ar som  ges i lagstiftningen. D et ingår även i 
den tidigare näm nda parlam en tariska  kom m itténs uppgifter a tt se över 
tred je landsprob lem atiken .

K ollegiet har em ellertid  inget a tt invända m ot förslaget a tt N ord iska  
m in is terrådet in rä tta r en sam nord isk  u tredn ingsenhe t m ed uppgift a tt kon
tinuerligt följa hur de no rd iska  ländernas bo jkottlagstiftn ing m ot Sydafrika 
efterlevs.

F ö r svensk  del fö ru tsä tte r kollegiet dock a tt tillkom sten av  en sådan 
enhet inte inverkar på de arbetsuppg ifter som  enligt gällande lagstiftning 
ankom m er på tu llverket och  kom m erskollegium  -  i varje fall inte innan 
erfa ren h e te r av e tt gem ensam t nord isk t a rbe te  i d e tta  hänseende vunnits 
och de nationella bestäm m elserna  sam ordnats .

Stockh olm  den 14 novem ber 1988

E nligt kom m erskollegiets beslu t 

M arianne Jönsson

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198978
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BILAGA I

Yttranden över medlemsförslaget

Nordiska rådet, kulturutskottet:

U tsko tte t kon sta te ra r a tt m edlem sförslaget ä r  synnerligen ak tuellt i det 
nord iska sam arbete t. M iljöfrågor har behandla ts av N ord iska  rådet i ökad 
tak t den senaste  tiden. F örslaget om ett nordiskt biologiår kan ses som  en 
naturlig uppföljning av rådets behandling av m iljöfrågor, bl. a. N ordiska 
rådets ex trasession  i H elsingör i novem ber 1988.

U tsko tte t n o te ra r a tt forskningen på m iljöom rådet har ökat väsentligt de 
senaste  åren  och an se r det positiv t och angeläget a tt den fo rtsä tte r m ed så 
sto ra  re su rse r som  möjligt för a tt fö rsöka förh indra den ho tande u tveck 
lingen på m iljöom rådet som  allt för länge har försiggått. U tsko tte t vill 
därför speciellt u nders tryka  det viktiga i förslagets påpekande att N ordiskt 
biologiår kan stim ulera till a tt koord inera  och utveck la  forskningen mellan 
de nord iska länderna  i biologi- och m iljöfrågor. D et är e tt fram tidsm ål att 
u tveck la  den gem ensam m a nord iska forskningen om m iljöfrågor och för att 
nå de tta  mål borde förslagets idé om upp rä ttande av en gem ensam  nordisk 
ekologiutbildning genom föras. U tsk o tte t an ser det synnerligen angeläget 
a tt d e tta  blir e tt av åre ts huvud tem ata .

U tsko tte t tills ty rker v idare förslaget om  att m iljöfrågorna inte endast 
borde berö ra  en liten del av invånarna i N orden  utan att hela befolkningen 
m åste bli engagerad i e tt nordiskt biologiår. Om resu lta t skall uppnås m åste 
den b reda allm änheten  bli involverad i å re ts  ak tiv ite te r och få m öjligheter 
a tt påverka  sin egen situation  på m iljöom rådet i det dagliga livet. U tsko tte t 
an ser därfö r a tt e tt nord isk t biologiår innebär m öjligheter för fo lkrörelser
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och organ isa tioner i N orden  a tt öka sitt engagem ang för en bättre  miljö. 
U tsko tte t b e tonar också  nödvändigheten  av att skolan i N orden  inför och 
under d e tta  å r  blir involverad och ak tiverad  i frågan.

U tsk o tte t n o te ra r a tt e tt förslag  om  nam nändring på  N ord isk t biologiår 
1990 till N ord isk t m iljöår h a r fram förts. Ä ven om  de konk re ta  å tgärder 
som  m edlem sförslaget innehåller om  åre ts  ak tiv ite te r inte om fattar e tt så 
b re tt äm nesom råde som  ” m iljöår”  innebär, an ser u tsk o tte t a tt en nam n
ändring  kan vara  en fö ru tsä ttn ing  fö r a tt nå  u t till allm änheten  m ed syftet 
med biologiåret.

S tockholm  den 31 jan u a ri 1989

F ör N ord iska  rådets ku ltu ru tsko tt

J. K . H ansen  
Ordförande

Nordiska läkemedelsnämnden (NLN):

N L N  stö d e r förslaget om  e tt no rd isk t biologiår 1990.
N ord isk t sam arbete  kring b io teknologisk  grundforskning och biologisk/ 

b io teknologisk  p roduktion  ä r om råden  av särskilt och  ak tuellt in tresse  för 
läkem edelsom rådet.

U ppsala  den 23 novem ber 1988

F ör N ord iska  läkem edelsnäm nden

Jens O verø  
Ordförande

Foreningene Nordens Forbund:

P resid iet i Foren ingene N ord en s F o rbund  vil s tø tte  m edlem sforslaget 
om  a t N ord isk  R åd u tly ser 1990 til et N ord isk  Biologiår. Selv om  det er 
re la tiv t ko rt tid  til de nødvendige fo rberede lse r av e t slikt å r -  vil en tro  at 
1990 p asse r godt som  oppfølgingsår fo r N ord isk  R åds behandling av miljø
spørgsm ål både ved  ekstrasesjonen  i H elsingør og ved den ord inæ re sesjon 
i S tockholm  til våren .

M edlem sforslagets vektlegging av oppfølgingsarbeidet e tte r  behandlin 
gen av den nord iske m iljøhandlingensplanen er helt i tråd  m ed F .N .F .’s 
prioritering  av m iljøspørsm ål som  fram tidig satsningsom råde fo r N orden- 
bevegelsen . D et e r  i den sam m enheng viktig å skape en bred  nordisk 
fo lkeopinion slik m edlem sforslaget u ttaler:

N ord isk  B iologiår 1990 kan  innebæ re m uligheter for fo lkebevegelser og 
organ isasjoner i N orden  til å  øke sitt engasjem ent fo r e t bedre miljø.
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Som folkelig nord isk  parap lyorganisasjon  m ed nord isk  sam arbeid  som  
prim æ roppgave vil det væ re naturlig  for F .N .F . å  delta  ak tiv t i et opin ions
arbeid sam m en m ed andre o rgan isasjoner m ed in teresse  for de tte  livsvikti
ge sam funnsom råde. Spesielt vil ungdom s/m iljø  og natu ro rgan isasjoner ha 
p rak tisk  ny tte  av det nord iske k o n tak tne tt som  F .N .F . resp resen te re r.

B egrepet biologi e r  im idlertid i op in ionssam m enheng  for snevert dersom  
en skal oppnå et b red t folkelig engasjem ent.

I forslaget he te r det: ” Biologi i denne sam m enhengen om fatter det 
m iljøpolitiske og økologiske om rådet. D ette  innbefa tter bl. a forurensing, 
næ ringsutvikling, bio teknologisk  utvikling på p lan ter og dyr og re ssu rs
fo rvaltn ing” . D ette  e r  en så  vid definisjon av begrepet biologi at det hadde 
væ rt rik tigere å bruke begrepet miljø. F .N .F . vil fo reslå  at betegnelsen  på 
åre t biir "N o rd isk  M iljøår 1990”  og at en innen denne ram m ebetegnelsen  
legger sterk  vek t på  biologifaget både forskningsm essig  og undervisnings- 
m essig.

Det er dessu ten  viktig å vektlegge tiltak  som  kan fange opp den nordiske 
ungdom m ens voksende in teresse  for m iljøspørsm ål.

E n vil u tv ilsom t kunne engasjere sto re  deler av befolkningen i N orden  i 
det p rak tiske holdningsarbeid  som  m å til for å  m øte de m iljøpolitiske 
u tfordringer som  ligger foran  oss.

I tillegg til de 6 ak tiv ite ts tiltak  m edlem sforslaget fo reslår og som  F .N .F . 
gir sin tilslutning til, vil en fo reslå  at det blir ta tt initiativ til en nordisk 
ungdom sfestival om m iljøspørsm ål som m eren 1990.

På en slik festival som  kan sam le tusenv is av nord iske ungdom m er og 
andre in te resse rte , kan en kom binere flere av  m edlem sforslagets ak tiv i
te tso m råd er som  konferanser, utstilling og dem onstrasjon  av bioteknologi 
og utdeling av m iljøpris.

Foren ingene N ordens F o rbund  gir sin tilslutning til m edlem sforslagets 
konklusjon , punk tene  A - B  og C och d e lta r gjerne i det p rak tiske fo rbere
delsesarbejdet.

En vil im idelertid  fo reslå  a t betegnelsen  på  åre t endres til N ordisk  
M iljøår 1990.

K øbenhavn  i desem ber 1988

Foren ingene N ordens Forbund

D orte Bennedsen  
Ordfører

Lars S. Hauge 
Generalsekretær
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Miljøstyrelsen:

I m edlem sforslaget henvises som  baggrund fo r a t udnæ vne 1990 til 
N ord isk  B iologiår til en  ræ kke økologiske k rise r og til, a t der indenfor 
N ord isk  R åd har væ ret taget en ræ kke in itia tiver på m iljøom rådet i 70’erne 
og 80’em e . D et anføres endv idere , at det e r  vigtigt, at m iljøspørgsm ål ikke 
blo t behand les a f  en lille del a f  befolkningen, m en at et b red t alm ent 
engagem ent i de nord iske befolkninger er nødvendigt.

Indledningsvis m å det an fø res, a t der i begrundelsen  refereres til m iljø
p rob lem er og m iljøinitiativer, og at beg rebet B iologiår derfor næ ppe kan 
siges a t opfylde hensig ten  m ed in itiativet. Biologi dæ kker m eget andet end 
m iljøproblem er, m en ikke m indst hand ler m iljøproblem er om  m eget andet 

end biologi.
D er er ingen tvivl om , at der i de nord iske lande e r en  stigende politisk 

opm æ rksom hed  om  m iljøproblem er, og at en indsats p å  m iljøom rådet m å 
fo rudsæ tte  et b red t engagem ent i de nord iske befolkninger. D er er dog 
også, som  det anføres i forslaget, taget en ræ kke in itiativer på dette  
om råde, som  i et vist om fang kan siges a t opfylde nogle a f  de konkre te  
forslag, d e r stilles i m edlem sforslaget:

1. D et fo reslås, at der laves kon ferencer nationalt og nord isk  for at 
sp rede kundskab  om  biologispørgsm ål og om  d e t nord iske m iljøprogram . I
1989 planlæ gges en nord isk  havm iljøkonference, en in ternational konfe
rence om  trafik  og miljø og en nord isk  konference om  m iljøundervisning. I
1990 skal D anm ark , N orge og Sverige deltage i den 3. N ordsøkonference , 
og der afholdes i B ergen en sto r konference om  opfølgning a f  B rundtland- 
rappo rten  fo r E C E -landene -  en konference , hvo r både m yndigheder og 
organ isa tioner vil deltage. D et b ø r d erfo r m eget nøje overvejes, om  afhol
delse a f  yderligere kon ferencer vil finde sted  på  bekostn ing a f de t, som 

allerede e r planlagt.
2. D et an føres, a t et N ord isk  B iologiår kan stim ulere til at koord inere og 

udvikle forskning i biologi- og m iljøspørgsm ål. Indenfor forskn ingsom rå
det er det a llerede en ræ kke in itia tiver igang. Indenfor m iljøom rådet eksis
te re r der en lang ræ kke faglige arbejdsgrupper, som  idag udfø rer et frugt
bart udredningsarbejde. U dgangspunktet for yderligere in itiativer må d e r
for væ re en vurdering a f om  -  og i så fald -  hvor, der er behov for 
yderligere fælles in itiativer.

3. D et fo reslås, at de r nedsæ ttes en N ord isk  K om m ission fo r evaluering 
af B rund tland-rapporten . H ertil kan op lyses, at der i regi a f  N ord isk  
E m bedsm andskom ite  er afsat penge til et fælles nord isk  udredningsarbejde 
vedr. opfølgning a f B rund tland-rapporten . D ette  arbejde er gået igang pr. 
1.1.89. E ndvidere  kan henvises til konferencen  i Bergen i 1990, som 
allerede er om talt.

4. Som  et fjerde punkt foreslås en øget sam ordning på  det b io teknologi

D a n m a r k
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ske om råde. F o rskn ingsd irek to ra te t henviser i den sam m enhæ ng til det 
fælles nord iske program  ” N ord isk  B ioteknologi” , som  er under udarbej
delse, og som  også om fa tte r in fo rm ationsak tiv ite ter.

5. D er foreslås endv idere  o p re tte t en nordisk m iljøpris, som skulle 
uddeles en gang årligt. En sådan pris ville muligvis skabe en vis opm æ rk
som hed om m iljøprob lem erne, m en det fo rudsæ tte r, at der kan skabes den 
nødvendige prestige om kring en sådan pris.

6. Endeligt slås det fast, at folk m å have viden og engagem ent i m iljø
spørgsm ål, fo r at politiske ved tage lser for a lvor kan slå igennem . N ordisk  
E m bedsm andskom ite  for M iljøspørgsm ål har netop nedsat en inform a
tionsgruppe med det form ål at form idle E m bedsm andkom iteens arbejde til 
en b redere k reds og iøvrigt at virke for gensidig insp iration , når det gæ lder 
m iljøspørgsm ål. H erudover kan det op lyses, at der i D anm ark i forbindelse 
med opfølgning a f B rund tland-rapporten  vil blive igangsat et bredere kam 
pagnearbejde.

D et fo reslås endelig t, a t N ord isk  R åd udnæ vner 1990 till N ord isk  B iolo
giår, a t N ord isk  M in isterråd  udnæ vner en b red t sam m ensat fo rberede lses
gruppe og at N ord isk  M in isterråd  a fsæ tte r tilstræ kkelige m idler og sek re ta 
ria tsresso u rcer til arbejdet.

M iljøm inisteriet e r  fo r sin del positiv  overfo r in itia tiver, som  kan skæ rpe 
befolkningens v iden og engagem ent i m iljøspørgsm ål, m en anser på linie 
med de øvrige m in isterier, a t et så  b red t kam pagneinitiativ  fo rudsæ tte r en 
m eget nøje vurdering  af, om  det på  nogen m åde vil forringe betingelserne 
fo r at gennem føre allerede planlagte in itia tiver, jv f . de t, som  er anført i 
fo rb indelse m ed de konkre te  in itiativer.

D et næ vnes i begrundelsen  for et biologiår i 1990, at det nordiske 
m iljøprogram  skal evalueres. D et er M iljøm inisteriets op fa tte lse , at en 
evaluering a f  e t så  b red t og langsigtet p rogram  vil væ re uden mening 
allerede i 1990.

K øbenhavn , den 3. feb ruar 1989

(Ej Sign.)

Foreningen Norden:
Foreningen N orden  anser p rincip ielt, a t de r bø r anvendes flere re sso u r

ce r på  biologi — og m iljøom rådet. Vi kan derfo r stø tte  m edlem sforslaget 
om  a t i endnu  højere grad at sæ tte fokus på disse p roblem stillinger i 1990 
gennem  et nord isk  biologiår.

Foren ingen  N orden  finder anledning til at y tre en vis betæ nkelighed ved 
udnæ vnelsen a f diverse  å r  som  tem aår. E rfaringer fra de senere å r  v iser, at 
m an ikke nødvendigvis når sin m ålsæ tning ved at p rok lam ere et tem aår og 
nedsæ tte  e t sek re taria t.
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Y derm ere er det i forhold  til m edlem sforslaget væ rd at påpege de p lan 
lagte ak tiv ite te r, d er gennem føres i 1989 og 1990, a rrangere t a f  folkelige 
o rgan isationer. E t eksem pel e r  de nord iske m iljøsym posier, hvor det næ ste 
afholdes i K øbenhavn  i 1989.

Foreningen N orden  anser det for væ sentlig t, at fo rberedelsegruppen  til 
et nordisk  biologiår 1990 bl. a. får følgende opgaver:
— overveje  om ” bio log iår”  e r  den re tte  betegnelse  på  et tem aår, der skal 

opfylde de in ten tioner, de r e r  besk reve t i m edlem sforslaget.
— præ sisere  hvilke m ål, de r skal opfyldes i de tte  år
— præ sisere  hvilke m ålgrupper e t sådan t tem aår re tte r  sig m od — er det 

fo rskn ingen , underv isn ingen , den brede offentlighed eller noget helt 
fjerde?

— sikre at gennem førelsen  a f bio logiåret sker m ed så beskeden  adm in istra
tion som  muligt

— fastlæ gge retn ingslin ier således a t det a ltovervejende ressourcem æ ssige 
forbrug  sker i form  a f p ro jek tstø tte  til igangvæ rende, planlagte og nye 
ak tiv ite ter

— overveje  m uligheden a f a t anvende e t even tue lt sek re taria t som  et 
serv icekon to r overfo r a llerede eksisterende o rganisationer i form  af 
form idlings- og koordineringsopgaver.
Foreningen N orden  m ener, at det e r  m eget vigtigt at få p rec isere t oven

næ vnte fo rhold , således at et N ord isk  B iologiår 1990 ikke risikerer at 
frem stå  som  nord isk  m iljøretorik , m en kan anvendes til at unders tø tte  og 
opm untre  de nord iske organ isa tioner, der a rbejder m ed d isse spørgsm ål.

Foreningen N orden  ø n sk e r iøvrigt at henvise til den  rem isudtalelse der 
er indsendt af F oren ingerne N ordens Forbund .

Foreningen N orden

M ikael Bjerrum  
Inform ationsm edarbejder

Danmarks Naturfredningsforening:

D anm arks N aturfredningsforen ing  finder ideen om  at udnæ vne 1990 til 
N ord isk  B iologiår god. D er er e t s to rt behov for at fo rberede  v idengrund
lag og folkelig fo rståe lse  fo r de m iljøproblem er, som  i de kom m ende år vil 
få stigende betydning fo r de nord iske landes økonom iske og sociale fo r
bund. E t nord isk  sam arbejde vil på m ange m åder væ re velegnet til at skabe 
grundlag for et regionalt sam arbejde om  løsning a f g ræ nsoverskridende 
m iljøproblem er.

D et e r  im idlertid foren ingens opfa tte lse , at udviklingen a f den b io tekno
logiske sek to r, som  beskrives i fo rslaget, kan give anledning til nye og
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ukend te  m iljøproblem er, og at e t nord isk  sam arbejde på  de tte  om råde 
naturligt må om fatte  fælles no rm er fo r en regulering a f m ulighederne for 
frem stilling og anvendelse  a f  bio teknolog iske produk ter.

V ed et fæ lles engagem ent i natur- og m iljøspørgsm ål har de nordiske 
natu rfredn ingsforen inger gennem  m ange år opbygget en trad ition  for et 
organisationsm æ ssig t sam arbejde på  nord isk  p lan , hvilket senest h a r væ ret 
ak tuelt i forbindelse  m ed N ord isk t R åds ekstrao rd inæ re  session i novem 
ber 1988. D anm arks N aturfredn ingsforen ing  finder det derfo r væ sentligt, 
at der i nord isk  regi sker en udvidelse a f  sam arbejdet over g ræ nserne og 
m ellem  trad itionelle  politiske og organ isa to riske  n iveauer.

K øbenhavn , den 22. decem ber 1988

P.f.v .

H ans Chr. K arsten

WWF Verdensnaturfonden;

W W F V erdensnatu rfonden  kan varm t stø tte  næ vnte forslag og de in itia
tiver, der er næ vnt i oplæ gget. Vi an ser det fo r m eget væ sentlig t, som  også 
frem hæ vet i B rund tland -rappo rten , at m an in ternationalt, og a ltså  her i 
nordisk  regie, sam arbejder og udveksler erfaringer om kring det m iljøbe
skyttende arbejde.

Vi vil m ed glæde indgå i den forberedelsegruppe, d e r fo reslås under pkt. 
B i forslagene.

K øbenhavn , den 30. novem ber 1988

Tomm y D ybbro
Videnskabelig m edarbejder 
W W F V erdensnataurfonden

F i n l a n d  

Social- och hälsovårdsministeriet:

Social- och hälsovårdsm in isterie t k o n sta te ra r inledningsvis a tt förslags
stä llarna i m edlem sförslaget u tgått från a tt biologin i d e tta  sam m anhang 
inneslu ter bl. a. m iljöpolitik och olika ekologiska om råden  såsom  m iljöför
orening, näringsu tveckling , b io teknologisk  u tveckling  rö rande p lan to r och 
d ju r sam t resursförvaltn ing .

Problem  m ed anknytn ing  till m iljöskyddet och  ekologiska frågor har 
blivit alltm er ak tuella  både g lobalt och i de nord iska  länderna. D et krävs
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m ycket v id s träck ta  å tgärder fö r a tt m an skall kunna lösa dem . L ösningar 
på  den nationella  n ivån räck e r inte till, u tan  det behövs in ternationellt 
sam arbete  och in ternationella  överenskom m elser, om m an vill göra varak 
tiga fram steg  på de tta  om råde.

Inom  det no rd iska sam arbete t har m iljöfrågorna redan en etab lerad  
ställning. P rob lem en ä r dock så  pass om fattande och m ångfasetterade att 
det ä r m o tivera t a tt u tv idga och effek tiv isera  sam arbetet.

D et ökade in tresse t fö r m iljöfrågor och därtill anknu tna  problem  i de 
no rd iska  länderna  har nyligen m an ifestera ts vid N ord iska  rådets 2:a ex tra  
session i H elsingör den  16 novem ber 1988. Vid denna session  behandlades 
enb art m iljöfrågor sam t m in isterrådets budget för år 1989. Vid sessionen 
antogs bl. a. följande rekom m endationer:

Rek. N r 46/1988: N ordisk t m iljöprogram  (B 85/s, A 831/s, A 843/s och 
A 85 Ils)

N ord iska  råde t rekom m enderar N ord iska  m in is terrådet att:
a) faststä lla  e tt nord isk t m iljöprogram  i huvudsak  enligt m in isterråds

forslag B 85/s sam t m ed beak tande av de synpunk ter och önskem ål som 
fram förts av social- och  m iljöu tsko tte t och  därv id  om arbeta  de ovan fa s t
slagna p rinciperna till ko rrek ta  em issionskrav , tid sg ränser m. m. inom de 
om råden som  näm nts.

b) ställa  erforderliga re su rse r till förfogande fö r förverkligande av 
m iljöprogram m et

c) årligen läm na en redogörelse  till N o rd iska  rådet om  m iljötillståndet i 
de nord iska länderna  om  uppföljningen av det no rd iska m iljöprogram m et.

Rek. N r 47/1988: Internationell m iljöpolitik (B 85/s, A 831/s, A 843/s och 
A 851 Is)

N ord iska  råde t rekom m enderar de nord iska ländernas regeringar a tt 
spela en pådrivande roll i den in ternationella  m iljöpolitiken och därvid 
u tö v a  en aktiv  u tå trik tad  in ternationell in form ationsverksam het.

Social- och hälsovårdsm in isterie t an ser a tt det ä r m otiverat a tt i sam 
band m ed förverk ligandet och uppföljningen av ovan näm nda rekom m en
dationer även b eak ta  de p rob lem om råden  som  tagits upp i m edlem sförsla- 
gen. M ed tanke på de olika a sp ek te r som  tagits upp i förslagen kunde det 
vara  på  sin plats a tt v idga b io logibegreppet, sådan t det defin ierats i med- 
lem sförslagec, till a tt om fatta  m er a llm änt m iljöskyddsfrågor.

M in isterie t ö n sk a r i d e tta  sam m anhang peka på  e tt nord isk t sam arbets- 
p ro jek t som  f. n. genom förs vid In s titu te t fö r arbetshygien  i Finland i syfte 
att kartlägga hälsom ässiga problem  inom  den b io tekniska industrin . M an 
har haft positiva e rfa ren h e te r av sam arbe te t på  de tta  om råde. Bl. a. med 
stöd härav anser m in isterie t a tt det ä r  v ärt a tt u tv idga sam arbe te t inom  de 
om råden  som  an ty tts  i m edlem sförslaget. M inisteriet vill in te i d e tta  skede 
ta  ställning till frågan om e tt särskilt nord isk t tem aår, u tan  önskar a tt denna
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fråga b lir beroende av  m era a llm änna överväganden  om  p å  v ilket sä tt ovan 
näm nda rekom m endationer kom m er a tt uppföljas och på  vilket sä tt de 
m edel som  nu stä llts till fö rfogande fö r m iljöpolitiska å tgärder kunde 
d isponeras u nder den  närm aste  fram tiden .

H elsingfors den 24 novem ber 1988

H elena P esola  
Social- och hälsovårdsminister

K arl Johan K rokfors
Sekterare för interna

tionella ärenden

Miljöministeriet:

M iljöm inisteriet u n d e rs tö d e r förslaget om a tt å r 1990 skall ägnas åt 
m iljövården i en lighet m ed m otiveringen till förslaget. M inisteriet anser 
dock a tt åre ts  nam n borde väljas så  a tt d e t b ä ttre  m o tsvarar m otiveringen. 
Biologin som  vetenskap  an k n y te r b ara  till v issa  delar till de m iljöproblem  
som  ta s  upp  i m otiveringen , och  d essa  problem  har åtskilliga andra  a sp ek 
te r  än de ren t b iologiska. E tt läm pligare nam n kunde sålunda vara  ’’miljö
fo rskn ingsåre t” , ” m iljökunskapsåre t” , ” n a tu rå re t” , ” eko log iåre t” , ” mil
jö - och  b io tek n ik å re t”  e ller något liknande.

M iljöm inisteriet fö reslå r också  a tt till m otiveringen skall fogas en punkt 
d ä r b ehove t av forskning  om  de m est aku ta  m iljöproblem en påpekas, 
exem pelvis

- d e n  så  kallade kritiska  belastn ingen  på  olika n a tu rty p e r (b io toper och 
ekosystem ) i olika de la r av N orden , dvs. hu r m ycket fö ro ren ingar naturen  
kan tå la  u tan  irreversib la  skador

-v e rk n in g a rn a  av u ttunn ingen  av ozonsk ik te t i den  övre  a tm osfären  på 
natu ren  i N orden

-v e rk n in g a rn a  av den globala tem pera tu rökn ingen , den så  kallade väx t
huseffek ten , på  na tu ren  och sam hället i N orden .

M iljöm inisteriet finner förslaget fö rtjänstfu llt såtillv ida a tt det går ut på 
a tt ak tivera  alla m edborgarg rupper i a rb e te t fö r vår gem ensam m a miljö.

H elsingfors den  28 novem ber 1988

Olli Ojala 
Avdelningschef

P eter von Boguslaw sky  
Byråchef

† l - A  855/s Supplement
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Ålands landskapsstyrelse:

L andskapss ty re lsen  har i princip  in te t a tt invända em ot a tt å r  1990 av 
N ord iska  råd e t u tlyses till e tt no rd isk t biologiår.

L andskapss ty re lsen  ta r självfallet m ed in tresse  även del av den föreslag
na förberedelseg ruppens u ta rb e tad e  p laner fö r det even tue lla  nord iska 
biologiåret.

D ärem ot är landskapssty re lsens egna re su rse r a tt i stö rre  u tsträckning  
uppm ärksam m a tem aår av fö reslagen om fattn ing av naturliga skäl m ycket 
begränsade.

M arieham n den 11 novem ber 1988

Sune Eriksson  
Lantråd

Håkan K ulves 
M iljövårdsintendent

Ålands Natur & Miljö r. f.:

Å lands N a tu r & Miljö r. f. s töder in itiativet a tt 1990 föreslås som  ett 
no rd isk t biologiår. M iljöfrågan ä r i dag y tte rs t aktuell på  grund av a tt 
e ffek terna av en långvarig m iljöförstöring b lir alltm er tydlig på  m ånga håll. 
M iljöförstöringen är regional, nationell och in ternationell och fö r a tt reella 
synliga resu lta t nås b ö r sam arbete  över nationella g ränser ske.

I den m ån det ä r  m öjligt fö r Å lands N a tu r & Miljö vill vi på  alla sätt delta  
i e tt biologiår 1990.

M arieham n den 24 o k to b er 1988

Å lands N a tu r & Miljö r. f.

Gunmarie L arpes-N ordas  
Ordförande
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I s l a n d

Helse- og forsikringsministeriet (Heilbrigðis- og tryggingamála- 

ráðuneytið):12

Hvis N ord isk  R åd har til hensigt at tage specielle opgaver op i årene 1990 
og 1991, som  det fo rudsæ ttes i m edlem sforslagene, så  er de opgaver, som  
her næ vnes -  b iologiår 1990 og reum atikerår 1991 -  opgaver, som  kan 

anbefales.
D esuden anser m in isterie t det for naturlig t fra islandsk side at arbejde 

for et øget sam arbejde i forbindelse  m ed reum atiske sygdom m e.

R eykjavík, den 1. novem ber 1988

Guòmundur Bjarnason
Påll Sigurdsson

Statens Forskningsråd (Rannsoknaráð Islands):1

-  — -  I redegøre lsen  m ed forslaget peges på betydningen  a f m iljø
spørgsm ål for a lverdens lande, og a t m iljøødelæ ggelser ikke kender til 
landegræ nser. D erfor må m an bekæ m pe den gennem  in ternationalt sam ar
bejde. V isse m iljøfarer tru e r nu og har indflydelse i N orden . B iotekniske 
n yheder kan få s to r betydning ved løsningen af m iljøproblem er, og der 
opfordres derfo r til, at N ordisk  Råd erk læ rer åre t 1990 for ” N ord isk  
b io logiår” .

Alle anførte  argum en ter d re je r sig om  m iljøspørgsm ål og betydningen af 
biologi, b io teknik  og forskning på disse og andre om råder for at kunne tage 
fat på p rob lem erne , som  tru e r fo rude. D er peges specielt på bioteknikken 
og dens betydning i bekæ m pelsen a f mange a f de m iljøproblem er, som  man 
stå r overfor.

I redegørelsen  re tte s  alle argum enter for at erk læ re et særligt nordisk  år i 
særlig anledning mod miljø, m iljøbeskyttelse og den skade, som  forvoldes 
på m iljøet. D et sam m e gæ lder de forslag, som  stilles, de d re je r sig udeluk
kende om m iljøspørgsm ål. Det er ikke nem t at se sam m enhæ ngen mellem 
erklæ ringerne om  et ” nord isk  b io log iår”  og anledningen ifølge forslagsstil
lernes argum entation . M an burde snarere  lægge vægt på bevillinger og 
sam arbejde i forb indelse m ed selve forskningen og fo ranstaltn inger, som

1 Yttrandet översatt frå n  isländska.
2 Yttrandet avser m edlemsforslagen A 850/s om nordiskt reumatikerår 1991 och
A 855/s om nordiskt biologiår 1990.
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re tte r  sig m od en løsning a f p rob lem erne. S ta tens F orskn ingsråd  kan ikke 
se, a t en erklæ ring om  ” nord isk  b io log iår” kan få stø rre  betydning i den 
sam m enhæ ng. D et begreb dæ kker et langt b redere  spek ter, end m an går ud 
fra i forslagene og ville derfor gå o ver m ålet.

R eykjavík , 6. decem ber 1988

F o r S ta tens F orskningsråd  
Vilhjálmur Lúdvíksson

Naturværnsrådet (Náttúruverndarráð):1

N atu rv æ rn sråd e t e r  positiv t indstillet overfor, at erk læ re 1990 fo r n o r
d isk biologiår.

I de senes te  å r  e r  d iskussioner om kring m iljøspørgsm ål b levet stæ rkt 
forøget, og konsekvenserne  a f fo rurening a f økosystem et har yderligere 
an sp o re t dertil. Ø kologisk v iden e r grundlæ ggende fo r m iljøbeskytte lse , og 
det e r  vigtigt at give dem , som  arbejder m ed fødekæ deundersøgelser, de 
bedste  m uligheder fo r a t gøre rede fo r deres  arbejde og gøre sig bekend t 
m ed, hvad der sk e r i nabolandene. D et er heller ikke m indre betydnings
fu ld t, a t befolkningen i alm indelighed få r flest mulige oplysn inger om  vort 
miljø, og e t nord isk  biologiår kunne væ re den  rigtige lejlighed til at gøre 
frem stød på  dette  om råde.

R eykjavík , 21. novem ber 1988

þóroddur F. þóroddsson  
Generalsekretær

N o r g e

Fiskeridepartementet:

F iskeridepartem en te t finner forslaget om  et nordisk  biologiår i 1990 
in te ressan t og kan s to rt se tt slu tte  seg til m edlem sforslaget. Vi vil im idler
tid kom m e med et par m erknader.

M edlem sforslaget legger opp  til a t b iologiåret avgrenses til kun å om fatte 
m iljøpolitiske og økologiske problem stillinger. F iskeridepartem en te t kan 
væ re enig i a t d isse tem aer b ø r tillegges sto r vek t. D epartem en te t e r likevel 
av den oppfatn ing at biologien som  fag bør p resen te res i langt stø rre

1 Yttrandet översa tt frå n  isländska .
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bredde innenfor ram m en av et biologiår. En vil da på en helt annen m åte 
kunne få frem  hvilke problem stillinger de biologiske d isip liner kan b idra  til 
løsninger på, f. eks. innenfor m edisin , industri, u-hjelp osv. D ette  vil 
sam tidig belyse viktige og in te ressan te  berø ringspunk ter m ellom  biologis
ke og andre fagom råder.

H va angår fo rberedelsene  til det fo reslå tte  b io logiåret, synes tiden å 
væ re knapp. F o r å få en b red es t og best mulig koord inering  av fo rberedel
sesarbejdet i de no rd iske land, b ø r en  d erfo r vu rdere  å trekke  inn den 
kom petanse som  finnes i N ord isk  Biologisk R åd og dets tilslu ttede 
m edlem sorganisasjoner.

O slo, 16. desem ber 1988

K jell R aasok  
Ekspedisjonssjef

Tore Riise 
Byråsjef

Kultur- og vitenskapsdepartementet:

F orslaget ta r  opp  m ulighetene fo r å  sty rke det nordiske sam arbeidet på 
om råder som  er p rio rite rt fra norsk  side. D ette  g jelder for eksem pel m iljø
re la tert forskning  og forskning om kring bio teknologi.

K ultur- og v iten skapsdepartem en te t legger sto r vek t på  den  forsknings
m essige oppfølging av rappo rten  fra V erdenskom m isjonen  fo r miljø og 
utvikling og m ener a tt oppfølgingen k rev e r øk t in ternasjonalt sam arbeid . 
D epartem en te t e r  v idere enig i a t de t bø r skje en  styrking og effektivisering 
av innsatsen  innenfor b io teknologi. Sam arbeid  på nord isk  basis kan være 
et egnet bidrag  i denne sam m enheng. D epartem en te t vil unders treke  be
tydningen av grunnleggende biologisk forskning for de om råder forslaget 
g jelder. Vi vil også peke på  at øk t satsing  på  fo rskerrek ru tte ring  vil utgjøre 
en viktig del av kom petanseoppbyggingen  innen biologisk grunnforskning.

Vi e r  enig m ed forslagsstillerne i at det e r  behov fo r en overo rdnet 
nordisk  strategi fo r b lant anne t de politiske beslu tn ingstakerne  på det 
b io teknologiske om råde. D ette  an se r vi som  særlig viktig når de t gjelder 
fo rskningsetikk  og sikkerhet.

D et fo reslås a t N ord isk  m in isterråd  opp n ev n er en fo rberedelsesg ruppe 
m ed b red  rep resen tas jo n  av b lan t anne t nord iske fo lkebevegelser og orga
n isasjoner fo r å  planlegge g jennom føringen av å re t. D epartem en te t m ener 
a t det e r  nødvendig  m ed bred  faglig kom petanse  i en  slik planleggingsgrup
pe. Vi an se r a tt den  ekspertise  som  allerede ek s is te re r i no rd isk  regi bø r
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trekkes inn , som  fo r eksem pel P rogram kom iteen  fo r det bioteknologiske 
sam arbeidsp rogram .

K ultur- og v iten skapsdepartem en te t s tø tte r i p rinsippet forslaget om  å 
u tlyse 1990 som  et nord isk  biologiår.

O slo, 16. ja n u a r  1989

E tte r fullm akt

Olav N yham ar  
Byråsjef

Hans Berg  
Førstekonsulent

L andbruksdepartem entet:

D et har kom m et forslag  om  å  gjøre 1990 til e t no rd isk  biologiår. D et b iir 
fo reslå tt v idere at N ord isk  M in isterråd  o ppnevner en fo rberedelsesgruppe 
m ed bred  rep resen tas jon  fra  bl. a . no rd iske fo lkebevegelser og organisa
sjoner fo r å  planlegge g jennom føringen av e t slik å r  og at M in isterrådet 
av se tte r  tils trekkelige økonom iske og adm inistra tive re ssu rse r til tiltaket.

L an d b ruksdepartem en te t e r  noe usikker p å  om  m an i det nordiske 
arbeidet skal in trodusere  spesielle å r  -  der sæ rskilte  politikkom råder 
se ttes i fokus.

P å den annen  side h a r biologiske- og m iljøpolitiske spørsm ål b litt p riori
te r t i d e t nord iske arbeidet i den  siste tiden. N ord isk  R åd har nylig ved ta tt 
e t m iljøpolitisk handlingsprogram , en  handlingsplan m ot havforurensning 
og handlingsprogram m et fo r jo rd - og skogbruk vil bli rev idert i løpet av
1989 -  der de t e r  fo ru tsa tt en s te rkere  vektlegging av  m iljøspørsm ålene. I 
tillegg til d e t h a r vi det no rd iske b io teknologiske sam arbeidsprogram .

L andb ruksdepartem en te t se r m eget positiv t p å  a t biologiske og m iljøpo
litiske spørsm ål b lir sa tt i fo rgrunnen  i de t nord iske sam arbeidet i 1990. D et 
vil væ re en  fin m åte å  følge opp B rundtlandkom m isjonens rap p o rt på. D et 
springende punk t fo r L an d b ruksdepartem en te t e r  hvordan  vi o rganiserer 
en stø rre  vektlegging av biologiske og m iljøpolitiske saker. E tte r  vårt syn 
m å et slikt opplegg bygge på  sam arbeide m ellom  eksisterende nordiske 
o rganer og organisasjoner.

Vi m å søke å unngå a t det b iir bygd opp nye kom iteer og organisasjoner. 
M ed e t slikt opplegg vil e t N ord isk  B iologiår væ re et hensik tsm essig  tiltak.

O slo, 5. ja n u a r  1989

E tte r fullm akt

A lm ar Sagelvm o
Knut Børve
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Universitetet i Bergen, Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet hän
visar i skrivelse den I decem ber 1988 till u tta lande av un iversite te ts zoo lo
giska  m useum  (se nedan).

U niversitetet i B ergen, Zoologisk m useum:

 de biologiske m iljøer s tø tte r det initiativ  som  er ta tt for å frem m e
et forslag for N ord isk  R åd om  1990 som  et nordisk  biologiår. U n iversite te t 
i Bergen bør søke å bli rep resen te rt i den gruppe som  skal forberede 
gjennom føringen av p rosjek te t.

B ergen, 28. novem ber 1988

A ndreas L. Steigen  
(Leder i Bisam)

U niversitetet i B ergen, Det m edisinske fakultet:

D et frem går at B ergensm iljöet har en bred  kom petanse innenfor de 
fagom råder som  berø res  av forslaget. D et kan nevnes:

B ioteknologi
G enteknologi
B iokjem isk m etodikk re tte t m ot fo rurensingsovervåk ing  
T esting  av po tensielt toksiske fo rb indelser 
Farm akologi
E tiske asp ek te r m ed hensyn  på  anvendelse  av genteknologi i industrien  

og også i m edisinsk sam m enheng.
Av ak tuelle m åter å m arkere b iologiåret ved U niversite te t i B ergen på 

kan tenkes:
-  faglige sem inare r og m øtev irksom het
-  foredrag i den populæ rv itenskapelige fo redragsserie  L ørdagsun iversite

tet
-  m arkering via N orsk  B iokjem isk Selskap
-  in fo rm asjonsbrosjy rer over p ro s jek te r og personale  som  er villig og 

in teressert i å holde foredrag  eller andre m ediaform er for presen tasjon  
av sitt fagfelt fo r in te resse rte  g rupper i sam funnet.
En ville væ re in te ressert i tilbakem elding fra N ord isk  Råd i saken.

Dagfinn A arskog  
Dekanus

B ergen, 28. desem b er 1988

Johs Teigland  
Fakultetssekretær
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Universitetet i Trondheim:

F orslaget om et nordisk  b iologiår i 1990 har væ rt forelagt de biologiske 
fagm iljøene ved U N IT . K om iteen fo r m iljøvern (K O M M IT) ved U N IT  ble 
på bakgrunn av fagm iljøenes u tta le lse r bed t om  å u tform e forslag til u tta le l
se. D ette  forslaget har væ rt forelagt K ollegiet, som  i m øte den 09.12.88 
gjorde følgende vedtak:

” K ollegiet s lu tte r seg til forslaget fra N ord isk  R åd om (å opprette) et 
nordisk  biologiår i 1990 og v iser til K O M M IT ’s forslag til u tta le lse .

U n iversite te t vil vurdere  konkre te  tiltak  fo r en aktiv deltakelse  i biologi

å re t .”
K O M M IT 's u tta le lse  følger vedlagt (λ‹› Bihang)

T rondheim , 14. desem ber 1988

Ole A . Brφnmo 
Administrasjonssjef

Lisa O lstad  
Konsulent

BIH AN G

Uttalelse fra  Komitéen for m iljøvern (K O M M IT) om ” forslag om et nordisk 
biologiår i 1990”

F orslaget om  et ” nord isk  b io log iår”  stø ttes  i prinsipp . B egrunnelsen  for 
en slik m anifestasjon  er b lan t annet:
-  M iljøspørsm ål er in ternasjonale , både m .h .p .  e ffek ter og hvorledes de 

kan løses.
-  N orden  har gode fo ru tse tn inger fo r å  sam arbeide, u t fra  sine kulturelle 

og geografiske fe llestrekk , og har m otiver fo r sam arbeide, siden det er 
m ange m iljøspørsm ål hvo r regionale forhold dom inerer.

-  E thvert tiltak  som  kan b idra til at m iljøhensyn innarbeides som et 
selvfølgelig grunnlag fo r enke ltpersoners og beslu ttende organers hand 
linger e r  velkom m ent.
U n ivers ite te t stiller derfo r bak in tensjonene fo r B iologiåret.
Til fo rslagene til innhold vil vi kom m e m ed følgende synspunkt: 
F orslaget fok u sere r b io teknologi som  løsning på m ange m iljøproblem , 

m en e r u ten  m otforestillinger til slik teknologi som  det k n y tte r seg store  
spørsm ål til, både av etisk  og faglig karak te r. En u tdypning av disse m å stå 
sen tralt. V ed siden av m ulighetene som  bioteknologi åp n er fo r løsning på 
miljø- og ressu rsp rob lem er, m å vi arbeide fo r at ikke nye oppstår.

D et bø r dessu ten  vu rderes om  navnet ” B iologiår”  e r  dekkende for det 
innholdet og de form ål som  e r an ført. Forslagsstillernes definisjon av 
biologi går langt u to v er det vi ellers fo rs tå r m ed biologi. En m er dekkende 
betegnelse vil væ re et nord isk  økologiår e ller aller best et nordisk  m iljøår.
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N ordisk  m in isterråd  stod i 1980 til 1985 bak en serie kon feranser om 
m iljølære i høgere u tdanning. U n iversite te t i T rondheim  stod som  arrangør 
av den første  av d isse , som  tok  fo r seg m iljølæ re i tekn isk  u tdannelse . 
S ituasjonen har im idlertid  fo rand re t seg siden den gangen, og det har væ rt 
a rbeidet m ed et forslag om  en ny konferanse på europeisk  basis. (Saken 
har væ rt d isku tert i E F -sek re ta ria te t, O E C D s E nv ironm enta l d irec to ra te  
og U N E S C O ). M ed bakgrunn  i den nøkkelposisjonen  som  tekn isk  u td an 
net personell har for utform ing av m iljøvennlige p ro sesser og naturinngrep , 
vil U N IT  foreslå  at en slik konferanse vurderes b lan t aktuelle tiltak  i et 
biologiår.

M iljøspørsm ål e r  av tverrfaglig  k arak te r. E rfaringer fra  arbeid  fo r å 
frem m e tverrfaglig  v irksom het i forskning og undervisning viser at det er 
vanskelig å frigjøre re ssu rse r i fagm iljøene for slik v irksom het, selv om 
in teressen  fo r deltagelse kan væ re god. M idler ø rem erket til tverrfaglige 
tiltak e r  derfo r viktig  fo r å  stim ulere  slik v irksom het.

E t h inder for slik deltagelse e r  im idlertid også at tverrfaglig  v irksom het 
lett o versees i m erittering . S iden N orden  e r et felles arbeidsm arked , ikke 
m inst for akadem ikere , b ø r kanskje de tte  spørsm ålet taes opp i nordisk  
sam m enheng, og spesielt i sam m enheng m ed et m iljøår?

Norges landbrukshøgskole:

N orges landbrukshøgskole s tø tte r  tanken  om  et N ord isk  biologiår i 1990. 
N år det g jelder gjennom føringen v ises det til bl. a. det initiativ som 

allerede e r ta tt av N orsk  natu rfo rvalterfo rbund  (N aFo) fo r et sam arbeid 
mellom  forskn ingsråd , dep artem en ter, høgskoler, p rim æ rnæ ringene, F o r
eningen N orden  og D et Kgl. selskap  fo r N orges V el. D et e r  satt i gang et 
planleggingsarbeid som  ta r sik te på en sterk  satsing  på  biologiåret.

Ås, 18. novem ber 1988

Arnor N jøs

Norges allm ennvitenskapelige forskningsråd  (NAVF):

 N A V F  stiller seg positiv t til et slikt initiativ  og ser det som  en
bekrefte lse  på en økende forståe lse  fo r at m an m å ta  hensyn til at m enne
sket e r  en del av den to tale  b iosfæ ren . M iljøspørsm ål har en  k lar in te rna
sjonal profil, og gode løsn inger e r  avhengige av  sam arbeide o ver lande
g rensene. E t øk t og sam ordnet miljø engasjem ent fra de nordiske land vil 
ha en positiv  signaleffekt overfo r land u ten fo r N orden , og sam tidig føre til 
økt bev issthet innad.
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M edlem sforslaget om fatter e t vidt spek trum  av tiltak . Vi har delt disse i 
3 kategorier:
-  T iltak  fo r å øke folks bev issthet/engasjem en t
-  T iltak  fo r å øke kunnskapen  om  biologiske p roblem er
-  T iltak  for en bedre t kontro ll/e t bedre regelverk  innen forvaltn ing av

biologiske ressu rser.

Tiltak fo r  å øke fo lk s bevisthetlengasjem ent

L øsning av m iljøspørsm ål e r  i s to r grad avhengig av en engasjert all
m ennhet. M iljøfrem m ende tiltak  vil ofte væ re avhengig av at enkeltindivi
der/g rupper legger om  sine liv svaner/ru tiner. En bev isst og ikke m inst 
opplyst a llm ennhet e r  en fo ru tsetn ing  fo r å kunne sette  i verk  ” upopu læ re” 
tiltak . N A V F  vil her p resisere  betydningen  av populæ rvitenskapelig  fo r
midling. A ndre tiltak  som  e r fo reslå tt, som  bred t anlagte konferanser, 
utdeling av m iljøpriser og øk t stø tte  til miljø- og naturo rgan isasjoner er 
e tte r  vår vurdering positive tiltak . E t tiltak  som  ikke er konkre t nevnt e r  en 
øk t satsing  på  biologi/m iljøvern i grunn- og videregående skole. M orgenda
gens sam funnsborgere går i dag på  skole. D et vil væ re av avgjørende 
betydning fo r fram tidig engasjem ent, a t det legges en god basis i skolen.

Tiltak fo r  å øke kunnskapen om  biologiske problem er

D ette  e r  e tte r  N A V F s syn e t nøkkelpunk t i forhold  til fram tidig sam 
eksistens m ellom  m ennesker og miljø. D et fo reslås å stim ulere til koord i
nering og utvikling av forskningen m ellom  de nord iske land i biologi- og 
m iljøspørsm ål. D ette  e r  helt i tråd  m ed N A V F s generelle m ålsetting om 
øk t in ternasjonalisering .

E t m om ent som  N A V F  ønsker å unders treke  er betydningen  av satsing 
på biologisk grunnforskning. E n in ternasjonal kom ité har evaluert fo rsk 
ning innen te rre strisk  økologi og system atikk  i N orge. R apporten  var 
ferdigstillet 15. novem ber 1988 og konk luderte  bl. a. m ed følgende (s. 42): 
As far as the C om m ittee has seen , m uch o f the governm ental funding 
outside the regular un iversity  system s is generated  by ad hoc decisions due 
to  env ironm ental ca ta strophes. This is certain ly  not a  sound basis fo r the 
developm ent o f any basic science and its applied coun terpart.

The C om m ittee reg re ts th e  d isposition  betw een  the funds allocated  by 
N A V F  fo r basic research , and  the funds m ade available by m inisterial 
departm en ts and the like fo r applied research  and m onitoring. The C om 
m ittee realizes and has acknow ledged the value o f applied research  in the 
fields evaluated . B ut a t the sam e tim e we stress  w ith som e em phasis that 
basic research  is fundam ental to  and necessary  fo r all research  activities.

I skyggen av de siste års satsing  på anvend t forskning re tte t m ot m iljø
prob lem er har den langsiktige basale  biologiske forskningen b litt su ltefo
re t. M ed dagens stadig stø rre  inngrep i liv sp rosessene (bioteknologi) og i 
natu rressu rsg runn laget e r  grunnleggende biologisk forskning viktigere enn
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noensinne. D en kom petanse  som  bygges opp ved en satsing  på biologisk 
grunnforskning vil gi nødvendig  viten for god sam funnsplanlegging, riktig 
ressu rsfo rvaltn ing  og rep resen te re  et viktig fundam ent for løsning av fram 
tidige m iljøproblem er. En viktig del av en slik kom petanseoppbygging må 
væ re satsing på  fo rskerrek ru tte ring . B ehovet fo r m enneskelige re ssu rse r 
vil bare  øke i å rene  som  kom m er.

E tte r  N A V F s syn vil et naturlig  tyngdepunk t i et nord isk  b iologiår væ re 
en s te rk  satsing  på biologisk grunnforskning. F o r å sikre et v itenskapelig  
fundam ent for planlegging og gjennom føring av biologiåret bø r re ssu rsp e r
soner fra g runnforskningsm iljøene tas m ed i de p lanleggingsgrupper som 
oppnevnes.

Tiltak fo r  en bedret kontroll/et bedre regelverk innen forvaltn ing av b io lo
giske ressurser

N år det gjelder forebygging av m iljøproblem er i sin alm innelighet, e r 
disse av en slik na tu r, at koord inering  over landegrensene ofte er en 
foru tsetn ing  fo r et vellykket resu lta t. D et m å u tform es en m iljøpolitikk 
som b ase re r seg på  in ternasjonale  av ta le r og gjensidig respek t m ellom 
landene. B iologisk kunnskap  m å i stø rre  grad enn nå danne beslu tn ings
grunnlaget for forvaltn ingen  av na tu rressu rser.

B ioteknologi ven tes å  få dyptgripende betydning for utviklingen i hu 
man- og veterinæ rm edisin , land- og havbruk , industri og m iljøvern. Det er 
behov fo r en felles nord isk  strategi når det g jelder regelverk  innen dette  
om rådet, både innen forskning og anvende lse r, og når det gjelder etiske 
prob lem er, m iljøproblem er og sikkerhet.

Konklusjon

N orges allm ennvitenskapelige forskn ingsråd  (N A V F) slu tte r seg til fo r
slaget om  å u tlyse 1990 til nord isk  biologiår. R ådet vil også si seg enig i 
begrunnelsen  for forslaget. N A V F  vil spesielt understreke  betydningen av 
satsing på biologisk grunnforskning  som  et ledd i en nødvendig  beredskap  
for fornuftig  forvaltn ing  av jo rd a s  ressu rser.

L e if  A rne H eløe 
Administrerende direktør

Jarle N ygard  
Førstekonsulent

O slo , 30. novem ber 1988
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Norges landbruksvitenskapelige forskningsråd (NLVF):

N orges landbruksv itenskapelige fo rskningsråds (N L V F ) form ål e r  å 
planlegge, p rio rite re  og finansiere forskning av  særlig betydning fo r land
bruk , næ ringsutvikling og naturforvaltn ing .

I anledning forslaget om  et nord isk  b iologiår vil N L V F  uttale følgende:
F o r norsk  landbruksforskning  har de t alltid væ rt og e r fo rtsa tt en hoved

oppgave å drive anvend t biologisk forskning. K ravene til innsats innenfor 
anvend t biologi e r  den senere tid b litt y tterligere  ak tualisert gjennom  
rappo rten  fra  V erdenskom m isjonen  fo r miljø og utvikling, V år felles fram 
tid . K onklusjonene i rappo rten  m arkerer behov som  rep resen te re r store  
u tfo rd ringer for forskningen. De prob lem er som  verden stå r overfo r hva 
g jelder p roduksjon  av nok  m at innenfor ram m en av en langsiktig og fo r
svarlig forvaltn ing av na tu rressu rsen e , stiller biologisk forskning overfor 
særlig store  u tfordringer. M ange av de prob lem er som  skal løses, k jenner 
ingen g renser. De e r av overnasjonal karak ter. D ette  g jelder f. eks. skog- 
død, fo ru rensn inger i havet og k lim aendringer på grunn av lu ftfo ru rens
ingen

En allm enn fo rståelse  av hva d isse prob lem ene rep resen te re r både for 
offentlige m yndigheter, næ ringsliv , o rgan isasjoner og hver enkelt av oss, 
e r av sto r betydning for å kunne iverksette  nødvendige løsninger.

V ed å  u tlyse år 1990 til N ord isk  B iologiår kan en oppnå å  sette  i fokus 
v iktigheten av en langsiktig natu rressu rsfo rvalting  og hva biologi som  fag- 
og forskn ingsom råde b e ty r i den sam m enheng. M ulighetene fo r en y tterli
gere styrking av nord isk  sam arbeid  hva g jelder forskning og utvikling 
innenfor biologiske fag burde også væ re til stede.

N L V F  vil søke å fo rsterke  sin innsats på om råder som  sam svarer med 
institusjonene for e t no rd isk  biologiår.

N orges landbruksv itenskapelige forskningsråd  vil på denne bakgrunn 
u ttrykke stø tte  til idéen om  å e tab lere  år 1990 som  N ord isk  Biologiår.

O slo , 25. novem ber 1988

F o r N orges landbruksv itenskapelige forskningsråd  

Svein Sunds bø
Stein H oset

Norges fiskeriforskningsråd  (NFFR):

N F F R  finner fo rslaget om  et N ord isk  B iologiår in teressan t. D et er en 
viktig oppgave å  b idra til bevaring  av m iljøet. E t biologiår vil kunne 
stim ulere til økt sam arbeid  m ellom  de nordiske land om  m iljøspørsm ål.

D et fo regår i dag m iljø relatert forskning i alle de nord iske land , men 
sam arbeidet landene im ellom  b ø r kunne sty rkes. F . eks. e r det i flere av
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landene sa tt igang forskn ingsak tiv ite t re la te rt til den  unorm ale algeopp- 
b lom stringen sist som m er. D ette  e r  et eksem pel på e t om råde hvor fo rsk 
ningen i de nord iske land burde koord ineres.

E t nord isk  b iologiår bø r lede til en bedre koord inering  av forskningen 
sam t frem m e et b redere  sam arbeid  om  ak tuelle såvel som  frem tidens 
m iljøspørsm ål. Innsa ten  i et b iologiår b ø r k o nsen tre res  om å finne frem  til 
hvordan  en  bæ rekraftig  utvikling kan sikres frem for å  opp re tte  en felles 
nordisk  økologiutdanning.

N F F R  finner det viktig at det i en fo rberedelsesg ruppe fo r et N ord isk  
B iologiår, også e r  pe rso n er m ed bred faglig kom petanse innen sentrale 
m iljøspørsm ål.

T rondheim , 6. desem ber 1988

N orges fiskeriforskningsråd  

R oald  Vaage
Tone Vislie

Norges teknisk-naturvitenskapelige forskningsråd:

T iden synes å  væ re m oden fo r en oppgradering  av biofagene. Politiske 
avgjørelser angående industri, jo rd b ru k  og fiske synes ofte ikke å være 

fundert i b iologisk kunnskap .
O gså deb a tten  om kring bio teknologi og spesielt genteknologi v iser at 

den biologiske kunnskap  er m angelfull. Vi synes derfo r at p rob lem er 
kny tte t til d e tte  fo rtjene r oppm erksom het. I følge p rem issene fo r forslaget, 
synes im idlertid  vek ten  å  ligge vel så  m ye på  de økologiske som  de 
generelle b iologiske a sp ek te r og vi vil be om  at en vu rd erer om  betegnelsen  
økologiår kan væ re m ere velegnet og dekkende.

B ehovet fo r å  sty rke  kunnskaper og bev isstheten  om  de økologiske 
k onsekvenser av industriell og annen m enneskelig  v irksom het, e r avgjort 
til stede. In te rak sjo n er m ellom  geofysiske og økologiske param etere  er 

spesielt viktig i denne sam m enheng.
I en  fo rberedelsesg ruppe fo r de tte  å re t, m å de nord iske fo lkebevegelse

ne g jerne væ re rep resen te r t, m en b ø r ikke ha avgjørende innflytelse.

F o r N orges teknisk -natu rv itenskapelige  
fo rskningsråd

Inge Johansen  
Adm. direktør

O slo , 5. januar 1989
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-  N orges bondelag  stiller seg positiv t til at 1990 u tlyses til N ord isk  Biolo
giår.

-  N orges bondelag  ønsker å  væ re rep resen te rt i det organ der o rgan isa
sjonen naturlig  hø rer hjem m e, b lant de in s tanser som blir e tab lert for å 
planlegge g jennom føringen av N ord isk  B iologiår 1990.

-  N orges bondelag  vil under planleggingsfasen ta stilling til hvor mye 
re ssu rse r, økonom isk og arbeidsm essig , en vil bruke på gjennom førin
gen av N ord isk  B iologiår 1990.

O slo, 29. novem ber 1988

C hr. Kjφrven
Haakon Edv. Rundhovde

Norsk natu rfo rvalterfo rbund :

Norges bondelag:

Idéen om  et N ord isk  B iologiår 1990 ble p resen te rt N orsk  natu rfo rvalter
fo rbund  (N aFo) i ja n u a r  1988 og ble u to v er våren  1988 videreu tv ik let og 
gjennom diskutert i o rgan isasjonens forskjellige m edlem sgrupper og beslu t
ningsorganer. Idéen ble også ta tt opp og d isku tert med ulike forskningsin
stitusjoner, enkelte d ep artem en ter og med fo rbundets nordiske sø s tero rga
nisasjoner. N orsk  N atu rfo rvalterfo rbund  har på  bakgrunn av alle positive 
reaksjoner tilsatt en p ro sjek tleder, R agnar K våle, fo r det videre arbeid 
med saken.

D en 21. sep tem ber arrangerte  N aF o  et m øte om  N ord isk  B iologiår 1990. 
Følgende var innbudt til m øtet: M iljøverndepartem en tet, L andb ruksdepar
tem en te t, F iskeridepartem en te t, N orges fiskeriforskningsråd , N orges tek 
nisk naturv itenskapelige forskn ingsråd , N orges landbruksvitenskapelige 
forskningsråd , N orges alm envitenskapelige forskningsråd , D et Kgl. Sei
skap for N orges V el, Foren ingene N ordens F orbund , N orges landbruks
høgskole, D istrik tshøgsko lesystem et, N orges bondelag , F ellesråde t for 
un iversite tene , N orges fiskarlag og N orges bonde- og sm åbrukarlag .

En ble i m øtet enige om å sette  ned et arbeidsu tvalg  for det videre arbeid 
i saken. I de tte  arbeidsu tvalget s itte r rep resen tan te r for M iljøverndeparte
m entet, N orges landbruksv itenskapelige forskn ingsråd , Fellesrådet for 
un iversite tene  og N orsk  natu rfo rvalterfo rbund . R agnar K våle er sek re tæ r 
for arbeidsu tvalget.

D et ble videre enighet om å oppre tte  en del underkom itéer under en 
hovedkom ité i N ord isk  B iologiår 1990. U nderkom itéene er tenk t å rep re
sen tere  en betydelig  bredde og dybde i det fagkom pleks som B iologiåret 
må om fatte , såsom  forskning, u tdanning, offentlig forvaltn ing, teknologi, 
biologisk betinget næ ringsvirksom het og o rganisasjoners v irksom het.
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N orsk  naturfo rvalterfo rbund  har på ta tt seg å foreslå  re tn ingslin jer for 
underu tvalgene, og a rbe ider for tiden med dette .

Til grunn for arbeidet i underkom itéene m ener vi bø r legges prinsippet 
om  en bæ rekraftig  utvikling på naturens prem isser. M ålsettingen må være 
en utvikling der en fo rebygger p rob lem er, slik at økologiske kriser kan 
unngås. M iljøspørsm ål m å b ry tes ned m ed det for øye at de biologiske 
sam m enhenger i natu ren  biir k larere  for hele sam funnet. E t vesentlig  
poeng i de tte  e r  at biologisk kunnskap  må få bedre plass i u tdanningen på 
alle skoletrinn . Spesielt e r det viktig å få m er kunnskap  om naturens 
biologiske fo ru tse tn inger høyere prio ritert innenfor y rkesre tte t og produk- 
sjonsre tte t utdanning.

N orsk  na tu rfo rvalterfo rbund  m ener at N ord isk  B iologiår 1990 vil bli et 
svæ rt viktig b idrag  for å sam m enfatte  de ulike in te resser til beste for en 
nordisk  na tu rressu rsfo rvaltn ing  som  vil væ re tjenlig for både vår genera
sjon og de som  kom m er e tter. D erfor har hvert forbund væ rt villig til å 
satse betydelige personellm essige og økonom iske ressu rser i et foreløpig 
arbeid m ed dette  tiltak.

O slo, 1. desem ber 1988

N orsk  natu rfo rvalterfo rbund

K jell R iise 
Generalsekretær

Norsk bonde- og sm åbrukarlag  (NBS):

B akgrunnen for forslaget er dei store m iljøm essige og økologiske u tfo rd 
ringane verda stå r overfo r i dag og behovet for ein sam ordna fleirnasjonal 
innsats på desse om råda. Forslaget nem ner ein del innsatsom råde: F o r
urensing , næ ringsutvik ling , bioteknologi og ressursforvaltn ing . Av konkre
te forslag e r nem nt kon feransar, koord inert forsking og u tdanning, sam ord 
ning av og inform asjon om bioteknologiforsking og utdeling av m iljøpriser.

N BS er einige i at det e r  behov for ein sterkare  fe llesnordisk  innsats 
innafor m iljøsek toren , både for å d isku tere  konkrete  straksløysingar og 
langsiktige om leggingar av lovgjeving og økonom iske tiltak. Særleg på 
b io teknologiom rådet e r  det også nødvendig å opp re tte  nye organ for infor
m asjon om og styring  av forsk ingsinnsatsen  og u tny ttinga av forsk ingsre
sultat på dette  om rådet.

Vi vil i denne sam anhengen peike på at b io teknologi vil få både negative 
og positive konsekvensar for m iljøet. Ein del p ro sessar kan gjerast m indre 
foru rensande. Sam tidig ser vi innafor landbruket at det e r del store plan- 
tevern fabrikan tane  som  har hand om  forsk ingsinnsatsen . E kstrem t høgty-
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tande p lan te r og d y r vil kunne skape sterke  m iljøm essige problem . Vi viser 
m. a. til p lanane om  utvikling av herb ic id resis ten te  p lan teso rtar, som  vil 
legge grunnlaget fo r sterk  auke i b ruken  av ugrasm iddel.

Dei nord iske landa bør også ha eit sæ rlag an sv ar for å  vurdere kva som 
blir u-landa sin situasjon  når resu lta ta  av b io teknologiforskinga biir 
tilgjengelege. M ange av desse vil f. eks. sjå a t råv arer dei e r avhengig av å 
ek sp o rte re , vert e rs ta tta  av billige industrip roduserte  ers ta tn ingar, p rodu 
sert i i-landa.

Spørsm ålet om  å  tillate p a ten t p å  liv syner også at b io teknologien er eit 
om råde der det e r  viktig fo r dei sto re , in ternasjonale  selskapa å  sikre seg 
kontroll o ver p roduk ta . I tillegg til dei etiske problem a dette  sk ap ar -  og 
som  på  langt næ r e r  g jennom diskuterte  -  har dette  spørsm ålet viktige og 
sam funnsm essige sider. P a ten t på  desse  p roduk ta  vil i lang tid fram over 
berre  tene dei stø rste  p rodusen tane  i verda.

M indre firm a, bønder, fo rb ru k arar og po litikarer vil m iste det m este av 
sin innverknad  over utviklinga.

N BS se r d ifor på  u tviklinga av forsking på  og b ruk  av bioteknologi som 
eit av dei m est p roblem fylte spørsm åla vi stå r overfor, også m ed tanke på 
ei forsvarleg  m iljøutvikling og ein forsvarleg , langsiktig u tnytting  av re s
sursane.

Konklusjon

N B S e r svæ rt positive til a t N ord isk  R åd u tly ser 1990 til N ord isk  Biolo- 
giår og set i verk  dei nødvendige fø rebuingane til dette.

O slo, 8. desem ber 1988

N orsk  bonde- og sm åbrukarlag

A lf  Vederhus 
Generalsekretær

Sindre Flφ

K om m unernes sen tralfo rbund  har i skrivelse den 23 novem ber 1988 
m eddela t a tt man inte önskar uttala sig i anledning av m edlem sförslaget. 
Forbundet hänvisar till N orske Kvinners Sanitetsforenings engagem ent i 
saken .

S v e r i g e

Socialstyrelsen:

Enligt förslaget om fattar o rde t biologi i d e tta  sam m anhang det miljöpoli
tiska  och ekologiska om rådet. I förslaget läm nas också  förslag till vad det 
no rd iska b iologiåret kan innehålla.
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Socialsty relsen  få r m ed anledning av rem issen  anföra följande.
F örslaget om  k on ferenser inom  äm nesom rådet kan vara  e tt led i a tt öka 

fö rståe lsen  fö r m iljöpolitik och  ekologi. Inom  om rådet har vi redan  två 
nord iska lä roansta lte r , näm ligen N ord iska  hälsovårdshögskolan  i G ö te 
borg och N ord iska  institu te t fö r sam hällsplanering  i S tockholm . Enligt 
sty re lsens uppfattn ing  b ö r det v ara  möjligt a tt inför en gem ensam  nordisk  
satsning på  det m iljöpolitiska och ekologiska om rådet engagera dessa två 
u tb ildn ingsorganisationer. D e ä r väl e tab lerade  var och en inom  sin sek tor.

N är det gäller förslaget till en gem ensam  nord isk  ekologiutbildning skul
le det v ara  möjligt a tt bygga p å  de kunskaper och de erfa ren h e te r vi har i 
Sverige när det gäller utbildning av miljö- och hälsoskyddsinspek tö rer.

Förslaget om  en nord isk  kom m ission för a tt u tvärdera  F N -rappo rten  om 
jo rd en s miljö och u tveckling  tillstyrks.

S tyrelsen  tills ty rker också  förslaget om att ta  fram  bättre  inform ation om 
u tvecklingen inom  det b iologiska om rådet.

Slutligen tillsty rker socia lsty re lsen  förslaget om  å tgärder fö r a tt höja 
k unskaperna  och engagem anget inom  m iljöom rådet hos befolkningen ge
nom  att engagera fo lk rö re lser och övriga frivilliga organisationer.

S tockholm  den 8 decem ber 1988

Carl-Anders Ifvarsson
G uldbrand Skjönberg

Statens naturvårdsverk:

Inledningsvis kan näm nas a tt e tt om fattande nord isk t sam arbete  på 
m iljöom rådet redan  ex is te ra r genom  den  nord iska  äm betsm annakom m it- 
tén  fö r m iljövårdsfrågor. I de a rbe tsg rupper som  u p p rä tta ts  u nder äm bets- 
m annakom m ittén  behand las delv is de frågor som  fö rslagsställarna anser 
bö ra  ingå i e tt no rd isk t b io logiår 1990, bl. a. m iljövårdsforskning sam t 
vatten- och luftföroren ingsfrågor. V id kom m itténs senaste  m öte i jun i 1988 
fa ttades även beslu t om b ildandet av en speciell nord isk  arbetsg rupp  för 
inform ationsfrågor.

Idén m ed u tly sande t av ett no rd isk t b iologiår 1990 ligger i linje med 
n a tu rvård sverke ts  strävanden  att söka vidga allm änhetens m iljöengage
m ang och därm ed öka värnande t om  miljön.

N atu rv å rd sv e rk e t de lar uppfattn ingen  om  d e t angelägna i a tt sprida 
kunskap  om  och a tt följa upp  den nord iska  m iljöhandlingsplanen. E n ökad 
nord isk  sam ordning är nödvändig  fö r en effektiv isering  av resu rsern a  för 
a tt bekäm pa m iljöföroreningar. V ad gäller b io teknik  ger den sto ra  möjlig
he te r till m iljö förbättrande å tgärder inom  bl. a p rocesstekn ik , reningstek-
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nik, jo rd b ru k  och avfallshantering , m en inger även farhågor beträffande 
ekologiska konsekvenser och hälsorisker. N a tu rvård sverke t instäm m er i 
förslaget om  u ta rbe tande  av en nordisk  strategi på b io tekn ikom rådet.

N atu rv å rd sv e rk e t stöd jer tanken  på instiftandet av ett nord isk t miljöpris 
som  en del av a rbete t för en bättre  miljö i N orden  och ett ökat engagem ang 
för m iljöfrågor. V erket u tgår från  a tt p riset adm in istreras av N ord iska 
rådet.

Det bö r dock påpekas att na tu rvård sverke t inte har några särskilda 
m edel fö r m arknadsföring  av begreppet ” N ord isk t b iologiår 1990” . K am 
panjen , eller de lar därav , kan ev. ingå i verke ts o rdinarie inform ations
verksam het, t. ex . genom  artik la r i n a tu rvård sverke ts  tidning M iljöaktu- 
ellt.

Solna den 18 novem ber 1988

Valfrid Paulsson

Anita M oberg

N aturvetenskapliga fo rskningsrådet (NFR):

Biologin om fattar e tt m ycket sto rt fo rskn ingsom råde, alltifrån p rocesser 
på m olekylär nivå i cellernas m insta funktionella de lar till globala biogeo- 

kem iska kretslopp.
De senaste  decenn iernas snabba vetenskapliga utveckling  inom  biologin 

fo rtgår i oförm inskad tak t. E ftersom  den b erö r det naturvetenskapliga 
underlaget för själva liv sp rocessen  väcker den också  berättigad  uppm ärk
sam het ute i sam hället. De nya kunskaperna  griper in på m ånga delar av 
sam hällslivet och ger fö ru tsä ttn ingar för en positiv utveckling  på m ånga 

viktiga och angelägna om råden.
D et finns enligt N F R :s uppfattn ing  all anledning att stödja tanken  på ett 

N ord isk t B iologiår 1990. D et ä r  viktigt att väcka in tresse för och sprida 
inform ation om  de nya kunskaper, som  erhållits genom  den biologiska 
forskningen. M ot bakgrund av de ak tuella  sam hällsin tressena ligger det 
nära  till hands att uppm ärksam heten  fokuseras på olika slag av m iljörelate- 
rade problem  och på b io tekn ikom rådet. D et är em ellertid  viktigt att m an 
vid p laneringen av det fö reslagna b iologiåret så långt som  möjligt beak ta r 
bio logiom rådet i hela dess b redd . Sam tidigt vill rådet varna fö r a tt b redda 
äm nesom rådet fö r m ycket och ink ludera ak tiv ite te r och in tressen , som  har 
föga eller ingen biologisk anknytning.

B eslut i denna fråga m åste fa ttas snabb t om  det skall vara  möjligt att 
fram gångsrikt fö rbereda  genom förandet av e tt biologiår 1990. En fö rsk ju t
ning m ed e tt å r skulle dock  förm odligen inte spela så sto r roll. V iktigast ä r 
att m an får e tt b re tt engagem ang bland fo rskare , m yndigheter, organisatio-
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ner, m edia och allm änhet. M an skall i d e tta  sam m anhang inte glöm m a bo rt 
skolans roll.

G ivetvis b ö r alla  redan  fö ru tsed d a  ak tiv ite te r inom  bio log iom rådet under
1990 kunna in rangeras i p rogram m et om  så anses läm pligt. Skall em ellertid  
avsik ten  m ed b iologiåret uppnås, m åste  y tterligare  slagkraftiga p ro jek t av 
olika slag in itieras, v ilket k räv e r re su rse r u tö v er ex is terande budget och 
personalram ar. N o rd isk a  m in isterrådet har d ä r goda m öjligheter a tt fö r
s tärka  sin egen verk sam het på  ekologi- och  m iljöom rådet, som  har m ycket 
s to r genom slagskraft. E tt b ra  exem pel på  ak tiv ite te r inom  N ord iska  m inis
te rråd e ts  regi, som  har sto r be tydelse  fö r ekologisk forskning och fo rskar
utbildning och sam tid ig t en bred  allm än genom slagskraft, ä r  den  verksam 
het som  stöds av de N o rd isk a  kollegierna fö r ekologi och  m arinbiologi. I en 
av rådets in ternationella  u tvärderingar av eko log iom rådet (T errestria l V er
teb ra te  E cology, 1983) betonade  de u tländska  fo rskarna  ju s t d essa  kolleg
iers betydelse: ” in itiative tha t has been  o f decisive im portance fo r re 
search  studen ts is th e  series o f in ternational sem inar-courses organised 
over the last few  years by the N ord ic  C ouncil fo r E cology. It is no 
coincidence th a t m any o f  the rev iew ers first cam e in d irec t co n tac t w ith 
ecological research  in the nordic coun tries by m eans o f  such cou rses, and 
w e have found them  to  be lively gatherings w ith a free exchange o f new  
ideas, and thus o f  benefit to  all co n ce rn ed ” .

Förslagsv is skulle kanski. ex tra  ak tiv ite te r v ara  m öjliga i d essa  kollegiers 
regi fö ru tsa tt a tt re su rse r ställs till fö rfogande. N ord iska  m in isterrrådet bör 
även på  an n a t sätt ak tiv t kunna b id ra  till a tt in itiera  och stöd ja  andra 
nord iska , b iologiska ak tiv ite ter.

S tockholm  den 23 novem ber 1988

C arl N ordling
Ingrid Jansson

Svenska naturskyddsföreningen:

Fören ingen  bek lagar d e t långa drö jsm åle t m ed svare t. V åra  synpunk ter 
kanske kom m er fö r sen t fö r a tt kunna b eak tas , m en vi vill ändå  läm na 
följande allm änna kom m entarer.

Föreningen de la r helt fö rslagsstä llarnas åsik t a tt m iljöfrågorna angår 
hela  befolkningen och a tt det d ärfö r ä r  m ycket angeläget a tt engagera så 
m ånga m edborgare som  m öjligt, helst i ak tiva  in sa tse r fö r en b ä ttre  miljö. 
D etta  ä r  e tt v ik tig t led i fören ingens eget a rb e te , särsk ilt p å  lokal nivå. 
F öreningen har också  nyligen givit u t en handledning fö r e tt m iljövänligt 
agerande, ” H and la  m iljövänligt” , som  h a r få tt s to r spridning. B land annat 
m ed stöd av den n a  skrift ö verväger fören ingen  fö r de närm aste  åren  olika 
in sa tse r fö r a tt stim ulera  ensk ilda  m änniskor a tt gö ra  egna, ak tiva  in sa tse r
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fö r en bättre  miljö. D enna verksam het skulle even tue llt kunna fogas in som  
e tt led i fö reningens engagem ang i e tt no rd isk t biologiår.

E n g rundföru tsättn ing  fö r a tt vi skall kunna lösa dagens m iljöproblem  
och  i fram tiden  b ase ra  den fo rtsa tta  sam hällsutvecklingen på  e tt långsiktigt 
hushållande m ed na tu rre su rse rn a , å teranvändn ing  och en  energisnål och  
miljövänlig tekn ik  ä r goda kunskaper, in te m inst i ju s t de biologiska äm ne
na. Fören ingen  har under m ånga å r verka t fö r en fö rstä rk t utbildning i 
biologi och  na tu rkunskap  på  alla n ivåer. In te m inst viktigt ä r  a tt b livande 
tekn iker, ekonom er och  ju r is te r , som  ofta  ham nar på  viktiga b eslu tsposte r 
i sam hället, b ibringas goda kunskaper om  och  fö rståe lse  för sam banden  i 
natu ren  och effek terna  av olika ingrepp.

E tt no rd isk t b iologiår skulle kunna b id ra  till a tt y tterligare  fokusera 
uppm ärksam heten  på biologins betydelse  fö r en positiv  fram tida u tv eck 
ling och till a tt höja biologins anseende. Föreningen vill därför fö reslå  att 
underv isn ingen  få r särskild  uppm ärksam he t u nder N ord iska  biologiåret.

Fören ingen  ä r beredd  a tt i v iss u ts träckn ing  engagera sig i e tt N ord isk t 
biologiår.

S tockholm  den 20 jan u a ri 1989

S venska natu rskyddsfören ingen

P er W ramner 

Ordförande

K las Hjelm  
Naturvårdssekr.
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I efterhand inkommet yttrande 

D a n m a r k

BILAGA 2

D a det e fte r vo res m ening e r helt nødvendig t at lave en  opfølgning på  
m iljøhandlingsplanen, finder vi det vigtigt m ed yderligere in itiativer. E t 
nord isk  b iologiår kan væ re en g lim rende anledning til yderligere tiltag  i 
forhold  til de sto re  m iljøprob lem er og vi vil derfo r gerne give vores stø tte  
til det vedlagte forslag.

Vi vil naturligvis følge sagen og håb er at kunne bidrage konstruk tiv t til 
gennem førelsen .

K øbenhavn , den  13. ja n u a r  1989

F o r N O A H  

Lars Schφtt H ansen

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1989303132
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BILAGA

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordplan:

T urism en ä r en del av den  växande tjänstenäringen  som  få r en allt stö rre  
ekonom isk  betydelse  i d e t postindustrie lla  sam hället. De geografiska och 
kultu rella  fö ru tä ttn ingarna  gör N orden  till e tt a ttrak tiv t resm ål fö r m änni
sk o r från  tä tbefo lkade  de la r av E uropa. D et finns således en in tressan t 
m arknad a tt u tveck la .

R esande över g ränserna  b id rar o ck så  till ökad kunskap  om  fö rhållande
na i g rann länderna  -  en viktig kom ponen t när det gäller sam arbete  och 
förståe lse  m ellan de nord iska  länderna.

F ö r a tt kunna bygga v idare på  tu rism en  som  en betydelsefull och u tv eck 
lingsbar näringsgren är det v ik tig t a tt ha  e tt b re tt kunskapsunderlag  om 
dess roll fö r ekonom i och sysse lsä ttn ing  m. m. F ö r a tt tu ristsa tsn ingar skall 
få önskvärda  e ffek ter ä r  d e t o ck så  väsentlig t a tt k änna olika besökskatego- 
riers behov , hu r m arknadsföringen  skall genom föras etc. D et finns en 
mängd frågeställn ingar av denna ka rak tä r som  bör bli förem ål fö r närm are 
stud ier genom  fo rskn ingsinsa tser.

Sam ordning av nord isk  forskning är em ellertid  e tt generellt problem ; det 
finns inget u tveck la t sam arbete  m ellan ländernas FoU -organ  och anslags
givare. I de t p rogram  fö r sam ordning  av nord iska  tu ristfrågor som  näm ns i 
m otionen ä r d ärfö r också  finansieringsfrågan av cen tral be tydelse .

S tockh olm  den 1 d ecem b er 1988

G unnar Olsson  
Föreståndare
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F örslaget syftar till a tt främ ja tu rism en  i N orden  genom  olika åtgärder. 
N ord iska  skattevetenskap liga  fo rskningsrådet instäm m er givetvis i syftet. 
R ådet har anledning a tt y ttra  sig ö v e r förslaget endast i den m ån det avser 
å tgärder inom  beskattn ingen . Som  e tt tänkbart m edel a tt nå sy fte t fram för 
fö rslagsställarna idén a tt m an genom  att jäm stä lla  tu r is tre so r i N orden  med 
expo rt skulle förbilliga tu ris ten s v iste lse  här. E n  u tredning  bör därfö r göras 
fö r a tt undersöka  om m ervärdeska tten  på pak e tre so r m. m ., som  köps av 
u tom nord iska  m edborgare u tan fö r N orden  eller vid ankom sten  hit, skulle 
kunna avskaffas.

F o rskn ingsrådet stä lle r sig avv isande till idén. D en avgörande invänd
ningen ä r a tt den strid er m ot m ervärdeska tten s principer. S katten  av se r att 
träffa  konsum tionen  i Sverige. I den m ån d e t i de avsedda pake treso rnas 
pris ingår kostnad  för m om sbelastad  konsum tion här, ä r det således helt i 
överensstäm m else  m ed lagstiftningens syfte a tt m om s tas ut. A tt undanta  
sådan  konsum tion  från  m om s skulle v idare inte bara  vara  p rak tisk t o läm p
ligt u tan  även  s tö ta  på lag tekn iska problem . Å tgärden skulle k lart strida 
m ot dagens fö renk lingssträvanden  på  skatteom rådet.

Som  ytterligare skäl fö r fo rskn ingsrådets av sty rkande ståndpunk t vill 
råde t e rin ra  om  a tt re fo rm arbe te t i dag såväl i N orden  som  i västvärlden  i 
övrig t i hög grad går ut på att b redda skattebasen . D etta  gäller inte m inst 
m ervärdeska tten  (F inland h a r allm än om sättn ingsskatt i stället för m om s). 
D et ä r  här fråga om  en in ternationell trend . M ot denna bakgrund fram står 
m edlem sförslaget som  ett steg  i fel riktning. H ärtill kom m er att mom slag- 
stiftningen i N orden  s tå r inför uppgiften att h arm oniseras m ed lagstiftning
en i övriga E uropa. Såvitt fo rskn ingsrådet känner till finns inte inom  EG- 
om rådet något exem pel på undantag  av det nu ak tuella  slaget. D ärem ot 
förekom m er m om s på  själva resekostnaden  -  något som  inte är fallet 
åtm instone i Sverige m en som  f. n. to rde övervägas av den sittande m om s- 
utrednigen.

Forskn ingsrådet av sty rk e r a tt den  föreslagna u tredningen kom m er till 
stånd.

S tockholm  den 23 decem ber 1988

På N ord iska  skattevetenskap liga  fo rskningsrådets vägnar

N ordiska skattevetenskapliga forskningsrådet:

G östa  Ekman
/Kristina Ståhl
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N ordens fackliga sam organisation  (NFS):

N F S  instäm m er i fö rslagsstä llarnas uppfattn ing om  e tt kraftigt ökat 
nord isk t sam arbete  inom  tu ris tsek to rn . D et ä r  inte m inst viktigt att stödja 
tu ristnäringen  m ed tanke  p å  a tt m an redan  idag sy sse lsä tte r flera hund ra tu 
sen anstä llda  i de no rd iska  länderna . E n om fattn ing  som  m ed y tterligare 
stö d in sa tse r säkert kan  ökas väsentlig t.

E m ellertid  b ö r enligt N F S ’ m ening s tödå tgärde r fö r tu rism  även rik tas 
m ot sådana g rupper som  av ekonom iska  eller an d ra  skäl inte har m öjlighet 
a tt u tny ttja  sin sem este r fö r a tt tu ris ta . E nligt exem pelv is svenska L O s 
egna undersökn ingar u tgö r denna grupp  ca 30 p rocen t av organisationens 
m edlem m ar.

D et ä r  viktigt a tt inom  turistpo litikens ram  göra särsk ilda in sa tse r för 
d essa  grupper. U tö v er rab a tte r  och p ak e tre so r, som  näm nts i förslaget, bör 
t. ex. g rupp reso r, inom -nord iska ch a rte rre so r, hand ikappade och ensam 
stående fö rä ld ra r m ed sm å barn  m. m. stim uleras.

Vid genom förandet av d essa  — och i m edlem sförslaget i övrigt redov isa 
de stim ulansinsa tser -  ä r  d e t viktigt a tt så  om fattande inform ation  som 
möjligt u tfo rm as till b e rö rd a  grupper.

N F S  vill m ed d essa  kom pletteringar tillsty rka m edlem sförslaget om 
kraftigt ö k a t no rd isk t sam arbete  inom  tu ristsek to rn .

S tockholm  den  15 decem ber 1988

N ordens fackliga sam organisation  

Sune Ahlén
Kalle D anielsson

Foreningene N ordens F o rbund  (FNF):

P resid ie t i F oren ingene N ordens F orbund  vil sterk t unders treke  m ed
lem sforslagets innstilling til N ord isk  råd  og N ord isk  M inisterråd  om en 
betydelig  styrking av d e t no rd iske sam arbeidet innen tu ristom rådet.

Organisasjon

T uris t og reise livsspørsm ål har ikke den  nødvendige posisjon  i det offisi
elle nord iske sam arbeidet som  den  rask t voksende ak tiv ite t på  dette  vikti
ge om rådet skulle tilsi. F .N .F . vil und e rs trek e  m edlem sforslagets oppfo rd 
ring til m yndighetene om  å op p re tte  en em bedsm annskom ite  for tu rist og 
reise livsspørsm ål, d irek te  u nder m in is terrådet.

† 1 -  A856/t Supplement
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Virksom hel

F .N .F . vil særlig henlede oppm erksom heten  p å  sam ordnede prisreduse- 
rende tiltak  som  kan føre til e t oversik tlig  raba ttsy s tem . I de tte  arbeidet er 
d e t viktig a t nord iske m yndigheter m edv irker til at de ulike se lskaper som  
driver passasjertrafikk  til lands, til vanns og i luften sam arbeider te tte re  
enn  tilfelle e r  i dag. L ikeledes vil en  påpeke nødvendigheten  av å se 
N orden  som  innenriksom råde når det g jelder reiseliv.

E t anne t viktig om råde som  F oren ingene N ordens F orbund  legger sto r 
vek t p å  e r  det grensereg ionale  sam arbeidet om  reiseliv  og turism e.

H er e r  det et betydelig  behov fo r sam ordning av d iverse  enkeltp rosjek t 
som  b u rde  sees i sam m enheng.

Foren ingene N ordens o rgan isasjonsappara t e r  in te ressert i å  spille en 
betydelig  rolle i de tte  sam ordningsarbeid  og vil be om  at N ord isk  M inister
råd  inv ite re r til slikt p rak tisk  sam arbeid . D ette  g jelder også en s terkere  
vektlegging av V estnorden  i reiselivssam m enheng .

U tviklingen av e t ny an sert og kvalita tiv t re ise livsp roduk t i N orden  er 
ikke m inst avhengig av at befolkningen i de respek tive  nord iske land, 
opp fa tte r re iselivet som  e t viktig næ ringspolitisk satsn ingsom råde i de 
næ rm este  år.

F ram tidige u tenom nord iske  tu r is te r  vil u tv ilsom t i stigende grad  e tte r
spørre  lokale og regionale miljø og ku ltu rsæ rdrag  og såvel folkelige som  
kunstneriske  kulturform idlingstilbud. O gså her vil nordenbevegelsen  re 
presen te re  et koord inerings og aktiv iseringsledd  som  i sam arbeid  med 
lokalt, regionalt og nasjonalt kulturliv  kan spille en vesentlig  rolle for tu 
ristp roduk te ts  kvalitet.

D et vil i denne sam m enheng væ re nyttig  å  bygge v idere p å  de verdifulle 
ne ttverk  som  vennskapskom m unesam arbeidet, rep resen te re r.

A vslutningsvis vil p resid ie t u n d ers treke  behovet fo r en felles nordisk  
innsats fo r forskning og underv isn ing  innen denne viktige nærings- og 
ku ltu rlivssek tor.

D et vil væ re naturlig  å  v idereu tv ik le  det arbeid  som  enkelte  forsknings 
og undervisningsm iljøer i N o rden  -  særlig Sverige og N orge p .t. d river på 
om rådet ” K u ltu r som  regional u tv ik lingsfak to r” .

I overensstem m else  m ed de t ovennevn te  vil Foren ingene N ordens F o r
bund ste rk t unders treke  behovet for en betydelig  nord isk  innsats på  reise- 
livs- og tu ristom rådene.

D enne innsats m å også innebæ re en betydelig  økonom isk  styrking av de 
nord iske b u dsje tte r på  de tte  om rådet.

K øbenhavn  i desem ber 1988

Foren ingene N ordens Forbund:

D orte Bennedsen  
Ordfører

Lars S. H auge  
Generalsekretær
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Industriministeriet:

Til brug for besvare lsen  har Industrim in isterie t anm odet om følgende 
m yndigheders og organ isa tioners bem æ rkninger til m edlem sforlaget: D an
m arks T u ris tråd , T o lddepartem en te t, Trafik- og kom m unikationsm inisteri
e t, Industri- og handelssty re lsen  (egnsudviklingskontoret) og U nderv is
ningsm inisteriet.

D er e r m odtaget bem æ rkninger fra de 4 fø rstnæ vn te.
Industrim in isterie t skal på den baggrund udtale følgende:
Industrim in isterie t de ler forslagstillernes positive vurdering  af væ kstm u

lighederne fo r de nord iske tu risthverv  de kom m ende år. M an e r ligeledes 
enig i, a t der k ræ ves en aktiv  indsa ts, hvis m ulighederne skal udny ttes, og 
at et s ty rke t nord isk  sam arbejde vil kunne bidrage til at vi i N orden  får vor 
del a f den fo rven tede  væ kst i den in ternationale  turism e.

Med hensyn til spørgsm ålet om  at øge rejse in tensite ten  mellem de nor
diske lande gennem  favorab le  pristilbud  og sam ordning a f  de forskellige  
transportm idlers raba tter  skal m an pege på , at der a llerede idag udfoldes 
betydelige b estræ belse r i denne retning.

SAS op lyser, at m an ser det som  en vigtig opgave at stim ulere turism en 
inden fo r og til N o rden . M an bestræ b er sig således på at tilbyde a ttrak tive 
p riser for tu r is te r både i og udenfor tu ristsæ sonen . SAS frem hæ ver i den 
forbindelse den såkald te  ” N o rdenb ilje ten” , som  i perioden ju li- a u g u s t
1988 beny ttedes a f  c irka 124.000 re jsende, hvilket svare r til en stigning på 
36 pct. i forhold til å re t før.

SAS op ly ser endv idere , at de hidtidige erfaringer med prissam arbejde 
m ed andre tran sp o rtse lsk ab e r ikke har væ ret entydigt positive. Tages der 
initiativ til at e tab lere  rund re jse r, hvor fly transport indgår, e r man im idler
tid para t til at studere  spørgsm ålet næ rm ere.

DSB peger på, at der er et godt og velfungerende sam arbejde mellem de 
nord iske je rn b a n e r  og andre tran sp o rtse lsk ab er m ed henblik på at lette 
re jsem ulighederne m est m uligt m ed tog i N orden .

D er arbejdes i overenstem m else  herm ed på at p roducere  de bedst mulige 
tog forb indelser til a ttrak tive  m arkedspriser, ligesom  raba tstruk tu ren  inden 
fo r je rn b an ern e  søges harm onisere t u nder hensyntagen til de trafik- og 
konkurrencem æ ssige forhold. Da banerne  er underlagt en ræ kke re su lta t
m æssige krav er der im idlertid  fastsa t forskellige nationale bestem m elser
-  b l.a . om a ldersg ræ nser — som  kan besvæ rliggøre sam arbejdet.

F o r så  vidt angår N o rd tu ris tk o rte t (inklusiv N ord tu rist fo r unge) e r  det 
ifølge DSB de nord iske baners op fa tte lse , at p roduk te t ikke im ødekom m er 
e t m arkedsm æ ssigt behov. E ksem pelv is blev der kun solgt 904 kort i 
D anm ark i perioden ja n u a r -a u g u s t  1988.

E nvidere finder D SB, at prisen på det nuvæ rende N o rd tu ris tko rt — 
såvel til unge som  til voksne — ikke kan æ ndres, så længe der fortsat

D a n m a r k
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ønskes gratis rejse i eget land, idet ko rte t i al for høj grad vil konkurrere  
m ed nationale m ånedskort. P risen  bør derfo r væ re uæ ndret for 1989.

DSB finder dog sam tidig, at ko rte t som  produkt kan forbedres, og 
sta tsbanerne  har taget kon tak t til ” V estno rden”  (G rønland, Island og 
F æ røerne) m ed henblik  på at gøre det nuvæ rende kort m ere attrak tiv t. 
D erudover overvejer m an for tiden m ulighederne for at finde et a lte rnativ , 
som  har en m arkedsm æ ssig  appel.

Endelig op lyser D SB, at m an har indført nogle særlige ungdom sbilletter 
m ellem K øbenhavn , S tockholm  og G öteborg .

Industrim in isterie t finder det væ sentlig t, at eventuelle  fo rstæ rkede ind
sa tse r fo r at øge den in ternord iske turism e gennem  raba tte r , sam arbejde 
m v. sker på  m arkedsv ilkår, og a t det e r  de d irek te  involverede parte r, som 
e r drivk raften  i de tte  arbejde. M an kan således ikke tilslu tte  sig forslagsstil
lernes ønske om , at d e r over M in isterråde ts budget afsæ ttes m idler til føre 
forskellige rab a tte r mv. ud i livet.

V edrørende det græ nseregionale sam arbejde, under hvilket der igang
sæ ttes en ræ kke tu ris tp ro jek te r, e r det m inisteriets op fa tte lse , at det vil 
væ re form ålstjenelig t m ed e t snæ vrere  sam arbejde m ellem  N ord isk  M ini
s terråds T uristudvalg  og N ord isk  E m bedsm andskom ité  for R egionalpoli
tik. M an finder dog ikke, at T uristudvalget d irek te  skal have i opdrag  at 
sam ordne de græ nseregionale tu ris tp ro jek te r, idet de tte  vil bryde m ed den 
eksisterende og i øvrigt velfungerende arbejdsdeling  m ellem de 2 organer.

H vad angår de fæ lles m arkedsføringskam pagner  understreges det fra 
D anm arks T u ris tråd s side, at den vesttyske  kam pagne ikke har væ ret 
positiv set fra D anm arks synspunk t. D er m å derfor skabes sikkerhed for, 
at frem tidige fælles kam pagner e tab leres på  et grundlag, hvor alle deltagen
de lande e r enige om væ rdien  a f en fælles indsats.

Sam arbejdet bø r efter T u ris tråde ts  op fatte lse  i fø rste  ræ kke e tab leres på 
fjernm arkederne og ikke i særligt sto rt om fang -  om overhovedet -  på 
næ rm arkederne.

Industrim in isterie t kan tilslu tte  sig dette  synspunkt og kan op lyse, at der 
fo r ø jeblikket er en stø rre  fæ llesnordisk  kam pagne under fo rberedelse på 
det am erikanske m arked.

V edrørende spørgsm ålet om  kontorfæ llesskab  m ellem  de nord iske lan
des tu ris tk o n to re r er det D anm arks T u ris tråd s op fa tte lse , at der næ ppe er 
stø rre  ra tionaliseringsgevinster at hen te . Sam tidigt op lyser T uris tråde t 
dog, at der fo r tiden pågår et undersøgelsearbejde vedrø rende løsning af 
fælles opgaver i N ord isk  T u ris tråd s regi på  en  ræ kke m arkeder.

H vad angår forslaget om  en udredning a f  m ulighederne fo r afskaffelse a f  
m om sen på  pakkerejser m. m .} som  købes a f  ikke-nordiske rejsende oply
ser T o lddepartem en te t, at en pakkere jse , der købes i ud landet -  ek sem 
pelvis i U SA  -  skal b eska ttes  efter am erikanske regler. K øbes pakken i 
D anm ark skal der i overensstem m else  med de danske m om sregler ikke 
svares m om s a f den sam lede pakke. Im idlertid  skal der i begge tilfælde
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svares m om s a f  de m om spligtige ydelser, der ingår i p akken , eksem pelvis 
hotelovernatn inger.

Indførelse  a f  en refusionordning , h vo refte r udlæ ndinge kan få refunderet 
m om s på  se rv iceyde lse r (som  ho telovernatn ing), som  det er muligt ved 
køb a f varer, vil væ re i m odstrid  m ed E F ’s 6. m om sdirektiv .

E n nedsæ ttelse  a f  m om sen på  eksem pelv is ho te lovernatn inger alene for 
udlæ ndinge vil ligeledes væ re i m odstrid  m ed E F ’s 6. m om sdirektiv . M an 
kan ikke lade sam m e indenlandske ydelse -  i d e tte  tilfælde ho te loverna t
n inger -  b eska tte  m ed forskellige satser.

E ndelig  vil det som  følge a f  bestem m elserne  i 6. m om sdirektiv  ikke væ re 
m uligt helt at afskaffe ho telm om sen . D en vil e fter beregninger foretaget af 
S kattem in is terie t højest kunne nedsæ ttes til 1 2 -1 3  pet. I den forbindelse 
kan det fo r øvrig t bem æ rkes, at K om m issionen i sit udspil til E F ’s frem tid i
ge m om sstruk tu r har p lacere t ho te lovernatn inger i båndet med de høje 
m om ssatser, dvs. m ellem  14 og 20 pct.

D a det som  følge a f D anm arks E F-retlige forplig tigelser således ikke vil 
væ re muligt at afskaffe m om sen ved udlæ ndinges køb a f pakkerejser, 
finder Industrim in isterie t ikke, at d e r e r  grund til at gennem føre det fo re
slåede udredningsarbejde.

Industrim in isterie t e r enig i, at d e r b ø r ske en sty rkelse  a f  forskningen  
inden fo r tu ris to m råd e t, og at d e r m ed fordel kan e tab leres et nordisk  
sam arbejde på  udvalgte om råder. M an ser dog ikke noget um iddelbart 
behov fo r in itia tiver i re tn ing a f  et nord isk  sam ordningsprogram  for fo rsk 
ning og udvikling inden for tu ristsek to ren .

V edrø rende forslaget om , at m an bør overveje  i øget udstræ kning at 
overføre nationale m idler til det nordiske budget til ak tiv ite ter uden fo r  
N orden  e r  det Industrim in isterie ts  op fa tte lse , at de nuvæ rende og fo rven
tede bevillinger på  M in isterråde ts budget udgør et tilstræ kkeligt grundlag 
til gennem førelse a f  de t turistm æ ssige sam arbejde i N orden . Industrim in i
sterie t m ener -  i lighed m ed D anm arks T u ris tråd  -  derfo r ikke, at der bør 
overfø res yderligere nationale  m idler til sådanne ak tiv ite ter.

K øbenhavn , den 5. ja n u a r  1989

P .m .v .

E .b .

H endrik B oesgaard  
Kontorchef
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F oren ingen  N orden  stiller sig positiv t overfo r forslaget om  et øget n o r
disk sam arbejde på tu ristom rådet.

F oreningen N orden  finder anledning til at frem drage følgende centrale 
problem stillinger:

F o r det fø rste  e r  det væ sentlig t a t sikre den in ternord iske  turism e bedst 
mulige v ilkår. E n satsning på  flere udefrakom m ende tu ris te r til N orden  har 
som  forudsæ tn ing  a t N orden  e r e t velfungerende rejseom råde i alle tu ris t
m æ ssige henseender. D er b ø r således i fø rste  ræ kke lægges økonom iske og 
politiske re sso u rce r i forbedringen  a f rejselivet mellem de nordiske lande, 
således at m ålet -  N orden  som  indenrigsrejseom råde -  nås.

F o r d e t andet e r  der spørgsm ålet om turism ens stilling. Foreningen 
N orden  er v idende om  tanken  om at satse  10 mill. kr. til en U SA -kam pagne 
og finder, at der på baggrund a f de indhøstede erfaringer fra den nys 
afho ld te  V esttysk lands-kam pagne, er god grundt til at fo rvente  sig en del a f 
en sådan satsning.

Foren ingen  N orden  finder anledning til a t påpege, at disse m idler bevilli
ges o ver den nye økonom iske handlingsplan -  der er således fra de 
bevilligende m yndigheders side tale om  en økonom isk satsning -  et initia
tiv til gavn for turisterhvervet.

Foreningen N orden  finder, a t tu ris te rh v e rv e t, som  andre erhverv , bør 
sikres en opprioritering  hvad angår de nord iske sam arbejdsm uligheder.

Sam tidig ønsker Foreningen N orden  at understrege , at turism e ikke bare 
er et spørgsm ål om  økonom isk politik , m en er en konkret m ulighed for 
udviklingen a f det nord iske ku lturfæ llesskab.

I en tid , hvor det e r  nødvendigt m ed prioriteringer på det økonom iske 
om råde, finder F oreningen N orden  det væ sentligt at opprioritere  ku ltu rde
len a f det nordiske turism ebegreb .

D enne opfatte lse  skal yderm ere ses i lyset a f  de kom m ende års eu ropæ i
seringsbestræ belser, hvor fastho ldelsen  og udbygningen a f det nordiske 
kulturfæ llesskab stå r overfo r store  udfordringer.

K øbenhavn , den 14. decem ber 1988

Foreningen N orden

M ikael Bjerrum  

Informationschef

Foreningen Norden:
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Trafikministeriet:1

F i n l a n d

I fö rslaget fram läggs, a tt nord isk  tu rism  borde  ökas m ed hjälp av koord i
nering i kom m unikationsm ed lens p rise r, m ed a tt öka  sam arbete t m ellan 
olika tran sp o rtfo rm er och m ed a tt u tveck la  e tt ständig t N orden-m ed-tåg- 
ungdom sreseko rt, fö r v ilket m edlen skulle av sä tta s  ö v e r den sam nord iska 
budgeten .

I de nord iska  länderna  h a r o lika kom m unikationsfo rm er trad itionellt haft 
intim t sam arbete  både i p e rso n tran sp o rte r och  i and ra  gem ensam m a ä ren 
den.

T id tabeller fö r de o lika no rd iska  tran spo rtm ed len  kunde sam ordnas 
b ä ttre  än tid igare , sam t kunde det v ara  fördelak tig t fö r tu rism  och trafikid- 
kare a tt skapa  nya re seked jo r och  re sep ak e t. N ord iska  råde t kunde funge
ra  som  k o o rd ina to r i u tveck lingsarbete t enligt ifrågavarande förslag.

S trävan  till sam ordning  av kom m ersiella  v illkor ä r  nyttig . D ärem ot är 
tariffernas sam ordning  avsevärt svårare , eftersom  kom m unikationer fun
g erar enligt a ffärsprincip  i vart och  e tt land.

I förslaget näm ns delv is finansiering  u r den  no rd iska  budgeten  av arbete 
som  ä r  r ik ta t fö r a tt främ ja tu rism . D etta  kan anses v ara  m ycket positiv t.

A ngående u ngdom sreseko rte t. N orden  m ed tåg , hänför trafikm inisteriet 
till s itt tid igare u tlå tande till N o rd iska  råde t (u tlå tande 741/04/88, 
2 3 .5 .1988)2.

B etydelsen  av den m arknadsföring  som  rik tas u tan fö r de no rd iska län
dern a  ä r viktig , och  en allm än utveckling  av tu rism en  kring Ö stersjön  
kunde vara  positiv  fö r N orden .

T rafikm in isterie t an ser, a tt m edlem sförslaget är väl underbyggt och att 
de anförda exem plen  på verksam het som  kunde u töka nord isk t sam arbete  
inom  tu ris tsek to rn  förefaller m ycket användbara  och tjänar e tt sam nor
d isk t in tresse . D ärför s tö d e r trafikm in isterie t den  allm änna strävan  till 
in tensifiering av nord isk t sam arbete  inom  tu ris tsek to rn  liksom  fram hävs i 
m edlem sförslaget.

H elsingfors den 5 d ecem b er 1988

Juhani K orpela  
Kanslichef

Ism o Koskinen
Sekreterare för interna

tionella ärenden

1 Yttrandet översalt frå n  finska .
2 Se Sak A 82 lit.
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Handels- och industriministeriet:

F ör a tt in tensifiera  det no rd iska sam arbe te t inom  tu ris tsek to rn  fö reslås i 
m edlem sförslaget o rgan isa to riska  å tgärder sam t å tgärder för främ jande av 
verksam heten . T illika betonas betydelsen  av a tt koord inera  forskningen 
och trygga finansieringen av ett ökat sam arbete .

H andels- och industrim in isterie t m eddelar såsom  sitt u tlå tande, a tt mi
nisterie t fö renar sig om de synpunk ter, som  i m edlem sförslaget anföres 
beträffande nödvändigheten  att öka det no rd iska sam arbetet inom  tu ris t
sektorn .

N u då E G -länderna in tensifierar sitt inbördes sam arbete  inom  tu r is t
b ranschen , an ser m inisteriet det vara  viktigt, a tt även de nord iska länderna 
vinnlägger sig om att u tveckla  sitt in terna  tu ristsam arbe te  och befäs te r sina 
m arknadsandelar på de in ternationella  m arknaderna. D et i m edlem sförsla
get anförda förslaget om  att N ord iska  m in isterrådets tu ris tu tsk o tts  nuva
rande s ta tu s  änd ras så  a tt u tsk o tte t skulle vara  en äm betsm annakom m itté  
d irekt underställd  N ord iska m in isterrådet, vore ägnat a tt främ ja koord ine
ringen av det nord iska sam arbete t och skulle sam tidigt be tona  betydelsen  
av e tt effektiv t handhavande av tu ristfrågorna.

M ålsättn ingen för e tt effek tivare  sam arbete  bör vara såväl a tt underlä tta  
nordbornas resande i de no rd iska länderna som  att u töka tu ristström m en 
från de övriga länderna till N orden . Föru tom  de i m edlem sförslaget anför
da åtgärderna  vore även en vidare utveckling  av A D B -baserade inform a
tions- och bokningssystem  ägnad att underlä tta  uppnåendet av näm nda 
m ålsättn ingar.

M ed hänsyn till de positiva e rfa renhe te rna  av den i Förbundsrepub liken  
T yskland genom förda treåriga sam nord iska m arknadsföringskam panjen 
förefaller det ändam ålsenlig t a tt i enlighet m ed m edlem sförslaget fo rtsä tta  
den sam nord iska kam pan jverksam heten  även  på and ra  ur tu ristsynpunk t 
viktiga m arknadsom råden  för N orden .

Vad beträffar förslaget om att kartlägga och koord inera  forskningen i de 
nord iska länderna inom  tu ris tsek to rn , fas tslå r m inisterie t, a tt sådan k art
läggning redan inletts på initiativ av N ord iska  m in isterrådets tu ristu tsko tt.

P ertti Salolainen  
Minister

Edgar N aupert 
Byråchef

H elsingfors den 15 decem b er 1988
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Centralen för turistfrämjande:

M edlem sförslaget om  ökat sam arbete  inom  turism  är e tt lovvärt initiativ  
av de nord iska p arlam en tarikerna  och förslaget stöder i s to r u ts träckn ing  
det nord iska sam arbetsp rogram  fö r tu rism , som  N ord iska  m in isterrådets 
tu ris tu tsk o tt u ta rb e ta t u nder d e tta  år.

Särskilt förslaget om  grundandet av en äm betsm annakom m itté  för tu 
ristfrågor b ö r hälsas som  en klar m arkering  att hö ja  tu ristfrågornas sta tus 
och effek tivera  tu r is tsam arb e te t på  nord isk  nivå. D et fö rs ta  steget i denna 
riktning har redan  tagits i och m ed a tt tu ristspörsm ålen  har överförts från  
sam arbetsm in istrarna  till (handels- och) industrim in is trarna  i sam tliga no r
diska länder, fö ru tom  Island. M ed tanke på  det pågående in tegrationsarbe- 
te t inom  EG  och den  därav  resu lterande ökande koordineringen av tu r is t
politiken inom  EG  är de tta  av s to r vikt fö r a tt b ibehålla och fö rstä rka  
N ordens ställning på  den in ternationella  tu ristm arknaden .

F ö r att öka resandet inom  N orden  b ö r m an i en lighet m ed m edlem sför
slaget göra N orden  lä ttare  tillgängligt fö r no rdbor. Sam ordning av rab a tte r 
och åldersg ränser sam t e tt ökat sam arbete  m ellan transportbo lagen  fö r a tt 
u tveck la  pak e tre so r till förm ånligare p rise r är e tt v ik tig t steg i s trävandet 
a tt göra N orden  a ttrak tivare  och lättillgängligare fö r nordbor. I de tta  
sam m anhang b ö r m an även  be to n a  v ik ten  av a tt fö rb ä ttra  inform ationen 
om det nord iska tu ris tu tbude t m ed hjälp av fö rbättrade  inform ations- och 
bokningssystem .

I det g ränsregionala sam arbe te t har be tydande belopp sa tsa ts på tu ris t
projekt. En b ä ttre  koord inering  av d essa  satsn ingar m ed de satsn ingar som 
görs m ed m edel u r N ord iska  m in isterrådets tu ris tu tsk o tt ä r onekligen 
önskvärd . F rågan  har d isku te ra ts i sam råd m ellan N ord isk  äm betsm anna
kom m itté fö r regionalpolitik  och  tu ris tu tsk o tte t, och i fram tiden  kom m er 
dessa organ att ha en stö rre  sam ordning av sin verksam het. M an m åste 
dock beak ta , a tt de g ränsreg ionala  p ro jek ten  h a r en re la tiv t s to r sjä lvstän
dighet och u tform as enligt reg ionernas egna initiativ  och fö ru tsättn ingar, 
vilket m an även bör se som  en fö ru tsättn ing  fö r lyckade tu ristp ro jek t.

Den sam nord iska  m arknadsföringskam panjen  i V ästtysk land  visade sig 
enligt den u tvärdering  som  g jordes av kam panjen vara  en m ycket lönsam  
satsning. På basen  av kam panjen kan m an m ed fog säga, a tt sam nordisk  
m arknadsföring  ä r lönsam  och som  följd härav  kom m er de nord iska län
derna u nder åren  1989 till 1991 a tt genom föra en  sam nord isk  kam panj i 
U SA , ett m arknadsom råde, som  har en betydlig t stö rre  v ik t än B enelux- 
ländem a, som  i m edlem sförslaget u tpekas som  om råde fö r gem ensam m a 
nord iska satsningar.

E n adm inistra tiv  sam ordning av de nord iska  ländernas tu ris tb y råe r i 
stö rre  u ts träckn ing  än nu to rde  u tan  tvivel ge be tydande rationaliserings
v inster. De nord iska  ländernas nationella tu risto rgan isa tioner är i allra
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högsta grad m edvetna  om  d e tta , och en arbetsg rupp  inom  N ord iska  tu r is t
råde t håller som  bäst på a tt u tred a  frågan om  ökat sam arbete  m ellan de 
nord iska ländernas tu ris tb y råe r i S to rb ritann ien , V ästtysk land , F rankrike , 
Italien , Schw eiz och B enelux-länderna.

S änkandet av den in ternationellt se tt höga prisnivån i N orden  genom  att 
befria u tom nord iska  tu r is te r från  m ervärdesska tt ä r e tt led i a tt fö rbättra  
N ordens konku rrensk raft på den in ternationella  tu ristm arknaden . En u t
redning om  hur m an m ed skattepo litiska  å tgärder kunde fö rbä ttra  N ordens 
konku rrensk raft i fråga om  tu ris ttjän s te r ä r  e tt gott initiativ . Frågan bör 
dock  d ry ftas m ot bakgrunden  a tt m an inom  EG  håller på a tt harm onisera  
m erv ä rd essk a tte sa tse rn a  på  tu ris ttjän ste r.

E n kartläggning av nord isk  forskning  inom  turism en är av nöden, då 
turism forskningen  i d e tta  nu bedrivs i e tt sto rt antal högskolor, universite t 
m . m .  E tt kartläggningsarbete  beträffande d e tta  har dock påbörjats på 
initiativ  av N ord iska  m in isterrådets tu ris tu tsko tt.

I och m ed a tt det no rd iska  tu r is tsam arb e te t kom m er att öka i fram tiden 
b ö r m an även  öka re su rse rn a  fö r tu r is tsam arb e te t inom  ram en fö r N ord is
ka m in isterrådet fö r a tt kunna genom föra det nya sam arbetsprogram m et 
fö r turism . M edel, som  anslås genom  m in isterrådet bö r dock endast gälla 
nyskapande, in itierande v erk sam het. Fo rtlöpande verksam het bö r även i 
fram tiden  finansieras av de nord iska  ländernas nationella tu risto rgan isa tio 
ner och turistnäring.

H elsingfors den 14 decem ber 1988

B irgitta M öller-Palander 
Bitr. avdelningschef

Tom Ylkänen 
Forskningschef

Å lands landskapsstyrelse har i skrivelse den 14 decem ber 1988 förklarat 
sig stödja  m edlem sförslaget efter a tt ha hört A lands turistråd.

N o r g e  

Sam ferdselsdepartem entet:

R eiselivsseksjonen  i Sam ferdselsdepartem en te t e r overført til N æ rings
departem en te t. S am ferdselsdepartem en te ts u tta le lse  i saken vil derfor be
grense seg til rab a tte r , a ldersg renser og ungdom sreisekorte t.

I 1981 ble det frem satt e t m edlem sforslag  (A 621lt) om like v ilkår for 
re ise rab a tte r i N o rden . I fo rb indelse  m ed N ord isk  R åds rekom m andasjon  
111983 fikk N ord isk  R åds kom m unikasjonsu tvalg  høsten  1984 en oversik t



13

o ver gjeldende rab a ttssy s tem er i de nordiske land. På basis av denne ble 
det sam m e åre t gitt ut en b rosjyre  som ble kalt "R e ise  i N o rd e n " .

R abattsystem ene burde således væ re kjent fo r trafikan tene.
N år det g jelder spørsm ålet om  harm onisering  av de forskjellige sy s tem e

ne i N orden , by r d e t på  en rekke problem er.
T rafikkselskapene på land , sjø og i luften skal drive sin v irksom het ut fra 

fo rretn ingsm essige prinsipper. S elskapenee er ikke villig til å gjøre noen 
endringer i raba ttsy s tem e t dersom  det m edfører tap  av inn tek ter, og disse 
ikke blir kom pensert m ed statlige m idler.

D et regnes m ed at en økning av g jeldende rab a tte r eller innføring av nye, 
lett kan føre til inn tek ts tap  da disse i s to r u ts trekn ing  e r tilpasset m arkeds
situasjonen.

M ed henvisning til d e tte  kan det derfo r bli vanskelig  nå å få gjennom slag 
for ønsket om harm onisering  av rabattsy s tem ene .

N år det g jelder harm onisering  av a ldersg rensene for barn , har de fo r
skjellige land ulike aldersg renser.

I D anm ark e r a ldersg rensen  for barneb ille tt f. o. m. fire år inntil de fyller 
tolv år. I Sverige f. o. m. seks år til de fyller seksten . F inland f. o. m. fire år 
til de fyller tolv. I Island gis det rab a tte r for barn  m ellom  fem og fylte tolv 
år.

B lant de nord iske jernbanefo rvaltn ingene er det prinsippiell enighet om 
at en felles a ldersg rense  fo r barn  e r hensik tsm essig .

D en svenske je rn b an en  ser seg av m arkedsm essige og politiske grunner 
ikke i stand  til å  se tte  ned den nedre g rensen  fra seks til fire år. Det vil 
neppe bli ak sep te rt at barn  i Sverige m ellom  fire og seks å r  ikke lenger skal 
få kjøre gratis.

F o r F inlands vedkom m ende regner den finske je rn b an en  m ed et innteks- 
tap  p å  20 mill. finske m ark  (1986) årlig dersom  den øvre  grensen  he ves fra 
tolv til sek sten  år.

F or De D anske S ta tsb an er vil en slik heving av den øvre grensen 
m edføre et tap  på 10 mill. danske k roner (1986).

U nder henvisning til ovenstående  kan det by på vanskeligheter m ed å få 
harm onisert rab a ttsy s tem en e  og aldersg rensene  for barn.

N år det g jelder ungdom sreiseko rte t, h ar de nordiske je rn b an efo rv a lt
ningene v ed ta tt å  forlenge p røveperioden  u t 1989. D et vil d e re tte r bli 
vu rdert om  salget av de tte  ko rte t skal fo rtse tte  eller ikke. Salget av korte t i 
N orge har ha tt følgende utvikling:
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I 1988 ble ko rte t, i m otsetn ing til tidligere å r, også gjort gjeldende i eget 

land.

Oslo. 19. desem ber 1988

E tte r fullm akt 

Erik Ribu

N æ ringsdepartem entet:

N æ ringsdepartem en te t ser det som  m eget positiv t at m edlem sforslaget 
pek er på  den vesentlige rollen tu ristnæ ringen  spiller for sysselsetting , 
verdiskapning og valu tainn tjen ing  i de nord iske land.

Vi ser det også som  positiv t at m edlem sforslaget peker på at det bør 
stim uleres til nord isk  sam arbeid  innen turism e både for å stim ulere til 
nord iske reisende og fo r å sty rke konkurransen  om tu riste r u ten fo r N o r

den.
M edlem sforslaget synes i hovedsak  å væ re på linje m ed det tu ris t

program  N ord isk  M inisterråds T uris tu tvalg  har u tarbeidet og som ble 
overlevert N ord isk  M inisterråd  i novem ber d . å .  T uristp rogram m et fo ru t
se ttes å bli endelig behandle t i N ord isk  Råd våren 1989.

M ed u tgangspunkt i tu ristp rogram m et fo rberedes nordisk sem inar våren
1989 om oppfølging/gjennom føring av tu ristp rogram m et.

O slo, 12. desem ber 1988

Karin Stoltenberg

Norges skogeierforbund

Vi e rfu llt u t enige i at spørsm ål kny tte t til m iljøspørsm ål gis høy prioritet 
i politisk deba tt, forsknings- og u tv ik lingsarbeid  og økonom isk og annen 
v irksom het. D ette  gjelder f. eks. forho ldet mellom bruk av og vern av 
n a tu rresu rse r i et langsiktig perspek tiv  og forurensn ingsspørsm ål.

E n rekke forhold tilsier et næ rt sam arbeid m ellom  de nordiske land om 
slike spørsm ål. D et er e tab lert s terke politiske, vitenskaplige og andre 
faglige fo rb indelser m ellom  landene. L andenes beliggenhet tilsier i mange 
tilfeller a t de har felles in te resse r, nevnes skal tiltak mot redusering av 
g renseoversk ridende vann- og lu ftforurensninger.

Vi finner d e t vanskeligere å ta  standpunkt til hvor hensik tsm essig  det er 
m ed e t felles nord isk  biologiår i 1990 for å sty rke dette  arbeidet. Som det 
frem går av ovenstående , deler vi fullt ut in tensjonen , og ser spørsm ålet om 
å m arkere dette  spesielt i 1990 som  et ren t hensik tsm essighetsspørsm ål.
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D et som  kan tale fo r, e r  a t en  slik arbeidsm åte  y tterligere kan fram heve 
betydningen  av tem ae t, kansk je  også sty rkes det finansielle grunnlaget 
f. eks. fo r forskning. På den  annen  side er det et faktum  at d e t vel aldri har 
væ rt s terkere  fokusering  på  biologi- og m iljøspørsm ål enn nå. D et e r  neppe 
m angel på  b red t engasjem ent som  begrenser tiltak , det e r m er spørsm ål om 
kunnskap , penger og politisk  vilje.

O slo, 7. novem ber 1988

N orges skogeierforband 

Erik Bjorå

N ortra:
 E tte r  N O R T R A ’s oppfatn ing  e r d e t positiv t a t N ord isk  M inisterråd
stiller til d isposisjon  m idler som  muliggjør felles nordiske satsn inger på 
in ternasjonale m arkeder d e r de nord iske land har felles in teresser i å  satse 
sam m en.

E t godt eksem pel på dette  er den nord iske satsningen i V est-Tyskland 
hvor en bevilgning på  15 mill. k roner fra N ord isk  M inisterråd  i perioden 
1986-88  u tløste  en tilsvarende m arkedsføringsinnsats fra næ ringens side. 
D ette  resu lterte  i en økning i om setningen på det V est-tyske m arked på 800 
mill. k roner for de no rd iske land.

Som  kjent har N ord isk  T u ris tråd  nå p rio rite rt U .S .A . fo r en sam let 
m arkedsføringsinnsats i kom m ende 3 års periode. D et er allerede lagt 
om fattende p laner fo r denne m arkedsføringsinnsats. D ersom  N ord isk  M i
n isterråd  ønsker å  oppm untre  til økt innsats også i B enelux-landene, må 
dette  kom m e i form  av tilleggsbevilgninger.

På side 2 siste  avsn itt foreslås en u tredn ing  av spørsm ålet om adm inist
rativ  sam ordning av de nordiske lands tu ristby råer. N O R T R A  kan ikke se 
at det tilkom m er N ord isk  M in isterråd  å  u trede  de tte  spørsm ål.

Forslaget i sam m e avsn itt om  å beny tte  kontor-fellesskap  ved utenlands- 
kon torene e r heller ikke en sak fo r N ord isk  M inisterråd . D ette  spørsm ål er 
forøvrig  allerede til vurdering i egen arbeidsgruppe som  de nord iske lands 
tu ris tby rå  har nedsatt. E t sam arbeid  n å r det gjelder publikum sinform asjon 
på  det nederlandske  m arked m ellom  N orge og Sverige har væ rt fo rsøkt, 
uten  a t erfaringen h a r væ rt entydig  positiv .

D erfor vil m an nå  avven te  nevn te  u tredn ing  fø r m an går v idere på tanken 
om  sam arbeid  når d e t g jelder publikum s-inform asjon på  andre europeiske 
m arkeder.

O slo, 26. ok tober 1988

Torbjørn F røysnes 
Adm. direktør

P er H olte  
Markedsdirektør
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D et ä r  fram förallt på två pu n k ter vi vill y ttra  oss.
F ö r d e t fö rsta  avseende sam ordning av olika rab a tte r  på kom m unika

tionsm edel, sam ordning av jä rn v äg stax o rn a , in itiera ökat sam arbete  m el
lan olika tran spo rtfö re tag  e tc . Vi an se r det riktigt a tt m edel fö r de tta  
av sä tts  över den sam nord iska budgeten .

F ö r det andra  avseende forskningen. Enligt vår m ening är det angeläget 
a tt både fö rstä rk a  och sam ordna forskningen inom  de nord iska länderna. 
E tt fö rsta  steg bör -  som  förslagsstä llarna  gör gällande -  vara  a tt kartläg
ga befintlig forskning. F rån  vår u tgångspunkt ä r  det särskilt viktigt a tt 
un d ers try k a  behovet av fram tidso rien terad  forskning knuten  till färdm e- 
delsval och jä rn v äg en s fram tida roll i e tt sådan t scenario .

F . ö. an se r vi det angeläget a tt de nord iska länderna sam arbetar inom  
turism ens om råde, varfö r vi också  m era generellt ställer oss positiva till 
m edlem sförslaget!

S tockholm  den 21 novem ber 1988

Lars Uno Sandblom  
Marknadschef

R iksskatteverket (RSV):

F rån  adm inistrativ  synpunk t skulle det i och fö r sig vara möjligt att 
h an tera  e tt system  där v aro r och  tjän ste r som  ingår i p ak e tre so r som 
inköps u tom  N orden  jäm stä lldes m ed expo rt i den  bem ärkelsen  a tt de vore 
befriade från  m ervärdeska tt. A tt låta köparens m edborgarskap  utgöra 
rekv isit fö r skattefrihe t skulle em ellertid  m edföra svåra  kontro llproblem .

RSV ifrågasätter om  e tt genom förande av förslaget i någon näm nvärd  
u ts träckn ing  skulle främ ja sitt syfte a tt p åverka  turism en till N orden . Inom  
restau rangb ranschen  tilläm pas idag i v issa  avseenden  reducerad  skatt; 
inom  ho te llb ranschen  fö rekom m er dessu tom  no llbeskattade tjänster. N å 
got särsk ilt s to rt m ervärdeskattem ässig t m ervärde tillskapas därfö r inte i 
d essa  rö re lser. V idare ä r  hela nö jesom råde t, frisö rtjänster, skönhetsvård , 
pe rso n tran sp o rte r och liknande tjän ste r av m er personlig  art m ervärde
skattefria . A v allt a tt döm a skulle därfö r e tt borttagande av m ervärdeska t
ten  av sådana  v a ro r och tjän ste r som  kan tänkas ingå i pak e tre so r endast 
påverka  reso rnas pris m arginellt. D et b ö r näm nas a tt olika sk a tte sa tse r 
respek tive  nollskatt m edför be tydande redovisningsproblem  inom  restau- 
rang- och ho te llb ranscherna .
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Ö ver huvud råd e r en stark  strävan  att åstadkom m a förenklingar av 
skatte lagstiftn ingen . V arje särskild  undantagsbestäm m else  tynger sk a tte la 
garna och b id ra r till a tt gö ra  dem  svårtillgängliga. D et ä r  därfö r e tt mål i sig 
a tt avskaffa  så m ånga som  m öjligt av de särreg ler som  redan finns. K om 
m ittén fö r ind irek t beskattn ing  u tred e r fö r närvarande bl. a. m erv ärd esk a t
ten . M ot den  bakgrunden  bör det inte kom m a i fråga a tt nu införa nya 
undan tagsbestäm m elser om  inte m ycket sta rk a  skäl föreligger.

Slutligen m å tilläggas att de no rd iska  länderna  redan  har e tt väl funge
rande system  fö r s. k. tax-free-försäljn ing  till u tom nord iska  tu rister.

Solna den 30 novem ber 1988

Lennart N ilsson
Lars N ilsson

Svenska turistföreningen (STF):

ST F hälsar m ed tillfredsställe lse  erfa ren h e tsu tb y te  och olika fo rm er av 
nord isk t sam arbete  på  d e t tu ris tiska  om rådet. I alla de no rd iska länderna 
har tu rism en m ycket snabb t u tveck la ts  till en betydelsfull näring. Inom  
flera sek to re r har ST F  kunna ko n sta te ra  a tt sam arbe te t över g ränserna  
inom  N orden  har varit fruk tbärande . D etta  gäller särsk ilt om rådena vand
rarhem , fjäll och båtliv . Bl. a. h ar det g ränsreg ionala  sam arbete t på  flera 
håll in letts. E n m era u tveck lad  sam ordning av olika g ränsregionala sam ar- 
be tsp ro jek t te r  sig i hög grad naturlig.

ST F  s tö d e r uppfattn ingen  a tt fo rskn ingsin sa tserna  inom  tu ristom råde t är 
jäm före lsev is m ycket låga. V arje åtgärd  a tt fö rb ä ttra  denna situation  m åste 
välkom nas. K anske gäller d e tta  fram för allt inom  de om råden  som  direkt 
berö r de b asre su rse r som  den nord iska turism en vilar på, näm ligen natur 
och kultur.

Vid d e t sem iniarium  i N ord iska  m in is terrådets regi som  hölls i sep tem 
ber 1988 i A bisko enades de no rd iska rep resen tan te rn a  om att ” en v äsen t
lig del av nord isk  tu rism  bygger på de natur- och ku lturgivna fö ru tsä ttn ing
a rn a " . D et ä r  d ärfö r av y tte rs ta  v ik t a tt d essa  m ycket känsliga re su rse r 
ny ttjas på  e tt sådan t sä tt a tt de in te  varak tig t skadas när de får funktion 
som  tu ris ta ttrak tio n e r.

E nda sä tte t a tt lära  sig a tt rä tt anpassa  denna tu ristiska  tillgång och att 
lära  sig var g rän sern a  går m ellan bruk och m issbruk  är genom  kunskap. 
G runden  för gedigen kunskap  är forskning. E tt sam arbete  fö r forskning 
och u tveckling  inom  N orden  bör, om  det ta r  fasta  på d essa  frågor, avsevärt 
kunna bidraga till a tt höja kunskapen .

Ingm ar Liman  
Generalsekreterare

S tockh olm  den 14 d ecem b er 1988



18

Svenska lokaltrafikföreningen (SLTF):

S L T F s m edlem sföretag  sam verkar gärna till en ökad sam ordning av 
olika trafikslag  och inte m inst över landets g ränser. R esu ltaten  av den 
g ränsöversk ridande trafiken  har dock hittills inte alltid varit så lyckade.

S L T F  ä r tveksam  till om det på det lokala och regionala planet går att 
göra så m ycket m er. B orttagande av m om s ä r inte aktuellt eftersom  vi för 
närvarande inte har m om spåslag  på resor.

A tt sänka tax o rn a  eller u töka  rabattm ängden  to rde inte heller vara 
aktuellt e ftersom  ekonom in inom  kollek tiv trafiken  ändå ä r ansträngd . Det 
som  å te rs tå r  är a lltså  sam ordning i p rak tisk  trafikverksam het vilket m ed
lem sföretagen gärna d isku terar.

S tockholm  den 15 decem ber 1988

O lo f N ordell

Norstedts Tryckeri, Stockholm 19891920
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SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om koncernfackligt samarbete i Norden
(V äckt av Ilkka-Christian Björklund, Eiður G udnason, K jell M agne Fred- 
heim, A nker Jørgensen och G rethe Lundblad)

BILAGA

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska rådets social- och miljöutskott:

Till social- och m iljöu tsko tte t h a r fö r u tta lande överläm nats m edlem sför
slag A 857le om  koncernfack lig t sam arbete  i N orden . I förslaget hem ställs 
om en rekom m endation  till N ord iska  m in isterrådet a tt skyndsam t u ta rb e ta  
e tt förslag till en  sam ordnad  nord isk  lagstiftning som  tillfö rsäk rar lön tagar
organ isa tionerna  rä tt till koncernfack lig t sam arbete  i en lighet m ed de p rin
c iper som  angivits.

U tsk o tte t vill fas ta  uppm ärksam he ten  p å  a tt den av N ord iska  m in isterrå
det 1986 tillsa tta  u tredningen  hade som  sin enda uppgift a tt undersöka 
” fö ru tsä ttn in g arn a”  fö r av tal m ellan arbe tsm arknadens p a rte r om  ” fack
ligt sam arb e te”  i no rd iska  koncerner.

D et har fö rekom m it olika to lkn ingar av vad  N ord iska  m in isterrådet i 
d irek tiven  avsåg m ed ” Facklig t sam arb e te” . T ro ts  m eningsskiljaktigheter 
enades u tredn ingen  dock om  a tt behand la  fö ru tsä ttn ingarna  fö r av tal om 
” koncernfack lig t sam arb e te”  i den  be tyde lse  som  m edlem sförslaget u tgår 
ifrån -  d . v . s. sam arbete  ö ver g ränserna  m ellan koncern ledningen  och de 
fackliga o rgan isa tionerna  i do tterbo lagen  och m ellan d essa  inbördes.

M in isterråde ts u tredning  kon sta te rad e  a tt det saknas fö ru tsä ttn ingar för 
av tal om  koncernfack lig t sam arbete  m ellan a rbe tsm arknadens p a rte r. D en

na  slu tsa ts b ek räftas m ed sto r tyd lighet när de fem  no rd iska  arbe tsg iva re
fö ren ingarnas ledn ingar ställde sig helt avv isande till såväl av tal som  
lagstiftning vid e tt av  N o rd isk a  m in is terrådet fö r ändam ålet särsk ilt inkal
lat m öte den 2 decem ber 1988 m ed ledningarna fö r de no rd iska  a rbe tsm ark 
nadsorgan isa tionerna .

M otionärerna  h a r av d e tta  dragit s lu tsa tsen , a tt fö ru tsä ttn ingar fö r avtal 
m ellan a rb e tsm arknadens p a rte r  saknas. M o tionärerna  an se r a tt den  enda 
å te rs tående  m öjligheten ä r sam nord isk  lagstiftning. U tsk o tte t de lar denna 
uppfattning.

D ärem ot an se r u tsk o tte t a tt d e t i dag saknas fö ru tsä ttn ingar fö r sam nor
disk lagstiftning p å  d e tta  om råde.
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Som näm nts behand lade m in isterrådets u tredning  enbart frågan om fö r
u tsä ttn ingarna  fö r av tal m ellan arbe tsm arknadens parter. D en har följaktli
gen inte b e rö rt frågor om  rättsliga eller and ra  fö ru tsä ttn ingar fö r sam nor
disk eller nationell lagstiftning om  koncernfack lig t sam arbete  över gränser-

In te heller har u tredn ingen  t. ex. berö rt hu r den tilltänkta nord iska 
särlösningen skulle förhålla sig till de fackliga kraven  på m otsvarande 
eu rope iska  och globala lösningar.

A nm ärkn ingsvärt ä r  v idare a tt uppgift stå r m ot uppgift om en sam nor
disk lagstiftnings å te rverkn ingar på  industrie llt sam arbete  i N orden . De 
fackliga organ isa tionerna  häv d ar a tt koncernfack lig t sam arbete  underlä tta r 
och ä r en  viktig fö ru tsä ttn ing  fö r fo rtsa tt nord isk  in tegration . I m in is terrå
de ts  u tredn ing  hävdar a rbetsg ivarna  därem ot m ed e tt antal exem pel a tt 
tv ingande reg ler genom  lag eller av tal kraftig t skulle m otverka nordiskt 
industrie llt sam arbete  och i m ånga fall leda till a tt redan ex isterande 
sam arbete  upphö r — bl. a. genom  utfly ttn ing av ägare och ledningsfunk
tioner från  N orden .

D essa fö r det no rd iska sam arbe te t cen tra la  frågorna har icke b erö rts  av 
m in isterrådets u tredning  i dess he lhet eller i någon annan  partsoberoende 
analys.

M otstrid iga bedöm ningar från  pa rte rn a  ä r också  de enda som  ex istera r 
när det gäller konsekvenserna  fö r t. ex . de s to ra  in ternationella  ” n o rd iska” 
koncernerna . D e fackliga o rgan isa tionerna  an se r a tt dessa kom m er a tt ha 
n y tta  av en nordisk  särlösning. A rbetsg ivarna  anser därem ot a tt ko n cer
nerna skulle fö rsä ttas i en m ycket besvärlig  situation  i förhållande till de 
fackliga organ isa tionerna  u tan fö r N orden  sam t a tt system et skulle fram 
tvinga en cen tralisering  av p lanering och beslu t till skada för såväl effek ti
v ite ten  som  för de lokala fackliga o rgan isationernas m öjligheter till infly
tande. In te heller i d e tta  avseende har det g jorts någon partsoberoende 
analys.

U tsk o tte t ha r ovan instäm t i m o tionärernas bedöm ning a tt d e t m ed all 
önskvärd  tydlighet fram gått a tt det saknas fö ru tsä ttn ingar för avtal m ellan 
a rbetsm arknadens parter. U tsk o tte t k o n sta te ra r em ellertid  a tt inte ens de 
grundläggande fö ru tsä ttn ingarna  fö r och konsekvenserna  av en sam nor
disk lagstiftning om  koncernfack lig t sam arbete  över de nord iska g ränserna 
g jorts till förem ål fö r analys.

M ot bakgrund av vad som  ovan an fö rts  av s ty rk e r u tsko tte t m edlem sför
slaget.

S tockholm  i februari 1989

Svein A lsaker (KrF) 

K nud Glφnborg (KrF) 

Sten Svensson (m)

Brita Borge (H) 

A nna-Kaarina Louvo (Kok) 

M arjatta  Väänänen (K)
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Allt flera  företag  i N orden  a rb e ta r nu m ed do tterbo lag  i an d ra  no rd iska 
länder. D et ä r  en u tveckling  det finns all an ledning a tt vara  positiv  till 
under fö ru tsä ttn ing  a tt den  g ränsöversk ridande verksam heten  också  till
fö rsäk ra r m edborgarna  som  a rbe ts tagare  sam m a rä ttighe te r i form  av infly
tande och insyn som  de skulle få tt i helt nationella företag .

Såväl den gem ensam m a nord iska  arbe tsm arknaden  som  den av bl. a. 
näringslivet önskade avvecklingen av handelsh inder i N orden  ligger i linje 
m ed önskan  om  fastare  reg ler fö r koncernfack lig t sam arbete  i N orden . D en 
ställning som  m ajorite ten  i social- och m iljöu tsko tte t tagit ä r  e tt beklagligt 
avsteg  från  rik tlin jerna fö r sam arbe te t i N orden .

Vi finner det uppseendeväckande och beklagligt a tt de m öjligheter till 
sam arbete  kring a rb e ts rä tt och arbetsm iljö  som  flera nord iska länder till
fö rsäk ra t sina m edborgare som  arbe tstagare  inte anses kunna ligga till 
grund för en sam ordnad  nord isk  lagstiftning. Ingen m öda har läm nats 
ospara t när lön tagaro rgan isa tionerna  har sökt avtalsvägen  lösa frågan om 
koncernfackligt sam arbete  ö v e r g ränserna  i N orden .

Vi fö reslå r d ärfö r a tt N o rd iska  råd e t rekom m enderar N ord iska  m inister
rådet

a tt skyndsam t u ta rb e ta  e tt förslag  till en sam ordnad nordisk  lagstift
ning som  tillfö rsäk rar lön tagaro rgan isa tionerna  rä tt till koncern 
fackligt sam arbete .

S tockholm  i februari 1989

D orte Bennedsen (S) 

Grethe Lundblad (s)

Brit Jørgensen (A) 

M ats N y by (Sdp)

Lena Ö hrsvik (s)

Nordens fackliga samorganisation (NFS):

I N ord iska  m in is terrådets förslag till handlingsplan  fö r perioden 1989— 
1992 -  E tt s ta rkare  N orden  -  fram hålls speciellt a tt det ä r  angeläget a tt 
frågan om koncernfacklig t sam arbete  inom  ram en för en ökad nordisk 
in tegration  förs v idare  på så sä tt a tt den  snarast m öjligt kan om sättas i 
p rak tiska  resu lta t. Om så inte sker finns be tydande risker för a tt den 
h ittillsvarande positiva u tvecklingen m ot fö rd jupat industrie llt sam arbete  i 
N orden  fö rsvåras e ller stoppas upp.

M edlem sförslaget innebär a tt e tt sam nord isk t förslag till lagstiftning 
u ta rbe tas som  g aran te ra r lön tagarna  och deras o rgan isa tioner rä tten  till 
no rd isk t koncernfack lig t sam arbete . N FS  kan till alla de la r instäm m a i 
såväl m in is terrådets beskrivn ing  i handlingsplanen som  m edlem sforslagets
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hem ställan  till N o rd iska  rådet. Vi vill dessu tom  peka på  nödvändigheten  
av a tt den föreslagna lagstiftningen få r en sådan utform ning a tt en anpass
ning till fö retagsv isa  kollektivavtal möjliggörs.

I övrig t hänvisas till m edlem sförslaget.

S tockholm  den 20 decem ber 1988

N ordens fackliga sam organisation

Sune Ahlén  
Generalsekreterare

Nordiska akademikerrådet (NAR):

N ord iska  akadem ikerrådet -  N A R  ställer sig bakom  de allm änna m oti
veringarna i m edlem sförslaget och an se r a tt lön tagarorgan isationerna bör 
ha  rä tt till koncernfack lig t sam arbete  i N orden .

N A R  p åpekar dock att nu gällande m edbestäm m ande- och kollektivav
ta lslagar g jorts upp u tgående från  nationella  fö rhållanden. D e har få tt olika 
utform ning i de no rd iska länderna , vilket kan fö rsvåra  en nordisk  sam ord
ning.

N A R  b e tonar a tt det nord iska  koncem fackliga sam arbete t bö r b asera  sig 
på överenskom m elser m ellan alla b erö rda  personalg rupper inom  fö re ta 
gen.

M ed hänvisning till ovanstående fö reslår N A R  a tt N ord iska  råd e t re 
kom m enderar N ord iska  m in isterrådet a tt i sam råd m ed alla berö rda  p arte r 
u ta rb e ta  e tt gem ensam t förslag till hu r det koncernfackliga sam arbetet 
kunde u tform as i p rak tiken , m ed hänsyn  till de olika ländernas lagar och 
avtal.

Om d e tta  arbete  in te  led e r till k onk re ta  resu lta t b ö r N ord iska  rådet 
rekom m endera  N ord iska  m in is terrådet a tt u ta rb e ta  förslag till en sam ord
nad nord isk  lagstiftning som  tillfö rsäk rar lön tagarna rä tt till koncem fack- 
ligt sam arbete .

H elsingfors den 19 decem ber 1988

N ord iska  akadem ikerrådet

R aim o Lehtinen  
Ordförande

M ona H em m er 
Generalsekreterare
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De nordiske lands arbejdsgiverforeninger:

I forslaget re fereres til det arbejde , d e r er foregået i en p ro jektgruppe 
under N ord isk  M in isterråd , og som  har afleveret en rappo rt om  koncern 
fagligt sam arbejde i N orden . I m edlem sforslaget anføres følgende om 
pro jek tgruppens arbejde:

” Projek tgruppen  har nu avslu ta t sitt a rbete . G ruppens m ajoritet b estå 
ende av sam tliga lö n tagarrep resen tan te r och sam tliga äm betsm än d rar 
slu tsa tsen  ” a tt det inte finns avgörande h inder fö r a tt finna rättslig t funge
rande och p rak tiska  lösningar på  frågorna kring ökat koncernfacklig t sam 
arbete  i N o rd en ” . A rbetsg ivarsidans rep resen tan te r i p ro jek tgruppen  re 
se rv erar sig m ot denna slu tsa ts , m en utan  a tt kunna anföra några tungt 
vägande argum ent m ot den. Således tycks det enda sto ra  h indret mot 
koncernfacklig t sam arbete  i N o rden  vara  v issa arbetsg ivarorgan isationers 
bristande vilja a tt träffa  avtal m ed lön tagaro rgan isationerna om e tt sådant 
sam arb e te .”  M ed baggrund heri henstilles det til N ord isk  M inisterråd , at 
man snarest udarb e jd er forslag til en  sam ordnet no rd isk  lovgivning, som 
kan sikre lønm odtagernes re t til indflydelse i koncerner i henhold til 
næ rm ere angivne principper.

De nord iske arbejdsg iverforen inger skal til det foreliggende forslag  anfø
re, at der ikke her e r  frem lagt nye synspunk ter, der æ ndrer ved de indven
dinger fra arbejdsg iverside, som  e r frem sa t i p ro jek tgruppen . D et d re je r sig 
om en lang ræ kke grundlæ ggende h indringer, som  i praksis um uliggør en 
nordisk sæ rordn ing , og som  flerta llet i pro jek tgruppen  bestående a f løn
m od tagerrep ræ sen tan te r og em bedsm æ nd ikke har ønsket at d isku tere  
næ rm ere.

De fra arbejdsg iverside frem lagte indvendinger skal ikke her gentages, 
idet de frem går m eget k lart a f  den udarbejdede  rappo rt fra  projek tgruppen . 
D et skal blot unders treges , at nord iske k oncerner i alm indelighed ikke 
driver fo rretn ing , som  opdeles e ller tilpasses specielt til N orden . E n kon
cern  d river sin v irksom hed  kom m ercielt en ten  alene på nationalt plan eller 
på in ternationalt p lan. D et e r  derfo r afgørende for koncernerne , at de kan 
konkurrere  in te rna tiona lt, og at der ikke i N orden  fastlæ gges vilkår, som 
kan forringe m ulighederne fo r den in ternationale  konkurrence . S pørgsm å
let om koncernfagligt sam arbejde m å d erfo r anskues b red t — og helst i 
IL O /O E C D -sam m enhæ ng.

Det vil endv idere væ re bekend t for N ord isk  R åd, at m an i E F-sam m en- 
hæng e r inde i en tilsvarende d iskussion . D et vil væ re ugunstigt og konkur
rencefo rv ridende, hvis en koncern  i N orden  skulle leve m ed såvel nationa
le regler, nord iske regler, E F-reg ler som  O EC D - og IL O -regler.

Endelig  kan det næ vnes, a t d e r i de nord iske lande ikke eksis te re r 
fæ llesregler på dette  om råde. H vert a f  landene har haft deres specielle 
udvikling og deres særlige trad ition  fo r at løse spørgsm ål om sam arbejde og
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inform ation m ellem  ledelse og m edarbejdere  i v irksom heder. D enne p rak 
sis b ø r e fter arbejdsg ivero rgan isa tionernes opfa tte lse  fo rtsæ ttes . E t lovgiv
ningsinitiativ  fra  N ord isk  M inisterråd  på  de tte  om råde vil m ed s to r sand
synlighed stoppe den  udvikling, d e r er i gang fo r bedre sam arbejdsforho ld  i 
v irksom hederne , og som  p rim æ rt e r  sa t i gang via de afta ler, d e r e r  indgået 
m ellem  arbe jd sm arkede ts p a rte r. In itia tiver fra  N ord isk  M inisterråd  om  en 
sam ordnet no rd isk  lovgivning kan derfo r kun virke hæ m m ende på den 
fo rtsa tte  udvikling.

O vennæ vnte kom m en tare r til d e t frem lagte m edlem sforslag  til N ord isk  
R åd om  koncernfagligt sam arbejde i N orden  e r en fæ lles kom m entar fra de 
nord iske arbejdsg iverorgan isationer: D ansk  A rbejdsgiverforening, A rb e ts
g ivarnas i F in land cen tra lfö rbund , V innuveitendasam band  is lan d s, N orsk  
arbeidsg iverforen ing  og S venska  arbetsg ivarefören ingen .

K øbenhavn , den 19. decem ber 1988

På fo ren ingernes vegne 

H ans Skov Christensen

Nordiska unionen för arbetsledare, tekniska funktionärèr och andra che
fer (NAU) har i skrivelse den 19 decem ber 1988 förk lara t sig stöd ja  m ed
lem sförslaget.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198978
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A 858/t 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om nordiskt integrerat järnvägssamarbete be
träffande godstransport
(Väckt av M argrete Auketi sam t Lilli G yldenkilde, J. K . H ansen, B irgitte  
Husmark, A rvo K em ppainen och K aj Poulsen)

BILAGA I

Yttranden över medlemsförslaget 

Nord REFO:

N ordR E F O  har i d enna forskningsom gång inte explicit behandla t infra
struk tu rens och tran sp o rtsy stem en s betydelse  fö r den regionala u tv eck 
lingen. F rån  en allm än sam hällspolitisk  u tgångspunkt kan institu te t em el
lertid instäm m a i fö rslagets k o n sta te randen  angående trafik säkerhe t, slita
ge på vägsystem  och  m iljöeffekter. U ppenbarligen  får en ökande andel 
godstranspo rt på jä rn v äg  positiva effek ter i alla d essa  avseenden .

N ordR E F O  vill dock  -  u r en  m era begränsad , regionalpolitisk  synvinkel
-  u nders tryka  den helt avgörande betydelse  som  ju s t väg transpo rte rna  har 
för främ st de något m era g lesa delarna  av de nord iska länderna. D et är här 
en fiktion a tt se jä rnvägen  som  ett trovärd ig t a lte rnativ . D etta  gäller n a tu r
ligtvis främ st den ökande del av godset som  k räv er snabb  leverans. Det 
finns därm ed ett behov av:
-  att väg investeringarna hålls uppe på en hög nivå -  främ st, m en inte 

enbart -  i de delar av resp . land där jä rnvägen  egentligen inte fungerar 
som ett a lte rnativ ,

-  a tt jä rnvägen  som  alternativ  -  i enlighet m ed fö rslagsställarens in ten 
tioner -  befräm jas i de tä taste  de larna  av resp . land och därm ed 
" sk a p a r  u try m m e”  fö r de tran sp o rte r  som  oundgängligt m åste tas om 
hand genom  b iltran spo rter,

-  a tt sm idiga övergångar skapas m ellan bil och  jä rn v äg , vilket ä r det m est 
effektiva sä tte t a tt öka jä rnvägens konkurrensfö rm åga vad gäller långvä
ga tran sp o rte r  från  g lesa regioner.
För alla d essa  am bitioner bö r e tt in tegrerat tran sp o rtsam arb e te  m ellan 

de nord iska jä rnvägsfö re tagen  b idra till a tt öka  de skenbundna a lte rn a
tivens a ttrak tiv ite t, och  därm ed -  indirekt — verka  till förm ån för en
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fö rbättrad  regional balans. Vid en sam m anvägn ing  förefaller det dock 
troligt a tt effektiv iserad  tran sp o rtse rv ice , i de cen tra la  delarna av N orden , 
snarast y tterligare  stä rk er dessas position; vilket uppenbarligen inte får 
hindra å tgärder betingade av t. ex. miljö- och trafiksäkerhetsskäl.

H elsingfors den 17 jan u a ri 1989

G östa  O scarsson

N ordplan:
M ed hänsyn  till bl. a. miljö- och tra fik säk erh e tsasp ek te r ä r  det av sto r 

betydelse  a tt jä rnvägen  kan hävda sig som  godstran sp o rtö r i fram tiden 
såväl inom  N orden  som  till övriga E uropa.

I svenska SJ:s ak tuella  om struk tu reringsp laner näm ns särskilt sam arbe
te t m ed bl. a. and ra  nord iska  jä rnvägsfö re tag  om  så kallade ” heltågstrans- 
p o rte r”  till kon tinen ten . E n gem ensam  sam ordningscen tral för denna tr a 
fik kom m er troligen att p laceras i H elsingborg . F rån  SJ:s sida finns således 
en m arkerad  vilja a tt i sam arbete  öka godstran sp o rte rn a  på järnväg .

D enna och and ra  sam arbe tsfo rm er m ellan järnvägsfö rvaltn ingarna  i syf
te a tt öka m arknadsandelarna  b ö r stöd jas från  gem ensam t nord isk t håll. 
N ordplan  an se r därfö r a tt initiativ  av d e t slag som  behandlas i m edlem sför
slaget ä r  u tom ordentlig t angeläget.

S tockholm  den 1 decem ber 1988

Gunnar Olsson  
Föreståndare

N ordisk Kom ité for T ransportfo rskn ing  (NKTF):

N K T F  har ne top  afholdt en  konference om  ” Jernbanernes F rem tid ” . 
D et var her et ofte frem ført synspunk t, at de enkelte  je rnbanefo rvaltn inger 
burde søge a t sam arbejde m ere o v e r g ræ nserne end de gør fo r tiden . D ette  
synspunk t blev frem ført både a f rep ræ sen tan te r fra de nationale je rn b an e 
forvaltn inger selv og a f g enera lsek re tæ r Jean  B ouley fra den in ternationale 
je rnbaneo rgan isa tion , U IC .

D en sam arbejdsform , som  der blev  u d tryk t s tø rst tillid til på konferen 
cen , og som  m an allerede havde gode erfaringer m ed, var sam arbejdet 
m ellem  de enkelte  je rn banefo rva ltn inger om  specielle ru te r m ellem  stø rre  
knudepunk ter gennem  dannelse  a f  særlige selskaber.
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D et e r  N K T F ’s op fa tte lse , at d e r e r  et s to rt po ten tiale  for øget sam arbej
de je rn b an ern e  im ellem , og a t bestræ b e lse r på at øge indsatsen  på de tte  felt 

derfor bør stø ttes.

K øbenhavn , den 20. decem ber 1988

P er A ls

N ordiska tran spo rta rbe ta re federa tionen  har i skrivelse den 14 decem ber  

1988förk lara t sig stöd ja  m edlem sförslaget.

D a n m a r k  

Industrirådet:

Je rnbanerne  i E u ropa , herunder i N o rden , har allerede i m ange år haft et 
in tegreret sam arbejde -  også på de i forslaget an førte  om råder.

E t a f  de seneste  eksem pler herpå  b land t de nord iske lande er det såkald
te N E R U -sam arbejde , som  påbegyndes til fo råre t m ed heltogsforb indelser 

fra N orden  til kon tinen te t.
A llerede i dag sk e r også banevognenes passage a f fæ llesnordiske græ n

ser sto rt set uden h indringer, bo rtse t fra g ræ nsen  m ellem  Sverige og 
F inland. Å rsagen til h indringerne her er æ ndring  i sporvidde.

D en lastb ilbaserede tran sp o rt derim od m øder h indringer af told- og 
afgiftsm æ ssig ka rak te r i forbindelse  m ed passage a f de sam m e græ nser, 
hvilket m edfører forøgede om kostn inger for tran spo rtkøber.

D et fo rekom m er derfo r næ ppe sandsynlig t, at fo rslagets fo ranstaltn inger 
i sig selv vil kunne øge je rn b an ern es  m arkedsandel.

D et e r  In d u striråde ts  generelle op fa tte lse , at en henstilling om  ophæ vel
se af U IC -tarifoverenskom sten  i højere grad vil anim ere de enkelte  landes 
je rnbanefo rva ltn inger til at p roduk tudv ik le  og frem m e den in ternationale  

godstranspo rt ad  bane.
D er m angler nem lig i dag et tils træ kkelig t incitam ent hertil, idet den 

ovennæ nte tarifove renskom st indebæ rer, at hvert enkelt land, der berø res 
a f  in ternational tran sp o rt, skal have deres  forholdsm æ ssige andel a f  frag t
indtæ gten . D en jernbanefo rva ltn ing , d e r ud fø rer et ek strao rd inæ rt m ar
kedsføringsarbejde fo r at skaffe kunder, h ø ste r således kun i begræ nset 
om fang frugten heraf.

Jens H ennild

K øbenh avn , den 17. januar 1989
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Landbrugsraadet hänvisar i skrivelse den 25 ja n u a r i 1989 till y ttrande av  
den 17 ja n u a r i frå n  Industrirådet (se ovan).

Landsorganisationen i Danmark hänvisar i skrivelse den 7 decem ber 1988 
till s itt y ttra n d e  över m ed lem sförslag  A  827/t om  nordisk jä rnvägstra fik  i 
sam verkan  da tera t den 20 ju n i 1988 jä m te  bilaga.

Dansk Arbejdsgiverforening (DA):

I den  anledning kan vi op lyse, at DA ikke kan stø tte  forslaget, som  vi 
finder overflødigt. Det e r  vor opfa tte lse , at de nordiske landes je rn b an er 
selv vil væ re i stand  til at tage de in itia tiver i retn ing a f sam arbejde, som  
m an m åtte finde fornuftige.

K øbenhavn , den 5. ja n u a r  1989

D ansk A rbejdgiverforening

Torben A . Sørensen

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd:
A rbejderbevæ gelsens E rhvervsråd  kan tilslu tte  sig de synspunk ter, der 

frem sæ ttes i forslaget og skal sam tidig henvise til den udtalelse , m an kom 
med vedr. forslag om nordisk  sam arbejde vedr. je rn b an e r, sag. A 827/t, 
afgivet den 13. jun i 1988, hvori man specielt frem hæ vede betydningen af. 
at je rn b an en  blev tilgodeset ved en kom m ende fast fo rb indelse over/under 
Ø resund.

K øbenhavn , den 13. ja n u a r  1989

P. r. v.

F rith iof H agen

Transportøkonomisk Forening (TØF):

Inledningsvis skal vi erk læ re os enig i de generelle in ten tioner i forslaget. 
En sty rkelse  a f  je rn b an en s  rolle i godstranspo rte rne  over landegræ nser

ne vil være a f betydning for vareudveksling  mellem de nordiske lande 
indbyrdes og specielt m ellem  N orden  og K on tinen tet.

På de afstande, der e r  alm indelige i disse re la tioner, kan b ane transpo r
tens sto rd riftsfordele  stå igennem , specielt i et udvidet sam arbejde med 
las tb iltran spo rte r i hver ende.
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D er henvises i den forb indelse  til E nerg im in isterie ts rapport: ” K om bi
neret tran sp o rt -  energi og tran sportøkonom iske  k o n sek v en se r" , der 
blandt ande t peger på, at tran sp o rta fs tan d e  fo r je rn b an e r skal væ re m indst 
440 km , før d e r e r  økonom isk  balance i forhold  til v e jtransport.

B ane transpo rt kan  også frem over blive e t a lte rnativ  til la s tb iltran spo rte r 
over lange afs tande set i lyset a f  en stadig stø rre  m iljøbevidsthed i offent
ligheden. D enne kan fo rven tes at pålægge lastb ilerne res trik tioner, således 
som  det allerede e r tilfæ ldet i C en tra leu ropa. D et skal dog her an føres, at 
der også e r  m iljøgener fo rbundet m ed in tensiv  je rn b an e tra fik  gennem  
byom råder.

E n del a f  forklaringen  på, at b an e tran sp o rten  gennem  de seneste  årtie r 
har tab t m arkedsandele , sky ldes, at kvalite ten  i trafikafviklingen ikke er 
fuldt så god som  de tekn iske m uligheder egentlig tillader -  på grund a f et 
m anglende g ræ nseoversk ridende sam arbejde m ellem  de enkelte b ane
forvaltn inger.

T Ø F  er o rien te re t om , a t de nord iske je rn b an e r netop har indgået aftale 
om den  fø rste  fæ llesnord iske godstogsforb indelse  til kon tinen te t, det så
kalte N E R U  pro jek t (N orthern  E u ropean  Rail U nit), hvor banerne  fælles 
p roducere r og m arkedsfø rer he ltogsforb indelser til C en tra leu ropa, først til 
R uhr-om rådet, sidenhen  (1989 -91 ) til Ita lien , F rankrig  og B enelux-lande-

T Ø F  finder, a t de tte  er et skrid t i den rigtige retn ing og kan tilslu tte sig, 
at m an fra  politisk side søger at und e rs tø tte  e t sådan t in tegreret tran sp o rt

sam arbejde.

K øbenhavn , den 23. ja n u a r  1989

Jørgen D am gaard  
Formand for TØF

D ansk Speditørforening har i skrivelse den 29 novem ber 1988 förk lara t 
sig icke kunna uttala sig i anledning av  m edlem sförslaget.

F i n l a n d  

T rafikm in isterie t:1

G rundprob lem et i jä rnvägstra fiken  ä r allm än fördröjning av ökningen i 
efterfrågan på tran sp o rte r  angående både gods- och person transpo rte r. I 
go d stranspo rte r å terspeg las de tta  även på in ternationella  tran sp o rte r.

1 Yttrandet översatt från  finska . 
† 1 — A 858/t S u p p le m e n t
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I sin helhet har in ternationella  g o d stranspo rte r dock en  växande betyde l
se för S ta tsjärnvägarna , e ftersom  de om fattar redan nu ca en tredjedel av 
godstranspo rtens volym . Po tentiella  m öjligheter till tillväxt finns det utom  
västo rien terade  tran sp o rte r också  i trafiken genom  Sovjetunionen till tre d 
je  länder och i tran s ittran sp o rte r via F inland.

Förbättring  av serv icen ivå och  trafikens sm idighet i hela den in ternatio 
nella tran spo rtked jan  är p rim ära m edel även i u tveckling av in ternationella 
jä rn v äg stran sp o rte r. D etta  fö ru tsä tte r effektivt sam arbete  särskilt i an 
knytn ingspunk ter m ed olika tran spo rtfo rm er.

O använda sam arbe tsfo rm er kan det finnas förutom  den vanliga in te rna
tionella trafiken  också  på kom bitrafikom rådet. H ärvid hänvisas till det 
sam nord iska fo rskn ingsarbete t som ä r på gång. Ö kande färjeförb indelser 
m ellan F inland och Sverige erb juder också  m öjligheter till ökning i tåg
tran spo rte r.

I fråga om  deta ljerade projekt m ellan järnvägsfö rvaltn ingarna  konsta te 
ra r trafikm in isterie t a tt det u tlå tande som  järnvägsförvaltn ingen  har sk ic
kat till N ord iska  rådet om  m edlem sförslaget m o tsvara r också trafikm inis
terie ts  ställning.

H elsingfors den 18 januari 1989
Juhani K orpela  

Kanslichef

Ism o Koskinen
Sekreterare för interna

tionella ärenden

Miljöministeriet:1

M iljöm inisteriet m eddelar såsom  sitt u tlå tande att det föreslagna nord is
ka in tegrerade jä rn  vägssam arbete t v inner understöd . Sam arbete t borde 
dock utvidgas så a tt det u töver godstranspo rt även gäller persontrafik .

H elsingfors den 16 januari 1989
K ari Kourilehto
Avdelningschef,

överdirektör
Irma Uuskallio

Sekreterare för interna
tionella ärenden

1 Yttrandet översatt från finska.
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VR — Järnvägsstyrelsen:1

Enligt trad ition  har de no rd iska jä rn v äg arn as sam arbete  varit in tensiv t i 
fråga om  försäljning, utbildning, tågdrift sam t u tby te  av teknisk  och kom 
m ersiell inform ation.

A llm änt u tby te  av inform ation och standard isering  är viktiga m edel att 
effek tivera  jä rn v äg arn as in ternationella  sam arbete . M en det fö r tillfället 
verkningsfullaste sä tte t ä r a tt o rgan isera  jä rnvägarnas in ternationella  
m arknadsföring.

A tt d irek t skapa  e tt jä rnvägsfö re tag  som täck e r hela N orden  är en alltför 
om fattande uppgift. F örst bör m an vidta geografisk segm entering, dvs. 
m an väljer några re la tioner, som  m an k o ncen te ra r sig på. R elation för 
relation  bygger m an sedan upp en helhet, som för sin styrning e rfo rd rar ett 
nordiskt organ.

D et är viktigt a tt m an inte begränsar sig till lösningar, som u tny ttja r 
endast e tt transportslag . F ö r a tt få ut all ny tta  av kom binerade tran sp o rte r, 
krävs det sam arbete  m ellan företag  eller o rgan isa tioner som  rep resen te ra r 
olika transportslag . S am arbetsav ta l ä r e tt viktigt m edel i m arknadsföringen 
av in ternationell to ta lserv ice  inom  godstranspo rtsek to rn .

Den rela tionsv isa  o rganisationen  fö r in ternationella  g o d stranspo rte r är 
effektiv inom  m ånga av m arknadsföringens funktioner:
-  organisation  och ledning av m arknadsföringen (definitionen av 

re su lta tsan sv a re t blir enkel)
-  val av sam arbe tspartner
-  m arknadsföringsundersökning
-  kundsegm entering
-  p roduk tu tveck ling  av hela den in ternationella  tran spo rtked jan  med till

hö rande b itjän s te r
-  in tern  m arknadsföring
-  m arknadsföringsinform ation  (bl. a. reklam )
-  försäljning
-  styrning av tran spo rtp roduk tionen .

De nord iska jä rn v äg arn as genera ld irek tö re r har beslu ta t, a tt de nord iska 
jä rnvägarna  effek tiverar sin in ternationella  m arknadsföring genom  att i 
fö rsta  hand k o n cen tre ra  sig på den relation , som  sk isserades upp mellan 
N orden  och kon tinen ten  av Scandinav ian  L ink. U ppbyggandet av organi
sationen och produk tu tveck lingen  är i gång. U nder vårens lopp år 1989 
s ta rta r  de fö rsta  heltågen som  m arknadsförs av de nord iska jä rnvägarnas 
gem ensam m a m arknadsföringsorgan isation  N E R U  (N orthern  E urope Rail 
Unit).

1 Yttrandet översatt  f rå n  f in sk a .
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V R to lkar N ord iska  rådets m edlem sforslag  som ett stöd för de nordiska 
jä rnvägarnas gem ensam m a ansträngn ingar för a tt effek tivera  m arknadsfö
ringen av in ternationella  godstransporter.

H elsingfors den 2 januari 1989

Pann H aapala  
Vicegeneraldirektör

Industrins centralförbund:
 Industrins cen tra lfö rbund  hänvisar till sitt 15.6.1988 avgivna u tlå
tande i saken . C en tra lfö rbundet ställde sig redan då positivt till u tveck lan 
det av det no rd iska jä rn v äg ssam arb e te t (A 82711).

I tillägg till det fö regående kan man konsta tera  att de tågfärjor som 
börjar tra fike ra  m ellan A bo och S tockholm  sam t N ystad  och H argsham n 
väsentlig t kom m er att öka betydelsen  av järnvägstrafiken  såsom  tran sp o rt
form  m ellan Finland och de övriga nord iska länderna sam t a tt de också 
generellt fö rb ä ttra r sam arbetsm öjligheterna. Industrins centralförbund 
önskar, a tt F in lands delegation  i N ord iska  rådet ger tågfärjetafiken mellan 
F inland och Sverige sitt andliga och handlingsm ässiga stöd.

H elsingfors den 24 januari 1989

Industrins cen tralförbund  

Esa Tommila

Suomen kuorm a-autoliitto  r.y . (L astbilsforbundet i F inland):

D en ökade godstranspo rten  per landsväg är en följd av att i anslutning 
till s truk turom vandlingen  inom  handel och industri snabba, smidiga och 
leveranssäkra  tran sp o rte r  tillm äts allt stö rre  betydelse inom m aterial
förvaltn ingen. F ö r a tt bevara  konkurrenskraften  fö rsöker m an undvika 
om lastning och tillfällig lagring. Den speciellt inom industrin  tilläm pade 
JO T -principen har lett till a tt en allt stö rre  del av lagren överfö rts på hjul, 
d å  storleken  på levererade  partier blir m indre och leveranstä theten  ökar. 
L astb ils tran sp o rte rn a  är då det gäller tran sp o rte r av denna typ  överlägsna i 
jäm före lse  m ed and ra  transportfo rm er.

Inom  u trikeshandeln  koncen tre ras  las tb ilstran spo rte rna  till tran spo rt av 
fö rädlade p roduk ter. B eräknat i ton utg jorde b iltran spo rte rnas andel år 
1987 nio p rocen t m en i m ark hela 33 procent.

Ä ven om  väg transpo rternas andel av de in ternationella  tran sp o rte rn a  
ökat de senaste  å ren , har tillväx ttak ten  dock avtagit och den finska m ateri-
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elens andel vid g ränsöversk ridn ingar och beräknad  enligt godsm ängden i 
ton har sjunkit (inhem skt u rsp rung  år 1987 51 % , år 1980 73 %). M yndighe
terna  borde genom  en revidering av tekn iska  fö resk rifter och skatte lagstift
ning i högre grad trygga de finska fö re tagarnas konkurrenskraft vid in ter
nationella landsvägstranspo rte r, då konkurrensen  skärps i E uropa.

Påståendet i m edlem sförslaget a tt godstranspo rt med lastbil ä r till skada 
för trafik säkerhe ten  saknar all grund. Enligt den statistik  över trafiko lyc
kor som  företag its i vårt land var lastb ilarna år 1986 per 100 m iljoner 
körk ilom eter invo lverade i 29 trafiko lyckor som ledde till personskador.

Sam tidigt var personb ilarna  per 100 m iljoner kö rk ilom eter involverade i 
33 ko llisioner m ed dödlig utgång, d. v. s. sannolikheten  för a tt en personbil 
råk ar ut för en trafiko lycka med p e rsonskado r som  följd var per körkilom e
te r stö rre  än i fråga om lastb ilar. S tatistiken  ö ver o rsakerna  till de trafik 
o lyckor med dödlig utgång som H averikom m issionerna för trafikskador 
undersök t i F in land visar också , a tt det i personbilstafiken  avsevärt oftare 
än i lastb ilstrafiken  fö rekom m er a tt fö raren  som nar eller fö rlo rar m edve
tandet. De i m edlem sförslaget ingående obestäm da hänvisningarna till att 
förarnas m axim ikörtider och m inim ivilotider inte iak ttas, förefaller basera  
sig på åsik te r och inte på en statistik .

I m edlem sförslaget har inte heller beak ta ts de nya stadgandena be trä f
fande tekn iska  fö resk rifte r fö r den tunga trafiken . F rån  början  av å r 1989 
gäller i F inland nya b rom sfö resk rifte r och i dessa ingår de ta ljerade krav 
bl. a. beträffande ju s te rin g  och anpassn ing  av brom sar. Föresk rifterna  om 
koppling av släpvagnar har p rec ise ra ts  och i början  av å r 1990 slopas på 
volym vikt baserad  last och likaså tilläm pningen av lastto leranser. Då fö r
höjningen av total v ik terna genom förs år 1990 tillåts en total vikt på 56 ton 
endast för 7-axlade kom binationer som  m inskar vägbelastningen. Även 
genom  en skärpning av lagen om  överlastavgift s träv a r m an till a tt m inska 
laststo rleken  och skona vägarna. H ärvid  m o tsvarar förslaget inte den 
nuvarande och fram tida situationen .

F ör att skona miljön har beslu t fa tta ts  om att y tterligare  skärpa g ränser
na för u tsläpp  från d iese lm oto rer, och m oto rtillverkarna u tveck lar hela 
tiden m iljövänligare m oto rtekn ik . F ö r att reducera  den negativa inverkan 
på miljön kunde sta tsm ak ten  också  dra  sitt s trå  till stacken  genom  att av de 
sk a tte r och avgifter av sk a tten a tu r som  trafiken  erlägger (år 1987 i Finland 
16 m iljarder, vägtrafiku tg ifterna ca 5 m iljarder) anv isa  en stö rre  andel till 
att göra trafiken sm idigare och öka vägarnas kapacite t.

Förslaget ger överhuvud  u ttryck  fö r en obefogad negativ inställning till 
vägtrafiken. Den m otiveras m ed påståenden  beträffande trafiksäkerheten  
men d essa  b ase ra r sig inte på en sta tistik . De som av fatta t m edlem sförsla
get har inte heller varit tillräckligt inform erade om  de tekn iska  fö resk rifte r
na för lastb ilar och de ändringar som  fö re tas beträffande dessa.

Vi ser dock inte något principiellt h inder för a tt sam arbete t mellan 
s ta tsjärnvägarna  i F inland, N orge och Sverige u tveck las i den om fattning
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och i den form  som  trafikverken  sinsem ellan  kom m er överens om. V isser
ligen kan inte heller jä rnvägstrafiken  anses vara helt u tan negativ inverkan 
på miljön.

D ärem ot kan vi inte godkänna en sådan u tveckling pä landsvägstrafikens 
bekostnad  eller a tt m ed tvångsåtgärder genom  skatte- eller trafikpolitiska 
åtgärder g o dstanspo rte rna  från  landsvägen överförs till jä rnvägen .

M ed tanke på e tt in teg rera t E u ro p a  är det ännu viktigare än tidigare att 
konsum enter, handel och industri kan välja den  transportfo rm  som bäst 
läm par sig fö r ju s t deras behov eller p roduk tionsprocess.

H elsingfors den 1 decem ber 1988

Suom en K uorm a-au to liitto  ry

Seppo  Sain ia  Juha  N orppa-R ahkola
VD In fo rm ationschef

Finlands rederiförening har i skrivelse den 16 ja n u a r i 1989 fö rk la ra t sig 
stödja m ed lem sfö rs la g e t.

Ålands redarförening r.f.:

Allm änt sett kan ko n sta te ra s , a tt ä rendet inte direkt berö r sjöfarten  och 
rederinäringen , som  ju  har s jö transpo rte r som verksam hetsom råde. D ess
utom  är det om öjligt a tt u tgående från  den sum m ariska sta tistiska  p resen 
tation  av den nord iska trafikutvecklingen  som  inleder förslaget närm are 
avgöra läget och u tvecklingen  inom  bl. a. våra  m edlem srederiers trafikom 
råden. Vi ä r  därfö r tvungna a tt beg ränsa oss till allm änna, till den  ak tuella 
frågeställningen ankny tande  synpunk ter.

Å lands redarfören ings m ed lem srederiers fartyg  som  tran sp o rte ra r gods 
verkar inom  tv å  huvudsek to rer: b il/passagerarfärje trafiken  m ellan F inland/ 
Å land/Sverige och trafik  m ed lastfartyg  m ellan Finland och länder vid 
södra Ö stersjöns sam t N ordsjöns kuste r. D et säger sig självt, a tt tran sp o r
terna  inom  F inlands (och Å lands) handel m ed om världen huvudsakligen 
m åste ske sjöledes m ed fartyg.

B il/passagerarfärjo rnas tran sp o rt av lastb ilar ä r om fattande: D essa 
tran sp o rte rs  volym  och ökning b e ro r till s to r del på de d istribu tions- och 
tran spo rtfö rde la r den s .k .  lång tradartrafiken  erb juder (i jäm före lse  med 
bl. a. tåg transpo rte r), och i sto r u ts träckn ing  är de tta  tran spo rta lte rna tiv  
det för kunderna  k lart b ästa  inom  v åra  fä ijo rs verksam hetsom råde. Den 
tåg fa ije trafik  m ellan Fin land och  Sverige som  nyligen parallellt in troduce
rats to rde  alternativ t kunna erb juda och om besörja  tåg transpo rte r i den 
m ån de tta  ä r  logistiskt sett förm ånligt. I den  m ån de lång tradarlastb ilar
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våra fårjo r tran sp o rte ra r har d es tina tioner bo rtom  ändham narna  erb juder 
fak tisk t fä rje tran sp o rte tap p ern a  läm pliga v ilo tider fö r b ilarnas fö rare , vil
ket ä r till fördel m ed tanke på landsvägstrafikens säkerhet.

B eträffande lastfartygens trafik  kan bl. a. ko n sta te ra s , a tt den i hög grad 
är anpassad  till lastning/lossning i ham nar som  ligger nära  varo rnas pro- 
duktions-/användn ingsorter. Av logistiska skäl är en  del av de tta  gods 
” ru llande” , d. v .s .  p laceras vid p roduk tionen  på lastvagnar på vilka det 
s tå r ända  fram  till m o ttagarens dö rr. U ppenbarligen krävs det om stru k tu 
rering av land trafiken  också  i en rad länder u tom  N orden  om  en långtgåen
de övergång till tåg tran sp o rte r skall genom föras i d essa  fall.

D et kan i och fö r sig b e trak tas  som  en fördel a tt b e tydande delar av de 
från  E u ropas huvudm arknader avsides liggande nord iska ländernas tran s
po rte r kan ske m ed fartyg , som  i jäm fö re lse  m ed and ra  transportm edel har 
den överlägset b ästa  kostnadsekonom in  och som  även är to lerab la  i 
m iljövårdshänseende.

M arieham n den 13 jan u a ri 1989

Å lands redarfören ing  r.f.

Justus Härberg  
Verkst. direktör

N o r g e

Miljøverndepartementet:

M edlem sforslaget til N ord isk  R åd v iser at je rn b an en s  andel av gods
tran spo rten  fra de nord iske  landene til om verdenen  er sunket, fra  13,2 %  i 
1975 til 10 %  i 1986. T ran sp o rt på veg har fo r sam m e periode økt fra  8,5 %  
til 11,5 %. U t fra et m iljøm essig synpunk t e r  de tte  en uheldig utvikling.

V erdenskom m isjonen  fo r miljø og utvikling har trukke t opp  mål om  å 
redusere  energ ib ruk  og fo ru rensn inger og å bevare  de biologiske ressu rser. 
D en økende biltrafikken , spesielt i den industria liserte  verden , både p e r
son- og go d stran sp o rt, e r en tru sse l m ot verdenskom m isjonens mål om  en 
bæ rekraftig  utvikling. D et bø r derfo r væ re en  høyt p rio rite rt oppgave å 
utvikle og sty rke m er m iljøvennlige transportfo rm er.

Je rnbanen  h a r sto re  m iljøm essige fo rtrinn  fram for b iltransport. D ette 
gjelder særlig m indre fo rb ruk  av a rea le r og energi, m indre fo ru rensn inger 
og høyere trafikksikkerh et. Je rn b an en  e r b asert på elek trisk  k raft, som  er 
en fo rnybar energikilde. Je rn b an en  har en  m eget høy tran spo rtkapasite t. 
På m ange strekn inger d e r vegkapasite ten  er fullt u ttn y tte t e r  d e t en u u tn y t
te t k apasite tsreserve  på  parallelle baner.
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På denne bakgrunn  fram stå r je rn b an en  som  et m iljøvennlig og f r a m t id s 
rettet  transportm iddel. U t fra e t m iljøm essig synspunk t vil det væ re fordel
aktig  å  få en vesentlig  s tø rre  andel av tran sp o rten  over på  bane.

F o r å  sty rke  je rn b an en s  konku rransesyne  vil d e t væ re behov fo r et b red t 
spek te r av både nasjonale og in ternasjonale  tiltak.

M iljøverndepartem en te t finner det m eget ønskelig  a t de nordiske lands 
b an er iv e rk se tte r  e t in tegrert sam arbeid  om  organisering , p roduk tu tv ik 
ling, tilbud og m arkedsføring  av sine god stran sp o rtsy s tem er i tråd  med 
m edlem sforslag  A 858/t til N ord isk  Råd.

O slo, 23 ja n u a r  1989

E tte r fullm akt

Jan Sandal  
Eksp. sjef

Kjell Spigseth

S v e r i g e

S J-Godstransportdi visionen:

SJ har haft e tt väl u tveck la t sam arbete  i m ånga år m ed de övriga 
nord iska järnvägsfö rvaltn ingarna . M ycket har g jorts bl. a. för a tt förenkla 
passage över g ränserna .

Sam arbete  har in letts om  heltåg stran sp o rte r till kon tinen ten . En gem en
sam  nord isk  sam ordningscen tral d isku teras m ed trolig placering i H elsing
borg. D et fö rs ta  heltåget till kon tinen ten  kom m er att gå till R uhrom rådet 
m ed s ta rt i maj 1989. Inom  ett å r  däre fte r beräknas dagliga tid tabellslagda 
heltåg köra  på N ord ita lien , F rankrike  och B enelux-länderna.

N ya tågfärjeförb indelser e tab leras in tensiv t i N orden  och m ellan de 
nord iska länderna  och kon tinen ten . D essu tom  är nya i färd  m ed a tt startas 
upp.

D et ä r  också  san t a tt jä rn v äg en  har fö rlo ra t m arknadsandelar re lativ t bil. 
D e tta  ä r  inte i fö rs ta  hand a tt tillskriva jä rnvägens oförm åga utan  fastm er 
lastb ilens ökade konkurrenskraft. Inget ä r  dock  så b ra  a tt det inte kan bli 
bä ttre . D ärför u n ders töd je r SJ alla k ra fte r som  kan verka fö r en ytterligare 
utveckling  av jä rn v äg stran sp o rte r.

Hans Sogell  
M arknadschef

Stockh olm  den 13 januari 1989
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Transportrådet:

M edlem sförslaget från N ord iska  rådet gäller u tveck landet av ett in tegre
rat jä rnvägssam arbe te  beträffande go d stran sp o rte r m ellan de nord iska län
dernas jä rnvägsfö re tag . D et in tegrerade sam arbete t bör inledningsvis 
främ st gälla o rgan isation , p roduk tu tveckling , u tbud och m arknadsföring 
av jä rnvägsfö re tagens g o d stranspo rtsy s tem . I de tta  inbegrips även att eli
m inera h inder för tågens passage m ellan länderna. B akgrunden till fö rsla
get är jä rnvägstra fikens m inskade m arknadsdelar sam t ökningen av gods
tran sp o rte r m ed lastbil m ellan de nord iska länderna och världen i övrigt. 
D etta  befaras leda till fö rsäm rad  trafiksäkerhet och ökad belastn ing på 
miljön.

TPR fram håller inledningsvis person- och godstranspo rte rnas sam t övri
ga kom m unikationers s to ra  betydelse fö r den allm änna u tvecklingen i de 
nord iska länderna. Särsk ilt gäller de tta  m ed tanke på m öjligheterna att 
överbrygga de s to ra  geografiska avstånden  och ge de om fattande gles
bygdsom rådena i N orden  fö rbä ttrade  u tvecklingsbetingelser. K om m unika
tionerna  är således en viktig fak to r fö r a tt uppnå regional balans vad gäller 
befolkning och sysselsättn ing . B ehovet av tran sp o rte r bö r em ellertid 
främ st sty ra  vilken typ  av tran spo rtlö sn ingar som  är bäst i varje region. 
K om m unikationernas sto ra  betydelse  för det in ternationella  sam arbetet 
och u tb y te t, exem pelv is inom  E uropa, bö r också  fram hållas. F ö r näringsli
vets u tveckling  är tillgången till ra tionella  och effektiva person- och gods
tran spo rtsy stem  en fö ru tsä ttn ing  för en b ibehållen konkurrenskraft, e fter
som  vårt expo rtberoende  ökar och sto ra  delar av N orden  har e tt perifert 
läge i förhållande till de sto ra  avsättn ingsm arknaderna .

U tform ningen av fram tidens godstranspo rtsy s tem  i N orden  är i fö rsta  
hand beroende av näringslivets efterfrågan på tran sp o rttjän ste r. I vissa fall 
fö rändras tran spo rte fte rfrågan  snabb t som  följd av näringslivets tekn iska  
och ekonom iska om struk tu rering  sam t ökande in ternationalisering  och 
sam arbete  exem pelv is inom E G -om rådet. F ö r Sveriges del kom m er även i 
fram tiden handeln m ed V ästeu ropa att vara  m ycket om fattande. B ehovet 
av kap italra tionalisering  inom  industri och handel m edför m inskad lager
hållning och ökade krav  på tran sp o rtsy stem en  exem pelvis vad gäller tids- 
precision , ökad tran sp o rtfrek v en s och leveranssäkerhe t. Ö kande varuvär
den stä ller nya krav på effektiva tran spo rtsy stem .

Järnvägens fram tida u tvecklingsm öjligheter b ero r därfö r i fö rsta  hand på 
hur näringslivets efterfrågan på effek tiva tran sp o rttjän ste r kan m ötas. 
Järnvägen  har även  i fram tiden goda m arknadsfö ru tsä ttn ingar vad gäller 
m assgodsförfly ttn ingar av bl. a. m alm . olja och vissa trävaro r. Ä ven på 
relativ t långa tran sp o rtav stån d  som  exem pelvis m ellan N orden  och konti
nen ten , har sannolik t jä rnvägen  m ycket goda m arknadsfö ru tsä ttn ingar vad 
gäller m er fö räd lade varugrupper. S ystem tran sp o rte r och kom binerade
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tran sp o rte r m ellan väg och jä rnväg  m ed enhe ts laste r av olika slag, ä r andra 
u tveck lingsbara m arknadsom råden  fö r jä rnvägen .

Den ökade lastb ilstrafiken kan på längre sikt m edföra allt stö rre  och 
allvarligare m iljökonsekvenser. V ägnätet u tsä tts  också  för en m ycket hård 
belastn ing och dessu tom  fö rsäm ras trafiksäkerheten . Ö kade underhållsbe
hov i vägnätet ä r  e tt tecken  på d e tta , m edan m iljökonsekvenserna är 
svårare  a tt m äta. På vissa hårt be lastade  vägavsnitt kan också  vissa kapa
c ite tsproblem  uppstå . O rsaken  till ökningen av lastb ilstrafiken är bl. a. att 
näringslivet valt d essa  tran spo rtlö sn ingar av m arknadsskäl. En ökad jä rn 
vägstrafik  kan naturlig tv is b idra  till a tt däm pa dessa negativa effekter 
genom  att erb juda ett a lternativ  till landsvägstransporterna . Det bör em el
lertid fram hållas a tt de tta  m åste ske genom  att jä rnvägen  kan erbjuda 
alternativ  som  kan konku rrera  på m arknadsm ässiga villkor. S am arbetet 
m ellan landsvägs- och järnvägstrafik  m åste vidare u tvecklas.

Det är em ellertid  inte enbart en ökad järnvägstrafik  som  kan lösa tran s
po rtsek to rn s m iljöproblem  med tanke på att jä rn v äg stran sp o rt inte kan bli 
konkurrenskraftig  i alla tran sp o rtre la tio n er i det nord iska om rådet. Särskilt 
på ko rtare  avstånd  och i udda tran sp o rtre la tio n er med sm å godsvolym er 
har jä rnvägen  i allm änhet svårt a tt erb juda ett alternativ  till las tb ilstrans
port. Vid kom binerade tran sp o rte r u tfö rs en viss del av transporten  med 
lastbil. T ran sp o rtsek to rn s m iljöproblem  kan endast lösas genom  en kom bi
nation av å tgärder som exem pelvis innefa ttar tekn iska å tgärder pä lands- 
vägsfordonen och fö rbättrade  u tveck lingsfö ru tsättn ingar för jä rnvägstra fi
ken. M öjligheterna att rena d ise lavgaser är en viktig fråga i d e tta  sam m an
hang.

De nord iska länderna har sedan länge ett om fattande sam arbete  på 
tran spo rtom rådet. E xem pelvis gäller de tta  flygtrafikom rådet. TPR anser 
a tt generellt bö r det finnas y tterligare sam arbetsm öjligheter bl. a. i fråga 
om transpo rtin frastruk tu rens u tbyggnad vad gäller väg och jä rnväg  i N or
den. E tt in tensifierat sam arbete  m åste naturligtvis också  innefatta frågor 
om att beg ränsa tran sp o rte rn as m iljöpåverkan och andra negativa följd
e ffek ter av trafiken .

Det nuvarande jä rn v äg ssam arb e te t m ellan de nord iska länderna sker på 
olika sätt. M ellan järnvägsfö re tagen  i Sverige (SJ) och D anm ark (DSB) 
finns ett om fattande sam arbete  vad gäller färjetrafik  ö ver Ö resund. D etta 
sam arbete  i Ø resundsreg ionen  ä r m ycket viktigt för trafiken inom  stora  
delar av N orden , m en fram för allt fö r transiteringen  av järnvägsvagnar till 
kontinen ten . Det finns också  sam arbete  om järnvägstrafik  med färja m el
lan G öteborg  och F rederiksham n. H ärtill kom m er frågan om fasta  förbin
delser över Ö resund .

Vidare sam arbe ta r SJ och N SB  på linjerna mellan Sverige och N orges 
södra del. På sträckan  T rondheim  — Ö stersund  finns också  ett v isst trafik 
sam arbete  m ellan järnvägsfö re tagen . B eträffande m alm banan har tillsatts 
en gem ensam  svensk-norsk  m alm banedelegation .
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M ellan Sverige och Finland finns också  v issa sam arbetsp ro jek t. Det har 
d isku tera ts  e tt v isst jä rn v äg ssam arb e te  för godstrafik  m ellan Sverige och 
Finland i om rådet H ap aran d a  — T o rn eå  bl. a. fö r a tt överbrygga problem en 
med olika spårv idd . H ärvid bör fram hållas att sträckan  Boden -  H ap aran 
da har blivit länsjärnväg. T ransiteringen  av finlänskt gods genom  Sverige 
ökar t. ex. m ed bilfärja m ellan A bo och S tockholm  sam t däre fte r på jä rn 
väg genom  Sverige till kon tinen ten . Enligt vad TPR  erfarit p laneras två nya 
tågfärje leder m ellan F in land och Sverige, som  gäller sträcko rna  Å bo -  
S tockholm  och N ystad  -  H argsham n.

Det bö r således finnas goda fö ru tsä ttn ingar att bygga vidare på och 
utvidga nuvarande sam arbete . E tt flertal skäl ta la r också  för utvidgat 
tran spo rtsam arbe te  m ellan de nord iska  länderna. D et gäller a tt underlä tta  
det om fattande resandet och godsflödet m ellan länderna. D etta  m åste dock 
ske på m iljöm ässigt accep tab la  villkor. De nord iska länderna är i ett 
in ternationellt perspek tiv  v a r fö r  sig relativ t sm å. E tt ökat tran sp o rtsam ar
bete i N orden  kan därfö r ge ökad s ty rka  och b ä ttre  m öjligheter a tt agera i 
större in ternationella  sam m anhang.

Vad gäller m edlem sförslaget från N ord iska  rådet om u tveck landet av ett 
in tegrerat jä rn v äg ssam arb e te  beträffande godstran sp o rte r, an ser TPR  att 
det i fö rsta  hand bör ankom m a på jä rnvägsfö re tagen  att ta  initiativ till 
sådant sam arbete . E ftersom  m edlem sförslaget bl. a. av ser m arknadsinrik- 
tade å tgärder bör det vara  jä rnvägsfö re tagen  som  har de bästa  fö ru tsä tt
ningarna att bedöm a vilka å tgärder som  kan vidtas. V isst m arknadsinrik tat 
sam arbete  fö rekom m er fö r övrigt redan nu. En ökad form alisering av 
jä rnvägssam arbe te t m ellan länderna i m arknadsfrågor skulle sannolikt inte 
öka de fak tiska resu lta ten . Det b ö r således finnas fö ru tsä ttn ingar a tt u t
nyttja redan e tab lerade  sam arbe tskana le r för dessa ändam ål.

Det finns också  sto ra  o likheter m ellan ländernas järnvägsfö re tag  och 
fö ru tsä ttn ingarna  fö r jä rnvägstra fik  i övrigt i länderna , som  påverkar m öj
ligheterna till sam arbete . E xem pel på de tta  ä r  olika m odeller för ansvars- 
uppdelningen vad gäller bannät och  drift m ellan Sverige och övriga länder. 
Finland har en annan  spårv idd  än de nord iska länderna i övrigt. Det 
fö rekom m er o likheter vad avser planerings- och beslu tssystem  för inves te 
ringar. B ehoven av tran spo rtsy stem  och de geografiska fö ru tsä ttn ingarna  
skiftar dessu tom  stark t m ellan länderna.

TPR  bedöm er mot denna bakgrund att även ökat jä rnvägssam arbe te  om 
vissa konkre ta  projekt fö r u tbyggnad och fö rbättring  av järnvägens infra
s truk tu r är särsk ilt angeläget. S am arbete t bö r in ledas m ed någon form  av 
gem ensam  investeringsp lanering . A vvägningar m åste också  ske mellan 
investeringsobjek t inom  olika tran spo rtslag  fö r att få stö rsta  möjliga effekt 
av de begränsade investe ringsresu rserna . Sam arbete t på in frastruk tu rom 
rådet bö r därfö r på längre sikt ske inom  hela tran spo rtom råde t och inte 
enbart vad gäller jä rnvägen .

Exem pel på konkre ta  sam arbe tsp ro jek t på järnvägsom råde t kan vara de
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södra fö rb indelserna  m ellan N orge och Sverige, transittrafik  från N orge 
och Fin land genom  Sverige och D anm ark , N ordens fö rb indelser med 
övriga E u ropa  sam t projekt om kom m unikationerna i Skandinaviens norra  
de lar särskilt i fråga om  godstrafik  som  även gäller i sydlig riktning. Det 
kan också  gälla pro jekt för a tt stöd ja  den regionala utvecklingen. I Sverige 
pågår v issa  p ro jek t som  också  kan stöd ja  den nord iska järnvägstrafiken . 
Det gäller bl. a. de investeringar som  genom förs på V ästkustbanan  och 
kapacite tsfö rstärkn ing  på norra  stam banan .

Investeringsbeslu t få r konsekvenser under m ycket lång tid fram åt. Det 
finns också  sto r o säkerhet i långsiktiga p laneringsunderlag  som  ligger till 
grund fö r sådana beslu t. B ehovet av goda prognoser och m etoder fö r a tt ta  
fram  beslu tsunderlag  i övrigt ä r  därfö r sto rt. Således är m etodik fö r inves
teringsp lanering , konsekvensbeskrivn ingar, trafikp rognoser m. m. e tt an 
nat viktigt sam verkansfält. D etta  kan även  b idra  till att skapa gem ensam 
m a u tgångspunkter för agerande i konkre ta  sakfrågor sam t för e tt v idare 
arbete  m ed långsiktig investeringsp lanering . Det arbete  som  utförs i Sveri
ge m ed sam ordnad  investeringsp lanering  m ellan trafikslagen, kan vara  en 
av u tgångspunk terna  för e tt u tv idgat nord isk t sam arbete  i dessa frågor. 
D enna form  av m etodsam arbete  kan även fö rbä ttra  beslu tsunderlaget för 
investeringar i de ensk ilda länderna.

Solna den 17 jan u ari 1989

C laes-Eric N orrbom

Industriförbundet:

Industrifö rbundet har inget a tt invända m ot e tt u tökat sam arbete  mellan 
de nord iska s ta tsjärnvägarna  beträffande godstrafiken både inom N orden  
och m ellan N orden  och övriga E uropa. Vi ä r  också  övertygade om  att det 
under senare tid in tensifierade sam arbete t på godstrafikom rådet, som  bl. a. 
m anifesterats genom  det s .k .  N E R U -p ro jek te t, bäst kan fo rtsä tta  a tt u t
vecklas om det får ske frivilligt och på vanliga kom m ersiella villkor. Enligt 
v år m ening skulle således ev . b indande parlam en tsbeslu t knappast gagna 
saken.

S tockholm  den 13 jan u ari 1989

Sveriges industrifö rbund  

Lars K ritz
Bo C arlsund

Svenska åkeriförbundet har i skrivelse den 12 ja n u a r i 1989 fö rk la ra t sig 
inte ha någo t a tt erinra i anledning av m ed lem sförslaget.
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I efterhand inkomna yttranden

D a n m a r k  

Trafikministeriet:

B IL A G A  2

T rafikm inisterie t kan stø tte  forslaget og vedlæ gger til uddybning h eraf 
de fra D SB , Justitism in isterie t og M iljøstyrelsen  m odtagne breve a f 19. 
jan u a r, 27. ja n u a r  og 16. ja n u a r  1989 (se nedan), idet bem æ rkes, at de 
nordiske baner, N SB , SJ, VR og DSB allerede i fo råret 1988 har taget 
initiativ til at e tab lere  et sam arbejde som  om talt i forslaget.

K øbenhavn , den 27. ja n u a r  1989

Erling Christensen

Justitsministeriet:

R ådet for T rafiksikkerhedsfo rskn ing  har overfo r Justitsm in isterie t op 
lyst. at rådet ikke e r bekendt m ed videnskabelige undersøgelser, der næ r
m ere belyser de æ ndringer, som  en m ere gennem gribende om lægning af 
godstrafikken  fra landevej til je rn b an e  vil m edføre i den lokale godsd istri
bu tionstrafiks om fang og udførelse.

På en baggrund kan der e fter råd e ts  opfatte lse  ikke um iddelbart siges at 
væ re v idenskabelig  dokum enta tion  for, at d e r opnås en fæ rdselssikker
hedsm æ ssig effekt ved en om lægning som  besk revet i forslaget. 

Justitsm in isterie t kan tiltræ de rådets udtalelse.

K øbenhavn , den 26. ja n u a r  1989

P. m. v.

E. b.

Torben Sørensen

Miljøstyrelsen:

Forslaget tager sigte på a t fo rbedre  konku rrenceevnen  for go d stran sp o r
te r  pr. je rn b an e  i forhold  til g o d stran sp o rte r pr. lastbil, m ed hensyn til 
tran sp o rte r m ellem  de nord iske lande indbyrdes sam t til og fra det øvrige 
udland.
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M iljøstyrelsen  kan bekræ fte , a t e lek trificeret je rnbaned rift til g odstrans
po rte r b id rager m indre til den globale og regionale luftforurening end 
tran spo rt a f  sam m e godsm æ ngde m ed lastb iler, også m ed elkraften  p rodu 
cere t på anlæg til fossile bræ ndstoffer.

D ette forhold skyldes dels, at energ iforbruget er lavere ved sk inne trans
port, og dels, at m ulighederne for at begræ nse forureningen fra store 
k ra ftvæ rksenheder e r  væ sentlig  m ere effektiv t udviklet end m ulighederne 
for at begræ nse foruren ingen  fra m indre, mobile dieselanlæ g, der er den 
a ltovervejende kraftkilde ved la s tb iltran spo rte r over stø rre  afstande.

På baggrund af fo rven tn ingerne om et stadigt stigende behov for gods
tran sp o rte r i de kom m ende år, og den øgede opm æ rksom hed  om kring de 
økologiske konsekvenser a f  lu ftforureningen, finder M iljøstyrelsen  det 
ønskelig t, at en stø rre  del a f g o d stran sp o rte r over stø rre  afstande overføres 
til je rnbane .

K øbenhavn , den 16. ja n u a r  1989

B ent Voss

DSB:

Den sam fundsm æ ssige in teresse  for je rn b an en s rolle i tran spo rten  af 
gods over læ ngere afstand har de senere år væ ret stigende. Å rsagen hertil 
er, at je rn b an en  er det eneste  tran spo rtm iddel, som  m ed kendt teknologi i 
dag er i stand  til at forene e rhvervslive ts behov for hurtig , hyppig, stabil og 
sam tidig økonom isk  rationel tran sp o rt, m ed hensynet til det om givende 
sam fund gennem  beskeden  luft- og stø jfo ruren ing , høj trafiksikkerhed , lavt 
energiforbrug og et lille arealforbrug  trods en sto r kapacite t. E n overfly t
ning a f tung godstrafik  fra vej til bane bør derfo r sikres gennem  m ålrette t 
m arkedsføring og udvikling a f nye, effektive p roduk tionsm etoder.

Ikke alene i de nordiske lande e r bev idstheden  om m iljøet stigende. 
F lere lande i C entraleuropa, b landt andet V esttysk land , Ø strig  og Schw eiz, 
der i dag lægger veje til et betydelig t antal transiterende lastb iler, er 
opm æ rksom m e på de gener, lastbilen som transportm iddel påfø rer det 
om kringliggende sam fund. L astb iltrafikken  e r derfor allerede i dag pålagt 
begræ nsninger i d isse lande. D er er desuden  frem sat forslag om  skæ rpet 
kontrol m ed køre/hv ile tid sbestem m elserne , øgede afgifter sam t restrik tio 
ner for tran sp o rt a f  farligt gods. V edtages d isse forslag, pålægges lastb iltra
fikken yderligere begræ nsninger i de kom m ende år.

I forb indelse  m ed etableringen  a f det indre m arked i E F  o phø rer gradvis 
den eksisterende kontingen tering  a f kø rselstilladelser landene im ellem . 
F ra  og m ed 1993 vil tran sp o rte rh v e rv e t inden for E F  væ re liberaliseret 
fuldt ud, ligesom  der også påregnes en  kraftig væ kst i vareudvekslingen 
E F -landene im ellem og mellem E F  og tred je lande, herunder ikke m indst
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det øvrige N orden . F o r at im ødegå den m iljøm æ ssigen belastn ing, et 
stigende antal las tb iler vil give anledning til, vil d er efter alt at døm m e blive 
pålagt lastb iltrafikken yderligere kørselsbegræ nsninger.

Det e r  derfo r i denne sam m anhæ ng m eget vigtigt, at je rnbanen  som 
transpo rta lte rna tiv  til lastb iltrafikken  b liver i stand til at levere en tran s
portydelse , der lever op til e rhvervslive ts skæ rpede krav.

B l.a . på denne baggrund etab lerede  de svenske, danske og vesttyske 
baner i e fteråre t 1986 D anL ink-forb indelsen . som i forhold til tidligere 
rep ræ sen te re r en afgørende kvalite tsforbedring  a f D anm arksvejen .

N ordisk  erhvervsliv  har b l.a . gennem  konsortie t Scandinavian  L ink 's  
udredningsv irksom hed  ud tryk t en tro  på , at je rn b an en  som transpo rtm id 
del, m ed en m ålre tte t satsning og udvikling, kan blive rygraden i frem ti
dens godstranspo rtsy s tem  m ellem N orden  og kontinen tet.

D et vil k ræ ve betydelig  udvikling og store  resso u rcer at sikre je rnbanen  
denne rolle. M en først og frem m est vil det kræ ve et fælles m ålrettet 
sam arbejde m ellem  de nord iske je rn b an er.

Scandinavian  L ink opfo rd rer til, at de tte  banesam arbejde udvikler sig 
især om kring kom bineret trafik , som  konsortie t i en rapport: ” F rem tidens 
godstranspo rtsy s tem  N o rd en -k o n tin en te t” peger på som det teknisk  og 
økonom isk sam t miljø- og sikkerhedsm æ ssigt m est optim ale g odstrans
portsystem , når afs tandene er 8 0 0 -  1000 km. og derover.

K om bineret trafik  er trafik  m ed con ta inere  og veksellad , hvor lastb iler 
fo restå r lokald istribu tion  til og fra dertil ind rettede term inaler, og hvor 
je rn b an en  s tå r for den  langvejs tran sp o rt m ellem  term inalerne.

En lang ræ kke undersøgelser svarende til Scandinavian  L in k 's  doku 
m en terer den kom binerede trafiks fordele og sto re  udviklingspotentiale. 
Senest har E F  i sam arbejde m ed de 12 E F -b an er igangsat et stort studium  
med henblik på at udarbejde en konkret handlingsplan for udbygning af 
den europæ iske kom bitrafik  frem  til å r 2000. D enne handlingsplan skal 
foreligge i sep tem ber 1989.

De nordiske baner N SB . SJ. VR og DSB indledte i foråret 1988 på denne 
baggrund en ræ kke d rø fte lser om hvorledes det eksisterende sam arbejde 
banerne im ellem  kunde udvides og udvikles m ed henblik på at sikre bane
trafikken en stø rre  andel a f  nuvæ rende og kom m ende godsstrøm m e m el
lem N orden  og kontinen tet.

D isse d rø fte lser har resu lte re t i en fælles rapport: ''O p læ g  til frem m e af 
sam arbejdet m ellem  de nord iske baner om godstransport mellem N orden  
og k o n tin en te t” . R apporten  lægger op til at sty rke sam arbejdet på en lang 
ræ kke om råder indenfor in frastruk tu r, m ateriel, trafikafvikling sam t m ar
kedsføring , adm in istra tion  og organisation .

M ed henblik på at udm ønte dette  sam arbejde i praksis er de nordiske 
baner i august 1988 b levet enige om i fæ llesskab at e tab lere  et heltog for 
kom bineret trafik , der fra og med maj 1989 vil forbinde O slo. S tockholm / 
Finland og K øbenhavn  m ed R uhr-d istrik tet i V esttysk land . Toget vil få 5 
ugentlige afgange i hver retn ing  og en tran spo rttid  svarende til lastbilens.



20

De nordiske baner e r  ligeledes b levet enige om  at e tab lere  tilsvarende 
hurtige fo rb indelser til N ord italien  senest 1990, F rankrig /Spanien  senest 
1991 og B enelux senest 1992.

Til at fo restå  denne udvikling opbygger de nordiske baner en selvstæ n
dig, fælles enhed , /Vorden E u ropa  7?ail (/n it (N E R U ), der skal p roducere 
og m arkedsføre de nye heltogsforb indelser. Ved på tvæ rs a f  traditionelle 
sam arbejdsform er at tillægge denne enhed en udstrak t beslu tn ingskom pe
tence og e t dertil hø rende selvstæ ndigt økonom isk resu lta tan sv ar dem on
s tre re r de deltagende ban er vilje og evne til nytæ nkning, også på sam ar
bejdsom rådet.

F o r både Sverige, F in land og N orge vil de nye heltog indebæ re en 
betydelig  fo rbedring a f je rnbanegodstra fikkens hurtighed, sikkerhed og 
kvalitet. D anm ark vil p rim æ rt få den vigtige rolle som  transitland , men 
også for danske im- og ek sp o rtø re r vil de nye togforb indelser give fo rbed
rede transportm uligheder.

De 4 nordiske b an er e r  overbev ist om , at de tte  nye banesam arbejde  vil 
væ kke opm æ rksom hed såvel kom m ercielt som  trafikpolitisk .

På denne baggrund kan DSB ubetinget tils lu tte  sig det frem satte  m ed
lem sforslag.

I tak t m ed, at d e r gennem føres le tte lse r fo r græ nsepassage m ellem  EF- 
landene som  følge a f realiseringen a f det indre m arked er det m eget vigtigt, 
at der også sker tilsvarende le tte lse r i trafikken  til og fra de nordiske lande 
uden for E F . D ette  gæ lder ikke m indst den tekniske kontrol a f  vogne m v., 
hvor en stø rre  gensidig anerkendelse  a f  de respektive jernbanem ynd ighe
ders a tte s te r  afgørende vil kunne nedsæ tte  tid stabet ved græ nsepassage.

K øbenhavn , den 19. jan u a r 1989

H ans M unck

N o r g e

Samferdseldepartementet hänvisar i skrivelse den 31 januari 1989 till 
yttrande av den 16 ja n u a r i 1989 frå n  N S B  (se nedan).

NSB-Hovedkontoret:

N SB  og de øvrige nordiske je rn b an e r har a llerede e tab lert et in tegrert 
sam arbeid  fo r å  sty rke banenes konku rranseevne innen N orden  og m ellom  
N orden  og resten  av E uropa. D et kan i denne forbindelse bl. a. nevnes at 
banene i fe llesskap vil e tab lere  et ny tt opplegg fra som m eren 1989 mellom 
N orden  og R uhr-om rådet. (N E R U -N orden-E urop-R ail-U n it). T ilsvarende 
opplegg er under planlegging til flere land i E uropa.
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N SB m ener at m edlem sforslag  A 858/t e r  både riktig og godt. Vi er 
im idlertid av den oppfatn ing at vi a llerede har ak tiv ite te r igang som  dekker 
de om råder det pekes på.

O slo. 16. jan u a r 1989

Per Kristian Flaten
Godstrafikkdivisjonen

Sjefsinspektør

S v e r i g e

Banverket:

Inledningsvis bör no teras a tt i Sverige har sedan 1 ju li 1988 ansvare t för 
jä rnvägarnas in frastruk tu r fö rts över till det nybildade B anverket som  är 
en fristående m yndighet d irek t u nder kom m unikationsdepartem en tet.

De frågor och förslag som  berö rs i m edlem sförslaget om fattar i fö rsta  
hand asp ek te r som  är A ffärs-SJ godsdivisions ansvar varför vi hänvisar till 
sta tens jä rnvägars  y ttrande (se s. 12).

Vi önskar sam tidigt fram hålla a tt tidigare SJ banavdelning och num era 
B anverket b iträ tt de nord iska jä rn v äg arn as godsavdeln ingar vad gäller 
m aterial och fak ta  kring m öjligheterna att åstadkom m a ett nord isk t stom - 
nät för snabbare godstågstrafik , redovisat bl. a . i b roschyren  ” V ägen till 
ko n tin en ten ” . D etta  sam arbete  fo rtsk rider.

V idare kom m er ett m öte a tt äga rum  på V oksenåsen  den 16 februari 1989 
enligt bilagd inb judan1 i syfte a tt u tred a  en strategi fö r u tbyggnad av 
jä rnvägssystem et O slo —G öteborg . D etta  ä r  i hög grad betingat av godstra
fikens behov a tt kunna erb juda bättre  transportm öjligheter till och från 
N orge. Som fram går av B anverkets anslagsfram stä llan1 p rio riteras fo rtsa tt 
utbyggnad av d ubbe lspår på  V ästkustbanan  från G öteborg  och söderu t. De 
nya tåggodsfärjeförb indelserna m ellan bl. a. Sverige och Finland skapar 
likaså fö rbättrade  fö ru tsä ttn ingar för en ökad m arknad för gods på järnväg  
inom N orden  och till kon tinen ten .

S tockholm  den 30 januari 1989

Jan  Brandborn

' Har ej tryckt.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1989222324
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Medlemsförslag

om en nordisk trafiklärarhögskola
(V äckt av R agna  B erge t Jørgensen  sa m t M argrete A uken , G uðrún H elga- 
dóttir, J . K . H ansen , M argit H ansen-K rone, A sa  Solberg Iversen , Johan  
J. Jakobsen , O lo f Jansson , Theo K oritzinsky, K aj P oulsen, Valgerður 
Sverrisdó ttir och Olle O strand)

B IL A G A  I

Yttranden över medlemsförslaget

Nordisk trafikskoleunion:

N ordisk  trafiksko leunion  har alltid a rb e ta t fö r e tt u tökat sam arbete  inom 
tra fiksäkerheten  och vi u n d ers tö d er därför tanken  om  en begynnande 
planläggning av en  nord isk  trafik lärarhögskola .

T rafik läraru tb ildn ingen  i de no rd iska länderna  har hela tiden u tv idgats, 
inte m inst i F in land, där u tb ildningstiden fö r tillfället ä r över e tt år. I fö rsta  
rum  borde vi sträv a  till a tt få likartade krav på trafikunderv isn ingen  inom 
N orden , eftersom  såväl trafiken som  trafik reg lerna i sam tliga nordiska 
länder är likartade, varför m an borde kunna ställa likartade krav på trafik 
undervisningen och därfö r även  på lärarutb ildningen.

I nuläget kan vi ko n sta te ra  a tt tanken  på en högskoleutbildning av 
trafik lärare  verk ar av lägsen , eftersom  vi ännu inte godkänner trafik läraru t
bildningen ö v e r riksg ränserna  eller kunnat enas om  grundfordringarna för 
kö rko rtsu tb ildn ingen .

U nder hänvisning till ovanstående an se r vi a tt frågan bör bearbetas 
vidare innan form en och platsen  för högskolan kan faststä llas.

H elsingfors den 14 februari 1989

U lf B jörklund  
President

Börje F agerholm  
G eneralsekreterare
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 N K V  konsta terade  a tt g rundutbildningen i de olika länderna är så
o likartad  att en nord isk  skola på grundnivån inte skulle vara m eningsfull.

En trafik lärarhögskola  kan därfö r endast avse utbildning u töver grund
nivån. N K V  ansåg dock inte a tt ny ttan  av att in rätta  en trafik lärarhögskola 
skulle vara  så sto r a tt d e tta  skulle m otivera  en sådan åtgärd .

S tockholm  den 8 februari 1989

På N K V :s vägnar 
Enligt uppdrag

Magnus Barnekow  
Sekreterare

Nordiska kommittén för trafiklagstiftning (NKV):

Nordiska trafiklärarrådet (NTLR):

N ord iska  trafik lärarrådet (N T L R ) har genom  H andelstjänstem annaför- 
bundet (H T F) fått ta  del av N ord iska  rådets p resid ium s rem iss av med- 
lem sförslag angående en nord isk  trafik lärarhögskola .

I N T L R  ingår de fackliga organ isa tioner i N orden  som  organiserar 
trafik lärare , näm ligen D ansk F unk tionaerfo rbund , N orsk  faglaererlag, Bil- 
och tran sp o rtb ran sch en s a rbe ta re fö rbund  i F in land sam t H andelstjänste- 
m annaförbundet i Sverige.

N T L R s a rb e tsu tsk o tt har ingående d isk u te ra t m edlem sförslaget.
N T L R  finner a tt förslaget överensstäm m er med den inriktning rörande 

utbildningen av trafik lärare  i N orden  som  N T L R  tidigare dek larera t till 
N ord iska rådet i brev  av den  3 decem ber 1982.

N T L R  de la r fö rslagsställarnas uppfattn ing om  a tt en högskoleutbildning 
ä r erforderlig . G enom förandet av en sådan utbildning m åste i sin tu r 
m edföra behov av antagningsreg ler som  p åverkar de nationella utbildning
arna  och leder till ökad enhetlighet i dessa. E n m ålsättn ing m ed utbildning
en bör vara  a tt trafik lärare  skall kunna rek ry te ras  till respek tive lands 
offentliga sko lväsende som  fack lärare  eller m otsvarande m ed behörighet 
att underv isa  även  i gym nasieskola/v idaregående skola.

U tveckling av högskoleutbildning och /eller trafik teknisk  sam lad utb ild
ning och forskning d isku teras fö r närvarande förutom  i Stjördal även i 
Sverige och F inland. L okaliseringen av en fram tida högskoleutbildning för 
trafik lärare  bör därfö r noga övervägas. Vid sådana överväganden  bör 
hänsyn tas till effektiva kom m unikationer till övriga nord iska länder lik
som  till m öjligheterna av a tt finska m edborgare kan få m ed övriga nord iska 
m edborgare likvärdig underv isn ing  på sitt eget språk.

M ed hänvisning till ovan näm nda sy npunk ter rekom m enderar N ord iska
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T rafik lärarrådet a tt N ord iska  M in isterråde t ta r  initiativ till a tt u treda  frå
gan om en för N orden  gem ensam  trafik lärarhögskola . Vi u tgår från att vi 
bereds tillfälle att y ttra  oss vidare i ä rendet.

S tockholm  den 20 januari 1989

N ord iska  trafik lärarrådet (N T LR )

O lavi B äcklund  
Ordförande

R o lf  A ndersson  
Sekreterare

D a n m a r k  

Justitsm inisteriet:

Forslaget går næ rm ere ud på, at der på nordisk  plan skal tages initiativ til 
at etab lere  en nord isk  køre læ rerhø jsko le , som  skal bidrage til et bedre og 
m ere ensarte t uddannelsestilbud  for kø re læ rerne. D et fo reslås , at T rafik læ 
rerhøjskolen  i S tjørdal i N orge får sta tus som  nordisk  kørelæ rerhøjsko le , 
hvor alle nord iske lande kan få uddannet kørelæ rere . D et foreslås endv ide
re, at højskolen skal væ re forplig tet til et nord isk  tra fiksikkerhedssam ar
bejde for til en h v er tid at kunne væ re en ressource  for og koord inato r af 
den indsats, som kontinuerlig t d rives på forskellige m åder i de nordiske 

lande.
Justitsm in isterie t skal i den anledning udtale:
I det forslag til en nordisk  handlingsplan for øget trafiksikkerhed  i 

N orden , som blev ved tage t på N ord isk  R åds session i O slo i m arts 1987, 
anfø rer N ord isk  M in isterråd , at et forslag om  stiftelse a f  en nordisk  køre
læ rerhøjskole er in te ressan t, m en at spørgsm ålet bø r ses i et længere 
tid sperspek tiv . Justitsm in isterie t kan fortsat henholde sig hertil.

Justitsm in isterie t kan i øvrigt op lyse, at m an i forbindelse med gennem 
førelsen af en ny køreuddannelse  i D anm ark i 1985 tillige indførte bestem 
m elser i fæ rdselsloven  om uddannelse a f  kørelæ rere .

I m odsæ tning til tidligere blev der herved skabt m ulighed for, at man 
som betingelse for opnåelse a f  godkendelse som  køre læ rer kan kræ ve, at 
den pågæ ldende har gennem gået en godkendt kø re læ reruddannelse .

En arbejdsgruppe under Ju stitsm in isterie t har h erefter udarbejdet et 
udkast til bekend tgøre lse  om køre læ rerp røven  sam t et udkast til underv is
ningsplan for kø re læ reruddannelsen . U dkastene  er endnu ikke fæ rdigbe
handlet i Ju s titsm in iste rie t, m en m an fo rv en te r, at regler om en køre læ rer
uddannelse kan træ de i kraft i løbet af 1989.

Form ålet m ed den nye køre læ reruddannelse  vil b l.a . væ re at give asp i
ran ten  indgående kendskab  til den alm indelige køreuddannelse , herunder 
indholdet a f  de i den forbindelse udarbejdede  underv isn ingsp laner med
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tilhørende læ rervejledninger. D en alm indelige køreuddannelse  om fatter 
b l.a . krav om , at den indledende p rak tiske køreundervisning skal foregå 
på særlige øvelsesp ladser. F ra  1. ja n u a r  1990 gæ lder der endvidere  et krav 
om , at det afslu ttende led i køreuddannelsen  skal foregå på særlige kø re
tekniske anlæg.

D et vil endvidere væ re hensig ten  m ed kørelæ reruddannelsen  at give 
asp iran ten  fo rnøden t kendskab  til alm indelige pæ dagogiske p rincipper m ed 
særlig henblik  på planlæ gning og gennem førelse af undervisning i en kø re
skole og i den forbindelse at give asp iran ten  fæ rdighed i at underv ise  
køreelever inden fo r ram m erne a f Justitsm in isterie ts  undervisningsplaner.

E ndelig vil der blive lagt vægt på  at give asp iran ten  kendskab  til fæ rd
selslovgivning, kø re tø jstekn ik , kø re tekn ik  og risikolæ re.

U nder hensyn til at m an inden fo r et kort tidsrum  fo rven te r at gennem fø
re en ny kørelæ reruddannelse  i D anm ark , finder Ju stitsm in isterie t det 
hensigtsm æ ssigt at afven te  eventuelle  erfaringer herm ed, fø r m an tager 
stilling til, om  m an på nord isk  plan kan gå ind fo r en kørelæ rerhøjskole.

Justitsm in isterie t kan derfo r ikke på  nuvæ rende tid spunk t gå ind fo r det 
foreliggende forslag.

Justitsm in isterie t finder im idlertid  anledning til at tilføje, at den nye 
køreuddannelse  i D anm ark ikke vil m edføre øgede offentlige udgifter. D et 
vil på denne baggrund væ re en forudsæ tn ing  for Justitsm in isterie ts  ev en tu 
elle senere tilslutning til fo rslaget, at der ikke b liver tale om offentlige 
m erudgifter til e tablering  og drift a f  højskolen.

K øbenhavn , den 16. feb ruar 1989

P. m. v.
E .b .

Henrik Waaben  

Rådet for Trafiksikkerhedsforskning:

Vi finder forslaget om en trafik læ rerhø jsko le  in teressan t og væ rd at 
overveje  som  et m uligt m iddel til at sty rke køre læ rernes pæ dagogiske 
kvalifikationer og udbygge deres fo rståelse  fo r kø reuddannelsens funda
m entale betydning for fæ rdselssikkerheden .

Im idlertid  bestå r der nogle væ sentlige fo rhindringer for at gennem føre et 
sådant initiativ på nordisk  plan. D isse forhindringer har isæ r rod i de m eget 
uensartede  krav til kørelæ reruddannelsen  og køreuddannelsen  i de nord i
ske lande. N ord isk  T rafiksikkerhedsråds rappo rt 19, ” U ddannelse  a f  m o
to rcyke lfø re re” , K øbenhavn  1977, e r  et forsøg på at beskrive indholdet i
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en ensarte t nord isk  uddannelse  a f  m oto rcykelfø rere , som  ikke er blevet 

realiseret.
N ordisk  T rafiksikkerhedsråd  ivæ rksæ tte r i 1989 e t udredningspro jek t 

under N ord isk  K om ité fo r T rafiksikkerhedsfo rskn ing , d e r skal kortlægge 
prob lem om råder i kø reuddannelserne  i de nord iske lande. Form ålet e r 
bl. a. at afdæ kke eventuelle  m uligheder fo r fæ lles udvikling og forsøg m ed 
æ ndrede underv isn ingsp laner. D et kan anbefales, at N ord isk  råd afven ter 
resu lta te t a f  de tte  udredn ingsarbejde , som  m å ven tes at foreligge i 1990, før 
m an vu rd ere r om  der er e t bæ redygtig t fæ lles grundlag fo r en nordisk  
trafik læ rerhøjskole.

G entofte , den 9. feb ruar 1989

Jørgen C hristensen  
Forskningschef, cand. polyt.

Dansk Kørelærer-Union:

D ansk K ørelæ rer-U nion  s tø tte r fuldt ud synspunk te t om nødvendighe
den af, at m an i N orden  e tab le re r den bedst mulige uddannelse  a f  kø relæ 
rerne , således at m an derigennem  m edv irker til at fo rbedre  u lykkessitua
tionen for de nyuddannede tra fikan te r (b ilister og m otorcyklister).

Vi kan ligeledes tilslu tte  os, at der på  nord isk  basis nu tages initiativ til at 
e tab lere  en nord isk  trafik læ rerhø jsko le , som skal bidrage til et bedre og 
m ere en sa rte t oplæ ringstilbud fo r trafik læ rerne. På lidt læ ngere sigt bø r det 
resu ltere  i, at hvert a f  de nordiske lande får sin egen trafik læ rerhø jskole , 
hvorpå alle trafik læ rere  i de respek tive  lande uddannes; til den tid kunne 
T rafik læ rersko len  i S tjørdal væ re koo rd ina to r m ed hensyn til indsam ling af 
fo rskn ingsresu lta te r, tekn iske  og pæ dagogiske fo rbedringer/frem skrift, og 
derm ed sikre trafik læ reruddannelsens faglige niveau.

De danske forhold  vedrø rende køre læ reruddannelsen  er i ø jeblikket 
u tilfredsstillende; en h v er godkendt køre læ rer kan uddanne nye køre læ re
re; den m ulighed b ø r inddrages, således at kø re læ rer uddannelsen  kun må 
foretages a f  uddanne lsessteder, d e r har opnået m inisteriel godkendelse 
hertil på baggrund af
-  at uddanne lsesstede ts  læ rere har de fo rnødne faglige og pæ dagogiske 

kvalifikationer,
-  at m an råd er over egnede fac ilite ter, h eru n d er et kø retekn isk  anlæ g og 

en lukket øvelsesp lads,
-  at uddannelsens indhold e r besk reve t i en uddannelsesp lan ,
og endelig bør der fø res tilsyn m ed, at godkendte  underv isn ingssteder til 
stadighed opfy lder godkendelsesbetingelserne . K ort og godt bø r der ske en 
cen tralisering  a f kø re læ reruddane lsen , der kan sikre en sarte thed  og det 
højeste trafikpæ dagogiske niveau.
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N orge e r p. t. ene om  at have en statslig  trafik læ rerskole  og derm ed en 
cen tra lisere t uddannelse , som  ovenfo r næ vnt, så derfor kan vi stø tte  ved ta 
gelsen a f d e t re jste  forslag A 863/t om  en nordisk  trafik læ rerhøjskole.

Til behagelig orien tering  vedlæ gges N ord isk  T rafikskole U n ion’s ” F o r
slag til o rganisation  av trafikutbildning i de nordiske länderna” .

E llestad , den 2. feb ruar 1989

D ansk K ørelæ rer-U nion

Erling Hansen  
Landsformand

Forenede Danske Motorejere (FDM):

FDM  er a f  den opfa tte lse , at det e r a f  væ sentlig  betydning for fæ rdsels
sikkerheden , at kørelæ reruddannelsen  hviler på det bedst mulige grundlag. 
Såvidt vi e r  o rien te rede , e r reglerne i D anm ark i dag således, at enhver 
godkendt køre læ rer -  uden i øvrigt at skulle opfylde særlige betingelser 
m. h. t. uddannelse  i pæ dagogik eller lignende -  kan uddanne nye kørelæ 
rere. En sådan vidtgående ordning m ener vi ikke kan væ re tilfredsstillen
de, idet vi finder, at det a f  hensyn til fæ rdselssikkerheden  må væ re nødven
digt at uddannelsen  a f  køre læ rere  kun sker gennem  særlig au to riserede  
personer -  dvs. personer, som  har dokum en tere t de fornødne faglige og 
pæ dagogiske kvalifikationer, sam t at disse p e rsoner råder over de fo rnød
ne facilite ter til at gennem føre en sådan uddannelse  m ed et tilfredsstillende 
resu lta t.

Selv om vi fornylig i D anm ark  har fået en undervisningsplan  for køreud- 
dannelsen , m ener vi ikke, at denne uddannelsesp lan  er tilstræ kkelig  til at 
sikre, at eleverne får en kvalificeret undervisning, og vi finder tillige, at 
kørelæ reruddannelsen  også bør sikres gennem  en uddannelsesplan .

De ovenanfø rte  be tingelser for en kørelæ reruddanelse  m ener vi. e r et 
m inim um , og de kan naturligvis gennem føres via m inisterielle bekend tgø
relser, således at de enkelte  køre læ rere  fo rtsa t kan — såfrem t de opfylder 
kvalifikationskravene -  tilbyde uddannelse  til kørelæ rere . N ærliggende 
ville det im idlertid -  for at sikre den ensartede  og kvalificerede uddannelse 
af alle kørelæ rere  -  væ re, at der blev etab lere t egentlige uddannelsesste
der, dvs. netop det som  m edlem sforslaget går ud på: En trafik læ rerhø jsko
le.

D et m å dog væ re vor op fa tte lse , at en sådan trafik læ rerhøjskole bør 
findes i hvert a f  de nord iske lande. D er e r, og vil form entlig  altid væ re, 
fo rskelligheder i fæ rdselslovgivningen, ligesom  fæ rdselsforholdene i øvrigt 
i de nord iske lande e r forskellige.
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A f disse grunde m ener vi, at det m å væ re rigtigst m ed en national 
trafik læ rerhøjskole.

L yngby, den 9. feb ruar 1989

M ogens Johansen  
Afdelingschef

F i n I a n d 

Trafikministeriet:

I sam band med fö raresko ln ingens u tveckling  borde speciell uppm ärk
sam het rik tas på parallell effektiv isering  av trafik lärarnas undervisning, 
eftersom  underv isn ingsrefo rm ens inv erkan på fö rbättring  av tra fik säkerhe
ten b ero r fram för allt på lärarens beredskap .

1 tak t m ed den trafik lärarnas underv isn ingsreform  som  fö rbereds i F in 
land ä r ändam ålet a tt u tveck la  undervisning så a tt dess tidsperiod  och 
program  m o tsvarar lä rarunderv isn ingen  fö r m ellanskolenivå. E fte r refo r
men skall nivån av trafik lärarnas utbildning vara  tillräcklig för fö ra reun 
dervisningen i b ilskolorna.

E ftersom  den undervisning som  krävs fö r trafik lärares yrke kan ges i 
F in land, skulle högskolan som  föreslås närm ast ha uppgiften att utföra 
sko lväsendets lä rarunderv isn ing  eller annan  vidareutbildning. U tredningar 
har ännu inte u tfö rts .

A tt om fattande kunna u tny ttja  den högskola som  skulle g rundas fö ru t
sä tte r i varje fall a tt underv isn ing  där skall u tfö ras på alla nord iska sp rå
ken.

Före beslu t om  a tt grunda den i m edlem sförslaget angivna högskolan 
borde man enligt trafikm in isterie ts  uppfattn ing  grundligare u treda  behovet 
av högskolan sam t dess uppgifter i förhållande visavi and ra  läroverk  i 

N orden  sam t m öjligheter a tt på e tt anna t sätt sam ordna trafik läraru tb ild 
ning.

Juhani Korpela  
Kanslichef

Ismo Koskinen 
Sekreterare för internationella ärenden

H elsingfors den 20 februari 1989
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B ehovet av utbildning av trafik lärare  är fö r Å lands del ganska litet. A tt 
erhålla trafik läraru tb ildn ing  har tro ts  de tta  visat sig vara  ett problem , 
eftersom  det kan förflyta m ånga å r m ellan det, a tt svenskspråk iga kurser 
anordnas i riket. M ed anledning av de tta  har de åländska trafik lärarna  i 
a llm änhet erhållit sin utbildning i Sverige. Trafik- och fordonslagstiftning 
sam t b ilsko leverksam heten  i allm änhet på Å land skiljer sig dock till v issa 
delar från den svenska. Vid en nord isk  trafik lärarhögskola  to rde dylika 
skiljaktigheter kunna beak tas vid underv isn ingen , sam tidigt som  skolan i 

viss m ån to rde  kunna b idra  till a tt förenhetliga lagstiftningen inom  N orden.
M an kan an ta  a tt en trafik lärarhögskola dels skulle innebära bättre  

utbildade trafik lärare , m en också  att undervisningsprogram m en och m eto
derna  skulle u tveck las och fö rb ä ttras  i en snabbare tak t än vad nu ä r fallet. 
M an torde även kunna an ta  a tt det på en trafik lärarhögskolas program  
skulle finnas fo rtb ildn ingskurser för trafik lärare . Sådana kurser saknas helt 
för vår del i dag, och skulle d ärfö r vara  av s tö rs ta  vikt.

Sam m antaget borde de tta  leda till en bättre  förarutb ildning, som  kanske 
i viss m ån kan p åverka  o lycksbenägenheten  hos nya fö rare , även om 
u ndertecknad  an se r a tt det behövs y tterligare  å tgärder fö r a tt k lara av de tta  
problem .

U n tertecknad  an se r a tt en nord isk  trafik lärarhögskola  skulle främ ja tra 
fik säkerhe tsa rbe te t och att m edlem sförslaget bö r förordas.

M arieham n den 6 febuari 1989

U lf  Lillie 
Trafikinspektör

Ålands landskapsstyrelse, motorfordonsbyrån:

Automobilforbundet:

En av de v iktigaste uppgifterna i s trävan  a tt fö rbä ttra  trafiksäkerheten  
både i F inland och de övriga nord iska länderna är u tveck landet av förarut- 
bildningen.

E nhetligast möjliga och bästa  tän k b ara  u tbildning sam t e tt riktigt val av 
trafik lärare  är avgörande m ed tanke på  fram gångsrik  skolning.

Idén a tt grunda en högskola fö r no rd iska trafik lärare  får vårt stöd . M en 
det lär ej råda lika sto r enighet om  placeringen av högskolan. Vi anser 
näm ligen att den borde ligga i F in land och nära  huvudstaden .

I Finland är utbildningen av trafik lärare  cen tra liserad  och ligger redan nu 
på hög nivå. I sam verkan  m ed den nuvarande u tb ildn ingsanstalten  kunde
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den blivande högskolan förplik tigas a tt u tveck la  a rb e te t inom  nordisk 
trafiksäkerhet.

H elsingfors den 15 februari 1989

A utom obilforbundet r. f.

Heimo Jaakkola  
Verkställande direktör

Suomen autokoululiitto ry (Finlands trafiklärarförbund rf)':

Suom en au tokoulu liitto  ry har bekan ta t sig m ed N ord iska  rådets begäran 
om y ttrande och k o n sta te ra r a tt det i förslaget föreslås a tt trafik lärarskolan  
i Stjordal skall få sta tus som  en nord isk  trafik lärarhögskola .

A utokoulu liitto  påm inner om att föraru tb ildn ingen  i de no rd iska länder
na från in ternationell synpunkt är m ycket högklassig. U tbildningens nivå 
fram går även u r tra fik säkerhe tssta tis tiken ; de no rd iska länderna, i synner
het Sverige, N orge och F inland har ju  redan länge hört till topp länderna  i 
världen vad b e trä ffa r trafiksäkerheten .

T rafik läraru tb ildn ingen  i F in land har undersök ts och u tveck la ts från 
början av 60-talet; under denna tid  har trafik lärarnas u tbildingstid  förlängts 
från tre m ånader till ca 1 1/2 år. Ä ven in trädesk raven  till tra fik läraru tb ild 
ningen har väsentligen höjts och  u tb ildningen har överfly tta ts  till T avaste- 
hus. U tbildningen kom m er att u tveck las y tterligare.

Suom en au tokou lu liitto  ry an ser a tt N ord iska  rådet borde allra först 
v idta erforderliga å tgärder för a tt åstadkom m a ett beslu t om att tra fik lä ra r
exam ina som  avlagts i de ensk ilda no rd iska länderna  skulle vara  giltiga 
även i de övriga no rd iska  länderna. Tills v idare ä r  d essa  exam ina inte 
giltiga i de and ra  no rd iska länderna, vilket ä r  e tt h inder för a rbetsk raften s 
fria rörelse.

In rä ttande av en trafik lärarhögsko la , som  fram förts i m edlem sförslaget, 
har inte någon om edelbar inverkan  på föraru tb ildn ingen  och Suom en au to 
koululiitto  an se r det inte nödvändigt a tt in rä tta  en sådan högskola.

H elsingfors den 9 februari 1989

Suom en au tokoulu liitto  ry 
(F in lands trafik lärarfö rbund  rf)

Urpo Vihervaara 
Verksam hetsledare

' Y ttrandet ö versa tt frå n  fin sk a .
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A utoriserte  trafikksko lers landsforbund  gir sin tilslutning til m edlem s
forslaget om  en nord isk  trafikk læ rerhøgskole og at S tatens trafikklæ rer- 
skole i S tjørdal gis s ta tu s  som  N ord isk  T rafikklæ rerhøgskole.

Vi vil i den forbindelse nevne at spørsm ålet om ikke vår egen nasjonale 
trafikk læ rerskole  burde få s ta tu s  som  høgskole har væ rt reist. D ette kom 
m er til u ttrykk  i langtidsplanen som  S tatens T rafikk læ rerskole  la fram  siste

V idere har vår felles o rganisasjon ” N ord isk  T rafikksko leun ion" (N TU ) 
en pågående debatt om  s tø rre  likhet i u tdannelsen  av fram tidige trafikk læ 
rere i de nord iske land. N TU  ser det som  sin oppgave å u tveksle og 
bearbeide erfaringer med en gjensidig tilpassing og koordinering som et 
fram tidig mål. D ette er således ikke frem m ede tanker for oss , og vi gir 
svæ rt gjerne vår prinsipielle tilslutning.

Selve lokaliseringen av en nord isk  trafikk læ rerhøgskole  e r  vel egentlig et 
sideordnet problem . Dog vil vi peke på det faktum  at N orge i m ange år har 
hatt e tab lert en statlig  trafikk læ rersko le , m ed den erfaringsbakgrunn det 
m edfører. En lokalisering som  nevnt i fo rslaget, vil vi derfor bifalle.

O slo, 2. feb ruar 1989

A utoriserte  trafikkskolers landsforbund

B jørnar G undersen  
Avdelingsleder

Trygg Trafikk har i skrivelse den 8 feb ru a ri 1989 fö rk la ra t sig stödja  
m edlem sförslaget.

S v e r i g e

T rafiksäkerhetsverket:

N o r g e

Autoriserte trafikkskolers landsforbund:

T rafik säkerhe tsverke t delar förslagsställarnas uppfattn ing att trafik lära
re skall erhålla den tekniska och pedagogiska utbildning som krävs för att 
förverkliga trafiksäkerhetsm ålen . D ärvid bör u tbildningens kvalitet och 
inriktning vara  den bästa  möjliga.

Bland annat av den anledningen har trafik säkerhetsverket i maj 1988 
rik tat en förfrågan till högskolan i Falun/B orlänge om  m öjligheterna att 
bygga upp en verksam het som  successiv t skall kunna utveck las till ett 
cen trum  för trafikutbildning. M eningen är att u tbildningen på sikt också 
skall inrym m a en trafik läraru tb ildn ing  på högskolenivå. H ögskolestyrelsen
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har tillskapat en särskild  a rb e tsen h e t i syfte a tt in rätta  en allm än utb ild 
ningslinje -  trafikutb ildningslin jen .

I de nord iska länderna finns behov av flera högskolor för tra fik lä ra ru t
bildning. Det ä r  väsentlig t a tt u tb ildningen inte enbart ges sta tus som 
trafik lärarhögskola  u tan  att innehållet i och fo rm erna för utbildningen 
också bedrivs på den nivå som  generellt gäller högskoleutb ildningar.

A tt e tab lera  en trafik lärarhögskola på nord isk  basis m edför sannolikt 
o rgan isa to riska  svårigheter. T ra fik säkerhe tsverke t fö ro rdar i stället att 
trafik läraru tb ildn ingen  in rä ttas på högskolen ivå inom  varje land. I ett 
längre perspek tiv  bör sådana a rbe tsfo rm er u tveck las mellan trafik lärarhög
skolorna i N orden , att högskolorna u tgör en resu rs för och en koord inato r 
av de in sa tse r som  kontinuerlig t görs för trafiksäkerheten  inom  de nordiska 
länderna.

B orlänge den 6 februari 1989

Lars Eggertz

Handelstjänstemannaförbundet (HTF):

H T F de la r fö rslagsställarnas uppfattn ing om att en högskoleutbildning är 
erforderlig . Vi vill därvid  u n d ers try k a  betydelsen  av att den nationella 
trafik läraru tb ildn ingen  i N orden  u tform as så a tt den blir jäm fö rba r mellan 
länderna. D ärigenom  ges ökade m öjligheter att skapa en nordisk  a rb e ts
m arknad även för trafik lärarna. D essu tom  ges fö ru tsä ttn ingar för att få 
enhetliga och öm sesidigt bedöm bara  in trädesk rav  till en fram tida nordisk 
högskoleutbildning.

En m ålsättn ing m ed en högskoleutb ildning för trafik lärarna bör vara att 
trafik lärare  skall kunna rek ry te ras  till det offentliga sko lväsendet som  
facklärare e ller m otsvarande m ed behörighet a tt underv isa  i gym nasiesko-

U tvecklingen av högskoleutbildning och/eller sam lad trafik teknisk  u t
bildning och forskning d isku teras fö r närvarande utom  i S tjördal i N orge 
även bl. a. i Sverige. L okaliseringen  av en fram tida högskoleutbildning för 
trafik lärare  bö r därfö r noga övervägas. Frågan om läm pliga kom m unika
tioner till de övriga no rd iska länderna bör därvid  noga vägas in.

M ed hänvisning till ovanstående synpunk ter ber H andelstjän stem anna
förbundet (H T F) att för sin del få instäm m a i förslaget om att N ord iska 
m in isterrådet ta r initiativ till a tt u treda  frågan om  en för N orden  gem ensam  
trafik lärarhögskola .

Vi har tagit oss friheten  att låta N ord iska  trafik lärarrådet ta  del av
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rem issen. I N ord iska  trafik lärarrådet sam verkar H T F  kring trafik lärarnas 
yrkes- och u tb ildningsfrågor m ed de fackliga organ isa tioner i D anm ark, 
Finland och N orge som  anslu te r trafik lärare . N ord iska trafik lärarrådet 
avger eget y ttrande i ä rendet.

Stockholm  den 2 februari 1989

H andelstjänstem annafö rbundet (H TF)

Lars Hellman

Motormännens riksförbund (M):

M otorm ännens riksförbund  -  M — instäm m er i m in isterrådets m ålsä tt
ning att det ä r nödvändigt a tt reducera  de höga o lyckstalen  för unga 
kö rkortshavare . En fö rbä ttrad  pedagogisk utbildning av trafik lärare  kan 
vara  en åtgärd för a tt m inska o lyckstalen .

I Sverige sker ju s t nu en översyn  av utb ildningsplanen för körkortsasp i- 
ran te r och den nya planen m edför också  en v idareutveckling  av trafik lärar-

M en för a tt kunna bedriva en effektivare utbildning av körkortsasp iran - 
te r fo rdras m era kunskap . F ö r a tt skaffa sig denna kunskap anser vi det 
inte i fö rsta  hand nödvändigt a tt tillskapa någon ny sam nordisk  trafikhög
skola.

V årt förslag är i stället a tt de nord iska länderna gem ensam t avsä tte r 
m edel för forskning så a tt m an vetenskaplig t kan u tröna  varför unga 
körkortshavare  oftare än and ra  d rabbas av o lyckor. D enna forskning bör 
förläggas till Väg- och trafik institu te t, L inköping, Sverige, som  är e tt av 
E uropas m est m oderna och välu trustade  trafik institu t.

N är denna forskning har p resen te ra t e tt underlag  kan frågan om en 
eventuell nord isk  trafikhögskola  å te r tas upp.

S tockholm  den 23 februari 1989

M otorm ännens riksförbund

Bo Lundgren  
Verkst. direktör
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Motorförarnas helnykterhetsförbund (MHF):

M FH  delar uppfattn ingen att den höga o lycksfrekvensen , särskilt bland 
nya och fram för allt unga b ilförare, m åste reduceras. D ärför m åste u tb ild 
ningsfrågorna ses som  u tom ordentlig t viktiga. En god utbildning är basen 
för trafikan ternas m edvetenhet och ansvarskänsla  i en allt in tensivare 
trafik . D ock skall tilläggas att den erfarenhet m an skaffar sig med tiden inte 
går a tt kom pensera  med utbildning. V idare m åste de a ttity d e r och värde
ringar som anses önskvärda  i trafiksam m anhang  genom syra, inte bara  
utbildning, utan  också  den trafikpolitik  som  skall syfta till en lägre olycks- 
frekvens.

E tt om råde som m åste beak tas i d e tta  sam m anhang är a lkoholens. Den 
stora  enighet b land fo rskare , som  stå r fast att redan m ycket sm å m ängder 
alkohol i b lodet inverkar på förm ågan att köra trafiksäkert, m åste lyftas 
fram  i trafikutbildningen på ett b ä ttre  sätt än i dag.

E tt annat om råde som  också m åste  uppm ärksam m as är de invandrare 
och flyktingar som  kom m er till våra  nord iska länder. Vi vet a tt k ö rk o rtsu t
bildningen runt vår värld ä r  m ycket varierande i innehåll och kvalitet. H är 
borde gem ensam m a nord iska in sa tse r vara  av stort värde, syftande till att 
höja kunskapsn ivån  hos den som  kom m er fly ttande till oss.

I förslaget sägs att tanken  på en gem ensam  nordisk  lärarhögskola är 
m ycket in tressan t. Det är viktigt a tt kvaliteten  på trafik läraru tb ildn ingen  är 
den bästa  möjliga.

M H F  m enar att gem ensam m a u tb ildn ingsinsatser kan vara värdefulla. 
De nord iska länderna har var för sig en trafikpolitik  som i sto rt ä r ö v e ren s
stäm m ande. G ränserna  länderna em ellan ä r öppna och den p rivata  och 
yrkesm ässiga trafiken om fattande. T rafikutbildning som  syftar till sam ord
ning m åste ses som  något positiv t.

D ärem ot ser M H F  tveksam t på förslaget till en nordisk  trafik lärarhög
skola förlagd till ett nordiskt land. De svårighete r som  skulle uppstå  vid 
u tbildningens genom förande och exam ination , to rde  bli av språklig art. 
N ärheten  länderna em ellan till tro ts  m åste sp råksk illnaderna vägas in i 
situationen.

M otorförarnas helnyk terhetsfö rbund

Stockh olm  den 15 februari 1989

Benny Runs  
Verkst. direktör
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I efterhand inkomna yttranden 

F i n l a n d

Suomen kuorma-autoliitto r.y. (Finlands lastbilsförbund r .f.)1:

N ya  u tb ildn ingsvägar fö r  yrkesförare
Vi anser det m otiverat a tt u n d e rrä tta  N ord iska  råde t om a tt underv is

n ingsm inisteriet under 1988 h a r fö rt fö rhandlingar m ed F inlands lastb ils
förbund och and ra  in tresseo rgan isa tioner på vägtrafikom rådet beträffande 
u tveck landet av u tb ildningsvägen till y rkesfö rare .

Ifrågavarande u tb ildn ingssystem  kom m er a tt igångsättas inom  statliga 
läroansta lter, dit de som  avlagt g rundskoleexam en och som  är in tresserade 
av fö ra ry rk e t kan söka sig. V alet av e lever kom m er y tterligare  a tt effektivi
seras bl. a. genom  in trädes- och läm plighetsprov, med anledning av vilket 
vi tro r a tt d e tta  u tb ildn ingssystem , som  v arar i tre  å r  specialiseringslin jerna 
m edräknade, kom m er a tt m edverka  till stö rre  trafiksäkerhet sam tidigt som 
system et för sin del säk ra r u tbudet av yrkeskunnig  arbetsk raft av tillräcklig 
storlek .

E ftersom  även  trafik lärarnas u tbildning i F inland har u tveck la ts  in ten 
sivt redan från  60-talets slu t, an ser F in lands lastb ilsförbund a tt det inte är 
nödvändigt a tt e tab lera  en nord isk  trafik lärarhögskola för det ändam ål som 

anges i e r  skrivelse.
A kadem iska  exam ina  på  transport- och sped itörom rådet
Sam tidigt önskar F inlands lastb ilsförbund  r.f. fäs ta  sek re ta ria te ts  för 

F in lands delegation  uppm ärksam het på ökade behov på transport- och 
sped itö rom rådet. I och m ed a tt E uropa in tegreras och den in ternationella  
växelverkan  ökar såväl i vägtrafiken, u trikeshande ln  som  i olika yrken 
inom  näringslivet har volym en i u trikeshande ln  sam t härm ed sam m an
hängande in ternationella  g o d stran sp o rte r ökat år för år. Sam tidigt har 
behovet a tt få y rkeskunnig  arb e tsk raft på om rådet kraftigt ökat.

U tbildning inom  transpo rt- och m aterialekonom i arrangeras nu fö r tiden 
fö re trädesv is av lä ro an sta lte r på m ellanstad iet. De s tuden te r eller de som 
avlagt exam en på institu tn ivå  och som  är in tresserade  av transport- och 
sped itö rb ranschen  har m öjlighet a tt fördjupa sina in sik ter främ st inom  
ram program m et fö r geografisk ekonom i vid S venska handelshögskolan  
eller på en specialiseringslinje för handelssjöfart vid Å bo akadem i.

I F in land ges inte någon u tbildning på transport- och sped itö rsom råde t 
på högskolenivå, vilken skulle anslu ta  sig till vägtrafiken, och därför torde 
det vara  synnerligen ak tuellt a tt e tab lera  en utbildningsväg för sådan

1 Yttrandet översa tt frå n  fin sk a .
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personal för planering, utveckling  och undervisning, som känner till speci
alfrågorna på  om rådet.

H ögskola  fö r  transport- och sped itörhranschen
Skapandet av ett högskolesystem  som  tillfredställer transport- och  spe- 

d itö rb ranschens specialbehov  fö ru tsä tte r ganska säkert a tt såväl im m ateri
ella som ekonom iska re su rse r sam m anslås m ellan alla de nord iska länder
na. U tgående från  det av N ord iska  rådet tagna initiativet till in rä ttande  av 
en trafik lärarhögskola  an se r vi det m er ändam ålsenlig t a tt som sam nor
diskt projekt e tab le ra  en särskild  högskola för tran spo rt- och sped itö rbran- 
schen , exem pelv is i närheten  av S to rstockho lm  eller U ppsala.

M ellan m edlem sländerna  to rde  m an kunna kom m a överens om  finansi
eringen av p ro jek te t sam t om  innehålle t på specialiseringslin jer och i 
underv isn ingsprogram , som  redan  i p laneringsskedet borde u tform as så att 
de m o tsvarar sam tliga m edlem sländers behov. Det to rde vara  möjligt att 
m ed e tt separa t kvo tsy stem  o rdna  m ed lem sländernas elevantal och fördel- 
n ingsgrunderna fö r kostnader. Vi vill fö reslå  a tt svenska  sp råket används 
som officiellt underv isn ingsspråk .

Vi tro r att skapandet av sam nord iska  u tb ildn ingssystem  för vissa sm ala 
sek to re r inom näringslivet kom m er a tt ligga i sam tliga m edlem sländers 
gem ensam m a in tresse  och vi an ser det vara  m ycket ö n skvärt a tt fo rtsä tta  
dialogen kring vårt initiativ  m ellan alla m edlem sländerna.

H elsingfors den 13 februari 1989

Suom en kuorm a-au to liitto  r.y .
(F inlands lastb ilsförbund  r.f.)

Seppo  Sainio  
Verkställande direktör

M arkku Im m anen  
U tbildningsplanerare

N o r g e
Justis- og politidepartementet har i skrivelse den 8 m ars 1989fö rk la ra t sig 

icke ha något a tt anföra i an ledning av m ed lem sförslaget.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198916





1NORDISKA RÅDET  
37:e sessionen 1989

A 867/e 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om ökat nordiskt samarbete i internationella 
frågor
(Väckt av Karin Söder  sam t Margrete Auken, Dorte Bennedsen, Ilkka- 
Christian Björklund, Anker Jørgensen, Theo Koritzinsky, Olafur G. 
Einarsson och Påll Pétursson)

BILAGA

Yttranden över medlemsförslaget

Den konservativa gruppen i Nordiska rådet:'

Inledningsvis kon sta te ra r vi a tt m edlem sförslag  A 862/j saknar ak tualite t 
i denna d eb a tt. En uppfattn ing  som  även  tycks om fattas av ledam öterna  i 
N ord iska  rådets in ternationella  sam arbetskom m itté .

Vad gäller den  in ternationella  arbetskom m ittén s u tredn ing  och de m ed
lem sförslag den givit upphov till, an se r vi a tt s lu tsa tse rn a  av kom m itténs 
a rbete  m åste  övervägas y tterligare . D ärför avv isa r vi bestäm t att dessa 
m edlem sförslag  avgörs redan  vid 37. sessionen  i S tockholm .

Av d e tta  skäl å te rkom m er gruppen till en  sakbehandling av förslagen vid 
senare tillfälle. Vi ä r dock y tte rs t tveksam m a till det principiellt riktiga i att 
in rätta  e tt in ternationellt u tsko tt. D ärem ot kan det finnas skäl a tt närm are 
överväga a tt in rä tta  en in ternationell kom m itté d irek t u nder Presid iet. 
S aksam arbete t, exem pelv is vad gäller den eu rope iska  in tegrationen , bör 
dock även  fo rtsä ttn ingsv is behandlas i de olika u tsko tten .

Vi vill dock än en gång u n ders tryka  att den konservativa  gruppen för 
närvarande inte är beredd  a tt ta  slutlig ställning till d essa  frågor.

S tockholm  den 31 jan u ari 1989

Enligt uppdrag

Anders K em pe  
G ruppsekreterare

Yttrandet avser m edlemsforslagen A 862lj om  upprättande av en nordisk kom m is
sion och översyn av beslutsfattandet inom nordiskt sam arbete, A866lj om inrättan
de av ett internationellt u tskott sam t A 867le om ökat nordiskt sam arbete i interna
tionella frågor.
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M ittengruppen i Nordiska rådet:

Förslagsstä llarna  har u tveck la t en rad  förslag utifrån  in ternationella  
kom m itténs rappo rt till p resid ie t. M ittengruppen  an se r det viktigt a tt en 
strategi kring E G , E u ropa , och  hur det in ternationella  sam arbe te t skall 
kunna u tveck las inom  N ord iska  råd e t och m in isterrådet. E ftersom  det i 
N orden  och N ordens om värld  ständigt sker fö rändringar ä r  d e t nödvändigt 
m ed e tt snabb t agerande från  N ord iska  rådet. D et nord iska officiella sam 
a rb e te t m åste  vara  b e re tt a tt anpassa  a rb e tssä tte t till de rådande fö ru tsä tt
ningarna.

F rån  m ittengruppens sidan tillsty rkes m edlem sförslaget, och  vi vill bara  
tillägga v ik ten  av a tt d e tta  viktiga förslag  leder till om edelbara åtgärder.

S tockholm  den 30 jan u a ri 1989

M ittengruppen  i N ord iska  råde t

Karin Söder  
Ordförande

Håkan Ekengren 
G ruppsekreterare

Socialdemokratiska gruppen i Nordiska rådet:'

D et betänkande som  in ternationella  sam arbetskom m ittén  läm nat ä r  så 
om fattande att det k räv er betydlig t längre tids d iskussion och bearbetn ing  i 
partig ruppen .

G ruppen fann a tt de frågor som  tas upp i m edlem sförslagen bör behand 
las i sam band m ed b e tänkande t i sin helhet.

D en socia ldem okratiska  g ruppen  ä r således inte beredd a tt nu avge 
något y ttrande över m edlem sförslagen A 862/j, A866/j och A 867/e.

S tockholm  den 31 jan u a ri 1989

Jerry Svensson

Yttrandet avser m edlemsförslagen A 862lj om upprättande av en nordisk kom m is
sion och översyn av beslutsfattandet inom nordiskt samarbete, A 866IJ om inrättan
de av ett internationellt u tskott sam t A 867le om ökat nordiskt sam arbete i interna
tionella frågor.
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Den Venstresocialistiske gruppe i Nordisk Råd:

D en V enstresocia lis tiske  gruppe e r a f  den opfa tte lse , at op re tte lsen  af et 
m inisterråd  fo r handelsm in istrene  både vil væ re en naturlig  forlæ ngelse af 
og en sty rkelse  af det sam arbejde, der i dag finder sted  m ellem  de nordiske 
lande. G ruppen stiller sig derfo r positiv t til m edlem sforslaget.

S tockholm  den 31. ja n u a r  1989

Arvo Kemppainen  
Formand

Nordisk råd, Den Danske Delegation:'

D anm arks Riges D elegation til N ord isk  Råd har på sit m øde den 11/1-89 
behandle t rappo rten  fra  kom iteen , som  skulle udrede nord isk  sam arbejde i 
in ternationale  sam m enhæ nge, og de 3 ovannæ vnte  m edlem sforslag.

D er var i delegationen enighed om , at m edlem sforslagene m åtte gennem 
gå en næ rm ere d røfte lse  i partig rupperne  ved m øderne dn 30/1, og at der 
m åtte kunne fo rven tes k larere  tilkendegivelser derfra . B ehandlingen i de le
gationen viste im idlertid  forskellige vurderinger i den nuvæ rende fase.

De K onservatives og V enstres m edlem m er a f delegationen kunne ikke 
tils lu tte  sig tanken  om  en nordisk  kom m ission (A 862lj), og de fand t, at der 
var grund til at d isku tere  forslaget om  et in ternationalt udvalg (A 866lj), 
som de så på m ed skepsis, idet det rejste  flere p roblem er. F orslaget om et 
nordisk m in isterråd  fo r m inistre ansvarlige for udenrigshandel (A 8 6 7 le ) 
v irkede e fter deres opfatte lse  overflødig t, da det daglige p rak tiske sam ar
bejde forekom  tilstræ kkelig t, idet m an burde fastho lde og sty rke koord ine
ringen, styringen og behandlingen  a f  tvæ rsek to rie lle  spørgsm ål hos sam ar- 

bejdsm in istrene.
S ocia ldem okratie ts og Socialistisk  Folkepartis m edlem m er m ente ikke, 

man burde gå im od forslaget om en kom m ission (A862lj),  og de anså  
forslaget om  e t in ternationalt udvalg (A 866/j) som  en logisk konsekvens af 
ud redningskom iteens arbejde og kunne derfo r stø tte  forslaget. H vad  angår 
forslaget om  et m in isterråd  for m inistre ansvarlige for udenrigshandel 
(A 867le ), fandt de det a fgørende, hvad m inistrene selv m ente , m en syn tes, 
at når der var m inisterråd  på and ra  om råder, burde der også væ re det her. 
H vis m an m ener, det e r a f  betydning m ed en  fælles nord isk  politik i den 
europæ iske økonom iske in teg ra tionsp roces, e r det vigtigt m ed et m in ister
råd for m inistre ansvarlige for udenrigshandel.

Yttrandet avser medlem sforslagen A  862lj om upprättande av en nordisk kom m is
sion och översyn av beslutsfattandet inom nordiskt sam arbete, A  866lj om inrättan
de av ett internationellt u tskott sam t A  867le om ökat nordiskt sam arbete i interna
tionella frågor.
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I fo rb indelse med behandlingen af udredningskom iteens rapport og de 3 
m edlem sforslag drø ftedes også spørgsm ålet om en eventuel ekstrasession  
e fte rå re t 1989. D er var enighed i delegationen , om , at afgørelsen af, om der 
bør holdes ek strasession  eller ej, fø rst bø r træ ffes e fter partig ruppernes 
m øder den 30/1. De K onservative  var endvidere  a f  den opfa tte lse , at 
spørgsm ålet om ekstrasession  først endeligt kan afklares i lyset a f  det 

forløb og indhold, den ord inæ re session  får.

K øbenhavn , den 25. jan u a r 1989

Henrik Hagemann

Nordiska rådet, Finlands delegation:'

I det vi hänv isar till p resid iets beslu t av 9.12.1988 om hörande av bl. a. 
d e legationerna i rub ricerade  årende få r vi m eddela , a tt delegationens a r
b e tsu tsko tt behandla t frågan vid m öten 19.12.1988 och 23.1.1989 sam t 
delegationen i sin helhet vid m öte 31.1.1989.

D elegationen har ej funnit anledning att i d e tta  skede slå fast en slutlig 
s tåndpunk t till de i m edlem sförslagen fram lagda förslagen utan  har för 
avsik t a tt fo rtsä tta  behandlingen av dem  inom  den delegation , som konsti
tu era r sig i och m ed 1989 års riksdags öppnande. D etta  gäller särskilt det i 

m edlem sforslag  A  866/j fram stä llda  förslaget om  ett perm anen t in ternatio 
nellt u tsk o tt i N o rd iska  råde t, vilket ej ä r  m oget för avgörande vid 37:e 
sessionen.

D elegationen vill em ellertid  fö rena  sig om den allm änna in tention  om 
behovet av att öka effek tiv ite ten  och snabbheten  i det nord iska sam arbetet 
fö r a tt kunna m öta de u tm an ingar som  det ökade in ternationella  sam arbe
te t och särskilt den eu ropeiska  in tegrationen  u tgör för N orden  som fram går 
av de rub ricerade  förslagen.

D elegationen anser därför a tt a rb e te t m ed de förslag som  m edlem sför- 
slag A 867/e  ta r  sikte på bö r fo rtsä tta . D elegationen be to n ar därvid  a tt de 
nord iska sam arbetsm in istrarnas ställning inom  sam arbetsorganisationen  
förstärks liksom  även  den tjänstem annaorgan isa tion  som  b iträder dem . 
D ärvid har delegationen  funnit, a tt e tt koord inerande tjänstem annaorgan

Yttrandet avser m edlemsförslagen A  862/j om upprättande av en nordisk kom m is
sion och översyn av beslutsfattandet inom nordiskt sam arbete, A 866lj om inrättan
de av ett internationellt u tskott sam t A 8671e om ökat nordiskt samarbete i interna
tionella frågor.
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på ett tillräckligt högt plan m otsvarande den nuvarande ställfö reträdar- 
kom m ittén  kunde u tgöra svare t på det i m edlem sförslaget A862lj  väck ta  
förslaget om en ” nord isk  kom m ission” .

S tockholm  den 31 jan u ari 1989

F ör F inlands delegation  i N ord iska  rådet 

Elsi Hetemäki-Olander

Håkan Branders

Islands delegation i Nordiska rådet:'

Vid m öte m ed Is lands delegation  den  10 jan u a ri d. å. beslö t delegationen 
ge sitt stöd till m edlem sförslagen A 866lj  om  in rä ttande av ett in terna
tionellt u tsk o tt och A 867/e om  ökat no rd isk t sam arbete  i in ternationella  
frågor. Förbehåll togs dock  om  a tt partig rupperna  ej har behandla t fö rsla
gen.

B eträffande sek re ta ria te t för det föreslagna in ternationella  u tsk o tte t an 
såg delegationen att u tsk o tte ts  sek re te ra re  bo rde , så  som  sek re te ra rn a  för 
de övriga u tsk o tten , vara  understä lld  u tsk o tte t annat än i d irek t adm in is tra
tiva frågor.

Reykjavik den 23 januari 1989

Snjólaug Ólafsdóttir

Nordisk råd, Den norske delegasjon:2

De norske m edlem m er har i delegasjonsm øte o rien te rt om  utredningsko- 
m iteens arbeid  og forslag. D elegasjonens m edlem m er har d e re tte r  bekref
te t sitt ønske om  økt in ternasjonalt engasjem ent fra de nord iske sam ar
beidsorganers side, både regjeringenes og parlam en tarikernes.

Yttrandet avser m edlemsförslagen, A 866lj om  inrättande av ett internationellt 
utskott sam t A 867le om  ökat nordiskt sam arbete i internationella frågor.
2 Yttrandet avser medlem sförslagen A  862lj om  upprättande av en nordisk kom m is
sion och översyn av beslutsfattandet inom nordiskt sam arbete, A  866!j  om inrättan
de av ett internationellt u tskott sam t A 867le om ökat nordiskt sam arbete i interna
tionellafrågor.
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D elegasjonsm edlem m ene vil, e tte r  å ha u tveksle t foreløbige synspunk ter 
på forslagenes innhold og behandling, fo rtse tte  drøfte lsene i partig ruppe

nes regi.

O slo, 27. jan u a r 1989

Gudvin Låder Ve

Nordiska rådet, svenska delegationen:'

S venska delegationen har m ed anledning härav  vid m öte den 18 januari 
1989 behandla t frågan om y ttrande över m edlem sforslagen

-  A862/j om  u p p rä ttande  av en nord isk  kom m ission och översyn  av 
beslu tsfa ttandet inom  nord isk t sam arbete

-  A866/j om in rä ttandet av e tt in ternationellt u tsko tt
-  A 867/e om  ökat no rd isk t sam arbete  i in ternationella  frågor. 
D elegationen beslö t a tt tills v idare bordlägga ärendet i avvaktan  på

partig ruppernas stä lln ingstagande.

Stockholm  den 20 jan u ari 1989

F ö r N ord iska  råd e ts  svenska  delegation 

Bert Isacsson

1 Yttrandet avser m edlemsförslagen A 867lj om upprättande av en nordisk kom m is
sion och översyn av beslutsfattandet inom nordiskt samarbete, A 866lj om  inrättan
de av ett internationellt u tskott sam t A 867lj om ökat nordiskt samarbete i interna
tionellafrågor.

Norstedts Tryckeri, Stockholm 198978







1NORDISKA RÅDET
37:e sessionen

B 96/s 
SUPPLEM ENT

Ministerrådsforslag

om en nordisk handlingsplan mot cancer
(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

BILAGA

Yttranden över ministerrådsforslaget

Det permanenta nordiska utskottet för livsmedelsfrågor (PNUN):

P N U N  an se r d e t viktigt a tt en nord isk  handlingsplan  m ot cancer har 
u ta rb e ta ts  och  kom m er a tt genom föras.

De m est re levan ta  tem an i p lanen u r  P N U N :s  synvinkel ä r  kopplingen 
m atvanor och  can cer, fö rändring  av m atvanor, undersökning  och kontroll 
av cancerfram kallande äm nen i livsm edel och förebyggande inform ation.

I handlingsplanens kapitel 2 behandlas m atvano r och cancer sam t bl. a. 
d rick sva tten . P N U N  vill påpeka  a tt också  i P N U N :s nya sam arbetspro- 
gram  har fö rebyggande av ko stre la te rad e  hälsoprob lem  en cen tral roll och 
ko n sta te ra r a tt i N o rden  finns m ycket goda fö ru tsä ttn ingar fö r epidem iolo- 
g iska stud ier rö rande sam bandet kost — can cer, särsk ilt om  undersökning
ar kan göras av flera  nord iska  länder tillsam m ans. P N U N  finner, a tt stö rre  
vikt bö r läggas i handlingsplanen på  fö rebyggande av cancer genom  änd 
ring av kostvano r. A vsn itte t på  rap p o rten s sida 26 om  m öjligheterna för 
förebyggande b ö r fö rd jupas och kom pletteras i ljuset av de senaste  årens 
forskning.

M ot denna bakgrund  fö reslå r P N U N  a tt denna del av handlingsplanen 
genom förs i nära  sam arbete  m ed P N U N .

V idare vill P N U N  be to n a  a tt de i handlingsplanen föreslagna å tgärderna  
bör koord ineras m ed det m o tsvarande in ternationella  a rb e te t, bl. a. inom  
W H O  och EG.

P N U N  vill o ckså  påpeka  a tt i kapitel 6, b land exem pel på  det form alise- 
rade nord iska  sam arbe te t inom  an d ra  om råden , har det inte näm nts något 
av de genom förda/pågående P N U N -pro jek ten  som  rö r cancerfram kallande



2äm nen, m etoder och  p ro cesse r e ller förhållandet m ellan kosthållning och 
cancer.

O slo den 15 sep tem ber 1988

F ö r det P erm anen ta  nord iska  u tsk o tte t fö r livsm edelsfrågor (PN U N )

Arne Kardell  
Ordförande

Nordiska forskningspolitiska rådet (FPR):

FP R  kon sta te ra r a tt rappo rten  innehåller in tressan t inform ation. V idare 
kan k onsta te ras  a tt rappo rtens tyngdpunk t ligger på p rak tiska  å tgärder och 
a tt fo rskn ingssam arbete  ges re la tiv t liten vikt. F P R :s kom m entarer begrän
sar sig till fo rskningsfrågorna och gäller således endast en liten del av 
rapporten .

Som  det s to ra  sam hällsprob lem  cancern  är b ö r cancerforskn ing  prio rite 
ras högt. D et ä r  enligt F P R :s m ening också  angeläget a tt e tt ökat nord isk t 
sam arbete  kring cancerforskn ing  kom m er till stånd.

Som  en u tgångspunkt fö r övervägandena om  läm plig inriktning av ökade 
gem ensam m a fo rskn ingssatsn ingar vore det önskvärt m ed en närm are 
redovisning av  innehålle t och om fånget av ex isterande fo rskn ingssam arbe
te , speciellt m ellan de nord iska  cancerreg istren .

De förslag  beträffande forskn ingssam arbete  som  finns i rapporten  är 
vaga, vilket fö rsv å ra r en innehållslig bedöm ning. N ågra av de frågor/ 
förslag som  tas upp i sam m anfattn ingen berö rs inte i själva rapporten .

Förslagen om  evaluering av screening-program  sam t evaluering  av pa
tien tom sorg  och effek ten  av olika behandlingsform er synes värda särskilt 
stöd . I rappo rtens sam m anfattn ing ko n sta te ra s  a tt grundforskning fortfa
rande ä r nödvändig  i kam pen m ot cancer. N ågot förslag till sam arbete  
läggs dock  inte fram . Enligt F PR :s m ening bö r det övervägas att öka också 
g rund fo rskn ingssam arbete t.

N ä r det gäller det ko n k re ta  förslaget om  etab lering  av en adm inistration  
bestående av e tt no rd isk t sek re ta ria t, en  sty rgrupp  och fyra expertg rupper 
fram går det av budgeten  på  ca. 1 milj. D K K  a tt tv å  tred jedelar beräknas gå 
till den fasta  sek re ta ria tspersona lens löner och resor. Posten  p ro jek tverk 
sam het uppgår i budgetförslaget till endast ca. 250000 D K K .

E nligt F PR :s m ening kan d e t ifrågasättas om  de re su rse r som  avsä tts  för 
en nord isk  handlingsplan m ot can ce r till s tö rs ta  delen skall gå till adm ini
stra tion  och  inte till p ro jek tverk sam het. FP R  an se r sålunda a tt vid u ta rb e
tan d e t av m in isterrådsfo rslaget borde tyngdpunkten  fly ttas till en besk riv 
ning av den verksam het som  skall in itieras inom  ram en för handlingspla-
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nen. FPR  av stå r från  a tt lägga närm are synpunk ter på hu r planen bäst bö r 
genom föras adm in istrativ t m en vill fram hålla a tt de m edicinska fo rsknings
råden borde involveras i någon form  när det gäller planens forskningsdel.

K öpenham n den 11 ok to b er 1988

(E j s ig n .)

Ämbetsmannakommittén för arbetsmiljöfrågor:

I sto rt sett s tö d e r äm betsm annakom m ittén  förslaget till handlingsplan. 
H är ska endast ges några särskilda bem ärkningar:

I kapitel 2 d isk tueras m öjligheter a tt förebygga cancer varvid olika 
fak to rer som  p åverkar uppkom sten  av cancer genom gås. H är har enligt 
äm betsm annakom m itténs uppfattn ing  den a rbe tsre la te rade  cancern  fått en 
något för ned tonad  betydelse  och p lats. H andlingsplanen re fe re ra r till 
undersökningar som  u p p sk a tta r andelen  cancerfall till följd av yrkesm ässig  
exponering  till ca. 4 %  av alla dödsfall i cancer.

Det finns dock skäl a tt tro  att denna siffra är stö rre  och att den kan 
kom m a att öka i tak t m ed att nya carc inogener identifieras.

I arbetsm iljön  räk n ar m an m ed a tt det finns ett 70-tal äm nen som  är 
cancerfram kallande och som  finns upptagna i de nationella gränsvärdeslis- 

torna.
Enligt äm betsm annakom m itténs bedöm ning finns dock  goda m öjligheter 

att förebygga och elim inera fak to re r i arbetsm iljön  som  ger upphov till 
cancer, vilket ä r e tt s tark t skäl för a tt tillm äta in sa tse r på arbetsm iljöom rå
det sto r betydelse  i d essa  sam m anhang.

R isken för can ce r för p e rsoner i u tsa tta  y rken kan bl. a. reduceras genom  
regulering som  syftar till a tt m inska användningen av och exponeringen för 
cancerfram kallande äm nen och genom  inform ation om  riskerna vid arbete  
med cancerfram kallande äm nen och vilka säkerhetsfö resk rifter som  gäller. 
Det är också  viktigt a tt nya kem iska äm nen genom gås grundligt vad gäller 
dess giftighet och dess m utations- och cancerfram kallande egenskaper 
innan de tas i bruk.

I kapitel 5 d isku teras u tb ildn ingsbehov , kunskaps- och u tveck lingsarbe
te. H är vill äm betsm annakom m ittén  u n d ers try k a  behovet av ytterligare 
utbildning för personal och specia lister på arbetsm iljöom rådet, som  a rb e 
ta r med förebyggande åtgärder.

K em ister, tox iko loger och biologer har behov av v idareutbildning när 
det gäller a tt värdera  kem iska äm nens förm åga att fram kalla cancer.

På arbetsm iljöom rådet finns, som  också  uppm ärksam m as i handlings
planen, en nordisk  institu tion  (N IV A ) som  bedriver avancerad  och in terna
tionellt välansedd utbildning på de tta  om råde.
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På forskn ingsom rådet bö r e tt nord isk t sam arbete  kunna leda till en m er 
system atisk  kartläggning av fö rekom sten  och användandet av cancerfram 
kallande äm nen och i vilka p ro cesse r de ingår. A tt v idareu tveck la  m etoder 
för a tt identifiera och kvantifiera  cancinogener är också  en angelägen 
uppgift för sam arbete  på om rådet.

Ä m betsm annakom m ittén  vill o ckså  peka på  behovet av experim entella 
undersökningar med d jur och in v itro  som  tillsam m ans m ed epidem iologi- 
ska undersökningar kan ge grund för en vetenskaplig  värdering av sam 
m anhangen m ellan cancer och enskilda fak torer.

Slutligen vad gäller de organ isa to riska  aspek te rna  vill äm betsm anna
kom m ittén peka på den nord iska hälsovårdshögskolan  som ett a lternativ  
vad gäller a tt följa utvecklingen av cancersjukdom ar och behandlingsfor
mer.

E ftersom  en sto r del av den cancerepidem iologiska forskningen berör 
arbetsm iljöom rådet fö reslår också äm betsm annakom m ittén  att a rb e ts
m iljöexpertis bereds p lats i den föreslagna arbetsgruppen .

I övrigt hänvisas till de särsk ilda kom m entarer som  inkom m it från A r
bejdsm inisteriet i D anm ark.

K öpenham n den 11 o k to b er 1988

Ylva Tivéus 
Konsulent

Nordisk Cancerunion (NCU):

1. N C U  ser u tom ordentlig t positiv t på tanken  att fo rm a ett gem ensam t 
nordiskt handlingsprogram . I syfte a tt ge planen e tt konkret innehåll är 
N C U  också  för din del beredd  att gem ensam t konk re tisera  vilka å tgärder 
som erfo rd ras för a tt till å r 2000 m inska dödligheten  i cancer. N CU  är 
också beredd  a tt av sä tta  ekonom iska m edel fö r a tt åstadkom m a en sådan 
konkretisering . F ö ru tsä ttn ingarna  för å tgärder inom ram en fö r N C U ’s 
arbete  skall klarläggas under fö rsta  halvåret 1989.

2. N C U  har no tera t a tt N ord iska  m in is terrådets h ittillsvarande arbete 
för a tt form a ett nord isk t handlingsprogram . N CU  har också enats om att 
ak tiv t m edverka till a tt N ord iska  m in isterrådets handlingsprogram  får en 
realistisk  och konkret utform ning. N C U  är enig om att härvid understryka  
vikten av att de no rd iska fören ingarna tillerkänns en aktiv  roll i a rbe te t på 
att förverkliga handlingsprogram m et.

I princip  an se r N C U  att det no rd iska sam arbete t m åste bygga på ex is te 
rande o rgan isa to riska  s truk tu rer. D etta  ä r  också  den m est resu rsbesparan - 
de lösningen. I detta  sam m anhang bör be tonas att den ordinarie sekreterar-
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funktionen inom  N C U  håller på a tt fö rstä rkas och u tveck las i tak t m ed de 
nord iska cancerfö ren ingarnas växande ansvar för forskning, preven tion  
och patien tom sorg . (De nord iska cancerfö ren ingarnas sam lade årsbudget 
uppgår f. n. till över S E K  500 milj.)

U töver de tta  önskar K ræ ftens B ekæ m pelse i D anm ark a tt hänvisa till 
sitt rem issvar till N ord iska  m in is terrådet den 12 sep tem ber 1988.

Den 14 novem ber 1988

F ö r N ord isk  C ancerunions styrelse 
Bo Oscarsson  

Generalsekreterare

Nordiska hälsovårdshögskolan:

s. 3. D et är viktig a tt påpeka, som  det här görs , a tt en tilläm pning av de 
befintliga kunskaperna  när det gäller fak to re r bakom  cancer skulle leda till 
m indre cancerfall och  m inskat lidande.

s. 5. M ålet att m inska den fö rvän tade  dödligheten  i cancer med 15 
p rocen t fram  till å r 2000 ligger i linje m ed E uropakom m issionens (E F) mål. 
Det ä r  i och fö r sig inte orim ligt. V ad jag  personligen anser m est angeläget 
är att m inska fö r  tidig död  i cancer. N ågot ska vi ändå  dö av.

En fråga som  alltför sällan d isku teras ä r  hur det död lighetsm önster ser ut 
som  vi helst skulle vilja ha. H järtin fa rk tdöd  ä r nog a tt fö red ra  fram för 
cancerdöden , som  inte sällan är plågsam  och utdragen.

s. 6. V iktigt a tt det be tonas att m inskat tobaksbruk  ä r den angelägnaste 
förebyggande å tgärden  mot cancer.

s. 7. B eträffande ett nord isk t sek re ta ria t för ” N ord isk  H andlingspro
gram  mot K ræ ft”  är min om edelbara personliga reflexion att N ord iska 
hälsovårdshögskolan  skulle kunna spela en roll i sam m anhanget. H är finns 
bl. a. p ro fesso rerna  D ag Thelle och H ans W edel, som  båda har fo rskat 
kring cancerepidem iologi. P rofessorn  i onkologi vid B ergens un iversite t 
och H aukelands sykehus Bengt R osengren har anm ält sitt in tresse  av att 
tillbringa sitt sab b a tså r 1/7 -8 9 -3 0 /6  -90 vid N H V . P ro fesso r C arl-G unnar 
E riksson vid N H V  har engagerat sig livligt i cancerp ro fy lax , likaså p ro fes
sor G öran L öfroth  vid N H V .

s. 14. B eträffande överlevande e fte r cancerd iagnos anser jag  besk riv 
ningen vara  alltför ko rtfa ttad , om  syftet ä r  a tt stim ulera  analys. Det är 
viktigt m ed en uppdelning i de olika slagen av cancer beträffande överlev 
nad. D ata  borde finnas tillgängliga i dag fö r en sådan inform ation.

s. 15. V iktigt med en befolkningsbaserad  analys av överlevande för 
olika form er av cancer, re la tera t till den ålder då cancer upptäcks.

s. 18. Det ä r  i högsta grad d isku tabelt när m an påstå r -  generellt — att
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” kræ ftbehandling kan kurere  om kring halvdelen av all can ce r” . N är det 
gäller vissa, m era sällsyn ta  fo rm er av cancer, som  barnleukem i och testi
ke lcancer, ä r ” b o tan d efrek v en sen ” ca. 80 procen t. N är det gäller lungcan
cer därem ot ä r  det m ycket få som  ” b o ta s” . N är man generellt p åstå r att 
hälften av all cancer bo tas genom  behandling ger m an exem pelvis rökarna  
felaktiga signaler i fråga om  bo tbarheten .

s. 18. A m bitionen att m inska cancerdödligheten  i U SA  m ed 2 5 -5 0  
procent före å r  2000 bedöm s som  helt orealistisk . Se t. ex. Scientific 
A m erican N ov. 1985, s. 31 ff. och N E JM , 8 maj 1986, s. 1226 ff.

s. 20—34. A vsn itte t ä r angeläget. Jag är dock övertygad  om att man 
m åste gå d jupare än hittills. V iktigast ä r att engagera m assm edia, inte 
m inst fo lkrörelse -  och  sam hällsägda TV , för a tt fö rbättra  livsvanorna och 
få underlag  för erforderliga politiska beslu t, 

s. 3 5 -3 8 . B eträffande tidig diagnostik  och screening är det väsentligt 
hålla i m innet a tt 80 p rocen t av b rö s tcan cer upptäcks av kvinnorna själva. 
S jälvundersökning av b rösten  ä r därfö r u tom ordentlig t viktig a tt lära ut. 
D är borde också  TV kunna sprida kunskap.

s. 38. N är m an hänvisar till undersökningar om 30-procentig reduktion i 
bröstcancerdöd ligheten  till följd av m am m ografi bö r uppgiften förses med 
vissa reservationer. En fråga ä r hur hög p rocen t riktiga bedöm ningar som 
röntgen läkaren  gör. A tt genera lisera  utifrån en studie med engagerade 
radiologer och 98-procentig  träffsäkerhet till m era vardagliga förhållanden 
är inte invändningsfritt. Jag an se r a tt man också  bör näm na om prob lem ati
ken m ed alla dem  som  fångats in m en sedan visar sig inte ha cancer. Vad 

händer med dem ?
N är det gäller screening för blod i avföringen är det m ärkligt att ett 

sådant förslag alltjäm t kan dyka upp. Jag trodde att de idéerna försvunnit 
med pro fesso r D uncan N euhausers och A. M. Lew ickis fina analys " N a 
tional health insurance and the Sixth Stool G u a iac"  (Policy A nalysis 
1976:2, s 175-196).

D et sägs inte (s 38) hur ofta kv innor bö r erb judas m am m ografi, bara  att 
det bö r ske regelbundet (jævnligt). D et finns fo rtfarande skäl till frågetec
ken.

s. 39. M an kan d isku tera  om det verkligen finns skäl tala om " s to re  
frem sk rid t” . Det gäller, som  fram går av uppräkningen i e tt relativ t litet 
antal ganska sällsynta tum örform er.

s. 40. B etoningen av sm ärtbehandling  är viktig.
s. 41. F ruk tan  på  en m er ” rim eligt n iveau”  -  fortfarande kan ändå 

cancerbehandlingen  vara både plågsam  och osäker.
s. 41. Jag kände inte till a tt m an i dag bygger särsk ilda cancersjukhus i 

England.
s. 43. R esonem anget om vikten av att regeringarna och sundhetsadm i- 

n is tra tionerna  fö rse r cancervården  m ed ” de fornödne re s so u rce r’’, hör det 
hem m a i det här sam m anhanget?
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s. 48. D et ä r  viktigt a tt påpeka , som  här g jo rts , a tt nord isk t sam arbete  i 
fråga om ” H andlingsplan  m ot c a n c e r” inte ä r  något självändam ål. Sam ar
bete bör kunna främ ja k u n skapsu tby te t. F rågan  ä r dock hur pass form ali- 
serat e tt sådan t sam arbete  beh ö v er vara. Personligen u tes lu te r jag  inte 
m öjligheten a tt nå synenerg ifö rdelar genom  a tt rep liera  på befintliga no r
diska institu tioner.

s. 51. H är ta las d e t om  k u rser i cancerep idem iolog i, bl. a. D et ak tualise
ra r frågan om  repliering  på  befintlig kunskap . D et ä r, som  sägs på s. 50, 
brist på u tb ildade epidem iologer.

s. 5 2 -5 5 . M ed N ord iska  hälsovårdshögsko lans perspek tiv  efterlyser jag  
den tvärvetenskap liga  och tvärp ro fessionella  undervisningen. D en är 
u tom ordentlig t viktig , an ser jag , i fråga om  cancerterap in .

s. 5 6 -5 7 . Det d isku tab la  i a tt som  tidigare låta sam arbetet vara av 
avhängigt av läkem edelsindustrins unders töd  bör be tonas. D et kan inte 
vara  en vettig  m etod a tt finansiera  nord isk t u tveck lingsarbete .

s. 5 8 -7 0 . Ä ven den cancerep idem io logiska forskningen vid N ord iska 
hälsovårdshögskolan  borde  lyftas fram .

s. 6 1 -6 2 . N ordkem  är e tt u tom ordentlig t in tressan t sam arbetsexem pel. 
Som helhet: en välskriven  rappo rt m ed in tressan ta  förslag. D et gäller 

dock att undvika risken  fö r överlappning  i a lltför hög grad m ed befintliga 
institu tioner. E ffekten  av den anslagsm iljon det gäller kan  fö rvän tas bli 
s tö rre  om  beloppet m arginellt förs till en  befintlig nord isk  institu tion  i 
jäm före lse  m ed om  något helt ny tt ska byggas upp.

Edgar Borgenhammar

D a n m a r k

Arbejdsministeriet:

G enere lt kan det bem æ rkes, a t a rbejdsbetinget kræ ft h a r en forholdsvis 
begræ nset om tale i handlingsplanen. E ndv idere  indeholder handlingspla
nen ikke noget om  udviklingen a f et regionalt W H O -program  vedrø rende 
forebyggelse a f  arbejdsm iljøbetinget cancer.

U d over ovenstående  generelle  kom m en tare r har A rbejdsm in isterie t 
følgende specifikke kom m entarer:

Side 8: E fte r punkt e) b ø r tilføjes et punk t g) m ed følgende tekst 
” inform ere om  arbejdsbetinget kræ ft og om  m ulighederne fo r forebyggel
se ” .

Side 8: Til punkt 3 b ø r tilføjes 
” . . . og at nye in itia tiver til fo rebyggelse a f  arbejdsbetinget kræ ft frem 
m es” .
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Side 10: E fte r p unk t e) bø r tilføjes e t punk t f) m ed følgende tek s t 
” E valuering a fk o r ttid s te s t og biologisk tes t til screening a f  påvirkn inger af 
kræ ftfrem kaldende sto ffer i arbejdsm iljøe t” .

Side 11: Til punk t c) bø r tilføjes ” . . .  h e runder arbejdsm iljø” .
Side 32: I tred je  afsnit bø r tilføjes 

” N æ ste  skrid t i fo rebyggelsesarbejdet kan væ re, at d e r på  baggrund af 
W H O ’s anbefalinger udarbejdes en  liste over kræ ftfrem kaldende stoffer 
sam t fo retages en kortlæ gning a f  anvendelsen  a f  d isse stoffer.

Side 33: T eksten  i ande t afsnit bø r æ ndres til 
” K ræ ftrisikoen  fo r pe rso n e r i ud sa tte  erhverv  b ø r reduceres igennem  
regulering, der n ed sæ tte r anvendelsen  a f og eksponeringen  fo r k ræ ftfrem 
kaldende sto ffer og tilføjes oplysning om  risikoen fo r arbejde m ed kræ ft
frem kaldende stoffer og sikkerhedsfo ransta ltn ingerne  herved . N ye kem i
ske sto ffer bø r undersøges grundigt fo r giftighed og m utations- og kræ ft
frem kaldende egenskaber, inden de tages i b rug” .

Side 51: F ø rs te  punk tum  i fø rs te  afsnit bø r æ ndres til 
” D er e r  behov  for at skabe m uligheder fo r v idereuddannelse  inden fo r 
kræ ftforebyggelse fo r persona le t i sundheds-, miljø- og arbejdsm iljøsek to
re n ” .

Side 52: S idste punktum  i ande t afsnit bø r æ ndres til 
” D et skal understreges, at d e r e r  behov fo r a t v idereuddanne alle fo rm er 
fo r specialister, som  arbejder m ed kræ ft og kræ ftpatien ter, ikke b lo t onco- 
loger” .

Side 55: E fte r fø rste  afsnit indsæ ttes e t nye afsnit m ed følgende tekst 
” K em ikere, toksiko loger og biologer: B ehov fo r v idereuddannelse i vu rde
ring a f kem iske stoffers evne til a t frem kalde kræ ft, h erunder anvendelse  af 
stru k tu r-ak tiv ite tsan a ly ser’ ’.

Side 55: E fte r afsn itte t om  forskn ing  foreslås tilføjet e t ny t afsnit m ed 
følgende tekst

” Sam arbejdet kunne fx. om fatte  en  system atisk  kortlæ gning a f  fo rekom st
en og anvendelsen  a f  kræ ftfrem kaldende sto ffer sam t beskrivelse  a f  de 
p rocesser, hvori de indgår. D ette  vil kunne danne grundlag fo r elim ination/ 
substitu tion  eller om lægning a f  p ro cesse r og derfo r indgå i en  m ålre tte t og 
effektiv  forebyggelse a f  arbejdsbetinget kræ ft. E ndvidere  kan foreslås 
udvikling eller v idereudvikling  a f  m etoder til identifikation  og kvalificering 
a f ca rc inogener” .

P .m .v . 

E .b . 

Henrik Grove

K øb en h avn , den 5. sep tem ber 1988
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Statens Lægevidenskabelige Forskningsråd (SLF):

S L F  e r v idende om , a t der på  en lang ræ kke om råder inden fo r k ræ ft
forskning fo regår no rd isk  sam arbejde. G rupper i de nord iske lande sam ar
bejder både om  basalb io log iske, epidem iologiske og m ere klinisk o rien te 
rede p ro jek ter. D et er S L F ’s vurdering, a t op re tte lse  a f  e t sek re taria t som  
foreslået a f  a rbejdsgruppen , ikke m ed nogen sikkerhed  vil føre til en 
kvalitativ  e ller kvan tita tiv  fo rbedring  a f  den forskningsm æ ssige indsats 
mod kræ ftsygdom m e.

S L F  kan således ikke stø tte  p lanen , m en vil naturligvis fo rtsa t se o v e ro r
dentlig positiv t på  no rd iske p ro jek te r inden fo r de tte  om råde.

K øbenhavn , den 7. novem ber 1988

P .f.v .

Arvid B. Maunsbach Lis Attrup

Kræftens Bekæmpelse:

L andsforen ingen  finder ikke, a t den  foreliggende rappo rt i tilstræ kkelig  
grad indeho lder konkre te  in itia tiver, som  kan danne grundlag fo r en egen t
lig N ord isk  H andlingsplan  m od K ræ ft.

D et e r  K ræ ftens B ekæ m pelses principielle o p fa tte lse , at nordisk  sam ar
bejde bør basere  sig på allerede eksisterende sam arbe jd sstruk tu re r, og 
finder derfo r ikke etab leringen  a f de t i rap p o rten  næ vnte nordiske sek re ta 
riat fo r k ræ ftbekæ m pelse form ålstjenlig t.

K ræ ftens B ekæ m pelse vil derim od fo reslå , a t det overvejes a t udbygge 
sam arbejdet sek re taria tsm æ ssig t i N ord isk  C ancer U nion (der b e s tå r  a f  de 
5 nord iske landes kræ ftforeninger) m ed henblik  på , a t der kan ske en 
kortlæ gning og udarbejdelse  a f  fæ lles opera tive  stra teg ier til brug fo r ikke 
m indst en fo rstæ rk e t sam fundsm æ ssig  indsats m od kræ ftsygdom m ene og 
deres fø lgevirkninger i de enkelte  lande.

K ræ ftens B ekæ m pelse skal nedenfo r udtale sig om  nogle a f  de i hand
lingsplanen næ vnte em ner:

F o r så vidt angår fo rskn ingsdelen , e r  det L andsforen ingens opfa tte lse , at 
m an på  det na turv idenskabelige om råde allerede har et ve ls truk tu rere t 
sam arbejde såvel på  no rd isk  p lan som  in ternationalt se t, og a t de tte  sam ar
bejde bør sty rkes gennem  en øget bevillingsram m e til de a llerede eksiste
rende o rganer til brug fo r konkre te  ansøgninger til forskning og uddannel-

F or så v id t angår den p sykosocia le  forskn ing , e r  denne a f  nyere dato  i 
sam tlige de no rd iske lande. N å r d e t i handlingsplanen næ vnes, a t der er
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opnået en sto r m æ ngde ny viden om  pa tien te rnes og deres fam ilies livskva
litet, sm ertebehandling  m. v ., e r  de tte  ko rrek t for så vidt, at der e r  tale om 
en generel stø rre  opm æ rksom hed på psykosociale  behov. D enne opm æ rk
som hed hviler dog i høj grad på f. eks. den enkelte  sygehusafdelnings 
p raksis, sund fornuft og gode in ten tioner og kun i beskeden t om fang på 
system atisk  v idenskabelig  v idenindsam ling og erfaringsopsam ling.

D et e r  derfo r L andsforen ingens o p fa tte lse , a t de tte  om råde vil væ re 
sæ rdeles velegnet til en fæ lles nord isk  indsats.

F o r så vidt angår k ræ ftforebyggelse, de ltager D anm ark i egenskap  a f sit 
m edlem sskab a f E F  ak tiv t i udarbejdelsen  a f E F ’s handlingsplan ” E uropa 
mod k ræ ft" . Det er, som  bekend t, i fo rbindelse herm ed udarbejdet et 
europæ isk  kodeks m od kræ ft bestående a f 10 personlige bud. K ræ ftens 
B ekæ m pelse har tils lu tte t sig d isse 10 bud i en let rev idere t udgave tilpasset 
danske forhold (se Bihang I ).

K ræ ftens B ekæ m pelse finder det væ sentlig t, at de nordiske lande tilslu t
te r sig de 10 personlige bud som  led i m ålet -  at reducere  kræ ftdødelighe
den med 15 pct. inden år 2000.

Da K ræ ftens B ekæ m pelse lægger m egen væ gt på ikke alene a t pege på, 
hvad den enkelte  kan gøre for a t m indske risikoen for at få kræ ft, m en også 
hvad det offentlige kan gøre, har L andsforen ingen  udarbejdet 10 bud med 
krav til en sam fundsindsats (se Bihang 2). D et d re je r sig om udarbejdelse  
a f  en offentlig tobakspolitik  og ernæ ringspolitik , at befolkningen besky ttes 
imod kræ ftfrem kaldende sto ffer og unødvendig  stråln ing, at det offentlige 
tilbyder risikogrupper screen ing  for b rystkræ ft og livm oderhalskræ ft sam t, 
at det offentlige påtage r sig an svare t fo r kræ ftforskningen og b idrager med 
m indst 1/4 prom ille a f  b ru ttona tiona lp roduk te t. H erudover at d e r sikres 
tilstræ kkelig  behandlingsm æ ssige re sso u rce r fo r k ræ ftpatien ter, at der sik
res nødvendige re sso u rce r til afhjæ lpning a f de psykosociale konsekvenser 
af kræft for pa tien ter m .f l., og at det offentlige s ty rker forskningen i 
bivirkninger i fo rbindelse m ed kræ ftbehandling  og sm ertebehandling , sam t 
at det offentlige undersøger a lternative  behandlingsm etoders betydning for 
k ræ ftpatien ter.

K ræ ftens B ekæ m pelse finder at de vedlagte 10 sam fundsbud bør in tegre
res i den N ord iske H andlingsplan m od K ræ ft.

Til slut skal det påny an fø res, at det e r K ræ ftens B ekæ m pelses op fa tte l
se, at handlingsplanens vægt bø r lægges på et koord ineret nordiskt sam ar
bejde om kring fastlæ ggelse a f  fælles strategi til brug ikke m indst for en 
fo rstæ rket sam fundsm æ ssig  indsats i de enkelte  lande.

Ole Bang 
Direktør

Lise Beha Erichsen 
Juridisk konsulent

K øbenh avn , den 12. sep tem ber 1988



11

B IH A N G  I

10 Personlige bud

R isikoen for kræ ft kan begræ nses.
1) Ryg ikke. Brug ikke sk rå tobak  eller snus.
2) U ndgå fed m ad og spis rigeligt frugt, g røn tsager og fiberholdige korn 

produkter.
3) Begræns forbruget a f  øl, vin og spiritus.
4) Pas på, når du arbejder m ed kem iske stoffer. M ange e r kræ ftfrem kal

dende -  ikke alle e r  m æ rkede.
5) U ndgå overd reven  soldyrkning.
M ulighederne for helbredelse er s tø rst, hvis kræ ft opdages tidligt.
6) G å til lægen, hvis du opdager en knude, uanset hvor på kroppen  den

findes, og undersøg  selv regelm æ ssigt dit b ryst.
f. eks. en knude på halsen , i b ry s te t, i tes tik lerne , etc.
7) G å til lægen, hvis du får en uven te t blødning og få regelm æ ssigt 

undersøgt underlivet.
f. eks. uregelm æ ssig blødning m ellem  m enstruationerne , e fter o v e r

gangsalderen eller ved sam leje.
8) G å til lægen, hvis du får vedvarende fordø je lsep rob lem er eller taber 

dig uden grund.
f. eks. vedvarende synkebesvæ r, kvalm e, m avesm erter og væ gttab.
9) G å til lægen, hvis du har vedvarende hoste  og hæ shed.
f. eks. ha ls irrita tion , p rob lem er med vejrtræ kning  eller blodigt opspyt.
10) G å til læ gen, hvis du opdager, at en skønhedplet æ ndrer sig.
f. eks. æ ndrer farve , stø rre lse  e ller bliver til et sår.

B IH A N G  2

10 Samfundsbud

1) D er bør udarbejdes en offentlig tobakspo litik , der sik rer oplysning 
om rygningens skadelige virkning sam t b esk y tte r m od passiv  rygning.

2) D er bør udarbejdes en offentlig ernæ ringspolitik , der bl. a. s ik rer, at 
kræ ftfrem kaldende stoffer i levnedsm idler fjernes.

3) Det offentlige bør sikre, at befolkningen besky ttes  m od kræ ftfrem kal
dende sto ffer på arbejdsp ladsen  og i det om givende miljø.

4) Det offentlige bør tilbyde risikogrupper screening for b rystkræ ft og 
livm oderhalskræ ft.

5) Det offentlige bør træ ffe fo ransta ltn inger til at sikre befolkningen mod 
unødvendig  stråling, der kan frem kalde kræft.

6) Det offentlige bør påtage sig an svare t fo r k ræ ftforskningen og bidrage 
med m indst en kvart prom ille a f  bru ttonationalp roduk te t.

7) Det offentlige bør sikre tilstræ kkelige behandlingsm æ ssige resso u rcer 
for k ræ ftpatien ter.

8) Det offentlige bør sikre de nødvendige resso u rcer til afhjælpning a f de 
psykologiske og sociale konsekvenser af kræft for p a tien terne , de pårø ren 
de, de efterlad te  og p le jepersonalet.

9) Det offentlige bø r sty rke forskningen  i biv irkninger i fo rbindelse med 
kræ ftbehandling og sm ertebehandling .

10) Det offentlige b ø r undersøge alternative  behandlingsm etoders b e 
tydning for k ræ ftpatien ter.
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F i n l a n d

I betänkande t ” N ord isk  handlingsplan  m od k ræ ft”  konsta te ras i början  
a tt frekvensen  av cancersjukdom ar tilltagit och på  grund därav begrundas 
möjliga sam nord iska åtgärder. B etänkandet är m ycket kliniskt be tonat och 
forskningsdelen  ä r rä tt snäv. I forskningsdelen  betonas epidem iologiska 
utredn ingar om  näringens, ho rm onernas och m iljöfaktorernas inverkan 
sam t u tredn ingar om  livsstilsaspek ter och asp ek te r om risk för cancer. I 
be tänkande t be tonas också  be tydelsen  av en gem ensam  evaluering av 
screen ingsprogram  sam t jäm fö re lse r av både nya och redan ibruktagna 
vårdm etoder. Om grundforskningen konsta te ras endast a tt den ä r nödvän
dig i befräm jandet av arbete  m ot cancer. E nligt a rbetsgruppen  handhas 
dessa  asp ek te r av en annan nord isk  organisation  näm ligen N ordforsk .

I planen ingår inte några d irek ta  nya synpunk te r angående ovannäm nda 
forskn ingstendenser u tan den ä r m era konsta terande och besk river pågå
ende projekt. A rbetsgruppen  fö reslår a tt N ord iska  m in isterrådet skulle 
tillsätta  en perm anent ledningsgrupp och ett sek re taria t sam t skilda ex 
pertg rupper för u tveck landet av e tt sam nord isk t program . E xpertg rupper
na skulle närm ast vara  sådana som  behand la r cancerepidim iologi och 
förebyggande av cancer sam t p lanerar gem ensam m a utbildningsprogram . 
F ö r u tfö randet därav  föreslås e tt årligt anslag på något över 1 miljon 
danska k ronor av m in is terrådets m edel.

M edicinska kom m issionen an se r det föreslagna fö rfarandet för fö rverk 
ligandet av ett nordiskt p rogram  väl m otiverat. Enligt kom m issionen är det 
em ellertid  beklagligt a tt grundforskningen  av cancer u teslu tits u r b e tän 
kandet och det sam nord iska program m et eftersom  kvantite ten  och kvalite
ten  av grundforskningen är rä tt hög i alla no rd iska länder.

H elsingfors den 16 novem ber 1988

Pirjo Mäkelä  
Ordförande

Jaana Aalto  
Sekreterare

S v e r i g e

Medicinska forskningsrådet (MFR):

M FR  ser positiv t på  N ord iska  rådets initiativ a tt inom  N orden  försöka 
sam ordna in sa tse r m ot cancer. M FR  har därför med in tresse tagit del av 
den rappo rt, som  fram läggs av den arbetsg rupp  N ord iska  m inisterrådet 
tillsatt fö r a tt u ta rb e ta  förslag  till e tt in tegrerat handlingsprogram  m ot 
cancer.
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En övergripande m ålsättn ing  m ed p rogram m et ä r  a tt genom  olika å tgär
der år 2000 ha reducera t m orta lite ten  i cancer i N orden  m ed 15%  av den 
förvän tade å ldersstandard ise rade  dödligheten  i cancersjukdom ar. N ågra 
uppgifter om hur denna fö rvän tade  dödlighet kom m er a tt beräknas saknas 
dock i rapporten . M FR  ser det därfö r som  väsentlig t a tt sto ra  an sträng 
ningar görs a tt up p sk a tta  cancerdöd ligheten  i e tt sam hälle där inga p rev en 
tiva m etoder v id tas, dvs. skapa en referensbakgrund  till den övergripande 
m ålsättningen fö r program m et.

I redovisningen om förebyggande å tgärder har M FR  inget a tt invända 
m ot arbetsg ruppens uppfattn ing  att tobaksrökn ing  in tar den bäst säker
ställda, kvan tita tiv t m est betydelsefu lla  och sam tidigt egentligen lä ttast 
elim inerbara o rsaksfak to rn  till cancer. M FR  instäm m er därför i a rb e ts
gruppens m ening att kraftfulla å tgärder m åste vid tas fö r a tt m inska tobaks
rökningen och de förslag  som  härvid  anv isas synes väl genom tänkta. 
H uruvida d isku terade  kostrekom m endationer -  inklusive fe ttreduk tion  — 
kan uppnå m inskad cancerincidens är därem ot m era tveksam t eftersom  
kosthypo tesen  ännu icke kan sägas ha erhållit övertygande stöd. M FR 
tillsty rker em ellertid  varm t att program m et sik tar till en fo rtsa tt kunskaps
uppbyggnad kring k ostfak to re r liksom  an d ra  risk fak to re r för c an ce ru t
veckling som berö rs i u tredningen.

B eträffande m öjligheterna att m inska cancerdödligheten  genom  
screen ingundersökningar ställer sig M FR  bakom  arbetsg ruppens upp fa tt
ning a tt d essa  ännu  så länge ä r begränsade  till livm oderhals- och b rö s tcan 
cer. G ynekologisk  hälsokontroll för tidig diagnostik  av cerv ixcancer har 
pågått i flera av de nord iska  länderna  sedan c irka 20 å r och flera o b se rv a 
tioner ta la r fö r a tt denna screen ingverksam het m inskat incidensen och 
dödligheten i livm odercancer. V ad gäller b rö s tcan ce r ä r  det M F R :s upp
fattning a tt m an bör av vak ta  u tvärderingen  av pågående verk sam heter m ed 
m am m ografi i N orden  innan m an ta r  ställning till huruvida en generellt 
uppsökande m am m ografisk screening kan rekom m enderas.

V ad gäller and ra  cancerfo rm er är närm ast ta rm can cer aktuell m en M FR 
är enig med arbetsg ruppen  a tt screening-program  i sto r skala på denna 
cancerform  ej bör fö reslås. D ärem ot är de t, som  u tredningen anger, av 
in tresse a tt få e rfa ren h e te r av pågående fö rsöksverksam het i N orden  ana
lyserade.

Då trycket på cancervården  kom m er att öka ser M FR  i likhet med 
u tredningen e tt behov av att tillvarata  de m öjligheter som  öppnas genom  
utvecklingen av nya behandlingsm etoder. E tt ökat in ternord isk t sam arbete 
kan härvidlag främ ja denna u tveckling. De onkologiska cen tra  kan sanno
likt u tny ttjas i stö rre  om fattn ing än vad som  hittills ske tt fö r a tt koord inera  
onkologisk behandling och därtill b id ra  med u tbildningsprogram , inte 
m inst för a tt därigenom  fö rb ä ttra  våra  in sa tse r i d e t psykologiska och 
socialm edicinska om händertagandet av cancersjuka . V issa re su rsb esp a 
ringar kan säkerligen också  ses i a tt, som  rapporten  föreslår, p a tien ter med 
speciella cancers jukdom ar cen tre ras  till särsk ilda enhe te r inom  N orden .



14

M FR  instäm m er i a rbetsg ruppens syn att fo rskningens roll m åste beak
tas inom  ram en fö r handlingsprogram m et. Forskningen  spelar en avgöran
de roll fö r ansträngningarna att beg ränsa cancersjukdom arnas skadeverk 
ningar och ny kunskap  ä r en fö ru tsä ttn ing  fö r a tt vi i fram tiden skall kunna 
kontro llera  cancersjukdom arna  och vidtaga å tgärder av betydelse  för can- 
cerincidensen . D et ä r  g lädjande a tt rappo rten  pekar på  de unika m öjlighe
te r  som  finns i N orden  för epidem iologisk cancerforskn ing . Tillgång till 
reg ister m ed dem ografiska basda ta  gör det möjligt a tt i N orden  genom föra 
s tud ier av cancersjukdom arnas incidens och m ortalite t i o lika åld rar. M FR 
vill också  un d ers try k a  betydelsen  av fo rtsa tt utbildning inom  can cerv år
dens olika teo re tiska  och kliniska asp ek te r, bl. a. genom  att utb ildnings
m öjligheter i onkologi skapas för olika ka tegorier av läkare och att möjlig
heter till v idareutbildning i onkologi ges för sjukskö tersko r och annan 
personal m ed uppgift a tt v årda  cancersjuka.

M FR  inser a tt in rättande av ett nord isk t sek re taria t för cancervården  
(N O R D C A N C E R ) kan vara  av värde för e tt in ternord isk t sam arbete . M FR 
efterlyser dock en b ä ttre  precisering  av sek re ta ria te ts  uppgifter och re su rs
behov m en vill sam tidigt varna  fö r en övertro  på ny ttan  av denna organisa
tionsform .

Sam m anfattn ingsvis vill M FR  fram hålla a tt e tt nord isk t handlingspro
gram  m ot cancer i m ånga avseenden  ä r berättigat och att m ånga av de 
förslag som  u ta rb e ta ts  sannolik t kan få sto r betydelse  fö r nordisk can 
cervård  u nder kom m ande år. D en strategi som  rappo rten  föro rdar med 
p reven tiva  å tgärder ä r  i m ångt och m ycket lätt a tt stödja och den övergri
pande m ålsättn ingen a tt m inska cancerdöd ligheten  i N orden  är stark t 
angelägen.

Stockholm  den 2 novem ber 1988

F ö r m edicinska forskningsrådet

H e n ry  D a n ie ls so n  

Professor, sekreterare

Ivar Vallin 
Kanslichef

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1989
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